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door Ph. C. la Chapelle, 
hoofdredacteur 

Een nieuure jas 
Vrijheid en Democratie is in een nieuw jasje ge
stoken. Nadat sinds de oprichting van de WD 
11 21 nummers in de krantevorm zijn versche
nen, hebben wij ons gewaagd aan het maga
zine-formaat. Enkele lezers hebben ons laten 
weten dat wij dat woord liever niet moeten 
gebruiken, omdat wij ons daarmee schuldig 
maken aan taalbederf. Het zij zo. De geboden 
alternatieven (neemt u ons niet kwalijk: ver
vangende benamingen), zoals .,tijdschrift", 
dekken naar onze smaak de lading niet. 
Afgewacht zal intussen moeten worden of de 
redactie er in zal slagen te zorgen voor een dus
danige lading. dat daarop met recht de vlag van 
het woord .. magazine" geplaatst kan worden. 

Vooralsnog zeggen wij hel'll voorzichtig, dat het 
blad voortaan wordt uitgegeven .. in het 
magazine-formaat". Maar het is onze bedoe
ling dat het niet blijft bij een verandering van for
maat. Wij willen ook proberen de inhoud aan te 
passen aan het begrip .. magazine". 
Dat is geen eenvoudige opgaaf, maar natuurlijk 
is de redactie vol goede voornemens. Het lijkt 
weinig zinvol die uit de doeken te doen. 

In de zomer van 1974 achtte Wiegel het .,niet 
uitgesloten" dat het kabinet-Den Uyl de rit zou 
uitzitten. Door de extra opbrengsten van het 
aardgas (geraamd op maar liefst twee miljard 
gulden) moest het makkelijk zijn, zo was zijn re
denering, de rijksbegroting rond te krijgen, niet 
alleen voor 1975, maar ook voor latere jaren. 

Het kabinet zelf had met die begroting voor 
1975 inderdaad niet zoveel moeite, maar in het 
parlement is het voorgenomen beleid slecht ge
vallen. Steeds duidelijker wordt dat de confes
sionelen en de WD dichter bij elkaar staan, als 
het om essentiële vraagstukken gaat, dan de 
confessionelen en de PvdA. Sinds de algemene 
beschouwingen van het najaar-1974 zijn ook de 
persoonlijke verhoudingen tussen politici van de 
confessionele partijen en politici van de WD ver
beterd. Felle aanvallen, zoals Andriessen en 
Aantjes een jaar daarvóór op Wiegel lanceerden, 
bleven nu achterwege. De persoonlijke verhou
dingen tussen politici van de confessionele par
tijen en die van de PvdA blijken daarentegen 
slechterte worden. De samenhang in de coalitie 
-voor zoverdie ooit aanwezig is geweest- wordt 
steeds losser. Dat alles brengt Wiegel nu tot de 
uitspraak dat de kans dathet kabinet - Den Uyl de 

Beter kunnen wij ernaar streven door daden 
waar te maken dat Vrijheid en Democratie niet 
alleen naar vorm. maar ook naar inhoud veran
dert. 

Het zal duidelijk zijn dat wij ons, wat die inhou
delijke verandering betreft, in een overgan·gs
fase bevinden. Zoiets moet groeien. 

Groeien moet ook de relatie tot onze nieuwe 
drukker, de firma Ten Brink te Meppel. En als 
dagblad-journalisten, die met lood en boekdruk 
zijn opgegroeid zullen wij moeten wennen aan 
de technieken van het fotografisch zetten en de 
offset. 

Eén ding is zeker: alle betrokkenen doen hun ui
terste best om een zo goed mogelijk blad te pro
duceren. Als het resultaat eens mocht tegenval
len, dan zal dat voor iederslechts een stimulans 
zijn om het de volgende keer beter te doen. Vol
daan zijn wij nooit. Verheugd dat deze stap in de 
ontwikkeling van ons blad gezet kon worden zijn 
we wèl. 

De Redactie 

• 

rit zal uitzitten .. veel kleiner is, dan ik in de zomer 
van vorig jaar dacht". , 

De KVP is tot ondergang gedoemd als het CDA 
niet tot stand komt. De partij van Andriessen kan 
zich eenvoudig niet permitteren verkiezingen in 
te gaan (wanneer die ook komen) zonder CDA. 
Daarom is de heer Kruisinga van de CHU zo'n 
machtig man. Als hij vasthoudt aan zijn stand
punt, dat hij geen steun wil geven aan het 
kabinet-Den Uyl, dwingt hij daarmee de KVP om 
terwille van de totstandkoming van het CDA te 
zoeken naar een geschikt breekpunt met de 
PvdA. De kabinetscrisis komt zodra het CDA met 
zijn voorbereidingen klaar is. Dat zou wel eens in 
de loop van 1975 kunnen zijn. 

Wat ons betreft wordt het kabinet- Den Uyl zo 
snel mogelijk ten val gebracht. De VVD schuwt 
de verkiezingen en het dragen van regerings
verantwoordelijkheid daarna niet. Het ligt niet 
in onze macht om met 22 van de 1 50 Kamer
leden het kabinet naar huis te sturen. Maar 
door een scherpe oppositie kunnen wij KVP en 
ARP wel danig in verlegenheid brengen en hen 
op het kritieke moment het zetje geven dat zij 
nodig hebben om, met het CDA als prijs, Den 
Uyl de rug toe te keren. 

• 
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Hetheeft maareen haargescheeld of hetkabinet-Den Uylwasgevallen. 
Op de laatste dag voor het kerstreces liep het grandioos fout. 
De Tweede Kamer was toen al voor de vierde achtereenvolgende dag bezig 
met het huur- en bouwbeleid van het kabinet. Vriend en vijand hadden 
elkaar daarbij gevonden in hun oordeel: wat het kabinet op dit punt klaar 
stoomt is een puinhoop. 

Het huur- en bouwbeleid leek 
-een prachtig punt om het ka
binet voor een eeuwig du
rende kerstvakantie naar 
huis te sturen. Een breekpunt 
bij uitstek om de kiezers goed 
en overduidelijk aan te to
nen waarom een kàbinets
crisis nodig was. 

Aftocht 

Maar het liep anders. Net als 
een jaar eerder bij het debat 
over de vermogensbelasting 
gingen de confessionele rege
ringspartijen KVP en ARP door 
de knieën. Vorig jaar was de 
KVP de rol toebedeeld om de 
kastanjes uit het vuur te halen, 
dit keer was het de ARP die de 
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aftocht moest blazen. 
Het is eigenlijk onvoor
stelbaar wat zich de 
laatste tijd bij alle grote 
onderwerpen afspeelt. 
Steeds zijn het de KVP 
en de ARP die in de aan
loop naar grote ka
merdebatten grimmige 
dreigementen uiten en 
aankondigen dat zij zich 
niet van hun stuk zullen 
laten brengen. Maar 
steeds zijn het weer die 
zelfde KVP en ARP die 
als het puntje bij paaltje 
komt de rode praal
wagen voort blijven trek
ken. 

Optocht 

g De VVD-woordvoerders 
"C 1 De Beer en Scherpen

huizen hadden de route 
waarlangs de optocht 
van Gruyters, Van Dam 
en Schaeter met het 

wankele huur- en bouwbeleid 
moest trekken zwaar gebar
ricade~d. De omstanders za
gen echter om vier uur 
's nachts dat het kabinet 
toch de eindstreep had ge
haald. Niet omdat het zelf 
behendig alle belemmeringen 

Kltbii1e-t~ 

klaarvooi· 
de.nacht 
KVP en de ARP gevoelig bleken 
voor het dreigement dat de op
tocht zou worden gestaakt. 
De Beer had GrÛyters verge
leken met "een geblinddoekte 
minister die voortstrompelt 
over de puinhopen van zijn 
beleid". G ruyters, altijd vol 
grapjes als het er om gaat om 
de werkelijkheid te verdoeze
len, zei dat hij geen "Beer als 
geleidehond" zou willen heb
ben. De kamer lag dubbel vqn 
het lachen maar de cijfers wor
den er niet grappiger door. 

L 

Gevreesd moet worden dat de 
woningbouwproduktie over 
1 9 7 4 niet ver boven de 
110.000 woningen uitkomt. 
En dan te bedenken dat dit ka
binet er 135.000 had willen 
bouwen. 

Dieptepunt 

Nu kunnen cijfers bedriegen als 
er àndertussen voldoende hui
zen in aanbouw zouden zijn. 
Maar niets is minder waar: op 
dit moment heeft het aantal 

wist te nemen, maar omdat de lr 

L. M. de Beer 
.... geen geleidehond 

huizen dat in aanbouw is een 
die~epunt bereikt sinds der-
tien jaar. 

De KVP had een noodplan voor 
de bouw op tafel gelegd. Prach
tig natuurlijk, maar de VVD 
heeft al een paar maanden ge
leden een noodplan gepresen
teerd om de bouw nieuw leven 
in te blazen en de werkloosheid 
in die sector te drukken. 
Helaas zit de KVP met handen 
en voeten aan het kabinet ge
bonden zodat de WD en de 

Voortstrompelende bewindslieden, v.l.n.r. Van 
Dam, Gruyters en Schaeter 
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KVP elkaar voorlopig nog niet 
op het bouwbeleid kunnen vin
den. Wat jammer eigenlijk: 
want ook in het bouwbeleid zijn 
dezEl twee partijen het in hun 
hart veel meer met elkaar eens 
dan de KVP en de PvdA. 
Het fiasco van het bouwbe
leid vond in het nachtelijk ka
merdebat uiteindelijk een blik
semafleider in het huurbeleid. 
De Machtigingswet liep op 1 
januari af. Het kabinet wilde 
toch greep houden op het 
huurbeleid. En die greep be
tekent in de linkse filosofie 
dat de huren van een groot 
aantal huizen kunstmatig laag 
gehouden moeten worden. 
De woning_nood en de door
stroming wordt daarmee geen 
dienst bewezen. Het gaat ook 
dwars tegen de ontwikkeling 
van de laatste jaren in. Maar ja, 
het kabinet koestert een aantal 
hobbies en laat zich daar niet 
van af brengen. Uiteindelijk 
kon alleen het dreigement om 
af te treden de zaak redden. Op 
zich zelf heeft het ook voorde
len dat het kabinet nu al twee 
keer naar dit machtsmiddel 
heeft gegrepen. KVP-Ieider 
Andriessen en Ar-leider Aant
jes waren woest. Het onaan
vaardbaar mag niet te vaak 
klinken want anders gaat de 
samenwerking onherroepelijk 
kapot. 
Het meest opmerkelijke is nu 
juistdat de grote conflicten tus
sen de coalitiegenoten nog 
voor de deur staan. Om er een 
paar te noemen: het grondbe
leid, de abortuspolitiek, de in
komensverdelinÇJ, 

Kruit 

Het kabinet heeft zijn kruit 
(dreigen met aftreden) nu zo 
ongeveer opgebruikt. Er valt 
straks niet veel meer te schie
ten voor Den Uyl en de zijnen. 
Wiegel zei na afloop van het de
bat: .. Het is typerend dat deze 
regering het machtswoord 
voor deze kwestie heeft nodig 
gehad". Hij trok de conclusie 
dat de sfeer tussen de rege
~ingspartijen en het kabinet al 
flink begint te verzieken. 
De donkere nacht voor kerst
mis 1974 gaat de geschiede
nis in als de Nacht van Aantjes 
waarin er nog een beetje licht 
voor het kabinet bleef schijnen. 
Het wachten is op de echte 
nacht. Het kabinet is er klaar 
VOO~ • 

Hetbeeld 
van de VVD 
Voor dit eerste nummer van ons blad in magazine
formaat had hoofdredacteur Ph. C. la Chapelle een 
gesprek met WO-voorzitter mevrouw Van Someren, 
algemeen secretaris de heer Korthals Altes (door het 
hoofdbestuur kandidaat gesteld om mevrouw Van So
meren in maart op te volqen) en de bèide fractie
voorzitters Wiegel en Van Riel. Vier mensen, die met el
kaar in feite de topleiding van de WO vormen. Doel van 
het gesprek was vast te stellen welke positie de WO in 
de Nederlandse politiek inneemt, welk beeld de kiezers 
van de partij hebben en hoe de WO-leiding over dat 
beeld denkt. 

De WD moet ernaar streven 
uit te groeien tot een grote 
volkspartij. Herhaaldelijk heeft 
mevrouw Van Someren dat 
betoogd. Toen zij, bijna zesjaar 
geleden, voorzitter werd, stem
den gemiddeld zo een procent 
of tien van de kiezersop de VVD 
en telde de partij ongeveer 
30.000 leden. Bij de verkiezin
gen in 1974 is het percentage 
VVD-kiezers gestegen tot ruim 
1 8, het ledental is gegroeid tot 
rond 80.000. Onze aanhang is 
niet alleen in cijfers toe
genomen, hij is ook - en dat is 
veel belangrijker - aanzienlijk 
verbreed. Dat blijkt bij
voorbeeld uit de uitslagen van 
de verkiezingen in bepaalde 
wijken van de grote steden. Het 
is tekenend, om één voorbeeld 
te noemen, dat in het stemdi
strict van de Amsterdamse 
Czaar Peterstraat de VVD na de 
CPN de grootste partij is. De 
verbreding van de aanhang 
blijkt ook uit het soort mensen 
dat zich het afgelopen jaar als 
lid van de WO heeft aange
meld en uit de samenstelling 

van het publiek dat om;e open
bare vergaderingen bijwoont. 
De WO is onmiskenbaar een 
goed eind op weg naar het doel: 
een grote volkspartij worden. 
Een volkspartij in die zin, dat 
daarin zoveel mogelijk alle 
groepen van de bevolking zijn 
vertegenwoordigd. "Wij zijn", 
zo schetst de heer Van Rial de 
situatie, "in veel hoger mate 
een zo gedefinieerde volkspar
tij dan de PvdA". 
De beginselen en program
ma's van de WO zijn altijd zo 
geredigeerd geweest, dat dui
delijk was dat de partij voor al
len opkwam en niet alleen voor 
een deel van de bevolking. "Dat 
is", zegt mevrouw Van Some
ren, .. op zichzelf niet nieuw. 
Wel nieuw is dat wij in Hans 
WiegeUsmand hebben gevon
den, die het talent bezit om dit 
over te dragen. Dat beschouw 
ik als een heel belangrijke re
den dat een heleboel mensen, 
die er vroeger. uit -vooroordeel 
eenvoudig niet over dachten 
om tot ons te komen, nu ont
dekt hebben dat wij be-



ginselan en ideëen hebben en 
oplossingen voor actuele pro
blemen, die zij uitstekend vin
den. Onbehagen over het op
treden van het kabinet-Den Uyl 
heeft ons ledental doen 
groeien. Maar de kiezerszijn op 
ons gaan stemmen omdat 
Wiegel de kunst verstaat onze 
beginselen goed te ver
woorden". 
Korthals Altes voegt daaraan 
toe: "Een beginselprogram is 
natuurlijk erg belangrijk, maar 
het spreekt in wezen slechts 
weinig mensen aan. Voor het 
verkrijgen van kiezersaanhang 
en van leden is het nauwelijks 
van belang. Het gaat erom dat 
de mensen die de liberale 
beginselen moeten uitdragen 
dit eensgezind doen en in een 
zo duidelijk mogelijke verta
ling. Het accent ligt bij wat je in 
de praktijk doet, niet bij schone 
formuleringen in program-
ma's". · 
Wiegel: .. Als je de winst van 
de Kamerverkiezingen-1972 
analyseert, dan zie je dat wij 
toen ineens doorbraken· in het 
zu.iden van het land, bij het ka
tholieke volksdeel. begonnen 
door te breken bij het gerefor
meerde volksdeel en een kans 
begonnen te krijgen bij de men
sen, die in het verleden op de 
PvdA hebben gestemd. Ik zeg 
het bewust precies in die 
bewoordingen. Nog steeds is 
.het voor de WD het allermoei
lijkst om mensen tot zich te 
trekken, die vroeger PvdA 
stemden. Het is voor iemand 
die altijd PvdA heeft gestemd 
een geweldig emotionele stap 
om naar de WD te komen. Een 
ongeschoolde arbeider, die 
vroeger C'PN stemde, gaat 
makkelijker naar de VVD dan 
een man, die bijvoorbeeld ja
renlang in het NW heeft ge
zeten en veel gemotiveerder 
voor de PvdA koos". 
Tijdens recente spreekbeurten 
heeft Wiegel opgemerkt dat 
zich onder zijn gehoor grote 
groepen werknemers bevon
den, die anderhalf jaar geleden 

nog ontbraken. Hij trekt daaruit 
de conclusie dat de VVD thans 
wellicht in de fase zit, waarin zij 
in belangrijke mate ook PvdA
getrouwen gaat trekken. 

Het beeld dat de kiezers van de 
WD hebben is veranderd. Dat 
komt ook tot uiting in de 
etiketten-plakkerij. Vroeger 
werd ons het etiket opgeplakt 
van .. werkgeverspartij". Daar
mee trachtten onze politieke 
tegenstanders een negatief 
image van de VVD op te bou- · 
wen. Dat werkt nu niet meer, 
omdat de kiezers niet meer 
bereid zijn te geloven dat de 
WD een werkgeverspartij is. 
Daarom is een nieuw etiket 
bedacht: .. conservatief'. 
.. Dat conservatieve etiket 
windt mij absoluut niet op", 
zegt de heer Van Riél daar
over. ,.Ik zie dat gewoon als 
een bedachte wijze om ons 
voor zekere groepen minder 
acceptabel te maken. Dit is 
onderdeel van het public re
lationswerk ten opzichte van 
je tegenstander. Enige andere 
waarde moet men er niet aan 
toekennen". 
.. Je kunt zeggen", aldus Van 
Riel, .. dat de WD funtioneert 
als tegenwicht van de socia
listen. Maar daarom ben je vol
strekt niet conservatief. Je kunt 
zelfs heel goed stellen dat de al
gemene ontwikkeling in West
Europa eerder de WO-richting 
uitgaat en dat de PvdA en wat 
daar omheen hangt eerder de 
conservatieve richting voor
stelt van het vertegenwoordi
gen van een groepsbelang". 
Van Riel ziet in de WD de par
tij van het gezonde verstand. 

·1 n de Eerste Kamer heeft hij 
dat onlangs genoemd het 
.. sociaal-realisme". Wat onze 
aanhang betreft zegt hij: .. In 
de VVD vind je in het alge
meen die mensen die naar 
hun karakterstruktuur niet erg 
voor plotselinge veranderin
gen of min of meer ris~ante 

experimenten zijn. Dat heeft 
met conservatief niets te ma
ken. Een conservatieve par
tij vraagt als achtergrond een 
Roomse kerk met haar hier
archieke beginselen, die door 
een groot deel van de bevol
king aanvaard worden, de aan
wezigheid van een in
vloedrijke adel ten plattelande 
en een groep van gefortu
neerde boeren, notarissen en 
dergelijke, zoals men die in 
Frankrijk vindt. Frankrijk is het 
enige land waar de socio
logische basis voor een echte 
conservatieve partij aanwezig 
is. Die ontbreekt hier in Ne
derland ten ene male". 

Nivelleren en gelijke kan
sen 

In de pulitieke praktijk zijn in 
ons land, al jaren, PvdA en VVD 
twee antipolen. Het stok
paardje van de PvdA is: nivelle
ren. Eén van de grote doelstel
lingen van de WD is: gelijke 
kansen voor iedereen. Het 
wordt vaak zo voorgesteld dat 
deze twee zaken met elkaar in 
strijd zijn, maar men kan zich 
afvragen of nivellering eigenlijk 
niet een voorwaarde is voor het 
bereiken van gelijke kansen 
voor iedereen. 
.. Wij willen naar een samen
leving toe", zegt Wiegel, .. met 
een goede bodem van sociale 
voorzieningen, zodat iedereen 
die ziek is, werkloos of ar
beidsongeschikt, weet dat in 
ieder geval zijn bestaansmi
nimum is gegarandeerd. Maar 
wij zeggen - en dat is het ver
schil met de PvdA - dat bo
venop die bodem van sociale 
rechtvaardigheid de mensen 
?Oveel mogelijk moeten wor
den beloond naar hun ver
dienste, naar de prestatie die ze 
leveren, naar de verant
woordelijkheid die ze dragen, 
naar de betekenis die zij heb
ben voor de samenleving. Als je 
die uitgangspunten praktisch 
politiek vertaalt, dan kom je bij 
een heel andere opvatting te-

recht over de beloning dan de 
PvdA huldigt. Ik zeg er nadruk
kelijk bij dat onze opvatting 
slechts gerechtvaardigd is, als 
we er tegelijkertijd voor zorgen 
dat in de samenleving de kan
sen voor ontplooiing voor ie
dereen zo gelijk mogelijk zijn. 
Als je zegt: ik wil belonen naar 
prestatie en verantwoordelijk
heid, dan moet je óók een poli
tiek willen die erop gericht is ie-. 
dereen in staat te stellen zo 
groot mogelijke verantwoor
delijkheid te dragen, uit zich
zelf te halen wat in hem zit". 
.,In alle eerlijkheid en realiteit 
moet je opmerken dat vol
strekte gelijkheid niet te berei
ken is. De gezinsomstan
digheden, h.et opgroeien van 
het kind in de eerste le
vensjaren, zijn van geweldige 
betekenis. Al bij kinderen van 
een jaar of drie, vier, kun je de 
verschillen zien. Als overheid 
kun je daaraan iets proberen te 
doen via het onderwijs, dat wij 
in onze liberale politiek dan ook 
van essentiële betekenis vin-
den". " 
.. Als je dat ideaal van gelijke 
kansen hebt, dan hoort daar 
volgens mij bij dat iemand, die 
door zijn gelijke kans tot een 
bepaalde ontplooiing komt, 
daarvoor dan ook door de sa
menleving wordt geho
noreerd. De samenleving moet 
niet zo worden bestuurd, dat 
als iemand de kansen heeft 
zichzelf te ontplooien, dan van 
bovenaf weer wordt gezegd: 
dat mag niet in je beloning tot·. 
uitdrukking komen. Bovendien 
is de individuele ontplooiing 
ook in het belang van de maat
schappij als geheel". 

De VVD wordt materialisme 
verweten. Daarop zegt me
vrouw Van Someren: ,.Men
sen die alteen maar over geld 
praten vind ik afschuwelijk. 
Maar het is weer etiketten
plakkerij om te doen alsof nu 
uitgerekend de VVD'er dat in 
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de grote van de VVD 
mevrouw Van Someren, de heer Van Riel (rechts). de heer Wiegel 

en de heer Korthals Altes (geheel links) 



zich heeft. De man die lid is van 
het NVV en uitsluitend over zijn 
loonzakje praat is net zo goed 
een materialist. Materialisme 
komt men in alle partijen tegen. 

Je mag blij zijn als je in je partij 
een voorhoede hebt - en die 
hebben wij -die ook over niet
materiële zaken met harts
tocht spreekt. Het materialis
tisch denken is nu eenmaal iets 
zeer menselijks. Maar als je een 
partij helpt leiden, dan moet je 
de mensen er wel steeds in 
voorgaan dat materie niet het 
enige is". 

Welzijn en welvaart 

In de politiek spelen de laatste 
ja ren ook de discussies over het 
milieu en hel welzijn een be
langrijke rol. Mevrouw Van So
meren daarover: ~;Wij zitten in 
het riskante midden, waar 
steeds afgewogen móet wor
den. Bijvoorbeelçl bij het plaat
sen van fabrieken moeten mi
lieubelangen en werkgtllegen
heid tegen elkaar afgèwogen 
worden. Er wordt wel bepleit 
dat we de welvaart zouden 
moeten afremmen ten behoe
ve van het welzijn. Ik ~ind 
dat een oneigenlijke tegen
stelling. Hoe akelig het mis
schien de eenzijdige milieu
enthousiastelingen in de oren 
mág klinken: er is geen welzijn 
mogelijk zonder welvaart. Om 
het milieu te kunnen dienen 
heb je een grote welvaart no
dig. Denk er alleen maar aan 
wat het kost om bij fabrieken de 
naverbranding zodanig te doen 
plaats vinden dat het milieu op
timaal beschermd wordt. Dat 
moet wèl verdiend worden". 

"Om het welzijn voor de toe
komst veilig te stellen is toe
neming van de welvaart nog 
steeds nodig. Er is geen land in 
de wereld, ook geen com
munistisch land, dat de theo
rie huldigt die wij vooral bij de 

·linkse drijvers tegenkomen en 

waarbij gesuggereerd wordt 
dat er een tegenstelling is tus
sen welvaart en wel~ijn. De de
magogie die daarmee bedre
ven wordt is een van de onzui
vere elementen in de discussie 
in ons land rondom het milieu 
en het bedrijfsleven. 

Van Riel voegt daaraan o.a. toe 
dat wij ons in de fasering en in 
de aanpak van de methoden 
eenvoudig niet van West
Duitsland verwijderen kunnen, 
omdat wij anders worden het 
land met de relatief lage lonen, 
dat datgene maakt wat de 
Westduitsers goedkoper door 
ons kunnen laten maken. Hun 
welstand zou dan voortdurend 
stijgen ten opzichte van de 
onze ... Je kunt je als klein land 
met een grote en sterke buur
man niet permitteren een soort 
missionaire rol in de wereld te 
vervullen. Dan zou hetenige re
sultaat zijn dat onze bevolking 
over tien jaar in alle opzichten 
tekort komt". 

Wiegel: "Elke politie~e partij is 
er natuurlijk voor dat er een 
goed milieubeleid wordt ge
voerd. Als ons in dat opzicht 
bepaalde verwijten worden ge
maakt, dan is dat alweer etiket
tenplakkerij. Tegenover die 
verwijten kun je namelijk een
voudig stellen wat erop hetter
rein van de milieuwetgeving is 
gerealiseerd toen wij mede aan 
het bewind waren. Er is toen 
een geweldige vooruitgang ge
boekt. Als je die wetgevende · 
arbeid vergel ijkt met wat tot nu 
toe minister Varrink heeft ge
presenteerd, dan schiet ze ook 
op dat terrein volledig tekort''. 
.,De milieu-fanatici vormen 
over het algemeen een zeer eli
tair gezelschap. Zij bepleiten 
heel gemakkelijk een stop
zetting van de economische 
groei, omdat zij zelf in een zo
danige welvaartspositie zitten, 
dat zij niet kunnen of willen 
begrijpen dat bijvoorbeeld 
voor de brede massa van de 
Nederlandse bevolking die 

welvaart van de allergrootste 
· betekenis is. Als je een goed 

wetenschappelijk opgezet on
derzoek zou houden onder bij
voorbeeld de kiezers van de 
PvdA, dan geloof ik dat je tot 
een uitkomst zou komen, die 
volstrekt logenstraft alle verha
len, die de PPR en sommige 
groepen in de PvdA houden". 
KorthalsAitesvoegt er nog een 
ander element aan toe: "Ne
derland zit met die hele milieu
geschiedenis natuurlijk in een 
uitzonderlijk moeilijke positie. 
Als je een enorm land als Duits
land neemt, met zeer uitge
strekte natuurgebieden, dan is 
het milieuverpestende Ruhrge
bied maar een vlek, waar de in
dustrie zit, die één van de kur
ken is waarop het land drijft. 
Nederland is piepklein, maar 
door zijn ligging aan de in zee 
uitmondende rivieren in Euro
pees verband nu eenmaal één 
van de industriegebieden bij 
uitstek. Het is natuurlijk een on
gelukkige zaak . als je daarin 
woont (en zelf woon ik er mid
denin), maar het is absoluut 
noodzakelijk om de welvaart 
zich dáár te laten ontwikkelen, 
waar zij .zich ontwikkelen kàn. 

Wij zullen moeten leren leven 
met het feit, datwij het Ruhrge
bied van Europa zijn. Het enige 
wat wij in onze situatie kunnen 
doen is milieubeschermende 
maatregelen nemen. Het 
afremmen van de industriële · 
ontwikkeling zou fataal zijn". 

Oppositie 

De manier waarop de VVD 
sinds het optreden van het ka
binet-Den Uyl oppositie heeft 
ge.yoerd heeft hier en daar kri
tiek uitgelokt. Wiegel meent 
dat er voor die kritiek geen re
den is. Hij licht het door zijn 
fractie op dit punt gevoerde 
beleid als volgt toe: 
"In het begin hebben wij niet 
zozeer gestreefd naar betere 
verhoudingen met de confes
sionelen en alleen maar bikkel-

hard gevochten, ook publici
tair, tegen het kabinet, dat een 
beleid voorstaat waarmee wij 
het fundamenteel oneens zijn. 
Wij wisten dat, als wij vriende
lijker waren tegen de confes
sionelen, wij hen in dat eerste 
jaar toch niet bij ons zouden 
krijgen. Binnen het parlement 
viel er toen voor ons niets te 
winnen en bovendien zouden 
er in het voorjaar van 1974 
twee verkiezingen worden ge
houden. Het was voor ons 
daarom pertinent noodzake
lijk om buiten het parlement 
onze invloed te versterken. 
Dat is gelukt: redelijke ver
kiezingsuitslagen en winst 
van ledehtal". 
"Daarna hebben we de zaak, 
ook qua toonzetting van de op
positie, wat veranderd. Wij 
vonden namelijkdat na eenjaar 
kabinet-Den Uyl het streven 
naar betere verhoudingen met 
de confessionelen voorrang 
moest krijgen. Tot nu toe heeft 
ook dat een redelijk resultaat 
gehad: die betere verhoudin
gen zijn aan het komen". 
"Zo langzamerhand komen wij 
in de derde fase terecht: we 
moeten nu weer duidelijk aan 
de kiezers laten merken dat wij 
elke dag dat het kabinet-Den 
Uyl aan het bewind is een dag 
teveel vinden. Daarvooris weer 
een harde aanpak van het kabi
net, een verscherping van de 
oppositie, nodig. En ik geloof 
dat als wij het kabinet-Den Uyl 
nu hard aanvallen, de confes
sionelen "dat ons ook niet meer 
kwalijk nemen. Eenvoudig om
dat ook zij van mening zijn dat 
het kabinet het slecht doet". 
"Natuurlijk moet de oppositie 
zodanig gevoerd worden, dat 
wij alternatieve voorstellen 
op tafel leggen. De con
fessionelen willen nog steeds 
niet op onze moties stemmen, 
maar daarmee dwingen wij hen 
wel om zelf moties en amende
menten in te dienen, die een 
eind in onze richting komen. 
Dat begint duidelijk te wer
ken". e 



Ditmaal gaat het overzicht 
van de perscommentaren over 
een onderwerp waar de pers 
betrekkelijk weinig aandacht 
aan heeft besteed. De huurde
batten en het bakzeil halen 
van de confessionelen daarin 
werden blijkbaar belangrijker 
geacht dan de gedachte van 
de nieuwe burgemeester van 
Rotterdam André van der 
Louw over de vorming van 
een volksfront in Nederland. 
Gezien het belang van deze 
gedachte voor de verhoudin
gen in de Nederlandse politiek 
leek het ons niet ondienstig 
aandacht te besteden aan wat 
de vroegere PvdA-voorzitter 
in de Nieuwe Linie heeft 
gezegd en aan de schaarse 
commentaren daarop van de 
zijde van de krantenredacties. 
Allereerst een korte samen
vatting van het artikel in de 
Nieuwe Linie. Van der Louw 
ziet in het samengaan van de 
drie confessionele partijen in 
het CDA een mogelijke terug
keer naar de situatie van 
vóór 1966. Sindsdien is er -
over de bestaande partijgren
zen heen - volgens de schrij
ver naar gestreefd ,.duidelijk 
te maken welke groeperingen 
de maatschappij van de onge
lijkheid in grote trekken willen 
verdedigen en welke krachten 
bereid zijn die ongelijkheid op 
te ruimen, met de vraag aan 
de christelijke partijen om 
kleur te bekennen". Het resul
taat daarvan is z.i. de vorming 
van het kabinet Den Uyl, 
waarbij de CHU terecht in de 
oppositie kwam. Het er weer 
bij betrekken van deze partij 
zou de oude politiek onduide
lijke situatie herstellen en in 
dat licht bezien moet er uitge
zien worden naar een andere 
linkse strategie. • 
.. Daarbij hoeft de discussie 
over de verhouding tot de 
CPN geen absoluut taboe te 
zijn .... Wel zijn er bezwaren 
tegen de verschijningsvorm 
van de Nederlandse CPN. Niet 
dat de Communistische partij 

Depers en 
Vander Louvvs 
volksfront 

te links wordt geacht. Daar 
ontbreekt het nog wel eens 
aan . . Maar het wezenlijke 
bezwaar richtte zich op de 
interne partijorganisatie van 
de CPN .... En dat wijst op 
de fundamentele verschillen 
over de betekenis van vrije 
meningsuiting, vrije kritiek, 
het openbaar afleggen van 
verantwoording als peilers 
van de democratie". 
.,Maar in de politiek kan het 
nuttig zijn - en daar zit de 
nuance-een groepering waar
mee incidenteel en in een 
aantal gevallen lokaal samen
werking mogelijk blijkt, niet in 
haar geïsoleerde positie te 
bevriezen en zodoende haar 

voora I de ""''f",~.,.;,-._ 

partijen, die door een 
elle bundeling in de CDA 

als krachtige middengroepe
ring dit gevaar kunnen keren". 

De N RC: .. Daargelaten nog 
de vraag of een met commu
nisten gelieerde PvdA sterker 
zou staan tegenover het 
CDA . . . . lijkt het een cu
rieuze gedachte dat binnen 
een regeringspartij. nota bene 
de grootste, een discussie 
over een totaal andere po
litieke samenwerking mani
fest wordt. En dat anderhalf 
jaar nadat moeizaam een sa
menwerking met KVP en 
ARP werd gevonden". 

.. Samenwerking met de CPN 
en het eventueel bekleden van 
leden van deze partij met 
regeringsverantwoordelijkheid 
is voor de grote meerderheid 
van de Nederlandse bevolking 
en vermoedelijk ook voor het 
grootste deel van de PvdA 
een volstrekt vreemde ge-

dachte. De CPN -fractieleid&r 
Bakker moge in de praktijk het 
parlementaire spel · nog zo 
goed spelen en als pleitbezor
ger van de parlementaire 
rechten gelden, het Neder
landse volk heeft hem en 
zijn partijgenoten ideologisch 
bepaald niet aanvaard". 
...... Van der Louws proef
ballon zou kunnen betekenen 
dat hij onderzocht wil zien of 
er een ..linkse" meerderheid in 
Nederland te vormen valt die 

stabiliteit kan re
geren. 
Maar· het antwoord op die 
vraag zal wel ten nauwste 
samenhangen met de volgen
de vraag: in hoeverre kan de 
socialistische regeringspartij 
rekenen op de christelijke par
tijen bij het formeren van een 
coalitie die onder één progres

eve noemer is te brengen. 
nu toe blijkt daar in de 

raktijk nog niet erg veel van 
~oo.n. ... ",h+ te komen als men de 

hoog gespannen verwach
tingen van Keerpunt '72 in 
een door de oliecrisis toch 
veranderde maatschappij als 
richtsnoer wenst te nemen. 
Maar aan de andere kant mo
gen Van der Louw en andere 
socialisten niet vergeten dat 
er in hun partij en in hun aan
hang wel eens zeer grote be
denkingen zouden kunnen be
staan tegen de Volksfrontge
dachte met alle electorale ge
volgen van dien". 

H. J. A. Hofland beticht dege
ne die het woord Volksfront in 
verband met Van der Louws 
artikel het eerst heeft gebruikt 
van onnozelheid of kwaadwil
ligheid. Hij wijst er in de NRC 
van 28 dec. op dat Van der 
Louw het woord zelf helemaal 
niet gebruikt en dat het slot 
van zijn artikel duidelijk maakt 
dat zijn woorden eerder als 
waarschuwing aan het adres 
van het CDA zijn bedoeld 
dan als serieuze suggestie om 
tot de vorming van een Volks
front over te gaan. e 



Kamerjournaal 

De Tweede Kamer wordt flink 
uitgebreid. Voorzitter Vonde
ling had het goed geheim ge
houden om het als een soort 
kerstsurprise te kunnen pre
senteren. De nieuwbouw 
wordt spectaculair, Den Haag 
zal het weten. Alle panden 
aan de Hofstraat, de Lange 
Poten en de zuidzijde van het 
Plein worden bij de Tweede 
Kamer getroRken. Er zal flink 
gesloopt moeten worden, 
maar de voorgevel van het 
fameuze Haagse restaurant de 
House of Lords en het gebouw 
van het. huidige ministerie van 
justitie blijven ongeschonden. 
Het zal nog jaren duren voor
dat het allemaal klaar is. Maar 
eindelijk is er nu het vooruit
zicht dat de Kamer de ruimte 
krijgt die zij nodig heeft. 

Vondeling heeft ook nog een 
paasverrassing aangekondigd: 
omstreeks die tijd zal het 
Binnenhof voor een belangrijk 
deel autovrij worden gemaakt. 
De historische fontein kan dan 
ook weer in ere worden her
steld. 

Na al dit feestelijke nieuws 
aandacht voor ernstiger zaken 
die het Binnehof de afgelopen 
weken hebben beroerd. Van 
der Louw, sinds kort burge
meester van Rotterdam, heeft 
enkele dagen voor kerst gepleit 
voor een Volksfront. Alle link
se partijen (inclusief de CPN) 
zouden moeten proberen om 
het volgende kabinet uitslui
tend op een linkse motor te 
laten draaien. De commen
taren van de leiders van de 
confessionele partijen logen er 
niet om. Ook premier Den Uyl 
is van samenwerking met de 
CPN niet zo'n liefhebber. Hij 
weet bovendien maar al te 
goed dat het lonken naar de 
communisten de PvdA op een 
flinke kiezersdreun zou komen 
te staan. 

De minister-president heeft 
het trouwens te druk met de 
grondslag van zijn huidige 
kabinet om zich al het hoofd 
te kunnen breken over de 
grondslag van het volgende 
kabinet waarvan hij droomt. 

Minister Trip 
.. .. de muis van het kabi
net .... 

Minister Boersma 
.... geplaagd man 

De KVP-er Van der Sanden 
had in een onbewaakt ogen
blik zich laten ontvallen dat de 
kamerleden van de confessio
nele partijen niet gebonden 
waren aan het program 
.. Schets van beleid", dat het 
kabinet naast .. Keerpunt" tot 
uitgangspunt heeft genomen. 
Schets van beleid is een soort 
regeerakkoord van KVP, ARP 
en CHU. 
Den Uyl zei hierover in de 
Tweede Kamer dat hij van de 
opmerking van Van der San
den niets begrijpt. Hij had er 
bij kunnen zeggen dat veel 

kiezers van ae gronas1ag van 
zijn kabinet niets begrijpen. 
Maar dat deed hij niet. 

.. De vrouw wordt beneden de 
menselijke maat gehouden," 
zei premier Den Uyl bij de 
installatie van de Nationale 
Adviescommissie Emancipatie. 
Deze commissie moet gaan 
onderzoeken hoe de vrouw 
gelijkgeschakeld kan worden 
in alle sectoren van de maat
schappij. Het is een enorm 
linkse commissie. Voor vrou
wen (en mannen) met een 
liberale of confessionele ach
tergrond was bijna geen plaats. 
WD, DS'70, KVP, ARP en 
CHU hebben krachtig gepro
testeerd. Het hielp niet. De 
commissie weet zich nu bij 

Minister Vredeling 
.... zoekt goeie opvolger (voor 

de Starfighter) .... 

voorbaat er van verzekerd dat 
haar adviezen een eenzijdige 
kijk op de problematiek zullen 
geven. Zelfs de linkse vrouwen 
worden daar niet geëmanci
peerder door . 

In het kader van de .. eman
cipatie" tussen de weekb.la
den krijgt de Haagse Post bij
na twee miljoen gulden steun 
van minister Van Doorn. Dit 
weekblad heeft te weinig le
zers om het hoofd boven wa-



Over enkele maanden 
zullen de auto's 

voor het 
grootste deel van 

het Binnenhof verdwijnen 

ter te houden. Dit weekblad 
heeft een te lage abonne
mentsprijs om de touwtjes 
aan elkaar te kunnen knopen. 
Dit weekblad doet oneven
redig veel Arie Groenevelt 
in de kolommen. Dit week
blad is nog altijd niet attrac
tief genoeg om de vergrijs
de 0'66 voorman Hans van 

. Mierlo als hoofdredacteur 
in te lijven. Wat heeft dit 
weekblad in elk geval wel? 
Een bodemloze put, met dank 
aan de goede gever minister 
Van Doorn. 

De tweede PPR-minister in 
het kabinet-Den Uyl was ook 
weer eens in het nieuws. 
Altijd een bijzondere gebeur
tenis, want buiten het feit 
dat hij lid is van het kabinet
Den Uyl is er niet veel van 
hem bekend. Trip wordt in 
de wandelgangen wel eer
biedig aangeduid als de muis 
van het kabinet. Hij houdt 
zich met het wetenschaps
beleid bezig, zo heet dat duur, 
maar niemand merkt daar 

veel van. Trip heeft nu een 
plan op tafel gelegd om het 
wetenschappelijk onderzoek 
in ons land te stroomlijnen 
en meer overzichtelijk te ma
ken. Dat klinkt geweldig am
bitieus natuurlijk. Bij nader 
wetenschappelijk onderzoek 
blijkt dat het slechts gaat 
om de gaatjes in de kaas. 
Want over de kaas zelf heeft 
hij niets te vertellen. We hou
den u natuurlijk op de hoog
te. Maar u moet niet schrik
ken als het nog een jaar duurt. 

Van een onbekende naar l:len 
geplaagde minister is in dit 
kamerjournaal maar een kleine 
stap. Minister Boersma 
heeft zijn begroting van 
sociale zaken door de Tweede 
Kamer weten te loodsen. Riet
kerk (WD) heeft hem verwe
ten dat hij als eerst verant
woordelijke een beetje kalmer 
aan zou moeten doen met de 
fanatieke manier waarop dit 
kabinet de inko{Tlensverschil
len probeert te verkleinen. Het 
beleid dat het kabinet daarbij 

voert is op geen enkele manier 
onderbouwd. Het enige dat 
onmiskenbaar is, dat is de niet 
te stuiten stijging van de 
werkloosheid. 
Het pleit voor minister Boers
ma dat hij zich heeft verzet 
tegen het verlangen van de 
linkse partijen om het mini
mumloon per 1 januari extra 
te verhogen. Dat zou tot nog 
meer werklozen leiden. 

De Eerste Kamer heeft het 
kabinet op hardhandige wijze 
eraan herinnerd datdezetak 
van het parlement ook nog wat 
te vertellen heeft. Het ging 
over de Wet Aardgasprijzen. 
Die wet geeft minister Lub
bers grote bevoegdheden in de 
vaststelling van de tarieven 
voor het aardgas. Het kabinet 
heeft deze wet onder meer 
nodig om de contracten met 
het buitenland open te breken 
en om de binnenlandse tarie
'Ven met ruim een stuiver te 
verhogen. 
De senaat wilde deze wet ver
werpen. Na een schorsing in 

de kleine uurtjes kreeg het 
kabinet toch zijn zin. Maar een 
waarschuwing is het wel: de 
Eerste Kamer is niet van plan 
om dit kabinet tegemoet te 
treden als een college van .. ja 
en amen". 

Het prijsbeleid van het kabinet 
blijft ook in 1975 strak. Ver
lichting is er alleen voor de 
horeca en de . groothandel in 
eet- en drinkwaren. Onder aan
voering van het WO-kamerlid 
Portheïne heeft de kamercom
missie voor het midden- en 
kleinbedrijf bedongen dat er 
nu eindelijk eens een nota 
wordt opgesteld om een fun
damentele discussie mogelijk 
te maken over het prijsbeleid. 
Tot nu toe gebeurde dit voor
namelijk hap-snap, naar aan
leiding van prijsstijgingen of 
prijsmaatregelen. 

Bij de Tweede Kamer sleept >. 



al enige maanden een wets
ontwerp om wat veranderin
gen aan te brengen in de 
rechtspraak van de Raad van 
State. Steeds loopt de open
bare behandeling weer vast. 
Nu zijn er weer moeilijkheden 
ontstaan over de vraag of 
vreemdelingen die een ver
blijfsvergunning voor ons land 
hebben, kunnen aankloppen 
bij de Raad van State. De 
VVD wil (bij monde van. me
vrouw Kappeyne van de Cop
pello) dat ministerVan Agt aan 
deze groep vreemdelingen dat 
recht wel toekent. De minis
ter meent dat dit in strijd is 
met de Vreemdelingenwet. Hij 
heeft beloofd dat hij haast zal 
maken met de modernisering 
van die wet. 
Al met al werd het weer zo 
ingewikkeld dat de minister 
weer driftig aan hèt studeren 
is geslagen. 

NAVO 

Het is in dit blad al vaker be
toogd: 1975 wordt niet alleen 
het jaar van de vrouw en het 
jaar van het monument, maar 
ook het jaar van de waarheid 
voor de PvdA over de NAVO. 

Premier Den Uyl maakt zich 
hierover zorgen. In een vraag
gesprek met het weekblad 
Vrij Nederland sprak hij zijn 
zorg uit dat de PvdA misschien 
dezelfde afwijzende houding 
tegenover de NAVO zal kiezen 
die de PPR al eerder heeft 
gedaan. Hij hoopt echter dat 
het PvdA-congres wijsheid zal 
betrachten en geen rampzalige 
besluiten zal nemen. Met 
rampzalig wordt hier bedoeld 
dat de KVP en de ARP het 
kabinet ten val zullen brengen 

als de PvdA de NAVO de rug 
toekeert. 

Vredeling 

Minister Vredeling wil een 
goeie opvolger voor de Star
fighter, en niet een goedkoop 
en zeer beperkt toestel waar 
zijn eigen PvdA nu plotseling 
om vraagt. Binnenkort moet de 
kn9op worden doorgehakt op 
welk toestel België, Denemar
ken, Noorwegen en Nederland 
gezamenlijk hun keus laten 
vallen. Het wordt waarschijn
lijk een Amerikaans vliegtuig. 
Slecht voor de PvdA, maar 
goed voor de bondgenoot
schappelijke verstandhoudin
gen. En wie weet komt de 
KLM terloops ook nog wat 
beter weg met de landings
rechten in de Verenigde Sta
ten. 

Kernwapens 

Niet alleen Vredeling, maarook 
zijn partijgenoot minister Van 
der Stoel ziet zijn beleid steeds 
minder in de sympathie van 
de eigen achterban staan. De 
PvdA wil Nederland kernwa
penvrij maken, ongeacht het 
verloop van de onderhandelin
gen tussen oost en west. Van 
der Stoel heeft gezegd dat hij 
niet zal meewerken om de 
kernwapens op te doeken als 
de landen van het Warebau
pact niet hetzelfde doen. 

"Wanneer Nederland als enige 
land atoomvrij zou worden los 
je niets op," zei hij. 

In april houdt de PvdA het 
NAVO-congres. Noteer het 
maar vast in uw agènda. e 

dooronze redacteur buitenland 

Het maken van een jaar
overzicht is eigenlijk een 
vreemd werk. Het wekt de 
illusie dat het mogelijk is gren
zen in de tijd af te bakenen, 
waarna alles anders zal zijn. 
Het laatste is natuurlijk wel 
waar, even waar als dat iedere 
dag gevolgd wordt doór een 
andere. Maar wat er dan weer 
gebeurt hebben we maar voor 
een deel in de hand. Zo'n jaar
overzicht geeft echter een 
goede gelgenbeid zich op het 
nabije verleden te bezinnen 
zonder alle consequenties voor 
de toekomst al te hoeven over
zien. Vandaar dat we er ons 
toch aan bezondigen. 
1974 heeft nogal veel oplos
singen en illusies gebracht 
waarvan de gevolgen inder
daad nog nauwelijks te over
zien zijn. Ogenschijnlijk was 
het een goed jaar voor de 
democratie. In Portugal werd 
een einde gemaakt aan tien
tallen jaren dictatuur, in Grie
kenland maakten de kolonels 
plaats voor een burgerbewind, 
de despotische keizer Haile 
Selassi zag in Ethiopië een 
einde komen aan zijn macht, 
de in democratisch opzicht 
bedenkelijke gang van zaken 
in de Verenigde Staten kwam 
tot een oplossing doordat 
Nixen zijn plaats afstond aan 
president Ford, de van corrup
tie betichte Tanaka werd in 
Japan vervangen door de als 
zeer eerlijk bestempelde pre
mier Kiri, in zuidelijk Afrika 
maakte een ouderwets kolo
niaal systeem plaats voor ver
houdingen die wellicht meer 
toekomst hebben etc. 
Alvorens hier enige kritische 
kanttekeningen bij te plaatsen 
eerst even een paar ontwikke
lingen en gebeurtenissen die 
met de beste wil van de wereld 

niet aangenaam te noemen 
zijn. Daar is nog steeds de 
kwestie-Midden Oosten die 
opvalt door zijn uitzichtloos
heid. Weliswaar kwamen er 
in het begin van het jaar een 
paar hoopvolle overeenkom
sten tussen Israël, Egypte en 
Syrië tqt stand, resulterend in 
troepjinscheidingen tussen zo
wel Israël en Egypte als Syrië 
en Israël, maàr de verwach
ting dat dat het begin zou zijn 
van een defenitieve oplossing 
van alle problemen in dat ge
bied werd niet bewaarheid. 
De Palestijnen kwamen in dit 
jaar duidelijker dan ooit naar 
voren als een politieke macht, 
die weliswaar bestaat bij de 
gratie van hun Arabische gast
heren, maar toch niet gemak
kelijk weg te cijferen is als 
nieuwe factor in de strijd. Een 
strijd die zich zeker niet be
perkt tot een woordenspel in 
de Algemene Vergadering van 
de VN, waar PLO-leider Arafat 
het g.enoegen smaakte zich 
erkend te zien door een groo~ 
deel van de naties. Israël 
maakte in verhevigde mate 
kennis met zinloos geweld van 
de kant van de Palestijnen, die 
zeggen de diplomatieke lijn van 
Arafat en de zijnen aan hun 
laars te lappen. Zij slagen er 

, in ieder geval in de vredes
kansen voor het Midden
Oosten tot het minimum te 
beperken. 
En dan Ierland. Een al even 
hopeloze zaak met als nieuwe 
ontwikkeling de verplaatsing 
van de terreur naar het Britse 
moederland. De Engelsen zul
len zeker reikhalzend naar de 
dag uitzien dat zij deze doorn 
uit het vlees kunnen trekken 
en de Noordieren over hun 
eigen toekomst kunnen laten 
besliss~n. Niemand echter 



Buitenlands 
jaaroverzicht 

weet wanneer dat met goed 
fatsoen kan gebeuren en ge
vreesd moet worden dat er 
eerst nog heel wat slacht
offers zullen vallen. Lichtpunt
jes in 1974 zijn er in deze 
kwestie in ieder geval niet te 
melden. 
Wat de demokratische ontwik
kelingen betreft, de Sowjet
Unie deed er niet aan mee. De 
burgers schijnen daar nu wat 
vrijer in hun eigen land te 
mogen rondreizen, maar de 
vrije geesten zullen zich op zijn 
best tevreden moeten stellen 
met een enkele reis buiten
land, zoals Solzjenitsyn dit 
jaar mocht ondervinden. 
Als je de kwalijKe kanten van 
het wereldgebeuren gaat op
sommen blijkt al snel dat je je 
moet beperken om niet het 
gevaar te lopen dat het droe
vige verhaal ons gehele nieuwe 

magazine gaat vullen. Een klei
ne opsomming van de meest 
opvallende zaken kunnen we 
toch niet nalaten. India kwam 
als zesde kernmacht naar 
vorer>; de verhoudingen met de 
derde wereld werden er nau
welijks beter op na conferen
ties als die over het bevol
kingsvraagstuk in Boekarest, 
het voedselvraagstuk in Rome 
en het zeerecht in Caracas; de 
perikelen rond het energie
vraagstuk droegen er ook niet 
toe bij dat in deze het harmo
niemodel snel gevonden zal 
worden; de Turkse invasie op 
Cyprus; de politieke situatie 
in Italië; de Europese eenheid 
die dikwijls ver te zoeken is. 
We stoppen er maar mee. 
Dan nog een paar gebeurte
nissen waar in de mens de 
hand niet heeft gehad: het 
overlijden van president Pom-

pidou en president Peron. De 
trieste ontwikkeling in het land 
dat Peron in handen van zijn 
echtgenote achterliet komt 
weer geheel op het debet van 
de mensen die er ook in Argen
tinië niet in blijken te slagen 
een maatschappij zonder ge
weld op te bouwen. 
Zonder de indruk te wekken 
helemaal geen lichtpuntjes in 
het afgelopen jaar te willen 
zien, moeten ons de kritische 
aantekeningen bij de als gun
stig geschetste ontwikkelingen/ 
nog van het hart. In Portugal 
is de hoop op zo'n ontwikke
ling nog niet verloren, al gaan 
we de toekomst wat dit be
treft niet geheel gerust tege
moet; in Griekenland is de 
democratie naar alle schijn 
gered, maar de verdenking dat 
het hier om schijn gaat is niet 
geheel weggenomen: van een 

1974 - Inflatie-jaar .... , aldus tek• 
naar Fritz Behrendt in Het Paro' 

verdrijving van de oude macht
hebbers en hun handlangers is 
nog nauwelijks sprake; of in 
Ethiopië uiteindelijk de demo
cratie zal zegevieren is voor
lopig de vraag. Het drastische 
optreden van de nieuwe 
machthebbers tegen hun vroe
gere tegenstanders en de 
guerrilla's in Eritrea doen het 
ergste vrezen; president Fords 
auriool is enigszins verbleekt 
maar gelukkig worden de VS 
niet opnieuw door schandalen 
geteisterd; premier Kiri wordt 
als te eerlijk beschouwd en dat 
schijnt in de politiek een kwa
lijke eigenschap te zijn; en tot 
slot: het is nog te vroeg om de 
ontwikkelingen in Afrika op 
waarde te schatten. 
Wij wensen u op het gebied 
van het buitenlands nieuws 
een beter 1975 toe. We zullen 
het nodig hebben. • 



Eind deze maand wordt Henk Vonhoff, sinds vijf 
maanden burgemeester van Utrecht, voor honderd 
procent inwoner van zijn nieuwe gemeente. 
Hij verwisselt zijn woning in Amsterdam voor een 
nieuwe leefomgeving in Nederlands vierde stad. 
Hoewel geboren en getogen Amsterdammer zal 
de streep onder ruim veertig jaar hoofdstad 
hem niet zo zwaar vallen. 

In tegenstelling tot veel Am
sterdammers - zo heeft hij 
ooit gezegd - ziet hij een ver
trek naar elders niet als een 
verkapte emigratie. Wel bete
kent het betrekken van zijn 
nieuwe woning aan de Ko
ningslaan dat de extra belas
ting van de dagelijkse pendel 
Amsterdam-Utrecht verdwijnt. 
Erg welkom in een zware 
inwerkperiode, die naar hijzelf 
zegt .. nog volop aan de gang 
is. De eerste oriëntatie is een 
heel pittige tijd geweest. Maar 
ik zit er bovenop en kan het 
werk in een redelijk tempo af
doen. Het is een druk en een 
veelzijdig, maar daardoor ook 
een veeleisend ambt. Je ver
veelt je geen minuut". 

Amsterdam-Utrecht, een half 
uur rijden. Steden met een
zelfdè woning- en binnen
stadsproblematiek. Maar toch 
zeer verschillend, naar Von
hoff al heeft kunnen con
stateren ... Als geboren en ge
togen Amsterdammer voel ik 
met niet geroepen het oude 
nest te bevuilen, maar er 
bestaat tussen beide steden 
toch een plezierig verschil ten 
gunste van Utrecht. Hier be
staat de bereidheid om met 
handhaving van de eigen be
ginselen tot brede samenwer
king te komen", zegt hij ... Er 
is door alle partijen - CPN 
en PSP uitgezonderd - een 
programma onderschreven, 
waarop iedereen zich baseert. 
Natuurlijk komen er wel eens 
oriëntatieverschillen naar vo-

ren, maar dat heeft nog geen 
onoverkomelijke problemen 
opgeleverd". 

.. Een beslissing, zoals die in 
Amsterdam is genomen wat 
de koopavond aangaat, zou 
hier niet licht mogelijk zijn. In 
het algemeen zie ik gewoon 
een mindere behoefte poli
tiek in de raad te bedrijven. 
De raadsleden zijn zich hier 
hun bestuursverantwoorde
lijkheid heel sterk bewust. 
Dat geeft aan de discussies 
grote mate van redelijkheid, 
ook bij gebleken verschillen 
van inzicht". 

Utrechts grootste probleem is 
de volkshuisvesting, die hard 
wordt aangepakt en waarop 
in de begroting grote nadruk 
is gelegd ... De achterstanden 
zijn groot, vooral kwalitatief". 
Procentueel hebben we in . 
Utrecht veel buitenlandse 
werknemers, die ook een be
roep doen op de woningmarkt. 
Verder is het Utrechtse grond
gebied bijna op. Dan bete
kent veel uitstroming van 
Utrechters naar de randge
meenten. Met als gevolg dat 
de stad vergrijst en het be
volkingstal terugloopt. Dat 
gaat met zulke aantallen dat 
je daar wel eens somber van 
wordt". Hij komt met cijfers 
van 1974: 2800 geboorten 
en 2250 sterfgevallen. Vesti
gingen van buiten 12.500. 
maar vertrek naar elders 
20.600 (de totale bevolking 
van een stad als Hoorn). De 

uitstroming heeft uiteraard 
invloed op het uitkeringsni
veau van overheidsgelden, 
hoewel er een verfijningsrege
ling is, die rekening houdt met 
bevolkingsterugloop. 

De stad heeft overigens een 
sluitende begroting. Vonhoff:· 
.. Daar heeft iedereen zich erg 
voor ingespannen. Het is geen 
simpele zaak, dat jezelf op
leggen van berperkingen, 
maar dat heeft iedereen dan 
toch gedaan". 

Een tweede Utrechts pro-

bleem · is het verkeer. Door 
haar ligging en de grote snel
verkeers- en waterwegen er 
omheen, is Utrecht zeer ver
keersintensief. Het bruist echt 
wel een beetje. Dat vergt een 
heel verstandig beleid. De bin
nenstad moet toegankelijk 
blijven, maar mag niet chao
tisch worden". Een uitermate 
positieve factor voor de bin
nenstad noemt hij de bouw 
van het winkelcentrum-voet
gangersareaal .. Hoog Cathe
rijne", waar nog steeds een 
kleine groep Utrechters tegen 
opponeert. Maar .,de binnen
stad wordt er zeer gur.stig 
door beïnvloed", vindt V on-



hoff. Hoog-Catherijne func
tioneert erg goed en geeft 
de stad een positieve en ple
zierige levendigheid. De be
zoekersaantallen overtreffen 
de verwachtingen" . 

Het Utrechtse CDA-raadslid 
Maarschalkerwaard heeftvoor 
de binnenstad hét idee ge
opperd de paardetram weer 
in ere te herstellen. 
VonhÇ>ff heeft niet de indruk 
dat het plan eenvoudig te ver
wezenlijken is op een wijze 
die positief wordt ervaren. 
.,De minnaars van de paar
detram waarschuw ik hun ver
wachtingen niet al te hoog te 

spannen. Dat is de enige ma
nier, waarop het mee kan val
len", zegt hij. 

Vonhoff ,spreekt met trots, 
over het inspraakmechanisme 
in zijn stad. .,We zijn welis
waar nog niet waar we wezen 
willen, maar er is een goede 
aanzet. In september is de 
inspraaknota in de raad aan
vaard. De behoefte is er dui
delijk om de bevolking op al
lerlei punten kans te geven 
mee te praten. Maar het grote 
probleem is de representati
viteit. Zeker in een stad als 
Utrecht, waar een groot deel 
van de bevolking die zich so
ciaal actief roert student is. 
Dat is zeer positief te waar
deren, maar de studenten vor
men wel een groep die slechts 
een beperkt aantal jaren in 
Utrecht blijft. Daarom moet je 
hun uitspraken afwegen tegen 
het feit dat het gedeeltelijk 
passanten zijn. Ze zijn niet te 
vergelijken met de autoch
tone bewoners die de wijken 
levenslang bewonen. Bij het 
oordeel over veranderingen, 
renovatie en herbouw, moet 
je je er rekenschap van geven 
dat mensen die heel fel de 
oude sfeer verdedigen vaak 

- behoren tot degenen, die over 
enkele jaren riantere behui
zing buiten Utrecht gaan be
wonen, terwijl de achterblij
vers dan met de gebakken 
peren zouden blijven zitten". 

Hoe heeft Vonhoff de over
stap ervaren van het Twee
de Kamerlidmaatschap naar 
het burgemeesterschap van 
Utrecht? 

.,Burgemeester zijn betekent 
langer werken. Voor mijn ge
voel ben je per tijdseenheid 
productiever. Als bestuurder 
ben je met concrete zaken 

bezig en dat is een groot 
voordeel. Dat is ook het boei
ende en uitdagende van mijn 
huidige functie. Je bent als 
burgemeester een coördi- · 
nerende figuur. Ik ervaar het 
als hoogst interessant". 

Vonhoff zegt het Kamerwerk 
altijd met grote vreugde te 
hebben verricht. Maar naar 
zijn mening is het wat inci
denteler, minder gestructu
reerd, toevalliger . .,Een van de 
grote problemen ervan - en 
daar blijf ik bij - is dat je in de 
Kamer te diepgaand op aller
lei details ingaat". 

Het aantal schriftelijke en 
mondelinge vragen gaat naar 
zijn mening over de grens van 
het zinnige heen. Een slopend 
aspect van het Kamerlidmaat
schap vindt hij de enorme 
hoeveelheid spreekbeurten. 
,.Die zijn nodig, maar vor
men een grote fysieke belas
ting". 

Vonhoff is voorstander van 
een Tweede Kamer met hon
derd in plaats van 1 50 le
den ... Je gaat op die manier 
versnippering tegen en je 
moet een vol procent bij de 
verkiezingen halen om een 
zetel toegewezen te krijgen. 
Maar voor vijftig van de 150 
Kamerleden zal dit ongetwij
feld een onaantrekkelijke ge
dachte zijn". 

·u 

Het Kamerlidmaatschap be
schouwt hij als onverenig
baar met het burgemeester
schap van een grote gemeen
te . .. Een Kamerlidmaatschap 
in een middelgrote fractie 
kost je ongeveer 80 uur per 
week. En een burgemeester 
van een gemeente boven de 
1 00.000 inwoners komt wel 
op een honderdurige werk
week. Een eenvoudige op
telsom leert de onhaalbaar
heid van zo'n combinatie". 

interview 
door V.G.A. M. 
Hafkamp 



Emancipatiecommissie 

Op 17 dec. j.l. is door de minis
ter-president te Den Haag de 
Nationale Adviescommissie 
Emancipatie geïnstalleerd. 
Deze commissie heeft als taak 
de regering te adviseren, zo
wel op verzoek als op eigen 
initiatief, bij het voeren van 
een samenhangend beleid ter 
bevordering van de emanci
patie van de vrouw. 

De fractieleiders Wiegel, Krui
singa en Drees hebben, ge
steund door 12 vrouwelijke 
Kamerleden onder wie ook 
Christen-democratische, een 
ernstige klacht geuit over de 
eenzijdige linkse samenstelling 
van deze commissie. Het ant
woord van minister Van Doorn 
luidde, dat deskundigheid het 
voornaamste criterium was 
voor de samenstelling van de 
commissie. Blijkbaar is hij van 
mening dat deskundigheid 
voornamelijk in de linkse hoek 
te vinden is. 

Het bestuur van de Organisa
tie Vrouwen in de WD heeft 
tezamen met de Commissie 
Vrouwen in de KVP, de Cen
trale van de CHU-vrouwen en 
het ARP-vrouwen Comité het 
volgende telegram aan de 
ministerraad gestuurd: 
"Wij protesteren tegen de een

. zijdige samenstelling en ge
volgde procedure t.a.v. de Nat. 
Adviescommissie Emancipatie. 

Wij vragen ons af, of en zo ja, 
op welke wijze de minister van 
CRM recht heeft gedaan aan. 
inspraakprocedures, zoals die 
zeker van dit Kabinet verwacht 
mogen worden. Wij verzoeken 
openbaarheid terzake. Wij ver
trouwèn er op dat de minister
raad alsnog de minister be
weegt tot wijziging c.q. aan
passing. 

Jaarvan de Vrouw 1975 

Prinses Asraf Pahlavi, voorzit
ter van de delegatie van Iran 
naar de Algem'ene Vergadering 
van de Ver. Naties, heeft het 
initiatief genomen d~ vrouwe
lijke staatshoofden en echtge
notes van staatshoofden te 
verzoeken de doelstellingen 
van het door de Alg. Vergade
ring van de Ver. Naties bij 
resolutie van 18 dec. 1972 
uitgeroepen Jaar van de Vrouw 
1975 te ondersteunen en hier 
aandacht aan te besteden. 

Koningin Juliana heeft haar 
telegrafisch geantwoord, dat 
zij de actie van harte onder
steunt. 

Leerstoel Emancipatie 

De Ned. Vereniging voorVrou
wenbelangen heeft aan de 
Academische Raad, als scha
kel tussen de Nederlandse 
Universiteiten en Hogescholen 
en de maatschappij, verzocht 
"te bevorderen dat aan één of 
meer Nederlandse Universitei
ten systematisch wetenschap
pelijk onderzoek ter hand 
wordt genomen over de eman
cipatie, zowel over de achter
gronden en doelstellingen als 
over de wijze waarop de eman
cipatie tot stand komt". 

"In zonderheid is de emanci
patie van de vrouw een be
langrijk studieterrein", aldus 
de Ned. Vereniging voor Vrou
wenbelangen, .. waarover tot 
dusver wel veel geschreven, 
maar nog weinig gestudeerd 
is." 
De Vereniging verzoekt te 
overwegen of hiertoe een leer
stoel "emancipatie" met een 
nog nader te omschrijven 

· leeropdracht kan worden in
gesteld. Deze leerstoel zou 

gezien de problemen die om 
bestudering vragen op maat
schappelijk, sociaal-econo
misch, psychologisch opvoed
kundig en medisch-biologisch 
terrein, wellicht het beste kun
nen worden ondergebracht in 
een· interfaculteit en met een 
eigen instituut. 

Vragenlijst ,.Onderwijs" 

Aan de centrale-vertegen
woordigsters is een aantal 
exemplaren van de door mevr. 
N. Ginjaar-Maas opgestelde 
vragenlijst over .. Onderwijs" 
toegezonden ter behandeling 
in vrouwengroepen en dis
cussiegroepen. De vragen heb
ben niet het karakter van een 
echte enquête. Zij willen een 
bijdrage leveren tot de me
ningsvorming van ons libera
len over de te voeren onder
wijs-politiek. 

Degenen die. nog meerdere 
exemplaren willen hebben 
kunnen deze aanvragen bij 
mevr. A. F. Bonthuis-Wunderl, 
Hugo de Grootlaan 41, Mid
delburg, tel. 01180 - 13872. 
.De antwoorden gaarne vóór 
30 april 1975 toesturen aan 
mevr. mr. E. de Roock-Bed
ding, Stadhoudersplantsoen 
212, Den Haag. 

Ede 

Op dinsdag 21 januari spreekt 
mevrouw A. F. M. Hamm
Tonnaer over .. De oorsprong 
van de vrouwenbeweging en 
de rol van de WO-vrouw in 
de organisaties van nu" te 
Ede, in .. Ons Huis" (Hovy
straat 2, achter de Taborkerk). 
Aanvang 20.00 uur. 

• 

De natte moesson van 1974 
heeft misschien in ons poli
tieke denken een paar ont
nuchterende situaties bloot 
gespoeld: 

1 . stijgende prijzen - stijgen
de werkloosheid; een laag in
vesteringsniveau - hoge ren
testand. 
2. voor het eerst fn de ge
schiedenis van Europa als 
economische macht worden 
de grondstoffenprijzen niet 
door de Europeanen bepaald. 

Om met het eerste te begin
nen: de economische geschie
denisboekjes weten ons met 
stelligheid te vertellen dat een 
toenemende werkloosheid ge
paard pleegt te gaan met da
lende prijzen. Het laatste mar
kante voorbeeld daarvan bo
den de jaren dertig toen de 
vraag naar arbeid daalde en 
de waarde van de gulden 
steeg. 
Nu dalen ze beide en nog wel 
in een tempo dat ernstige 
vragen doet rijzen over de 
elasticiteit van onze wester
se economie. 
Dat een relatief laag inves
teringsniveau dan nog boven
dien gepaard gaat met een 
hoge rentestand moet gewe
tensvolle economen aan hun 
verstand doen twijfelen. Het is 
dan ook geen wonder dat mi
nistersvergaderingen in Euro
pees verband met nie~ al te 
duidelijke communiqués wor
den afgesloten. Want wie is 
de Keynes-achtige verlichte 
geest, die even haarfijn aan
duidt hoe dat komt en hoe 
dat moet worden opgelost? 
Men hoopt dat met miljar
deninjecties in de econo
mieën - Nederland, West
Duitsland, België en Engeland 
zijn er al mee begonnen - het 
tij gekeerd kan worden, maar 
mensen en volkeren reageren 
nu eenmaal anders dan de 
steriele modelletjes van de 
econometristen. Waarmee 
niets ten nadele van Jan Tin
bergen is gezegd, die overi
gens de eerste zal zijn om dat 
toe te geven. 

Nietvergelijkbaar 

Wat we wél weten, is, dat de 
westerse economieën in een 
crisis verkeren, die niet ver
gelijkbaar is met voorgaande 



De natte, 
kille moesson 
dezer dagen 
situaties uit het verleden, 
waarvan we mogelijkerwijze 
iets hadden kunnen leren. 
In onze partij leeft het rots
vaste vertrouwen dat de on
dernemer gewend is aan uit
dagingen, die hem ook in 
staat zal stellen déze uitda
ging het hoofd te bieden. Het 
gevaar van die denkwijze is 
dat we dan vervolgens opge
lucht het hoofd van het pro
bleem kunnen afwenden. Ik 
vrees, dat we er dit keer niet 
zo gemakkelijk van afkomen. 
Want als ik aan ondernemers 
vraag: hoe doe je nu je lange 
termijn planning - hetgeen ik 
zo vrij was te doen - dan kij
ken zij gepijnigd. En ik kreeg 
deze antwoorden·: hoe moet ik 
aan lange termijn planning 
doen als ik niet weet of ik 
over een half jaw wel grond
stoffen genoeg heb, respectie
velijk tegen welke prijs? 

En daarmee is de relatie ge
legd tot de situatie, die voor 
het westen ongekend is. Na
melijk dat niet wij, maar zij 
(bijvoorbeeld oliesjeiks) bepa
len of en zo ja tegen welke 
prijs wij hun grondstoffen 
kunnen kopen. Hetgeen bete
kent dat de westerse onder
nemer in een situatie ver
keert, die hij niet meer kan 
overzien en waarop hij geen 
enkele invloed kan uitoe
fenen. Hij is zoal niet aan 
de heidenen dan toch in ieder 
geval aan de Mohammedanen 
overgeleverd. Onze hele wel
vaart - en dáármee ons so
ciaal-economische systeem -
staat of valt met hun bereid
willigheid om ons de spullen 
te leveren om onze econo
mieën aan de gang te hou
den. Die vraag wordt dan bo
vendien in die grondstoffen le
verende landen nog in de eer
ste plaats politiek bepaald. 

Nog nooit zijn we zo angstig 

afhankelijk geweest van wat 
anderen believen te doen. 

Uitgangspunten 

In Wiegel's boekje .. De ge
loofwaardigheid van een al
ternatief wordt sterk de na
druk gelegd op het ruim baan 
geven aan het particulier ini
tiatief en op een zo groot mo
gelijke vrijheid van consump

e achte 

ag 

di :x·tga 
zi . 
S rke woo 
is er vanuit te gaan dat die on
dernemer in die omstandig
heden de káns heeft de uitda
ging tegemoet te treden. Vrij
heid van ondernemen en vrij
heid van consumeren, die in 
elkaars verlengde liggen, zijn 
mooie zaken als grondstoffen, 
halffabrikaten en eindprodok
ten concurrerend op de markt 
ter beschikking staan. Dan 
wint de ondernemer met het 
beste produkt en het beste 
produktieproces en daar vaart 
de consument wel bij. 

Maar die fraaie doorzichtige 
situatie bestaat niet - áls zij al 
ooit zó schoon als het neer
geschreven is, bestaan hééft. 
Gegeven de omstandigheden, 
waaronder we nu leven, be
staat zij zeker niet. 

Op de partijraadsvergadering 
heeft de voorzitter mij de kans 
gegeven dit probleem aan de 
orde te stellen, maar de tijd 
was te kort om er een discus
sie over te beginnen. Uit het
geen de heer Van Aardenne 
zei, kreeg ik de indruk dat 
de ondernemer ook op het 
potje van vandaag wel een 

dekseltje zal weten te vinden. 

Als die indruk juist is, deel ik 
zijn mening niet, althans niet 
in de generaliserende zin 

·waarin zijn woorden klonken. 

Ik word in die mening ge
sterkt door wat ondernemers 
tegen mij zeiden over de pro
blemen, :zo niet onmogelijk
heid van hun planning. Het 
komt mij voor dat een hechte
re samenwerking tussen over
heid en bedrijfsleven gegeven 
de situatie, waarin. Europa is 
terechtgekomen, onafwend
baar is. Wanneer je in onze 
partij zoiets zegt, dan wordt 
wel eens wat snel vermoed 
dat je niet van dirigistische 
smetten vrij bent. Ook wij 
kennen onze dogmatische 
denkkronkeltjes. Dat maakt 
een discussie soms wat moei
lijk. Maar wanneer onderne
mers openlijk zeggen dat 
planning een heksentoer is 
omdat ze niet weten óf ze 
over een halfjaar grondstoffen 
hebben en zo ja tegen welke 
prijs, dan vind ik het geen 
aantasting van de liberale 
principes om dan te zeggen 
dat het nuttig is wanneer 
bedrijfsleven en overheid aan 
één tafel gaan zitten o.m na 
te gaan hoe bepaalde pro
duktieprocessen en investe
ringen aan de gang gehouden 
kunnen worden. Dan is de 
overheid niet de tegenstander 
van de ondernemer, maar een 
medestander. Men zal mij te
genwerpen dat dit een hoogst 
riskante manoeuvre is tegen 
de achtergrond van de theo
ri,eën van de heer Den Uyl, zo
als hij deze heeft ontvouwd op 
de jaarvergadering van de 
Christelijke werkgevers in Nij
megen. Dat een socialistische 
regering daarvan onmiddellijk 
gebruik zal gaan maken door 
de beslissingsmacht over de 
investeringen aan zich te trek-

ken. 1k stel daar dan tegen
over dat tussen het theoreti
seren over een socialistisch 
model in een verre toekomst 
en het aan de gang houden 
van een bedreigde economie 
vandaag een geruststellend 
verschil bestaat. Want die 
economie fs bedreigd en wij 
dienen ons af te vragen of de 
principes, zoals wij die aan
hangen op het gebied van 
ruim baan geven aan particu
lier initiatief en vrijheid vim 
consumptie, in de bestaande 
situatie onverkort te handha
ven zijn. Of de omstandighe
den, waaronder Europa bui
.ten zijn wil is terechtgekomen 
én de randvoorwaarden waar
onder het ondernemerschap 
wordt uitgeoefend, niet zó 
drastisch zijn gewijzigd dat 
die principes op het punt 
staan liberale geschiedschrij
v.ing te worden. Althans rijp 
zijn voor herijking. 

Zie ik onze sociaal-economi
sche positie tegen de achter
grond van de internationale 
problemen te somber? Ik 
schaar mij niet bij de onder
gangsprofeten van mijn goede 
vriend Brugsma, maar ik vind 
wel dat wij ons scherp moe
ten realiseren wat de positie 
is van ons land als deel van 
Europa en wat onze partij 
daarin kan zeggen. 

0, ja, de olie kán blijven stro
men. Zal Israël daarvoor geof
ferd moeten worden zoals in 
1938 Tsjechoslowakije geof
ferd werd onder het motto 
peace tor our time? Voor zo'n 
politiek hoef je maar vier let
tertjes te veranderen: petrol 
for our time. 

Die schande zou voor het 
westen erger zijn dan een te
kort aan olie. I 



In deze rubriek 
publiceren wij brieven 
van lezers. De redactie 
behoudt zich daarbij 
het recht voor 
redactionele 
wijzigingen aan te 
brengen of stukken te 
bekortën, uiteraard 
zonder de kern van het 
betoog aan te tasten. 
Wij streven ernaar 
zoveel mogelijk lezers 
aan het woord te 
laten. Dit betekent dat 
korte helder 
geformuleerde brieven 
(bij voorkeur maximaal 
dertig getypte regels) 
het meest kans maken 
vlot en integraal te 
worden opgenomen. 
Publicatie 
betekent niet dat wij 
instemmen met het 
betoog. 

...----Vl 

kbond 

Zo kan het niet langer was de 
kop van een artikel in Vrijheid 
en Democratie van 6 decem
ber. Mr. H. van Riel had het 
over contra - acties, die nodig 
waren. Met woorden lukt dat 
zeker niet, aangezien het kabi
net- Den Uyl zijn dogma's niet 
opzij wil zetten en rustig door
gaat met het berijden van de 
socialistische stokpaardjes. 
Dit kabinet doet mij dan ook 
meer denken aan een kinder
kamer waar je kreten hoort 
als: Ik alles en jij niets, dan 
aan een regering. 

We moeten het kabinet onze 
tanden eens laten zien en 
daarom zijn die contra-acties 
zo hard nodig, zeker nu het 
NKV en het NW steeds meer 
beginnen te lijken op sterk 
rood getinte politieke partijen, 
die duizenden werknemers 
een richting indrukken, die zij 
zelf niet wensen. Ik heb daar
om mijn lidmaatschap van de 
NW-bond Mercurius opge
zegd. 

Veel liberale werknemers zul
len naar ik aanneem met de
zelfde plannen rondlopen. Het 
lijkt me daarom zaak dat men 
binnen de WO de mogelijk
heden bestudeert voor het 
vormen van een liberale werk
nemersorganisatie. Dit kan 
positieve gevolgen hebben 
voor onze partij. Bovendien 
zijn zowel werknemers als 
werkgevers ermee gebaat. 
Daar komt nog bij dat we zo 
daadwerkelijk iets doen aan 
de spreiding van macht (van 
de vakbonden). iets waarmee 
men in die kringen blij zal zijn. 

M. KEUNING, Groningen 

Ik heb mijn lidmaatschap van 
de VVD opgezegd. 

In het kort zal ik proberen uit 
te leggen waarom. 
Mijn voornaamste reden om 
lid te worden was dat ik de 
democratie en verdraagzaam
heid, die wij tot voor enkele 
jaren geleden in Nederland 
kenden, wilde behouden. 
Hoewel ik mij ervan bewust 
was dat er veel onvolkomen
heden en misstanden waren, 
meende ik toch dat wij een 
goed werkend systeem beza
ten waar iedereen baat bij 
had, want laten wij vooral 
reëel zijn: verschil van mening 
en groepen die zich benadeeld 
voelen zullen er altijd zijn, en 
dit is beslist geen fatalisme. 
Sinds we het huidige kabinet 
hebben wordt naar mijn idee, 
beduidend meér dan voor
heen, het wezen van de de
mocratie aangetast, en zijn 
we op weg naar een "socia
listische diktatuur", een .,dik
tatuur der minderheden", een 
.,diktatuur van burgerlijke on
gehoorzaamheid", of hoe u 
het verder maar wilt noemen. 
Als ik nu kijk naar de VVD, die 
fel tekeer gaat tegen de aan
pak van de inflatie, werke
loosheid, middenstand, enz., 
dan vind ik dat erg mooi, maar 
ik vind het niet van wezenlijk 
belang of er nu 1 % meer of 
minder inflatie is, of dat er nu 
een paar honderd huizen meer 
of minder gebouwd worden. 
Wat ik wel heel belangrijk 
vind, is verweer tegen minder
heden die ons een verande
ring, of zelf omverwerping 
van onze .,kapitalistische" 
maatschappij opdringen. De 
WO zegt m.i. te weinig of te 
onduidelijk haar mening hier
over, vooropgesteld dat zij het 
met mij eens zou zijn. 
Wat ik in het kort zeggen wil 
is dit : terwijl de aandacht 
van een ieder op materiële 
zaken gericht is, wordt onze 
maatschappij via een achter
deurtje geestelijk vergiftigd. 
De VVD doet hier te weinig 
aan. Helaas is er geen ande
re partij waartoe ik mij kan 

wenden, zodat de VVD met 
verkiezingen wel op mijn stem 
kan rekenen. 

V. GORDIJN, Emmen 

In hoeverre de VVD zich al of niet 
voldoende te weer heeft gesteld 
tegen het geestelijk vergiftigen 
van onze maatschappij, zoals 
schrijver het noemt. is een voor
beeld van persoonlijke apprecia
tie. Gt!constateerd kan worden 
dat datgene wat schrijver.in onze 
maatschappij verontrust voor 
zeer velen de laatste twee jaar 
aanleiding is geweest als lid 
toe te treden tot de VVD. (re
dactie Vrijh. en Dem.}. 

De parlementair redacteur 
van Vrijh . en Dem. in .,Zo 
kan het niet langer" (6 - 12-
74) : .. Het enige wondermid
del dat direkt baat kan hebben 
is de verdwijning van dit Ka 
binet" . 

De oplossing van de proble
men waarover het in bedoeld 
artikel gaat, werkloosheid en 
belastingklimaat kan natuur
lijk niet zo simpel zijn. Twee 
kanttekeningen in dit verband : 
Werkloosheid : De VVD 
heeft gedurende haar jaren
lange regeringsverantwoorde
lijkheid volhard in globale 
economische politiek volgens 
Smith's grondgedachte .,laten 
doen, laten gaan" . 
Onder VVD medebewind is 
verschillende bedrijfstakken 
onder dat motto overheids
steun onthouden . Het ontbre
ken van een duidelijke en 
werkbare strategie op dat 
punt op dit moment is he
laas mede een gevolg van het 
uitblijven van voldoende aan
zetten daartoe door kabinet
ten met WO-deelneming. 

Belastingklimaat: Hoe in
dringend en .,briljant" het in 
bedoeld artikel besproken be
toog van Henk Koning ook 



is geweest, aan twee belang
rijke facetten wordt in het 
artikel geen aandacht be
steed. 

a. De toename van de belas
tingdruk in de afgelopen 1 5 
jaar is voor ruim 85% toe te 
rekenen aan beleid van .. VVD
kabinetten". 

b. Het is bepaald onvoldoende 
alleen te spreken over belas
tingdruk en· daarbij de keer
zijde .. uitgaven van de over
heid" buiten beschouwing te 
laten. In onvoldoende mate 
heeft de partij in de afgelopen 
jaren inhoud gegeven aan ook 
impliciet op dat gebied gefor
muleerde doelstellingen. 

Konings beweringen over 
.. structureel geweld van de 
zijde van de overheid ten op
zichte van de belastingbeta
ler" verdienen mede tegen de 
hierboven gesignaleerde 
achtergronden te worden be
schouwd. 
Het artikel in Vrijh. en Dem. is 
dan ook al te eenzijdig. Zó kan 
het niet. 

F. W. v. d. SCHAAR, 
Den Haag 

Het staat naar mijn gevoelen 
vast, dat er in de gelederen 
van de WD (leden én kiezers) 
verschillende opvattingen le
ven ten aanzien van wat men 
hoopte, dat de Tweede Kamer 
zou beslissen inzake de Oos
terschelde. 

Dat lijkt mij logisch en alles
zins aanvaardbaar: 

Dat de VVD-Tweede Kamer
fractie unaniem stemde vóór 
een algehele afsluiting is voor 
mij persoonlijk eveneens aan
vaardbaar - al had ik anders 
gehoopt. 

De fractie draagt verantwoor
delijkheid voor veiligheid én 
milieubescherming én natuur
behoud én bepaalde econo-

mische belangen en zal dáár 
waar de belangen tegenge
steld zijn een keuze moeten 
doen; ga er maar aan staan. 

Eén ding staat vast en dat is, 
dat men bij elke van de voor 
de Oostersehelde kiesbare op
lossingen elementen van risi
co moest aanvaarden; bij de 
ene oplossing wat langer 
durend en groter dan bij een 
andere. 

Ik heb vrede met de beslis
sing die onze fractie nam, zou 
zelf (gemakkelijk praten overi
gens) de .. grotere gok" ge
waagd hebben omdat er nog 
zoveel meer dan .. streekbe
lang" op het spel staat en 
hoop van harte, dat het aan
genomen plan uitvoerbaar en 
het risico niet te groot zal 
blijken. 

Overigens· mag de WO wel 
iets meer gaan doen aan het 
openlijk pleiten voor en wer
ken aan milieubescherming 
en natuurbehoud. 

Het lijkt te zeer alsof deze 
waarden alleen door linkse 
partijen behartigd worden, 
terwijl onze programma's 
daarover toch duidelijke taal 
spreken. 

G. PRINS, Amersfoort 

Het is ergerlijk om op te moe
ten merken dat voor veelal 
onterechte bijstand aanvragen 
prompte .. hulp" kan worden 
geboden terwijl belasting beta
lende burgers een jaar of meer 
renteloos op hun rechtmatig 
toekomende belastingresti
tutie moeten wachten. Het zou 
aanbevelenswaardig zijn als 
de VVD zich inspande tegen 
deze legale diefstal en vóór 
een billijke rentevergoeding 
zou pleiten. 

R. LERMER, Hoofddorp 

Enkele dagen voor de heer 
Van Swinderen zijn opinie gaf 
in Vrijh. en Dem. hoorde ik 
voor het eerst een' uitzending 
van Koos Zwart. Ik moet zeg
gen, dat deze schilderachtige 
figuur zijn .. koersen" nuchter 
bracht. Niettemin bedrijft hij 
onverantwoordelijke propa
ganda voor levensgevaarlijke, 
immers tot verslaving leiden
de artikelen. Dat Van Swin
deren Koos Zwart voorstelt 
als een soort consumenten
bondmedewerker (pas op, be
taal niet te veel, je kunt goed 
spul krijgen voor zo en zo 
veel) beschouw ik dan ook 
als een hersenkronkel. 

Hoe meer bekendheid aan 
drugs wordt gegeven, des te 
meer zullen gebruik en versla
ving toenemen en zal de ge
zondheid (lichamelijk en gees
telijk) van de westelijke we
reld worden aangetast. Het is 
niet voor niets, dat men in het 
oosten, waar men de gevaren 
al eeuwenlang kent, op drug
bezit zulke zware straffen 
heeft gesteld. 

In de door mij beluisterde 
uitzending werd gewaar
schuwd tegen een Ameri
kaans kantoor, dat o.a. door 
zich als klant voor te doen, ka
nalen van de drughandel wil 
opsporen. Amerikaanse auto
riteiten werden deswege on
behoorlijk uitgeveterd. Mijn 
vraag: màg Amerika alsjeblieft 
proberen te weten te komen 
door welke kanalen zijn bevol
king wordt vergiftigd? Be
schuldigingen van knoeierijen 
door Amerikaanse ambtena
ren waren zeer vaag en insi
nuerend. 

Ais Van Swinderen vindt dat 
gebruikers de dupe zijn van 
boeven in de illegale handel, 
dan zeg ik: dat weet men toch 
als men zich buiten de legali
teit (welke dan ook) begeeft. 

Op het ogenblik dat men ge
heel vrijwillig voor het eerst 
(soft) drugs tot zich neemt, 
kent men de financiële en ver
slavings-gevolgen. 

Dat verslaafden geholpen 
moeten worden is een ander 
chapiter, maar men moet 
geen medelijden trachten te 
wekken voor hen, die zich zelf 
welbewust in moeilijkheden 
storten. En zeker niet er aan 
meewerken gebruikers de ver
keerde weg aan te wijzen, 
zoals de VARA en de omstre
den Koos Zwart doen. 
G. E. KLEINGELD, Rotterdam 

• 



~Qitnteêr "' H &t .secretariaat 
de' . 1rl'deJiog Aalsmeer . 

~t. tijdelijk wa·argénomen 
d~r··m.Vrouw L. Peij-Kees-

• se11> Uiterweg·1 04 .. 

~1 .. ~eq a/d Rijll -· Op maan
·ç·~.:~o·januari · spre"ekt mr. 
Ji •.. v~n Ftiel (voorz. E.K.-frac
~ièi Y,()()r de afdeling Alphen 
.:~n\de' .. Rijn. !Plaats en tijd 
, ~j~~ Bl-1?~9even ). . 
;:,~pln,g.e,dam - Op vrijdag 31 
Ja;ryuar:tsp.re.ekt drs. G1 M. V. 
\tal'l~ardenne. (Lid Tw.K.)voor · 
. ~.·•.·• 'Ondercentrale FiveJ.ingo. 
;(Praats en .. tijd niet opgege-. 
~ . .,,. . 

'Ämhem - Op maandag 2 7 
j~buari in Haarhuis; aanvang 
'19~45 uur. Niet openbare 
.y!1~ri.aar.svergl!ldering van de 
.• klr;ntrcèntràle . Gelderland. 
· Qm Jt).30 · uul' ·Openbaar ge
, t;eelttf. !/80 de vergadering. 
•a_es(i'hoUwing werkgroepen van 
.. ~~· afd!!llt,ngen woningbezit en 
(ltl~!j~I'Wijs. Jnleidirtg door mr, 
J'. .. .G~ .fli~tkerk (lid Tw:K.I qver 
. ;,l~ra~ ltÎ6ie·op toekomstige 
. ot:u;l:èrnernlngsstru(ltuur''. 
jl)p;~trtSdag 4 febrdari in Haar
huls:.· .,aanvang 17.30 uur. 
~D:-'Oat" ... van de afdeling 
ÀJ'tlhem; 
Qp'. dlnscl·a~l 11 februari in 
Niil~hui$; aanvang 20.00 uur. 
tllleóvergEIÖ,ering afd. Arn-
·~~i:n;. . .. 

.... ~~ ·'Op,.vrljdag 24 januari 
,la;l;dè heer l. M. de Beer (lid 
1"\<V•. ~j; .OI? .een openbare blj
~f:1{(9;r1'1St :.spreken over . het 

· 'Pn~arwetJ>: · · 
c,t',f, > ', 

' /·' 

VVD vanAtot'Z 
Waarbeen met hèt kabtliet 
den Uyl? Zaal .. het Brand-. 
punt", Oude Utrechtseweg 2, 
Baarn; aanvang :20.30 uur . 

Berkenwoude - Secretaris 
van de. afdeling BerkénY1ollde 
is gèworden mevrouw L. 
Ruys-van 'der Hoek, ·Prins 
Bamhardstraat 18. Zij volgt 
de,heer. M: J. van Dorp óp, 
die benoemd werd tot wet
houder. · 

Borculo - Nieuwe setretarl$ 
van de afdeling .is drs. 0. de 
Hoop, Loekemseweg 11 , Bor~ 
culo. · 

Breda - · 'Ledenvergadering 
van de afd. Breda maandag 
27 januari In hotel Cosmopoli• 
te aan het Stationsplein; aan:. 
vang 40. 15 uur. Op vrijdag 31 
januari ,.Liberale borrel"' van
af 17.30 uur in. de Suycker· 
kist. ·, 
Oe heer. Keja .(lid Tw.K.) zat 
dan een kort.commentaar ge
ven op de jongste politieke 
o~tw'"-eling. 

Bunnik ~ Nieuwe sect. van de 
afdeling is mevr. W. .Oost
wedder-van der Sluys, Kenna
dylaan 28; tet:03405 .:.2908. · 

Capelle aan de IJssél- Maan• · 
dag 20 januari politiek· café 
Oud CapeHe, Doyputraat, 
aanvang 20;15 uur; sprekêr · 
çlr. L. Ginjaar (fràctie•voor
zittèr WO in de Prov. Staten 
van Zuidholland )\over energtè
problemen. 

Deurne _. In Deurne is een · 
nleuWè afdeling opgericht. h'l 
het nieuwe bestuur hebbèn 
o.m. zitting: · L .. i. M. Vèrbeek' · 
(voorz.), A. G. J. van Hoof1 
Langstraat 100; tel.: 04930 • 
3769 (secr.) en J. J. Coer$ 
(penningm.). 

Deventer • Seo~etarls vàn 'de 
afdeling is geworden: drs. 
F. s. Hes'vàn zweeden, Zwok 

se.weg: 316; tel.: 05700 -
17!510. 

Eist - Oe secret.ari$ varf. !Ie • 
afdeling, B. Koène; is verf'lulsd . 
naar Griend 85 te Eist. · 

Dongen - Secretaris van de. 
afd. Oongen, mevr. J. H. de 
.Bruijn-Middelkoop, is ver
huisd naar Belgiëlaan 3; tel.: 
0:162:3 J. 2849. 

Epe - Op maandag 1 o .. ft~~
bruari in h.et Hof.va~· G~l~fi; 
aanvang 20 ~ur~ j3ije.en~ptpst 
van de afdeling Epe. met als 

Eelde ~ Op maandag 21 janu .. 
ar.i fn café Centraal te E~l
de, aanyang 20. uur. Bijeen
komst van , de afdeling met 
als spreker· dr. K. van Dijk 
(lid Tw.K.) over mediabeleid 
van dit kabiMet. 

Commissie 
ruimtelijke 
ordening 
Onlangs is ingesteld 
een landelijke VVD
commissie Ruimtelijke 
Ordening. Voorzitter is 
de heer ir. J. M. van 
Rossem te Rotterdam, 
secretaris de heer L. 
Hermans, Dennenstraat 
122 te Nijmegen. Dele
den van de commissie· 
zijn: mr. A. P. J. van 
Bruggen (Den Helder). 
ir. H. W. F. C. Donker
sloot (Lochem), drs. D. 
H. Franssens (Den 
Haag), ir. H. H. de Haan 
(Haarlem). ir. C. S. 
Knottoerus (Steen
bergen), L. A. G. Kost 
(Almelo), drs. R. Rontel
tap (Amsterdam), dr .. 
H. C. E. M. Rottier 
(Nieuvitenhagen), drs. 
C. J. Steilberg (Est) en 
ir. E. M. Storm (Rotter
dam). 

Adviserende leden zijn 
de Tweede Kamerleden 
drs. G. M. V. van Aar
denne, L. M. de Beer, 
drs. J. F. Scherpenhui
zen en ir. D. S. Tuyn
man, alsmede het Eer
ste Kamerlid mr. C. H. F. 
Polak. 

spreker G. W. K!!lja (lip Jw;K.)~ 

Gitze-Rijen ~ Op maànda'!l21. ' 
januari in Zaatftlcardo, Hoofd'
strast Rijen; aarjvàng• 20/15 
uur: . Opriehtlngsv.etgaderimg 
afdèlihg Gitte~Rijeii met 'als 
spreker dis; CJ. J. 0. Dees 
{lid Tw .• K.). · 

i Gäleen -De ~ecretari$ vsn:dé 
afdeling, W. H. M. Sch'epels 
is verhuisd naaf Ma1,1ritspaik 
14a. · · 

'Gendringen ,. $ecret~;~ris· vá~ 
de af<.feling G~;tndringen)s g~~ 
worden Chr. Warernan,. D$: 
van Dotpstraaf 1 B; · ~et: 
0835,6- 30(}3 ... 

Groningen - Öp maandag 2o .. 
januari. Bijeenk.omst . van .cie 
.liberale' kring Noord-Gronin,. 
'ge'n met als. spreke~: G. W. 
Keja (lid Tw .K.) (plaats en tijd 
niet opgegeven). · 

Haten - Op maandag 27Ja
nuarHn hotel De Horat; aan
vang 20 uur; Bljeenk~mst van 
de .afdeling met ats spreek-' , 
ster mevr. drs. N.• Smit-Kroes 
(lidTwK). 

Havelte - He't bestuur van de 

1 . . afdeling Havelté is thans. al.s 
• volgt samengesteld; W.;:<A. 

Klaus (voorz.). E. <W; jh, 
Brinkman. (seor:•pennint;fm.}, 
mevr.ouw J• H; Jàflseh~Kort'.. 

1•• land, de heren•J. Hav.eman, 
J. Oostra, D .. Schiphorst en 
'H. Wester.ink fledenh Het 
adres V<!n •hêt sec·rettnhaa.t · 

< )!Jidt: Busselterw~g 3,·Ha~el~ 

r;., :!~· 
11:· fiearhugovlfaartf, . - !-eden .. 

vergáderl.tlg van de ~fdeUf'lg 
op maandag •27 Ja.nuarl •_ili 



/. 

.. het Tennispaviljoèn aan de 
:. Van Veenweg,' aanval)g 20~ 1 5 

uur. 

Heel]arutdam - Secr. van de 
· afdelihg Heeri.éilnsdam , is g-e~ 
'wörden: mévr .. E. 'A .. Kruit~ 
hof-van 6or~i:hot. Oosteinde 
) ; tel,.: 0185?- 1429: . 

. Hengelo -~ Op maandag 27 
januari in''Co.as; aanvang 18 
uor. Broodjè WO van de af
deling mét. .ais spreker L. M. 

'de Beer (lid:lfw.K.). · 

-. 

over Indonesië nu en in de 
toekomst. 

Loosdrécht - Secr. van de 
afd. Loosdracht is geworden: 
mevr. A. :C. v.d. Kuinder-Post, 
Vuntuslaan 85; tel.: '02158 -
't 185. 

Lochem-laren - Het secreta
riaat vari de afdeling wordt 
voorlopig waarge!iomen .door 

B. H. Jansen, Heuvelstraat 1, 
Laren. 

Oriënteringscursus 
Amsterdam 
De afdeling Amsterdam organiseert een oriënterings
cursus op vrijdag 24 januari (was 21 jan.), en op de 
dinsdagen 4 en 18 februari en 4 en 18 maart 1975, 
waar achtereenvolgens Landelijke Politiek (A. Kappeijne 
van de Coppello). Plaatselijke Politiek (H. H. Jacobse), 
Landelijke Organisatie VVD (P. Ch. Vogely), Plaatselijke 
Organisatie VVD (R. Ronteltap) en Liberalisme (H. J. L. 
Vonhoff) aan de orde komen. 

Geïnteresseerden worden verzocht zich zo spoedig mo
gelijk aan te melden bij Commissie Ledenactiviteiten, 
Vondelstraat 60, Amsterdam. Kosten ( 15 gulden inclu
sief duidelijke documentatiemap) over te maken op post
giro 43.14.70. met vermelding: oriënteringscursus Am
sterdam. 

Hoogblokiand - In het be
stuur van' de afd. Hoogblok
lanc;t hebben o.m. zitting: Ç. P. 
Steendijk (voo.rz.), Ir. A. J. J. 
~uijendijk, Dorpsweg 1 04; 
tel.: 01831 - 1635 (secr.) en 
C. den Braven (penningm.). 

Kapelle-Wemelét'inge - J. F. 
de· Zwarte, Spaarlingsstraat 
28, Kapelle; tel.: 01102 -
1942 is secr. van de afdeling 
geworde!"l. 

Leeuwarden - Op vrijdag 7 
februari in Oranjehotel; aan
vang 20.00 uur .• Niet-openbare 
bijeenkomst met als sprekers 
mevr. mr. E. Veder-Smit (lid 
Tw.K.)- en de heer Soerjadi 
(minister counsellor bij de 
ambassade van .Indonesië) 

Nieuwkoop/NieuwVeen 
~aandag 20 januari openbare 

• ~ergadéring van de_ afdeling 
N iéu_wkoop~Noorden/Nieuw
veen in café-restauránt Plas
zicht te Nieuwkoop,- aanvang 
20:00 uur.· ~preker t.. M. de 
Beer (lid Tw.K.). · 

· O~men "· . A. c. Tijssen, 
Weegbreestraat - 38; tel.: 
05291 - 2239 is· seêr. van 
de afdeling Ommen· gewor
. den. 

Peize - In. het nieuwe be
stuur van de. afdeling Peize 
hebben Ó.m. zitting: J. E. 
Hubbeling (voorz.), mevr. N. J. 
Aalders-Suit, Hazelaarlaan 8; 
tel.: 32613 (seér.) en R. Fre
riks (pennirigm.) .. 

Uithoè;,rh - <;lP dinsdag ·21 ia~ 
nuárl In' spörtl:lál .De .. Sqtlègi 
aanváng 20 U.ur, Bijeenkoll)st 
van de afdeling Uithoorn met 
als spreekstar meVr\ drs; N. J.i 
Ginjaar.,Maas (lid Tw.K.) over 
structuurnota ilolksgezonçl-. 
held. 

· Rode,; - Maandag 1 0 febru
ari debat in hotel 't Wapen 
van Drente tussen de Tweede 
Kamerleden P. A. de Ruiter 
(PvdA) en mr. F .. Portheine 
(WD); aanvang· 20.00 uur; 
onderwerp Middenstand. 

Roerstreek - Er is een af
deling Roerstreek opgeriçht 
omvattende Herkenbosch, 
Melick, Mor:ttfort, St.-Odiliën
berg, Pesterholt en Vlodrop. 
In .. het bestuur hebben o.m. 
zitting: A. W, J. Verhoeven 
(voorz.), A Th. M. ten Have, 
Ruijs de Béerenbr~ucklï'Jan 7, 
Melick (seor.) en Chr. Th. G. 
Wolfhagen .(pénningm.). 

Utrecht ~ Voorjaarsvergade
ring van de Kàr:nercentrale 
Utrecht op zaterdag 1 5 fe
bruari, in. hotel-restaurant 
Groeneveld, ·Amsterdamse-· 
straàtweg 42 te. Baarn. De, 
vergàdering duurt van 1 0 tot 
ongeveer 1 a uur. 
's-Middags houdt de heer 
Ploeg (lid Tw; ·K.)- een inlei
ding. 

Vlissingen - Ln het bèstuur 
· van de afd. Vlissingen volgt 

D. Vérbo()m: H. Suurbier op 
a!s voorzittE)r .. Laatstgenoem
dé is om persoonlijke red~n 
afgetreden, maar blijft deel 
uitmaken van liet bestuur. 

I 

Wijchen ,. De oud-secretaris 
van de afdeling Wijçhen, P:A. 
Kosterman, is. benoemd tót 11c! 
van v,erdienste van de afdeling. 

Zuidhorn 1 - Het bestuur van 
de afdeling Zuidhorn bestaat 
sinds een onlangs gehouden 
ledenvergadering uit: G. J, 
Dalenoort (voorz.), H. W. den 
Hartog {secr.), S. J. Hofstee 
Holtrop (penningm.) en H. J . 
M. ten Berge, J. Teensma, 
R. lwema en L Visser (le
den). 

Zuidwolde - Secretaris van 
de afdeling Zuidwo_lde is ge
worden drs. A. A. Kamp
traath, Burg.' Jansstraat 45 .. e 



Taakverdeling 
VVD-fractie 

T"'eede kamer 
De Tweede kamer kent een 
groot aantal vaste commis
sies. Uit onderstaande lijst 

blijkt welke VVD-kamerleden 
in de verschillende commis
sies zitting hebben. 

Commissies ; 

SURINAME EN DE NED. AN · 
TILLEN 

BUITENLANDSE ZAKEN 

ONlWIKKELINGSSAMENWER 
KING 

JUSTITIE 

NATURALISAT;Es 

BINNENLANDSE ZAKEN 

INLICHTINGEN EN VEILIG
HEIDSDIENSTEN 

CIVIELE VERDEDIGING 

AMBTENARENZAKEN EN PEN 
SlOENEN 

ONDERWIJS EN WETEN
SCHAPPEN 

WETENSCHAPSBELEID 

FINANCIËN 

RIJKSUITGAVEN 

DEFENSIE 

VOLKSHUISVESTING EN RUIM
TELIJKE ORDENING 

VERKEER EN WATERSTAAT 

ECONOMISCHE ZAKEN 

HANDELSPOLITIEK 

MIDDEN EN KLEINBEDRIJF 

KERNENERGIE 

LANDBOUW EN VISSERIJ 

VISSERIJ 

SOCIALE ZAKEN 

CULTUUR, RECREATIE EN 
MAATSCHAPPELIJK WERK 

VOLKSGEZONDHEID 

MILIEUHYGIËNE 

Leden : 

Ir D. S_ Tuijnman 
Dr K van Dijk 

Mr Dr. C. Berkhouwer 
Mr. F. Portheïne 
H. J de Koster 

H. P. H. Waalkens 
H. J . de Koster 

Mr. A Geurtsen 
Mej. Mr. A . Kappeyne 
van de Coppelto 

Mei Mr. A. Kappeyne van de 
Coppello 

H. Wiegel 
Mej. Mr. A. Kappeyne van de 
Coppello 

H. Wiegel 

Mej. Mr. A. ~appeynevande 
Cappetto 
A . Ploeg 

Mr. H. E. Koning 
L. M. de Beer 
Mevr. Drs. N. J _ Ginjaar-Maas 

Mevr Drs. N Smit-Kroes 
Drs. D. J. D. Dees 
Mevr. Drs N J. Ginjaar-Maas 

Dr. K. van Ditk 
Mei Mr. A. Kappeyne van de 
Coppello 

Drs. Th H. Joekes 
Mr. H. E. Koning 

Drs. Th. H. Joekes 
Mr F. Portheine 
Drs. G M V van Aardenne 

G W. Keja 
A. Ploeg 

L. M . de Beer 
Drs. J F. Scherpenhuizen 

Mr. H. E. Koning 
L. M de Beer 
Mevr. Drs. N. Smit*Kroes 

Mr. F. Portheïne 
Drs.G . M . V. van Aardenne 

Mevr Drs. N. Smît-Kroes 
H. J . de Koster 

Mr. F. Portheïne 
Mr A. Geunsen 

Mr. F. Portheïne 
Drs. J. F. Scherpenhuizen 

Ir. 0 . S Tuijnman 
H. P H. Waalkens 
A. J Evenhuis 

Ir. D. S. Tuijnman 
H. P H. Waalkans 

Mr. J . G. Rietkerk 
Drs. G. M V. v. Aardenne 

Dr. K van Dijk 

G. W Keja 

Mevr Mr. E. Veder * Smit 
Drs. D J D Dees 
Mevr Ors N. J Ginjaar -Maas 

Ir Q _ S Tuijnman 
Mevr. Mr E. Veder-Smit 

L._____Vl 

Plaatsvervangende leden: 

Mr A. Geurtsen 
G. W . Keja 

H. P H Waalkans 
A. Ploeg 

Mr. F. Ponheine 
A. Ploeg 
Drs. J . F. Scherpenhuizen 

Mr. H. E. Koning 
Mr. J G. Rietkerk 

Mevr Ors N J Ginjaar*Maas 

Drs. G. M V. van Aardenne 
Mr. H E. Koning 
A. J . Evenhuis 

Mevr. Drs. N. J . Ginjaar*Maas 

A. J. Evenhuis 

Mej. Mr. A. Kappeyne van de 
Coppello 
Mr J . G. Rietkerk 

Dr. K. van Dijk 

A. J. Evenhuis 

Drs. D J . D Dees 
Drs. Th. J. Joekes 

Drs. G. M . V. van Aardenne · 
H J de Koster 

Mevr Drs. N. Smit - Kroes 
Mr. H. E. Koning 

A. J _ Evenhuis 
H. J. de Koster 
Dr. K. van Dijk 

Drs. Th. H. Joekes 
Drs G M. V. v. Aardenne 
Ir. 0 . S. Tuijnman 
L>rs. J . F. Scherpenhuizen 
H. P H. Waalk~ns 

Mr. J . G Rietkerk 
Drs. Th. H Joekes 
Mevr. Drs N. Smit -Kroes 

H. P. H. Waalkans 
Ir. 0 . S. Tuijnman 

Drs. J . F. Scherpenhuizen 
G W Keja 

Drs. D. J. 0 . Dees 
A. Ploeg 

Drs. 0. J . D. Dees 
Mr. F. Portheïne 

G. W Keja 

Mevr. Drs. N Smit-Kroes 
G. W Keja 
Mevr. Mr. E. Veder-Smit 

Mej. Mr. A . Kappeyne van de 
Coppe·llo 
Mevr Mr E. Veder-Smit 
A Ploeg 
Mr. J G Rietkerk 

Drs. G M . V. van Aardenne 

Drs. G M . V v Aardenne 
Drs. D J. 0 . Oees 

Mr. F. Korthals Altes 

Korthuls Alt es kandiduat 

''OOJ"ZÏtteJ"S(.•I~up 

Het hoofdbestuur van de WO 
heeft in zijn vergadering van 
19 december 1974 de heer 
mr. F. Korthals Altes, alge
meen secretaris van de partij, 
kandidaat gesteld voor de 
functie van voorzitter. Zoals 
be~end heeft mevrouw Van 
Someren de wens te kennen 
gegeven als voorzitter af te 
treden, tijdens de algemene 
vergadering, welke in maart 
1975 gehouden zal worden. 

Mevrouw Van Someren-Dow
ner 



' Op 25 november vorig jaar 
· kondigde prof. dr. A. Heertje 
· de oprichting aan van de 
· Stichting ter bevordering van 

èen onbevangen beoefening 
van wetenschap en onderwijs 
aan universiteiten en hoge
scholen, waarvan de deelne
mers zich verzetten tegen een 
proces van politisering van 
het hogeronderwijs, .. een po
ging van radicale stromingen 
het wetenschappelijk bedrijf 
aan hun specifieke visie on
dergeschikt te maken", aldus 
Heertje in Folia Civitatis, het 
weekblad van de Amsterdam
se universiteit. Het ging hem 
daarbij niet alleen om mar
xistische groeperingen". Een 

· deel van de politisering komt 
uit marxistische hoek. Over 
een paar weken kan de wind 
echter uit een andere hoek ko
men". De Stichting pleit voor 
onbevangen wetenscRaps
beoefening waarbij het niet 
gaat om het doel van het 
wetenschappelijk onderzoek 
(..het is best mogelijk op 
defensiegebied wetenschap
pelijk onderzoek te doen"), 
maar om de verandering van 
de sfeer. 

Wat hierbij aan de orde is is 
toch zoiets als wat A. de Kool 
in de NRC van 21 decem
ber noemt, .. het geweten en 
de wetenschap in de demo
cratie" met de vraag of ieder 
onderzoek als het maar we
tenschappelijk verantwoord 
is, gewenst is. Het gaat in zijn 
artikel om onderzoekingen die 
in de Verenigde Staten zijn 
verricht op het gebied van de 
oorlogvoering met name in 
Vietnam, het zgn. Camelot
project. De Kool ziet geen op
lossing voor het probleem. 

.. Misschien, heel misschien is 
er iets te verwachten van de 
tegenwoordige (soms als hin
derlijk ervaren) discussies 
over de maatschappelijke re-

\Vaarcl(_~ 

ii>Ilscl-.=:lJl 
levantie van de wetenschap. 

Voor zover althans die dis
cussie meer inhoudt dan een 
modieus vernisje". 

Er is onlangs een boek ver
schenen dat een bijdrage tot 
het duidelijk maken van de
ze problematiek kan leve
ren: Waarden en weten
schap, pole~ische opstellen 
over de plaats van het waar
deoordeel in de sociale we
tenschappen, onder redactie 
van Theo de Boer en André 
J. F. Köbben. Het boek is· 
uitgegeven bij Ambo-boeken, 
Bilthoven·. 

Waar het in dit boek om gaat 
zijn de sociale wetenschappen 
in de ruimste zin van het 
woord: filosofie, antropologie, 
sociologie, geschiedenis, 
paedagogie, andragologie, 
psychologie, terwijl de econo
mie ook hier en daar bij de 
beschouwing wordt betrok
ken. Hoevyel het verband tus
sen maatschappij en weten
schap bij deze vakgebieden 
het meest voor de hand ligt, 
zou men de Beta-weten
schappen gemakkelijk bij deze 
problematiek hebben kunnen 
betrekken. Dat dat niet ge
beurd is, komt enerzijds ui
teraard door de keuze van de 
bijdragen die in .het boek zijn 
opgenomen, maar heeft ook 
wel met de specifieke betrok
kenheid met de maatschappe
lijke ptoblemen van de al
pha- en gammawetenschap
pen te maken en dus met het 
vraagstuk van de al dan niet 
mogelijke waardevrijheid van 
de wetenschapsbeoefening 
op dit terrein, terwijl deze 
problemen aan de Beta-kant 
nauwelijks aan de orde ko
men, of althans veel minder. 

Al staat de uitkomst van 
het wetenschappelijk werk op 
dit terrein natuurlijk even-

eens ter discussie. Men denke 
slechts aan de morele be
zwaren die diverse atoom
geleerden hebben geuit tegen 
het vervaardigen van een 
kernwapen. 

Tegenstanders van het begrip 
waardevrije wetenschap zien 
in ieder geval ten aanzien van 
de sociale wetenschappen 
speciale gevaren ... Het vermo
gen om de natuurlijke wer
kelijkheid te beheerseQ be
tekent macht. Het vermogen 
om de menselijke werkelijk
heid te beheersen betekent 
macht in het kwadraat. Een 
beoefening van de sociale 
wetenschappen die niet van 
meet af aan gericht is op 
de spreiding van deze macht, 
op het ondervangen van de 
gevaren die zij zelf schept en 
in die zin op emancipatie, 
roept grote vragen op", aldus 
A. J. Nijk in een artikel over 
.. Kritische" agologie (pag. 
283). 
Wat in deze bundel ook ge
mist wordt is de polemiek 
rond de politicologie. De 
kwestie-Daudt heeft daar 
toch voldoende aanleiding toe 
gegeven, zou men zeggen. 

Natuurlijk gaan alle voor
standers van waardevrije 
wetenschap niet van de ver
onderstelling uit dat welk on
derzoek dan ook los gezien 
kan worden van de maat
schappelijke context waar het 
uit voortkomt. Max Weber, de 
grote promotor van de waar
devrije wetenschap, heeft dat 
al duidelijk gemaakt door het 
onderscheid dat hij maakt 
tussen .. waardeoordeel" en 
.. waardebetrokkenheid", 
.. een .. puur logisch-formele 
stand van zaken", namelijk 
de .. filosofische interpretatie 
van de specifiek weten
schappelijke interesse .... , 
die de selectie en de vorm-

geving van het object van een 
empirisch onderzoek bepaalt"" 
(in Detlev Ju"ker, Over de Le
gitimiteit van waardeoordelen 
in de sociale wetenschappen 
en geschi~denis, pag. 177). 
0. D. Duintjes stelt in zijn op
stel Moderne Wetenschap en 
waardevrijheid (pag. 32) dat 
de volgende voorzorgsmaat
regelen tegen de bedenke
lijke kanten van de afhanke
lijkheid van buitenweten
schappelijke waarden geno
men zouden kunnen worden: 
.. explicitering en bewustma
king van de dikwijls verzwe
gen waarde-achtergrond van 
selectieve gezichtspunten; 
erkenning van het niet-weten
schappelijk karakter daarvan; 
inzicht in de begrensheid van 
de empirische kennis die bin
nen zulke gezichtspunten ver-
· worven wordt; ontvankelijk
heid voor onderzoekingen 
vanuit andere of wijdere ge
zichtspunten". 
De wetenschappelijke ver
handelingen in het boek wor
den aangevuld met twee ge
vallen uit de praktijk, een ar
tikel van Tamar in Vrij Neder
land over de zaak-Tanter en 
een van J. J. Godschalk over 
Eyseck en Jensen: IQ-fascis
ten?, beide handelende over 
de houding van linkse stu
dentenbewegingen tegenover 
personen en meningen die 
hen niet welgevallig zijn. Het 
zijn juist dit soort zaken waar
tegen de Stichting van prof. 
Heertje zich verzet, maar hoe 
moeilijk het is hierover een 
oordeel te vellen, bewijst Ta
mar, die in. haar artikel haar 
bekering beschrijft van voor
stander van de uiting van ie
dere mening tot: er zijn ook 
hier grenzen . 
Het actuele boek is zeer in 
de aandacht aan· te bevelen, 
hoewel niet iedereen het even 
gemakkelijk zal kunnen lezen. 

• 
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vrijheid en democratie 
• De redactievan 
Vrijheid en Democratie 
is gevestigd te 
Hilversum, Pieter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementenad
ministratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070- 614121). Voor 
adreswijzigingen etc. 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

volgendenummer 
• Hetvolgende nummer, 
1124, zal 
gedateerd zijn vrijdag 21 
februari. 
Daarna wordt de 
veertiendaagse 
verschijning hervat 
(21/2, 7/3, 21/3 enz.). 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeen secre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te .Den Haag, 
Koninginnegracht 57, 
telefoon 070-614121. 
Postrekening: 67880 ten 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede 
kamerfractie 
• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon 070- 614911. 
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door Ph. C. la Chapelle, 
hoofdredacteur 

Houd 
Portugal vrij 

collectebus heeft gestopt, 
zonder zich te realiseren dat 
het ging om een eenzijdig 
gerichte politieke actie. 
Dat premier Den Uyl met zijn 
autoriteit als minister-presi
dent getracht heeft de actie 

Onder de leus 'Houd Portugal 
vrij' hebben de PvdA en de 
VARA een collecte gehouden 
voor de socialistische partij 
van Soares. Een straatcollecte 
in de vele gemeenten die 
daarvoor toestemming gaven. 
Een landelijke actie, waarvoor 
de VARA-radio en -tv zich 
krachtig hebben ingezet. Mi
nister-president Den Uyl heeft 
een en ander bij het publiek 
warm aanbevolen. Men heeft 
tenslotte een bedrag van bijna 
anderhalf miljoen gulden we
ten bijeen te brengen. 

Den Uyl en Soares in het Jaar
beurs Congresgebouw te 
Utrecht, op het hoogtepunt van 
de actie 

·een soort nationaal karakter 
te geven, is zonder meer een 
misstap. Hij zegt nu wel dat 
hij dat gedaan heeft als voor
man van de PvdA en niet als 
premier, maar dat is natuur
lijk onzin. Wie minister-presi
dent is wordt als zodanig 
door het publiek herkend. Wij 

De politieke situatie in Portugal is verward. 
De val van het rechtse dictatoriale bewind 
deed de hoop ontstaan op herstel van de 
democratie. De laatste tijd echter wordt 
steeds duidelijker dat uiterst linkse krachten 
graag in troebel water vissen en niet vies zijn 
van manipulaties. Een communistische greep 
naar de macht behoort in Portugal zeker tot 
de mogelijkheden. 
In dat kader bezien is steun aan de democra
tische krachten in Portugal, waartoe de partij 
van minister Soares zeker gerekend mag 
worden, op zijn plaats. Er is dan ook niets 
tegen dat de PvdA zich daarvoor inzet. Het is 
het goed recht van een partij. welke dan ook, 
om haar in nood verkerende geestverwanten 
in een ander land te steunen. Moreel en des
gewenst financieel. 

Toch dienen kritische kanttekeningen ge
maakt te worden bij de actie van PvdA en 
VARA. Men heeft bij de propaganda voor 
de actie niet van meet af aan het grote pu
bliek ondubbelzinnig duidelijk gemaakt dat 
het ging om steun uitsluitend aan de socia
listische partij in Portugal. Veeleer werd de 
indruk gewekt dat het ging om een alge
mene actie, gericht op het herstel van de 
democratie in dat land. Pas toen de kritiek 
loskwam speelde men echt open kaart. 

Een tweede punt van kritiek betreft het mid
del van de straatcollecte. Terecht heeft een 
aantal gemeenten toestemming daarvoor ge
weigerd. Straatcollectes zijn tot nu toe steeds 
voor een liefdadig doel gehouden, niet voor 
politieke doeleinden. Wij betreuren dat deze 
gedragslijn op grote schaal is doorbroken en 
vrezen dat daarmee een bedenkelijk prece
dent is geschapen. Bovendien is het, in dit 
concrete geval, niet ondenkbaar dat een deel 
van het publiek gewoontegetrouw geld in de 

menen dan ook dat de heer 
Den Uyl zijn premierschap heeft misbruikt 
om een zuiver partij-politieke zaak te dienen. 
Dat is naar onze overtuiging ontoelaatbaar. 
Met dat al: de socialisten hebben hun Por
tugese geestverwanten gesteund. Namens de 
confessionele partijen is de heer Kruisinga 
naar Portugal gereisd, met de bedoeling de 
gematigd rechtse groeperingen daar een 
riem onder het hart te steken. Het bange 
avontuur dat hij tijdens het congres in Oporto 
beleefde is overigens een bevestiging van het 
feit dat de democratie-in-wording in Portugal 
ernstig wordt bedreigd. En waar blijven nu de 
liberalen? Wordt het geen tijd dat ook de 
Portugese liberalen een teken van sympathie 
ontvangen? 

Daar wordt aan gewerkt. Het uitvoerend 
comité van de Liberale Internationale heeft 
vorige week in Rome besloten een commissie 
van onderzoek naar Portugal te sturen, onder 
voorzitterschap van het VVD-Tweede Kamer
lid De Koster. Er bestaat in Portugal geen 
liberale partij. maar er zijn wel groeperingen 
die pogen een dergelijke partij van de grond 
te krijgen. De Liberale Internationale beschikt 
over aanwijzingen, dat het deze groeperin
gen onmogelijk gemaakt wordt - door inti
midatie en dat soort praktijken - zich in 
vrijheid te formeren. De opdracht van de 
commissie is om uit te zoeken hoe dat pre
cies in elkaar zit. 

Het is te hopen dat de democratie in Portu
gal zal zegevieren. Sommigen beschouwen 
het als een ongewenste inmenging in de 
binnenlandse aangelegenheden van Portugal, 
als men van buiten-af de democratische 
krachten tracht te steunen. Die mening de
len wij niet. Het gaat alleen om de manier 
waarop het gebeurt. 

• 
' ........•• 
~··J re. ···· 



Bijtend klonk het vorige week 
bij het werkloosh~idsdebat in 
de Tweede Kamer uit de 
mond van premier Den Uyl: 
,.Wat de heer Wiegel stelt 
heeft geen voeten om op te 
staan." 
Wie dat de fuinister-president 
wil nazeggen doet er goed 
aan de cijfers nog even op 
zich in te laten werken: 

• In december waren er bijna 
190.000 mensen zonder 
werk. Het worden er nog elke 
dag meer. Volgens minister 
Boersma kan. elke dag de 
gréns van 200.000 worden 
gepasseerd. Gevreesd wordt 
dat het er binnen een paar 
maanden 220.000 zullen zijn, 
oftewel drie Feyenoordsta
dions vol met steeds tiendui
zend wachtenden buiten de 
poort. 
• Een ander cijfer: het aantal 
werktijdverkortingen bedroeg 
eind januari bijna 50.000. 
Dat is een verdubbeling bin
nen twee maanden tijd. 
Wiegel heeft geen voeten om 
op te staan, zei Den Uyl. 
Op hoevèel voeten staat de 
premier eigenlijk met bijna 
200.000 werklozen? 

Verschrikkelijk 

De WO-leider had direkt na 
het kerstreces het initiatief 
genomen tot een spoeddebat 
in de Tweede Kamer over de 
werkloosheid. ,;oe laatste cij
fers zijn ronduit verschrikke
lijk," zei Wiegel. En ook: ,.Ik 
constateer een zekere lijd
zaamheid bij de regering". 
Hij was voor zijn doen vrij 
mild voor het kabinet: ,.Mijn 
fraètie gooit zeker niet alle 
schuld op de schouders van 
de regering. Dat zou niet eer
lijk zijn .. 
Ons land is in belangrijke ma
te afha11kelijk van het buiten
land." 

Wiegel verweet het kabinet 
wel dat het ,.te laat, onvol-

) 

De 400.000 voeten 
vanDe~Uyl 

Wachtende werklozen, die zich willen laten inschrijven bij het Gewestelijk Arbeidsbureau 
te Amsterdam 

_doende en in de verkeerde 
richting" bezig is. 
Hij riep het kabinet op om de 
bakens te verzetten. 
,.Een nationale antiwerk-
loosheidsactie" is nodig. 
Liefst twintig concrete voor
stellen, suggesties en tips leg
de Wiegel namens de WO
fractie aan het kabinet voor. 

Voorstellen 

Spoed met de wetsontwerpe"n 
over de verlaging vari de loon
en inkomstenbelasting. Een 
ruimer opgezette belasting
verlaging, met name voor de 
middengroepen en de aller~ 
laagste -inkomens. Geen pre
mieheffing over het vakantie
geld. Versnelde afkoop van 
rentekaarten. 
Verlaging van de vennoot
schapsbelasting. Ruimere af
trek voor zelfstandigen. Ver
sterking van de arbeidsbu-

reaus. Overheidssteun voor 
particuliere bemiddeling. Een 
mobiliteitspremie. Vrijwillig 
vervroegde pensionering. On
derhoudskosten eigen woning 
weer aftrekbaar maken. Paal 
en perk aan de beunhazerij. 
Versnelling van plannen die in 
de bureaucratie blijven han
gen. Maatregelen tegen de 
onnodige werkloosheid in de 
bouw. Ondersteuning van 
bedrijfsvestigjngen en uit
breidingen. Hogere investe
ringsaftrek buiten de Rand
stad.*). De pot voor aanvullen
de werken delegeren aan de 
provincies. 

VandenBeid 

,.Misschien staat het kabinet· 
open voor koersverandering," 
zei Wiegel. ,.Die koersveran
dering moet er komen. Zo kan 
het niet lé)nger." Hij baseerde 
:zich onder andere op de direc-

teur van het Planbureau, prof. 
Van den Beid, die ook belas-. 
tingverlaging heeft bepleit en 
beperking van overheidsuit
gaven. 
Den Uyl sloeg zich op de borst 
voor de impulsen die het ka
binet sinds september aan 
de economie heeft gegeven. 
Wiegel hield vol dat dit niet 
genoeg is. Den Uyl zei er 
van overtuigd te zijn dat zal 
blijken dat de maatregelen 
van vorig jaar hun uitwerking 
niet zullen missen. Verder 
verschool hij zich achter de 
regeringsnota die half februa
ri verschijnt. 
,.Dit volk zit niet meer te 
wachten op nota's," aldus 
Wiegel, ,.dit volk wacht op 
daden." . 

*) Op dit punt nam de Kamer dins
dag een WD-motie aan. Het was 
de eerste motie-Wiegel, die de Ka
mer aanvaardde sinds het optreden 
van. het kabinet-Den Uyl. e 



De gedurongen 
vrijheid van 

· delVest 
Achtduizend lettertekens -
komma's, vraagtekens en wit 
tussen de woorden inbegre
pen - krijg ik ter beschikking 
voor eeri beschouwir'_ .JVer 
.,De West". 
Dat zou moeten lukken, om
dat er in feite niet zoiets be
staat als .,De West". Wij 
gooien onder dat begrip op 
één hoop Suriname en de zes 
eilandjes die samen de Ne~ 
derlandse Antillen vormen. 
Maar Paramaribo (hoofdstad 
van Suriname) en Willemstad 
(hoofdstad van de Antillen) 
liggen enkele uren vliegen van 
elkaar. En de twee groepjes 
eilanden· die de Antillen vor-' 
men (Benedenwindse- en Bo
venwindse eilanden) hebben 
1 000 km Caraïbische zee tus
sen zich. Menta.al hebben Su·
riname en de Antillen net zo 
weinig mèt elkaar gemeen als, 
zeg, Denemarken en Portugal, 
en de twee delen van de An
tillen zo wenig als zeg, Ame
land en Majorca. Maar Neder
lands is overal de (officiële) 
voertaal en de gebieden zijn 
onze voormalige koloniën in 
't Caraïbisch gebied. ,.De 
West" bestaat niet als enti
teit. 
In 1954 sloten we gedrie
en het Koninkrijksstatuut, een 
overeenkomst die in 't post
koloniale tijdperk internatio
naal sterke aandacht trok, een 
model. Suriname en de An
tillen kregen volledig zelf
beschikkingsrecht. In feite 
waren (zijn) er maar twee 
.. Koninkrijkszakem": defensie 
en buitenlandse dienst. En de 
financiële en technische hulp 
uit Nederland natuurlijk, die 
verre van gering is. Voor 't 
overige,wordt de dienst uitge
maakt door de regeringen der 
landen zelf. Zowel in Parama
ribo als in Willemstad wordt 
De Kroon vertegenwoordigd 
door een gouverneur. In Den 
Haag zetelen gevolmachtigd 
ministers voor elk der over
zeese rijksdelen en de rege
ring kent een Kabinet voor 

Surinaamse en Antilliaanse 
zaken. Dat wordt als regel 
.,meegenomen" door een an
dere minister en de ironie van 
't lot wil dat dit zelden een 
sterke was. De huidige, mr. 
W. F. de Gaay Fortman, te
vens Binnenlandse zaken, is 
wel een der grootste aarze
laars uit de historie van 21 
jaar. 

Creolen . 

Sinds een jaar is de verwar
ring inzake .. De West" groter 
dan ooit. Nadat zich .,pro
gressief' noemende groepen 
iri Nederland al jaren hadden 
lopen drammen dat Suriname 
en de· Antillen - nota bene 
tegen de wens vari zéker 
grote minderheden en ver
moedelijk zelfs een meer
derheid van de mensen daar 
in - onafhankelijk zouden 
moeten worden, kondigde be-

gin '74 premier H. Arron 
zonder veel omslag aan dat 
Suriname eind '75 onafhan
kelijk wil I zijn. Dat dreigt een 
.,Creoolse" onafhankelijkheid 
te worden, want hoewel de 
Creolen, afstammelingen der 
negerslaven, 31 % van de 
bevolking omvatten en de 
Hindostani (afstammelingen 
van Plantage-arbeiders inge~ 
voerd na afschaffing van de 
slavernij). 37%, de Javanen 
(zelfde afstamming als de 
Hindostani) 15% en de Bos
negers, de oorspronkelijke 
Indianen en wat blanken sa
men het restje van de 
400.000 mensen hier, wisten 
Creolen met een aantal Java
nen en wat jonge Hindostani 
bij vorige verkiezingen zo 
veel stemmen te krijgen (mee 
door een vreemd verkiezings
systeem) dat er een - wanke:.. 
Ie - coalitie zonder de Hinde
stani kwam. De angst voor die 

Creoolse onafhankelijkheid 
slaat met name Hindostani 
om 't hart; zij ontvh,Jchten de 
laatste maanden bij duizen
den het land. Onrust begint 
de laatste tijd ook onder de 
Javanen. 
Falen van de Hindostaanse 
leider Lachman die de Hindo
staanse jeugd niet wist te 
boeien en drijven van een 
kleine, maar militante Creool
se partij onder leiding van 
mr. E. Bruma (nu minister 
van Economische zaken) heb
ben geleid tot het aankondi
gen van die .. Creoolse" on
afhankelijkheid. J. C. Guille
baud van Le Monde schreef 
vorig jaar terecht: ,.De strijd 
tussen de groepen is zo 
scherp dat zij nooit onderling 
verweven werden, dat men 
niet is .,gesurinamiseerd" in 
dit land dat nog geen natie is". 
En, voeg ik eraan toe, waar 
de zwakke economie maar >>: 



door enkelen wordt gedra
gen. Van de 400.000 zitten 
er al 90.000 in Nederland, 
1 70.000 zitten op school, 
23% van de werkende bevol
king is in overheidsdienst, 
20% werkloos. Reken nog 
wat ouden van dagen en ba
bies op 40.000; dat bete
kent dat de economie van dit 
land door enkele tienduizen
den wordt gedragen. De eco
nomische onafhankelijkheid is 
niet te verwezenlijken. Op 
de politieke onafhankelijk
heid is Suriname niet voor
bereid, noch door Nederland -
dat na die grote stap: het Sta
tuut van 1954, weinig heeft 
gedaan om dit land naar wer
kelijke zelfstandigheid te lei
den - noch door achtereen
volgende Surinaamse rege
ringen. 

Tegen elke prijs 

Terwijl dit wordt geschreven 
praten in Paramaribo de mi
nisters De Gaay Fortman en 
Pronk mitsgaders enige 
staatssecretarissen weer over 
de nodige regelingen voor de 
onafhankelijkheid. Terwijl Su
riname leegloopt en in Neder
land nu 5% van de woning
wetwoningen voor Rijksgeno
ten beschikbaar wordt ge
steld, pogen Arron en de zij
nen (die op straffe van ge~ 
ziehtsverlies niet meer terug 

kunnen) het onderste uit de fi
nanciële kan te slurpen. Geef 
ze ongelijk! Nederland heeft 
het zo ver laten komen. Het 
"afstoten in de richting van 
onafhankelijkheid" is van Ne
derland uitgegaan; we wil
den Suriname kwijt, bijna te
gen elke prijs. Daarbij is 't 
duidelijk dat we dit in poten
tie rijke land (derde bauxiet~ 
producent ter wereld, rijke, 
goeddeels onontgonnen land
bouwgrond, hout) met zijn 
tragisch in zichzelf verdeelde 
bevolking, te vondeling leggen 
op de stoep van de machtige 
en expansieve zuiderbuurman 
Brazilië. De beloften neerge
legd in het Statuut van '54 
heeft Nederland niet waarge
maakt. 

De Antillen wfllen niet worden 
afgestoten. Juancho Evertsz, 
de premier zei me in 'novem
ber: "Ik zie geen mogelijkheid 
voor volstrekte onafhankelijk
heid van de Antillen in de 
wereld. Voor een eigen defen
sie en een totale eigen bui
tenlandse dienst hebben we 
noch mensen noch geld. Onze 
buitenlandse betrekkingen 
dienen samen met Nederland 
te worden opgebouwd, onze 
defensie door Nederland". 
En: "Nederland mag ons niet 
zo maar afduwen .... Onder 
de doem van de angst om 
voor neo-kolonialisten te wor
den uitgekreten stuurt Neder-

land de beide rijksdelen de 
mist in!" Want zoals Surina
me op de stoep van Brazi
lië ligt, liggen de Antillen in 
de "Waddenzee" van Venezu
ela, zeker de drie ABC-eilan
den (Aruba, Bonaire, Curaçao). 

Koloniaal' 

Natuurlijk had ons Kamerlid 
ir. D. S. Tuynman gelijk toen 
hij, sprekende over de Antil-

. len, in ons parlement zei dat 
ook in Nederland de bomen 
niet tot in de hemel groeien 
en dat een zwakke bestuur
lijke structuur op de Antillen 
(en in Suriname) ertoe leidt 
dat het geld dat Nederland 
aan de rijksdelen ter beschik
king stelt niet optimaal wordt 
gebruikt. Van Nederlandse 
kant is d~arbij na 1954 wel 
veel te weinig gedaan om de 
mensen in de rijksdelen op 
werkelijke zelfbeschikking 
voor te bereiden, ook men
taal. 
Men zou in Nederland goed 
de woorden tot zich moe
ten laten doordringen die drs. 
B: M. Leito, gouverneur van 
de Antillen, in november tot 
me sprak: "Het is natuurlijk 
koloniaal, onafhankelijkheid 
te onthouden aan mensen 
die onafhankelijkheid bege
ren. Maar het is eveneens 
koloniaal, mensen onafhanke
lijkheid op te dringen als die 

·niet (op korte termijn). wordt 
begeerd. Want koloniaal 
denken en handelen is: zich 
alleen maar afvragen wat het 
belang van het moederland 
is" Afstoten is beledigend - en 
treurig, want niets is erger 
dan onmenselijk te zijn on
der het mom Vin bewogen
heid. Waarbij men bovendien 
de kans loopt de wederpar
tij in een positie te brengen 
dat deze iets zou moeten aan
vaarden omdat zij anders het 
gevaar loopt haar menselijke 
waardigheid te verliezen". 

Ik vrees dat dit laatste krek 
is wat nu in Suriname ge
beurt. En wat "Men" op de 
Antillen niet wenst - en velen 
in Suriname al evenmin. Zie 
de vlucht van Hindostani naar 
Nederland, zie de toenemen
de onrust onder Hindostani 
en nu ook Javanen in Suri
name. 

Dit is - in het prangende 
corset van 8.000 lettertekens
een uiteraard zeer vergroofde 
weergave van de situatie. 
Mogelijk dekt zij niet "de" op
vatting van onze partij. Het is
te beknopt - de opvatting van 
een journalist die poogt libe
raal te denken en die zich 
daarbij geneert voor wat Ne
derland sinds 1954 in Suri
name en de Antillen deed en 
vooral naliet. e 



VVV' steui\t 
~~tie -Tijd voor Seho~l 
Namens de VVD 
bepleitte mevrouw 
Smit-Kroes de 
doelstellingen van 
de actie bij 
onderwijs-minister 
Van Kemenade 

Beschrijvingsbrief 
alge In ene 
vergadering 
Voor de eventuele achtste plaats in het dagelijks be
stuur (agendapunt 21.6) heeft het hoofdbestuur in 
zijn vergadering van 20 januari j.l. kandidaat gesteld 
zijn medelid de heer ir. T. Thalhammer te Waalre. 

Curriculum vitae: Geboren te 's-Gravenhage op 26 
maart 1942. HBS B, natuurkundig ir. Sedert 1968 
werkzaam op het Natuurkundig Laboratorium van de 
N.V. Philips. Werd in 1964 lid van de WD; sedert 
1971 lid hoofdbestuur. Buiten partij: bestuurlijke 
funkties in Hoger Personeels Verenigingen en lid Col
lege van Beheer Philips Pensioenfonds B. 

Nota Bene. In het eerste supplement op het losbla
dig Handboek (oktober 1974; eerst dezer dagen door 
KI uwer verzonden) staat het kantoor-telefoonnummer 
van de heer Thalhammer onvolledig vermeld; boven
dien was zijn (nieuwe) huisnummer bij het ter perse 
gaan van het supplement nog niet bekend. 

De juiste telefoonnummers van de heer Thalhammer 
zijn: thuis 04904 - 4374; kantoor 040 - 742085. 

• 

Door de groeiende béhoefte 
aan o.a. andere schooltijden 
is in november vorig jaar 
een landelijke actiegroep Tijd 
voor School ingesteld, die 
door de WO-fracties in beide 
Kamers wordt gesteund. Het 
streven is gericht op een wet
telijke regeling van: 

• Een overblijfregeling op 
elke school. Indien daarvan 
veel gebruik wordt gemaakt, 
is invoering van een continu 
lesrooster aan te bevelen. 

• Gelijke openings- en slui
tingstijden. voor kleuter- en 
lagere sctwlen. Dit biedt de 
mogelijkheid kleuters en kin
deren uit de laagste klassen 
samen met oudere kinderen 
naar school te brengen en af 
te halen. 

• Regionaal gelijke school
vakanties. 

• Het afschaffen van vrije 
uren en dagen binnen de of
ficiële schooltijden. 

De vele reacties van parti
culieren, besturen van vrou
wenorganisaties, oudercom
missies en plaatselijke vrou
wengroepen hebben de actie
groep ertoe gebracht contact 
te leggen met de minister van 
Onderwijs, hoewel de initia
tiefnemers ervan overtuigd 

zrin .d~ni~t ~~.t~$ to.~. 
p.Eiténtle behÓO:it; N 
VVD Wti~ · rt,~vrou"'! '' <f:r$;.· "si 
N. Srnit~Króef aanvliezig 
een gesprek met de f"i~isté ..... : ;\ 
eind januari, waaraan ob.k.~ér~if.s;;1 ;: 
tegenwoordiglStèriÎ van angtt~5':;\l'l; 
partij~ deelnamen. • • · >.·.: ' • · M 

De minister stond er p0$ltfit 
tegenover, al liet ··hij .. •blij.::'.' 
ken niet aan alle wensen te 
kunnen voldoen. 

De minister zei te menen dat 
veel op dit gebied door de ou
ders zelf gerealiseerd kan 
worden. Hij stelde zich na
drukkelijk op het standpunt 
dat schoolbesturen vrij zijn 
een continurooster en/ of over
blijfmogelijkheden in te voe
ren. Hij wilde. de schoolin
specties er nog eens op wij
zen dat scholen niet zo maar 
vrij kunnen geven. 
In wezen ligt er dus vooral 
een taak voor de gemeente
besturen, schoolbesturen, ou
dercommissies en ouders zelf. 

Informatiemap 

De actiegroep heeft een in
formatiemap gereed met vier 
artikelen, die als discussie
materiaal moeten dienen. 

• Daarin zit praktische informa
tie, zoals een brochure over 
een continurooster met voor-

. beelden van scholen die daar 
reeds mee werken en een 
enquêteformulier, een over
zicht van vaststelling der 
schooltijden, een. adreslijst 
van bestaande kinderopvang
centra, mogelijkheden tot ge
zamenlijke actie en een li- • 
teratuurlijst. 

De map kost f 3,50 en kan 
worden aangevraagd bij het 
secretariaat Tijd voor School, · 
Meuleriwiekenlaan 47, Bus
sum, tel.: 02159 - 13388. 
Aanvrage kan ook geschieden 
door het overmaken van 
f 3,50 op girorekening 
3334825 met vermelding 
"vooru itbeta I i ng". 

Het bestuur van Vrouwen in 
de VVD steunt deze actie en 
is zelfs de eerste vrouwen
organisatie, die al financieel 
blijk van solidariteit heeft ge
geven . 

MEVROUW 
M. HILGEVOORD

VAN HEEZIK 

• 



Uit el..l(~a:r.·ges:Pott~~ 
·zeepbel leD:;; 

Bijhet debatover de 
nota gro.ndwets~ 
herzieningenbeleid 
werd namens de WO 
het woord gev.oerd door 
:fractievoo.rzitter 
H. Wiegeren door 
mej. mr. A. Kappeyne 

·•. van ~e Coppello. . 

Annelien Kappeyne is 
.Ka merlidsinds mei 1971. 

· Vó<!~dièn was zij vijf jaar . 
secretaresse van de 

. fràctie en .lid van de 
· gel)"'eenteraad van 
Lctidan. Van 1969 tot 
1971. was zij adjunct
secretaresse van de 
Kiesraad. sinds 1971 
is zij lid van 'die Raad. 
In de Tweede Kamer 
heèft zij zitting o.a. in 
de vaste commissies vt~n 
CRJ\11, Binnenlandse 
laken en Justitie. 

door Ph. c. la Ch,pelle 

De Tweede Kamer heeft vori
ge week door het aannemen 
en het verwerpen van een 
aantal moties duidelijk ge
maakt dat zij niets voelt voor 
ingrijpende wijzigingen in het 
parlementaire systeem. Zo 
komt er geen districtenstelsel, 
de kabinetsformateur zal niet 
door de kiezers gekozen kun
nen worden, commissarissen 
en burgemeesters blijven be
noemde functionarissen en de 
Eerste Kamer behoudt de 
haar toekomende taken en 
bevoegdheden. Met andere 
woorden: er verandert hoege
naamd ·niets. Tot tevreden
heid van de WD, maar zeer 
tegen de zin van de linkse 
partijen. Tegen de zin ook van 
het kabinet. 

De regering had een .,nota 
inzake het grondwetsherzie
ningenbeleid" ingediend. Wel
iswaar geen ontwerp voor een 
nieuwe grondwet, maar toch 
ook bepaald geen vrijblijvend 
discussiestuk. De nota mond
de uit in een aantal voorstel
len en aanbevelingen. Premier 
Den Uyl is in het debat zelfs 
zó ver gegaan, dat hij ver
klaarde dat de visie van het 
kabinet, zoals deze in de nota 
tot uiting komt, een der 
grondslagen is van het rege
ringsbeleid. De regering was 
dan ook, om het vriendelijk 
te zeggen, op z'n minst te
leurgesteld dat de meerder
heid van de Tweede Kamer 
die visie niet bleek te delen. 

Zuur 

In een gesprek met mej. mr. 
A. Kappeyne van de Coppel
lo hebben wij op het Kamer
debat teruggeblikt. .. Het 
debat", zegt zij, "is een be
vestiging van het feit dat de 
tijd van D'66 voorbij is. De 
realiteit en de nuchterheid 
hebben gezegevierd". D'66 is 
de partij geweest - ere wie 

. ere toekomt - die met haat 

sterke voorkeur voor o.a. het 
districtenstelsel, de gekozen 
minister-president en de ge
kozen burgemeester, het ge
sprek in ons land over een 
herziening van de werking' 
van het parlementaire sy
steem op. gang heeft ge
bracht. Hun denkbeelden zijn, 
zoals mej. Kappeyne het uit
drukt .,als zeepbellen uit el
kaar gespat". Zuur voor Van 
Mierlo en de zijnen. Maar·· 
politiek is nu eenmaal een 
hard vak. 

Er . verandert vrijwel niets. 
Is dat eigenlijk niet jammer? 
Dat de vernieuwingsgedachte 
toch bij velen zo aansloeg 
in de zestiger jaren, is een 
vingerwijzing dat er onvrede 
heerst over de werking van de 
democratie: Mej. Kappeyne: 
.,de vernieuwers hebben ge
dacht dat je die onvrede kunt 
wegnemen door de theore
tische structuur te verande
ren. Wij hebben aan die ver
anderingen geen behoefte. 
Men suggereert dat zij verbe
teringen zouden zijn, maar 
naar onze overtuiging - en 
zoals gebleken is ook naar het 
oordeel van de Kamer
meerderheid - zijn het dat 
niet". 

Districtenstelsel en geko
zen formateur 

Het districtenstelsel heeft tot 
praktisch resultaat dat kleine 
partijen uit het parlement 
worden geweerd. Het komt 
erop neer dat een partij, die 
volgens het huidige systeem 
minder dan 11 zetels in de 
Tweede Kamer heeft er bij 
een districtenstelsel op ach
teruit zal gaan. Voor een par
tij met 11 tot 14 zetels zal 
het betrekkelijk weinig ver
schil uitmaken. Partijen met 
meer dan 14 zetels zullen van 
het districtenstelsel voordeel 
ondervinden. 
.. Ondanks het feit dat wij 

erop vooruit zouden gaan, zijn 
wij tegen het districtenstel
sel", aldus mej. Kappeyne. 
.,Wij vinden het een volstrekt 
willekeurig en on-democra
tisch systeem". De regering 
heeft zich op het standpunt 
gesteld (en dit ook tot de 
laatste snik in het debat vol
gehouden) dat aan de invoe
ring van een districtenstelsel 
onverbrekelijk verbonden 
moest worden de rechtstreek
se verkiezing van de kabinets
formateur. Het argument was 
dat het door die combinatie 
gemakkelijker zou worden een 
kabinet te vormen. In de eer
ste plaats omdat dan de klei
ne partijen zouden zijn weg
gevaagd, in de tweede plaats 



omdat de gekozen formateur 
in de Kamer steun zou onder
vinden van geestverwante po
litieke partijen. 

Vooral dat laatste is zeer de 
vraag. Ja, natuurlijk, als bij
voorbeeld de PvdA de abso
lute meerderheid in het parle
ment zou krijgen (de kiezer 
verhoede het!), en de kiezers 
zouden óók nog Den Uyl als 
kabinetsformateur hebben ge
kozen, dan ligt het voor de 
hand dat de PvdA-fractie in de 
Kamer de heer Den Uyl 
steunt en dat hij een vrij ge
makkelijk parlementair leven 
tegemoet gaat. Maar wat nu 
als de situatie anders ligt? 
Wat als de kiezers Den Uyl 

als formateur aanwijzen, ter
wijl anderzijds in de Kamer 
geen meerderheid ontstaat 
zonde'r een coalitie? Dan 
blijft het probleem dat coali
tiegenoten op een gegeven 
ogenblik ruzie met elkaar kun
nen krijgen. Kunnen zij dan 
een gekozen formateur, in
middels verheven tot minis
ter-president, naar huis stu
ren? Neen, men maakt de 
zaken alleen maar ingewik
kelder, zonder iets op te los
sen. 
De Kamer heeft een motie
Van der Sanden (KVP) aange
nomen, waarin wordt gesteld 
dat de gekozen kabinetsfor
mateur .. een ondeugdelijk 
middel is om onze represen-

tatieve parlementaire demo
cratie te versterken" en waar
in de regering wordt uitgeno
digd .. geen voorstellen bij de 
Staten-Generaal aanhangig te 
maken, die grondwettelijk de 
gekozen formateur mogelijk 
maken". Een duidelijke af
wijzing, waarmee tevens (in 
verband met de door de re
gering gewenste koppeling) 
het districtenstelsel van de 
baan is. Het behoeft geen be
toog dat de VVD-fractie deze 
motie heeft gesteund. 

Eerste kamer 

Wat de Eerste Kamer be
treft ging het om twee din-

,\ 

gen: rechtstreekse verkiezing 
(standpunt van de regering) 
en afschaffing (motie-De 
Vries) ... De WO-fractie vindt 
dat de Eerste Kamer een 
nuttige functie vervult. Wij 
willen dat deze Kamer blijft 
bes'taan, Zou je haar recht
streeks gaan kiezen, dan ont
staat er een andere verhou
ding tussen de Eerste Kamer
leden en de kiezers,- wat ere 
toe zal leiden dat je in de 
Eerste Kamer hetzelfde soort 
politici krijgt als in de Twee
de Kamer. Binnen korte tijd 
zal dan worden gesteld (in 
de overwegingen van de mo
tie-De Vries gebeurde dat al) 
dat de Eerste Kamer een dub
belganger van de Tweede 
Kamer is, en dat je haar daar
om maar beter kunt afschaf
fen. ..Wij zijn", aldus mej. 
~appeyne, .. dan ook tegen 
rechtstreekse verkiezing. Wel 
zijn wij van mening dat de 
Eerst Kamer telkens in haar 
geheel e:n voor een periode 
van vier jaar- gekozen moet 
worden. Niet rechtstreeks 
maar, net zoals nu, door de 
leden van de provinciale sta
ten". Volgens de thans gel- . 
dende regels worden de Eer
ste Kamerleden gekozen voor 
een periode van zes jaar, 
terwijl telkens slechts een 
derde van de Kamer voor af
treden in aanmerking komt. 
De doorwerking van de ver
kiezingsuitslagen is daarom 
wel erg traag. 

Met 68 tegen 63 stemmen 
heeft de Tweede Kamer een 
motie-De Kwaadsteniet aan
genomen, difi in alle opzich
ten het VVD-standpunt weer
geeft. De motie-De Vries 
werd, met natuurlijk de stem-· 
men van de VVD tegen, af
gewezen. 

De Kamer heeft zich ook (mo
, tie-Tilanus) uitgesproken te
gen verkiezing van de com
missarissen der koningin en 
van de burgemeesters. >) 



Dat blijven dus benoemde 
functionarissen ... Wij zijn daar 
gelukkig mee, omdat wij van 
mening zijn dat deze functio
narissen boven de politieke 
partijen 'horen te staan en niet 
gehinderd behoren te worden 
door eventuele verkiezings
beloften. VerkiezingsbJioften 
die vooral op plaatselijk ni
veau een ongewenste rol kun
nen spelen", meent mej. Kap-

.peyne. 

Referendum 

Een voör mej. Kappeyne per
soonlijk pikant debat werd ge
voerd over de wenselijkheid 
een grondwetswijziging te 
bevorderen, waardoor het 
mogelijk zou worden een 
z.g. volksraadpleging (referen
dum) over bepaalde zaken te 
houden: Een motie van die 
strekking (motie-Jurgens) is 
door de Kamer afgewezen en 
ook de VVD-fractie is tegen 
de referendum-gedachte. Met 
uitzondering van mej. Kap-

. peyne. Zij heeft zich steeds 
op het standpunt gesteld, 
ook bij vroegere beraadsla
gingen in de partij over dit 
onderwerp, dat een referen
dum een nuttige aanvulling 
kan zijn Óp ons parlementaire 
systeem . ..Ik weet wel dat je 
door de wijze van vraagstel
ling bij een referendum inge
wikkelde problemen te simpel 
zou kunnen voorstellen. Maar 
dat gebeurt in de verkièzings
strijd net zo hard. Je zou bo
vendien, als simpele vragen 
dan een bezwaar zijn, bij
voorbeeld een referendum 
kunnen houden over een heel 
wetsontwerp. Ik zie niet in, 
waarom je een kiezer wèl 
kunt vragen zijn oordeel te 
geven over een heel beleid 
(want dat leg je hem bij ver
kiezingen tenslotte voor) en 
niet kunt vragen zich uit te 
spreken over een onderdeel 
van beleid". 

Verouderd 

Op de essentiële punten ten 
aanzien van de werking van 
ons parlementaire systeem 
hébben de regering en de 
linkse partijen van de Tweede 
Kamer dus geen gelijk gekre
gen. Dat neemt .niet weg dat 

' KVP el) AAP hebben woord 
gehouden. Enkele dagen na 
het kerstreces vim de Twee
de Kamer hebben zij . nun ·. 
abortuswetsontwerp .inge
diend. 

Het kabinet-Den Uyl heeft 
het ontwerp-S.tuijt-Van Agt. 
dat bij de Kamer was lnge:: 
diend door het kabinet Bies- , 

· heuvel, inmiddels ingetrokc: 
ken. · 

'· 
De Tweede ~Kàmèr m<>:ef nu .. 
kiezen tussen net voorstel 
van de PvdA (Lambêrts .. · 
Roethof) en het voorstel van 
KVP-ARP (Van Schaik-Van 
Leeuwen). Of het ·tot die 
keus komt hangt van de 
WO af. Dezer dagen zal 
de fractie van de wo.defini..; • 
tief beslissen of een. eigen 
abortusvoorstel op táfel 

. wordt gelegd. 

Uniek· 

Het parlement zou dan moe
ten kiezen tussen drie abor
tusvoorstellen~ Een uniek· 
verscHijnsel in de parlemen
taire geschiedenis: Maar 
abortus is een uniek pro
bieent waaraan niet. alleen 

een herziening van de grond
wet noodzakelijk is, ook naar 
de mening van de WD. De 
grondwet is duidelijk verou
derd. Er zijn tal van 'punten, 
waarvan men zich kan afvra
gen of dit niet in de grond- ' 
wet opgenomen moeten wor
den, zoals: sociale grondrech
ten, het recht van ihformatie 
(openbaarheid van bestuur), 

. juridiscne .en I'Tl~di 
ten zitten, maat. 
alfiet geweteh •1P• .. : 

het recht op inzage van ~er
soonlijke gegevens (privacy) 
en de gewestvorming. Alle
maal zeer belangrijke zaken, 
waar het parlement zich nog 
over moet uitspreken. .,Het 
modieuze gedoe hebben we 
nu gehad", zegt mej. Kap
peyne . .,Nu begint het eigen
lijke werk". 

• 
····o~ art~.ls .• volgens' Mt~~llt~ 
·· livefJ:> van :KVP~RP•.a{ref<f 
.sttafba!lr./ál$. acflti.mtf.blijkt 
,dat·. er Voor de . atbrEiking 
· .• va.ri de~wangerschap onvoJ .. · 

··. ~nde. grond was. ·· · · · 

<'-' o' ''"'Y,:,_ 

In het .. PVdA•vo~~~~ v.~Qr:dt · MevrbuW Veder, die ·samen. 
·abortus overgelatètr aan ~~ met Geurtsen de DetaÁgdfk:
vrouw. en haa~ art~ ·An; n~ . ste ab~usspeciaJis~ va:tHfe. ··· 
voorstel van· KV.P .. AflP. bliJft yvO,.fraÇtte is; . ~~ · over het 
abortus strafbtar•' 0~ • át:is yoqrst$1·. van I<V:P,.Af:iP•. dat 
die toch ab9rtus pt~ . . ;6et'haaf·wat 'te eng. in tilt'" •. 

• aU een ... · niJ!t • ~tra~itar ~ts l ~~nga)llun.t • tljf<t.: ~k · ~t · 
voorUettlrng· ·van 4~ \':Nàl.l-.. <.abof:t~teà::rll; . {de ~ne~~ · 

. gettohap ·e!:ftlemstf ij>; • ilto~p)• ,heett~:nié~.·z() .~·erg .. 
drèigirig • .. VOfÎTJt •····· • . . • ~IJ af svmPttttlie; . Het hand.!. •\ 
licharneliil<e·of·.·•.o..... ·~á~n~ van·~·.stt:a~pa~~: 
gezondheit.f.vsndèVF<)t~~•;lri •• Jtîet$ waafi'T1el:f ·een··grot;)t· 
dat gevat QSa't Hij·v'ti)U:fta1s ····aantaf'ledèrf van aè WI!J;; 
·slecht$· door àfbre~ing van fractie in de iweéde l<amer 
de, zwangerschap áan die · niet instemt. 
bedreiging • een · eirià: kan 
Worden gemaa'kt: · 

kVP-AR P stellen Wfifsftèn
gè eisen voordat tol.tlbÓrtus 
mag worden "OV(frgègáah. 
De ~ngreep mag uffstlî!~ntf .·.•· 
in eenziekerih~:~ispláats~e~ .. 
ben of in een ktintek 'die 
aan eèn zfekenhüi.s Is vet-

Daarentegen gaát het voor-.. 
st~l ·va!l· de PWA • In dè 
ogen vat') de wo .. tractie 
veel te ver. Volg(!lns me.: 
vrouw Veder bevat dat · 
PvdA-voorsteJ 1 veel. te. wei.:. · 

. nlg wà:arborgenomvotir een 
verantwoorde · abortuspràk"' 

. tijk te zorgen; 
bOnden. .,>,.·~· " ... , 
Voorts· moeten de vrotiw e.n Mocht de wo-fractie in der- · 
haar arts ove.rl(fg pleQenjnet ~daad · besluiten een elgèn 
eèn groep deskundl(jen die .atiortu$Voorstel in te dienen 
door het zièt<enhulstluiuûr d~1rzal dit gtoba~l genomen 

· ~ordtsarneog$Me~/\t~rtr&r, . h~t midden houden tussen. 
is er eef'l registrati~pJiçhf ~ri het ontwerp van links erfhef · 
~o~t · dè al't$ een · veBiág VQOrstel .van d!) confesslone-
mat<en. · · .. .féi:J.;' r:,, ..... J.' '·• 

~~,,:, "' ::i,-( ,i 

Zie ook perscommentaar 
op pag. 15 



Evenals in Amsterdam wordt 
er in het Rijnmondgebied druk 
gediskussieerd over de metro. 
De tegen dit vervoermiddel 
protesterende actiegroepen 
werden - zoals gebruikelijk -
on middelijk geadopteerd door 
de linkse partijen. Hun konklu
sie: de metro mag er niet ko
men. Een konklusie die, naar 
het zich doet aanzien, door de 
meeste Capelse wethouders 
gedeeld wordt. 

Zoals op andere plaatsen in 
het Rijnmondgebied, werd de 
VVD bij de Collegevorming 
buitenspel gezet. Reden te
meer voor de plaatselijke frak
tie om zelfstandig op onder
zoek uit te gaan. 

Keulen bleek, uit perspublika
ties, een systeem te hebben 
dat naar metro tendeerde, 
zonder de hoge kosten die in 
ons land zovelen afschrikt. 
Vandaar dat de Capelse WO
fraktie, op uitnodiging van de 
Keulse Burgemeester Van 
Nes Ziegier (SPD) naar Keu
len toog. Zij werd daar zeer 
uitvoerig voorgelicht door 
technisch direkteur van de 
Kölner Verkehrs-Betriebe en 
zijn stafmedewerkers. Keulen 
heeft een eenvoudige maar 
doeltreffende theorie: Ge
meenschapsgelden zijn slechts 
in beperkte mate beschikbaar. 

Openbaar vervoer moet snel. 
komfortabel en doelmatig zijn, 
wi1 het passagiers aantrekken. 
Snelheid bereikt men door, 
waar dat nodig is, geschei
den banen te bouwen. En ge
zien de beschikbare middelen 
moeten die banen het eerst 
op de ergste knelpunten ko
men. Een echte metro is heel 
aardig, maar voor iedere km 
metro bouwen wij 2 km on
afhánkelijke tramba.an. Door 
van het bestaande tramnet 
gebruik te maken, werken wij 
bovendien aanzienlijk sneller 
waardoor de investeringen 
ook veel vlugger nieuw geld 

Metrobezoek 
aan Keulen 
door B.T.F.O. Breitbarth 

in het laatje brengen. In de 
binnenstad is de tram welis
waar, ondanks gescheiden 
banen, iets langzamer dan de 
metro, maar op buitentrajek
ten maakt het snelheidsver
schil niets uit. Bovendien blijft 
het eindstreven een kompleet 
U-Bahn net, waarbij u dan 
niet per definitie voor Unter
erdisch staat maar veel eer
der voor Unabhängig. 
Konklusie: men werkt even
eens naar een · metro toe, 
maar doet dit zo ekonomisch 
mogelijk. 
De Capelse WO-ers konden 
dit zelf vaststellen want zij 
werden met een speciale tram 
langs het h"ele net, gevoerd. 

Bovendien kregen zij de tip 
ook nog in Brussel en 
Stockholm te gaan kijken, 
waar klaarblijkelijk ook goe
de oplossingen gevonden 
werden. 

De Capelse liberalen waren 
vooral onder de indruk van de 
pragmatische aanpak van de 
Keulenaren. De realistische 
woorden van planningdirek
teur Berg: .,je ·moet je sy
steem aanpassen aan de be
volking én niet de bevolking 
aan je systeem" waren hen 
uit het hart gegrepen. 
Vanuit die filosofie zullen dan 
ook verdere studiebezoeken 
gepland worden. 

(i!ERKANT B.V. 
advies- en schoonmaakbedrijf 
Delftselaan 4, Den Haag, 
tel. 070 - 634029 - 632380 

Onsdevies 

gratis advies 
altijd service 

4 punten van belang 
• juiste kalkulatie 
• aangepaste planning 

• overzichtelijke programmering 

• konstante uitvoering 

Foto Nick B. Morelis 

Het VVD-werkbezoek heeft 
fors in èle schijnwerpers van 

de publiciteit gestaan. Het 
Rotterdamsch Nieuwsblad èn 
de lokale bladen schreven 
zowel voor als na de reis in 
zeer positieve zin. Twee jour
nalisten maakten, op uitnodi
ging van de Capelse liberalen, 
de reis mee. 

Door deze positieve benade
ring van de regionale proble
men kwam de WO, die tot 
verleden jaar door de plaat
selijke pers zoveèl mogelijk 
doodgezwegen werd, op voor
treffelijke wijze in het nieuws. 

Voorzitter Ir. J. C. Goudriaan 
en zijn team zijn dan ook 
vastbesloten om de gekozen 
politiek van konstruktieve 
.. oppositie" (zelf noemen zij 
het liever .. begeleiding van 
een zwak College" op de
zelfde wijze voort te zetten. 
Temeer daar ex-Rijnmondge
committeerde Drs. Luigi van 
Leeuwen op 3 februari zijn 
intrede doet als Capelie's eer
ste liberale Burgemeester! 

• 



Kamerjournaal 

J ' 

Poesliefvoor de 
Premier Den Uyl en minister 
Lubbers (economische zaken 
hebben de af.gelopen maand 
beiden poeslieve woorden aan 
het adres van de ondernemin
gen geuit. Van Lubbers is dat 
geen verrassing. Hij is van 
huisuit ondernemer. 

Den Uyls complimenten kwa
men nogal als een verrassing. 
Nog maar enkele maanden 
geleden hield hij voor de 
christelijke werkgevers in Nij
megen een toespraak die er 
op neer kwam dat Vadertje 
Staat de beste ondernemer 
is en daarom de particuliere 
bedrijven aan het handje zou 
moeten nemen. 

De minister-president sprak 
op woensdag 1 5 januari bij 
de opening van een nieuwe 
montage- en beproevings
hal van Stork-Werkspoor in 
Amsterdam. 

Hij noemde het een misver
stand dat hij de opvatting 
zou hebben dat de industrie 
niet meer zou moeten groei
en . .,Ik ben voorstander van 
selectieve groei", zei Den Uyl. 
.. Dat betekent bepaald niet 
dat ik zou menen dat wij 
een soort pas op de plaats 
zouden kunnen maken wat de 
toepassing van technische 
vindingen, wat de vernieu
wing van de techniek in de 
industrie betreft. Het staat 
vast dat een bedrijf dat zich 
niet vernieuwt te'n dode is op
geschreven". 

Den Uyl zei ook dat we een 
tijdje hebben gehad in ons 
land dat de industrie de 
kwaaie pier was, die schuld 
had aan de vervuiling en alle 
maatschappelijke misstanden. 
.. Ik heb nooit mee willen doen 
aan de mode van het anti
industrialisme". Afwachten 
maar wat premier Den Uyl 
(of sprak hij als mijnheer Den 
Uyl?) over een paar maan
den zegt. 

Krijgsgevangenen 

Beroepsmilitairen die zich in 
de Tweede Wereldoorlog aan 
krijgsgevangenschap hebben 
onttrokken krijgen binnenkort 
eindelijk recht. Het VVD
Tweede Kamerlid Koning 
heeft het initiatief genomen. 
Hij heeft een wetsontwerp ge
maakt, een buitengewoon in-. 
gewikkelde zaak, waaraan hij 
vele maanden heeft gewerkt. 

Zijn wetje moet een eind ma
_ken aan de ongelijke behan
deling die deze groep niili-

tairen ondergaat in vergelij
king met collega's die wel in 
krijgsgevangenehap hebben 
gezeten. Militairen die r;~iet in 
krijgsgevangenschap hebben 
gezeten hebben minder pen
sioenrechten, minder promo
tiekansen en een la.gere uit
kering in geval van invalidi
teit. 

Het gaat maar om een kleine 
groep, een paar honderd be
roepsmilitairen. Uitsluitend zij 
die ·op 1 0 mei 1940 onder 
de wapenen waren en uiter
lijk voor 1 januari 1 94 7 weer 
in dienst ·zijn gekomen heb
ben er baat bij. 

Koning kan nu al gefeliciteerd 

worden. Niemand op het Bin
nenhof twijfelt er aan dat zijn 
voorstel de steun van de 
Tweede Kamer zal krijgen. 

PvdA en NAVO. 

De houding van de PvdA te
genover de Navo begint clow
nesk te worden. Toen die par
tij nog in de oppositie was 
heette het dat Nederland zich 
op een breuk met c:le Navo 
zou moeten voorbereiden, 
tenzij deze organisatie alsnog 
naar de pijpen van de PvdA 
zou gaan dansen. 

Die opvatting galmde in de 
begintijd van het kabinet
Den Uyl nog na, en de anti
Navo-mentaliteit wordt nog 
steeds uitgestraald door 
PvdA-congressen en partijra
den. Over een paar maanden 

weer zo'n congres. 
de PvdA-top lijkt nu. 

Minister Lubbers 

toch echt bang om brokken 
te maken. Vanuit de achter
ban zijn 370 voorstellen bin
ne gekomen. Een belangrijk 
deel daarvan is er op gericht 
om de westelijke verdedi
gingsorganisatie nu of bin
nen afz}enbare tijd te ver
laten, tenzij er alsnog van al
les verandert in de Navo. 

De verdeeldheid over het lid- · 
maatschap blijft troef binnen 



VVD-Kamerlid Koning 

de grootste regeringspartij. 
Het PvdA-bestuur verzet zich 
nu tegen een te gevaarlijke 
Navo-resolutie. Ons land 
moet toch maar lid blijven, 
aldus de PvdA-leiding, zij het 
als een ,.kritische bondge
noot". Er worden wel wat 
voorwaarden gesteld, maar 
daar hangt het lidmaatschap 
niet op. 

De PvdA-top weet maar al te 
goed dat bre~en met de Navo 
de nekslag betekent voor het 
bestaan van het kabinet-Den 
Uyl. 

Starfighter 

De keuze van de opvolger 
van de Starfighter lijkt weer 
een open zaak. Vast staat dat 
de beslissing hierover niet 
wordt genomen op het PvdA
congres in april. Defensiemi
nister Vredeling: "Congressen 
kopen geen vliegtuigen". 
Ploeg, defensiespecialist van 
de VVD, heeft enige tijd in 

Amerika rond gekeken, en hij 
kwam tot de conclusie dat in 
de Verenigde Staten mis
schien wel twee verschillende 
straaljagers zullen worden 
aangeschaft. De luchtmacht 
daar heeft al beslist ten gun
ste van de YF-1 6 (van Gene
ral Dynamics). Maar de Ame
rikaanse marine heeft een uit
gesproken voorkeur voor de 
YF-17 (Cobra vaA Northrop). 

Vier Europese landen (Ne
derland, België, Denemarken, 
Noorwegen) studeren nog 
steeds op een gezamenlijke 
keus. Ook de Mirage (Frank
rijk) en de Saab Viggen 
(Zweden) maken nog een 
kans. De studie had al klaar 
moeten zijn. Het zal nog wel 
even duren. 

Varrink 

Minister Varrink (milieu) heeft 
weer haar jaarlijkse pak voor 
de broek gehad. Vriend en vij
and vindt dat haar beleid faalt. 

industrie 
Zij belooft wetten die er op 
het toegezegde tijdstip steeds 
maar niet zijn. En in het kabi
net heeft zij weinig te vertel
len. 
Zij zou vervangen moeten 
worden, maar de linkse rege
ringspartijen durven die in
greep niet aan. 

Bij het kamerdebat over haar 
begroting zei Tuijnman na
mens de VVD: "Bij onze frac
tie bestaat een bijzonder on
plezierig gevoel over het thans 
gevoerde beleid, of duidelijker 
gezegd, over het ontbreken 
van een beleid". Hij gaf een 
volledige opsomming van alle 
wetten die er al hadden moe
ten zijn, maar die steeds maar 
worden uitgesteld. "Van de 
grote schoonmaak voor 1980 
komt op deze manier niet veel 
terecht"', zei Tuijnman. ,.Wij 
moeten aan de schoonmaak 
beginnen maar zitten zonder 
schoonmaakmiddelen". 

Uit de andere fracties kwam 
ongeveer dezelfde kritiek. De 
Tweede Kamer is moede loos 
over Vorrink. De minister zelf 
lijkt de enige die nog in zich 
zelf gelooft. 

AAW 

Zelfstandigen die arbeidson
geschikt worden zullen met 
ingang van 1 juli van het 
volgend jaar op een volks
verzekering kunnen terug
vallen. Het wetsontwerp 
Algemene Arbeidsongeschikt
heids-verzekering (AAW) is in
gediend door staatssecretar1s 
Mertens. 

Veel voorbereidend werk was 
al verricht door het vorig ka
binet, waar Rietkerk (nu 
(Tweede Kamerlid van de 
VVD) staatssecretaris van so
ciale zaken was. 

Het wetsontwerp wil zelfstan
digen 1,1 procent premie la
ten betalen over hetzelfde in
komen waarover nu AOW/ 

AWW wordt betaald. De 
premie zal in ongeveer twintig 
jaar tijd stijgen tot 8,8 pro
cent, althans, dat is het plan 
van Mertens. De kosten zul
len volgend jaar voor de over
heid 240 miljoen gulden be
dragen, in 1977 ruim zeshon
derd miljoen gulden. De uit
kering zal volgens het zelfde 
systeem worden opgezet als 
in de WAO en hangt dus af 
van de mate van arbeidson
geschiktheid. De maximale 
uitkering wordt gelijk aan de 
AOW-uitkering. 
Het is een belangrijk wets
ontwerp. Zodra de parlemen
taire behandeling op gang 
komt, zullen we er meer dan 
eens op terugkomen. 

Spreiding 

Het spreidingsbeleid blijft 
voor het kabinet een . ver
schrikkelijk moeilijke zaak. 
Met kerstmis had bij de Twee
de Kamer een uitvoeringsno
ta moeten liggen over de 
voorgenomen plannen. Maar 
de onzekerheid bij alle be
trokkenen blijft bestaan, want 
die nota is er nu; een maand 
later, nog niet. 

De problemen splitsen zich 
toe op de verplaatsing van de 
Centrale Direktie van de PTI 
naar Groningen, Leeuwarden 
en Emmen. Van de in totaal 
5300 toegezegde arbeids
plaatsen voor het Noorden 
wordt waarschijnlijk een flink 
stuk afgeknabbeld. Staats
secretaris Polak denkt nu aan 
3000 PTI-ers die van Den 
Haag naar het Noorden zou
den moeten trekken. 

Het overleg is nog gaande. 
De VVD-fractie blijft op het 
standpunt staar, dat de belof
ten aan het Noorden moeten 
worden nagekomen, zonder 
dat met de belangen van de 
PTI-ers in Den Haag wordt 
gesold. 

• 



In het Europese Parlement 
heeft ir. J. Baas als woord
vo~rder van de Liberale Frac
tie en geestverwanten sombe
re geluiden laten horen over 
de situatie van de gemeen
schappelijke markt, met name 
ten aanzien ván de markt voor 
landbotlwprodukten ... De re
geringen en de politieke par
tijen hebben de doelstellingen 
niet bereikt en zij hebben te 
weinig gedaan om de burgers 
de feiten duidelijk te maken. 
De herstructurering van de 
economie en dus ook van de 
landbouwproduktie is niet tot 
stand gekomen en in de 
meeste sectoren zelfs nauwe
lijks ter sprake gekomen". 

··Hij vroeg zich af of een ge
kozen Europees Parlement in. 
de toekomst eerder bereid 
zou zijn meEl te werken aan 
de noodzakelijke herstructure
ring ... De debatten in parle
ment en commissie worden 
-(tot nu toe) veelal gekenmerkt 

Het is nog niet zo lang gele
den dat communistisch Chi
na in het Westen tot de 
politieke taboes behoorde. 

Het was een land dat tot het 
.. Oostblok" behoorde en dat 
er samen met de Sowjet-Unie 
op uit was het communisme in 
de wereld ingang te doen 

. vinden. Ook lang nadat het 
Oostblok als blok formeel had 
opgehouden te bestaan bleef 
men vooral in de Verenig
de Staten aan die theorie 
vasthouden. En u weet, pas 
·in 1911 kwam daar ingeleid 
door een paar spelletjes ta
feltennis, een einde aan. 
Nixon ging naar Peking niet 
tot geringe ergenis van de zo 
langzamerhand tot viiand no. 

door een sterke regionale 
oriëntering .... De pogingen 
om door middel van vast te 
stellen prijzen de indruk te 
vestigen dat wij nog één ge
meenschappelijke markt heb
ben, om door de prijzen het 
economisch rendement te be
palen, hierdoor de produktie 
te laten toenemen of vermin
deren, worden grotendeels te.
niet gedaan door de heffin
gen aan de grenzen met toe
slagen, communautaire en na
tionale, zodat er. geen her
oriëntering van de produktie 
te verwachten valt. De ge
meenschappelijke landbouw
markt bestaat niet meer. le
der die het tegendeel beweert 
is niet op de hoogte van 
de situatie of wenst een 
schijnwereld te verdedigen. 
Nog kunnen de landbouwpro
dukten vrij verkeren in de Ge
meenschap, nog kunnen de 
industrieprodukten met zeke
re restricties vrij worden ver
kocht. Hoe lang nog?" 

1 uitgegroeide bondgenóot 
van weleer, de Sowjet-Unie. 
Maar nog lag het niet direct 
in de lijn van de verwach
tingen dat China zich openlijk 
voorstander zou betonen van 
ons Westelijk verdedigingssy
steem en de rol die de Ver
enigde Staten daarin vervul
len. Toch is dat hetgene wat 
nu h~rhaaldelijk plaats vindt. 
Onze minister Van der Stoel 
heeft het te horen gekregen, 
toen hij onlangs als verte
genwoordiger van het land 
dat het duidelijkst de Europe
se eenheid lijkt voor te staan, 
door het land van Mao werd 
uitgenodigd. 
De Chinezen lieten hem en de 
ambtenaren in zijn gevolg 
zowaar hun verdedigingssy-

Reeds lang wordt gesteld -
dat de negatieve invloed op 
de gemeenschappelijke land
bouwmarkt slechts kan wor
den opgeheven door een con
crete vooruitgang bij de ver
wezenlijking van de economi
sche en monetaire unie. 
.. Slechts het geloof dat wij 
inderdaad werkelijk bezig zijn 
die economische en mone
.taire unie op te bouwen, ont
breekt". 

Zorgwekkend 

.. De wereldvoedselsituatie is 
zorgwekkend. Welke bijdrage 
kan de Gemeenschap leveren 
om catastrofes te helpen 
voorkomen, ·niet slechts om 
onze eigen problemen onder 
het · mom van humanitaire 
hulp tot een oplossing te 
brengen? Wij hebben een 
verantwoordelijkheid te dra
gen in de wereld van vandaag, 
echter niet om in een zekere 
overvloed ons aan gematigde 

steem tegen atoomaanvallen 
zien, wat hun trots in niet 
geringe mate streelde. Bo
vendien werd hen op het hart 
gedrukt vooral geen geloof te ' 
hechten aan de Russische po
gingèn om tot een indam
ming van de bewapenings
wedloop te geraken. 

De leider van de Beierse CSU, 
Franz Josef Strauss kreeg 
hetzelfde te horen tijdens zijn 
rondreis die op die van Van 
der Stoel volgde. En bij hem 
kunnen ze hopen nog m~er 
weerklank te vinden. Niet al
leen is hij een uitgesproken 
tegenstander van toenadering 
tot de Sowjet-Unie, maar 
heeft hij ook dit land en de 
Verenigde Staten .. super-

Ir. J. Baas 

(d.w.z. kunstmatig laag ge
houden) prijzen te buiten te 
gaan en dan pas aan de we
. reld om ons heen te denken 

machten" genoemd, los waar
van Europa zich als eenheid 
zou moeten manifesteren. 
Verder hebben zowel West
Duitsland (althans in de visie 
van Strauss) als China ge
biedsaanspraken op de Sow
jet-Unie. China is dan ook be
reid de overeenkomst tussen 
Oost- en West-Duitsland als 
een voorlopige te zien en te 
spreken over de .. Duitse na
tiè" .als eenheid. Voor Bonds
kanselier Schmidt, die later in 
dit jaar Peking zal bezoeken, 
moet dat allemaal nogal pijn
lijk zijn. 
De Chinezen verkeren blijk
baar in de verwachting dat 
Strauss het bij de eerste 
gelegenheid in Bonn voor 
het zeggen zal krijgen. 



als ons eigen bestaan verze
kerd is. Dit is een bitter klin
kende opmerking maar als het 
streven naar stabiliteit in de 
Gemeenschap zo ver gaat, 
dat wij ons nauwelijks bezig
houden met'de ernstige situa
tie in de wereld, die we alleen 
via de beelden op de televisie 
gewaar worden, maar niet in 
onze portemonnee, dan leven 
wij voort alsof die ernstige 
toestanden ons persoonlijk 
niet raken en alleen te wijten 
zijn aan het niet of onvol
doende reageren van regerin
gen en aan politieke situaties 
elders. Intern zou onze Ge
meenschap dan een verdeeld 
huis blijven, maar wij zouden 
één zijn bij het afwentelen 
van moeilijkheden op de rug
gen van anderen. Ik denk aan 
de suiker, ik denk aan de tar
we". 

Aldus de heer Baas tijdens 
het landbouwdebat in het Eu
ropese parlement. e 

De zi!3ke premier Tsjou En 
Lai heeft er in een rede tot 
het sinds zes jaar weer bij
eengekomen Volkscongres 
voor gewaarschuwd dat de ri
valiteit van de supermachten 
onvermijdelijk tot oorlog zal 
leiden. In dat perspectief zou 
iedere toenadering tussen Eu
ropa en China tevergeefs zijn, 
maar ook in andere omstan
digheden is de basis voor die 
toenadering: vijandschap je
gens de Sowjet-Unie, wel wat 
erg smal. Dat neemt niet weg 
dat het streven naar ont
spanning in dit deel van de 
wereld niet achterwege 
gelaten moet worden ook al 
zijn de vooruitzichten daar
op voorlopig niet al te roos
~eurig. e 

Pers
coininentaar· 
Op 23 januari hebben KVP en 
'ARP hun ontwerp abortuswet 
officieel ingediend. Een aan
tal kranten had reeds bij het 
bekend worden van de inhoud 
een hoofdartikel aan de zaak 
gewijd. Gunstig is de kritiek 
niet uitgevallen voor de ont
werpers. Alleen de Volks
krant is wat milder in haar 
oordeel al constateert het 
blad dat dit ontwerp de abor
tus provocatus nog meer 
moeilijkheden in de weg legt 
dat het onder het kabinet
Biesheuvel tot stand gekomen 
wetsontwerp Van Agt-Stuyt 
(augustus 1972). De bezwa
ren die tegen dat laatste ont
werp bestonden zijn blijven 
staan: ,.de noodzaak van aller
lei voor de in nood verke
rende vrouw naargeestige 
overlegprocedures, waarbij zij 
tamelijk machteloos de be
langrijke beslissing aan an
deren moet overlaten" en het 
risiko van justitiële vervolging 
voor de behandelende arts. 
Maar de krant heeft er begrip 
voor ,.dat christendemocrati
sche partijen als AR en KVP 
een zorgvuldig afwegen ver
langen, gezien de met name 
ook in eigen kring bestaande 
bezwaren tegen een onbelem
merde mogelijkheid tot abor
tus". Het blad hoopt tenslot
te dat de kwestie in een niet 
politieke sfeer tot een oplos
sing kan worden gebracht, 
.. hoe onbevredigend die ook 
voor velen Zé!l zijn". 

Het Parool vindt het - ge
zien de recente onverkwikke
lijke discussies over commer
ciële abortusklinieken - juist 
dat het ontwerp op dit punt 
verbeteringen tracht aan te 
brengen door voor de behan
deling speciale ziekenhuizen 
of klinieken aan te wijzen. 
Maar overigens meent het 
blad dat het ontwerp de abor
tus niet uit de sfeer der maat
schappelijke taboes en com
mercialisering zal halen maar 
in de praktijk éen voortzet
ting van de ongewenste sche-

mertoestand zal bevorderen. 
Het Algemeen Dagblad ziet 
in het ontwerp een ontken
ning van de verstrekkende 
maatschappelijke ontwikke
lingen van de laatste jaren. De 
eerbied voor het zich vormen
de leven wil het blad respec
teren, maar het meent dat het 
te ver gaat die opvatting aan 
anderen op te dringen. ,.Er 
spreekt uit het voorstel nau
welijks enige eerbied voor de 
persoonlijke verantwoorde
lijkheid van de zwangere 
vrouw". En het blad besluit: 
.. De enige kans voor een wet
telijke regeling van het abor
tusvraagstuk ligt nu in het ko
mende tussenvoorstel van de 
WD". 
De NRC ziet in het ontwerp 
een .. bedroevende stap te
rug". 
Ook de verplichte associatie 
van abortusklinieken met een 
algemeen ziekenhuis wijst het 
blad af. ,.Men doet of er niet 
reeds wettelijke voorzieningen 
bestaan: medisch tuchtrecht, 
de inspectie van de volksge
zondheid". Het is geen kwes
tie van strafrecht. ..Hoofd
zaak is dat een regeling wordt 
gevonden die de abortus-in
greep .zoveel mogelijk inte
greert in de normale medische 
praktijk, omdat daarin juist de 
laatste jaren steeds meer de 
stem van het individu waarop 
die· zorg zich richt wordt ge
hoord- en verdisconteerd:'. e 

Tot 140% hypotheek 
Kosteloze vrijblijvende con
currerende offerte. Geldlening 
f 5000,- 36 x 171 ,04 enz. 
Adv. en bemidd. onr. goed. 
Vele huizen te koop, gr. be
zichtigen. 

HUIZEN te koop gevraagd 

Drs. J. A. Uding & Partners. 
Financiële adviezen en vast
goed consultants .. 

v. Maerlantlaan 7 - Amersfoort 
033 • 16853 - 32068 

Culturele 
CoJD.:rn.issie 

De culturel·e commissie van de 
VVD vergaderde op 11 djlcem
ber 1974 in Den Haag. Men 
sprak hoofdzakelijk over de Knel
puntennota, het rapport van de 
beraadsgroep knelpunten wel
zijnsbeleid en welzijnswetgeving. 
Uitvoerig discussieerde de com
missie over de haars inziens be
langrijkste knelpunten, te weten 
het ontbreken van een taakaf
bakening tussen de verschillen
de overheden en het systeem 
van de koppelsubsidies, alsmede 
de relatie overheid - particulier 
initiatief. 

De commissie had waardering 
· voor de wijze waarop de knelpun
ten uiteengezet worden, maar 
aan de doeltreffendheid van de 
in de nota gegeven oplossing -
de kristallisatiepunten - twijfel
de zij. 

De bespreking zal de volgende 
vergaderi~g worden afgerond. 

Tenslotte beraadde de commis
·Sie zich over de wijze waarop 
de commissie functioneert. On
der meer werd besloten tot een 
(nog) nauwere samenwerking 
met de Kamerfracties. 

Verenig,ing 
van st:at:en · 
en raadsleden 

• 

Het bestuur van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden van 
de WD kwam op 13 januari in 
Amersfoort bijeen. 

Besloten is op 15 februari een· 
bijeenkomst te Utrecht te organi
seren over de concept structuur
schets, welke bijeenkomst in 
hoofdzaak bedoeld is voor de S'ta
tenleden die de gewestvorming 
behandelen. De heren drs. G. M. 
V. van Aardenne en mr. H. E. 
Koning zullen het standpunt ter
zake van de Tweede Kamerfrac
tie toelichten. Tevens zal de com
missiegewestwet een advies over 
de structuurschets voorbereiden. 

Het bestuur besloot tot instel
ling van een commissie koop- en 
erfpacht en een commissie ter 
bestudering van het rapport van 
de studiecommissie-waterschap
pen. 

Regionale bijeenkomsten zijn in 
voorbereiding; verschillende heb
ben reeds plaatsgehad. Op 2 7 
jánuari kwamen de gedeputeer
den met de heer H. Wiegel bij
een. 
Op 18 april zullen bijeenkomsten 
met de wethouders gehouden 
worden. e 



Enquête euthanasie 

Enige tijd geleden hebben de 
Vrou~en in de VVD zich be
ziggehouden met de behande
ling van een vragenlijst over 
euthanasie. Zoals bekend stelt 
het bestuur van de Vrouwen 
in de VVD van tijd tot tijd 
vragenlijsten op, die bestemd 
zijn voor het op gang brengen 
van de gedachtenwisseling 
over ~en bepaald onderwerp. 
Aangezien het onderwerp 
euthanasie in brede kring be
langstelling wekt, leek het 
wenselijk ook in de kring van 
de Vrouwen in de VVD dit 
onderwerp aan de orde te 
stellen. 
Bij het ontwerpen van de vra
genlijst is getracht de stof zo 
min mogelijk vaktechnisch en 
zoveel mogelijk algemeen 
menselijk te benaderen. 
De vragenlijst heeft zeer veel 
belang~telling getrokken. 
Hij is niet alleen in 45 vrou
wengroepen- en groepjes be
handeld, hij is ook door ruim 
1 50 personen individueel in
gevuld. Ook .. mannen" in de 
WD hebben aan de beant
woording meegewerkt en 
zelfs een aantal belangstellen
den buiten de VVD hebben de 
lijst opgevraagd en ingevuld. 
Het is gebleken dat men de 
vragenlijst in het algemeen 
erg moeilijk heeft gevonden. 
Of dat komt door de moeilijk
heid van het onderwerp of 
door de moeilijkheid van de 
vraagstelling valt niet te on
derscheiden. Een aantal vra
gen kon niet simpelweg met 
ja of neen beantwoord wor
den; er is dan ook veel aan
vullend commentaar binnen
gekomen. 
Een eensluidend standpunt 
ten opzichte van de euthana
sie is niet te voorschijn geko
men. Een bepaald standpunt 
zou uit een dergelijke behan
aeling van het onderwerp ook 
niet mogen worden afgeleid. 
De aantallen zijn veel te klein, 
er hebben ook niet WD'sters 

meegedaan, er kan onderlinge 
beïnvloeding in groepsver
band plaatsgevonden hebben 
en de .. steekproef is niet a
select". Onder dat voorbe
houd heb ik onderstaande 
korte samenvatting gemaakt 
van de ingekomen antwoor
den. 

Een duidelijke meerderheid 
was van mening, dat het le
ven zoals dat met de tegen
woordige medische en techni
sche middelen in stand ge
houden en verlengd kan wor
den, een andere inhoud heeft 
gekregen dan in de tijd toen 
het-Christendom ontstond. ln 
grote meerderheid was men 
de mening toegedaan, dat het 
leven niet onder alle omstan
digheden in stahd gehouden 
moet worden. 
Als argumenten voor eutha
nasie aanvaardde men de vol
gende: de patiënt heeft het 
recht een bepaalde behande
ling te weigeren (595 voor, 5 
tegen); aan ondraaglijk of zeer 
ernstig lijden moet een einde 
gemaakt kunnen worden (449 
voor, 19 tegen); elk mens 
heeft het recht te bepalen of, 
wanneer en hoe hij wil ster
ven (390 voor, 83 tegen; en 
veel tussenstandpunten). 
Men verwierp met grote 
meerderheid de argumenten, 
dat het lijden van de patiënt 
te zwaar op de omgeving zou 
kunnen drukken en dat van de 
samenleving niet kan worden 
gevergd mensen zonçler kans 
op herstel of een dragelijk le
ven langdurig in leven te hou
den. 
Als argumenten tegen eutha
nasie onderschreef men: 
1 e. Er kunnen beoordelings
fouten gemaakt worden, zo
dat men de kans op herstel 
onderschat. 
2e. Er ontstaat gevaar van 
pressie of misbruik door fa
milie en nabestaanden en het 
gevaar van hanteren van mo
tieven van plaatsgebrek en 
personeelstekort. In de com-

mentaren werd nog gewezen 
op de onherroepelijkheid van 
euthanasie en op het gevaar 
dat kan ontstaan als toestaan 
van euthanasie het begin 
wordt van een denkwijze 
waarbij het mensenleven min
der gaat tellen. 
Het meest aanvaardbaar acht
te men passieve, vrijwillige 
euthanasie (het leven niet 
verlengen overeenkomstig de 
wens of indertijd gegeven 
wilsbeschikking van de pa
tiënt). Daarvoor waren 536 
respondenten, tegen 18, geen 
mening of geen antwoord 49. 

Het onaanvaardbaar werd in 
meerderheid uitgesproken 
over de actieve, onvrijwillige 
euthanasie (beëindiging van 
het leven van een patiënt 
die zijn wil niet of niet meer 
kan bepalen). Onaanvaard
baar achtten dit 31 3 respon
denten, wel aanvaardbaar, 
mits onder voorwaarden 161, 
geen mening of geen ant
woord 134. 
In het algemeen was men 
voorstander van het maken 
van een wilsbeschikking, ook 
wel ..levenstestament" ge
noemd, in de vorm van een 
schriftelijke verklaring, opge
steld in overleg met de huis
arts (484 voor, 82 tegen, 
30 geen mening of geen ant
woord). 

Het slot van de vragenlijst 
bevatte de vraag, wat er in 
de toekomst op het gebied 
van de euthanasie moet gaan 
gebeuren. 
Móet er een Staatscommis
sie komen; moet de Rege
ring een wettelijke regeling 
voorbereiden, moet de Twee
de Kamerfractie een initia
tief nemen? 
De Vrouwen in de WD wil
den niets van dit alles. 
Zowel wetswijziging, als in
stelling van een· commissie 
daartoe vond men voorbarig. 
De grote meerderheid was 
van mening, dat eerst een 
nog veel bredere en dieper
gaande gedachtenwisseling 
en opinievorming in het Ne
derlandse volk moet plaats
vinden, alvorens enig initia
tief op wetgevend gebied 
wordt genomen (487 voor, 60 
tegen, 46 geen mening of 
geen antwoord. 

De conclusie uit het boven
staande, met nodige voorzich
tigheid getrokken, kan ener
zijds po,sitief, anderzijds nega
tief zijn. 
Negatief, omdat men de tijd 
nog geenszins rijp acht voor 
initiatieven, laat staan beslis
singen. 
Positief, omdat· er blijkt zeer 
veel belangstelling voor het 
probleem te bestaan. Posi
tief ook, omdat het probleem 
in onze kring bespreekbaar 
blijkt te zijn. Positief boven
dien omdat men zijn mening 
niet aan anderen wil opdrin
gen, doch de Nederlandse sa
menleving tijd voor beraad wil 
laten. Positief tenslotte, om
dat er respect blijkt voor de 
individuele vrijheid en de wils
beschikking van de mens en 
waardering voor wat de art
sen tot dusver op dit gebied 
hebben gedaan. 

MR. E. VEDER-SMIT 

N. 8. Degenen, die aan de 
enquête hebben deelgeno
men en meer gedetailleerde 
behandeling van het mate
riaal willen lezen, kunnen 
een exemplaar van het over
zicht aanvragen bij Mevr. 
A. F. Bonthuis-Wunderl, 
Hugo de. Grootlaan 41 te 
Middelburg. e 

Rotterdam 

De heer L. M. Beer, Lid WD 
fractie der Tweede Kamer 
spreekt vrijdag 14 februari 
a.s. om 20.00 uur over .. Op
heffing van de woningnood of 
inkomens nivellering" ten hui- · 
ze van Mevr. C. Molenbroek
Lako, Vijverweg 12, Rotter
dam-Kralingen. Opgave aan 
Mevr. Tellegen, Voorschoter
laan 100, tel. 010- 125915 
of aan gastvrouw tel. 010 -
121591. • 

Ermelo 

Op dinsdag 11 februeri heeft 
te Ermelo een. bijeenkomst 
plaats in hotel llex, Harder
wijkerweg 44, aanvang 14.00 
uur. Mevrouw A. F. M. 
Hamm-Tonnaer spreekt over 
de oorsprong van de vrou
wenbeweging en over de rol, 
die de VVD-vrouwen kunnen 
spelen in de organisaties van 
nu. e 



Boeken 
Kunst zinnig subsidiëren 

De ·Prof. mr. B. M. Telders
stichting heeft een rapport 
over het cultuurbeleid het 
licht doen zien onder de titel 
Kunst zinnig subsidiëren. De 
samenstellers zijn bij de be
studering van de .. Subsidie
politiek op het gebied van de 
cultuur" uitgegaan van de 
formulering van het begrip 
cultuur, zoals die op de cul
turele landdag van de WD op 
7 september 1 968 te Arnhem 
werd gevonden: ,.Cultuur is 
het samenspel van geestelij
ke verworvenheden en onder
zoekingen die tezamen het 
menselijk streven - boven en 
behalve de noodzakelijke le
vensbehoeften - uitmaken, de 
mens zijn geestesmerk ver
schaffen". 

De rapporteurs zien de nood
zakelijkheid en de wenselijk
heid van subsidiëren door de 
overheid, hoewel de primaire 
verantwoordelijkheid voor zijn 
daden en uitingen bij het in
dividu zelf ligt. .. Pas als al het 
redelijke is gedaan om zon
der subsidie te werk~n. kan 
de overheifil geldelijk gaan 
bijspringen, 'met dien verstan
de dat degene die om sub
sidie vraagt, activiteiten zal 
ontplooien die waardevol kun
nen zijn voor het publiek of 
een deel daarvan". De over
heid dient er voor te zorgen 
dat het geven van subsidie zó 
geschiedt dat nimmer on
evenredigheid of - onbewus
te -willekeur kan worden ver
weten". 

Het oordeel over te subsidië
ren kunstwerken willen de op
stellers van het rapport over
laten aan deskundigen. Het is 
onjuist in de colleges van des
kundigen direkt belangheb
benden op te nemen, ,.zoals 
bijvoorbeeld kunstenaars" 
maar verder moet de qver
heid ,.als regel het advies van 
de deskundigen .... volgen. 

Toetsing van deskundige ad
viezen aan de mening van 
leken {waartoe evenzeer ge
kozen volksvertegenwoordi
gers horen als een achterban) 
is in het algemeen onge
wenst. Daardoor kan een on
zeker beleid ontstaan, dat tot 
heilloze gevolgen kan leiden. 
Heilloos, omdat de normen 
dan overal verschillend kun
nen komen te liggen en in 
veel gevallen zullen worden 
bepaald door een instinctieve 
voor- of afkeur, die niet op 
deskundigheid is gegrond". 
Subsidie aan kunstvormen die 
geen weerklank meer bij be
langstellenden vindt, dient 
.. onverbiddelijk" gestaakt te 
worden. 

In het rapport wordt nage
gaan in welke mate de diver
se overheidsinstanties subsi
die verlenen. De schrijvers zijn 
daar voorstander van, want 
als men de kunst volledig 
door particulieren zou laten fi
nancieren, ,.dan heeft dit als 
gevolg dat de particulier zijn 
voorkeur kan laten blijken. 
Door die voorkeur zullen on
getwijfeld prioriteiten worden 
gesteld ·en zullen bepaalde 
kunstvormen èn/of kunstuitin
gen verdwijnen. Een verder 
nadeel van particuliere· finan
ciering kan zijn dat de kunst 
of een deel daarvan ontoe
laatbaar vercommercialiseerd 
wordt". 

.. Het is noodzakelijk dat uitin
gen van kunst uit de sfeer van 
de gegoede bovenlaag wor
den gehaald en worden ge
bracht in de sfeer van ieder
een die zich er mee wil be
zig houden". In dit kader past 
.ook een pleidooi voor de uit
breiding van het kunstonder
wijs op alle scholen. 

Het rapport eindigt met .een 
aantal aanbevelingen voor de 
subsidiepolitiek. Uitgave Mar
tinus Nijhoff, 65 pag. f 7 ,20. 
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Brochure Middenstand 

De middenstandscommissie 
van de WD heeft een bro
chure uitgegeven getiteld On
dernemerschap van zelf
standigen. Hierin wordt ge
pleit voor een duidelijk en 
consequent beleid ten opzich
te van alle zelfstandigen, een 
goede belastingpolitiek waar
bij men ervan uitgaat dat de 

zelfstandigen van hun inko
men ook moeten kunnen in
vesteren in hun bedrijf, het 
doorgaan van de inflatiecor
rectie in de belastingtarie
ven, beperking van de premie- · 
druk van de sociale voorzie
ningen etc. De brochure die 
12 pagina's telt is verkrijg
baar bij het secretariaat van 
de VVD, Koninginnegracht 
57, 's Gravenhage~ 

• 



Lezers over magazine 

Verscheidene leden hebben 
gereageerd op het nieuwe ui
terlijk van onze partijkrant Vrij
heid en Democratie. In deze 
commentaren wordt waarde
ring uitgesproken voor deze 
nieuwe verschijningsvorm. 

Over het algemeen wordt het 
blad in zijn nieuwe jasje - al
thans door degenen, die .ons 
daarover schreven -een grote 
vooruitgang en een duidelijke 
verbetering gevonden. Het 
magazine-formaat wordt als 
handzamer en leesbaarder ge
zien. Er is ook kritiek, met na
me op de gebruikte kleuren, 
op enkele technische schoon
heidsfouten en op het afdruk
ken van enkele foto's. Wij be
perken ons hierbij tothet mel
den van deze reacties; het 
afdrukken van de volledige 
brieven over ditzelfde onder
werp, die voor het merendeel 
van gelijke strekking waren, 
zou wat veel van onze kost
bare plaatsruimte vergen. 

De redactie is er zich evenals 
de critici . van bewust dat het 
eerste hummer gebreken ver
toonde. Sterker nog: Wij had
den daarop van tevoren al ge
rekend. Dit was, zoals de 
hoofdredactew in het eer
ste nummer nieuwe stijl ook 
opmerkte, praktisch onvermij
delijk. Allèrlei bestaailde vor
men moesten immers worden 
veranderd. De redactie moet 
op deze omschakeling inspe
len en tevens een samenwer
king met de nieuwe drukker 
opbouwen. Ook in volgende 
nummers zullen kritische le
zers misschien nog wel eens 
schoonheidsfoutjes ontdek
ken. De 'redactie streeft er 
uiteraard naar deze gebreken 
zo snel mogelijk uit te ba'l
nen, naarmate met de nieuwe 
vorm ervaring wordt opge
daan. 

• 

Liberalevakbond (I) 

In Mijn Opinie lees ik van de 
heer M. Keuning te G,ronin
gen, dat hij zijn lidmaatschap 
van Mercurius heeft opgezegd 
en een liberale vakbond voor
staat. 

Vooropgesteld dit: ik ben zo'n 
1 5 jaar lid van het NW, was 
20 jaar lid van de PvdA en 
kom: uit een puur .. rood'' nest. 
Ik schaam me daar niets voor, 
evenmin als ik me ervoor 
schaam de rode partij de rug 
toegedraaid.te hebben. In het 
bekrompen Nederland schijnt 
het altijd nog wel een schan
de te zijn van politieke kleur 
of kerkelijke gezindte te ver
anderen .... 

In het NW zijn duizenden le
den die minstens op de VVD 
stemmen, zo er velen al niet 
lid zijn óók. Het is dus onzin 
een liberale vakbond op te 
richten, want dat is helemaal 
niet nodig. 

Wat wel nodig is is dit: in be
paalde liberale kringen ziet 
men in een vakbond altijd nog 
iets overbodigs. 

Een werkgever heeft het recht 
zich te organiseren, een werk
nemer ook. Maar het tegen
over elkaar staan als vijanden 
is nog een andere zaak. Het 
voorstaan van een goed soci
aal beleid is vandaag geen 
privilege meer van de .. rode" 
groepen, dat moet_ het ook 
beslist niet zijn. Wie volks
partij wil zijn moet daaruit de 
consequenties trekken: ook 
solidair met dat volk. 

De WD heeft zich in het ver
leden veel te veel het etiket 
laten opplakken van .. elite
partij". We moeten dan ook 
niet meer terug naar· een 
.. elitevakbond", maar een 
VVD-er in het NW moet 
gewoon zijn· of haar stem la-

ten horen, soms wat luider 
laten horen; dan zijn (veel
al) rode broeders. Je stem 
laten horen betekent niet: 
weglopen. Het betekent ge
woon blijven en nu en dan 
vechten. 

Wat nodig is dus meer VVD
ers in het NW! 

Ik hoop van harte dat de heer 
M. Keuning weer in de .. rode" 
gelederen terugkeert .... 

P. DE HAAN, Nie,uw-Vennep 

• 
Liberalevakbond (11) 

Ik sluit mij volledig aan bij 
hetgeen de heer M. Keuning 
uit Groningen schrijft in Vrijh. 
en Dem. van 17 januari. 

Ook ik heb onlangs mijn lid
maatschap van een bij het 
NW aangesloten vakbond 
opgezegd. Ik vind een lid
maatschap van het NW een 
indirecte steun aan de linkse 
partijen. 

Ik ben het met de heer Keu
ning eens dat er een liberale 
werknemersorganisatie moet 
komen binnen de WO-Werk
nemers die zich niet thuis 
voelen bij het NW kunnen 
zich dan bij de liberale vak
bond aansluiten-. 

C.B. JONGH, Oegstgeest. 

• 
Liberale vakbond (lil) 

De invloed van de georgani
seerde werknemers wordt 
steeds belangrijker. Wanneer 
een WO-kabinet de geintjes 
zou uithalen, die wé van het 
kabinet-Den Uyl gezien heb
ben, hadden we nu revolutie 
gehad. Dit brengt mij tot de 
conclusie dat de WD op dit 
moment alleen in staat geacht 
mag·worden regeringsverant
woordelijkheid te aragen in 
een tijd van hoogconjunctuur 



of nadat weer eens is geble
ken dat de socialisten de door 
hen veroorzaakte financiële 
problemen niet meer aankun
nen. In het eerste geval zal 
het de werknemer koud la
ten wie regeert, in het laat
ste geval wordt de WO-ge
doogd, omdat men geen an
der alternatief ziet. 

Die kans op het laatste wordt 
steeds gr_oter en is volgens mij 
een zeer slecht uitgangspunt. 
Van een kabinet dat namelijk 
alleen maar gedoogd wordt, 
mag in moeilijke tijden niets 
geweldigs worden verwacht. 

Een "gedoogde WD" zal m:i. 
nauwelijks een serieuze ge
sprekspartner voor het CDA 
kunnen zijn. 

Vanuit de WD zou eens iets 
gedaan moeten worden dat er 
toe leidt dat de factor arbeid 
niet meer uitsluitend vanuit 
de socialistische organisaties 
wordt gecontroleerd. Ik zou 
daarom willen oproepen tot 
aktiviteiten die het ontstaan 
van een neutrale of liberale 
werknemersorganisaties tot 
doel hebben. Als we dat niet 
doen halen we het niet als 

opposant van het opdringen
de vakbondssocialisme, dat 
de georganiseerde arbeid als 
drukmiddel thans volkomen 
in de hand heeft. 

J. M. G. WITHAGEN, 
Arnhem. 

• 
Rodecollecte 

Nadat ik met veel respect 
kennis heb genomen van het 
feit, dat vele grote en kleine 
gemeenten in den lande wei
geren een vergunning af te 
geven voor een politieke col
lecte van de PvdA en de 
VARA t.b.v. de Portugese so
cialistische partij, betreur ik 
het ten zeerste, dat ons Col
lege van b. en w. hierover 
een andere zienswijze heeft. 

Een straatcollecte dient een 
liefdadig doel te steunen. 
Daar is bij deze actie in het 
geheel geen sprake van. 
Deze collecte is zeer eenzijdig 
gericht, daar zij steun verleent 
aan één socialistische partij 
in Portugal. 

In het verleden was het ge
bruikelijk, dat de straatcol-

lectes t.b.v. liefdadige doel
stellingen werden gehouden. 
Het gevaar is nu niet denk
beeldig, dat een groot deel 
van het publiek niet bekend 
is met de doelstelling van de
ze collecte en er blindelings 
op vertrouwt dat het geld be
stemd is voor een liefdadig 
doel. 

Naar mijn mening hadden de 
PvdA en de haar sympathise
rende verenigingen er beter 
aan gedaan, zich te beper
ken tot haar eigen kring. 
Tot slot zou ik er aan toe wil
len voegen, dat naar mijn me
ning het niet op het terrein 
van een minister-president 
ligt, een dergelijke collecte bij 
de· bevolking aan te bevelen. 

H. H. SCHMIT, Den Helder 

• 
Amerikaanse druk 

Naar aanleiding van het Ka
merjournaal "Kerstsurprise 
voor de Kamer" in Vrijh. en 
Dem. van 17 jan. wordt onder 
het kopje Vredeling gesteld 
dat aanschaf van een· Ameri
kaans gevechtsvliegtuig ter 
vervanging van de Starfighter 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.\1. 
·pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

de verstandhouding met de 
VS en de landingsrechten 
van de KLM ten goede zou 
komen. Moet dat nu gepaard 
gaan met Amerikaanse ,.eco
nomische overheersing in Eu
ropa, zodat Europese indu
strieën - het Franse Dassault
concern en de Zweedse vlieg
tuigfabrieken -de nek worden 
omgedraaid? En moeten wij 
accepteren dat de VS zich van 
dwangmaatregelen bedienen: 
de landingsrechten van de 
KLM? 

Ik dacht dat de WO de laat
ste jaren een duidelijke Euro
pese koers is gaan varen. 
Moet ik nu uit het onderha
vige artikel opmaken dat de 
VVD weer is teruggevallen in 
haar ongenuanceerdheid - en 
achterhaald - pro-Amerika
nisme uit de jaren zestig? 

Dat zou dan de doodssteek 
betekenen voor een enigszins 
geloofwaardig Europa. 

Abortus 

P. ZEVENHUIZEN, 
Groningen. 

• 
Het is mijn opinie, dat "abor
tus" geen acuut probleem 
hoeft te zijn, als de wortel 
van het kwaad verwijderd 
wordt. 
In het jaar van de vrouw 
zou de gehuwde/ongehuwde 
moeder nu toch ook in staat 
moeten worden geacht om 
haar opgroeiende kinderen op 
sexueel gebied voorlichting te 
geven, waarbij zij haar taak in 
'een later stadium (met haar 
man en/of arts) m.oet kunnen 
delen. 

Of gaat het nu louter om een 
zakelijk ingestelde emancipa
tie, waarbij de vrouw haar 
"plichten" liever overlaat aan 
onderwijzend personeel, dat 
louter theoretische voorlich-
ting geeft? ~ 



Ik dacht, dat zij door ervaring 
"wijs" geworden in dat sta
dium moet zijn, dat zij ge
emancipeerd als zij zegt te 
zijn, ook dit punt haar aan
dacht niet mag laten ontgaan. 
Moeders die ·zich er reken
schap van geven dat sexuali
teit al op zeer jeugdige leef
tijd begint, krijgen vragen 

. te beantwoorden die in mo
menten van grote vertrouwe
lijkheid tot haar worden ge
richt. Een direct antwoord is 
meestal voldoende. Zij hoeft 

. niet verder te gaan, want ie
dere leeftijd bepaalt zijn eigen 
normen. 

Een willekeurige onderwijs
kracht kan haar taak op dit 
gebied nooit overnemen. De
ze kan de ogenblikken, die het 
kind zelf bepaalt, nooit zien. Er 
is gëen sprake van vertrouwe
lijkheid. 

Het huidige onderwijs op het 
gebied van sexualiteit heeft 
enorm gefaald, gezien de "on
rijpe" vruchten, dat zij heeft 
afgeworpen en de grote ex
cessen, die eruit zijn voortge
vloeid. Ook sex-films, sex
clubs en pornografie dienen 
geweerd te worden om verde
re "vervuiling" tegen te gaan. 
Allemaal "commercieel". 

Ook "abortus" wordt gecom
mercialiseerd, zoals het hele 
leven dat lijkt te zijn door 
"ego" (ik - lust). En als die 
lusten niet worden bevredigd, 
zet de mens zich af tegen de
ze maatschappij, waarvan zij 
zelf een onderdeel uitmaakt. 
MEVR. T. M. DEN HARTOQ
VOGELAAR, Apeldoorn e 

Natte, kille moesson 

Met heel veel belangstelling 
heb ik het artikél gelezen van 
de heer Wijnand in Vr'ijh. en 
Dem. van 17 januari. 

De enorme problemen die zijn 
ontstaan door de onzekerhe-

den in prijs en beschikbaar
heid van grondstoffen zijn het 
gevolg van het feit dat wij af
hankelijk zijn geworden van 
anderen. De ondernemers zit
ten hierdoor met de vraag hoe 
zij hun planning op langere 
termijn moeten doen. Dat is 
nagenoeg niet meer mogelijk; 
voor de overheid al evenmin. 
Als dit zo is zal ook de werk
gelegenheid vroeg of laat in 
het gedrang kunnen komen. 
Hièrover nadenkend kom ik 
tot de conclusie dat er grote 
aanpássing en mogelijk ver
schuiving nodig zullen zijn in 
doelstelling en taken, in rech
ten en plichten. Ondernemers 
en overheid zullen daarbij el
kaar moeten vinden. Beslis
singsmacht zal moeten plaats 
maken voor gezamenlijke be
sluitvoering. 

Den Uyl is niet de man voor 
het Catshuis in deze gecom
pliceer~e en· bewogen tijd. 
Duidelijk is geworden dat hij 
alleen maar politicus is, vol
komen gespeend van staats
manschap. Hij heeft de voor 
ons allen zeer ernstige om
standigheden slechts trachten 
te misbruiken voor het propa
geren van één of meer van zijn 
socialistische stokpaardjes. En 
daarvoor zijn, geloof ik, de tij
den nu voorbij. Slechts één 
uitgangspunt zal onze wel
vaart in stand kunnen houden, 
terwijl zelfs dan wellicht in 
vele geledingen van onze sa
menleving veren gelaten zul
len moeten worden. Dat uit
gangspunt is samènwerking 
op alle fronten. 

Ik ben er van overtuigd dat bij 
het bedrijfsleven, bij de onder
nemers, iri industrieel, finan
cieel; economisch, ja ook in 
sociaal opzicht een capaci
teit aanwezig is, die een veel
voud zou blijken te zijn van 
de gecombineerde capacitei
ten van alle politiek-bedrijvers 
en vakbondsleiders bij elkaar. 
Niemand van ons, ook niet 
de volksvertegenwoordigers 

of de kabinetsleden, zal die 
capaciteit kunnen missen. 

Ook de werknemers, de vak
bonden, zullen hun positie in 
het geheel drastisch moeten 
herzien. Zo zal de zucht naar . 
medezeggenschap moeten 
worden beperkt. Medezeg
genschap zal alleen nog maar 
te verwezenlijken zijn via het 
parlement. 
Ook andere rechten, zoals dat 
van staking, zullen aan de 
gewijzigde omstandigheden 
moeten worden aangepast. 

H. v. HYLCKEMA, Blaricum 

• 
T eg enstelli ng 

Mijn opinie is, dat u het eerste 
nummer van het nieuwe ma
gazine niet met een grotere 
tegenstelling had kunnen be
ginnen dan die welke te vin
den is tussen "Crisis in de 
maak" (blz. 3) en "De natte 
kille moesson dezer dagen" 
(blz. 16 en 17). 

Ik erger mij voortdurend aan 
het soort geschrijf als wordt 
bedreven in het eerstgenoem~ 
de artikeltje. Wat te denken 
van de in een·tijdsbestek van 
twee jaren uitgesproken ver
wachtingen als: 

"Het kabinet zal niet lang le
ven", "Het kabinet zal de rit 
uitzitten", "De kans dat het 
kabinet de rit zal uitzitten is 
kleiner dan ik dacht". 

Ik relativeer graag en kom 
derhalve nooit zo snel tot zeer 
absolute uitspraken, maar .een 
dergelijke trits vind ik zo lang
zamer.hand belachelijk. 

Dan is er het steeds weer te
rugkerende gedram ·dat het 
kabinet weg moet en die 
nauw verholen teleurstelling 
dat het niet is gelukt (slot 
"Kabinet klaar voor de 

·nacht"). 

Natuurlijk willen we graag een 

regering met de WD, maar 
we schrijven dit kabinet niet 
weg, zeker niet op deze ma
nier. Het laten vallen van het 
kabinet en het daarna ade
quaat doen vervangen door 
een nieuwe combinatie is, 
vooral met betrekking tot het 
winnen van het CDA-ver
trouwen, een taktisch zodanig 
subtiele operatie dat dit be
ter op een wat waardiger en 
meer vertrouwenwekkende 
wijze kan worden voorbereid. 

Daarom doet me een ontboe
zeming als die van Wijnands 
meer deugd. Uit zijn benade
ring blijkt namelijk een ge
nuanceerde politieke kijk op 
de belangrijke problemen die 
hij aansnijdt. Het feit, dat hij 
expliciet moet stellen, dat hét 
zitten aan één tafel van onder
nemers en overheid geen aan
tasting van de liberale prin
cipes betekent, is voor mij een 
teken dat ook in onze kringen 
het gevaar dreigt dat princi
pes het winnen van het ge
zond verstand; juist datgene 
wat we in vele gevallen onze 
linkse opponenten verwijten. 
H. HERMELINK, Amstelveen 

• 
Woningbouw 

In de NRC lees ik dat volgens 
het CBS in 1974 146.000 
woningen zijn klaargekomen. 
In Vrijheid en Democratie van 
1 7 januari staat in het ar
tikel "Klaar voor de nacht" 
dat_ het er niet ·veel meer 
dan 11 0.000 zijn. Wat is nu 
de waarheid? 

J. P. HASSCH SMITS, 
Den Haag. 

Volgens het CBS zijn in de' 
periode december '73 tot no
vember '74 148.050 wonin
gen gereed gekomen. In die
zelfde tijd werden 113.380 
woningen in aanbouw geno-. 
men. De CBS-cijfers over heel 
1974 zijn nog niet bekend. 
In de politiek wordt voor het 
beleid van de bouwminister 
gekeken naar het aantal wo
ningen dat in aanbouw is. 
Want het aantal voltooide 
woningen is voor het over
grote deel de verdienste van 
de voorganger van minister 
Gruyters: 

REDACTIE 

• 



.Districts~ 
indeling 
kainerleden 
In overleg met de Kamercentra
les van de partij en binnen de 
VVD-Tweede Kamerfractie is de 
volgende districtsindeling van de 
Kamerleden totstandgekomen: 

Amsterdam: 
G. W. Keja 
Mr. H. E. Koning 
Mr. J. G. Rietkerk 

Dordrecht: 
Drs'. G. M. V. van Aardenne 
Mr. A. Geurtsen 
Ir. D. S. Tuijnman · 

Drenthe: 
Dr. K. van Dijk 
Drs. J. F. Scherpenhuizen 
A. J. Evenhuis 
H. P. H. Waalkens 

Friesland: 
Dr. K. van Dijk 
Drs. J. F. Scherpenhuizen 
Mevrouw Mr. E. Veder-Smit 
A. J. Evenhuis 

Gelderland: 
Drs. G. M. V. van Aardenne 

's-Hertogenbosch: 
Drs. D. J. D. Dees 
Mr. A. Geurtsen 
Mevrouw Drs. N. Smit-Kroes 

Leiden:. 
Mej. Mr. A. Kappeyne van de 
Coppello 
H. J. de Koster 
Mr. F. Portheïne 

Limburg: 
Mr. F. Portheïne 
Mej. Mr. A. Kappeyne van de 
Coppello 
Mr. J. G. Rietkerk 

Rotterdam: 
Mr. A. Geurtsen 
Mr. H. E. Koning. 
Mevrouw Drs. N. Smit-Kroes 

Utrecht: 
L M. de Beer 

L M. de Beer 
A. Ploeg 

Mevrouw Drs. N. J. Ginjaar-Maas 
A. Ploeg 

Mr. J. G. Rietkerk 

's-Gravenhage: 
Drs. Th. H. Joekes 
Mej. Mr. A. Kappeyne van de 
Coppello 
Mr. F. Portheïne 

Overijssel: 
G. W. Keja 
A. Ploeg 
H. P. H. Waalkens 

Tilburg: 
L M. de Beer 
Drs. D. J. D. Dees 
Mr. H. E. Koning 

Groningen: 
Dr. K. van Dijk 
Drs. J. F. Scherpenhuizen 
Mevr. Mr. E. Veder-Smit 
H. P. H. Waalkans 

Haarlem: 
Mr. Dr. C. Berkhouwer 
Mevrouw Drs. N. J. Ginjaar-Maas 
Drs. Th. H. Joekes 

Den Helder:-
Mr. Dr. C. Berkhouwer 
Drs. Th. H. Joekes 
G. W. Keja 

Zeeland: 
Drs. D. J. D. Dees 
H. J. de Koster 
Ir. D. S. Tuijnman 

• 

Een. on.zer 
groten 

gin.g heen. 

Een van de meest bekwame en markante Tweede Kamerleden 
die de partij ooit gehad heeft is op 84 jarige leeftijd van ons 
heen gegaan, mr. H. F. van Leeuwen, van 1952 tot 1963 finan
cieel specialist van de Tweede Kamerfractie; toen nog voorge
zeten door wijlen professor Oud. 
Naast Oud was hij een van de Kamerleden die het gezicht van 
de fractie bepaalden. Zelf heb ik zeer persoonlijke en goede 
herinneringen aan hem. Als jongmaatje van de fractie kwam ik 
in 1959 naast hem in het kamerbankje t~recht. Het leeftijds
verschil speelde al spoedig geen rol meer. Zelden ontmoette 
ik een zo eeuwig jonge man als hij. Hij leerde mij de kneep
jes van het parlementaire vak zonder ooit patriarchaal of 
schoolmeesterachtig te zijn en met een geweldige dosis humor. 

Het beste wat men van iemand kan zeggen is dat je zo goed 
met hem kunt lachen. Hij zag van de·meest ernstige situaties 
altijd nog de komische kant. Het knappe was dat hij mij de in
druk gaf dat we gelijken waren, terwijl ik heel goed wist dat 
dat niet zo was. Hij wilde altijd weten hoe ik ergens over 
dacht. Dat vond hij namelijk even belangrijk als de mening 
van een old hand. Een van zijn geliefkoosde stellingen was: 
.. En dag waarop ik niets nieuws geleerd heb, beschouw ik als 
een verloren dag". 
Dat was de levenshouding van een man, die vóór hij in de poli
tiek terecht kwam al een indrukwekkende maatschappelijke 
carrière maakte: Zijn presidentschap van de toenmalige 
Twentscha Bank verwisselde hij voor het ongewisse politieke 
leven. 
In december sprak ik hem nog op een bijeenkomst van de 
afdeling Amsterdam. Geestelijk was hij nog precies als vroeger. 
Hij veranderde eigenlijk niet in al die jaren dat ik hem gekend 
heb en waarin hij een vriend van mij werd. Hij zal bij mij en bij 
vele anderen in onze herinnering voortleven als een groot man 
zonder pretenties, maar met een grote wijsheid en. warme 
belangstelling voor ons, zijn vrienden. 

HAYA VAN SOMEREN 

• 
In memoriam mr. K. P. van der Mandele. 
Op 23 januari 1 97 5 overleed te Rotterdam, 94 jaren oud, de man die in de 
jaren na de oorlog Rotterdams ontwikkeling in samenwerking met de bur
gemeesters Oud van Van Walsurn voorzag, zomede richting en vorm in-
spireerde. · . 
Rotterdam is de hoeksteen van onze welvaart en daardoor van ons wel
zijn. De heer Van der Mandele een der onzen te mogen noemen vervult 
ons met trots. 

Mr. K. P. van der Mandele was naar politiek beginsel, levenshouding en 
afkomst liberaal in hart en nieren. De herleving van het na-oorlogse libe
ralisme heeft hij practisch in aanzienlijke mate bevorderd door van 27 
september 194 7 tot 24 januari 1948 bij al zijn werk. ondanks zijn steeds 
overbelaste agenda het ondervoorzitterschap van de Partij van de Vrijheid 
op zich te nemen. Naarzijn vaste gewoonte bij de vergaderingen welhaast 
nim'mer ontbrekend en bereid om te helpen en van advies te dienen. 

Gééo partij-politicus -zijn wezenlijke opdracht lag elders- maareen groot 
constructief liberaal Nederlander, een bindend en synthetisch denkend 
mens, die niet vergeten wordt. 
Een geestelijk aristocraat, in omgang en gezindheid. 

VAN RIEL 



ALKMAAR -Op maandag 24 
febr. in het Gulden Vlies; aan
vang 20 uur. Ledenvergade
ring Kamercentrale Den Hel
der. 

APELDOORN - Op woens
dag 12 febr. in Orpheus; aan
vang 19.45 uur. Alg. leden
vergadering afdeling Apel
doorn, 21 uur; Inleiding door 
J. N. Kooij over stadsontwik
keling. 

APELDOORN -Op woensdag 
12 februari ledenvergadering 
in Orpheus, 19.45 uur. 

ARNHEM - Op dinsdag 11 
febr. in het Haarhuis; aanvang 
20 uur. 
Ledenvergadering afd. Arn
hem. Dinsdag 4 maart in 
Haarhuis; aanvang 17.30 uur. 
VVD-café met als spreker A. 
Ploeg (lid Tw. K.) over defen
sie. 

radio 
Radio-uitzending van 
de VVD: donderdag 13 
februari, van 18.20 -
18.30 uur, over de 
zender Hilversum 11 
(298 m.). 

V!!!'n/ 
~~~-

w 
Televisie - uitzending 
van de VVD: woens
dag 19 februari, van 
20.20- 20.30 uur, Ne
derland 11. 

VVD van A tot Z 

ASPEREN -Secretarisvande 
afd. Asperen is geworden: 
mevr. S. C. Buddingh-Dom
burg, Schoutlaan 19; tel.: 
03451 - 3079. 

BAARN - Op woensdag 12 
februari in zaal Astoria, Oranje
straat, Baarn; aanvang 20.15 
uur. Jaarvergadering van de 
afdeling. 

BEMMEL -In het nieuwe be
stuur van de afdeling hebben 
o.a. zitting: A. Herbst (voorz.), 
mevr. J. P. C. van Swelm
Jans, Meerweg 12; tel.: 
08811 - 1 634 (secr.) en 
mevr. S. Holland-v.d. Hulst 
(penningm.). 

BERKENWOU DE- Secreta
ris van de afdeling Berken
woude is geworden: mevr. 
L. Ruys-Hoek, Pr. Bernhard
straat 18, tel.: 01826- 3079. 

BERKHOUT - De secretaris 
van de afd., D. J. Schuyte
maker is verhuisd naar Oost
einde 88, Berkhout; tel.: onver
anderd. 

DE BILT/BILTHOVEN - In 
het nieuwe bestuur van de afd. 
hebben o.m. zitting: H. M. G. 
Lauwers (voorz.), M. A. Fok
kema-Herfst, Pr. Hendrik
laan 69; tel.: 030 - 786889 
(secr.) en H. Roos-Bruinse 
(penningm.). 

BORNE - Secretaris van de 
afd. Borne wordt: mr. F. H. 
Tattersall, Ooievaarshof 1 5, 
Borne. 

DALEN - Op vrijdag 14 febr. 
in hotel De Boer; aanvang 20 
uur. Bijeenkomst van de afde
ling met als spreker A. J. 
Evenhuis (lid Tw. K.). 

DEURNE -In het bestuurvan 
de nieuwe afd. Deurne hebben 
o.m. zitting: L. T. M. Verbeek 
(voorz.), A. G. J. van Hoof, 
Langstraat 100, tel.: 04930-
3769 (secr.) .en J. J. Coers 
(penningm.). 

DORDRECHT- Op maandag 
3 maart bij Engels, Groot
handelsgebouw Rotterdam; 
aanvang 20 uur. Voo~aa~
vergadering Kamercentrale 
Dordrecht. 
Op zaterdag 1 maart Kader
bijeenkomst van de propagan
dacommissie Kamercentrale 
Dordrecht over partijorganisa
tie. Inleider is mr. F. Korthals 
Altes. Opgaven voordeelname 
uiterlijk 14 februari bij secre
tariaat propagandacommissie, 
Hoekseweg 12, Strijen. Kosten 
f 5,- per persoon overmaken 
op rek. no. 48.73.40.485 van 
de Amrobank te Barendrecht 
t.n.v. mevr. A. C. Overdijk. 
De bijeenkomst wordt gehou
den in café-restaurant Engels, 
Stationsplein, Rotterdam; aan
vang 9 uur, einde 12.30 uur. 

VVD
hurgeiUeester 

in Capelle 

Capelle aan de IJssel 
heeft voor het eerst in 
de geschiedenis een li
berale burgemeester. 

Drs. Luigi van Leeuwen 
is op maandag 3 fe
bruari in die functie ge
ïnstalleerd in het Capel
se ontmoetingscentrum 
"In de Speelman". Wij 
wensen hem veel suc
ces in zijn nieuwe func
tie. e 

ECHTELD - Door een onge
val is de penningmeester van 
de afdeling Echteld, A. F. An
gelino om het leven gekomen. 
Het penningmeesterschap 
wordt tijdelijk waargenomen 
door P. van Soest, Kerkstraat 
2, Ochten. 

ENSU- Op maandag 24 febr. 
bijeenkomst van de afdeling 
ENSU (Eygelshoven, Nieu
wenhagen, SchaesberÇJ en 

Ubach) met als spreker mr. 
H. E. KoninÇJ (lid Tw.k.). 

EPE - Op maandag 10 febr. 
in het Hof van Gelre; aan
vang 20 uur. Bijeenkomst van 
de afdeling met als spreker 
G. W. Keja (lid Tw. K.). 

GORSSEL - Op donderdag 
13 februari politiek café; 20.00 
uur, De Zwaan, Hoofdstraat. 

DEN HAAG- Op dinsdag 18 
febr. in het Ned. Congresge
bouw; aanvang 20.1 5 uur. 
Jaarvergadering van de afde
ling, resp. Kamercentrale, 
's-Gravenhage. 

HAVELTE- Secretaris van de 
afd. Havelte is geworden: 
E. W. Th. Brinkman, Bussel
terweg 3; tel.: 05214-479. 

HEILOO- Op donderdag 27 
febr. bijeenkomst van de afd. 
Heiloo met als spreker mr. H. 
van Riel (fractievoorz. E.K.). 

DEN HELDER- Op maandag 
3 maart in hotel Smit in Mid
denmeer, aanvang 20 uur. 
Bijeenkomst Kamercentrale 
Den Helder met als spre~er 
H. Wiegel (fractievoorz. Tw. 
K.). 

HENGELO (0.) - Op maan
dag 17 febr. in Cosa; aanvang 
18 uur. Broodje VVD van de 
afd. Hengelo met als spreker 
ir. H. J. Louwes (lid E.K.). 

HOOGEVEEN - Op dinsdag 
11 februari ledenvergadering 
in hotel Homan, 20.00 uur. 

HOOGEZAND - Op vrijdag 
14 febr. bijeenkomst van de 
afdeling met als spreker mr. 
F. Portheïne (lid Tw. K.). 

HOOGBLOKLAND - Secre
taris van de afdeling Hoog
blokland is geworden: Ir. 
A. J. J. Luijendijk, Dorpsweg 
104; tel.: 01831- 1635. 



HUYBERGEN - Voorlopig 
secr. van de afd. is ir. W. P.A. 
Alberti, Waterdrieblad 2, Huy
bergen. 

HUISSEN -Op maandag 24 
febr. bijeenkomst van de afd. 
Hu_issen met als spreker L. M. 
de Beer (lid Tw.K.). Plaats en 
tijd niet opgegeven. 

KERKRADE- Op maandag 3 
maart bijeenkomst van de af
deling Kerkrade met als spre
ker mr. F. Portheïne (lid Tw. 
K.). (Plaats en tijd niet opge
geven). 

LEl DEN - De regio-ochtend 
op woensdag 19 febr. in de 
Holiday lnn gaat niet door 
wegens verhindering van 

NOORDOOSTPOLDER-Op 
maandag 1 0 febr. in 't Voor
huijs te Emmeloord; aanvang 
20 uur. Jaarvergadering van 
de afdeling Noordoostpolder. 

N IJKERK-Op donderdag 1 3 
februari in Spoorzicht; aanvang 
20 uur. Algemene ledenverga
dering afdeling Nijkerk. 

NIJMEGEN -Op vrijdag 28 
febr. in café De Molen, Mal
den; aanvang 20 uur. Bijeen
komst van de afd. Stadsge
west Nijmegen met alsspreek
ster mevr. mr. E. Veder-Smit 
(lid Tw. K.). 

PUTTEN- Post bestemd voor 
de afd. Putten moet voortaan 

Nieuvvs uit de JOVD 

• De JOVD organiseert op 22 en 23 februari een 
wintercongres in hotel Nieuw Minerva, Vrouwensteeg 
11 te Leiden. Het congres zal hoofdzakelijk gewijd 
zijn aan de vaststelling van een nieuw kernprogramma 
van de liberale jongerenorganisatie. Op 22 februari 
begint de bijeenkomst om 13.30 uur, op 23 februa
ri om 11.00 uur. Een ieder die aan het congres wil 
deelnemen wordt verzocht zich op te geven bij mej. K. 
Kuperus, Esdoornstraat 1 0 E te Leeuwarden, telefoon 
05100- 50683. 

• Vanavond, 7 februari, organiseert de JOVD-afdeling 
Zuidlaren en omstreken een bijeenkomst in Het Blau
we Paard te Zuidlaren. Als spreker is uitgenodigd ir. 
Manusama, die door de Zuidmolukse gemeenschap in 
ons land als president in ballingschap van de republiek 
Zuid Molukken wordt beschouwd. De bijeenkomst be
gint om 20.00 uur. 

• Op 28 februari, eveneens om 20.00 uur, organi
seert dezelfde JOVD-afdeling een bijeenkomst in 
Sprookjeshof te Zuidlaren. Deze avond zal in het teken 
staan van de NOVIB. De heer M. Schouten zal 
o.a. over Suriname spreken. 

• Te Breda en te Eindhoven zijn JOVD-afdelingen 
in oprichting.Contactadressen: mej. M. de Rooy, dr. 
van Mierlostraat 6, Breda (telefoon 01600 - 32834) 
en de heer A. de Laet, Fruitlaan 49, Eindhoven. e 

mevr. H. V. van Someren
Downer. De bijeenkomst is 
uitgesteld tot een nader te 
bepalen datum omstreeks half 
april. Mevr. Van Someren zal 
dan spreken in het kader van 
het Jaar van de Vrouw. 

MARKELO - Op vrijdag 21 
februari in de ,.Kop'ren Smor
re", aanvang 20.00 uur. Bij
eenkomst van de afdeling met 
als spreker dr. K. van Dijk 
(lidTw.K.). 

gestuurd worden naar Post
bus 64, Putten. 

RENKUM - Op vrijdag 14 
februari ledenvergadering in 
hotel Klein Zwitserland, 20.00 
uur. 

RODEN - Op maandag 10 
febr. in hotel 't Wapen van 
Drente; aanvang 20.00 uur. 
Debat tussen drs. P.A. de Rui
ter (PvdA) en mr. F. Portheïne 
(VVD) over de Middenstand. 

ROTTERDAM -Op dinsdag 
2 5 febr. openbare bijeenkomst 
van de afd. Rotterdam. Debat 
tussen dr. W. F. Duisenberg 
(min. v. fin.) en mr. drs. H. 
Langman (oud-minister EZ). 
Onderwerp: Particuliere onder
nemingsgewijze produktie en 
beslissingsvrijheid onderne
mer. 

RIJSWIJK - Op woensdag 
12 febr. in Bowlingcentrum 
Hofstede, Van Vredenburch
weg; aanvang 20 uur. Ronde
tafeldiscussie afdeling Rijswijk 
tussen leden gem.raadsfractie 
1/VD en afdelingsleden. Na 
pauze spreker A. J. Krijnen 
(gedeputeerde in de gewest
raad). 

TILBURG- Op maandag 17 
febr. bijeenkomst van de Ka
mercentrale Tilburg in Ooster
hout met als spreker H. Wie
gel (fractievoorz. Tw. K.). Op 
dinsdag 18 febr. vergadering 
van de Kamercentrale Tilburg 
(20.15 uur, De Baai te Etten
Leur). 

UTRECHT- Op zaterdag 15 
febr. in hotel-restaurant Groe
neveld, Amsterdamsestraat
weg, Baarn; aanvang 10 uur. 
Voorjaarsvergadering Kamer
centrale Utrecht. 's Middags 
inleiding door de heer A. Ploeg 
(lid.Tw. K.). 

WIERDEN - Op vrijdag 28 
febr. bijeenkomst van de af
deling Wierden met als spre
ker dr. K. van Dijk (lid Tw. K.). 
(Plaats en tijd niet opgegeven). 

WISCH - Op maandag 17 
febr. in hotel-rest. De Rode 
Leeuw, Ter Borg; aanvang 
19.45 uur. Ledenvergadering 
van de afdeling Wisch. 

DE WIJK - Op maandag 3 
maart in zaal Oude Hogen
kamp, De Wijk; aanvang 20 
uur. Bijeenkomst van de libe
rale kring Meppel-Steenwijk 
en omstreken met als spreker 
mr. H. van Riel (fractievoorz. 
E.K.). 

ZEIST- Op maandag 24 febr. 
in hotel Figi; aanvang 14.30 
uur. Bijeenkomst vrouwen in 

·de WO met als spreekster 
mevr. mr. E. Veder-Smit (lid 
Tw. K.) over volksgezondheid. 

• 

./ 

Kopij voor deze 
rubriek in het volgend 
nummer dient de 
redactie bereikt te 
hebben op dinsdag 11 
februari. Adres: 

Redactie Vrijheid en 
Democratie. Pieter de 
Hooghlaan 87, 
Hilversum. 



Vrijheid in uw tuin 
kunt u krijgen met groen-blijvende planten 
CONIFEREN van 21/2 tot 4 meter hoog, vanaf f 40,-
Tevens geluidwerend en luchtzuiverend. Wij geven eventueel deskundig advies! 

Graag telefonische afspraak 

maken voor eventueel bezoek 

De planten komen regelrecht uit onze kwekerijen, groot 9 ha. 
Alles op zandgrond! gekweekt, dus zeer goede kluit. 

FIRMA JAC. JURRISSEN & ZOON SINDS 1773 

aan kwekerij. Cort van :der Lindenlaan 1a- NAARDEN- Telefoon 02159 • 43706 

Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat uw schilderwerk, glas- en behangwerk 
uitvoeren door schildersbedrijf 

JOH. ZWETSLOOT 
PLEIN 14 • TEL. 01751 • 2706 • WASSENAAR 

Dit metalen kastje bevat een 

AMIGO 
uitwerpbare brandladder 

e EFFICIENTE BEVEILIGING VAN IEDEflE WOON· OF 
WERKSITUATIE TEGEN MINIMALE KOSTEN 

e GEEN HAK·, BREEK EN METSELWERK AAN UW GEVEL 
e ONBRUIKBAAR VOOR INBREKERS 
e GEEN ONDERHOUD 
,. LEVERBAAR IN LENGTEN VAN 3.70 t/m 15 mtr. 
,. ZEER EENVOUDIGE MONTAGE 
e HET METALEN KASTJE IS GERING VAN AFMETINGEN 

EN HARMONIEERT MET IEDER DECOR. 

Gemonteerd onder uw raamkozijn verschaft hij u in geval 
van brand een veilige en doeltreffende vluchtweg naar de 
begane grond. 

Een AMIGO vluchtladder, door de pers het Ei van Colum
bus genoemd, biedt enorme voordelen ten opzichte van 
een conventionele brandladder. In gebruik bij vele Rijks
en Gemeentediensten, bedrijven, instellingen, particuliere 
huizen etc. 

Voor nadere documentatie of inlichtingen: 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 
JAVASTRAAT 47A. TEL. (070) 65 65 97 - 's-GRAVENHAGE 

RENAULT 
AMSTELDIJK 52 

TEL.: 7915 23 

AMSTERDAM 

Ook voor 

GOEDE Renault-occasions 

Amax Automobielbedrijf 
Off. Renault-agent 

voor de aankoop van uw 
BUNGALOW 
of LANDHUIS in 
EINDHOVEN 
of omgeving 

iser: -n;Jt--

In Putten (Gld.) 
staat uw droomhuis, 

14 jaar jong. 

Voor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 

Ieidschendam S3 
damplein 48 
telefoon 070 - 275205 
na 6 uur 274115 
Zoetermeer 

079-166011 

Beneden: 3 kamers, hal, toilet, keuken, bijkeuken en 
fietsenberging, garage met daarboven grote zolder. 
Kelder met C.V. gas. 
Boven: 2 grote slaapkamers + badkamer met lig
bad en douche + 2e toilet. 
Rondom mooi aangelegde tuin. 
Vraagprijs f 225.000,- k.k. direct van eigenaar. 

·Inlichtingen: 03418-3068. 
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nummer 1124 
21 februari 1975 

vrijheid en d.emocrati~ 
• De redactievan 
Vrijheid en Democratie 
is gevestigd te 
Hilversum. Pieter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (teiefoon 
070- 614121). Voor 
adreswijzigingen etc. 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b.v .• postbus 20 
te Zandvoort, 
telefoon 02507- 4745. 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeensecre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag. 
Koninginnegracht 57. 
telefoon 070-614121. 
Postrekening: 67880 ten 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 

• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kam·er is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon 070- 614911. 
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door Ph. -C. la Chapelle, 
hoofdredacteur 

CHU ziet 
het niet 
zitten 
Terecht heeft Het Parool er vorige week in 
een hoofdartikel op gewezen dat het Chris
ten-Democratisch Appèl (CDA) aan geloof
waardigheid heeft gewonnen, doordat het 
(voorlopig) mislukt is. 

Het congres van de Christelijk Historische 
Unie, op 8 februari te Utrecht gehouden, 
wilde niet ingaan op het voorstel van de KVP 
en de ARP om reeds nu af te spreken bij de 
volgende verkiezingen uit te komen met 
één verkiezingsprogramma en met één ge
meenschappelijke kandidatenlijst. Intussen 
blijft de CHU wel streven naar de totstand
koming van het CDA. Maar de uitspraken 
van het congres komen er, vrij vertaald, op 
neer dat men de politieke samenwerking 
voorlopig niet ziet zitten. 

Dat getuigt van zin voor de werkelijkheid. 
KVP en ARP steunen het beleid van het 
kabinet-Den Uyl. Niet áltijd met woorden, 
maar tot dusver steeds wel met daden als 
het in de Tweede Kamer op kleur bekennen 
aankomt. De CHU daarentegen voert dui
delijk oppositie. Het gaat daarbij om zeer 
wezenlijke verschillen in opvatting over tal 
van politieke vraagstukken, om met elkaar 
botsende visies op de inrichting van de sa
menleving. Het zou volstrekt ongeloofwaar
dig zijn als KVP, ARP en CHU in die situatie 
gingen werken aan één gezamenlijk program
ma. 

,Wat zullen de politieke gevolgen zijn van de 
voorlopige mislukking van het CDA? De CHU 
heeft met enige nadruk gezegd van KVP en 
ARP niet te eisen dat zij het kabinet-Den Uyl 
zullen laten vallen om het CDA tot stand te 
kunnen brengen. Toch valt moeilijk in te zien 
hoe men anders de impasse zou kunnen 
doorbreken. 

De alles beheersende vraag is of men in 
confessionele kring nog serieus naar een 
werkelijke politieke samenwerking toe wil. 
Is dat het geval, dan zullen van KVP en 
ARP concessies nodig zijn, die deze partijen 
onvermijdelijk doen vervreemden van het 
beleid-Den Uyl. Maar het zou óók denkbaar 
zijn (en voor de politieke duidelijkheid mis
schien wel zo goed), dat er twee christen
democratische groeperingen ontstaan, waar
van de één aanleunt tegen de socialistische 
maatschappijvisie, de ander tegen de libera
le. Want zoals prof. Oud al twintig jaar 
geleden heeft gezegd: de werkelijke scheids
lijn in de politiek is die tussen socialisme 
en liberalisme. • 

De VVD start de werkzaamheden voor 
de samenstelling van een nieuw ver
kiezingsprogramma. De partij wil tijdig 
klaar zijn om bij vervroegde verkiezin
gen een compleet programma aan de 
kiezers te kunnen voorleggen. Het 
thans nog geldige programma ,,Libe
ralen op nieuwe wegen" moet getoetst 
worden aan nieuwe ontwikkelingen, 

VVD maakt 
• nieuvv 

programma 
nieuwe problemen vragen om een 
liberaal antwoord, het beleid-den Uy~ 
roept om een actueel alternatief. Veel 
alternatieve voorstellen zijn zó te lich
ten uit het werk van de Tweede Kamer
fractie die voortdurend met tegenvoor
stellen komt. Dit~alles moet gecombi
neerd worden met werk uit de partij 
en als geheel aan het oordeel van de 
partij onderworpen worden. 

Aan de commissies van deskundigen is 
door het hoofdbestuur verzocht zich te 
zetten aan de niet geringe taak van het 
aandragen van bouwstenen, ideeën en 
nieuwe visies. Het zal tenslotte de par
tij zelf in al haar geledingen zijn die 
beslist. 

Dat zal straks veel werk, veel studie 
vragen van de afdelingen, de onder
centrales en de centrales. Het hoofd
bestUur is ervan overtuigd dat de par
tij dat met hetzelfde enthousiasme tal 
doen als in het verleden. 

H. V. VAN SOMEREN-DOWNER 

zie ook pagina 20 
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VVD--w-etsont-w-erp 
over abortus 

Wat was het motief van onze 
fractie om met een eigen 
wetsontwerp inzake abortus 
te komen? Had de fractie 
niet evengoed kunnen wach
ten op de indiening van het 
confessionele ontwerp, om 
daarna een keuze te maken 
uit het wetsontwerp Lam
berts-Roethof en het wetsont
werp van Schaik-van Leeu
wen, eventueel in geamen
deerde vorm? Dit is een vraag 
die ons herhaaldelijk is ge
steld. 

De fractie heeft deze vragen 
ook rijpelijk overwogen. Zij is 
echter tot haar beslissing ge
komen om de volgende rede
nen. 

Totstandkoming van een nieu
we wet is urgent. Dit feit 
was reeds onderkend door 
het kabinet-Biesheuvel, dat 
daarin heeft voorzien door in
diening van het wetsontwerp 
Stuyt-Van Agt in 1972. Reeds 
sinds 1970 is het abortus
vraagstuk in studie en zijn er 
wétsontwerpen aanhangig, 
doch nog steeds kon geen be
slissing worden genomen, 
omdat het wetsontwerp, dat 
de KVP- en ARP-fracties had
den toegezegd, nog uitbleef. 

Tijdens het debat over de 
Bloemenhave-kliniek in okto
ber van het vorig jaar bleek 
dat het confession~le ontwerp 
nog lang niet gereed was, en 
dat er opnieuw maanden zou
den verlopen alvorens in het 
parlement definitieve beslis-
singen genomen konden wor
den. Inmiddels had minister 
Van Agt gelegenheid tot inci
denteel ingrijpen op grond van 
zijn persoonlijk inzicht, een si
tuatie die niet alleen wij. maar 
ook vele andere Kamerfrac
ties zeer onbevredigend von
den. 

Door aan te kondigen met 
een eigen wetsontwerp te zul
len komen, hebben wij de 

De VVD heeft vorige 
week een initiatief·· 
wetsontwerp 
ingediend over de 
zwanger!:;chapsafbre
king. 
Het is een wetsont
werp van ruim twintig 
artikelen, vergezeld 
van een uitvoerige 
toelichting. Het is 
ondertekend door de 
Tweede Kamerleden ' 
mevrouw mr. 
E. Veder-Smit en de 
heer mr. A. Geurtsen. 
Het artikel op deze 
pagina werd 
geschreven door 
mevrouw Veder. 

gang vaQ zaken kunnen ve~ 
snellen, zodat eindelijk eind 
januari het confessionele 
wetsontwerp ter tafel lag. 

Op de wip 

Was het bovenstaande een 
overweging van tactï'sche 
aard, er waren andere over
wegingen van veel meer fun
damentele aard. 
Door niets te doen, zouden wij 
gedwongen worden te kiezen 
tussen het confessionele en 
het socialistische wetsont
Wbp. Als het confessione:e 
wetsontwerp voor ons, zowel 
door de wetstekst als door de 
.. filosofie", niet aanvaardbaar 
zou zijn, wordt het een ris
kante zaak om te proberen 
het door amendering te ver
beteren. We weten niet of 
onze amendementen worden 
aanvaard, en als dat wel het 
geval zou zijn, of de indieners 
van de gewijzigde wetsont
werpen hun ontwerp dan nog 
zullen handhaven. 

Hetzelfde geldt voor het so
cialistische wetsontwerp, dat 
weliswaar de strafbaarheid 
grotendeels opheft, doch 

daarvoor geen enkele regeling 
in de plaats stelt. 

De situatie is daarom lang 
niet denkbeeldig, dat de VVD, 
d1e wat dit onderwerp betreft 
op de wip zit, voor geen van 
beide wetsontwerpen kan 
stemmen, zodat ze beide wor
den verworpen. 
En dan hebben we niets! 

Tenslotte heeft het Bloemen
have-debat ons geleerd, dat 
de tegenstellingen op het ge
bied van het abortusvraagstuk 
zo groot en zo fundamenteel 
zijn, dat een eigen inbreng, 
een eigen formulering van de 
liberale beginselen, niet lan
ger gemist kan worden. Het 
wordt erg onbevredigend, om 
kritiek te leveren op andere 
(al of niet ingediende) wets
ontwerpen, als men zelf geen 
eigen bijdrage levert. Onze 
partij vertegenwoordigt een 
belangrijke geestelijke stro
ming, die over dit vraagstuk 
bépaald wel wat te zeggen 
heeft. 

Men kan ons zeker niet ver
wijten, dat wij de zaak ver
tragen, want we hebben bii-

zonder snel gewerkt. Op 5 
november werd een werk
groep geïnstalleerd. Deze stel
de een nota op met voorstel
len, die op 20 december door 
de fractie werd aanvaard. 
In januari kwam de wetstekst 
met de memorie van toelich
ting gereed. Op 3 februari 
besliste de fractie, na bestu
dering van het confessionele 
wetsontwerp,· dat het wets
ontwerp van mr. Geurtsen en 
mij zou worden ingediend. 
Binnen drie en een halve 
maand had de werkgroep dus 
haar opdracht vervuld, een 
prestatie waarvoor ik haar en 
haar adviseurs, onder wie ik 
graag dr. van Mansvelt noem, 
graag van harte wil danken. 

Hoofdinhoud 

Het wetsontwerp heft de 
strafbaarheid van de arts en 
de vrouw op, mits aan de be
palingen van de wet is vol
daan. Zwangerschapsafbre
king van een buiten het 
moederlichaam levensvat
bare vrucht wordt niet tot de 
werkingssfeer van het wets
ontwerp gerekend en blijft 
dan ook, als er geen medische 

J . 
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Het wetsontwerp ·van 
de WO over abortus is 
voorbereid door een 
werkgroep uit de Twee
de Kamerfractie, be
staande uit mevrouw 
mr. E. Veder-Smit, 
(voorzitter) mr. A. 
Geurtsen jvice-voorzit-

. ter). drs. G. M. van 
Aardenne, drs .. p. :J, D. 
Oees, mevrouw drs. N. 
Ginjaar-Maas, mej. mr. 
A. Kappeyne van de 
Copp~llo _en rrir. H. E. 
Koning; fractieleden 
derhalve die zich bezig
houden met volksge
zondheid en justitie. Het 
secretariaat werd waar
genomen door drs. L. 
van Waasbergen, staf
medewerker van de 
fractie. · 

noodzaak is, niet toegestaan. 
Het wetsontwerp noemt geen 
indicaties of toetsingscriteria, 
evenmin als termijnen ter be
paling van een maximale 
zwangerschapsduur. Hetgeeft 
in plaats daarvan een regeling, 
die waarborgen biedt voor 
een zorgvuldige besluitvorming 
en behandeling. 
Na rijp beraad zijn we tot de 
conclusie gekomen, dat het 
formuleren van indicaties, die 
voor alle gevallen toegepast 
kunnen worden en die niet 
.,uitgerekt" of ontdoken kun
nen worden, in de praktijk on
mogelijk is. Ook het stellen 
van termijnen voor een zwan
gerschapsduur, waarvóór wel 
abortus mag plaatsvinden, en 
waarná dat niet zou mogen, 
stuit op grote moeilijkheden. 
Ook in het confessionele 
wetsontwerp heeft men dat 
niet gedaan. 

Vrouw en arts 

We hebben daarom gezocht 
naar een methode om te 
waarborgen, dat de besluit
vorming, behandeling en na
zorg t.a.v. abortus zo zorgvul
dig mogelijk geschiedt. We 

Overzicht van de persconferentie, tijdens welke. het. abortus-ontwerp werd gepubliceerd. 

zijn er daarbij van uit gegaan, 
dat men als liberaal een gro
te verantwoordelijkheid mag 
en moet toekennen aan de 
vrouw, die voor een heel in
grijpende beslissing in haar 
leven staat, en die deze be
slissing terdege zal overwe
gen. Wij vinden, dat de vrouw 
bij haar zware verantwoorde
lijkheid in deze moet kunnen 
overleggen met en steunen op 
haar arts en eventuele ande
ren. 
De mogelijkheid is er immers 
dat de vrouw eigenlijk de 
abortus liever niet wil, maar 
daartoe door haar omgeving 
wordt gedwongen. In zo'n ge
val is een serieus gesprek met 
de arts heel noodzakelijk, 
want die zal dit gewetenscon
flict kunnen onderkennen. 
Maar als deze gesprekken 
hebben plaatsgehad en als de 
alternatieven zijn overwogen, 
dan moet de moderne, ge
emancipeerde vrouw daarna 
ook zelf de verantwoordelijk
heid dragen. Die verantwoor
delijkheid kan zij uiteindelijk 
niet aan de deskundigen over
laten. 
Het wetsontwerp gaat daarom 
uit van de gedeelde verant-

woordeliikheid tussen vrouw 
en arts. Het draagt de arts 
op om in het overleg met 
de vrouw ook de man of de 
partner te betrekken, doch al
leen als de vrouw daarmee in
stemt. Het verlangt van de 
arts, dat hij binnen acht dagen 
beslist of hij de abortus zal 
verrichten. Abortus wordt vol
gens het wetsontwerp alleen 
toegestaan in ziekenhuizen of 
abortusklinieken. De abortus
klinieken worden onderwor
pen aan een toèzicht en mo
gen alleen functioneren als zij 
een erkenning gekregen heb
ben. De erkenningseisen zijn 
vastgelegd in de wet. Zij om
vatten o.m. de beschikbaar
heid van bepaalde stafleden, 
maatregelen voor spoedhulp 
bij het optreden van compli
caties, toezicht op de tarieven 
en openbare verslaggeving. 
Het toèzicht zal worden uitge
oefend door een commissie, 
waarvan de leden worden be
noemd op voordracht van be
paalde maatschappelijke or
ganisaties. 

Noodoplossing 

We zouden alle lezers wil-

len aanraden, de toelichting 
op ons wetsontwerp te le
zen, want daarin zijn we in
g~gaan op vele ethische en fi
losofische aspecten van het 
probleem, dat de 'zwanger
schapsafbreking is. Zwanger
schapsafbreking zien we als 
een noodoplossing, die zoveel 
mogelijk moet worden voor
komen. 
Als indieners van het wetsont
werp beseffen we, dat we een · 
grote verantwoordelijkheid op 
ons hebben geladen. We heb
ben geprobeerd een oplossing 
te bieden, die op de liberale 
beginselen van vrijheid en ver
antwoordelijkheid stoelt. 
We hebben er alle begrip 
voor, dat niet iedereen deze 
oplossing zal toejuichen, zo
wel binnen als buiten de VVD, 
en we respecteren ten volle 
andere meningen. 
We hebben gemeend, dat on
ze verantwoordelijkheid bete
kent het zoeken naar een op
lossing, die de verantwoorde
lijkheid tot haar recht doet ko
men, die gebaseerd is op ver
draagzaamheid, en die waar
borgen biedt dat met zeer 
fundamentele belangen op de 
juiste wijze wordt gehandeld. 

• 
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Dr. K. van Dijk is Tweede 
Kamerlid voor de WO 
sinds juni 1963. Zijn 
specialismen in de 
Kamer zijn 
wetenschapsbeleid en 
omroep- en perspolitiek. 
De heer Van Dijk is jurist 
en gepromoveerd op een 
proefschrift over radio 
en volksontwikkeling. 
Jarenlang is hij docent 
sociologie geweest en 
aan de universiteit van 
Groningen heeft hij een 
leeropdracht gehad in 
de sociologie van de 
massacommunicatie. 
Hij was reporter en 
regisseur bij de 
Regionale Omroep 
Noord. 

door Ph. C. la Chapelki 

I • 

De bureaula van 
KVP-minister Van Doorn heeft 
in zijn bureaula een concept 
liggen voor een ,.nota media
beleid" die hij (binnenkort?) 
wil publiceren. Een nota, waar
in hij zijn visie geeft op het 
beleid dat de overheid zou 
moeten voeren ten aanzien 
van pers, radio en televisie. 
Kennelijk heeft hij zijn bureau
la niet al te goed afgesloten, 
want in het najaar van 197 4 
is al het nodige van zijn be
leidsvoornemens uitgelekt. 
"Het concept is toen in Hil
versum en Bussum vrijwel 
huis aan huis verspreid," al
dus omroepspecialist en VVD
Kamerlid dr. K. van Dijk, ,.maar 
de Kamerleden ontvingèn het 
niet." 

De parlement<;Jire behandeling 
van de nota wordt op deze 
wijze uitgesteld en dat is, 
meent de heer Van Dijk, ook 
de bedoeling van de minister. 
Door het - vermoedelijk op
zettelijke - lek heeft men vast 
een beetje kunnen wennen 
aan de denkbe~den van de 
bewindsman en dat kan in 
zijn voordeel werken. 

Conservatief 

,.Het beleid dat de minister 
voorstaat is in mijn ogen con
servatief. Met name. wat de 
omroepen betreft wil hij alles 
bij het oude laten. 
Van Doorn, oud-voorzitter van 
de KRO, denkt uitsluitend in 
de termen van het historisch 
gegroeide omroepbestel. Dat 
betekent dat hij het nieuwe 
gegadigden zo moeilijk moge
lijk wil miJken en de positie 
van de oude zendgemachtig
den zo min mogelijk aantast. 
Daarbij speelt natuurlijk ook 
de politieke instelling van de · 
heer Van Doorn een rol, d,ie 
hem ertoe verleidt met twee 
maten te meten", zo oordeelt 
Van Dijk. 

De strijd om Veronica is daar
van een voorbeeld. Veronica 

WO-Kamerlid dr. K. van Dijk 

had 200.000 leden, maar 
slechts 5 7.000 daarvan ble
ken öok houder te zijn van 
een omroepkaart dat wil zeg
gen kijk- en luistergeld te 
betalen. De bepalingen zijn op 
het ogenblik zó, dat voor het 
beoordelen van de aanvraag 
voor een zendmachtiging en 
van de status van de omroep
vereniging alleen die leden 
tellen, die ook geregistreerd 
zijn bij de dieMst kijk- en 
luisterbijdragen. Mede op 
grond van die bepaling is 
Veronica uit de ether ge
weerd. De VPRO · heeft 
147.000 leejen en is op grond 
daarvan een z.g. C-omroep. 
Maar van die 14 7.000 zijn er 
slechts 90.000 houder van 
een omroepkaart. Dat hóudt 
in dat de VPRO niet méér zou 
zijn dan een aspirant-omroep
organisatie. Maár wat voor 
Veronica gold mocht niet voor 
de VPRO gelden. 

Dat er overigens zo'n ver·· 
schil bestaat (onqetwijfeld 

bij alle omroepverenigingen) 
tussen enerzijds het aantal 
leden en anderzijds het aantal , · 
leden dat ook kijk- en luister
geld betaalt, heeft een simpe-
le verklaring. In het algemeen 
betaalt het gezinshoofd kijk
en luistergeld en de omroep
kaart staat daardoor op zijn 
naam. Als vader dan lid is van 
de AVRO en zijn dochter 
lid van de VPRO, dan telt 
vader als AVRO-lid mee, maar 
dochterlief niet als lid van 
háár favoriete club. En verder 
zijn er natuurlijk de z.g. zwart
kijkers (mensen die zich ont
trekken aan de verplichting 
om kijk- en luistergeld te be
talen), die - als zij lid zou
den zijn van een omroep
vereniging -dus ook niet mee
tellen. 

Koppelingen 

Deze koppeling van het lid
maatschap aan het houder
schap van een omroepkaart 
is verwerpelijk. De heer Van 



[llinister Van Doorn 
Doorn vindt dat volgens zijn 
concept-nota ook- en op dat 
punt is de VVD het gaarne 
met hem eens. ,.Maar", zo 
zegt de heer Van Dijk, ,.Van 
Doorn wil verder. gaan. Hij wil 
óók het lidmaatschap los zien 
van het abonnement op het 
programmablad dat door de 
omroepvereniging wordt uit-
gebracht. En dáár ben ik te
gen". 

Wie zich abonneert op Tele
vizier, om een willekeurig 
voorbeeld te nemen. is daar
mee tevens lid van de AVRO. 
Van Dijk erkent wel dat er in 
die situatie onzuivere ele
menten zitten: men abonneert 
zrch misschien op een bepaal
de gids omdat die de pro
gramma's overzichtelijker af
drukt dan een ander, omdat 
die gids er aardiger uitziet 
of wat artikelen en achter
grond-informatie bevat, die 
men in een andere gids niet of 
minder vindt. Het abonne
ment op zo'n blad is in we
zen natuurlijk wat anders dan 
het lidmaatschap van een om
roepvereniging. ·Dat laatste 
zou gebaseerd moeten zijn op 
waardering voor de radio
en televisieprogramma's va·n 
die vereniging. 
Niette.min meent Van Dijk dat 
het systeem van leden-abon
nees het beste functioneert 
en acceptabeler is dan andere 
oplossingen. 

Omroepverkiezingen 

Er wordt in dat verband ook 
wel eens gesproken over 
,.omroepverkiezin·gen", waar
bij dus het publiek kan stem
men op een der omroepver
enigingen. De zendtijd zou 
dan verdeeld kunnen worden 
op grond van deze verkie
zingsuitslag. 

.. Dat denkbeeld verwerp ik". 
aldus Van Dijk, "om verschil
lende rerlenen. In de eerste 
plaats zou ik het een heel 

KVP-minister Van Doorn 

moeilijke zaak vinden in ver
band met de rechtspositie van 
het omroeppersoneel. Perio
diek loopt dat personeel de 
kans om van de ene dag op 
de andere op straat gezet te 
worden. als door de verkie
zingsuitslag een omroepor
ganisatie plotseling dra~tisch 
moet inkrimpen (bij vermin
dering vaQ het aantal abon
nees op een programmablad 
is er sprake van een veel ge
leidelijker proces). In de twee
de plaats is het een middel. 
bij uitstek om vervlakking 
in de hand te werken. Im
mers: elke omroepvereniging 
zal dan geneigd zijn zoveel 
mogelijk populaire program
ma's te brengen, die bij het 
grote publiek in de smaak 
vallen en de kans dat men 
nauwelijks of geen aandacht 
meer bèsteedt aan andere za
ken wordt levensgroot. 

Totaal-programma 

Bekend is ook (denk aan de 

voorwaarden die de minister 
gesteld h"dt voor uitbrei
ding viln de TROS zendtijd) 
dilt Van Doorn de omroep
verenigingen een ,.tota<JI-pro
gramrna" \vi! laten verzorgen. 
,.Met and8rP woorden", zo in
terpreteert Van Dijk, .. zij moe
ten een b<)Odschap brengen, 
het moeten irJdjie verenigin
gen zijn. Ik heb damaan geen 
behoefte. Het is voor rnij bij
voorbeeld hPiemaalniet nodig 
dat elke omroepvereniging 
een eigen actualiteitenru
briek verzorgt. Natuurlijk wil 
1k wel dat ik als kijker en 
luisteraar r;en behoorlijke keus 
heb. Ik zou niet op alle zen
ders de hele dWJ uilsluitend 
popmuziek willer> horen. ook 
niet uitsluitend klassieke mu
ziek, ook niet uitsluitend do
minees, ook niet uitsluitend 
Den Uyl. Dat zou mij alle
maal misseliJk maken Ik zeg 
dus niet dat radio en tele
visie als geheel n<~en totaal
programma moeh•n bren
gen. Ik zeq alleen dat het 

niet nodig is dat elke omroep
vereniging apart een totaal
programma brengt. Juist 
omdat er zoveel omroepver
enigingen zijn komt iedereen 
op enig moment wel aan zijn 
trekken." En áls men dan 
toch die eis van een totaal
programma wil stellen, dan 
zal het nodig zijn dat begrip 
nauwkeuriger en beter in de 
wet te omschrijven. 

BBC-model 

,.Eigenlijk praten we", z~gt 

Van Dijk, ,.over een zaak die 
mij in zijn geheel niet aan
staat. Wij praten over een om-· 
ronpbestel, dat weliswaar 
historisch gegroeid is, maar 
dat ilaar mijn smaak volstrekt 
uit de tijd is. Ik zou één om
roeporg;:misatie wensen naar 
het Engelse BBC-model, met 
toepassing van de BBC-code. 
Een code die bij interviews 
inhoudt dat niet de mening 
van de interviewer interessant 
is, maar van degeen die on
dervraagd wordt. Een code 
die het verder mogelijk maakt 
alle geestelijke, maatschappe.:: 
lijke en godsdienstige stro:· 
mingen aan het woord te la
ten. Een code volgens welke 
allerlei populaire programma's 
worden uitgezonden, zonder 
dat de programma's voor de· 
,.happy tew" in het vergeet-. 
boek raken. 
Het liefst zou ik ons hele om
roepbestel willen opdoeken, 
maar dat zal zeker de eerste 
tien ·.jaar politiek niet haa.l.· 
baar zijn". ' 
Een vreemde eend in de oijt 
is de NOS. Van Dijk daarover: 
.. Aanvankelijk zijn wij er vóór 
geweest dat het gezamenlijk 
programma. eerst onder de 
vlag van NTS en NRU, nu on~ 
der d~ vlag van de NOS, ver
•sterkt en uitgebreid zou wor
den. Dat sloot aan bij ons 
streven naar een Nederlandse 
BBC. Maar de NOS is zich 
steeds meer gaan gedragen 
als een zuil, zoals de anderen .. ~ 



met naar mijn smaak beden
kelijke subjectieve kanten: In 
feite is het geworden tot een 
omroeporganisatie zonder le
den, die intussen wel maar 
liefst 40% van de zendtijd 
vult. In het systeem zoals dat 
nu eenmaal in Nederland 
draait, past dat niet". 

Perssubsidies 

Een ander heet hangijzer bij 
het overheidsbeleid ten aan
zien van de media is natuur
lijk de kwestie van perssub
sidies. Wat dat betreft ver
wijt de heer Van Dijk minis
ter Van Doorn een volstrekt 
willekeurig beleid. "Ons wordt 
wel aangewreven dat wij 
geen oog hebben voor het 
feit dat kranten en weekbla
den iets méér zijn dan com
merciële artikelen. Natuurlijk 
erken ook ik dat zij een cul~ 
tuurgoed vormen, waar je zui
nig op moet zijn. Wij zetten 
de Martinitoren in de stei
gers, omdat wij hem graag 
willen behouden. Ik heb er 
geen moeite mee om een 
weekblad of krant in een 
moeilijke periode te helpen. 
Maar het mag geen blijvende 
steun worden. Het blad moet 
in staat zijn de moeilijkheden 
te overwinnen, met andere 
Woorden weer voldoende 
abonnees te krijgen (de adver
teerders komen dan vanzelf). 
Lukt dat niet, dan kun je naar 

mijn mening slechts één con
clusie trekken: dat er geen be
staansrecht voor zo'n blad 
meer is, dat het in onvoldoen
de mate het publiek aan
spreekt. Ik geloof dat één 
van de belangrijkste punten 
daarbij is dat in veel gevallen 
de communicatie tussen jour
nalist en lezer ontbreekt. De 
journalist - naar mijn gevoel 
vooral bij die noodlijdende 
bladen - trekt zich niets aan 
van wat de lezer wil of ver
wacht. Hij gaat zijn eigen 
gang, het liefst als een om
turner van de maatschappij". 

Haagse Post 

Subsidie is naar de opvatting 
van Van Dijk niet het aange
wezen middel om kranten in 
een bepaalde fase van hun 
bestaan te helpen. "Dat moet 
je doen met kredietfaciliteiten. 
Wat met de Haagse Post is 
gebeurd, daar heb ik vrede 
mee. De Haagse Post krijgt 
een renteloze lening onder de 
voorwaarde dat in drie jaar 
het aantal abonnees moet zijn 
opgevoerd van 26.000 nu tot 
42.QOO dan. Lukt dat niet, 
dan moet men 9% rente be
talen. Ik vind dat een gezon
de opstelling. Alleen dient het 
zó te zijn dat het bedrijfs
tands voor de pers bij de wet 
geregeld wordt, zodat niet de 
minister alléén kan beslissen. 

• 

'tLiefst 
blijf ik hier 
Hoeveel schakeringen rood hetgeheellinkse 
Groningse college van Gedeputeerde Staten ook mag 
tellen, de hoogste bestuurder in onze noordelijkste 
provincie is nog altijd een VVD-er: mr. Edzo Hendrik 
Toxopeus. Sinds 1970 is hij commissaris van de 
koningin in Groningen, maar recentelijk is zijn naam 
genoemd in verband met een mogelijke terugkeer 
in de landspolitiek, mocht de VVD weer regerings
verantwoordelijkheid krijgen. 

Mr. Toxopeus stelt echter met 
nadruk dat hij eigener bewe
ging die stap niet zal maken. 
",k ben hier in Groningen 
gekomen om mijn tijd uit te 
dienen. Nee, het liefst blijf ik 
hier. Maar als ik het landsbe
lang daarmee zou dienen -
maar gut, gut zo belangrijk 
ben ik niet - of als de partij 
in uiterste nood een beroep 
op mij zou doen, dan zou ik. 
niet· veel anders kunnen. Ik 
zeg nooit .. nooit". Dat heb ik 
van Oud geleerd. Kijk, ik heb 
erg veel te danken aan de par
tij. Maar nogmaals primair zie 
ik mijn plaats hier in Gronin
gen". 

Mr. Toxopeus, in 1 918 gebo
ren in Amersfoort, maar opge
groeid in Breda, had in de 
Brabantse stad een praktijk 
als advocaat alvorens hij via 
de plaatselijke politiek naar 
Den Haag promoveerde. Hij 
werd in 1956 kamerlid, in 
1959 al minister van binnen
landse zaken. Eerst in het kabi
net De Quay, later in de rege-

ring Marijnen die de vier jaar 
niet vol maakte en in maart 
1965 over de omroepwet 
struikelde. In 1965 keerde hij 
in de kamerfractie terug als 
politiek leider tot zijn benoe
ming in Groningen. 

Mooi ambt 

"Ik heb dit ambt van commis
saris van de koningin heel be
wust geambieerd" zegt hij. 
",k kende het uit mijn tijd 
als minister, toen ik met com
missarissen op werkbezoeken 
en in Den Haag ermee in con
tact kwam. Het is een heel 
mooi bestuurlijk ambt. Je staat 
veel dichter bij de mensen dan 
op het departement of in de 
Kamer, omdat je werkzaam
heden daar begrensder zijn". 

Mr. Toxopeus heeft dan ook 
geen moment spijt van zijn 
vertrek naar Groningen, met 
welke provincie hij via ouders 
en schoonouders altijd grote 
affiniteit heeft gehad. "Mijn 
vader was een geboren en ge
togen Groninger. Hij studeer
de hier theologie. Beide ou
ders van mijn vrouw komen 
uit deze provincie. We had
den het volstrekt onberede
neerbare gevoel te zijn terug
gekeerd naar de oude grond". 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. Bij zijn vertrek uit de lands
politiek had mr. Toxopeus 
te kennen gegeven dat zijn 
gezinsleven in die periode in 
de verdrukking was geraakt. 
In Groningen is dat anders. 
Zijn vrouw - weer goed her
steld van de gevolgen van een 
ernstig verkeersongeval - is 

pandbrieven 
een veilige belegging met zeer hoog rendement 



volop betrokken bij de werk
zaamheden van haar man. Zij 
is verder presidente van de 
overkoepelende vrouwenor
ganisatie V.H.V., een functie, 
waaraan zij praktisch een dag
taak heeft overgehoud~n. 

Nietgemakkelijk 

Groningen lijkt geen gemak
kelijke provincie voor een 
VVD-er wiens hoofdtaak toch 
nog altijd het besturen met 
het college van gedeputeer
de staten is. Groningen is 
een van 's lands grootste 
PvdA-gewesten en zeer radi
caal. De PvdA-bestuurders 
worden door hun achterban 
voortdurend in een radicale 
richting gestuurd ... Toch is die 
samenwerking met de gede
puteerden van een andere 
politieke richting mij niet te

·gengevallen" vindt mr. Toxo
peus ... Zolang de gedeputeer
den maar dat provinciale werk 
willen doen. We weten van 

elkaar dat onze politieke op
vattingen geen gelijke tred 
houden, maar ook de gede
puteerden onderling zijn het 
natuurlijk niet altijd eens on
danks hun gezamenlijke links
heid, want zij hebben ieder 
hun eigen portefeuille met ei
gen verschillende taken. Nee, 
ik heb echt geen reden om te 
zuchten en te steunen'". 

Achterstand 

Óok economisch gezien is 
Groningen geen gemakkelijk 
gewest . .,Er is hier inderdaad 
een economische achter
stand bij het westen. Maar we 
moeten niet te hard brullen, 
hier" vindt Groningen's com
missaris ... Kijk maar eens in 
het Europa van de negen. 
Daarin zijn wel gebieden die 
er veel slechter aan toe zijn. 
Er is hier een achterstand wat 
betreft inkomen per hoofd van 
de bevolking. Oorzaak daar
van is het gebrek aan hoog-

gekwalificeerde functies. Ons 
verlangen is er dan ook op 
gericht daarin verbetering te 
brengen, grotere diversiteit 
aan afgestudeerden te kunnen 
aanbieden. Trouwens de 
werkgelegenheid in het alge
meen moet hier beter wor
den. Die is in Groningen al
tijd weer beroerder dan in het 
westen. Dat berokkent ons 
veel zorg". 

PTT 

De ogen van Groningen zijn 
nu dan ook gericht op de cen
trale PTT -directie die volgens 
de oorspronkelijke plannen 
5300 arbeidsplaatsen van 
Den Haag naar Groningen zou 
overhevelen. 

Het kabinetsbesluit heeft in 
PTT-kringen nogal wat weer
stand gewekt en volgens de 
laatste toezeggingen zouden 
er 3000 vertrekkende PTT -ers 
naar Groningen komen. Daár 

Victor Hafkamp 
interviewde mr. E. H. 
Toxopeus. Foto lood van 
Bennekom. 

moet dan nog over worde.1 
gepraat. Mr. Toxopeus: .. Wij 
hebben als provincie geen 
controverse met de PTT. We 
hebben alleen de toezegging 
dat hier plaatsen worden ge
creëerd voor hoog-gekwalifi
ceerde functies. Bij vacatures 
in de toekomst, kunnen noor
derlinÇJen er dan inspringen. 

En dat moeten we heb
ben .... Propaganda voor het 
noorden hebben we bewust 
nog niet bedreven om geen 
effect te krijgen van .. het is 
al bekeken" en ze niet verder 
van ons af te drijven. De Gas
unie is hier ook naar toe ge
komen op voortreffelijke voor
waarden. Ik ken geen Gas
unieman die nog terug wil. 
Er is hier nog frisse lucht en 
natuur, ruimte om te rijelen". 

Industrialisatie 

Industrialisatie zou een be
langrijke oplossing voor Gro
ningen zijn. Aan de vorig jaar 
geopende Eemshaven is daar 
ruimte voor. Maar in dit op
zicht komen de standpunten 
van milieubeschermers en 
pousseerders van de werkge
legenheid nogal eens met el
kaar in botsing. Mr. Toxopeus 
is het eens met zijn gedepu
teerde dat je niet aan het een 
of ander prioriteit moet geven 
en beide belangen kunt dienen. 
Groningen heeft naar mr. 
Toxopeus' opvatting te weinig 
in het Westen aan de weg ge
timmerd ... Er is geweldig wei
nig mobiliteit in ons land", 
vindt hij . .,Ik ga opgewekt en 
blij naar Den Haag voor een 
bespreking van een uur. Maar 
in die zes jaar dat ik op bin
nenlandse zaken zat, heb ik 
nog nooit Groningse bestuur
ders op bezoek gekregen die 
zeiden: er deugt iets niet bij 
ons. Daar moet je wat aan 
doen. Er was een zekere te
rughoudendheid naar het 
westen te reizen. Dat is nu 
wel veranderd". • 
'A 



Tijdens het Wereldbevol
kingscangres in Boekarest, in 
augustus 1974, kwam het 
voor velen als een verrassing: 
de samenhang tussen ener
zijds de status en ontwikke
ling va.n de vrouw en haar in
tegratie in de maatschappij en 
anderzijds de mogelijkheid om 
bepaalde lokale en mondiale 
problemen op te lossen. 
Waarbij die positie dan zelf 
weer afhankelijk is van de so
ciaal-culturele, economische 
en politieke omstandigheden 
in een land. 
Dit thema kwam ook weer 
duidelijk naar voren in de 29e 
Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties. 
Vooral de Amerikaanse Sena
tor Percy legde nadruk op de
ze onderlinge onafhankelijk
heid. Niet alleen in de Derde -
humanitaire commissie, 
waar de vrouw traditie-ge
trouw aan bod komt bij de be
handeling van het "Rapport 
van de Commissie over de 
Status van de Vrouw". Ook 
in de Tweede- Economische
Commissie sprak hij er dit 
jaar uitvoerig over. 
En zèlfs Me Namarra, directeur 
van de Wereldbank, kondigde 
in de ECOSOC aan dat de 
Bank zich bij haar beleid ook 
zou richten op de ontwikke- , 
ling van de vrouw. 

~esolutie 

Nederland zelf wees op de 
consequenties voor regerin
gen: de integratie van de 
vroaw is geen geïsoleerd pro
bleem meer, op te lossen op 
een "regenachtige achterna
middag". Zo moeten b.v. ont
wikkelingsplannen getoetst 
worden aan hun invloed op de 
status van de vrouw en de 
mogelijkheid dat vrouwen bij 
de uitvoering daarvan be
trokken worden. In de econo
mische commissie nam men 
een door Amerika ingediende 
en mede door Nederland 
geco-sponsorde resolutie aan 

over "wamen and develop
ment". 
Voor het éérst in deze com
missie een resolutie over 
vrouwen. En dus in een "ha
ha-wat-een-onzin-sfeer"! 
In de financiële commissie 
werd bij het punt "Perso
neelsbeleid" de UN aange
·moedigd de hand in eigen 
boezem te steken en meer 
vrouwen op hoge posten te 
benoemen. (Secretaresses 
zijn er, natuurlijk, zat). 
Waarmee we dan meteen ko
men bij een kernprobleem: de 
wereld kan zich eigenlijk geen 
"waste of human resources" 
veroorloven. Overduidelijk in 
ontwikkelingslanden. 
Maar ook van toepassing op 
de ontwikkelde landen, waar 
de economische en sociale 
structuren zà ondoorzichtig 
zijn geworden dat de "waste" 
niet meer opvalt. Bovendien 
zijn deze structuren veelal ge
baseerd op vooroordelen die 
moeilijk te veranderen zijn. 
Verder werd van Nederlandse 
zijde benadrukt dat noch de 
groep van eminente personen 
in hun studie over multina
tionals, noch het laatste "Rap
port van de Commissie over 
de Status van de Vrouw" eni
ge aandacht besteedden aan 
de invloed die de activiteiten 
van multinationale onderne
mingen hebben op de status 
van de vrouw in het betrokken 

Drs. N. Rempt
Halmmans de Jongh, 
maakte namens het 
Nederlandse Vrouwen 
Comité(op 
voordracht van de 
Vrouwen in de VVD) deel 
uit van de 
Koninkrijksdelegatie 
naar de Algemene 
Vergadering van de 
Verenigde Naties, najaar 
1974. 
Zij nam deel aan de 
werkzaamheden van de 
Economische Commissie 
en was, speciaal voor het 
debat over de vrouw, 
"alternate" in de 
Humanitaire Commissie. 

land. Het zou nuttig zijn als de 
nieuwe commissie van de 
ECOSOC, die zich verder op 
dit terrein zal begeven, de 
vrouw wel in hun overwegin
gen en plannen zou betrek
ken. 
En is het te véél gevraagd om 
in de Nederlandse afvaardi
ging naar deze Commissie 
ook vrouwen op te nemen? 
Het was overigens frappant 
en tekenend voor het rollen
patroon binnen de·UN, dat het 
beetje vrouwen dat meedraait 
in de verschillende delega
ties, voornamelijk wordt ge
concentreerd in de Humani
taire Commissie. Geen won
der dat deze "Third Commit-

tee" in de wandelgangen de 
"Skirt Committee" heet! 

Jaarvan de vrouw 

Dan nog iets over het Jaar 
van de Vrouw. 
Dit onderwerp mocht zich in 
de Derde Commissie in een 
zeer grote belangstelling ver
heugen. Een record aantal 
"distinguished delegates" ver
telde over plannen als: inven
tarisatie van de problemen; 
wetenschappelijk onderzoek; 
regionale congressen; ten
toonstellingen; manifestaties. 
En deelname aan de speciale 
UN conferentie in Mexico, 
medio 1975, waar o.m. als 
follow-up van het Jaar van de 
Vrouw een actie-programma 
moet worden uitgebroed. 
Na enig aandringen heeft on
ze minister Pronk besloten 
een bedrag ter beschikking te 
stellen voor het UN fonds ter 
financiering van deze activi
teiten. drs. N. Rempt 

• 
Vergadering 
DenHaag 
De afdeling Den Haag van de 
Vrouwen in de WD houdt 
woensdag 26 februari haar 
jaarvergadering in het Old
Fellowhuis, Nassauplein 27. 
Aanvang 19.30 uur. 

Mevrouw drs. M. W. M. Vos
Van Gortel moet in verband 
met haar drukke werkzaamhe
den als wethouder van finan
ciën, haar functie neerleggen. 
In haar plaats stelt het be
stuur mevrouw M. Keunen
Boon voor. 
Na de pauze om ongeveer 
20.30 uur komt de vragen
lijst over "Onderwijs en sa
menleving" aan de orde. De 
lijst is opgesteld door me
vrouw drs. N. J. Ginjaar-Maas. 
De behandeling zal gebeuren 
onder leiding van mevrouw H. 
Sicman-Hardeman. 

• 
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schijngevecht in de Kamer 

Het defensiedebat in de Tweede Kamer had 
vorige week iets weg van een schijngevecht. 
Hoofdmoot was de vervanging van de 
Starfig_hter. Maar de beslissing hierover is nog 
altijd niet genomen en minister Vredeling is niet 
van plan om zich de keus van de nieuwe 
straaljager door de Tweede Kamer te laten 
opleggen. Het besluit wordt genomen in 
samenwerking met België, Noorwegen en 
Denemarken en daarna mag de kamer zich er 
over uitspreken. 

floeg zei namens de WO
fractie: .. Het vervangende 
vliegtuig moet van een nieu
we generatie zijn, wil het zich 
voor vijftien tot twintig jaar 
kunnen handhaven." Hij 
waarschuwde tegen het stre
ven van Vredelings PvdA om 
alleen maar te zoeken naar 
een zo goedkoop mogelijk 
vliegtuig . .,Het gàat om het 
te.chnisch meest hoogwaardi
ge toestel dat voldoet aan de 
taken die binnen de Navozijn 
afgesproken." 

Voorkeur 

Aan het slot van het debat 

liet Vredeling doorschemeren 
dat hij persoonlijk een voor
keur voor een Europees ge
vechtsvliegtuig heeft. 
De toekomst van de Europe
se luchtvaartindustrie staat op 
het spel. zei de minister, en hij 
besteedde daarbij verrassend 
veel aandacht aan de Franse 
Mirage. 
Eén ding lijkt nu vast te staan: 
op basis van het prijspeil van 
vorig jaar mag de opvolger 
van de Starfighter niet meer 
dan 2,3 miljard gulden kos
ten. 

Het is al vaker geschreven 
maar de opvolging van de 

WD-defensiespecialist 
A. Ploeg 

Starfighter kan bijna niet zon
der brokken tot stand komen. 
Minister Vredeling heeft niet 
alleen te maken met de ver
langens van de VVD en de 
confessionele partijen die de 
gevechtskracht van de lucht
macht op peil willen houden. 
Hij dreigt vooral ook steeds 
sterker in de tang van zijn 
eigen partij te blijven haken. 
De partijraad deed vorig na-

De bewindslieden van defensie tijdens het Kamerdebat: v.l.n.r. staatssecretaris Stemerdinck, mi
nister Vredeling en staatssecretaris Van Lent. 

jaar uitspraken die hij per om
gaande naast zich neer heeft 
gelegd. Maar de PvdA-frac
tie in de. Tweede Kamer is 
'bezig om dit voorbeeld van de 
minister niet te volgen. 

Druk 

De druk uit de fractie op Vre
deling om een goedkoop toe
stel aan te schaffen dat geen 
atoomtake11 mag kunnen ver
vullen wordt steeds groter. 
Misschien is het allemaal al
leen maar politieke taktiek 
van de defensiewoordvoer
ders in de PvdA-fractie. Mis
schien is het alleen bedoeld 
om het PvdA-congres (in 
april) zand in de ogen te 
strooien. In dat geval is er niks 
aan de hand en zullen alleen 
binnen de PvdA wat vuiltjes 
uit de linker ooghoeken moe
ten worden gewreven. 

Maar als het ançlers uitpakt 
dan is er maar één uitweg: 
premier Den Uyl zal dan een 
nieuwe minister van defensie 
moeten zoeken want Vrede
ling beschouwt zich zelf als 
minister van defensie en niet 
als een huursoldaat van zijn 
eigen partij. Ploeg heeft het 
vertrek van Vredeling een 
half jaar geleden voor
speld .... 

Geweten 

Twee andere punten uit het 
defensiedebat tot slot: 

• Over de gewetensbezwaar
den zei Keja dat niet militai
ren (kolonel of dienstplichtige) 
maar enkel en alleen regering 
en volksvertegenwoordiging 
mogen beslissen of geweld 
moet worden gebruikt. De re
gering zal met dit uitgangs
punt rekening moeten houden 
in de verruiming van de wet 
op de gewetensbezwaarden. 

• De VVD wil in vredestijd 
geen tweede squadron in Gil
ze-Rijen. Stemerdink, de 
staatssecretaris, heeft gezegd 
dat hij dit voorlopig niet zal 
doe~. ' 
De WD wil wel een oefen
terrein in de Lauwerszee. 
Om de pijn voor de bevol
king te verzachten vroeg 
Ploeg om extra arbeidsplaat
sen in dat gebied. e 
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Kamerjoumaal . 

l. 

.. 

.. Ik ben wel verbaasdgeweest 
over het tumult in Nederland. 
Ik was namelijk erg blij met 
het aanbod dat mij in Mexi
co was gedaan." Dit zei prins 
Bernhard bij zijn terugkeer 
van een reis door Zuid-Ameri
ka en de Verenigde Staten. 

Het tumult waarop de prins 
doelde was ontstaan toen tij
dens zijn verblijf in Mexico 
berichten overwaaiden dat hij 
oliezaken deed met de presi
dent van dat land. De reacties 
van de Rijksvoorlichtings
dienst en van economische 
zaken spraken van .. verba
zing" en ook dat het bepaald 
niet binnen de officiële plan
ning viel. 

Premier Den Uyl haastte zich 
in antwoord op karnarvragen 
te verklaren dat de regering 
aan prins Bernhard niet had 
gevraagd om na te gaan of 
Mexico ons land olie zou wil
len leveren. 

Het WO-kamerlid De Koster 
benadrukte in een commen
taar dat dit soort reizen van 
de prins een enorme goodwill 
voor ons land kunnen beteke
nen. 
Zo heeft de prins zijn verblijf 
in de Verenigde Staten benut 
om een goed woordje voor 
onze KLM te doen. 

Wat ons betreft: van de prins 
geen kwaad. 

losgeld 

Het losgeld van bijna één mil
joen gulden dat na de gijze
ling op de Franse ambassa
de achter werd gelaten in Sy
rië is nog altijd niet terug. Pre
mier Den Uyl heeft in ant
woord op vragen van Wiegel 
gezegd dat het kabinet zijn 
best doet om het geld terug 
te krijgen. Het lijkt een wat 
mistige zaak te worden. Het 
bedrag is de moeite waard om 

h~t nog eens goed uit te zoe
ken. Misschien iets voor ge
zagvoerder Pim Sierks? Of 
wacht minister Van der Stoel 
op de volgende goodwill-reis 
van de prins? ' 

Burgemeesters 

De WD en de PvdA zijn 
zwaar onderbedeeld met bur
gemeesters. Enige tijd gele
den heeft minister De Gaay 
Fortman gezegd dat hij er op 
uit is om in het benoemings
beleid tot rechtvaardiger ver
houdingen te komen. Vorige 
week kwam de kwestie weer 
aan de orde, in de Eerste Ka
mer. De minister heeft er toen 
op gewezen dat de beide par
tijen niet moeten verwachten 
dat binnen enkele jaren de 
zaak recht kan worden getrok
ken. ..Veranderingen in het 
benoemingsbeleid kunnen 
slechts geleidelijk doorwer
ken," zei hij. Pikante noot: 
juist de inspraak leidt er toe 
dat het vooral in de kleine ge-

STAATSSECRETARIS KLEIN 
. . . eerlijker systeem ... 

H. P. H. WAALKENS 
. . . het valt mij niet mee 

MINISTER WESTERTERP 
. . . rode potlood 

meenten moeilijk is om de 
kleur van de nieuwe burge
meester te veranderen. 

Boeren 

Niet alleen de burgemeesters 
van WO en PvdA komen 
voorlopig slecht aan hun trek
ken. Ook de Nederlandse boe
ren, welke partij zij ook aan
hangen. 

In Brussel is een akkoord be
reikt over de nieuwe land
bouwprijzen. Voor onze boe
ren betekent dat een prijsstij
ging van gemiddeld 9 procent. 

Het kamerlid Waalkens (land
bouwspecialist van de WD-
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fractie) zei hierover: .,De Ne
derlandse boeren hadden 15 
procent gevraagd. Dat was al 
met pijn en moeite tot stand 
gekomen. Voor de inkomens
positie van de boer is het re
sultaat dus niet zo gunstig. 

Het valt mij niet mee." Waal
kans gaat de zaak aankaarten 
bij minister Van der Stee. 

Zijlstra 

De voorspellingen over de op
leving van de economie zijn 
niet van de lucht. Dr. Jelle 
Zijlstra, de president van de 
Nederlandscha Bank, heeft 
de geluiden waarin een te 
groot optimisme doorklinkt 
tot zijn ware. proporties terug 
gebracht. .,Ik zou er al erg ge
lukkig mee zijn als de econo
mie zich in de eerste helft van 
volgend jaar zou verbeteren," 
zei hij in een Brandpuntuitzen
ding. Hij wees er op dat alle 
nationale en internationale 
voorspellingen het· afgelopen 
jaar te optimistisch zijn geble
ken. 

Krachtig keerde Zijlstra zich 
tegen de fatalisten die menen 
dat we met de werkloosheid 
en de geldontwaarding moe
ten leren leven . .,Dat is een 
excuus om helemaal niets te 
doen. Dat werkt verlam
mend." 

Zijlstra deed een oproep om 
de loo·neisen te matigen. 
Die mogen volgens hem zeker 
niet boven de arbeidsproduk
tiviteit uitgé;lan anders lukt het 
niet om het bedrijfsleven weer 
tot investeren aan te zetten. 
Dat standpunt klopt aardig 
met de opvatting die de WD 
al geruime tijd aan het kabi
net voorhoudt. 

Cijfers 

Ingezonden brieven en andere 

kabinet? Was dat maar waar. 

Niet het kabinet maar Koning 
Winter heeft hier met zachte 
hand geregeerd. 

Rijkswegen 

Met harde hand slaat minis
ter Wasterterp toe in de sec
tor van de wegenbouw. Waar
schijnlijk wordt ongeveer 200 
kilometer rijksweg van het 
programma afgevoerd. De mi-

PRINS BERNHARD nister heeft in een commis-
... verbaasd sievergadering van de Tweede 

reacties uit VVD-kring zeggen 
de laatste tijd nog wel eens 
dat de WD moet oppassen 
om zijn oppositie niet te over
drijven. 

Speciaal voor die groep vol
gen hier de jongste cijfers 
over de werkloosheid. Eind ja
nuari waren 206.650 mannen 
en vrouwen zonder werk. Als 

Kamer vijftien nieuwe ver
bindingen opgesomd die voor 
het rode potlood in aanmer
king komen. 

Het kamerlid De Beer: .,Je 
moet natuurlijk niet louter en 
alleen wegen aanleggen om 
de werkloosheid te bestrijden. 
Maar het is toch te gek om 
de wegenbouw af te remmen 
terwijl er heel duidelijk be
hoefte is aan een aantal nieu
we verbindingen." 

men dit cijfer naar seizoen BANKPRESIDENT ZIJLSTRA 
corrigeert (dus de winterwerk- . . . ware proporties ... 
lozen daar van aftrekt) blijft 
als harde kern van de werk-
loosheid een aantal over van 
163.500. 

Dat is een verbetering van 
1 000 vergeleken met het cij
fer van eind december. Een 
succes voor het beleid van het 

De Beer gaf de minister een -
lijstje met wegen die beslist 
niet uitgesteld mogen wor
den. Wasterterp heeft het in 
zijn zak gestopt. 

We!njn 

De kamercommis~ie van crm 
heeft in het openbaar met mi
nister Van Doorn de knel
punten in het welzijnswerk 
besproken. Hij kreeg nog al 
wat kritiek te verwerken 
waarbij vooral de ARP en de 
WD het op belangrijke pun
ten met elkaar eens waren. 
Kern van de kritiek: de minis
ter moet uitkijken dat hij het 
particulier initiatief in het wel
zijnswerk niet de das om doet. 
Ook de welzijnsorganisaties 
hebben die klacht geuit. 
WO-woordvoerdster Me
vrouw Kappeijne van de Cop
pello waarschuwde voor inlij
ving of horigheid van bet par
ticulier initiatief als straf voor 
het jarenlang zelfstandig 
werk. Van Doorn zei dat het 
allemaal een misverstand is. 
.,We kunnen het particulier 
initiatief niet missen, maár de 
overheid mag wel bepaalde 
eisen stellen," zei hij. Het 
hangt er natuurlijk maar net 
van af welke eisen je stelt. 
Begin maart wordt over dit 
onderwerp nog een commis
sievergadering gehouden. 

Loten 

Alle aankomende studenten 
voor studierichtingen die een 
stop kennen moeten straks 
loten. 
Volgens staatssecretaris Klein 
is dit eerlijker dan het be
staande systeem waarin het 
eindexamengemiddelde een 
rol speelt. Het onderwerp is 
te ingewikkeld om in een paar 
regels af te doen. 
Blijf dit blad lezen. We komen 
er op terug. 

• 



Over de voorschriften van 
overheidswege voor sluiting 
van winkelbedrijven is de 
laatste tijd veel gediscus
sieerd en geschreven. 

In Amsterdam werd door de 
gemeenteraad van die stad de 
koopavond aigeschaft. Orga
nisaties van winkelpersoneel, 
DECOM, wensen invoering 
van een verplichte sluiting 
van winkels op zaterdagmid
dag, wat ook onze oosterbu
ren al een aantal jaren ken
nen. Medio januari diende de 
regering bij de Tweede Kamer 
een voorstel in voor een nieu
we winkelsluitingswet. 

Bij alle gepraat over dit onder
werp mag op de eerste plaats 
niet vergeten worden, dat re
geling van de winkelsluiting 
drie groepen van onze bevol
king ten zeerste aangaat. Te 
weten: de winkeliers en ande
re ondernemers die de detail
handel bedrijven, het in die 
sectoren werkzame personeel 
en - zeker niet de onbelang
rijkste groep - de consumen
ten. Deze drie categorieën van 
mensen in Nederland zijn niet 
meer tevreden met de thans 
geldende wet van 1951. 
Dat de winkelsluitingswet 
geen zaak is die alleen de 
middenstand ter harte gaat, 
blijkt bijv. ook uit het feit, 
dat in de Tweede Kamer niet 
de vaste commissie voor het 
midden- en kleinbedrijf dit 
wetsontwerp gaat behande
len, maar een daarvoor inge
stelde bijzondere commissie. 
In dit verband mag verder 
niet uit het oog verloren wor
den, dat de winkelsluitingswet 
niet gaat regelen de arbeids
tijden van het winkelperso
neel. Daarvoor gelden spe
ciale voorschriften, uitgevaar
digd door het Hoofdbedrijf
schap Detailhandel. 

De thans van kracht zijnde 

voorschriften voor sluiting van 
winkelbedrijven vallen terug 
op een wijd paflet van uit
gangspunten. 

- op zondag moeten winkels 
gesloten zijn. 
- op werkdagen is de sluiting 
van winkels verplicht van 
18.00 uur 's avonds tot 05.00 
uur 's ochtends. 
- de gemeenteraad kan één 
koopavond per week instellen 
voor alle winkels. 
- voor alle winkels of bepaal
de groepen daarvan kan een 
gemeenteraad sluiting voor
schrijven gedurende een hal
ve werkdag per week. 
- voor aan te wijzen groepen 
van winkels kan een gemeen
teraad voorschrijven (vakan
tie)-sluiting gedurende ten 
hoogste 1 2 werkdagen per 
jaar. 
Uit het voorgaande komt naar 
voren, dat de gemeenteraden 
in grote mate beslissen over 
de openstelling van winkel
bedrijven. 
De gemeentebesturen wor
den daarin geadviseerd door 
de Kamers van Koophandel 
en Fabrieken. 
Dit houdt in dat in het alge
meen de individuele winkelier 

' zich moet richten naar voor
schriften die gelden voor alle 
winkelbedrijven. 

Deze strakke regeling, die in 
het begin van de 50-er jaren 
ingevoerd is, was gebaseerd 

op de helling 

op het bestaan van een een
vormig distributie-apparaat 
en een weinig gevarieerd be
hoeftenpatroon van de con
sument. In de loop der tijd 
hebben zich echter in deze 
beide elementen vele wijzi
gingen voorgedaan. 

Het door staatssecretaris 
Th. M. Hazekamp ingediende 
ontwerp bevat de navolgende 
kenmerken: 

- In een week mogen winkels 
hoogstens 55 uren open zijn. 
- Sluiting tussen 18.00 uur 
's avonds en 05.00 uur 
's ochtends blijft verplicht, 
evenals het verbod van ver
koop op zondag gehandhaafd 
is gebleven. 
- ledere winkelier mag zelf 
kiezen op w~lke avond hij 
van de maandag tot en met 
de vrijdag geopend wenst te 
zijn. 
- Ook is de individuele winke
lier vrij te beslissen of hij een 
halve of desnoods een hele 
werkdag per week gesloten 
wenst te zijn, alsmede op 
welk tijdstip hij dat wenst te 
doen. 
Hetzelfde geldt voor een 
eventuele vakantiesluiting. 

Toepassing van deze beginse
len maakt het noodzakelijk, 
dat bij iedere ingang van een 
winkel er voor het publiek een 
overzicht aangebracht wo~dt 
van de openingstijden. Dit 
moet gewaarmerkt zijn door 
het gemeentebestuur, die ook 
op de naleving daarvan doet 
toezien. Met verschillende za
ken op het gebied van winkel
sluiting zullen de gemeentera
den volgens dit wetsontwerp 
voortaan dus geen bemoeie
nis meer hebben, omdat de 
individuele winkelier de vrij
heid krijgt om daarover zelf 
te beslissen. 

In dit verband moet dan op
gemerkt worden, dat het- ge
zien alle discussies - moedig 
is van de huidige staatsse
cretaris van economische za
ken, dat hij met dit wetsont
werp niet aan de wekelijkse 
koopavond en de openstel
ling op zaterdagmiddag komt. 

Opmerkelijk van het in het 
voorgaande beschreven wets
ontwerp is, dat het vele trek
ken vertoont van een rapport 
van de VVD over deze aange
legenheid, dat in 1968 opge
steld werd door onze landelij
ke middenstandscommissie. 
Een van de voornaamste ver
schilpunten daarmede is, dat 
de WD toen voorstelde om 
winkels gedurende maximaal 
63 uren per week open te la
ten zijn, terwijl de regering 
dit aantal slechts op 55 uren 
wenst te brengen. 

Uitgangspunt voor dat zeven 
jaar geleden opgestelde rap
port was de winkeliers meer 
bewegingsvrijheid te ver
schaffen. Dit moet echter 
weer niet leiden tot situaties, 
waarin de . winkeliers geen 
menswaardig bestaan meer 
kunnen verkrijgen. 
Het door de WD toen opge
stelde schema had daarom als 
leidraad, dat een winkel open 
moet kunnen zijn op tijden, 
waarop zich voor het betrok
ken bedrijf koopbehoefte ma
nifesteert. Bovendien moet de 
winkelier zich aan kunnen 
passen aan zich wijzigende 
omstandigheden. 
Dit kwam duidelijk ook naar 
voren tijdens de bespreking 
van dit onderwerp op 3 fe
bruari j.l. door de landelijke 
middenstandscommissie van 
onze partij. Ten gerieve van 
de werkende vrouw, vrijgezel
len e.d. werd er toen door 
vele leden van deze WO
commissie zelfs gepleit voor 



mogelijkheid van openstelling 
van winkels tot 19.00 uur 's 
avonds. Het gaat hier immers 
om het gezamenlijke belang 
van de detailhandel en de 
consumenten. Bovendien 
gaan er van een dergelijke 
modaliteit impulsen uit, bijv. 
voor het bestaan van tal van 
kleinere kruidenierswinkels. In 
dit verband zij er dan ook op 
gewezen, dat ingevolge het 
wetsontwerp de markthandel 
wel tot 19.00 uur 's avonds 
mag plaatsvinden. En we 
mogen ook de concurrentie
positie van winkels ten op
zichte van postorderbedrijven 
niet vergeten. 

Tegenover de v1s1e van de 
VVD, die we in hoofdlijnen 
ook aantreffen in het door de 
regering ingediende wetsont
werp, staat die van linkse 
groeperingen, inclusief het 
NVV. Deze wensen een nauw 
keurslijf, dat bijv. bepaalt af
schaffing van de koopavond 
en verplichte sluiting op zater
dagmiddag. Met een dergelijke 
aanpak krijgen de winkeliers 
weer een klap te verduren. De 
consument moet het dan met 
minder aankoopmogelijkheden 
gaan doen. 

En de derde groep, het perso
neel in de winkelbedrijven, 
verliest nog een stuk wetkge
legenheid daarmede. 

Bovendien mogen we ook nog 
wel eens denken aan de toe
.risten en de gezelligheid van 
winkelcentra. Daarvoor zijn 
een wekelijkse koopavond en 
zaterdagmiddag-verkoop juist 
nodig. 

Staatssecretaris Th. M. Haze
kamp van Economische Zaken 
vindt kennelijk de gezichtspun
ten van de VVD op dit gebied 
nog niet zo slecht. Het is jam-

_mer, dat bijv. de PvdA in Am
sterdam dit alles zo niet ziet, 
omdat velen daarmede niet 
zijn gediend. 

• 

Onze redacteur drs. 
C. H. Jansen bespreekt 
hierbij het tweede 
rapport aan de· Club van 
Rome, dat eind vorig jaar 
verscheen onder de titel 
De mensheid op een 
kruispunt. Samenstellers 
waren Mihàilo Mesarovi~ 
en Eduard Pastel. Het 
rápport versçheen in een 
Nederlandse vertaling 
bij Elsevier. 
Prijs f 14,90. 

.. Toen de onheilspellende da
tum naderbij kwam, stroom
den de volksmassa's voort
durend naar de kerken, kapel
len en alle aan God gewijdé 
plaatsen. Sidderend van vrees 
wachtten de mensen op het 
moment dat de zeven. trom
petten van de zeven engelen 
van het Jongste Hemelse Ge
recht voor hen zouden opklin
ken". Zo wachtte de middel
eeuwse mens het Laatste 
Oordeel af dat hem volgens 
de Openbaring van Johannes 
in het jaar duizend te wachten 
stond. Dit is althans de 19de 
eeuwse romantische inter
pretatie van de geschied
bronnen, een interpretatie 
die thans voor een goed deel 
is achterhaald, al hebben ook 
de hedendaagse historici 
vastgesteld dat er rond het 
jaar duizend in sommige delen 
van Europa duidelijk onrust 
heerste. Het geloof dat de 
ondergang onafwendbaar ma
der kwam, was er en kan die 
onrust verklaren. 

Niet veel anders moet je vol
gens sommige commenta
toren de onrust t.a.v. wat ons 
na 2000 te wachten staat, 
zien die het verschijnen van 
de rapporten van de Club 
van Rome teweeg heeft ge
bracht. Eind vorig jaar ver
scheen het tweede rapport -
getiteld De mensheid op een 
kruispunt- met een ietwat ge
wijzigde versie van het onder
gàngsverhaal van het eerste, 
dat in 1972 het licht zag. 
En de grote oplaag die het 
eerste rapport (De grenzen 
aan de groei) bereikte zou 
doen veronderstellen dat de 
onrust wijd verspreid is. De 
rapp9rten keren zich op hun 
beur( tegen een geloof, ge
loof in de immer voortgaande 
vooruitgang. 

Die kritiek is natuurlijk geens
zins nieuw. Rousseau keert 
zich tegen de vooruitgang 
zover die uitgaat van het op zij 
zetten van de natuur en de 

opperheerschappij van de re
de en de techniek. In deze zin 
wordt ook de Club van Rome 
verweten .. terug naar de na
tuur" te 'willen en in zijn .. neo
humanistische' visie voorbij 
te willen zien aan feiten die 
hun ondergangstheorieën 
aanvechtbaar maken. De or
ganische groei die de Club 
propageert in plaats van de 
niets-ontziende .. vooruitgang" 
werd in een commentaar van 
het Westduitse televisie sta
tion NDR .. pseudo-roman
tiek" genoemd, een romantiek 
waarbij de horizon niet als uit
daging maar als grens wordt 
gezien. De tegenstelling tus
sen geloof en weten heeft de 
Club volgens de NDR niet we
ten te overbruggen. En, zoals 
Goethe zei, is het geloof niet 
het begin, doch het einde van 
het weten. Dus toch een nieu
we Openbaring van Johan
nes? 

Onzekerheid 

De moeilijkheid is dat een 
leek, - en wie kan alles in deze 
wereld overzien en doorgron
den? - slecht kan beoorde
len wie er gelooft en wie er 
weet. In genoemde televisie
uitzending werden de getal
len die aan de berekeningen 
van de Club van Rome ten 
grondslag liggen betwist. De 
ware feiten zouden verzwe
gen worden om maar gelijk 
te krijgen. De vraag is of het 
aanvaarden van deze en der
gelijke kritiek niet opnieuw 
een vorm van geloven is. 
Het hangt van iemands per
soonlijke instelling en om
standigheden af wie hij bereid 
is te geloven. Gelooft hij dat 
de vooruitgang een voorwaar
de is voor het bestaan van de 
cultuur, beschaving en toe
komst, dat de vooruitgang de 
vrijheid brengt, vrijheid tegen
over de natuurlijke grenzen 
die de mens in het verleden 
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werden gesteld, en vrijheid te
genover elkaar, dan zal hij de 
thesen van de Club verwer
pen, van het stuiten van het 
groeiproces niet willen weten. 
Aan de andere kant staan de
genen die er op wijzen dat de 
technische vooruitgang ons 
niet gelukkiger gemaakt heeft. 
.,De wereld van de 20e 
eeuw, door verkeer, economie 
en techniek onderling verbon
den, laat de verbitterde en on
heilbrengende tegenstelling 
van belangen, rassen en we
reldbeschouwingen zien. De 
vooruitgang is verder gegaan. 
Maar deze is niet in staat ge
weest de oude tegenstelling 
tussen rijk en arm op te hef
fen en de schrijnende tegen
stelling tussen luxueuze over
vloed en grenzeloze armoede 
te bestrijden. In plaats daar
van begint de technische 
vooruitgang lange schaduwen 
vooruit te werpen. Zij heeft 
vernietigingsmiddelen ter be
schikking gesteld zoals nooit 
tevoren. Terwijl zijn produkten 
de begeerte opvoeren en ach
ter oe bestaande welvaart een 
grenzeloze wereld van nieuwe 
behoeften klaar staat, heeft 
het er alles van dat die pro
dukten zich tegen de mensen 
keren en hen dreigen te ver
nietigen". (Robert Heiss, Uto
pie und Revolution, München 
1973). Van vrijheid is geen 
sprake. Wij zijn volgens de 
opvatting van Heiss van onze 
.,kunstmatige" wereld niet 
minder afhankelijk dan wij 
van de natuur afhankelijk wa
ren. De neurotische drang 
tot vooruitgang, zonder welke 
onze wereld ineen zou stor
ten, zal ons onvermijdelijk 
naar de ondergang voeren. 

Deze mensen heeft de Club 
van Rome via de computer 
van hun gelijk overtuigd, al 
zijn de uitkomsten van deze 
berekeningen niet bepaald 
door ethische of morele be
zwaren die men tegen het ver
langen naar constante be
hoeftebevrediging, de ver-

t 

nieuwingsneurose e.d. zou 
kunnen opwerpen, maar door 
het feit dat een dergelijke 
levenswandel materieel niet 
langer gehonoreerd zal kun
nen worden. Uitputting van de 
grondstoffen, de toenemen
de milieuverontreiniging, de 
voortdurende stijging van het 
bevolkingscijfer zijn zaken 
die een einde zullen maken 
aan de wereld van onbeperkte 
groei van bevolking en econo
mische hulpbronnen. Dat 
voorspelde ons het rapport 
uit 1972 reeds, zij het mut 
enige duidelijke slagen om de 
arm. De gegevens waren niet 
noodzakelijkerwijze juist en 
men had geen rekening kun
nen houden met veranderen
de menselijke gdragspatroon, 
maar zij werden van belang 
geacht om enig inzicht te krij
gen in de oorzaken van de 
groei in de menselijke samen
leving, de grenzen van diè 
groei en het gedrag van ons 
socio-economische systeem 
als die grenzen zijn bereikt. 
Het ging in de eerste plaats 
om inzicht in de terugkoppe
lingsstructuur, de wijze waar
op een systeem reageert op 
veranderende omstandighe
den. Uitgangspunt daarbij 
was dat het basisgedragspa
troon van het wereldsysteem 
de exponentiële groei van be
volking en kapitaalsinvesterin
gen is. 

Evangelie 

Over gebrek aan belangstel
ling hebben de rapporteurs 
geen klagen gehad. Er wa
ren er nogal wat die het in 
redelijk eenvoudige taal ge
stelde rapport tot hun Evan
gelie maakten en er me\ gin
gen bewijzen wat er in hun 
kraam te pas kwam. Kritiek 
kwam er ook genoeg los. In 
de niet-industriële wereld zag 
men er een poging in de be
volking in die gebieden ver 
te houden van de geneugten 
van de technische vooruit-
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gang, voorstanders van die 
vooruitgang konden op niet 
juiste basisgegevens wijzen. 
Wat kon men trouwens met 
dergelijke globale gegevens 
beginnen, wat zou dat beteke
nen voor de situatie in bijv. 
Nederland, zou afremming 
van de groei zonder beknot
ti.~g va.n de vrijheid moÇJel!jk 
ZIJn, w1e was de hoofdschul
dige in de ontstane situatie, 
de industrie, de overheid, de 
wetenschap en aan wie zou 
de oplossing van de proble
men moeten worden toever
trouwd, etc., etc. Vragen 
waarop de rapporteurs het 
a~twoord schuldig bleven. 
Tot de belangrijkste critici 
behoort in de eerste plaats 
de Club van Rome zelf en zij 
heeft gepoogd in het tweede 
rapport aan een aantal bezwa
ren tegemoet te komen. Nu 
werd wel rekening geh.Juden 
met menselijke gedragspa
tronen en mentaliteitsveran
deringen en om aan de ver
schill.ende oRtwikkelingspa
tronen in de wereld recht te 
doen werd de situatie en 
de daaruit te verwachten ont
wikkeling voor een aantal 
regio's afzonderlijk bekeken. 
Daarbij wordt wel het samen
spel van de regio's onderling 
in de gaten gehouden en bijv. 
aangetoond hoe een bureau
cratische slordigheid in Oost
europa kan leiden tot een 
·staking van huisvrouwen in de 
VS en de dood van honderd
duizenden mensen in Afrika. 
Mesarovic en Pestel. samen
stellers van het rapport, ko
men tot de conclusie dat een 
algemene ineenstorting van 
het gehele wereldsysteem 
zich niet zal voordoen. Wel 
zullen in verschillende gebie
den noodsituaties ontstaan, 
maar op verschillende tijden, 
van verschillende aard en 
door verschillende oorzaken. 
Maar: .. als de wereld niet tot 
gemeenschappelijk handelen 
komt zal uiteindelijk geen 
enkel gebied aan de keten van 
noodlottige gebeurtenissen 
kunnen ontkomen. Alleen 
organische groei, afgestemd 
op de huidige economische 
en sociale toestanden in de 
afzonderlijke gebieden, biedt 
de mogelijkheden tot beheer
sing van de wereldcrisis. On
gedifferentieerde · groei zal 
daarentegen de serie van 
regionale catastrofen ver
haasten". 

Energie 

Tussen het eerste rapport en 
het tweede is de oliecrisis 
ontstaan, redE;ln waarom de 
rapporteurs waarschijnlijk 
veel aandacht besteden aan 
dit energievraagstuk. Ze kon
den bij de ontwikkeling van 
hun hypothesen uitgaan van 
het menselijke gedrag dat zich 
reeds gemanifesteerd had. 
Hun conclusie luidt dat iedere· 
poging van een bepaàlde kant 
om op korte termijn geld te 
slaan uit het nadeel van an
deren, zich zal wreken en bei
de kanten schade zal berok
kenen. 

Het lijkt wat erg ver te gaan 
de conclusies niet alleen op 
aardolie maar op alle beperk
te hulpbronnen te laten slaan 
zonder aan te tonen dat dat 
gerechtvaardigd is. Bovendien 
is het probleem van de meest 
rendabele prijs, waar het hier 
om gaat, niet hetzelfde als 
dat van schaarste en uitput-· 
ting van grondstoffen. Wat de 
olie betreft komt dit in het 
volgende hoofdstuk van het 
boek ter sprake. Wat de ener
gievoorziening als geheel be
treft keren de rapporteurs 
zich tegen de kernenergie als 
alternatief en houden zij een 
pleidooi voor zonne-energie. 
Dit omdat de kerncentrales 
niet afdoende beveiligd zou
den kunnen worden. 

Kern 

Een pleidooi voor samenwer
king, wereldeenheid en aan
pak van de problemen in mon
diaal verband vormt de kern 
van dit rapport. In de tijd ge
meten ziet het minder ver 
vooruit dan het eerste, het 
mist ook het aantrekkelijke 
van één afgeronde visie, zoals 
De grenzen van de groei 
die gaf. Het verdelen van de 
wereld in diverse regio's lijkt 
een nauwkeurige benadering 
van de problemen dan de 
globale visie van het eerste 
rapport, maar de indeling is 

. te grof om als beleidsuit
gangspunt voor de aanpak 
van de problemen in een en
kel land te kunnen dienen, 
zoals de samenstellers hopen. 

Een ander punt van kritiek 
is hierboven al aangegeven. 



De rapporteurs zouden- even-· 
als die van het eerste rapport 
- een aantal zaken gemaks
halve over het hoofd zien om 
hun gelijk te kunnen bewijzen. 
Zo betrekken zij de mogelijk
heden die water- en wind
kracht bieden niet in hun be
schouwing over energie en 
zou hun angst voor de kern
energie overdreven zijn. Wat 
de voorraden steenkool be
treft noemen de rapporteurs 
volgens de NDR voor China 
een getal dat uit 1930 stamt; 
niets wordt gezegd over de re
serves in de zeebodem. Ten 
aanzien van wat gezegd wordt 
over de voedselproduktie gel
den overeenkomstige be
zwaren. 

Aan de andere kant gaan de 
critici van de NDR soms wel 
wat erg gemakkelijk over de 
problemen heen. Als ze de 
sombere voorspellingen van 
de Club van Rome over de 
milieusituàtie weerleggen 
door te wijzen op de dank 
zij veel inspanning weer 
schoon geworden Thames en 
een stad als Pittsburg heb~ 
ben ze gelijk. Maar om de Rijn 
in deze als voorbeeld aan te 
halen lijkt wat overdreven, ze
ker nu de Europese conferen
tie over de Rijn weer tever
geefs bijeen is geweest. De 
critici hebben natuurlijk wel 
gelijk als ze zeggen dat de 
menselijke vindingrijkheid nu 
eenmaal niet bij computer
berekeningen in te calculeren 
is. Aan de andere kant ver
wijten ze de Club van Rome 
dat ze remmende factoren 
zoals de wereldgodsdiensten 
en met name het katholicisme 
als het gaat over bevolkings
politiek verzuimen aan te wij
zen. 

Een al te gemakkelijk weg
wuiven van de door de Club 
van Rome aangegeven ont
wikkeling van het wereld
systeem schijnt onjuist, een al 
te lichtvaardig aanvaarden 
van het rapport als .. bewijs" 
voor zijn geloof in de onder
gang van het systeem en als 
instrument van aktie even
eens. James Freemar Clarke 
(1810- 1888) zei ooit; 
.. Een politicus denkt aan <Je 
volgende verkiezing; een 
staatsman aan de· volgende 
generatie". Moge de staats
mannen in de meerderheid 
zijn. e 

Door onze parlementaire redacteur 

Minister Van Agt: 
Kop van Jut 
.,Ik voel mij de kop van Jut", 
verzuchtte minister Van Agt 
bij het justitiedebat in de 
Tweede Kamer. 
Het moet voor hem ook zijn 
om moedeloos van te worden. 
Eendrachtig sloegen de PvdA 
en de WD hem om de oren. 
Met de wetgeving op het bre
de terrein van de justitie gaat 
het veel te traag. 
Geurtsen, de WO-woord
voerder: .,Er is barstens veel 
werk aan de winkel. Wie daar 
geen kans toe ziet, doet er 
beter aan af te haken, voor
dat hij er zelf onderdoor gaat." 
Hij gaf een opsomming waar 
de wetgeving, ondanks toe
zeggingen aan de kamer, is 
vast gelopen: verlaging van de 
meerderjarigheidsgrens, de 
zedelijkheidswetgeving, het 
kraken van woningen, het be-

wijsrecht, de privacy, de ali
mentatie, het verenigings
recht, de standaardvoorwaar
den, justitiële documentatie, 
wapenwetgeving, ontzegging 
rijbevoegdheid, rechtshulp, 
vernieuwing strafrecht, ver
mogensstraffen, enz. 
Van Agt beriep zich er op 
dat het echt niet sneller kan, 
maar wist de kamer niet goed 
dui.delijk te maken waarom hij 
dan niet beter zijn aandacht 
concentreert op de belangrijk
ste onderwerpen. 

Naakt 

Geurtsen boekte samen met 
Roethof (pvda) succes met 
een motie over de naakt-re
creatie op delen van het 
strand die daarvoor door de 
gemeenten zijn vrij gegeven. 
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Van Agt ziet het voorlopig niet 
zitten in een wetswijziging, 
maar hij zal wel proberen om 
te voorkomen dat zich hier
over in de praktijk moeilijk
heden voordoen. 
Het justitiedebat spitste zich 
aan het slot toe op een diep
gaand meningsverschil met 
staatssecretaris . Glastra van 
Loon. Zoals zo vàak bij vraag
stukken op justitiegebied 
stonden WD eh PvdA zij aan 
zij. 
Inzet van het meningsverschil 
was de strafbaarheid van 
hulpverlenin·gsorganisatiesdie 
weggelopen ·minderjarigen 
opvangen. Het plan van de 
staatssecretaris is om de 
strafbaarheid niet op te hef
fen. 
Wel wil hij een regeling ont
werpen die moeilijkheden in 
de praktijk omzeilt. Bij de Ra
den voor de kinderbescher
ming wil de bewindsman ver
trouwensmannen aanwijzen. 
Als de hulpverleningsorgani
satie tijdig die contactman 
inlicht zal er geen strafver
volging plaats hebben. 

Onvoldoende 

Geurtsen: .. Zo'n regeling biedt 
onvoldoende zekerheid dat 
onder alle omstandigheden 
goed naar de belangen van 
de minderjarige en de ouders 
zal worden gekeken. 
Er zijn situaties waarin het zo
wel in het belang van het kind 
als de ouders is dat het kon
takt even verbroken wordt. D~ 
toetsing daarvan komt in de 
opzet van de staatssecretaris 
bij een ambtenaar en niet bij 
de rechter. Daar hebben wij 
bezwaren tegen." 
De kamer nam een motie aan 
waarin wetswijziging wordt 
gevraagd. De staatssecretaris, 
die tijdens het debat herhaal
delijk blijk gaf van minachting 
voor kamerleden die hem te
genspreken, kan het er nog 
moeilijk mee krijgen als hij de 
motie niet uitvoert. e 



Het Kabinet-Den Uyl, met de 
minister-president zelf in het 
voorste gelid, is niet wars van 
uitspraken die .op z'n minst 
controversiee1 zijn te noemen. 
In dit verband zij o.a. her
innerd aan hetgeen de pre
mier naar voren heeft ge
bracht op de ledenvergade
ring van het Nederlands Chris
telijk Werkgeversverbond in 
Nijme11en, sprekend over .. so
cialisme en vrije onderne
mingsgewijze produktie". In
middels heeft prof. mr. N.E.H, 
van Esveld overtuigend aan
getoond dat de visie van de 
minister-president onvoldoen
de doordacht was*). 
Niet zonder betekenis is ver
der dat de mening van de 
minister-president kennelijk 
toch niet wordt gedeeld door 
alle leden van zijn Kabinet. 
Blijkens een interview in de 
Haagse Post is bijvoorbeeld 
minister Duisenberg niet on
verdeeld gelukkig 'met de door 
premier Den Uyl in Nijmegen 
verkondigde visie. Wij zijn dan 
ook uitermate benieuwd naar 
het verloop van een door de 
WO-afdeling Rotterdam te 
organiseren openbare bijeen
komst op 25 februari (Kleine 
Zaal van de Doelen, aanvang 
20.00 uur) waar WD'er mr. 
drs. H. Langman, oud-minister 
van economische zaken, in 
debat zal treden met de huidi
ge minister van financiën over 
het stelsel der ondernemings
gewijze produktie. 
Verder lijkt minister Lubbers 
in een recent artikel in het 
maandblad van de KVP nu 
ook niet direct bereid de mi-

. nister-president op dit punt te 
volgen. 
Overigens heeft Den Uyl het 
niet aangedurfd zijn in Nij
megen verkondigde exegese 
van het hedendaags socialis
me in z'n algemeenheid te 
herhalen bij de VM F in Am
sterdam. 

Hogepriester 

De voornaamste aanleiding 
voor dit artikel is echter een 
concrete uitspraak van de pre
mier in Nijmegen, die hij bo
vendien wèl heeft herhaald, in 

* zoals reeds eerder is aange
kondigd in Vrijheid en Democra
tie, kan het commentaar van 
Prof. Van Esveld worden aange
vraagd bij de Teldersstichting. 

Den Uyl en het so< 
econoinisciJ 

Gastschrijver is deze keer drs. J. A. Dortland, 
diè op wat sarcastischè wijze het economisch 

. beieid van het kabinet-Den Uyl onder de 
toep neemt. De heer Dortland is econoom en was 

i tot 1 januari stafmedewerker van de directie 
algemene economische politiek van het ministerie 
van economisché zaken. In de'WD is hij 
secretaris van de afdeling Rotterdam. 

Oud-minister langman (VVD, links} en minister Duisenberg 'tre
den op 25 februari te .Rotterdam in debat 

een recent interview voor het 
I KOR. 
De hogepriester van de socia
listische eredienst- deze kwa
lificatie komt niet van ons, 
doch van de minister-presi
dent zelf - constateerde aller
eerst dat het volume van de 
particuliere consumptie in de 
periode 1966-1971 in ons 
land met gemiddeld 51

/ 2 % 
per jaar steeg, terwijl in de 
periode 1972-1974 dH ~ij

gingstempo praktisch is ge
halveerd tot gemiddeld onge
veer 3 %per jaar. Deze gerin
gere consumptiestijging was 
het gevolg van een bewust 
beleid (cursivering van mij, 
D.) van dit Kabinet. Aldus de 
minister-president. 
Deze uitspraak verdient aan 
de vergetelheid te worden 
ontrukt omdat zij typerend is 
voor de socialistische behoef
te diep in te grijpen in de 
sociaal-economische ontwik
keling en voor de lage priori
teit die men in die kringen 
toekent aan individuele ont
plooiing. 

Dat deze behoefte tot verblin
ding kan leiden blijkt wanneer 
wij nader onderzoeken of ge
noemde geringere consump
tiestijging inderdaad het ge
volg is van bewust Kabinets
beleid. 
Enkele citaten: 
• het aandeel van de particu
lieré consumptie in het natio
nale inkomen is nauwelijks 
veranderd omdat ook de pro
duktiegro.ei in de bedrijven
sector aanzienlijk begon te 
vertragen, in samenhang 
vooral met een geringere uit
breiding van de netto-produk
tiecapaciteit (Macro Econo
mische Verkenning 1975); 
• er zijn aanwijzingen dat de 
geringere verbruiksstijging in 
1973 tot op zekere hoogte 
een tegenhanger vormde voor 
een sterke uitbreiding van be
stedingen in de sfeer van 
eigen woningbezit (Centraal 
Economisch Plan 1974 en 
verslag De Nederlandscha 
Bank over 1973); 
• de scherper oplopende 
werkloosheid geeft aanleiding 

tot een terughoudend con
sumptiegedrag (brief d.d. 
1 6-11-197 4 van minister
president Den Uyl aan de 
Staten-Generaal). ,. 

Erkenning 

Bovengenoemde citaten ko
men van onverdachte huize, 
zodat de volgende conclusies 
gerechtvaardigd lijken. Het 
bewuste Kabinetsbeleid bete
kent dan op de eerste plaats, 
gegeven de niet te ontkennen 
samenhang tussen produktie 
en consumptie, dat het Kabi
net-Den Uyl verantwoordelijk
heid claimt voor de geringere 
produktiegroei in de afgelo
pen periode. 
Een nogal verrassende con
clusie, maar in ieder geval een 
duidelijke erkenning van het 
WO-standpunt dat het Kabi
net zich weinig bekommert 
om het ondernemingsklimaat 
en de werkgelegenheid. Of 
heeft premier Den Uyl de 
euvele moed gehad er op te 
zinspelen dat niet de olie
maatschappijen de aanstich
ters waren van de energie
crisis (een populaire verklaring 
in bepaalde linkse kringen 
en de hiermee samenhangen
de geringere produktiegroei), 
doch dat de werkelijke oor
zaak van de olieboycot is te 
vinden in de (buitenlandse) 
politiek van dit Kabinet? Je 

· moet maar durven! 

Op de tweede plaats ben ik 
verheugd dat de minister
president nu ook voorstander 
is geworden van eigen wo
ningbezit. 
De WD heeft dit standpunt 
reeds lange tijd verkondigd, 
maar was altijd onkundig 
van het feit dat zij hierbij 
mocht rekenen op de warme 
sympathie van de PvdA. 
Eigenlijk wel knap van de 
PvdA om je standpunt zo te 
camoufleren! 
Of was hier toch geen sprake 
van bewust beleid? 



laai
beleid 

Op de derde plaats blijkt dat 
het Kabinet de werkloosheid 
bewust laat stijgen om die 
verfoeide particuliere con
sumptie te kunnen afremmen. 
Een originele aanpak! 
Misschien is het toch ergens 
goed voor om dit artikel te 
schrijven, want nu kan - gelet 
op de nauwe onderlinge ban
den - de vakbeweging zich 
nauwelijks meer permitteren 
dit spel nog langer mee te 
spelen. Overigens een interes
sant punt ·voor komende ver
kiezingen. 

Men ziet wat dit Kabinet al
lemaal tot stand heeft ge
bracht bij het beleid gericht op 
afremming van de particulie
re consumptie in de jaren 
1972, 1973 en 1974. Een 
echt "keerpunt" in de poli
tiek. En dan te bedenken dat 
het Kabinet-Den Uyl pas werd 
geformeerd in mei 1973, zo
dat - althans dat veronder
stelde ik - tenminste een 
deel van de beleidsruimte 
voor dat jaar reeds was inge
vuld. Maar als antwoord hier
op kan de minister-preside_nt 
natuurlijk altijd wijzen op zijn, 
voor de verkiezingen van 
1972 geformeerde, schaduw
kabinet. Dit zal dan wel zo
veel betekenen als een kabi
net dat zijn donkere schadu
wen reeds vooruitwerpt! 
Het is niet eenvoudig om mi
nister-president te zijn. In de
cember 1'974 betoogde pre
mier Den Uyl in Vrij Neder
land dat de samenwerking 
met de confessionelen het 
hem onmogelijk maakte te
veel nadruk te leggen op za
ken die dit Kabinet had gerea
liseerd en die zo ",euk zijn 
voor links". 
Nu leek de premier iets ge
vonden te hebben dat wel 
mocht worden gezegd en daar 
blijkt dan weer weinig van te 
kloppen! e 

Mededelingen 
van. het · ·-··-· ___ _,~~Qlr .. - ......... ,~ 

·Jaarlijkse algemene 
vergadering 

e Uitstel behandeling di- · 
verse wijzigingen statu
ten en huishoudelijk reg
lement 

Het hoofdbestuur heeft in 
zijn vergadering van 3 fe
bruari op grond van de uit 
de partij verkregen indruk 
dat een langere voorberei
dingstijd werd gewenst, 
besloten de !>ehandeling 
van punt 6 van de beschrij
vingsbrief "Voorstellen van 
het hoofdbestuur tot diver
se wijzigingen van de sta
tuten en het huishoudelijk 
reglement" uit te stellen. 
Een overhaaste behande
ling, ook op de vergade
ring zelf, kan daardoor 
worden voorkomen. 

Voor de behandeling van 
deze voorstellen zal een 
buitengewone algemene 
vergadering worden uitge
schreven op zaterdag 31 
mei in het Congresgebouw 
te Den Haag, aanvang 
10.00 uur. 
De termijn voor het indie
nen van amendementen op 
deze voorstellen wordt in 
verband hiermedeverlengd 
tot 15 april a.s; 

Aangezien het hoofdbe
stuur de mogelijkheid van 
uitbreiding van het dagé
lijks bestuur zeer urgent 
acht en de behandeling 
van het desbetreffende 
voorstel niet veel tijd be
hoeft te vergen, zal tijdens 
de jaarlijkse algemene ver
gadering als punt 6 van de 
Agenda wél in bèhandeling 

. komen de voorgestelde wij
ziging van artikel 18, eer
ste, tweede en zevende 
lid van de statuten, zoals 
thans vermeld onder punt 

6.3.1 (blz. 1 0) van de be
schrijvingsbrief. 

N.B. Het derde tot en met 
vijfde lid waren ongewij
zigd en het zesde- lid zal 
worden. behandeld ·in de 
buitengewone algemene 
vergadering die· uitsh,1itend 
gewijd zal zijn aan de wij
ziging van statuten en 
huishoudelijk reglement. 

e Wijziging indeling 

In verband met· het uitstel 
,van de behandeling van . 
punt 6 zullen, voor zover 
mogelijk, de. puntèn 12 
(benoeming van leden van 
de commissievan Beroep), 
13 (benoemiflg van leden 
van de commissie Vt)Or de 
Reglementen), 15 (voor-, 
stel van de afdeling Am
sterdam), 1 () (voorstèl van 
de afdeling RJ)swijk), 17 
(motie van de afdeling V el
sen), 18 (voorstel van de 
afdeling (Zevenaar), 19 
(voorstel van de afdeling 
Zevenaar), 20 (voorstel van 
de afdeling Spijkenisse) en 
·23 (rondvraag) alsmede -
indien de tijd dat toelaat -
22 (voorstel van het hoofd
bestuur tot herziening van 
het reglement op de kan
didaatstelling voor leden 

. ~ van de Eerste Kamer der 
Staten-Generaal) op'vrij
dagmiddag in befu;~ndeiÎng 
worden genomen. De mo
gelijkhèid bestaat dat piJnt 
22 geheel of ten dele op 
zaterdagochtend zal wó'r
den behandeld. 

e Jttremy Thorpe 

Er·is een goede kans dat de 
leider van de Britse libe
rale PartiJ, Jeremy Thorpe, 
een deel . van de verga de-

ring zal bijwonen en 
toespraak zal hOudEm; 
kwam het 
het meest gewenst 
indien deze rede zou 
den uitgesproken op 
dagavond, na de 
de heer Wiegel en 
gaarid aan de bellan,del 
van .. het voorstel 
aangaan van een 
tie van liberale 
dé landen van de 
se.Gemeenscháp. 

e Toevoeging van 
punt 16A aan 
schrijvingsbrief 
algemene veralldltrit1o. 

Door een mhwetstëmd 
de oorspronkelijkè 

·schrijvingsbrief niet' 
nomen een voorstel 
afdeling Den flaàg, • 
hieronder volgt: 

, f . 

"De Algemene vet·nAc1~ 
verzoekt het hoc)fdloe$ 
reeds thans te 
met de opsteiHng 

ma en 
het hoofdbestuur 
onderdelen van dat 
gramma zo sn~l mli>QEII!Utitt; 
de diSCUSSie in de nAI'til.•.i•d 

te openen''. 



·,'Ve:J.ekiezi:ngs~ 
·,,,programma 

· Per,brief.van 12 februari 
ia'aán de voorzitter& en se
.ere~arissen van de partij~. 
ct5mmissies verzocht vóór 

:l<juli summier uitgewerk
te· belaidspunten voor een 
nieuw verkiezingsprogram· 
ó'p tè stellen en in te zen~ 
den· aan het hoofdbestuur. 
De bedoeling is dat in de 

· · loop va.n de ZQmer 1975 
··• .dtlfZe punten worden geïn
... ventariseerd en dat aan de 
' . hand van äe inventarisa-

i tiEfworè:lt nagegaan welke 
• aanvullende studies nobd
'zi:tkelijk zijn en welke pun
:~en)Tioeten worden toege-

··· . r~t;7Sgd. Aan de hand van de 
.pUnten die worden inge~ 

diend, zal een eerste schets 
,Qf raamwerk worden opga

.• . k•· steld dat voltooid zou moe
.. <t.ên worden vóór 1 janua
t;~n976. 
· ·oe uitvoering vari dezf) 
. werkzaamheden zou ko

rnet! te liggen bij de stáf 
\(án de prof. mr. B. M. Tel-

• ~êJsstichting en de staf 

van de Tweede Kamerfrac
tie, onder verantwoorde
lijkheid v.an de. voorzitters 
van de Tweede Kamerfrac
tie en van de partij. 
In de loop van 1976 zou-, 
den over een aantatonder.., 
werpen congressen '!'ln/of 
vergaderingen ir1 de par
tijraad gehouden kunnen 
worden. Tot de definitieve 
vaststelling van het verkie
zingsprogram kan• in de 
loop van 1976 het schets
program zo nodig worden 
bijgesteld . 
Het hoofdbestuur meent 
dat deze procedure de (Ie
tegenheid geeft dat tal vari 
onderdelen van het verkie-

. zingliprogram reeds ~itvoe
rig zijn besproken voor de 
definitieve vastftelling,ter
wijl tev!'lns de mogelijkheid 

. b~stond in geval van tus
sentijdse verkiezingen met 
spoed een voll~dig ont
werp:-verkiezingsprog.ram-· 
ma aan de Algemene Ver
gadering voor te leggen. e 

. . 

Logies in Breda 
Wie tijdens de algemene ledenvergadering te Bre
da voor de nacht van 14 op 1 5 maart logiesaccom
modatie wenst, kan zich wenden tot de secreta
resse van de afdeling Breda, mevrouw A. H. Kan
ters-Baaij, Zorgvlietstraat 110 te Breda, telefoon 
01600-55140. • 

Voorstel 
·~~):deling Zeve:~~.anr 

··. Oe afdeling Zevenaar deelt 
rne.e:dat háarvoo.rstel over 
eeh wijziging van de con~ 
"trlbutie~verdeelsleutel, zo
aft;i vastgelegd in de be
schrijvingsbrief voor de, 
jaarlijkse algemene verga- · 
,öering, een overbodige zin 
bevatte. De· zin "Het voor-. 
stet .komt er op neer dat 

·van' de. contributie· f 9 ,-' 
. wordt besleed voor het 

:.. ;" partiJblad, 71 
2 % voor dè 

kamercentrale, 25 % voor 
het hoofdbestuur en de. 
rest voorde afdeling" moet·: 
komen te vervallen. Door 
een misvaratand van de at~· 
deling is deze zirî in het 
gepubliceerdè voorstel blij~ 
ven staan. (:tie agendapunt 
1 8, Vrijheid en Democratie 
van 24 januari - pagina 
18); • 

Nivellering 

Vrijwel dagelijks krijgen we 
voorgeschoteld dat de vak
bonden steeds maar hameren 
op reële toonsverbetering. En 
dat in een economie die dui
delijk aan het verslechteren is. 
Logisch en rechtvaardig is: 
slechtere tijden, lagere in
komens. Wat onderscheidt de 
werknemers - behalve dan 
hun grote aantal -van de an
deren om deze absurde eisen 
op tafel te leggen? 
Zijn Kok en Groeneveld c.s. 
dat helemaal blind? Zien ze 
niet dat ze met hun groeps
inhaligheid de achteruitgang 
alleen maar erger maken? 
In rode kringen geldt maar 
een ding: Nivelleren, ook bij 
de regering, die wordt opgejut 
door haar achterban. In een 
vrije maatschappij zullen on
gelijkheden in capaciteit nu 
eenmaal altijd resulteren in 
ongelijke beloning; dat is te
recht en logisch. Neemt men 
met de macht van de massa, 
die kennelijk de zon niet in het 
water kan zien schijnen, deze 
mogelijkheden weg, dan 
neemt men meteen de moti
vatie weg om zich met zijn 
volle kunnen in te zetten. Nu 
streeft men naar een dicta
tuur, alleen gedreven door 
kif, kleurloos, levensloos en 
vreugdeloos. 
A. CRAMWINCKEL, Hilver
su'm e 

Radio-drugs 

Met toenemende verbazing las 
ik het commentaarvan de heer 
W. van Sinderen te Dokkum 
betr. bovengenoemd onder
werp. Men zou haast gaan 
denken dat meneer van Sin
deren zelf een gebruiker is van 
drugs en wat dies meer zij. 
Bovendien krijgt men de indruk 
dat .hij het gebruik ook nog 
aan wil prijzen. 
Het lijkt mij toe dat wij gezond 
denkel')de mensen zijn, die 

Mijn 

graag in een gezonde maat
schappij willen leven en onze 
kinderen opvoeden. Helaas, 
met het huidige kabinet is dit 
nog niet mogelijk maar daar
om zijn wij, WD-ers, er om dit 
te veranderen. Wanneer de 
VVD zich zou inzetten voor de 
vrijlating van drugs, wat mij 
hoogst onwaarschijnlijk lijkt, 
zou ik bedanken voor het lid
maatschap. 

J. DUIVEMAN-TELLBERG, 
Amsterdam 

• 
Oostersehelde 

Na het lezen van de Ooster
schelde-stukjes in .. Mijn opinie 
is" van 20 december, zou men 
de indruk kunnen krijgen dat 
elke Zeeuwse VVD-er erg te
vreden is met het standpunt 
van zijn partij. Dit is niet waar. 
Een groot aantal mensen die 
vlak achter een Oostersehelde
dijk wonen denkt er heel 
anders over. 
Sinds 40 jaar is er onvoldoen
de aandacht besteed aan het 
onderhoud van onze Zeeuwse 
dijken. Het was een wijs be
sluit van Wasterterp om aan 
de Kamer achttien maanden 
tijd te vragen om na te gaan 
of een caissondam realiseer
baar is. 
Het was zeer onwijs van de 
heer J. B. v. d. Lek uit Warns
veld om die vijftien miljoen 
van de oesterteelt (jaarlijks) 
te verwaarlozen. De mossel
opbrengsten en de daaraan 
verbonden werkgelegenheid 
worden door hem niet ge
noemd. 
De golfstroom uit de Noord
zee voert nog voldoende zand 
aan voor de wegenbouw e.d. 
Het is kolder om de vloed
stroom, deze onbezoldige 
beurtschipper die bovendien 
schepenvol faecaliën als re
tourvracht meeneemt, zijn ont-

. slag aan te zeggen. 
Onze Gedeputeerde Schlinge
mann zou grote groepen jon
geren en kleine en midden-



• • • opinie Is .... 

grote zelfstandigen een grote 
dienst bewijzen als hij eens 
naar hun mening wilde luiste
ren en niet bij herhaling een 
volledig afgesloten Ooster
schelde voor de t.v.-camera 
propageerde. 
Prof. Vondeling heeft, toen hij 
de Staatskas beheerde, ver
klaard dat uit de opbrengsten 

. van het aardgaswel tien Delta
plannen gerealiseerd zouden 
kunnen worden. 
Mij dunkt, dat voor het sluit
stuk van het Deltaplan de 
meest doeltreffende oplossing 
gekozen dient te worden, ook 
al wordt dit duurc;ler dan aan
vankelijk geraamd. 
Het moet Luctor et Emergo 
blijven, geen Luctor et Emorto! 
J. DAGEVOS, Wemeldinge e 

Aan de basis 

Werken aan een grote volks
partij. Wat betekent dit? Wer
ken aan de basis. Wat bete
kent werken aan de basis van 
de partij? 
De partij is begrijpbaar voor 
de heel gewone mensen. Dat 
betekent afstand dol;ln van ti
tels. Dat betekent .afstand 
doen van geschoolde of uni
versitaire woordkeus in woord 
en geschrift. 
Dat betekent dat, als er een 
beroep gedaan wordt op de 
mensen van de WD, dat er 
van onderop naar boven toe 
wordt gewerkt en dat het ook 
afgemaakt wordt. Op den 
duur moet iedereen een be
roep kunnen doen op de men
sen in de VVD. Dat betekent 
veel werk, maar het gaat op 
den duur de partij ook een 
eigen gezicht geven. 
Kom je aan de burgerrechten 
van een VVD-er dan kom je 
aan de hele WD. Dat bete
kent dat er op den duur een 
kantoor moet komen, waar 
burgers, raadsleden, ambte
naren e.a. met hun vragen en 
klachten terecht kunnen. 
P.A. BUIJS, 's-Graveland • 

Portugal-collecte 

In Vrijheid en Democratie van 
7 februari l.I. brengt hoofdre
dacteur Ph. C. la Chapelle zijn 
bedenkingen tegen de actie 
.,Houd Portugal Vrij" van 
PvdA en VARA naar voren. 
Ofschoon ik een aantal van 
die bezwaren deel, meen ik 
het standpunt van de VVD
gemeenteraadsfractie in Zwol
le hierbij mede te moeten 
delen. Het College van B. 
en W. in Zwolle - een door 
de PvdA opgedrongen meer
derheidscollege van 3 CDA 
en 2 WO-wethouders - had 
de straatcollecte voor de so
cialistische partij van Soares 
toegestaan, mits op de collec
tebussen duidelijk stond aan
gegeven dat het om een so
cialistische actie ging (dus 
niet .,Houd Portugal Vrij"). 
Het college werd hierover 
door het SPV-raadslid geïn
terpelleerd. De VVD-fractie 
(zonder de wethouder 5 man 
sterk) keurde unaniem het 
collegebeleid goed. Het 
leek ons niet juist paternalis
tisch uit te maken aan welk 
doel de burger zijn geld wenst 
te besteden. Wie de actie niet 
wil steunen, kan de collecte- . 
bus negeren. We mogen het 
dan al met de maatschappij
opvatting en met de tactiek 
van de PvdA veelal oneens 
zijn, ik dacht dat we respect 
moesten hebben voor de vele 
socialisten die in hun vrije 
tijd met de collectebus de 
straat op gaan, om een demo
cratische partij in een land, 
waar de democratie met veel 
moeite weer opgebouwd 
moet worden, de helpende 
hand te bieden. De liberale 
internationale poogt, wellicht 
op andere wijze, het libera
lisme in Portugal te steunen. 
Is het verkeerd, erkenning te 
betuigen voor wat gezien 
moet worden als oprecht 
idealisme, bij onze politieke 
tegenstanders? 

f ~ndeze rub~iek publiceren wij brievenven lezers. De redactie · · 
behoudt zich daarbij het recht voor redactionele 
wijzigingen aan te brengen of stukk~tn te bekorten,luiteraard 
zonder de kern van het betoog aan te ta$ten. t. .· 
Wij $treven ernaar zoveel mogelijk lezers aan het woord tê ·> 
laten. Dit betekent dat korte helder geformuleerde brieven 
(maximaal 300 woorden en vooral duidelijk geschreven of 
getypt!) het meest kans maken vlot en il'!tegraal te worden 
opgenomen. · . .. 
Publicatie betekent niet dat wij instemmen met het betóog. 

.. Straatcollectes zijn tot nu toe 
steeds voor een liefdadig doel 
gehouden, niet voor politieke 
doeleinden", stelt de heer la 
Chapelle. 
Hij betreurt (hij schrijft .,wij", 
wie zijn dat?) dat deze ge
dragslijn op grote schaal is 
doorbroken en vreest dat een 
bedenkelijk precedent is ge
schapen. De Zwolse VVD
fractie achtte het ten aanzien 
van straatcollectes juist, dat 
met de traditie werd gebroken 
(het hele collectesysteem 
moet op de helling), omdat 
juist bij straatcollectes een 
beroep op de verantwoorde
lijkheid gedaan kan worden. 
De straatcollecte is als pro
pagandistische methodezeker 
zo effectief als affiches en 
doet een beter beroep op. de 

. burgerzin dan protestoptoch
ten. We zijn toch niet jaloers, 
dat de PvdA als eerste op 
deze mogelijkheid gekomen 
is? 

L. LAPOUTRE, Zwolle 
.(VVD-fractievoorzitter) 

"Wit: dat . zijn wij, name
lijk: 
De Redactie t8 

Staatsgeblunder 

Met de invoering van deel 111 
van het kentekenbewijs is en 
wordt verschrikkelijk geblun
derd. In een voorlichtingsbro
chure, die op het postkantoor 
verkrijgbaar is, staat dat men 
niets hoeft te doen als ,.de 
gegevens van uzelf en van 
de auto al correct geregi
streerd zijn". Ik deed dus niets. 
maar werd begin januari toch 
onrustig. Ik heb toen een 
witte kaart ingevuld. Enige 
dagen later las ik in de krant 
dat er al eeneneenkwartmil
joen witte kaarten waren in
gevuld. 
Allemaal autobezitters met 
wie in de registratie dus· iets 
mis was. 
De Rijksdienst voor het Weg-

verkeer geeft de computer de 
schuld. Die computer heeft al 
viereneenhalf miljoen accept
girokaarten de deur uitge
stuurd, tewijl er voor zover 
ik weet nog geen drie mil
joen auto's zijn. Het blijkt 
dus dat niet zozeer de com
puter als wel de Rijksdienst 
voor het Wegverkeer wartaal 
heeft uitgeslagen, warboel en 

. janboel heeft geschopt. Hoe
veel weggeblunderde belas
tingcentjes zijn hiermee naar 
de knoppen gegaan. 
Er is geen beter bewijs van 
de incompetentie, het schrik
barend onvermogen van zulke 
logge staatsapparatuur. Het 
demonstreert tev'"ens de naï
viteit en het kinderlijk ver
trouwen van de Nederlanders 
en van de PvdA-stemmers in 
het bijzonder, die zich steeds 
maar weer in de Jure laten 
leggen en toch maar weer 
steeds op hun staatssocialis
tische stokpaardjes stemmen. 
Gevaarlijke stokpaardjes bo-. 
vendien, want we· trappen 
voor we het weten onze 
mooie democratische porse
leinkast aan diggelen en ons
zelf het rechteloze, donkere 
hol der staatsalmacht in. 
Hoe meer ze blunderen des 
te meer kans dat ons de 
schellen tijdig van de blauwe 
ogen vallen. 
DR. W. F. BON, Ankeveen e 

,--·""-
Eerste kamer 

In het artikel .,Uit elkaar 
gespatte zeepbellen" in 
Vrijheid en Democratie 
van 7 februari staat onder 
meer dat van de Ee~ste 
Kamerleden die voor zes 
jaar worden gekozen, tel
kens slechts een derde 
voor aftreden in aanmer
king komt. 

Dit is onjuist. Van de Eer
ste Kamerleden treedt niet 
telkens een derde af, maar 

U
e helft en wel om de drie 

aren (resp. 37 of 38 van 
e 75). · e 

·· ... ;rt 



....Op maandag 24 
Het Gulden Vlies 
aanvang 20 uur. 

.,.,, ... ronn Kamercen-

- Op maan
'"'"'''u""' in Het Wapen 

áanvang 20 uur. 
,ledenvergadering 

jlfdeling. 

·.: Qp dinsdag 4 
in Hotel Haarhuis; aan

•·1'7.30 u. WD-'café af
Arnhem met als spre-

.· Ploeg (lid Tw>.K.) over 

; Op donderdag 6 
Oe Harmonie; aan

. uur. ledenvergade
de afdeling. 

a. d. IJSSEL- Op 
17 maart in café 

café van 
als spr. mej. mr. A. 
van de Coppello 

' 1 ~ 
\ 

VVD van· A tot 2] 

vang 20 uur. Bijeenkomst van 
de afdeling met als spreker 
H. P. H. Waalkans (lid Tw. K.) 
over zelfstandig ondernemers
schap in deze tiid .. 

DEVENTER -Op woensdag 
5 maart liberale borrel in 't · 
Arsenaal, met als inleiddr 
H. F. f:leijmans, secr. van de' 
Kamercentrale Zwolle. Onder
werp: sociale vèrzekeringen. 

DRUTEN~ In het~t:rstuurvan 
de nieuwe afd, Druten heb
ben o.m. zitting: A. van Vugt 
(voorz.), Th .. Peterse, Tuin
schouwstraat 5· (secr ./pen-
ningm.) · 

ENSU -Op maandag 24 febr. 
in café-rest. Trim Bourgogne; 
aànvang 20.30 uur; Bijeen
komst van de afd. ENSU 
(Eygelshoven, Nieuwenhagen, 

. Schaesberg en Ubach met 
als spreker mr. H. E. Koning 
(lid Tw. K.). 

FRANEKER- Op do.nderdag 
27 febr. ·in café Oe Bogt fen 
Guné, aanvang 20 uur. BiF 
eenkomst van de Statencen
trale Fra'neker met als spreker 
drs. l. Hilarides (lid GS) over 
provinciale zaken. 

GILZE-RIJEN -.In het be
stuur van de nieuwe afdeling 
Gilze en Rijen hebben o.m. 
zitting A. Ideesseis (voorz.), 
mevr. G. W. Krijvenaar-Van 
der Wal, Kennedylaan 76, 
Rijen, tel.: 01612 - 3772 
(secr.) en A. Berends (pen
nihgm.). 

' GIESSENBURG-SCHEL- I 

LUINEN - Op vrijdag 28 fe
bruari feestavond voor WO
leden en genodigden in' het · 
Dorpshuis teSchelluinen, aan
vang 20.00 uur. 

HEILOO -Op donderdag 27 
febr. in de geref .. kerk, 'Noor-

\ dergeeststraat, aanvang 20 
uur. Algem. ledenverg. van de 
afdeling met als spreker mr. 

H. van Riel (fractievoorz. E.K.) 

DEN. HAAG - Op dinsdag 
25 febr. in café Hulsbos, 
Haarlemmerstraat 20; aan
vang 20 uur. Politiek café 
van de onderafdeling V. 

OEN HAAG -Op dinsdag 11 
maart in Badhotel, Schevenin
gen; aanvang 20 uur. Bijeen
komst van de onderafdeling V 
met als spreker H. J. de Kos
ter (lid Tw. K.). 

JOVDGooi 

De afdeling Gooi en 
omstreken van de 
JOVD houdt op vrijdag 
28 februari een open
bare vergadering te 
Bussum in hotel De 
Gooischa Boer, aan
vang 20.00 uur. Spre
kers zijn de heren E. 
Nijpels, landèlijk voor
zitter van de JOVD eo 
R. Böse, oud-praesas 
van de Liberale Studen
ten Vereniging Neder
land. Het onderwerp is: 
Liberaal beleid . 

HELLEVOETSLUIS Op 
dinsdag 25 febr. in café-rest. 
Hazelbag; aanvang 20 uur. 
ledenverg. van de afdeling 
met als spreker F. R. van lang 
(gemeentesecretaris over gem. 
plannen). 

HENGELO - In tJet nieuwe 
bestuur van de Statencentrale 
Hengelo hebben o.m. zitting: 
M. K. Hylkema (voorz.), K. J. 
lantlré, Deldenerstraat 257, 
Hengelo; tel.: 05400- 13808 
(secr./penningm.). 

HULST-HONTENISSE- Se
cretaris van afd. Hulst-Honte-. 
nisse is geworden: F. Schijf, 
Zwaluwstraat 20, Hulst; tel.: 
01140- 3998. 

HUISSEN- Op maandag 24 
febr. in hotel De laak; aan
vang 20 uur. Bijeenkomst van 
de afd. met als spreker L M. 
de Beer (lid Tw. K.). 

KAATSHEUVEL- .LOON op 
ZAN o - Op maandag 24 
febr. Jn ontmoetingscentrum 
De Werft; .aanvang 20 uur. 
Bijeenkomst van de afdeling 
met als spreeks~er mevr. drs. 
N. Smit-Kroes. 

KE!OICHEM - Secr. van de 
afd. Kedichem, mevr. A. E. de 
Koning. De Groot, is verhuisd 
naar Ungedijl< 163, Ooster
wijk (post Leerdam); tel.: 
03451 - 2756. 

KERKRADE- Op maandag 3 
maart spreekt mr. F. Por
theïne voor de afdeling Kerk
rade. 

KRIMPENERWAARD - Op 
maandag 3 maart in Lekzicht, 
Bergambacht aanvang 20 
uur. Informele bijeenkomst 
met bestuurs- en raadsleden 
in de Krimpenerwaard met. als 
sprekers L M. de Beer en 
A. J. Evenhuis (leden Tw. K.) 
Tevens zal de afdeling een 
cursus discussietechniek or
ganiseren onder leiding van 
de heer Joekas (lid Tw. K.). 

LAND VAN ALTENA - De 
secr. van de afd. G. Weening . 
is verhuisd naar Bergstraat 
32, Wijk en Aalburg; tel.: 
04164-2167. 

LEERSUM.- Secretaris van 
de afd. is geworden mevr. 
E. lusthof-Tuinman, Kwartel
.laan 3, Leersum; tel.: 03434-
2759. 

LEEUWARDEN ... Mr. B. P. 
van Veen, oud-Staten- en 
Raadslid en oud-hoofdbe
stuurslid van de W.O is ·be
noemd tot lid van .verdienste 
van de afd. Leeuwarderk\c'< 



LEERSUM -· In het nieuwe 
bestuur van de afd. Leersum 
hebben o.m. zitting: drs. A.v. 
d. Ree.(voorz.), mevr. E. Lust
hof-Tuinman {secr.), Kwartel
laan 3; tel.: 03434 - 2759 
en mevr. A. Brandsma-Van 
Es (penningm.). 

LICHTENVOORDE- Nieuwe 
secr. van de afdeling is mevr. 
C. Kots-Fontein, Mlddachten
weg 37, Lichtenvoorde; tel.: 
05443-2273. 

Dr.P.G.,•an d<" Vliet 

Dr. P. G. van de Vliet, 
oud-lid van de Eerste 
Kamer voor de VVD en 
tot september vorig jaar 
wethouder van onder
wijs en financiën te 
Hilversum, is benoemd 
tot lid van verdienste 
van de afdeling Hilver
sum. 

MAARTENSDIJK- Secreta
ris van de afd. is geworden: 
B. van Oostenrijk, Nachte
gaallaan 5, Maartensdijk; tel.: 
03461 - 2433. 

MIDDELBURG -Op maan
dag 3 maart In hotel Van 
Oosterom; aanvang 19.30 
uur. 

Algemene ledenvergadering 
van de Kamercentrale Mid
delbt,Jrg met als sprekers J. 
Hoekstra (fractievoorz. WD in 
PS) en ir. J. P. Korbee over de 
vaste oeververbinding in het 
kader van de werkeloosheid. 

MIDDENMEER-Op maan
dag 3 maart in hotel Smit 
in Middenmeer; aanvang 20 
uur. Bijeenkomst van de Ka
mercentrale Den Helder met 
als spreker H. Wiegel (frac
tievoorz. Tw K.). 

MOOK-MIDDELAAR - Op 
dinsdag 25 februari in 't 
Zwaantje, De Biesselt aan
vang 20. uur. Informele leden
bijeenkomst. Penningmees
ter van de afdeling Mook
Middelaar is geworden E. J . 
van Haaren jr. 

NIEUWEGEIN- Secr. van de 
afdeling is geworden: J. R. 
Miedema, Poortenaarlaan 90, 
tel.: 03402- 2796. 

NIJMEGEN - Op vrijdag 28 
febr. in café De Molen, te 
Malden; aanvang 20 uur. Bij
eenkomst van de afd. Stads
gewest Nijmegen met als spr. 
mevr. mr. E. Veder-Smit. 

NORG - De heer T. S. J. 
Hotsma, Volmachtenlaan 15; 
tel.: 05928 - 3146 is secr./ 
penningm. van de afdeling ge
worden. 

OEGSTGEEST Nieuwe 
secr. van de regio Leiden is 
ir. H. C. de Boer, Joh. Evert
senlaan 10, Oegstgeest; tel.: 
071 - 52747. 

OISTERWIJK - In februari 
wordt de afdeling Oisterwijk 
opgericht. Correspondentie
adres is: J. B. Paagman, Bos
weg 177, Oisterwijk. 

PEIZE - Secretaris van de af
deling Peize is geworden : 
Mevrouw N. J. Aalders-Suir, 
Hazelaarlaan 8; tel.: 05908-
32613.' 

PUTTEN - Op vrijdag 28 
febr. spreekt mr. J. G. Riet
kerk (lid Tw. K. voor de afd. 
Putten, Hotel De Roskam; 
aanvang 21 uur. 

ROLDE - Secr./penningm. 
van de afdeling Rolde is ge
worden: J . M. Heling, Telgen
kamp 6. 

ROSMALEN - Op maandag 
24 febr. in rest. De zeven zin
nen; Bijeenkomst van de afd. 
met als spr. drs. D. J. D. Dees 
(lid Tw. K.). 

ROTTERDAM -Op dinsdag 
25 febr. in De Doelen (klei
ne zaal); aanvang 20 uur. De
bat tussen mr. drs. H. Lang
man {oud. min. van Econ. 
Zaken WD) en dr. W. F. 
Duisenberg (min. van Fin. 

PvdA) over particuliere onder
nemingsgewijze produktie. 

TILBURG- Op maandag 10 
maart spreekt H. J. de Kos
ter (lid Tw. K.) voor de afd. 
Tilburg e.o. 

VUGHT - In het nieuwe be
stuur van de afdeling Vught 
hebben o.m. zitting: E. R. J. 
Voss (voorz.). W. Poerink, 
Loonsabaan 171; tel.: 073 -
561925 (secr.) en P. G. W. 
Domenie (penningm.). 

WEESP - Op donderdag 6 
maart in De Tapperij, Achter
omstraat 8; aanvang 10 uur. 
Ledenvergadering afd. WeeSp. 
Secr. van de afdeling Weesp 
is thans: ·c. Draijer, Fijnvan
draatlaan 5; tel.: 02940 -
11261. 

WIERDEN - Op vrijdag 28 
febr. in Kegelbaan Het Cen
trum. Bijeenkomst van de afd. 
met als spreker dr. K. van Dijk 
(lid Tw. K.). 

DE WIJK - Op maandag 3 
maart in zaal Het oude Ho
genkamp; aanvang 20 uur. 
Bijeenkomst liberale kring 
Meppel-Steenwijk met als 
spreker mr. H. van Riel (frac
tievoorz. E. K.) . 

WINSUM - Op maandag 3 
maart in De Heerdstee; aan
vang 20.45 uur algem. leden
verg. van de afdeling met als 
spreker drs. J. F. Scherpen
huizen (lid Tw. K.). 

WEST -ZEEUWS-VLAAN
DEREN - Secretaris van de 
afdeling West-Zeeuws-Vlaan
deren is geworden: L. de Rooij, 
Mariastraat 11, Zuidzande. 

ZEIST - Op maandag 24 fe
bruari in hotel Figi; aanvang 
14.30 uur. Bijeenkomst vrou
wen in de Wd met als spr. 
mevr. Mr. E. Veder-Smit (lid 
Tw. K.) over volksgezondheid. 
Op maandag 24 maart om 
20.00 uur discussie-avond in 
Boschlust te Zeist met als 
spreker G. W. Keja (lid Tw. K.) 

ZOETERMEER- In het nieu
we bes~uur van de afdeling 
Zoetermeer hebben o.m. zit
ting: H. G. Jurriaans (voorz.), 
mevr. M. J. I. van Asperen 
Vervenne (secr.) en J. W. La
gerweij (penningm.). e 

Kopij voor deze 
rubriek in het volgend 
nummttr dient de 
redactie bereikt te 
hebben op dinsdag 25 
februari. Adres: 

Redactie Vrijheid en 
Democratie Pieter de 
Hooghlaan 87, 
Hilversum. 



Vrijheid in uw tuin 
kvnt u krijgen met groen-blijvende planten 

CONIFEREN van 21/z tot 4 meter hoog, vanaf f 40,-
Tevens geluidwerend en luchtzuiverend. Wij geven eventueel deskundig advies! 
De planten komen regelrecht uit onze kwekerijen, groot 9 ha. 

Graag telefonische afspraak 

maken voor eventueel bezoek 

aan kwekerij. 

Alles op zandgrond gekweekt, dus ze·er goede kluit. 

FIRMA JAC. JURRISSEN & ZOON SINDS 1773 

Cort van :der Lindenlaan 1a- NAARDEN- Telefoon 02159-43706 

Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat uw schilderwerk, glas- en behangwerk 
uitvoer~n d.oör schildersbedrijf 

JOH •. ZWETSLOOT 
PLEIN 14 - TEL. 01751-2706 • WASSENAAR 

ZO'N BETROUWBARE 

GARDSMAN 
branddetector 
TIJDELIJK M_ET 

f 50.- KORTING! 

NU VAN f 195.- VOOR f 145.· (excl. 16% O.B.) franco huis. 

e beschermt uw leven en uw eigendommen 24 uur per etmaal 

eDe Gardsman treedt in werking zodra de temperatuur door 

een beginnende brand een waarde van 55° C bereikt en geeft 

gedurende 2Y, minuut een zeer doordringend alarmsignaal, 

e GEEN BATTERIJEN, 
ELECTRICITEIT. GA.S OF 
CHEMICALIEN 

e WERKT 100% MECHANISCH 

eONBEPERKTE GARANTIE 

e PERMANENTWERKENDE 
THERMOSTAAT (BI-METAAL) 

eHOOG 
GEPERFECTIONEERDE 
PRECISIE-APPARATUUR 

VOOR INLICHTii'jGEN.EN BESTELLINGEN 

eziCHTBAAR 
WAARSCHUWINGS
SIGNAAL IN GEVAL VAN 
MISBRUIK 

e VERVAARDIGDVAN 
NIET-GORRODERENDE 
MATERIALEN 

e EENVOUDIGE 
OPHANGING AAN SPIJKER 
OF IETS DERGELIJKS 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 
JAVASTRAAT 47A- TEL. (070) 46 33 88- 65 65 97 

DEN HAAG 

RENAULT 
AMSTELDIJK 52 

TEL.: 7915 23 

AMSTERDAM 

Ook voor 

GOEDE Renault-occasions 

Amax Automobielbedrijf 
Off. Renault-agent 

voor de aankoop van uw 
BUNGALOW 
of LANDHUIS In 
EINDHOVEN 
of omgeving 

iser: 1fih-. 

Voor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 

van uw BANKSTEL 
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Kosteloze vrijblijvende concurrerende offerte. Geldlening 
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Drs. J. A. Uding & Partners. 
Financiële adviezen en vastgoed consultants. 

v. Maerlantlaan 7 • Amersfoort • 033 - 16853 - 32068 
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vrijheid en democratie 
• De redactie van 
Vrijheid en Democratie 
is gevestigd te 
Hilversum, Pieter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070- 614121). Voor 
adreswijzigingen etc. 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b.v., postbus 20 
te Zandvoort, 
telefoon 02507- 4745. 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeen secre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag, 
Koningirmegracht 57, 
telefoon 070- 614121. 
Postrekening: 67880 ten 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 

• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen-· 
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon.070- 614911. 

Werkgelegenheldsnota: pag. 4 en 5 

Haya gaat bij
tanken: pag. 6 

Discussie over kernenergie: pag. 8 

Kamerjournaal: pag. 10 

VVD-Kamerlid 
Van Aardenne: 
Niet zomaar 
uit rode vakbond 
weglopen 
pag. 12 

Raadslid 
Homan-Müller 
over Hilversums 
onkruid: pag. ·15 

VVD-Kamerlid 
De Koster over 
buitenlands 
beleid: pag. 16 

Brezjnjew is 
weer beter: 
pag. 17 

Amendementen voor Breda: pag. 18 



door Ph. C. la Chapelle. 
hoofdredacteur 

AIDsterdaiDse 
/ 

onbekuraaiDheid 
Tijdens de begrotingsbehan
deling, eind vorig jaar, heeft 
de voorzitter van de VVD
fractie in de Amsterdamse ge
meenteraad, H. H. Jacobse, 
aan de heer Samkalden ge
vraagd of hij nog wel burge
meester van de hoofdstad 
wilde blijven. Samkalden zat 
opgescheept met een hem op
gedrongen links meerderheids
college. Figuren zoals ex
provo, ex-kabouter en thans 
PPR-lid Roei van Duyn en 
PSP' er Huib Riethofwaren tot 
wethouder gebombardeerd. 
Van meet af aan was duidelijk 
dat het college qua personele 
samenstelling ondermaats wa~ 
(die verschraling treedt on
vermijdelijk op als slechts een 
heel krappe meerderheid alle 
wethouders moet leveren) 
en dat de samenwerking bin
nen het dagelijks bestuur van 
de gemeente moeilijk zou 
worden. 

In Amsterdam zijn nu op korte 
termijn twee zaken aan de 
orde: oplossing van de poli
tieke bestuurscrisis en een 
zakelijke oplossing van het 
probleem Nieuwmarktbuurt. 

.. Ik blijf dit doen," zo kreeg 
Jacobse te horen, .. zolang 
ik er plezier in heb - en dat is 
nog steeds het gevaL" Men 

Ex-wethouder Riethof 

Met het vertrek van wethou
der Riethof is de PSP uit 
het college verdwenen. Daar
mee is de politieke basis 
aan dit college ontvallen. We 
menen dat de consequentie 
daarvan zou moeten zijn dat 
thans alle wethouders hun 
portefeuilles ter beschikking 
stellen, om aldus de weg te 
effenen voor de vorming van 
een nieuw college. Onze voor
keur gaat daarbij uit naar 
een zo breed mogelijk sa
mengesteld afspiegelingscol
lege. Zoals bekend is de VVD 
daarvan principieel voorstan
der. In de Amsterdamse situ
atie komt erbij dat men, door 
zoveel mogelijk politieke par
tijen bij het dagelijks bestuur 
van de stad te betrekken, 
gebruik kan maken van de 

kan zich in redelijkheid afvragen of het plezier 
er voor Samkalden zo langzamerhand niet 
af is. Wij hopen niet dat hij het bijltje erbij 
n~erlegt, want daardoor zou de crisis alleen 
maar ernstiger worden. Maar het zou ons 
niet verbazen. 
Wat in Amsterdam gebeurt, is uiterst triest 
De energie wordt verspild aan het elkaar af
vangen van vliegen en het elkaar beentje 
lichten, de democratie wordt in discrediet ge
bracht, het stadsbelang wordt schromelijk 
verwaarloosd. De zaak is tot barsten gekomen 
op het fel omstreden punt van de metro
aanleg, maar - hoe ernstig op zichzelf ook -

' dat is slechts een symptoom van de onbe
kwaamheid van het college. 
Wij waren er al langer van overtuigd, maar 
in Amsterdam is het nu dan duidelijk bewe
zen: .. getuigenis-partijen", zoals de PSP en 
de PPR zijn ongeschikt om bestuursverant
woordelijkheid te dragen. De vertegenwoor
digers van die partijen komen er op een be
stuurspost al ras achter, dat de zaken vaak 
toch wel wat· anders liggen en ingewikkelder 
zijn dan hun achterban, in een extreem uto
pisme, meent Moeilijkheden met die acher
ban blijven dan ook niet uit. Een deel van de 
PvdA - ook dat is in Amsterdam overduide
lijk - heeft de neiging zich bij die .,getui-
genis-partijen" aan te sluiten. 

best beschikbare krachten (en 
dat is hoog nodig), terwijl het bovendien 
de. enige weg lijkt om het geschokte ver
trouwen van de burgerij te herstellen. 
Wat de metro-problemen betreft: de VVD 
heeft steeds scherp geageerd tegen het tracé 
door de Nieuwmarktbuurt. De liberale fractie 
in de hoofdstad vindt het een zeer ongelukkig 
tracé en is van mening dat de mogelijke 
alternatieven onvoldoende zijn onderzocht 
De linkse meerderheid heeft het Nieuwmarkt
tracé doorgedrukt en daarbij een volslagen 
gebrek aan tact tentoongespreid. Er dient ge
streefd te worden naar ontspanning door: 
1. uitstel van het werk, 
2. herstel van het gesprek met betrokkenen, 
3. serieus onderzoek naar alternatieven. 

Er ligt een raadsbesluit om de oostlijn van de 
metro via de Nieuwmarktbuurt naar het Cen
traal Station door te trekken en men· kan de ~ 
stelling verdedigen dat dit eenmaal genomen 
besluit uitgevoerd moet worden. De WD 
heeft er geen moeite mee een herziening van 
dat besluit - waartegen men altijd gewaar
schuwd heeft en dat nu heel duidelijk niet 
goed blijkt te zijn -te bepleiten. Zij is ook van 
mening dat er geen noord-zuid lijn onder het 
hart van de stad door moet komen en dat dus 
ook dàt raadsbesluit ingetrokken dient te 
worden. e 



De aanvullende nota o.ver 
maatregelen om de werkge
legenheid te bevorderen en de 
economie te activeren is on
langs met weinig enthousias
me ontvangen. De perscom
mentaren waartoe wij ons 
hier beperken geven daarvan 
een duidelijk beeld. 

De N RC constateert dat ,.het 
indrukwekkende aantal van 
59 maatregelen" weinig be
vat dat een werkelijk ant
woord is op het taaie onge
rief van de hardnekkige werk
loosheid. Het werkelijke ant
woord op de problemen kan 
pas worden verwacht als de 
regering haar begroting voor 
1976 moet opstellen. 
,.Dan zal moeten blijken of het 
mogelijk is de lasten voor de 
particuliere sector blijvend te 
verlichten". Het huidige pak
ket maatregelen is vooral ge
richt op behoud van de werk
gelegenheid. ,.Het zou on
rechtvaardige kritiek zijn te 
zeggen dat het aangediende 
beleid geen garantie biedt dat 
de werkloosheid in ons land 
binnen afzienbare tijd aan
zienlijk zal worden vermin
derd", maar de oplossing van 
het vraagstuk van de struc
turele werkloosheid zal nog 
veel tijd vergen. ,.Voor de rest 
is de werkgelegenheidssitua
tie in ons land bovenal af
hankelijk van de ontwikkeling 
in de wereldeconomie". 

De Volkskrant spreekt er zijn 
teleurstelling over uit dat het 
kabinet niet duidelijker heeft 
laten zien in welke richting 
het de aanval op de struc
turele werkloosheid zoekt. 
,.De grote vraag is - en de 
regering werpt die ook op -
hoe de arbeidskosten voor de 
bedrijven geremd kunnen 
worden. Dat zal een moeilijke 
operatie zijn, waarmee recht
vaardige lasten verdeling en 
meedelen van werknemers in 
de extra winsten als gevolg 
van die matiging nauw 

,, samenhangen .... De verde
lingsvragen die aan de orde 
zijn, betreffen ook de ruimte 
die het bedrijfsleven krijgt. 
Het kabinet houdt vast aan 
gerichte maatregelen, waar
van echter moet worden af
gewacht of ze in hun huidige 
omvang voldoende ,zijn .... 
De werkloosheidsnota kiest 
niet duidelijk een weg naar 

Ulerkgelegen
heidsnota 

ombuiging van het proces dat 
tot structurele werklobsheid 
leidt en mist daarmee per
spectief voor de langere ter
mijn" 

Het Algemeen Dagblad 
vindt dat bedrijven, ,.die de 
toekomst met vertrouwen 
tegemoet zien" te weinig door 
de nota worden gestimuleerd. 
.. Een verlaging van de ven
nootschapsbelasting, dus een 
lastenverlichting over de hele 
linie, is hiervoor het beste 
middel. Het zou een bijdrage 
leveren aan het noodzakelijke 
herstel van de rendemen
ten . . . . Zonder voldoende 
winst geen investeringen, 
zonder investeringen geen 
nieuw werk". De krant hoopt 
dat de confessionele partijen 
de regering m.b.t. de verlaging 
van de vennootschapsbelas
ting over de streep kunnen 
trekken. 

De Telegraaf noemt de wijze 
waarop de regering het werk
loosheidsvraagstuk benadert 
funest. Pas nu buigt de rege
ring zich over een studie van 
het Centraal Planbureau ,.dat 
uitstoting van arbeid door 
sterk gestegen arbeidskosten 
als een van de voornaamste 
oorzaken ziet van het abso
luut tekort aan arbeidsplaat
sen". ,.De p~emier heeft daar 
niet de conclusie uitgetrokken 

dat algemeen werkende 
maatregelen die ook de sterke 
groeiers en motoren van onze 
economie bevoordelen geno
men moeten worden om de 
l.ast van het bedrijfsleven te 
verlichten". 

Het Parool meent dat van de 
29 goedgekozen bouwpro
jecten die het programma van 
de regering bevat het snelst 
effeçt kan worden verwacht. 

,.Eveneens van belang, vooral 
ook op langere termijn, zijn 
maatregelen als de verklei
ning van de beroepsbevolking 
door de versnelde leerplichts
verlenging en het streven 
naar een vervroegde of flexi
bele pensionering, de ver
ruiming van de herscholing, 
de verbetering van arbeids
plaatsen en de versterking van 
de arbeidsbemiddeling. Deze 
punten verdienen stuk voor 
stuk waardering al kan men 
zich van sommige afvragen 
waarom daarmee zo lang ge
wacht is. Van de meeste 
overige maatregelen, met 
name die in de fiscale sfeer, 
is het effect onzeker, omdat 
moet worden afgewacht hoe 
het bedrijfsleven daarop zal 
reageren. Terecht heeft het 
kabinet niet willen grijpen 
naar- een te globaal werken-
de - verlaging van de ven-

nootschapsbelasting''. Het is 
echter een gemiste kans van 

Den Uyl, vindt het blad, dat 
hij de gelegenheid niet heeft 
aangegrepen om de nood
zaak van inflatiebestrijding te 
onderstrepen. ,.Per slot van 
rekening vormt de inflatie een 
van de grondoorzaken van de 
nog steeds overwegend struc
turele werkloosheid". Ook 
mist het blad iets over be
vordering van de geografi
sche mobiliteit van de werk
nemers en ,.de plaatsing van 
het werkgelegenheidsvraag
stuk in de bredere samenhang 
van een ,.totaal" beleid op 
langere termijn. In die zin is 
de nota meer een optelsom 
van incidentele, ten dele niet 
onverdienstelijke maatregelen, 
dan de formulering van een 
beleidsrichting". 

Trouw meent van het kabinet 
verwacht te mogen hebben 
dat het onder de aandacht 
van het publiek gebracht zou 
hebben dat de arbeidskosten 
in het bedrijfsleven niet onge
straft kunnen worden losge
maakt van hun samenhang 
met de arbeidsproduktiviteit, 
.. al was het slechts om het 
land verdere werkgelegen
heidsrampen in de toekomst 
te besparen. Maar helaas mist 
men in de nota .. en in de 
presentatie ervan elk spoor 
van. de mentale beïnvloeding, 
die in dit opzicht bitterhard 
nodig is" ... De aard van het 
probleem is buitengewoon 
ingewikkeld en het is daarom 
goed dat het kabinet in zijn 
concrete beleid vooral heeft 
gemikt op gerichte maatrege
len .... Wel is het de vraag 
of de regering niet te weinig 
heeft nagedacht over de kan
sen die de export biedt .... 
Te voorzichtig behandelt het 
kabinet voorts het goede idee 
dat de overheid zelf uit de 
algemene middelen recht
streeks bijdraagt in de kosten 
van de werkgeverspremies". 

• 



~~~ronzeparlementaireredac- Een brevet van 

Minister Boersma 

"Het kabinet heeft zichzelf 
een brevet van onvermogen 
gegeven." Zo stond het in de 
reactie van de VVD-fractie op 
de werkloosheidsnota van het 
kabinet-Den Uyl. "Niet alleen 
voor de Nederlandse werklo
zen maar ook vooral op die 
werknemers die nog wel 
werk hebben moet deze nota 
als een koude douche wer
ken." 
Gemakkelijke praat van een 
partij die op dit moment geen 
regeringsverantwoordelijkheic 
draagt? 
Of gewoon de harde waar
heid? 
Aan de hand van een voor
beeld mag iedereen zelf de 
conclusie trekken. 

Een jaar geleden vroeg de 
VVD om verlaging van de ven
nootschapsbelasting. Het ka
binet weigerde dit. 
Vorig najaar vroeg de VVD 
opnieuw verlichtingen van de 
belasting op het bedrijfsleven. 
Het kabinet wuifde dit weder
om weg. 

Ook de KVP en de ARP (re
geringspartijen) gingen nat
tigheid voelen. Dankzij de 
steun van de VVD nam de 
Tweede Kamer hun motie aan 
om de vennootschapsbelas
ting te ver.lagen. Minister Dui
senberg stopte die in zijn 
achterzak, meer niet. 

onverinogen 
álmRES.75 
·fO VER~GHEGEnhtl r 
(HOGEn . 

De demonstratie tegen de werkloosheid, op 22 februari te Utrecht 

Ernst 

Een maand gelegen vroeg 
fractieleider Wiegel in een 
motie om nu toch echt ernst 
te maken met de kameruit
spraak om het bedrijfsleven 
meer lucht te geven. KVP en 
ARP steunden die motie-Wie
gel niet omdat zij er vertrou
wen in hadden dat het kabi
net in de werkloosheidsnota 
met zo'n maatregel zou ko
men. 

Nu is die nota er, maar ver
laging van de vennootschaps
belasting staat er niet in. 
KVP. ARP en CHU hebben 
ten einde raad nu maar beslo
ten om zelf het initiatief te 
nemen voor een verzachting 
van de winstbelasting op het 
bedrijfsleven. Zo wordt het 
"succesje" gegund aan de 
KVP (en ARP/CHU). 

Wiegel heeft in een televisie
uitzending het niet verlagen 
van de vennootschapsbelas
ting bestempeld als "een 
stomme streek van het kabi
net-Den Uyl". 
De premier zelf zegt dat het 
kabinet nu is uitgepraat. "Ik 
zou tenminste niet weten wat· 
we verder nog zouden moe
ten doen," zei hij. 

Somber 

Voor de werkloosheid is dit 

een somber vooruitzicht. Vak
beweging en werkgevers heb
ben hun kritiek niet onder 
stoelen of banken gestoken. 
Het kabinet gaat nu zelfge
noegzaam afwachten hoe de 
maatregelen uitpakken. Maar 
de stuurknuppel waarmee kan 
worden voorkomen dat nog 
meer bedrijven gedwongen 
worden mensen op straat te 
zetten blijft onberoerd. Zelfs 
heeft de premier al aange
kondigd dat hij het voorstel 
van de confessionele partijen 
om iets voor het bedrijfsle
ven te doen fel zal bestrij
den. 

Bezoek Trudeau 

De liberale premier van Cana
da, Trudeau, heeft tijdens zijn 
bezoek aan Nederland, vorige 
week, een delegatie van de 
WD ontvangen. Men sprak 
o.a. over de politiek van de 
Canadese regering ter be
strijding van de werkloos
heid, die bijzonder succesvol 
is geweest. Voor het eerst 
in de geschiedenis is het 
werkloosheidspercentage 
lager dan in de VS, zelfs 
2 procent. De middelen die 
de Canadese regering han
teert (o.a. belasting-verla
ging in de consumptieve 
sfeér). vertonen opmerke
lijke overeenstemming met 
de door de WD bepleite 
maatregelen. 

Onder druk van de linkse ach
Vlrban heeft het kabinet ge
kozen voor ehbo-beleid. Wie 
gewond is kan een noodver
band krijgen. en verder bas
ta. Dat laatste geldt onder 
andere ook voor het midden
en kleinbedrijf en de zwakke 
regio's waar de werkloosheid 
naar verhouding het hoogst is. 

Naast adem voor het bedrijfs
leven heeft de VVD-fractie ge
pleit voor een belastingverla
ging voor de individuele bur
gers die .zoden aan de dijk 
zet. 
Het samenvattend eindoor
deel van de VVD luidt: "On
verantwoordelijk en onaan
vaardbaar." 

Salto's 

Volgens Wiegel wordt de poli
tiek van premier Den Uyl 
voornamelijk bepaald door de 
angst dat hij ruzie krijgt met 
zijn achterban. 

Die achterban eist linkse sal
to's, hoe dubbeler, hoe lie
ver. desnoods mortaaL 

Jaap van de Merwe. een op
recht links cabaretier, heeft dit 
een paar jaar geleden al ver
klapt op een grammofoon
plaatje over Den Uyl: 

"Zijn linkse salto's voert'ie op 
voor ons alleen." e 



Het is allemaal begonnen op eenbootinde 
Amsterdamse grachten. We schrijven de· na
oorlogse jaren,' 48, '49. Haya1 ~mper 20 toen .. 
droeg vanaf die boot de liberale gedachten uit. 
Dapper gesteund door een jongeman met een 
fors stemgeluid, Henk Vonhoff, die later 
staatssecretaris en burgemeestervan Utrecht 
zou worden. De paardevijgen (die had j.e toen nog) · 
vlogen hen om de oren. 

Toen in '48 de VVD werd 
opgericht was Haya in het 
Amsterdamse Bellevue na
tuurlijk van de partij. Ze stu
deerde enkele jaren geschie
denis en wijsbegeerte. maar 
vond daarnaast tijd om huis
aan-huis VVD-folders te ver
spreiden en "s nachts de stad 
te versieren met aanplakbi,l
jetten. Dat alles onder de be
zielende leiding van de in
middels overleden. haast 
legendarische heer Citroen. 
Een echt leuke tijd. die be
ginjaren in de partij. 

In '52 werd Haya journaliste. 
Zij kreeg een plaats op de 
kunstredactie van De Tele
graaf, waaraan zij tot '58 ver
bonden bleef. Het laatste half 
jaar van haar krantentijd 
bracht zij door op de parle
mentaire perstribune. 

En toen kwam Oud, die haar 
vroeg of zij geen Kamerlid 
zou willen worden. Dat is ge
beurd: van maart '59 tot 
oktober "68 maakte Haya deel 
uit van de Tweede Kamer
fractie van de VVD. Onder
wijs. omroep, pers. kunst
zaken en verkeerswetgeving 
behoorden tot haar terrein. 

Persoonlijke aanpak 

Op 1 april 1969 volgde zij 
ir. Van der Pols op als voor
zitter van de partij. Op 1 5 
maart van dit jaar, na zes jaar 
dus, legt zij die functie neer. 
Zij doet dat om strikt per
soonlijke redenen. In een 
brief aan de leden van het 
hoofdbestuur, de' voorzitters 
van de Kamercentrales. de 
Kamerleden en de staf van de 
Teldersstichting, waarin zij op 
1 6 december vorig jaar haar 
aftreden bekend maakte. 
schreef zij o.m.: .. Toen de 
partij nog klein was, heb ik er 
een gewoonte van gemaakt 
mij heel persoonlijk met zaken 
te bemoeien, mensen per-

6 

MevrouwVan Someren- ~ 
·· Downer zal op 15 maart, 

tijdens de algemene 
ledenvergadering 
te Breda. aftreden als 
voorzitter van de V'i/0. 
Ter gelegenheid daarvan 
had Ph. C.la Chapelie 
een gesprek met haar. 

soonlijk te helpen of te 
enthousiasmeren. Deze per
soonlijke aanpak, waar de 
partij aan gewend is geraakt, 
is thans in de veel grotere 
partij létterlijk slopend gewor
den. Het werk is daardoor 
steeds meer tijd en inspan
ning gaan vragen en vooral 
voor mijn gezin is er een situ
atie gegroeid, die niet meer 
bevredigend is". 

Een jaar tevoren had zij zich
zelf al de vraag gesteld of zij 
zich opnieuw kandidaat zou 
stellen voor het voorzitter
schap, toen het haar beurt 

JIP.Dgaat 
hijtanken 
was om af te treden. Maar 
de partij stond voor een gro
te verkiezingscampagne en 
Haya heeft zich laten over
reden ... Ik heb toen mijn eigen 
vuur en energie overschat. 
Dat was een beoordelings-

. fout, waarvoor mijn veront
schuldiging", schreef zij in 
haar zojuist geciteerde brief. 

Afmaken 

Het is niet de bedoeling ge
weest zich helemaal uit het 
hoofdbestuur terug te trekken. 
..Ik heb een aantal zaken 
aangevat, die ik nog graag af 
wil maken, de continuïteit 
in het bestuur speelt een rol 
en bovendien is het onmoge.
lijk om al het werk dat ik ver
richt over te dragen aan één 
persoon, die een normale 
baan heeft. Vergeet niet: ik 
hoef thuis niet voor hetbrood 
op de plank te zorgen, dat 
doet mijn man. Laten we eer
lijk zijn: een heleboel mensen 
denken dat je als huisvrouw 
niet veel anders te doen hebt 
dan je te wijden aan je hob
bies. En als je dan voorzitter 
van een vereniging bent (dat 
is onze partij tenslotte), dan 
komt er veel naar je toe rollen, 
waarvoor anderen geen tiid 
hebben. Voor iemand die e~n 
baan heeft in de maatschappij. 
waarvan hij zichzelf en zijn 
gezin moet onderhouden, ligt 
dat anders. Het advies dat ik 
mijn opvolger moet geven 
luidt dan ook: .. doe een aan
tal dingen niet, die ik wèl 
deed". Het kan gewoon niet 
anders". 

Toen in december 1974. de 
penningmeester, de heer 
Caron, meedeelde dat hij 
wilde aftreden, zag Haya haar 
kans schoon. Zij zou zich 
kunnen terugtrekken en als 
penningmeester toch in het 
bestuur kunnen blijven. Een 
dergelijke mogelijkheid had 
zich niet eerder voorgedaan 

en dat is dan ook de reden 
dat zij haar aftreden pas laat 
bekend kon maken. 

Niet politiek 

.. Er bestaan over het partij
voorzitterschap enorm veel 
misverstanden". vertelde H aya 
tijdens een gesprek dat 
wij in haar gezellige Rotter
damse huis hadden. ..Het 
grootste misverstand is wel, 
dat het een politieke functie 
zou zijn. Dat is het niet. De 
partij heeft na het aftreden 
van Oud heel bewust gekozen 
voor een scheiding in organi
satorische en politieke verant
woordelijkheid. Oud was èn 
fractievoorzitter in de Tweede 
Kamer èn partijvoorzitter. 
Men vond dit een te grote 
concentratie van macht en 
koos voor splitsing. Toch roe
pen velen om een politieke 
voorzitter, daarmee onvol
doende beseffend wat dit voor 
de betrokkene precies be
tekent". 

.. Laat ik maar bekennen dat 
ik het er verdraaid moeilijk 
mee heb gehad. De politieke 
lijn wordt bepaald door de 
Tweede Kamerfractie. De 
Kamerleden zijn de gekoze
nen, zij zijn verantwoordelijk 
en zij leggen voor hun daden 
verantwoording af: tegenover 
de algemene vergadering van 
de partij en uiteraard tussen
tijds op spreekbeurten voor 
kiezers en leden. Het zou dus 
zelfs ongepast zijn al> de 
voorzitter, die de verantwoor
delijkheid niet heeft, de frac
tie onder druk · zou zetten. 
Dat heb ik dan ook nooit 
gedaan. Wel moest ik dage
lijks brieven beantwoorden 
over het politieke beleid van 
wat de buitenwacht natuur
lijk gemakshalve .. de" VVD 
noemt. Dat betekende: het 
beleid van de fractie verde
digen. Dat heb ik gedaan. 
Ik heb het ook kunnen doen, 



omdat ik het met de fractie 
eens was". 

,.Op beperkte schaal hield ik 
ook spreekbeurten. Maar het 
mocht natuurlijk niet gebeu
ren dat ik wat anders zou zeg
gen dan de fractie. Stel je 
voor: de pers zou bol staan 
van de verhalen over ver
deeldheid in de VVD. In twij
felgevallen (en die zijn er na
tuurlijk) vergewiste ik mij dan 
ook altijd tevoren of hetgeen 
ik wilde zeggen in overeen
stemming was met het 
standpunt van de fractie". 

Durevrouw 

.. Voor een ex-politica is dat 
frustrerend. Ik heb het vol
gehouden omdat de persoon- , 
lijke verhouding tussen Hans 
Wiegel en mij uitmuntend is. 
Maar het is een vreemde, 
wat tweeslachtige baan. Een 
baan zonder salaris of vergoe
dinÇJ (mijn man zègt altijd: 

je bent een verrekt dure 
vrouw, al draag je dan geen 
bontjassen). Het is een vooral 
onder niet-leden wijd verbreid 
misverstand dat de voorzit
ter van de VVD vet betaald 
zou worden. Laatst riep een 

boze mevrouw, die ik niet te
vreden kon stellen, door de 
telefoon dat ik voor mijn ton 
salaris wel eens wat meer 
mocht doen. Ik vertelde haar 
in het geheel niet bezoldigd 
te zijn. Ik heb het gevoel dat 
ik haar ook daarvan niet over
tuigd heb". 

Mevrouw Van Someren vindt, 
zo bleek uit ons gesprek, dat 
de tijd rijp is om te overwe
gen van het voorzitterschap 
van de VVD een betaalde 
baan te maken. Daar zitten, 
afgezien van de partijfinan
cieën, natuurlijk wel wat pro-

biemen aan vast, maar die lij
ken haar oplosbaar. Het mag 
niet zo worden dat de voor
zitter tot zijn pensionering 
aanblijft en je zult dus moeten 
proberen er mensen voor te 
vinden, die het aandurven na 
bijvoorbeeld vier jaar op straat 
te staan ... Maar als ik zie hoe 
dat bij de PvdA gaat, dan 
lijkt mij die gok niet zo groot. 
Vondeling is Kamervoorzitter 
geworden en Van der Louw 
kwam ook heel aardig terecht 
als burgemeester van Rot
terdam". 

Financieën 

Overigens: mevrouw Van So
meren zou het wel willen, 
maar de partijfinancieën staan 
het op het ogenblik in ieder 
geval niet toe. En hier spreekt 
dan de toekomstig penning
meester van d~ partij: .. Wij 
hadden eind 1973 een voor
delig saldo van een ton, maar 
eind 1974 een nadelig saldo 
van. vijftig duizend gulden. 
In één jaar tijd zijn we dus 
anderhalve ton achteruit ge
gaan en dat vervult mij met 
zorg. De oorzaken zijn dui
delijk: een enorme toeneming 
van activiteiten, een gevoel 
van .. het geld kan niet op", 
omdat er twee maal zoveel 
leden zijn dan een paar jaar 
geleden. Maar die leden
stroom heeft ons ook geld ge
kost. Denk alleen maar aan de 
ongeveer zes procent leden 
(bij elke grote vereniging een 
normaal percentage) die ver
zuimen hun contributie te be
taifm. Die worden wel van de 
lijst afgevoerd, maar intussen 

- hebben zij geld gekost: toe
zending van het blad, opne
men in het computersysteem, 
enfin ga maar door. 

..Ik geloof dat we op enige 
manier toch iets aan de con
tributie moeten doen. Zelf zou 
ik het meeste voelen voor 
contributie naar draagkracht, 

>> 



zoals o.a. de PvdA kent. Men 
werpt tegen dat dit zóveel aan 
administratie kost, dat je er 
niets wijzer van wordt. Dat 
wil ik eerst dan nog wel eens 
zien". 

Ombudswerk 
Aan iemand die zes jaar voor
zitter is geweest stel je na
tuurlijk de vraag wat zij in al 
die tijd de leukste ervaringen 
heeft gevonden. Antwoord: 

1 .. Da't ik mensen kon helpen, 
zowel binnen als buiten de 
partij. Als Kamerlid heb ik veel 
ombudswerk gedaan. Dat is 
tijdens mijn voorzitterschap 
gewoon doorgegaan. Het 
heeft veel tijd gekost, maar 
het was eigenlijk het meest 
gelukkige deel". 
.. Verder denk ik met heel veel 
plezier terug aan de algemene 
vergaderingen. Vooral die te 
Assen en te Utrecht heb ik 
qua sfeer heel fijn gevonden. 
In het voorzitterschap van de 
algemene vergaderingen ver
diepte ik 'mij zó, dat ik vaak 
mijn eigen mening over voor
stellen vergat. Dat is een vorm 
van je identificeren met de 
zaal. Ik wild~ verder nooit 
ruzie. Een heel enkele keer 
ben ik boos geworden, maar 
na afloop had ik daar dan 
enorme spijt van. Het is eens 
gebeurd dat een vragensteller 
naar mijn mening echt aan het 
zeuren en zuigen was. Toen 
werd ik boos en objectief 
bekeken terecht. Maar die 
objectiviteit moet je vergeten. 
De zaal gaat er namelijk v.an 
uit dat de voorzitter door zijn 
functie al zóveel vóór heeft, 
dat hij tegen iedereen vrien-. 
delijk moet zijn. En daar ~en 
ik het mee eens". 

.. Natuurlijk zijn er veel meer 
· mooie momenten geweest. 
Ik denk aan de prachtige ver
kiezingsuitslagen en aan mijn 

. bezoeken aan de Kamercen
trales. Aan de vele contacten 
met allerlei mensen binnen de 
partij. aan de vriendschappen 
die daaruit zijn ontstaan". 

En de naarste ervaringen? 
.. Ach .... nare ervaringen .. 
weet je: de moeilijkste ver
gaderingen heb ik de verga
deringen gevonden waarop de 
kandidatenlijst voor de Twee
de Kamer vastgesteld moest 
worden. Ik ken de Kamer
leden vrij goed en voelde me 
dan erg betrokken. Als een 
kandidaat naar mijn mening 
te laag op de lijst kwam, vond 
ik dat heel erg. Tijdens de 
vergadering zat ik voor als 
een computer, liet ik niets 
merken. Na afloop was er 
altijd wel iets wat ik naar 
vond". 

Schietgebedje 

Haya is .. ontzettend blij" dat 
ze nu in de Eerste Kamer zit. 
.. Wat ik tijdens mijn voor
zitterschap zo enorm belas
tend vond was dat iedereen 
van mij verwachtte dat ik net 
zo op de hoogte zou zijn als 
een beroeps Tweede Kamer
lid. Dat kostte erg veel extra 
werk. Nu krijg ik de benodig
de kennisveel rechtstreekser". 

..In de naaste toekomst hoop 
ik meer tijd te hebben voor 
mijzelf, voor mijn hobbies en 
andere interessen. Een beetje 
bijtanken op andere gebieden 
dan de politiek, vooral op het 
culturele vlak. Ik doe een 
schietgebedje dat men nu niet 
gaat redeneren: .. nu heeft ze 
wel tijd, nu kunnen we met dit 
of dat aankomen". Maar als 
dat gebedje niet verhoord 
wordt ben ik mans genoeg 
om .. nee" te zeggen. 

Het is kwart voor twaalf. 
Haya gaat haar zoontje uit 
school halen, het gesprek 
is afgelopen . ..Ik heb een ijze
ren regel: als mijn zoon thuis 
komt w,il ik geen partijwerk 
doen. Dat doe ik pas weer 
's avonds als hij in bed ligt 
en in de weekends als hij 
naar padvinderij of vrienden 
is". 

• 

Disoó.ssif: 
In het jaar 1975 dienen er in 
Nederland belangrijke beslis
singen te worden genomen, 
onder meer over ons energie
beleid. 
Dit beleid wordt op integrale 
en genuanceerde wijze uitge
stippeld in de Energienota van 
minister Lubbers die in sep
tember j.l. verscheen. Het on
derwerp energie- en in het bij
zonder de aspecten energie
bespar.ing-, alternatieve me
thoden van energieopwek
king en vooral de toepassing 
van kernenergie voor electrici
teitsopwekking, waren in 
197 4 punten van vaak hete 
discussie. '" 
Die discussie moet natuurlijk 
worden voortgezet, maar het 
wordt wel hoog tijd om tot 
vaststelling van een nieuw 
beleid te komen. Immers, zelfs 
als we de groei van ons ener
gieverbruik drastisch beper
ken en als we de drie grote 
kerncentrales gaan bouwen, 
dan nog zal het aandeel dat 
aardolie heeft in ons energie
verbruik van 45% in 1973 tot 
60 % in 1985 toenemen, om
dat het Groningse aardgas
veld rond 1978 zijn maximale 
productie bereikt. Daarmee 
wordt de afhankelijkheid van 
het buitenland groter en onze 
betalingsbalans negatief be
last. Of iedereen daadwerke
lijk bereid is om minder ener
gie te gebruiken (lagere leef
temperatuur, langzamer rij
den .... ) zal moeten blijken; 
of men kerncentrales wil ac
cepteren staat nog ter discus
sie. 

Kernenergie 
Hierna zou ik een paar kant
tekeningen willen maken bij 
de bijdrage die vanuit VVD
kring in de discussie over 
kernenergie kan worden gele
verd. 
• Kernenergie mag niet als 
een geïsoleerde vorm van 
energieopwekking worden be
sproken; het is één van de 
vormen van energiewinning 

. onze 
gastkolom·.gevuld 

.. door ir. B .• P, Rauwerda 
die in zijn artikel· 

>ingaat op het natiónale 
,· èt:i~rglebeleid.en.de 
· o.,ptol;)lematiek rond de. 

;kernenergie. De heer 
Rauwerda, 
werktuigkundig 
. ingenieur, verviJlt een 
leerstoel ·op net gebied 
van de kernreactoren aan 
de. Technische 
Hbgescnool te Delft. Hij 
is werkzaam bij . 
Nerato9m in Den Haag, 
een ingenieursbureau 

. voor de kernenergie. 
Politiek is de heer 
Rauwerda actiflf als 
-voorzitter van de VVD-

... · afdeling Wisch bij 
·Doetinchem. 

uit delfstoffen, waaraan voor
en nadelen verbonden zijn. 
Deze voors en tegens passe
ren in voornoemde Energieno
ta de revue op weg naar een 
integraal beleid en men komt 
bij lezing steeds meer onder 
de indruk van de complexiteit 
van de problematiek. Het feit 
dat Nederland een klein land 
is maakt dat tevens ons ener
giebeleid op de ons omringen
de EEG-landen moet worden 
afgestemd. 

Bij de plussen en minnen om 
tot een afgewogen beleid te 
komen spelen technische en 
economische overwegingen 
dan ook een zeer belangrijke 
rol. Zoals uit het navolgende 
zal blijken is er m.i. geen 
ruimte voor een principieel 
standpunt. 
Hoe voorzichtig men moet zijn 
om zich in deze discussie te 
begeven, alhans met het 
oogmerk om met een alge-



mene uitspraak te komen, 
blijkt uit de zogenaamde Be
zinningsnota. Van de Bezin
ningsgroep Energiebeleid van 
september 1974, openbaar 
gemaakt in de Kleine Aarde 
te Boxtel. De verdienste van 
deze nota is dat de discussie 
over de kernenergie wordt ge
voerd aan de hand van een 
tiental uitgangspunten: onder 
andere de kosten, de zeker
heid van electriciteitsvoorzie
ning, de werkgelegenheid, 
enz. Bij de behandeling van 
deze punten werd echter een 
aantal feitelijk onjuiste gege
vens gehanteerd als gevolg 
waarvan de getrokken conclu
sie, namelijk uitstel van het 
bouwen van kerncentrales, 
omgekeerd zou moeten wor
den in de zin als voorgesteld 
in de Energienota van minis
ter Lubbers. 
• Er wordt veel over nieuwe 
alternatieve vormen van ener
gieopwekking gesproken, zo
als wind-energie en zonne
energie. 
Niemand zal ontkennen dat in 
deze richting onderzoek moet 
gebeuren, maar om daar nu 
in de beleidsbepaling serieus 
rekening mee te houden is 
een uiterst speculatieve zaak. 
Op het gebied van de toepas
sing van de kernenergie voor 
electriciteitsopwekking heb
ben we nu zo'n twintig jaar 
ervaring en velen beschouwen 
de kernenergie nog als 
nieuw!! Zonne-energie, fusie
energie en wind-energie wor
den misschien alternatieven 
(met plussen en wellicht grote 
onverwachte minnen) in de 
periode tussen 1985 en 
2000!! 
• Een belangrijk punt van kri
tiek op de kernenergie is de 
veiligheid. Het begrip veilig
heid is in dit verband een rela
tief begrip. Twee technische 
gegevens om dit toe te 
lichten: 
- Indien we de zogenaamde. 
natuurlijke stralingsdosis op 
100 stellen in termen van ge
middelde straling voor de Ne-

derlandse bevolking, dan is de 
extra kunstmatige straling ten 
gevolge van röntgendiagnos-

, tiek, TV-kijken en dergelijke 
ca. 40 en de stralingsinvloed 
van dertig (!) in Nederland te 
bouwen kernreactoren van 
1 000 MW op niet meer dan 
1 te stellen. 

- De kans dat leden van de 
bevolking om het leven ko
men door een ongeluk met 
een kernreactor (zoiets is ge
lukkig nog nooit gebeurd) is in 
de Verenigde Staten door een 
studiegroep van MIT bere
kend als vergelijkbaar met de 
inslag van een meteoriet in 
een .stad. De kans op een on
geluk met 100 of méér slacht
offers is 1 in tienduizend jaar 
en de kans op 1 000 of méér 
slachtoffers is 1 in miljoen 
jaar. 

Angstige reactie 

Hoewel wij nuchter naden-

kend tot de conclusie komen 
dat de toepassing van kern
energie een verwaarloosbaar 
kleine toevoeging is aan de 
gevaren die het leven in het 
algemeen bedreigen, bemer
ken wij toch om ons heen 
een angstige reactie. Ik meen 
dat de achtergrond van deze 
angst in dit verband te maken 
heeft met de onheilsprofe
tieën over de toekomst die 
ons van alle kanten worden 
aangezegd. Natuurlijk is er 
grote zorg omtrent de toe
komstproblematiek, maar de
ze zorg dreigt in een funda
mentele angst voor de toe
komst te verkeren. Angst voor 
het onbekende kan ertoe lei
den alles bij het oude te la
ten en onze verantwoordelijk
heid voor de toekomst uit de 
weg te gaan. Niet handelen 
is óók handelen. 

• Onder meer in samenhang 
met de opslag van radioac
tief afval van kerncentrales is 
een vaak gehoord argument 

Kernenergiecentrale te Borssele 

dat men het nageslacht niet 
met grote verantwoordelijk
heden mag opschepen. Uiter
aard willen wij het nageslacht 
met zo min mogelijk aange
taste voorraden aan energie
bronnen en een zo min moge
lijk aangetast milieu confron
teren, maar wij mogen er toch 
vertrouwen in hebben dat on
ze kinderen en kleinkinderen 
eerder met méér dan met 
minder verantwoordelijkheid 
in de wereld zullen staan. 

• Tenslotte wordt kernener
gie aangevochten op grond 
van een mogelijke kwetsbaar
heid voor terrorisme . . Nog 
afgezien ervan dat dit met 
technische en wettelijke 
maatregelen zeer vergaand te 
voorkomen is, moet men zich 
toch afvragen of terreur aan
vaard mag worden als be
leidsbepalend element in onze 
samenleving. Naar mijn me
ning zijn we dan op weg de 
democratie fors te ondermij
nen. e 

• 



Donderdag 27 februari ver
waardigde minister Gruijters 
(volkshuisvesting)· het zich 
een persconferentie te geven. 
Premier Den Uyl persoonlijk 
had hem gedwongen om nu 
eindelijk maar eens van zijn 
voetstuk te stappen. Eind 
vorig jaar had het VVD-ka
merlid mevrouw Kappeijne 
van de Coppello al bij de pre
mier geïnformeerd waarom d.e 
D'66-minister stelselmatig 
gesprekken met de pers 
meed. Den Uyl hield zijn 
bouwminister toen nog de 
hand boven het hoofd. 
Maar nu. met de belabberde 
woningbouwcijfers zwart op 
wit, was dat niet langer mo
gelijk. 

.. Langs deze mij onsympathie
ke weg," zoals Gruijters het 
uitdrukte, deed hij een poging 
zijn beleid toe te lichten. 

Hij gaf toe dat hij het afgelo
pen jaw te optimistisch was 
geweest. Er zouden een dik
ke 130.000 woningen in aan
bouw moeten zijn genomen 
in 1974. 

Het werden er bijna 112.000. 
Dit jaar hoopt Gruijters onge
veer ditzelfde aantal te halen. 
Al met al is dit in twee jaar 
een gat van 40.000 wonin
gen vergeleken met de oor
spronkelijke plannen. 

Hemd 
Daar sta je dan als minister 
van volkshuisvesting mooi 
mee in je hemd, wat overi
gens nog altijd minder be
roerd is dan die 40.000 wo
ningzoekenden die dankzij dit 
beleid in de kou staan. 
G ruijters zei de schuld van alle 
ellende toe te schrijven aan 
de onvoorziene neergang in 
de economie. 
.. Men kan ons verwijten dat 
we te optimistisch zijn ge
weest, maar niet dat we in 
lijdzaamheid hebben afge
wacht." Volgens hem zijn af
gelopen jaar alle maatregelen 

genomen die je maar kunt 
verzinnen. 

Hij zei er natuurlijk niet bij dat 
hij de extra maatregelen 
steeds veel later heeft geno
men dan de VVD-fractie bij 
monde van zijn bouwexpert 
De Beer had gevraagd. 

Fractieleider Wiegel zei vorige 
week te hopen dat minister 
Gruijters de eer aan'zich zelf 
zal houden en aftreedt. De 
Beer heeft in de Tweede Ka-

VVD-Kamerlid De Beer 
... spoeddebat gevraagd ... 

mer een poging gedaan om 
met spoed een woningbouw
debat te houden. Maar de ka
meragenda is overvol. Dat 
debat kan waarschijnlijk niet 
meer voor Pasen plaats heb
ben. 

Jarenlang hebben de linkse 
partijen moord en brand ge
roepen over het bouwbeleid 
van het kabinet-De Jong err 
het kabinet-BiesheuveL 

Achteraf bleken dat recordja
ren voor de woningbouw. 
Toen Gruijters minister werd 
stond er een paradepaard 
voor hem klaar. Hij sprong 
op het zadel en reed fluitend 
weg. In de Stal van het minis
terie van volkshuisvesting ligt 
nu een kreupele knol. 
Drs. Hans Gruijters was zijn 
jockey. 

Minister Gruijters 
.. in zijn hemd .. 

Huurwet 

Nauw verwant aan het bouw
beleid is de huurpolitiek . 
Slechts door met aftreden te 
dreigen lukte het het kabinet 
om vlak voor Kerstmis een 
huurverhoging van acht pro
cent af te dwingen in de 
Tweede Kamer. Juist die 
huurpolitiek is één van de oor
zaken dat de beleggers wei-

WO-Kamerlid Keja 
.. twee moties .. 

nig animo hebben om hun 
geld in de woningbouw te 
steken. De Beer: .. En dan te 
bedenken dat die beleggers 
goed zijn voor 17.000 wo
ningen per jaar". 
De Eerste Kamer heeft deze 
huurverhoging nu ook geslikt. 
Verhogingen van meer dan 
acht procent moeten worden 



gemeld, zodat daartegen kan 
worden opgetreden, ook als 
de verhoging rechtvaardig is. 

De VVD typeerde in de senaat 
het regeringsvoorstel als een 
"broddelwerk". Helaas wil
den de confessionele frac
ties de zaak niet opnieuw op 
scherp zetten. 

Girorel 

De inning van de milieube
lasting in de provincie Utrecht 
heeft een enorme rel rondom 
staatssecretaris Van .Hulten 
(verkeer) tot gevolg gehad. 
Deze PPR-bewindsman had 
de PTT opdracht gegeven om 
niet mee te werken aan de 
beslagen die het provinciebe
stuur had gelegd op de giro
saldo's van personen die wei
gerden de milieubelasting te 
betalen. 

Het VVD-kamerlid Koning, 
een alom erkend jurist en fis
caal expert, viel de staatsse
cretaris hier fel op aan. Hij 
trok een vergelijking met 
Nixon, die ook tot zijn eigen 
schade het recht heeft probe
ren te frustreren. Na zeer veel 
verwarrende ontwikkelingen 
stuurde Van Hulten de kamer 
een brief waarin hij voorna
melijk alles aan misverstan
den toeschreef. Aan het be
slag zou de girodienst verder 
loyaal meewerken, zo was zijn 
slotsom. 

De afgelopen dagen heeft Ko
ning in de kamer nadere op
heldering gevraagd. Meer 
hierover in het volgende num
mer. 

Wasterterp 

Bij het verkeersdebat in de 
Tweede Kamer heeft minister 
Westerterp van de VVD wei
nig enthousiasme gehoord. 
Trouwens, ook de andere par
tijen verkeerden niet in opper
ste vreugde. Mevrouw Smit-

VVD-Kamerlid Koning 
.. opheldering .. 

Kroes verweet de KVP-minis
ter dat hij "voor een dubbel
tje op de eerste rij" wil zit
ten. Hij maakt mooie sier met 
maatregelen die de overheid 
geen cent kosten. "De minis
ter hecht te veel aan suc
ces op de Bühne," zo stelde 
de VVD-woordvoerdster vast. 
Zij had kritiek op de ,,wille
keur" in het beleid van de mi
nister. 

Staatssecretaris Van Hulten 
. . misverstanden .. 

Een hartstochtelijk pleidooi 
hield mevrouw Smit-Kroes 
voor de auto. Niet omdat 
daarvan alle heil komt, wel 
omdat dit vervoermiddel niet 
de doem verdient die het hui
dige beleid daarop wil leggen. 
"Wij kunnen het niet verant
woorden om honderdduizen
den Nederlanders gestapeld 

in flats in nieuwbouwwijken, 
verspreid door het land te 
huisvesten en ze vervolgens 
de wegverbindingen te ont
houden. Frekwent en fijnma
zig openbaar vervoer voor al 
die nieuwbouwwijken is on
betaalbaar. We mogen de 
mensen daar eigen verplaat
singsmogelijkheden niet. ont
houden," aldus mevrouw 
Smit-Kroes. Ook dit debat in 
de kamer was bij het slui
ten van dit magazin nog niet 
afgesloten. 

Sportnota 
------------------

Minister Van Doorn (CRM) 
heeft een stroom van kritiek 
op zijn sportnota gekregen. 
Namens de VVD-fractie dien
de Keja twee moties in. In de 
ene wordt afgekeurd dat Van 
Doorn de sportwereld geen 
inspraak heeft gegeven, in de 
andere wordt de minister uit
genodigd om een nieuwe 
sportnota te maken. 

Kern van de kritiek is dat de 
minister uitsluitend oog lijkt te 
hebben voor de sportieve re
cratie, en nàuwelijks voor de 
georganiseerde sportwereld 
en de topsport. Van Doorn 
heeft beterschap beloofd, 
maar daarmee de race nog 
lang niet gewonnen. 

• 

Nieu«Te 
hoeken. 
Bij de uitgeverij KI uwer te De
venter is verschenen Over
zicht van het Nederlandse 
milieurecht van de hand van 
J. J. de Graeff en prof. mr. 
J. M. Polak, no. 20 in de se
rie Recht en Praktijk. 
De schrijvers inventariseren 
de in Nederland bestaande re
gelingen en wettelijke bepa
lingen op het gebied van de 
verontreiniging van lucht, bin
nenwateren, kustwateren, zee 
en bodem; de geluidshinder; 
de opslag, transport e.d. van 
radio-actieve stoffen en ert
sen; en de controle over ver
vaardige produkten voor zover 
deze bij produktie, distributie, 
gebruik en lozing of dumping 
als afvalstof op enigerlei wijze 
het milieu kunnen schaden. 
Verder wordt een overzicht 
gegeven van de (staats)instel
lingen die zich met de uit
vaardiging van wetten en re
gels bezighouden of daar in
vloed op uitoefenen. Prijs 
f 21 ,50 (abonnees op de se
rie 20% korting); 102 pag. 

Prof. dr. L. M. Klaassen en drs. 
A. C. P. Verster zijn de auteurs 
van het boek Kosten-baten
analyse in regionaal per
spectief, verschenen bij 
Tjeenk Willink in Groningen. 
In deze publikatie is een aan-
tal colleges samengevat die 
gedurende het academisch ~ 

Te KOOP zeer gunstig gelegen 

WOONHUIS 
aan de VAN NIJENRODEWEG te A'dam
Buitenveldert. 
Bev. 6 kamers, ruime hal en garage. V.v . 
e.v. Tuin op het zuiden, grenzend aan 
gemeente-plantsoen. 

O-plevering zeer spoedig in over
leg. Koopprijs f 159.000,- k.k. 

lll.;l[[illii. iJcl/e etl?Jompagnon&)Jl! 
~ makelaars o.g. 

Direktie: 
G. Bolle, S.G. Engelsman Jr., Jac. Timmerman. 
Stadhouderskade 2, Amsterdam. 
Tel.: 020-18 56 56·. Telex 15658 
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jaar 1972/'73 aan de Eras
mus-Universiteit werden ge
geven over genoemd onder
werp. In het eerste deel is er
naar gestreefd een overzicht 
te geven van de theoretische 
problemen waarmee een 
ieder die zich met kosten-ba
tenanalyse bezighoudt, wordt 
geconfronteerd. In een twee
de deel is een aantal voor
beélden gegeven van uitge
voerde analyses. In de voor
beelden betreffende de indus
triële ontwikkeling van Hun
terston in Schotland en de in
poldering van het Amelandse 
Wad wordt getracht de pro
blematiek te verheffen boven 
het gebruikelijke sociaal-eco
nomische niveau door naast 
economische en sociale ook 
milieuaspecten in de be
schouwingen te betrekken 
214 pag. 

Het maandblad TWS, het 
tijdschrift voor juridische, fis
cale en economische vraag
stukken van vennootschap
pen, verenigingen en stichtin
gen en voor de algemene pro
blematiek van de onderne
ming, is in januari met een bij
zonder nummer gekomen, ge
wijd aan de faktor arbeid 
binnen de onderneming en de 
ontwikkeling in de verhou
dingen tussen de komponen
ten die tesamen de onderne
ming en haar doelstellingen 
bepalen. De onderwerpen zijn: 
prof. mr. N. E. H. van Esveld: 
Harmonie of conflict in ar
beidsverhoudingen; dr. A. Pe
per: Macro-sociologische ont
wikkelingen in de Nederland
se arbeidsverhoudingen; prof. 
dr. W. Albeda: Multinationals 
en arbeidsverhoudingen; mr. 
H. J. de Bijll Nachenius: Me
ningen uit NVV en CNV over 
de ontwikkeling van Onder
nemingsraad en Raad van 
Commissarissen; mr. M. M. 
Lombaers: Een beschou
wing over de verhouding tus
sen vakorganisatie, onderne
mingsraad en bedrijvenwerk; 
dr. J. J. Ramondt; Arbeiders
zelfbestuur in een politieke 
monocultuur; mr. H. J. Jansz: 
Wijzigingsvoorstel Wet op de 
ondernemingsraden enig 
commentaar. Uitg. Kluwer. 
Prijs f 8,50; 52 pag. 

• 

'De laatsteweken is een 
discus$ie in de VVD 
gaande,. o.a. via onze 
r:ub~iek .. Mijn opinie 
js ... .::. over de vraag of 
liberalen zich nog wel. 

. th1,1is kunnenvoelen in de 
· · rode vakbonden èn of het' 

geen tijd wordt dè 
oprich.ting te overwegen 
van een U barale vakbond. 

·Het' artikel van Ph. C. Ja 
Chapelle op deze pagina 
is een bijdrage in die 
discussie. 

CCNV> 

" • 

In Nederland is 42 procent 
van de werknemers georgani
seerd. De grootste vakcentra
le is het NVV met zijn onge
veer 670.000 leden. Het NKV 
telt ongeveer 40Ç>.OOO leden, 
het CNV 1 ongevéer 230.000. 
Naast deze drie z.g. erkende 
vakcentrales (erkend in de zin 
dat zij betrokken worden bij 
het georganiseerde overleg) 
bestaat de Raad van overleg 
voor mediaal en hoger perso
neel, die 120.000 leden heeft. 
En verder is er een aantal .,ca
tegorale" bonden. 

De VVD heeft altijd op het 
standpunt gestaan dat de vak
beweging niet op de stoel van 
het parlement behoort te gaan 
zitten. Vakbonden zijn ont
staan en vervullen een uiterst 
nuttige functie als behartigers 
van de belangen van werkne
mers. Tot die belangenbehar
tiging kan men een hele reeks 
zaken rekenen, van het loon
overleg tot juridische bijstand 
bij ontslag. De belangenbe
hartiging is nodig. Er zijn nu 
eenmaal werkgevers die on
aardige dingen doen. Het is 
het goed recht van de werk
nemer zich daar tegenover 
sterk te maken. 

Omturnen 

Natuurlijk doen de vakbonden 
en de vakcentrales aan poli
tiek. Dat kan niet anders en 
er is ook niets tegen zolang 
zij het doen binnen het raam 
van de belangenbehartiging. 
Maar als zij zich bijvoorbeeld 
gaan uitspreken over de hoog
te van de defensiebegroting, 
dan gaan zij - naar onze me
ning - buiten hun boekje. Dan 
begeven zij zich op het ter
rein van het parlement. En 
dan wordt het doel van de 
vakbeweging niet het beharti
gen van de belangen der le
den, maar het omturnen van 
de maatschappij. 

In sommige vakbonden is die 

tendens sterk aanwezig. Het 
schoolvoorbeeld is Groene
velds Industriebond, aange
sloten bij het NVV. Maar de 
Bouwbond van datzelfde 
NVV heeft een duidelijk ande
re stellingname. En voor 
iedereen is waarneembaar 
(men hoeft maar goed te luis
teren naar de heer Lanser) 
dat het CNV als geheel aan
zienlijk minder politiek is dan 
NKV en vooral NVV. 

Het is duidelijk dat VVD-le
den en -stemmers zich niet 
altijd thuis zullen voelen in 
hun vakbond. Dat zijn er 
overigens bij het NVV nog 
aardig wat. Precieze cijfers 
zijn niet bekend, maar bij het 
NVV zelf schat men het per
centage VVD-georiënteerden 
op ongeveer tien. Zo'n 60.000 
leden dus. Bij NKV en CNV 
liggen de percentages, naar 
men veronderstelt, aanzien
lijk lager. 

Ander geluid 

Moet nu een VVD-sympathi
sant zijn vakbond de rug toe
keren en zou het op de weg 
van de VVD moeten liggen te 
ijveren · voor de totstandko
ming van een liberale vak
bond? Wij hebben deze vra
gen voorgelegd o.a. aan de 
heer Van Aardenne, lid van de 
VVD-fractie in de Tweede Ka
mer: .,Het is naar mijn me
ning onverstandig om boos uit 
een vakbond weg te lopen, 
ook al vaart hij een koers, die 
je als VVD'er niet zint. Het 
resultaat is dan dat je geen 
belangenbehartiger achter de 
rug hebt en dat kan voor een 
werknemer ernstige gevolgen 
hebben. Het weglopen propa
geer ik dus beslist niet. Ik 
vind wel dat· je in zo'n situa
tie moet proberen om met ge
lijkgezinden binnen .de bond 
een ander geluid te laten ho
ren, dat je de discussie bin
nen de bond niet uit de weg 
moet gaan". 



·ode Vakbond lopen· 

Drs. G. M. V. van Aardenne 

Vierde centrale 

Eruit lopen en een eigen 
bandje oprichten helpt niets. 

Dat zie je ook bij afkalving 
elders. Kijk naar DS'70, de 
club die zich heeft afgeschei
den van de PvdA omdat 
Nieuw Links daar de dienst 
ging uitmaken. Kijk naar an
dere splinters in de politiek, 

Minister 
Van Doorn 

zoals de PSP, de PPR. 
"Neen", zegt Van Aardenne, 
"eruit lopen is een gevaarlijke 
zaak als je niet zeker bent van 
succes. Een splinter in de vak
beweging kan niets voorstel
len. Juist vanwege die belan
genbehartiging heb je een 
goed en vrij kostbaar appa
raat nodig - en dat kan alleen 
als je veel leden hebt". 

Voor een ",iberale vakbond" 
voelt Van Aardenne niets. 
"Een vabond hoort een be
langen-organisatie te zijn, niet 
een politieke organisatie. Al
leen het woord "liberaal" al 
zou - terecht dan waarschijn
lijk - bindingen doen vermoe
den met de VVD. Dat ver
schijnsel, bindingen van een 
vakcentrale met een politieke 
partij, bestrijden wij nu juist 
bij de erkende centrales. Nou, 
dan moet je er zelf niet óók 
aan gaan meedoen". 

"Dat wil niet zeggen", zo ver
volgt Van Aardenne, "dat men 
niet kan streven naar een vier
de vakcentrale, met een neu
traal karakter. Noem het wat 
mij betreft een "algemene" 
vakcentrale. In de sector van 
de beambtenbonden is be
weging ontstaan. Dat zou 
kunnen leiden tot een bunde-· 
ling van krachten, waarbij uit
bouw in de industriële sfeer 
denkbaar is. Maar de VVD be
hoort bij dat proces geen rol 
te spelen. Dat zou ook niet 
goed zijn voor onze verhou
ding tot de bestaande vakcen
trales, die nu eenmaal onze 
gesprekspartners zijn. Nu wat 
minder, omdat wij in de oppo
sitie zitten, straks weer meer 
als wij regeringsverantwoor
ding dragen". 

Overigens is de heer Van Aar
denne wèl van mening dat de 
Raad van overleg met zijn 
120.000 leden voor "erken
ning" in aanmerking komt, 
zuiver op grond van het ge
tal. Ér zijn trouwens tekenen 
die erop wijzen dat in bre
de kring elders daarover net 
zo gedacht wordt. e 

In Vrijheid en Democratievan 21 februari stond in hetartikel 
"De bureaula van minister Van Doorn" vermeld dat de 
betreffende bewindsman (mr. Van Doorn dus) lid is van 
de KVP. Dat is uiteraard onjuist. De heer Van Doorn verliet 
in 1968 de KVP en is sindsdien lid van de PPR. 

• 

• • < ~(ltll.ll:1 I ss te 
De Culturele Commissie van de 
VVD kwam op 5 februari j.l. 
bijeen. De leden beraadden zich 
over punten waarvan zij het wen
selijk achtten dat zij door de 
VVD-fractieleden bij de behande
ling van de begroting van CRM 
aan de orde zouden worden ge
steld. 
Uitgebreid werd gesproken over 
het mediabeleid van minister 
Van Doorn en over het functio
neren van de Raad voor de Kunst. 
Men vroeg zich af of het zgn. 
vormingstheater, dat niet ope
reert. om tegemoet te komen aan 
een behoefte doch optreedt tij
dens verplichte lesuren als zo
danig niet duidelijker het karak
ter heeft van ,.onderwijs" dan 
van ,.cultuur". 
Voorts heeft de Commissie uit 
haar midden een subgroepje ge
vormd om zich te beraden over 
bouwstenen voor de culturele 
paragraaf in een vernieuwd ver
kiezingsprogramma. 
De Commissie betreurt dat drs. 
L. van Leeuwen zich wegens het 
aanvaarden van zijn nieuwe funk
tie als burgemeester van Ca
pelle a/d IJssel genoodzaakt 
heeft gezien het lidmaatschap 
van de Culturele Commissie neer 
te leggen. e 

Nit.~tn:vs uit 
uit de:~ .JOVD 
• De propaganda-feestavond 
van de afdeling Zuidlaren wordt 
gehouden op zaterdagavond 22 
maart in de ,.Sprookjeshof". 
Sprekers onder meer: Paula Was
sen-Van Schaveren (voorzitster 
nationale commissie emancipatie 
van de vrouw). Mieke Sterk 
(atlete) en Annelien Kappeijne 
van de Coppello (lid van de 
Tweede Kamer voor de VVD). 

• De JOVD Geldermalsen houdt 
maandag 1 0 maart een openbare 
forumavond in hotel ,.De gouden 
leeuw", Rijksstraatweg 7 te Gel
dermalsen. 
Aanvang 20.00 uur. Sprekers 
zijn de heren E. Nijpels, alge
meen voorzitter van de JOVD, F. 
Portheine, lid van de Tweede Ka
mer voor de VVD en drs. H. 
Roethof, lid van de Tweede Ka
mer voor de PvdA en oud-voor
zitter van de JOVD. Gespreks
onderwerp: ,.Polarisatie, inko
mensbeleid en abortus". e 



.,Gelijkheid van man en 
vrouw, de volledige integratie 
van de vrouw in de ontwik
kelingsinspanning en de toe
nemende bijdrage van de 
vrouw aan de ontwikkeling 
van vriendschappelijke be
trekkingen en de versterking 
van de wereldvrede op alle 
niveaus, nationaal, regionaal 
én internationaal". Dat is het 
drieledige doel dat met het 
Internationale Jaar van de 
Vrouw wordt nagestreefd. Dit 
zei mevr. Helvi L. Sipilä, se
cretaris-generaal van de Ver
enigde Naties voor het In
ternationaal Jaar van de 
Vrouw, op een bijeenkomst 
in de Ridderzaal die op 13 
februari j.l. was georganiseerd 
door het Nationaal Comité 
Internationaal Jaar van de 
Vrouw 1975. 

In dit verband is het belangrijk 
dat elk land zijn binnenlandse 
situatie bestudeert om na te 
gaan in hoeverre de vrouw ge
lijke rechten en kansen heeft 
verworven als, zo vervolgde 
mevr. Sipilä, de man, en in 
hoeverre zij op gelijke voet 
met de man verantwoordelijk
heden draagt. 

Het is evenzeer van belang te 
onderzoeken in hoeverre de 
vrouw volledig geïntegreerd is 
in het leven van de natie, 
wat het bekleden van func
ties in alle sectoren en op al
le niveaus betreft. Ook moe
ten wij weten in hoeverre de 
vrouw bijdraagt aan de ont
wikkeling van vriendschappe
lijke betrekkingen tussen de 
landen en wel vooral aan de 
formulering van het buiten
lands beleid, en in hoeverre 
zij een stem heeft in de inter
nationale besluitvorming op 
alle gebieden, ten einde poli
tieke, economische en socia
le vraagstukken op te lossen 
en de voorwaarden te schep
pen die gunstig zijn voor de 
bevordering van wederzijds 
begrip en vrede. 

De situatie verschilt van land 
tot land, maar momenteel is 
er geen enkel land ter wereld 
waar vrouwen naar evenre
digheid van hun aantal zeg
genschap hebben in de poli
tieke besluitvorming, op welk 
niveau ook. Toch zijn er nog 
maar weinig landen meer 
waar de vrouw niet het - al
thans theoretische - recht 

den waarom de vrouw poli
tieke rechten zou genieten 
zonder de daarbij behorende 
verantwoordelijkheden op 
zich te nemen. 

. daartoe heeft. Het Internatio
naal Jaar van de Vrouw bete
kent derhalve een beroep op 
de vrouw zelf, haar eigen 
mogelijkhedel'l te onderken
nen als burgeres van haar 
eigen gemeenschap, haar 
eigen land, en ook van de we
reld, waar de onderlinge af
hankelijkheid steeds groter 
wordt. Er is geen enkele re-

Sedert hun oprichting heb
ben utl Verenigde Naties ac
tief de grondbeginselen ge
propageerd van de gelijk
heid van alle mensen, zonder 
onderscheid naar, bijvoor
beeld geslacht. In vele ver
klaringen, internationale over
eenkomsten, aanbevelingen 
en resoluties zijn de interna
tionale normen voor gelijk
heid vastgelegd en is er ge
vraagd om uitbanning van alle 
normen van discriminatie. 

Het Internationaal Jaar van 

A. VAN DE LOOSDRECHT EN CO B.V. 

Bestaande uit landhuis, carport, 4 paardeboxen, 
hobbyschuur, relaxruimte van 30 m2 waarin 

o.m. sauna met centrale verwarming en douche, 
2 grote schuren, verwarmd zwembad van 

5.6 x 11.5 m, sier.- en bostuin van totaal 13.620 m2 

Het gehele terrein is afgerasterd. 

Het landhuis is enige jaren geleden geheel 
gerenoveerd en voldoet aan alle eisen van de 

tegenwoordige tijd. 

Indeling: Zitkamer met schouw van massief eiken, 
ruime keuken, voorzien van alle moderne 

apparatuur. Eetkamer met parketvloer. Ruime hal 
met massief eiken trap met parket. Toilet. 
studeerkamer en hobbykamer. Wijnkelder. 

1 e verdieping: 5 slaapkamers allemaal voorzien 
van wastafels met warm- en koud stromend water, 

grot-e badkamer, met o.a. bidet, toilet, 
2 wastafels, ligbad en douche. 

2e verdieping 3 slaapkamers eveneens met vaste 
wastafels, toilet en douchecabine. 

De prijs bedraagt l 750.000,- kosten koper incl. de 
algehele stoffering van de allerbeste kwaliteit. 

Het geheel is gemeubileerd in de stijl van dit 
landhuis, desgewenst kan de koper deze meubilering 

geheel of gedeeltelijk overnemen. 

makelaars in 
onroerende 
goederen 

F. A. Moli]nlaan 28 
te Nunspeet 
Tel. 03412-2363 
b.g.g. 2925 

bemiddelen 
gaarne bij de 
verkoop van 
nevenstaand pand 
te weten: 

de Vrouw dient een jaar te 
zijn waarin een nieuw tijd
perk aanvangt waarin over de 
gehele wereld de vrouwen 
onderling solidair zijn en man
nen en vrouwen elkaar als 
partners beschouwen, ten ein
de datgene te bereiken waar
naar wij allen streven- ver
betering van dè kwaliteit van 
het bestaan en het scheppen 
van een nieuwe en menselij
ker wereld. 

In juni/juli 1975 zal in Mexi
co City de'Wereld Conferen
tie van het Internationaal Jaar 
van de Vrouw worden gehou
den waar, naar verwacht, een 
mondiaal actieplan zal wor
den aanvaard om de doelstel
lingen van het Internationaal 
Jaar van de Vrouw te verwe
zenlijken, aldus mevr. Sipilä. 

Een ieder zal ongetwijfeld zijn 
eigen mening hebben over het 
Jaar van de Vrouw; het feit 
ligt er nu eenmaal, dat het 
is ingesteld. Onze Organisa
tie heeft haar volle mede
werking aan de activiteiten 
toegezegd, evenals vrijwel alle 
bij de. Nederlandse Vrouwen 
Raad aangesloten organisa
ties. 
Indien op het plaatselijk of 
provinciaal vlak op de VVD
vrouwen een beroep op me
dewerking aan de te organise
ren activiteiten wordt gedaan, 
zal ons bestuur het dan ook 
bijzonder op prijs stellen als 
u aan dit beroep gehoor wilt 
geven, zodat de liberale vrou
wen hierbij niet zullen ont
breken. 

Gelijkerechten in EEG 

Vrouwen en mannen in de 9 
landen van de EEG, waartoe 
ook Nederland behoort, zullen 
in de toekomst op gelijke voet 
worden behandeld als het 
gaat om sollicitaties, oplei
ding, carrièremogelijkheden 
en arbeidsvoorwaarden. De 
Europese Commissie heeft op 



12 februari j.l. een richtlijn 
goedgekeurd die de discrimi
natie van vrouwen op dit ge
bied zo snel mogelijk moet 
uitbannen. De Europese mi
nisterraad krijgt de richtlijn 
binnenkort op tafel. Deze 
heeft 1 7 dec. '7 4 al de gelijke 
beloning voor vrouwen en 
mannen geregeld. Nu wordt 

de negen lidstaten van de 
EEG gevraagd binnen een jaar 
alle maatregelen te treffen die 
de discriminatie van de vrouw 
in het arbeidsproces opheft. 

• 
KrÏinpcn.ei•n·anJ•(I 

Op maandag 10 maart vindt 
in Berkenwoude in de Krim-

penerwaard een openbare bij
eenkomst plaats van de Vrou
wen in de VVD in het Cultu
reel Centrum, Kerkweg 2, 
aanvang 20.00 uur. Er zal een 
forum gehouden worden over 
"emancipatie en het Jaar van 
de Vrouw" o.l.v. mevr. Lap en 
met medewerking van mevr. 
Boef-v. d. Meulen (lid Man, 

moet 11\Îorden•aangepa:n.:'S'sn .. ·. 
de grond. TPouwans;.otlkn:a$;., ·· 
tleve öurgersdie ons v~nnut-1 

tig materiaal heöber:wdot2,ièn•, 
kwamen toteen eensluidt:Jf!äiii' 
conclUsie. De commi · 
tót .een: eel'lstèinrnig 
gekort'l~n: {Ne 'f'l:!·m,ûin · 
a~ri' t#iMn · .. ~ll· e9f5t 

. gror\~lág. T:et.og·naar 
·• . tuur:·•f1ie· nieuwe bepta 

rnoe,~l'!1 al oQ.:'dle Qr' 
worch!!n in t. M 
mà~iilir'l er rlljk · .. • 
me·a~c>ud . zo'n'4~·~fl.~:O. · · 
l(eling·óók.geld.k~r· .. :\;•!'' ;';;rs: 

Vrouw, Maatschappij, exweth 
PvdA Capelle a/d IJssel), 
mevr. Evenhuis-v. Essen 
(voorz. Vrouwenbelangen, 
mevr. A. Kappeyne-v. d. Cop
pello (lid Tweede Kamer voor 
de VVD) en mevr. Wassen-v. 
Schaveren (voorz. Nat. Ad
viescommissie Emancipatie). 

• 

.Het· is ov~(igens de DedO~A • 
Hng·dat dé·Hilverso~.~.~é• be\to~k:~ 
volklog ru\mi:ueggenl5èt!láp,Jfli> 
déze .. aartg~ègenl:teid . krljg':t;;. 
Oe •. Hilversummers•., ; I'Jê.t:>b.aQ\ 

. zich t6t dusverre niet<ofibè,.;< 
tuigd ·gelaten .èn .de comml~-., .. 
Steleden Varli OJ.lttige '•Wenk,enJ .. · 

. . enJnformat'i~ voorzien; c;,l,n~(ie 
hele• \·gemeei'lte . dijk~ ··tti~'tlt 
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Schouderklop 
voor door onze parlementaire redac

teur 

Van der Stoel 

H. J. de Koster 

Het kan vreemd lopen in de 
politiek. Bij het kamerdebat 
over buitenlandse zaken kreeg 
PvdA-minister Van der Stoel 
van zijn eigen partij de wind 
van voren. Bemoedigende 
schouderklopjes kreeg hij van 
de VVD. 

,.Ik ben verheugd over het 
feit dat mijn analyse van de 
ontspanning in grote lijnen 
door de minister wordt onder
schreven," zei VVD-woord
voerder De Koster. ,.Hij is zo
wel realistisch als optimis
tisch geweest. Zonder gren
zeloos optimisme moet men 
niet aan oost-west besprekin
gen beginnen," aldus De Kos
ter nadat Van der Stoel zijn 
beleid in de kamer had ver
dedigd. 

De liberale buitenlanddeskun
dige had in het begin van het 

debat al gezegd dat het be
leid ,.evenwichtig" is. Hij on
dersteunde het verzet van mi
nister Van der Stoel tegen het 
verlangen van de linkse par
tijen om de banden met de re
gering-Thieu in Zuid-Vietnam 
te verbreken en de revolutio
naire regering daar te erken
nen. 

Vredeling 

Kritiek had hij op het Navo
beleid, waarvoor vooral minis
ter Vredeling verantwoordelijk 
is ... Waarom lopen wij wel de 
Navo voor de voeten tijdens 
de onderhandelingen met der
den maar komt het kabinet 
niet met nieuwe creatieve 
voorstellen?" vroeg hij zich af. 

Hij bedoelde daarmee onder 
andere de openlijke verklaring 
van de regering om de tac
tische wapenen te betrekken 
in de besprekingen over we
derzijdse troepenverminde
ring. De bondgenoten hebben 
dit tot nu toe buiten de be
sprekingen gehouden. De 
Koster noemde deze houding 
van het kabinet ,.een school
voorbeeld van westerse des
organisatie" dat geheel onno
dig aan de wereld is getoond. 

Pronk 
Minister Pronk (ontwikke
lingssamenwerking) kreeg in 
het buitenlanddebat een flin
ke veeg uit de pan omdat 
hij een sterke neiging heeft 
om z.ich te bemoeien met de 
binnenlandse politiek van an
dere landen. Waalkens: ,.In 
zijn uitspraken toont de mi
nister zich telkens weer een 
echte neo-kolonialist. Want 
dat is het wanneer een rege
ring tegen een andere rege
ring zegt: gij krijgt de brood
nodige hulp alleen van mij 
wanneer ge de inrichting van 
uw samenleving aanpast aan 
onze politieke opvattingen." 
Waalkens zei dat de VVD die 
houding volstrekt verwerpt. 

Ook had hij kritiek op de ma-

Minister Van der Stoel 

nier waarop Pronk het be
drijfsleven in de ontwikke
lingssamenwerking buitenspel 
probeert te zetten. Waalkens 
vroeg zich verder af of het 
wel zinvol is de hulpverlening 
volgend jaar met één mil-' 
jard gulden te verhogen, ter
wijl er dan een stuwmeer is 
van 2955 miljoen gulden. Hij 
pleitte er voor (ook in een mo
tie) dat ons land bij geldle
ningen aan arme landen de 
waardevermindering van de 
munteenheid in die landen ten 
opzichte van onze gulden voor 
eigen rekening neemt. 

De VVD kwam verder met 
moties om Cuba niet langer te 
beschouwen als een land 
waarop wij de hulp concentre
ren en om het systeem van 
internationale culturele be
trekkingen te herzien. 

• 

Geruime. tijd hebben er ge
ruchten de ronde gedaan dat 
de Russische partijleider 
Brezjnjew ziek was. Enerzijds 
waren er genoeg mensen te 
vinden die de aard van de 
ziekte meenden te kennen. 
Leukemie was de ernstigste 
kwaal die de autoverzamelaar 
van het Kremlin werd toege
dacht. Anderzijds waren er 
genoeg die het meer in de 
richting van een ,.politieke" 
ziekte zochten, vooral toen 
Brezjnjew zijn reis naar het 
Midden-Oosten afzegde. Hij 
zou een bezoek aan Egypte 
hebben willen vermijden om 
gezichtsverlies te voorkomen, 
daar het onwaarschijnlijk was 
dat Sadat bereid was opnieuw· 
aan de leiband van de Sow
jet-Unie te lopen. 

Ook zou de partijleider te toe
gevend tegenover het Wes-· 
ten zijn geweest, hetgeen aan 
zijn positie in het Kremlin 
afbreuk zou hebben gedaan. 
Met name zijn toegevendheid 
tegenover de Verenigde Sta
ten met betrekking tot de ver
ruiming van emigratiemoge
lijkheden voor joden in ruil 
voor een handelsakkoord, zou 
hem geen goed hebben ge
daan. Een poging van het 
Amerikaanse Congres in ·dit 
opzicht het onderste uit de 
kan te halen deed de deur 
dicht. De Sowjet-Unie besloot 
geen handelsakkoord aán te 
gaan en Brezjnjew leek van 
het toneel te verdwijnen. 

Vage verklaring 

Maar zie, bij het bezoek van 
de Britse premier Wilson ver
scheen de partijleider weer in 
het openbaar, en met dezelfde 
macht bekleed als in het ver
leden, naar het scheen. Het 
Russische persbureau TASS 
gaf een vage verklaring uit 
over ,.een griep" waaraan 
Brezjnjew zou hebben gele
den. Het gesprek over de sa
menwerking en veiligheid in 
Europa dat sinds eniÇJe tijd 



Brezjnje«T. 
I
• s door onze redacteur buiten

land 

«Teer beter 
traag voortgang vindt in Ge
nève werd na het kerstreces 
hervat zonder dat het ogen
schijnlijk had geleden onder 
het Russisch-Amerikaanse in
cident. 

I 

De Russen blijven voor ont
spanning geporteerd hoewel 
er in sommige S.owjet-bron
nen teleurstelling wordt geuit 
over de resultaten van de ont
spanningspolitiek. Voordelige 
economische overeenkom
sten met het Westen zijn niet 
zo vlot tot stand gekomen als 
werd verwacht en, terwijl men 
in de Sowjet-Unie zijn toon 
tegenover het Westen matig
de, leek men daar meer na
druk te gaan leggen op het 
probleem van de dissidenten 
in de Sowjet-Unie. In het Mid
den-Oosten trachtten de 
Amerikanen de Russen buiten 
spel te zetten bij het opzet
ten van een regeling. Als reac
tie hierop lieten de Russen 
de Amerikanen weten zich 
niet met hun binnenlandse 
aangelegenheden te be
moeien middels het niet door 
laten gaan van het handels
akkoord, streven zij krachtiger 
dan ooit naar hervatting van 
het overleg over het Midden
Oosten in Genève en leggen 
ze in de media meer nadruk 
op de economische crisis in 
het Westen. 

De Russische partijleider Brezjnjew 

Verandering 

Maar er is, zoals Jonathan 
Steele in de Guardian op
merkte, wel het een en ander 
veranderd sinds de jaren der
tig toen de Sowjet-Unie de 
economische moeilijkheden in 
het Westen aangreep om de 
communisten daar op te wek
ken tot massa-actie en alge
mene stakingen. Moskou 
biedt de werklozen nu hulp 
door zaken te doen met hur 
kapitalistische werkgevers. 
"De Sowjet-Unie kan nieu111 
werk verschaffen aan duizen 
den en nog eens duizender 
arbeiders in uw land en eer 

nieuwe stimulans betekenen 
voor de economie", zei Brezj
njew tijdens een lunch voor 
de Britse premier. 

Steele meent dat de angst 
voor de herleving van het fas
cisme de Sowjet-Unie er van
af houdt de politiek van ont
spanning te laten varen en 
ook zonder Brezjnjew zou de 
drang tot ontspanning blijven 
bestaan. 

Misschien speelt ook hierbij 
het conflict met China een rol. 
Zoals de Chinezen er bij het 
Westen op aandringen vooral 
de defensie in stand te hou
den tegenover de "sociaal-im
perialisten" in Moskou, zo 
zouden de Russen er mis
schien voor willen waken op 
twee fronten strijd te moe
ten leveren. Er is geen reden 
geweest het 25-jarig bestaan 

van het Sina-Sowjet verdrag 
te vieren en de onderhan
delingen tussen Chinezen en 
Russen over de omstreden 
grènsgebieden gaan zonder 
enig resultaat hun zesde jaar 
in. 

Hoe het zij, verwacht wordt 
dat het overleg tussen de 
West- en Oost-Europese lan
den plus de VS en Canada in 
Genève (CEVS) nog vóór de 
zomer tot een resultaat zal 
leiden. 
Het voornaamste obstakel dat 
nog genomen moet worden is 
dat van de bevestiging van 
het vertrouwen in elkaar. 
Van de Russen wordt ver
langd dat zij reden tot ver
trouwen geven door in te 
stemmen met een systeem 
van meldingen van militaire 
oefeningen en het toelaten 
van waarnemers daarbij. 

De Russen gaan daarin een 
klein eindje mee, maar zijn 
nog niet bereid gebleken 
daarin volmondig toe te stem
men. Het punt van de uit
wisseling van personen en 
ideeën, dat vooral bij de Ne
derlanders hoog op het ver
langlijstje heeft gestaan, heeft 
het blijkbaar niet gehaald, ter
wijl de Russen mogelijk niet 
geheel hun zin krijgen in de 
kwestie van de onverander
lijkheid van de status quo in 
Europa. Veranderingen zou
den mogelijk moeten blijven 
middels door overleg tot 
stand gekomen akkoorden, 
vooral van belang voor een 
eventuele hereniging van 
Oost- en West-Duitsland. 

Evenwicht 

Het is natuurlijk de vraag hoe 
hoog men de waarde van de
ze toekomstige Geneefse ak
koorden moet schatten. Zon
der een daadwerkelijke troe
penvermindering in Europa, 
die de parallel lopende be
sprekingen in Wenen over de 
wederzijdse troepenverminde
ringen (MBFR) zouden moe-

ten opleveren, betekenen 
mooie beginselverklaringen 
over veiligheid en samenwer
king geenszins dat de betrok
kenen hun militaire krachts
inspanningen zullen vermin
deren. Veiligheid blijft dan een 
kwestie van evenwicht in be
wapening, eerder dan van 
ontwapening en hoe samen
werking in het licht van de 
blijvende ideologische ver
schillen meer kan zijn dan het 
afsluiten van min of meer 
voordelige handelstransacties 
is ook niet duidelijk. Wat pa
pieren verklaringen over de 
eerbiediging van de status 
quo in tijden van grote span
ningen betekenen, heeft de ge
schiedenis ons maar al te 
vaak laten zien. Maar voor 
meer tastbare resultaten 
schijnt de tijd nog lang niet 
rijp, met of zonder Brezjnjew. 

• 



AIDendeinenten 
voor Breda 

Bij het hoofdbestuur van de 
partij zijn tot 25 februari de 
volgende amendementen en 
wijzigingsvoorstellen binnen
gekomen op de beschrijvings
brief voor de algemene ver
gadering. Deze wordt zoals 
bekend gehouden op vrijdag 
en zaterdag 14 en 15 maart 
in het Turfschip in Breda. 

De agenda voor deze verga
dering werd reeds gepubli
ceerd in Vrijheid en Democra
tie van 24 januari. 

Agendapunt16 

(Voorstel afdeling Rijswijk tot 
het opstellen van enige be
leidsnota's). 

Amendement afdeling 
Eindhoven: 

De afdeling Eindhoven en om
streken acht het niet vanwege 
een toekomstige regerings
coalitie, maar vanwege het 
feit dat de VVD een poli-

. tieke partij is, een plicht zich 
continue op toekomstig beleid 
te bezinnen. Als politieke par
tij moet de VVD aan grote 
groepen van de bevolking 
duidelijk maken dat liberale 
beginselen tot een attraktief 
beleid kunnen voeren. 

Hiertoe zullen discussienota's 
moeten worden voorbereid 
om de politieke meningsvor
ming binnen en buiten de 
partij gestalte te geven. Daar
toe kunnen Teldersstichting, 
partijcommissies en staf van 
de Tweede Kamerfraktie 
vruchtbaar werk verrichten. 

18 

Naar de mening van de afde
ling Eindhoven en omstreken 
wordt de politieke koers niet 
primair door voornoemde drie 
instanties bepaald, maar door 
de partij in de daartoe be
stemde organen. 

Om de politiek niet te frus
treren is het belangrijk dat de 
besluitvorming daartoe door
zichtig blijft en dat de partij
leden zich bij deze besluit
vorming c.q. bij deze belaids
bepaling betrokken voelen. 
Om dit te kunnen realiseren 
dienen de leden te worden 
aangespoord om hun politieke 
wenselijkheden te formuleren. 
Deze wenselijkheden zullen 
niet op de eerste plaats tech
nisch het beste, financieel 
het voordeligst en juridisch 
het meest waterdicht zijn, 
maar wel op de eerste plaats 
de wenselijkheden bevatten, 
die men gerealiseerd wenst te 
zien. Politiek is tenslotte geen 
kwestie van berekening; poli
tiek is een kwestie van per
soonlijke c.q. collectieve voor
keur. Genoemde Teldersstich
ting kan daartoe zeer wel 
basisstudies verrichten, dan
wel de geformuleerde wense
lijkheden op hun realiseer
baarheid toetsen. Evenzo de 
partijcommissies en de staf 
van de Tweede Kamerfraktie. 

Willen wij een Volkspartij 
worden (blijven), dan zal onze 
politiek een aktuele en sociale 
betrokkenheid moeten ade
men, hetgeen door een goede 
meningsvorming binnen de 
partij bevorderd kan worden. 
Wetenschappelijke c.q. aca
demische benaderingen zijn 
bij de uitvoering misschien · 
wel wenselijk, maar komen bij 
het publiek vaak te techno
cratisch en te pragmatisch 
over. Een meer sociaal bewo
gen benadering vanuit een li
berale filosofie is thans een 
eerste vereiste. 

De afdeling Eindhoven en om
streken komt daarom met 

het navolgende amendement. 
.. Voorstel aan het hoofdbe
stuur tot het doen opstellen 
van discussie-nota's, zoals o.a. 
in de toelichting van dit agen
da-punt genoemd, om de 
politieke meningsvorming bin
nen en buiten de partij te be
vorderen en om daardoor 
een meer sociaal bewogen 
benadering door de frakties 
in de vertegenwoordigende 
lichamen te stimuleren en 
daardoor grote groepen van 
de bevolking duidelijk makend 
dat liberale politiek niet eng 
rationeel, maar sociaal bewo
gen kan zijn". 

Agendapunt18 

(Voorstel afdeling Zevenaar 
tot wijziging van de verdeel
sleutel der contributie). 

Amendementen 
Groningen: 

afdeling 

1. De afdeling Groningen, in 
vergadering bijeen op 28 
januari 197 5, geeft het hoofd
bestuur in overweging om 
leden die in juni hun contri
butie nog niet hebben betaald 
van de ledenlijst af te voeren, 
uiteraard nadat door de af
delingen zelf aan de hand van 
een lijst van wanbetalers 
nog pogingen zijn onder
nomen de leden alsnog tot 
bètalen te bewegen. (Dit in 
verband met de hoge kosten 
zoals toezenden van .. Vrijheid 
en Democratie", convocaties 
door de afdeling zelf). 

2. De afdeling Groningen 
geeft het hoofdbestuur in 
overweging om, gezien het 
feit dat elke afdeling extra 
gelden kan gebruiken, op de 
acceptgiro kaarten voor de 
contributies 1976 met ge
kleurde letters te vermelden 
dat elk lid ook meer geld kan 
overmaken, en dat dit geld 
automatisch bij de afdelingen 
terecht komt. 

Amendement afdeling 
D riebergen-R ijsenburg: · 

De afdeling Driebergen-Rij
senburg van de VVD heeft 
kennisgenomen van het voor
stel van de afdeling Zevenaar 
om de contributieverdeel
sleutel te wijzigen. 
De afdeling Driebergen (300 
leden) heeft de ervaring en die 
ervaring getoetst bij andere 
middelgrote en kleine afde
lingen, dat er steeds voldoen
de leden zijn, die zich belan
geloos voor de VVD willen 
inzetten. Dat daarbij de reëel 
gemaakte kosten worden ver
goed, is uiteraard vanzelf
sprekend. 

Bij het huidige peil van de 
contributie zal het steeds 
passen en meten zijn om de 
eindjes aan elkaar te knopen. 
In tegenstelling tot de afde
ling Zevenaar is de afdeling 
Driebergen van mening, dat 
het voor de tweede partij 
van het land in de eerste 
plaats noodzakelijk is het 
Hoofdbestuur in staat te stel
len het partij-apparaat zo 
goed mogelijk te laten func
tioneren. Hiervoor is o.m. geld 
nodig en daarom moet wor
den uitgezien naar een 
methode om de middelen van 
het Hoofdbestuur te verster
ken, zonder dat de afdelin
gen, de Kamercentrales en 
het partijblad schade lijden. 

De afdeling Driebergen doet 
daarom het volgende globale 
voorstel, dat bij aanvaarding 
in principe verder door het 
Hoofdbestuur zal moeten 
worqen uitgewerkt. 

Middelen: 

De contributie-afdrachten van 
het Hoofdbestuur aan de af
delingen kunnen op basis van 
1 januari 1974 (68.000 le
den) begroot worden op 
f 700.000,-. 
Door deze afdrachten groten
deels niet direct uit te keren 
maar in rekeningcourant voor 



de afdelingen beschikbaar te 
houden, kunnen deze totale 
tegoedèn door het Hoofd
bestuur op korte resp. middel
lange termijn worden belegd. 
Er zal steeds een gemiddeld 
bedrag aanwezig blijken te 
zijn, dat wordt getaxeerd op 
f 350.000,- (verkiezings
tijden mogelijk uitgezonderd). 
Door een centrale belegging 
(in combinatie met andere 
middelen van het Hoofd
bestuur) kan een hogere rente 
worden bedongen dan voor 
iedere afdeling afzonderlijk 
mogelijk is. 

Toeiichting: 

De afdeling Driebergen is van 
mening dat de rentebaten van 
de tegoeden van de afdelin
gen ahonderlijk van geringe 
omvang zijn. De grotere op
brengst bij centrale belegging 
komt aan de VVD in haar 
totaliteit ten goede. 
Hieraan kan nog worden toe
gevoegd, dat als het bestuur
lijk apparaat op den duur 
middelen te kort mocht gaan 
komen, er o.i. nog slechts 2 
mogelijkheden zijn: 
- contributieverhoging 
- verkleining van de af-

drachten. 

Geen van beide maatregelen 
zal populair zijn. Dit voorstel 
beoogt mede een dergelijke 
stap uit te stellen, resp. de 

Cij~ervoorbeelden 

68.0001eden 

omvang daarvan iets te ver
minderen. 

Globale uitwerking: 

De afdelingen krijgen aan het 
begin van het jaar op basis 
van hun ledental een voor
schot van f 1,- à f 2,- per 
lid, stel f 1,50. Een afdeling 
van 200 leden ontvangt dus 
direct f 300,- om de eerste 
onkosten te bestrijden. 

Uitgangspunt is verder. dat de 
afdelingen in de loop van het 
jaar pas geld opvragen bij het 
Hoofdbestuur, naarmate zij 
dat nodig hebben en niet 
meer dan dat. 
De gevraagde som moet op 
eerste afroep beschikbaar 
zijn en door het Hoofdbestuur 
terstond worden overgemaakt. 

De normale rekening-courant 
rente (nu 11

/ 2%) blijft aan de 
afdelingen ten goede komen 
op basis van 3/ 4% over de 
totale afdracht waarop de af
deling in een jaar recht heeft. 
Dit bedrag wordt aan de af
delingen overgemaakt op 
een nader te bepalen tijdstip. 
Extra-bijdragen van leden, 
waarop de afdelingen recht 
hebben, worden direct ter be
schikking van de afdelingen 
gesteld. 

Uitgangspunt is dat de pen
ningmeester van een afdeling 

afdelingen t 700.000,-
óirecte afdracht t 1.- à t 2,- per lid, stel 
t 1,50;68.000xt 1,50 t 102.000,-

t 598.000,-

belegd à 8% per jaar, gemiddeld 4% per jaar 
àf: rekening-courant rente à 11

/ 2% per 
t 23.920,-

jaar, gemiddeld 3/4 % perjaarover 
f 598.000,-aan afdelingen 

80.000 leden 
afdelingen 
directe afdracht 80.000 x t 1 ,50 

4% perjaar 
af: 3/ 4% rekening-courant rente van 
t 706.000,-aanafdelingen 

100.000 leden 
afdelingen 
directe afdracht 100.000 x t 1 ,50 

4% per jaar 
af: 3/ 4 %rekening-courant rente van 
f 880.000,-aanafdelingen 

t 4.485,-

extravoorHSt 19.435,-

t 826.000,
t 120.000,-

t 706.000,-

t 28.240,

t 5.295,-

extravoorHSt 22.945,-

t 1 .030.000,
t 150.000,-

t 880.000,-

t 35.200,

t 6.600,-

extravoorHSt 28.600,-

in de eerste plaats zelf bij
houdt op welk tegoed hij nog 
recht heeft, al zal het natuur
lijk noodzakelijk zijn dat het 
Hoofdbestuur periodiek over
zichten verstrekt. 
Overigens kan niet beoor- . 
deeld worden op welke wijze 
een en ander kan worden in
gepast in de administratie van 
het Hoofdbestuur, zodat al
leen al hierom verdere uit
werking door het Hoofd
bestuur noodzakelijk is. 

8 esteding extra-inkomsten: 

Met nadruk stelt de afdeling 
Driebergen, dat het de beste
ding van de extra-inkomsten 
ter beoordeling van het 
Hoofdbestuur wil laten. 
Wel wordt opgemerkt dat het 
meerdere werk aan dit voor
stel verbonden mogelijk moet 
leiden tot de aanstelling van 
een nieuw personeelslid, 
wiens salaris c.a. ongeveer 
bestreden kan worden uit de 
extra-inkomsten. Een dagtaak 
is hiermede echter bij lange 
na niet gemoeid, zodat dit 
personeelslid ook nog diverse 
andere werkzaamheden kan 
verrichten. 
Dit geldt zeker nu de VVD 
inmiddels 80.000 leden heeft 
en 1 00.000 leden wellicht 
in het verschiet liggen. 
Ter verduidelijking zijn enige 
globale cijfermatige voor
beelden bijgevoegd (zie kader 
hiernaa3t). 
Tenslotte wordt er op ge
wezen, dat indien dit voorstel 
wordt uitgebreid tot de af
drachten aan de Kamèrcen
trales, de extra-inkomsten nog 
met ongeveer 1/ 3 zullen stijgen. 

Agendapunt22 
(Voorstel hoofdbestuur tot 
herziening van het reglement 
op de kandidaatstelling voor 
leden van de Eerste Kamer 
der Staten-Generaal). 

Amendementen en wijzi
gingsvoorstellen: 

Afdeling 's-Gravenhage: 

1. De afdeling Den Haag 
heeft met 37 stemmen tegen 
27 stemmen besloten om 
uitstel van behandeling te 
vragen van het reglement op 
de kandidaatstelling voor 
leden van de Eerste Kamer 
der Staten-Generaal, opdat 
nog met de Vereniging van 

Staten en Raadsleden verder 
overleg kan plaatsvinden. 

2. Overigens heeft de af
deling met 51 stemmen tegen 
27 stemmen besloten het 
voorstel zelve te steunen in 
het geval dat de Algemene 
Vergadering het voorstel toch 
in behandeling brengt. 

Wijzigingsvoorstel hoofd-
bestuur: 

Artikel 1, laatste alinea: 

Statenfractie: de leden van de 
Provinciale Staten, tevens lid 
van de Volkspartij voor Vrij
heid en Democratie, dan wel -
ingeval de in artikel 7.1 be
doelde vergadering wordt ge
houden in de periode tussen 
de dag van stemming voor 
de verkiezing van de leden 
van Provinciale Staten en de 
daarop volgende eerste 
woensdag van juni- de op die 
dag van stemming gekozen 
leden van de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie. 

Amendementen 
Eindhoven: 

afdeling 

Aan artikel 3, lid 1 toe te 
voegen: 
,.Tevens worden afgevaardig
den gekozen voor de verga
dering als bedoeld in artikel 
5, lid 1 ". 

Artikel 7, lid 5 als volgt te 
wijzigen: 
..De vergadering stelt uit het 
advies en de advieslijsten als 
bedoeld in artikel 6, lid 3 een 
lijst vast, in de volgorde" etc. 

Artikel 7, lid 6 als volgt te 
wijzigen: 
,.leder aanwezig lid van de 
partijraad, als bedoeld in ar
tikel 31, lid b, e, f en g van 
het huishoudelijk reglement 
van de partij en ieder aan
wezig lid van een Statenfrak
tie" etc. 

Artikel 7, lid 8 als volgt te 
wijzigen: 
,.De stemmingen worden, al
thans voor de eerste plaatsen, 
in aantal gelijk aan het 1

/ 4 ge
deelte van het aantal leden 
van de Tweede Kamer, tevens 
lid van de partij zijnde, ver
meerderd met twee, schrifte
lijk gehouden. Voor de vol
gende plaatsen worden de 
stemmingen, volgens beslis
sing" etc. 

>> 



Ter toelichting op de respec
tievelijke wijzigingen deelt de 
vergadering u mede (art. 3.1) 
de afvaardiging naar de 
kamercentralevergadering af
doende te willen regelen. Dit 
om te voorkomen dat het be
stuur of andere personen 
hiertoe achteraf beslissingen 
moeten nemen. De vergade
ring is te belangrijk om niet 
geheel •representatief te zijn. 
(Art. 7.5.) Om eventuele mis
verstanden achteraf te voor
komen, is het wenselijk de 
keuze te beperken tot advies 
en advieslijsten, hetgeen naar 
onze mening ook wel de be
doeling geweest zal zijn. (Art. 
7 .6.) Evenals in de partijraad 
is het wenselijk het stemrecht 
tot de representatief te achten 
leden te beperken. (Art. 7 .8.) 
De vergadering acht het van
wege de importantie van de 
vergadering wenselijk, en dit 
temeer daar het om personen 
gaat, de stemmingen, althans 
voor de ver~iesbare plaatsen 
( + plaatsvervangers) schrifte
lijk te doen verlopen. Daar de 
bepaling van het aantal ver
kiesbare plaatsen op basis van 
het aantal Statenleden nogal 
gecompliceerd is, is aanslui
ting gezocht bij een zo recent 
mogelijk verkozen landelijk or
gaan te weten de Tweede 
Kamer. Daar de Eerste 
Kamer uit de helft van het 
aantal zetels der Tweede 
Kamer bestaat en per keer 
de helft verkozen wordt, is 
uitgegaan van 1

/ 4 deel. e 
Rectificatie: In artikel 4, lid 
2, zoals afgedrukt op pagina 
21 van het nummer van 24 
januari van ,.Vrijheid en De
mocratie", is een fout geslo
pen. De eerste zin van dit 
lid dient als volgt gelezen te 
worden: ,.De groslijst bevat 
in alfabetische volgorde de 
namen van ·de door de af
delingen opgegeven vnor
lopige kandidaten, alsmede de 
namen van degenen die het 
hoofdbestuur daaraan 
toe te voegen. 

AsSEN - Op maandag 17 
maart in Bellevue; aanvang 
19.30 uur. 
~gin kadercursus Kamercen
'~tales Groningen en Drente. 
· ··. even bij secretaris.sen · 

er- e'n Statencentral.es. 

C:IJ'~RKEL-RODENRIJS - In 
~$t bestuur van de afd. heb
ben o.m. zitting: W. J. c:l~ 

V~gt (voorz.), mevr. P. S. 
f>:isschier-den Heijer, Prunus
'Vfég 17; tel.: 01891 - 3606 
1~cr.) en D. J. Nonhebel 
Jfpenningm.) 
~j; 

:lJEUNINGEN - In het be
stuur van de nieuwe afd. Beu
ningen hebben o.'m. zitting: 
S. W. Wolvekamp (voorz.), 
J. · D. ·Gorter, Akeleistraat 3 
(secr.) en G. C. J. M. Obels 
(penningm.). 

BOCHOL Tl-SIMPELVELD
In het bestuur van de nieuwe 
afd. Bocholtz-'Sirhpelveld heb
ben o.m. zitting: G. P. F. 
Meijnen (voorz.), mevr. mr. 
A. W. F. Polderman-Kamer
man, St-Remigiusstraat 16, 
Si,mpelveld (teL: 2069 (secr.) 
en . L. J. H. Slangen (pen

.ningm:) 

!'CAPELLE a/d IJSSEL - Op 
:;A~aandag. 1 7 . maart in café 
·· · Capelle aanvang 20.1 5 

r. Politiek café van de af- . 
.. Çi.elipg met als spreekster mej. 
A. Kappeijne van de Coppel-
lö. (lid Tw. K.). · . 

radio 
Radio-uitzending van de WD: 
donderdag 13 maart, van 

. 1.8,20 - 18.30 uur, over de 
zender· HiJversurn 11 (298 m). 

DALFSEN - Op dinsdag 18 
maart vergadering va'n de af
deling in De. Trefkoele, aan
vang 20.00 uur. Inleiding 
van H. J. Zandbergen .over 
landbouw, recreatie en milieu. 

DRIEBERGEN - Op maan
dag 10 maart IVÄ. aanvang 
20 uur Bijeenkomst van de 
afdeling met als spreker drs. 
Th. H. Joekes (lid Tw. K.) over 
toenemende invloed van de 
overheid. 

GOUDA - Op maandag 17 
maart spreekt mr. F. Korh 
hals Altes in hotel Centra!. 
aanvang 20.00 uur, over De 
VVD in 1975. 

GOUDERAK- Secretaris van 
de afdeling is geworden 
0. A. M. Jägers, Beukendaal 
22. ' 

GRONINGEN - Op donder
dag 1? maart in 't Huis de 
Beurs; aanvang 20 uur. 
Debat, georganiseerd door de 
afdeling Groningen, tussen 
G. H. Otten en G. Wening 
over de universiteit. 

' 
's-GRAVELANO- Secretaris 
van de afdeling is geworden 
P. Berkhof, Harinxmahof, An
keveen. 

DEN HAAG -Op dinsdag 11 
maart bijeenkomst van de 
onderafdeling V van de afd. 
Den Haag met als spreker 
H. J, de Koster (lid Tw. K.) 
Badhotel Scheveningen; aan
vang 20 uur. 
Voorzitter van de Kamercen
trale Den Haag is geworden: 
mevrouw J. Leemans, De 
Moucheronstraat 27, Den 
Haag. , 
Dinsdag 25 maart in café 
H ulschbos, . Haarlemsestraat 
20; aanvang 20 uur Politiek 
café. 

HAARLEM/VELSEN Op 
dinsdag 11 maart in de Vre-

-

denhofkapèl; aanvang 20.15 
u. 
Voorjaarsledenvergadering 
van de Statencentrale Haar
lem-Velsen. 

HELMOND - Secretaris van 
de afdeling is geworden: P.A .. 
van Dijk, Baritonstraat 1 1. 

HOEKSCHE WAARD - Op 
dinsdag 11 maart bijeen
komst van de ondercentrale 
Hoekscha Waard in zaal Kos
ter te Klaaswaal, aanvang 
20.00 uur. Spreker: drs. 
G. M. V. van Aardenne (lid 
Tw. K.). . 

LEIDEN c Nieuwe secretaris 
van de Kamercentrale Leiden 
is geworden drs. H.A. Meute
mans, Laan van Rijckevorsel 
10, Lisse; tel.: 05212 -
14297. 

NAARDEN Op donderdag 
27 maart in Warmolts Bistro, 
Nassaulaan te Bussum; aan
vang 20 uur. WD-café. ·ook 
'niet-leden welkom. 
In .het nieuwe bestuur van de 
afdeling I'Jaarden hebben o.m. 
zitting: J . .). Meijer (voorz.). 
I. Fuykschot-Uitzinger, Pier
sofliaan 22; tel.: 02159 ... 
43729 (secr.) en B. A. vÇ~n 
Kuyk-Fokkema (penningm.);. 

NIEUWEGEIN - Op maan
dag 24 maart in gebouw 
St.~Jari, Dot;psstraat te Vrees
wijk aanvang 20 uur. Leden-

t vergadering van de afdeling 
Nieuwegein met als spreker 
L. M. de Beer(lid Tw. K.). 

NIEUWEGEIN ,.. In het be
stuur van de afdeling· Nieuwe~ 
gein hebben thans o.m. zit~ 
ting: F. t:. Oidden (voorz.), 
J. R. Miedema, Poortenaar-

. Îaan. 90, postbus 56, tel.: 
03402 - 2796 (secr.} en G. 
v11n Arkel (pennins:~m.}. · 

NIJKERK- S.ecrefaris van de 
afdeling Nijkerk is geyvorden: 
mevrouw H. M. R. Lemstra-



Gerards, Ulst 52,; tel.: 
. 03494 - 1465. 

Penningm.: J. Schuengel. 

NIJMEGEN -Op woensdag 
2.6 maart in Metrópole; .aan
vang 20 uur. 
. Bijeenkomst van de afdeling 
Stadsgewest Nijmegen met 
<!Is spreker dr. K. van Dijk 
(lid Tw. K.). 

NOORDOOSTPOLDER-Op 
vrijdag 21 maart in Voor~uys 
Ernmeloord; aanvang 20 uur. 
Jaarlijkse feestavond van de 
afdeling NOP met als spreek
ster mej. mr. A. Cappeyne van 
de Coppello. · 
Nieuwe penningm. van de afd. 
is F. Bralt'en. 

RENKUM - Op vrijdag 21 
maart in hotel Klein Zwitser
land; aanvang 20 uur. 
Openbare bijeenkomst van de 
afdeling met als spreekster 
mevr. drs. N. Smit-Kroes (lid 
Tw. K.). 

SMALLINGERLAND/ 
DRACHTEN -Secretaris van 
de .afdeling Smallingerland/ 
Drachten' is geWorden: me
vrouw L. Andriessen-Groe
nendijk, Esseweg 14, Drach
ten; tel.: 05120- 16123. 

SNEEK - Secr. van de afd. 
Sneek is geworden: · mevr. 
M. Miedema-Teunissen, Ooie
vaarslaan 16; tel.: 05150-
3302. 

STOLWIJK Secretaris
penningmeester van de afde
ling Stolwijk is geworden: W. 
Boer jr., , Bened~nkerkseweg 
86; tel.: 01824- 1264. 

TILBURG- Op maandag 10 
maart in The Gallery Club
aanvang 20:15 uur. Openba
re vergaderingen van de afde
ling met als spreker .H. J. de 
Koster (.lid Tw. K.). 
Drie kwartier voor de aanvang 
kennismaking bestuursleden 
met nieuwe leden. 

UDEN -In het bestuurvan de 
afd. Uden hebben. o.m. zit
ting: D. van Beek (voorz.), 
A. .J. Krekelaar, Cimbaallaan 
24; tel.: 04132 - 63417 
(secr.) en P. van der Jagt 
(penningrn.). · · 

UITGEEST - Secretaris van 
de afdeling A. van Doorn is 
verhuisd naar De Kuil 11, 
Uitgeest. 

VELP/ROZENDAAL - Op 
maandag 1 0 maart in geref. 
kerk te Velp; aanvang 19.30 
u. 
Ledenvergadering van de af
deling met als spreker ir. H. 
Donkersloot over vooront
werp streekplan Midden-Gel
derland. 

VL:EUTEN/DE MEERN- Se
cretaris van de afdeling Vleu
ten/De Meern is geworden 
A. G. M. Rooijmans, Mera
veldlaan 53, De Meern. 

VOORBURG -Op maandag 
17 maart in de Koningskerk; 
aanvang 20 uur. Biîeenkomst 
van de afd. met als spreker 
drs. Th. H. Joekes (lid Tw. K.) 
over de WD en de zelfstan
digen. 

WAGENINGEN - In het 
nieuwe bestuur van de afde
ling hebben o.m. zitting: F. 
Coolman (voorz.), D. Hooger
kamp, Hollandseweg 137;tel.: 
08370- 14295 (secr) en J. S. 
Veenenbos (penningm). 

WEESP - (rectificatie) Se
cretaris van de afd. Weesp 
is niet C. Draijer, ·maar onge
wijzigd mej. H. H. van den 
Berg, Jan Campartplein 45, 
Weesp. 
tel.: 02940- 14504. 

ZEIST· - Op maandag 24 
maart in Boschlust; aanvang 
20 uur. 
Discussieavond van de afde
ling met als spreker G. W. Ke
ja (lid Tw. K.). . 

.M ... . . ·.\JO 
• • • • • op1n1e1s 

Abortus ( 1) 

Sinds enkele jaren bevindt 
Nederland zich in een hevige 
discussie over het al of niet 
legaliseren van de z.g. vrije 
abortus. In afwachting en op 
voorhand van de noodzake
lijke wetgeving, zijn reeds di
verse klinieken op dit gebied 
werkzaam. Bij de overweging 
van de voor- en tegen-argu
menten spelen een aantal 
factoren een rol, namelijk: 
medische, sociale en reli
gieuze, persoonlijke en mo
rele· factoren en tot slot de 
wetgeving. 
Een factor die hierbij niet 
wordt genoemd, omdat ik 
meen dat deze hierbij niet 
genoémd dient te worden, 
is de politiek. Helaas dreigt 
juist de politiek één van de 
zeer belangrijke factoren te 
worden. 

De PvdA, de VVD en de con
fessionele partijen hebben 
ieder een eigen voorstel inge
diend. Bij enkele politieke par
tijen ontstaan moeilijkheden 
omdat soms blijkt dat partij -
en persoonlijke standpunten 
niet overeenkomen (PPR). 
Kortom, er begint rond het 
abortusvraagstuk een tamelijk 
onverkwikkelijke situatie te 
ontstaan, waarmee de men
sen die direct bij deze zaak 
betrokken zijn, zeker niet wor
den geholpen. 

Bij de huidige gang van za
ken is een doorbraak in deze 
nauwelijks te verwachten, 
omdat de Staten-Generaal 
een uitspraak moeten doen 
met de daaraan verbonden 
politieke consequenties - mo
gelijk zelfs een kabinetscrisis
van partijgebonden stemming. 

Een poging om dit te omzei
len is het instellen, voor dit 
geval, van een nadrukkelijke 
stemvrijheid voor de leden 
van de Eerste en Tweede 

Kamer, zodat iedereen à titre 
personnet hierover zijn me
ning kan geven, zonder poli
tieke gevolgen. 

Slechts in dat geval gaan de 
factoren, die ik eerder in dit 
betoog heb genoemd, die rol 
spelen die zij verdienen te 
spelen. 

Het blijkt, dat zodra men 
Nederlanders vraagt naar hun 
mening over de abortuspro
blematiek, de reacties zeer 
wem1g correlatie vertonen 
met de door hen opgegeven 
politieke belangstelling. De 
meningen liggen dwars over 
de partijen. Bij de centrum
partijen is de correlatie iets 
duidelijker (zoals valt te ver
wachten); naar links en naar 
rechts is deze niet aanwezig. 

Bij een stemming in de Sta
ten-Generaal zou deze situatie 
kunnen worden nagebootst 
door het eerder genoemde 
stemmen à titre personnel. 
De Kamers zouden ook in 
dat geval een juiste afspiege
ling van het Nederlandse 
volk zijn, in de vorm van een 
"College van wijze mannen". 

Ik wil er dan ook voor plei
ten dat een procedure, met 
het doel het abortusvraagstuk 
uit de politieke sfeer te nemen, 
wordt gestart, waarbij de be
schreven methode mij zeer 
doeltreffend lijkt. 

Abortus ( 11) 

Ir. J. GERRESE, 
Leiderdorp. 

• 
Volgens de VVD moet men de 
mens verantwoordelijkheid 
toekennen voor zijn beslissin
gen en moet hij in vrijheid 
zijn capaciteiten kunnen ont
wikkelen. Wat de abortus 
betreft houdt dit in: verant
woordelijkheid voor het onge
boren kind, de verantwoor
delijkheid van de moeder en 

~ 



van de medicus. Nu is het 
vreemd dat het VVD-ontwerp 
van wet over de abortus de 
eig'en liberale ideologie 
schendt. 
Het wezenlijke recht van een 
ongeboren kind om te leven 
en de liberale verantwoorde
lijkheid voor dit levensrecht 
wordt en passant evenwel 
vergeten. (Noodsituatie bui
ten beschouwing gelaten). 

Abortus(lll) 

C. PRINS, 
Middelburg. • 

Ik vrees dat de VVD, voor 
welke partij ik vorig jaar veel 
stemmen heb gewonnen, nu 
veel stemmen zal verliezen als 
gevolg van het feit dat de 
partij zich voor de abortus 
heeft uitgesproken. Ik heb 
ove·r de abortus onlangs een 
film gezien en het moet mij 
van het hart dat ik het ver
schrikkelijk vind. Er zijn dan 
ook meisjes en vrouwen, die 
de abortus ze~ hebben on
dervonden en die wel zouden 
willen roepen: Doe het alstu
blieft niet. 
Er moet toch iets anders op 
te vinden zijn. Laten de vrou
wen het dan niet zo ver ko
men. Als de VVD op stem
menwinst uit is zal zij tegen 
de abortus moeten vechten. 

Mej. M. ALBERS, 
Utrecht. 

• 
Liberale vakbond (I) 

Hoe verschillend VVD-leden 
ook over b.v. een liberale vak
bond denken, is het toch ver
heugend te merken, dat zo
wel voor- als tegenstanders 
een grotere invloed wensen 
van de werknemers die voor 
overleg zijn en wel een over
leg dat het mes op tafel ligt. 
Met de heer De Haan uit 
Nieuw-Vennep ben ik het 
eens dat men niet uit de vak-

MijD opinie is ••• 

bond moet weglopen omdat 
deze te rood is geworden of 
met een te rode vakbond 
samenwerkt, maar het grote 
nadeel van blijven in (vooral) 
het NVV is, naar mijn beschei
den mening, dat vechten voor 
een andere benadering dan de 
vakbond meestentijds wil, 
zelfs in het democratisch ge
regeerd Nederland wel eens 
zou kunnen betekenen - op
passen voor molestaties. Er 
zijn nu eenmaal vakhonds
mensen die niet schromen om 
je lijfelijk te laten merken 
dat je niet in hun gareel loopt. 
Denkt u maar eens even aan 
de expeditie-firma Meeus. De 
werkwillige chauffeurs heb
ben het recht om beschermd 
te worden tegen ex-stakers 
die het werkklimaat ontegen
zeggelijk zullen verpesten. 
Recht is alleen datgene wat 
vakbondsbestuurders en een 
groepje superlinkse vakbonds
leden vinden wat recht is. 
Wij hebben in een democra
tie alleen rechten als wij de 
plichten ook nauwgezet na
komen. 

H. BELLWINKEL, 
Veenendaal. 

• 
. Liberale val<bond ( 11 i 

De heer De Haan uit Nieuw 
Vennep schrijft in deze ru
briek, naar aanleiding van 
mijn brief over de Liberale 
Vakbond, dat hij hoopt dat ik 
weer in de .. Rode" gelederen 
van de vakbond terugkeer, 
tevens roept hij op om meer 
VVD-ers binnen het NVV te 
krijgen, en om hun stem daar 
eens wat luider te laten horen, 
dit heeft totaal geen zin, om 
de eenvoudige reden, dat er 
toch niet naar geluisterd 
wordt. De Liberale werknemer 
mag niet ten prooi vallen aan 
dit vakbondssocialisme, voor
al niet nu de heer Arie Groe
neveld onlangs verklaard 
heeft er naar te zullen stre
ven om van Nederland een 

socialistische staat te maken. 
Ik heb hier slechts één ant
woord op, en dat is dat ik 
dit ten koste van alles wil 
voorkomen, en dat betekent 
niet zoals u schrijft er voor 
weglopen, maar ik wil de tijd 
niet afwachten, dat rechts 
denkenden uit het NVV ge
zet worden, zoals nu al het 
geval is in de PvdA. Het is 
echter een ondoenlijke zaak 
om als eenling de Rode draad 
in het NVV tot staan te bren
gen, daarom blijf ik streven 
naar een Liberale Vakbond, 
die tevens voor de VVD een 
steun kan zijn om de nodige 
hardheid te ontwikkelen in de 
Politieke strijd die we tege
moet gaan. 

MEINT KEUNING, 
Groningen. 

• 

Liberale vakbond (lil) 

De heer P. de Haan, Nieuw 
Vennep schrijft dat hij geen 
behoefte heeft aan een libe
rale .,elitevakbond". M.i. 
wordt een liberale vakbond 
gewenst door werknemers 
met verantwoordelijkheidsge
voel. Het belang van het be
drijf waar zij werken gaat bo
ven hun tijdelijk eigenbelang, 
want als er winst gemaakt 
wordt, behoeft niet gerationa-

liseerd of geft1seerd te wor
den; vallen er geen ontslagen, 
geen werklozen, die soms 
ziek worden van zorg of ver
veling. Zij begrijpen, dat an
dere bedrijven misschien wel 
de eeuwig jaarlijkse loons
verhoging kunnen betalen, 
zonder de inflatie aan te wak
keren, maar de hunne net niet. 
Er zijn werknemers en vak
bonden, die een evengrote 
hebzucht tonen als de werk
gevers wordt aangewreven, 
nL .. nooit genoeg". In plaats 
van dat deze ontevredenen, 
die denken dat tevredenheid 
of geluk en loonsverhoging 
synoniem zijn, nu van werk
gever veranderen of zich laten 
omscholen, of zich zelfstandig 
gaan vestigen, gaan ze hun 
collega's treiteren, wanneer 
deze weigeren een onverant
woorde staking, die later in 
eigen vlees snijdt, te steunen. 
De dreigementen .. wij staken 
de hele boel plat" is niet be
vorderlijk voor de continu
ïteit van het bedrijf. 
Men zal begrijpen, dat ·de 
stem van werkers met ver
antwoordelijkheidsgevoel al
leen gehoord kan worden 
in een aparte liberale vakbond. 

· W. J. WAANING, 
Haarlem. 

• 
Liberale vakbond (IV) 

Afgezien van de vraag of het 
theoretisch mogelijk is op 
bevredigende wijze lid te zijn 
van VVD en NVV (daarvoor 
zou men de beginselprogram
ma's naast elkaar moeten leg
gen) is het praktisch zeer 
moeilijk. Bezettingen (en dus 
arbeidshindering), straatde
monstraties (en dus scheld
leuzen) en stakingen (met hin
dering van werkwilligen): als 
het kabinet-Den Uyl nog eens 
vervangen wordt, het zal alle
maal door het NVV worden 
geduld, toegelaten of aange
moedigd. zo nodig zal Arie 



)_ 

Groeneveld er wel voor zor
gen. Maar dit is beslist niet 
ter versteviging der democra
tie, die alleen goed verankerd 
is in die landen waar behoor
lijk georganiseerde midden
groepen zijn. 
De vraag is verder: Zijn er 
thans nog traditionele vak
bonden nodig? Gewijzigde so
ciale opvattingen en gerecht
vaardigde vrees voor commu
nistische dictatuur hebben het 
ontstaan van zoveel CAO's en 
regelingen bewerkstelligd, 
terwijl tevens de staat een 
waarborg is dat aanpassing 
aan het prijsniveau, c.q. wel
vaartsniveau elk jaar plaats 
heeft. 
Er blijven dan in hoofdzaak 
kwesties van individuele 
aard in het bedrijf, instelling 
onderneming, vereniging te 
regelen. En zou dat niet in 
onderling overleg en in goede 
harmonie kunnen geschieden, 
rekening houdend wederzijds 
met het belang der werkers, 
van het bedrijf en zo nodig 
van het algemeen belang? Ik 
meen van wel. Maar mocht 
er dan toch een vakbonds
taak liggen, voor ons niet het 
NVV (of nog erger het OVB) 
maar een liberale vakbond, 
waarvan de oprichting in elk 
geval mijn instemming zou 
hebben. 

J. GELEEDST, 
Goes. e 

BI ijvende waarden 

De kennisneming van het 
eerste nummer nieuwe stijl 
was voor mij in verschillende 
opzichten een teleurstelling. 
Naar nieuwe, leden en niet
leden bezielende, inhoud heb 
ik in 'dit nummer tevergeefs 
gezocht. Wij lezen dat wat 
.,ons" betreft het kabinet
Den Uyl zo gauw mogelijk 
kan verdwijnen zonder dat 
wordt aangegeven welke 
homogene en deskundige 
ploeg het dan anders, maar 

vooral beter zal doen dan de 
huidige ploeg met haar deels 
zwakke, deels goede bezet
ting. 
Ik heb ook tevergeefs gezocht 
naar hoogtepunten in het 
interview met de grote vier 
personen, die stuk voor stuk 
heel wat meer in hun mars 
hebben dan volgens dit in
terview hunnerzijds naar 
voren zou zijn gebracht. Mis
schien moest het allemaal 
in vliegende haast, maar ver
geet niet dat dit blad het 
visitekaartje is voor 80.000 
leden en voor vele anderen. 
Als ik dan van de heer Van 
Riel, die ik qua intellect en 
ook anderszins zeer hoog 
schat, lees, dat de WD eigen
lijk de partij van het gezonde 
verstand is, luidt mijn vraag: 
Alleen dat? Is er niet iets van 
veel hogere waarde? Dit 
andere had mijns inziens bij 
zo'n nieuwe presentatie heel 
duidelijk centraal moeten 
staan. 
Laten wij er ons voor hoeden 
dat onze partij wel in de 
breedte, maar niet in de diep
te groeit. Wij moèten ons op 
blijvende waarden bezinnen 
en naar de uitbouw daarvan 
bewust blijven zoeken. 

J. SCHUTTEVAER, 
Utrecht. 

• 
K NI L-l<rijgsgevangenen 

Eindelijk wordt dan, dank zij 
een initiatief-wetsvoorstel 
van een VVD-kamerlid, recht 
gedaan aan de Nederlandse 
beroeps-militairen die zich in 
de 2e Wereldoorlog hebben 
onttrokken aan Duitse krijgs
gevangenschap. Wanneer zal 
dit ook eens gezegd kunnen 
worden van de voormalige 
KNIL-militairen, beroeps- en 
dienstplichtig, die over hun 
3'/2 jaar Japanse krijgsgevan
genschap nimmer salaris ont
vingen, zulks in tegenstelling 
tot hun collega's van de Kon. 
Marine? Regering en Kamer 

hebben erkend dat hier zij het 
geen strikt juridische dan toch 
zeker wèl morele aanspraken 
bestaan. 

Th. W. DE JONG, 
Bussum. 

• 
Vorig jaar hebben wij in dit 
blad een uitvoerige discussie 
over dit onderwerp afgedrukt 
die is afgesloten met een arti
kel van mr. H. E. Koning in 
Vrijheid en Democratie van 
23 augustus 1974. Wij druk
ken hierbij deze opinie af 
zonder de discussie te willen 
heropenen. 

Taalnebruik 

In het nummer van 7 februari 
las ik de beschrijvingsbrief 
algemene vergadering (blz. 7). 

Ik vraag mij het volgende af: 
..Is het in een volks-partij nu 
echt nodig, dat het Iatijnse 
woord: .. Curriculum vitae" 
wordt gebruikt i.p.v. het goed
Nederlandse woord: ..levens
loop?" 

Gelukkig ben ik getrouwd 
met een vrouw, die het Gym
nasium-diploma heeft be
haald en ben ik er dus met 
haar hulp wel uitgekomen, 
maar zo'n term splitst onze 
gelederen wel (weer) in de 
mensen die het allemaal zo 
goed weten (èn dus de goede 
banen en functies krijgen) en 
de mensen, die zich tegenover 
zoveel wijsheid en/of gewich
tigheid minderwaardig en/of 
onzeker gaan voelen. 

Het vroegere H BS-ertje, ir. 
T. Thalhammer kan het moei
lijke woord zelf niet eens 
vertalen (tenzij hij misschien 
later staatsexamen deed). 

Als de WD, waartoe ik enige 
jaren geleden van harte ben 
toegetreden geen partij wil 
zijn voor uitsluitend de men-
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sen die het meeste bezit, het 
meeste inkomen, de meeste 
opleiding en de meeste kan
sen hebben in onze maat
schappij. maar een volkspar
tij, waar iedere Nederlander 
zich thuis kan voelen, dan lijkt 
het mij beter dergelijke éli
taire franje weg te laten. 

P. DE HAAN, 
Nieuw Vennep. 

• 
Ritueel slachten 

We hebben kunnen lezen, dat 
minister Van der Stee, in af
wachting van een aantal 
juridische voorzieningen, weer 
toestemming heeft verleend 
tot het exporteren van ritueel 
geslacht vlees, een spijtige 
gebeurtenis. De minister was 
zo op de goede weg om een 
streep te zetten onder een 
vorm van slachten, die getuigt 
van een ruwheid waarvan af
stand genomen moet worden. 

Ritueel slachten houdt in, dat 
de halsslagaderen van het 
gebonden dier zonder enige 
verdoving worden doorgesne
den waarna het langzaam bij 
volle bewustzijn doodbloedt. 

Het zal ons en vele anderen 
een deugd doen als onze frac
tie bij minister Van der Stee 
een lans zou willen breken 
voor de dieren, die opzette
lijk op zo'n onwaardige wijze 
om het leven worden ge
bracht. 

B. P. VAN TOL, 
Amsterdam. 

• 
Energievraagstuk 

De reactie van ir. Polman in 
Vrijheid en Democratie van 
20 december op mijn stukje 
in Vrijheid en Democratie van 
25 oktober vraagt wel om een 
antwoord. Ik ben het gaarne 
met de heer Polman eens dat 
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de exponentiële economische 
groei die wij tot nog toe 
doorgemaakt hebben, niet on
verminderd door kan gaan. 
Wij zullen waarschijnlijk een 
meer selectieve groei. moe
ten nastreven. 
In dit verband moge dienen 
dat de raad van ministers 
van de EEG zeer onlangs 
zijn energieprognoses tot 
1 985 heeft herzien. Deze 
prognoses houden weliswaar 
een verminderde groei van het 
elektriciteitsverbruik in, doch 
tevens een verminderd ge
bruik van koolwaterstoffen 
voor de elektriciteitsproduktie. 
Dit heeft tot gevolg een gro
ter gebruik van vaste brand
stoffen, doch ook van kern
energie. Het aandeel van 
kernenergie voor de elektrici
teitsopwekking in de Euro
pese gemeenschap zal daar
om tussen 1973 en 1985 
met het tienvoudige moeten 
stijgen inplaats van met het 
zesvoudige, zoals oorspronke
lijk aangenomen werd. 
Indien wij ons in Nederland -
in tegenstelling met de lan
den om ons heen - nog 5 
jaar blijven bezinnen, dan zul
len wij in 1 985 ver achter 
zijn bij de andere EEG-landen. 

Om op de feitelijke inhoud 
van de bezinningsnota zelf 
uitgebreid in te gaan ont
breekt ongetwijfeld de plaats 
in deze rubriek van uw blad. 
Weliswaar zou bij oppervlak
kige beschouwing gezegd 
kunnen worden dat het de in
druk maakt van een - zoals 
de heer Polman het noemt -
evenwichtige stuk, doch wan
neer men zich verder in de 
argumentatie pro-"bezinning" 
en contra "thans (eventueel 
voorlopig) doorgaan" ver
diept, komt men hoe langer 
hoe meer tot de conclusie 
dat er naar het gewenste re
sultaat: "bezinning" toe gere
deneerd wordt. Daarom kon 
het ook niet uitblijven dat de 
argumenten die men pro "be-

zinning" gebruikt - men be
handelt een tiental criteria als 
toetsing om tot zijn keuze te 
komen - veelal nauwelijks 
objectief en soms zelfs strij
dig met elkaar zijn. 
De heer Polman verwijt mij 
dat ik de actie- (en bezin
nings-)groepen van gebrek 
aan deskundigheid en ver
antwoordelijkheidsbesef be
ticht. 
In antwoord op het gebrek 
aan deskundigheid valt te 
zeggen dat zich onder de 23 
ondertekenaars van de nota 
slechts een paar personen 
bevinden die op het gebied 
van de kernenergie in alge
mene zin deskundig genoemd 
mogen worden. De andere 
ondertekenaars bestaan gro
tendeels uit wat men tegen
woordig noemt milieu-des
kundigen, sociologen, een po
lemoloog (uit de school van 
Prof. Röling te Groningen), 
een tegen de kernenergie 
gekant journalist, enige ka
merleden van PvdA D'66 
en PPR, andere PPR-aanhan
gers, een AR-Kamerlid, een 
niet-technisch hoogleraar uit 
AR-kringen, en tenslotte een 
zg ... afgesnedene" (door zijn 
elektriciteitsbedrijf). die zijn 
.. Calcar-heffing" niet wenste 
te betalen. 
Dit voor wat betreft de des
kundigheid. Wanneer een in 
hoofdzaak niet-deskundig ge-

zeischap onze samenleving 
zijn mening wil opdringen 
over zaken waarvoor deskun
digheid een eerste vereiste 
is, kan men bovendien aan 
hun verantwoordelijkheidszin 
twijfelen. 

Mr. WITT VAN DE SANDE 
BAKHUYZEN 

Delden. 

• 
Alimentatie 

Naar aanleiding van het re
cente besluit te Brussel om de 
landbouwprijzen voor de 
Nederlandse boeren met 9% 
te verhogen, dient eveneens 
aandacht te worden geschon
ken aan de vaak benarde fi
nanciële positie van de vele 
gescheiden .. alimentatiebeta
lers" in ons land. 
Immers, bij besluit van het mi
nisterie van Justitie, werden 
b.v. de door de "onafhanke
lijke Nederlandse Rechtban
ken" de in 1972 vastgestelde 
alimentaties onder het motto: 
stijging van kosten van le
vensonderhoud, per 1 jan. 
1974 met 23% en per 1 jan. 
1975 nogmaals met 16% 
"gecompenseerd" (d.w.z. op 
basis 1972 = 100%, een to
tale verhoging van maar liefst 
43%). Montesquieu zou zich 
in zijn graf omdraaien. 
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druk uw onderhoudskosten 

met 
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Het heeft er veel van weg, 
dat de regering met vele 
maten meet. Natuurlijk, uit 
oogpunt van redelijkheid die
nen alimentaties· te worden 
aangepast in b.v. die gevallen, 
waar de alimentatieplichtige 
van zijn werkgever eveneens 
prijscompensaties ontving in 
de vorm van een toeslag op 
zijn salaris; doch tegenover 
de hierboven gesignaleerde 
43%, steekt de 9% aan de 
agrarische sector toegekend, 
wel uitzon_derlijk schriel af en 
wordt de Nederlandse alimen
tatieplichtige alsmede de boer 
wel het vel bloedrood over 
de oren gehaald. 

D. HOLLINGA, 
Rotterdam. 

• 
Leden moeten meedoen 

Bij de behandeling van een 
wetsontwerp treden altijd de 
indieners(sters) op de voor
grond, maar nooit de afde
ling of de werkgroep, die zo'n 
ontwerp geïnspireerd heeft. 
Zelden of nooit wijst een 
Kamerlid eens naar die hoek, 
waaruit de ideeën afkomstig 
zijn. Terwijl dit bij betrokke
nen toch erg zou aanslaan. 
Zij ontvangen dan een extra 
impuls om nog actiever te 
worden voor de partij. 
Zoals het nu gaat is de af
stand tussen Kamerleden en 
afdelingen erg groot. De VVD 
valt door haar duidelijke en 
consequente houding tegen
woordig juist erg op. Dat 
maakt het aantrekkelijk om le
den te winnen. Heus onder 
de leden zitten erg veel men
sen, met zeer goede ideeën, 
die ze door gebrek aan ac
tiverende impulsen gewoon 
niet spuien. Betrek de leden 
meer in het grote geheel van 
onze landspolitiek. 

J. A. F. BOSSE, 
Helmond. 

• 
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door Ph. C. la Chapelle, 
hoofdredacteur 

Het jaarlijkse 
hoogtepunt 
De algemene ledenvergadering wordt be
schouwd als het jaarlijkse hoogtepunt van het 
partijleven van de VVD. Vorige week vrijdag 
en zaterdag is zij in Breda gehouden. Ik vind 
dat het een goede vergadering is geweest, 
maar niet in alle opzichten. 

Uitschieters waren naar mijn mening vier 
voortreffelijke redevoeringen. In de eerste 
plaats de rede, die mevrouw Van Someren 
vrijdagavond hield en bij het aanhoren waar
van men slechts één gedachte kon hebben: 
wat jammer dat deze vrouw de partij niet lan
ger zal leiden! Voor mij kwam op de tweede 
plaats de uiterst boeiende rede van prof. Zou
tendijk over milieu, groei en schaarste. Het 
evenwichtige, realistische, echt liberale geluid 
dat hij over deze problemen heeft laten horen, 
zal zeker meegeholpen hebben de VVD te be
vrijden van het imago dat zij niet zozeer in 
onze belangstellingssfeer liggen. De twee an
dere uitstekende redevoeringen zijn die van 
Wiegel op vrijdagavond en die van Korthals 
Altes bij de aanvaarding van zijn voorzitter
schap. Van Wiegel zijn wij zo langzamerhand 
zó gewend dat hij boeiend spreekt, dat het 
haast niet meer opvalt. Voor Korthals Altes 
was het een maidenspeech. waarin hij enkele 
duidelijke politieke uitspraken heeft gedaan. 

Zo heeft hij gesteld dat het landsbelang ge
diend is met een spoedige totstandkoming 
van het CDA ... Alleen dan zijn er alternatieve 
regeringsmogelijkheden; alleen dan kunnen de 
CDA-politici met de VVD samenwerken op 
voet van gelijkwaardigheid en de onderwor
penheid cnvluchten waarin KVP en ARP zich 
thans begeven hebben". Zijn rede, waarin hij 
de nadruk legde op de positie van de WD 
als partij in het midden, moet - daarvan ben 
ik overtuigd - de partij de indruk hebben ge
geven dat het voorzitterschap bij hem in goede 
handen is. 

Ik geloof dan ook dat het gemor over de proce
dure bij zijn kandidaatstelling inderdaad gemor 
over de procedure was en niet gericht tegen de 
persoon van de nieuwe voorzitter. Dat gemor 
was voor betrokkenen misschien wat onaange. 
naam, maar ik rangschik het niet onder de 
minder geslaagde aspecten van deze jaarver
gadering. Tenslotte moeten zulke zaken in alle 
openheid besproken kunnen worden. Dat het 
kan en dat daarna de strijdbijl begraven wordt
zoals zo duidelijk bleek bij de overdracht van 
het voorzitterschap - is eerder een kracht van 
de VVD. zeker als men het hele gebeuren af
weegt tegenover wat wel bij andere partijen 
in dergelijke situaties voorvalt. 

Wel minder geslaagd vond ik de planning van 
de vergadering en het - mede daardoor niet 
uit de verf gekomen - onderdeel .. bespreking 
beleid Kamerfracties". 

De planning is uit de hand gelopen, omdat te 
veel sprekers (niet alleen afgevaardigden, maar 
ook leden van het hoofdbestuur en Kamerle
den) zich te weinig zelfbeperking oplegden. 
Bovendien was. ongetwijfeld door technische 
oorzaken, geen overzichtelijke agenda be
schikbaar. Het geheel was daardoor rommelig 
en duurde op sommige momenten bepaald te 
lang. Ik geloof dat men bij volgende gelegen
heden niet zal ontkomen aan een straf schema, 
met spreektijdbeperking vanaf het begin en 
voor allen. 

De bespreking van het beleid der Kamerfrac
ties is naar mijn mening eigenlijk geheel de 
mist in gegaan. Men moet è>f aanzienlijk meer 
tijd voor dit onderdeel uittrekken en het beter 
schriftelijk voorbereiden, è>f de bespreking 
beperken tot slechts enkele concrete zaken. 
Tenslotte werd de show gestolen door de 
heer Van Riel, die - sprekend over het terro
risme - enige uitspraken deed over het onder 
invloed besturen van een auto door minister 
Pronk. Hij stelde dat de minister daaruit de 
consequentie had moeten trekken onmiddel
lijk zelf af te treden. Door dat niet te doen 
maakt Pronk zich volgens Van Riel schuldig 
aan gezagsondermijning, aan het ontstaan van 
een sfeer waarin terrorisme kan gedijen. Hij 
legde het verband weliswaar niet, maar noemde 
in één adem de activiteiten van de Baader
Meinhof-groep in Duitsland. Onmiddellijk ge
volg was een verklaring van de JOVD, waarin 
deze uitspraken werden bekritiseerd. Al met al 
naar mijn mening een weinig gelukkige inter
ventie van de heer Van Riel. 

Hoewel velen zich toen in de wandelgangen 
cphielden (als altijd was de vergadering ook 
een gezelligheidsfeest, waar men elkaar 
weer eens kon spreken en ontmoeten), is er 
vrijdagavond een belangrijke beslissing geno
men. Namelijk om een federatie aan te gaan 
van liberale partijen in de landen van de EEG. 
Daarmee zijn de liberalen in Europa, op het 
punt van samenwerking, alle andere politieke 
groeperingen ver vooruit. Dat is van groot 
belang ter voorbereiding van de rechtstreek
se verkiezing van het Europese parlement, 
waarvoor de leider van de Engelse liberalen, 
Thorpe, tijdens de vergadering zo'n warm 
pleidooi heeft gehouden. 

• 



Kabinet-Den Uyl heeft op 
hoofdpunten gefaald 

Hans Wiegel, de politieke lei
der van de VVD, vindt het 
onweerlegbaar dat het kabi
net-Den Uyl op hoofdpunten 
van beleid volledig faalt. Tij
dens zijn rede op de algemene 
ledenvergadering in Breda 
noemde Wiegel als voorbeel
den dat de werkloosheid gro
ter is dan ooit tevoren en het 
kabinet er lijdzaam tegenaan 
kijkt. "De woningbouw is in
gestort, middenstanders en 
boeren voelen zich in de steek 
gelaten en de werknemers 
worden geconfronteerd met 
hogere lasten en de dreiging 
dat zij er op zijn best de 
komende jaren niet op vooruit 
zullen gaan. Niks leuks voor 
de linkse mensen, niets posi
tiefs voor de overgrote meer
derheid van de werknemers, 
achteruitgang voor de meeste 
zelfstandigen en verslechtering 
van de positie van ons land," 
aldus Wiegel. 
De parafrase ",euke dingen 
voor de linkse mensen" keerde 
een aantal malen in de rede 
van Wiegel terug. Hij doelde 
daarmee op een uitspraak van 
premier Den Uyl, gedaan in 
een interview in het weekblad 
Vrij Nederland. Daarin moest 
de premier zich verdedigen 
tegen de stelling dat er nog 
maar weinig van de beloften 
en plannen van de P~dA was 
terecht gekomen. "De leuke 
dingen voor de linkse mensen, 
mag je eigenlijk niet vertellen," 
zei Den Uyl bij die gelegen
heid. 

Wie zijn die linkse mensen 
dan wel, vroeg Wiegel zich 
af. "Zijn dat degenen die ons 
kiesstelsel fundamenteel heb
ben willen veranderen, die ons 
binnenlands bestuur op de 
helling willen zetten? Zijn dat 
de kiezers die Nederland uit 
de NAVO willen hebben en 
onze defensie verzwakt wen
sen te zien? Zijn dat degenen 
die zich van het milieubeleid 
van een links kabinet veel 
hadden voorgesteld? De 
woningzoekenden die de be-

Samenvatting van Wiegels rede tijdens de algemene 
vergadering van de VVD te Breda 

loften van Keerpunt '72 ge
loofd hebben? Of zijn het de 
werknemers die hun werk 
willen houden en voor hun 
werk een behoorlijke beloning 
willen hebben?" 

Bakzeil 
Al deze vragen werden ver
volgens doorWiegel stuk voor 
stuk bekeken. Hij constateerde 
dat het kabinet bakzeil had 
moeten· halen bij een van de 
belangrijkste programmapun
ten: een wijziging van de 
grondwet, waardoor een ge
matigd districtenstelsel kon 
worden ingevoerd in combi
natie met de rechtstreekse 
verkiezing van de kabinets
formateur. 
"Een meerderheid van con
fessionelen, de VVD en klei-

nere partijen heeft zich in de 
Tweede Kamer onlangs on
omwonden uitgesproken te
gen de rechtstreekse verkie
zing van de formateur. Wij 
namen daarin een wippositie 
in. Want na de afwijzing door 
de Tweede Kamer van de ge
kozen formateur, was er een 
meerderheid van socialisten 
en liberalen, gesteund door de 
kleine fracties tegen de invoe
ring van een districtenstelsel, 
zoals het kabinet dat voor 
ogen had. De Kamer heeft nu 
in kort tijdsbestek twee maal 
achtereen en daarmee 
waarschijnlijk definitief - dit 
hoofdpunt van links de nek 
omgedraaid," aldus Wiegel. 
Ook op het terrein van de 
buitenlandse politiek consta
teerde hij nogal wat teleur-

stellingen voor links. Hij uitte 
waardering voor het beleid 
van minister Van der Stoel 
(buitenlandse zaken). "In de 
loop van deze kabinetsperiode 
is ons oordeel over hem ver
anderd. Liet de minister aan
vankelijk toe dat andere be
windslieden zich met zijn be
leidsterrein bezig hielden en 
gaf hij meermalen toe aan de 
aandrang vanuit de linker
vleugel van de PvdA, nu wordt 
duidelijk dat hij - en dat geldt 
ook voor minister Vredeling 
van defensie - de moed heeft 
zo nodig tegen zijn linkse 
achterban in te gaan. Zij geven 
beiden daarmee blijk van meer 
moed dan de premier," vond 
Wiegel. 

Prins Bernhard 

Hij ging ook in op de z.i. felle 
en ongefundeerde aanval door 
de PvdA-fractie op Prins Bern
hard na diens bezoek aan 
Mexico. "Dat men in de PvdA 
kritiek heeft op onderdelen 
van de buitenlandse politiek 
van dit kabinet, weten we. 
Ma'ar laat men die spuien in 
het parlement en op partij
congressen en laat men niet 
zo laf zijn de onlustgevoelens 
af te reageren op Prins Bern
hard, een voortreffelijk ver
tegenwoordiger van ons land, 
die zich niet publiekelijk kan 
verdedigen tegen politieke 
aanvallen." 
Ook wat betreft de milieuver
ontreiniging en de woning
bouw constateerde Wiegel 
weinig leukedingen voor linkse 
mensen. "Het milieubeleid van 
de kabinetten - De Jong en 
Biesheuvel - is door de linkse 
oppositie altijd te licht bevon
den. Als ik kijk wat dit kabinet 
presteert en denk aan de 
vroegere PvdA-kritiek, dan be
strijd ik haar het recht zich 
nog als milieubeijveraarster op 
te werpen. Een originele bij
drage van de regering in het 
kader van het Jaar van de 
Vrouw zou zijn, als minister 
Varrink haar biezen zou pak-



ken. Dat zou het beste zijn," 
vond hij. 

Gruijters 

Overigens was dat naar Wie
gels mening ook van toepas
sing op minister Gruijters 
(volkshuisvesting). In Keerpunt 
'72 werd een opvoering van 
de woningproduktie beloofd, 
een kreet van een belofte. In 
de regeringsverklaring waren 
het er nog maar 135.000 à 
140.000. En al toen hebben 
we gewaarschuwd dat de 
woningbouwproduktie zich 
desastreus zou ontwikkelen, 
als er geen speciale maatrege
len werden genomen, memo
reerde Wiegel. ,.Onze bezwa
ren werden weggewuifd .... 
Nu zitten we met de brokken. 
Voor de komende tien jaar 
wordt een bouwproduktie van 
1 00.000 tot 11 0.000 wonin
gen verwacht. En de minister 
legt zich daar krachteloos bij 
neer .... De PvdA eiste begin 
1970 het aftreden van minis
ter Schut, omdat deze een 
paar duizend huizen minder 
bouwde dan was geprogram
meerd. Niemand kan ons nu 
een onredelijke oppositie ver
wijten, wanneer wij thans het 
aftreden van de huidige mi
nister verlangen," zei hij. 
Wiegel twijfelde aan de ge
loofwaardigheid van de uit
spraak van het kabinet dat het 
de werkloosheid beneden 
100.000 wil terugdrukken. Hij 
constateerde dat het kabinet 
tekort schiet de nog steeds 
stijgende werkloosheid en de 
hoge inflatie te lijf te gaan. Het 
kabinet kan de volledige schuld 
niet in de schoenen worden 
geschoven, meent hij. Maar 
hij vroeg het kabinet zich niet 
voortdurend achter de inter
nationale situatie te verschui
len. ,.Het kabinet klopt zich op 
de borst, omdat het in Neder
land beter zou gaan dan in een 
aantal andere Westeuropese 
landen. Waar dat zo is, dan
ken wij dat echter niet aan de 
ploeg van Den Uyl, maar aan 
de ligging van Rotterdam, het 
Groningse gas, het initiatief 
van de Nederlandse onder
nemers en aan de spirit van 
allen die zich voor de toe
komst van ons land inzetten," 
aldus Wiegel. 

Uitgepraat 

Hij herinnerde eraan dat de 

regering bij de presentatie van 
de laatste werkloosheidsnota 
bij monde van de premier ver
klaarde: ,.Het kabinet is uit
gepraat, ik zou althans niet 
weten wat we verder zouden 
moeten doen." Is dat onver
mogen of onwil? Het laatste, 
meent Wiegel en hij noemde 
vier voorbeelden: Het afwijzen 
van de verlaging van de ven
nootschapsbelasting, het niet 
tot stand brengen van de 
blijvende en meeromvangrijke 
verlaging van de loon- en 
inkomstenbelasting, de wei
gering door het kabinet moties 
uit te voeren van Wiegel en 
Dolman (PvdA), waarin meer 
voor de regio's wordt gevraagd 
en het gebrek aan begrip voor 
de zorgen van boeren en mid
denstand. 
Door het bedrijfsleven en een 
meerderheid van de Kamer 
wordt al maanden lang ge
pleit voor algemene maat
regelen 'ter stimulering van het 
bedrijfsleven, aldus Wiegel. 
Als meest concrete voorstel 
noemde hij de verlaging van 
de vennootschapsbelasting. 

Tijdens zijn toespraak op het 
VVD-congres in Breda, heeft 
het Britse parlementslid, 
Jeremy Thorpe, leider van de 
liberale partij in zijn land, een 
vurig pleidooi gehouden voor 
een rechtstreeks gekozen 
Europees parlement met vol
ledige volmachten in zaken, 
waarvoor de Europese ge
meenschap wetten opstelt. 

,.Zulke verkiezingen hebben 

Het kabinet besteedt letterlijk 
geen woord aan deze wens 
in de pas verschenen nota. 
,.Wij hameren zo op de nood
zaak van verlaging van de 
vennootschapsbelasting, niet 
alleen en ook niet in de eerste 
plaats vanwege de paar hon
derd miljoen die ermee is ge
moeid, maarvooral omdat van 
een dergelijke maatregel een 
groot psychologisch effect kan 
uitgaan zei hij. ,.Was het ka
binet zelf met een voorstel 
terzake gekomen, dan hadden 
de ondernemers daaruit moed 
kunnen putten. Dan hadden 
ze kunnen zien dat de rege
ring begrijpt dat een gezond 
bedrijfsleven wezensvoorwaar 
de is voor werk en welvaart 
voor allen." 

Loonkosten 

Een van de belangrijkste oor
zaken van de moeilijkheden 
van het bedrijfsleven is de 
stijging van de loonkosten, 
vervolgde Wiegel. Afremming 
daarvan de komende tijd 
noemde hij nodig om de werk-

we nodig, omdat het Euro
pese parlement dan me,er 
macht zal hebben de raad van 
mm1sters tot positievere 
daden te brengen. Het zal dan 
bovendien de daden of na
latigheden van de Europese 
commissarissen effectiever 
kunnen begeleiden. Vooral 
zal een rechtstreeks gekozen 
E'uropees parlement de EEG 
het morele gezag kunnen ver
schaffen, waarop in de mo-

Jeremy Thorpe tijdens zijn rede tot 

loosheid niet verder te laten 
stijgen. En eveneens noodza
kelijk om de inflatie terug te 
dringen. Beide moeten gelijk
tijdig bestreden worden. ,.Nu 
het kabinet deze weg niet op 
wil, maar wel in de werkloos
heidsnota zegt dat de loon
kostenstijging moet worden 
teruggedrongen, kan dat tot 
niet veel anders leiden dan dat 
er voor de werknemers de 
komende jaren geen reële 
loonsverbetering in· zit. Zelfs 
wordt nu gesproken over een 
daling van het reële inkomen 
van de werknemers de eerst
komende jaren. Wij vinden 
dat onaanvaardbaar en me
nen dat een voortgezette groei 
van het reëel vrij besteed
bare inkomen van de bur
gers nodig en mogelijk is." 
Als het kabinet socialistische 
stokpaarden wil blijven berij
den, komt ons land onherroe
pelijk in het moeras meent 
Wiegel. Hij voorziet dan ook 
grote politieke spanningen de 
komende tijd en die span
ningen heeft het kabinet zelf 
opgeroepen. Als het weigert ~ 

derne Europese politiek alleen 
democratische systemen kun
nen bogen," aldus Thorpe. 

De Britse liberale leider merk
te op dat zijn partij in Enge
land en de VVD in Nederland 
beide aan de regering zou
den zijn, als Engeland het 
Nederlandse kiesstelsel en de 
VVD hetzelfde aantal kiezers 
zou hebben als Thorpe's par- . 
tij. Hij ging verder in op het 
eerder door mevrouw Van 
Someren ten voorbeeld ge
stelde Britse systeem de op
positie voor de televisie de 
gelegenheid te geven op be
leidsplannen van de regering 
te reageren. ,.U krijgt van ons 
dat televisiesysteem, als u ons 
in ruil uw kiesstelsel geeft", 
aldus Thorpe. Hij zinspeelde 
daarmee op het geringe aan
tal zetels voor de Britse li
beralen als gevolg van het 
districtenstelsel, ondanks 5 1
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miljoen liberale stemmen. 

• 



de stijging van de overheids
uitgaven af te remmen, de be
lastingdruk verder wil opvoe
ren en de burgers - zelfstan
digen en werknemers - tot de 
nullijn wil dwingen, zullen wij 
daartegen de allerscherpste 
oppositie moeten voeren. Een 
oppositie die weerklank zal 
vinden, zeker ook bij veel kie
zers die hun heil hadden ver
wacht van een kabinet met de 
PvdA. 
Wat betreft steun aan de 
zwakke reg1o s kondigde 
Wiegel aan dat hij bij het 
komende debat over de nieuwe 
werkloosheidsnota alsnog zal 
eisen dat zijn motie en die van 
de socialist Dolman worden 
uitgevoerd. ,.En het zal de 
PvdA zijn die moet kiezen: óf 
vasthouden aan dat wat zij 
net als wij heeft beloofd en 
geëist, àf voor mogelijke poli
tieke consequenties daarvan 
terugschrikken. Alle kiezers in 
de regio's - zeker ook de tot 
nu toe linkse - zullen een en 
ander met grote belangstelling 
volgen. 

Zelfstandi(Jen 
Volgens Wiegel uit de over
heersende rol van de PvdA in 
de regering zich verder in het 
z.i. onvoldoende besef en be
grip voor de grote problemen 
van de zelfstandigen. De VVD 
wil zodanige tegemoetkomin
gen aan de boeren dat daar
mee hun inkomensachter
stand kan worden ingelopen, 
aldus Wiegel. En wat voor de 
boeren geldt, is ook van toe
passing op de vissers die te 
kampen hebben met sterk ge
stegen kosten en met vangst
beperking, voor de tuinders 
die worden geconfronteerd 
met enorm opgelopen stook
kosten en voor de midden
stand. 
Wiegel wees in zijn rede op de 
wezenlijke verschillen tussen 
liberalisme en de PvdA, ook 
zichtbaar in het onderwijsbe
leid en de cultuurpolitiek van 
het kabinet-Den Uyl en de 

VVD-houding daar tegenover. 
Het vergroten van de greep op 
de samenleving, streven naar 
gelijkschakeling en het terug
dringen van de persoonlijke 
vrije keuze- en beslissings
mogelijkheden van de burgers 
-alle drie voortvloeiend uit het 
socialistische beginsel - zijn 
duidelijk zichtbaar in de poli
tiek van de bewindslieden op 
c.r.m., vond Wiegel. Hij ging 
nog eens in op de eerder in de 
Eerste Kamer door mevrouw 
Van Someren weergegeven 
liberale onderwijs-visie (zie 
ook pag. 14 van dit blad). 
De verhouding tussen indivi
duele en collectieve beste
dingen, de vraag: óf meer 
ruimte voor de vrije beste
dingsmogelijkheden voor de 
burgers óf voorrang voor de 
uitbreiding van de overheids
uitgaven, heeft de politieke 
strijd van de afgelopen tien 
jaar beheerst. 
Wiegel noemde als voorbeel
den de nacht van Schmelzer 
en de schoten voor de boeg 
van het kabinet-De Jong. Ma
teriële strijdpunten, waarbij de 
PvdA en de VVD tegenover 
elkaar staan. Fundamenteel 
tegenover elkaar. Want als het 
gaat om deze materiële vra
gen, zijn de antwoorden die de 
PvdA en de VVD daarop geven 
altijd gegrond op het princi
piële verschil in uitgangspunt 
tussen socialisme en liberalis
me. 

Verdeeldheid 
Wiegel is ervan overtuigd dat 
ook in de komende tijd de po
litieke strijd zich hierop zal toe
spitsen. In die strijd staan con
fessionelen en liberalen dich
ter bij elkaar dan confes
sionelen en socialisten. Een 
strijd die naar zijn mening ook 
zal worden uitgevochten in de 
boezem van dit kabinet en die 
tot verdeeldheid binnen de 
PvdA lan leiden. Als die strijd 
door de radicalen in de PvdA 
wordt gewonnen, zal dat leiden 
tot vervreemding van een be-

langrijk deel van de achterban 
van de PvdA van haar poli
tieke voormannen, meent hij. 
Wiegel citeerde verder ex
PvdA-voorzitter Van der Louw 
die heeft gezegd: Onze indruk 
is dat wij. wat leden-aanhang 
betreft, steeds minder een 
arbeiderspartij worden." De
genen die zich nieuw aanmel
den slagen er naar de mening 
van Van der Louw niet altijd 
in de grote maatschappelijke 
problemen te vertalen op een 
wijze, zoals die door de men
sen in het dagelijkse leven 
wordt gevoeld. 
Een tweede citaat .van prof. 
Albeda, fractievoorzitter van 
de ARP in de Eerste Kamer: 
,.Ik vind de PvdA ook niet 
duidelijk een arbeiderspartij. 
De verontrusting bij de arbei
ders wordt in laatste instantie 
toch overschaduwd door het 
verlangen naar een hoger in
komen." fr liggen, conclu
deerde Wiegel kansen voor 
onze partij op een doorbraak 
in de richting van hen die om 
historische en verklaarbare 
redenen op de PvdA hebben 
gestemd. De politieke strijd 
zal z.i. in het midden worden 
uitgevochten. De PvdA verwij
dert zich steeds meer van het 
midden, de confessionelen 
verspillen hun tijd aan onder
ling gekrakeel over de proce
dures van de totstandkoming 
van het CDA. ,.Wij staan 
klaar voor die strijd. De beide 
fracties van de VVD in het 
parlement bekritiseren het 
huidige kabinetsbeleid, waar 
het nodig is. En anders dan de 
oppositie deed ten tijde van 
de kabinetten De Jong en 
Biesheuvel, leggen wij elke 
keer weer alternatieven op 
tafel .... naast het dagelijkse 
werk dat in de volksvertegen
woordiging wordt gedaan, is 
het nodig dat we vooruitzien. 
Op de kortere termijn naar de 
nieuwe verkiezingen voor de 
Kamer, op de langere termijn 
naar de vergroting en verbre
ding van onze aanhang." e 

VVE 

Tijdens haar laatste rede als 
partijvoorzitter op het Bredase 
congres heeft mevrouw Van 
Someren de mogelijkheid 
aangesneden van een liberale 
omroep. VVD-kiezers en 
-leden informeren veelvuldig 
naar die mogelijkheid. ,.Mijn 
antwoord is steeds dat dit 
in strijd zou zijn met onze 
principes: de verwerping van 
de verzuiling. Maar steeds 
vaker wordt mij dan het node
loos berijden van stokpaard
jes verweten. Ik raad de partij 
aan nog even geduld te heb
ben. Misschien dat de omroe
pen het zelf oplossen. Maar 
ik beloof niet dat we ten eeu
wige dagen zullen blijven toe
zien", aldus mevrouw Van 
Someren. 

Volgens haar zal de verschui
ving in aanhang tussen socia
listen en liberalen verder gaan, 
omdat in het socialisme een 
grote vergissing zit inge
bouwd. ..Een arbeider vindt 
een wazige, ideologie niet 
méér waard dan welvaart en 
bewegingsvrijheid voor zijn 
gezin. Hij wenst zijn auto, die 
hem net wat vrijheid schonk, 
niet te missen. Het is schone 
taal om te praten over het 
overbrengen van de productie 
en machines van het Westen 
naar de ontwikkelingslanden. 
Het klinkt mooi, maar wan
neer deze ideeën en de hand
having van de nullijn beteke
nen dat de te verdelen koek 
niet gröter wordt, wanneer wij 
een armoedig voorportaal van 
West-Duitsland worden, dan 
zal die arbeider zich afkeren 
van de heersende ideologie, 
in dit geval het socialisme. 
Dan moeten we nog maar 
hopen dat de liberalen dit on
genoegen kunnen kanalise
ren". 

.. Om te voorkomen dat dit zal 
gebeuren door een handige 
demagoog en om een goed 
regeringsalternatief te bieden, 
zal de VVD de arbeider die 
wars is van mooie praatjes 



:noet plaats in het 
niddennog bevechten 

I 

een reëel alternatief moeten 
bieden". 

Meedoen 

Wij hebben, vervolgde me
vrouw Van Someren, in Hans 
Wiegel een weergaloos verta
ler van moeilijke begrippen, 
een man die vertrouwen wekt . 
.. Maar het is niet genoeg. 
We zullen steeds met werk
bare ideëen moeten komen 
tegenover de onwerkbare van 
de socialisten. We zullen meer 
maatschappelijk moeten inte
greren, meer mee moeten 
doen. In culturele, in onder
wijs-organisaties, in jeugdwerk 
zitten meer socialisten dan 
liberalen. Daar zit een stuk 
bewuste machtspolitiek van 
de socialisten achter, maar we 
hebben het ook wel gemak
kelijk gemaakt door te weinig 
gemotiveerd mee te doen". 

Mevrouw Van Someren her
innerde eraan vorig jaar op de 
algemene vergadering in 
Utrecht gepleit te hebben 
voor een hechte verankering 
in het midden ... Ik heb het 
het riskante midden genoemd, 
waar afgewogen en gedacht 
moet worden, waar men het 
eigen gelijk in discussie wil 
stellen. Ik zou nergens anders 
willen leven. Het onderscheidt 
ons van links en rechts". 

Tegenstelling 

Mevrouw Van Someren voeg
de eraan toe zich goed te 
realiseren dat de VVD die 
plaats in het midden nog 
moet bevechten in de ogen 
van zeer velen. "Nog steeds 
wordt niet alleen door linkse 
demagogen, maar ook door 
mensen van naam als bij
voorbeeld de AR-fractievoor
zitter in de Eerste Kamer,· 
de heer Albeda, de onechte 
tegenstelling in het leven ge
houden van behoudend en 
vooruitstrevend. Hij sugge
reert een tegenstelling tussen 
een ecologiepartij (PvdA) en 
een productiepartij (VVD). 

Enkele citaten uit de 
rede van mevr. Van 
Someren tijdens de 
algemene vergadering 
van de WDte 
Breda 

Mevrouw van Someren 

dankt voor het 

applaus na haar rede 

Voor de christen· democraten 
claimt hij de positie van de 
partij die beide is. Ik zou zeg
gen dat de VVD dat ook is, 
maar we moeten het kenne
lijk nog duidelijker maken". 

.. Wij wensen de maximale 
vrijheden voor de mens, wij 
eisen de plaats in !-]et midden 
op, wij hebben dus de taak 
te komen met practische op-

Geertsema 
erelid 
Met een staande ovatie 
heeft de algemene leden
vergadering het besluit 
onderstreept om 
mr. W. J. Geertsema 
te benoemen tot erelid 
van de VVD. De heer 
Geertsema is o.a. oud
voorzitter van de 
Tweede Kamerfractie, oud
minister van binnenlandse 
zaken en thans commissaris 
van de koningin in de 
provincie Gelderland. Wij 
wensen hem met zijn 
eervolle en zo welverdiende 
benoeming van harte geluk. 

lossingen, die de vrijheid van 
de mens ook in deze gecom
pliceerde maatschappij zo 
groot mogelijk laat zijn". 

Ideaal 

.. Onder ons zijn mensen van 
ve!e geloofsovertuigingen en 
zonder religie, maar het opko
men voor de zwakkeren, het 
laten van vrijheden waar 

mogelijk, is ons gemeen
schappelijk ideaal, is essen
tieel voor een liberale partij. 
Dat moet m.i. de basis zijn 
voor ons nieuwe program, 
waarmee wij de winst die we 
al boekten zózeer vergroten 
dat Den Uyl vanzelfsprekend 
uit het Catshuis verdwijnt", 
aldus besloot de aftredende 
voorzitter. 

• 



"Het is voorbij. Ik heb een ge
weldige tijd gehad. Ik ga niet 
weg, we blijven goede vrien
den. Deze hamer overhandig 
ik je als symbool. Ik hoop dat 
je hem net zo weinig nodig 
zult hebben als ik. Frits, het ga 
je goed." 
Met deze woorden nam Haya 
van Someren-Downer afscheid 
als voorzitter van de VVD en 
installeerde zij mr. Frits Kort
hals Altes als haar opvolger. 
Een langdurig applaus, waar
mee de vergadering haar 
dankte voor het vele en be
langrijke werk dat zij de afge
lopen zes jaar heeft verricht, 
volgde op haar woorden. En 
met een even ovationeel ap
plaus na de rede die de heer 
Korthals Altes vervolgens uit
sprak om het voorzitterschap 
te aanvaarden, .onderstreepte 
de partij dat de zakelijke 
meningsverschillen over de· 
procedure van de kandidaat
stelling begraven zijn en dat 
men onverdeeld ook achter de 
nieuwe voorzitter staat. 
Een lange rij sprekers heeft 
in alle toonaarden Haya be
dankt. Korthals Altes als eer
ste, in een geestige speech 
waarin hij onthulde dat hij 
met haar één slepend conflict 
heeft gehad, namelijk over het 
tijdstip van vertrek met de 
auto als zij samen naar ver
gaderingen gingen. ",k vond 
altijd dat je te vroeg weg 
wilde. Ook nu ga je op het 
door jou vastgestelde moment 
en ik blijf van mening dat het 
te vroeg is. De vrijheid om af 
te treden is je eigenlijk niet 
gegund, maar wij hebben je 
die wel gegeven." 
Andere sprekers waren de 
heer Van Riel (mede namens 
Wiegel), die in een zeer per
soonlijk woord ook de familie 
van mevrouw Van Someren 

betrok; mevrouw Dettmeijer 
namens de Organisatie Vrou
wen in de VVD; de voorzitter 
van de afdeling Rijswijk, die 
Haya namens de partijleden 
een zilveren plateau overhan
digde en een bedrag om een 
reis te kunnen maken, bijeen
gebracht via een dubbeltjes
actie; de voorzitter van de 
JOVD, die een T-shirt voor 
Bart Jeroen gaf; de voorzitter 
van de kamercentrale Gelder
land namens alle kamercen
trales en de voorzitter van de 
afdeling Breda, die een schil
derij overhandigde. 

Procedure 

Aan de installatie van de heer 
Korthals Altes tot voorzitter 
van de partij is een vrij scherp 
debat voorafgegaan over de 
procedure die is gevolgd bij 
de kandidaatstelling, nadat 
mevrouw Van Someren in 
december bekend had ge
maakt tussentijds te zullen af
treden. Er werden zelfs terzake 
enkele moties ingediend. 
De meest verstrekkende motie 
(van de afdelingen Haarlem, 
Zeist en Leusden) die beoogde 
de beslissing over de opvol
ging van mevrouwVan Some
ren tenminste drie maanden 
uit te stellen, werd verworpen 
met 1053 tegen 214 stem
men, terwijl: er 51 blanco 
stemmen waren. Een minder 
vergaande motie-Amersfoort, 
waarin bepleit werd binnen 
een jaar regelingen vast te 
stellen over de procedure bij 
tussentijds aftreden van be
langrijke partijfunctionarissen, 
werd ingetrokken nadat het 
hoofdbestuur een toezegging 
in die zin had gedaan. 
Verschillende sprekers stelden 
vast dat het onverwachte be-

Aflossing 
van de 

vvacht 

sluit van mevrouw Van Some
ren om af te treden een schok 
in de partij heeft teweeg ge
bracht. De bezwaren richtten 
zich tegen de wat overrompe
eknde wijze waarop de heer 
korthals Altes als kandidaat 
van het hoofdbestuur naar 
voren zou zijn gebracht en 
tegen de korte tijd die de af
delingen restte om zich over 
deze kandidatuur te beraden. 
Gesteld werd dat een sfeer 
zou zijn ontstaan waarin de 
nieuwe voorzitter (er waren 
geen tegenkandidaten gesteld) 
zich niet gedragen weet door 
de hele partij. 
Dat de termijn tekort geweest 
zou zijn werd door andere af
gevaardigden en bij moride 
van mevrouw Van Someren 
ook door het hoofdbestuur 
ontkend. De afdelingen heb
ben bijna drie maanden de 

tijd gehad zich te beraden, 
langer dan in geval van perio
dieke aftreding reglement.air is 
voorÇJeschreven. 

Mevrouw Van Someren herin
nerde eraan dat toen zij zes 
jaar geleden werd voorge
dragen als kandidaat-voorzit
ter, zij in hettoenmalige hoofd
bestuur slechts een geringe 
meerderheid achter zich had. 
In het verhaal van een kandi
daat-voorzitter, die zich door 
de hele partij gedragen weet, 
geloofde zij niet. "Er zijn geen 
tegenkandidaten gekomen, de 
heer Korthals Altes is volledig 
ingewerkt en kent de hele 
partij. De hele partij kent hem. 
ledereen weet precies wat 
men aan elkaar heeft," zei zij. 
Zij deed een dringend beroep 
op de indieners hun moties in 
te trekken. 



De algemene vergadering be
noemde niet alleen mr. F. Kort
hals Altes tot voor;~:itter, maar 
bekrachtigde ook de besluiten 
tot.enkele andere mutaties in 
het dagelijks bestuur. Afscheid 
werd genomen van de heer 
A. W. J. Cjiron als penning~ 
meester, wiens plaats nu door 
mevrouw Van Someren wordt 
ingenomen. De heer W. J. A. 
van. den Berg, aan wie wij op 
pagina 15 meer aandacht be
steden, werd benoemd tot al
gemeen secretaris In de vaca
ture Korthals Altes. De verga
dering besloot het dagelijks be
stuur met een .achtste lid uit 
te breiden en benoemde daar
toe ir.T. Thalhammer. De vice
voorzitter mr; H. P. Tálsma 
en dr. R. W. de Korte !secre
tar's voor de ~oorlichtingl. die 
aan .de beurt waren voor perio
die.ke aftreding, werden her~ 
kozen. In ·geen der gevallen 
ware"! tege!lkandiaten gesteld. 

Liberale kijk 
op milieu 

en 
schaarste 

.. De laatste jaren is een toe
nemende ongerustheid ont
staan over de achteruitgang 
van het leefmilieu en de drei
gende schaarste aan energie 
en grondstoffen. Het vooruit
gangsoptimisme is bij velen 
verkeerd in een cultuurpessi
misme. een gevoel dat het 
goede leven voorbij is en dat 
de mensheid binnen afzien
bare tijd tenonder zal gaan. 
Toch is het nog maar ruim 
acht jaar geleden dat futuro
logen ons de meest zonnige 
toekomst in het jaar 2000 
voorspelden. dat de toenmali
ge minister van economische 
zaken, de heer Den Uyl, in 
zijn groeinota de geneugten 
van de economsiche groei 
bezong, dat de PvdA het ver
kiezingspact opging met de 
leuze .. iedereen een eigen 
auto" en dat D'66 in haar 
eerste partijprogram econo
mische groei noemde als één 
der eerste doelstellingen van 
het sociaal-economisch be
leid". 
Aldus prof. Zoutendijk aan het 
begin van zijn boeiende rede. 
waarin hij aantoonde dat .. ook 
zichzelf progressief noemende 
partijen zich wel eens kunnen 
vergissen met betrekking tot 
het in de naaste toekomst te 
voeren beleid" en dat .. vanuit 
de liberale beginselen van vrij
heid en verantwoordelijkheid 
gekomen kan worden tot een 
op de toekomst gericht be
leid". 
Voor de praktische politiek 
gaat het er om hoe urgent 
de problemen van milieu en 
schaarste zijn, vergeleken met 
de andere knelpunten die zich 
op dit moment voordoen. De 
gevaren van de exponentiële 
groei, van de optredende ver
traging bij tegenmaatregelen 
en van de sub-optimalisering 

moeten echter duidelijk wor
den onderkend. 

Vervuiler betaalt 

.. Het blijft altijd instructief', 
aldus prof. Zoutendijk, .. zelf 
eens uit te rekenen wat de 
gevolgen op langere termijn 
zijn van een constante jaarlijk
se procentuele toename. Be-· 
reken bijvoorbeeld eens wat 
het minimumloon zal zijn over 
50 jaar bij 1 0% inflatie per 
jaar of hoe groot de bevol
king van Mexico (thans ca. 
60 miljoen) zal zijn over 60 
jaar met 3,5% groei per jaar". 

De vertraging vindt plaats 
door het te laat onderkennen 
van een op den duur gevaar
lijk groeiverschijnsel, doordat 
het dan nog geruime tijd 
kan duren voordat tegenmaat
regelen genomen kunnen 
worden en doordat het na het 
treffen van die maatregelen 
nog weer geruime tijd zal 
duren voor bedoelde groei tot 
stilstand zal zijn gekomen. 

Sub-optimalisering ontstaat 
wanneer een probleem uit zijn 
verband wordt gerukt. Een 
voorbeeld is wanneer de 
maatschappelijke kosten van 
milieuverontreiniging niet aan 
de produktieprocessen in re
kening worden gebracht, zo
dat de kostprijs van de pro
dukten te laag wordt en 
marktverstoring kan optreden. 
.. Het door ons onderschreven 
beginsel .. de vervuiler betaalt", 
mits op goede wijze toege
past, dient nu juist om deze 
vorm van sub-optimalisering 
zoveel mogelijk te voor
komen", aldus prof. Zouten
dijk. Sub-optimalisering zou in 
theorie ook voorkomen kun
nen worden door een ver-

Tijdens de algemene 
vergadering van de VVD, 
het afgelopen weekeinde 
te Breda gehouden, heeft 
prof. dr. G. Zoutendijk 
een rede gehouden 
over milieu, groei 
en schaarste. De heer 
Zoutendijk is lid van 
de Eerste Kamer en was 
voorzitter van een door 
de liberale Telders
stichting ingestelde 
commissie, die vorige 
week een rapport 
over deze problematiek 
heeft gepubliceerd. Zijn 
rede, waarvan op deze 
pagina een samenvatting, 
was dan ook op dat 
rapport gebaseerd. 

gaand gecentraliseerde be
sluitvorming in een econo
misch stelsel. waarbij de pro
duktiebeslissingen centraal 
door de overheid genomen 
worden. Daardm vindt Zou
tendijk het ook niet verwon
derlijk dat de discussies over 
het economisch stelsel onder 
invloed van de problemen van 
milieu en schaarste weer 
hoog zijn opgelaaid. 

Rapport-Mansholt 

Uitvoerig ging hij in op het 
.. nu al weer bijna vergeten" 
rapport van de commissie
Mansholt, dat naar zijn me
ning vol tegenstrijdigheden 
staat. .. In het algemeen wor
den in dit rapport de proble
men van milieu en schaarste 
duidelijk ondergeschikt ge
maakt aan de door de opstel
lers blijkbaar gewenste maat
schappijveranderingen. Het 
zijn dit soort rapporten, die >.'> 



Vervolg van pagina 9 

naast bepaalde redevoeringen 
er mede toe bijdragen dat het 
ondernemingsklimaat in Ne
derland steeds slechter wordt 
en de gevolgen daarvan in de 
vorm van langdurige structu
rele werkloosheid merkbaar 
zullen zijn". 
.. Vanuit een liberale invals
hoek kan men zowel streven 
naar een zo schoon mogelijk 
milieu met als randvoorwaar
de een redelijke voorziening 
mét goederen en diensten, 
als naar een zo hoog moge
lijke produktie van goederen 
en diensten met als rand
voorwaarde een dragelijk mi
lieu. Hetzelfde geldt voor hen, 
die zich vanuit een socialis
tische invalshoek met deze 
problemen bezig houden. Wat 
beide groepen scheidt is de 
wijze van benadering. 
Er zullen ook in onze kring 
mensen zijn, die een schoon 
milieu de hoogste prioriteit 
geven en die om deze doel
stelling te bereiken heel goed 
zullen kunnen samenwerken 
met sommige socialisten. En 
er zullen andere liberalen en 
socialisten zijn, voor wie stij
gende materiële welvaart en 
vermijden van werkloosheid 
zwaarder wegen. Ik wil het 
liberalisme bepaald niet ver
eenzelvigen met het streven 
naar een maximale produktie 
v.an goederen en diensten 
onder opoffering van een 
schoon milieu. Evenmin trou
wens als het omgekeerde". 

Instrumenten 

De heer Zoutendijk betoogde 
dat ons maatschappelijk stel
sel bij uitstek geschikt is om 
de problemen van milieu en 
schaarste aan te vatten. De
genen die gemeenschaps
eigendom van produktiemid
delen, overheidsproduktie, 
arbeiderszelfbestuur of toet
sing van investeringen aan 
het algemeen belang nastre
ven, kunnen in de milieu
en grondstoffenproblematiek 
geen enkel werkelijk argu
ment vinden ter bevestiging 
van hun opvattingen. De pro
blemen hebben niets met ons 
stelsel te maken. In ons stel
sel heeft de overheid vele 
instrumenten tot zijn be
schikking: voorlichting, hef
fingen en subsidies, stimule
ren van research, voorfinan-

eieren van bepaalde investe
ringen, vergunningen, ge- en 
verboden. Deze instrumenten 
zijn nog lang niet alle opti
maal aangewend. 

Spreker pleitte voor de vor
ming van twee fondsen: een 
milieufonds en een energie
en grondstoffenfonds, te 
voeden door heffingen (een 
heffing gebaseerd op ·het 
principe .,de vervuiler be
taalt" en een heffing op be
paalde grondstoffen) en door 
een deel van de extra aard
gasbaten. .,Het gebruik van 
een deel der extra aardgas
baten ter stimulering van een 
meer milieuvriendelijke pro
duktie onder behoud van de 
werkgelegenheid komt ons 
meer zinvol voor op de lange
re termijn, dan het zonder 
meer verhogen van de over
heidsuitgaven ter financiering 
van een aantal rode stok
paarden". 

Steenkool 

De heer Zoutendijk vestigde, 
sprekend over nieuwe ener
giebronnen, de aandacht op 
de grote mogelijkheden van 
moderne processen voor 
steenkolenvergassing. .,Er 
blijken zo grote hoeveelheden 
steenkool in de wereld te zijn
en nu juist niet in de Ara
bische landen - dat de ener
gievoorziening daarmee tot 
het eind van de volgende 
eeuw kan worden veilig ge
steld". 

Voorts brak hij een lans voor 
een industrie-eiland in de 
Noordzee, waar een belang
rijk deel van de toekomsti
ge industriële expansie kan 
plaats vinden. Natuurlijk zul
len ook aan de daar te vesti
gen industrieën milieu-eisen 
gesteld moeten worden, doch 
deze kunnen anders zijn wat 
betreft stank, lawaai en de lo
zing van niet-gevaarlijke stof
fen. Een spoedige beslissing 
over zo'n eiland zou van grote 
psychologische betekenis zijn 
voor het ondernemingskli
maat in ons land en een be-· 
langrijke stimulans voor de 
werkgelegenheid . .,Het nega
tieve en soms discrimineren
de instrument van de inves
teringsheffing zou vervangen 
kunnen worden door het po
sitieve instrument van selec-

tieve subsidiëring bij vesti
ging op het eiland". 

B evoll<ingspol itiel< 

Wat de groei van de bevol
king in Nederland betreft, 
merkte de heer Zoutendijk 
o.m. op dat deze zo snel mo
gelijk gestopt moet worden 
en dat alle oorbare middelen 
daarbij te baat moeten wor
den genomen. Nederland zal 
zo snel mogelijk een officiële 
bevolkingspolitiek moeten 
gaan voeren. Op de instru
menten van zo'n politiek ging 
spreker niet nader in (zij zijn 
uitvoerig in het rapport van de 
Teldersstichting beschreven), 
maar wel stipte hij aan de de 
import van gastarbeiders zal 
moeten worden stopgezet. 

Aan het slot van zijn rede 
besteedde de heer Zoutendijk 

aandacht aan de internationa
le aspecten van de milieu
en grondstoffenpolitiek en aan 
de bestuurlijke organisatie in 
ons land van het overheids
apparaat ten aanzien van het 
milieubeleid. Bij dat beleid 
zijn acht departementen be
trokken, zodat de coördinatie 
uiterst moeizaam verloopt. Bij 
bestudering van dat probleem 
is de commissie van de Tel
dersstichting tot de conclusie 
gekomen dat geen apart mi
nisterie voor ruimtelijke orde
ning en milieubeheer moet 
worden ingesteld, maar dat de 
bevoegdheden van de minis
ter voor volksgezondheid en 
milieuhygiëne moeten wor
den vergroot en dat deze be
windsman de eerst verant
woordelijke moet zijn voor alle 
wetgeving; die met de kwali
teit van het milieu te maken 
heeft. 

• 

'Huishoudelijk telegram, 
De algemene ledenvergadering 

. heeft'zich, zoals gebruikelijk, met 
tal van huishoudelijke zaken 
bezig gehouden, waarvan wij . 
noodgedwongen slechts in tele
gramstijl melding kunnen maken. 

Bij de bespr-eki•g van het beleid 
van het hoofdbestuur werd uit
voerig ingegaan op de procedure, 
die gevolgd is bij de kandidaat
stelling ter voorziening in de 
vacature-Van Someren. Daarvoor 
zij verwezen naar pagina 8. Voorts 
zij gememoreerd dat door de af
delingen Den Haag, Rotterdam 
en Amsterdam kritiek werd geuit 
op de kadercursussen, welke 
werd samengevat in de.woorden: 
.,te weinig, te laat en te amateu
ristisch". Kritiek was er •ook op 
het feit dat nog geen partijcom
missie-justitie is ingesteld en op 
het te dure handboek van de 
WD. Bijzondere aandacht werd 
gevraagd voor kadertraining voor 
jongeren en voor de algemene 
presentatie van de WO, die zich 
meer zou moeten richten op ver
maatschappelijking van de partij. 
Geïnformeerd werd naar de gang 
vaQ zaken bij het ·royeren van 
leden, die bij de gemeenteraads
verkiezingen op een andere lijst 
zijn gaan staan, hoewel er een 
officiële WO-lijst in hun gèmeen
te was ingediend. Het hoofdbe
stuur werd gevraagd duidelijk 
stelling te nemen vóór Israël.' 
Van de ingediende voorstellen 
lichten wij dat van de afdeling 
Zevenaar betreffe.nde een andere. 
verdeling van de contributiè over 
hoofdbestuur, kamercentrales en -
afdelingen er uit. Daarover 
uit)roèrig . ··~ J!:IPr~J~~~ .. 

deelsleutel niet moet wijzigen 
en beter zo snel mogelijk een 
contributieverhoging kan invoe
ren. De vergadering bleek daar-• 
toe in overgrote meerderheid ini 
principe• bereid. Op de kortstt 
mogelijke termijn zullen 'voorstel-I 
fen terzake worden ingediend.! 
Zevenaar trok daarop zijn voorsteil 
in. i 
Op het voorst.el van het hoofd-l 
bestuur 1:>m het reglement op de 
kandidaatstelling voor leden vanl 
de Eerste Kamer te herzien werd Ij 
een belangrijk a.mendement aan
genomen, Wdardoor het bindende I 
karakter wordt ontnomen aan het, 
advies aan de Statenleden, die 
de Èerste Kamerleden moeten 
kiezen. Technisch zal de zaak in 
de volgende. algemene vergade
ring (31 mei te Den Haag) worden 
afgerond, maar de beslissing is nu 



Door onze parlementaire redacteur 

Deradieale 
cirkel om van Doorn 

Minister Van Doorn (lid van 
de PPR) is in het kabinet-Den 
Uyl belast met de cultuur, 
recreatie en het maatschappe
lijk werk. Hij is het type mens 
dat je niet elke dag tegen
komt. Om dit te illustreren: 
als hij kwaad wordt spreekt 

·hij op dezelfde toon dan wan
neer hij tevreden is. Blijheid, 
droefenis, verontwaardiging, 
het is niet aan hem te horen. 
Hoogstens verschiet hij van 
kleur. 
De Tweede Kamer heeft bij 
het begrotingsdebat over crm 
het zowaar een keer mogen 
beleven dat de onverstoorbare 
minister Van Doorn een ge
ïrriteerd toontje aansloeg. Hij 
kreeg een pakket moties aan 
zijn broek dat hem alles bij 
elkaar 200 miljoen gulden zou 
kosten. Zijn act baatte niet. 
De kamer pinde in een aantal 
aangenomen moties de minis
ter vast en of hij er maar voor 
wil zorgen dat het voor elkaar 
komt. 

Pruimen 

En zo hoort het. De kamer is 
er niet om uitsluitend te prui
men wat een minister wil. Het 
beleid wordt door de regering 
voorbereid, maar nog altijd in 
gemeen overleg met het par
lement uiteindelijk vastgesteld. 
De kamer hoeft niet op de 
stoel van de regering te gaan 
zitten en het is dus ook niet 
bij elk voorstel van de kamer 
een vereiste dat zij aangeeft 
waar het geld vandaan moet 
komen. Moties geven dikwijls 
alleen maar aan dat de meer
derheid van de kamer een 
prioriteit anders legt dan de 
minister doet. 

MenÇJe!moes 

Het debat over crm is al jaren
lang een mengelmoes van 
tientallen onderwerpen. We 
beperken ons tot een paar 
zaken die er uitsprongen. 
Mevrouw Kappeyne van de 
Coppello verweet de regering 

een socialistische cultuurpoli
tiek te willen voeren. Zij legde 
uit dat het nog niet zo lang 
geleden is dat de levensbe
schouwing overheersend was 
in alle sectoren van het men
selijk leven, en dus ook ten 
opzichte van de politiek. Die 
geestelijke verzuiling wordt 
steeds minder. ,.Ik vraag mij 
af of wij nu aan het begin 
staan van een ontwikkeling in 
omgekeerde richting, namelijk 
dat de politieke benadering 
verheven wordt tot overheer
sende factor," zei de VVD
woordvoerster. 

Privé 

.. leder mens heeft een soort 
van cirkel om zich heen, een 
innerlijke privésfeer waarin hij 
alleen uitmaakt wat hij wezen
lijk wil. Die sfeer dient onaan
getast te blijven, zeker voor 
de overheid, maar ook voor 
andere personen," aldus me
vrouw Kappeyne. Van Doorn 
en zijn staatssecretaris Meijer 
zagen geen kans uit hun rad
eale cirkel te komen. Bij het 
vormingswerk is het volgens 
hen niet voldoende om infor
matie te geven. Daar hoort 
uitleg bij, zo betoogden zij. 

Als die uitleg slechts een tech
nisch karakter zou hebben dan 
is daar weinig tegen in te 
brengen. Maar de VVD is daar
op niet gerust. Zelfs via de 
cultuurpolitiek probeert dit 
kabinet linkse beïnvloeding 
door te zetten. 

Verb1jsterend 

Dat blijkt ook uit het media
beleid. Van Dijk noemde dit 
.. ronduit verbijsterend". Als 
voorbeelden noemde hij dat 
belangrijke beslissingen op 
omroepgebied steeds worden 
genomen als de kamer op 
vakantie gaat, en steeds dwars 
tegen de adviezen van de 
omroepraad ingaan. 

Ook de steun aan zwakke 

Dr. K. van Dijk 
.... verbijsterend .... 

kranten en weekbladen dreigt 
bedenkelijk te worden. Er staat 
een leesbelasting op stapel die 
er in feite op neer komt dat 
de lezers van goedlopende 
bladen moeten gaan betalen 

Mr. A. Kappeyne v.d. Coppello 
. ... cirkel. ... 

om noodlijdende kranten in 
leven te houden. De kamer 
heeft het laatste woord hier
over nog niet gesproken.' 

• 

JOVD niet geestdriftig over 

abortus"'et van VVD 

Volgens JOVD-voorzitter E. 
Nijpels geeft het initiatief
wetsontwerp van de VVD in
zake de abortus weinig re
den tot juichen. In een rede 
op het wintercongres van zijn 
organisatie in Leiden zei hij 
weinig warm te lopen voor de 
daarin bepleite commissie van 
toezicht en de verplichte re
gistratie. 

Doordat deze commissie nau
welijks bevoegdheden kent en 
alleen maar recht heeft op de 
inzage van anonieme lijsten, 
wordt zij een soort verleng
stuk van .het Centraal Bureau 
voor de Statistiek. Nijpels 
zou het juister vinden, als het 
toezicht kwam te vallen onder 
de Inspectie voor Volksge
zondheid en verder gewoon 
zou worden gerekend als val
lend onder het medisch tucht
recht. Wel acht hij het een 
gelukkige zaak dat het VVD
ontwerp de noodzaak van er
kenning van abortus-klinieken 
regelt en ook de nodige ga
ranties voor het lichamelijk en 

geestelijk welzijn van de 
vrouw inbouwt. 

Hij deed een beroep op zowel 
VVD als PvdA de handen 
ineen te slaan en met een ge
zamenlijk wetsontwerp te ko
men. 

Verder vond Nijpels het hoog 
tijd dat er werkelijk gesleuteld 
gaat worden aan een nieuwe 
grondwet, waarin de sociale 
grondrechten en een aantal 
punten op het gebied van de 
bescherming van· de privacy 
van de burger moeten wor
den opgenomen. Jammer dat 
bij de debatten over de rege
ringsnota slechts één VVD-ka
merlid (mevrouw Kappeyne 
van de Coppello) voor het 
referendum-voorstel stemde. 

"Ik ben het met haar eens 
dat zo'n referendum - mits 
op zorgvuldige wijze gehan
teerd - een nuttige aanvul
ling kan zijn op onze parle
mentaire democratie", aldus 
Nijpels. 

• 



·Ve..W.ezingsp~ä:nun 

,.De VVD is een typische 'mid
denpartij die onderdak zal 
gaan bieden aan grote aantal
len kiezers van confessionele 
afkomst, maar ook aan hen 
die nu. nog de ,.progressie
ven" steunen. De positie van 
de VVD in het midden is al
leen nog maar versterkt, om
dat het grote aantal nieuwe 
leden en kiezers niet van 
rechts gekomen is". 

Mr. Frits Korthals Altes, de 
nieuwe voorzitter van onze 
partij, legde die optimistische 
visie neer in de rede, waar
mee hij in Breda mevrouw 
Haya van Someren als hoog
ste VVD-functionaris afloste. 

Mr. Korthals Altes (op 1 5 mei 
wordt hij 44) is de vierde 
VVD-voorzitter. Met zijn voor
gangers mevrouw Van Some
ren en ir. Van der Pols heeft 
hij gemeen dat hij in Rotter
dam woont, maar in Amster
dam is geboren. ",n feite kun 
je de lijn nog tot Oud door
trekken", zegt hij. ,.Ook Oud 
was als liberaal actief toen hij 
in Rotterdam woonde. Hij 
kwam van oorsprong uit Pur
merend, maar is in Amster
dam gevormd in het onder
wijs" 

De nieuwe voorzitter, ge
trouwd, drie kinderen, heeft in 
Rotterdam een praktijk als ad
vokaat. Hij werd in 1956 lid 
van de partij, afdeling Leiden, 
in 1962 secretaris van de af
deling Rotterdam, in 1 963 
dagelijks bestuurslid, eerst als 
secretaris voor de organisatie. 
In maart 1967 werd hij tot 
algemeen secretaris be
noemd. En acht jaar later dus 
voorzitter, omdat mevrouw 
Van Someren de druk van die 
functie op haar privéleven als 
te remmend was gaan er
varen. 

Motie 

Helemaal zonder discussie is 

de verkiezing van de nieuwe 
voorzitter overigens niet tot 
stand gekomen. Enkele afde
lingen van onze partij vonden 
met de kandidatuur van mr. 
Korthals Altes te veel voor 
een voldongen feit te zijn 
geplaatst. Zij stelden in een 
motie voor binnen drie maan
den op een speciale partij
raadsvergadering de nieuwe 
voorzitter aan te wijzen. Een 
motie die in een verhouding 
van ongeveer 5 tot 1 werd 
verworpen. 
"Een vervelende start natuur
lijk", geeft mr. Korthals Altes 
toe. Het was mij uiteraard 
liever geweest als mijn benoe
ming er bij acclamatie was 
doorgekomen. Kijk, met de 
opvatting die Haya van het 
voorzitterschap had, sta je 
voor een loodzware taak. 
En wanneer iemand die niet 
kan volhouden, kun je hem of 
haar toch niet vastpinnen op 
de statutaire termijn voor zo'n 
functie en moet je zoveel 
mogelijk het reglement toe
passen. Kennelijk voelt men 
in een deel van de partij die 
reglementen als onvolkomen. 
Als Haya van de zomer zou 
hebben besloten ermee op te 
houden, zou dat op 1 5 sep
tember bekend zijn geweest 
en zou het hoofdbestuur kan
didaten hebben gesteld. We 
hebben toegezegd over een 
meer bevredigende procedure 
te zullen nadenken. Mijns in
ziens is de termijn voor het 
stellen van tegenkandidaten 
lang genoeg geweest. Maar 
men heeft kennelijk geen 
tegenkandidaten kunnen vin-

Mevrouw Van Someren is ge
heel overrompeld door de 
vele attenties en vriendelijke 
woorden ter gelegenheid van 
haar afscheid als partijvoor
zitter. Zij had graag reeds in 
dit blad van haar dank willen 
doen blijken. maar technisch 
was dat niet mogelijk. In het 
volgende nummer hebben wij 
natuurlijk plaats voor haar ge
reserveerd. 

den. Voor een aantal mensen 
is het natuurlijk vervelend 
dat het niet is gelukt, terwijl 
de mogelijkheid er wél voor 
open stond. Maar, hoewel 
mijn start dan misschien wat 
moeilijk is, ik ga meteen ste
vig aan het werk. En over 
die probleempjes leven we 
dan wel snel heen". 

Stevige basis 

De nieuwe voorzitter neemt 
van zijn voorgangster een par
tij over die niet alleen in le
dental boven de 80.000 is ge
komen, maar die bovendien 
een financieel stevige basis 
en een beter gestroomlijnde 
organisatie heeft. ,.Ja, vooral 
financieel staat het er met 
de VVD beter voor", zegt 
mr. Korthals Altes. ,.De orga
nisatie is onder mijn voor
gangster ook sterk verbeterd, 
maar dat zie ik toch als een 
continue .lijn vanaf 1963. Ik 
kan stellen dat onder meer 
Henk Vonhoff en ik daarmee 
ook druk bezig zijn geweest. 
Mevrouw van Someren is er 
vooral in geslaagd de leden en 
het kader te motiveren". 

Als eerste taak ziet hij het al
les op alles zetten om over 
zoveel mogelijk onderwerpen 
een standpunt te bepalen 
dat dan zijn weg zal moeten 
vinden naar het verkiezings~ 
programma. ",k stel me voor 
dat we over die verschillende 
programmapunten deelcon
gressen op touw zetten. We 
hebben heel wat tijd nodig 
voor de opstelling van het 
verkiezingsprogramma. Ik 
hoop dat we çlie tijd krijgen 
en efficiënt kunnen gebrui
ken, maar anderzijds zie ik 
die tijd graag zo kort moge
lijk. Hoe sneller we nieuwe 
verkiezingen krijgen, hoe 
liever het mij natuurlijk is". 

Toemees 

De nieuwe voorzitter wil ver
der op korte termijn contac-

ten met alle kamercentrales 
en besturen daarvan. In de af
gelopen jaren hebben de le
den van het dagelijks bestuur 
vrij veel toemees langs de 
centrale besturen gemaakt en 
die toemees zullen worden 
geïntensiveerd, nu speciaal 
met de nieuwe leden van het 
dagelijks bestuur. 

Vindt hij de taak van partij
voorzitter nog wel te combi
neren met die als advocaat, 
zijn beroep en bron van in
komsten? Korthals Altes: 
,.Zoals Haya haar taak als 
voorzitter opvatte, nee, zo is 
die inderdaad niet met een 
andere dagtaak te combine
ren. Daarom ben ik zo blij 
met de uitbreiding van het 
dagelijks bestuur en het aan
blijven van Haya als bestuurs
lid in de functie van pen
ningmeester. Ze gaat twee 
nieuwe projecten speciaal be
geleiden: de samenwerking 
met de Mr. Teldersstichting 
en de kader-informatiedienst 
verder van de grond helpen. 
Dat zijn tijdrovende zaken, 
waar ik geen detailwerk voor 
hoef te gaan verrichten. En 
wat de kadertraining betreft 
hopen we dat het nieuwe 
O.B.-lid ir. Thalhammer die 
speciaal zal gaan begeleiden. 
Ik krijg bovendien wat tijd vrij, 
omdat ik tenslotte geen .alge
meen secretaris meer ben, 
want dat was ook een tijd
rovende functie. 

Dan is er nog een punt: in 
het najaar hebben we van het 
bureau Berenschot een rap
port ontvangen met adviezen 
over efficiënter werken, als 
we het volgens de regels van 
de kunst doen. Verder is er op 
mijn voorgangster nog al eens 
een beroep gedaan, gezien 
haar verleden als Kamerlid. 
Kijk, als je van het voorzitter
schap geen dagtaak wilt 
maken, kun je die dingen niet 
allemaal gaan aanhalen. Ik 
moet tenslotte voor mijn 
eigen inkomsten zorgen". 



erste taak n.ie-uUTe voorzitter, 

Jsitief 
r. Korthals Altes heeft het 
duk dat zijn compagnons 
1sitief staan tegenover zijn 
3uwe functie, "hoewel het 
ht niet allemaal VVD-ers 
n. Zij hebben het ook uit 
! krant moeten lezen". 

~n aantal zaken die me
ouw Van Someren als voor
:ter afhandelde zullen nu 
1ar het algemeen secreta
Jat worden gedelegeerd. 
>ersoonlijke verzoeken zul
n wat minder worden, om
lt ik niet zo sterk in de pu
iciteit heb gestaan als 
mand die in de Tweede 
amer heeft gezeten en nu 
m zetel in de Eerste Kamer 
neemt". 

Ir. Korthals Altes heeft inder
jd een belangrijke rol ge
Jeeld bij de ontkoppeling 
m de functie van partijvoor
tter en die van voorzitter 
3n de Tweede Kamerfractie 
ie eens beide in handen wa
~n van één man (prof. Oud). 

Dat heb ik altijd een juist 
esluit gevonden, omdat van 
e politieke leider niet kan 
Jorden gevraagd aandacht te 
esteden aan de organisa
Jrische kant van de partij . 
. r moet natuurlijk wel een 
,echte samenwerking zijn 
net de fractievoorzitters in 
Ie Eerste en Tweede Kamer. 
k heb begrepen dat ik van 
1eiden de volledige steun heb 
!n dat geeft me het ver
rouwen dat de samenwer
jng vlot zal verlopen". 

~ij deelt de mening van beide 
ractieleiders dat bij voorbeeld 
;amenwerking met de PvdA 
)r niet in zit, zolang die partij 
;terk onder invloed staat van 
:Je radicale vleugel. "En laten 
Ne nu vooral realist blijven, 
:Je PvdA is daar toch ook echt 
1iet op uit". 

• 

door Victor Hafkamp 

~·<.······. a 
•• !![~)~ 



.. De VVD is een typische 'mid
denpartij die onderdak zal 
gaan bieden aan grote aantal
len kiezers van confessionele 
afkomst, maar ook aan hen 
die nu. nog de .. progressie
ven" steunen. De positie van 
de VVD in het midden is al
leen nog maar versterkt om
dat het grote aantal nieuwe 
leden en kiezers niet van 
rechts gekomen is". 

Mr. Frits Korthals Altes, de 
nieuwe voorzitter van onze 
partij. legde die optimistische 
visie neer in de rede, waar
mee hij in Breda mevrouw 
Haya van Someren als hoog
ste VVD-functionaris afloste. 

Mr. Korthals Altes (op 15 mei 
wordt hij 44) is de vierde 
VVD-voorzitter. Met zijn voor
gangers mevrouw Van Some
ren en ir. Van der Pols heeft 
hij gemeen dat hij in Rotter
dam woont, maar in Amster
dam is geboren . ..In feite kun 
je de lijn nog tot Oud door
trekken", zegt hij ... Ook Oud 
was als liberaal actief toen hij 
in Rotterdam woonde. Hij 
kwam van oorsprong uit Pur
merend, maar is in Amster
dam gevormd in het onder
wijs" 

De nieuwe voorzitter, ge
trouwd, drie kinderen, heeft in 
Rotterdam een praktijk als ad
vokaat. Hij werd in 1956 lid 
van de partij. afdeling Leiden, 
in 1962 secretaris van de af
deling Rotterdam, in 1 963 
dagelijks bestuurslid, eerst als 
secretaris voor de organisatie. 
In maart 1967 werd hij tot 
algemeen secretaris be
noemd. En acht jaar later dus 
voorzitter, omdat mevrouw 
Van Someren de druk van die 
functie op haar privéleven als 
te remmend was gaan er
varen. 

Motie 

Helemaal zonder discussie is 

de verkiezing van de nieuwe 
voorzitter overigens niet tot 
stand gekomen. Enkele afde
lingen van onze partij vonden 
met de kandidatuur .van mr. 
Korthals Altes te veel voor 
een voldongen feit te zijn 
geplaatst. Zij stelden in een 
motie voor binnen drie maan
den op een speciale partij
raadsvergadering de nieuwe 
voorzitter aan te wijzen. Een 
motie die in een verhouding 
van ongeveer 5 tot 1 werd 
verworpen. 
.. Een vervelende start natuur
lijk", geeft mr. Korthals Altes 
toe. Het was mij uiteraard 
liever geweest als mijn benoe
ming er bij acclamatie was 
doorgekomen. Kijk, met de 
opvatting die Haya van het 
voorzitterschap had, sta je 
voor een loodzware taak. 
En wanneer iemand die niet 
kan volhouden, kun je hem of 
haar toch niet vastpinnen op 
de statutaire termijn voor zo'n 
functie en moet je zoveel 
mogelijk het reglement toe
passen. Kennelijk voelt men 
in een deel van de partij die 
reglementen als onvolkomen. 
Als Haya van de zomer zou 
hebben besloten ermee op te 
houden, zou dat op 1 5 sep
tember bekend zijn geweest 
en zou het hoofdbestuur kan
didaten hebben gesteld. We 
hebben toegezegd over een 
meer bevredigende procedure 
te zullen nadenken. Mijns in
ziens is de termijn voor het 
stellen van tegenkandidaten 
lang genoeg geweest. Maar 
men heeft kennelijk geen 
tegenkandidaten kunnen vin-

Mevrouw Van Someren is ge
heel overrompeld door de 
vele attenties en vriendelijke 
woorden ter gelegenheid van 
haar afscheid als partijvoor
zitter. Zij had graag reeds in 
dit blad van haar dank willen 
doen blijken, maar technisch 
was dat niet mogelijk. In het 
volgende nummer hebben wij 
natuurlijk plaats voor haar ge
reserveerd. 

den. Voor een aantal mensen 
is het natuurlijk vervelend 
dat het niet is gelukt, terwijl 
de mogelijkheid er wél voor 
open stond. Maar, hoewel 
mijn start dan misschien wat 
moeilijk is, ik ga meteen ste
vig aan het werk. En over 
die probleempjes leven we 
dan wel snel heen". 

Stevige basis 

De nieuwe voorzitter neemt 
van zijn voorgangster een par
tij over die niet alleen in le
dental boven de 80.000 is ge
komen, maar die bovendien 
een financieel stevige basis 
en een beter gestroomlijnde 
organisatie heeft ... Ja, vooral 
financieel staat het er met 
de VVD beter voor", zegt 
mr. Korthals Altes ... De orga
nisatie is onder mijn voor
gangster ook sterk verbeterd, 
maar dat zie ik toch als een 
continue lijn vanaf 1963. Ik 
kan stellen dat onder meer 
Henk Vonhoff en ik daarmee 
ook druk bezig zijn geweest. 
Mevrouw van Someren is er 
vooral in geslaagd de leden en 
het kader te motiveren". 

Als eerste taak ziet hij het al
les op alles zetten om over 
zoveel mogelijk onderwerpen 
een standpunt te bepalen 
dat dan zijn weg zal moeten 
vinden naar het verkiezings" 
programma ... Ik stel me voor 
dat we over die verschillende 
programmapunten deelcon
gressen op touw zetten. We 
hebben heel wat tijd nodig 
voor de opstelling van het 
verkiezingsprogramma. Ik 
hoop dat we die tijd krijgen 
en efficiënt kunnen gebrui
ken, maar anderzijds zie ik 
die tijd graag zo kort moge
lijk. Hoe sneller we nieuwe 
verkiezingen krijgen, hoe 
liever het mij natuurlijk is". 

Toemees 

De nieuwe voorzitter wil ver
der op korte termijn contac-

ten met alle kamercentrales 
en besturen daarvan. In de af
gelopen jaren hebben de le
den van het dagelijks bestuur 
vrij veel toernees langs de 
centrale besturen gemaakt en 
die toernees zullen worden 
geïntensiveerd, nu speciaal· 
met de nieuwe leden van het 
dagelijks bestuur. 

Vindt hij de taak van partij
voorzitter nog wel te combi
neren met die als advocaat, 
zijn beroep en bron van in
komsten? Korthals Altes: 
.. Zoals Haya haar taak als 
voorzitter opvatte, nee, zo is 
die inderdaad niet met een 
andere dagtaak te combine
ren. Daarom ben ik zo blij 
met de uitbreiding van het 
dagelijks bestuur en het aan
blijven van Haya als bestuurs
lid in de functie van pen
ningmeester. Ze gaat twee 
nieuwe projecten speciaal be
geleiden: de samenwerking 
met de Mr. Teldersstichting 
en de kader-informatiedienst 
verder van de grond helpen. 
Dat zijn tijdrovende zaken, 
waar ik geen detailwerk voor 
hoef te gaan verrichten. En 
wat de kadertraining betreft 
hopen we dat het nieuwe 
D.B.-Iid ir. Thalhammer die 
speciaal zal gaan begeleiden. 
Ik krijg bovendien wat tijd vrij. 
omdat ik tenslotte geen alge
meen secretaris meer ben, 
want dat was ook een tijd
rovende functie. 

Dan is er nog een punt: in 
het najaar hebben we van het 
bureau Berenschot een rap
port ontvangen met adviezen 
over efficiënter werken, als 
we het volgens de regels van 
de kunst doen. Verder is er op 
mijn voorgangster nog al eens 
een beroep gedaan, gezien 
haar verleden als Kamerlid. 
Kijk, als je van het voorzitter
schap geen dagtaak wilt 
maken, kun je die dingen niet 
allemaal gaan aanhalen. Ik 
moet tenslotte voor mijn 
eigen inkomsten zorgen". 



eerste taak n.ieu."'e voorzitter 

Positief 
Mr. Korthals Altes heeft het 
geluk dat zijn compagnons 
positief staan tegenover zijn 
nieuwe functie, .. hoewel het 
echt niet allemaal VVD-ers 
zijn. Zij hebben het ook uit 
de krant moeten lezen". 

Een aantal zaken die me
vrouw Van Someren als voor
zitter afhandelde zullen nu 
naar het algemeen secreta
riaat worden gedelegeerd . 
.. Persoonlijke verzoeken zul
len wat minder worden, om
dat ik niet zo sterk in de pu
bliciteit heb gestaan als 
iemand die in de Tweede 
Kamer heeft gezeten en nu 
een zetel in de Eerste Kamer 
inneemt". 

Mr. Korthals Altes heeft inder
tijd een belangrijke rol ge
speeld bij de ontkoppeling 
van de functie van partijvoor
zitter en die van voorzitter 
van de Tweede Kamerfractie 
die eens beide in handen wa
ren van één man (prof. Oud) . 

.. Dat heb ik altijd een juist 
besluit gevonden, omdat van 
de politieke leider niet kan 
worden gevraagd aandacht te 
besteden aan de organisa
torische kant van de partij. 
Er moet natuurlijk wel een 
hechte samenwerking zijn 
met de fractievoorzitters in 
de Eerste en Tweede Kamer. 
Ik heb begrepen dat ik van 
beiden de volledige steun heb 
en dat geeft me het ver
trouwen dat de samenwer
king vlot zal verlopen". 

Hij deelt de mening van beide 
fractieleiders dat bij voorbeeld 
samenwerking met de PvdA 
er niet in zit, zolang die partij 
sterk onder invloed staat van 
de radicale vleugel. .. En laten 
we nu vooral realist blijven, 
de PvdA is daar toch ook echt 
niet op uit". 

• 

doorViator Hafkamp 



Mr. 'F. Portheine 
.... merkwaardig .... 

De zelfstandig 
endeeer 

Het kabinet heeft de belas
tingaftrek voor kleine zelfstan
digen groter gemaakt. De 
regeling houdt in dat bedrijf
jes die een winst maken tot 
50.000 gulden over 1975 
1200 gulden meer mogen af
trekken. Voor winsten tussen 
50.000 en 60.000 gulden is 
er een aflopende aftrek, dat 
wil zeggen dat voor elke 
duizend gulden winst tussen 
50.000 en 60.000 gulden 
120 gulden minder aftrek 
wordt gerekend. 
Boven 60.000 gulden word je 
dus niets wijzer van deze 
extra belastingaftrek. 

Het illustreert weer eens 
prachtig wat voor beleid dit 
kabinet voert tegenover zelf
standigen. Alleen de zwakken 
worden geholpen, wie het nog 
redelijk gaat moet zijn gemak 
houden. 

Ruimer 

De VVD heeft bij de behan-

deling van dit wetsontwerp 
geprobeerd om de zelfstandi
genaftrek ruimer te maken en 
voor alle zelfstandigen te 
laten gelden. Portheïne dien
de voorstellen in waarin de 
VVD vroeg om de aftrek te 
verhogen tot 1 500 gulden en 
om de grens van 50.000 gul
den te schrappen. Deze voor
stellen werden verworpen. 

I 

Senator Van Solll.eren over oudervvijs 

Het is goed om de voorge
schiedenis een beetje te ken
nen. Portheïne bracht ·in de 
kamer tegenover staatssecre
taris Van Rooijen (financiën) 
de gang van zaken nog even 
in herinnering. Bij de belas
tingdebatten vorig jaar stelde 
de VVD een motie voor waar
in om een hogere zelfstan
digenaftrek werd gevraagd. 
De andere partijen bekeken 
die motie, zagen er het stem
pel VVD op staan, en ver
wierpen dit voorstel met als 
argument dat het van de op
positie kwam. KVP en ARP 
zaten daar echter wel mee 
in hun maag. Zij hebben im
mers nog enige aanhang 
onder de zelfstandigen. Niet 
zo veel meer als vroeger, maar 
toch nog de moeite waard. 

Tijdens de behandeling van de 
onderwijsbegroting in de Eer
ste Kamer heeft mevrouw 
Haya van Someren een plei
dooi gehouden voor het eer
der starten van het kleuteron
derwijs. l.n haar "maiden 
speech" als senator merkte 
zij op dat er meer speciale 
aandacht moet worden gege-, 
ven aan de kinderen uit de 
minst geschoolde milieus. 
"Gedurende het basisonder
wijs moet er meer speciale 
begeleiding zijn voor kinderen 
uit deze groep. Bijzondere 
aandacht moet worden be
steed aan de vraag hoeveel 
pure intelligentie er schuilt 
achter onbeholpen taalge
bruik", aldus mevrouw Van 
Someren. Maar er moet naar 

haar mening tijdens het basis
onderwijs ook al meer spe
ciale aandacht zijn voor de 
zeer knappen. "Dat is geen 
elitaire denkwijze. Het is heel 
wat meer elitair om vanuit de 
ivoren toren van de macht 
over deze groep te zeggen dat 
zij er toch wel komt". De 
hoog begaafden staan in ons 
onderwijs in de kou, aldus 
haar' mening. 
Mevrouw Van Someren be
pleitte verder bijscholing van 
de ouders (via de televisie), 
voor zover ze die nodig heb
ben. "Ongeschoolde ouders 
weten veel te weinig van het 
onderwijs. Ze beseffen niet 
eens dat hun taalgebruik rem
mend is voor hun kinderen". 
V~rder merkte zij op bi]zonder 

weinig vertrouwen te hebben 
in de onderwijskundige voor
zieningen voor de werkende 
jongeren. "Het streven moet 
gericht zijn op zinvol dagon
derwijs, uiteindelijk tot 18 
jaar. Dit heeft in onze ogen 
hoge prioriteit. Er wordt aan 
de groep van partieel dienst-• 
plichtigen iedere dag onrecht 
bedreven". 
Mevrouw Van Someren is ook 
een groot voorstandster van 
het "tweede kans-onderwijs". 
Als typisch voorbeeld noemde 
zij het avondonderwijs, waar
voor de belangstelling de laat
ste jaren enorm is toege
nomen. Volgens haar .heeft de 
avondschool behoefte aan 
meer begeleiding en meer 
full-time krachten. e 

Merkwaardig 

Wat deden die twee rege
ringspartijen toen? Zij kwa
men zelf met een motie-No
tenboom (KVP). Daarin werd 
om belastingverlichting ge
vraagd voor de zelfstandigen. 
De kamer nam dat voorstel 
aan, hoewel er vrijwel het
zelfde in werd gevraagd als 
in de VVD-motie waar de 
kamer geen brood van lustte. 
Portheine: "Het gaat vaak 
merkwaardig in deze kamer". 
Wie hem in deze conclusie 
wil tegenspreken moet het 
boekje ",ogisch denken" 
aanschaffen. Voor menig ka
merlid zou dat verplichte lec
tuur moeten zijn. 

Het verhaal is hiermee niet af. 
Drie dagen na het voorstel-



Door onze parlementaire 
redacteur 

Portheïne om de aftrek van 
1200 gulden te verhogen tot 
1 500 gulden, dienen KVP en 
ARP hun initiatiefontwerp in 
om de vennootschapsbelas
ting te verlagen. Die is nu 
48 procent over de winst, 
en moet 4 7 procent worden. 
Maar om ook bedrijven (en 
zelfstandigen) een douceurtje 
te geven die niet onder de 
vennootschapsbelasting val
len, stelden KVP en ARP te
gelijk voor om de zelfstandi
genaftrek te verhogen van 
1200 gulden tot 1600 gul-
den. 

Blij 

De VVD heeft er geen mis
verstand over laten bestaan 
blij te zijn met deze confes
sionele voorstellen. Wel wil 
de VVD verder gaan. De ven
nootschapsbelasting zou nog 
een punt lager moeten wor
den, dus 46 procent. 

Niettemin: ere wie ere toe
komt. De KVP en de ARP 
presteren het toch maar .... 
Hoewel? Wie komt eigenlijk 
de eer toe dat deze partijen 
met hun voorstellen zijn ge
komen? De VVD misschien? 
Om in dit verband te onthou
den: de kamer heeft een motie 
van de VVD verworpen om de 
verlaging van de inkomsten
belasting (die alleen dit jaar 
geldt) blijvend te maken. Dat 
geeft niet. Let maar eens op 
wat KVP en ARP dit najaar 
zullen voorstellen. Dat kan 
haast niet missen. e 

Staatssecretaris Van Rooijen 

Nieuure 
· alg~meen 

secretaris 
De nieuwe Algemeen Secre
taris van de VVD is Willem 
Jilles Adriaan van den Berg, 
40 jaar oud, gehuwd en va
der van twee kinderen van 
resp. 12 en 7 jaar. Hoewel hij 
in DQfl Haag is geboren en ge
togen heeft hij zijn belangrijk
ste sporen voor de VVD toch 
in Limburg verdiend. Als ac
tief lid van de partij werkte 
hij er aan mee dat het leden
tal in deze provincie groeide 
van 300 in 1968 tot 3000 bij 
zijn vertrek in 197 4. 

Het eigen blad van de VVD 
in Limburg dat mede door 
de heer Van den Berg werd 
opgericht zal daar het zijne 
toe bijgedragen hebben en hij 
bepleit dan ook voor andere 
delen van ons land een uitga
ve voor het eigen publiek. Het 
plaatselijke nieuws, belangrijk 
voor de betrokkenen, kan nu 
eenmaal dikwijls geen plaats 
vinden in het landelijke partij
orgaan. 

In het Limburgse nam de wes
terling waar met hoeveel 
emoties de deconfessionalise
ring gepaard ging. Terwijl de 
VVD in andere provincies veel 
eerder vaste voet aan de 
grond had gekregen, gingen 
de activiteiten hier gepaard 
met stormachtige campagnes 
waarbij tegenstanders soms 
zakelijke argumenten door 
rookbommen vervingen. 

Sociale aanpak 

Zijn ervaringen hebben de 
nieuwe secretaris gevoelig 
gemaakt voor een speciale 
aanpak van regionale proble
men en de communicatie met 
de afdelingen. 

De heer Van den Berg is ge
schiedenisleraar en conrector 
van een scholengemeenschap 

in Amersfoort en de vraag -rijst 
dan of dat wel samen kan 
gaan met de ongetwijfeld 
drukke werkzaamheden van 
het Algemeen Secretariaat. 

Hij vindt dat dat moet kun
nen. De partij moet bestuurd 
kunnen worden door mensen 
die er daarnaast een dagtaak 
op na houden, anders zou
den alleen mensen met een 
bijzondere maatschappelijke 
positie deel van zo'n bestuur 
kunnen uitmaken en dat kan 
niet goed zijn, ook niet voor 
het image van een partij. 

En of hij nieuwe plannen of 
ideeën heeft? Het scheidende 
partijbestuur heeft zeker oog 
gehad voor de veranderingen 
die de groei van de partij 

door drs. C. H. Jansen 

noodzakelijk maakten, maar 
de heer Van den Berg zou op 
een aantal punten een direc
tere aanpak voorstaan. Bij
voorbeeld zou er ten aanzien 
van de diverse commissies· 
een duidelijkere lijn naar het 
bestuur moeten bestaan. 

Overigens werkt de machine 
goed. Er zijn maar weinig 
partijen die zich qua organisa
tie met de VVD kunnen meten 
en dat zonder de partijdiscip
line van bijv. een PvdA -waar 
een liberaal niet zo van houdt. 

Je moet voorkómen dat er 
iets van bovenaf wordt opge
legd. Eigen initiatieven moet 
je ruim baan geven. Aldus 
de heer Van den Berg. 

• 
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,,Profiel van Den Uyl": nau-w. 

Hans van der Werf, tot voor 
kort chef vah de politieke re
dactie van het NOS-journaal, 
heeft weer.een boekje aan zijn 
reeks profielen van politici 
toegevoegd. Na Andriessen, 
Bas de Gaay Fortman en Wie
gel was Joop den Uyl aan 
de beurt. Het is moeilijk te 
zeggen hoe je een boek als dit 
moet beoordelen. De tijd om 
een grondige beschouwing 
aan de premier te wijden is 
nog niet rijp. Je kunt toch pro
beren een portret te schilde
ren, je kunt iemand intervie
wen in de hoop dat hij zich 
zelf bloot geeft en een 
beeld biedt 'dat niet geheel 
overeenkomt met het stereo
tiepe beeld dat de lezer, de tv
kijker, de geïnteresseerde leek 
al van zo'n man heeft. In dat 
geval zou het nauwelijks no-

Vergadering Bestuur en 
Adviesraad 
Op de op 28 febr. j.l. te 
Utrecht gehouden vergade
ring van het Bestuur en de 
Adviesraad van de Organisa
tie Vrouwen in de VVD was 
aan de orde de verkiezing van 
twee leden van de Partijraad 
ingevolge art. 31 g van het 
huishoudelijk reglement van 
de VVD. De beide zittende le
den mevr. M. C. Laan-Benders 
en mevr. M. E. Schut-Oosting 
werden herkozen. Vooraf 
werd een vergadering van de 
Adviesraad gehouden ten
einde uit zijn midden vier le
den van het Bestuur van onze 
Organisatie te kiezen. Aan de 
beurt van aftreden waren 
mevr. mr. M. L. Buschkens
Dijkgraaf (die zich niet her-

dig zijn er nog eens bijna 200 
pagina's aan te wijden. 

Op de grondige beschouwing 
na heeft Van der Werf het al
lemaal geprobeerd. Een boek 
is het daarmee niet gewor
den. De schrijver probeert zijn 
stof niet zelf op een rij te 
zetten. 
Het werkje is gegroeid zoals 
de tijd voortgaat, overgele
verd aan het toeval schijn
baar, aan de min of meer ge
lukkige greep uit de woorden
geschreven en gesproken -

.van de premier die ook wel 
eens twee of drie keer hetzelf
de· zegt bij verschillende gele
genheden. En dat staat dan 
ook evenzoveel malen in het 
boek. 

De schrijver poogt geen ve~-

kiesbaar stelde), mevr. H. J. 
Schlemper-van Gijn (niet her
kiesbaar). mevr. A. F. Hamm
Tonnaer en mevr. E. Alberti
Tuynman.· Mevr. Hamm en 
mevr. Alberti werden herbe
noemd; nieuw gekozen wer
den mevr. J. Jenserna-Vos en 
mevr. A. C. v. Wijngaarden
Terlouw. 

Emancipade 

Op de manifestatie in het ka
der van het Jaar van de 
Vrouw, de Emancipade, die 
zal worden gehouden in de 
Jaarbeurs te Utrecht van 21 
mei tot 8 juni 1975 zal onze 
organisatie gezamenlijk met 
het Vrouwen Kontakt van de 
PvdA en de CDA-vrouwen 
een Politiek Plein met een 

binding te leggen tussen dat
gene wat anderen over de 
premier opmerken en wat hij 
over zichzelf zegt. Zijn grote 
kennis van zaken komt her
haaldelijk naar voren, maar 
ook zijn bemoeizucht met de 
zaken die in de eerste plaats 
zijn ministers aangaan en 
vriend en vijand moeten toe
geven: hij weet er meestal 
ook wel veel van af. Tien
tallen pagina's verder zegt 
Den Uyl er zelf over: .,Ik zie 
mijn functie als minister-pre
sident dan ook niet alleen 
maar als een betrekking om 
op een behoorlijke besluit
vorming bedacht te zijn, maar 
ook om erop toe te zien dat 
de besluiten elkaar onderling 
verdragen. 
Daarom is de indruk ontstaan, 
dat ik nogal eens in de weer 

sprekershoek en een politiek 
café inbrengen. 
ledere organisatie zal een 
eigen stand inrichten. In de 
sprekershoek zullen Kamerle
den van de verschillende po
litieke partijen beurtelings een 
korte inleiding houden, waar
bij het publiek in discussie 
kan treden; in het café kan 
men verder van gedachten 
wisselen. Voorts zullen drie 
themadagen worden georga
niseerd n.l. op 22 mei .,gezin 
en samenleving"; op 29 mei 
.,jongeren" en op 5 juni .,de 
vrouw en de sociale wetge
ving". 
Verschillende sprekers zullen 
deze onderwerpen "belichten. 

Landdag 1975 

Op 30 mei 1975 zal de Land-

ben op verschillende terreinen 
van bei_eid. Ik vind dat ook 
noodzakelijk voor het slagen 
van dit kabinet". 
En zo is het b.v. ook met een 
gesprek tussen de premier en 
diens echtgenote over het 
abortusvraagstuk. Liesbeth 
den Uyl wordt op pag. 64 ge
citeerd, de premier over het 
zelfde gesprek op pag. 1 55. 

Tegenstrijdigheden 

Toen mr. Burger het boek 
namens de schrijver in 
Nieuwspoort aan Den Uyl 
aanbood noemde hij het een 
nuttig boek, ook b.v. voor de 
oppositie. Maar als die eruit 
zou citeren, zei de architect 
van het huidige kabinet dan 
zou hij altijd kunnen zeggen 
dat enige pagina's verder het 

Kopij voor deze rubriek 
zènden aan: mevr. E. de 
Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 
212, Den Haag. 

dag van de Organisatie Vrou
wen in de VVD in het kader 
van het Jaar van de Vrouw 
worden gehouden in de Jaar
beurs te Utrecht. 
Na de ochtendvergadering zal 
ieder op eigen gelegenheid de 
Emancipade kunnen bezoe
ken. Wilt u de datum vast 
noteren; bijzonderheden zul
len nader worden bekend ge
maakt in onze rubriek. 

Bij velen leeft nog steeds de 
vraag .. Het Jaar van de 
Vrouw . . . . wat nou?" Een 
poging om deze vraag te be
antwoorden vindt u binnen
kort in een boekje dat is sa
mengesteld op initiatief van 
de Ned. Ver. voor de Verenig
de Naties, de Stichting .,Ma
rie word wijzer", Man- Vrouw-



ijks.eenboek. 

tegendeel wordt beweerd. En 
daarmee typeerde hij het boek 
- misschien onbewust -goed. 
Er staan nogal wat tegenstrij
digheden in, veelal omdat de 
samensteller geen poging 
doet de zaken naast elkaar te 
zetten. 
Verder dateert hij citaten uit 
Den Uyl's redevoeringen of 
geschriften niet altijd of on
juist. Je krijgt ook de indruk 
dat hij die citaten tamelijk 
willekeurig bij elkaar geraapt 
heeft. Van der Werf gaat vrij
wel nergens in op de achter
gronden van Den Uyl's uit
spraken, zegt b.v. dat de brief 
van oktober 197 4 aan Sicc_o 
Mansholt aanleiding was tot 
een politieke rel, zonder te 
vermelden vitaar die rel dan 
uit bestond, en gaat verder 
ook niet in op hetgeen Den 

Maatschappij en de Ned. 
Vrouwen Raad. 

.. Het Jaar van de Vrouw .... 
wat nou"? verschijnt bij de 
uitgeverij Keesing BV, Post
bus 5007 te Amsterdam. 

Gelderland 

Regionale bijeenkomsten voor 
alle vrouwenorganisaties: 10 
april te Tiel in de Agnieten
hof; 24 april te Lochem in de 
Schouwburg; 29 april te Har
derwijk in de .,Kiekmure". 
Aanvang 9.30 uur- kosten 
f 4,50 inclusief lunch. Opga
ve bij mevr. R. Lindhout
Keuls, Lindelaan 8 te Renkum 
tel. 08373-2644. Spreeksters 
mevr. A. A. Vermeer-v.d.Berg 
en Mink Rijsdijk. Onderwer
pen: part-time árbeid, sociale 

uyl zegt. Zeker legt hij geen 
verband tussen wat hij zegt 
en wat hij doet. 

Acht jaar 
Dat het werkje bij al deze 
bezwaren toch nog iets aan 
de lezer te bieden heeft, ligt 
in de eerste plaats aan Den 
Uyl zelf. 
Zijn visie op de gang van za
ken in Nederland en de toe
komst is de moeite waard om 
kennis van te nemen ook al 
zal men die visie dikwijls 
niet delen. Als het aan Den 
Uyl ligt zal hij het premier
schap immers nog wel enige 
tijd op zich blijven nemen: 
.. Voor een werkelijk structuur
veranderend beleid heb je 
eigenlijk zeker acht jaar no
dig". Uitgave Meulenhoff, 
Baarn. e 

verzekering, open school, ver
anderde gezins en werksitua
tie ten platte lande. Gelegen
heid tot discussie. 

Den Helder 

Op maandag 7 april openba
re vergadering in Duinoord, 
20.00 uur. Mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes spreekt over on
derwijsproblemen. 
Elke laatste donderdagoch
tend van de maand houden de 
VVD-vrouwen in Den Helder 
een bijeenkomst. Inlichtingen 
bij mevr. Schramm de Jong
Heyligers, Timorlaan 43 (tel. 
2 11 21) of bij mevr. Frijdai
Fey, J. Houtingstraat 45 (tel. 
13971 ). 

• 

Verval van DS.,70 
indepers 

De vaderlandse pers heeft 
nogal wat aandacht besteed 
aan de lotgevallen van DS'70, 
coalitiegenoot van weleer en 
de partij van Drees jr. en 
De Brauw die tijdens de jong
ste moeilijkheden in de partij 
tegenover elkaar kwamen te 
staan. 
Laatstgenoemde trad met 
drie geestverwanten uit de 
Tweede Kamer. .. Daarmee 
zou de zoveelste poging tot 
hergroepering in het zo ver
deelde Nederlandse partijstel
sel verzanden", aldus de com
mentator in de NRC . .. Bijna 
zonder uitzondering lijkt aan 
groepjes die zich afsplitsen 
van de traditionele partijen 
het lot voorbehouden om 
splinterpartij te worden, en 
vaak dan nog met veel in
terne ruzies .... Intussen ver
tonen de klachten van de 
groep-De Brauw over de per
soon van fractieleider Drees 
jr. sterke overeenkomst met 
de ruzie-achtige sfeer destijds 
in het kabinet-BiesheuveL 
Bijna iedereen is bereid de 
grote bekwaamheid van 
Drees te erkennen maar ook 
dat hij in de praktische poli
tiek onmisbare eigenschap
pen als een zekere souplesse 
en het vermogen om andere 
dan zijn eigen argumenten 
ook tot gelding te brengen, 
ontbeert". aldus het blad. 

NRC-medewerkerdrs. J. Th. J. 
van den Berg wijst er in de 
zaterdag editie van 8 maart 
op dat het electoraat van 
DS'70 nooit gepast heeft bij 
de samenstelling van het 
kader van de partij. ..Dat 
kader bestond aanvankelijk 
goeddeels uit gewezen socia
listen, die gefrustreerd waren 
door de polarisatiekoers bin
nen de PvdA". Het electoraat 
.,bestond uit kiezers die men 
qua opleiding, inkomen en 
beroep eerder bij de VVD zou 
verwachten". Bij de uitbrei
ding van het partijapparaat 
die het electoraal succes in 

1971 meebracht, kwamen er 
veel mensen in de partij die 
niets met het socialistische 
verleden hadden te maken en 
eerder een nieuwe hervor
mingsgezinde partij van het 
midden wilden. Deze twee
slachtigheid ging de partij 
vooral parten spelen .. toen zij 
haar strategische positie bij 
de crisis van 1972 verloor 
en moest uitzien, vanuit de 
oppositie naar een nieuwe 
strategie". Volgens Van den 
Berg had De Brauw gelijk 
toen hij Drees' streven naar 
een socialistisch alternatief 
verwierp, omdat de stroom 
van ontevredenen uit socia
listische kring naar de partij 
na 1970/'71 was gestopt. Er 
zullen weinig mensen zijn die 
de ineenstorting van de par
tij zullen betreuren, meent 
Van den Berg tenslotte. 

.. Ook zonder de ruzie was 
DS'70 al aan het einde van 
haar Latijn", zegt de Volks
krant~commentator. .. Volgens 
opiniepeilingen heeft de partij 
nauwelijks aanhang meer". 
De vroegere aanhangers zijn 
teruggekeerd naar de PvdA of 
de VVD". Zo bekeken is het 
naderende einde van DS'70 
geen verlies voor de Neder
landse politiek". Toch meent 
het blad dat het goed zou 
zijn als er voor hen die zich 
bij de traditionele partijen 
niet thuis voelen een nieuwe 
partij zou kunnen ko.men. 
.. Dat zou dan echter - links 
van het centrum - werkelijk 
iets nieuws en geen opge
lapt D'66 of DS'70 moeten 
zijn". 

Algemeen Dagblad: .. De Pro
loog-affaire heeft DS'70 de 
das om gedaan. De ontevre
denheid over de maatschap
pijkritische toneelgroep barst
te te spontaan, te ongeremd 
uit". Ook dit blad wijst op de 
tweeslachtigheid van de aan
hang van de partij en de per
soon van Drees jr. 

• 



Kamerjournaal 

DS'70 bestaat bijna niet meer 
en niemand hoeft daar rouwig 
om te zijn. Deze partij heeft 
het kabinet-Biesheuvel om 
zeep gebracht, de kiezers 
maakten daarna duidelijk dat 
DS'70 dat niet had moeten 
doen. De splitsing die zich nu 
voltrokken heeft in deze men
gelmoespartij is niets anders 
dan een betekening van het 
eigen doodvonnis. De voltrek
king daarvan vindt plaats bij 
de volgende verkiezingen. 
DS'70 is hiermee dezelfde 
weg gegaan die eerder werd 
bewandeld door komeetpar
tijen als de BoerenpartiL mid
denstandspartijen, en D'66. 
Al deze partijen gedroegen 
zich als hoogvliegers die niet 
tegen de wind bestand zijn en 
onvermijdelijk neerstorten. 
Gelukkig zorgen ze zelf voor 
hun neerstorting zodat ze de 
echte politieke partijen niet 
met een verwijtend vingertje 
hoeven na te wijzen. 
Partijvernieuwing is voor de 
politiek erg belangrijk, maar 
het is nu wel genoegzaam be
wezen dat de beste weg daar
voor is dat de gewortelde 
partijen met hun tijd meegaan. 
Zo lang die er voor zorgen 
wakker te blijven slapen de 
eendagsvliegen steeds vanzelf 
weer. De PPR zij gewaar
schuwd. 

Cuba 

De. Kamer heeft de begroting 
van minister Pronk (ontwikke
lingssamenwerking) aange
nomen. Het gebeurde de dag 
voordat de jongste minister 
van het kabinet een feestje in 
Vierhouten ging bouwen. In 
Cuba kunnen ze ook feest 
vieren. De VVD-motie waarin 
werd gevraagd om het met de 
hulp aan dit land wat kalmer 
aan te doen, werd verworpen. 
Bij de Hoogovens is voor 
feestvieren geen reden. Dit 
concern zag een order aan de 
neus voorbijgaan van zes mil-

De·uitvaart 
joen gulden. De VVD had 
minister Pronk hierover aan de 
tand gevoeld. Het ging om een 
order die met Nederlands ont
wikkelingsgeld zou worden 
betaald. Volgens Pronk vroeg 
Hoogovens een te dure prijs, 
waarna het betrokken land 
(Noord-Vietnam) de order in 
het buitenland plaatste. Het 
bleef een beetje wazig. 

Defensie 

De defensiebegroting is ook 
aangenomen. Voorlopig is mi
nister Vredeling in veiligheid. 
Zelfs de PvdA-fractie steunde 
de extra uitgaafvan 46 miljoen 
gulden voor defensie. We 
hebben het al vaker gesigna
leerd: voor het defensiebeleid 
van dit kabinet breekt het uur 
van de waarheid aan op het 
PvdA-congres in april. 

Ploeg (VVD) boekte een suc
ces bij de defensiestemmin
gen. De kamer nam zijn motie 
aan om de oorlogsvoorraad 
munitie op een verantwoord 
peil te brengen. 

Vietnam 

Een andere begroting die werd 
afgesloten is die van buiten
landse zaken. Al weer was het 

Mevr. Ginjaar-Maas 
. . . . pijn in het hart .... 

de PvdA die met zeer veel 
tegenzin het beleid van de 
eigen minister (Van der Stoel) 
volgde. De weerzin van de 
PvdA had zich vooral gecon
centreerd op Van der Staels 
houding tegenover de Voor
lopige Revolutionaire Regering 
van Zuid-Vietnam. De minis
ter wil dit bewind niet erken
nen, maar buitenlandwoord
voerders van zijn eigen partij 
hadden in krante-advertenties 
geëist dat dit wel zou gebeu
ren. Van der Stoelliet zich niet 
omver praten. De PvdA-fractie 
uiteindelijk wel. Een afgang 
door de linkerdeur. 

Westerterp 

De vierde begroting waarover 
de Tweede Kamer de afgelo
pen veertien dagen het debat 
afsloot was verkeer en water
staat. Minister Westerterp 
zette daarbij zijn traditie voort 
om met nieuwtjes de aandacht 
af te leiden van kritiek op zijn 
beleid. Dat wil nog wel eens 
als bliksemafleider werken, en 
ja hoor, het lukte hem weer. 
Het nieuwtje was deze keer 
dat deel lil van het kenteken
bewijs op 14 april wordt inge
voerd. 
De publiciteitsmedia wierpen 
zich gretig op dit onderwerp, 
maar de andere zaken van 

Staatssecretaris Klein 
.... bakzeil. ... 



~anDS'70 

verkeer en waterstaat raakten 
er wel door in de verdrukking. 
Een paarvoorbeelden daarvan: 
de maximumsnelheid blijft 
honderd kilometer, de aanleg 
van fietspaden blijft gewrie
mel in de marge, de verbe
tering van het rijkswegennet 
is erg onzeker geworden ·en 
een visie op het openbaar ver
voer kwam er ook'niet duide
lijk uit. Over een bitter nood
zakelijk verkeersveiligheidsbe
leid verschool Westerterp zich 
achter moeders rokken, zoals 
mevrouw Smit-Kroes het na
mens de VVD-fractie typeerde. 

Het enige onderwerp waar
over het Westerterp niet lukte 
om de zaak te verdonkere
manen was de tariefpolitiek 
voor het openbaar vervoer. 
Een motie van PvdA en VVD 
waarin werd gevraagd om de 
tarieven minder te laten stij
gen dan het algemene prijs
peil werd tegen de zin van de 
minister aangenomen. Maar 
wie ernst wil maken met het 
openbaarvervoer moet natuur
lijk geen maatregelen nemen 
die passagiers-afstotend wer
ken. 

Staatssecretaris Van Hulten 

KVP-Ieider Andriessen 
. . . . loftrompet .... 

(verkeer) kreeg het in de kamer 
bijzonder moeilijk gezien zijn 
dubieuze gedrag in het beslag 
dat op girorekeningen was ge
legd. Het ging hier om mensen 
die geweigerd hadden hun 
milieubelasting te betalen. 
Het VVD-kamerlid Koning had 
dit aan het rollen gebracht. 
Het slot van het treurliedje 
was dat de PTT nu loyaal aan 
de uitvoering van wettig be
slag op girosaldo's zal mee
werken. Niet alleen de VVD, 
maar ook de KVP, liet zich 
zeer laatdunkend uit over het 
optreden van deze staatssecre
taris. 

Het staat vast dat staatssecre
taris Klein bakzeil haalt met 
zijn plan om alle studenten 
zonder meer te laten loten 
voor toelating tot universiteit 
en hogeschool. VVD en de 
confessionele partijen sloten 
een verbond tegen dit onre
delijke voorstel van Klein. 
Immers, een scholier die goeie 
cijfers haalt mag toch wel een 
iets grotere kans hebben om 
verder te studeren dan een 
scholier die slechte cijfers 
haalt. Ter vermijding van mis
verstanden: de loting geldt 
uitsluitend voor die studie
richtingen waarvoor zich .. te 

Mevr. Smit-Kroes 
. . . . moeders rokken .... 

veel" studenten aanmelden. 
Mevrouw Ginjaar (VVD) zei in 
de kamer .. met pijn in het 
hart" te constateren dat een 
bepaalde vorm van selectie 
niet te vermijden is. Maar vol
gens haar moet de toelating 
niet in een soort staatsloterij 
ontaarden maar moet het 
voorbereidend wetenschappe
lijk onderwijs moeilijker wor
den. Op die manier kan wor
den bereikt dat geen valse 
hoop wordt aangewakkerd. 

Het debat is nog niet afgewik
keld dus in het volgend num
mer staat het vervolg. 

/~.tltlriPS'j8:1 

Tot slot nog een prettig ge
luid: KVP-Ieider Andriessen 
heeft op een vergadering van 
zijn partij in Rotterdam de lof
trompet geblazen over het 
bedrijfsleven ... Ondernemen is 
niet een noodzakelijk kwaad," 
zei hij ... Winst maken is geen 
misdaad." De maatschappe
lijke vooruitgang kan het niet 
stellen zonder de inspanningen 
van het bedrijfsleven, zei An
driessen. Wiegel had het ge
zegd kunnen hebben. 
Het verschil is dat Andriessen 
spreekt in de ontkennende 
vorm, Wiegel in de bevesti
gende. e 

A. Ploeg 
.... munitie-voorraad .... 

Minister Pronk 
. ... wazig .... 



Ulestduitse coalitie 
in het nau«T 

Lorenz vlak voor de verkie
zingen in West-Berlijn was 
daarvan een duidelijk voor
beeld. Volgens onderzoekin
gen heeft de ontvoering welis
waar op de uitslag van de ver
kiezingen nauwelijks invloed 
gehad, het neemt niet weg 
dat een reeks van deze ge
beurtenissen de roep om e'en 
.,sterke man" steeds luider 
doet opklinken. En dat men 
daarbij dan dikwijls denkt aan 
de Beierse christendemocraat 
Franz Josef Strauss is geen 
geheim. Deze verzuimt dan 
ook niet van de gelegenheid 
gebruik te maken om de re
gering waar hij kan in dis
crediet te brengen. Dat hij er 
daarbij nog al merkwaardige 
denkbeelden op na houdt, 
blijkt als. men kijkt naar wat 
hij b.v. te zeggen heeft over 
de economische situatie: Die 
moet z.i. nog veel slechter 
worden opdat men des te be
ter naar hem zal luisteren. 

bondsstaten en op federaal 
niveau maatregelen hun be
slag die misschien onvermij
delijk lijken als men zich te 
weer wil stellen tegenover 
politieke terreur - waarvan de 
omvang overigens rijkelijk 
wordt overdreven - maar die 
er uiteindelijk op neer komen 
dat men het kind met het 
waswater weggooit. Al te veel 
inperking van persoonlijke 
vrijheden kan misschien de 
bestaande maatschappelijke 
orde (tijdelijk) redden, het is 
niet geschikt om de democra
tie als zodanig te verdedigen. 

Het wordt in West-Duitsland 
steeds duidelijker dat de hui
dige socialistisch-liberale coa
litie in Bonn geen lang leven 
meer beschoren zal zijn. De 
verkiezingen voor de West
duitse deelstaten laten geen 
ander beeld zien dan verlies 
voor de socialistische partiL 
de SPD, licht verlies voor de 
liberale FDP en grote winst 
voor de CDU/CSU. Een uit 
Die Welt overgenomen tabel 
toont dat duidelijk aan. Daar
bij is opvallend dat de socia
listen vooral in de grote ste
den en binnen die steden in 
de arbeiderswijken aan in
vloed verliezen, waarbij de 
winst dikwijls niet in de eerste 
plaats naar de CDU of CSU 
gaat, omdat de kiezers in die 
delen van het land het eerst 
geneigd zijn thuis te blijven. 
Blijkbaar kan kanselier 
Schmidts politiek niet impo
neren, vooral niet op het punt 
van de werkgelegenheid dat 
in deze kiesdistricten een 
grote rol speelt. Onvermijdelijk 

Ook de roep om herinvoering 
van de doodstraf valt te be
luisteren. Volgens een en
quête blijkt na de Larenz-ont
voering 57 pct van de West
duitsers voo'r herinvoering te 
zijn, d.w.z. variërend van 68 
pct van degenen die alleen 
lagere school hebben gehad 
tot 37 pct van de universi
tair geschoolden. En de groot
ste aanhangers van de dood
straf zijn in de CDU te vin
den. Een andere, steeds belangrij

ker wordende kwestie is die 
van de nationale veiligheid. 
Het optreden van groepen 
als de Baader-Meinhofgroep 
heeft daar het een en ander 
toe bijgedragen en de ontvoe
ring van de CDU-politicus 

Dit is een zelfde soort ,.Ver
elendungs" -theorie als bij ex
treem links in zwang is (hier
op is mogelijkerwijs ook de 
ontvoering van Peter Lorenz 
zo vlak voor de verkiezingen 
terug te voeren). 

Intussen krijgen in de diverse 

.. We moeten zeggen dat de 
SPD en FDP dezestaatoverla
ten aan criminele en politieke 
gangsters", meent Strauss en 
zijn aanhang schijnt te groei
en, waarbij het probleem van 
de binnenlandse veiligheid bij 

Winst en verlies van de partijen bij de laatste zes landdagverkiezingen 

Hamburg Nedersaksen Beieren Hessen 
verkiezingen: gemeenteraad landdag landdag landdag 
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de FDP minder lijkt te spelen 
dan bij de SPD. 

Dilemma 
Vooral in het gevai-Lorenz 
stond de SPD voor een 
ernstig dilemma. Toegeven 
aan de eisen van de terro
risten zou gezichtsverlies be
tekenen en het gevaar op her
haling inhowden. Niet toege
ven zou het odium op de so
cialistische bestuurders laden 
dat zij een politieke tegen
stander, de CDU-er Lorenz, 
ter wille van hun eigen pres
tige hadden opgeofferd. Veel 
troost bleef de SPD dan ook 
niet. 7, 7 pct der stemmen 
ging verloren. 

iets anders was het in Rijn
land-Palts. Ook hier achteruit
gang voor de SPD, maar ver
geleken bij de. gemeente
raadsverkiezingen van vorig 
jaar ging de partij 3 pct voor
uit ten koste van de FDP. 
Sommigen willen daar een 
keer ten goede voor Schmidt 
en de zijnen in zien. De ko
mende verkiezingen (Siees
wijk-Holstein 1 3 april; Noord
rijn-Westfalen 4 mei: Sa ar
land mei; Bremen oktober en 
Baden-Württemberg april '76) 
zullen het ons leren. De socia
listisch-liberale coalitie zal er 
in ieder geval niet door wor
den versterkt. e 

Berlijn Rijnland-Palts 
huisv. alg. landdag 
2.3.75 9.3.75 
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Teldersstichting he~tt 
nieu"'e direkteur 

Met de publikatie van drie 
rapr;>orten tegelijkertijd is de 
prof. mr. B. M. Teldersstich
ting, zo genoemd naar de in 
de oorlog omgekomen Leidse 
hoogleraar en voorzitter van 
de Liberale Staatspartij, dezer 
dagen weer in het nieuws ge
komen. Het waren het 24ste, 
2 5ste en 2 6ste rapport dat 
de stichting sinds haar op
richting in 1954 uitbracht. De 
Teldersstichting, die in haar 
ruim twintigjarige bestaan 
niet van dag tot dag nadruk
kelijk aan de weg heeft ge
timmerd, is een ondersteu
ningsargaan voor het beleid 
van de VVD. Ook andere po
litieke partijen kennen zulke 
bureaus. Als politiek-weten
schappelijk bureau stelt de 
Teldersstichting zich ten doel 
vraagstukken van ·maatschap
pelijk belang te onderzoeken 

'of het onderzoeken te bevor
deren. Hierbij richt zij zich 
uiteraard op de politieke ac
tualiteit, want in de eerste 
plaats wil zij met haar werk 
het partijbestuur en de kamer
fracties van de VVD voedsel 
geven om het partijbeleid zo 
gemotiveerd mogelijk te kun
nen uitstippelen. 

AR-zoon 

De in november benoemde 
nieuwe directeur van de Tel
dersstichting, de 27-jarige 
heer J. J. van Aartsen, zetelt 
met zijn staf aan de Koningin
negracht in Den Haag, slechts 
enkele huizen verwijderd van 
het 'secretariaat van de VVD. 
De heer Van Aartsen was 
voordien lid van de staf van 
de kamerfractie van de VVD 
en hij besteedt ook nu nog 
ongeveer een derde van zijn 
tijd aan dit werk. Hij is een 
zoon van de vorig jaar gepen
sioneerde Commissaris van 
de Koningin in Zeeland, mr. 
J. van Aartsen, die jarenlang 
als minister een voorman was 
in de Anti-Revolutionaire 
Partij. Maar volgens Van Aart
sen jr. heeft deze uitgespro-

ken politieke tegenstelling 
tussen vader en zoon nooit 
geleid tot onbehagen in het 
gezin. 

De heer Van Aartsen is de 
tweede directeur van de Tel
dersstichting na mr. H. P. 
Talsma, die gedurende vele 
jaren deze functie vervulde 
totdat hij enige tijd geleden 
werd benoemd tot rechter 
in Almelo. De heer Talsma 
was niet de eerste die lei
ding gaf aan de stichting. 
Prof. Witteveen was de voor
man van het eerste uur; hij 
werd opgevolgd door drs. 
Joekes, thans lid van de 
Tweede Kamer voor de VVD. 

De Teldersstichting heeft 
twee wetenschappelijke 
medewerkers in vaste dienst, 
een econoom en een politico
loog en krijgt verder steun van 
deskundigen van liberale 
signatuur, al of niet met een 
functie in de partij. Voorzit
ter van het curatorium is prof. 
mr. N. E. H. van Esveld. 
Sedert enkele jaren krijgt de 
stichting subsidie van het rijk. 

Vanaf die tijd dateert ook de 
meer formele band met de 
partij, die o.a. tot uitdrukking 
komt in de vertegenwoordi
ging van twee hoofdbestuurs-

leden en twee VVD-kamer
leden in het curatorium. 

Wapenfeiten 

De Teldersstichting heeft al 
verscheidene wapenfeiten ge
boekt. Zo werden er o.a. rap
porten gepubliceerd over het 
ondernemersschap, het huur
vraagstuk, het verkeer, het 
onderwijs en de sociale wet
geving (het misbruik van so
ciale wetten, dat - zoals be
kend - door de VVD nadruk
kelijk aan de kaak is gesteld). 

De drie rapporten die nu zijn 
verschenen: Naar een liberaal 
landbouwbeleid, over univer
siteit, democratie en weten
schap en over het milieu, 
groei en schaarste, zijn de 
vruchten van de afgelopen ja
ren, toen mr. Talsma nog het 
directoraat vervulde.*) 

De heer Van Aartsen denkt 
aan onderzoekingen op korte 
en middellange/lange ter
mijn, waarbij aan dat laatste 
geen te absolute betekenis 
moet worden toegekend. Het 
is immers van belang de po
litieke actualiteit op de voet 
te volgen en er zo mogelijk 
op te anticiperen. De partij 
moet tiidig kunnen beschik-

ken over gedegen achter
grondinformatie. Dat is vooral 
van belang bij het opstellen 
van verkiezingsprogramma's. 

Nu de regering een nota over 
de inkomensverdeling op 
stapel heeft staan, kan de Tel
dersstichting daarop inhaken 
met een visie over de ver
mogensaanwasdeling. 

Op langere termijn zijn studies 
te verwachten over financie
ring en programmering van 
de sociale zekerheid in ons 
land, het stellen van priori
teiten daarvoor en de steeds 
klemmende vraag: Hoe hou
den we deze voorzieningen 
nationaal gezien betaalbaar. 

Ook het mediabeleid en de 
inkomensverdeling in ons land 
zullen het komende jaar on
derwerpen van studie zijn. 

Nog dit jaar zijn studies te 
verwachten over de vermo
gensaanwasdeling, het fiscale 
winstbegrip en de ontwikke
lingssamenwerking. 

Bouwstenen voor dit soort 
studies worden ook geleverd 
door de commissies van de 
VVD, zodat de liberale visies 
van verschillende deskundig
heid in de studies zijn terug 
te vinden. Er is daardoor een 
wisselwerking tussen de Tel
dersstichting, de partijcom
missies, kamerfracties en an
dere liberaal gezinden, bijv. 
uit universitaire kringen. Zulke 
studies kunnen als handvat 
dienen voor discussies met 
andere politieke partijen. 

De Teldersstichting kan aldus 
meer dan vroeger fungeren 
als beleidsonderbouwend 
orgaan en als richtingaan
geefster voor het politieke 
denken in de VVD. 

• 
*) Aan deze drie rapporten hopen 
wij in ons volgende nummer meer 
aandacht te besteden. 
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Radio-uitzending van de VVD: 
donderdag 27 maart, van 
18.20 - 18.30 uur, over de 
zender Hilversum 11 (298 m). 
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AMERSFOORT - Het be
stuur van de afd. Amersfoort 
bestaat o.m. uit: F. van Wij
nen (voorz.), drs. B. Hartelust 
(secr.), mevr. M. Bezaan
Snooy (penningm;). Mevr. drs. 
G. Keijser-Hardick is afgetre
den als wethouder van on
derwijs en door N. van Gar
deren opgevolgd. 

AMSTELVEEN - Op 2S april 
is er een ledenavond van de 
afd. Amstelveen, met voor
dracht door de heer Jacobse, 
fractievoorzitter VVD, Amster
damse gemeenteraad. Aula 
van de Chr. MAVO, Selderust, 
Amstelveen. 

AMSTELVEEN - Secretaris 
van de Statencentrale Am- , 
stelveen is geworden: C. 
Draijer, Fijnvandraatlaan 5, 
Weesp; tel.: 02940- 11261. 

APELDOORN - Ledenverga
dering op 7 april in Orpheus, 
20.00 uur. Onderwerp: Vor
mingswerkjong volwassenen. 

APPINGEDAM - Secretaris 
afd. Appingedam is gewor
den: mevrouw K. Lous-Meis
ner, Rengersstraat 35, Appin
gedam. Tel.: 05960-22257. 

ARNHEM - Op 1 april is er 
een VVD-café van de afd. 
Arnhem. 
Aanvang 17.30 uur. 

BAARN - In het nieuwe be
stuur van de afdeling Baarn 
hebben o.m. zitting: J. T~omp 
Meesters (voorz.). A. G: 
Richard-Snethlage, Prins Hen
dri~aan 4; 02154 - ~289 
et;~ drs. H. W. Pot (penningm.). 

BENTHUI ZEN - Secretaris 
van de afdeling Benthuizen is 
geworden: H. E. van Graai
kamp, Prinses Beatrixstraat 
15: tel.: 079 - 313338. 
Voorz.! mevr. M. J. P. D. ba
ron van Harinxma thoe Sloo
ten. 

BENSCHOP-Secretaris afd. 
Benschop is geworden: A. van 
Vliet. Zuidzijde 119; Ben
schop. 

BEVERWIJK - Secretaris 
afd. Beverwijk is geworden: 
mevrouw E. Kaart-van Bom-

. mei, Wingerd 13, Beverwijk. 

BOXTEL - Secretaris . afd. 
Boxtel is geworden: R. Rus

. schen, Prins Bernhardstraat 
10, Boxtel. 

BREDA - Het bestuur- van 
de afd. Breda bestaat o.m. 
uit: jhr. mr. J. de Goes van 
Naters (voorz.), A. Kanters
Baay (secr.), W. Rosmalen 
(penningm.). 

VVD-burgemeesters 

Per 1 april zijn twee 
VVD-burgemeesters 
benoemd, namelijk 
drs. J. L. E. M. Hermans 
uit Beek, die 
burgemeester wordt 
van Hulsberg en C. de 
Groot uit Leerdam, die 
burgemeester wordt 
van Nederhorst den 
Berg. De heer Hermans 
is 33 jaar en directeur 
van de stichting voor 
maatschappelijke 
dienstverlening 
Swentibold te Sittard. 
De heer De Groot is 30 
jaar en chef van de 
afdeling algemene en 
interne zaken ter 
secretarie van de 
gemeente Leerdam. 

Wij wensen de nieuwe 
burgemeesters veel 
succes toe. 

• 
DEN BOSCH - Op 21 april 
is er een buitengewone Cen
trale vergadering van de ka
mercentrale 's-Hertogenbosch. 
Mevrouw drs. N. Smit-

Kroes (lid Tw. K.) spreekt 
over de huidige politieke si
tuatie in ons land. 
Aanvang huishoudelijk ge
deelte: 20.00 uur. Eurohotel, 
Hinthamerstraat 

BRUMMEN - EERBEEK -
De heer W. Sanders, secr. van 
de afd. Brummen-Eerbeek is 
verhuisd. 
Nieuw adres: Veldweg 26, 
Eerbeek. 

BUSSUM- Mevrouw A. Ho
man-v. d. Weel, Roodborst
laan 10, Bussum. Tel.: 
021 59 - 30534 is secretaris 
afd. Bussum geworden. 

BUSSUM -In het nieuwe be
stuur van de afdeling heb
ben o.m. zitting: J. F. C. Wes
terweel (voorz.), mevr. A. Ho..: 
man-v. d. Weel, Roodborst
laan 10; tel.: 02159- 30534 
(secr.) en drs. 0. wèntges 
(penningm.). 

CAPELLE - Bestuursmuta
ties VVD-Capelle: J. Masch
haupt (voorz.). mevr. E. Haan
tjes-Folpmers (secr.). 

CAPELLE A/D IJSSEL - Op 
24 april spreekt mr. H. Po
lak (fractievoorzitter VVD Rot
terdamse gemeenteraad). Ca
fé .. Oud Capelle", Dorpsstraat 
148, Capelle a/d IJssel. Aan
yang 20.1 5 uur. 

DOMBURG- Tijdens de jaar
lijkse ledenvergadering van 
13 februari j.l. van de afd. 
Domburg is het voorlopig be
stuur, in dezelfde samenstel~ 
ling gekozen als definitief be
stuur. W. Hoogendoom 
(voorz.) S. Bommeljé, Cos
terpark 3 A. Oostkapelle. Tel.: 
01188 - 1587, (secr.). H. Vis
ser, (penningm.). 

DORDRECHT - De kamer
centrale Dordrecht praat op 7 
april 20.00 uur bij Engels, 
Groothandelsgebouw Rot
terdam, verder over de be
schrijvingsbrief. 



DOMB'URG - In het nieuwe 
bestuur van de afdeling Dom
burg hebben o.m. zitting: W. 
Hoogendoom (voorz.), S. C. 
Bomeljé, Oasterpark 3A, 
Oostkapelle; tel.: 01188 -
1587 (secr.) en H. Visser 
(penningm.). 

DRIEBERGEN/RIJSEN
BURG - In het nieuwe be
stuur van de afdeling hebben 
o.m. zitting: jhr. J. W. Steen
gracht van Oostcapelle 
(voorz.), mevr. K. Smulders
Wesselius, Sperwerkamp 4; 
tel.: 03438 - 3478 (secr.) en 
H. Oostindiër (penningm.). 

DRIEBRUGGEN - In het 
nieuwe bestuur van de afde-

GORSSEL - In het nieuwe 
bestuur van de afd. Gorssel 
hebben o.m. zitting: mr. J. G. 
Geene (voorz.), {nevr. H. C. 
Varenhorst-Gorter (secr.) en 
W. M. Gooy (penningm.). 

HAARLEMMERMEER - In 
het nieuwe bestuur van de af
deling Haarlemmermeer heb
ben o.m. zitting: mr. N. J. P. 
Giltay Veth (voorz.), A. Beek
huizen, Graan voor Visch 
17607 (secr.) en mevr. 
M. H. M. Blom-Sterenborg 
(penningm.). 

DEN HAAG - Vrijdag 21 
maart: de heren Joekes en De 
Beer (leden Tw. K.) spreken 
voor VVD-onderafdeling 1 

ZWITSERLAND 
FINADVISA S.A. GENÈVE 

PI ace de hollande tel. 214 718/284667, biedt aan in 
exclusieve plaatsen als Gstaad, Chäteau d' Oex, Viiiars 
Montana-Crans, Ovronnaz. Lugano etc. luxueuze en prach
tige gesitueerde appartementen met open haard. grote 
balkons etc. 

v.a. 60.000 tot 450.000 Sw. Frs. 
Koopvergunning voor buitenlanders en hypotheek aanwezig. 

Informatie: 
Van de Pol & Partners, 

Korte Kerkstraat 4, Putten (Gld.) 
tel. 03418 - 3392 

ling hebben o.m. zitting: mevr. 
G. de Zeeuw-Jongeneel 
(voorz.), C. van Breda, Prins 
Bernhardstraat 1, Waarder 
(secr.) en mevr. N. A. Vis
ser-Heijkoop (penningm.). 

DRIEBRUGGEN - Secreta
ris afd. Driebruggen is gewor
den: C. van Breda, Prins Barn
hardstraat 1, Waarder. 

ENSU- Secretaris afd. ENSU, 
J. Dautzenberg, is verhuisd 
naar: Vlekke'nkamp 12, Nieu
wenhagen. 

. over .. De invloed van de hui
dige nivellering" Vergaderzaal 
Opstandingskerk, Daal en 
Bergseweg 55. Aanvang 
20.15 uur. 

DEN HAAG - Onderafdeling 
V: dinsdag 25 maart vanaf 
20.00 uur Politiek Café (café 
Hulsbosch, Haarlemmerstraat 
20). G. Keja (lid Tw. K.) 
spreekt over het beleid van 
minister Van Doorn. Dinsdag 
22 april: Politiek Café bij 
Hulsbosch. 

DEN HAAG - Op 7 april 

houdt dr. L. Ginjaar (fractie
voorzitter Prov. Staten Zuid
Holland) een inleiding over 
Provinciale Politiek. Daarna 
een discussie met een aantal 
staten leden. 
Aanvang 20.15 uur, Onder 't. 
Oude Raedthuys, Groenmarkt. 

HARDERWIJK- Onderafde
ling Harderwijk: vrijdag 21 
maart 20.00 uur vergadering 
in hote.l Coelenhage, Zuider
zeestraatweg 486, Wezep, 
SalTlenstelling bestuur o.a.: 
M. v.d. Berge (voorz.). ir. J. 
Leidekker (secr.), J. v.d. Meii
den (penningm.). 

HASSELT- Op 27 januari j.l. 
was de oprichtingsvergade
ring vàn de VVD-afd. Hasselt. 
Het voorlopig bestuur van de 
afd. Hasselt bestaat uit H. D. 
Wasterhof (voorz.), J. A. En- · 
gels, De Marke 60, Hasselt. 
Tel.: 05209 - 1900 (secr.), 
H. G. de Wilde (penningm.). 

DEN HELDER- Secr. van de 
afd. is geworden inevr. A. de 
Tei-Smit, Middenwég 87, Den 
Helder, tel. 16548. 20 maart, 
20.00 uur ledenvergadering 
in Lands End. Drs. W. van 
Staalen ·spreekt over sociale 
en bllitenparlementaire acties. 
Ondercentrale Den. Helder; 
vrijdag 25 april 20.00 uur, 
Centrum De Noordkop, Scha
gen: mevr. Kappeyne van de 
Coppello over gewestvor
ming . 

DEN HELDER -Mevrouw A. 
de Tei-Smit, Middenweg 87, 
Den Helder. Tel.: 02230 -
1 6548, is secretaris afd. Den 
Helder geworden. 

HENGELO (Ov.). - Op 25 
maart spreekt A. Ploeg (lid 
Tw. K.) op het .. Broodje VVD" 
van de afd. Hengelo. Aanvang 
18.00 uur, in de .. Cirkel", 
Pastoriestraat, Hengelo. 

HENNAARDERADEEL 
Afd. Hennaarderadeel 

- I 
en 1 

--> 



''Ba~r:àeradêel vergadert op 8 
>april20.00 uur te Wommels. 
Sj::Jreker: J. Schaafsma; 

.HOLTEN. - Secretaris afd. 
Holten is geworden: mevrouw 
M. G. l:ggink-ten Velde, Kor

}e Diessenplasstraat 1, Hof
ten. 
T èL; 054B3 - 2000. 

tfUttEN (NH) - Secretaris 
afc;t. Huizen is geworden: R. 
vah.den Honert. Naarderstraat 
:1 78 .. Huizen (NH). 

KERKWIJK ~ Sam!')nstefling 
. bestüur afd. Kerkwijk o.a.: 
M. Deege (voorz.), A. looijen
Vos. {secr.). H. van den Berg 
lpêOI'lingm.). 

KRIMPEN A/D IJSSEL -
Op 1!1 april zal L de Beer 

.!lid iw. K.) een spreekbeurt 
'h()uden over woning- en huur
befefd van de .regering. 
'AllOVélfl~.20.30 uut, "De Ark", 
. f;lurg. Aalbarslaan 41. 
'" ' 

LASEN/BLARICUM - Het 
b~$tuur van de afd. Laren/Bia

;rrlcum. bestaat o.a. uit: dr.· J. 
·Sï;inders (voorz.), mevr. M. 
. '· 

Kielstra-Bisschoff (secr:t mr. 
W. de Sitter (penningm.). Se-. 
cretariaat: Houtweg 14. La
ren, tel. 02153 - 14834. 

LEIDSCHENDAM- Het be
stuur van de afd. Leidschen
dam bestaat o.a. uit: F. Du
bois {voorz.), A. Toorènburg 
(secr.), mr. J. van Nievelt 
(penn.ingm.). 

LEIDEN - Het telefoonnum
mer van de kamercentrale lei
den werd in het vorige num
mer foutief vermeld, Het is: 
02521 - 14297 .. 

LEEUWARDEN- Op 11 april 
zullen de Tweede Kamerle
den dr. K. van Dijk (VVD) en 
mr. A. Kosto (PvdA) debat-
teren over het onderwerp 
"mediabeleid". 
Aanvang 20.00 uur, Oranje
hotel. 

LEMMER - Op 21 april 
'spreekt A,. J. Evenhuis (lid Tw. 
K.) voor de afdelingen Zuid
West FFiesland en Lemmer 
over .,Waar gaan wij met het 
kabinet-Den Uyl naartoe?" 
Aanvang 20.00 uur, hotel de 
Wildeman, lemmer . 

Bijeenkomsten voor 
Staten-en Raadsleden 

Ondergetekende : wethouder*}, burgemeester*}, 
gemeentesecretaris*} 

te ........................................... . 

naam 

adres 

woonplaats 

is voornemens de bijeenkomst op 18 april in Zwolle*}/ 
Rotterdam*) bij te wonen. 

Handtekening: ............................. . 

*I doorstrepen wat niet van toepassing is. 

MAARN -Het bestuur van de 
afd. Maarn-Maarsbergen be
staat o.a. uit: A. van Gorkum 
(voorz.), G .. Wagenaar, Eek
hoornlaan 3. Maarn (secr.), 
H. van Beuningen (pen
ningm.). 

MAASLAND- Het afdelings
be.stuur van Maasland bestaat 

' o.a. uit: ir. C. Spoon (voorz.), 
R. Roelafs (secr.), 8. Stolk 
(penningm.). 

MARUM . - Woensdag 26 
rnaart 20.30 uur hotel De 
Kruisweg, Kruisweg 1: open
bare bijeenkomst ondercen
trale Westerkwartier. Spreker: 
A. Evenhuis (lid Tw. K.) over 
de VVD en het kabinet Den 
Uyl. 

. MEPPEL - Bijeenkomst van 
de statencentrale Meppel op 

. 14 april in. hotel Buter te 
Havelte, aanvang 20.00 uur. 
Spreker: T. E. Willems (lid G . 
S. Drenthe). In het bestuur 
van de statencentrale heb
ben o.m. zitting de heer 
W. W. F. Moret (voorz.) en 
mevr. J. M. Celenbrander
Bosman (secr. en penningm.). 

De Vereniging van Staten
en Raadsleden organiseert 
een bijeenkomst met 
VVD-burgemeesters, 
-wethouders en -gemeente
secretarissen op vrijdag 
18 april a.s. 

Deze bijeenkomst, die op 
twee plaatsen in ons land 
gehouden zal worden, te 
weten in Zwolle en 
Rotterdam, is gewijd aan 
het vraagstuk van het 
functioneren van de 
wethouder binnen het 
college van b. en w. 
Tevens zal er ruime 
gelegenheid zijn voor een 
onderlinge gedachten
wisseling. 

Het programma is als volgt: 

' . 
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MONSTER/POELDIJK- Se
cretaris afd. Monster/Poeldijk 
is geworden: R. M. J. Ver
beek, Herenstraat 13, Mon
ster. Tel.: 01749 - 3383. 

NIJMEGEN - Dr. K. van Dijk 
(lid Tw. K.) spreekt op 26 
maart voor de afd. stadsge
west Nijmegen. Hotel Res
taurant Metropole, Bisschop 
Hamerstraat, Nijmegen. Aan
vang 20.00 uur. 
Secretaris afd. stadsgewest 
Nijmegen is geworden: me
vrouw A. A. M. Zink-Beijer, 
Etudestraat 4, Nijmegen. Tel.: 
080 - 775760 . 

NOORD-OOST-POLDER
EMMELOORD - Op 21 
maart is er een feestavond 
van de afd. NOP-Emmeloord, 
\(Vaar mej. mr. A. Kàppeyne 
van de Coppello zal spreken . 
"Voorhuys", Emmeloord. 
Aanvang 20.00 uur . 

NOORDWIJKERHOUT 
Het bestuur vàn de afd. 
Noordwijkerhout bestaat o.a. 
uit: B. Wilmink (voorz.), mevr. 
T. Brandt-Rekker (secr. pen
ningm., Sperkenhout 1 
Noordwijkerhout). 

Zwolle: 
hotel van Gijtenbeek, 
Stationsplein 13: 

10.00 uur: ontvangst en 
opening door R. S. Hofstee 
Holtrop, vice-voorzitter 
der VereniginÇJ; 
10.45-11.30 uur: inleiding 
over het onderwerp door 
drs. J. Weekhout, oud
Wethouder van Enschede; 
12.00-14.00 uur: lunch; 
14.00-1 5.00 uur: discussie 
in groepjes over een aantal 
vragen; 
15.00-1 5.45 uur: plenaire 
discussie; 
16.00 uur: sluiting. 

Rotterdam: 
restaurant Engels, 
Stationsplein 45: 



OISTERWIJK - In het be
stuur van de nieuwe afdelirg 
Oisterwijk hebben o.m. zit
ting J. Paagman (voorz.). 
C. J. Smit, Frans Halsstraat 9 
(secr.) en C. Tutein Nolthenius 
(penningm.). 

Ir. Rauwerda 

Tot onze spijt is door een 
misverstand in het vorige 
nummer vermeld dat de heer 
ir. B. P. Rauwerda, die in 
onze gastkolom schreef over 
kernenergie, een leeropdracht 
vervult aan de Technische 
Hogeschool te Delft. Dat is 
niet juist. De heer Rauwerda 
is aan de TH te Delft afge
studeerd in de constructie 
van kernreactoren. Onze ex
cuses voor de gemaakte ver-
gissing. 

• 
OLDENZAAL- H. W. Dalen
oord, Mettelaan 8, Oldenzaal, 
is secretaris van de afd. ge
worden. 

ROERMOND - Bestuurssa
menstelling afd. Roermond is 
als volgt: o.a. ir. M. Lode-

14.00 uur opening door 
mevr. H. J. Schlemper
van Gijn, voorzitter der 
Vereniging; 
14.1 5-1 5.00 uur: inleiding 
over het onderwerp door 
H. J. L. Vonhoff, 
burgemeester van Utrecht; 
15.00-15.15 uur: pauze; 
1 5.15-16.45 uur: discussie; 
1 7.30-19.30 uur: diner; 
19.30 uur: sluiting. 

De kosten voor bijwoning 
van één der twee 
bijeenkomsten bedragen 
f 1 5,00 (inclusief lunch 
of diner) aan de zaal te 
voldoen. 

Belangstellenden kunnen 
zich opgeven door de hierbij 
afgedrukte strook vóór 12 

wijks (voorz.), J. Lagard 
(secr.), mevr. M. Ballieux-Mol 
(penningm.). 

ROERSTREEK -Op 11 april 
is er een grote bijeenkomst 
van de afd. Roerstreek. Spre
ker: mr. F. Korthals Altes. 

RIJSWIJK • 4 april openba
re bijeenkomst afd. Rijswijk. 
G. Keja (lid Tw. K.) spreekt 
over VVD en vakbeweging. 
Verzoeningskerk, Dr. v. Moak
laan 33. Aanvang 20.00 uur. 

SITTARD - Secretaris afd. 
Sittard is geworden: ir. F. 
Baraké, Postbus 286, Sittard. 

STEENBERGEN e.o. - Se
cretaris afd. Steenbergen is 
geworden: R. Snijders, Men
tenaken 2 7, Steenbergen. 

Tl EL - Secretaris afd. Tiel 
is geworden: R. M. lngram, 
Rumptstraat 3, Tiel. Tel. 
03440 - 4270. 

TILBURG - F. Puls, Kasteel 
Strijerstraat 1 7 te Tilburg, is 
secretaris van de afd. Tilburg 
e.o. geworden. Oud-secretaris 

april a.s. te sturen naar de· 
secretaris der Vereniging, mej. 
drs. I. Günther, Lozerlaan 
1 711, Den Haag. • 
Bestuursvergadering 

Het bestuur van de Vereni
ging van Staten- en Raads
leden kwam op 6 maart in 
Amersfoort bijeen. Uitvoerig 
werd van gedachten gewisseld 
over de door het hoofdbestuur 
voorgestelde reglementswijzi
gingen. 

De Redactieraad van Provin
cie en Gemeente, bestaande 
uit de heren J. Koppenaal 
(eindredacteur). A. J. Even
huis, drs. L. van Leeuwen, 
drs. H. Gg. Tankink en H. G. 
van Zwijndregt werd geïnstal
leerd. 

drs. J. W. Hooftman, is be-· 
noemd tot lid van verdienste. 

WASSENAAR - Secretaris 
afd. Wassenaar is gewor
den: mr. F. G. Hendriksz. 
Van Polanenpark 142, Was
senaar. 

WISCH - Secretaris afd. 
Wisch 'is geworden: H. A. 
Vermeulen, Patrijsplein 59, 
Silvolde. 

ZEIST e.o. - Op 24 maart 
spreekt G. W. Keja (lid Tw. K.) 
op een discussieavond van dé 
afd. Zeist. Aanvang 20.00 uur, 
Bosch lust. 

ZUTPHEN - Op 14 april 
houdt W. J. van Staalen een 
inleiding voor de afd. Zutphen 
over "indoctrinatie". Aanvang 
20.00 uur, 't Jachthuis, 
Warnsveld. 

ZUTPHEN- Het dagelijks be
stuur van de statencentrale 
Zutphen is als volgt samen
gesteld: A. A. Hermens 
(voorz.), W. Sand€rs Veld
weg 26, Eerbeek, (secr.-pen
ningm.). e 

Het bestuur besloot een com
missie "artikel 12-gemeen
ten" in te stellen. De samen
stelling van de drie nieuwe 
commissies (koop- en erf
pacht, diepdelversrapport en 
binnengemeentelijke decen
tralisatie) is vrijwel gereed, 
zodat deze commissies op 
korte termijn met hun werk
zaamheden zullen kunnen be
ginnen. 

Met het lid derTweede Kamer, 
de heer A. J. Evenhuis, be
sprak het bestuur het wets
ontwerp vergoeding raads
leden (nr. 13 238). 

Besloten werd het congres op 
7 en 8 november te wijden aan 
het vraagstuk van het welzijns
beleid en de koppelsubsidies. 

• 

Nieuvvs uit 
uit de JOVD 
• De JOVD belegt op 
29 maart haar 
buitengewoon congres 
in hotel Smits, 
Vredenburg te Utrecht. 
Aanvang 1 0.00 uur. 
Aan de orde komt voort
zetting van de 
behandeling van het 
politiek kernprogramma 
van de JOVD. 
• De JOVD afdeling 
Tilburg organiseert een 
debat met als 
onderwerp: "Besluitvor
ming binnen het 
bedrijf'. 
Dit tegen de 
achtergrond van de 
"affaire Meeus". 
Als sprekers zijn 
uitgenodigd vertegen
woordigers van 
werknemers- en 
werkgeversorganisaties. 
Dit debat zal worden 
gehouden op dinsdag 
25 maart in de 
Tiendschuur, Reitse 
Hoevenstraat 129 te 
Tilburg . 
De aanvang is 20.00 
uur. Contactadres 
JOVD-Tilburg is Prof. 
Lorentzstraat 55 
aldaar. 

• De JOVD
Kennemerland 
organiseert op 
woensdag 9 april een 
film- en forumavond 
over "investeren in de 
toekomst". De avond 
wordt gehouden in het 
Kennemerlyceum, 
Stoopplein 7 te 
Overveen, aanvang 
20.00 uur. 

• Op zaterdag 22 
maart organiseert de 
JOVD-afdeling 
Zuidlaren e.o. een 
avond over de 
emancipatie van de 
vrouw. Ook hier een 
forum, waarin zitting 
hebben mevr. drs. P. 
Wassen-van Schaveren, 
mevr. mr. A. Kappeyne 
v. d. Coppello, Mieke 
Sterk en mevr. M. A. H. 
Andela-Baur. 
Sprookjeshof, Gro
ningerstraat 10 te 
Zuidlaren, 20.00 uur. 

~.··· ...••....• ~ t.JII 



In de2!8 rubriek 
p\.lbliceren wij brieven 
w:.n Je;r;ers. De redactie 

· . behoudt ;r;ich daarbij 
"tiet recht .voor 
.. redaction.ele 
wijziging~ri aan te 
brengen of stukken te 
j)ekol'ten, witeraard 

, tonder de kern van het 
•. betoog aan te tasten: . 

Wij streven erriaar 
;r;oveel mogelijk lezers 
aan het woord 'te 
laten. Dit betekent dat 
korte !leider .• 
geformuleerdE!. bri$ven 
(n;\aximaal 3.00 woon:llJin · 
en vooral duidelijk 
gescftreven of getypt!) 
het meest ~ans maken 
~lot en integraal te · · 
W.orden opgenomen. 

. Publicatia 
betekent niet dat wij 
'instemmen met he.t 
be~ool;J. · 

Rijkswegen(1) 

In het nummer van 21 fe
bruari 1975 staan op de pa
gina's 12 en 13 enkele ferme 
daden van VVD-Kamerleden 
vermeld. Daar kan men lezen 
hoe de heer De Beer een 
lijstje aan minister Wester
terp uitreikte waarop een aan
tal rijkswegen staan vermeld, 
waarvan de bouw niet mag 
worden uit- of afgesteld; de 
minister stopte het in zijn zak. 

Nu ken ik het lijstje van de 
heer De Beer niet, zodat mijn 
kritiek niet volledig kan zijn, 
doch ik vraag mij af of wij 
als VVD hiermee op de goede 
weg zijn. Veertig jaar bouwen 
aan het rijksautosnelwegen
net heeft ons niet de oplos
sing van de verkeersproble
matiek gebracht. Integendeel: 
de chaos is steeds groter ge
worden en we zitten opge
scheept -met talloze potsier
lijke strukturen, klaverbladen, 
turbines en wat dies meer zij. 
waarvan de capaciteit de be
zetting in het algemeen sterk 
overtreft, en die in elk geval 
grote delen van ons landschap 
drastisch bedorven hebben. 
Wanneer nu niet een punt 
gezet wordt, telkens weer 
voor nieuwe verbindingen 
wordt gepleit komt de onge
wenste ontwikkeling nimmer 
tot stilstand, en zal het nooit 
tot een modern verkeersbe
leid .kunnen komen. Daaren
boven maakt een optreden als 
dat van de heer De Beer alle 
VVD-verhalen over het te voe
ren milieubeleid, en met name 
het falen van de huidige mi
lieuminister, ongeloofwaar
dig. 

Het lijkt mij zinvol als de par
tij zich nog eens op deze za
ken bezint. 

Mr. H. van 't HOOGERHUIJS, 
Krimpen a/d IJssel 

• 

Rijkswegen (2) 

Naar aanleiding van het Ka
merjournaal, gepubliceerd in 
uw nummer van 21-2-'75 
onder het hoofdje "Rijkswe
gen", vraag ik aandacht voor 
het volgende: Het verschijnsel 
automobilisme volgt meer uit 
gemakzucht dan uit zakelijke 
en economische redenen en 
neemt verontrustende vormen 
aan voor de steeds meer naar 
natuur en rust hunkerende be
volking. De aversie tegen dit 
verschijnsel zal daarom sterk 
toenemen. 
Een effectieve vorm om dit 
te bestrijden is beperking van 
de wegenbouw . 

Aangezien de topdrukte op de 
wegen voornamelijk gecon
stateerd wordt bij woon
werkverkeer, in weekeinden 
en vakantieperioden heeft het 
zakelijke vervoer het minste 
te lijden. De mogelijkheden in 
Nederland om grote af
standen per trein en lokaal 
vervoer per fiets te doen zijn 
gunstiger dan in het buiten
land. Woon-werkverkeer kan 
in veel gevallen perfiets-trein
fiets afgelegd worden. Voor 
zakenreizen kunnen in 80 
spoorwegstations rijwielen 
gehuurd worden voor f 2,
per dag. 

De doorsnee automobilist kan 
zich erop bezinnen dat de 
autokosten ad f 500,- per 
maand beter besteed zijn aan 
bijvoorbeeld financiering van 
een eigen huis, beter woon
genot, reiskosten en een ge
zonder leefklimaat. 

W. VAN NES, ing., Rotterdam 

• 
Ritueel slachten I 

In Vrijheid en Democratie van 
7 maart beweert de heer 
B. P. van Tol dat het rituele 
slachten van ruwheid getuigt. 

Deze bewering berust op een 
misvatting, .daar het ritueel 
slachten, zoals de andere toe
gestane methoden, met grote 
zorg omgeven is (hoofdstuk 
111 van het Vleeskeuringsbe
sluit). 

Ook dat het dier bij vol be
wustzijn langzaam leegbloedt, 
is in strijd met de werkelijk
heid. De heer Van Tol maakt 
zich nodeloos ongerust, daar 
reeds tijdens de halssnede de 
hersenen leegbloeden, waar
door onmiddellijk bewuste
loosheid intreedt. Van enig 
pijngevoel kan daarom geen 
sprake zijn. Hiermee is de zin 
van het ingezonden artikel van 
de heer Van Tol geheel komen 
te vervallen. 

E. C. KEIZER, Amsterdam • 
Ritueel slachten 11 

Het is het goede recht van 
iedereen - dus ook van de 
heer B. P. van Tol - om tegen 
de rituele slachtwijze te zijn. 
Het is echter in liberale krin
gen niet gebruikelijk dat een 
leek - en dat is de geachte 
inzender blijkbaar - zijn oor
deel staaft met onjuiste .. we
tenschappelijke" argumenten. 
Tegen een dergelijke on
verantwoorde werkmethode 
moet ik protest aantekenen. 

Mag ik als bioloog - vrijwel 
onnodig om er aan toe te voe
gen: dus als dierenliefhebber
de heer Van Tol en eventuele 
geestverwanten er op wijzen, 
dat bij gelijktijdige doorsnij
ding van de beide halsslag
aders de hersenen bloeder
loos worden, geen zuurstof 
meer krijgen en dat practisch 
gehele bewusteloosheid op
treedt? 

Ik protesteer dus ten zeerste 
tegen een terminologie als 
"dieren opzettelijk op zo'n on
waardige wijze om het leven 



brengen" en ondervindt dit 
als een onwaardige aanval op 
de gewetensvrijheid en op de 
joodse gemeenschap, waar
van ik het als een grote eer 
beschouw te mogen behoren. 
Dr. E. A. M. SPEIJER, Den 
Haag. • 
l<olen 

In uw uitgave van 7 maart 
197 5 lees ik aandachtig het 
artikel .,Discussie over kern
energie". Daarin spreekt ir. B. 
Rauwerda over aardgas dat 
opraakt en over olie, waarvan 
het verbruik in 1985 zal toe
nemen tot zestig procent. 
Jammer dat geen kwantum 
ter sprake komt; ik bedoel 
het aantal tonnen ( 1000 ki
logram) dat in 1985 door de 
centrales moet worden ge
pompt. 

Nooit en te nimmer lees ik of 
hoor ik, ook niet van de VVD, 
iets over de kolenenergie. En 
dan te weten dat hier in Ne
derland nog vele centrales 
voor een gedeelte op kolen 
kunnen overgaan. 
Kolen zijn meer dan welke 
energiebron voor jaren in en 
op onze aardbol aanwezig. 

VVD, laat u eens informeren 
over kolenenergie door men
sen die hier alles over weten. 
Dus niet de heren van de cen
trales, die het veel gemakke
lijker vinden de kraan maar 
open te zetten, of het nu de 
oliekraan of de gaskraan is, 
als het maar gemakkelijk is en 
de mensen geen vuile handen 
krijgen. 
G. C. KNEPPERS, Vinkeveen. 

(Zie de rede van prof. Zoutendijk op 
pag. 9 -Redactie) • 
Vakbonden 

De antwoorden op mijn reac
tie over een liberale vakbond 
in .,Mijn opinie is .... " lok-

ken mijnerzijds de volgende 
reacties uit: 

Ik heb uw redactie een uit
voerige gedachtenwisseling 
toegezonden uit het blad van 
mijn bond .. Mercurius". Mij
nerzijds was ik daarin zeer 
scherp tegen Arie Groenevelt, 
dat heeft ook scherpe reac
ties uitgelokt. 
Ik wil niet beweren dat die 
reacties altijd op hoog peil 
stonden, maar bedreigd ben 
ik nooit. Noch schriftelijk, 
noch telefonisch, noch an
derszins. 

Ik heb vele jaren hier een 
functie in het PVDA-bestuur 
bekleed. Na mijn lid worden 
van de VVD (plaat van Wie
gel voor de ramen, dus ieder
een kon het zien) moet het 
eerste onvertogen woord nog 
komen. 
Er waren er wel bij Mercu
rius die zich afvroegen of ik 
ze wel op een rijtje had staari, 
maar een vakbond is nu een
maal geen dameskransje. 

Men is er van oudsher ge
wend te zeggen hoe men er 
over denkt. 

Natuurlijk zijn er vakbondsle
den die niet schromen je lij
felijk te laten merken dat je 
niet in het gareel loopt. Ik 
heb zelf de laatste maanden 
bij de hand, dat er ook nota
rissen zijn (lid of sympathisant 
van de VVD) die niet schro
men om je de nek (figuurlijk 
dan) om te draaien. Dit zegt 
natuurlijk niets over de VVD 
en ook niets over notaris
sen. En individuele daden of 
wensen van NVV-leden zeg
gen ook niets over het NVV 
(of zelfs over de PVDA). 

Waar wij in mijn ogen heen 
moeten, is een reële benade
ring van elkaar; een elkaar 
ernstig nemen en vooral naar 
elkaar luisteren. 

Het is onzin om een partij (de 
VVD) die meer dan een mil
joen kiezers op zich weet 
te verenigen als quantité né-

Denaam 
zegt het al! 

Vraag inlichtingen 
en offerten bij: 

f1i~A'4f 
Bosstraat 105 
Swalmen 

Teletaan 04740-2220 

gligeable te behandelen; het 
is evengrote onzin een vak
bond, die 670.000 leden 
heeft, als iets te beschouwen, 
dat je met een ..liberaal" 
bondje kunt overstemmen. 

Als er 60.000 leden van het 
NVV zijn, die VVD stemmen, 
dan is het jammer dat er maar 
een enkele van die 60.000 
reageert. 

P. de HAAN, Nieuw-Vennep 

• 
Liberale Vakbond 

Ik heb met belangstelling het 
artikel over een eventuele li
berale vakbond en de inge
zonden stukken in nummer 
1125 gelezen. 

In grote trekken ben ik het 
met de heer Van Aardenne 
eens, maar ik wil wel de vol
gende kanttekeningen maken. 

Het is bekend, dat het NVV 
over een zeer goed geschoold 
kader beschikt en zelfs de dis
trictvoorzitters (geen beroeps
krachten) jaarlijks een kader
cursus van een week (moe
ten) volgen. 

Ik ben het met de heer Van 
Aardenne eens, dat men als 
lid van een vakbond de dis
cussie niet uit de weg moet 
gaan, maar dan zou !;let wel 
gewenst zijn dat VVDcvak
bondsleden ook een zekere 
scholing in discussietechniek 
en de liberale opvattingen 
krijgen. Ik denk in dit verband 
aan het oprichten per afdeling 
of regio van werkgroepen, die 
het vakbandsgebeuren uit de 
liberale hoek bekijken . 

Met de heer Bellewinkel ben 
ik eens, dat men de kans loopt 
op lijflijke intimidatie, maar 
als dit bewezen kan w'orden, 
haalt het ongetwijfeld de lan-
delijke pers en TV. >> 



Tenslotte nog een opmerking 
over de .,erkenning". Dit moet 
men vooral niet onderschat
ten. Ik heb zelf in het begin 
der zestiger jaren actief de 
ontwikkelingen van de VN KO 
(Vereniging van Nederlandse 
Koopvaardij Officieren) mee
gemaakt. 

Hoewel deze categorale bond 
over meer leden beschikte 
dan de drie erkende centrales 
tesamen, is men toch niet ver
der gekomen, dan een federa
tie. 

A. ZWARTENDIJK, Berg
schenhoek • 
~ edezeggenschap 

Er moet medezeggenschap 
komen, arbeiderszelfbestuur, 
de arbeiders moeten het voor 
het zeggen hebben. Zeggen 
de vakbonden. Maar wat be
doelen ze nu eigenlijk? 

Dat zien we nu bij Meeus in 
Bergen op Zoom. Die mede
zeggenschap bliJkt nu alleen 
te gelden als de vakbonden 
het dan maar te vertellen 
krijgen. Zijn de arbeiders dan 
nog even ver van huis? Ik 
weet geen details van het ge
val Meeus maar heb begre
pen dat een overgrote meer
derheid niet meer gediend is 
van de stakende en nu ont
slagen personeelsleden. En 
nu zeggen de vakbonden in
eens dat er geen redelijk over
leg mogelijk is. Koekjes van 
eigen deeg. Dachten ze dat 
iedereen het gedram en door
douwen van vakbonden en de 
slippendragende regering nu 
maar voor zoete koek blijft 
slikken? 

Minister Boersma zegt nu 
voor de radio dat hij zich in 
een wespennest gestoken 
heeft. Hij heeft dat dan ken-

nelijk niet als een deskundige 
gedaan, want die laat zich niet 
zo gemakkelijk steken. En 
misschien kan de minister de 
bonden nog wat meer sug
gesties aan de hand doen dan 
zijn al vroeg uitgesproken, 
suggestieve vrees en bezorgd
heid voor het overslaan van 
de aktie en internationale 
maatregelen tegen het be
drijf. We zien hier weer een 
bewijs van wat de vakbonden, 
en dus ook de regering, willen 
en hoe ze dit trachten te be
reiken. Een gewaarschuwd 
man telt voor twee. Laten wij 
ook maar eens wat vaker 
laten horen wat wij er van 
denken I 

Abortus 

J. STROOPER, 
Woudenberg . 

• 

Bij herhaling lees ik over .,het 
recht van het ongeboren 
kind". 

Volgens mij is de vrucht in 
het vroege stadium geen 
"kind" maar een - meestal 
door toeval en zonder opzet -
ontstaan beginnend leven, 
waarin pas negen weken na 
de bevruchting langzaamaan 
hersenfunctie gaat ontstaan. 

Er zijn veel redenen op te noe
men ten gunste van de 
vruchtafdrijving. Maar als er 
gepraat wordt over de ver
antwoordelijkheid van de 
vrouw en eventueel van de 
verwekker, zou ik willen vra
gen: hoeveel omstandigheden 
zijn er voor ongewild geboren 
kinderen optimaal? 

Hoeveel van de kinderen die 
alleen een moeder hadden, 
zijn haar dankbaar dat zij hen 
heeft laten geboren worden? 

Hoeveel van die kinderen 

groeien op tot evenwichtige, 
volwaardige personen? Om 
nog maar te zwijgen over 
de moeilijke situatie, waar
in een moeder-alleen van gro
tere kinderen zich bevindt, 
als zij hun onzekerheid niet 
meer met een knuffeltje kan 
opheffen? 

Het is verstandig, als men 
sentimenten en instinctgevoe
lens (.,moederdier") opzij kan 
zetten voor de verantwoorde
lijkheid voor het toekomstige 
leven van het eventueel te 
baren mensenkind. 

NEL SCHILLING, 

Roden. 

• 

ABOP 
Als reactie op de vraag 
of er een liberale 
vakbond moet komen of 
niet wees de Vereniging 
van Neutraal 
Georganiseerden in de 
ABOP (Algemene 
Bond van Onderwijzend 
Personeel) op haar 
bestaan. De leden van 
deze vereniging zijn 
lid van de ABOP, maar 
!:lijven buiten het NVV 
waarbij de ABOP is 
aangesloten. De VNG 
is niet uitgesproken 
liberaal in die zin, dat 
haar leden politiek 
georganiseerd zijn in 
diverse politieke 
partijen. Wel zijn de 
meeste leden lid van 
de VVD, maar de VNG 
telt ook CDA-ers en 
PvdA-ers oncjer haar 
leden. 

In 1969 schiep de 
ABOP de mogelijkheid 
dat men lid van de bond 
kon blijven, ook als men 
bezwaar had tegen 
aansluiting bij het ' 
NVV. Zo kwam het 
VNG tot stand, zonder 
dat de eenheid binnen 
de na zoveel moeite en 
strijd tot stand 
gekomen algemene 
vnk!Yganisatie te niet 
v··:;rd gedaan. De 
rechten van de 
VNG-leden zijn 
volkomen gelijk aan die 
van hen die wel met 
aansluiting bij het NVV 
akkoord gingen. Voor 
de rechtsbijstand 
die NVV-leden kunnen 
krijgen van het Vak
verbond heeft de VNG 
een advocatenbureau 
ingeschakeld. De VNG 
telt op dit moment 
ongeveer 1 500 leden 
en groeit sterk sinds 
begin 1975. 

• 



JOHANNES 
IN ZILVER 

EN CASPAARES LUIKEN 

50 Ambachten en beroepen uit ,.Het Menselijk Bedrijf" nu 
voor het eerst in zeer zware zilveren penningen, geslagen door 
's RIJKS MUNT te Utrecht, naar ontwerp van de bekende 
Nederlandse kunstenaar EYMAEL, in opdracht van ARGU
RION-LOCHEM. 

~ de Vleeshouwer 

de Koopman ~ 

de Bakker 
(links onder) 

• 
Gedurende 50 maanden elke maand een penning -voorstellende een ambacht of beroep 
- voor de prijs van vandaag, ongeacht voortdurende inflatie of stijging van de zilver
prijs. Per penning worden niet meer dan 1000 stuks geslagen. Deze PRIJSGARANTIE 
is geldig voor inschrijvingen, die ons voor 1 5 april a.s. bereiken. 

De afbeeldingen in deze advertentie zijn op ware grootte, doorsnede 72 mm, gewicht 
215 gram fijnzilver 10.999), 6 mm dik. Het gewicht en het gehalte worden door 's RIJKS 
MUNT in de rand gegraveerd. De keerzijde van de penning toont de oorspronkelijke 
bijbehorende 6-regelige tekst van Joh. Luiken in een fraaie omlijsting. 

De penningen van .. de Silversmit", .,de Docter", .. de Advocaat" en .. de Vleeshouwer"" 
zijn reeds leverbaar. De.penning van .. de Koopman" verschijnt tussen 10 en 15 april a.s. 
en vervolgens elke maand een andere. 
Prijs per stuk f 290,- plus BTW I nu 16%). 

Bij inschrijving op de eerste 12 of 25 penningen of op de gehele serie van 50 stuks 
vóór 15 april a.s. bedraagt de prijs gedurende de gehele periode van inschrijving f 260,
plus BTW. 

Nu - bijna 3 eeuwen nadat Johannes en Cas
paares Luiken, met pen en burijn en na een 
diepgaande studie van de ambachten, hun zo 
bekende en onvergetelijke gravures en de daarbij 
behorende unieke teksten tot ons erfdeel maak
ten - heeft een vooraanstaand Ned. kunstenaar 
deze bekende afbeeldingen in zilveren penningen 
weten weer te geven. Het resultaat is 50 onover
trefbare kunstwerkjes in licht gepatineerd edel
metaal, in puur zilver. Door de lichte patinage 
wordt het diepe reliëf versterkt en wordt elk 
detail geaccentueerd. 

"s RIJKS MUNT, UTRECHT, heeft zich met de 
uitvoering van de penningen belast. Een betere 
garantie voor een perfecte uitvoering is niet 
denkbaar. Het teken van 's RIJKS MUNT
MEESTER - het haantje dat ook op uw gulden 
voorkomt - staat hier borg voor, lesamen met 
het Mercuriusstafje van 's Rijks Munt. 

Bewust werd gekozen voor het zeer grote for
maat van 72 mm doorsnede, teneinde een opti
male weergave van de kunstwerkjes van Joh. en 
Casp. Luiken mogelijk te maken. Dit ging ge
paard met een gewicht van 21 5 gram puur zilver 
per penning. Het totaal gewicht van de komplete 
serie van 50 stuks, bedraagt 10.75 kilogram, een 
waarlijke zilverschat in uitermate artistieke vorm. 
Een waardevol bezit in een tijd van inflatie en 
sterk fluctuerende zilverprijzen. 

Advocaat" .. .,de Vleeshouwer", .. de Koopman", 
.. de. Bakker" etc. kunnen noemen. Onverganke
lijke schoonheid, die uw nazaten na vele jaren, 
met evenveel genoegen als u nu, opnieuw ter 
hand zullen nemen om te bewonderen en er van 
te genieten. 

De penningen worden geleverd in een fraaie 
houten cassette, die overtrokken is met blauw 
kunstleder. De penning ligt in een uitsparing 
van marineblauw velours. Het deksel is aan de 
binnenzijde bekleed met witte zijde. In deze 
exclusieve cassette is beschadiging uitgesloten. 
Alle penningen zijn bovendien gevernist. Behalve 
u zullen slechts 999 anderen zich de trotse be
zitters van .. de Silversmit", .. de Docter", .. de 

Als u intekent op 12, 25 of 50 penningen, weet u 
zeker, dat u over 1, 2 of 4 jaar nog steeds de
zelfde prijs betaalt voor uw volgende penning 
als nu. Dit is mogelijk, omdat wij direkt na ont
vangst van uw inschrijving al het benodigde 
zilver voor uw penningen reserveren. Behalve 
onze penningen, zal er over 4 jaar weinig te 
koop zijn voor het zelfde geld als vandaag. 
Kopers van .. de Silversmit", .. de Docter", .. de 
Advokaat" of .. de Vleeshouwer"' als losse pen
ning, behouden het recht om alsnog in te schrij
ven op 12, 25 of 50 penningen op basis 
van deze aanbieding, wanneer zij dit doen bin
nen acht dagen na ontvangst van de desbe
treffende penning. 

INSCHRIJVINGSCOUPON voor de 
serie .,DE AMBACHTEN" in zilver 
Hiermede schrijf ik in op de serie .. de 
Ambachten" in zilver van 12/25/50 stuks 
(doorhalen wat niet wordt verlangd). Ik 
prefereer (gaarne aankruisen)' 

A) te heginnen met de reeds verschenen 
penningen l.,de Silversmit"', .. de Doe
ter", .. de Advokaat" en .. de Vleeshou
wer""), waarvoor mijn betaling van 
f 1040,- plus 16% BTW = f 1206,40 
als hieronder aangegeven is geschied; 

B) te beginnen met de penning van deze 
maand l .. de Vleeshouwer") en de reeds 
verschenen penningen van .,de Silver
smit", .. de Docter" en .. de Advocaat" 
als laatste te ontvangen. Mijn beta
ling van f 260,- plus 16% BTW = 
f 301,60 is als hieronder aangegeven 
geschied: 
o - overgemaakt op postgirorek. no. 

3243167 t.n.v. ARGURION-
LOCHEM 

o - overgemaakt aan de Algemene 
Bank Nederland N.V. te Doesburg 
op rekening no. 53.88.1 0.32 7 t.n.v. 
ARGURION-LOCHEM 

Bij de eerste penninglenJ ontvang ik een 
fraaie cassette voor 6 stuks, zonder verdere 
kosten, evenals bij de 7e, de 13e etc. 

Ik ga er mede akkoord, dat ik iedere maand, 
met ingang van april a.s. de kosten van de 
volgende penning per vooruitbetaling voldoe, 
dus vóór de uitgifte van de penning. 

De Heer/Mevr./Mej. 

Adres 

Plaats 

Tel. no. 

Handtekening 

Deze coupon in gesloten enveloppe te zen
den aan ARGURION, LAAN AMPSEN 8, 
Lochem. tel.no. 05730- 2920. 

LOSSE PENNINGEN kunnen uitsluitend 
worden besteld door overmaking van 
f 290,- plus 16% BTW ~ f 336,40 op 
één onzer rekeningen, onder vermelding 
van resp. ..de Silversmit", .. de Docter", 
.,de Advokaat" of .. de Vleeshouwer". 



Aannemings- en Handelsbedrijf 

"FLIP MOL" B.V. 
Hendrik ldo Ambacht 

BETONBOUW: 

zwembaden, bemalingsgebouwen, 
tunnels, viadukten, 
fuJldaties voor kraanbanen, 
scheepshellingen, etc. 

WATERBOUW: 

droog en nat grondverzet, 

oeververdedigingen, etc. 

Uitgebreide adviezen met betrekking tot bovenstaande 
werken. 

Waalstraat 1 Postbus 3 Telefoon 01858 - 3977 

De advertentie-exploitatie 

van dit blad 

is in handen van de 

Exploitatiemaatschappij 

van periodieken 

en nieuwsbladen 

Van Vliet b.v. 
Postbus 20 

Zandvoort 

TelefoQn 02507- 4745 
' 

DAT 
WAS 

de toestand in de wereld 

tweede 
jaarlijkse 

editie 

1974 

Een 
paperback 
van 216 
bladzijden, 

·-······· met ruim · 40 foto's 
f 15,90 

Mr. G. B. J. Hiltermann ·geeft in dit vlot 
geschreven boekzijn visie op de actueel 
blijvende hoogtepunten uit 1974. In korte 
kernachtige hoofdstukken geeft hij de 
lijnen aan die ogenschijnlijk losstaande 
gebeurtenissen met elkaar verbinden. 

1974: het jaar van de massale commando
wisseling I De aftocht van Nixon en Heath I 
De val van Brandt I Het einde van 
Pompidou I Athene: generaals contra 
kolonels I Portugal I Cyprus I Chili I 
Het verzet in de Sowjet-Unie I De tijd van 
terreur I Eén jaar energie-beraad I 
Agenda voor 1975 I Kenschetsen van o.m. 
Leo Tindemans, Rabin, Pinochet, 
Haile Selassie en de sjah van Perzie. 

r------------~ 
I Zo bestelt u DAT WAS ... 1974 I 

I Door storting van f 15,90 op postgiro 1872 van I 
B.V. Uitgeversmaatschappij Annoventura 

1 (Eisevier), Amsterdam, met vermelding van 1 
DAT-21. Het boek wordt u direct na ontvangst I toegezonden. Ook verkrijgbaar via uw boek- of I I tijdschriftenleverancier. I 

l------------...1 



GELD-THUIS-SERVICE------. 
Alle bedragen, wettelijk tarief, eigen termijnkeuze 
Enkele voorbeelden: 

Privélening: 
f 2.500,-30mnd.j108,
f 5.000,-42mnd.j161,
f 8.500,-54mnd.j221,
j 15.000,-60mnd.j355,-

Woonverbetering: 
j 5.000,-60mnd.j125,
j 10.000,-72 mnd.j212,
j15.000,-96mnd.j260,-

2e hypotheken : 
!10.000,- 60mnd.j267,
f 20.000,-120 mnd. f 351 ,
j40.000,-120mnd.j701 ,-

Geen behandelingskosten 
Doe als velen voor u: 
Bel 03410- 14423- 16710 

JANSENS KREDIETKANTOOR 
Van Goorsweg 3, Hierden 
Kantooruren: ·s morgens van 10.00- 20.00 uur 's avonds 

... -·-·-·-·-·-·-· , I I 

I I 
I I 

I Denkt u ook I 
I 

1 over een 
• 1 zwembad? 
I 

I 
Hebt u er wel eens aan gedacht 

I wat een zorgen en onderhoud zo'n 

I 
ding in je tuin geeft? Elke dag 
1 - 2 uur stofzuigen, in het begin 
een nieuwtje, later een steeds 

I terugkerende corvee. Ook de vette 

I 
aanslag aan de gehele omtrek van 
het bad, dat is 30 meter bij een 
bad van 1 0 x 5 moet elke week 

I afgewassen worden. 

I Wij onderzochten al deze pro
blemen, en vonden er onze eigen 

I oplossing voor, die wij octrooiI eerden. 

De constructie van het bad 
I 

Een sterke betonconstructie die 

I bekleed wordt met een dikke 
taaie elastische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst, I 
terwijl indien het beton toch 

I scheurt, het bad toch waterdicht 
blijft. De bekleding is zelfs be

l stand tegen moedwillige bescha-
diging. 

I 
I 

I 
I 

I 
• 

I 

Gras maaien en bladeren? I 
Maait u maar rustig uw gazon, • 
en uw bad mag desnoods onder 
de bomen liggen. Wij bouwden I 
namelijk een skimmer aan de ge
hele omtrek van het bad. Op elke I 
plaats wordt het ingewaaide vuil 
afgevoerd, voordat het kan be- 1. 
zinken. Omdat het bad aan alle 
zijden overloopt, kan zich ook I 
nooit een vuile rand vormen. Ons 
kleinste bad met afmetingen 1 0 x I 
5 m heeft reeds een filtercapaci-
teit van 36 m3 per uur. I 
Alle andere baden moeten het I 
met 5 - 10 m3 per uur doen. 

Wij garanderen een kristalhelder
heid gedurende meerdere seizoe
nen. 

Wij bouwden het filter onzicht
baar bij het bad in en het vraagt 
dus geen aparte ruimte in uw 
woonhuis. 

Stofzuigen 

I 

I 
I 

I 
I 

I 
I 

Bij ons overbodig, omdat het 
automatisch gaat en veel beter 
dan met de hand; die hoge 
omtrekskimming voorkomt natuur· 
lijk ook veel bodemvuiL Elke I 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste 
duik, zonder enig onderhoud. 

I 

I 
I 

I 
I 

I 
I 

I 
L -·-·-·-·-·-·-· 

I 
..1 

een exclusieve 
voordeur of 
binnendeur? 

H. van Driel 
Vissersweg 20 

Eist (U.} 
Tel. 08384- 1497 

VOOR EXCLUSIEF TIMMERWERK 

Vrijheid 
kunt u krijgen met groen-blijvende planten in 

uw tuin 
wegens ontruiming 4 ha van onze kwekerij 

Fa. Jac. Jurrissen & Zoon 
Sinds 1773 
CORT VAN DER LINDENLAAN la 
NAARDEN 
TE~EFOON 02159- 43706 

Graag telefonische afspraak voor be
zoek kwekerij 

Arnhem: 
Rijnstraat 74-76 

Tel. 085 - 450767 

Tilburg: 
Korvalseweg 11 6 

Tel. 013-426320 
Eigen meubelmakerij met 

toonzalen 

Boven-Leeuwen: 
Waterstraat 1 6-18 
Tel. 08879 - 2186 

TE 
KOOP 

prachtig 

gelegen 
vakantiehuis 

in 

Italië 

Bieden wij aan 4000 Taxus 
60-70 cm à I 6,50. 3000 
Thuya's 80-100 cm à I 6,-. 
Taxus 180-220 cm. Ook, res
tanten zeer grote coniferen 
tot 3-4 meter, 3000 Th. Lobbi 
Aurea 100-125 cm I 90,
per% 

Wij maken 
naar elke 
gewenstemaat 
en kleur, ook 
naar eigen 
ontwerp 

In mooiste streek van de 

Rivièra, 12 km van zee, 

50 km van internationaal 

wintersportcentrum. 

Door beschutte ligging is 

het klimaat zeer gunstig. 

Vraagprijs I 48.000,
k.k. direct van eigenaar. 

INLICHTINGEN TEL. 010-814990 

Uw advertentie 
in dit blad wordt 
in ruim 70.000 gezinnen 
gelezen 

, 
• 
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Herenkostuums 
vanaf I 825,-MAATKLEERMAKERS 

MET EEN AMBACHTSPRODUKTVAN EIGEN ATELIER Damespakjes 
vanaf I 600,-
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Coupeursbezoek aan huis 
mogelijk 

A. Prins & Zn. 
tel. 021 50 - 45186 
Gijsbr. v. Amstelstraat 6.9 
Hilversum 

IM 

C. van Wijk 
tel. 020- 992457 - 991635 
Rijksstraatweg 98 
Duivendrecht 

MARKTBEWERKING, B.V. 
lekstraat 134, amsterdam 

bureau voor commercieel-economische adviezen, 
marketing voor de kleinere- en middelgrote onderneming, 
heeft nog ruimte voor enkele projekten. 
(eerste, informatieve bespreking vrijblijvend). 

W. J. JANSEN, ·consultant telefoon (020) 79 69 27 
m.i.v. 11 juni: 46 05 80 

Chr. v. d. Lingen 
tel. 030 - 719942 
Adelaarstraat 18bis 
Utrecht 

Nieuw gevestigd: 
Ecodet belastingadviseurs 

Onder leiding van fiskaal jurist 

Alle belastingzaken: 
Adviezen en verzorgen aangiften 

inkomsten-, vermogens-, omzet- en 
vennootschapsbelasting 

Rachmaninoffplantsoen 66B- Utrecht 
telefoon: 030 - 932345 

Informaties: 
hr. W.G. van 
der Wal 

bescherm uw huis; 
druk uw onderhoudskosten 

met 

PAL.L.ADOX® 
muurcoating; 

12 heldere fris-blijvende kleuren, waaronder 
spierwit e vuilafstotend en kleurechteverfraait en 
beschermt egeen onderhoud e voor elk bouw
werk e op elke ondergrond e 10 jaar garantie 
DOCUMENTATIE zend deze advertentie in een 
openongefrankeerde enveloppe, voorzien van uw 
naam en adres aan· Bouw-Chemie Zijlstra B.V .. 

Machtigmg 68. Doorn. Tel. 03430- 26 98. 

(B--0--N--c~ar~e:~a~l;- --,\ 

1 
gratis en·zonder enige 1 

verplichting alle Informatie over de 1 
I crote Winkier Prins. 

1 

I Naam~---------ï 
I Adres _________ _ 

: Plaats _________ _ 

De Grote Winkier Prins: een eeuw lang 
de vraagbaak voor mensen die alles 
beter willen weten. 

1 
Provincie ________ _ 

1 
In open envelop zonder postzegel 

1 
zenden aan Elsevler, Antwoord· 
nummer124S,Amsterdam. vo 
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nummer1127 
4 april 1975 

vrijheid en democratie 
• Deredactievan 
Vrijheid en Democratie 
is gevestigd te 
Hilversum, Pieter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD. 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070- 614121 ). Voor 
adreswijzigingen etc. 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b.v., postbus 20 
te Zandvoort, 
telefoon 02507- 4745. 

algemeen 
secretariaat 
• Het algemeen secre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag, 
Koninginnegracht 57, 
telefoon 070- 614121. 
Postrekening: 67880 ten 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 

• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon 070- 614911. 

Keja over 
verruiming 
gewetens
bezwaren 
pag.4 

Gesprek met 
Scherpen
huizen 
over ruimte
lijke ordening 
pag. 5 

Drie rapporten van de 
Teldersstichting •pag. 13 

Gastschrijver 
Hoogandoorn 
over steun aan 
de confectie 
pag. 14 

~~~---~- -- - ~~--~-~~~-~ ~--~------~~~ --~~--1 

VVD-fractie
voorzitter 
Brand in 
Gouda heeft 
kopzorgen 
pag. 16 

Kamerjournaal pag. 8 

Midden
Oosten, een 
van de drie 
brandpunten in 
de wereld 
pag. 10 

Vrije meningsuiting in Vrijheid 
en Democratie pag. 17 

1---~~~-------~~- ------~ ~ -·- ~~ - -------·--

~~~~~-~---~-~- -- ----~--~-~-- ---~------~--~~---~-~----1 Mijn opinie 
is .... 

Taakverdeling Dagelijks Bestuur 
en Algemeen Secretariaat: pag. 11 

I --~--~---- --~···-~ -~--~-----

Minister 
Van Kemenade 
gaf een staaltje 
haastwerk weg 
pag. 12 

pag. 18 

VVD van A - Z pag. 20 

1-----~------ ~- -~--- ----- ~-~--- --~-
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door Ph. C., la Chapelle, 
hoofdredacteur 

KVPin 
moeilijk-
heden 

De KVP verkeert in een ernstige cns1s, dje zich 
thans duidelijk heeft geopenbaard door het aftreden 
van partijvoorzitter De Zeeuw. Functionarissen 
van het partijbureau hebben hun baan opgezegd, 
het ledental is sinds 1971 gehalveerd (van 120.000 
tot 60.000 leden), het dagelijks bestuur beschouwt 
zich als demissionair. Kortom: een chaos in de 
tweede regeringspartij. 

In de dagbladen heeft men kunnen lezen wat de 
directe aanleiding was tot het vertrek van De Zeeuw. 
Hij had een plan opgesteld om, vooruitlopend op de 
ontwikkeling van het CDA, de KVP al vast om te 
vormen tot een open christen-democratische partij. 

Van meet af aan heeft De Zeeuw gevochten voor 
een nieuwe christen-democratische partij, waarin 
KVP, ARP en CHU zouden moeten opgaan. ARP 
en CHU voelen daar niet voor. Zij zien het CDA 
als een federatie van drie partijen, die ieder hun 
eigen identiteit behouden en hechten veel sterker 
aan het levensbeschouwelijke (confessionele) 
karakter van het CDA. 
De onderhandelingen over het CDA verlopen, tot 
grote ergernis van De Zeeuw, zeer traag. Zeker niet 
alleen wegens de meningsverschillen over de orga
nisatorische aspecten. Natuurlijk is hèt probleem de 
politieke koers, die het CDA moet varen. In tegen
stelling tot KVP en ARP zit de CHU in de oppositie 
en ook binnen de KVP en de ARP is lang niet ieder
een gelukkig met de steun door dik en dool' dun aan 
het kabinet-Den Uyl. 
Het plan-De Zeeuw is door het partijbestuur van 
de KVP niet aanvaard. Er is zelfs nauwelijks over 
gediscussieerd. "Diep teleurgesteld," zoals hij zelf 
verklaarde, heeft De Zeeuw de voorzittershamer 
na ruim 31/ 2 jaar neergelegd. "De partij loopt leeg," 
verklaarde hij. "Zij voert geen duidelijk beleid, be
seft niet wat er op het spel staat." 

De Volkskrant heeft in een commentaar op het 
vertrek van De Zeeuw gesteld dat later misschien 
zal blijKen dat het hervormingsplan-De Zeeuw een 
laatste poging was om te voorkomen dat het CDA
bouwsel in elkaar stort. Of het zo'n vaart zal lopen, 
zal inderdaad nog moeten blijken. Maar dat de 
moeilijkheden nog lang niet van de baan zijn, is 
wel zeker. Wij verheugen ons daar niet over. WO
voorzitter Korthals Altes heeft in zijn installatierede 
nog gezegd dat het landsbelang gediend is met 
een spoedige totstandkoming van het CDA. 

PPR-Kamerlid Van Gorkum - al geruime tijd niet 
meer gelukkig met het kabinet-Den Uyl, dat hem 
niet radicaal genoeg is - heeft naar aanleiding van 
de KVP-moeilijkheden gepleit voor nieuwe verkie
zingen. "Eerst is 0'66 leeggelopen, toen kwam de 
scheuring in OS '70 en nu weer in de KVP. De 
politieke verhoudingen zijn grondig veranderd," 
aldus Van Gorkum. Wij zijn het niet zo vaak met 
PPR'ers eens, maar in dit geval reiken wij hem de 
hand. Nieuwe verkiezingen. De WO is er voor 
klaar. 

• 

/Heel 
veel 
dank 

Ik heb mij nog zelden zo slecht 
bespraakt gevoeld als op zater
dag 15 maart in het Turfschip in 
Breda, toen ik wilde bedanken 
voor alle lieve woorden, schitte
rende geschenken en hulde. Ik 
wil nogmaals uit de ·grond van 
mijn hart u allen hiervoor danken. 
Een zo mooi afscheid vergeet 
men nooit en in de herinnering 
blijft het veel beter hangen dan de 
problemen en moeilijkheden die 
men gedurende een zesjarig voor
zitterschap heeft gehad. Die 
moeilijkheden en problemen zijn 
overigens noch talrijk, noc"h groot 
geweest. Ik heb met u allen een 
geweldige tijd gehad. Ik ben u 
ook daarvoor dankbaar. Zonder 
alle vriendschap vanuit de partij 
had ik mijn taak nooit zo lang kun
nen vervullen. Het is nu aan mij 
om daarvoor de partij te danken. 

Na thuiskomst en gedurende cie 
dagen na .. Breda" hebben mij 
nog heel veel brieven bereikt. 
Ik wil àlle schrijvers zelf ant
woorden. Het is mogelijk dat dat 
even duurt, laat men dat dan niet 
als een gebrek aan erkentelijk
heid beschouwen. Vast via Vrij
heid en Democratie ook hiervoor 
heel veel dank. 

HAYA VAN SOMEREN 
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Keja over verruimin.g 
ge"UTeten.sbez~ren. 

Het kabin.et is er n.iet 
Na wekenlang te hebben ge
dubt is het kabinet er in ge
slaagd om een wetswijziging 
gewetensbezwaren hef Cats
huis uit te krijgen. Geestelijke 
vaders van dit voorstel zijp 
staatssecretaris Van Lent (de
fensie) en minister Van Agt 
(justitie). Ook de handtekenin
gen van minister Vredeling 
(defensie) en minister Boers
ma (sociale zaken) staan er 
onder. 

Samengevat is de nieuwe re
geling als volgt: 

• Een brief aan de minister 
van defensie is voldoende. 
• Toetsing van de gewetens
bezwaren zal alleen geschie
den als meer dan achtduizend 
opgeroepen dienstplichtigen 
onder de dienstplicht uit willen 
komen. 
• Wie als gewetensbezwaar
de wordt erkend moet ver
vangende dienstplicht vervul
len. Dat duurt een derde lan
ger dan de normale dienst
vervulling, met een minimum 
van achttien maanden. 
• Men kan worden erkend als 
men principieel tegen elke 
vorm van geweld is, als 
atoompacifist, als men be
zwaar heeft tegen het gebruik 
van bepaalde wapens, of als 
men krijgshandelingen van 
een navo-partner in strijd met 
het internationale recht vindt. 

Van Lent heeft gezegd dat het 
voldoende is om de bezwaren 
schriftelijk uiteen te zetten via 
een speciaal formulier. Het is 
de bedoeling om de uitvoerige 
toetsing van die bezwaren 
door een speciale commis
sie achterwege te laten. Maar 
als het te gek wordt (meer 
dan achtduizend gewetens
bezwaarden) dan wordt de 
toetsingscommissie wel weer 
van stal gehaald. 

Bedenkelijk 
Eén van de defensiespecialis
ten van de VVD-fractie, Keja, 

VVD-Kamerlid G. Keja 
. . . veel bezwaren 

Staatssecretaris Van Lent 
. . . geestelijke vader 

gaf als zijn persoonlijke reac
tie: "Dat er pas toetsing op
treedt als zich meer dan acht
duizend dienstweigeraars aan
melden vind ik een heel be
denkelijke zaak. Het lijkt alsof 
het kabinet het met de ver
ruiming nu mooi in orde 
heeft maar in feite is dit twij
felachtig. Beoordeling van ge
wetensbezwaren is altijd een 
moeilijke zaak en het is on
zin dat iemand alleen op re
ligieuze gronden erkend zou 
kunnen worden, zoals tot nu 
toe vooral gebeurde. 
Maar om de toetsing nu ge
heel op te hangen aan het 
aantal aanmeldingen is ver
keerd". 

Keja noemt als voorbeeld dat 
bij 7500 aanmeldingen voor 
gewetensbezwaren het licht 

uitge
komen. 
op groen wordt gezet. Maar 
zijn het er 8100 dan gaat het 
licht op rood en worden alle 
8100 uitvoerig onderzocht. 
"ban is het toch veel be
ter om iedereen te toetsen, 
onafhankelijk van het aantal 
dat zich aanmeldt", meent 
Keja. 

Hij heeft bovendien tegen de 
nu voorgestelde regeling als 
bezwaar dat daarmee het 
vrijwilligersleger in huis wordt 
gehaald. "In de VVD-fractie 
bestaan daartegen nogal wat 
bezwaren", zegt Keja. Ook 
ziet hij niet goed in wat dan 
nog de taak zou zijn van de 
commissie-Mommersteeg die 
alle voor- en nadelen van een 
vrijwilligersleger moet gaan 
bestuderen. 

Tegenvaller 
Conclusie van Keja: ",k zie 
veel bezwaren in deze metho
de. Ik moet ook zeggen dat 
het me tegenvalt waar het ka
binet nu mee is gekomen. 
Verwacht was dat het kabi
net via een wetswijziging pre
cies zou aangeven wat nu 
eigenlijk onder gewetensbe
zwaren wordt verstaan. Door 
met deze getalregeling te 
werken geeft' het kabinet te 
kennen dat ze op die vraag 
geen antwoord hebben kun
nen vinden. Ze zijn er gewoon 
niet uitgekomen". 

Keja verwacht overigens dat 
de grens van achtduizend 
hoog genoeg zal zijn om toet
sing uit de weg te kunnen 
gaan. ",k vermoed dat men 
onder die grens zal blijven. 
Maar dat is nattevingerwerk. 
Niemand weet het". 

• 

ln.!Jit artikel besteedt 
Ph. C. la Chapelle 
aandacht aan de 
ruimtelijke ordening, 
naar aanleiding van het 
onlangs in d&':Tweede 
Kamer·gehóudèn ·· 
begrotingsdebat. Het 
artikel.ls gebaseerd op 

. een gesprek met vvo
Kamerlid drs. · ... ·· .•. ·.•· , 
J. F. Scherpenhli!ize:ri en 
op enkeré gegevens van 
de dienst · 
vootlièhting vl!ln.hitt · 
mlriistèrie van Verkeér .. 

. en yiiatenftaat, · 

De h;er. Scherpen.hq~en 
heeft soclale· geogràfie 
gestudeerd met als 
spec::ialisatie de 
planol9gie, Ti)dens zijn .. 
studie washij leraar· 
aardrijkskunde, daarna 
was hij als planoloog 
werkzaam bij de 
gemeente Groningen. 

. Hij is lid van de 
Provinciale Staten van 
Groningen en sinds 
januari 1973 lid van de 
Tweede Kamer. Dat de 
Kamer hem vorige 
inaand benoemde tot 
voorzittin van de 
bijzondere 
Kamercommissie voor 
nationalw 
landschapsparken is een 
succes voor de WD, 
rnaar zeker niet minder 
:èen persoC!nfijk succes 
voor het l'log jonge 
Kámerlid. Aan die 
nàt!onale 
landschapsparken hopen 

· wij overigens in een der 
komende nummers van 
ons blad afzonderlijk 
aandacht te besteden. 
Zeer onlangs is de heer 
Scherpenhuizen 
.benoemd tot lid van de 
commissie inspraak 
van de raad van advies 
voor de ruimtèlijke 
ordening. 
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ia.k vanfléXihelè 
Met elkaar maken wij voor 
allerlei doeleinden aanspraak 
op de grond, bijvoorbeeld om 
te wonen, te werken, ons te 
verplaatsen en om te re
creëren. Die aanspraken zijn 
groter dan de beschikbare 
ruimte. Dat betekent dat prio
riteiten gesteld moeten wor
den. En daarmee komt men 
op het begrip ,.ruimtelijke or
dening": de planning die 
noodzakelijk is om zoveel mo
gelijk aanspraken te verwe
zenlijken door een maximaal 
gebruik van de ruimte bij een 
minimale aantasting van de 
vrijheid. 

Deze omschrijving is afkom
stig van drs. J. F. Scherpen
huizen, Tweede Kamerlid voor 
de VVD en eerste woordvoer
der van onze fractie op het 
gebied van de ruimtelijke or
dening. Een voor ons kleine 
land uitzonderlijk belangrijke 
zaak, die veel meer aandacht 

·verdient dan zij doorgaans in 
de publiciteitsmedia krijgt . .,Er 
wordt in het parlement wel 
degelijk uitvoerig over ruim
telijke ordening gepraat", zegt 
Scherpenhuizen, .. maar meest
al valt dat samen met debat
ten over volkshuisvesting en 
woningbouw, die veel eerder 
de kranten, radio en televisie 
halen. Wij hebben een minis
terie van volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening. Eigenlijk 
is die naam fout. Het zou be
ter zijn te spreken van een 
ministerie van ruimtelijke or
dening en volkshuisvesting, 
omdat volkshuisvesting een 
onderdeel is van ruimtelijke 
ordening en niet omgekeerd". 

Belangstelling 

De VVD wordt wel verweten 
dat zij voor ruimtelijke orde
ning niet zoveel belangstel
ling heeft. Scherpenhuizen: 
.,Dat wordt misschien ver
oorzaakt, zoals ook wel op 
andere terreinen, door onze 
rationele benadering en onze 
(te) weinig emotionele opstel-

VVD-Kamerlid J. Scherpenhuizen 

ling. Maar de indruk en het 
verwijt zijn onjuist. Dat mag 
ook blijken uit het succes, dat 
wij in de Tweede Kamer met 
onze voorstellen hebben". 

Scherpenhuizen doelt daar
bij o.a. op enkele door hem· 
ingediende moties bij het on
langs gehouden debat over de 
begroting van minister Gruy
ters. Zijn motie, waarin hij 
pleitte voor een doelmatige 
procesplanning bij het natio
naal ruimtelijk beleid, mede
ondertekend door de PvdA 
D'66 en de PPR, werd door 
de Kamer aangenomen (KVP, 
ARP en CHU waren tegen). 
Een andere motie-Scherpen
huizen, vragend om bekorting 
van de bestemmingsplanpro
cedures, werd met een grote 
meerderheid aangenomen (al-

leen CPN, PSP en PPR te
gen). 

Prognoses 
Bij het ruimtelijk beleid moet 
men uitgaan van een bepaald 
verwachtingspatroon. Van cij
fermatige prognoses dus, bij
voorbeeld omtrent de bevol
kingsgroei, omtrent de gezins
samenstelling, de welvaarts
toeneming, de industriële ont
wikkeling, de behoefte aan re
creatiegebieden enz. Aan de 
hand van zulke prognoses 
moet een beleid worden vast
gesteld. De kunst is om dat 
een dynamisch beleid te doen 
zijn, want men wordt gecon
fronteerd - ondanks de prog
noses - met een telkens wis
selend patroon van aanspra
ken op het gebruik van de 
ruimte. 

In het verleden heeft men bij
voorbeeld een veel grotere be
volkingsgroei verwacht dan 
thans. De snelle verandering 
in bepaalde opvattingen (het 
gebruik van de pil en der
gelijke) heeft men niet zien 
aankomen, evenmin als de 
daling van de huwelijksleef
tijd en de grote toeneming 
van het aantal echtscheidin
gen en onvolledige gezinnen. 
Typische welvaartsvragen zo
als: .,willen we liever een 
kind of liever een auto?" 
zijn een rol gaan spelen. Het 
zijn dit soort factoren waar
door de prognoses niet uitko
men. 

Windmolens 

Opvattingen veranderen voort
durend. Scherpenhuizen haalt 
graag een uitspraak aan van 
zijn fractiegenoot Tuijnman, 
die jarenlang de ruimtelijke 
ordening heeft behartigd: .. Als 
men· 200 jaar geleden aan 
ruimtelijke ordening had ge
daan, zouden we in ons land 
geen windmolens hebben. 
Want een dergelijke aantas
ting van het landschap zou 
men niet hebben getole
reerd". Nu staan de windmo
lens - zeer terecht overigens -
op de monumentenlijst. Wie 
weet staan de rijkswegen en 
klaverbladen er in het jaar 
2200 ook op .... 

Toeneming van de welvaart 
was tien, vijftien jaar gele
den een onbetwist uitgangs
punt in het denken van alle 
politieke partijen en - naar 
men mag aannemen - in dat 
van vrijwel de gehele bevol
king. Nu gaan steeds meer 
stemmen op die welvaarts
groei te beperken, uit vrees 
dat zij zal leiden tot aantas
ting van het milieu, tot een in 
veel opzichten onaalllvaard
baar leefklimaat. Politiek is 
het laatste woord daarover 
nog lang niet gesproken, maar 
ook hier dient zich weer een 
factor aan, die tot gevolg 
kan hebben dat bestaande >> 



prognoses niet uit zullen ko
men of dat prognoses die 
thans opgesteld worden on
der invloed van modieuze op
vattingen 1ater onjuist zullen 
blijken. 

Flexibele planning 

Het is de vraag of je des
kundige toekomstvoorspel
lers dit soort dingen kwalijk 
kunt nemen. ,.Dat geloof ik 
niet", zegt Scherpenhuizen, 
,.want je moet tenslotte er
gens van uit gaan. Maar ik 
vind het ook niet zo belang
rijk. Belangrijker is wat je met 
de prognoses doet. Steeds 
worden daarbij minima en 
maxima aangegeven. Bij het 
beleid moet je naar mijn me
ning van de minima uitgaan, 
maar de planning zó maken 
dat de maxima zo nodig te 
verwezenlijken zijn. Dat ver
eist een flexibele planning, 
een voortdurend bijstellen van 
de plannen". 
Nu is dat, voor elke over
heid van welke politieke sa
menstelling ook, bepaald ni.et 
eenvoudig. Op een gegeven 
ogenblik worden beslissingen 
genomen en wordt een begin 
gemaakt met de uitvoering 
daarvan, naar men moet ho
pen op grond van de beste 
inzichten op dat moment. Het 
terugdraaien van de zaak is 
dan niet altijd meer mogelijk, 
zelfs niet als iedereen eigen
lijk vindt dat het zou moeten 
gebeuren. Vooral bij projecten 
op de lange termijn komen die 
problemen aan de orde, zou 
men niet zelden enorme kapi
taalvernietigingen onder ogen 
moeten zien. Het .. afmaken 
waar je eenmaal mee begon
nen bent" komt dan te staan 
tegenover de eis van een flexi
bele planning en het wordt 
een afwegen van belangen. 

Markerwaard 

Een voorbeeld is de Marker
waard. Toen in 1918 de Wet 
op afsluiting van de Zuiderzee 

Een van de zes varianten voor de Markerwaard 

werd aangenomen, werd te
vens in principe besloten tot 
inpoldering, niet alleen van de 
inmiddels tot stand gekomen 
Noord Oost Polder en de twee 
zuidelijke IJsselmeerpolders, 
maar ook van de Marker
waard. 
We leven nu bijna 60 jaar 
later en de vraag is gerezen 
of men indèrdaad tot inpol
dering van de Markerwaard 
moet beslissen. Op zichzelf is 
de flexibele planning in dit 
opzicht goed gelukt: men kan 
nog steeds besluiten om wèl 
of om niet in te polderen. 
De zaak is verheven tot plano
logische kernbeslissing en in 
een rapport van Rijkswater
staat (daterend van december 
1972) worden zes variariten 
opgesomd voor de toekomsti
ge vorm van het gebied, van 
geen inpoldering via beperkte 
inpoldering tot grote inpolde
ring met randmeren. Het 

wachten is op een advies van 
de Raad van de Waterstaat, 
waarna kabinet en parlement 
zich over de zaak zullen moe
ten uitspreken. 

Intussen is de dijk Enkhuizen
Lelystad op een gat van 2,7 
km na voltooid. 
Die dijk wordt nodig geacht 
om waterhuiskundige redenen 
en ter verzekering van de 
veiligheid van de kust van 
Noordholland. Tegenstanders 
van de inpoldering van de 
Markerwaard vrezen dat de 
dijk als eerste stap tot inpol
dering gezien moet worden en 
dat straks het argument ge
hanteerd zal worden: ,.nu de 
dijk er éénmaal is, ten koste 
van vele honderden miljoe
nen, moeten we ook verder 
gaan". 

Bestemming 
,.Dat is natuurlijk helemaal 

8!!$l.!lAI\IL1 PI.AN 

- -- 0\JK 
-. ~ HOfJFOVF.I'!B!Nl'HNG 

- - &:t.AM\f'oi,)Kf: NEV,NVERB"'O<NGI 
1'\AI~Vf.rHliN!;IING' 

KANAAl 

• f!l G.itMAA~ 

C~" C~."' ,S1,\JJS, K!;EfHH\!IS I 

ua H!JHlH STtrDHI,!Kli ~)f!BOUWINtl ! 
MARKERWAARD vaf'iant mi 

niet nodig", zegt Scherpen
huizen hierover . .,Ik wil mij op 
dit ogenblik niet uitspreken 
vóór of tegen inpoldering en 
bovendien ligt dat meer op 
het terrein van mijn fractie
genoten Waalkans en De 
Beer. Maar wel kan ik een 
aantal punten van overwe
ging aangeven, op grond 
waarvan men een politieke 
keus moet maken. 

Als men de Markerwaard zou 
inpolderen, kan men toch nog 
weer een flexibel beleid voe
ren ten aanzien van de be
stemming die men aan het 
gewonnen land geeft. Je kunt 
plei,ten voor een agrarische 
bestemming, voor woning
bouw of voor een recreatieve 
bestemming en je moet het 
vraagstuk van een tweede na
tionale luchthaven (wel of niet 
en eventueel waar) mee in 



overweging nemen. Het invul
len van de Markerwaard is na
tuurlijk óók een planologische 
zaak, .maar kan los staan van 
het besluit het gebied in te 
polderen. 

Besluit men niet tot inpolde
ring over te gaan, dan geloof 
ik- dat je daarbij in de eerste 
plaats zou moeten opmerken 
dat het geen besluit voor de 
eeuwigheid hoeft te :Zijn. Zou
den de inzichten zich wijzigen, 
dan is inpoldering later im
mers altijd nog mogelijk. Niet
inpoldering betekent dat je 
het gebied desgewenst óók 
een recreatieve bestemming 
kunt geven, met name in de 
sfeer van de watersport. Tus
sen haakjes kun je daarbij 
overigens aantekenen dat 
daarvan het meest de bezit
ters Van grote jachten plezier 
zouden hebben (voor wie er 
altijd toch nog 1200 vierkante 
kilometer IJsselmeer over
blijft, ook na eventuele inpol
dering van de Markerwaard), 
terwijl de mensen . met een 
klein bootje meer hebben aan 
kleine randmeren". 

Scherpenhuizen geeft, zoals 
hij zegt, wat overwegingen 
aan, zonder volledig te zijn en 
zonder een oordeel uit te 
spreken. Waar het in het ka
der van dit artikel om gaat is 
te signaleren dat lange
termijn-beslissingen enerzijds 
bijzonder moeilijk zijn, · an
derzijds niet desastreurs hoe
ven te zijn als men maar bij 
elke stap voldoende mogelijk
heden houdt om zo nodig van 
koers te kunnen wijzigen. 

Kleine kernen 

Een ander actueel onderwerp 
op het terrein van de ruimtelij
ke ordening is de groei van 
kleine kernen. In de Tweede 
Nota Ruimtelijke Ordening is 
als beleidslijn aangegeven dat 
kleine kernen nog slechts be
perkt zouden mogen groeien. 

Van dat beleid is weinig te
recht gekomen. De grote ste
den en de aangewezen groei
kernen zijn niet in staat ge
weest een woningpakket te 
bieden waar kennelijk wel 
vraag naar was. Dat heeft de 
groei van kleine kernen, tegen 
het voornemen in, tot gevolg 
gehad. 

.. Minister Gruyters wil die 
groei nu abrupt stoppen en 
daartoe o.a. zijn bevoegdhe
den gebruiken bij het afge
ven van bouwvergunningen. 
Op zichzelf vind ik dat niet 
onjuist, want ik sta in dit 
opzicht achter het in de Twee
de Nota neergelegde uit
gangspunt. Mijn bezwaar richt 
zich echter tegen het abrupte. 
Ik vind dat de afremming ge
leidelijk moet geschieden en 
dat je de kleine kernen gele
genheid moet geven tot een 
afronding te komen. Je moet 
bijvoorbeeld rekening houden 
met het verzorgingsniveau en 
de groei van de eigen bevol
king. 

Het beleid heeft wat die kleine 
kernen betreft de afgelopen 
jaren gefaald. 

I 
Er is een stuk wildgroei ge
weest. Maar je kunt ook niet 
zeggen dat er helemaal niets 
is gebeurd. Zonder de maat
regelen die wêl genomen zijn, 
zou die wildgroei veel ernsti
ger vormen hebben aangeno
men. Nu is de zaak beslist 
nogwel te redden. Maar men 
moet oppassen dat de gevol
gen van het falend beleid niet 
zonder meer afgewenteld 
worden op die kernen, die het 
slachtoffer dreigen te wor-, 
den". 

Per incident 

Scherpenhuizen karakteri
seert het gevoerde beleid, van 
Gruyters en zijn voorgangers, 
als: een beleid per incident. 
Men is teveel vooruitgelopen 
op nog vast te stellen plan
nen. Dat wordt algemeen er
kend, getuige het feit dat de 
Kamer de eerder bedoelde 
motie aannam om tot bekor
ting van de procedures te ge
raken. 

Maar met die bekorting alleen 
is men er niet. Er zal ook 
veèl meer gestreefd moeten 
worden naar het op een rijtje 

zegt het al! 
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zetten van een aantal be
langrijke uitgangspunten voor 
een landelijk concept. ..Er 
moet", aldus Scherpenhuizen, 
.. een tijd- en relatieschema 
komen en daarom heb ik in 
mijn aangenomen motie dan 
ook gevraagd. Wetten moeten 
op elkaar afgestemd worden, 
er moeten structuurschema's 
komen bijvoorbeeld voor ver
keer en vervoer, voor de 
zeehavens, voor de scheep
vaartwegen. Vastgesteld moet 
worden op welke termijnen 
aangekondigde nota's zoals 
over de verstedelijking en 
over militaire oefenterreinen 
het licht zullen zien en hoe 
de onderlinge relaties zijn. 

Want zonder die uitgangspun
ten blijft het een beleid per 
incident. 

Een voorbeeld daarvan is, dat 
Gruyters nu al, naar aanlei
ding van de begroting, een 
deel van de oriënteringsnota 
over de kleine kernen gaat 
herschrijven". 

Macht 
Er is bij Gruyters een tendens 
te bespeuren naar meer 
macht voor de minister, ten 
koste van de provinciale en 
gemeentelijke besturen. 

.. Voor je nieuwe machtsmid
delen vraagt moet je kijken of 
je de aanwezige wel (juist) 
hebt gebruikt", .,vindt Scher
penhuizen. ..Natuurlijk moet 
er een landelijk concept zijn, 
maar de gedetailleerde invul
ling daarvan kan naar mijn 
mening het beste op plaatse
lijk niveau gebeuren. Op die 
manier kun je ook het beste 
de belangen van de indivi
duele burger waarborgen, die 
overigens wel eens kunnen 
botsen met het algemeen be
lang, dat nu eenmaal gediend 
is met een ordenende invloed 
van de overheid bij de verde
ling van de schaarse ruimte". 

• 



Kamerjournaal 

• 

,.Ik ben bang dat Den Uyl 
de Colijn van de jaren zeven
tig zal worden. Net als Co
lijn voor de oorlog wordt 
Den Uyl gedreven door edele 
motieven. Maar juist edele 
motieven als mondigheid, ge
luk en inspraak van de werk
nemer zijn de oorzaak van een 
beleid, dat onnodig de werk
loosheid laat voortduren". 
Oud-minister van econo
mische zaken Langman (VVD) 
heeft dat gezegd op een bij
eenkomst van de Nederlandse 
Maatschappij voor Nijverheid 
en Handel in Utrecht. Hij ver
weet de premier dat die de 
moed niet heeft om zijn 
achterban te vertellen hoe de 
vork op dit moment werkelijk 
in de steel zit. , 
In het kielzog van zijn kritiek 
op Den Uyl nam Langman 
NVV-voorman Arie Groene
velt mee, die volgens de oud
minister bevolkingsgroepen 
tegen elkaar ophitst. De lei
ders van de linkse partijen 
hebben weer iets om over na 
te denken. 

Lot 

Staatssecretaris Klein heeft 
een niet getrokken in zijn 
eigen loterij. Alle fracties in de 
Tweede Kamer, met uitzonde
ring van Kleins PvdA, trokken 
een prijs. Het ging om de lo
tingskans voor kandidaatstu
denten om toegelaten te wor
den tot overvolle studierich
tingen. 
Klein had iedereen een ge
lijke kans willen geven. 
Dat klinkt eerlijker dan het is. 
Want een middelbare scholier 
die goed zijn best doet of 
zeer begaafd is haalt betere 
cijfers dan wie de kantjes er 
af loopt of het niet bij kan be
nen. En het mag toch niet 
onredelijk genoemd worden 
dat iemand met goeie cij
fers een grotere kans krijgt 
om een universitaire oplei
ding te volgen dan iemand 
die op het nippertje zijn eind
examen heeft gehaald. 

Onderzoeken hebben immers 
aangetoond dat er een ver
band bestaat tussen de cij
fers op de middelbare school 
en de kans om een universi
taire studie met succes te vol
tooien. 
De Tweede Kamer bracht 
daarom in het voorstel van 
Klein een aantal wijzigingen 
aan om de inlotingskans te 
laten afhangen van het eind
examengemiddelde. 
Ook werd een motie van me
vrouw Ginjaar (VVD) aange
nomen dat Klein binnen twee 
jaar voorstellen op tafel moet 
leggen voor een definitieve 
regeling van dit probleem. 

Fiscus 

Het heeft enige tijd geduurd 
maar nu ziet toch ook staats
secretaris Van Rooijen in dat 
er best wel eens verband zou 
kunnen bestaan tussen de 
enorm hoge belastingdruk en 
de ontduiking. Hij heeft dat 
publiekelijk nog niet toegege
ven, maar dat is slechts een 
kwestie van tijd. Naar aan
leiding van de verhalen die 
de VVD-fractieleden Koning 
en Joekes hierover in de 
Tweede Kamer hebben ge
houden heeft Van Rooijen nu 
toch maar besloten om dit 
eens te laten uitzoeken. 

Er komt een wetenschappelijk 
onderzoek. Dat kan best eens 
aardige resultaten opleveren. 
Bijvoorbeeld dat de fiscus wat 
milder moeten worden. 

Eigen huis 

De VVD vecht samen met de 
ARP al enige tijd vergeefs 
voor het opnieuw aftrekbaar 
maken van de onderhouds
kosten van het eigen huis. 
Niet omdat eigenhuisbezitters 
aan alle kanten in de watten 
moeten worden gelegd, maar 
gewoon omdat aan die maat
regel een aantal voor de 
volkshuisvesting voordelige 

kanten zitten. 
Om' er twee te noemen: er 
zou veel minder werk zwart 
worden gedaan, wat gunstig 
is om de officiële werkloos
heid in de bouw te bestrij
den. En de kwaliteit van het 
woningbestand is er bij ge
baat. 

Oud-minister Langman 
. . . onnodige werkloosheid 

VVD-Kamerlid Th. Joekas 
. .. motie onderhoudskosten ... 



[)en Uyl als Colijn 

Joekes diende bij het kamer
debat over financiën een mo
tie in om de onderhoudskos
ten weer aftrekbaar te maken. 

De VVD-fractie had dit bij de , 
begroting van volkshuisves
ting ook gevraagd in ·een 
motie. 

Toen was die verworpen on
der het motto dat dit bij de ' 
begroting van financiën thuis- 1 

hoorde. Dat bleek slechts een 
smoes, want de motie werd 
nu weer verworpen, op on
duidelijke gronden. Het was 
maar .. krappies an". 

De Tweede Kamer kon de af
gelopen weken zijn lol niet op 
met de staatssecretarissen 
want ook dit item van het . 
kamerjournaal gaat over een 
staatssecretaris, namelijk Ha
zekamp. Hij zorgt binnen 'dit 
kabinet voor de middenstand, 
tenminste voorzover je bij dit 
kabinet kan spreken van zorg i 

voor de middenstand 

Er is een wetsontwerp inge- : 
diend dat een eind moet ma- i 

ken aan de cadeauacties van : 
bedrijven en organisaties. Ook · 

als het tegen bijbetaling gaat 
mag dat straks niet meer. De 
bedoeling is dat het vanaf 1 
juli 1977 helemaal verboden 
wordt. U zult er dus de ko
mende twee jaar nog het no
dige over lezen, gratis, bijbe
talen hoeft niet. 

H:wr 

Alle huurders kunnen vanaf 1 
juli subsidie krijgen. Het geeft 
niet om wat voor woning het 
gaat. Voorwaarde is dat de 
huur in verhouding tot het 
inkomen te hoog is. Twee ca
tegorieën vallen af. Dat zijn 
huizen die een huur doen van 
meer dan 450 gulden per 
maand, en huurders die een 
inkomen hebben van boven 
de 30.000 gulden per jaar. 

De regeling is te ingewikkeld 
om in dit bestek verder uit 
de doeken te ·doen. Inlichtin
gen: op het gemeentehuis. 

Het topoverleg over de onaf
hankelijkheid van Suriname 
verloopt uiterst moeizaam. 
Het zal nog maanden duren 
voordat Nederland en Suri-

name elkaar met pijn weten 
te vinden op een voor beiden 
bevredigende )oslatingsrege
ling". 

Suriname vraagt voor de ko
mende tien jaar hulpverlening 
tot een bedrag van ongeveer 
acht miljard gulden. De Ne-

Top-overleg 
Nederland
Suriname. 
V.l.n.r. de heren 
Croes (Antillen), 
Pronk (Ned.). 
Hoost (Suriname). 
Arron- (Suriname). 
Den Uyl (Ned.), 
Evertzs (Antillen) 
en De Gaay 
Fortman (Ned.). 

derlandse regering denkt aan 
een bedrag dat hierbij niet in 
de schaduw kan staan. Eén 
ding staat vast: men moet 
het eens worden, want in no
vember wordt de onafhan
kelijke staat Suriname gepro
clameerd. 

• 
Doctor Freddy·. 
In Elseviers Magazine van 22 
maart heeft hoofdredacteur 
dr. F. A. Hoogendijk commen
taar geleverd op de algemene 
ledenvergadering van de VVD 
te Breda. Hij construeert daar
in een tegenstelling tussen 
enerzijds mevrouw Vah So
meren en Wiegel, anderzijds 
Korthals Altes. 

Mevrouw Van Someren en 
Wiegel hielden beiden .. een 
rechtse rede, polariserend te
genover links," aldus Hoogen
d ijk, en .. Korthals Altes zegt 
dat de WD in het politieke 
midden thuis hoort.'' Verder 
beweert hij dat de WO-lei
ding .. nog steeds niet heeft 
uitgemaakt of de VVD een 
middenpartij moet zijn of een 
rechtse partij." 

Het is dat doctor Freddy zo'n 
bekendheid geniet als tele-

visiester, wat hem voor een 
deel van het grote publiek het 
aureool van een .,deskundige" 
geeft. Anders zouden we niet 
op deze onzin reageren. Freddy 
voert geen enkel argument 
aan om zijn stelling te bewij
zen dat Haya en Hans een 
.. rechtse rede" hielden. Hij 
heeft kennelijk ook. minder 
goed geluisterd dan bijvoor
beeld Piet Heil van Het Vrije 
Volk, die in zijn krant tot de 
conclusie komt: .. De VVD 
heeft zijn koers weer iets 
verder naar het midden ver
legd." 

Freddy heeft eens tegen de 
WD aan willen schoppen. 
Een mode waar blijkbaar ook 
Elseviers Magazine aan mee 
moet doen. 

Ph. C. 

• 



door onze redacteur buitenland 

Drie brandpunten 
in de urereldpolitiek 
Het is moeilijk te zeggen wel
ke internationale gebeurtenis 
in de afgelopen weken het 
belangrijkst voor onze wester
se wereld genoemd moet 
worden, de ontwikkelingen in 
Cambodja waar Lon Nol het 
onderspit lijkt te gaao delven, 
in Vietnam waar de situatie 
voor Thieu ook al niet roos
kleurig is, de dood van koning 
Feisal en het falen van Kis
singer om de vrede in het 
Midden-Oosten naderbij te 
brengen of de ontwikkelingen 
in Portugal waar een mislukte 
coup van rechts de linker zijde 
aanzienlijk versterkte. 
Al deze gebeurtenissen kun
nen gezien worden in het licht 
van de Amerikaanse buiten
landse politiek, daar de Vere
nigde Staten er zeker in de eer
ste drie gevallen zeer nauw 
bij betrokken zijn. En Portu
gals lidmaatschap van de 
NATO maakt dat Washington 
ook in het laatste geval de 
gebeurtenissen nauwelijks als 
een neutrale waarnemer kan 
volgen, al lijkt het vooralsnog 
onwaarschijnlijk dat de linkse 
militairen de NATO de rug zul
len toekeren.Bovendien wordt 
in Portugal niet de belangrijk
ste bondgenoot in de alliantie 
gezien. 

Zuidoost-Azië 
Moeilijker heeft president 
Ford het voorlopig met de 
situatie in Zuidoost-Azië. Zijn 
herhaalde dringende verzoe
ken aan het Amerikaanse 
Congres vinden geen welwil
lend gehoor. Het Congres is 
vastbesloten de buitenlandse 
politiek niet opnieuw aan zijn 
greep te laten ontsnappen en 
ziet in Fords pogingen de hulp 
aan Vietnam en Cambodja 
te intensiveren een begin van 
een nieuw Amerikaans mili
tair avontuur in dit deel van 
de wereld, een avontuur waar 
men zich twee jaar geleden 
pas met zoveel moeite aan 
had ontworsteld. Fords argu
menten klinken dan ook wei-

nig overtuigend. Dezelfde 
redeneringen van weleer dui
ken op, door de NRC-com
mentator met .. versleten reto
riek" aangeduid: de domino
theorie, de geloofwaardigheid 
van Washington als bondge
noot, het spook van het iso
lationisme, en de illusie dat 
Zuidoost-Azië met nog wat 
extra hulp in staat zal zifn 
op eigen benen te staan. 

In Cambodja heeft Washington 
de domino zelf omgegooid 
toen het toeliet dat de nog 
enigszins neutrale Sihanoek 
werd verdreven om plaats te 
maken voor de pro-westerse 
Lon Nol. Het akkoord van Pa
rijs dat in Vietnam de vrede 
moest brengen heeft die be
lofte van begin af aan nauwe
lijks ingehouden, maar bood 
Washinton de gelegenheid 
zich uit het wespennest terug 
te trekken. Omkering van die 
situatie behoort niet tot de 
mogelijkheden. Het Congres 
zal daarin zeker niet toestem
men, noch kan Ford rekenen 
op een volmacht als waar 
president Johnson na het 
,.Tonkin-incident" over kon 
beschikken om de zaken 
naar eigen inzicht te regelen. 

Met dit alles is vooral de 
Amerikaanse minister van 
buitenlandse zaken Kissinger 
in een zeer moeilijke posite 
geraakt. Hij was het immers 
die als eerste verantwoorde
lijke voor de Parijse akkoor
den gezien kan worden. Sa
men met de Noordvietnamese 
onderhandelaar mocht hij er 
eens de Nobelprijs voor de 
vrede voor ontvangen, een 
vrede die nooit werkelijkheid 
is geworden. 

Midden-Oosten 
Des te zwaarder zal het hem 
gevallen zijn juist nu te moe
ten aanvaarden dat hij er op 
een ander terrein niet in ge
slaagd is iets tot de vrede 
bij te dragen in deze wereld. 
Zijn onvermoeibaar heen en 

weer reizen in het Midden
Oosten heeft hem deze keer 
niets opgeleverd. Een nieuwe 
deelovereenkomst tussen Is
raël en Egypte, waarbij de 
eerste bereid was grote delen 
van het op Egypte veroverde 
gebied prijs te geven, is niet 
tot stand gekomen. De Egyp
tenaren weigerden in welke 
vorm dan ook te verklaren dat 
zij af zouden zien van mili
taire acties tegen Israël en 
dit had het laatste land als 
voorwaarde voor een over
eenkomst gesteld. Het is 
eigenlijk onbegrijpelijk dat 
een man als Kissinger de il
lusie kon koesteren dat hij 
beide partijen op dit punt 
tot elkaar zou hebben kunnen 
brengen. Hij kon weten dat 
president Sadat van Egypte 
nooit bij machte zou zijn - al 
zou hij het zelf wel willen -
een dergelijke stap te doen. 
Zowel in het binnenland als 
in de omliggende Arabische 
landen zou deze hem immers 
niet in dank zijn afgenomen. 
En voor Israël zal de ontwik
keling in Zuidoost-Azië nau
welijks een aanmoediging ge
weest zijn om zich tot vage 
en halve akkoorden met 
Egypte te laten verleiden, 
waarbij het een deel van zijn 
bufferstaat en - naar zijn ge
voel - een belangrijk deel 
van zijn veiligheid zou opof
feren in ruil voor, ja, voor wat 
eigenlijk, terwille van Kissin
gers prestige? 

Wat nu voor het Midden
Oosten nog rest is een her
vatting van de .Conferentie 
in Genève, dit tot groot ge
noegen van Moskou, Syrië 
en de Palestijnen. Kissinger 
heeft zijn best gedaan dat 
perspectief te vermijden. 

Dat met het mislukken van 
poging de vrede dichter bij 
is gekomen kan niet wor
den gezegd - dat die vrede 
echter wel afhankelijk is van 
de medewerking van alle be-

trokkenen, dus ook van Mos
kou, Syrië en de Palestijnen 
staat echter vast. De weg 
daarheen lijkt nog zeer lang 
en men kan alleen maar 
hopen dat hij niet door nieuwe 
oorlogen zal worden onder
broken. 
Wat de gevolgen zullen zijn 
van de moord op koning Fei
sal van Saoedi-Arabië is op 
dit moment nog niet te over
zien. Zeker is dat met hem een 
van de stabiliserende factoren 
in het Midden-Oosten ver
dwenen is. Washington ver
loor opnieuw een trouwe - zij 
het ongemakkelijke - bondge
·noot. 

Portugal 
Nog even Portugal. Het vesti
gen van een democratie naar 
ons model in een land dat 
tientallen jaren autoritair is 
geregeerd is moeilijker dan de 
meesten van ons verwachten, 
maar dat is nauwelijks ver
bazingwekkend. Als je kennis 
neemt van de inmense pro
blemen waar zo'n land mee 
te kampen heeft: een poli
tiek onmondige bevolking, 
restanten van oude machts
verhoudingen, het gevaar van 
terugkeer naar die oude 
machtsverhoudingen, druk 
vanuit het buitenland van bal
lingen en hen welgezinden 
etc., etc., dan is het duide
lijk dat het eenvoudig kiezen 
van een parlement niet zonder 
meer de remedie is voor al 
deze problemen. Natuurlijk 
kan daaruit een begin van 
een nieuwe ontwikkeling naar 
een gezonde politieke samen
leving voortkomen en men 
moet dan ook hopen dat de 
ontwikkeling langs deze weg 
zo snel mogelijk op gang 
wordt gebracht. Maar de de
mocratie in Portugal zal nog 
lange tijd aan allerlei kinder
ziekten lijden, dat staat wel 
vast. Nu maar hopen dat 
extremisten van welke kant 
dan ook die tijd niet zullen 
benutten ten eigen bate. e 



door F. Wijsenbeek, secretaris van de liberale groep in het Europese parlement 

Europese 
verkiezingen in zicht 
Op de Algemene ledenverga
dering is het belangrijke be
sluit genomen om tot de 
Europese federatie van libe
rale partijen toe te treden. Dit 
is belangrijk in verband met 
de verkiezingen voor het 
Europese Parlement, die na 
de Europese topconferentie in 
december in Parijs in ver
schiet zijn gekomen. De libe
ralen in Europa zijn op het 
punt van samenwerking alle 
andere politieke groeperingen 
ver vooruit, zoals we vorige 
week al meldden. 

In het slotcommuniqué con
stateerden de regeringsleiders 
in december dat het in het 
Verdrag van Rome gestelde 
doel, te weten algemene ver
kiezingen voor het Europese 
Parlement, zo spoedig moge
lijk dient te worden verwezen
lijkt. Het parlement werd aan
gespoord voorstellen in deze 
uit te werken. 
Volgend jaar zal het parle
ment over de uitgewerkte 

voorstellen moeten beslissen 
en dat betekent dat ook de 
politieke partijen, zowel natio
naal als met elkaar binnen de 
Negen Europese landen, zich 
serieus op deze verkiezingen 
zullen gaan moeten voorbe
reiden. 

Hoe de Europese verkiezingen 
zullen plaatsvinden valt nog 
niet te voorspellen. Maar het 
is zeker dat het uitgesloten is 
dat de politieke partijen op 
nationaal niveau, elk afzon
derlijk en eigenmachtig kun
nen beslissen hoe de verkie
zingen in hun werk zullen 
gaan, volgens welk systeem, 
met welke kandidaten en met 
welk programma. 

Wanneer er vanuit Nederland 
27 afgevaardigden naar dit 
direct gekozen parlement zul
len gaan, zullen daar ten
minste vijf liberalen bij zijn. 
Bij de eerstvolgende kandi
daatstelling voor de Tweede 
Kamer zou dus tegelijkertijd 

Taakverdel!:pg · · 
Het Dágelijks Bestuur, dat op de Algemene Vergadering van 
14 en 1 5 ·maart j.l. tot stand is gekomen, heeft de taken vot~r
lopig als volgt verdeelt: 

Mr. F; KORTHALS ALTES-voorzitter 
- o.m>politieke contacten met Eerste en Tweede Kamerfractie 

.Mr. H. P. TALSMA- ondervoorzitter 
- voorzitter Stichting "Vrijheid en Democratie" 
- voorzitter redactieraad "Vrijheid en Democratie" 
- advh~erend bestuurslid Vereniging van.Staten- en Raadsleden 

van de WO ·· ' 
- secretaris Groep Nederland van de liberale Internationale 
- internationale contacten liberale Internationale 
- ledenadministratie · · 

W. J. A. VAN DEN BERG - algemeen secretaris 
· - zorg voor algemeen secretariaat en correspondentie 
- kadervorming 

·- contacten met nader te bepalen partijcommissies 

H. V. VAN SOMEREN-DOWNER -penningmeester 
- financiën· 
- informatiedienst 
- integratie werkzaamheden stafTeldersstichting, partijcommis-

sies (via alg. secretariaat) en staf Tweede-Kamerfractie · 

voorzien kunnen worden in 
een kandidatenlijst voor het 
Europese Parlement. 
Verder zal men trachten de 
liberale partijen uit de negen 
landen bij elkaar te brengen 
om een gemeenschappelijk 
optreden te bevorderen. Een 
instrument om dit in goede 
banen te leiden is de in ok
tober te Florence ontworpen 
Federatie van liberale partijen 
in Europa, waartoe de VVD 
thans is toegetreden. 
De liberalen zijn de andere 
partijen daarbij vooruit. De 
christendemocraten hebben 
een Unie van Europese chris
tendemocraten, die echter 
niet verder gaat dan regelma
tige ontmoetingen op topni
veau. De socialisten kunnen 
het over niet veel méér eens 
worden dan dat zij samen iets 
moeten doen en ondanks het 
feit dat zij een Federatie van 
socialistische partijen in Euro
pa hebben, zijn zij niet erg 
ver gevorderd op het pad naar 
gecoördineerde politiek of 

daadwerkelijke samenwer-
king. 

Berkhouwer 
In verband met de Europese 
verkiezingen moet de naam 
van mr. dr. C. Berkhouwer 
worden genoemd, die op 11 
maart zijn tweejarig mandaat 
als voorzitter van het Europe
se Parlement heeft neerge
legd. Onder en in grote mate 
dank zij Berkhouwer heeft het 
parlement zijn positie aan
zienlijk versterkt. Aan de voor
bereiding van de topconferen
tie in Parijs heeft Berkhouwer 
intensief via vele persoonlijke 
contacten o.a. met president 
Giscard d'Estaing meege
werkt. 

De Federatie van liberale 
partijen in Europa vindt in 
hem die alle negen landen van 
de Gemeenschap uit eigen 
ervaring kent, een warm voor
stander. 

• 
Dr. R. W. DE KORTE - secretaris voor de voorlichting 
- propaganda (o.a. LPC en NKW) 
- ledenwerving 
- radio- en t.v.-uitzendingen 
- internationale contacten liberale Internationale 
F. LAUXSTERMANN- secretaris voor de organisatie 
- kadervorming en organisatie kadercursussen 
Ir. T. THALHAMMER -secretaris voor de organisatie 
- kadervorming en organisatie daarvan 
.- organisatie(-problemen) in kamercentrales 's-Hertogenbosch, 
· Tilburg en Limburg · 
- informatiedienst 
P. Ch. VOGELY- secretaris voor de organisatie 
·- organisatie(-problemen) kamercentrales, ondercentrales en 

afdelingen ' 
- contact JOVD en LSVN 

De kadervorming en de organisatie daarvan is in gezamenlijk'e . 
Handen van de heren Van den B.erg, Lauxermann en That
hammer. Voor de regionale kadercursussen vindt nauw overleg 
plaats met de Vereniging voor ·staten~ en Raadsleden en met 
de besturen van de kamercentrales. · 

De contacten met de Prof. Mr. B. M .. leidersstichting worden 
in het bijtonder onderhotJden door de voorzitter, de ondervoor
zitter eh de penningmeester, die tev,èns curator van deze stich-
ting zijn. · 
De contacten met de liberale Internationale worden voorname- ~ 

~~ 
.. 
· .. ···.·.·.······.····.··~.· . , ... 
_:·_..· ;·.· 
>·.·"<·· .. ·· 



Door onze parlementaireredacteur 

Leerplicht~et, een. 
staaltje haast~erk 

Met de nieuwe leerplichtwet 
heeft de Tweede Kamer weer 
een weergaloos staaltje 
haastwerk van het kabinet
Den Uyl beleefd. Op de laat
ste dag voor het paasreces 
moest de kamer dit voorstel 
van minister Van Kemenade 
in een vloek en een zucht 
scheren. Als het om een 
hamerstuk gaat is dat niet zo 
kwalijk, maar bij deze wijzi
ging van de leerplichtwet lag 
dat iets anders. 

Waar ging h~t om? Het kabi
net wil met ingang van het 
nieuwe schooljaar een volle
dige leerplicht invoeren voor 
vijftienjarigen. In combinatie 
daarmee wordt voor zestien
jarigen een tweede vormings
dag per week ingevoerd. 

De kamer stond hier zeer aar
zelend tegenover. Niet omdat 
er iets tegen zou zijn om 
jongelui betere onderwijskan
sen te geven, wel omdat zo-

vervolg van pagina 11 

wel het schoolapparaat als 
het bedrijfsleven een derge
lijke maatregel moeten kun
nen verdragen zonder dat de 
scholieren en werkende jon
geren er de dupe van worden. 
Mevrouw Smit-Kroes waar
schuwde daar namens de 
VVD-fractie voor. En zij niet 
alleen. Ook de. confessionele 
fracties hadden grote angst 
dat dit regeringsvoorstel op 
dit moment nog niet rijp was 
en tot brokken zou leiden. 

De houding van de VVD en 
van de confessionele frac
ties kwam tot uiting in twee 
moties. KVP en CHU vroegen 
in een motie-Hermes om de 
leerplicht voor vijftienjarigen 
nog niet door te voeren. De 
VVD vroeg in een motie-Smit
Kroes om de tweede vor
mingsdag voor vijftienjarigen 
nog niet in te voeren. 

"Een schoolvoorbeeld van 

lijk door dè heer Talsma onderhouden, bijgestaan door de. heer 
De Korte; de voorzitter is q.q. lid van het bestuur van de Groep 
Nederland van de Liberale Internationale. 

Deze taakverdeling zal, na enige ervaring te hebben opgedaan, 
nader worden uitgewerkt. 

/ Secretariaat 
Een globale taakverdeling van de staffunctionarissen van het 
algemeen secretariaat is: 

MEJ. Mr. M. M. F. VAN EVERDINGEN -secretaresse van het 
hoofdbestuur 
- dagelijkse leiding van het algemeen secretariaat 
- notulering hoofdbestuur en dagelijks bestuur 
- administratieve voorbereiding algemene vergaderingen, partij-

raad e.d. 
- kandidaatstellingen 
- toepassing statuten en reglementen 
- financiën 
- topkadercursus 
- handboek VVD 
T. TEN BRUGGENCATE, ing. -staffunctionaris voor de organi
satie 
- propaganda 
- ledenwerving en ledenenquêtering 
- radio- en t.v.-uitzendingen 

doordrammen", zo typeerde 
mevrouw Smit-Kroes het 
voorstel v;;~n minister Van 
Kemenade. In plaats van een 
nuttig stuk gereedschap krij
gen de zestienjarigen een stuk 
ballast in hun schooltas, zo 
betoogde zij. De jeugdwerk
loosheid is op dit moment 
toch al enorm hoog. Deze 
maatregel op dit moment zou 
dit volgens haar alleen nog 
maar verergeren. Tegen de 
volledige leerplicht voor vijf
tienjarigen had de VVD-fractie 
minder bezwaren. 

Het haastige kamerdebat le
verde uiteindelijk op dat de 
beide moties werden verwor
pen en dat minister Van Ke
menade zijn plannen mag 
doorzetten. 

De VVD had liever gezien dat 
over de tweede vormingsdag 
pas een besluit zou zijn ge
nomen bij het debat over de 
werkgelegenheid, dat kort na 
het paasreces in de kamer 

wordt gehouden. Volgens mi
nister Van Kemenade zou 
dit te laat zijn omdat er dan 
te weinig tijd overblijft om de 
maatregel administratief voor 
te bereiden. 

Volgens minister Van Keme
nade gaat het om een groep 
van 8000 1 5-jarigen die zon-

' der deze maatregel geen vol
ledig dagonderwijs zouden 
volgen. 

Over de tweede dag voor zes
tienjarigen gaf minister Boers
ma (sociale zaken) toe dat 
de maatregel inderdaad tot 
grotere werkloosheid zou lei
den omdat dit een deel van 
het bedrijfsleven voor onover
komelijke problemen stelt. 

Desondanks: het kabinet 
neemt dit op de koop toe. 
Goedkoop is duurkoop. Dat 
zullen de zestienjarigen spoe
dig ervaren, zo moet worden 
gevreesd. 

• 
- overige publiciteit (brochures, pèrscontacten enz.) 
- organisatie(-problemen) kamercentrales, ondercentrales en 

afdelingen · 
- technische uitvoering informatiedienst 
- regionale kadercursussen 
- redactieraad 

MEVR. H. S. VAN AARTSEN-WARSEN - adjunct-secretaresse 
- informatiedienst 
- ~preekbeurten kamerleden en leden van het dagelijks bestuur 
- notulering hoofdbestuur en dagelijks bestuur 
- beoordeling reglementen van afdelingen 
- secretariaat diverse partijcommissies 
- topkadercursus 

MEJ. M. TH. M. TANGEL- 2e adjunct-secretaresse 
- spreekbeurten 
- notulering hoofdbestuur 
- secretariaat diverse partijcommissies 
- topkadercursus 

MEVR. M. C. VAN DER LOG-VISSER- secretaresse van mej. 
van Everdingen 

· · - handboek WD 
- algemene informatie 
C. L. J. VAN DER MEER -administrateur 
- boekhouding 
- ledenadministratie. 
- contributie-aangelegenheden 



De prof. mr. B. M. Telders
stichting heeft onlangs drie 
rapporten het licht doen zien 
en zoals vorige week op deze 
plaats werd aangekondigd zal 
nu in het kort op de inhoud 
van de rapporten worden in
gegaan. 

Het eerste rapport (no. 24 
in de reeks) is gewijd aan de 
landbouw en is getiteld Naar 
een liberaal landbouwbeleid 
(93 pag. f 12,50). Het rap
port is ontstaan, zeggen de 
samenstellers, ,.uit de be
zorgdheid, die in liberale kring 
(en bepaald niet alleen daar) 
bestaat over de ontwikkeiing 
en de resultaten van de Euro
pese landbouwpolitiek .... 
De opzet van dit geschrift 
is een liberale visie te pre
senteren voor de ontwikkeling 
van de Europese landbouw op 
korte en lange termijn, als
mede een beleidsvorm om 
aan die visie gestalte te ge
ven". 

,.Uitgangspunt vormt de over
tuiging dat het economische 
leven het meest gebaat is 
bij een ondernemingsgewijze 
agrarische productie en dat 
een vrije wereldmarkt nog 
steeds ·het beste allocatie
middel is voor productieve 
krachten". Het EEG-beleid 
zoals dat nu gevoerd wordt is 
vaak onnodig kostbaar. Boven
dien bleef het gemeenschap
pelijke structuurbeleid beperkt 
tot de coördinatie van het 
subsidiebeleid van de lid
staten. Het bestaan van mar
ginale bedrijven wordt zo ge
rekt en de agrarische onder
nemers die zouden willen 
uitbreiden krijgen onvoldoen
de kansen. 

. De rapporteurs willen dat 
agrarische ondernemers die 
lange tijd met een remmende 
overheidsbemoeienis gecon
fronteerd zijn, de mogelijk
heid krijgen zelf weer een ac
tieve rol te gaan spelen in 

Drie rappOrten. van. 
de Télderss·tichtii1g 
het herstructureringsproces. 

De rapporteurs bepleiten ver
der de verruiming van finan
cieringsmogelijkheden o.m. 
door verhoging van de pacht
prijzen tot een redelijk eige
naarsrendement en de oprich
ting van een .. Maatschappij 
voor Grondkrediet". Een ob
jectieve prijsbepaling van 
landbouwartikelen is mogelijk 
door de prijzen van landbouw
produkten te koppelen aan de 
kostenontwikkelingen op de 
grensbedrijven, aldus de rap
porteurs. 

VII.U.B 
Het tweede rapport (no. 25 
in de reeks; 120 pag. f 12,-) 
is getiteld Universiteit, de
mocratie en wetenschap en 
handelt over de Wet Uni
versitaire Bestuurshervor
ming en zijn gevolgen voor 
het functioneren van de uni
versiteit. ..Als opvolger van 
de in een a'antal opzichten 
verouderde Wet op het We
tenschappelijk Onderwijs (die 
uit 1960 dateert) heeft de 
W.U.B. ontegenzeggelijk be
langrijke verbeteringen moge
lijk gemaakt. Door aan alle 
leden van de universitaire 
gemeenschap de gelegenheid 
te geven aan het universitaire 
bestuur deel te nemen, is een 
toestand geschapen waarin 
meer beslissingen in het 
openbaar genomen worpen 
en waarbij degenen die de 
beslissingen nemen ter ver
antwoording geroepen kun
nen worden", aldus de com
missie die verantwoordelijk 
is voor de samenstelling van 
het rapport. 
De rapporteurs hebben echter 
kritiek op de toepassing van 
het begrip democratie in -ver
band met de bestuursstruc
tuur. Het staatskundige de
mocratiebegrip is niet op elke 
willekeurige deelgemeen
schap van toepassing, ,.maar 
slechts op die deelgemeen
schappen waarvan de leden 

functioneel aan elkaar gelijk 
zijn (b.v. een vereniging). In 
der,gelijke gemeenschappen 
kunnen de leden gelijkelijk 
deelnemen aan de interne be
sluitvorming. De universiteit is 
niet opgebouwd uit functio
neel aan elkaar gelijke indi
viduen". 
Men onderscheidt studenten, 

! wetenschappelijk personeel 
en overig personeel, waarbij 
volgens de commissie de zeg
genschap over de inhoud van 
onderwijs en wetenschappe-

: lijk onderzoek - ,.de wezen
lijke taken van·de universiteit" 
- zou moeten berusten bij de
genen die in de kern van de 
zaak voor de inhoud en onder
zoek verantwoordelijk zijn: het 
wetenschappelijk personeel. 
Deze zeggenschap behoort 
niet ongeveer gelijk verdeeld 
te worden onder direct bij het 
universitaire werk betrokken 
geledingen zoals dat in de 
W.U.B. gebeurt. De commis
sie bepleit de instelling van 
vakgroepen, bestaande uit 
wetenschappelijk personeel, 

; en overkoepelende faculteits
raden. De vertgenwoordiging 
van de studenten moet in bei
de gevallen beperkt zijn. 

M1heu en groe1 
Milieu, groei en schaarste 
is de titel van het derde rap
port (no. 26 in de reeks; 204 
pag. f 16,50) dat de Telders
stichting onlangs het licht 
deed zien. Hierin wordt zowel 

. aandacht besteed aan de mi
lieu- als de grondstoffen
schaarsteproblematiek, o.m. 

' aan de hand van hetgeen de 
Club van Rome ten aanzien 

' hiervan te berde heeft ge
bracht. 

, .. Vooropgesteld zij dat men 
vanuit een liberale invalshoek 
zowel kan streven naar een 

' zo schoon mogelijk milieu met 
, als randvoorwaarde een re

delijke voorziening met goe-
deren en diensten als naar 
een zo hoog mogelijke pro
duktie van goederen en dien-

sten met als randvoorwaarde 
een draaglijk milieu". Daarbij 
wijzen de commissieleden 
dwangmaatregelen in principe 
van de hand. ,.Beperking van 
de vrijheid van individu of 
onderneming kan alleen dan 
worden aanvaard wanneer 
aangetoond is dat deze nood
zakelijk is omdat algemeen 
aanvaarde doelen anders in 
gevaar komen .... Ons maat
schappelijk stelsel is bij uit
stek geschikt om de proble
men van milieu en schaarste 
aan te vatten. De scheiding 
van machten tussen publieke 
en private sector maakt het 

, voor de overheid mogelijk 
' regels te stellen en te contro

leren, waaraan het bedrijfsle
ven dient te voldoen .... 
Een zelf producerende over
heid zal veel minder geneigd 
zijn straffe regels te stellen, 
omdat budgettaire overwe
gingen dit zullen bemoei
lijken .... 
De overheid zal zoveel moge
lijk tot een geïntegreerd en op 
lange termijn gericht beleid 
dienen te komen, zodat alle 
relevante aspecten in ogen
schouw worden genomen .... 
Bij '!doorberekening van de 
maatschappelijke kosten aan 
de vervuilerszal rekening~moe
ten worden gehouden met de 
internationale verhoudingen". 
Er zal een beleid moeten 
worden geformuleerd dat 
vooral aandacht schenkt aan: 
Beperking van de bevolkings
groei; beperking van de mi
lieuvervuiling; beter gebruik 
van energie en grondstoffen; 
bevorderen van internationale 
samenwerking. Tot zover heel 
in het kort de voornaamste 
punten van het rapport, dat 
veel interessante gedachten 
bevat. 

We verwijzen verder naar een 
rede van de voorzitter van 
de Commissie, prof. dr. G. 
Zoutendijk, waaraan in het 
vorige nummer nogal wat 
aandacht is besteed. e 



In de Telegraaf van 8 maart 
heeft Tom Brouwer een inter
view ,gepubliceerd, waarin de 
heer J. Vecht, voorzitter van 
het onlangs opgerichte .. Ac
tie-comité tot redding van de 
Nederlandse Confectie-In
dustrie", zijn visie op het be
leid van de Nederlandse re
gering uiteengezet. 

De heer Vecht betoogt in het 
kort het volgende: Doordat de 
vakbonden de looneisen en de 
regering de sociale lasten en 
de belastingen steeds verder 
opgedreven hebben, zijn de 
gezamenlijke, directe- en indi
recte loonkosten in de Neder
landse confectie-industrie uit
eindelijk zo sterk gestegen, 
dat de Nederlandse bedrijven 
niet meer kunnen concurreren 
met soortgelijke industrieën in 
andere landen met lagere 
loonkosten. Zulke landen zijn 
bv. de landen achter het 
IJzeren Gordijn, Noord Afrika, 
Hongkong. 

De Nederlandse bedrijven 
kunnen dan kiezen uit twee 
dingen. Zij kunnen de produk
tie verplaatsen naar een van 
deze landen met lagere loon
kosten en dan vervolgens de 
aldaar geproduceerde goe
deren in Nederland impor
teren, of zij kunnen het gehele 
bedrijf liquideren. In beide 
gevallen heeft dat tot gevolg 
dat in de Nederlandse con
fectie-industrie 35.000 werk
nemers werkloos worden. 

De heer Vecht wil nu trachten 
deze werkgelegenheid voor 
Nederland te behouden en 
vraagt daartoe een zodanige 
overheidssteun, dat een vol
ledige ondergang van de nog 
overgebleven bedrijven kan 
worden voorkomen. De rege
ring is echter niet van plan 
om deze gevraagde steun, 
die rond f 65 miljoen zou 
moeten kosten, te verlenen. 

Daarom heeft de heer Vecht 
onderstaande berekening op
gesteld, waarin voor twee 
gevallen de financiële conse
quenties voor de overheid 
worden berekend: in het ge
val, dat de steun wel wordt 
verleend en in het geval, dat 
de steun niet vitordt verleend. 

Als de steun wel wordt ver
leend betalen de 35.000 
werknemers in de confectie
industrie gemiddeld per werk
nemer f 11.000,- sociale 
lasten + f 3.200,- loon
belasting. Dat is dus per werk
nemer een betaling van 
f 14.200,- aan de overheid. 

Van de gezamelijke confec
tie-industrie ontvangt de 
regering dan 35.000 x 
14.200 = f 500 miljoen. 

Trekt men hiervan dan de 
f 65 miljoen af, die de rege
ring als steun heeft gegeven, 
dan blijft er nog netto f 435 
miljoen aan ontvangsten voor 
de staatskas over. 

Worçlt de steun van f 65 
miljoen geweigerd, dan zullen 
de confectiebedrijven moeten 
kiezen tussen: uitwijken naar 
het buitenland, of liquideren. 
In beide gevallen neemt het 
aantal werklozen in Neder
land met 35.000 toe, wat voor 
de Nederlandse staatskas de 
volgende verliezen veroor
zaakt. De 500 miljoen gulden, 
die de staatskas in geval (a) 
zou ontvangen als sociale las
ten en loonbelasting, vallen 
weg. Elke werkloze kost ge
middeld f 1 6.000 per jaar. Dat 
is voor de 35.000 nieuwe 
werklozen uit de confectie
industrie 35.000 x 16.000 
= f 560 miljoen per jaar. 

Uit bovenstaande berekening 
blijkt, dat als de f 65 miljoen 

aan de Nederlandse Confec
tie-industrie wordt geweigerd, 
dit een schadepost van rond 
f 1 miljard per jaar voor de 
Nederlandse Staatskas tot ge
volg zal hebben. Tot zo ver 
het interessante en originele 
betoog van de heer Vecht. 

Origineel 
Het originele van dit betoog 
zit hem niet in de conclusie, 
want de heer Wiegel heeft al 
een zelfde aanpak bepleit 
en ook de regeringen van 
Duitsland en de Verenigde 
Staten hebben al verlichting 
van de lasten van het bedrijfs
leven ingevoerd, om hiermee 
de werkloosheid te bestrijden. 

Dit betoog is origineel omdat 
niet alleen de behandeling van 
de economische problemen 
zodanig werd vereenvoudigd, 
dat de meerderheid der kie
zers die problematiek kan be
grijpen, maar bovendien 
wordt de grootte van de 
schade, die het onjuiste be
leid van de Nederlandse rege
ring veroorzaakt, op eenvoudi
ge wijze berekend en in cijfers 
uitgedrukt. 

Pas als de gevolgen van een 
bepaald economisch beleid 
in geld worden uitgedrukt, 
kunnen de kiezers zich een 
juist oordeel over dat beleid 
vormen. 

De heer Vecht heeft om zijn 
betoog zo kort en zo eenvou
dig mogelijk te houden, een 
aantal factoren buiten be
schouwing gelaten, zoals bv. 
de vennootschap-belasting, 
de inkomsten-belasting en de 
indirecte schade voor de 
schatkist als gevolg van het 
feit dat het wegvallen van 
werkgelegenheid in de con
fectie-industrie op zijn beurt 
weer nieuwe werkloosheid en 
verminderde inkomsten ver
oorzaakt in andere bedrijfs
takken. Al deze buiten be~ 
schouwing gelaten factoren 

veranderen echter niets aan 
de juistheid van het betoog 
van de heer Vecht, want de 
niet in rekening gebrachte 
factoren veroorzaken allen 
een verdere verhoging van 
de schade die de schatkist 
leidt. 

Als men deze indirecte fac
toren ook in aanmerking zou 
nemen, dan zal blijken dat de 
totale schade voor de Ne
derlandse schatkist nog be
langrijk hoger is dan f 1 mil
jard per jaar. 

De heer Vecht heeft er voor 
gewaarschuwd, dat datgene 
wat zich momenteel bij de 
confectie-industrie afspeelt, 

Gastschrijver is deze keer 
ir. A. Hoogendoom 
uit Amsterdam. Hij is al 
lange tijd lid van de VVD, 
zat in tal van 
commissies en was 
lid van de bestuursraad 
van de afdeling 
Amsterdam. 
Ir. Hoogenboom is 
werktuigkundig ingenieur 
en gepensioneerd leraar 
van een hts. 
Voor de oorlog was hij 
werkzaam in Indonesië. 
In zijn gastartikel 
bespreekt hij de 
wenselijkheid van 
regeringssteun aan de 
Nederlandse confectie
industrie. Ir. Hoogendoom 
kijkt, zoals hij zelf zegt, 
als technicus anders 
tegen de problemen aan 
dan beoefenaren van 
gedragswetenschappen. 

• 



zich .straks zal herhalen bij 
andere industrieën die nu nog 
net het hoofd boven water 
kunnen houden. Die voor
spelling lijkt niet onwaar
schijnlijk, te meer omdat wij 
weten, dat in de afgelopen 
jaren al vele industrieën de 
confectie-industrie zijn voor
gegaan op de weg naar het 
buitenland. Naarmate de ont
wikkelingslanden zich verder 
ontwikkelen zullen zij steeds 
meer industrieën van ons kun
nen overnemen. 

Overigens is niet in te zien 
waarom dit verschijnsel zich 
tot de industrie zou moeten 
beperken en waarom handel 
en verkeer, land- en tuinbouw 
daar niet ook voor in aan
merking zouden komen. Als 
de huidige ontwikkeling zich 
voortzet zullen vermoedelijk 
steeds meer arbeidsintensieve 
bedrijfstakken vervangen wor
den door zeer kapitaal-inten
sieve geautomatiseerde be
drijven, waar de loonkosten 
slechts een ondergeschikte 
rol spelen. 

Milieu 

Het nadeel van een dergelijke 
ontwikkeling is dat het gehele 
bedrijfsleven een zeer een
zijdig karakter zou krijgen, 
wat dan op zijn beurt vermoe
delijk weer ongunstig zal in
werken op het leefmilieu en 
het leefklimaat. Ik vraag mij 
dan ook af of de voordelen 
van een dergelijke ontwikke
ling wel opwegen tegen de 
nadelen die er aan vast zitten. 

Als wij bv. ons speciale geval 
van de Nederlandse Confec
tie-Industrie nog eens nader 
beschouwen, dan blijkt dat 
het financiële nadeel van het 
verlies van deze industrie al
leen al voor de Nederlandse 
staatskas minstens 15 keer 
zo groot is als het offer nodig 
voor het behoud er van. Daar-

bij komen dan nog de indi
recte verliezen, waarvan geen 
gegevens bekend zijn en die 
wij niet in cijfers kunnen uit
drukken. Het zelfde geldt voor 
de persoonlijke nadelen van 
de tienduizenden werknemers, 
die hun werkkring zullen ver
liezen en waarvan een niet 
onbelangrijk deel vermoede
lijk nooit meer in het bedrijfs
leven zal terugkeren. 

Persoonlijk kan ik mij dan ook 
nauwelijks voorstellen, dat 
de factoren op grond waarvan 
de regering heeft besloten om 
het grootste deel van de con
fectie-industrie naar het bui
tenland af te stoten voor de 
Nederlandse gemeenschap 
zulke grote voordelen zullen 
opleveren, dat zij tegen bo
vengenoemde nadelen op
wegen. 

Als de regering echter van 
oordeel is dat de voordelen 
van afstoten groter zijn dan 
de nadelen, dan hoop ik dat 
de regering de kiezers daar
omtrent zal inlichten en dat 
zij dan meteen zal aantonen 
waarom de berekening van de 
heer Vecht volgens haar niet 
klopt. 

Voorkeur 

In het algemeen zal het aan
tal bestaande arbeidsplaat
sen,datdooreenaangepa~e 

lastenverlaging kan worden 
behouden, een veelvoud zijn 
van het aantal nieuwe ar
beidsplaatsen, dat met een 
even groot financieel offer 
aan regeringssteun, kan wor
den geschapen. Ik ben dan 
ook van mening dat het bij 
de huidige grote werkloosheid 
zowel uit een oogpunt van 
welvaart al van welzijn, verre 
de voorkeur verdient om waar 
mogelijk bestaande werkge
legenheid te behouden door 
een aangepaste lastenverla
ging en hiervan zowel midden
stands- als grotere bedrijven 
te laten profiteren. 

Congres in Parijs 

De Franse regering heeft in 
het kader van het Jaar van de 
Vrouw van 1-3 maart een drie
daags internationaal congres 
belegd in het congrespaleis in 
Parijs. In totaal hebben zo'n 
tweeduizend vrouwen van 53 
nationaliteiten het evenement 
bijgewoond. Het programma 
bestond uit anderhalve dag 
plenair vergaderen en een dag 
in commissieverband. De ple
naire vergadering werd o.m. 
toegesproken door de Franse 
president Giscard d'Estaing 
en de Franse premier. Het 
werkgedeelte van het congres 
eindigde met de aanneming 
van een zestal moties van zeer 
algemeen karakter. Aan de 
regeringen van de verschillen
de landen werd daarin o.a. 
gevraagd alle VN-verdragen 
over de rechten van de vrouw 
te ondertekenen, meer vrou
wen tot allerlei functies toe te 
laten en het stelsel van socia(e 
verzekeringen te wijzigen ten 
gunste van de vrouw. Daarna 
werden de congre$gangers 
ten stadhuize ontvingen en 
woonden zij de opvoering van 
de opera Don Carlos bij in 
I' Opera. 

Emancipade 

Zoals in ons vorige nummer 
reeds werd vermeld zal onze 
Organisatie op het Politieke 
Plein op de Emancipade in de 
Jaarbeurs te Utrecht van 21 
mei tot 8 juni a.s. een eigen 
stand inrichten. Het ligt in de 
bedoeling dat in deze stand. 
steeds vier vrouwen aanwezig 
zullen zijn voor het geven van 
informatie en het verstrekken 
van propagandamateriaal. 
De openingstijden zijn van 1 0 
uur tot 18 uur. Willen de VVD
vrouwen uit de Provincie 
Utrecht, die bereid zijn één of 
meer dagen onze stand te 
helpen "bevrouwen", zich mel
den bij mevr. A. G. Richard-

Kopij voor dezerubriek 
zenden aan: mevr. E. de 
Roock-Bedding, J~ 
Stadhoudersplantsoen'r: 
212, Den Haag. 

Snethlage, Prins Hendriklaan4 
te Baarn, tel. 02154- 3289? 
Reiskosten en lunch zullen 
worden vergoed. Ons Bestuur 
hoopt op uw aller medewer
king want onze Organisatie 
moet goed voor de dag komen. 

Noord-Holland 

De VVD-vrouwen in Noord
Holland beleggen op donder
dag 1 7 april een voorjaars
vergadering in de Industriële 
Club in Amsterdam. Aanvang 
10 uur. Na afloop van het huis
houdelijke gedeelte zal mevr. 
drs. N. Rempt-Halmmans 
spreken over haar ervaringen 
bij de Verenigde Naties. e 



Goudse kopzorgen 

Hoeveel het onderhoud van oud 
Gouda -een in het monumenten
jaar aan andere steden ten voor
beeld gestelde stad - de over
heid ook mag kosten, ook het 
nieuwste deel van de stad zal 
niet onaanzienlijk op 's Rijks 
begroting gaan drukken. In Gou
da is beroering ontstaan over 
het exploitatietekort op de bouw 
van de fraai aangelegde woon
wijk Bloemendaal. die nu plaats 
biedt aan 12.000 inwoners en 
in 1977 - als alles klaar is -
20.000 Gouwenaren moet huis- 1 

vesten. Volgens een derde herzie
ne exploitatierekening, was het 
tekort op de exploitatie van 
.. Bloemendaal" per 1 januari 
1975 al bijna 67 miljoen gul
den. 

.. Gaan we op deze voet verder, 
dan zou er eind 1977 112 mil
joen gulden tekort zijn op de 
exploitatierekening. En zo'n be
drag is toch wel de moeite waard 
om je eens flink bezorgd over 
te maken". Dat zegt de heer 
H. Brand, VVD-fractievoorzit
ter in de Goudse raad die in zijn 
ongerustheid en ongenoegen bij
val heeft gekregen van VVD
Tweede Kamerlid mr. Henk 
Koning. Deze stelde er al twee 
maal schriftelijke vragen over 
aan de regering. Hij wilde onder 
meer van het kabinet weten of 
het Goudse gemeentebestuur 
wat .. Bloemendaal" aangaat 
juiste inlichtingen heeft gegeven 
dan wel onthouden aan de raad. 
.. Dat het tekort zo is opgelopen 
is met name te wijten aan de 
absolute afwezigheid van elke 
vorm van kostenbewaking tijdens 
de uitvoering van de bouw van 
de nieuwbouwwijk", meent 
Brand ... Mijn fractie heeft in de 
loop van de jaren steeds gewaar
schuwd voor deze ontwikkeling 
en steeds verzocht om een wer- · 
kelijke opgave van de kosten 
ten opzichte van de begrote". 

Zoetgehouden 

Tijdens de raadsvergaderingen 
van vorige week is de affaire 
Bloemendaal in de Goudse raad 
weer ter sprake gekomen. Frac
tievoorzitter Brand (accountant. 
van beroep) herinnerde bij die ge
legenheid aan enkele uitspraken 
van de vérantwoordelijke wet
houder van financiën Blankert, 
een socialist die al twintig jaar 
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jaar lang worden we zoet gehou
den met de belofte: er wordt 
gewerkt aan dat exploitatie
overzicht. Toen de cijfers een
maal op tafel kwamen, bleek het 
gat in de exploitatie. Bij de be
grotingsbehandelingen heb ik 
al opgemerkt dat we met een 
farce bezig waren, omdat we bin
nenkort geconfronteerd zouden 
worden met enorme tekorten op 
de exploitatierekening van Bloe
mendaal. Maar de wethouder 
deed alsof hij er niets van wist. 
lk noemde in dat verband enkele 
tientallen miljoenen guldens, 
maar de burgemeester zei dat we 
nog wel eens versteld zouden 
kunnen staan van de tekorten 
op de nieuwbouwwijk. Kijk, die 
uitspraak van de wethouder te
genover de opmerking van de 
burgemeester, geeft natuurlijk 
wel te denken. Vandaar die 
vraagstelling van Koning over on
juiste voorlichting". 

Verschuiven 
B. en W. van Gouda hebben 
vorige week in de raad voorge
steld om het tekort op 21 en een 
half miljoen gulden vast te stel
len en het verschil met het wer
kelijke tekort (45 miljoen dus) ten 
laste te laten komen van de alge
mene diehst ... Dat houdt niet 
anders in dan het verschuiven van 
voor Gouda essentiële zaken naar 
de algemene dienst, zodat we 
ernstig moeten vrezen dat ze 
nooit meer tot stand zullen ko
men. Er is een tekort op het ge
bied van sport en recreatievoor
zieningen. Die zitten nu in de 
algemene dienst en gezien de 
begratingspositie van Gouda kan 
dat niet. Na een jaar zelfstandige 
gemeente te zijn geweest, zijn we 
nu weer een gemeente volgens 
artikel 12 (In dat geval krijgt een 
gemeente een extra-uitkering van 
de overheid boven de normale 
om de tekorten weg te werken, 
maar verliest zij ook haar finan
ciële zelfstandigheid). We hebben 
ons van het voorstel van b. en w. 
gedistantieerd, omdat ik vind dat 
we eerlijk moeten blijven. We 
hebben een tekort van f 67 mil
joen. En de overheid zal moeten 
bijspringen om de noodzakelijke 
voorzieningen te kunnen treffen." 

Kopzorgen 

Het exploitatietekort op .. Bioe-

mendaal" is overigens niet het 
enige waarover het Goudse 
stadsbestuur zich kopzorgen kan 
maken. Er is er nog een van 
f 34 miljoen in het sanerings
gebied Herenstraat en dan is er 
nog een bestemmingsplan Nieu
we Markt, waarop ook al een 
exploitatietekort te verwachten 
is. 

Fractievoorzitter Brand snijdt nog 
een ander probleem aan. ..Het 
verkeer vormt hier een ontzettend 
vraagstuk. De toegangen tot de 
binnenstad zijn volkomen ver
stopt. Het oplossen daarvan zal 
ook enorme kapitalen vergen. 
Door de hele financiële sitûatie 
in onze gemeente, raken we ach
ter op de noodzakelijke vervul
ling van onze centrumfunctie 
in het gewest midden-Holland". 
Het Goudse stadsbestuur ver
schuilt zich nog al eens achter 
de structur"ele oorzaken van de 
problemen, waarmee het kampt. 
.. Maar ik krijg sterk het gevoel 
dat in het verleden misschien 
onbewust optimistische geluiden 
zijn gelanceerd door wethouders 
wat betreft het woon- en leef
milieu in onze stad. Nu wordt 
de raad verweten dat hij er toch 
allemaal maar mee heeft inge
stemd. Maardank je de koekkoek, 
als de verantwoordelijke wet
houder de raad de haalbaar-

Fractievoorzitter 
H. Brand 

heid van bepaalde plannen ook 
voorspiegelt", aldus Brand ... De 
wethouder van financiën staat 
mij persoonlijk bekend als te in
teger dan dat ik hem van bewus
te misleiding kan beschuldigen. 
Maar wij vragen ons toch af 
of deze wethouder wel de juiste 
man is om Gouda uit de finan
ciële perikelen te halen". 

Scheiding 

In journalistieke kringen in Gouda 
circuleert het gerucht dat zich 
in de fractie van de wethouder 
inmiddels een scheiding der 
geesten aan het voltrekken zou 
zijn. Socialisten pro en contra 
hun eigen wethouder. 

De WD is in Gouda bij de wet
houdersverkiezingen buiten het 
college gehouden. 

Fractievoorzitter Brand vindt het 
onaanvaardbaar dat zijn fractie 
vanuit de oppositiebanken het 
beleid van het Goudse college 
kritisch moet volgen ... Het is een 
onmogelijke zaak dat de tweede 
partij van de stad die in een fi
nancieel zo moeilijk parket is 
geraakt, niet in het dagelijks be
stuur is vertegenwoordigd. Daar
mee wordt de functionering van 
de democratie hier in Gouda toch 
wel duidelijk geweld aangedaan". 

• 



Vrije 
Ineningsuiting 
,.leder zal begrijpen dat niet 
elk ingezonden stuk zonder 
meer in ons blad afgedrukt 
kan worden. De gang van 
zaken is de volgende. De re
dactie leest en beoordeelt alle 
ingezonden stukken. Een deel 
komt naar haar mening niet 
voor publikatie in aanmerking. 
Daarvoor kunnen verschillende 
redenen zijn, maar zij zijn zel
den of nooit van politieke 
aard. Wij hebben er geen 
moeite mee een ingezonden 
stuk te publiceren waarin een 
standpunt wordt vertolkt dat 
afwijkt bijvoorbeeld van de 
visie van de Tweede Kamer
fractie, van het hoofdbestuur 
of van welke instantie in de 
partij ook." 
Aldus begon hoofdredacteur 
Ph. C. la Chapelle zijn bijdrage 
in de discussie ter algemene 
vergadering over het Voorstel
Spijkenisse. Hij vervolgde: 
,.Natuurlijk komt het voor dat 
een ingezonden stuk dermate 
onsamenhangend of onbenul
lig is, dat men met publikatie 
noch de schrijver noch de lezer 
een dienst zou bewijzen. Er 
zijn betogen bij. gelardeerd 
met uitvoerige citaten, soms 
zelfs in een vreemde taal. Wij 
krijgen te maken met hele 
essays, die met de beste wil 
niet tot een beknopt betoog 
te bekorten zijn. 
Als de redactie meent dat een 
artikel om één van die redenen 
niet geschikt is voor publika
tie, krijgt de inzender daarvan 
bericht, meestal binnen enkele 
dagen. Is het ingezonden arti
kel erg lang en wil de redac
tie zich zèlf niet aan bekorting 
wagen, terwijl zij wèl van 
mening is dat het aangesneden 
onderwerp in de opinie-rubriek 
een plaats verdient, dan wordt 
het artikel aan de inzender ge
retourneerd met het verzoek 
het zelf te willen bekorten. 

In een aantal gevallen her
schrijft of bekort de redactie 
een ingezonden stuk en soms 
(maar niet vaak) kan het zon
der meer, precies zoals het 

geschreven is, worden gepu
bliceerd. 
Bij dat alles staat, wat de re
dactie betreft, voorop dat zo
veel mogelijk inzenders een 
kans moeten krijgen. Tenzij 
men toe wil naar een blad dat 
vrijwel uitsluitend gevuld 
wordt door ingezonden stuk
ken, impliceert dit uitgangs
punt dat paal en perk gesteld 
moet worden aan de lengte 
van de stukken. Wij wekken 
dan ook in elk blad de scri
benten op zich te beperken tot 
maximaal 300 woorden -een 
verzoek waaraan slechts door 
weinigen gevolg wordt ge
geven. 

Geen overleg 
Om mogelijk misverstand ter
zake weg te nemen wil ik uit
drukkelijk opmerken dat tevo
ren geen enkel overleg plaats 
heeft tussen de redactie en 
het hoofdbestuur over het wel 
of niet opnemen van bepaalde 
ingezonden stukkenen/ofover 
de vorm waarin zij gepubli
ceerd worden. De redactie 
voert terzake een volstrekt 
autonoom beleid en de opinie
rubriek is voor het hoofdbe
stuur bij het verschijnen van 
het blad een even grote ver
rassing als voor iedere andere 
lezer. 
Ik ben van mening dat men 
deze vrijheid aan de redactie 
moet laten en dat men niet 
moet proberen, op welke wijze 
ook, ,.bindende richtlijnen" 
vast te stellen met betrekking 
tot de opinierubriek. Poogt 
men dat wèl te doen, dan zou 
men in een grote reeks van 
details moeten voorzien, zoals 
naar ik hoop duidelijk is ge
worden uit de enkele voor
beelden die ik gaf. Ik zou 
daar gemakkelijk nog een 
aantal vragen bij kunnen op
werpen: hoe vaak mag één 
scribent over hetzelfde onder
werp schrijven, wie beoordeelt 
of een discussie over een be
paald onderwerp wordt afge
sloten? 

De praktijk zal, als men ,.bin
dende richtlijnen" opstelt, on
getwijfeld leren dat er toch 
altijd gevallen zijn, waarin zij 
niet voorzien. Er zal een in
stantie moeten komen die de 
richtlijnen interpreteert en ik 
kan mij in de dagelijkse prak
tijk nauwelijks anders voor
stellen dan dat die instantie 
de redactie is. Het behoort 
naar mijn overtuiging tot de 
taak van de redactie een be
leid te voeren óók ten aanzien 
van ingezonden stukken. De 
enige richtlijn die men de 
redactie zou kunnen geven is 
dat zij zoveel mogelijk inge
zonden-stukken-schrijvers aan 
het woord moet laten komen 
en dat zij de stukken niet 
dient te beoordelen op de 
politieke strekking ervan. Naar 
mijn beste weten gebeurt dat 
sinds jaar en dag: U behoeft 
slechts te kijken naar de om
vang en aard van de desbe
treffende rubriek. Ik heb daar
om aan het voorstel van Spij
kenisse geen enkele behoefte. 

Redactieraad 
Er is, zoals het hoofdbestuur 
terecht gesteld heeft, een 
mogelijkheid om beroep in te 
stellen bij de z.g. Redactieraad. 
Daarin hebben o.m. zitting de 
voorzitter van de stichting 
Vrijheid en Democratie (de 
heerTalsmaL vertegenwoordi
gers van de Tweede Kam.er
fractie (de heerVan Aardenne). 
van het hoofdbestuur (de heer 
De Korte) en van het algemeen 
secretariaat. Voorts zitten in 
de Redactieraad de ereleden 
van de. VVD Dettmeijer en 
Abspoel (beide oud-journalist), 
de voorlichter van de Tweede 
Kamerfractie (de heer Rhijns
burger). de oud-hoofdredac
teur van het Algemeen Dag
blad (de heer Van der Veth) en 
een Haagse journaliste, mevr. 
Dijkman. Een gevarieerd sa
mengesteld gezelschap dus, 
indertijd op initiatief van de 
redactie zelf als Redactieraad 
in het leven geroepen. 

. Ter algèmene. 
vergadering te .Breda .is ... 
gediscus~leerd .over eeh ; •·· 
voorstel van de afdeling· 
Spijkenisse. Daarin >\t 
werd van het ·hoofd- . 
béstuur gevràagd.om; in:~· 
overleg met dl!! redactie, 

· bindend• richtlijnen vast 
te stellen en bekend te 
maken, regelende de 
vrije meningsuiting door .. 
partijleden in Vrijheid 
en Democratie. in hèt 
bijz.onder over het 
huidige beleid en de 
toekomst van de partij. 
Dit voorstel is, mède ná 
een toelichting van de · 
hoofdredacteur vari ons 
blad, ingetrokken. Het 
lijkt ons dienstig een 
samenvatting van die 
toelichting te 
publicerl!n. zodat ook 
degenen die de. 
vergadering niet 
bijwoonden, kenniS' 
kunnen nemen van het 
redactionele beleid met 
betrekking tot · · 
ingezonden stukken en·· 
van de zienswijze van de 
redactie omtretlt de 
verhouding tussen 
redactie en hoofdbestuur. 

Als iemand meent. dat zijn 
stuk ten onrechte niet of op 
een onjuiste wij~e bekort is 
gepubliceerd, dan kan hij in 
beroep gaan bij de Redactie
raad. Het adres is: Koningin
negracht 57 te Den Haag. 

Positie hoofdbestuur 
Een tweede kanttekening be
treft de positie van het hoofd
bestuur ten aanzien van de 
redactie. Daarmee kom ik 
zijdelings ook op de procedure 
die gevolgd is bij de reacties 
op het artikel van de heer De 
Korte, in de zomer van het 
vorige jaar. 

Het hoofdbestuur heeft na het 
verschijnen van dit artikel 
(waarvan het - ik zou willen 
zeggen tegen de achtergrond 
van mijn eerdere opmerkingen: 
uiteraard niet tevoren op de 
hoogte was) overwegingen 
gehad die het noopte zich 
daarvan tot op zekere hoogte 
te distanciëren. Over de aard 
van die overwegingen en de 
juistheid daarvan spreek ik 
niet. Zij zijn niet mijn verant
woording en zij doen er voor 
mijn betoog ook niet toe. >;) 
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De consequentie van het 
standpunt van het hoofdbe
stuur was, dat het de redactie 
gevraagd heeft op de hoogte 
gesteld te worden van de 
binnengekomen reacties. Bo
vendien waren er reacties 
binnengekomen, niet alleen 
bij de redactie, maar ook bij 
het hoofdbestuur zelf. Het 
hoofdbestuur heeft zich toen 
over de hele affaire gebogen 
en vervolgens de redactie ge
vraagd te volstaan met het 
afdrukken van slechts één 
reactie. 

Aan dat verzoek heeft de re
dactie voldaan en ik moet 
bekennen dat zij daar ook geen 
moeite mee heeft gehad. 

Niet onafhankelijk 

Het steeds weerkerende .mis
verstand is te menen dat Vrij
heid en Democratie een vol
strekt onafhankelijk blad is. 

Dat is het niet en de redactie 
is zich dat ook bewust. Het is 
het officiële partijorgaan van 
de VVD, dat tenslotte wordt 
uitgegeven onder de slotver
antwoording van het hoofdbe
stuur. De redactie is binnen 
zekere grenzen autonoom, 
maar grenzen zijn er wèl. Als 
ik morgen in ons blad een 
campagne zou beginnen die 
op tal van punten het VVD
beleid scherp aanvalt, dan zal 
ik - naar ik aanneem - over
morgen door het hoofdbestuur 
(dat mij tenslotte heeft be
noemd) op mijn vingers wor
den getikt - en terecht. 

Het hoofdbestuur moet de vrij
heid hebben de redactie te 
verplichten bepaalde artikelen 
in ons blad op te nemen. Uit 
journalistieke overwegingen 
zit ik er niet op te wachten 
bijvoorbeeld een heel blad te 
wijden aan de stukken voor 
deze vergadering. Ik zou het 
hoofdbestuur wel willen zeg
gen: vergeet het maar, het 
komt er niet in. Maar het is 

begrijpelijk dat men dergelijke 
publikaties eist. Ook in ander 
opzicht kan de situatie ont
staan dat het hoofdbestuur de 
publikatie van een bepaald 
artikel verlangt. Die vrijheid 
moet het naar mijn m'ening 
hebben. 

Omgekeerd geldt hetzelfde. Er 
kunnen overwegingen voor 
het hoofdbestuur zijn een be
paald artikel te weren. Met 
andere woorden: ik betwist 
het hoofdbestuur niet dat het 
invloed kan uitoefenen op de 
redactie. 

Frequentie 

Een andere zaak is de fre~ 

quentie waarmee dat gebeurt. 
Als het zó zou zijn dat het 
hoofdbestuur bij wijze van 
spreken dag-in-dag-uit bepaal
de richtlijnen geeft, richtlijnen 
bovendien waarmee ik het niet 
eens zou kunnen zijn, dan was 
ik gauw vertrokken. Dan ont· 
staat de sfeer van: doe het dan 
maat zèlf. De aardigheid gaat 
er dan van af en ik geloof ook 
niet dat gemakkelijk een jour
nalist gevonden kan worden 
die in een dergelijke situatie 
de dagelijkse verantwoording 
voor het blad wil dragen. 

Als ik echter overweeg dat ik 
in bijna negen jaar éénmaal 
een verzoek van het hoofdbe
stuur heb ontvangen een be
paalde beleidslijn te volgen 
(het geval De Korte) en één
maal een verzoek van de toen
malige voorzitter van de 
Tweede Kamerfractie heb ont
vangen om in een verkiezings
nummer een artikel weg te 
laten, dan kan ik slechts zeg
gen dat degenen die de be
stuurlijke en politieke verant
woording binnen de partij 
dragen ten aanzien van de 
redactie een uiterst terughou
dend beleid voeren, getuigend 
van wijze zelfbeperking. Ook 
daarom geloof ik dat er geen 
behoefte is aan het voorstel 
Spijkenisse". e 

Mijn opinit 
Pronk 

In de ledenvergadering te 
Breda werd aan mr. Van Riel 
de vraag gesteld wat hij vond 
van terreur als van de Baader 
Meinhoff-groep en in zijn ant
woord betrok mr. Van Riel de 
.,houding" van minister Pronk 
in het recente .,geval Pronk". 
Zijn antwoord viel schijnbaar 
niet in goede aarde bij de 
VVD-jongeren, waarop hij nog 
eens uitlegde wat hij precies 
bedoelde, namelijk het .,indi
rect verband" tussen beide 
zaken. 

Hij stelde eenvoudig vast dat 
de minister - zonder dit zelf 
te voorzien (waar ik persoon
lijk een vraagteken achter zet) 
- meewerkt aan het ontstaan 
van een psychologisch klimaat 
in de maatschappij waarin 
onevenwichtige merrsen ge
animeerd kunnen worden tot 
terreur en revolutionaire da
den, omdat zij het vertrouwen 
in bestuurders en overheid 
verloren hebben (volkskrant). 
Het meewerken aan een slecht 
klimaat gebeurt in de huidige 
maatschappij in veel groter 
verband, door uitspraken en 
(vooral) kreten van diverse 
bestuurders uit verschillende 
richtingen. 

Zij brengen de mensen in ver
warring, zodat deze niet meer 
weten tot hoever de toleran
tie eigenlijk mag gaan en zij 
behoren dan ook tot de (grote) 
groep waarvan Fr. Jos. Strauss 
in W. Duitsland heeft gezegd 
dat zij (vergelijkbare groepen 
in Dui~sland) de .,geestelijke 
voedingsbodem zijn voor anar
chisten", 

Medewerkers en sympathi
santen van genoemde groepen 
behoren dan ook voor mij 
automatisch tot het .,Politiek· 
Voorgebergte Der Anarchis
ten". De heren Van Riel en 
Strauss hebben m.i. dan ook 
volkomen gelijk met hun ziens-

wijze en ik vind het zeer be
denkelijk dat de VVD-jonge
ren het hiermede niet eens 
kunnen zijn. 

H. BECX, Heerlen 

• 
Liberaleomroep 

Ik hoop dat de jonge lichting 
de liberale vakbond en radio
omroep van· de grond kan 
krijgen. De rádio-omroep zou 
een goed middel zijn om de 
liberale vàkbond te helpen. De 
Kokken en Groenevelders kun
nen dan niet meer hun kolder 
spuien, zonder commentaar 
per radio. 
Het hele volk kan dan van dit 
commentaar mee genieten, 
van eerlijk en opbouwend 
commentaar. HansWiegel kan 
Den Uyl dan ook eerlijker be
dieren. 
Om een en ander op poten te 
zetten, geef ik graag een beetje 
financiële hulp. 

W. R. VAN BRUGGEN, 
Harkstede 

• 
Rodevakbond 

De rnacht van een vakbond 
ligt in zijn aantal. Leden die 
het volkomen oneens zijn met 
het beleid van hun bond, 
worden tàch meegeteld. In 
theorie kan het een goed idee 
lijken om met gelijkgezinden 
binnen de rode vakbond een 
ander geluid te laten horen, 
maar hoe valt er in de praktijk 
op te boksen tegen het vol
slagen ontbreken van toleran
tie? Men krijgt geen voet aan 
de grond. 
Daarom had m.i. in uw artikel 
gesteld moeten worden dat 
een VVD-sympathisant zijn 
(rode) vakbond juist wèl de rug 
moet toekeren als en zodra er 
een andere belangenbeharti
ger te vinden is. Jammer, dat 
u geen lijstje van mogelijk
heden kon geven, want ze zijn 
er. 
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Zo hebben leerkrachten, van 
k.o.· tot h.b.o., hun neutrale 
bond, de Algemene Vereniging 
van Leerkrachten (postbus 
334, Bussum), die aange
sloten is bij het Ambtenaren 
Centrum, dat zo'n 70.000 
leden telt. De AVL is opge
richt na de aansluiting van de 
ABOP bij het NVV. 
Het antwoord op een rode 
vakbond is dus inderdaad niet 
een liberale vakbond, doch 
een onafhankelijke, die zich 
objektief en positief kan op
stellen. 
H. J. MULDER, Wageningen 

• 
Kolenenergie 

Naar aanleiding van het inge
zonden stuk van de heer G. 
Knappers te Vinkeveen in Vrij
heid en Democratie van 21 
maart zou ik de VVD toch wel 
in ernstige overweging willen 
geven, energie-opwekking 
door kolen niet te bagatel
liseren. Weliswaar heeft prof. 
Zoutendijk terloops gewezen 
op deze mogelijkheden, doch 
ik ben erg bang, dat het slechts 
bij een loze opmerking blijft 
zonder dat men zich hier
achter eens met de nodige 
energie opstelt. 
Heeft men zich wel eens ge
realiseerd hoeveel mensen er 
bij het procédé energie uit 
kolen nodig zijn? U zult daar 
versteld van staan. Het sluiten 
van de mijnen in Nederland 
is destijds dan ook een zeer 
ondoordachte daad geweest 
en ik herinner mij nog een ge
sprek dat ik jaren geleden had 
met één der big bosses van 
de National Coal Board in Lon
den, waarin hij de maatregelen 
in Nederland als zeer onver
standig aanmerkte. 

D. C. VISSER, Aalsmeer 

• 
Vietnam 

Dank zij de enorme wapen-

leveranties van de Sowjet
Unie en Rood-China zijn 
Noord-Vietnam en haar sate
liet in staat op grote_ schaal 
een nieuw militair offensief in 
Zuid-Vietnam te voeren. De 
hernieuwde oorlogshandelin
gen veroorzaken veel ellende 
onder de burgerbevolking, de 
TV-journaalbeelden laten daar
over geen twijfel bestaan. 

Niemand protesteert tegen 
deze verkrachting van de 
Parijse akkoorden. Wanneer 
wij kennis nemen van de wijze, 
waarop de publiciteitsmedia 
ons over deze oorlog inlichten, 
dan wordtonswel aangepraat, 
dat het eigenlijk de regering 
van de Republiek van Zuid
Vietnam is, die deze oorlog 
voert en als .. agressors" moet 
worden aangemerkt. De aan
wezigheid van meer dan 
100.000 Noord-Vietnamese 
militairen. het zware mate
rieel enz. enz op Zuid-Viet
namees grondgebied, vindt 
men kennelijk de normaalste 
zaak van de wereld. Maar de 
zaken worden omgekeerd. 
Het is Noord-Vietnam, dat in 
Zuid-Vietnam vecht voor de 
communistische overheersing 
van geheel Indo-China, alle 
akkoorden ten spijt. Voor deze 
communistische overheer
singsoorlog krijgt het alle 
steun, ook van Nederland. 
Want terwijl de aarde van 
Zuid-Vietnam rood gekleurd 
wordt door het bloed, en hon
derdduizenden Zuid-Vietna
mezen op de vlucht zijn om 
aan de .,bevrijding" te ont
komen, presteert de Neder
landse Regering het om op
nieuw 15 miljoen gulden aan 
Hanoi te schenken. 

Er zijn geen woorden voor te 
vinden om uiting te geven aan 
onze verontwaardiging en af
schuw. Zelfs wanneer het 
.,politiek niet haalbaar" is zou 
een zeer krachtige veroordeling 
van deze hulpverlening op dit 
moment op zijn minst getui-

gen is kunnen afleggen van een 
karaktervolle houding. 

Met deze hulp maakt Neder
land zich medeschuldig -aan 
de verschrikkingen in Zuid
Vietnam. 

P. EGO, Berkel en Rodenrijs 

• 
Werkloosheid 

In de Haagscha Courant van 
8 maart wordt ingegaan op 
een artikel van dr. W. Drees 
Sr., waarin deze stelt, dat ons 
stelsel van sociale zekerheid 
misschien wel in de hand 
werkt, dat mensen langer 
werkloos blijven dan nodig is. 

Ten bewijze van die stellin@ 
geeft hij diverse voorbeelden 
van het niet accepteren door 
werklozen van hen aange
boden passende arbeid, zelfs 
niet in' hun eigen woonplaats. 
Minister Boersma meent, dat 
Drees wel eens gelijk kon 
hebben als hij stelt dat de 
mentaliteit van de werknemers 
is beïnvloed door de sociale 
verworvenheden. Maar .... 
de minister meent dat je de 
mensen niet kan dwingen 
werk te doen dat ze niet wil
len. Ergo, de werknemers 
hebben wel allerlei rechten, 
maargeen plichten, als b.v. het 
aanvaarden van enigszins pas
send werk. 

Trouwens, ook minister Boers
ma vindt dat voor het begrip 
passend werk nadere bezin
ning nodig is. Het wordt wel 
hoog tijd dat die bezinning tot 
minder absurde toepassingen 
leidt. Mijns inziens zouden de 
vakbonden hun leden, behalve 
op hun rechten, ook eens op 
hun plichten moeten wijzen. 
Bij inwilliging van uitsluitend 
eisen kan de werkloosheid 
slechts worden vergroot. 

K. VAN LEEUWEN, 
Scheveningen 

• 

In deze rubriek 
publlçere!J wij brieven · 
van lezerï. Qe redactie . 
behoudt zicil daarbij · 
het recht voor 
redactionele . 
wijzigingen .-an te, 
brengen of stukklim te. 
bekotten, uiteraE!rd · ·· 
zonder de kern van het 
betoog aan te tasten. 
'Wij streven ernaar· 
zoveel mogelijk fezera 
aan het woord te 
latên.· Dit betekent dat, 

· korte helder . . • 
geformuleerde brievert· 
(maximaal 300 woordetr.: 
en vooral duidelijk. , .• ,._ 
geschreven of getyptll :>'' 
het meest.kans makel'tj;~ 
vlot en integraal te y: '· 

worden opgenomen. ,,,,,)::• 
Publicatie · 
betekent niet dat wij. 
instemm'en met het . 
betoog. 

Bodempensioen 

Een vrouw, ouder dan 65 jaar, 
ontvangt geen aow zolang zij 
getrouwd is met een jongere 
man. Dit is het kostwinners
principe. Men kan ook stellen: 
een vrouw werkt toch niet. 
Dat het merendeel van de ge
huwde vrouwen bestaat uit 
hardwerkende huisvrouwen, 
telt niet. 
Bij grotere leeftijdsverschillen 
geeft dit grove onrechtvaar
digheden, want de huisvrouw 
wil dan misschien nog wel 
hard werken, maar de jaren 
gaan dat verhinderen en er 
moet hulp komen. 
Waarom een echtpaar waar
van hij 65 en zij 50 jaar is wel 
aow en waarom moet een ge
huwde vrouw in de omge
keerde situatie wachten tot 
zij 80 is? Omdat de kostwin
ner tot zijn 65ste kan werken? 
Alsof het inkomen alleen ver
diend wordt door de man. 
Mijn opinie is, dat in de meeste 
situaties het inkomen door 
beiden verdiend wordt en dat 
het gehanteerde kostwinners
principe in vele gevallen dis
criminerend werkt. Een ge
meenschappelijke leeftijd van 
de jongere man en de oudere 
vrouw van 130, zou al een 
compromis zijn voor deze ach
tergestelde groep. 

JAC. SCHUCH, Breda 

• 
zie ook pagina 22 



ERBEEK-W; 
ng,m.afd, 

n,éfl/El9,l'bleek is verhuisd 
veJdwl~a 26, ·Ee~eek 

148, Capelle a/d .JJssel. Aan~ 
vang 20,15 uur. Op 12 mei 

· spreekt prof. mr. H. Langman 
voor de afd. Capellii! a/d IJsset 
Café .. O:ucl Capelfe" ;2 Dorps
straat 148, Capelle á/d IJssel. 
Aanvang 20.15 uur .. 

DELFT -'Mevrouw A. Rus
kamp-Kieeblad, Oude Delft 
239, Delft (Ö15 -121475). is 
secretaris van afd. Delft ge
worden. 

GOES - Op 2.? april spreekt 
burgemeester Vonhoff van 
Utrecht voor.de afd. Goes over 
. .Alle wegen open". Prins van 
Oranje, aanvang 20.00 uur. · 

', 

Citroenen 

van afd. 's-Gravenhage, over 
het ornroepbeleid. Deelne
mers: drs. J. Voogd (PvdA). 
dr .. K.,van Dijk (VVO), direc
teur Doornbos van de E.O. en 
Rob Out. Rotonde Houtrust
hallen,aanvang 20.00 uur. 
22april.vanaf 20.00 uurpolh 
tiek café van onderafc;l. V, café 
Hulsbosch. H~arlemsestr. 20. 

HAARLEM -Het bestuur van 
de afd. Haarlem is als volgt 
S?fl'\e.ngesteld: voorz. E. Kros
kmskl, secr. W. van der Tas 
(023 ·~ 26,2114}, penningm.· 
A IJske. I· 

HAROERWIJK- Instuif varl 
afd. Harderwijk op 15 april., 

De fractie van de VVD in de gemeenteraad van Hooge
zand-Sappemeer heeft de leiders van de fracties van 
PvdA en Samenwerkende Christelijke Partijen bij de be
grotingsbehandeling bedacht met een mandje met knol
len en citroenen. Dit gebaar hadden ze, aldus de liberale 
fractievoorzitter Pfeiffer, te danken aan het feit dat de 
PvdA en de SCP bij de wethouderverkiezingen er in wa
ren geslaagd de VVD op ondemocratische manier bui
ten spel te zetten. "f)eze twee partijen hebben zich schul
dig gemaakt aan kiezersbedrog", aldus de voorzitter, 
"en daarmee de burgerij knollen voor citroenen verkocht". 

's-GRAVENHAGE - Op 7 
a prij discussie. van onderáfd. 
11 I over het liberalisme~ Kamer
lid A. Kawevne v. d. Copello 
geeftcornrnentaar. Aanvang 
20.00 vur in restaurant ,;Ou in~ 
wijck". . ..... 
Op 7 april spreekt dr. L. Gin;. 
jaar (.fràctievoor2itter Provin~ 
cialeStaten Zuid-l-lolland) een 
inleiding over Provinciale Po
litiek. Daarna discussie rnet 
statenleden. Aanvang 20.1.6 
uur, Onder '.t Qude Raedthuys, 
Groenmarkt. · 
Op 8 april buitengewone le
denvergadering van ' afd. 
's-Gravenhage om 20.15 uur 
in het Ned. Congre!;lgebouw, 
Bon Birtlzaal. 
Op 14 april voor onderafd. ll 

• 
. ' ' 

2o:oo. uur in Hotel .Baars, 
Smeep?órtstraat !)~. Spreker: 
voorzitter WO-fraètie Jacob:. 
se; Amsterdamse gémeentè
raa<t Onderwerp: polarisat~ 
contra behoorlijk bestuur. · 

' '~ :~ 

Wiegel-Van Thijn 

Op maandag 21 april 
debatteren H. Wiegel 
en drs. E. van Thijn 
(voorzitter Tweede Ka
merfractie PvdA) voor 
de T.H. in Enschede. 

• 
HEtlOO - Secr. van. afd. 
Hélloo i"$ geworden: .J. Bos
schart, Oe Spanrîng 13, Hei-

. lob (072 ~ 33644). · · 

OEN HELDER.:.Opmaandag 
7 april openbare 'l'fergadering 
in Puinoot:d, 20;00 uur. Drs. 
N. Smit-Kr<îes. spreekt over 
onderwijsp~obfemen. , 

HENGELO (Ov.). '-'Dr. K. van 
Dijk (lid Tw. K.) spreekt op 18 
april op het ,.Broodje WO~' 
van afd; Hengèlo. Aanvang 
18:00 uur in.de ,;Cii'kel''. Hen
gelo:· 

's-HERTOGENBOSCH- Op 
21 april · b1,1itengewone . cen
trale .vergade.ting van kamer
cenhatè :s-Hertog.enbosch. 
Drs. N; $mit·Kroe$ (lid Tw. K.) 
zal spreken over' de huidige 
politieke situatle iri ons land. 
Aanvang . huisho,ydelijk .. ge
deelte: 20~00 uur. E:vroh.,otel, 
Hinthamerstraa.t. ... · · · 

HOOGEVEE~ - Qp. 18 april 
spreekt cirs. ~N, Smit:-Kroes 
(liq Tw. ,k.) .~OOI' afd,c Hoog.a;. 
veen over. hél.onderwlisP.eleld · 
van dehuiclige;~liwtf1d&liède:n. 
.Hotel. Hom~tn. te HCX!Qe'(.een. 
Aanvan9•20.00 u'qr. · 

./ 
I" 

KRIMPEN Atr:J .IJSSEL.,
Op .· 2.1 ·april •• ~preèkt .L, 'qe 
Beer (lid rw~.;.J<.l ovet }let 

'lNOning:- en h.tu~~.Qeleid van (je 
regerlf1g. Aamterg ~0.30 u.t,~r, 
.,Oe. Ark:O, jaJ'Ar<{J,JAalt:l.ji!fslaan 
41.. " 

kÄ.RE~tsJ.Ä6J~~~ 7 S~% 
van de: afd~ Lar~n/131ail~um is 
geworçten: mevr. M.' $. Kiel~ 
stra,.BJ$chof( •··. Hóutw~'Q.. 14, 
Lar~n. (02153··14834),, · 

LEMMER /Op· 21~ april 
spre.ekt A. · .1. .Eve.nhpls Uid 
Tw. K.) voor afd. Zuid"'West 
Friesland en Lemme'r over 
"Waar gaan wij met het 
kabinet .. oen Uyt naar toer· 
Aanvang 20.00 uur, hotel de 
Wildeman; Lemmèr. · 



L. M. Brooshooft 
overleden 

Op 17maartoverleed 
in Dirksland de heer 
L. M. Brooshooft, 
een van de na-oorlogse 
pioniers van het 
liberalisme. Als 
werkelijk belangstellend 
VVD-er bezocht hij op 
tachtigjarige leeftijd 
nog zoveel mogelijk 
partijvergaderingen. 
Tijdens de herfst
vergadering '74 
van de Kamer-
centrale Dordrecht was 
hij nog zo actief dat 
niemand kon 
vermoeden dat het 
zijn laatste vergadering 
zou zijn. 
De heer Brooshooft 
was bijna dertig jaar 
secretaris van de 
afdeling Dirksland, 
twintig jaar secretaris 
ondercentrale Flakkee, 
vijftien jaar 
bestuurslid Kamer
centrale Dordrecht en 
eenmaal raadslid van 
Dirksland. 
Maar bovenal was hij 
voor zijn mede
bestuursleden een 
vriend en raadsman. 
Terecht benoemde 
de afdeling hem tot Lid 
van Verdienste. 

Op 19 maart waren veel 
VVD-leden naar 
Dirksland gekomen 
om de heer Brooshooft 
op zijn laatste tocht 
te vergezellen. Moge 
de woorden van troost 
tijdens de rouwdienst 
gesproken voor zijn 
vrouw en kinderen een 
steun zijn. Wij zullen 
hem in onze herinnering 
bewaren als onze vriend 
Brooshooft. J. Pot, 

secretaris K.C. 
Dordrecht 

• 

. . 
LEEUWARDEN -.Op 11 aprif. 

· debatteren de Kamerleden. 
Van Dijk (WD) en Kosto 
(PvdA) over het mediabeleid. 
Aanvang 20.00 uur, Oranje
hotel. 

MEPPEL- Secr. afd. Meppel . 
is geworden:W. van der Vorst. 
Zuiderfaan 97, Meppel. · · 

MIDDELBURG - ·aenoel)'ld. 
tot pe,nningrh. van Kamercen~ . 
tra)e Middelbur~: R. van Snip
penburg, Broeuwershaven. 

NUNSPEET - D. van der 
·Meer, Postbus 112, Nunspeet 
(03211 - 1887) is secr. van 
afd. Nunspeet geworden. 

OOSTVOOR NE- Mevr. A. T. 
M. Mulder-Schots. Orchislaan 
1 0, Oostvoorne, is secr. afd. 
Oostvoorne geworden. 

REEUWIJK-Mevr. DeJongh 
Swemer-van Oostrumde, Vlil!t,t~ 
dl]k 16. Reeuwijk, is secr. V$tl· 
afd. Reeuwijk geworden. · 

ROERSTREEK -Op 11 aprll 
bijeenkomst afd .. Roerstreek .. 
Sprekers: mr. F. Korthals Alt:es 
(partij,l'loorzitter) en mr .. F. Por
theïne (ti(,') Tw. K.). 

RIJNMOND - Op 14 april 
spreekt L. de Beer i lid Tw. K.) 
voor ondercentrale Rijn mond. 
Margrietzaal Groothandelsge,
bouw, Rotterdam. 

SCHIEDAM - Mevr. A. de 
·Jong-Sunderman is mevr. À. ·· 

' Dirkzwager-van Zoelen opge- · 
volgd in de WO-raadsfractie ·• 
in Schiedam. De afd. Schie- · 
dam koos ir. G. van der Vlies 
als nieu.we voorzitter. 

STADSKANAAL - Het be
stuur van afd. Stadskanaal ·is 
als volgt samengesteld: voor~, 
A. Kuipers, secr. T. Slim, 
Scheepswerfstraat 38, Stads~ 
kanaal (05990 - 8'289), pen
ningm. H. Wiechertjes. 

UTRECHT - Op 14 ~april 
spreekt drs. N. Ginjaar-Maas 
(lid Tw. K,.) voor afd. Utrecht 
over "het kabinetsbeleid op 
een kruispunt". Aanvang 
20.30 uur, Hotel Des Pays 
Bas, Janskerkhof te. Utrecht. 

' -~ ' ' ' 

WARNSVELD - Secr. afd. 
Warnsveld is geworden: Ir. H. 
Nijboer~ Laan 1940-45 nr. 241 

Warnsveld. · 

IJSSELMONDE -Op 11 april 
·algemene ledenvergadering in 
Hendrik ldo Ambacht. Mr. 

• R. Kappeyne van de Coppello 
(lid Tw. K.) spreekt voor onder
centrale IJsselmonde .. Oorps· 
huis de Schoof, GraafWillem
laan 29. Van 20.00 uur -
22.30 uur. 

-'t Zandt - 14 april ledenver
gadering afd. 't Zandt. Na af
loop (20.30 uur) spreekt drs. 
Scherpenhuizen . (lid Tw. K.) 
over actuele politiek, . Café 
Ebbens, Oosterwijwerd, 

i.UTPHEN - Op 14 ap~ 
spreekt W. van Staalen voor 
afd. Zutphen over "indoctrina
tie". Aanvang 20.00. uur, 
't Jachthuis,.Warnsv.Eil~ •. 

ZWOLLE Han~ .Wiegel 
spreekt op.14 april om 20.00 
uur in hotel Takens t~ Balk
brug voor Kamercentrales en 
Drenthe. 

Bran.d-
p11Il.t
tr1.1C 
De avond na onze algemene 
vergadering in Breda, .op 15 
maart dus, verscheen Hans Wie
gel in een Brandpuntuitzending. 
Interviewer was Ad Langebent. 

Hij trachtte Wiegel in het nauw 
te brengen door hem een uit
spraak van de net afgetreden par
tijvoorzitter mevrouw Van So
meren voor te houden. Deze zou 
gezegd hebben dat tijdens de ka
binetten De Jong en Biesheuvel 
na het optreden van de premier 
op vrijdagavond Den Uyl altijd 
de volgende avond kon antwoor
den. Hij wees er toen berispend 
op dat dat bij Brandpunt slechts 
twee keer het geval was ge
weest. 

Nu had mevrouw Van Someren 
iets anders gezegd, namelijk: 
toen de premiers De Jong en 
Biesheuvel op vrijdag op de TV 
verschenen, kon daar de opposi
tie de volgende avond via een 
bereidwillige omroep altijd op 
antwoorden. Dat nu is wel waar. 
Het was lang niet altijd Den 
Uyl, het kon een vakbandsman 
zijn, een lid van de PvdA-fractie 
of gewoon een redacteur van 
een actualiteitenrubriek, allen 
behorend tot de groep die oppo
sitie voerden in die dagen: Het 
was overigens vaak nog dezelfde 
avond dat de tegengeluiden klon
ken. 

Door van het woord oppositie 
Den Uyl te maken, door van een , 
bereidwillige omroep Brandpunt 
te maken kwam er een volstrekt 
vertekend en vals beeld tot stand. 
De truc is oud, niet fraai. 

Van het pleidooi van mevrouw 
Van Someren om, net als in 
Engeland, een sportieve rege
ling te maken en na gezamen
lijk overleg van de omroepen 
iemand van de huidige oppositie, 
hetzij Wiegel, hetzij Kruisinga, 
hetzij Drees jr. het woord te 
geven bleef bij deze verdraai
ing niets over. "De Engelse de
mocratie schijnt althans op dit 
punt volwassener", heeft me
vrouw Van Someren gezegd. 

Van die volwassenheid gaf de 
heer Langebent geen blijk. 

• 



Oppositie 

Twee jaar geleden voerde de 
VVD een harde oppositie te
gen de vijf regeringspartijen. 
Echter deze hardheid luwde 
na enige tijd o.a. door "het 
goed doorkomen van de olie
crisis" en "door de extra in
komsten uit de gasbel". Kort
om: het kabinet zat er zeer 
gunstig voor. 

Nu voert de VVD een oppo
sitie, hoofdzakelijk gericht te
gen de drie progressieve par
tijen. Indien we de redevoerin
gen van de liberale leiders 
aanhoren, kunnen we conclu-

deren dat de werkloosheid is 
ontstaan door Gruyters en het 
buitenland. Echter over de af
remming in de wegenbouw en 
de naar socialist-neigende 
ARP-minister Boersma laat 
man zich niet of nauwelijks 
uit. 

Daarentegen menen de libe
rale leiders, dat de KVP en 
de ARP alleen maar ja-knik
kers zijn en dit alles door de 
ongelijke verdeelsleutel en het 
bevreesd zijn voor nieuwe 
verkiezingen. "De confessio
nelen moesten maar snel in 
het CDA stappen en met de 
VVD(+ DS'70?) een re~ering 

/.iijjiïiiïiiïiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii"'::-. ~ 
als het om geld gaat. . . . . !·ll 

kijk en vergelijk : :.!~.::: 
geldleningen tot/met 60 maa'lden zonder onderpand. 

Hogere bedragen en langere looptijden f!lOgelijk. Aan de tot- i!} 
standkoming van dit krediet zijn geen verdere of bijkomende i~ 
kosten verbonden. 38 42 · 48 114 10 :./.!IJ 

nttto bedrtg in handen mnd. mnd. mnd. mnd. mnct. ~ ... 

: ::=:= : ~!~:~: : 1~~:~~ : 1 ~~:~~ I 1öe.oa , 1Ö1 .61 ~.,~;.·:·r.'.:. 
I 5.000,- I 180,64 I 160,64 I 145,63 I 133,97 I 124,63 ·~,. 
I 1.000,- I 214,84 I 190,84 f 172,85 I 158,85 I 147,65 r 
I 7.000,- f 249,04 f 221,05 f 200,08 I 183,76 I 170,67 
I 8.000,- f 283,24 f 251,28 f 227,27 f 208,82 I 193,69 'i:-
1 1.000,- f 317,44 f 281,47 f 254,49 f 233,50 f 216,71 
110.000,- 1351,64 1311,88 1281,70 1258,39 1239,73 
111.000,- 1385,85 1341,89 f 308,91 1283,27 I 262,78 
I 12.000,- I 420,05 1372,09 1338,13 f 308,15 I 285,78 
I 13.000:- I 454,25 I 402,30 1383,34 f 333,04 I 306,80 
I 14.000,- 1488,45 I 432,51 139Q,58 1357,92 1331,82 
f 15.000,- f !122,85 f 462,72 1417,77 1382.81 f 354,84 
f 17.500,- f 622,17 1503,18 f 433,03 
f 20.000,- f 711,08 f 575,04 f 494,90 
f 25.000,- f 888,83 f 718.80 f 618.63 

Deze aantrekkelijke tarieven zijn inklusief kwijtschelding bij 
overlijden, tot f 15.000,- netto verstrekt krediet. P.S. voor 
zelfstandigen geldt een andere regeling. • Eerste hypotheken 
tot 125% van de executiewaarde, zowel voor nieuwbouw als 
voor bestaande bouw. • Tweede hypotheken tegen gunstig 
tarief op aanvraag. • Woningverbetl'ringskredieten nu ook 
zonder eigen huis. 
Géén notaris- en taxatiekosten. Looptijden 72, 84 en 96 

\ maanden. • Vraagt vrijblijvend onze folder. 
'Qii'i:'''''''''''''''''.,.,. ································"·'· ':!{:'}:@lill?illlml\' 

gaan vormen op gelijke basis!" 

Uit deze uitspraken proeft 
men het opportunisme. Men 
ziet dat het kabinet minder 
sterk staat dan twee jaar ge
leden en ontziet daarom de 
confessionelen. Echter dit lon
ken wordt geheel teniet ge
daan door de uitspraken van 
Boersma en Aantjes op de 
Arjos-vergadering van 15 
maart. Eerstgenoemde meen
de dat de VVD terecht uit 
de regering was gehouden en 
laatstgenoemde zag in . de 
woorden van de liberale lei
ders op de Algemene Ver
gadering "een val, waar niet 
in getrapt mocht worden". 

De oppositie moet gefundeerd, 
realistisch gevoerd worden 
(gesprek Ad Langebent-Wie
gel) in B~andpunt van 16 
maart over het aantal keren 
repliek van Den Uyl). De VVD 
moet waken tegen kreten. 
De titel van de redevoering 
van Wiegel op de ledenver
gadering zou ik willen aan
vullen: 

"Wij liberalen hebben de 
toekomst, indien we een con
structief en gemotiveerd be
leid voeren. 

D. A. DE GAST jr., 
Zwaag (NH) 

• 

VAKANTIE AAN DE CÖTE D'AZUR? 

Dat kan in dit riante, geheel ingerichte huis. 't Ligt niet aan de overvolle 
kuststrook, maar 20 minuten rijden het binnenland in, aan de beboste 
voet van. de Maritieme Alpen. Wilt u meer weten? Bel 's avonds 
01725-2673. J. Miehen geeft u alle inlichtingen en dokumentatie. 

APELDOORN 
BERG EN BOS 

helft van dubbele villa met garage 
Werkelijk een opvallende villa met een zeer romantisch 
uiterlijk. Deze centraal verwafmde woning wordt omgeven 
door plm. 1000 m2 bosgrond. 
Indeling: living (40 m2), keuken, bijkeuken, hal, toilet, 
3 slaapkamers en badkamer op 1e etage. Een 4e slaap
kamer en veel zolderruimte op de 2e etage. 
Vraagprijs t 225.000,- k.k. 

Mulder ten Kate Makelaardii 
Dorpsstraat 2, Vaassen, telefoon 05788-1205 
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MARKTBEWERKING B.V. 
lekstraat 134, amsterdam 

bureau voor commercieel-economische adviezen, 
marketing voor de kleinere- en middelgrote onderneming, 
heeft nog ruimte voor enkele projekten. 
(eerste, informatieve bespreking vrijblijvend). 

W. J. JANSEN, consultant telefoon (020) 79 69 27 
m.i.v. 11 juni: 46 05 80 

GELD-LENEN 
1 1.000,- tot 1 25.000,- in 60 mnd. 

2e hypotheken tot 96 mnd. Lopende leningen geen bezwaar. 

Bel of schrijf om een tarievenlijst met aanvraagformulier 
naar: 

Möller bv 
POSTBUS 7611, ST. CATHARINASTRAAT 1, EINDHOVEN. 
Telefoon 040- 25472, 's avonds 04105 ~ 3039. 

TE KOOP op eigen grond 
eventueel te huur ' 

modern bedrijfsgebouw 
aan de SCHAKELSTRAAT te 
AMSTERDAM-West vlakbij Coentunnel 

bevatte. nde parterre 930 m2 magazijn met toelaat
baar gewicht van 3.000 kg per vierkante meter, 
verdieping170m2 kantoor. 

~lii/111 !lcf!!:s~?;~/;u 
Direktie: 
G. Bolle-S.G. Engelsman Jr.- Jac. Timmerman. 
Stadhouderskade 2, Amsterdam-1013. 
Telefoon 020- 18 56 56' 

Vrijheid 
• 

kunt u krijgen met groen-blijvende planten 1 n 
uw tuin 

wegens ontruiming 4 ha van onze kwekerij 

Fa. Jac. Jurrissen & Zoon 
Sinds 1773 
CORT VAN DER LINDENLAAN 1 a 
NAARDEN 
TELEFOON 02159-43706 

Graag telefonische afspraak voor be
zoek kwekerij 

Bieden wij aan 4000 Taxus 
60-70 cm à f 6,50. 3000 
Thuya's 80-100 cm à f 6,-. 
Taxus 180-220 cm. Ook, res
tanten zeer grote coniferen 
tot 3-4 meter, 3000 Th. Lobbi 
Aurea 100-125 cm f 90,
per%· 
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Herenkostuums 
vanaf I 825,-MAATKLEERMAKERS 

MET EEN AMBACHTSPRODUKT VAN EIGEN ATELIER Damespakjes 

A. Prins & Zn. 
tei.02150-45186 
Gijsbr. v. Amstelstraat 69 
Hilversum 

C. van Wijk 
tel. 020- 992457 - 991635 
Rijksstraatweg 98 
Duivendracht 

bescherm uw huis; 
druk uw onderhoudskosten 

met 

P.ALL.ADOX® 
muurcoating; 

12 heldere fris-blijvende kleuren. waaronder 
spierwit e vuilafstotend en kleurechteverfraait en 
beschermt e geen onderhoud e voor elk bouw
werk e op elke ondergrond e 10 jaar garantie 
DOCUMENT A TIE: zend deze advertentie in een 
openongefrankeerde enveloppe. voorzien van uw 
naam en adres aan· Bouw-Chemie Zijlstra B.V .. 

Machtiging 68. Doorn. Tel. 03430- 26 98. 

Chr. v. d. Lingen 
tel. 030 - 71 9942 
Adelaarstraat 18bis 
Utrecht 

vanaf I 600,-

Coupeursbezoek aan huis 
mogelijk · 

A. L. VAN GENOT & CO. B.V. 
Keizersgracht 610 - Amsterdam 

Eerstkomende veiling 28-29 april· met o.m. oude & 
moderne grafiek 



. tJol/e eJl ?;or~bll 
Bolle en Compagnons B.V. 
Gebouw Aurora, Stadhouderskade 2 
Amsterdam 1 013 

Tel. 020-185656 

in rotterelam 
te huurkantoorruimte 
vanaf300m2 tot 30.000m2 
• 21 kantoorverdiepingen met een verhuurbare, 

kolomvrije oppervlakte van 1395 tot 1454 m2 . 

• 8 zeer snelle, door een computer bestuurde 
liften en een goederenlift. 

• Volledige air-conditioning. 
• Verlaagde plafonds voorzien van lichtarmaturen. 
• Gevels uitgevoerd in Italiaans travertin 

marmer en speciaal zonwerend glas. 
• Speciale parkeergarage 800 plaatsen. 
Ligging: Direkte vierbaans aansluiting op de 
"Ruit" rond Rotterdam. Di rekte verbinding met 
tram naar Centraal Station . 

JONES LANG WOOTTON B.V. 
Rotterdam Westblaak 1 09 

Tel. 010-147477 
Amsterdam J.W. Brouwersplein 25 
Tel. 020-764956 

JONIS LANG wrn•m 

I 
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vrijheid en d.emocratie 1 

• De redactievan 
Vrijheid en Democratie 
is gevestigd te 
Hilve'rsum, Pieter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070- 614121). Voor 
adreswijzigingen etc. 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b.v .• postbus 20 
te Zandvoort. 
telefoon 02507 - 4745. 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeensecre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag. 
Koninginnegracht 57. 
telefoon 070-614121. 
Postrekening: 67880 tèn 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 
• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon 070-614911. 
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Onhetrouurhaar 
Nederlands grootste regeringspartij. de PvdA. 
staat niet meer principieel achter het Noord
Atlantische bondgenootschap. Deze zorgwek
kende conclusie moet men helaas trekken uît 
het vorige week in de Amsterdamse RAl gehou
den socialistische congres. Jarenlang zijn de 
grote Nederlandse politieke partijen het erover 
eens geweest dat ons lidmaatschap van de 
NATO de nu eenmaal niet te vermijden premie 
is, die wij moeten betalen ter verdediging van 
onze democratische rechtsstaat. Dat inzicht 
wordt niet langer door de PvdA gedeeld - en 
dat is een bijzonder ernstige zaak. 

Zeker, het congres heeft niet besloten van de 
regering te . eisen dat Nederland onmiddellijk 
uit de NATO moet treden. Maar overduidelijk is, 
dat dit niet gebaseerd is op een principiële er
kenning van de NATO als instrument van be
veiliging. Het congres heeft de NATO niet ter
stond de rug willen toekeren, omdat zulks regel
recht zou leiden tot de val van het kabinet-Den 
Uyl. Uit overwegingen van binnenlandse poli
tieke aard blijft de PvdA. voorwaardelijk en op 
termijn, de NATO steunen. Daarmee is zij een 
onbetrouwbare partner geworden als het gaat 
om het hoogste nationale belang: de defensie. 
Alle andere politieke meningsverschillen val
len daarbij in het niet. 
Een direct gevolg van de congresuitspraken is 
dat de toch al broze verhouding tussen de socia
listen en hun confessionele regeringspartners er 
niet beter op is geworden. Weliswaar maakt 
het PvdA-congres de dienst niet uit, maar frac
tievoorzitter Van Thijn heeft al verklaard dat zo 
nodig de druk op de PvdA-ministers Vredeling 
en Van der Stoel, van wie bekend is dat zij een 
andere mening zijn toegedaan dan het congres, 
zal toenemen. Voor ARP-fractievoorzitter Aan
ties was dat aanleiding tot zorg over de verdere 
samenwerking. Nog verder ging zijn KVP-colle
ga Andriessen, die een samenwerl<ing in een 
volgende regeringsperiode "zonder meer on
mogelijk" heeft genoemd als het NATO-con
gresbesluit terecht zou komen in het verkie
zingsprogramma van de PvdA. 
Het is nauwelijks denkbaar dat dit niet zal ge
beuren. De PvdA is doortrokken van een anti
NATO mentaliteit en het lijkt wel vast te staan 
dat deze haar weerslag zal vinden in komende 
verkiezingsprogramma's. Zelfs al zullen enkele 
PvdA-kopstukken, realistischer dan hun achter
ban, proberen dat te vermijden. De droom van 
een tweede kabinet-Den Uyl lijkt vervlogen. 
Op zichzelf een geruststellende gedachte. Toch 
hadden wij liever een ander breekpunt gezien. 
Hët is voor onze democratie een slechte zaak 
dat 's-lands grootste partij om zulke fundamen
tele redenen van nationaal belang buiten spel 
gezet moet worden. 

~~ 
Ph. C. la Chapelle, hoof~ 

Stort· 
een 

tientje 

Om het tekort van de VVD over het 
lopende jaar te kunnen bestrijden, 
heeft de penningmeestar van onze 
partij, mevrouw H. V. van Some
ren-Downer, alle leden verzocht een 
tientje te storten. Op de recente 
pahijvergadering in Breda heeft de · 
aftredende penningmeester Caron 
onthuld dat de partij het afgelopen 
jaar met een tekort van 55.000 
gulden heeft moeten afsluiten. Het •. 
tekort over het lopende jaar wordt 
door mevrouw Van Someren be
groot op anderhalve ton. 
De kosten verbonden aan eventuele 
verkiezingen zijn daarbij niet inbe
grepen. 

"Een verhoging van de contributie 
is onvermijdelijk, maar die kan nog 
niet gelden voor het lopende jaar" 
schrijft, mevrouw Van Someren. 
"Als alle leden die een tientje kun
nen missen, ons helpen, dan kun
nen wij onze activiteiten op het hui
dige niveau handhaven of - wat 
eigenlijk noodzakelijk is - nog wat 
uitbreiden." 

Het is de bedoeling de noodlijden
de afdelingen mee te laten profite
ren. Ook in de afdelingen is het 
steeds .moeilijker geworden de be
grotingen sluitend te krijgen. · 

Meer storten dan een tientje mag 
uiteraard ook. Het rgironummer is 
67880, ten name van de WO te 
Den Haag. 

• 



Heeft een politieke jongeren
organisatie als de JOVD nog 
wel nut nu de verlaging van 
de kiesgerechtigde leeftijd tot 
achttien jaar het waarschijn
lijk maakt dat de partijen meer 
dan voorheen zullen proberen 
hun jonge leden actief te laten 
zijn in de partij? 
Nijpels: ..Ik ben het er mee 
eens dat een jongerenorga
nisatie binnen een partij een 
anarchronisme is. Als JOVD 
zijn wij dan ook onafhankelijk. 
Wij hebben geen binding met 
de VVD. In tegenstelling tot 
de PvdA-jongeren, die hun 
onafhankelijkheid hebben op
gegeven, staan wij los van de 
partij waarmee wij affiniteit 
hebben: de VVD". 
Wat is het nut van een onaf
hankelijke JOVD voor de VVD? 
Nijpels: "De JOVD is een po
tentiële broedplaats voor het 
kader. In de loop der jaren is 
de JOVD een voedingsbron 
geweest voor het VVD-kader 
in de Kamer en in de Staten. 
Als zodanig hebben we veel 
nut. Leden van ons komen 
trouwens ook wel bij andere 
partijen terecht: Nijpels van 
D'66 en Roethof van de PvdA 
zijn daar voorbeelden van". 
"Als een van onze taken be
sch.ouwen wij ook het aan
zwengelen van ideëen en het 
kritisch volgen van de gang 
van zaken in de partij. Neem 
de manier waarop wij onze 
mening hebben gezegd over 
de abortuspolitiek en over de 
uitlatingen van Van Riel in 
verband met Pronk". 

Andereverpakking 
De buitenwacht wrijft de VVD 
nogal eens een te materia
listische. houding aan, zegt dat 
er nauwelijks sprake is van 
een ,.liberale ideologie" en 
meesmuilt tenslotte over de 
"zwakke oppositie" die 
Wiegel en de zijnen in het 
parlement zouden voeren. 
Hoe denkt de JOVD daar 
over? 
Nijpels: "Het is wel zo dat 
tijdens de laatste verkiezingen 
wel erg veel is gezegd over 
het inkomen, maar dat hoort 
bij verkiezingen. Als er ge
praat wordt over liberalen, 
dan stelt men tegenover 
Wiegel mensen als Geertse
ma en Toxopeus. Wiegel zou 
wat anders zijn. Wij zeggen: 
Wiegel is een liberaal in een 
andere verpakking; een ver-

EdNijpels: 

JOVDis 
br_oedplaats 
voor VVD 

pakking die heel goed aan
slaat. Als Wiegel kretologie 
wordt verweten, dan zeggen 
wij: hij weet als geen ander 
moeilijke dingen duidelijk te 
maken en dat houdt natuurlijk 
in dat je niet altijd genuan
ceerd kan zijn. Wij hebben 
geen behoefte aan een hek
senjacht tegen Wiegel". 

"Er verandert de laatste jaren 
veel in de VVD. Het is waar 
dat de VVD in het verleden 
soms wat te veel materieel en 
te weinig ideëel was. 
Ook was er het verwijt dat 
de VVD weinig aan weten
schappelijk onderzoek deed. 
Dat is ook veranderd. Als je 

ziet wat er de laatste maan
den aan brochures is ver
schenen, dan gaat het de 
goede kant op". 

Nietterecht 

"De kritiek op de VVD-fractie 
zoals die soms naar buiten 
komt, vinden we niet terecht. 

Zoals de fractie het doet in 
1 het parlement, dat is heel be

hoorlijk. Er wordt -wel gezegd 
dat de PvdA het in de oppo
sitie beter deed. Welnu als 
u de zaken bekijkt, dan is dat 
helemaal niet zo". 

Hoe ziet de JOVD de poli
tieke toekomst van de VVD? 

Ed Nijpels uit Bergen op 
Zoom is vijfentwintig jaar, 
ex-leraar maatschappijleer 
aan een lyceum in Roosen
daal. Sinds een jaar stu
deert hij rechten en iets 
langer hanteert hij dè voor
zittershamer van de JOVO, 
waarvan hij bij zijn benoe
ming begin 1974 al vier jaar 
lid was. 

In dit interview praat Ed 
Nijpels over het verschijnsel 
politieke jongerenvereni
ging, over de JOVO zelf en 
over de relaties met de VVO. 

Nijpels: "De VVD zit in het 
midden en moet daar ons in
ziens blijven. Onze stemmen
winst zit ter linkerzijde, niet 
ter rechterzijde. Wij zouden 
het een ongezonde zaak vin
den als onze stemmenwinst 
van rechts kwam; van de 
Boeren of van de KPN bij
voorbeeld. Onze winst moet 
van links van het midden 
komen. Ook van socialisten, 
die inzien waar hun belangen' 
liggen. Je verzetten tegen 
links, maakt je nog niet rechts. 
Als de VVD te veel stemmen 
van confessionele zijde zou 
krijgen, raken we steeds ver
der van regeren af". 

• 



Een van de duidelijkste ten
densen in de politieke ontwik
keling van de laatste jaren is 
deze, dat de Nederlandse kie
zers hun vertrouwen in en 
belangstelling voor mini- of 
splinterpartijen verliezen. 
Deze is op tweeërlei wijze 
tot uiting gekomen: in de af
takeling der gedurende een 
korte periode snel opgeko
men nieuwe groeperingen 
(D'66, DS'70, Boerenpartij 
en PSP). En in het échec 
van de ook bij de jongste 
verkiezingen toch weer opge
doken nieuwe partijtjes en 
groepjes, die tevergeefs een 
gooi naar een Kamerzetel 
deden. 

Politieke nieuwelingen waren 
ook nu· weer niet eenkennig. 
Zij verschenen aan de rand 
van alle drie de hoofdstro
mingen in de Nederlandse po
litiek: de socialistische, de li
berale en de politiek-confes
sionele. Schakelen we D'66 
alszodanig uit, dat zichzelf na
drukkelijk nooit als "liberaal" 
of "vrijzinnig" heeft willen 
aandienen (en in een bijna 
dogmatisch beleden pragma
tisme verzandde), dan kan 
dankbaar geconstateerd wor
den dat vooral op het na
oorlogse I i b er a Ie territoir 
de splijtzwam, anders dan ge
durende vele decennia daar
vóór, nooit meer heeft willen 
tieren. 

Noch een "rechtse" afwijking 
als Ridder van Rappards "Li
berale Staatspartij", noch in
cidenteel opgedoken ·"linkse" 
concurrenten hebben na de 
oorlog ooit een voet aan de 
grond gekregen. Dat geldt ook 
voor de met veel reclame
ophef in september 1970 op
gerichte "Nederlandse Mid
denstandspartij". Deze be
haalde bij de Kamerverkie
zing van april 1971 weliswaar 
twee zetels, maar het liep al 
spoedig op een heftige ruzie 
tussen de heren Te Pas en De 
Jong uit. En toen die bij. de 
tussentijdse Kamerverkiezing 
van november 1972 elk met 
een afzonderlijke lijst uitkwa
men, lieten de kiezers ook hen 
in de kou staan. Tegelijk 
sprong de VVD van 1 6 op 22 
zetels en blijkens de con
stante resultaten van sinds
dien gehouden opinie-onder
zoekingen zouden volgende 
verkiezingen een nieuwe 

. . .", .• ·. . ... · .•.. 

.·IJ1·· . ··I...,.·~·-
' c ..a..a.ao'> 

, ,,, 

\ 

Onz.e oud-redacteur ... 
A, w. Ab$poel neemt in dit 
artikel het nieuwstiJ 
splinterpartijtje 
onder de loep, de 
,.Unks-liberàlen". 
Hetblijkt eên weinig vrolijk 
gezelschàp te zijn. · · · 

winst in dezelfde orde van 
grootte opleveren. 

Links-liberalen 
Uit dit alles blijkt het duide
lijke verlangen van de kiezers 
om naast de socialisten en 
confessionelen een hechte. 
doelbewuste liberale midden
partij te zien optreden, waar
mee uit hoofde van haar 
machtspositie in het politieke 
krachtenveld, ernstig rekening 
moet worden gehouden. Des
ondanks is nu toch weer een 
nieuw groepje opgedoken. dat 
in strijd met alle tekenen 
des tijds van oordeel blijkt 
te zijn dat de kiezers toch nog 
zo nodig behoefte hebben aan 

een ,.links-liberaal" partijtje, 
dat dan een plaats zou moe
ten innemen tussen PvdA en 
VVD. 
Volgens een bericht in het 
Algemeen Dagblad kwam on
langs in Gouda landelijk een 
honderdtal zich noemende 
.. links-liberalen" bijeen. Een 
groot succes was het echter 
niet. Er werd dan ook be
sloten, nog geen nieuwe partij 
op te richten en de initiatief
nemers. onder wie zich de 
Tweede-Kamerleden Nypels 
en Nooteboom van D'66 be
vonden. toonden zich na af
loop dan ook telerugesteld 
over de magere opkomst en 
de weinig enthousiaste stem-

ming. De bijeenkomst was 
voornamelijk bezocht door 
oud-leden van D'66, DS'70 
en van de "Liberaal-Democra
tische Partij". Voor wie nog 
nooit van de Liberaal-Demo
cratische Partij mocht hebben 
gehoord: deze is een afsplit
sing van D'66. Zij kwam voor 
het eerst in het nieuws door 
een gesprek met Elseviers 
Magazine (van 22 oktober 
1973) met de oprichter, prof. 
mr. J. Wessels. Met de ge
bruikelijke grootspraak van 
nieuwe partijtjes (ook D'66, 
de Boerenpartij en de Mid
denstandspartij deden derge
lijke uitspraken) kondigde de 
heer Wessels aan te mikken 
op 1 5 Kamerzetels, al liet hij 
dan wel voorzichtigheids
halve daar het woord "ten 
hoogste" aan vooraf gaan. 

Onderlinge argwaan 
Nadien hebben we van de 
Liberaal-Democratische Par
tij niets meer vernomen, tot 
zij nu dan opnieuw zou zijn 
opgedoken in het weinig 
vrolijke gezelschap, dat dezer 
dagen in Gouda bijeen was. 
Er was bij de bezoekers daar
van kennelijk nogal wat on
derlinge argwaan. De heer 
Nypels verklaarde dat aldus, 
dat het bijna allemaal mensen 
betrof die "uit verschillende 
clubjes" kwamen, die "elkaar 
in het verleden als concur
renten hebben gezien". 

Ondanks al dat weinig be
moedigende, werd overeen
gekomen toch wel door te 
gaan en alsnog "de weg voor 
een nieuwe partij te effenen". 
Een besluit kan dan in de loop 
van het volgend jaar worden 
genomen. 

Eén pikante bijzonderheid 
nog: buiten de twee D'66-
Kamerleden waren er volgens 
het Algemeen Dagblad geen 
prominente politici, hoewel er 
wel een aantal was uitge
nodigd, zoals het oud-D'66-
Kamerlid mevrouw Goudsmit 
en de uitgetreden DS'70-
Kamerleden. De heer Nypels 
liet nog weten niet van plan 
te zijn tijdens deze kabinets
periode te breken met de 
D'66-fractie in de Tweede 
Kamer. "In de verkiezings
tijd komt het anders te liggen, 
als dan vast staat dat D'66 
niet meer meedoet". • 
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Inentenzorg in1975 

"Een toekomst voor ons ver
leden" is het motto waar
onder de Raad van Europa 
het jaar 1975 heeft uitgeroe
pen tot Monumentenjaar 
M'75. In ditzelfde jaar her
denkt Nederland het feit dat 
de overheidszorg voor monu
menten honderd jaar geleden 
vaste vorm heeft aangeno
men. 

Wat is een monument? De 
monumentenwet van 1961 
verstaat eronder: 1. alle vóór 
ten minste vijftig jaar ver
vaardigde zaken, welke van 
algemeen belang zijn wegens 
hun schoonheid, hun beteke
nis voor de wetenschap of 
hun volkskundige waarde; 2. 
terreinen welke van algemeen 
belang zijn wegens daar aan
wezige zaken als bedoeld on
der 1; 3. alle zaken en ter
reinen, welke van algemeen 
belang zijn wegens de aan 
die zaken en terreinen ver
bonden geschiedkundige her
inneringen, zoals kerkelijke 
monumenten, stads- en 
dorpsgezichten e.d .. 

Sinds de totstandkoming van 
deze wet ligt de beslissing 
over de vaststelling of iets al 
dan niet een monument ge
noemd kan worden in handen 
van de minister (van CRM), 
die wordt geadviseerd door 
een Monumentenraad, die 
weer steunt op het werk van 
de Rijksdienst voor Monu
mentenzorg. 

U5 r te r 
Tot zover de formele kant van 
de zaak. Willen wettelijke 
maatregelen enig bestaans
recht hebben, dan moeten zij 
aansluiten op gevoelens die 
leven in het publiek. Het was 
Vonhoff die als staatssecre
taris van CRM er veel toe 
biï'dragen heeft dat monu
mentenzorg los kwam uit de 
museumsfeer en geplaatst 
werd in de maatschappelijke 
werkelijkheid waarvan de mo-

numenten deel uitmaken en 
waarbinnen deze een functie 
moeten hebben. De VVD
staatssecretaris heeft ervoor 
gezorgd dat Monumentenzorg 
werd ingeschakeld bij de ver
ruiming van de werkgelegen
heid in de bouw. En volgens 
de Rijksdienst voor Monu
mentenzorg zouden er zeker 
10.000 arbeiders ingescha
keld kunnen worden bij de 
restauratiewerkzaam heden. 
Belangstelling bij de jongeren 
voor het moeilijke handwerk 
blijkt er genoeg te zijn, maar 
de huidige minister van CRM 
Van Doorn heeft in antwoord 
op Kamervragen gezegd dat 
de mogelijkheid zoveel ar
beiders in te schakelen be
perkt wordt door het gebrek 
aan restauratie-architecten. 
Bovendien is het de vraag of 
de Rijksdienst een verdere 
verruiming van de mogelijk
heden aan zou kunnen in zijn 
huidige bezetting ( 123 man). 
Want het geldgebrek waar
mee Vonhoff te kampen heeft 
gehad bij de uitvoering van 
zijn plannen, bestaat nog 
steeds en terwijl de belang
stelling voor alles wat met 
monumenten te maken heeft 
in korte tijd is verviervoudigd 
moet de Rijksdienst het nog 

steeds doen met hetzelfde 
personeelsbestand. Vooral in 
dit Monumentenjaar, waarin 
vele instellingen een beroep 
doen op de Dienst om ten
toonstellingen e.d. te verzor
gen, blijkt nog eens duidelijk 
met welke grote tekorten aan 
mensen en financiële midde
len deze te kampen heeft. 
De 23 miljoen die de minister 
voor dit jaar aan extra mid
delen heeft toegezegd gaan 
voornamelijk op aan de ver
hoging van de kosten, die de 
restauraties met zich mee 
brengen, kosten die vorig jaar 
toch al zo'n 100 miljoen gul
den bedroegen. Bij Sociale 
Zaken liggen aanvragen voor 
restauratiewerkzaamheden in 
het kader van de verruiming 
van de werkgelegenheid in 
de bouw ter waarde van 1 
miljard gulden, een verheu
gende toeneming van de be
langstelling vindt de Dienst, 
die er aan de andere kant wel 
een beetje door wordt be
nauwd. 

Or 

Een antwoord van de mrnrs
ter op vragen van o.m. het 
VVD-Kamerlid Van Dijk zal 
de Dienst dan ook vreugde 

De buitenplaats Beeckestein bij Velsen was voor de restauratie 
in 1960-'67 in zeer vervallen staat. -



doen: .. Het ligt in mijn bedoe
ling voorstellen die beogen 
het ambtelijk apparaat van de 
rijksdienst uit te breiden, meer 
in het bijzonder ter ondersteu
ning van het beleid gericht op 
een uitbreiding van de werk
gelegenheid in structurele zin, 
tijdig aan mijn ambtgenoten 
van Binnenlandse Zaken en 
Financiën voor te leggen". 
Overigens was de minister 
van oordeel dat de kentering 
in opvatting en inzicht bij het 
publiek ten aanzien van ons 
historisch bezit er niet nood
zakelijkerwijs toe leidt dat 
door de rijksoverheid steeds 
meer gelden ten behoeve van 
monumentenzorg beschikbaar 
worden gesteld. "De opzet 
van M'75 ligt juist in het be
wu'st maken van de waarde 
van wat wordt genoemd het 
architectonisch erfgoed. Men 

bedenke wel, dat het initia
tief tot restaureren thuishoort 
in de particuliere sfeer en dat 
het de taak van de rijksover
heid en van de lagere over
heden is de helpende hand te 
bieden". 

Bultenplaatsen 

Een van de aspecten van mo
numentenzorg die de VVD 
zich tot terrein van actie heeft 
gekozen is dat van de restau
ratie van buitenplaatsen en 
meer in het bijzonder de tui
nen en omliggende terreinen 
van die buitenplaatsen. 
Staatssecretaris Vonhoff ant
woordde op 23 januari 1973 
op vragen van o.m. het Ka
merlid mevrouw Veder-Smit 
dat de Monumentenraad zijn 
aandacht kan richten op de 
historische parken en tuinen, 

nu de registratie l)'an de bui
tenhuizen zelf was voltooid. 
Een half jaar tevoren had een 
tentoonstelling over de bui
tenplaatsen in het Prinsenhof 
·in Delft laten zien wat er in 
dit opzicht met de ondergang 
wordt bedreigd. Veel van de 
tuinarchitectonische bewijzen 
uit het verleden bleken reeds 
verdwenen te zijn en de eige
naars van de nog bestaande 
landgoederen zijn dikwijls 
nauwelijks in staat hun bezit 
in goede staat te houden. 

Op inititatief van de VVD 
wordt de registratie van de 
buitenplaatsen weer ter hand 
genomen. Minister van Doorn 
antwoordde op vragen van 
Van Dijk onlangs bij de be
handeling van de begroting 
van CAM , dat hij zich voor
stelde de verdere uitbreiding 

van de bescherming van deze 
objekten met de daarbij be
horende parken en tuinen 
ter hand te doen nemen. 
"Getracht zal worden door 
de aanstelling van een des
kundige part-time kracht (bij 
de Rijksdienst) hierin te voor
zien". 

Sinds het totstandkomen van 
de monumentenwet zijn in 
ons land ongeveer 40.000 
objekten registreerd, waarvan 
30.000 woonhuizen. Deze re
gistratie houdt in dat voor de 
sloop of verbouwing vergun
ning moet worden aange
vraagd. De status van be
schermd monument inge
volge de monumentenwet 
houdt geen recht op subsidie 
in bij eventuele restauratie
plannen. Ook is het niet zo dat 
het voortbestaan van de ge-

De restauratie bleek aan de hand van oude tekeningen zeer wel mogelijk. De tuinen die dit buiten ook eens sierden, zijn veel moeilijker in 
hun oorspronkelijke staat terug te brengen. 

• 
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registreerde ob jekten voor alle 
tijden is gegarandeerd. Het is 
dikwijls een afweging van 
prioriteiten. Zo gingen er in de 
Amsterdamse binnenstÇtd bij 
de bouw van de metro wel 
enige monumenten tegen de 
grond, al nam de gemeente 
de verplichting op zich een 
aantal hiervan later weer op 
te bouwen. 

Rol van het rijk 

Het Rijk neemt de restauraties 
formeel niet op zich, maar in 
de praktijk kan .. het aandeel 
van monumentenzorg bij 
restauraties waarin door· het 
rijk wordt gesubsidieerd 
(soms tot 70%) al gauw heel 
belangrijk worden" (prof. dr. 
C. A. van Swigchem, Monu
mentenzorg in Nederland). 

.. De minister moet na advies 
van de rijkseemmissie - de 
afdeling van de bij de Monu
mentenwet ingestelde Monu
mentenraad, die hiervoor is 
aangewezen- instemmen met 
de keuze van de architect en 
van de aannemer, en zijn 
goedkeuring hechten aan de 
plannen. Voegt men hierbij 
de in de pra~tijk verworven 
specifieke deskundigheid van 
de functionarissen van de 
Rijksdienst voor de Monu
mentenzorg en de betekenis 
van het apparaat, waarop zij 
kunnen steunên, dan zal men 
inzien, dat het rijk, hoewel het 
formeel niet zelf de restau
raties onderneemt, toch vaak 
een zeer belangrijke invloed 
kan uitoefenen". 

Vroeger werd het begrip mo
nument uitsluitend gebruikt 
voor gedenktekens, die opge
richt waren ter ere van .een 
persoon of ter herinnering 
aan een historische gebeurte
nis. 

Tegenwoordig speelt de be
scherming van objekten van 
nationaal-historische gedach
tenis in engere zin geen over
wegende rol meer bij de 
samenstelling van de mo
numentenlijst. Dr. J. N. M. 
Nelissen, opsteller van de 
discussienota .. Monument 
en samenleving" .uitgegeven 
door de sectie Nederland van 

·de Raad der Europese Ge-

meenten, geeft een opsom
ming van de argumenter;1 die 
voor monumentenzorg zijn 
aan te voeren (in: Shell jour
naal van Nederlandse mo
numenten): a. Oudheid
kundige en cultuurhistorische 
argumenten; b. Bouwkundi
ge en esthetische argumen
ten; c. Recreatieve en toe
ristische argumenten. Veel 
toeristen uit binnen- en bui
tenland worden aangetrok
ken door de bezienswaardig
heden van steden en dorpen; 
d. Economische argumen
ten. Hoewel dit moeilijk is te 
kwantificeren zijn monumen
ten zowel privaat - als so
ciaal-economisch van grote 
waarde; e. Maatschappelijke 
argumenten. Monumenten 
bevinden zich vaak in die 
stads- en dorpsdelen waar 
mensen al van oudsher wo
nen en waar zich hechte ge
meenschapsbanden hebben 
gevormd;f. sociaal-psycholo
gische argumenten. Monu
menten dragen bij tot de va
riatie in de ruimtelijke vorm
geving, waardoor zij identi
ficatie en herkenbaarheid ver
gemakkelijken. 

Nelissen wijst op een ver
schUiving in de aandacht voor 
bepaalde typen monumenten. 

.. Oorspronkelijk werden mo
numenten meestal geïsoleerd 
bekeken, los van de bijbeho
rende omgeving. Tegenwoor
dig gaat men er steeds meer 
toe over om monumenten 
in relatie met hun omgeving 
te bekijken". .:Ruimtelijk 
en natuurlijk milieu zijn vaak 
innig verweven. Tegenwoor
dig groeit de behoefte aan 
onderlinge afstemming van 
cultuur- en natuurmonumen
ten". In dit kader past ook 
het streven van met name 
de VVD om die natuurlijke 

I 
omgeving te betrekken bij de 
restauratie van de buiten

i· huizen, evenals de in die na
tuurlijke omgeving passende 
voorwerpen als tuinbeelden, 
siervazen en tuinhuizen. 

Er is op dit punt een beschei
den begin gemaakt, maar er 
zal nog veel werk verzet 
moeten worden. 

• 

Uliegel:. 
Pvdalegt t:\ 

De Amsterdamse Rai was een 
week geleden drie dagen een 
rood bolwerk. Niet door de 
Damesbeurs maar door de 
PvdA die na maanden van 
spanning schoonmaak zou 
houden in de eigen opvattin
gen over de Navo. 
Eindelijk zou het. grote ver
lossende antwoord komen: 
wat doet de PvdA met de 
Navo, buigen of barsten? Nu 
of straks? 

Het antwoord staat in een re
solutie van vier getikte kantjes 
waarop in 38 punten uiteen
gezet wordt wat de PvdA 
wil met de vrede en veilig
heid en de Navo. 

Belangrijkste bepaling is punt 
27 van de congresuitspraak: 
Nederland handhaaft het lid
maatschap van de Navoonder 
voorwaarde dat binnen drie 
jaar een wezenlijke bijdrage 
tot ontspanning is geleverd. 
Voortzetting van het voor-

Ploeg ... boeiend circus ... 

waardelijk lidmaatschap dient 
voor iedere regeringsperiode 
door het PvdA-congres steeds 
opnieuw beoordeeld te wor
den. Het lidmaatschap zal on
voorwaardelijk worden be
eindigd bij toekenning van 
een rol aan het Franse kern
wapen (met medewerking van 
West-Duitsland) in Midden
Europa. 

Voorwaanjen 

Het congres heeft in punt 24 
van de navo-resolutie de voor
waarden opgesomd waaraan 
moet worden getoetst of er 
binnen drie jaar een wezen
lijke bijdrage tot ontspanning 
is geleverd. 

Een overzicht van die voor
waarden: 
• De Navo moet verklaren 
niet als eerste kernwapens 
te zullen gebruiken. 

• Atoomvrije zones in Europa. 

I 



door o,nze parlementaire redacteur 

lbomnlei1 Oil.der kabinet 
• Uitdunning van de taktische 
atoomwapens in Europa .. 

• Niet meewerken aan uit
breiding van het militair po
tentieel van de Navo, ook niet 
door vervanging. 

• De Starfighter mag niet 
worden vervangen door een 
vliegtuigtype dat technisch 
en kwalitatief zodanig gea
vanceerd is dat het de be
wapeningswedloop nieuwe 
stimulansen geeft. 

• Vermindering van kernwa
pens moet worden betrokken 
in de besprekingen over we
derzijdse troepenvermindering. 
Zo niet, dan moet ons land 
de atoomwapens over de 
grens zetten. De Navo krijgt 
tot 1978 de tijd om dit punt 
in de ontwapeningsbesprekin
gen op te voeren. 

• Voor eind 1978 de Neder
landse defensieuitgaven terug 

brengen tot drie procent van 
het nationaal inkomen. 

• Geen nieuwe militaire oe
fenterreinen in ons land. 

• Onze krijgsmacht mag geen 
nukleaire taken meer vervul
len. 

Op een aantal punten gaat 
deze congresuitspraak veel 
verder dan de partijtop had 
voorgesteld. Vooral tegen het 
noemen van de termijn van 
drie jaar heeft de partijlei
ding zich fel verzet. 

Laf 
Van Thijn, de fractievoorzit
ter, had het congres voorge
houden dat het noemen van 
een termijn allerlei misver
standen zou wekken. Boven
dien is het volgens Van Thijn 
laf om nu een uitspraak te 
doen om over drie jaar uit 
de Navo te treden, als aan 

allerlei voorwaarden niet 
wordt voldaan. Als je flink 
wil zijn over de Navo, dan 
moet je er nu uitstappen, en 
als je dat niet durft of niet wil, 
dan moet je nu niet zeggen 
dat je het over drie jaar doet, 
zo betoogde Van Thijn. 

Zijn pleidooi hielp niet. De 
partijleiding leed een neder
laag. Wel verwierp het con
gres met grote meederheid 
een voorstel om nu direkt 
met de Navo te breken. 

Aan het slot van het congres 
had premier Den Uyl nog 
eens precies aangegeven hoe 
hij over de Navo denkt. ,.Ik 
vermag niet in te zien hoe 
men ontspanning tussen su
permachten, die het lot van 
de mensheid in handen heb
ben, zou kunnen bevorderen 
door hetzij de Navo, hetzij 
het Warchaupact, van binnen
uit uit te hollen of op te 
blazen", zei Den Uyl. 

Circus 

WD-defensiespecialist Ploeg 
woonde het PvdA-congres bij 
en was toch wel een beetje 
onder de indruk van .,het 
boeiende circus" dat de PvdA 
van dit soort grote bijeen
komsten weet te maken. Fun
damentele beschouwingen 
had hij gemist al heeft de 
uiterst strenge spreektijdbe
perking ook zijn voordelen. 
Ploegs commentaar op enkele 
van de voorwaarden die de 
PvdA aan de Navo stelt: 

.. Met de uitspraken over de 
kernwapens loopt men teveel 
vooruit op de resultaten van 
de ontwapeningsbesprekin
gen tussen Oost en West. 
Men eist wel veel van de 
Navo, maar neemt het woord 
Warchaupact vrijwel niet in 
de mond. Ze houden er bij de 
PvdA te weinig rekening mee 
dat de Navo een verdedi
gingsorganisatie tegenover de 
communistische wereld is". 

..Over het niet als eerste ge
bruiken van kernwapens ver
geten ze bij de PvdA dat dit 
in het voordeel is van het 
Warchaupact. De conventio
nele bewapening is daar veel 
sterker", aldus Ploeg. 

Tijdbommen 

Volgens WO-leider Wiegel 
heeft de PvdA met de uit
spraken over de Navo twee 
tijdbommen onder het kabi
net-Den Uyl gelegd. .,Eén 
tijdbom die op korte termijn 
tot ontsteking kan komen (de 
opvolging van de Starfighter) 
en één tijdbom onder de sa
menwerking met de KVP en 
ARP, door het lidmaatschap 
van de Navo voorwaardelijk 
te maken en aan een termijn 
te binden". 

Wiegel meent dat de PvdA 
zich met deze uitspraken vol
strekt onaanvaardbaar heeft 
gemaakt als regeringspartij. 
.. De PvdA zet de trouw van 

vervolg op pagina 21 

Onze parlementaire redacteur woonde het 
PvdA-congres over vrede en veiligheid bij. 
Hierbij zijn verslag, waarin hij ook de eerste 
reacties van VVD-zijde (met name 
van de Kamerleden Wiegel en Ploeg) heeft 
verwerkt. 

Vredeling en Den Uyl tijdens het congres in de Rai 



Naar aanleiding van het partij
congres in Breda heb ik in 
Elseviers Magazine een com
mentaar geschreven onder de 
kop: "De VVD praat met drie 
monden". Ik heb gemerkt dat 
hierover binnen de partij nogal 
wat misverstanden zijn ont
staan. Niet in het minst ver
oorzaakt door de redaktie van 
Vrijheid en Democratie die 
meent dat ik "eens tegen de 
VVD aan wil schoppen. 
Een mode waar blijkbaar ook 
Elseviers Magazine aan mee 
moet doen". 
Verder werd mijn artikel geka
rakteriseerd als .. onzin". Eén 
en ander is voor mij een be- . 
wijs dat de VVD weliswaar 
een grote partij is geworden, 
maar op alle punten bepaald 
nog niet volwassen. Kritiek 
is trouwens binnen de VVD 
nooit als iets prettigs ervaren. 
Voor mij aanleiding te schrij-. 
ven dat het congres in Breda 
zowel de sterkte als de zwakte 
van het Nederlands liberalis
me op dit moment weergeeft. 
Een grote mate van eenstem
migheid, anderzijds geen 
scherpe analytische intellec
tuele benadering van onze in
gewikkelde politieke e'l maat
schappelijke structuur. 
In mijn door Vrijheid en De
mocratie zo gekritiseerde arti
kel heb ik als een bezwaar ge
uit dat de politieke koers vàn 
de partij niet duidelijk is wan
neer mr. Van Riel een ultra
rechtse rede houdt, mevrouw 
Van Someren en Hans Wie
gel een rechtse polariserende 
speech houden en mr. Kort
hals Altes zegt dat de VVD 
in het politieke midden thuis 
hoort. Van een grote politieke 
partij wordt verwacht dat de 
partijtop voor een dergelijk 
belangrijk congres een be
paalde strategie bepaalt. Ze
ker wat de redevoeringen van 
de belangrijkste politieke lei
ders betreft. Herhaaldelijk is 
door mevrouw Van Someren 
naar voren gebracht dat de 
VVD in het politieke midden 
thuis hoort. 
Maar dat betekent dan ook 
dat de politieke leiding daar
naar moet handelen. Een mid
denpositie is moeilijk te ver
dedigen. 
Maar het is juist de taak van 
de VVD om in dat politieke 
midden goed geprofileerd ten 
opzichte van de kiezers naar 
voren te komen. 
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Oe middenpositie 
van 
de VVD 

Gastschrijver is deze keer 
dr. F. A. Hoogendijk, 
.hoofdredacteur van 
Elseviers Mag11:~:ine, die er 
voor pleit dat de VVD 
meer nadruk legt op 
een middenpositie dan · 
thans naar :~:ijn 
mening het geval is. 

Daarvoor moet hard gewerkt 
worden. De gemakkelijkste 
weg is het zich afzetten tegen 
de Partij van de Arbeid. Dat 
wordt door de politieke lei
der Wiegel welsprekend ge
daan. Het is de taak van een 
partijbestuur om de koers 
van de partij duidelijk uit te 
zetten en daarvoor geestelijke 
munitie aan te dragen. 

NI PO-enquête 

Midden verleden jaar heb ik 
ten behoeve van Elseviers 
Magazine een NIPO-enquête· 
laten houden onder 1 014 Ne
derlanders over links, midden 
en rechts. Wat blijkt daaruit? 
VVD - en KVP-stemmers ko
men sterk overeen. En de helft 
of meer van de aanhang van 
deze partijen kiest voor het 
midden. Terwijl de AR-achter
ban zelfs sterk neigt naar 

rechts. 33 procent van de An
ti-Revolutionairen voelt zich 
uitgesproken rechts, 1 7 pro
cent enigszins rechts, terwijl 
9 procent zich enigszins links 
noemt. Bij de KVP is dit 
nog minder, 3 prpcent. Maar 
hier is het aantal mensen dat 
uitgesproken rechts denkt ook 
minder: 13 procent. 
In dit verband zijn vooral de 
cijfers van de VVD belangrijk. 
50 procent van de liberale 
aanhang voelt zich thuis in het 
politieke midden, 1 5 procent 
voelt zich uitgesproken rechts. 

Wanneer men de cijfers be
studeert, blijkt, wat de eigen 
plaatsbepaling van de aan
hang betreft, het CDA rechts 
van de VVD te liggen. 
Links van het midden komt 
onder de stemmers op de 
confessionele partijen en de 
VVD nauwelijks voor. 
Uit de cijfers wordt steeds 
duidelijker dat de aansluiting 
van de WO met de drie con
fessionele partijen gemakke
lijker moet zijn dan die tussen 
de PvdA en PPR enerzijds en 
het CDA anderzijds. 
Wanneer de liberalen verder 
van het midden· naar rechts 
zouden afdwalen, zou die aan
sluiting met het CDA moei
lijker worden. 
Afgezien nog van het feit dat 

De vier VVD'ers, die Hoogen
dijk in Elseviers Magazine met 
drie monden liet praten: 
Korthals Altes. Wiegel, Van So
meren en Van Riel. 

50 procent van de VVD zich 
in het politieke midden thuis 
voelt. 

Drs. Den Uyl heeft in zijn 
bekende artikel in Socialisme 
en Democratie gewezen op 
de smalle marge in de demo
cratie. Dit is vooral in Neder
land het geval. Een redelijke 
Partij van de Arbeid, een CDA 
en een moderne liberale partij 
liggen in de politieke praktijk 
niet zo ver uit elkaar. Ideo
logisch liggen de Partij van 
de Arbeid en de VVD wel ver 
uiteen. Op het ogenblik ligt 
van de kant van de VVD 
teveel de nadruk op het zich 
afzetten tegen de PvdA. Voor 
een oppositiepartij trouwens 
een voor de hand liggende 
strategie. Ik heb er voor wil
len pleiten dat daarnaast de 
middenpositie van de VVD 
meer moet worden benadrukt. 

Ik hoop op dit punt een meer 
volwassen reactie van het 
partijbestuur te krijgen dan tot 
nog toe van Vrijheid en De
mocratie. 

• 
Het hoofdbestuur hoopt in 
een der volgende nummers 
van ons blad gevolg te geven 
aan de uitnodiging van de heer 
Hoogendijk. 



Dit najaar hoopt mr. W. J. 
Geertsema, de liberale com~ 
missaris van de koningin in 
Gelderland, met. een delfi!ga~ 
tie van het bedrijfsleven uit 
zijn provincie naarNoorwagen 
te reizen. Zijn missie kan voor 
Gelderland VC!n groot belang 
worden. In Skandlnavië liggen 
volgens mr. Geertsema kan~ 
sen voor de Gelderse indus
trie. Noorwegen dat zich sterk 
richt op de invoer van alles 
wat nodig is voor zijn boorac
tiviteiten in de Noordzee, kan 
de Gelderse metaalindustrie 
een interessante orderporte
feuille bezorgen. Er zijn ook 
mogelijkheden voor Zweedse 
investeringen in de provincie 
in de vorm van joint ventures. 
De ambassadeurs van Noor
wegen en Zweden zijn bij 
mr. Geertsema op bezoek ge
weest voor contacten met het 
Gelderse bedrijfsleven. 

Een impuls voor de Gelderse 
industrie is een bittere nood
zaak, want de werkgelegen
heidssituatie is ook daar pre
cair. ..Een heel. nieuw pro
bleem voor onze provincie" 
licht mr. Geertsema toe ... Ja
renlang hebben we onder het 
landelijke gemiddelde gezeten 
wat de werkloosheid aangaat, 
maar nu zijn we er zelfs bo
venuit gestegen. 
Vooral de situatie rondom 
Nijmegen is allersomberst." 

Mr. Geertsema houdt zich 
met name met die problema
tiek sterk bezig als hoogste 
bestuurder in Gelderland, tot 
welke· functie hij anderhalf 
jaar geleden werd geroepen. 
Als aantrekkelijk punt van zijn 
functie noemt hij dat .. je bijna 
niets hóeft en bijna alles kunt 
doen". Hij heeft dat laatste al 
ruimschoots in praktijk ge
bracht. Hij verrichtte een ware 
krachttoer door alle 1 04 ge
meenten in Gelderland ach
tereenvolgens aan te doen. 
Op stapel staan nog een toer
nee langs de waterschappen, 
Kamers van Koophandel, en 
de , pre-gewesten. .,Op die 
manier leer je de provincie 
wel kennen". 

Landspolitiek 

Mr. Geertsema kreeg zijn be
noeming tot commissaris in 
Gelderland eind 1973 na een 
carrière in de landspolitiek die 
door de val van de regering-

Mr. W. J. Geertsema 

Impuls 
voor Gelderland 
door Victor Hafkamp 

Biesheuvel werd afgebroken. 
Mr. Geertserria was in dat ka
binet minister van binnen
landse zaken. 
Sinds hij in19471id werd van. 
de toenmalige Partij van de 
Vrijheid maakte hij een. snelle 
carrière door. Hij werd al 
spoedig raadslid in leiden en 
in . 1953 burgemeester in het 
Groningse Warffum. 
De toenmalige staatssecreta
ris van bezitsvorming en p.b.o. 
drs. W. K. N. Schmelzer riep 
hem naar Den Haag om op 
het departement van binnen
landse zaken hoofd algemene 
zaken te worden. 
Daarop volgde een raadslid
maatschap in Den Haag en 
vervolgens zijn entree tot de 
Tweede Kamerfractie (samen 
met mevrouw Van Someren). 
Het kamerlidmaatschap alleen 
gaf mr. Geertsema weinig vol
doening . .,Ik wil altijd creatief 

bézig zijn. Toen in 1961 de 
burgemeesterspost in Wasse
naar vrij kwam, heb ik bij de 
toenmalige minister van bin
nenlandse zaken (nu zijn Gro
ningse collega mr. Toxopeus) 
gesolliciteerd en de post ge
kregen. Ik heb het burge
meesterschap van Wassenaar 
later Qecombineerd met het 
fractievoorzitterschap (tot 
twee maal toe volgde hij mr. 
Toxopeus als politiek leider 
van de WO op). 

Weihig creatief 

.. Kamerwerk is maar heel wei
nig creatief" vindt hij ... Het is 
stimuleren en controleren en 
toch iets · heel anders. dan 
bedenken dat er in een ge
meente een politiebureau 
moet komen en twee jaar la
ter zien dat het er ook stáát.. 
Dat geeft meer bevrediging 

dan de àanvaarding van een 
amendement. Ik vond de 

''-combinatie burgemeester-
schap-Kamerwerk, prettig. 

Omdat Wassenaar aan Den 
Haag grenst, .kon het ,allemaal 
net. Ik heb we.inig slaap nodig 
eri was daardoor altijd in staat 
twee full-'time banen te com
. bineren, zij het dat je in ge~ 
wetensnood kwam, l;lls je op 
twee plaatsen tegelijk moest 
zijn". . . · 
Het ministerschap van bin
nenlandse zaken in het ka-

' binet Biesheuvel was van,kor
tere duur dan hij zich had 
voorgesteld. 
Terugvallen op uitsluitend 
het werk in de Kamer bevre
digde · mr. .Geertsema niet. 
In zijn fun.ctie van commis
saris in Gelderland vindt hij 
het plezierige weer terug van 
het burgermeesterschap: .. De >> 

'· .. ··•······ 
. 

··~· 



enorm vele contacten met de 
bevolking, een grootvoordeel 
vergeleken met het minister
schap. De ·minister werkt 
sterk van achter zijn bureau. 
Dat heb ik altijd als nadeel 
beschouwd. Maar toch, ik zal 
niet ontkennen dat de proble
men die je . als minister v.an 
binnenlandse, zaken . krijgt 
voorgeschoteld veelzijdiger en 
ingrijpender zijn dan die in de 
functie van burgemeèster of 
als commissaris. Zo'n be
stuurlijke reorganisatie, waar-

. mee ik bezig was, is een 
boeiende zaak". 
Hij geeft dan ook toe dat hij 
eèn terugkeer in die functie in 
de landspolitiek wel weer zou 
ambiëren. ,.Als de WO mij 
zou vragen af te maken, waar
mee ik in 1971 ben begon
nen, dan acht ik het waar
schijnlijk dat ik aan die verlei
ding geen weerstand zou kun
nen bieden. Maar andere ka
binetsposten zouden voor mij 
geen verleiding zijn. Dan kan 
ik nuttiger hier mijn werk · 
voortzetten". 

Middellange termijn 

Maar eerst zal de WO dan 
weer regeringsverantwoorde
lijkheid moeten krijgen en van
daar dat de WO vooral op de 
middellange termijn moet 
denken, vindt mr. Geertsema. 
"Dat is belangrijker dan elec
torale successen op korte ter
mijn. 
Als je ziet .hoe de politieke 
situatie zich in ons land ont
wikkelt. v.indt ·ik het zeer ge
wenst dat de liberale invloed 
weer wordt versterkt. En als 
regeringspartij lukt je dat be
ter dan in de oppositie. Die 
houding impliceert dat je niet 
alleen vriendelijk moet zijn 
voor de confessionelen, maar 
dat je - met behoud van 'es"' 
sentiële liberale beginselen -
stappen moetnemen die in de 
partij niet zo goed liggen. Voor 
een goed alternatief voor de 
regering Den Uyl zijn derge
lijke impopulaire besluiten no-

dig en de vraag is: wil de partij 
otters brengen voor zo'n mid
dellange termijn-politiek". · 

Mr.· Geertsema sprak dergelij:. 
ke woorden ook in zijn dank
woord op het Bredase con
gres, toen hij tot erelid van de 
WO werd benoemd. Enkele 
journalistieke scherpslijpers 
meenden daarin een afkeuring· 

, van de lijn-Wiegel te zien. 
Maar: mr. Geertsema ontkent 
het bestaan van een lijn Wie
gel-Van Someren-Van Riel en · 
een. lijn Geertsema-Vonhoff 
("Vroeger werd daar ook de 
naam Langman aan toege
voegd"). 
.,Het zijn de politieke tegen
standers die dat verschil 
graag creëren". Een tactiek 
die een beetje past in de po
larisatiesfeer, waar mr. Geert
sema zo wars van is. ,.Ik func
tioneer slecht in die sfeer. Ik 
zie meer in het hamonie-mo
del. Het hoort ook tot de 
taken van de WD om - waar 
mogelijk - de polarisatie tegen 
te gaan. Daar kan wenig 
goeds uit voortkomen". 

Plezierig 

Die sfeer is overigens in het 
Gelderse bestuurscollege on
bekend . 
.,We hebben hier een afspie
gelingscollege op programba
sis. Dat werkt uitermate ple
zierig. Het is staatsrechtelijk 
ook een interessante vraag 
hoe een commissaris in een 
programcollege moet functio
neren. Het was hier de eerste 
maal dat een program-college 
optrad. We hebben geconclu
deerd dat het in de toekomst 
wenselijk is dat de commis
saris in een vroeg stadium in 
het program gekend wordt. 
Daar was dit keer geen gele
genheid voor. Ik heb me daar
om veroorloofd op één punt 
een minderheidsstandpunt in 
te nemen. Het programma 
werd bindend aan de gekozen 
G.S.-Ieden opgelegd. Ik kon 

het gelukkig balemaal onder: 
schrijven op één punt nà over 
de bestuurlijkè reorganisatie. 
Daarover heb ik een minder
heidsnota geproduceerd die 
ook in .de Staten is bespro
ken: De opvatting van de 
commissaris moet worden 
meegewogen, en de St~ten 
hebben het recht. die te ken
nen. 
Mr. Geertsema noemt de sa
menwerking in college en sta
ten tussen de verschillende 
politieke groeperingen uitste
kend. Alleen in zo'n sfeer is 
het mogelijk de provinc1ale 
problemen tot een goede op
lossing te brengen. 

Milieu 

Behalve de werkgelegenheid 
speelt de milieuproblematiek 
een grote ·rol. ,.Gelderland 

'heeft de vreugde, maar ook 
het nadeel van zijn bijzonder 
fraaie landschap". Hij noemt 
de kwestie van de nationale 
landschapsparken, een, zeer 
emotioneel geladen zaak. "De 
agrarische bevolking is. te-

. recht van mening dat de na
tuur niet op kosten van de 
landbouw moet worden be-

. schermd. Er zijn drie nota's 
over de parken verschenen, 
maar hoe de financiële kwes
ties voor de agràriërs zijn ge
regeld, staat er niet in. Ik kan 
me de ongerustheid daarover 
bij de agrariërs best voorstel
len". 

Verder is er de immense ope
ratie practisch gelijktijdig vier 
streekplannen op te stellen -
met volledige inspraakproce
dure - die uiterlijk voorjaar 
1978 gereed moeten zijn. 
,.Een intens karwei dat veel 
tijd en aandachtvraagt van 
de gedeputeerden. Voorts is 
er de algehele reorganisatie 
van het watèrschapswezen, 
waarin we streven naar een 
integraal waterbeheer. Hoe
veelheid en kwaliteit in één 
hand en in grote eenheden. 
En dat allemaal met een 
provincie die op de· tocht 
staat. De geluiden worden 
steeds sterker dat er :2.0 in 
plaats van elf zullen komen. 
Gelderland wordt in elk geval 
opgedeeld in dacht ik drie of 
vier stukken. We mogen niet 
de illusie koesteren onge
deeld te blijven, als er meer 
provincies komen". e 

Dem 
Op 29 januari van dit jaar is 
door ons kamerlid Koning een 
initiatiefwetsvoorstel inge
diend tot wijziging van de 
Algemene Pensioenwe11966. 

De bedoeling hiervan is dat 
ook die militairen hun pen
sioenjaren dubbel krijgen 
doorbetaald, die (gelijk des
tijds door de Nederlandse re
gering in Engeland werd ver
ordonneerd) zich niet aan de 
bezetter overgaven maar in 
het verzet gingen. Tot op he
den geldt dit alleen nog voor 
hen die zich wél aan de Duitse 
bezetter hebben overgegeven. 

Toen de vijand indertijd de 
beroeps-, reserve-officieren 
en anderen maande zich aan 
te melden voor krijgsge
vangenschap, werd door de 
regering in Engeland veront
waardigd per ,.proclamatie" 
meegedeeld: "Wie zich in oor
log aanmeldt voor krijgsge
vangenschap is een lafaard" 
en: ,.Wie gaat, pleegt land
verraad". Duidelijke taal. 

Desondanks gaven tal van of
ficieren zich toch over en kon
den de rest van de oorlog be
trekkelijk comfortabel door
brengen, volgens de Conven
tie van Genève. Dit in tegen
stelling tot de zogenaamde 
.,verzetsmilitaireri", die zich 
hielden aan de proclamatie 
van de regering en verder 
streden. Velen werden, onder 
andere door verraad, toch ge
vangen genomen. Hun lot 
was dwangarbeid in concen
tratiekampen. 

Jaren gevochten 

Eén van hen was de majoor 
b.d. G. W. Baron van Dedem 
(60) uit Tilburg, lid van de 
VVD, die jaren heeft gevoch
ten voor erkenning van deze 
militairen en de grote ani
mator en initiatiefnemer is 
geweest achter voornoemd 
initiatief-wetsvoorstel. 



1-n achter het initiatief 
Sinds het einde van de 
tweede wereldoorlog 
werden veel 
oud-militairen 
geconfronteerd met een 
situatie die hen 
als onrechtvaardig 
voorkwam. Volgens de 
Algemene pensioenwet 
kregen zij die na 
de capitulatie val") 
Nederland in 
krijgsgevangenschap 
geraakten dubbel pensioen 
voor de jaren dat zij 
krijgsgevangen waren. maar 
hun collega's die na de 
overgave ondergronds 
waren blijvendoorvechten 
niet. Een van 
degenen die jarenlang 
gestreden heeft om aan 
deze ongelijke behandeling 
een einde te maken, 
is majoor b.d. G. Baron van 
Dedem. 

Zonder hem was dit er nooit 
gekomen. Hij zegt: ..In de oor
log werden de beroepsoffi
cieren min of meer gedwon
gen een ,.erewoordsverkla
ring" te ondertekenen, die in
hield dat men zich overgaf 
aan de bezetter en verder 
geen maatregelen tegen hem 
zou ondernemen. Ze hadden 
daar twee maanden de tijd 
voor. Twee maanden, waarin 
velen naar Engeland vlucht
ten, onderdoken, in het verzet 
of. zoals ik, bij de O.O. gin
gen. Degenen die zich in 
krijgsgevangenschap begaven 
waren verzekerd van een vrij 
gemakkelijk leven. Maar in te
genstelling hiermee was het 
onze plicht dóór te strijden, 
conform de eed van trouw 
aan H.M. de Koningin en de 
wettige regering in Enge
land". 

En de heer Van Dedem deed 

zijn plicht. Tot verraad hem in 
een Duitse gevangenis deed 
belanden. Hij werd maar liefst 
tot vier maal toe ter dood 
veroordeeld, maar door mys
terieuze beslissingen werd dit 
vonnis nooit ten uitvoer ge
bracht. De heer Van Dedem 
kwam toen terecht in het 
Nacht und Nebel-vernieti
gingskamp Natzweiier in de 
Elzas: een mensonterend 
oord. Tenslotte kwam het zo
ver dat hij in coma tussen een 
stapel lijken in naar het cre
matorium werd gebracht om 
te worden verbrand. Een 
vriend van hem zag dat hij 
nog leefde en kon hem van 
het vuur van de oven redden. 
Het laatste gedeelte van de 
oorlog bracht de heer Van 
Dedem in Dachau door. 

En na de oorlog? De krijgsge
vangenen, die zich al dan niet 
vrijwillig hadden gemeld, na-

men hun posten weer in. De 
uitgemergelde verzetsmilitai
ren die de hel hadden over
leefd, waren als een kind zo 
blij dat zij hun oude baan 
weer konden krijgen. Ze kon
den of wilden niet praten over 
hun concentratiekampsyn
droom uit angst voor een mo
gelijke herkeuring. In dat ge
val: weg baan. weg pensioen, 
wég sociale zekerheid en weg 
medische begeleiding, die 
juist zij zo hard nodig hadden. 

Van de kilélrt 

Het Departement van Defen
sie reageerde nogal merk
waardig op deze groep ver
zet-smilitairen. Er werd van al
les gedaan om hen ,.van de 
kaart" te vegen. 
Zo kregen zij. in tegenstelling 
tot hun collega's die zich in 
krijgsgevangenschap hadden 
begeven. geen dubbel pen
sioen over de jaren dat zij 
in het verzet of de concen
tratiekampen waren. Ook 
werd aan de broodnodige >> 
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psychisch-medische begelei
ding (velen van hen lijden 
aan het postconcentratie
kampsyndroom) niets gedaan. 
Het Departement van Defen
sie was van deze problema
tiek wel degelijk op de hoog
te, onder andere door het In
ternationaal Medisch Congres 
dat in november '61 in Den 
Haag werd gehouden. 

Jarenlang heeft de heer Van 
Dedem deze moeilijkheden 
onder ogen gebracht van het 
Departement van Defensie, 
o.a. door het afleggen van be
zoeken, het schrijven van brie
ven aan Defensie en aan de 
minister-president. Enige po
sitieve reactie? Vergeet het 
maar. Zelfs verdwenen op 
onverklaarbare wijze tussen 
de jaren 1951 en 1953 alle 
verzetsgegevens uit de regi
stratielijsten van de beroeps
militairen. Zelfs de in maart 
1973 uitgegeven medische 
circulaire (MC 009) heeft tot 
in 1975 geen effect gesor
teerd. En wie vroeg naar de 
toekomst van deze achterge
stelde, maar uiterst dappere 
groep kreeg te horen: "Die 
mensen gaan toch dood, dan 
lost het probleem zich van
zelf wel op". Geen enkel ini
tiatief dus van het Departe
ment van Defensie, maar wel 
van de majoor b.d. G. W. Ba
ron van Dedem, die zich sinds 
1970 voor deze mensen heeft 
ingezet en daarbij telkens 
weer op o,nbegrijpelijke weer
standen stuitte. 
"Dit onbegrip, deze tegenwer
king werkte dermate frustre
rend", vertelt de heer Van De
dem, "dat ik veel verzetsmili
tairen zag afknappen". 

Door jarenlange intensieve 
arbeid van deze voormali
ge concentratiekamp-gevan
gene lijkt nu een einde te 
zijn gekomen aan het onrecht. 
Het initiatiefwetsvoorstel dat 
woensdag 9 april in de Twee
de Kamer is besproken, is iets 
waar de heer Van Dedem 
trots op is: eindelijk erken
ning, eer- en rechtsherstel. 

Toch zegt hij enigszins gela
ten: "Het kan nog geruime tijd 
duren voor deze wet in wer
king treedt, Dan zal het voor 
velen van ons misschi€n toch 
nog te laat zijn , ... " 

• 
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Gewetensbezwaarden 

Tot mijn grote spijt lees ik in 
Vrijheid en Democratie dat de 
heer Keja zich niet onver
deeld achter het wetsvoorstel 
gewetensbezwaarden kan 
plaatsen. En mij lijkt het juist 
zo'n meesterlijke oplossing 
voor een oeverloos en bij
zonder in-efficiënt gepraat 
over persoonlijke moeilijk
heden, waar Defensie veel te 
veel tijd (en dus ook geld) 
aan moet spanderen. 

Zeker in deze tijd is het vol
komen begrijpelijk, dat de jon
geren gewetens (of wat ook 
voor) bezwaren hebben tegen 
hun dienstplicht. Ze worden 
overstelpt met problemen; het 

zou zelfs - weer in deze tijd -
karakterloos zijn, als ze hier 
niet rond voor uit kwamen. 
Maar daar heeft Defensie 
niet mee te maken. Zi) kan 
alleen werken met jongelui, 
die deze bezwaren niet willen 
laten wegen. Die wél de plicht 
voelen - in dankbare nage
dachtenis aan al die duizen
den jonge .mannen, die hun 
graf vonden op de talloze 
oorlogsbegraafplaatsen, en 
die vrijwillig hun levens gaven 
voor ónze vrijheid - zich in te 
schakelen in het defensie
apparaat, dat in uiterste nood 
paraat wil zijn, geoefend en 
gedisciplineerd. 
M.i. heeft Defensie groot ge
lijk, dat ze de bezwaarden de 
volle vrijheid geeft zich te 
onttrekken aan de militaire 

I opleiding. Ze zijn onbetrouw
i baar, dus onbruikbaar. Maar 

in "vredelievend" werk als 
verpleging, B.B., etc. kunnen 
ze zeker ook nuttig werk le
veren voor het vaderland (ev. 
in nood). Als zij zich daar 
wel volledig voor willen in
zetten kan er zelfs prachtig 
samenspel opgebouwd wor
den; ieder komt tot zijn recht 
en kan zijn "plicht" zien zo
als het bij hem het beste 
past. 

F. BOTTEMA
FEENSTRA KUIPER, 

Langweer 

Rodevlag 

Het is op zijn minst schanda
lig te noemen, dat onze linkse 
opponenten op 1 mei a.s. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: mevr. E. de Roock
Bedding, Stadhoudersplantsoen 212 •. Den Haag. 

Groningen 

De WO-Vrouwen in de pro
vincie Groningen beleggen op 
21 april a.s. een bijeenkomst 
in café-restaurant Boschhuis, 
Hereweg 95 te Groningen, 
aanvang 14.30 uur. Mevr. 
F. K. Stikker-Rienks, lid van 
de Provinciale Staten van 
Overijse!, zal een inleiding 
houden over "De liberale 
vrouw in het internationale 
jaar van de vrouw. 

Ernancipade 

Nogmaals doen wij een be
roep op de leden van de Orga
nisatie Vrouwen in de VVD 
zich te melden voor het "be
vrouwen" van onze stand op 
de Emancipade, die van 20 
mei tot 8 juni in Utrecht in 
de Jaarbeurs zal worden ge-

houden. Het ligt in de bedoe
ling dat in deze stand steeds 
vier vrouwen aanwezig zullen 
zijn voor het geven van,in-

' formatie en het verstrekken I van propagandamateriaal. De 
I degenen die bereid zijn één 

I 
of meer dagen aanwezig: te 
zijn zich te melden bij mevr. 

, A.G. Richard-Snethlage,Prins 
Hendriklaan 4 te Baarn, tel. 
021 54-3289. 
Reiskosten en lunch zullen 
worden vergoed. 

Landdag1975 

De Landdag 1975 wordt op 
30 mei in het Beatrixgebouw 
van de Jaarbeurs te Utrecht 
gehouden. 
Sprekers: Hans Wiegel, mr. 
dr. C. Berkhouwer en enkele 
buitenlandse sprekers. 

Het is de bedoeling dat de 

deelneemsters na de ochtend
bijeenkomst (einde ongeveer 
13.00 uur) op eigen gelegen
heid gaan lunchen en daarna 
de "Emancipade" kunnen 

I 
gaan bezoeken. Wilt u de da
tum vast noteren? Nadere 
bijzonderheden worden in on

I ze rubriek bekend gemaakt. 

!,I Rotterdam 

Mevr. drs. N. Rampt-Halm
mans de Jongh spreekt op 22 
april a.s. om 1 0.00 uur des 
ochtends over haar ervaringen 
als lid van de Nederlandse 
delegatie naar de Alg. Verg. 
van de Verenigde Naties, ten 
huize van mevr. C. Molen
broek-Lako, Vijverweg 12, 
Rotterdam-Kralingen. Gaar
ne opgave van uw komst aan 
de gastvrouw tel. 010 -
121591. • 



een aantal stadhuizen de rode 
vlag willen laten uitsteken. 
Het gaat hierbij om gemeen
ten, die een rood bestuur heb
ben. 
Onze nationale driekleur mag 
er naast wapperen, dat wel! 
Deze schunnige manier van 
vlagvertoon heeft niets te ma
ken met onze parlementaire 
democratie of met een na
tionale feestdag, maar herin
nert in alle opzichten aan de ' 
rode vlaggen van de USSR en 
van China. 
Als onze .,salon-communis
ten" zonodig voor het Krem
lin en voor Peking de wegbe
reiders van de rode revolutie 
moeten uithangen, waarom 
steken zij dan niet bij andere 
1 mei-vieringen de vlaggen 
van die landen en die van de 
Vietcong uit? 

Th. B. VOS, Den Haag 

Kolenenergie 

Gaarne ga ik van de veronder
stelling uit dat de heer D. G. 
Visser uit Aalsmeer zijn stuk
je over kolenenergie een an
dere inhoud had gegeven in
dien hij tevoren kennis had 
genomen van de zogenaamde 
eerste en tweede mijnnota, 
respectievelijk van de hand 
van de ministers Den Uyl en 
De Block. 

Als er een stuk regeringspoli
tiek waarlijk tot in de aller
fijnste m'anier doordacht is 
geweest, dan was het wel 
onze kolenpolitiek die leidde 
tot de sluiting van onze onbe
taalbare mijnen. 

MR. G. VAN 'T OEVER, 
's-Gravenhage 

VVD-folder 

Laat ik, voor ik mijn bezwaren 
uit, voorop stellen dat ik geen 
VVD-lid en/of sympathisant 
ben of wens te zijn. Ik kom 
slechts in contact met uw 

In deze rubriek publiceren wij brieven van lezers.De redactie behoudt zlch daarbij het rcecht voor 
redactionele wijzigingen aan te brengen of stukken te bekorten, uiteraard zonder de kern van ~et 
betoog aan te tasten. Wij streven ernaar zoveel mogelijk lezers aan het woord te laten. Dit-be- , 
tekent dat korte helder geformuleerde brieven (maximaal 300 woorden en vooral duidelijk ge- ' 
schreven of getypt I) het meest kans maken vlot en integraal te worden 9pgenomen. 
Publicatie betekent niet dat wij instemmen met het betoog. 
Beroep t.a.v. geweigerde of bekorte artikelen is mogelijk bij de Redactieraad, p/a Koninginne· 
gracht 57, Den Haag. 

partij via mijn ouders en de 
huis aan huis uitgedeelde fol
ders. 
In de laatste van deze folders 
wordt mijn bezwaar tegen het 
programma van uw partij wel 
het duidelijkst geïllustreerd. 
U noemt enige punten op, 
waarna u stelt dat wanneer 
men zo denkt, men wel VVD
lid moet worden. Ik ben het 
met al die punten eens, met 
één uitzondering, ik citeer: 
.,Waar praten we nog over als 
we er geen goede defensie 
op na willen houden". Ik ben 
het te meer hier niet mee eens 
omdat het volkomen tegen
strijdig is met een ander punt 
van de desbetreffende folder, 
namelijk: .,Geweld en intimi
datie zijn uit den boze". De 
WD heeft kennelijk nog niet 
geleerd dat ook defensief ge
weld nog steeds geweld is. 
En wat is meer intimiderend 
dan een sterke defensie
macht. 

Ik geloof dat ik hieruit de 
droevige conclusie kan trek
ken dat zelfs de politiek van 
de WD gedegradeerd is tot 
een reclameproduct Dit laat
ste geldt niet alleen voor de 
WD. maar voor alle politieke 
partijen en de grote in het 
bijzonder. 

Ma rijnen 

WIARD STERK, 
Manniekendam 

Nauwelijks had Mr. Marijnen 
de ogen gesloten of op zon
dag 6 april gaven diverse 
fractie voorzitters uit de Haag
se raad prognoses over de 
mogelijke opvolging. 

Een mijns inziens onsmake
lijke vertoning waar de fractie
voorzitter van de WD Rasse
naar tot mijn ergernis ook 
aan meedeed. 

Nu munt het optreden van 
de heer Rassenaar in de 

Haagse Raad toch al niet uit 
door tact en verdraagzäam
heid, maar eerbied en fatsoen 
was hier toch wel op zijn 
plaats geweest. 

De fractie voorzitter van de 
PvdA Wiersma liet weten 
het niet elegant te vinden om 
nu reeds over een benoe
mingsprocedure te spreken, 
hiermede ten opzichte van de 
andere heren gunstig afste
kend. 

C. H. DE BOER, 
Den Haag 

Zendtijd ( 1) 

10 april, Hilversum 11, 18.20 
uur: radio-u,itzending van de 
WD. 

Allereerst feliciteerde Hans 
Wiegel de koninklijke familie 
met de geboorte van het laat
ste prinsje. Vervolgens maak
te hij zich boos, omdat op 1 
mei in diverse steden rode 
..lappen" uitgestoken zullen 
worden. Zonder te willen plei
ten voor de invoering van 
een nationale feestdag, merk 
ik op dat in Denemarken, 
Zweden, België, Duitsland, 
Frankrijk, Italië, Spanje e.a. 
deze dag een feestdag is. 

Na de bespreking van enige 
actuele politieke onderwerpen 
werd de resterende zendtijd 
opgevuld door veel muziek en 
een praatje over de mens 
Rietkerk, zijn tuin en de hob
by's van zijn vrouw. 

Wanneer men van oordeel is 
dat de oppositie onvoldoende 
zendtijd ter beschikking krijgt, 
dan zou de WD eerst de hand 
in eigen boezem dienen te 
steken, haar zendtijd zinvoller 
te besteden, en praatjes als 
dat van en over Rietkerk 
achterwege moeten laten. 

Even vóór de VVD-uitzending 

had Den Uyl in Avro·s radio
journaal zijn socialistische 
visie op een toekomstige sa
menleving gegeven. Zou het 
geen geweldige reclame voor 
de VVD zijn geweest, wan
neer Wiegel (desnoods voor 
de vuist weg) een liberale 
visie ten beste had gegeven? 

Zelfs wanneer de VVD-uit
zending niet direct was, had 
Wiegel kunnen reageren op 
wat eerder door Hilterman 
(..hoe rood is Europa") of 
door Avro's radiojournaal (ge
sprekken met Nederl. socia
listen) was uitgezonden. 

Waarom liet men Rietkerk 
niet praten over zijn commis
siewerk voor Sociale Zaken? 
Waarom werd er niet (voor
uitlopend op het PvdA-con
gres) gesproken over de VVD
meningen t.a.v. vrede en vei
ligheid? 

De laatste geschriften van de 
Teldersstichting verdienen 
ook de aandacht, opdat men
sen buiten de VVD er kennis 
van kunnen nemen. 

Alternatieven te over. 

Zendtlid (2) 

THIJS LAEVEN, 
Groningen 

Het is mij ond!Jidelijk waarom 
de beperkte zendtijd van de 
VVD voor de radio misbruikt 
wordt om de mensen in de 
VVD te belichten. Het interes
seert, zeker de luisteraars die 
geen lid van de VVD zijn, 
geen bliksem welke grammo
foonplaten een geacht VVD
Kamerlid of burgemeester 
mooi vindt, enz. 
Mijns inziens moet de zendtijd 
volledig gebruikt worden voor 
actualiteiten en doelstelling 
van de VVD en niet voor on
benulligheden. 

E. G. VAN DE STADT. 
Beemster e 



AMSTELVEEN- Op 28 april 
ledenavond van afd. Amstel
veen met voordracht door de 
heer Jacobse, . fractievoorz. 
WD. Amsterdamse gemeen
teraad. Aula Chr. MAVO, Sel
derust, Amstelveen. 

BEDUM - Het bestuur van 
· afd. Bedum is als volgt sa

mengesteld: voorz. drs. J. 
Jansen; secr. E. Jager; pen
ningm. mevr. F. Bleker-Mul
der. 

.BERGEN (N.H.) - Secretaris 
afd. Bergen (N.H.) is gewor
den: 0. Volkers, Achterweg 
9, Bergen. 

BILTHOVEN - Op 26 mei 
spreekt prof. dr. G. Zouten
dijk op een afdelingsavond 
van de afd. Bilthoven over mi
lieu, groei en schaarste. De 
Magneet, Julianalaan. 

BUNNIK- Op 26 mei spreekt 
L de Beer (lid Tw. K.) voor 
afd. Bunnik over de WD in 
de oppositie. Aanvang 20.00 

· uur, Zaal Gereformeerde Kerk, 
Kennedylaan 35, Bunnik. 

BUSSUM - Op 21 april le
denvergad. van afd. Bussum 
in de Gooise Boer. 
Onderwerp: gemeentepolitiek. 
Aanvang 20.1 5 uur. 

CAPELLE A/D IJSSEL - Op 
24 april spreekt mr. H. Polak 
(fractievoorz. WO in de Rot
terctamse gemeenteraad). Ca
fé "Oud-Capelle'', Dorpsstraat 
148, Capelle a/d IJssel. Aan
vang 20.15 uur. 

Op 12 mei spreekt prof. mr. 
· H. Langman voor afd. Capel
le a/d IJssel. 
Café .. Oud Capelle", Dorps
straat 148, Capelle a/d IJs
se!. Aanvang 20.15 uur. 

DOETINCHEM - Drs. H. 
Stol, secr. van de afd. Doe
tinchem, is verhuisd naar: 
Einthovenlaan' 26; Doetin-

chem. Telefoon: 08340 -
23857. 

EELDE - Op 24 april Ópen
bare bijeenkomst afd. Eelde
Paterswolde. 
Sprekers: drs. Scherpenhuizen 
(Lid Tw. K.) en drs. M. van de • 
Berg (PvdA-wethouder Gro
ningen). Café Centraal, Hoofd
weg. Aanvang 20.00 uur. 

ELBURG - 0. S. de Bruio. 
Graaf Reincidweg 33, 't Har
de, is secr. van afd. Elburg 
geworden. 

GOES - OP" 22 april spreekt 
H. Vonhoff (burgemeester van 
Utrecht) voor de afdeling 
Goes over .,Alle wegen open". 
Prins van Oranje, aanvang 
40.00 uur. 

GORINCHEM - Op 12 mei 
spreekt mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes (lid Tw. K.) ()p een 
openbare vergadering van afd. 
Gorinchem. 
Voor deze vergadering zijn 
eveneens uitgenodigd de afd. 
ressorterend onder de onder
centrale Alblasserwaard. Aan
vang 20.00 uur, hotel-restau
rant .. De Vijfheerenlanden" 
te Gorinchem. 

GORINCHEM - Ondercen
trale voor Alblasserwaard, 
Vijfherenlanden en Dordrecht 
houdt op 29 april jaarverga
dering in Motel Gorinchem. 
Aanvang 20,00 uur. 

DEN HAAG - Onderafd. V 
houdt politiek café op 22 april 
in café Hulsebosch, Haarlem
merstraat. Mr. Kappeyne v. d. 
Coppello spreekt over de 
toenemende agressie. 

HAREN (Gr.) - Op 21 april 
bijeenkomst voor de leden 
van afd. Haren (gr.). Spreker: 
drs .. J. Scherpenhuizen (lid 
Tw. K.). Aanvang 20.00 uur, 
hotel de Horst. 

HATTEM - Openbare bijeen-

In memoriam ir.J. 0. M. Bardet 

Juist na het voleindigen van zijn 85e levensjaar is ir. 
J. 0. M. Bardat op 7 maart j.l. ontvallen aan de kring van 
zijn familie, aan zijn talrijke vrienden en aan de gemeen
schap waaraan hij tot het allerlaatste zijn beste krach
ten heeft gewijd. Een gemeenschap waarvan de grenzen 
wijder lagen dan die van de stad en de provincie waarin 
hij woonachtig was. 

Hier moge allereerst' zijn betekenis voor de VVD worden 
geschetst. 
Van 1949 tot 1966 was hij gemeenteraadslid en frac
tievoorzitter van de VVD in Utrecht. Onder zijn leiding 
groeide de afdeling van een splintergroepering uit tot een 
niet meer weg te denken politieke groepering van wezen
lijke betekenis. 

Maar ook toen de VVD in Utrecht nog gering was, had de 
stem van Bardet gezag bij alle politieke groeperingen, 
doordat hij de onderwerpen waarover hij het woord voer
de - en dat waren er vele- beheerste en door de onkreuk
bare houding welke hij steeds innam. 
Verder en wijder nog reikte de invloed van Bardet, wan
neer zaken van cultureel, historisch en stedebouwkundig 
belang in het geding waren. 
Tot het einde van zijn leven heeft hij zijn grote gaven van 
hoofd en hart in dienst gesteld van de gemeenschap. 
Naast weemoed over zijn heengaan, waarbij onze gevoe
lens in het bijzonder uitgaan naar zijn nabestaanden, 
vervult ons erkentelijkheid voor het vele, dat Bardet op 
zo menig gebied voor talloos velen heeft betekend. 

komst van afd. Hattem op 28 
april. Spreker: L. de Beer (lid 
Tw. K.). Aanvang ~0.00 uur, 
in .,De Tinne". 

HÁRDERWIJK - Vergade
ring ondercentrale Harderwijk 
in De Tinne, Kerkhofstraat, 
Hattem, op 25 april. Aanvang 
20.00 uur. 

HEILOO - Het bestuur van 
afd. Heiloo is als volgt samen
gesteld: A. Grondhout', voorz.; 
J. Bosschert, secr.; drs. J. 
Roelofs, penningm. 

HENGELO (Ov.)- Dr. K. van 
Dijk (lid Tw. K.) spreekt op.18 
april op het "Broodje WO" 

. van de afd. Hengelo. Aanvang 
18.00 uur, in de .,Cirkel" te 
Hengelo. 

J. SCHUTTEVAER, Utrecht 

Op 22 mei spreekt mr. C. 
Berkhouwer (lid Tw. K .. en 
oud-voorz. Europees Parle
ment) voor afd. Hengelo; Co
sa, aanvang 20.00 uur. 

's-HERTOGENBOSCH - Op 
21 april buitengewone Cen
tralevergadering van kamer
centrale 's-Hertogenbosch. 
Mevrouw drs.· N. Smit-Kroes 
(lid Tw. K.) spreekt over de 
huidige politieke situatie in 
ons land. Aanvang huishoude
lijk gedeelte: 20.00 uur, Euro
hotel, Hinthamerstraat 

Tijdelijk secr. van afd. 's-Her
togenbosc~ is geworden:. A. 
Hoes, Jan Heinsstraat 28, 
's-Hertogenbosch. Tel.: 073 -
143969. 



HOOGEVEEN - Op 18 april 
spreekt mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes (lid Tw. K.) voor 
afd. Hoogeveen in een open
bare vergadering, Onderwerp: 
.,Het onderwijsbeleid van de 
huidige bewindslieden". 
Hotel Homan, Hoogeveen. 
Aanvang 20.00 uur. 

KRIMPEN A/D IJSSEL- Op 
21 april spreekt L. de Beer 
(lid Tw. K_.) over het woning
en huurbeleid van de regering. 
Aanvang 20.30 uur, .,De Ark", 
Burg. Aalbarslaan 41. 

LEERDAM - De afd. Leer
dam houdt op 24 april een 
avond in hotel Lucullus, 
Vlietskant, teerdam. G. v. d. 
Zande (Gedep. Prov. Staten 
Zd.-Holland) en J. van Dijk 
(Statenlid Zd.-Holland) zijn 
gastsprekers. Aanvang 20.~0 
uur. 

LEMMER - Op 21 april 
spreekt A. Evenl;tuis (lid Tw. 
K.) voor afd. Zu.id-West Fries
land en Lemmer over .,Waar 
gaan wij met het kabinet-Den 
Uyl naartoe?" Aanvan~ 20.00 
uur, hotel de Wildeman, Lem
mer. 

·LIENDEN .. Voorzitter van 
afd. Lienden is geworden mr. 
J. Gillebaard. 

MAASSLUIS - Afd. Maas
sluis houdt op 2 mei leden
vergadering in het Zalencen
trum. Aanvang 20.00 uur. 
Op 23 mei viert de afdeling 
het 20-jarig Iubileum in ge
bouw de Ark, met een kaas
en wijn·avond. 

NIJMEGEN - De afd. Stads
gewest Nijmegen heeft zich 
gesplitst in een aantal zelf
standige afdelingen. Een er
van is de afd. Nijmegen. 

ROTIERDAM-Op 25 maart 
is het bestuur van de afde
ling c.j:~. kamercentrale Rot
terdam als volgt samenga-

Kopij voordeze rubriek in hetvolgend nummer dient 
de redactie bereikt te hebben OJ) dinsdag 22 april. 

Adres: 
Redactie Vrijheid en Democratie, Pieter de Hooghlaan 
87, Hilversum. 

Werkbezoek aan 
Gelderland 

Op maandag 21 april 
brengen de VVD
Kamerleden Kappeyne 
v. d. Coppello, 
Tuijnman, Van 
Aardenne, De Beer, 
Evenhuis, 
Ploeg, Rietkerk en 
Scherpenhuizen een 
werkbezoek aan 
Oost-Gelderland. Zij 
worden vergezeld door 
een negental Gelderse 
Statenleden van de 
VVD. Het gezelschap 
zal zich in diverse 
plaatsen op de hoogte 
stellen van de 
problemen die in deze 
regio leven. 's Avonds 
zijn er in 
Duiven, Vorden en 
Varseveld 
bijeenkomsten waarop 
respectievelijk 
mr. Rietkerk, mej. mr. 
Kappeyne v.d. Coppello 
en A. Ploeg zullen 
spreken. 

steld: J. Verbeek, voorz., mr. J. 
Hartman, secr., mr.1 J. de 
Monchy, penningm. 

Mevrouw M. van Yperen is 
gekozen tot voorz. van de 
deelgemeenteraad Rotter
dam-Oost. 

RIJNMOND - Mevrouw A. 
Fenijn-van Delft uit Abban
broek heeft ontslag genomen 
als lid van de Raad van Rijn
mond. In haar plaats is be
noemd de heer R. Calkoen uit 
Oostvoorne. 

SCHIEDAM - Secr; van afd. 
Schiedam is geworden: P. 
Slijpen, Chopinplein 236, 
Schiedam. 

SMALLINGERLAND/ 
DRACHTEN -Tot voorz. van 
de afd. Smallingerland/Drach
ten is benoemd T. Suzenaar. 
De afd. houdt op 23 april 
politiek café in de Kimberly 
Bar in Drachten. Spreker: 
VVD-wethouder Weide uit 
Leeuwarden. 

TILBURG - Het secretariaat 
van afd. Tilburg is verhuisd 
naar Erasmuslaan 17. Berk·ei
Enschot. 

TILBURG - mr. J. Hahn, 
Markenland 16, Etten-Leur 
(01608 - 5744) is secr. van 
kamercentrale Tilburg gewor
den. 
Jhr. mr. J. van der Goes van 
Naters, is voorz. geworden. 
Nieuwe penningm. is gewor
den W. van Beek. 

VEGHEL - Het bestuur van 
afd. Veghel is als volgt sa
mengesteld: voorz. J. Wil~ 
lems, secr. V. Visser, Elzen
straat 1, Veghel (04130 -
64121 ), penningm. mevr. 0. 
Marinus. 

VOORHOUT - Het bestuur 
van afd. Voorhout bestaàt uit 
ir. H. van Os •. voorz.; J. UI
jee, secr. Margrietstraat 41, 
Voorhout (02522 - 12502) 
mêvr. A. Metzelaar, pen
ningm. 

VORDEN - Op 21 april 
spreekt voor statencentrale 
Zutphen mej. mr. A. Kappey
·ne v. d. Copello. 
Aanvang 20.00 uur, Hotel 
Bakker, Vorden. 

VUGHT - Op 22 april zal 
mevrouw drs. N. Ginjaar
Maas (lid Tw. K.) in een open-' 
bare afd. vergadering over 
.. Voortgezet Onderwijs". 

ZAAN DAM - Op 21 mei 
houdt de afd. Zaandam een 
ledenvergadering in De Prins 
in Westzaan. 

• 

Nieuvvs 
van Liberale 
Internationale 

Als algemeen secretaris van de 
Liberale Internationale is be
noemd de Engelsman Roger 
Moore, onder meer jarenlang par
lementair redacteur van de .,Mor
ning News". Moore was ook 
lange tijd secretaris van de En
gelse liberale leider, Jeremy 
Thorpe. Hij heeft de School for 
Freedom in diverse delen van de 
wereld geleid. Hij is de opvol
ger van Vernon Dawson. e 

Jaarvan de Vrouw 

In verband met het Jaar van de 
Vrouw heeft de liberale interna
tionale een speciale commis
sie van vrouwen ingesteld om 
een rapport uit te brengen op het 
Liberale Internationale Congres 
dat in september van dit jaar in 
de Schotse hoofdstad Edinburgh 
zal worden gehouden. 
De commissie is als volgt samen
gesteld: mevrouw dr. J. Collner
Goritz (Oostenrijk): mevrouw J. 
Delruelle, vice-presidente van de 
Belgische afdeling van de Libera
le Internationale: mevrouw N. 
Lind, ex-minister van justitie in 
Denemarken; mej. E. Erola, lee

. tor aan de universiteit van Tam
pere (Finland); mevrouw J. Dho
me-Patenotre, afgevaardigde van 
de Franse Nationale Vergadering 
en burgemeester van Rambouil
.le (Frankrijk); mevrouw M. Wing
field, gekozen presidente van de 
Britse liberale partij; mevrouw C. 
Flesch, burgemeester van Luxem
burg en lid van het Europese 
parlement; mevrouw mr. M. N. 
W. Dettmeijer-Labberton, voor
zitster van de stichting Vrouwen 
in de WO (Nederland): mevrouw 
E. Kolstad, leidster van de Noor
se Vensteag Parti en mevrouw 
0. Mettelbrandt, vice-voorzitster 
van het Zweedse parlement. e 

radio 
Radio-uitzending van de WO: 
donderdag 24 april, van 
18.20-18.30 uur, over de 
zender Hilversum 11 (298 m). 



VVO is voor eigen-woning-bezit 
Wijook 1 

Wij verkopen· huizen in Muiden en Muiderberg, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJsselmeer bieden ze volop 
groen en liggen toch slechts 15 km (ten zuiden) 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden: vanaf f 120.000,
is er vrije vestiging. Komt U eens vtijblijvend 
een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 

Ook op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 

ZWITSERLAND Finactvisa S.A. Genève 

1 Place de Hollande tel. 214718/284667, biedt aan in ex
clusieve plaatsen als Gstaad, Chäteau d' Oex, Viiiars 
Montana-Crans, Ovronnaz, Lugano etc. luxueuze en 
prachtig gesitueerde appartementen met open haard. 
grote balkons etc. 
Vanaf 60.000 tot 450.000 Sw. Frs. 
Koopvergunning voor buitenlanders en hypotheek aan
wezig. 

Informatie: VAN DE POL & PARTNERS 
Landgoed "Groot Spriel", Garderanseweg 150, Putten
(Gid.) - Telefoon tijdens kantooruren 03418 - 3705; 
na 18.00 uur 03418-3392 of 05200-12847 

Te koop in Naarden, gunstig gesitueerde 

2-KAMERVERZORGINGSFLAT 

op partèrre gelegen in het gebouw "Zandber
gen", voorzien van e.v. en met zonneterras, 
grenzend aan gemeenschappelijke tuin. · 
Direct te aanvaarden. 

KOOPSOM I 98.000,- k.k. 

~ w.OISman Makelaar- en Taxateur o.g. 

Jul. van Stolberglaan 42, Naarden - telefoon 02159-40279. 

UNIEK WONEN IN OMMEREN 
Centrum van het land. 

Een nog te bouwen BOERDERIJ-TYPE IN OUD-HOL
LANDSE STIJL, traditioneel en solide gebouwd met aan 
de achterzijde een blijvend vrij uitzicht op de Utrechtse 
Heuvelrug. 
lnd.: L-vormige woonkamer mat open haard van 42 m2, 
studeerkamer, moderne keuken, 4 royale slaapkamers, 
badkamer met ligbad en 2e toilet. 
Prijs f 247.500,- geheel vrij op naam. 

Makelaarskantoor A. B. VAN DE BUNT 
Breelaan 1, EDE. Lid N.B.M. - M.C.C. 

Telefoon · 08380- 12670 b.g.g. 08389- 4093 

ZWITSERLAND- WALLIS 
Appartementen te koop in het grootsta ski-gebied van 
Zwitserland in LA TZOUMAZ (1500 m) 

e Ski-lift naar Verbier op 100 meter van appartementer 
e Prijzen studio vanaf Zw.Frs. 50.000 k.k. 
e Grotere typen vanaf Zw.Frs. 77.000 k.k. 
e Parkeerplaats Zw.Frs. 5000 k.k. 
e Directe notariële overdracht. 
e Hypotheek beschikbaar, ook zonder vaste aflossing. 
e Toezicht, beheer en verhuur mogelijk. 
e Aankoopvergunning buitenlanders aanwezig. 
e Ook in de zomer aantrekkelijk met vele wandelmogelijk

heden. 

Inlichtingen: DE MEIJERE BROS~ Postbus 57, Heemstede, 
Telefoon 023- 282134 

BELEGGING 

Voor belegging kunnen wij momenteel aanbieden meerdere 
boerderijen in Groningen en Zeeland 

Variërend in grootte van plm. 25 tot 150 H.A. 

Een boerderij geeft geen hoog rendement maar is e,en 
uitermate waardevast bezit. 

Vraagt U eens geheel vrijblijvend inlichtingen bij: 

HAREN 

AGRARISCHE MAKELAARDIJ HOPMA 

ZUURDIJK. 
050-344466 05957-665 

FIJN 

WONEN 

IN 

DOORN 

Na het geweldige succes van de eerste serie SEMI-BUNGALOWS 

Prijzen v.a. 1 232.000 v.o.n. 

Hoge hypotheek mogelijk 

in Doorn, zijn wij blij te kunnen mededelen dat wij met de verkoop van de tweede en laatste, 
serie van 23 stuks nu begonnen zijn. De eerste serie van 20 was vrijwel direct uitverkocht! 
Indeling: begane grond - prachtige in schoonmetselwerk uitgevoerde hal met doorkijk naar het 
dak (vide) en natuurstenen vloer, zeer grote en gezellige L-vormige woonkamer met mooie open
haardpartij, luxe keuken met afzuigkap. Eerste etage - overloop met ballustrade, 3 slaapkamers, 
badkamer met ligbad, apart 2e toilet, balkon. Via het fraaie trappenhuis naar grote 4e slaapkamer 
en hobbykamer (Eventueel Se slaapkamer). 
De woningen zijn luxueus uitgevoerd ·met veel schoonmetselwerk, hardhout, warmte-isolatie, o.a. 
thermopane beglazing, gei<leurd sanitair en tegelwerk naar keuze. Met wensen kan nog rekening 
gehouden worden. Uiteraard e.v. en garage. 
Over Doorn als woonplaats behoeft weinig gezegd te worden. Doorn is gewoon een geweldige 
plaats met z'n schone lucht en fraaie bossen. Belangrijk is dat Doorn vele scholen heeft (ook 
atheneum, gymnasium etc.) open en overdekt zwembad, tennisbanen etc. De woningen zijn ge
situeerd tegenover het beroemde Huis Doorn (Duitse Keizer) met z'n vele wandel parken. 

Hebt u belangstelling,_ .. MAKELAARDIJ ROMEYN B.V. - LISSE 
vraag dan documentafte aan bt}: Heerenweg 282- Tel. 02521-15441*, b.g.g. 071-61103 of 02521-15787 



boekbespreking door drs. C. H. Jansen 

Geschiedenis van de olie 
Vorige week is de confrontatie 
aan de conferentietafel be
gonnen tussen de olieprodu
cerende landen en de consu
mentenlanden. Volgens prof. 
Odell krijgen de gebeurtenis
sen rond de olie veel te wei
nig aandacht in de media en 
heerst er in het Westen een te 
groot optimisme over de af
loop van de confrontatie, over 
de eenheid van de OPEC
landen en het Westerse ant
woord op de problemen die 
verband houden met energie
verbruik, prijsstelling en poli
tiek overwicht. 
De producenten zijn volgens 
Odell wel degelijk tot eenheid 
in staat gebleken en de Wes
terse troefkaart is lang niet 
zo sterk meer als in het ver
leden, bovendien is de een
heid nu juist in het Westen 
ver te zoeken. 

Het is interessant na te gaan 
hoe het allemaal zover ge
komen is en de mogelijkheid 

daartoe biedt het vorig jaar 
verschenen boek van de Brit
se journalist Leonard Mosley, 
Grof spel, dat in vertaling ver
scheen bij Manteau, Brussel. 
(514 pag; f 19,90). Het grote 
voordeel van het boek is dat 
het als een boeiend verhaal 
geschreven is, wat wellicht de 
waarheid hier en daar geweld 
aandoet, maar de lezer op 
prettige wijze in staat stelt 
zich te oriënteren op het in
gewikkelde terrein van de 
strijd om de olie in het Mid
den-Oosten tussen 1 890 en 
1974. D.w.z. de schrijver sluit 
zijn verhaal af vóór de laat
ste Israëlisch-Arabische oor
log van 1973. De poging van 
Hans van der Werf om het 
boek te actualiseren kan niet 
zo geslaagd genoemd wor
den. Maar voor de ontwikke
lingen van vandaag is het vol
doende Mosley's relaas over 
de avonturen, intriges en 
oosterse potentaten te lezen 
om iets van het ingewikkelde 

heden te begrijpen. Het boek 
sluiLaf met een welkom over
zicht van de oliestaten, voor
zien van enige gegevens over 
de landen zelf en de daar 
werkzame oliemaatschappijen 
en maatschappijtjes. 
Dat er tegenwoordig iets ge
heel anders gaande zou zijn 
dan in het verleden is een 
misverstand. De strijd om de 
olieprijzen en het beheer of 
althans de zeggenschap over 
de bronnen duurt al sinds de 
tweede wereldoorlog, nada~ 
de oliemaatschappijen de tijd 
ervóór hadden benut om de 
concessies te verdelen. 

De OPEC kwam in 1960 tot 
stand. "Zelfs de Arabieren wa
ren niet zeker van de overle
vingskansen van de baby", 
schrijft Mosley. "De meeste 
oliemaatschappijen besloten, 
dat als zij zich niets van OPEC 
aantrokken, deze vereniging 
van zelf zou verdwijnen, zoals 
andere Arabische organisa-

ties daarvoor ook al hadden 
gedaan". 
Maar dat was een misreke
ning zoals het vervolg van het 
verhaal toont. "In februari 
1972 kwamen de leden van 
de OPEC met de grote Wes
terse oliemaatschappijen te
zamen in een reeks verga
deringen in Teheran en door 
te bluffen, te dreigen en slim 
te manoeuvreren wisten zij er 
enorme verhogingen van hun 
inkomsten uit te persen .... 
Onder de oliemensen in Koe
weit gaat het verhaal, dat 
wanneer de heerser, sjeik Sa
bah ai-Salem ei-Sabah, vijf 
keer per dag neerknielt om te 
bidden, hij elke keer zijn bede 
beëindigt met de woorden 
"En Allah, vertel mij en mijn 
volk wat wij met al dat geld 
moeten doen!"" De laatste 
ontwikkelingen laten zien dat 
het verhaal in de tegenwoor
dige tijd voortduurt. Reden 
genoeg om van het verleden 
kennis te nemen. e 

Publikaties van de Teldersstichting 
Het wetenschappelijk bureau van de WD, de Prof. mr .. B. M. 
Teldersstichting heeft de volgende geschriften gepubliceerd: 

13. Het economisch beleid op middellange ter
mijn, 1965 (gestencilde herdruk) 

14. Ziekteverzuim, Arbeidsschaarste en Perso
neelsbeleid, 1 966 

15. Verbroken evenwicht, 1966 
16. Het eigen risico in de ziekenfondsverzeke-

ring, 1967 
17. Ruim baan, 1968 
18. Onderwijs, een kostbaar goed, 1968 
19. Modernisering van de Pachtwetgeving, 1970 
20. Havenbeleid in de branding, 1971 
21. HetVèrzekeringsbedrijf; Particulier, 1972 
22. Sociale Wetgeving: Misbruik-Oneigenlijk ge-

bruik-Nieuwe Wegen, 1972 
23. Kunstzinnig subsidiëren, 1974 
24. Naareenliberaallandbouwbeleid, 1975 
25. Universiteit. democratie en wetenschap, 

1975 
· 26: Mifieu,groeienschaarste, 1975 . 

f 2,60 

f 2,10 
f 2,60 

f 2,10 
f 9,35 
f 7,20 
f 4,90 
f 4,90 
f 9,35 

f 7,20 
f 7,20 
f 12,50 

f '12,00 
f 16,50 

Verderwerd nog afzonderl.ijk uitgegeven de Levensbeschrijving 
va~ Prof, Mr. B. M. Teldersi waarin een vijftal schrijvers de ver-

schillende facetten van het leven en werken van de naamgever 
van de Stichting belicht. 1972 f 30,00 

A.l deze geschriften zijn te bestellen bij Martinus Nijhoff (tel. 
070- 469460) tange Voorhout 9-11 te 's•Gravenhage. 

Voorts geeft de Teldersstichting. overdrukken uit van artikelen 
waarvan zij de inhoud voor de liberale politiek va~ belang 
acht. 

·rn een nieuwe serie verschenen: 

2. Prof. Mr. N. E. H. van Esveld: ,.Minister Den Uyl over de 
ondernemingsgewijze productie" 1974 

3. A.w. Abspoel: ,.Regering; parlement en .kiezers'' 1S74 
4. Prof. Mr. N. E. H. van Esveld: ,.Hèt is fijn, maar het kan beter" 

1975. 
De overdrukken 2 en. 3 zijn kosteloos op schriftelijke aanvraag 
(bij voorkeur per briefkaart) verkrijgbaar bij de Prof. Mr. B. M, 
Teldersstichting, Koninginnegracht 55a, 's-Gravenhage. 

Overdruk 4 Prof. Mr. N. E. H. van Esveld: "Het is fijn, maar het 
kan beter", 1975, een reactie van liberale zijde op de brochure 
van de Industriebond NW "Fijn is anders", is verkrijgbaar do.or 
overmaking van f 1,- op postrekening no. 3349769 vá.n de 
Prof. Mr. B. M. Teldersstichting. • 

~···.······· a 



Luxe 

· Werkeli1ke woongenoeg:i~~~~ Ruime woonkamers met 
want Maassluis heeft letterlijk of zonder insteek-
alles te bieden wat wonen tot 'n plezier living, luxe afgewerkte keukens. 
kan maken. Dat "plezierige" en 72 Enkele panden hebben praktijk/kantoor-
nieuwe villa's vergemakkelijkt al vlug ruimten. Koopprijzen van f 160.000,-
de beslissing om in Maassluis te gaan tot f 240.000,- v.o.n. 

M 

wonen. Gelegen nabij de Rozenlaan
Kastanjedal hebben deze in 4 totaal 
verschillende types te bouwen villa's 
'n uitgesproken progressieve en 
exklusieve architektuur. 

MARKTBEWERKING B.V. 
lekstraat 134, amsterdam 

bureau voor commercieel-economische adviezen, 
marketing voor de kleinere- en middelgrote onderneming, 
heeft nog ruimte voor enkele projekten. 
(eerste, informatieve bespreking vrijblijvend). 

W. J. JANSEN, consultant tel~foon. (0~0) 79 69 27! 
m.I.V. 11 jUni: 46 05 80 

Vraag 'ns een gratis brochure aan. 
U zult dan ervaren dat zeker één van de 

architekturen voldoet aan uw 
verwachtingen. 

Vinck makelaardij b.v. 
Torenhof 2 
Capelle ald /Jssel 
Tel. (UIU)51JIJI 55 b.g.g. (UlO) 14 73 22o/(UI807)64U4 

GELD-LENEN 
f 1.000,- tot f 25.000,- in 60 mnd. 

2e hypotheken tot 96 mnd. Lopende leningen geen bezwaar. 

Bel of schrijf om een tarievenlijst met aanvraagformulier 
naar: 

Möller bv 
POSTBUS 7611, ST. CATHARINASTRAAT 1, EINDHOVEN. 
Telefoon 040- 25472, 's avonds 04105- 3039. 



vervolg van pagina 9 

ons land aan de Navo op 
losse schroeven. Je kunt het 
aan zo'n partij niet overlaten 
om ons land te regeren", al
dus Wiegel. 

Een heel aparte rol op het 
PvdA-congres speelde defen
sieminister Vredeling. Hij wil 
een volwaardige vervanger 
voor de Starfighter, en heeft 
een voorkeur voor de Ameri
kaanse F-16. 

Goedkoop 
Het congres van de PvdA, 
het partijbestuur en de Twee
de Kamerfractie willen een 
goedkopere oplossing. Het 
congres was nog maar nau
welijks begonnen of Vrede
ling verklaarde op de televisie 
dat hij zal aftreden als hij 

het vertrouwen van de meer
derheid van zijn fractie zou 
verliezen. 

De partijleiding wond zich 
daar bijzonder over op. Maar 
Vredeling liet zich hierdoor 
niet van de wijs brengen. Een 
dag later zei hij op een pers
conferentie in het Rai-gebouw 
dat je met de norm van .. een 
goedkoper toestel" niet kunt 
werken omdat je dan op een 
slecht moment bij een sport
vliegtuig uitkomt als vervan
ger van de Starfighter. Vol
gens hem moet het op basis 
van argumenten mogelijk zijn 
om een breuk tussen hem en 
de PvdA-fractie te voorkomen. 

Hoe het conflict Vredeling
PvdA moet worden opgelost 
ziet op dit moment niemand 
van de betrokkenen nog goed 
zitten. 

DenUyl 

Dansen 

Wiegel en Ploeg kunnen zich 
niet voorstellen dat het kabi
net-Den Uyl op dit punt naar 
de pijpen van de PvdA zal 
dansen. ARP en KVP willen 
een volwaardige opvolger van 
de Starfighter, en zijn het vol
strekt eens met de VVD. Een 
meerderheid van de kamer 
staat vierkant tegenover de 
opvatting van de PvdA. 

Het grote probleem voor de 
PvdA in het conflict met Vre
deling is, dat het vertrek van 
Vredeling tot de val van het 
kabinet-Den Uyl zal leiden. 

De defensieminister heeft de 
afgelopen dagen voortdurend 
gehamerd op het feit dat hij 
een voorstel aan het kabi
net doet, en dat de minister
raad vervolgens beslist over 

de opvolging, van de Starfigh
ter. 

Onhoudbaar 

Ploeg: .. Als de F-16 straks 
wordt gekocht· door de ge
dogers van dit kabinet en de 
oppositie dan krijg je natuur
lijk een onhoudbare situatie 
voor Vredeling en het kabinet. 
Ze kunnen het nu wel pro
beren te sussen. Maar een 
goedkoper toestel dan de 
F-1 6 kan niet meer. Dat zou 
niet loyaal zijn tegenover de 
landen waarmee we samen 
naar een nieuw toestel heb
ben gezocht. Dat hadden ze 
in de PvdA twee jaar eerder 
moet bedenken. Bovendien: 
je kunt onze luchtmacht toch 
niet uitrusten met straaljagers 
waarvan je weet dat ze het af
leggen als het er op aan
komt". • 

Door onze parlementaire redacteul'l 

Inaakt on.dernetners z~art 
Premier Den Uyl heeft op het 
PvdA-congres de onderne
mers weer eens op het straf
bankje gezet. Hij had tegen
over zijn achterban natuurlijk 
graag het verhaal afgestoken 
dat de ondernemingen steeds 
roder worden. Niet in de be
drijfsresultaten, maar in hun 
politieke oordeel. 

Het tegendeel is echter het 
geval. Het bedrijfsleven klaagt 
steen en been over dit kàbi
net. De stijgende werkloos
heid en de vlucht van bedrij
ven naar het buitenland zijn 
voor een deel het gevolg van 
het b~leid dat dit kabinet 
voert. 

Wat deed Den Uyl nu op het 
congres van de PvdA? Hij 
keerde de zaken om en maak
te de ondernemers zwart. 
Vooral die ondernemers die 
naar het buitenland vluchten. 
.. Is dat om economische re
denen of om politieke rede
nen?", vroeg de premier zich 
af. En hij kapittelde de be
drijven die om politieke rede
nen met investeringen in 

eigen land aarzelen, omdat 
die op die manier juist ver
antwoordelijk zijn voor ver
slechtering van het econo
mische klimaat in ons land, 
aldus Den Uyl. 

Benedenmaats 
VVD-leider Wiegel: .. Dit is 
toch werkelijk een beneden
maatse truc. De minister-pre-

Wiegel 
... rekening ... 

I 
sident suggereert dat de · 
schuld voor de slechte toe
stand van onze economie op 
de schouders van onze onder-
nemingen 
worden". 

geschoven moet 

De premier hield zijn achter
ban voor dat hij .,impopulaire 
maatregelen" zal moeten ne
men zoals verkleining van 

DenUyl 

overheidsuitgaven, lonen en 
sociale premies. 

Volgens Wiegel wordt dit ka
binet nu al. de rekening ge
presenteerd voor het potver
teren van vorig jaar. De over
heidsuitgaven werden voor de 
begroting 1975 met 23 pro
cent verhoogd, omdat de 
aardgasbaten zo snel mogelijk 
opgemaakt moesten worden. 

CPB 
Wiegel: .. Het Centraal Plan
bureau heeft het kabinet met 
de neus op de werkelijkheid 
gedrukt. Het laatste rapport 
van het planbureau had door 
onze financiële specialisten 
geschreven kunnen zijn". 

In dat. rapport wordt zo on ge,. 
veer alles gevraagd wat de 
WD-eco.nomen .en finànciële 
specialisten de afgelopen 
maanden hebben gevraagd • 

Het Centraal Planbureau is 
toch heus een onafhankelijk 
adl'liescollege van. de rege-
ring..,. .. • 



Luxe recreatiebungalow in de 
Friese wouden 

op ca .. 5 minuten lopen van het sfeerrijke brinkdorp 

OLDEBERKOOP 
te midden van ca. 30 ha groot bestaand parkbosgebied 
(het oude landgoed Het Molenbos) met prachtige lanen en 
vijverpartijen, zijn wij gestart met de bouw van recreatie
woning. Op een perceel van ca. 1.100 m2 is een model
woning compleet ingericht te bezichtigen. Prijzen v.a. 
f 56.800,- k.k. 
Met een eigen investering van ca. f 20.000,- bent u de 
trotse bezitter van een van deze bungalows. Hierdoor in
vesteert u in een waardevaste belegging met aen goed 
rendement. 
Wij nodigen u uit deze prachtige woning in zijn natuurlijke 
omgeving te komen zien. Hiervoor kunt u telefonisch een 
afspraak maken. 
De bungalows worden gebouwd volgens het "PREMONTA 
SYSTEEM" 
in opdracht van BURA BEHEERSMIJ B.V. te Haaksbergen. 
Inlichtingen: 
BUVEMA B.V., Industriestraat 75, HAAKSBERGEN, tel. 
05427- 1883, na kantoortijd 05427- 1721. 

antwoordcoupon 

Zend mij geheel gratis en vrijblijvend uw kleurentolder 

naam 

beroep 

adres 

plaats 
V.D. 

EEN BRANDLADDER ONBETAALBAAR ? ? 
Nee! voor nog geen 10 Of0 van de 

kosten van een conventionele brand
ladder leveren wij U de bekende 

AMIGO UITWERPBARE BRANDLADDER. 
·• geschikt voor ieder woonhuis 
of bedrijf 

e zeer eenvoudig te monteren 
e geen hak-, breek- en metselwerk aan Uw gevel 

e onbruikbaar voor inbrekers 

Voor nadere documentatie: 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 
Javastraat 47 A - Den Haag - Telefoon 070-463388- 656597 

Tevens leveren wij alle soorten brandblusapparaten 

Uw advertentie 

in dit blad wordt 

in ruim 70.000 gezinnen 

gelezen 

• 

, 
• 

TE HOOP 
DRIEBERGEN NIEUWBOUW 

TWEE VILLA'S 
type twee onder één kap 

Deze grote villa's zullen worden gebouwd in een prachtige 
villa/bungalowwijk. Uiteraard worden de woningen centraal 
verwarmd en krijgt u de beschikking over een grote garage 
annex berging. 

De indeling wordt als volgt: 
op de parterre een royale hal, met toilet en trappenhuis. 
De woonkamer- oppervlakte 56 m2- krijgt een gezellige 
open haard en een schuifdeur naar het terras. 

De keuken wordt ruim van opzet en kan naar keuze 
worden ingericht. 
Op de 1e verdiepi]lg komen 3 grote slaapkamers, de bad
kamer en het aparte toilet. 

De 2e verd. zal worden gevormd door de overloop (waarop 
e.v. unit en gasboiler) en de zolderkamer met dakkapel. 
Grondgroottes: ca. 380 en 550 m2. 
Prijzen: afhankelijk van het bouwnummer resp. f 276.000,
en f 282.000,- vrij op naam. 

Indien u op korte termijn beslist bespaart u f 12.000,
aan BTW. 

THEO VAN EE -ZEIST 
makelaar tn onroerende goederen · lid N.B.M. 

UTRECHTSEWEG 97- TEL. 03404-20204" 

HANDBOEK VVD ... 
... UW VRAAGBAAK! 

Nuttig en praktisch. U hebt altijd de juiste feiten en 
gegevens bij de hand. De losbladigheid geeft u de 
verzekering. dat u op de hoogte blijft van wijzigingen en 
eventuele nieuwe opvattingen. 

HANDBOEK VVD informeert u over: 
- Het beginselprogramma 
- Adressen van partij- en alle aanverwante organen. 
- Statuten en reglementen. 

HANDBOEK VVD 
in hand kost f 15,- Supplementen worden he rekend 
tegen20cent per pagina. Voor uw hestelling kunt u 
gebruik maken van onderstaande bestelstrook. 

-----------------~ 
BESTELSTROOK In open envelop zonder postzegel 

zenden aan: 
Uitgeverij Kluwer bv. 
Antwoordnummer 7, Deventer. 

Ondergetekende wenst te ontvangen: 
rechtstreeks/via de boekhandel:.*-------
..... ex. (90E0042()()7) Handboek VVD à f 15.- (incl. 
OB en excl. ·verzendkosten) met een abonnement op de 
supplementen tot wederopzegging. 
Naam .... Functie ... 
Straat . . .. . . . . .. Gironummer ..... 
Woonplaat; . ...... .. .. .. .. Handtekening . 
;, Doorhalen wat niet \an tocpa!-.!-.ing i~ . 

22 . . 



Herenkostuums 
vanaf I 825,-MAATKLEERMAKERS 

MET EEN AMBACHTSPRODUKTVAN EIGEN ATELIER Damespakjes 
vanaf I 600,-

171~ El~ Gl~ ~~~ OI~ 16 
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Coupeursbezoek aan huis 
mogelijk 

A. Prins & Zn. 
tel. 021 50 - 45186 
Gijsbr. v. Amstelstraat 69 
Hilversum 

C. van Wijk 
tel. 020-992457-991635 
Rijksstraatweg 98 
Duivendracht 

GELD-THUIS-SERVICE------, 
Alle bedragen, wettelijk tarief, eigen termijnkeuze 
Enkele voorbeelden: 
Privélening: 
f 2.500,-30mnd.f108,
f 5.000,-42mnd.f161,-
f 8.500,-54mnd.f221,
f15.000,:-60mnd.f355,-

Woonverbetering: 
f 5.000,-60mnd.f125,
f 10.000,-72 mnd.j212,
f15.000,-96mnd.f260,-

2e hypotheken: 
/10.000,- 60mnd.f267,
f20.000,-120mnd.f351,
f40.000,-120mnd.f701,-

Geen behandelingskosten 
Doe als velen voor u: 
Bel 03410- 14423- 16710 

JANSENS KREDIETKANTOOR 
Van Goorsweg 3, Hierden 
Kantooruren: 's morgens van 10.00- 20.00 uur 's avonds 

"MIDDEN-NEDERLAND 
WILNIS VASTGOED" 

Geheel 

Wij bemiddelen gaarne bij de aankoop van 
een woning in Wilnis-Mijdrecht en Vinkeveen 
en Uithoorn. 

Bovengenoemde plaatsen liggen zeer gunstig 
ten ten opzichte van de steden Amsterdam -
Utrecht - Rotterdam. 

Vele aanbiedingen in portefeuille. 

vrijblijvende Burgemeester Padmosweg 50 A, Wil nis. 
bezichtiging Telefoon 02979-1383. 

Chr. v. d. Lingen 
tel. 030 - 719942 
Adelaarstraat 1 8bis 
Utrecht 

Vrijheid 
kunt u krijgen met groen-blijvende planten in 

uw tuin 
wegens ontruiming 4 ha van onze kwekerij 

Fa. Jac. Jurrissen & Zoon 
Sinds 1773 

Bieden wij aan 4000 Taxus 
60-70 cm à I 6,50. 3000 
Thuya's 80-100 cm à I 6,-. 
Taxus 180-220 cm. Ook, res
tanten zeer grote coniferen 
tot 3-4 meter, 3000 Th. Lobbi 
Aurea 100-125 cm f 90,
per% 

CORT VAN DER LINDENLAAN 1 a 
NAARDEN 
TELEFOON 02159- 43706 

Graag telefonische afspraak voor be
zoek kwekerij 

MODEL
WONING 

Te koop in Vaassen in het uitbreidings
plan "De Heggerenk", luxe 4-kamerwonin
gen o.a. met bad, open haard, keuken met 
eetbar en afzuigkap. 

Koopsommen: v.a. f 105.500,- v.o.n. 

Fina.nclering: 100% mogelijk tegen een 
rente van 9,25%! 

Modelwoning: geopend van 14.00-16.00 uur, 
elke woensdag en zaterdag. 

Inlichtingen: REBO MAKELAARDIJ B.V. 
Postbus 37- DIEREN -Telefoon 08330-7321. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

~·· 
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. iJcl!e eJl ?JOl~ Iw. 
Bolle en Compagnons B.V. 
Gebouw Aurora, Stadhouderskade 2 
Amsterdam 1013 

Tel. 020-185656 

I 

in rotterelam 
te huurkantoorruimte 
vanaf300m2 tot 30.000m2 
• 21 kantoorverdiepingen met een verhuurbare, 

kolomvrije oppervlakte van 1395 tot 1454 m2. 
• 8 zeer snelle, door een computer bestuurde 

liften en een goederenlift. 
• Volledige air-conditioning. 
• Verlaagde plafonds voorzien van lichtarmaturen. 
• Gevels uitgevoerd in Italiaans travertin 

marmer en speciaal zonwerend glas. 
• Speciale parkeergarage 800 plaatsen. 
Ligging: Direkte vierbaans aansluiting op de 
"Ruit" rond Rotterdam. Direkteverbinding met 
tram naar Centraal Station . 

JONES LANG WOOTTON B.V. 
Rotterdam Westblaak 1 09 

Tel. 010-147477 
Amsterdam J.W. Brouwersplein 25 

Tel. 020-764956 

JONIS LANG wrn•m 
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vrijheid en .democratie 
• Oe redactievan 
Vrijheid en Democratie 
is gevestigd te 
Hilversum, Pieter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph. C. la Chapelle. 

• Oe abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD. 
Koninginnegracht 57 
te Oen Haag (telefoon 
070- 614121). Voor 
adreswijzigingen etc. 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b.v., postbus 20 
te Zandvoort, 
telefoon 02507 - 4745. 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeen secre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag, 
Koninginnegracht 57, 
telefoon 070- 614121. 
Postrekening: 67880 ten 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 

• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon 070 - 614911. 

Mr. Rietkerk, 
een der 
VVD-woord
voerders in 
het debat 
over bouw en 
werkloosheid 
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nhoffs drijfzand 
• 

Vorige week heeft Utrechts WO-burge-
meester, H. J . L. Vonhoff, oud-staatssecre
taris en oud-lid van de Tweede Kamer, tijdens 
een spreekbeurt te Goes enkele opmerkin
gen gemaakt, die een beetje stof hebben doen 
opwaaien. Hij zei o.a. dat de VVD de behoefte 
aan grotere tolerantie moet gaan belichamen 
en dat het .. hoogst ongewenst zou zijn wan
neer de WD zich zou beperken tot de moge
lijkheid om met het CDA een regeringsmeer
derheid te vormen" . Getalsmatig bekeken 
meent Vonhoff dat er over enige jaren met 
het CDA geen meerderheid meer te vormen 
zal zijn . .. Bouwen op het CDA lijkt bouwen 
op drijfzand", aldus Vonhoff. 
In een aantal dagbladen is Vonhoffs toespraak 
vertaald als een pleidooi voor samenwerking, 
op langere termijn, tussen de VVD en de PvdA. 
Voor 1977 (het verkiezingsjaar, tenzij het kabi
net-Den Uyl eerder zou vallen) ziet Vonhoff 
die samenwerking nu niet meteen zitten. Maar 
hij meent wel dat het er op den duur misschien 
toch van zal moeten komen. Vonhoff zei o.m. 
dat de VVD zich in de toekomst minder zal 
moeten isoleren en afzetten ... Wij zullen er ons 
rekenschap van moeten geven dat een ver
anderde situatie ook leidt tot een veranderde 
opstelling". 
Dit alles valt in VVD-kring misschien niet over
al even goed, zeker niet na het jongste PvdA
congres. Toch snijdt Vondhaft een onderwerp 
aan (zoals trouwens ook vóór hem wel an
deren), waar de VVD zich op zal moeten be
zinnen. Zoals de PvdA ervaart dat het regeren 
met de confessionele partijen een hachelijke 
onderneming is, zo is de kans groot dat ook de 
WD dat zou ondervinden. Men moet de zaak 
bekijken, zoals Vonhoff het uitdrukte, .. met een 
relativerend oog voor wat bestuurlijk gewenst 
is". 
De polarisatie 1s een heilloze weg. Wiegel 
heeft dat meer dan eens gezegd. Wij hijsen op 
1 mei dan ook geen rode vlag op het ge
meentehuis. Wij streven niet naar de vorming 
van meerderheidscolleges, waardoor grote par
tijen in het bestuur van provincies en gemeente 
buiten spel worden gezet. Wij willen geen 
regering om uitsluitend ons eigen programma 
uit te voeren, anderen slechts gedogend zo
lang zij doen wat wij zeggen. 
Het probleem is dat de polarisatie ons, vol
strekt tegen onze zin, wordt opgedrongen. 
Zouden de gematigde elementen in de PvdA 
de overhand krijgen, dan moet de WD daar 
onmiddellijk op inhaken. Vanuit een bestuur
lijk oogpunt is dat inderdaad zeer gewenst. 
Maar helaas zijn de signalen die de PvdA uit
zendt om tot een de-polarisatie te komen -
zo zij deze al wenst- bijzonder zwak. Het ver-

h"l von Vonhoff do~ 

Ph. C. la Chapelle, ho~ 

Tien.tjes 
stroinen. 
bin.n.en. 

De tientjes stromen binnen. Bij het 
ter perse gaan van dit nummer was 
erf 360.279,69 ontvangen.We zijn 
daar buitengewoon dankbaar voor, 
maar gezien de zich steeds uitbrei
dende activiteiten van de partij zou 
een nog hogere opbrengst nog mooier 
zijn. Wie wil kan nog storten óf via 
de acceptgirokaart, die wij zonden, óf 
als deze misschien tussen de pape
rassen is zoekgeraakt, via een 
,.groentje" van de bank. 
Er is nog zo veel te doen in onze partij. 

H. V. VAN SOMEREN 



.,.,Kabin.et doet n.ik:s aan. 
de oorzaakvan de 

door onze parlementaire re
dacteur 

Bijna vijf dagen heeft 'de 
Tweede Kamer met de rege
ring gesproken over de werk
loosheid en de malaise in de 
bouw. De VVD-woordvoerders 
bij dit debat waren De Beer, 
Van Aardenne en Rietkerk. 

We blikken terug met Rietkerk. 
.. Het hangt allemaal samen 
met de politieke visie van dit 
kabinet", zegt hij ... Het kabi
net bestrijdt alleen sympto
men van de werkloosheid. 
Aan de oorzaken doet ze 
niks. Dat weigert ze stelsel
matig omdat ze niet onder
nemingsgezind is. De hoofd
oorzaak van de groeiende 
werkloosheid is de econo
mische teruggang. Het kabi
net blijft hardnekkig in gebre
ke om het bedrijfleven meer 
lucht te geven. De werkge
legenheid in ons land kun je 
alleen veilig stellen als de par~ 
ticuliere sector de ruimte 
krijgt. Daar hangt het in 
hoofdzaak van af'. 

Schuld 

Rietkerk wil beslist niet be
weren dat de hoge werkloos
heid geheel de schuld is van 
het beleid van dit kabinet. 
Maar bij een ander beleid 
zou de werkloosheid, nu ruim 
tweehonderdduizend, zeker 
.. ettelijke tienduizenden" kun
nen zakken. 

In de Tweede Kamer heèft 
Rietkerk dertien maatregelen 
opgenoemd waarmee het ge
hele bedrijfsleven geholpen 
zou zijn ... Als een gezelschap 
mensen in een kamer zuur
stofgebrek heeft. dan moet 
men niet met slangetjes ko
men aanhollen maar dan 
moet je het raam open
gooien", zei hij tijdens het 
debat. 

Maatregelen 

Als maatregelen om arbeids
plaatsen te behouden en te 
scheppen noemde hij: ver
laging van de vennootschaps-

«Terkloosheid'' 

WO-kamerlid Rietkerk 

belasting, verdere verlaging 
van de loon- en inkomstenbe
lasting, vertraagde invorde
ring van de belastingaansla
gen, verlichting van sociale 
premielijsten van het bedrijfs
leven, vrijwillige pensionering 
vanaf 63 jaar, verlening van 
de werkloosheidsuitkeringen 
voor ouderen, een extra in
jectie voor de bouw van an
derhalf miljard gulden, hogere 
investeringsaftrek voor ge
bouwen buiten de randstad, 
verbetering van de investe
ringspremieregeling, grotere 
voorzichtigheid bij winstaf
roming. 

Spekken 

Dit is nog maar een greep 
uit de VVD-voorstellen tijdens 
het werkloosheidsdebat. Poli
tieke tegenstanders schilde
ren dit soort maatregelen gre
tig af als bedoeld om de zak
ken van de ondernemers te 
spekken. Rietkerk wijst er op 
dat deze maatregelen juist als 
doel hebben om de verhou
ding tussen kosten en op
brengst gezond te maken, 
want .. dat is de weg om de 
posities van de werknemers 

van de zon kun je niet leven .... 

veilig te stellen", zegt hij. 

.. Het Kabinet steekt de han
den in de lucht, maar van de 
zon kun je niet leven, zeker 
in dit land niet". 

Miljard 

De bouw krijgt een injectie 
van één miljard gulden. Wie 
niet beter weet zou zeggen: 
het kabinet haalt fors uit, dat 
zit wel snor, wat wil de VVD 
nou nog meer? 

Rietkerk: .. De injectie werkt 
pas in 1976 uit. Van dit 
bedrag loopt 1 50 miljoen gul
den via de gemeenten. Het 
kabinet kan niet voorschrij
ven dat dit geld allemaal aan 
bouwprojecten wordt be
steed. Dat moet het kabinet 
maar afwachten. Ze durven 
het aan omdat ze er op ver
trouwen dat het gebruikt 
wordt om de werkloosheid 
te bestrijden. Ik begrijp dan 
niet waarom ze het niet aan
durven de vennootschapsbe
lasting te verlagen. Dan ge
bruiken ze wel het argument 
dat ze niet zeker weten of 
die lastenverlichting gebruikt 

wordt om werkloosheid tegen 
te gaan". 

Rietkerk typeert de houding 
van het kabinet (minister 
Boersma voorop) als het grij
pen naar lapmiddelen. 

Lapmiddelen 

D·e woningbouwspecialist van 
de VVD-fractie, De Beer, 
boekte tijdens het kamerdebat 
enige successen. In een motie 
vroeg hij om een soepele 
toepassing van de ruimtelijke 
ordeningsbepalingen op de 
bouwplannen van groeiker
nen. Twee keer is vorig jaar 
een soortgelijke motie van de 
VVD verworpen. Nu werd dit 
voorstel met ·steun van de 
confessionele partijen aange
nomen. Dat scheelt enige dui
zenden woningen per jaar. 
Minister Gruyters zei ook dat 
hij de gemeentegarantie voor 
de aankoop van oude wonin
gen zal laten gelden ( 1 00 pro
cent). De subsidie op isolatie 
van woningen gaat nu ook 
voor woningen in de vrije sec
tor gelden. Beide maatrege
len werden al geruime tijd 
door de VVD-fractie bepleit. 

4,6= 1,8 

Tot slot nog even dit: premier 
Den Uyl sloeg zich anderhal
ve maand geleden in de 
Tweede Kamer op de borst 
dat het kabinet de economie 
toch maar even een impuls 
van in totaal 4,6 miljard gul
den had gegeven. De VVD 
trok die berekening toen in 
twijfel . 
Intussen is het Centraal Plan
bureau met cijfers gekomen. 
Wat blijkt? De impuls is na 
verrekening van de lasten
verzwaringen .. schoon" slechts 
1,8 miljard gulden geweest. 

Van Aardenne tijdens het ka
merdebat: .. Het cijfer van de 
minister-president kan de 
toets van objectiviteit niet 
doorstaan". Dat is dan heel 
beleefd gezegd. e 



De nrlddenpositie 
van de VVD 
Gaarne geef ik gevolg aan het 
verzoek van dr. F. A. Hoogen
dijk om een reactie, waarbij 
ik kan vermelden dat deze 
reactie de instemming heeft 
verkregen van het dagelijks 
bestuur, waa'rtoe de voorzit
ters der beide Kamerfracties 
behoren. 

In dat bestuur bestaat geen 
enkele twijfel over de vraag of 
de VVD op het midden ge
richt is en moet zijn. Het be
grip ,.midden" wordt niet ge
hanteerd als zuivere positie
bepaling in de zin van tussen 
de socialistische partijen ener
zijds en een aantal andere 
partijen anderzijds; maar in de 
politieke of ideële betekenis 
die het begrip midden - ook 
internationaal- in de politiek 
heeft verkregel). 

Gelet op de grote mate van 
instemming die onze vorige 
partijvoorzitter kreeg toen zij 
in· een partijraadsvergadering 
op 25 september 1971 de 
totstandkoming van een ,.bre
de middenvolkspartij" bepleit
te, meen ik dat zelfs van een 
partijstandpunt kan worden 
gesproken. Het liberalisme is 
wars van extremisme. Me
vrouw Van Someren sprak in 
1974 over ,.het riskante mid
den, waar afgewogen en ge
dacht moet worden, waar 
men het eigen gelijk in discus
sie wil stellen". Zij heeft deze 
passage in Breda herhaald en 
voorbeelden gegeven van het 
in discussie stellen van eigen 
gelijk. Rechts polariseren kan 
men dat niet noemen. iets 
anders is dat zij in haar rede 
ook scherpe kritiek heeft doen 
horen op het beleid van Van 
Doorn, die niet minder doet 
dan de persvrijheid in gevaar 
brengen. Maar gericht zijn op 
het midden - ,.niet links, niet 
rechts, maar recht vooruit" 
om met Oud te spreken -
houdt geen verbod in om kri
tiek en waar nodig scherpe 
kritiek te hebben tegen beleid 

In nevenstaand artikel reageert WO-voorzitter mi'. 
F. Korthals Altes op een commentaar van dr. F. A. Hoo
gendijk in .. Eisevier's Magazine" naar aanleiding van de 
Algemene Vergadering op 15 en 16 maart in Breda. 
Dr. Hoogendijk cons.tateerde daarin dat de WO wel.een 
middenkoers wil varen, maar de congresredevoeringen 
van mevrouw Van Someren .en Hans Wiegel waren 
naar zijn mening rechts polariserend. 

van links of van rechts. Zeker 
als liberale desiderata bij uit
stek als een vrije en onaf
hankelijke pers in gevaar drei
gen te komen. 

Rechts polariseren 

Was er sprake van rechts po
lariseren toen mevrouw Van 
Someren in Breda sprak over 
de diepe ellende en uitzicht
loosheid van de langdurige 
werkloosheid of toen zij op
riep de liberale aanhang onder 
de werknemers te vergroten? 
Een voorkeur voor het Engel
se tv-systeem waarbij de 
oppositieleider aan het woord 
komt binnen 24 uur nadat 

de regeringsleider heeft ge
sproken, is ook al niet rechts 
of polariserend. Zelfkritiek op 
te laat wakker geworden li
beralen ontbrak niet. Ook bin
nen de partij is wel vernomen 
dat wij ons te veel zouden af
zetten tegen bijvoorbeeld de 
PvdA. De ter Algemene Ver
gadering gehouden redevoe
ringen zijn intussen in druk 
verschenen en ik zou ieder die 
kritiek had in die zin nog eens 
willen aanraden die brochure 
te lezen!*) 
Men zal dan ook zien dat 

*) verkrijgbaar door overmaking van 
f 3,- naar giro 67880 t.n.v. secre
taris VVD, 's-Gravenhage, onder ver
melding "VVD-1975". 

Hans Wiegel, als oppositielei
der sprekend, het regerings
beleid hekelde. Hoogendijk 
noemde dat ook voor de hand 
liggend. Maar tegelijkertijd 
deed Wiegel een aantal con~ 
structieve voorstellen: verla
ging van de vennootschaps
belasting ter stimulering van 
het bedrijfsleven, waarvan de 
gezondheid wezensvoorwaar
de is voor werk en welvaart 
voor ons allen; het op peil 
houden en verder vergroten 
van vrije bestedingsmogelijk
heden en gerichte maatrege
len voor de ZWé!kkere gebie
den, mede ter bestrijding van 
de werkloosheid in de regio's; 
redelijke tegemoetkomingen 
aan de boeren, de beroeps
vissers en de tuinders; priori
teit voor kleuter- en basis
onderwijs. 

Geen ander geluid 

Als zijn kritiek op de ministers 
Gruijters en Vorrink, wier af
treden hij eiste, rechts polari
serend is geweest, dan was 
mijn kritiek op de machtsusur
patie in de meerderheidscolle
ges - met voorbeelden over 
Amsterdam en Rotterdam -
dat evenzeer. 
Geen ander geluid dus. 
Naar mijn mening in geen der 
drie gevallen ,.rechts polari
serend" en in alle drie geval
len een getuigenis dat de VVD 
niet alleen uit electoraal oog
punt, maar ook wat politieke 
stellingneming betreft op het 
midden gericht is. Die stel
lingneming gaat gepaard met 
kritiek op PvdA. PPR en D'66, 
tegen welke partijen de VVD 
nu eenmaal oppositie voert en 
die zich steeds verder van dat 
midden verwijderen. Daar
naast de wens tot regerings
verantwoordelijkheid samen 
met het CDA en de wens 
tot het uitbreiden van onze 
aanhang onder de werkne
mers. Ons niet-welgezinde 
kranten signaleerden dat. 
Trouw: ,.Wiegel ziet goede 
kansen om kiezers uit PvdA te 
lokken." Het Vrije Volk: ,.Wie
gel doet gooi naar Jan-de 
arbeider" (kwalificatie niet 
van ons maar van Het Vrije 
Volk). Snerend vervolgt deze 
kop: .. Nieuwe koers voor VVD: 
rechts door het midden." Op 
22 maart schrijft HVV: 
...... niettemin is het duide-
lijk Hans Wiegel die de VVD in ~ 



Breda een nieuwe koers ge
wezen heeft: óp naar de ar
beidersaanhang van de PvdA". 
En inderdaad, Hans Wiegel 
stak duidelijk de hand uit. Dat 
kan een bedreiging voor de 
PvdA worden, maar heeft met 
polariseren niets te maken en 
een "rec.htse" benadering zou 
een zo lachwekkende misluk
king worden, dat Trouw en 
HVV daaraan niet zoveel aan
dacht zouden hebben ge
schonken als thans het geval 
was. 

Gezagsverval 

Ten slotte de .,ultra rechtse 
rede" van de heer Van Riel. 
De meeste aandacht trok hij 
met de passage over het mo
gelijke indirecte verband tus
sen gezagsverval (voorbeeld: 
het aanblijven van minister 
Pronk na het plegen van een 
misdrijf) en het optreden van 
psychisch gestoorde terroris
ten (voorbeeld: Baader-Mein
hof-Gruppe). De heer Van Riel 
zelf acht achteraf een andere 
woordkeus beter. Maar afge
zien van deze passage, die 
ook in eigen kring niet zonder 
kritiek bleef, verzette de heer 
Van Riel zich - volgens goed 
liberale en niet ultrarechtse 
traditie - tegen wederinvoe
ring van de doodstraf. 
De .zogenaamde .,partijtop" -
een begrip dat ik zelf in het 
verband van een liberale partij 
onjuist vind - is het er overi
gens over eens en spreekt als 
het ware uit één mond, dat de 
VVD zich politiek op het mid
den moet richten en moet 
streven naar regeringsverant
woordelijkheid; de daartoe 
vereiste meerderheid zal op 
grond van de t_hans bestaan
de situatie verkregen moeten 
worden door samenwerking 
met het CDA. Op dit ogen
blik valt de PvdA nog altijd 
af. Het PvdA-congres over 
Vrede en Veiligheid heeft de 
kansen op samenwerking 
VVD-PvdA op landelijk niveau 
voorlopig onmogelijk gemaakt. 
Juist die PvdA-ministers, die 
zouden kunnen vallen onder 
de kwalificatie "redelijken" 
van Hoogendijk, zagen hun 
beleid door het PvdA-congres 
afgekeurd. Een partij die onze 
defensie en ons Navo-lid
maatschap op losse schroe
ven zet, mag niet in aanmer
king komen voor regerings
verantwoordelijkheid. 

Voor wat colleges van G.S. en 
8. & W. betreft blijven wij 
overigens voorstanders van 
afspiegelingscolleges, waarin 
gedeputeerden en wethou
ders van PvdA, VVD en CDA 
naast elkaar zitting kunnen 
en moeten hebben, al dan niet 
met een program. 

Herstel 

De door de heer Hoogendijk 
genoemde enquête-cijfers 
wijzen ook in de richting dat 
op landelijk niveau herstel van 
de samenwerking CDA-VVD 
in de rede zou liggen. Daar 
werkt de partij naar toe en die 
gedachte is - door ieder op 
eigen wijze in de Algemene 
VergÇ~dering vertolkt. 
Laat ik besluiten met nog 
twee citaten: Wij _eisen de 
plaats in het midden op, wij 
hebben dus de taak te komen 
met praktische oplossingen 
die de vrijheid van de mens 
ook in deze gecompliceerde 
maatschappij zo groot moge
lijk laten zijn. Wij zijn wars 
van klassedenken .... wij zijn 
bereid het eigen gelijk in dis
cussie te stellen .... wij wil
len een ondogmatische, maar 
wel geïnspireerde politiek 
vanuit onze eigen identiteit. 

Reorganisatie 
archief JQVD 

In verband rhet pogingen 
om het archief van de 
JOVD te 
regorganiseren en aan te 
vullen, verzoekt het 
hoofdbestuur van. de 
JOVD oud-leden van 
.hoofdbestuur en bestuur 

. van districten en 
afdelingen 
hun archiefmateriaal af te. 
staan of ter copiëring aan 
te bieden. Degenen 
die menen enig 
materiaal te' bezitten 
dat voor aanvulling van het 
archief van belang kan 
zijn, kunnen contact 
opnemen met het 
algemeen secretariaat van 
de JOVD: Stationsweg 20 
te Ede (tel. 08380 -
19142). 

• 

Wij moeten de móed opbren
gen om te strijden tegen on
verdraagzame indoctrinatie 
zonder zelf onverdraagzaam 
te worden. Onder ons zijn 
mensen van vele geloofsover
tuigingen en mensen zonder 
religie, maar de liefde voor de 
naaste, het opkomen voor de 

1 zwakkere, het laten van vrij-

I 
heden waar dat mogelijk is, 
is ons gemeenschappelijk 
ideaal, is essentieel voor een 
liberale partij". (Mevrouw Van 
Someren). 

, Alternatieven 

.,De politieke strijd zal in het 
midden moeten worden uitge
vochten ( .... ). Wij staan 
klaar voor die strijd. De beide 
fracties van de WD in het 
parlement kritiseren het be
leid van het huidige kabinet 
daar waar het nodig is. En an
ders dan de oppositie inder
tijd tegen de kabinetten-De 
Jong en -Biesheuvel, laten wij 
het niet bij 'kritiek, kraken wij 
niet alles af, wat het kabinet 
doet, leggen wij - ook al we
ten we dat onze waarschu
wingen in de wind worden ge
slagen en van de tafel worden 
geveegd - elke keer weer al-

l 
ternatieven op tafel. 
Wij komen steeds na Prinsjes-

I 
dag met een alternatieve be
groting, wij maakten een 

1 noodplan voor de bouw, wij 
legden tijdens onze interpella
tie over de werkloosheid een 
20-tal gedachten voor, wij be
sloten ook in zo'n gevoelige 
kwestie als de abortus niet de 
gemakkelijkste weg te kiezen, 
maar maakten een eigen 
wetsontwerp. Je kunt van de 
WD goed en kwaad spreken, 
maar je weet altijd waar je 

I 
met ons aan tÇ>e bent." (Wie
gel). 

Tot het citeren uit mijn eigen 
toespraak acht ik mij niet ge
roepen, nu de heer Hoogen-

I 
dijk al heeft geconstateerd dat 
volgens mij de VVD in het po

jlitieke midden thuishoort. e 

· De val van Cambodja bet1 
kende het einde van een ilh 
sie en blijkbaar niet alleE 
voor de Amerikanen, die eer 
verwacht hebben ZO-Az 
binnen hun invloedssfeer 

.houden. 
Ook de Russen reageerdE 
nogal zuinig op· wat op h 
eerste gezicht een geweldi{ 
overwinning lijkt van hl 
Zuidoost-Aziatische bondg1 
noten. Te zeer zien zij in c 
vernedering die Washingtc 
in dit deel. van de were 
heeft moeten ondergaan eE 
bedreiging voor een verde 
ontspanning in de werel 
Zouden de Amerikanen nc 
wel verder willen gaan op c 
weg van overeenkomsten m 
de communisten zonderang 
voor verder gezichtsverlies 
de ogen van de bondgenotE 



Illusies 
·rond CaiD.bodja · 

en het thuisfront vragen zij 
zich bezorgd af. Ook in Hanoi 
is de vreugde over dè gang 
van zaken in Cambodja waar
schijnlijk minder groot ·dan 
men zou verwachten. 

" 
De .greep die de Noordviet
namezen in de eerste tijd na 
de val van Sihanoek op de 
Cambodjaanse rebellen ·had
den, is aanzienlijk vermin
derd. Nadat de Vietnamese 
gevechtstroepen in 1972 het 
land grotendeels haddêll ver
laten om in Zuid:Vietnam in 
het offensief te gaan, zette de 
Rode Kamer zijn eigen mili
taire commando op en bij de 
reorganisatie van de partij in 
1974 werd een groot deel van 

in 1ianoi getrainde funktio
narissen weggezuiverd. Ook 
de aanhangers van de in 

maart 1970 verdreven prins 
Sihanoek verloren terrein. Het 
meest definitief sèhijnt de op 
het Westen gerichte-Cambod-

, jaanse elite zijn illusie kwijt 
dat zij het land leiding zou 
kunnen geven bij wat aan
vankelijk steehts een zuivering 
leek van het land van de aan
wezige Noord-Vietnamezen, 
die de Ho Tsji-Minh route in 
het oosten bewaakten - een 
taak die met hulp van Ameri
kanen en Zuid-Vietnamezen 
niet al te moeilijk ~cheen. 

Wat overbleef om van de 
overwinning te· genieten was 
een links georiënteerde intel
ligentia die het land een her
nieuwde neutraliteit heeft be
loofd, een neutraliteit die dan 
zou bevestigd worden ten 
koste van honderdduizenden 

slachtoffers en onschatbare 
verwoestingen. 

Gevolgen in VS 

De gevolgen in de Verenigde 
Staten van de gang van za
ken in Zuidoost-Azië zijn 
moeilijk te overzien. Zeker is 
dat de roep om een nieuw 
isolationisme sterker is. ge
worden. 
De. uitlatingen in het Congres 
die in die richting wijzen zijn 
legio en blijkens een opinie
peiling van Harris worden de 
afgevaardigden in hun menirfg 
gesterkt door grote delen 
van het Amerikaanse publiek. 
Slechts 39 procent van de on
dervraagden was voor Ameri
kaanse hulp aan Europa in het 
gevaL van een aanval van de 
Sowjet-Unie, een getal dat 

Binnen vijf jaar wil het 
net 6700 arbeidsplaatsen 
overbrengen van Den Haag 
naar het noorden en Limburg. 
Het is geen vrijblijvend voor
stel meer, het is een besluit. 
Maar volgens het WO-ka
merlid Van Aardenne kan het 

daalde tot U procent in het 
geval van een aanval op Joe
goslavië na de dood van Tito. 
Zijn de consequenties van dit 
alles niet te voorspellen, zeker 
is dat de moeilijkheden die de 
Westerse samenleving bedrei
gen voorlopig alleeo op het 
vlak van de economie zullen 
liggen. De mislukte voorbe- _ 
raidende conferentie in Parijs, 
die de inleiding zóu hebben 
moeten vormen tot een ge
sprek tussen olieproducenten
en consumenten, liet duidelijk 
zien waartoe een verzwakking. 
van de westerse eenheid en 
machtspositie in de toekomst 

\ 'd kunnen gaan le1 en. · 
De kansen op een vreedzame 
regeling in het Midden-Oos
ten zijn er dOor de_ situatie In 
Azië ·al evenmin op vooruit
gegaan. e 

.,Er moet een goed vooroereid 
kamerdebat over deze zaak 
komen", zegt hij . .,Mijn voor
lopig oordeel is dat ik niet erg 
sta te juichen over dit sprei
dingsplan. We moeten de be
loften aan de regio's nako
men. Maar niemand is er bij 
gebaat als we Den Haag meer 
verzwakken dan we de regio's 
versterken". 

Positief 

.,Het zou beter zijn om het 
meer te zoeken in vestiging 
van nieuwe rijksdiensten in de 
regio's dan in overplaatsing 
van bestaande rijksdiensten. 
Ik denk daarbij ook aan nieu
we afdelingen. Waar het om 
gaat is dat het spreidings
beleid positief gericht moet 
zijn. Het is beter om iets op 
te bouwen dan iets af te bre
ken", aldus Van Aardenne. 

Hij typeert het spreidingspak-
k.et van minister Gruyters en 
staatssecretaris Polak als 
.,een rammelend geheel". Als 
voorbeeld van hoe het niet ~ 

~~. 
a·~ 
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moet noemt hij de plannen 
van het kabinet om nieuwe 
diensten als de stichting leer
planontwikkeling en de nieu
we ciosvestiging in de Rand
stad te zetten. 

Cijfers 

Groningen en Leeuwarden 
krijgen de centrale directie 
van de PTI (3400 man). 
Zwolle krijgt het Rijksinkoop
bureau (400 man). Emmen 
krijgt diverse diensten die sa
men goed zijn voor bijna dui
zend arbeidsplaatsen. Zuid
Limburg kan rekenen op ruim 
tweeduizend nieuwe plaatsen 
waarbij het CBS met 1100 
man de hoofdmoot levert. 
Het kabinet verwacht dat on
geveer de helft van de ambte
naren op vrijwillige basis mee
verhuist. Een handgeld moet 
die verhuizing aantrekkelijk 
maken. Alleen wie onmisbaar 
is kan worden gedwongen om 
mee te gaan, zij het slechts 
voor twee jaar. 
De totale kosten van de sprei-

In Moraal en buitenlandse po
litiek heeft mr. J. L. Heldring 
een aantal opstellen bijeenge
bracht waarin wordt nage
gaan in hoeverre de moraal 
een rol speelt en mag spelen 
in de buitenlandse politiek. 
Heldring zelf stelt in zijn bij
drage dat de staat amoreel 
is. "Ook het streven naar in
ternationale rechtsorde, dat 
vanouds een leerstuk van de 
Nederlandse buitenlandse po
litiek is geweest, is niet ont
sproten aan het brein of de 
inborst van de brave Neder
landers, maar is in belangrijke 
mate ingegeven door het 
eigenbelang van de Neder
landse staat". Thans is dit 
streven echter een eigen le
ven gaan leiden, meent de 

ding heeft het kabinet be
cijferd op ongeveer één mil
jard gulden. Van Aardenne: 
"Ik vraag mij af of deze in
jectie in het noorden en Lim
burg niet op een betere ma
nier kan worden gebruikt. Je 
zou je kunnen voorstellen dat 
deze provincies zelf wat voor 
dat bedrag zouden kunnen be
denken. De spreiding van 
rijksdiensten moet uiteindelijk 
slechts een aanvullend iets 
zijn in het scheppen van ar
beidsplaatsen. De particuliere 
seçtor moet naar mijn mening 
voorÓp staan". 

Van Aardenne betwijfelt of de · : 
kosten tot één miljard gulden I 
beperkt blijven. "De dienst- I 
vervulling wordt er niet doel
matiger op als je willekeurig 
stukken rijksdienst over
plaatst". 

Samenvattend zegt de VVD
woordvoerder: "Liever niet te 
veel knippen in Den Haag 
maar iets nieuws maken voor 
het Noorden en Limburg". e , 

Levend 
speelgoed 
Oudere lezers zullen zich misschien herinneren dat er lang geled; 
een bijzonder aardig kinderboek bestond: "Levend speelgoed". 
stonden grappigè platen in. Enkele teksten en prent~tn kwam; 
mij in de herinnering terug toen ik de televisiereportage van h 
congres van de Partij van de Arbeid volgde. 

Op de omslag van het kinderboek staat een tekening' van een lit 
klein jongetje (Den Uyl zou er vroeger zo hebben kunnen uitzie 
dat in zijn bedje ligt en bezig is in slaap te vallen. Naast zijn beç 
staat een doos met zijn speelgoed: mensjes. soldaatjes en een pa 
dieren" Het jongetje valt in slaap en in zijn droom begint het spe• 
goed te leven. Het verhaal begint dan met de regels: 

.. Er waren eens drie juffertjes van fatsoen. 

Eén in 't Rood (PvdA}, één in 't Blauw (KVP} en één in 't Gro1 
(AR}. 

Die wilden eens uit varen gaan. 

En zagen een heel mooi zeilschip staan (het Schip van' Staat}. 

Bij de inlading gaat bijna al het speelgoed mee. De reis verloo 
eerst voorspoedig, maar door gebrek aan ervaring van de drie jt 
fertjes die toch al zo sterk in kleur van elkaar verschilden. valt h 
schip om. Alle opvarenden vallen in zee, waarin ook de juffertj 
terecht komen. Zij veranderen nog meer van kleur, twee verblek; 
en houden een nauwelijks te herkennen eigen kleur over; het dE 

, de (maar dit is eigen fantasie over de nieuwe voorzitster van 1 

PvdA) wordt van rood vuurrood. Er moeten reddingspoging; 
gedaan worden en daar de beste stuurlui altijd aan wal staa 
komt daar de menigte samen. En ziet: 

.. Op het geschetter van de rode trompetter (het Congres) - wa~ 

. Boekaankl 
schrijver en hij vraagt zich af 
of een morele politiek succes 
zou kunnen hebben. Mr. Van 
der Stoel geeft toe dat er vaak 
een kloof is tussen wenselijk
heid en werkelijkheid, maar 
men mag evenmin vergeten 
"dat de wereld en daarmee 
ook Nederland alleen voor 
rampen kan worden behoed, 
wanneer vrede en rechtvaar
digheid het winnen van ge
weld en onderdrukking. Wel
licht kunnen kooplieden en 
dominees elkaar daarin vin
den .... ". Uitgave Universi
taire Pers, Rotterdam, 82 pé)g. 
f 12,50. 
De geïnstitutionaliseerde mo
raal vinden we terug in het
geen althans op papier is on
dernomen op het gebied van 

De internationale bescher
ming van de rechten van de 
mens. 
Dr. A H. Robertson besteedt 
in een uitgave van Tjeenk Wil
link, Groningen, aandacht aan 
dit onderwerp, waarbij hij 
tracht de Verdragen van de 
Verenigde Naties, het Europe
se verdrag, de Amerikaanse 
Conventie en de ontwikkelin
gen in Arabische en Afrikaan
se landen samen' te vatten. De 
bewerker van de oorspronke
lijke Engelse uitgave, mr. H.C. 
Dirkse-Bresters, heeft een 
korte paragraaf toegevoegd 
over de vrijheid in de Lage 
Landen. Aan de andere kant 
werden vooral om financiële 
redenen de hoofdstukken over 
de Amerikaanse Conventie en 

, het werk van ·depermanente 
Arabische Commissie voor de 
Rechten van de mens inge
kort. De betreffende conven
ties werden ook niet in de bij-

' lagen opgenomen. 226 paq. 
, De wereldpolitiek in breder 
i verband' komt uitgebreid ter 
i sprake in wat een jaarlijks 

overzicht van het wereldge
,. beuren lijkt te gaan wor

den: Dat was de toestand in 
de wereld 1974 van mr. 

' G. B. J. Hiltermann. Uitgave 
, Annoventura, 21 5 pag. 
! f 1 5,90. Wie regelmatig de 
! radio- en tv.-commentaren 
van Hiltermann volgt is op 
de hoogte van de degelijke 
aanpak van de wereldproble
matiek en zijn pogen het een 

. en ander objectief te beJich-



door de droom van het lieve jongetje overgaat in een nachtmerrie -
komt haastig gereden de groene sergeant lAantjes). 

Getracht wordt de schipbreukelingen te redden, waarvan er enke
len (de 'vredelingen) slecht aan toe waren en anderen (de pronk
stukken) inmiddels in deze chaos misdaden.begingen. Bij het aan 
land brengen waren ook de dieren zeer bewogen; ik herkende er 
twee: 

;,Oe olifant die toonde veel gevoel. het kuiken niet. dat bleef heel 
koel". 

In de olifant zag ik Mansholt. want ik heb nog nooit gezien dat een 
klein Chileentja door onze grote landbouwer met zoveel gevoel 
werd afgezoend als op dit Congres. 

In het kuiken herkende ik Van der Stoel die - hoewel hij verstoten 
Is door zijn eigen Rode Haan - als altijd onbewogen en parmantig 
rondstapte en zijn graantje vriendelijk lachend meepikte. Dan wordt 
op het laatste geschetter van de rode trompetter het lieve jongetje 
dat zijn. uiltje geknapt heeft, wakker; hij ziet dat in zijn slaap de 
speelgoeddoos is omgevallen en dat alle stukken door elkaar op 
de grond liggen en van kleur zijn veranderd. 

"Hij veegt de rommel weer bij elkaar. ook de drie juffertjes die wat 
tegenspartelen, stopt al het speelgoed weer in zijn (niet in de) doos, 
zelfs de misdadigers en trekt zelf. in het nu (zoals de NRC dat 
;~toemt) als Navolid ontklede Nederland een nog roder buisje aan. 

:ivlaar .het schip van staat vaart in de mist. zonder veiligheid en 
~onder werk! Gedogen de twee verbleekte juffertjes van fatsoen 
al deze ondeugd?" 

Een zeer oud lid van de WO 

di gingen 
ten. Dat hij dat uiteraard 
doet vanuit zijn visie is be
grijpelijk. 
Ter gelegenheid van de zes
tigste verjaardag van prof. 
mr. F. J. F. M. Duynstee is 
bij Kluwer in Deventer een 
bundel opstellen verschenen 
onder de titel van Politiek, 
parlement, democratie. (248 
pag. f 42,50). Een van de op
stellen handelt over Duynstee 
als staatsrechtsgeleerde en 
zijn bijdrage aan de katholieke 
staatskunde, de overige op
stellen gaan in op algemene 
staatsrechtelijke problemen 
en problemen van bestuurlijke 
aard. Zo heeft prof. mr. I. A. 
Diepenhorst het over de Wet 
universitaire bestuurshervor
ming en zijn gevolgen voor 

het ambt van rector magnifi
cus. Dr. W. Drees sr. zegt 
in zijn opstel .. Kabinetsforma
ties en programs" dat de on
aantastbaar - verklaring van 
Keerpunt '72, het programma 
van de progressieve drie, ge
tuigt van een onhoudbare pre
tentie ... Men zou er goed aan 
doen verkiezingsprograms 
weer wat minder lange ver
langlijsten te doen zijn en het 
ook daarbij niet voor te stel
len alsof men precies kan 
vaststellen wat in de loop van 
vier jaar mogelijk is". Het zou 
te ver vperen op alle aange
sneden onderwerpen op deze 
plaats in te gaan. 
Politici en politiek geïnteres
seerden biedt de bundel veel 
wetenswaardig. e 

Advies 
commissie 
buitenland 
De commissie-buitenland van 
de VVD heeft het hoofdbe
stuur van advies gediend inza
ke het kiesrecht voor in het 
buitenland gevestigde Ne
derlanders. De commissie 
meent dat vooruitlopend op 

i een grondwetswijziging reeds 
nu kiesrecht kan worden 
verleend aan in het buitenland 
gevestigde Nederlanders die 
in overheidsdienst zijn of in 
dienst van de Europese Ge
meenschap. Voor de eerst 
bedoelde categorie zal de re
gering waarschijnlijk een 
voorstel doen, met als argu
ment dat deze Nederlanders 
hun fiscaal domicilie in Neder
land behouden. Dat argument 
geldt volgens de commissie 
echter evenzeer voor de twee
de categorie (in dienst van de 
EG) en zij stelt dan ook voor 
dat de VVD-fractie bij de be
handeling van het regerings
voorstel een motie van die 
strekking zal indienen. e 

Voorjaars
congres 
LSVN 
In de sociëteit Minerva in Lei
den is zondag 20 april het 
voorjaarscongres gehàuden 
van de Liberale Studentenver
eniging Nederland. Oud
LSVN-bestuurslid J. Jonge
jans, H. H. Jacobse, fractie-

1 voorzitter van de VVD in de 
Amsterdamse gemeenteraad 
en mr. F. Korthals Altes, voor
zitter van de VVD, hielden in
leidingen over het thema .. Li
beralisme en gelijkheid". Alle 
sprekers gaven in hun betoog 
een uitstekend historisch 
overzicht van de ontwikkeling 
van het liberalisme, de begin
selen die daaraan ten grond
slag liggen en met name de 
gelijkheidsidee. Daarbij werd 

' ook steeds de vergelijking met 
het socialisme getrokken. 

Heldere analyses van de na-

oorlogse periode, elk met hun 
eigen accenten, vormden 
steeds het kerngedeelte. Kort
hals Altes en Jacobse spitsten 
het thema vooral toe op de 
partijpolitieke verhouding en 
essentiële stromingen binnen 
de partijen. De benadering 
van Jongejans was er meer 
een van uit een filosofische 
en socialogische invalshoek. 
Hij gaf daarbij enerzijds zijn 
visie op de inhoud van het 
eigentijdse liberalisme en leg
de daarbij aan de andere kant 
steeds verband met de maat
schappelijke ontwikkelingen 
gedurende met name de peri
ode 1970-1975. Jongejans 
zal ter bevordering van de dis
cussie over het liberalisme 
zijn inleiding in bewerkte 
vorm publiceren in ,.Liberaal 
Reveil". 
Tijdens de discussies werden 
de inleiders vragen gesteld 
over onder meer de actuele 
politieke situatie, de betrouw
baarheid van de christelijke 
partijen en de mogelijkheden 
van samenwerking met de 
PvdA. e 

Verzets
militairen 
Naar aanleiding van het inter
view met de majoor b.d. 
G. W. Baron van Dêdem, 

; gepubliceerd in het vorige 
nummer van Vrijheid en De
mocratie, merkt ons Tweede 
Kamerlid Henk Koning het 
volgende op: 

.. Voor zover de indruk mocht 
zijn gevestigd, dat van de zij
de van het ministerie van de
fensie op alle mogelijke wij
zen getracht is een verbete
ring van de positie van de 
z.g. verzetsmilitairen tegen te 
houden, is die indruk onjuist. 
Niet alleen heeft met name 
minister Den Toom getracht 
het kabinet te overtuigen van 
de wenselijkheid van een der
gelijke verbetering, maar ook 
hebben zowel minister Vrede
ling en de voormalige staats
secretaris Mommersteeg als 
het ambtelijk apparaat alle 
nodige en mogelijke steun en 
hulp verleend bij de voorbe
reiding van het door mij ter
zake voorbereide initiatief
wetsontwerp. Ik ben daar
voor zeer erkentelijk". e 



QeCommlssle 
Milieuhygiëne van de WD 
heeft zrch de laatste 
maanden beziggehouden 
tmer een rnventarisatie 
v.n belangrijke 
onderwerpen, die de 
luHnende tijd besproken 
lilenen te worden. Als 
eerste heeft 
cfe Commrssre aangevat het 
pPIItellen van een nota over 
,milieuheffingen. Na het 
milieucongres van de 
WD dat op 27 
mar 1972 werd gehouden, 
t'ieeft da Commlssre 

eh bezrggehouden met een 
n.dere uitwerking van de 
Hbenlle VISie op het mr
lieubeletd, zoals die sprak 
Uit de door het congres 
~enomen stellingen. 
len weergave van de 
.-chten hierover 
in de Commissie vormt het 
brerbij afgedrukte 
aniket van de hand van de 
vooriltter, dr. L. Ginjaar. 

• Een gezond leefmilieu behoort 
tot de fundamentele rechten 
van de burger; aantasting van 
dit milieu, het optreden van 
milieuverontreiniging, het be
derf van natuur en landschap 

I 
betekent een wezenlijke aan
tasting van deze fundamen
tele rechten. Het is de taak 
van elke politieke partij om de 
burger tegen de aantasting 
van deze rechten te bescher
men. Anders gezegd, oplos
singen om tot een gezond 
leefmilieu te komen moeten 
primair gevonden worden in 

I 
een duidelijk overheidsbeleid. 
En omdat ieder overheidsbe
leid per definitie stoelt op 
maatschappijvisies ligt hier 
een belangrijke taak voor de 
politieke partij. Los van het 
feit dat een doeltreffend be
leid zal moeten steunen op 
datgene wat technisch, eco-
nomisch en maatschappelijk 
mogelijk is, zal men bereid 
moeten zijn politieke doelstel
lingen aan te passen . ..In een 
wereld die snel verandert, zul
len wij ook voor veranderin
gen moeten openstaan". 
(Langman). 

In liberale opvatting dient 
hierbij naar een nieuw even
wicht te worden gestreefd. De 
liberale opvatting is dat, zo 
onaanvaardbaar als een maxi
mum aan welvaart in een ver
vuilde wereld is, zo onaccep
tabel is ook het tegendeel. De 
mens zal armoede en ontbe
ring net zo afwijzen als een 
vervuild milieu: 

De liberaal is van mening, dat 
dit alles het snelst te verwe
zenlijken is door een over
heidsbeleid dat zich richt op 
het verkrijgen van de actieve 
medewerking van individuele 
burgers en particuliere bedrij
ven en instellingen. Deze ac
tieve medewerking wordt ver
kregen door de betrokkenen 
kansen te geven om initiatie
ven te ontplooien en verant
woordelijkheid te dragen. Het 
is een taak van de overheid de 

gehele bevolking indringend 
voor te lichten over de mi
lieuproblemen en aan te ge
ven wat van de burgers en 
van de bedrijven kan worden 
verlangd. Het is onze overtui
ging dat het milieuprobleem 
alleen dan oplosbaar is als de 
oplossingen door de gehele 
bevolking worden gedragen. 

Deze opvattingen staan vrij
wel lijnrecht tegenover de so
cialistische zienswijze zoals 
die bijv. is ontwikkeld in het 
rapport van de Commissie 
Mansholt De socialist is be
vangen door eeri gevoel van 
machteloosheid, door angst 
voor het winstmotief en voor 
economische groei. Hij is ver-

I vuld van een behoefte tot diep 
ingrijpen in het gehele sy-

steem van productie en con
sumptie en wenst dit ingrij
pen uit te strekken tot de aan
tasting van de vrije onderne
mingsgewijze productie en 
het tot stand brengen van vér
gaande inkomensnivellering. 
Hierbij wordt het milieupro
bleem vaak als middel ge
bruikt tot het doen opdraven 
van oude socialistische stok
paardjes. 

In het milieubeleid staan dan 
ook, in het groot bezien, twee 
opvattingen tegenover elkaar. 
De socialistische opvatting wil 
de productie reguleren, de 
economische groei afremmen 
en daarmee de vrijheid van 

I het individu, alsmede de sti
mulans tot ontwikkelen van 



[1 milieu~etten vereist 

zelfstandige initiatieven, zeer 
sterk inperken: immers - on
der erkenning dat eindigheid 
altijd tot keuzen dwingt - be
tekent inperking dat de mate 
waarin de keuze kan plaats
vinden verminderd wordt. 

De liberale opvatting is, dat de 
economische groei, onder in
achtneming van eerder ge
noemd evenwicht, noodzake
lijk is om het huidige levens
peil te handhaven, respectie
velijk te verhogen. Liberalen 
achten het noodzakelijk om 
activiteiten die het milieu 
(kunnen) bederven tenminste 
aan algemene voorschriften te 
binden. 
Bedoelde voorschriften mo
gen in het algemeen noch 

De overheid dient geen mi
lieu-eisen te stellen, die op 
een bepaald tijdstip tot onno
dige hoge lasten aanleiding 
geven en/of andere belangen 
te weinig recht doen, daar
onder begrepen een recht
vaardige verdeling van de las
ten. Bij het bepalen van prio-

' riteiten zal overleg voorts 
moeten leiden tot vaststelling 
van het tempo waarin aan 
milieu-eisen in de loop van 
de tijd kan worden voldaan. 

Drie hetoren 

Milieu- en schaarstepro
blematiek worden veroorzaakt 
door drie groeifactoren, t.w. 
de groei van de bevolking, de 

, groei van de productie per 
· man en de groei van de ver

vuiling per eenheid productie. 
Zowel het eerste rapport aan 
de Club van Rome als het re
cent verschenen tweede rap
port tonen aan dat bij het 
probleem van de eindigheid 
van grondstoffen an.dere dan 
milieufactoren een doorslag
gevende rol spelen. Hoewel er 
een grote verweving bestaat 
tussen de milieu- en schaar
steproblematiek, menen wij 
nochtans dat de laatste van 
een zodanig andere dimensie 
is dat wij in eerste instantie 
deze problematiek buiten be-

door autonome ontwikkelin
gen als gevolg van vroegere 
beslissingen, noch door be- i 
leidsbeslissingen op andere 
niveau's of in andere secto
ren ontkracht worden. 

schouwing hebben gelaten. 
Het onlangs verschenen rap
port van de Prof. Mr. B. M. 
Teldersstichting .. Milieu, groei 
en schaarste" zal echter aan 
de Commissie Milieuhygiëne 
en ook andere partij-commis
sies voldoende aanknopings
punten bieden voor een na
dere liberale standpuntsbepa
ling ten aanzien van deze pro
blematiek. 

Daarbij dient de overheid te 
streven naar een goede ver
standhouding met alle betrok
ken groeperingen. Hiervoor is 
vereist dat de overheid steeds 
overlegt met de betrokkenen 
en zoekt naar vormen van sa
menwerking. In het bijzonder 
moet de medewerking van de 
burger verkregen worden; zijn 
kennis van zaken dient te wor
den vergroot; hij zal zich be
wust moeten zijn van de per
soonlijke offers die een conse
quent milieubeleid met zich 
meebrengt. 

Alle maatregelen zullen echter 
tot niets leiden, indien de 
mens niet het noodzakelijke 
respect opbrengt voor de aar
de waarop hij woont, voor de 
kosmos waarin hij leeft. Re
spect voor de wensen van zijn 

medemens, respect voor de 
schoonheid en de waarde van 
de levende natuur om hem 
heen, respect voor de schat
ten die in water, bodem en 
lucht zijn verborgen, en open
staan voor de ideële kanten 
van het leven. Een dergelijke 
levenshouding, die volledig 
uitgaat van het besef van 
ecologische samenhangen zal 
een hoogwaardig leefmilieu 
tot stand doen komen. Zonder 
een dergelijke levenshouding 
zijn alle wetten krachteloos. 

.. De ware vrijheid luistert naar 
de wetten" schreefThorbecke, 
de Commissie meent .. ook 
naar ecologische wetten". 

Reeds vanaf zijn geboorte is 
ieder mens een consument. 
Hij vraagt zijn deel van de 
productie. Naarmate hij ouder 
wordt zal die vraag toenemen 
en daarmede tevens de hoe
veelheid afval die hij zelf pro
duceert of voor hem geprodu
ceerd wordt. Het is daarbij 
duidelijk, dat de hoeveelheid 
afval per hoofd van de bevol
king afhankelijk is van de wel
vaartsgraad of het inkomen 
per hoofd. 
De Commissie onderschrijft 
dan ook de opmerking die tij
dens het milieucongres werd 
gemaakt en vervat werd in de 
stelling: .. Alle situaties waarbij 
het product van de bevol
kingsdichtheid en inkomen 
per hoofd van de bevolking 
dezelfde waarde heeft zullen 
in eerste orde in dezelfde 
mate met milieuproblematiek 
geconfronteerd worden". 

Bevolkingsvraagstuk 

Naar de mening van de Com
missie mag echter hieruit niet 
afgeleid worden dat de mi
lieuproblematiek slechts op 
te lossen zou zijn bij beheer
sing van het bevolkingsvraag
stuk. Eerder zullen wij maat
regelen moeten nemen opdat 
de grootte van de bevolking :? 
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niet ten detrimente werkt van 
het milieu, dat voldoende 
werkwijzen worden vastge
steld om de hoeveelheid af
val per hoofd van de bevol
king zoveel mogelijk te beper
ken, dat het totale beleid 
erop gericht is om het gebrek 
aan ruimte zo goed mogelijk 
op te vangen. Zomin als het i 

juist is om natuur en land
schap ongebreideld aan te 
tasten, zomin is het juist het 
belang van natuur en land
schap voorop te stellen. Het is 
onze taak om het juiste even
wicht te vinden. 

Naar de mening van de Com
missie dient aan onaanvaard
bare milieuhygiënische toe
standen zo spoedig mogelijk 
een eind te komen door strik
te toepassing van milieuwet
ten. Zij is hierbij ten aanzien 
van het niet nakomen van mi
lieuwetten van mening dat 

De Commissie Milieuhygiëne 
is als volgt 
samengesteld: 

dr. L. Ginjaar, voorzitter, 
drs. H. G. van der Bend, 
dr. L. A. Clarenburg, 

dr. B. Hofman, 
dr. ir. N. van Lookeren 
Campagne, 
drs. R. Ronteltap, 
dr. J. Tesink, 
P. Ch. \(ogely. 

Als adviesleden treden op: 

drs. G. M. V. van Aardenne, 
dr. ir. W. J. Beek, 
drs. D. J. D. Dees, 
G. de Jong, 
prof. dr. M. E. Mörzer Bruyns, 
k. D. S. Tuynnian 
Mevr. Mr. E. Veder-Smit. 

het karakter van overtreding 
dient te worden gewijzigd in 
dat van een misdrijf waarop 
zware sancties kunnen wor
den gesteld. 

De Commissie is verontrust 
over de trage wijze waarop de 
wetgeving, o.a. met betrek
king tot de bodemverontrei
niging en de geluidshinder, 
nog steeds tot stand wordt 
gebracht. Zij acht vers!lelling 
van het tempo urgent. 

De ruimtelijke ordening dient 
mede afhankelijk te worden 
gesteld van milieu-eisen. Bij 
algemene maatregel van be
stuur of via ministeriële be
schikkingen moeten ter uit
voering van de Wet op de 
Ruimtelijke Ordening milieu
beschermingsvoorschriften 
worden gegeven waaraan 
streek- en bestemmingsplan
nen dienen te voldoen. 

Ofschoon een met succes in
grijpen in de milieuproblema
tiek alleen dan mogelijk is 
wanneer ieder individu ver
trouwd wordt gemaakt met 
de eisen die het milieu stelt, 
is het noodzakelijk dat ook de 
bestaande wetgeving wordt 
aangepast en ontwikkeld. 
De Wet op de Ruimtelijke Or
dening regelt de procedures 
welke ieder structuur-, streek
of bestemmingsplan dient te 
volgen voordat een dergelijk 
plan wordt vastgesteld. Aan 
de criteria waaraan ieder plan 
dient te voldoen ontbreekt de 
toetsing aan milieunormen. 

Het is echter helaas zo dat 
deze toetsing op dit moment 
vaak niet mogelijk is. Kennis 
en inzicht ontbreken veelal 

! om voldoende duidelijke crite
ria en normen vast te stellen 
en dit houdt in dat wij ons 
moeten bedienen van kwali
tatieve inzichten. 
Het is hiervoor noodzakelijk 
dat maatschappelijke activi
teiten ook uitgedrukt worden 

in milieu-effecten. Een hierop 
gebaseerd milieuplan dient 
onderdeel te zijn van streek
en bestemmingsplannen. 
Onderlinge afweging met 
andere maatschappelijke fac
toren zal dan moeten leiden 
tot een algemeen aanvaard 
beleid. 

Op den duur zal het nood
zakelijk zijn dat niet te over
schrijden milieukwaliteits
normen worden vastgesteld. 
Aan de hand van geregistreer
de emissiegegevens kan dan 
worden beoordeeld of een be
paald gebied zich wel of niet 
meer voor vestiging c.q. uit
breiding van industrie of voor 
verstedelijking leent. 

Zoals naast optimale werk
gelegenheid, stabiele munt, 
evenwichtige betalingsbalans, 
redelijke inkomensverdeling 
en evenwichtige economische 
groei een schoon leefmileu 
als doelstelling van het eco-

nomisch beleid dient te wor
den aanvaard, dient het milieu, 
ook bij de overige onderwer
pen van staatszorg als een 

·integrerend onderdeel te wor
den beschouwd. 

Onze huidige maatschappij 
is ingesteld op de verbetering 
van de positie der gemeen
schap als geheel en van elk 
individu afzonderlijk. I ndustri
ele productie en een gesta
dige economische groei zijn 
essentiële voorwaarden voor 
de vervulling van verlangde 
welvaartsvoorzieningen. 

Schijnbaar in conflict hiermee 
is het verlangen naar elemen
taire voorzieningen zoals stilte, 
schone lucht en schoon water. 
Het is onjuist om een tegen
steWng te zien tussen econo
mische groei en deze milieu
verlangens. Het probleem ligt 
veel eerder in de prioriteiten
keuze bij de vervulling van 
individuele en collectieve be
hoeften. Economische groei 
enerzijds en afname van de 



bevolkingsgroei, een naar het 
oordeel van de commissie 
gebiedende eis die reeds eer
der onder woorden is ge
bracht, anderzijds heeft tot 
gevolg dat het inkomen per 
hoofd van de bevolking stijgt. 
Indien deze inkomensgroei 
wordt omgezet in toename 
van het reële gezinsinkomen, 
een streven waaraan nog 
steeds geen eind is gekomen, 
zal ook de individuele con
sumptie en daarmee de mi
lieubelasting blijven toene
men. Zonder dat daarvan de 
laagstbetaalden het slacht
offer worden dient, volgens de 
commissie, een zodanig deel 
van de economische groei 
ten behoeve van milieuvoor
zieningen te worden aange
wend dat van toename der 
mili!;!ubelasting geen sprake 
meer zal zijn. Heffingen op 
de verontreiniging van bodem, 
lucht en water, ten gevolge 
van productieprocessen naast 
van overheidswege ingestelde 
vervuilingslimieten zullen er 
toe moeten leiden dat meer 
en meer tot recirculatie en 
recuperatie wordt overgegaan. 
De praktijk heeft in sommige 
gevallen uitgewezen dat dit 
zelfs binnen het bedrijf tot 
aanmerkelijke besparingen 
kan leiden. Bovendien zal voor 
vervuilende productieproces
sen naar alternatieven worden 
gezocht. 
Dit laatste zal in sterke mate 
gestimuleerd worden wanneer 
tussen overheid en bedrijfs
leven een intensief overleg 
plaats heeft. 

Het feit dat particuliere onder
nemingsgewijze productie 
zich steeds door haar aan
passingsvermogen heeft on
derscheiden, maakt de beste 
voorwaarde tot de realisering 
van noodzakelijke maatrege
len. 

De industrie verlanqt terecht 
een grote mate van zekerheid 
over de .. milieu-randvoor-

waarden", waaronder zij in de 
toekomst haar werkzaamhe
den zal moeten verrichten. Zij 
heeft deze zekerheid nodig 
om op een economische en 
ook maatschappelijk verant
woorde wijze te kunnen han
delen en plannen voor de toe
komst voor te bereiden. 

Door de benodigde hoge in
vesteringen voor de produc
tie-installaties en door de so
ciale problematiek bij wij
zigingen van produktie zal 
het doorvoeren van belang
rijke veranderingen jarenlan
ge voorbereiding vergen. 

Ook hier is duidelijkheid bij 
het overheidsbeleid derhalve 
essentieel. Belangrijk is in dit 
opzicht dat de overheid met 
belanghebbenden en deskun
digen uit het bedrijfsleven 
overleg pleegt over inhoud en 
doorvoering van dit beleid. 

Hierbij zouden de volgende 

vragen dienen te worden be
sproken: 

• voor welke componenten 
moeten de emissies om
laag, hoe ver en met welke 
urgentie; 

• geldt dit voor alle regio's en 
voor alle industrieën in ge
lijke mate, alsmede voor de 
niet industriële emissies; 

• in welk tempo en in welke 
faseringen wordt gedacht; 

• wat zijn de korte resp. lan
gere termijn-gevolgen op 
macro-economische schaal 
en voor de afzonderlijke be
drijven; 

• hoe kan men de gewenste 
toekomstige groei van de 
productie in dit beleid in
passen; 

• hoe kan men de negatieve 
effecten tot een minimum 
beperken; 

• Op deze wijze kan door de 
industrie meer zekerheid 
worden verkregen, een mi
lieubeleid worden geformu
leerd dat ook in de open
baarheid kan worden ge-

bracht en een houvast wor
den verkregen bij het aan
vragen van vergunningen. 

Voorwaarden voor succes van 
' dit overleg zijn o.a.: 

- dat een open goed gestruc
tureerd overleg wordt nage
streefd; 

- dat zakelijke en deskundige 
technische en economische 
evaluaties worden gemaakt. 

Nu andere landen fiscale of 
; andere faciliteiten kennen als 

tegemoetkoming in de kosten 
die het bedrijfsleven voor de 
milieuzorg moet maken, die
nen ook in Nederland soort
gelijke maatregelen te worden 
getroffen. 

Herbezinning op de gevolgen 
voor de leefbaarheid van pro
ductie, consumptie en grond-

' stoffengebruik dient tevens 
kwaliteitsverbetering in te 
houden. Een en ander zal er 
toe leiden dat de producent 
zich meer en meer bewust 
wordt van het feit dat kwali
teit boven kwantiteit dient te ~ 
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gaan. Via voorlichtingsmedia 
zullen organisaties, zich bezig 
houdend met consumenten
belangen meer aandacht die
nen te schenken aan de duur
zaamheid van een product die 
een hogere prijs kan recht
vaardigen. 

Internationaal overleg 

Internationaal overleg en ge
meenschappelijke maatrege
len vooral binnen de Benelux, 
de EEG, OECD en de Raad 
van Europa -zijn noodzakelijk 
voor een doeltreffend milieu
beleid. 

Zo lang elk land zijn eigen 
maatregelen neemt en zijn 
eigen criteria stelt is het niet 
mogelijk een dergelijk beleid 
te voeren .. Milieumaatregelen 
zullen zelfs een onaanvaard
bare factor worden in de in-
ternationale concurrentie-
strijd. Via supranationaal 
overleg zal tot een internatio
nale harmonisatie moeten 
worden gekomen; zo zal het 
onder meer aanbeveling ver
dienen heffingen, fiscale te
gemoetkomingen en beper
kende voorwaarden op elkaar 
af te stemmen. 

Met het oog op de veiligstel
ling van onze watervoorzie
ning en -huishouding dienen 
op de kortst mogelijke termijn 
stringente gemeenschappelij
ke maatregelen te worden ge
troffen tot verbetering vàn de 
toestand van grensoverschrij
dende rivieren en kanalen, 
zoals Rijn, Maas, Schelde, Ka
naal van Terneuzen naar Gent. 
Tijdens het milieucongres 
werd de suggestie gedaan om 
de instelling van een beheers
lichaam voor de Rijn te be
vorderen. Waar het overleg 
tussen de oeverstaten nog al
tijd niet tot bevredigende re
sultaten heeft geleid, kan de 
commissie deze gedachte als 
een ideale oplossing ten volle 
onderschrijven. Een en ander 
onverminderd het feit, dat Ne-

derland zo langzamerhand te- , 
gen de achtergrond van het 
door ons gehuldigde principe 
van de vervuiler betaalt een 
procedure via het internatio
naal gerechtshof met betrek
king tot de Rijnvervuiling 
dient te overwegen. De com
missie keurt het af, dat de 
Nederlandse regering tot me
de-financiering van een oplos
sing voor de zoutlozing in de 
Elzas heeft besloten. Zij ziet 

i dan ook niet in waarom 
Frankrijk niet zelf tot het aan
vaarden van de financiële 
consequenties kan worden 
gedwongen. Wat hier van de 

, Rijn gezegd is geldt in princi
pe evenzeer voor o.a. de Maas 
en de Schelde. 
De zee mag op geen enkele 
wijze worden misbruikt als 
vergaarbak van afvalstoffen; 

1 

regelingen als tot stand geko- · 
men in de conferenties van 
Oslo en Reykjavic moeten 
tussen alle zeevarende landen 
worden getroffen en door 
doeltreffende controlemaat
regelen worden gesteund. 
De internationale resoluties 
zoals deze thans zijn aangeno
men met betrekking tot het 
verontreinigen der zeeën en 
oceanen met afvalstoffen 
hadden uitsluitend betrekking 
op dumpen vanuit schepen en 
vliegtuigen. De commissie is 
van mening, dat deze inter
nationale afspraken op korte ! 
termijn dienen te worden aan
gevuld met een verbod tot lo
zing via rivieren, kanalen en 

en producent te belichten en 
inzicht te geven in de offers 
die een ieder zich zal moeten 
getroosten voor het behoud 
van een schoon milieu. Bewo
gen door de milieuproblema- , 
tiek houden zich thans vele 
honderden actiegroepen be-
zig met het wijzen op onaan
vaardbare milieuhygiënische 
toestanden. De grote waarde 
van deze activiteiten wil de 
commissie onderstrepen. De 
overheid dient een open oor 
te hebben voor alle aangedra
gen argumenten én sugges
ties om tot een aangepast 
beleid te komen. Aan de an
dere kant dient men zich be
wust te zijn van het feit, dat 
de overheid meerdere taken 
heeft zodat zij steeds weer 
voor een prioriteitenkeuze 
staat. Een bewogen mens wil 
nog wel eens uit het oog ver
liezen dat voor de oplossing 

smeerpijpen. 

Vooriichtin:.J 

i van een bepaald probleem 
vaak meerdere mogelijkheden 
bestaan. Ook, en de Commis
sie wil dat nog eens herha
len, is het meerdere malen 
voorgekomen dat bepaalde 
aangedragen en sterk gepro
pageerde oplossingen tot nog 
veel grotere problemen aan
leiding kunnen geven. 

De voorlichting is in het voor
afgaande meerdere malen ter 
sprake geweest. De commis
sie wil daarom resumerend 
opmerken dat de voorlichting 
er op toegespitst zal moeten 
zijn om de feitelijke samen
hang van de verschillende fa- • 
eetten van de milieuvervuiling 
op objectieve wijze duidelijk 
te maken, de taak van elke 
Nederlander als consument 

Tenslotte adviseert de Com
missie steeds waakzaam te 
zijn ten aanzien van het doel 
dat bepaalde groepen menen 

te moeten nastreven. Helaas 
wordt de milieuproblematiek 
maar al te vaak aangegrepen 
om aan te schoppen tegen de 
gevestigde orde. Of het aan
schoppen tegen de gevestig
de orde soms al of niet te
recht gebeurt wil de commis
sie in het midden laten. Dit 
onderwerp onttrekt zich aan 
de activiteiten welke de com
missie als haar opdracht ziet. 
Wèl is zij van mening, dat het 
milieu en de leefbaarheid 
daarvoor als middel een veel 
te ernstige zaak is. 
Acties als die van het Milieu
Actie comité Nederland 
(MAN) in de provincie zijn 
dan ook scherp te veroorde
len. 
Wie serieuze bezwaren heeft 
en over bepaalde zaken te
recht ongerust is zorge er voor 
dat de verantwoordelijke 
overheidsorganen langs de
mocratische weg op de fei
ten worden gewezen. 
Dit is het recht en de plicht 
van ·iedere burger. Niemand 
kan er bezwaar tegen maken 
dat deskundigen zich bezig 
houden met voorlichting, 
maar dan moeten deze er zich 
van bewust zijn dat het moei
lijke milieuvraagstuk er pas 
wèrkelijk mee gediend is als 
men bereid en i:1 staat is de 
problematiek in àl zijn facet
ten te overzien. 

• 



Kopij voor deze rubriek 
zenden aan: mevr. E. de 
Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 
212, Den Haag. 

Nederlandse Vrouwen 
Raad 

Op, 15 april 1975 werd op 
feestelijke wijze in tegen
woordigheid van H.M. de Ko
ningin en vele genodigden de 
Nederlandse Vrouwen Raad 
opgericht. 
Het was voor het dagelijks 
bestuur van de Interim Stich
ting onder voorzitterschap van 
mevr. drs. J. Muller-v. d. Wie
len een grote voldoening dat 
na een periode van ongeveer 
twee jaar met enorm .veel ver
gaderen en hard werk1ln, op 
deze dag was voldaan aan 
het doel gesteld in art. 2 van 
de statuten van de Interim 
Stichting n.l.: .. De Stichting 
heeft tot doel de integratie 
van de werkzaamheden, die 
tot nu toe door het Neder
lands Vrouwen Comité, de Na
tionale Vrouwen Raad van 
Nederland en de Nederlandse 
Federatie voor Vrouwelijke 
Vrijwillige Hulpverlening af
zonderlijk werden verricht". 

De Nederlandse Vrouwen 
Raad, waarbij thans 52 or
ganisaties zijn aangesloten, 
omvat ruim één miljoen 
vrouwen en 

1 
stelt zich ten 

doel: .. om met inachtneming 
van het eigen karakter en de 
zelfstandigheid van de aange
sloten organisaties de be
wustwording en volledige 
medeverantwoordelijkheid 
van de vrouw in de samenle
ving te bevorderen". Deze 
doelstelling moet begrepen 
worden vanuit de gedachte 
die is neergelegd in de pream
bule op de declaratie van de· 
Verenigde Naties van 7 nov. 
1967 tegen de discriminatie 
van vrouwen, waarin wordt 
gesteld dat: ,.Voor de volle
dige en totale ontwikkeling 
van een land, voor het welzijn 
van de wereld en in het be
lang van de vrede een maxi-· 
male deelneming van vrou
wen zowel als mannen nood
zakelijk is op elk gebied." 

De werkzaamheden, die in het 
verleden dom de drie koepels 
afzonderlijk werden verricht, 
zijn thans ondergebracht in 
drie secties van de NVR n.l. 
education permanente, maat
schappelijke dienstverlening 
en internationaal werk. 
In de ochtendvergadering op 
15 april werden de werk
zaamheden van de Interim 
Stichting afgerond en vond de 
verkiezing van de voorzitster 
en de leden van het Hoofdbe
stuur van de NVR plaats. Tot 
voorzitster werd benoemd 
mevr. drs. N. Rampt-Halm
mans de Jongh. 
De voorzitsters van de ·drie 
koepels mevr. A. H. Richters
Wolvius (Nat. ,Vrouwen Raad), 
mevr. mr. V. G. Hamm-Rijs
dijk (Ned. Vrouwen Comité) 
en mevr. A. M. de Ranitz-de 
Brauw (Federatie WH) ver
klaarden de drie koepels voor 
opgeheven. 
Des middags richtte de voor
zitster van de Interim Stich
ting mevr. Muller-v. d. Wielen 
namens de 52 aangesloten 
organisaties de Nederlandse 
Vrouwen Raad op en instal
leerde mevr. Rempt als voor
zitster. Deze constateerde in 
haar rede, dat wij uit de rap
porten van de Commissie voor 
de status van de Vrouw van 
de Ver. Naties weten, dat 
.. hef' probleem van ,.de" 
status van .,de" vrouw niet 
bestaat. Het verschilt immers 
van land tot land en is af
hankelijk van cultuur, religie, 
sociale omstandigheden en 
politieke opvattingen. 

Even logisch is het nu dat in 
NederlaAd zèlf de problemen 
van de integratie per volks
deel ook verschillen. Wat in 
de éne groep in de Nederland
se Vrouwen Raad al niet meer 
behandeld wordt omdat het 
zo gewoon is, is voor een an
dere groep een eerste ge
waagde stap naar buiten. 
Met deze verschillen moet de 
Nederlandse Vrouwen Raad 
in al haar onderdelen rekening 

Denaam 
zegt het al! 

Vraag inlichtingen 
en offerten bij: 

!f,=Jiläît 
Bosstraat 105 
Swalmen 

Telefoon 04740-2220 

houden. Zelfs al zal het een 
vertragende invloed op het 
geheel hebben. 
Aan de diverse vrouwenor
ganisaties de taak om op een 
hen geëigende . wijze hun 
respectievelijke achterbannen 
op één noemer te krijgen. 

In dit verband is ook het 
woord solidariteit het wacht
woord. voor de NVR. Maar so
lidariteit kan men alleen op
brengen op punten waar 
iedereen duidelijk achter kan 
staan. Voor deze solidariteit, 
voor het ombuigen van lijnen 
die ons scheiden tot informa
tie kanalen die elkaar ontmoe
ten, is nog een ingrediënt 
nodig: het onderling vertrou
wen. Het oprichten van de 
Nederlandse Vrouwen Raad 
zelf bewijst dat daa.r een ba
sis voor is. Het is alleen door 
onderling vertrouwen, dat een 
organisatie een hecht geheel 
kan worden. Het is aan ons al
len om dit dan ook waar te 
maken, aldus mevr. Rempt. 

Wij wensen de voorzitster en 
het hoofdbestuur van de NVR 
veel werkkracht, wijsheid en 
succes toe bij hun inzet voor 
de toekomst van de Ned. 

_ Vrouwen Raad. 

Landdag 1975 

E.d. R-B. 

• 
De Landdag 1975 wordt op 

30 mei a.s. in het Beatrix
gebouw van de Jaarbeurs te 
Utrecht gehouden. Aanvang 
10.1 5 uur. Sprekers: Hans 
Wiegel, mr. dr. C. Berkhouwer 
en enkele buitenlandse 
spreeksters. 

Het volledige programma zal 
nog worden bekend gemaakt. 
Het is de bedoeling, dat de 
deelneemsters na de ochtend
bijeenkomst (einde ongeveer 
13.00 uur) op eigen gele
genheid gaan lunchen en 
daarna de .. Emancipade" kun
nen gaan bezoeken. Toe
gangsprijs hiervoor is f 4,50 
en voor groepen f 3,-. 
Wij zullen trachten kaarten in 
consignatie te krijgen, die dan 
aan de zaal voor f 3,- ver
krijgbaar zullen worden ge
steld. 

In verband met de opstelling 
van de zaal verzoeken wij u u 
zo spoedig mogelijk voor de 
Landdag op te geven en te
vens te vermelden of u naar 
de" .. Emancipade" gaat (dit in 
verband met het te bestellen 
aantal kaarten). 

Opgave uitsluitend bij mevr. 
A. F. Bonthuis-Wunderl, 
.Hugo de Grootlaan 41 te Mid
delburg. U ·kunt dit ook tele
fonisch doen 's avonds na 
18.00 uur (behalve maandag 
en dinsdag avond) tel. 01180-
13872. 



De rode vlag in de kJ 

Kamerjournaal • 

Afgelopen donderdag heeft de 
rode vlag niet gewapperd van 
het stadhuis in Rotterdam. 
Het gemeentebestuur had het 
rood op çie eerste mei' aan 
de stadsmast in top willen 
hijsen maar zag daar op het 
laatste moment toch maar 

, van af. 
Er was over het plan om de 
rode vlag uit te steken veel 
rumoer ontstaan, in Rotter
dam en daarbuiten. Er dreig-

' de een kort geding, en minis- ' 
ter De Gaay Fortman van 
binnenlandse zaken kreeg ka
mervragen te verwerken. 
Het kort geding ging uitein
delijk niet door. 
Rotterdam mag dan in meer
derheid op dit moment een 
links bestuur hebben, maar 
dat wil niet zeggen dat het 
stadhuis dan versierd mag 
worden met strijdvlaggen. Het 
stadhuis is geen partijhoofd
kwartier ook al heeft burge
meester Van der Louw het er 
nog zo naar zijn zin. 
.. Er ontstond een agressief 
klimaat", zo motiveerde het 
gemeentebestuur het besluit 
om de rode vlag in de kast 
te houden. Na alles wat er 
over dit doek te doen is ge- : 
weest zit de rode vlag, die of
ficieel niet eens bestaat, flink 
in de kreukels. 

R1jn 
We blijven even bij Rotter
dam en wel bij het Rijnwater. 
Het water van die rivier is 
nog steeds veel te vuil. Vooral 
omdat Frankrijk en West
Duitsland het zo gemakkelijk 
vinden om daarin van alles 
en nog wat te lozen. "De 
moed zinkt ons in de schoe
nen", zei mevrouw Veder
Smit namens de VVD-fraktie 
in het kamerdebat over deze 
trieste zaak. Zij noemde de 
Rijn een "open riool in Euro
pa". 
Minister Westerterp zei zeer 
pessimistisch te zijn over het 
overleg tussen de overstaten. 
Toch is het volgens hem zin-

loos om met dreigementen te 
proberen het probleem tot 
een oplossing te brengen. De 
enige methode is vol te hou
den om de Rijn langs de weg 
van overleg schoon te praten. 

migen in Nederland daarop 
aandrongen, maar omdat hem 
eindelijk duidelijk geworden 
was dat zijn positie onhoud
baar was en zijn verder aan
blijven de Vietnamese bevol
king nog meer oorlogsleed 

V·:llk:,Ft>Jn! 
1 

zou brengen. 

Gelukkig is de herdenking in 
Den Haag van het feit dat 
25 jaar geleden de Zuidmo
lukse republiek werd uitgeroe
pen, niet uitgelopen op de ge
vreesde onregelmatigheden. 
De in Nederland terechtgeko
men bevolkingsgroep, die 
ijverde voor een vrije en on
afhankelijke Zuid Molukse 
staat, heeft lange tijd de sym
pathie van velen gehad. Zo 
langzamerhand is echter vol
strekt duidelijk geworden dat 
deze groep utopische verlan-

De kans dat er na het kabi
net-Den Uyl een regering 
wordt gevorm1:J van louter 
linkse partijen is verkeken. 
Nadat de PvdA op het con
gres had besloten om de CPN 
niet te betrekken in een nieuw 
regeerakkoord, heeft de PSP 
de eer aan zich zelf gehou
den. Die partij, met twee ze
tels eigenlijk meer een partij
tje, heeft gekozen voor een 
koers om "de leer" _zuiver te 
houden en de handen schoon. 
Omdat D'66 aan de volgende 
landelijke verkiezingen niet zal 
meedoen en de PPR vrijwel 
zeker op de Navo zal breken 
met de PvdA. zijn de rege
ringskansen voor deze laatste 
partij voor een kabinet-Den 
Uyl er niet groter op gewor
den. Een prettig vooruitzicht. 

' gens heeft, die geen kans 
meer maken verwezenlijkt te 
worden. Het is te hopen dat 
deze realiteit ook doordringt 
tot leiders zoals ir. Manusama 
en generaal Tamaela. Elders 
in de wereld is vaak genoeg 

! gebleken hoe gevaarlijk het is 
een ontheemde bevolkings
groep bewust te isoleren en 
een toekomst voor te spiege-

In Taiwan zit sinds een week 
als ambteloos burger ene , 
Thieu, ex-president van Zuid- · 
Vietnam. Minister Van der 
Stoel heeft het er knap moei
lijk mee gehad, niet in de 
laatste plaats door zijn eigen 
partij en zijn eigen premier. 
De PvdA had immers van 
minister Van der Stoel geëist 
dat hij Thieu als president zou 
afzetten. 
Minister Van der Stoel ver
dient voor zijn terughoudende 
opstelling een groot compli
ment. De buitenlandexpertvan 
de VVD-fractie heeft hem dit 
in de Tweede Kamer dan ook 
gegeven. Ons land is door 
niemand geroepen om de 
zaken in Vietnam te regelen. 
Thieu, voor wie ook in VVD
kring "geen grote bewonde
ring" bestond, zoals De Kos
ter het uitdrukte, is inmiddels 
vertrokken. Niet omdat som-

leri, die in redelijkheid geen 
perspectief biedt. 

Het wordt zo langzamerhand 
vervelend maar we moeten 
ook deze keer berichten over 
de vervanging van de Star
fighter. Want dat gevechts
vliegtuig is nog altijd niet ver
vangen terwijl het toch echt 
aan vervanging toe is. 
Vredeling, de minister van de
fensie, houdt vast aan een 
volwaardige opvolger, lees: 
de Amerikaanse F-1 6. Het 
plan is nu om niet 102 nieu
we straaljagers te kopen maar 
84. Een aantal Strafighters 
zou dan voor verkennings
taken in de lucht blijven. 
De PvdA heeft inmiddels een 



~uk els 
draaiboek opgesteld om tegen 
de F-1 6 te blijven maar Vre
deling te behouden. Die wOrdt 
dan wel vervangen bij de vol
gende verkiezingen. 

Van Riel 
In de Eerste Kamer heeft 
fractievoorzitter Van Riel 
bij het beleidsdebat over de
fensie de aanschaf van de 
F-1 6 krachtig bepleit. Hij 
kreèg voor een belangrijk deel 
zijn zin. Het besluit pro-F-16 
is officieel nog niet genomen, 
maar nog niet eerder had Vre
deling zich hartstochtelijk over 
dit toestel uitgelaten, tot ver
driet van PvdA-woordvoerder 
Nederhorst. 
Van Riel zette enige vraag
tekens bij de psyche van Vre
deling (het destijds gerucht
makende interview in Vrij 
Nederland) maar hij consta
teerde met genoegen dat de 
PvdA-minister .. een flinke en 
eerlijke man" is, zoals hem 
uit verscheiden gesprekken 
was gebleken. 

CIOS 

Tot slot een onderwerp dat 
niet erg sportief dreigt te. wor
den afgewikkeld. Staatssecre
taris Veerman (onderwijs) 
wil het CIOS (Centraal Insti
tuur Opleiding Sportleiders) 
in Zoetermeer vestigen. Dat 
zou het einde betekenen van 
de zeer moderne CIOS-vesti
ging in Arnhem en het CIOS 
in Overveen. 
Mevrouw Smit-Kroes had 
anderhalve maand geleden 
van Veerman in een spoed
debat de verzekering gekre
gen dat geen beslissing zou 
worden genomen dan nadat 
de financiële kant van deze 
zaak met de kamer bespro
ken zou zijn. Dat is niet ge
beurd. 

De kwestie komt op initita
tief van mevrouw Smit op
nieuw in de kamer. De slag 
om Arnhem is nog niet ver
loren. e 

Aanhangers... van generaal Tamaela, ·compleet in gevechtsuniform. 

De .. defensie-top" in de Eerste Kamer. V.l.n.r. Stemerdink, 
Vredeling en Van Lent. 
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Mijn opinie is 

Van Riel {1) 

Met enige verwondering heb
ben wij geconstateerd dat in 
het nummer van Vrijheid en 
Democratie van 21 maart, 
voornamelijk gewijd aan de 
Algemene Ledenvergadering 
in Breda in ,.Mijn opinie 
is .... " geen enkel commen
taar werd gegeven op de re
devoering van mr. H. van Riel. 
Wel heeft de hoofdredacteur 
op pagina 3 daar het een en 
ander over vermeld. 

Zoals een ieder heeft kunnen 
constateren, hebben vele -
ook ons goed gezinde - pers
media uitermate kritisch en 
zonder uitzondering negatief 
gereageerd op dat deel van 
bedoelde redevoering waar
bij in één adem het onder 
invloed besturen van een auto 
door minister Pronk en de ac
tiviteiten v;m de Baader Mein-

hof-groep werden genoemd. 
Na de vergadering in Breda 
moesten wij voorts constate
ren dat met ons vele geest
verwanten zeer teleurgesteld 
waren met bovenbedoelde 
uitspraak. 

Geheel in hE!t midden latend 
of deze uitspraken al dan niet 
bedoeld waren zoals ze door 
de meesten werden geïnter
preteerd kan het effect daar
van voor onze partij zonder 
twijfel in hoge mate nadelig zijn. 
Wanneer daarbij in aanmer
king wordt genomen dat de 
gewraakte opmerking - die 
voor de zogenaamde progres
sieve partijen wederom de ge
legenheid verschaft te trach
ten ons in de ultra-rechtse 
hoek te duwen - werd ge
maakt nadat de andere spre
kers en later de nieuw-geko
zen voorzitter op voortreffe
lijke wijze de noodzaak van 
het komen tot een werkelijke 

middenpartij benadrukten, is 
het toch duidelijk dat be
doelde opmerking onze doel
stelling om tot een midden
partij te geraken in sterke 
mate kan benadelen. 

Het Bestuur van de afdeling 
Dordrecht is dan ook van me
ning dat het in het belang van 
de WD niet juist zou zijn aan 
het gebeuren op 15 maart 
j.l. verder geen aandacht te 
besteden en meent dat Hoofd-

. bestuur en Partijraad dienen 
na te gaan welke maatrege
len genomen kunnen worden 
om de partij in de toekomst te 
vrijwaren van een imago dat 
niet in onze liberale gedachte 
past. 

Het bestuur van de afdeling 
Dordrecht 

Van Riel {2) 

In uw blad van 4 april werd 

door H. Becx te Heerlen een 
artikel geplaatst, hetgeen ik 
geheel kan onderschrijven. 
Op het laatstgehouden VVD
congres te Breda, heeft de 
heer van Riel de voortgrijpen
de wetteloosheid aan de kaak 
willen stellen. Dit viel door 
wanbegrip niet in goede aar
de. 
Wij als liberalen zouden 
steeds meer op de voortgrij
pende wetteloosheid moeten 
blijven hameren, door hierte
gen te waarschuwen . 

Overtreding van rechtsregels 
geeft ongetwijfeld voedsel 
aan wetteloosheid, hetgeen 
door de Baader-Meinhofgroep 
wordt voorgestaan. Met de 
vergelijking heeft de heer van 
Riel bedoeld te wijzen op en 
te waarschuwen tegen de 
steeds verdergaande wette
loosheid in ons land. De ver
gelijking kwam o.a. door het 
wanbegrip en de pers bij het 

··Publikaties·van de Teldersstichting 
H~~ weteoschtlppelijk bureau van de WD, de Prof. mr. B. M. 
Tèldersstlcntlng heeft de volgende geschriften gepubliceerd: 

'A ,' ~ , , 

13. ·Het economisch beleid op middellange ter
mijn, 1965{gestencilde herdruk) 

14.. Ziekteverzuim, Arbeidsschaarste en Perso-. 
neelsbE!Ieid, 1966 

· 15. Verbroken evenwicht. 1966 
16; Het eigen risico in de ziekenfondsverzeke

17 .• 
Hl .. 
19, 
2o;. 
21. 

'22·. 

23. 
24. 
25 .. 

ring; 1967 
Ruim baan; 1968 
OnderwJjs,eenkostbaargoed, 1968 
Modernis~;~ring va'n de Pachtwetgeving, 1970 
Hav.enbeleidindebranding, 1971 
Het Verzekeringsbedrijf; Particulier, 1972 
Sociale Wetgeving; Misbruik-Oneigenlijk ge:
bruik-NieuweWegen, 1972 
Kunstzinnig subsidiëren, 197 4 
Naareen liberaal landbouwbeleid, 1975 
Uniyersiteit. democratie en wetenschap, 
1975 

26. Milieu,groeienschaarste, 1975 

f 2,60 

f 2,10 
f 2,60 

f 2,10 
f 9,35 
f 7,20 
f 4,90 
f 4,90 
f 9,35 

f 7,20 
.! 7,20 
"/12,50 

f 12,00 
f 16,60 

Verder werd nog afzonderlijk uitgegeven de Levensbeschrijving 
van Prof. Mr. B. M. Telders, waarin een vijftal schrijvers de,ver-

schillende facetten van hét leven en werken van de naamgever 
van de Stichting belicht,' 1972 /.30,00 

Al deze geschriften zijn te bestellen bij Martinus Nijhoff (tel. 
070~ 469460) Lange Voorhout 9-11 te 's-Gravenhage. 

Voorts geeft de Teldersstichting overdrukken uit van artikelen 
waarvan zij de inhoud voor de liberale politiek ván belang 
acht. 
In een nieuwe serie ver!>Chenen: 

2. Prof. Mr. N. E. H. van Esveld: .. Minister Den Uyl over de 
ondernemingsgewijze productie" 1974 . · 

3. A.W. Abspoei:.,;Regerhig, parlement en kiezers" 1974 
4. Prof. Mr .. N. E. H. van Èsveld: ,.Het is fijn, maar het kan beter" 

1975. • .·· . 
De overdrukken 2 en.3 zijn kosteloos op schriftelijke aanvraag 
(bij voorkeur per briefk~art) verkrijgbaar bij de Prof. ·Mr. B. M. 
Teldersstichti~g, Koninginnegrácht 55a, 's-Gravenhage. 

I 
Overdruk 4 Prof. Mr. N. E. H. van Esveld: .,Het is fijn, maar het 
kan b·eter", 1975, een reactie van liberale zijde op de brochure 
van de Industriebond NW .,Fii.n is anders", is verkrijgbaar door 
overmaking van f 1 ,- op postrekening no. 3349769 van de 
·Prof. Mr. B. M •. Telderssticl'iting. e 

' . 
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In deze rubriek publiceren wij brieven van lezers.D·e redactie behoudt zich daarbij het recht voor 
redactionele wijzigingen aan te brengen of stukken te bekorten. uiteraard zonder de kern van het 
betoog aan te tasten. Wij streven ernaar zoveel mogelijk lezers aan het woord te laten. Dit be
tekent dat korte helder geformuleerde brieven (maximaal 300 woorden en vooral duidelijk ge
schreven of getypt!) het meest kans maken vlot en integraal te worden opgenomen. 
Publicatie betekent niet da~ wij instemmen met het b'toog. . · 
Beroep t.a.v. geweigerde of bekorte artikelen is mogelijk bij de Redactieraad, p/a Koninginna
gracht 57. Den Haag. 

publiek over àlsof de heer Van 
Riel gezegd zou hebben, 
"Pronk maakt deel uit van de 
Baader-Meinhofgroep." 

Een goed defensie-apparaat is 
derhalve voor Nederland een 
eerste vereiste, hoe graag 
wij de miljoenen ook op an-

! dere wijze besteed zouden ' 
zien. 

ment zullen hebben aange
voerd. 

H. ROMSWINCKEL, I 

generaal-majoor 
der mariniers b.d. 

Heelsum. 

zijn zin krijgen, dan is naar 
mijn mening een grote uit
tocht van kiezers te verwach
ten. 

In een democratie moet een 
echte keuze mogelijk zijn en ik 
begrijp niet goed waarom dat 

Als liberalen kunnen wij beter 
(zoals de heer Van Riel al 
steeds doet) steeds meer fel
ler van leer trekleen tegen in
dividuën die rechtsregels 
grovelijk overtreden. 
Wij zouden niet moeten mee
werken aan een al reeds ge
ruime tijd gevoerde politiek 
van kritiek tegen een kundig 
en andersdenkend liberaal. 

Ik ben het met de heer Sterk i 

on-eens, dat "een sterke de
fensie-macht intimiderend" 
zou zijn. Deze kan - naar wij 
hopen - juist preventief wer
ken. 

Positie VVD , in Nederland niet de keuze 
tussen VVD en PvdA met het 
CDA daar tussenin zou kun-De fractievoorzitter van de 

VVD in de Amsterdamse ge
meenteraad, de heer H. Ja
cobse, heeft in een interview ' 
in "Vrij Nederland" gezegd 
dat de VVD zich meer moet 
richten op samenwerking met 
de PvdA. 

B. KRAMER, Zeist 

Preventief 

De heer Wiard Sterk te Man
niekendam vergelijkt twee 
punten die hij heeft gelezen 
in de laatste folder van de 
VVD, waarvan hij vindt dat 
deze met elkaar in tegenstel
ling zouden zijn .... 

Een bekend gezegde is: Wie 
vrede wil, bereidt zich ten 
oorlog. Dit in diè zin op te 
vatten: Wees paraat, als u in 
vrijheid leven wilt. 

Initiatief 

D. OSINGA, 
Rotterdam. 

Het artikel "De man achter 
het initiatief" in Vrijheid en 
Democratie van 18 april zit zo 
vol onjuistheden en verkeerde 
gevolgtrekkingen dat het te-

! veel plaatsruimte zou vergen 
i om daar allemaal op in te 

gaan. Slechts een aperte on
juistheid meen ik te moeten 
signaleren, namelijk als zou
den voor beroeps- en reserve
officieren die in de tweede 
wereldoorlog in Duitse krijgs
gevangenschap geraakten, de 
jaren daarin doorgebracht 
dubbel tellen voor pensioen. 

De motieven die de heer Ja
cobse daarbij aanvoert, zijn 
echter wel wat mager: Het 
komt erop neer dat het CDA 
maar een onbetrouwbaar en 
labiel zooitje is, dat de poli
tieke essentialia in Nederland 
niet mag bepalen. Op grond 
daarvan wordt dan gekozen 
voor een samenwerking met 
de PvdA. 

De heer Jacobse ziet naar 
mijn mening toch wel een 
paar zaken over het hoofd. 
Wanneer hij een vergelijking 
trekt met de situatie in West 
Duitsland kun je niet zonder
meer de Duitse CDU met de 
Nederlandse christendemo
craten vergelijken. Tussen de 
SPD en CDU staat in Duits
land de links-liberale FDP. 

Defensie betekent toch "ver
dediging". Nederland wil _en 
moet zich zo goed mogelijk 
kunnen verdedigen, wanneer 
het zou worden aangevallen, 
omdat inderdaad "geweld en 
intimidatie uit den boze zijn". 
Dit geweld en deze intimida
tie kunnen echter alleen van 
een eventuele tegenstander/ 
vijand komen! Als men zich 
niet wil verdedigen, zou in
derdaad een goed defensie
apparaat geheel achterwege 
kunnen blijven. 

Maar . . . . waar praten we 
dan over? Moet ons .goede 
Nederland zich dan maar 
onder de voet laten lopen? 1 

Ik vraag mij af: Heeft de heer 
Sterk de 1 Oe mei 1 940 wel 
bewust me"egemaakt? Dàn 
zou hij immers weten wat het 
betekent aangevallen te wor
den en niet geheel "klaar" 
te zijn om zich met succes 1 

te verdedigen (Hij zou dit 
overigens ook eens aan zijn 
ouders kunnen vragen). 

In Nederland echter staat het 
CDA tussen PvdA en VVD in. 

! Wanneer de heer Jacobse nu 
; pleit voor stuivertje wisselen 

van WO en CDA naar Duits 
1 voorbeeld, roept hij wel ge

vaarlijke krachten op. 

Dàt is niet waar. Alleen de in 
die oorlog actief dienende 
militairen, die buiten bezette 
rijksdelen aan de strijd mee
deden, kregen dit wel. Wat 
zou ik als voormalig Krijgs
gevangene in het Oranje hotel, 
Colditz, Stanislau en Neubran- ; 
denburg dan aan pensioen te 
kort zijn gekomen sedert mijn 
pensionering in 1958! 

Het is namelijk niet zo ge
waagd om te veronderstellen 

' dat onze meeste kiezers (over 
de leden laat ik me niet uit) 
zeker na november 1972, 
wanneer ze in de Bondsrepu
bliek zouden wonen, voor de 
CDU en niet voor de FDP 
zouden kiezen~ Zou Jacobse 

Ik denk ook niet dat de Ini

tiatiefnemers tot het totstand
komen van de wet uitkerin
gen vervolgingsslachtoffers 
1 940-' 45 dit als een argu-

nen zijn. 

Het hoofdbestuur van de VVD 
zou er mijns inziens zeer goed 
aan doen om binnen de af
delingen de discussie over de 
positie van de WO in de 
Nederlandse verhoudingen 
eens te laten starten. 

D. TEN CATE, Eelde 

Markerwaard 

In het interview met drs. 
Scherpenhuizen over Ruimte
lijke Ordening (Vrijh. en Dem. 
van 4 april) wordt o.a. gesteld 
dat, indien de Markerwaard 
niet zou worden ingepolderd 
dit alleen zou betekenen dat, 
afgezien de voordelen betref
fende de waterhuishouding, 
het voor waterrecreatie ge
schikt zou zijn en dat dan 
alleen de bezitters van grote 
jachten hiervan profijt zouden 
hebben. 

Dit vind ik een onjuiste bena-
dering. · 
Het zijn zeker in grote mate 
de kleine boten waarvan de 
eigenaars, uitgekeken op het 
varen op plassen en meren, 
nu juist de ruimte en de rust 
op het grote water zoeken. 
Ook zou dit betekenen dat 
de Nederlandse Scheeps
bouw minder grote jachten 
kan bouwen voor gebruik op 
de Nederlandse wateren, om
dat de vraag hiernaar kleiner 
zou worden. 

Ook zouden de jachthavens in 
Manniekendam (± 800 jach
ten) en Hoorn(± 600 jachten), >> 



omgebouwd moeten worden 
omdat de havens op schepen 
met een lengte van 1 0 meter 
berekend zijn. 
Indien er randmeren zouden 
komen zou dit betekenen dat 
het er zou krioelen van boten 
zoals op Loosdrecht. 

Doch als compromis zou Va
riant IV zoals afgebeeld op 
de voorpagina van het blad 
van 4 april de ideale oplossing 
zijn. 
J. DE GROOT, Mannicken

dam 

Werkloosheid 

Ons bedrijf is flexibel, heeft 
geen waterhoofd en verheugt 
zich over een staf van kundi
ge en enthousiaste medewer
kers, waardoor wij "kwaliteit 

Reactie van de "werkaanvra
ger'': "Maar mijnheer, u denkt 
toch niet dat ik me op 40-
jarige leeftijd nog laat om
scholen, omdat u nou toeval
lig nog een mannetje zoekt!" 
En hiermee was het "solli
citatiegesprek" ten einde. 
In het jaar tweeduizend komt 
deze mijnheer als enige kam
pioenhengelaar met een 
zwakstroomakte beslist in 
aanmerking voor een lintje! 
Na deze ervaring twijfelen wij 
eraan of wij de wekelijkse tv
shows over werken door su
perstar drs. Den Uyl wel goed 
begrijpen. 
Misschien heeft ie het wel 
over hengelen! 

M. LUDECKE, Didam 

Defensie 

en service" kunnen waarma- Een kleine reaktie op de brief 
ken. Om dit evenwel te kun- van Wiard Sterk in het blad 
nen blijven waarmaken, zoe- van 18 april. Bij de oprich-
ken wij nieuwe medewerkers, ting van de Nato sloot ook 
waarbij vooral gelet wordt op Nederland zich aan. Dit was 
een gepaste mentaliteit (anno kort na de oorlog ( 1949), 
1975) en interesse voor tech- toen alle mensen zagen dat 
niek. een volgende oorlog ten koste 
Daar onze firma zich bevindt van alles vermeden moest 
in een gebied, dat tegen de worden. 
Achterhoek (met relatief het Het 1and kreeg hierdoor een 
grootste aantal werklozen) defensieve taak toegewezen, 
aan ligt, vonden wij het billijk maar pleegt bij vervulling 
in eerste instantie ons heil te ' hiervan (de instandhouding 
zoeken bij het arbeidsbureau van het leger, vervanging van 
in Doetinchem. verouderde wapens) toch 
Na veel vijven en zessen wer- geen defensief geweld. 
den we uiteindelijk benaderd Deze begripsverwarring wordt 
door een 40-jarige aldaar in- veel gemaakt. Het is erg irre-
geschreven zwakstroom man- : alistisch te denken dat een 
teur-telefonie. democratisch land zonder de-
Voordat wij ons konden voor- tensie in onze tijd zijn eigen 
stellen, was zijn eerste opmer- bestuur zo.u mogen behouden. 
king: "Mijnheer, hoe kunnen , 
ze mij naar u verwijzen? U 
heeft toch niets met mijn 
vroegere soort werk te ma
ken." 
Ons antwoord: "Wij zoeken 
graag een actief iemand met 
een technische achtergrond 
die wil werken en van ons 
met behoud van vol salaris 
een gedegen opleiding krijgt, 
of gaat u liever hengelen?" 

Mensen met deze denkbeel-
den zijn naar mijn mening on
geschikt om het land te be
sturen. En daarom ben ik blij 
dat de VVD zoveel mogelijk 
mensen tracht te werven, zo
dat intelligente mensen met 
een oog vóor de werkelijkheid, 
zoals bijvoorbeeld de heer 
Van Riel, de gelegenheid krij
gen zich te verzetten tegen 

regeringspartijen als onze hui
dige. 

Strategie 

M.L. JANSEN, 
Amersfoort. 

In de laatste Vrijheid en De
mocratie las ik belangrijke op
merkingen van de heer Hoo
gendijk over de strategie van 
de VVD. Belangrijk omdat ik 
geloof dat een niet VVD-er 
nauwelijks een duidelijker 
beeld van de VVD kan krij
gen. 
Voorbeeld:· op de voorpagina 
van de NRC een wervende 
advertentie van de VVD, ge
richt tot de loontrekkenden; 
"Hoe vindt u de nullijn van 
Den Uyl? Ook loontrekken
den naar de VVD!" 
Dan op de volgende pagina 
de heer Van Aardenne tot de 
regering: "De loonkosten zijn 

, veel te sterk gestegen .... 
Geen verdere stijgingen 
meer .... ". Etc. etc. 
De advertentie suggereert 
een speelruimte die er al 

! lang niet meer is. Het alge
' meen belang kan hiermede 
, niet gediend worden, integen-

deel. Als ondernemer voel ik 
meer voor de realistische nul
lijn-uitspraken. Gaarne dus 
en in het belang van de VVD 
een duidelijke strategie. 

C. VAN DE BROEK, 
Boskoop. 

Vrijheid 

De VVD streeft volgens haar 
: beginselen naar vrijheid op 

geestelijk, maatschappelijk en 
staatkundig gebied voor 
iedereen. 
Deze vrijheid wordt op indi
recte wijze verkleind door het 
centraal administratie-sy
steem, ingevoerd in enkele 
steden. Ook de BVD kan de 
vrijheid op indirecte wijze be
perken. 
Wanneer iemand bij een solli-

citatie bij een semie-over
heids bedrijf wordt afgewezen 
omdat zijn broer lid was van 
de CPN, of omdat hijzelf een 
proefabonnement op De 
Waarheid had, bevordert dit 
niet de sociale gerechtheid, 
die ook een streven van de 
VVD is. 
Het is volgens mij dan ook 
de taak van de VVD tegen 
deze uitwassen in de maat-

I 
schappij op te treden. 

P. MAST, Franeker. 

1------
1 Tientjesactie ( 1 ) 

Onze voortreffelijke ex-voor
zitster is nauwelijks aan het 
bewind als penningmeeste
resse of ze doet wederom 
een brief verschijnen, waarin 
de leden gevraagd wordt om -
"net als in het verleden al 
eens gebeurde" - een tientje 
te willen schenken. 

Nu gaat het mij bepaald niet 
om dit tientje, maar ik stoor 
me aan de argumentatie, wel
ke hieraan ten grondslag ligt. 
De brief zegt, dat het afge
lopen jaar reeds afgesloten 
werd met een tekort van 
55.000 gulden en dat het 
tekort over het lopende jaar 
begroot wordt op 1 50.000 
gulden, daarbij eventuele ver
kiezingen natuurlijk niet inbe
grepen! 

Is het zo dat ondernemingen 
en zelfstandigen bij het terug
lopen van winsten moeten be
sluiten hun investeringen 
daaraan aan te passen; is het 
ook zo dat gezinnen bij het 
verminderen van hun inkom
sten hun uitgavenbeleid moe
ten aanpassen, zo ben ik van 
mening, dat deze algemene 
regel ook dient te gelden voor 
een gezond financieel beleid 
van onze partij. 

Het is de taak van het hoofd
bestuur om, wanneer aanvang 
april geconstateerd wordt, dat 
een enorm tekort zal worden 
gemaakt, zijn beleid voor de 



verdere acht maanden zo
danig aan te passen, dat dit 
tekort wordt teruggebracht 
c.q. genihileerd. Zonder in
grijpen geeft het blijk van een 
onjuist financieel beheer. 

Verwijten we het kabinet Den 
Uyl een mierantwoord hoog 
uitgavenpeil te creëren, mo
gelijk door een onverstandig 
beleid t.a.v. de aardgasvoor- , 
raad, het hoofdbestuur van 
de VVD trekt nu op dezelfde 
onverstandige wijze aan de 
ledenbel, als het kabinet uit 
de gasbel. 

Daarnaast komt mij de mel
ding van de onvermijdelijke 
contributieverhoging even
eens onzalig voor. Willen we 
werkelijk een Volkspartij blij
ven, dan dienen we ieder
een in staat te stellen lid 
van onze partij te kunnen 
worden. Het lijkt mij een ver
standige zaak, wanneer het 
hoofdbestuur zich eens zou 
willen beraden op een moge
lijk ander contributiebeleid. 
Mijn persoonlijke gedachten 
gaan uit naar een redelijk 
minimum (contributie-)bedrag, 
waarnaast het hoofdbestuur 
richtlijnen geeft t.a.v. een sup
plementaire bijdrage, afhan
kelijk van het inkomen. 

H. DE JONG 
Hengelo (0) 

Tientjesactie (2) 

Ik heb het tientje gestort, 
maar belooft u mij dan wel, 
dat u drastisch gaat bezuini
gen waar dat mogelijk is. Ik 
denk hierbij aan het om de 
twee weken, oftewel 26 keer 
per jaar, verschijnende partij
orgaan. 

Hoeveel leden zullen - o.a. 
wegens tijdgebrek - dit blad 
helemaal uitlezen? Mijns 
inziens kan zonder enig risico 
deze uitgave worden beperkt 
tot twaalf keer per jaar. 

Ik neem aan dat dit de par
tij vele duizenden guldens zal 
besparen. 

JAN DE WAAL, Den Burg 

Tientjesactie (3) 

Enige dagen geleden heb ik, 
mede voor mijn vrouw, de ac
ceptgirokaart voor een extra 
bijdrage aan de partijkas ont
vangen, compleet bedrukt en 
geponst. Hoewel ik behoorde 
tot de instemmers met deze 
actie veroorloof ik mij de vol
gende kritiek op de proce-
dure. . 
Behoudens uitzonderingen zal 
de bijdrage uit een gezin met 
gezinsleden uitgevoerd wor
den door het A-lid. Het ver
zenden van acceptgirokaarten 
aan gezinsleden is daarom 
zinloos. 
Uit informatie blijkt, dat aan 
14.000 gezinsleden onnodig 
een dergelijke kaart is verzon
den, tegen een kostprijs van 
f 0,30 per kaart. 
Dit betekent dat voor deze 
actie f 4.200,- onnodige 
kosten zijn gemaakt. Tevens 
dat de eerste 420 tientjes 
nodig zijn om deze onnodige 
kosten te dekken. Een even
tueel antwoord dat het H.B. 
geen discriminatie wenst tus
sen A-leden en gezinsleden 
gaat niet op omdat dit in de 
begeleidende brief vermeld 
had kunnen worden. Een ant
woord dat uitsorteren van ge
zinsleden niet mogelijk zou 
zijn, gaat niet op omdat de 
computer wel sorteert voor 
verzending van het periodiek. 
De verzonden kaarten heb
ben twee groepen ponsingen: , 
het gironummer, maar ook 
het lidmaatschapsnummer. 
Het is nu zeer eenvoudig mo
gelijk om door de computer, 
via het geponste lidmaat
schapsnummer, een uit
lijsting te laten-maken van die 
leden die aan hun vrijwillige 
verplichting hebben voldaan 
en tot welk bedrag. Maar ook 

VVD-Inateriaal 
Het hieronder vermelde verl:<iezings- en propagand~mate~ 
riaal kan bij ons Algemeen Secretariaat worden .bestelcl. 
U wordt vriendelijk verzocht, Uw bestellingen te dOef1 _ 
per giro aan WD, Koninginnegrllcht 57 te Den Haag, giro,
nummer 67880 onder vermelding van het gevraagde 
materiaal. Door deze wijze van bestelling werkt u mee aan 
een efficiënte administratieve verwerking .. 

Titel 

Brochures Urgentieprogram (pef500 stuks) 
Beginselprogram 
Verkiezingsprogram (liberalen op nieuwe wegen) 
WD-Uw partij (f 7,50 per 1 0 stuks) 
Rapporten SEC en LMC 
Herziening ondernemingsrecht 
Pensioenen Nu 
Rapport Noorden van Nederland 
Rapport Gewestvorming 
Gemeenteprogram 197 4 (f 15,--per 1 0 stuks) 
Nota Inkomenspolitiek 
Nota Basisonderwijs 
Nota "Baas in eigen Huis" (f 15,-per 1 Ostuks) 
Nota ,.Vrede, Vrijheid en Defensie" (f 15,- per 
10 stuks) 
De Geloofwaardigheid van een alternatiefdoor 1-!. 
Wiegel 
Nota "Ondernemerschap van 
(f 1 0,-per 10 stuks) 

zelfstandigen 

18-plus, nu na arde stembus (f 20,- per 1 00 
stuks) 
Ledenwerffolder (per 1 00 stuks) 
Aanmeldingskaarten (per 1 00 stuks) 
VVD-N_u (f45,--:-per300stuks) 

Propagandamateriaal 

Etuis lucifers m.et VVD-opdruk en ledenbon bin-
nenzijde, per 500 stuks I 
Vlaggen, 100 x 150 cm, perstuk 
Vlaggen, 150 x 225 cm, perstuk 
Vlaggendoek; per 1 50 cm 
Bierviltjes, 9,5 x 9,5 cm, met VVD-opdruk, per 
600stuks 
Stickers weerbestendig, 6 x 4 cm in blauw en 
oranje, per 500 stuks 

Prijs/ 
een
heid 

f 25,00 
f 0,25 
f 2,00 
f 1,00 
f 3,00 
f 3,00 
f 2,00 
f 2,00 
f 2,00 
f 2,50 
f 2,50 
f 2,50 
f 2,50 

f 2,50 

3,00 f 

f 

f 
f 
f 
f 

1,50 

0,25 
2,50 
2,00 
0,25 

f 25,00-
f 35,00 
f 70,00 
f 25,00 

f 25,00 

f 25,00 

is het mogelijk om een zwarte 
lijst aan te leggen van leden 
die de oproep naast zich neer 
hebben gelegd. 

te verzenden aan alle leden, 
behalve gezinsleden. 

Ik wil beslist niet suggereren 
dat het H.B. de gegevens op 
deze manier zou willen mis
bruiken, maar we leven nu 
eenmaal in het tijdperk van 
,.big brother". Conclusie: het 
zou minder frustrerend en 
f 4.200,- goedkoper ge
weest zijn om blanco, alleen 
met giroponsing, girokaarten 

W. HEZEMANS, 
Landsmeer. 

Tientjesactie (4) 

Op de laatste Algemene Ver
gadering te Breda heeft de vo-. . ~ 
nge pennmgmeester, de heer 
Caron, verteld dat het jaar 
1974 voor de WD ~tekort 
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van 55.000 gulden had opge
leverd. Dit kan ik onmogelijk 
een enorm tekort noemen, ze
ker niet voor een politieke 
partij, die altijd de grootste 
moeite heeft - zie alle andere 
partijen - om de eindjes aan 
elkaar te knopen. 

Wij hebben de toename van· 
de onkosten niet in de hand. 
We werken reeds met een mi
nimale staf en een groot deel 
van het werk moet als vrije
tijdswerk onbezoldigd worden 
verricht door bestuursleden. 
Het onbetaalde werk is enorm 
toegenomen, we hebben niet 
voor niets aan de partij toe
stemming gevraagd en te Bre
da gekregen om het Dagelijks 
Bestuur uit te breiden. 

Ook het betaalde werk is toe
genomen. Oorzaak: de toe
nemende politieke belangstel
ling en het snel gegroeide 
aantal verzoeken om inlichtin
gen, verzoeken om hulp bij 
problemen, om materiaal, om 
voorlichting enz. enz. Als libe
rale partij kan men hier alleen 
maar verheugd over zijn en 
het zou een slecht politiek be
leid zijn om in deze zaken te 
kappen. Laat men niet verge
ten dat elk verzoek van een 
school om materiaal, van een 
individuele burger om mate
riaal en/of inlichtingen geld 
kost. De nieuwe leden leveren 
ons meer contributie op, maar 
een groeiende partij moet zijn 
activiteiten uitbreiden en niet 
inkrimpen. 

Ondanks het vele werk zijn er 
nog gerechtvaardigde verlan
gens over, waaraan we nog 
niet eens hebben kunnen vol
doen. Meer voorlichting voor 
de leden, een intensievere ka
dertraining, het geregeld hou
den van referenda in de partij, 
om slechts enkele voorbeel
den te noemen. 

Wie uitgaat van het tekort 
over het vorige jaar, kan met 
een eenvoudige rekensom be-

cijferen dat wij met een onge
wijzigd beleid en nog niet 
verhoogde contributie (een 
verhoging kan, na goedge
keurd te zijn door de Algeme
ne Vergadering pas op 1 jan. 
'76 ingaan) over het lopende 
jaar een financieringstekort 
zullen krijgen. Ik voel er niets 
voor schulden te maken, ik 
voel er evenmin voor- en naar 
ik meen met mij de partij -
de activiteiten in te krimpen. 
Over bleven twee oplossin
gen: een tientje vragen over 
het lopende jaar en de Alge
mene Vergadering, die 31 mei 
gehouden wordt, toestem
ming vragen de contributie te 
verhogen. 
De Tientjesactie loopt goed 
en over de contributieverho
ging' maak ik mij geen zorgen. 
Op initiatief van de afdeling 
Wisch werd in Breda een opi
niepeiling gehouden over de 
vraag: "Moeten de contribu
ties omhoog?" Een overwel
digende 'meerderheid beant
woordde die vraag bevesti
gend. Het daar aanwezige 
enthousiaste partijkader voel
de er kennelijk evenmin als ik 
voor activiteiten in te krimpen. 
Ons beleid is een zuinig be
leid. Drastisch bezuinigen zit 
er eenvoudig niet in. Er wordt 
al veel meer werk onbezoldigd 
verzet door vele enthousiaste 
mensen dan veelal - mense
lijk gesproken -' verantwoord 
is. 

Ik geloof evenmin dat het mo
gelijk is ons blad minder dan 
eens in de twee weken, en in 
de zomer nog minder, te laten 
verschijnen. Het criterium 
of iedereen het van A tot Z 
doorleest acht ik niet door
slaggevend. De een zal deze 
rubriek willen lezen, de ander 
een andere rubriek. Thans is 
ons blad toch wel zo veelzij
dig dat ieder er wat van zijn 
gading in kan vinden. Heeh 
men nog wensen dan kan 
men zich daarmede tot de 
hoofdredacteur wenderi. Ons 
blad verschijnt overigens niet 

26 maar 22 keer per jaar; 
dit als gevolg van de lagere 
frequentie in de zomer. 
De heer Caron heeft in zijn 
afscheidsspeech als schei
dend penningmeester gespro
ken over een contributiever
hoging van 25 %. Tussen 1 
januari 1973 en 1 januari 
1976, de datum waarop een 
verhoging kan ingaan, liggen 
drie jaren waarin de stijging 
van inflatie enerzijds en van 
prijzen en lonen anderzijds he
laas de 25 % nog iets te bo
ven zal gaan. Een verhoging 
van 25 % moet als normaal 
en redelijk worden be
schouwd. 
Het pleidooi om aan gezins
leden geen tientje te vragen 
kan ik wel begrijpen: Hoewel 
de gedachte ook bij ons is 
opgekomen, hebben wij die 
onmiddellijk verworpen om
dat zeer veel gezinsleden, 
veelal de vrouwen, dit niet 
gewaardeerd zouden hebben. 
Men is tenslotte volstrekt vrij 
wel of niet te geven. Geeft 
alleen de man als gezins
hoofd dan zijn we precies 
even dankbaar, maar de 
vrouw behoort wel de kans en 
de keuze te hebben. De ge
dachte aan een zwarte lijst 
van niet betalende leden, acht 
ik zo afschuwelijk en verwer
pelijk dat ik er niet eens over 
meedenken wil. Wij hebben 
geen Big brather in de partij. 

H. V. VAN SOMEREN
DOWNER, 

penningmeester. 

Jacobse en Vonhoff 

In een goede democratie 
moet men de kiezers een al
ternatief bieden voor de zit
tende regering. Wanneer er 
geen duidelijke andere keuze 
is, wenden de kiezers zich af 
van de politiek. 
Het is een uniek verschijnsel 
dat de VVD zovelen tot poli
tieke interesse heeh weten te 
wekken (ledenwinst) en voor 
zovele kiezers een duidelijk 

alternatief vormt. Nu de con
fessionelen geen tegenwicht 

' meer vormen tegen de PvdA, 
i blijkt uit de groei van de VVD 
, hoezeer de kiezers naar zo'n 

·tegenwicht verlangen. En uit
gerekend op dat moment pro
pageren Jacobse en Vonhoff 
samenwerking met de partij, 
die de laatste jaren een anti
liberale politiek voert. Samen
werking met de PvdA, die in 

, dit land een leefklimaat 
schept, bepaald door machts
concentratie, nivellering en 
polarisatie. Een partij boven
dien die aan tolerantie zeer 
sterk verloren heeft. 
Het is de plicht van een li
berale partij, die zijn eigen be
ginselen serieus neemt, om 

1 tegen zo'n PvdA oppositie te 
voeren. 
Reeds nu is de schade, ver
oorzaakt door Jacobse en 
Vonhoff, groot. Kruisinga is 
hen dankbaar. 

Alimentatie 

G. SYBESMA, 
Coevorden. 

Het gestelde in het stukje van 
de heer Hallinga in Vrijheid 
en Democratie van 7 maart 
jl. behoeft m.i. nadere toelich
ting. Dit omdat er percenta
ges van alimentatieverho-

i gingen worden vermeld die 
onvolledig zijn. Iemand die in 
1973 is gescheiden diende 
per 1.1.'74 reeds 18% meer 
te betalen dan de door de 
onafhankelijke rechtbank 
vastgestelde alimentatie. 

De man die in 1972 is ge
scheiden diende per 1.1 .'74 
23% meer te betalen. Voor de 
alimentatieplichtige die in 
1971 is gescheiden werd dit 
40% meer en de ongelukkige 
die vóór 1971 scheidde dien
de per 1.1 .'74 54% meer ali
mentatie te betalen! Al vraagt 
de echtgenote er niet om, zij 
krijgt het in de schoot ge
worpen. 

. ' 
( _· 
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groeien voor de heer Strauss, 
vrezen de linkse groeperingen 
het ergste. 
De rode registers worden 
open getrokken om vuil te 
spuiten en Strauss wordt be
titeld als Nazistisch, fascis-

1 tisch en reactionair element. 

Vóór iedere 1 e januari zal 
worden vastgesteld hoeveel 
de kosten van levensonder
houd zijn gestegen en daar
van is het percentage van de 
alimentatiestijging voor dat 

1 

jaar afhankelijk. De .. ex" krijgt 
dus een geïndexeerde alimen
tatie. Welke alimentatieplich
tige, waarvan er velen reeds 
gepensioneer(j zijn, krijgt 
ieder jaar zo'n douceurtje? 
Dat percentage bedroeg voor 
1975, zoals de heer Hallinga 
opgaf, 1 6%. Iemand die de 
euvele moed had in 1970 te 
scheiden diende ergo per 
1.1.'75 te betalen (1970 = 
1 00%): 154% + 16% over 
154% = 179%!! 

Wil men niet dat .. het vel 
bloedrood over de oren wordt 
gehaald", zoals de heer Hal
linga zo terecht stelde, dan 
,:lient men (ieder jaar) te pro
cederen en hoeveel dat aan 
advocatenkosten vergt, laat 
ik gaarne aan de verbeel
dingskracht van de lezers 
over. 
Vandaar dat alimentatieplich
tigen die al 20, 30 en veel 
meer jaren alimentatie aan 
hun gewezen echtgenoten be
talen tegen deze idiotie in 
opstand komen. 

De meest waanzinnige verha
len doen in het buitenland de 
ronde over hem getuige ook 
uw opmerkingen als een aan
banger van merkwaardige 
denkbeelden, hanteren van de 
.. Verelendungs" -theorie en 

' zijn oppositie tegen de huidige 
regering betitelt u als in dis
crediet brengen. De heer 

1 Strauss heeft in het verleden 
' zich een kundig minister ge
l toond. Als aanhanger van een 
. verenigd Europa was hem 

geen berg te hoog om dit doel 
te bereiken. 
Hij toonde zich een voorstan
der van harde maar eerlijke 
politiek. Dit werd hem niet in 

' dank afgenomen door som
i mige van zijn mede- en tegen

standers. Hij nam in het open
baar geen blad voor zijn mond, 
iets wat in de parlementaire 
democratie niet altijd het beste 
is. Na het volbrengen van het 
.. Wirtschaftswunder" kwam er 
verdeeldheid onder de chris
ten-democraten en men be
sloot om die Beierse .. Bauer" 

Ir. J. LOOS, terug te sturen naar zijn eigen 
's-Gravenhage deelstaat. Franz-Josef gaf de 

Strauss 

strijd niet op en zijn populari
teit wordt steeds groter onder 
het huidige Duitse volk. 
Volgend jaar komt zijn kans 

Naar aanleiding van uw artikel om te bereiken waar hij altijd 
.. Westduitse coalitie in het naar gestreefd heeft, bands-
nauw" wilde ik toch enkele kanselier te worden. Als Euro-
vraagtekens plaatsen bij uw peaan lijkt mij dit het beste 
mening over de heer Strauss. 1 medicijn voor de EEG. Strauss 
Het is begrijpelijk dat socialis- , kan als leider van de mach
ten en communisten niets na- tigste staat in de Europeese 
laten om de CSU-fractievoor- i gemeenschapdeverdeeldheid 
zitter in een zo kwaad moge- ' onderling effectief bestrijden. 
lijk daglicht te stellen. Hij heeft 1 Zijn afkeer van anarchistische 
nooit blijk gegeven van enige organisaties kan geen wel-
sympathie voor deze beval- denkend mens verafschuwen. 
kingsgroepen. Nu de kansen 
als kanselierskandidaat voor 
de CDU-CSU met de dag 

F. H. LEENHEER, Den Haag 

• 

Vrijheid 
kunt u krijgen met groen-blijvende planten in 

uw tuin 
wegens ontruiming 4 ha van onze kwekerij 

Fa. Jac.Jurrissen &Zoon 
Sinds 1773 

Bieden wij aan 4000 Taxus 
60-70 cm à f 6,50. 3000 
Thuya's 80-100 cm à f 6,-. 
Taxus 1 80-220 cm. Ook, res" 
tanten zeer grote coniferen 
tot 3-4 meter, 3000 Th. Lobbi 
Aurea 100-125 cm f 90,
per% 

GORTVAN DER LINDENLAAN 1a 
NAARDEN 
TELEFOON 02159- 43706 

Graag telefonische afspraak voor be
zoek kwekerij 

"MIDDEN-NEDERLAND 
WILNIS VASTGOED" 

Geheel 

Wij bemiddelen gaarne bij de aankoop van 
een woning in Wilnis-Mijdrecht en Vinkeveen 
en Uithoorn. 

Bovengenoemde plaatsen liggen zeer gunstig 
ten ten opzichte van de steden Amsterdam -
Utrecht - Rotterdam. 

Vele aanbiedingen in portefeuille. 

vrijblijvende Burgemeester Padmosweg 50 A, Wilnis. 
bezichtiging Telefoon 02979 -1383. 

ADVIESBUREAU 
BRUSSELERS & CO. B.V. 
PENSIOENADVISEURS 

Adviezen tegen honorarium op basis van uren en overhead
kosten. 

N.Z. Voorburgwal 148 - AMSTERDAM - Telefoon: 
020-248501 en 248641. 

Directie; P. M. Brusselers 
H. Stenvers 

RUIMTE- RUST- NATUUR 

te koop enige 

EXCLUSIEVE TWEEDE HUIZEN 

In Moergestel (N. Br.) en Meijel (N.-Limburg). zowel van 
steen als van hout met 2 tot 8 slaapplaatsen op riante 
bospercel en. Prijzen variërend van f 31 .000,- tot 
f 79.500,-. 
Alternatieve financieringsmogelijkheden aanwezig, tevens 
zeer interessant als beleggingsobject. Dagelijks te be
zichtigen, ook in het weekend. 

Tel. afspraken 04243 - 1501 

J. DE JONG BUNGALOWPARKEN .. STILLE WILLE", 
MOERGESTEL-MEIJEL 

~' .. 
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radio 
Radio-uitzending van de WD: 
donderdag. 8 mei, van 18.20-
18.30 uur, over de zender Hil
versum 11 (298 m). 

ALSLASSERWAARD-CEN
TRUM - H. C. Faber, Reiger
straat 24, Bleskansgraaf (tel. 
01849 - 1744) is secr. van 
afd. Atblasserwaard-Centrum 
geworden .. 

AMSTERDAM -Op 21 mei 
spreekt mr. J. Rietkerk (lid 
Tw. K.) voor afd. Amsterdam 
over de algemene economi
sche werksituatie. Aanvang 
20 uur, Krasnapolsky. 

ARNHEM - De afd. Arnhem 
houdt gedurende de maand 
mei geen politiek café. Het 
eerst volgende is op 3 juni om 
18.30 uur in Haarhuis. 
Spreker: mr. G. Rietkerk. On
derwerp: "Liberale politiek, 
juist nu". 

ASSEN - Dinsdag 20 mei ex
tra algemene ledenvergad. 
van Staten centr. Assen. Ir. P. 
Herwerden en G. Lambars 
spreken ·over natuurbescher
ming en landbouw. Hotel Ni
colaas, Brinkstraat, Vries, aan
vang 1 9.30 en 21 uur. 

OVER-BETUWE - Op 20 
maart is de ondercentr. Over
Betuwe opgericht. 
Voorz.: drs. J. Hendriksen, 
secr.: H. Louwes, Europalaan 
27, Gendt (08886 - 1477), 
penningm.: H. van Dongen. 

BORGER - Voorz. van afd. 
Borger-Nw. Buinen is gewor
den dr. B. van Oosten. 

BUNNIK- Op 2'6 mei spreekt 
L. de Beer (lid Tw. K.) voor 
afd. Bunnik over De WO in 
dè oppositie. Aanvang 20.00 
uur, Zaal Gereformeerde Kerk, 
Kennedylaan 35, Bunnik. 

CAPELLE A/D IJSSEL - Op 
12 mei spreekt prof. mr. H. 
Langman (oud-minister) voor· 
afd. Capelle a/d IJssel. Café 
"Oud Capelle", Dorpsstraat 
148, Capelle a/d IJssel. Aan
vang 20.15 uur. 

DORDRECHT - Op 13 mei 
spreekt H. de Koster (lid 
Tw. K.) voor afd. Dordrecht. 
Aanvang 20 uur, De Schuur, 
Nijhofflaan, Dordrecht-Dub
beldam. 

DELFZIJL- De afdeling Delf
zijl heeft besloten maandelijks 
een ",iberaal politiek café" te 
houden. Het is de bedoeling 
dat leden en introducé's zich 
al. of niet met een glas in de 
hand maandelijks gaan onder-

(lid Tw. K.) op een openba
re vergadering van afd. Go
rinchem. Aanvang 20 uur, ho
tel-restaurant "De Vijfheeren
landen" te Gorinchem. 

's-GRAVENHAGE - Op 12 
mei spreekt mr. J. Rietkerk 
(lid Tw. K.) voor de onder-af
deling 111 over Democratise
ring in bedrijven. Restaurant 
Duinwijck, Van Alkemadelaan 
350. 

Op initiatief van de afdeling Land van Cuyk is het idee 
gerijpt om met de andere afdelingen uit de regio noord
oost Noord-Brabant te komen tot het verzamelen van 
alle argumenten van lokale en regionale aard tegen het 
voorstel van de minister van binnenlandse zaken en 
ruimtelijke ordening. De nota bestuurlijke herindeling 
is volgens de afdelingen een onvolledig stuk, zonder 
visies. 
Het werkstuk dat uit een aantal vergaderingen is ont
staan zal aan de Kamer- en Statenfracties van de WO 
worden aangeboden. 
Het is de bedoeling dat de fracties zo maximaal moge
lijk worden geïnformeerd. 

houden over de zaken die hen 
als staatsburger, Groninger en 
Delfzijlenaar bezighouden. 
Maandag 21 april kwam men 
voor het eerst bijeen in de bar 
van . hotel Pax. Voortaan wil 
men elke maandag yooraf
gaand aan de laatste donder
dag van de maand bijeen ko
men. 

EENRUM- Mr. H. Koning (lid 
Tw. K.) spreekt op 2 mei voor 
de lib. soc. Noord Groningen 
over belastingpolitiek. Aan
vang 20 uur, Zaal Bulthuis, 
Eenrum. 

ENSCHEDE - Drs. 0. Dees 
(lid Tw. K.) spreekt voor afd. 
Enschede op 30 mei. Café 
A.B., Gronausestraat 100. 
Aanvang 20 uur\ 

GORINCHEM - Op 12 me~ 
spreekt drs. N. Smit-Kroes 

. HARDINXVELO-GIESSEN
DAM - Secr. van afd. Har
dinxveld-Giessendam is ge
worden: J. Huisman, Maas
straat 41, Hardinxveld-Gies
sendam. 

DEN HELDER - Op 12 mei 
spreekt drs. J. Scherpenhui
zen (lid Tw. K.) voor afd. Den 
Helder over de relatie tussen 
milieu en werkgelegenheid. 
Café Lands End te Den Hel
der. Aanvang 20 uur. 

HENGELO (Ov.)- Op 22 mei 
spreekt mr. C. Berkhouwer (lid 
Tw. K.) voor afd. Hengelo. Co
sa, aanvang 20 Uur. 

LEIDSCHENDAM- De secr. 
van afd. Leidschendam, A. 
Toorenl:lurg, is verhuisd naar: 
't Hert 172, Leidschendam 
(070 - 2 73221.) 



LOCHEM/LAR EN - Secr. van 
afd. Lochem/Laren is gewor
den: mevrouw A. M. Stra
tingh-Boss, Zwiepseweg 4, 
Barchem. 

MAASLAND -A. L. Verhagen 
in Maasland is op de alge
mene ledenvergadering van 
afd. Maasland tot lid van ver
~ienste benoemd, o.m. i.v.m. 

· Het 40 jaar ijveren voor de li
berale beginselen in het 
Westland. 

MAASTRICHT - Op 26 mei 
spreekt mr. C. ·Berkhouwer 
voor afd. Maastricht over li
beralen in Europa. Redoute
zaal Stadsschouwburg, aan
vang 20 uur. 

NIEDORP - Secr. van afd. 
Niedorp is geworden: KI. de 
Lange, Groetpolderweg 43, 
Winkel (02244 - 493). 

REEUWIJK - Het bestuur 
van afd. Reeuwijk is als volgt 
samengesteld: drs. D. van de 
Bos (voorz.), mevr. W. de 
Jongh Swemer (secr. Vlietdijk 
16, Reeuwijk, 01820 
17325), C. Kromwijk (pen
ningm.) 

OOSTERHOUT - Op 5 mei 
geen politieke borrel in Pub 
300. Volgende maand nor
maal. 

OUDER-AMSTEL - Op 12 
mei spreekt drs. Th.· Joekas 
(lid Tw. K.) voor afd. Ouder
Amstel over "Werknemers en 
zelfstandigen in de knel". 
Aanvang 20.15 uur, Scholen
complex Zonnehof, Duiven
dracht. 

SOEST - Mr. A. Kappeyne 
van de Coppello (lid Tw. K.) 
spreekt op 12 m.ei voor afd. 
Soest over de algehele poli
tiek. Aanvang 20 uur, Me
disch Centrum Soest. 

UITHOORN - H. Zwier in 
Uithoorn is door de leden-

Kopij voor deze rubriek in hetvolgend nummer dient 
de ~edactie bereikt te hebben op dinsdag 6 mei. 

Adres: 
Redactie Vrijheid en Democratie, Pieter de Hooghlaan 
87, Hilversum. i· 

De JOVD van Zuidlaren 
en omgeving 
organiseert vanavond 
(2 mei) in restaurant 
Sprookjeshof in 
Zuidlaren een politiek 
debat tussen het 
liberale GS-Iid van 
Drente, T. Willems en 
Luit Boer, voor de PvdA 
lid van Gedeputeerde 
Staten van Groningen. 
Vanaf 20.00 uur praten 
ze over ruimtelijke 
ordening en 
interprovinciale 
samenwerking. 
De JOVD in Rotterdam 
heeft het GPV-Kamerlid 
Jongeling uitgenodigd 
om te komen spreken 
over het 
evangelie in de 
politiek. De heer 
Jongeling komt op 1 5 
mei in het SSR-gebouw 
aan de Mauritsweg. 
Aanvang 20.00 uur. 

vergadering van afd. Uithoorn 
benoemd tot erelid. 
De heer Zwier is de oprichter 
van de afdeling geweest. 

VOORNE-PUTTEN -Het be
stuur van ondercentr. Voome
Putten is als volgt samenge
steld H. Verheij, voorz.; L. van 
Schagen, secr.; H. de Rid
der, penning: 

VRIES - Secr. van afd. Vries 
is geworden: E. Westerdijk, 
Dingspil 126, Vries (05921-
1661 ). 

WISCH - Op 12 mei spreekt 
L. de Beer (lid Tw. K.) in Sil
volde in Phoenix-Harbers over 
"Bouwen met De Beer". Aan
vang.20.15 uur. 

WOERDEN - Secr. van afd. 
Woerden is geworden: H. G. 

B.V. SCHEEPSWERVEN .. PIET HEIN" 

voonzettende de zaken der 

FIRMA W.SCHRAM & ZÖNEN 
NIEUWBOUW- EN REPARATIEWERVEN • "'ieuwbouw 

• Reparatie 
BOLNES - RingdiJk 488- Telex 26075 

Tei.01804-13644*en 
010-1392 75' 

• VerboUwen 
• Verlengen 
• 2 hellingen elk 115 m 

PAPENDRECHT - Noordhoek 35 
Tel.078-51222* 

• 2 dokken voor elk getij 
• Overdekt droogdok 
,• Hefdok voorschroefwisselen 

HANDBOEK VVD .•. 
... UW VRAAGBAAK! 

Nuttig en prakti,ch. U hebt altijd de jui,te feiten en 
gegeven' hiJ de hand. De losbladigbeid geeft u de 
verzekering, dat u op de hoogte hlijfl van wijzigingen en 
C\'Cntuc\e nieuwe opvattingen. 

HANDBOEK VVD informeert u over: 
Het heginsclprogramma 

- Adressen van partij- en alle aanverwante org<men. 
- Statuten en reglementen. 

HANDBOEK VVD 
in hand kost f 15, .... Supplementen worden he rekend 
tegen20ccnt per pagina. Voor uw hestelling kunt u 
gchruik maken van onderqaande hcstclstrook. 

-----------------~ 
BESTELSTROOK In open envelop zonder postzegel 

zenden aan: 
Uitgeverij Kluwer hv, 
Antwoordnummer 7. Deventer. 

Ondergetekende wenst te ontvangen: 
rechtsireeb/via de hoekbande I*:..-------
.... ex. ('IOE1Xl421Kl7) Handhoek VVD à f 15.- (incl. 
OB en excl. verzendkosten) met een abonnement op de 
'upplementen tot wederopzegging. 
Naam Functie .. 
Straat . Gironummer ... 
Woonplaat' . Handtekening 
' Doorhalen wal lllt'l van tocpav,ing Î<., 

Goenee, Magnolialaan 1, 
Woerden (03480 - 3758). 

IJSSELSTEIN -Op 12 mei 
spreekt voor de afd. IJssel
stein mevr. drs. N. Ginjaar..-
Maas (lid Tw. K.) over "libe
ralen in de branding". 
't Slqt, Touwlaan, IJsselstein. 
Aanvang 20.15 uur. 
Tot voorz. van de afd. is ge
kozen drs. A. Pl~ijmert. 

ZALTBOMMEL- Op 2 juni 
spreekt L. de Beer (lid Tw. KJ 
voor afd. Zaltbommel over L,i~ 
baraal woningbouwbeleid. 
Aanvang 20 uur, sociëteit 
"De Verdraagzaamheid", 
Waalkade 6; · 

ZEISTe.o.-Op 29 mei houdt 
A. Ploeg (lid Tw. K.} een eau~ 
serie voor afd. Zeist .. Aanvang 
20 uur, Boschlust. · 
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.vergaderin.g 
Op zaterdag 31 mei belegt de VVD een buitengewone alge
mene vergadering (openbaar) in het Congresgebouw te Den 
Haag. De agenda voor deze vergadering. welke om 10.00 
uljr begint, luidt als volgt: 

1. Opening door de voorzitter. 

2. Voorstel van het hoofdbestuur inzake het herziene reglement op de 
kandidaatstelling voor leden van de Eerste Kamer der Staten-Gene
raal. 
Door de jaarlijkse algemene vergadering van 14 en 15 maart 1975 is 
besloten hetzij artikel 9 hetzij artikel 1 0 van dit reglement zodanig te 
wijzigen dat tot uitdrukking komt dat de kandidatenlijst, zoals deze 
door de in artikel 7 bedoelde vergadering is opgesteld, de Statenfrac
ties tot advies dient en geen bindend karakter heeft. 
Over de tekst van artikel 9 c.q. artikel 10 wordt nog overleg gepleegd 
tussen het dagelijks bestuur, de commissie-Van de Vliet en het be
stuur van de Vereniging van Staten- en Raadsleden. 
Zodra overeenstemming is bereikt zal het voorstel terzake worden ge
publiceerd. 

3. Voorstellen van het hoofdbestuur inzake wijzigingen van het huis
houdelijk reglement in verband met de door het hoofdbestuur overge
nomen voorstellen van de Stichting Organisatie Vrouwen in de WD1) 

4. Voorstel van het hoofdbestuur tot verhoging van de contributie per 
1 januari 1976. 
Aangezien op grond van een door de afdeling Wisch gevraagde opinie
peiling tijdens de laatste algemene vergadering is gebleken dat de partij 
een verhoging van de contributie per 1 januari a.s. nodig acht, doet het 
hoofdbestuur het volgende voorstel tot verhoging van de contributie per 
1 januari 1976: 

gewone leden van 18 tot 27 jaar (01) thans f 20,00 straks f 25,
gewone leden van 27 tot 65 jaar (02) thans f 40,00 straks f 50,
gewone leden van 65 jaar en ouder (03) thans f 30,00 straks f 30,
inwonende gezinsleden van een lid (04) thans f 10,00 straks f, 12,50 
aspirant-leden jonger dan 18 jaar (05) thans f 10,00 straks f 12,50 

Het hoofdbestuur is bij de verhoging uitgegaan van een percentage van 
25 %. Alleen bij de groep van leden ouder dan 65 jaar, wier inko
men veelal achteruit gaat, wil het hoofdbestuur geen verhoging toe
passen. Diegenen onder deze groep die hun leeftijd niet wensen mee 
te laten tellen, vallen automatisch onder groep 02. 
Dat is een kwestie van eigen keuze. 
,.Vrijheid en Democratie": Van de geïnde contributie wordt voor zo
ver het de gewone leden van 18 jaar en ouder betreft (01, 02 en 03) 
eerst f 11 ,25 afgehouden ter voldoening van de kosten van toezen
ding van "Vrijheid en Democratie". 
Dit is noodzakelijk om de kostenstijging van papier, druk en redactie 
te kunnen dekken. 
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Voor wat de bij het hoofdbestuur ingeschreven leden betreft, is de 
daarna resterende contributie voor het hoofdbestuur. 

Voor wat de afdelingen en kamercentrales betreft zou het hoofdbestuur 
de volgende voorlopige verdeelsleutel willen voorstellen: 

44 % voor het hoofdbestuur 
42 % voor de afdelingen 
14 % voor de kamercentrales 

100% 

Op basis van het ledental per 1 januari j.l. zouden de uitkomsten voor 
en na de contributieverhoging leiden tot de navolgende cijfers. Deze 
cijfers zijn in zoverre niet geheel nauwkeurig, dat het ledental intus
sen is gestegen, maar ook rekening moet worden gehouden met niet
betaling door een zeker aantal leden. 

totale contributie oud: 2.498.970,00 
nieuw: 3.044.617,50 

voordelig saldo: 545.647.50 (+21.83 %) 

aftrekposten V. enD. oud: 574.101,00 
nieuw: 717.626,25 

voordelig saldo: 143.525,25 (+25%) 

Op de algemene vergadering in het voorjaar van 1976 kan beslist wor
den of de hier voorgestelde verdeelsleutel nog wijziging behoeft. 

5. Voorstellen van het hoofdbestuur inzake wijzigingen van statuten 
en huishoudelijk reglement in verband met de nadere regeling van 
ondercentrales en de besluitvorming over politieke resoluties en be
leidsprogramma's.1) 

6. Voorstellen van het hoofdbestuur inzake wijzigingen in samenstel
ling en taakstelling van het dagelijks bestuur en het hoofdbestuur.') 

1 ) De voorstellen, vermeld onder de agendapunten 3, 5 en 6, zijn gepubliceerd 
in het nummer van 24 januari 1975 van ,.Vrijheid en Democratie". 
De door de afdelingen en kamercentrales op deze voorstellen ingediende amen
dementen en wijzigingsvoorstellen zijn, met de adviezen van het hoofd
bestuur, afgedrukt op pagina 27 t/m 39 van dit nummer van ,.Vrijheid en 
Democratie". 

7. Sluiting door de voorzitter. 
Het hoofdbestuur van de WD, 

F. Korthals Altes, voorzitter. 
W. J. A. van den Berg, algemeen secretaris. 

NOTABENE 

De aandacht van de afdelingen wordt gevestigd op artikel 15 van de statuten 
van onze partij, dat luidt als volgt: 

1. De afdelingen worden op de algemene vergadering vertegenwoordigd door 
afgevaardigden, gekozen door de ledenvergadering van de afdeling: voor iedere 
afgevaardigde worden één of meer plaatsvervangers gekozen. 

2. Bij verkiezing van meer dan één afgevaardigde wordt tevens bepaald hoe
veel stemmen door iedere afgevaardigde, met inachtneming van het bepaalde in 
het volgende lid, zullen worden uitgebracht. 

3. De afdelingen brengen op de algemene vergadering stemmen uit in verhou
ding van het aantal leden der afdelin.gen op 1 januari respectievelijk 1 juli van 
het lopende jaar, waarbij het aantal leden van iedere afdeling naar boven wordt 
afgerond tot 50 of een veelvoud van 50, en voor iedere 50 leden één stem 
wordt uitgebracht 

4. De afdelingen, die na 1 januari van enig jaar zijn opgericht, brengen in het 
lopende jaar op de in het vorige lid vermelde wijze hun stemmen uit, waarbij het 
aantal stemmen wordt bepaald door het aantal leden, dat op de dag der ver
gadering bij de afdeling is ingeschreven. 

5. ledere afgevaardigde stemt op de algemene vergadering naar vrije overtui
ging, zonder bindend mandaat. 
6. Vóór de vergadering wordt door de afdelingen schriftelijk aan de algemeen 
secretaris bericht wie haar afgevaardigden zijn: indien een afdeling door meer 
dan één afgevaardigde wordt vertegenwoordigd, wordt tevens vermeld het 
aantal stemmen, dat door iedere afgevaardigde zal worden uitgebracht. De af
gevaardigden kunnen hun vertegenwoordiging overdragen aan andere afgevaar
digden van dezelfde of van een andere afdeling, mits zij hiervan schriftelijk ken
nis geven aan de algemeen secretaris. e 



Amendementen 

I. 6.1.0 
Voorstellen inzake WIJZigmgen 
van het huishoudelijk regle
ment in verband met de door 
het hoofdbestuur overgenomen 
voorstellen van de Stichting Or- · 
ganisatie Vrouwen in de VVD. : 

6.1.1 -art.13.2HR 
6.1.2 - art. 16.1.c H R 
6.1 .3 - art. 18 H R 
6.1.4 -art.21.1 HR 
6.1.5 -Toelichting 
.. Vrijheid en Democratie" van 
24 januari 1975, blz. 7/8. 

Amendementen 

6.1.1 - Artikel13.2 
Huishoudelijk reglement 

voor 
DenHaag 
De afdelingen en kamercentrales van de WO hebben op de 
voorstellen tot wijziging van statuten en huishoudelijk 
reglement, te behandelen in een buitengewone algemene 
vergadering op zaterdag 31' mei 1975 in het Congres
gebouw te 's-Gravenhage (aanvang 10.00 uur), een groot 
aantal amendementen ingediend. Wij drukken deze amen
dementen· hierbij af. 

Toepassing van artikel 10 van de 
statuten van de stichting organi
satie "Vrouwen in de WD" 
brengt mee dat inspraak van de 
vrouwen bij de kandidaatstelling 
een vanzelfsprekende zaak is. 

afdeling Eindhoven: 

• 

kamercentrale 
Leiden: 

Het onderdeel c vervalt. Een 
tweede volzin wordt opgenomen, 
luidende: "Indien de vertegen
woordigster van de kamercentra
le in de adviesraad van de stich
ting organisatie "Vrouwen in de 

1 VVD" geen deel uitmaakt van het 
' bestuur van de kamercentrale, 

woont zij de bestuursvergaderin
gen bij en heeft zij daarin een 
adviserende stem", 

Conform artikel 14 en 15 van 
de statuten worden de afdelin
gen op centralevergaderingen 
vertegenwoordigd door afge- i 

vaardigden, gekozen door de Ie- i 
denvergaderingen van de afde
lingen. Slechts de afgevaardigden 
der afdelingen hebben stemrecht. 
Het is duidelijk de bedoeling ge
weest om niet de leden. wonen-

Toelichting 

stuursleden volgens art. 16.1 a 
en b. 

6.1.4 - artikel 21.1 
huishoudelijk reglement 

kamercentrale 
Leiden: 

Amenderen als volgt: 
De zinsnede na .. van het bestuur" 
wijzigen in: .. artikel 16.1, tweede 

, volzin, is van overeenkomstige 
, toepassing". 

Toelichting 

0 kamercentrale 
Leiden: 

, de binf)en het gebied van de 
' centrale, maar de afdelingen par

tij te laten zijn in de centrale
vergaderingen. 

Er is geen bezwaar tegen om de 
bedoelde vertegenwoordigster zit
ting te doen hebben in het ka
mercentralebestuur. Niet aan te 
tonen is evenwel, waarom niet 
volstaan kan worden met de 
functie van adviserend lid. Het is 
volstrekt onjuist om de vertegen
woordigster in haar functie van 
adviserend lid te' karakteriseren 
als .. onvolwaardig". 

Deze wijziging is een uitvloei
sel van het amendement 'op arti
kel 16.1 Huishoudelijk Regle
ment. 

11. 6.2.1.0. en 6.2.2.0 

Het sub b gestelde vervalt. De 
letters c en d worden gewijzigd 
in onderscheidenlijk b en c. 
In sub c (oud) dan wel sub b 
(nieuw) wordt tussen "behoort" 
en "of' ingevoegd: .,in overleg 
met het bestuur van de plaat- ' 
selijke organisatie van de stich
ting organisatie .,Vrouwen in de 
WD"". 
Toelichting 

In verscheidene kamercentrales , 
bestaat geen gewestelijke orga
nisatie van de stichting "Vrouwen 
in de WD" (kamercentraleorga
nisatie). 
Een grotere integratie · van 
.. Vrouwen in de VVD" moet op 
afdelingsniveau plaatsvinden. 

Het lijkt ons wenselijk om bij de 
taakuitoefening van de kamer
centrales slechts die partijen te 
betrekken, .die reglementair partij i 
zijn. Indien het om de kandi
daatstelling ten behoeve van een 
orgaan van de Stichtinq Oroani-
satie Vrouwen in de WD gaat, 
kan deze stichting, of een af
vaardiging daarvan, ook als par
tij worden aangemerkt. 
Het komt de afdeling Eindhoven 
en Omstreken wenselijk voor het 
recht van kandidaatstelling te be
perken tot de onder a, b en c 
genoemde instanties. De afdeling 
Eindhoven en Omstreken stelt 
voor punt d te laten vervallen. 

6.1.2 - artikel 16.1.c 
huishoudelijk reglement 

0 afdeling Naarden 

Voorstellen inzake wijzigingen 
van statuten en huishoudelijk 
reglement in verband met de 
nadere regeling van ondercen
trales en de besluitvorming 
over politieke resoluties en 
beleidsprogramma's. 

6.2.1 .1 - art. 13 ST 
- Aan art. 16.1 HR sub c toe ! 6.2.2.1 _ art. 16 ST 
te voegen: 6.2.2.2 - art. 16 a en b nieuw 
indien deze niet reeds tot de on- ST 
der a. of b. van dit lid bedoelde 
bestuursleden der kamercentrale 
behoort. 

Toelichting 

Duidelijk te maken, dat de .. Vrou
wen" -vertegenwoordigster ook 
kan worden gekozen uit de be-

6.2.1.2 - art. 12 HR 
6.2.1.3. - art. 13 HR 
6.2.1.4 - art. 16 H R (behalve 

1.c) 
6.2.1.5- art. 17 HR 
6.2.1.6- art.19HR 
6.2.1.7 - art. 20 HR 
6.2.1.8 - art. 21.2 HR 



,.Vrijheid en Democratie" van 
24 januari 1975, blz. 8 en 9. 

Amendementen 
6.2.1.0 

0 afdeling 's-Graven
hage: 

Artikel 3. tweede lid huishoude
lijk reglement: 
de woorden .,de ondervoorzitter" 
worden vervangen door .,één of 
meer ondervoorzitters". 

Toelichting 

Het hoofdbestuur kan reeds meer 
dan één ondervoorzitter hebben. 
Een enkele afdeling kent deze 
mogelijkheid ook. Het is redelijk 
deze keuzemogelijkheid voor 
meer dan één ondervoorzitter 
ook vast te leggen voor de af
delingen en kamercentrales. 

• kamercentrale 
Leiden: 

Zowel in de Statuten als in het 
Huishoudelijk Reglement wordt 
.. ondercentrale" vervangen door 
,.regio" en wordt .,centralever
gadering van de ondercentrale" 
vervangen door .,regiovergade
ring". 

Toelichting 

De door het hoofdbestuur ge
bruikte term .. ondercentrale" 
duidt op een nieuw bestuurs
niveau onder de kamercentrale, 
dat als vierde bestuurslaag func
tioneert. Zoals in de inleiding op 
de amendementen van de kamer
centrale Leiden uitvoerig is uit
eengezet, bestaan tegen een 
vierde bestuurslaag als door het 
hoofdbestuur voorgesteld grote 
bezwaren, die aldus kunnen wor
den samengevat: 

1. een ver doorgevoerde cumu
latie van functies; 

2. overbelasting van kaderleden, 
doordat zij in meerdere bestu
ren tegelijk zitting dienen te 
nemen; 

3. onnodige beperking op een 
te laag niveau van de auto
nomie van de afdelingen door 
het toekennen van beslis
singsbevoegdheid aan de on-

28 

dercentrales (regio's). 

Op grond van het voorgaande 
wordt door de kamercentrale 
Leiden voorgesteld de term 
.. regio" te hanteren, welke duidt 
op een samenwerkingsverband 
met coördinerende, ·communi
catieve en adviserende taken. 
Overigens wordt voor een uit
gebreide toelichting terzake ver
wezen naar de pag. 38 en 39 van 
dit blad. 
6.2.7.1 - artikel 73 

statuten 

dit direct in de statuten vast te 
leggen. 
- Uit de overige voorstellen af
leidend, dat ondercentrales in het 
algemeen de grenzen der kamer
centrales niet zullen overschrij
den (momenteel is er slechts één 
uitzondering van geringe om
vang?), ·stellen wij voor dit be
ginsel ook vast te leggen, met 
zodanige omschrijving dat uitzon
deringen mogelijk zijn. 

- Ook de besturen van de be
trokken ondercentrales te horen. 
(Er van uitgaande, dat aldus ook 
de afdelingen voldoende kunnen 0 kamercentrale 

Leiden: 
! meespreken, hebben wij die niet 

uitdrukkelijk vermeld). 

Tussen de woorden .. vormen" en 
.. ondercentrales" (regio's) invoe
gen: .,in overleg met de des
betreffende kamercentrale". 

Toelichting 

Tussen het hoofdbestuur en de 
kamercentrale dient zowel over
leg plaats te vinden als over
eenstemming bereikt te worden 
over de indeling van het gebied 
van de kamercentrale in onder
centrales (regio's). omdat juist de 
kamercentrale in de praktijk het 
meest te maken heeft met het 
functioneren van de ondercen
trales (regio's) in haar gebied. 
De terminologie .,in overleg met" 
houdt in zowel overleg als over

(anders dan ,.na 

afdeling Naarden: 

toevoeging aan lid 4 (De afdelin
gen binnen door het hoofdbe
stuur vast te stellen grenzen 
vormen ondercentrales): Deze 
grenzen. welke in het algemeen 
de grens van een kamercentrale 
niet overschrijden, worden vast
gesteld en gewijzigd, gehoord de 
besturen van de betrokken ka
mercentrales en ondercentrales. ' 

Toelichting: 

- In het bestuursvoorstel, waarin 
de vorming van ondercentrales 
zowel in art. 13.4 Statuten als in 
art. 12.4 H R aan de orde komt, 
wordt pas in het HR bepaald, 
dat de besturen van de kamer
centrales worden gehoord; het 
lijkt ons eenvoudiger (en juister) 

6.2.2.0 - besluitvorming poli
tieke resoluties en be
leidsprogramma's 

kamercentrale Lei
den: 

toevoegen: voorstellen van alge
meen belang voor de partij. 

6.2.2. 1 - artikel 76 statuten· 

afdeling Naarden: 

Art. 16.4. Statuten; opnemen 
van facultatieve termijn: 
. . . . hebben het recht tot uiter

lijk 15 november, dan wel tot 
vier maanden vóór de jaarlijkse 
algemene vergadering, voorstel
len .... in te dienen. 

Toelichting: 

Naar gelang de algemene verga
dering later (dan 15 maart) wordt 
gehouden, kan de voor indiening 
van voorstellen geldende datum 
ook later worden gesteld. 

afdeling Eindhoven 

Daar vergaderingen vroegtijdig 
moeten worden gepland, is het 
niet gewenst deze vergaderin
gen afhankelijk te stellen van het 
tijdstip vçm verzending van de 
beschrijvingsbrief. 
De afdeling Eindhoven en Om
streken stelt derhalve voor om 
artikel 16, lid 6 als volgt te wijzi
gen: .. Tot uiterlijk vijf weken 

vóór de jaarlijkse algemene ver
gadering kunnen door centrale
vergaderingen van de etc." 

• Artikel 16.2: 
,.Indien het hoofdbestuur niet 
binnen twee maanden na ont
vangst van een zodanig verzoek 
een algemene vergadering heeft 
uitgeschreven, met inachtneming 
van een termijn van ten minste 
twee en ten hoogste vier weken, 
hebben de verzoekers het recht 
zelf tot het beleggen van de ver
gadering over te gaan en deze uit 
te schrijven met inachtneming 
van een termijn van ten minste 
twee en ten hoogste vier weken; 
een zodanige vergadering voor
ziet zelf in haar leiding. Indien 
niet ten minste tweederde van 
het aantal stemgerechtigde leden 
van de partij zich achter de ge
wenste besluiten van die verga
dering kan stellen - bijv: doordat 
daarvoor het aantal afdelingsver
tegenwoordigers ter vergadering 
te gering is- wordt binnen de ter
mijn van ten minste twee en ten 
hoogste vier weken een nieuwe 
vergadering uitgeschreven. In de 
aankondiging van die vergade
ring wordt vermeld, voor welke 
besluiten de vergadering wordt 
bijeengeroepen. In die tweede 
bijeenkomst kunnen alleen de 
desbetreffende besluiten door 
een tweederde meerderheid van 
het aanwezige aantal vertegen
woordige stemgerechtigde leden 
worden genomen. Zulke beslui
ten zijn dan rechtsgeldig." 

Opmerking: 
De door u voorgestelde tekst 
houdt naar wij menen het gevaar 
in, dat pressiegroepen binnen de 
partij (denk aan Nieuw Links 
binnen de PvdA) de kans zouden 
krijgen te domineren, ondanks 
hun misschien geringe aanhang. 

Artikel 16.5': ...... daarop zijn 
onder andere vermeld: 

a. de voorstellen van het hoofd
bestuur, voorzien van een toe
lichting. 

b. de voorstellen van 

Opmerking: 
Het komt ons onjuist voor, dat 



het dagelijks-bestuur. als onder
deel van het hoofd-bestuur apart 

~ v.oorstellen indient. waar het stre
ven van het hoofd-bestuur erop 
gericht is, het aantal voorstel
len van de afdelingen te beper
ken. 

Artikel 16.6: ...... amendemen
ten worden ingediend. Gelijke be
voegdheid komt toe aan het 
hoofdbestuur wat betreft de in ar
tikel 16.5 onder b. bedoel-
de ...... . 

6.2.2.2 - nieuw artikel 16 a en 
b statuten 

G afdelingNaarden: 

Art. 1 6 b Statuten: 

schrappen 
in lid 1 de laatste zin (Het hoofd
bestuur kan daarbij bepalen of de 
ondercentrale al dan niet wordt 
betrokken .... ) 

vergadert het hoofdbestuur in te
genwoordigheid van de secre
tarissen der kamercentrales of 
door het bestuur der kamercen
trale aangewezen plaatsvervan
ger, waarbij het hoofdbestuur 
kan besluiten . . . . daarmee in
stemmen. 

Toelichting: 

- Het schrappen van de in lid 
volgens het bestuursvoorstel 
voorziene mogelijkheid, dat de 
ondercentrales niet worden inge- ; 
schakeld. beoogt deze centrales ' 
bij toepassing van de in art. 16 b 
omschreven procedure daarin al- • 
tijd te betrekken, om de gevorm- . 
de regio's (ondercentrales) in- ' 
derdaad tot haar recht te doen 
komen als .. structurele eenheid". 
zoals blijkens de toelichting op 
het bestuursvoorstel wordt ge- ' 
wenst. 

en in lid 3 de zinsneden .. on- i 

derscheidenlijk van de kamercen
trale" in de eerste volzin, alsmede 

- Indien (ter voorkoming van ver
snippering) centralevergaderin
gen van ondercentrales wor
den gecombineerd (lid 3. slot). 
ligt een zwaardere gekwalificeer
de meerderheid voor het .. veto
recht". dus een lagere .. drempel" 
dan '/3 , in zo'n groter gebied 
voor de hand. 

.. van de kamercentrales en" en 

.. een aantal kamercentrales on
derscheidenlijk" in de tweede 
volzin; 

toevoeging aan lid 3: 
. in welk geval het vereiste sub b. 
wordt verminderd tot ten min
ste ·1/

4
. 

Schrappen van sub b. in lid 4. 
met aanpassing van dit lid tot: 
Vervolgens vindt een vergadering 
van de kamercentrale plaats die 
met gewone meerderheid van 
stemmen kan besluiten tot ver
vanging van door meer dan een 
ondercentrale ingediende amen
dementen die dezelfde strekking 
hebben door één amendement 
dat dezelfde strekking heeft als 
de onderscheidene door de on
dercentrales ingediende amen
dementen. De besturen van de 
kamercentrales zijn bevoegd .. 
gehouden. 

Aanpassing van de aanhef van 
lid 5 en invoeging van de moge
lijkheid tot plaatsvervanging van 
de secretaris der kamercentrale, 
tot de tekst: Na de ingevolge 
lid 4 gehouden centralevergade
ringen van de kamercentrales 

- Na de centralevergaderingen 
der ondercentrales is een be

' voegdheid voor de kamercentra
. les tot combinatie/vervanging 

van amendementen van onder-
centrales met eenzelfde strek
king alleszins op haar p1aats. 
(Lid 4 sub a.). Wij achten het 
echter niet juist, dat een (2/3 ) 

meerderheid der kamercentrale
vergadering een nieuw veto-recht 
zou hebben; voorstel om sub b. 
te schrappen. 

- Het lijkt practisch om de moge
lijkheid te openen. dat het be
stuur van een kamercentrale in 
plaats van de secretaris iemand 
anders kan aanwijzen, als (moge
lijk nauw bij diverse amende
menten betrokken) afgevaardig
de naar de vergadering van het 
hoofdbestuur, welke in lid 5 
wordt omschreven. 

Aanvulling van art. 16a Stat 
(op te nemen als lid 7 van art. 
16. met hernummering van 16b 
tot 16a): 

Buitengewone algemene verga-

deringen . . . . dan in de voor
gaande leden van dit artikel 
ten aanzien van de jaarlijkse al
gemene vergadering is voorge
schreven. 

Toelichting: 

Bekorting moet niet alleen moge
lijk zijn van de termijn welke 
voortvloeit uit de in 16.3 voor
geschreven datum. maar ook van 
de daarmede samenhangende 
termijnen uit 16.4 t/m 6. 

afdeling Wassenaar: 

art. 16a. 
Ongewijzigd. 

art. 16b.1. 
Het hoofdbestuur is bevoegd ter 
gelegenheid van in een algemene 
vergadering te behandelen be
leidsprograms of resoluties voor 
te schrijven dat de in de volgen
de leden van dit artikel omschre
ven procedure geldt, waarbij het 
tevens alle in acht te nemen 
termijnen vaststelt en tijdig be
kend maakt. 

art. 16b.2. 
Op aan de partij voorgelegde 
beleidsprograms en resoluties 
kunnen de ledenvergaderingen 
van de afdelingen amendemen
ten indienen, die schriftelijk ter 
kennis worden gebracht aan het 
bestuur van de kamercentrale 
waartoe de desbetreffende af
deling behoort. 

art. 16b.3. 
De centralevergadering van de 
kamercentrale besluit 
a. met gewone meerderheid van 

stemmen tot vervanging 
van door meer dan een af
deling ingediende amende
menten die dezelfde strekking 
hebben, door één amende
ment dat dezelfde strekking 
heeft als de onderscheidene 
door de afdelingen ingediende 
amendementen; 

b. met tenminste 1
/ 3 der uitge

brachte stemmen of een 
amendement zal worden in
gediend bij het hoofdbestuur. 
De besturen van de kamer
centrales zijn bevoegd te be
palen dat de centraleverga
deringen van een aantal ka
mercentrales gezamenlijk wor
den gehouden. 

art. 16b.4. 
Vervalt zoals voorgesteld en 
wordt: 
Na de ingevolge artikel 16b.3 
gehouden centralevergaderingen 
van de kamercentrales vergadert 
het hoofdbestuur in tegenwoor
digheid van de secretarissen van 
de kamercentrales, waarbij het 
hoofdbestuur kan besluiten tot 
vervanging van door meer dan 
een kamercentrale ingediende 
amendementen die dezelfde 
strekking hebben door één amen
dement dat dezelfde strekking 
heeft als de onderscheidene door 
de kamercentrales ingediende 
amendementen mits de verte
genwoordigers in het hoofdbe
stuur van de betrokken kamer
centrales daarmee instemmen. 
art. 16b.5. 
De algemene vergadering besluit 
ten aanzien van alle door de af
delingen ingediende amende
menten, voor zover deze inge
volge het bepaalde in artikel 
1 6b.3b. bij het hoofdbestuur zijn 
ingediend; indien de door de af
delingen ingediende amende
menten ingevolge het bepaalde 
in artikel 16b.3a. of 16b.4. zijn 
vervangen besluit de algemene 
vergadering slechts over deze 
vervangende amendementen. 

art. 16b.6. 
Ongewijzigde tekst van het voor
gestelde art. 16b. 7. 

• Artikel 1 6 b. 1 : 

.. Het hoofdbestuur is bevoegd ter 
gelegenheid van in een algemene 
vergadering te behandelen be
leidsprograms (verkiezingspro
gramma's e.d.) voor te schrij-
ven ...... . 

Opmerking: 

Door ons wordt voorgesteld het 
woord .. resoluties" te schrappen 
in verband met het gevaar, dat de 
afdelingen anders .. monddood" 
worden gemaakt en bij het 
hoofdbestuur op den duur het 
zicht gaat ontbreken op wat er 
in de afdelingen leeft. 

Artikel 1 6 b.2: 
.. Op aan de partij voorgelegde ~ 

~ .. ·.·····~ •All 



belaidsprograms kunnen de le
denvergaderingen van de afde
lingen .... ". 

• Artikel 16 b.5: 

...... in tegenwoordigheid van 
de secretarissen van de kamer
centrales, waarbij het hoofdbe
stuur kan besluiten tot vervan
ging van door meer dan één ka
mercentrale op belaidsprograms 
ingediende amendementen die 
dezelfde strekking hebben door .. " 

G kamercentrale Til-
burg: 

1. art. 16.b.3 sub b als volgt te 
wijzigen: 
met tenminste 1/ 3 der uitgebrach
te stemmen of tenminste 1

/ 3 

van het aantal afdelingen binnen 
het gebied van de ondercentrale 
of een amendement zal worden 
ingediend bij het hoofdbestuur. 

2. art. 16.b.4 sub b vervalt. 

3. art. 16.b.6 als volgt te lll(ijzi
gen: 
De algemene vergadering besluit 
ten aanzien van alle door de af
delingen ingediende amende
menten, voorzover deze ingevol
ge het bepaalde in artikel 16.b.3b 
bij het hoofdbestuur zijn inge
diend; etc. 

Toelichting 

Deze wijzigingen worden voorge
steld op grond van een tweetal 
overwegingen: a. de mogelijkheid 
scheppen, dat "minderheids
standpunten" gehonoreerd wor
den en b. het terugdringen van 
tijdrovende procedures. 

kamercentrale 
Leiden: 

Artike116.b.3. Statuten 

De voorgestelde bepalingen ver
vangen door: 

.,De vergadering van de onder
centrale (regio) overweegt de 
door de afdelingen bij haar inge
diende amendementen en voor
stellen en brengt daarover advies 

uit aan de kamercentrale. 
De besturen van de ondercen
trales (regio's) zijn bevoegd te be
palen dat de vergaderingen van 
een aantal ondercentrales (re
gio's) gezamenlijk worden ge
houden". 

Artikel 1 6.b.4 Statuten 

Amenderen als volgt: 

"Nadat de amendementen of 
voorstellen van de afdelingen en 
de in het derde lid bedoelde ad
viezen bij de kamercentrale zijn 
ingediend, vindt vervolgens .... 
enz." 
Voorts wordt in sub a "van door 
meer" gewijzigd in "van uit 
meer". 

Toelichting 

Onderschreven wordt de opvat
ting van het hoofdbestuur dat 
bij de vaststelling van verkie
zingsprogramma's e.d. coördina
tie van amendementen dient 
plaats te vinden. Hetzelfde zou 
moeten gelden voor voorstellen 
van algemeen belang voor de 
partij. 
Tegen de door het hoofdbestuur 
voorgestelde procedure bestaat 
echter het belangrijke bezwaar 
dat een vierde bestuurslaag 
wordt ingevoerd tussen de af
delingen en de kamercentrale. 
Aan ondercentrales dient een be
perkte taak toegekend te worden, 
t.w. op het gebied van coördi
natie en communicatie. In over
eenstemming daarmee wordt 
terzake van door afdelingen in
gediende amendementen (en 
voorstellen) aan de ondercentra
les een adviserende functie toe
gedacht. Op grond van het 
voorgaande gaat de voorkeur 
naar de term regio, die boven
dien in het praktisch gebruik 
voordelen biedt. 
Het voorgestelde amendement 
houdt in dat amendementen 
en voorstellen van afdelingen 
eerst in de betreffende onder
centrale (regio) moeten worden 
behandeld, waarna de onder
centrale (regio) vergadering daar
over advies aan de kamercentra
le uitbrengt. De kamercentrale
vergadering coördineert ver
volgens de amendementen van 
gelijke strekking en besluit om
trent de materiële inhoud. Daar
bij is de een-derde clausule 

van toepassing. Het verdient 
overweging zowel in kamercen
traleverband als landelijk in voor
komende gevallen een amende
mentencommissie in te stellen. 
Het voorgestelde amendement 
strekt er derhalve toe door een 
adviesprocedure een zeef in te 
bouwen zonder reeds op het ni
veau van de ondercentrale (regio) 
aan de autonomie van de af
delingen te tornen. 

~ afdeling .W den: 

16b.5. 

Leeuwar-

De afdeling stelt voor de woor
den "secretarissen van de kamer
centrales" te vervangen door 
"van elke kamercentrale een lid 
of vervanger". 

.fp,\ afdeling 's-Graven

..,., hage: 

16b.5. 
De woorden "mits de vertegen
woordigers in het hoofdbestuur 
van de betrokken kamercentra
les daarmee instemmen", wor
den vervangen door: 
mits de secretarissen van de be
trokken kamercentrales die in de 

i hoofdbestuursvergadering aan
wezig zijn, daarmee instemmen. 

Toelichting 

Voorgeschreven wordt in het 
nieuwe artikel 16 · b.5. dat, als 
het hoofdbestuur vergadert over 
samenvoeging van amende
menten uit verschillende kamer
centrales, de secretarissen van 
de kamercentrales aanwezig zijn, 
kennelijk om toelichting te geven 
op de amendementen uit die 
kamercentrale. Kennelijk wil men 
niet het H B-lid uit die kamer
centrale dan in een dubbelrol 
brengen in die zin dat hij tege
lijkertijd enerzijds een ",andelijke 
opstelling" als HB-Iid dient te 
hebben en anderzijds de belan
gen van zijn centrale moet be
hartigen. 
Het is dan onlogisch om een 
halve alinea later het veto-recht 
over samenvoeging weer wel 
aan het HB-Iid te geven. De 
secretarissen zijn gekomen om 
tegenover het ",andelijk denken
de" HB hun kamercentralebe-

langen te verdedigen en kunnen 
dan ook het beste die rol blij
ven vervullen bij het eventueel 
uitspreken van het veto. 

afdeling 
dam: 

Am ster-

16 b.5. toevoegen: Indien een 
secretaris van een kamercen
trale verhinderd is de vergadering 
bij te wonen kan hij door een 
ander bestuurslid, niet zijnde lid 
van het hoofdbestuur, worden 
vervangen . 

6.2.1.2 - artikel 12 
huishoudelijk regle
ment 

afdeling Naarden: 

intrekken ( 13.4 statuten 
volgens amendement Naarden en 
13.4 huish. regl. vormen volledi
ge regeling) of redactioneel 
aanpassen (commissie tot her
schrijving). 

~ kamercentrale '*' Leiden: 
12.4 
"gehoord" wordt gewijzigd in "in 
overleg met". 

Toelichting 

In overeenstemming met het 
amendement terzake van artikel 
13.4 Statuten dient artikel 12.4 
Huishoudelijk Reglement aange
past te worden. Verwezen wordt 
naar de toelichting op het eerst
genoemde amendement. 

e afdeling Epe: 

Artikel 12, lid 4, laatste volzin, 
van het huishoudelijk reglement 
wordt gelezen: 
Deze grenzen worden vastgesteld 
en gewijzigd, gehoord de bestu
ren van de desbetreffende kamer
centrales en afdelingen. 

Toelichting 

Het kan niet de bedoeling van 
het hoofdbestuur zijn de voor 
de afdelingen zo belangrijke be-



slissing tot samenvoeging in een 
ondercentrale te nemen over de 
hoofden van die afdelingen heen. 
Er kunnen in de afdelingen ar
gumenten bestaan voor of tegen 
opname in een bepaalde onder
centrale, die niet bekend zijn 
bij het hoofdbestuur of/en de 
kamercentrale. Het lijkt dan ook 
juist, en in overeenstemming met 
de liberale beginselen, de in
spraak van de afdelingen evenals 
die van de kamercentrale in deze 
bepaling op te nemen. 

Opmerking 

Hoe bij de laatste, pasgeleden 
ontvangen aanvullingen van het 
losbladig Handboek van de partij, 
voordat de algemene vergadering 
een beslissing heeft genomen 
over het instellen van ondercen
trales en de daarbij te volgen 
procedure, reeds een volledige 
lijst van deze ondercentrales met 
de daarin samengevoegde afde
lingen kon worden opgenomen 
(blz. A 35 t/m 64), is de afde
ling Epe allerminst duidelijk. Zij 
is bereid aan te nemen, dat het 
hier gaat om een voorlopige 
schets, waarover kan worden ge
praat, indien en nadat art. 12, 
lid 4, door de algemene verga
dering is aangenomen. 

6.2.1.3 - artikel 13 
huishoudelijk regie-
ment 

• afdeling Naarden: 

Wijziging van art. 13.1 H R slot 
in verband met nieuw 13.4 HR: 
. . . . bevorderen zij de propa

ganda, alsmede het goede ver
loop van de werkzaamheden der 
ondercentrales en afdelingen, be
houdens het bepaalde in lid 4 
van dit artikel. 

Toelichting: 

Volgens nieuw 13.4 H R worden 
de ondercentrales belast met 
(onder andere) de bevordering 
van oprichting van afdelingen en 
correspondentschappen. Als zo
danige bevordering primair tot 
de taak van de ondercentrales 
behoort, behoeft/behoort zij niet 
meer voor te komen in 13.1 
(raak Kamercentrales). 
Voor zover nieuw 13.4 H R ook 
coördinatie van werkzaamheden 

opdraagt aan ondercentrales, be
hoort dergelijke coördinatie even
min meer tot de taak van de 
kamercentra les. 

6.2.1.4 - artikel 16 
huishoudelijk regle
ment (behalve 16.1 c) 

afdeling Wassenaar: 

art. 16.1 
Het bestuur van een kamercen
trale, waarvan het gebied niet 
samenvalt met dat van één af
deling, bestaat uit: 

a. een voorzitter, een ondervoor
zitter, een secretaris en een 
penningmèester, in functie ge
kozen door de centrale ver
gadering uit de leden beho
rende tot de afdelingen bin
nen het gebied van de kamer
centrale. 

b. ten hoogste vier leden, in 
een functie gekozen, waar
onder die van af te vaardi
gen lid van het hoofdbestuur, 
door de centrale vergadering 
uit de leden behorende tot de 
afdelingen binnen het gebied 
van de kamercentrale; 

c. een vertegenwoordiger van 
elke ondercentrale binnen het 
gebied van de kamercentrale, 

·gekozen door de. centralever
gadering van de ondercentrale 
uit het bestuur van de onder
centrale; 

d. de vertegenwoordigster van 
de kamercentrale in de ad
viesraad van de Stichting Or
ganisatie Vrouwen in de 
WD. 

Een van de leden van het bestuur 
wordt in het bijzonder belast met 
de organisatie van de propagan
da. 
Het reglement van de kamercen
trale kan bepalen dat geen ver
tegenwoordigers van de onder
centrales als onder c. bedoeld, 
zullen worden aangewezen, voor 
zover een of meer van de onder 
a. of b. genoemde leden van het 
bestuur reeds tot de desbetref
fende ondercentrales behoren. 

• Artikel 16.1 : 
" .... van de propaganda. 
Het reglement van de kamercen-

trale dient te bepalen, dat geen 
vertegenwoordigers van 

Opmerking: 

In het bestuur van de kamercen
trales hebben de vertegenwoordi
gers van staten- en/of ondercen
trales in verhouding tot het totaal 
aantal bestuursleden een betrek
kelijk sterke positie. Het is daar
om onzes inziens van belang, de 
in functie gekozen bestuursleden 
niet uit de besturen der staten
en/of ondercentrales te require
ren. Bovendien moet naar wij 
menen zoveel mogelijk worden 
vermeden, dat bepaalde perso
nen in onze partij me~ teveel 
taken worden belast. 

Artikel 1 6.2: 

" .... van de propaganda. 
Het reglement van de ondercen
trale dient te bepalen, dat geen 
vertegenwoordigers als onder b 
bedoeld " 

~ afdeling 's-Graven
~ hage 

Artikel1 6. 1 
in onderdeel a. worden de woor
den "de ondervoorzitter" ver
vangen door: tenminste één on
dervoorzitter. 

Toelichting 

Het hoofdbestuur kan reeds meer 
dan één ondervoorzitter hebben. 
Een enkele afdeling kent deze 
mogelijkheid ook. Het is redelijk 
deze keuzemogelijkheid voor 
meer dan één ondervoorzitter 
reglementair ook vast te leggen 
voor de afdelingen en kamer
centrales. 

~ kamercentrale 
~ Dordrecht: 

artikel16.1: 

Het bestuur van een Kamer
centrale, waarvan het gebied 
niet samenvalt met dat van één 
afdeling, bestaat uit: 

a. een voorzitter, een onder
voorzitter, een secretaris en 
een penningmeester, 
in functie gekozen door de 
centrale vergadering uit de Ie-

den behorende tot de afdelin
gen binnen het gebied van de 
Kamercentra Ie. 

b. een vertegenwoordiger van 
elke Ondercentrale binnen 
het gebied van de Kamer
centrale, gekozen door de on
dercentralevergadering. 

c. eèn vertegenwoordigster van 
de Kamercentrale in de Ad
viesraad van de Stichting Or
ganisatie Vrouwen in de WD. 

d. een of meer extra-leden voor 
speciale functies en/of verte
genwoordigingen, te bepalen 
bij reglement van de Kamer
centrale. 

Een van de leden van het Be
stuur wordt in het bijzonder be
last met de organisatie van de 
propaganda. 

! Het reglement van de Kamer
centrale kan bepalen dat geen 
vertegenwoordigers van de On
dercentrale als onder "b" be
doeld, zullen worden aangewe
zen voor zover een of meer van 
de onder "a" genoemde leden 
van het bestuur reeds tot de 
desbetreffende ondercentrales 
behoren. 

artikel 16.2: 

Het bestuur van de Ondercentra
le, waarvan het gebied niet sa
menvalt met dat van één af
deling, bestaat uit: 

a. tenminste één vertegenwoor
diger van elke afdeling binnen 
het gebied van de Ondercen
trale, gekozen door de leden
vergadering van de afdeling. 

b. de vertegenwoordiger in de 
Kamercentrale wanneer niet 
één der onder "a" genoemde 
leden deze functie vervult. 

De voorzitter, ondervoorzitter, 
secreta•:s en penningmeester 
worden in functie gekozen door 
de centrale vergadering uit de 
onder "a" genoemde leden. 

Een van de leden van het bestuur 
wordt in het bijzonder belast met 
de organisatie van de propagan
da. 

Indien voorstel B betreffende 
hoofdbestuursleden wordt aan
vaard, moet nog worden toege
voegd: 

e. de vertegenwoordiger van het >> 



Hoofdbestuur uit dit Kamer
centralegebied. 

Toelichting 

De Kamercentrale Dordrecht on
derschrijft de noodzaak van ge
reglementeerde organisatie-vor
men, maar is van mening, dat 
de voorgestelde constructie enige 
aanpassing verdient.• 

De constructie is iets te star en 
biedt te weinig gelegenheid aan 
die personen, die werkelijk een 
bijdrage willen leveren aan de 
functionering van de bestuurs
organen. 

Culminatie van functies dient 
waar mogelijk vermeden te wor
den en is om verschillende rede
nen ongewenst: 

- te veel verenigd in één persoon; 
- overbelasting van één persoon; 
- benodigde en beschikbare tijd 

van één persoon; 
- te verwachten weerstand van 

leden om deze uitgebreide 
taken te aanvaarden. 

Uit de voorstellen blijkt n.l., dat 
het vrijwel onvermijdelijk is, dat 
de vertegenwoordiger van de 
Ondercentrale in de Kamercen
trale, tevens bestuurslid van een 
afdeling zou moeten zijn, het
geen inhoudt, dat men 3 functies 
zou moeten gaan vervullen. 

Om deze opeenstapeling van 
functies te vermijden worden in 
de betrokken voorstellen moge
lijkheden geschapen, een betere 
spreiding te verkrijgen. 
In de voorstellen wordt dit ge
vonden door de woorden te 
schrappen .. UIT HET BESTUUR 
VAN". 
Een zekere verruiming van het 
aantal leden van de Kamer- en 
Ondercentrale wordt enerzijds 
verkregen door een .. sub - d -
toevoeging" (Kamercentrale art. 
16.1.) en anderzijds .. tenminste" 
(Ondercentrale art. 16.2). 

Een uitbreiding van het Kamer
centrale-bestuur kan gewenst zijn 
wanneer behoefte wordt gevoeld 
aan een extra-vertegenwoordi
ging vanuit een bepaald gebied 
of wanneer men de propaganda
functionaris niet onder de On
dercentrale-vertegenwoordigers 
vindt. 

.. Tenminste" is toegevoegd om 
de mogelijkheid te scheppen de 
meest geschikte persoon in een 
functie te verkrijgen, zonder dat 
deze tegelijkertijd is belast met 
de afdelings-vertegenwoordiging. 

In het algemeen zal overigens 
een Ondercentrale-bestuur, be
staande uit alleen de vertegen
woordigingen van de afdelingen, 
voldoende groot zijn. 

De voorkeur van de K.C.-Dor
drecht gaat bij art. 16.1 uit naar 
voorstel B. 

• afdeling Naarden: 

Art. 16.1 HR en 16.2 HR; wijzi
ging van de aanhef sub b: 
b. Tenminste één vertegenwoor
diger . . . . van de ondercen
trale. resp. afd.; (daarop aan
sluitend: .. het reglement .... 
kan bepalen .... behoren") 

Toelichting: 

.. Een vertegenwoordiger" te ver
vangen door .. tenminste één .... " 
omdat een centrale behoefte kan 
hebben aan een groter bestuur 
dan met één vertegenwoordiger 
van elke ondercentrale resp. af- i 
deling, c.q. omdat een ruimere i 
vertegenwoordiging uit de cen
trales resp. afdelingen gewenst ' 
kan worden geacht. Mogelijkheid 
daartoe in reglement openen. 

kamercentrale 
Leiden: 

Artike116.1 
Huishoudelijk reglement 

Amenderen als volgt: 

b. een aantal leden, gekozen 
door de centralevergadering 
uit de leden binnen het gebied 
van de kamercentrale. 

De laatste volzin van artikel 16.1 
wordt gewijzigd in: 

.. Ter bevordering van de commu
nicatie pleegt het bestuur van de 
kamercentrale periodiek overleg 
met de besturen van de onder
centrales (regio's) gezamenlijk. 
Voorts belast het bestuur van de 
kamercentrale ieder van zijn ! 
leden met het onderhouden van t 

contacten met een bepaalde on
dercentrale (regio)". 

Toelichting 

Het voorstel van het hoofdbe
stuur leidt tot een overbelasting 
van kaderleden, die in meerdere 
besturen zitting moeten nemen 
en tot een ver doorgevoerde en 
verplichte cumulatie van functies. 
De huidige wijze, waarop het 
kamercentralebestuur wordt sa
mengesteld, dient gehandhaafd 
te worden. Wel dient het kamer
centralebestuur regelmatig over
leg te plegen met de regiobe
sturen in het zgn. regio-over
legorgaan en dient voorts ieder 
kamercentralebestuurslid het 
contact met een bepaalde regio 
te onderhouden. Een goede 
communicatie is daarmee ver
zekerd. 
Bij de verkiezing van leden van 
het bestuur van de kamercentra
le verdient het aanbeveling de 
regionale spreiding zoveel mo
gelijk te bevorderen. 

Artikel 1 6.2 
Huishoudelijk reglement 

Onderdeel b amenderen als volgt: 
b. een aantal leden gekozen 

door de centralevergadering 
(regiovergadering) uit de le
den binnen het gebied van de 
ondercentrale (regio). 
De artikelen 14 en 15 zijn 
van overeenkomstige toe
passing. 

De voorgestelde laatste volzin 
van art. 16.2 wordt vervangen 
door: .. Ter bevordering van de 
communicatie binnen de onder
centrale (regio) belast het bestuur 
van de ondercentrale (regio) ieder 
van zijn leden met het onder
houden van contact met een be
paalde afdeling". 

Toelichting 

Overeenkomstig het amende
ment op artikel 16.1 met be
trekking tot de samenstelling van 
het kamercentralebestuur wordt 
in dit amendement met betrek
king tot het bestuur van de on
dercentrale (regio) de cumulatie 
van functies, de overbelasting 
van kaderleden en de beperking 
in de keus van geschikte kandi
daten, die in het voorstel van het 
hoofdbestuur liggen besloten, 
vermeden. De in het amende-

ment voorgestelde communica
tielijnen komen overeen met die 
tussen het kamercentralebestuur 
en de ondercentrales (regio's). 

Artikel. 16.3 Huishoudelijk 
reglement 

De voorgestelde tekst vervangen 
door: 

.. Het bestuur van een statencen
trale, waarvan het gebied niet 
samenvalt met dat van een afde
ling en evenmin met dat van een 
ondercentrale (regio). bestaat uit: 

a. een voorzitter, een ondervoor
zitter, een secretaris en een 
penningmeester, in functie ge
kozen door de vergadering 
van de statencentrale uit de 
leden behorende tot de afde
lingen binnen het gebied van 
de statencentrale; 

b. een aantal leden, gekozen 
door de vergadering van de· 
statencentrale uit de leden 
behorende tot de afdelingen 
binnen het gebied van de 
statencentra Ie. 

De artikelen 14 en 15 zijn van 
overeenkomstige toepassing." 

Toelichting 

Tegen de door het hoofdbestuur 
voorgestelde regeling bestaan 
grote bezwaren. Het vooropstellen 
van de ondercentrale (regio). 
waarin toevallig het hoofdstem
bureau is gevestigd, stelt de 
andere ondercentrales (regio's) 
ten achter. Aangezien de staten
centrale belangrijke bevoegd
heden heeft met betrekking tot 
de opstelling van de kandidaten
lijst voor de Provinciale Staten, 
is dit volstrekt verwerpelijk. Het 
verdient daarom de voorkeur de 
bestaande constructie te hand
haven: de statencentraleverga
dering wordt gevormd door de af
gevaardigden van de afdelingen 
(en is toegankelijk voor alle 
leden van de desbetreffende afde
lingen) en kiest het bestuur. De 
regionale verdeling van de be
stuurszetels wordt aan de ver
gadering overgelaten. 

afdeling Eindhoven: 

Het komt de afdeling Eindhoven 
en Omstreken wenselijk voor dat 



het bestuur van een kamercen
trale bestaat uit: 

a. leden die zich speciaal belasten 
met de voorbereiding en de 
uitvoering van de besluiten 
van de centralevergadering. 

b. leden die de kontakten onder
houden met de besturen van 
de ondercentrales. 

c. een vertegenwoordigster van 
de Stichting Organisatie Vrou
wen in de WD. 

Het komt de afdelingsvergade
ring ook wenselijk voor dat de 
leden onder b. genoemd, deel uit
maken van het bestuur van de 
ondercentrales. 

Vanwege de uitgebreidheid van 
de funkties als onder 16.1.a be
doeld en de dubbelfunkties van 
de vertegenwoordigers onder 
16.1.b bedoeld, alsook de be
langrijkheid van de met de pro
paganda belaste funktionaris 
(tevens lid van de L.P.C. en voor
zitter van de regionale propa
gandacommissie), alsmede de 
vele kontakten van genoemde 
funktionaris naar buiten de ka
mercentrale, acht de afdeling 
Eindhoven en Omstreken .het 
wenselijk genoemde propagan
dafunktionaris onder 16.1.a. in 
funktie te benoemen. 

Tevens acht de afdeling het wen
selijk om naast de onder 16.1.a 
genoemde funktionarissen ande
ren te kunnen benoemen. 

Gezien de belangrijkheid van de 
kontakten tussen het bestuur 
van de kamercentrale en het be
stuur van de ondercentrales, als
mede de uitgebreidheid van de 
funkties onder 16.1.a, lijkt het niet 
wenselijk de funkties onder 16.1.b 
fakultatief te stellen. 

De afdeling Eindhoven en Om
streken stelt voor het voorstel 
van het hoofdbestuur als volgt 
te wijzigen. 

16.1 Het bestuurvan een kamer
centrale, waarvan het gebied niet 
samenvalt met dat van één onder
centrale, bestaat uit: 

a. tenminste een voorzitter, een 
ondervoorzitter, een secretaris, 
een penningmeester en een 
propagandaleider, in funktie 
gekozen door de centralever
gadering uit de leden beho-

rende tot de afdelingen binnen 
het gebied van de kamercen
trale. 

b. een vertegenwoordiger van 
elke ondercentrale binnen het 
gebied van de kamercentrale, 
gekozen door de centralever
gadering van de ondercentrale 
uit het bestuur van de onder
centrale. 

c. de vertegenwoordigstervan de 
kamercentrale in de advies
raad van de Stichting Orga
nisatie Vrouwen in de WD. 

Tevens stelt de afdeling Eindhoven 
en Omstreken voor artikel 16.2.a 
te wijzigen als onder 16.1 .a be
doeld. Ook stelt ze voor artikel 
16.4 als volgt te wijzigen: "De 
reglementen van de centrales 
kunnen bepalingen bevatten dat 
de leden onder artikel 16.1.a en 
16.2.a tezamen het dagelijks be
stuur vormen. 

kamercentrale 
Tilburg 

1. art. 16.1 sub b als volgt te 
wijzigen: 
een .vertegenwoordiger van 
elke ondercentrale binnen het 
gebied van de kamercentrale, 
gekozen door de centralever
gadering van de ondercentrale 
uit het bestuur van de onder
centrale dan wel onder goed
keuring van de centralever
gadering van de kamercen
trale uit de leden van de 
ondercentrale; 

2. art. 16.2 sub b als volgt te 
wijzigen: 
een vertegenwoordiger van 
elke afdeling binnen het ge
bied van de ondercentrale, 
gekozen door de ledenverga
dering van de afdeling uit het 
bestuur van de afdeling dan 
wel onder goedkeuring van de 
centralevergadering van de 
ondercentrale uit de leden van 
de afdeling. 

Toelichting 

Met deze wijzigingen wordt de 
mogelijkheid open gelaten, dat 
een ander lid van de ondercen
trale onderscheidenlijk van c;le af
deling gekozen kan worden, indien 
een bestuurslid van de ondercen
trale onderscheidenlijk van de af
deling niet voor deze functie be
schikbaar is. 

afdeling 
Oegstgeest: 

16.2.b "een vertegenwoordiger 
plus een plaatsvervanger van elke 
afdeling binnen het gebied van 
de ondercentrale gekozen door 
het bestuur van de afdeling uit 
het bestuur van de afdeling." 

Toelichting: 

De afdeling Oegstgeest van de 
WD ziet de ondercentrale, c.q. 
regio, nietals een vierde bestuurs
laag. Volgens de afdeling Oegst
geest moet de ondercentrale ge
zien worden als een orgaan dat 
in het bijzonder belast is met het 
bevorderen van de communicatie 
tussen de Kamercentrale en de 
afdelingen. Dit naast de andere 
taken zoals genoemd in de alge
mene toelichting van het Hoofd
bestuur onder punt 6.2.1. 
Om te zorgen dat het contact 
tussen de ondercentrale en het 
afdelingsbestuur, ook bij even
tuele verhindering van de officiële 
vertegenwoordiger, gehandhaafd 
blijft, stellen wij de keuze van een 
plaatsvervanger voor. 
De voorgestelde regeling werkt 
reeds gedurende meer dan vijf 
jaar tot volle tevredenheid binnen 
de regio Leiden .e.o. 

afdeling 
Barendrecht: 

aanvulling 16.3: 

Het Bestuur van een Statencen
trale waarvan het gebied niet 
samenvalt met dat van één afde
ling en evenmin met dat van één 
ondercentra Ie, wordt gevormd uit 
de besturen van de Ondercentra
les, behorende tot die Staten
centrale, zodanig dat uit iedere 
Ondercentrale twee vertegen
woordigers zitting hebben. 
De functies van voorzitter, onder
voorzitter, secretaris en penning
meester worden onderling ver
deeld tenzij de centrale vergade
ring anders besluit. 

Toelichting: 

De door het H.B. voorgestelde 
samenstelling van het Staten~· 

Centralebestuur dwingt het Be
stuur der Ondercentrale, welke 
met name genoemd wordt als 
die, waarin het hoofdstembureau 

is gevestigd, tot extra taken, die, 
hoewel deze slechts éénmaal per 
vier jaar voorkomen, bezwaarlijk 
kunnen zijn. Dit geldt met name 
voor wat betreft de functie van 
secretaris. 
De voorgestelde constructie van 
dit artikel creëert bovendien een 
bestuur, dat o.i. te log overkomt. 
Een bestuur, gevormd 'uit verte
genwoordiging, uitsluitend van
uit de Ondercentrales, lijkt ons 
meer gewenst. 

afdeling Epe: 

Artikel 16, lid 1, tweede alinea, 
van het huishoudelijk reglement 
wordt gelezen: 
Een van de leden van het bestuur 
wordt in het bijzonder belast met 
de bevordering van de propagan
da. 
Artikel 16, lid 2, tweede alinea, 
van het huishoudelijk reglement 
wordt gelezen: 
Een van de leden van het bestuur 
wordt in het bijzonder belast met 
de coördinatie van de propagan
da. 

Toelichting: 

"Organisatie van de propaganda" 
in de voorgestelde tekst gaat 
veel verder dan en is niet in over
eenstemming met "bevorderen zij 
de propaganda" (taakomschrij
ving kamercentrale, art. 13, lid 1) 
en "de coördinatievan werkzaam
heden . . . . met betrekking tot 
de . . . . propaganda" (taakom
schrijving ondercentrale, art. 13, 
lid 4). Deze taakomschrijvingen 
acht de afd. Epe juist. H.i. is het 
nodig, dat de taken ten aanzien 
van de propaganda duidelijk wor
den aangegeven in niet mis te 
verstane termen: 
a. het dagelijks bestuur van de 

partij regelt de propaganda 
(art. 19, lid 2 van de statuten), 
waarbij de commissie, bedoeld 
in art. 27, adviseert; 

b. het bestuur van de kamercen
trale bevordert, volgens aan
wijzingen van het hoofdbe
stuur, de propaganda in de 
kamercentrale; 

c. het bestuur van de ondercen
trale coördineert, eventueel 
volgens suggesties van de 
kamercentrale, de propaganda 
in de ondercentrale; 

d. de besturen van de afdelingen ~ 

•• 
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organiseren en voeren de 
propaganda aan de hand van 
de aanwijzingen van het hoofd
bestuur, zo nodig gestimuleerd 
door de kamercentrale en ge
coördineerd door de onder
centrale. (En het zijn de afde
lingen, die de propaganda 
betalen.) 

In artikel 16, lid 4, van het huis
houdelijk reglement wordt voor 
.. het met de organisatie van de 
propaganda belaste bestuurslid" 
gelezen: het met de bevordering 
dan wel de coördinatie van de 
propaganda belaste bestuurslid. 

Toelichting: 

Dit vloeit voort uit de onder A 
voorgestelde wijzigingen. 

6.2.1. 7 - artikel 20 huishoudelijk 
reglement 

• kamercentrale 
Leiden: 

20.2 Aan de volzin het volgende 
toevoegen: 
.. en is de vergadering van de 
ondercentrale (regio) tevens ver
gadering van de statencentrale". 

Toelichting: 

De parallel met artikel 20.1 wordt 
op deze wijze doorgetrokken. 

6.2.1.9 

(Nieuw) 

afdeling Epe 

Wijziging van artikel 38 lid 2 van 
het huishoudelijk reglement, sa
menhangend met de voorgestelde 
invoering van ondercentrales
nieuwe- stijl. 

In artikel 38, lid 2, van het huis
houdelijk reglement wordt voor 
.. afdelingen en kamercentrales" 
gelezen: afdelingen en centrales. 

Toelichting: 

Ook de nieuw in te stellen onder
centrales zullen onkosten hebben, 
die uit de opbrengst van de con
tributies dienen te worden ver
goed. Hetzelfde geldt voor de -
geringere - onkosten van de sta
tencentrales. Het zou onjuist zijn 

deze onkostenvergoeding in het 
huishoudelijk reglement ongere
geld te laten. waardoor deze cen
trales in de praktijk - zoals thans 
bij de statencentrales voorkomt, 
met alle moeilijkheden van dien -
genoopt zouden zijn een beroep 
te doen op de afdelingen. Dit 
zou ook de zelfstandigheid ten 
opzichte van de afdelingen on
gunstig kunnen beïnvloeden . 

kamercentrale 
Leiden: 

Voorstel van de kamercentrale 
Leidt\n inzake de financiële rege
ling m.b.t. ondercentrales (regio's). 

Artikel 38.3 Huishoudelijk regle
ment 

In artikel 38 wordt een derde lid 
opgenomen, luidende: 

.. 3. Het bestuur van de kamer
centrale draagt jaarlijks van 
de ontvangen afdrachten, als 
bedoeld in het tweede lid, 
door de centralevergadering 
vast te stellen bedragen af 
ten behoeve van de onder
centrales (regio's), die binnen 
de grenzen van de kamer
centrale liggen." 

Toelichting: 

In de voorstellen van het hoofd
bestuur ontbreekt een financiële 
regeling t.a.v. de ondercentrales 
(regio's). In het onderhavige voor
stel stelt de kamercentraleverga
dering jaarlijks de aan de onder
centrales (regio's) uit te keren be
dragen vast. Elke kamercentrale 
kan dan rekening houden met de 
specifieke omstandigheden bin
.nen haar gebied (zoals bijv. de 
omvang van de verschillende 
ondercentrales (regio's) en de 
door deze te ondernemen activi
teiten). zodat een afgewogen toe
deling van financiële middelen 
kan plaatsvinden. Overigens ver
dient bij de in het vooruitzicht 
gestelde contributieverhoging ook 
de financiële positie van de 
ondercentrales (regio's) de aan
dacht. 

111. 6.3.0 

Twee alternatieve voorstellen· 
van het hoofdbestuur inzake 
wijzigingen in samenstelling en 

taakstelling van het dagelijks 
bestuur en het hoofdbestuur. 

6.3. 1-art.18.3 t/m6ST(A+B) 
6.3. 2-art.19 ST(A+Bl 
6.3. 3-art.22 HR(A+B) 
6.3. 4-art.22a HR(A-B) 
6.3. 5 -art. 23 HR (lid 1 t/m 5en 

lid7t/m9 
A+B) 
(lid 6 en lid 10 
A-B) 

6.3. 6-art.24 HR(A+Ben 
A-B) 

6.3. 7 -art. 25 HR 
6.3. B-art. 26 HR 
6.3. 9-art. 27 HR 
6.3.1 0 -art. 28 HR 
6.3.11 -art. 31 HR(A-B) 
6.3.12-art.32 HR(A-Ben 

A+B) 

.. Vrijheid en Democratie" van 
24 januari 197 5, blz. 1 0 tl m 14. 

Amendementen 
6.3. 1 - artikel18 statuten 

~ kamercentrale 
~ Leiden: 

Artikel18.5 Statuten 
Toevoegen de volgende zin: 

.. Na een onafgebroken zittings
periode in het dagelijks bestuur 
van tenminste twaalf jaren is de 
betrokkene gedurende een jaar 
niet herkiesbaar tot lid van dit. 
bestuur." 

Artikel 18.5: 

...... in welk geval een nieuwe 
periode van herkiesbaarheid van 
zesjaar aanvangf'. 

Opmerking: 

Rekening houdend met de door 
meerdere afdelingen geuite be
denkingen tegen de wijze, waar
op onze nieuwe partijvoorzitter is 
gekozen - bedenkingen, geheel 
los staan van de competentie van 
deze persoon - menen wij. dat 
het geheel in de lijn van de te 
Breda door het hoofdbestuur ge
dane toezegging dienaangaande 
ligt, de laatste alinea van dit ar
tikel te laten vervallen. 

6.3.2 - artikel 19 statuten 

• afdeling Naarden: 

Aanpassing van art. 19.4 St. 
aan de door de ledenvergadering 
d.d. 14 maart j.l. aangebrachte 
wijziging in art. 18.2 Statuten: 
. . . . de penningmeester .... 

(Twee keer i.p.v ... een penning
meester"). 

6.3.4 - artikel 22a huishoudelijk 
reglement 

afdeling Eindhoven: 

De afdeling Eindhoven en Om
streken dient op p'Unt 6.3.4 het 
navolgende tegen-voorstel in. 

22.a.1 
Negentien leden van het höofd
bestuur, die niet deel uitmaken 
van het dagelijks bestuur, worden 
door de algemene vergadering 
gekozen uit kandidaten, door de 
ledenvergaderingen der afdelin
gen en het bestuur van de stich
ting Organisatie Vrouwen in de 
VVÇJ gesteld. 

22.a.2 
De kandidaatstelling ter vervul
ling van achttien plaatsen in het 
hoofdbestuur geschiedt in dier 
voege, dat de ledenvergaderingen 
der afdelingen behorende tot de
zelfde rijkskieskring, kunnen deel
nemen aan de kandidaatstelling 
voor één dezer plaatsen. ledere 
vergadering mag daarbij één kan
didaat opgeven. 

22.a.3 
Zijn ter vervulling van een plaats 
als in het vorige lid bedoeld, twee· 
of meer kandidaten gesteld, dan 
is de centralevergadering der 
kamercentrale tot welke de afde
lingen behoren, welker ledenver
gaderingen voor deze plaats kan
didaten hebben mogen opgeven, 
bevoegd aan de algemene verga
dering mede te delen voor wie 
van deze kandidaten zij voorkeur 
heeft. 

22.a.4 
De kandidaatstelling voor de 
negentiende plaats geschiedt door 
het bestuur van de stichting 
Organisatie Vrouwen in de WD. 



22.b.1 
Voor zover de in artikel 22.a.2 
genoemde achttien leden niet 
reeds deel uitmaken van het be
stuur van de kamercentrale waar
toe zij behoren, maken zij in hun 
hoedanigheid van lid van het 
hoofdbestuur tevens deel uit van 
het bestuurvan de kamercentrale; 
voorzover een kamercentrale een 
dagelijks bestuur heeft, maken de 
in dit lid bedoelde leden van het 
hoofdbestuur tevens deel uit van 
het dagelijks bestuur van de 
kamercentrale. 

22.c.1 
De in artikel 22.a.1 bedoelde 
negentien leden van het hoofd
bestuur worden gekozen voor de 
tijd van drie jaren. Telken jare 
treedt volgens een door het 
hoofdbestuur, voor zoveel nodig 
bij loting, op te maken rooster 
1
/ 3 gedeelte af. Het rooster wordt 

zo ingericht, dat zowel van de 
leden van het dagelijks bestuur, 
als van de overige hoofdbestuurs
leden telkens 1/ 3 gedeelte aan de 
beurt van aftreden is. 

22.c.2 
Een lid van het hoofdbestuur, ge
kozen ter vervulling van een tus
sentijds opengevallen plaats, 
treedt af op het tijdstip, waarop 
het lid, in wiens plaats tussen
tijds moest worden voorzien, had 
moeten aftreden. 

22.c.3 
Met inachtneming van het be
paalde in het volgende lid van dit 
artikel, zijn de leden van het 
hoofdbestuur, voor zover zij on
afgebroken gedurende tenminste 
6 jaren het lidmaatschap hebben 
vervuld, nietterstond herkiesbaar. 
Zij zijn echter na de in dit lid ge
noemde periode wel terstond 
herkiesbaar, indien het betreft de 
verkiezing tot lid van het dage
lijks bestuur (vlg. artikel 18.6 slot 
van de huidige statuten). 

Aan artikel 16 sub 1 dient te 
worden toegevoegd: 

lid d. het lid van het hoofdbe
stuur, niet deel uitmakende van 
het dagelijks bestuur, wonende 
binnen het gebied van de kamer
centrale, indien dit niet reeds in
gevolge het hiervoor onder a, b 
of c bepaalde deel uitmaakt van 
het bestuur. 

Artikel 16, sub 4 dient als volgt 
te worden gewijzigd: 

.. De reglementen van de centrales 
kunnen bepalingen bevatten dat 
de leden onder artikel 16. 1 .a. en 
16.1.d c.1. artikel 16.2.a tezamen 
het dagelijks bestuur vormen". 

Toelichting: 

Volgens de statuten en het huis
houdelijk reglement zijn de afde
lingen en het hoofdbestuur de or
ganen binnen de partij die het 
meest bij de besluitvorming be
trokken zijn. De centrales zijn 
(buiten de in diverse reglementen 
opgedragen taken) in hoofdzaak 
belast met coördinerende taken. 
Coördinatie tussen hoofdbestuur 
en afdelingen, alsmede tussen de 
afdelingen binnen het werkge
bied van de desbetreffende cen
trales onderling. 

Het hoofdbestuur is op landelijk 
niveau, zowel politiek als organi
satorisch, belast met de voor
bereiding en de uitvoering van 
het beleid, terwijl de gezamenlijke 
afdelingen, vertegenwoordigd 
middels reglementair verkozen 
afgevaardigden, in de algemene 
vergadering zorgdragen voor het 
nemen van beleidsbesluiten. 
Het komt de afdeling Eindhoven 
en Omstreken zeer wenselijk voor 
dat het orgaan, dat met de voor
bereiding en de uitvoering van de 
besluiten is belast, verkozen 
wordt, c.q. mandaat krijgt van het 
orgaan dat de besluiten neemt. 
De afdeling Eindhoven en Om
streken wenst het hoofdbestuur 
daarom verkozen te zien door de 
algemene ledenvergadering. Dit 
temeer, daar het belangrijk is 
de schijn te vermijden, dat het 
hoofdbestuur, belast met lande
lijk beleid, zou bestaan uit regio
nale belangenbehartigers. Het 
komt ons eveneens ongewenst 
voor een landelijk beleidsorgaan 
te verkiezen op een coördinerend 
niveau. Het streven van het 
hoofdbestuur om de communi
catie tussen het hoofdbestuur en 
het kamercentralebestuur te be
vorderen juichen wij ten zeerste 
toe. Wij zien echter niet in waar
om deze communicatie persé via 
de voorzitter zou moeten verlo
pen. Het is niet de voorzitter, 
maar het gehele kamercentrale
bestuur die deze communicatie 

nodig heeft. Bezwaren tegen het 
doen vertegenwoordigen van ka
mercentralevoorzitter in het 
hoofdbestuur zijn eveneens aan
wezig, omdat cumulatie van 
funkties dient te worden verme
den, genoemde voorzitters geko
zen zijn als leiders van kamer
centralebesturen, coördinatoren 
tussen afdelingen en ondercen
trales en als ombudsmannen 
voor alle organisatorische proble
men binnen de kamercentrale. 
Aan hoofdbestuursleden worden 
op de eerste plaats beleidstech
nische en politieke eisen gesteld. 
Om aan de wens tot een betere 
communicatie tegemoet te ko
men wil de afdelingen Eindhoven 
en Omstreken de hoofdbestuurs
leden q.q. deel laten uitmaken 
van het kamercentralebestuur. 
Het gevoelen als zou het KC-be
stuur een HB-Iid opgedrongen 
krijgen, vinden wij meer accepta
bel dan dat het hoofdbestuur zal 
gaan bestaan uit afgevaardigden 
van de kamercentrales. Voor be
leidsorganen is een democra
tische verkiezing belangrijker dan 
voor coördinerende organen. · 

afdeling 
's-Gravenhage 

Artikel 22a.1. de. achter voor
stel A wordt ver
vangen door: 

, tenzij de centralevergadering van 
een kamercentrale onderschei
denlijk de adviesraad van de stich
ting Organisatie Vrouwen in de 
VVD op voorstel van het bestuur 
van de Kamercentrale dan wel 
het bestuur van de stichting met 
een meerderheid van 2/ 3 derschrif
telijk uitgebrachte geldige stem
men besluit niet de voorzitter 
maar een ondervoorzitter aan te 
wijzen als lid van het hoofdbe
stuur. Het juistbedoelde voorstel 
van het bestuur bevat mede de 
naam van de aan te wijzen 
ondervoorzitter, indien er meer 
ondervoorzitters zijn. 

Artikel 22a.2. 
nieuw artikel 22a.2., onder 
vernummering van het voor-. 
gestelde artikel 22a.2. tot 
22a.3. 

Een aanwijzing als bedoeld in het 
vorige lid vervalt telkenmale gelijk 

met het aftreden van de voor
zittervan de kamercentrale onder
scheidenlijk de voorzitter van de 
stichting Vrouwen in de WD. 
Leden van het hoofdbestuur kun
nen, voor zover zij onafgebroken 
gedurende tenminste 6 jaren het 
,lidmaatschap van het hoofdbe
stuur vervuld hebben anders dan 
als lid van het DB, niet terstond 
opnieuw tot lid van het hoofd
bestuur aangewezen worden. 

Toelichting: 

De aanwijzing, een uitzonderings
situatie, dient bij voorzitterswis
seling opnieuw bezien te worden, 
en ook ter gelegenheid van perio
diek aftreden en herbenoeming 
vari een voorzitter kan het geen 
kwaad zich te bezinnen op de 
situatie. Aangezien dit tenminste 
om de drie jaren zal geschieden, 
behoeft geen verdere regel ge
steld te worden voor de zittings
periode van een 'aangewezen' 
hoofdbestuurslid. Die zittingspe
riode is gelijk aan die van de be
trokken voorzitter. 

Wel is nog nodig een bepaling 
om de regel door te trekken dat 
niemand in de partij langer dan 6 
jaren de zelfde functie vervult. 
Echter is weer niet de bepaling 
nodig dat betrokkene wel aanslui
tend aan 6 jaren 'aanwijzing' 
direkt DB-lid mag worden. Dan 
betreft het n.l. verkiezing en geen 
aanwijzing, zodat de tweede vol
zin van artikel 22a.2 vanzelf niet 
van toepassing is. 

Artikel 22a.3. 
(oud 22a.2. in voorstel A) 
toevoegen na de woorden 
'voorzitter van de kamercen
trale": 

dan wel de ondervoorzitter die is 
aangewezen als HB-Iid volgens 
de procedure van het eerste lid 
van dit artikel. 

Toelichting: 

Hierdoor wordt zeker gesteld dat 
uit iedere rijkskieskring een H B
lid afkomstig zal zijn. 

CJ) afdeling Naarden: 

6.3.4 Artike122aHR; 
compromis-voorstel tussen A" 
en "B"; lid 1: 



Negentien leden van het hoofd
bestuur . . . . niet . . . . dagelijks 
bestuur, zijn de voorzitters van de 
kamercentrales en de voorzitster 
van de stichting Organisatie Vrou
wen in de WO, dan wel een 
ander lid van het bestuur van een 
kamercentrale onderscheidenlijk 
van genoemde stichting, datdaar
toe is aangewezen door de cen
tralevergadering onderscheiden
lijk het bestuur van de stichting. 

Toelichting: 

Opneming van de voorzit(s)ter(s) 
in het hoofdbestuur als de nor
male situatie, waarvan echter kan 
worden afgeweken, met dien ver
stande dat de als HB-Iid te kiezen 
functionaris reeds bestuurslid van 
de kamercentrale resp. van de 
stichting moet zijn. (Voor derge
lijke afwijking door een kamer
centrale kan nog worden gedacht 
aan bepalingen als "alleen op 
voorstel bestuur kamercentrale" 
of "met .... gekwalificeerde .... 
meerderheid".) Reden om een 
ander dan de voorzitter te kiezen 
kan tegen het einde van een zit
tingsperiode bijv. zijn gelegen in 
qe wens tot geleidelijke overne
ming van functies door de opvol
ger. Andere factoren zijn een ver
schillende animo en/of gedispo
neerdheid voor de ene en de 
andere functie bij verschillende 
personen, mede in verband met 
beschikbare tijd, c.q. met het oog 
op anti-cumulatie van partijfunc
ties. (Voor K.C.-voorzitter kan de 
voorkeur uitgaan naar een O.C.
voorzitter, die ook al afdelings
voorzitter zou zijn.) 

Opmerkingen: 

Hier blijve niet onvermeld, dat 
onzerzijds in de bestuursvoorstel
len motiveringen zijn gemist; 
met name van de standpunten 
"A" en "B" omtrent art. 22a; 
zowel als opsomming van argu
menten welke inzake art. 31 (par
tijraad) voor "A" dan wel "B" 
pleiten; 
alsmede bijv. t.a.v. art. 19.3 Sta
tuten en art. 26 HR, waarin de 
ene taak wordt overgebracht van 
DB naar HB, maar andere van 
HB naar DB, met verdwijning uit 
de tekst van de perscommissie 
en de radio- en televisiecommis
sie. 
Voorts moet ons van het hart, dat 

36 

de presentatie der reeks voor
stellen bepaald niet overzichtelijk 
was. 

Indien het amendement-Naardan 
m.b.t. lid 1 wordt aanvaard, ver
eisen de overige leden aanpas
sing, welke ware over te laten aan 
de "commissie tot herschrijving", 
evenals daarmede verband hou
dende aanpassing van de artike
len 23.6, 23.1 0 en 24.1 en 
2 HR, alsmede van de overgangs
bepalingen. 

kamercentrale 
Leiden: 

Artikel 22.a.1. Huishoudelijk 
reglement (alternatief B) 

Toevoegen de volgende zin: 

"De voorzitter van een kamer
centrale is niet verkiesbaar tot 
lid van het hoofdbestuur". 

Toelichting 

Als alternatief B wordt gekozen 
moet de verkiezing van een ka
mercentralevoorzitter tot lid van 
het hoofdbestuur reglementair 
worden uitgesloten; het doel is ; 

de kamercentrale moet komen te 
vervallen". 

kamercentrale 
Leiden: 

Huishoudelijk 
reglement 

Toevoegen de volgende zin: 

"Na een onafgebroken zittings-
i duur in het hoofdbestuur van ten 

minste twaalf jaren is de be
trokkene gedurende een jaar niet 
verkiesbaar tot enigerlei functie 
in het hoofdbestuur". 
Voorts wijzigen in de eerste vol
zin het woord "volgende" in 
"voorgaande". 

Toelichting 

Het valt niet in te zien waarom 
de in artikel 4 van het Huishou
delijk Reglement vermelde maxi
mum-termijn van twaalf jaren 
voor het lidmaatschap van een 
afdelingsbestuur niet ook zou 
moeten gelden voor het lidmaat
schap van het dagelijks bestuur 
en het hoofdbestuur van de partij. 

6.3.5 Artikel 23 huishoudelijk 
reglement 

afdeling 
's-Gravenhage: 

in beide gevallen het vermijden · 
van een situatie, waarin een ka
mercentralevoorzitter in een 
dwangpositie komt te verkeren in 
verband met zijn dubbelfunctie. 

1 de tekst in voorstel A vervan
gen door: 

afdeling 
Wassenaar: 

Uw voorstel B van het huis
houdelijk reglement te accepte
ren met dien verstande dat uit 
artikel 22.a. komen te vervallen 
de nummers 22a.2. en 22a.3. 
Hiervoor bestaat geen behoefte 
meer als art. 16.1. zoals door ons 
voorgesteld wordt aangenomen. 

versie B accoord met dien ver
stande dat naar onze mening het 
gedeelte van dit artikel, begin
nende met: "voor zover een ka
mercentrale een .... bestuur van 

Indien het getal van vier wordt 
overschreden doordat een lid van 
de Staten-Generaal tot voorzitter 
van een kamercentrale is gekozen 
zonder dat de Kamercentralever
gadering met in acht neming van 
het bepaalde in art. 22a.1 een 
ondervoorzitter als lid van het 
hoofdbestuur heeft aangewezen, 
is deze verkiezing van onwaarde. 
Eveneens van onwaarde is de 
aanwijzing bedoeld in artikel 
22a.1 van een lid van de Staten
Generaal tot lid van het hoofd
bestuur indien het getal van vier 
daardoor wordt overschreden. 

Toelichting: 

Hier blijkt dat de amendementen
reeks èen mogelijke vrijheidsbe
perking in de keuze van een ,ka
mercentralevoorzitterweg neemt, 

zij het niet een erg belangrijke. 
l 

I Artikel 23.1 0 

I 
de voorgestelde tekst uit het A
voorstel vervangen door die uit 

I ::~~,::::~·' 
I 

De B-tekst past in de amende
l mentenreeks op het voorstel A. 
I 

I it,3. 
1
1 

accoord, indien het zinsdeel "op 
voorstel van het dagelijks bel stuur" komt te vervallen. 

I ' 1 Leeuwarden: 
1 ~ afdeling 

I 23. o 

I' De afdeling kiest voor B. Met 

I! 

dien verstande dat het woord 
"waarnemer" veranderd dient te 
worden in "vervanger". 

I 6.3.9 Artikel 2 7 huishoudelijk 
reglement 

I 
j A kamercentrale 

I 
'fl/l Leiden: 

I 
Artikel 27.3 Huishoudelijk regle
ment 

· Amenderen als volgt: 

I
, "twee" wordt gewijzigd in "vier"; 

na "voor" toevoegen: "behoudens 

~~ ~~n~=~?.~ van tussentijdse verkie-

Toelichting: 

I Een termijn van twee maanden 
I wordt te kort geacht. Het ligt 
I voor de hand dat bij tussentijdse 

I
, verkiezingen met een kortere 

periode genoegen moet worden 
genomen. 

~ afdeling 
~ Eindhoven: 
In verband met de continuïteit 
in de propaganda dient artikel 
27.3 als volgt te worden gewij
zigd: 
"De in dit artikel genoemde com
missie draagt continue zorg voor 
een volledig, bijgewerkt en ak
tueel plan voor een verkiezings
campagne. Zij legt dit, op eerste 



verzoek, voor aan het hoofdbe
stuur. 

6.3.11 Artikel 31 huishoudelijk 
reglement 

G afdeling Naarden: 

Art.31 HR; 
compromis-voorstel tussen .. A" 
en .. B", subeen f: 

e. een aantal door de centrale
vergadering van iedere kamer
centrale te kiezen leden, 
waarbij elke kamercentrale 
een lid kiest voor elke keer dat 
het percentage van de leden 
der partij. dat per 1 januari 
van het lopende jaar tot de 
desbetreffende kamercentrale 
behoort, deelbaar is door 11/ 2 ; 

daarbij worden de uitkomsten 
per kamercentrale op reken
kundige wijze afgerond (tot 
gehele getallen); 

f. twee bestuursleden 
Vrouwen .... (= g. oud) 

Toelichting: 

Voorstel .. B" beoogt de huidige 
vertegenwoordiging uit de kamer
centrales in de partijraad te doen 
voortbestaan; bij zegge 80.000 
leden der partij bedraagt het aan
tal leden der partijraad volgens 
huidige bepalingen sub e en f: 18 
en 98 (80, benevens 18 afron
dingen). dus 116; dit zou toene
men bij verdere leden-aanwas. 
Volgens voorstel .. A", dat kenne
lijk de omvang van de partijraad, , 
door beperking van het aantal 
leden sub e nieuw, binnen zekere 
grenzen wil houden, zou het aan
tal partijraadsleden uit dezen 
hoofde dalen tot ( 1 00 : 2,5 =) 
40 + omstreeks 9 afrondingen, 
op welk aantal het aldus wordt 
gestabiliseerd, ongeacht groei van 
de partij en/of Kamerfracties. 
Daar .. A" een bijzonder grote 
vermindering van de huidige af
spiegelingsvertegenwoordiging 
betekent, wordt in het amende
ment stabilisatie voorgesteld op 
een hoger aantal, te weten ( 1 00 
: 11/ 2 =) 67 + ca. 9 afrondingen. 
Daar afronding altijd naar boven 
de onderlinge verhoudingen ver
stoort, wordt rekenkundige af
ronding voorgesteld. (Daarbij zo
nodig te bepalen, dat een kamer
centrale tenminste één partij
raadslid sub e kiest.) 

Opmerkingen: 

Door beperking van het aantal 
partijraadsleden sub e wordt de 
invloed naar aantal van de leden 
sub b (hoofdbestuur) en c (Sta
ten-Generaal) groter, sub c toe
nemend bij stijgend aantal zetels, 
tegenover een vast getal S!Jb e. 
Voor de besluitvorming is dit 
effect echter ondervangen in art. 
34 HR. waarvan lid 3 uiteindelijk 
bepaalt, dat de leden sub (a, d 
en) c slechts een adviserende t 

stem hebben. (Waarop het regie- ! 
ment op de kandidaatstelling .... 
Eerste Kamer dan weer een uit
zondering vormt, voor zover par
tijraadsleden uit deze categorie
(ën) aanwezig mogen zijn in de 
.. gecombineerde vergadering".) 

Indien de partijraad advies geeft 
aan het hoofdbestuur hebben 
voorts de leden sub b slechts 
adviserende stem. 

Onzes inziens verdient te gelege
ner tijd zowel de vraag overweging 
of het zinvol en juist is om alle 
leden van het hoofdbestuur en 
van .... der Staten-Generaal als 
..lid" van de partijraad aan temer
ken (veelal slechts met advise
rende stem; terecht). als de vraag 
of de beperking van stemrecht 
voor de leden sub a zowel a,ls d 
op haar plaats is, casu quo waar
om er naast de mogelijkheden 
welke art. 35 lid 2 biedt, nog be
hoefte bestaat aan adviserende 
leden volgens art. 31 sub d. 

~ afdeling 's-Graven
~ hage: 

Artikel31 

e wordt f. toegevoegd wordt een 
nieuw onderdeel e: 

e. de voorzitters van de kamer
centrales, voor zover zij niet reeds 
uit anderen hoofde deel uitmaken 
van de partijraad; 

de . achter de eerste zin van 
het voorgestelde onderdeel e 
(in voorstel A) wordt vervangen 
door: 

, met dien verstande dat het al
dus voor een kamercentrale ge
vonden aan.tal met één vermin
derd wordt indien de voorzitter 
van die kamercentrale op grond 
van het bepaalde in onderdeel 

I 

e van dit artikel lid is van de 
partijraad. 

Toelichting 
Zonder deze amendering van ar
tikel 31 zou een voorzitter van 
een kamercentrale die geen lid 
is van het hoofdbestuur niet 
automatisch lid zijn van de partij
raad, hoewel het wel wenselijk 
is dat hij dat is. 
Onderdeel e (nieuw) regelt dit. 

Om te voorkomen dat door toe
passing van de uitzonderings
mogelijkheid van artikel 22a.1. 
een kamercentrale vanzelf een 
extra lid krijgt in de partijraad, 
wordt voorgesteld aan f (e oud) 
een regeling toe te voegen die 
er op neer komt dat in zo'n ge
val het aantal overige leden 
van de partijraad uit die kamer
centrale met één wordt geredu
ceerd. 

6.3.11 Amendement van de afdeling 's-Gravenhage op 
artikel 31 e huishoudelijk reglement (samenstel
ling partijraad) 

Daarwaarstaat 2,5 wordtditvervangen door 11
/ 4 • 

Toelichting 

Het is begrijpelijk dat er behoefte bestaat in een sterk groeiende par
tij te komen tot fixatie van het aantal leden van de partijraad. De nu 
voorgestelde fixatie, en samenhangende reductie, gaat echter veel te 
ver. 
De partijraad bestaat nu uit: 

alleen stemhebbend stemhebbend 
adviserende bijadvies in alle overige 
stem aanHB gevallen 

ereleden 8 
ledenHB 27 
ledenSG 34 
benoemde leden 15 
KC-voorzitters 17 17 
KC-vertegen-
woordigers 91 91 
Vrouwen in de 
WD 4 4 

Totaal 57 112 139 

Er zijn nu dus 5 71eden met alleen een adviserende stem. 
Bij adviezen aan het HB kunnen 112 leden stemmen, bij overige 
adviezen 139. 
De partijraad heeft 196 leden. 
In het voorstel van het hoofdbestuur wordt deze opstelling: 

alleen stemhebbend stemhebbend 
adviserend bijadvies in overige 

aanHB gevallen 

ereleden 8 
leden HB 28 
ledenSG 34 
leden benoemd 15 
KC-vertegen-
woord i gers 40-54 40-54 
vrouwen in de 
WD 4 4 

57 44-58 72-86 >) 



De partijraad telt dan 129 leden 
tot 143 . leden. De reductie is 
geheel gevonden in de vertegen
woordiging van de kamercentra
les. De voorzitters (of andere 
KC-bestuurders) zijn HB-Iid ge
worden, de overige leden zijn in 
aantal teruggebracht. Bij advie
zen aan het HB stemmen 44-58 
leden, bij overige zaken 72-86 
leden. 

Met een beetje groei van de 
fracties is er bij dit voorstel al 
snel niet meer dan een minder
heid van de partijraad die nog 
stemrecht heeft. 

Te weinig leden kunnen op die 
manier betrokken worden bij het 
werk van de partijraad, en dat 
juist nu het voornemen is de 
partijraad tot een belangrijker 
orgaan in de partij uit te laten 
groeien. 

Indien het amendement aan
vaard wordt, kan achter KC
vertegenwoordigers in het 
tweede schema worden inge
vuld: 80-90. 

De partijraad blijft daarmee (be
houdens uiteraard de omvang 
van de Kamerfracties) stabiel 
van omvang, hoe groot de partij 
ook nog wordt, maar de ver
houdingen in de raad tussen de 
verschillende categorieën is 
beter. 

6.4.0 - Overgangsbepalingen. 
.. V & D" 24 jan. '75, 
blz. 14. 

6.4.1 
afdeling 's-Graven
hage: 

Overgangsbepaling 

De wijziging van de statuten in
zake de samenstelling van het 
hoofdbestuur treden direkt nadat 
de Koninklijke goedkeuring is 
verkregen, in werking, met dien 
verstande dat - met gebruik
making van de procedure van 
artikel 22 a.1. H R - tot 1 okto
ber een ondervoorzitter aange
wezen kan worden in plaats 
van de voorzitter van de kamer
centrale. 

De amendementen van de ka
mercentrale Leiden, die zijn goed
gekeurd door de centralever
gadering van 5 april 1975, zijn 
gebaseerd op de volgende uit
gangspunten en overwegingen: 

1. De structuur van een demo
cratische politieke partij heeft 
3 aspecten: 

a. het zuiver organisatorische as
pect (het beleggen van ver
gaderingen en bijeenkomsten, 
het opstellen en indienen van 
kandidatenlijsten, het behar
tigen van de propaganda, het 
verrichten van administratieve 
taken); 

b. het aspect van de politieke 
meningsvorming; 

c. het aspect v.an de besluit
vorming. 

De structuur moet zodanig zijn 
dat de uit de partij voortkomende 
ideeën, opvattingen en doelstel
lingen volledig tot hun recht kun
nen komen. Om praktische rede
nen is kanalisering van de me
nings- en besluitvorming nood
zakelijk. Het communicatiekanaal 
moet duidelijk worden aangege
ven. Het moet worden voorzien 
van enkele sluizen, maar de 
reglementering mag niet zo strikt 
zijn dat het democratisch proces 
in het gedrang komt. Een getrap-

te behandeling van voorstellen en 
amendementen voldoet aan de 
eisen, mits het op voldoende 
soepele wijze wordt toegepast. 

Er is geen behoefte aan een vier
de bestuurslaag in de vorm van 
een ondercentrale naar het model 
van de kamercentrale. Volstaan 
kan worden met niet te strak ge
reglementeerde samenwerkings
verbanden van afdelingen, die 
een beperkte taak hebben (zie 
toelichting). In het menings- en 
besluitvormingsproces hebben 
deze verbanden een adviserende 
functie. 

Onvermijdelijk is een zekere be
perking in de autonomie van de 
afdelingen, maar deze beperking 
mag niet verder gaan dan het 
strikt noodzakelijke. 

De kamercentrale Leiden kent 
een indeling in zeven regio's met 
tezamen 52 afdelingen, waarmee 
meer dan vijf jaar ervaring is 
opgedaan. Deze opzet werkt be
vredigend. De regio's hebben 
daarin een beperkte taak, die ge
richt is op coördinatie en com
municatie. De communicatie tus
sen de regio's en het bestuur van 
de kamercentrale wordt gewaar- · 
borgd door 

a. periodiek overleg in het regio
overlegorgaan, waarvan het 
centralebestuur en vertegen
woordigers van de regio's deel 
uitmaken; 

b. het toewijzen van een lid van 
het centralebestuur aan elke 
regio, dat - op uitnodiging -
vergaderingen van de regio 
kan bijwonen en ook anders
zins beschikbaar is voor het 
onderhouden van contact. 

Aanbevolen wordt het instellen 
van een onderverdeling van de 
kamercentrales - voorzover van 
toepassing - naar het Leidse mo
del en daarbij de term onder
centrale te vervangen door de 
term regio. 

2. Het is niet aan te bevelen ter
wille van de communicatie dwin
gend voor te schrijven dat de be
stuursleden van een regio wor
den gekozen uit de afdelingsbe
sturen en de bestuursleden van 
een kamercentrale uit de regio
besturen. Dit beperkt de keus 

voor het centralebestuur tot die
genen, die tijd, gelegenheid en 
ambitie hebben om drie bestuurs
functies tegelijkertijd te vervul
len. Daar de bedoelde construc
tie ongetwijfeld bepaalde voorde
len biedt, is een advies terzake 
wellicht op zijn plaats. 

3. Er is geen behoefte aan een 
bestuurlijke binding tussen de 
regio's en de statencentrales 
(tenzij hun gebieden samen
vallen). daar de laatsten - behal
ve in hun functie m.b.t. de ver
kiezingen voor Provinciale Sta
ten - in feite geen deel uitma
ken van de organisatiepiramide. 

4. Het opnemen van de verte
genwoordigster van de kamer
centrale in de adviesraad van de 
stichting organisatie "Vrouwen in 
de WD" q.q. in het bestuur 
van de kamercentrale is een wei
nig gelukkige constructie, die 
neerkomt op rechtstreekse in
vloed van een niet tot de partij 
behorende organisatie op het be
leid van een onderdeel van de 
partij. Mede met het oog op de 
aangevoerde argumenten, kom~ 
toevoeging aan het centralebe
stuur als adviserend lid aan de 
behoeften tegemoet. 

5. Het verdient aanbeveling de 
getrapte besluitvorming niet te 
beperken tot amendementen op 
resoluties en beleidsprogram
ma's, maar opk toe te passen 
op voorstellen van algemeen 
belang voor de partij. 

6. Het verdient aanbeveling het 
eerder bedoelde communicatie
kanaal voor verkeer in beide rich
tingen te gebruiken, m.a.w. ont
werpvoorstellen van het hoofd
bestuur voor te leggen aan de· 
kamercentra les, zodat deze com
mentaar kunnen leveren alvorens 
een voorstel in zijn definitieve 
vorm aan de algemene vergade
ring wordt gepresenteerd. 

7. Overweging verdient een ont
snappingsclausule, die een af
deling het recht toekent een 
voorstel of amendement in te 
dienen tegen het oordeel van de 
kamercentrale in, maar in dat ge
val voorzien van een aantekening 
betreffende het afwijzende oor
deel. 

• 
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Adviezen. van. het hoo:fdbestu•1r 

Het hoofdbestuur heeft in zijn 
vergadering van 21 april j.l. be
sloten niet met betrekking tot alle 
ingediende amendementen een 
standpunt te bepalen, maar te 
volstaan met enige algemene 
opmerkingen. 

6.1.0. 
Voorstel inzake wijziging van 
het huishoudelijk reglement in 
verband met de door het hoofd
bestuur overgenomen voorstel
len van de Stichting Organisa
tie Vrouwen in de VVD. 
Nu gebleken is dat tegen deze 
voorstellen bij een aantal afde
lingen bezwaren zijn gerezen, is 
aan het bestuur van de Stichting 
Organisatie Vrouwen in de WD 
gevraagd de redenen die hebben 
geleid tot het voorstellen van 
deze wijzigingen van het huis
houdelijk reglement nog eens 
uiteen te zetten. Deze uiteen
zetting wordt in Vrijh. en Dem. 
van 16 mei gepubliceerd. 

6.2.1.0. en 6.2.2.0. 
Voorstellen inzake wijzigingen 
va'n de statuten en het huis
houdelijk reglement in ver
band met een nadere regeling 
van ondercentrales en de be
sluitvorming over politieke re
soluties en beleidsprogram
ma's. 

6.2.1 
Ondercentrales 
Het is niet de bedoeling ge
weest een "vierde bestuurs
laag" verplicht voor te schrijven. 
Het hoofdbestuur beoogt met de 
instelling van ondercentrales de 
samenwerking tussen de afdelin
gen te bevorderen voor wat be
treft de organisatie van spreek
beurten, discussiegroepen, pro
paganda en ledenwerving als
mede al die andere activiteiten 
waartoe de ondercentrale mocht 
besluiten. Een desbetreffende be
slissing moet worden genomen 
door de centralevergadering van 
de ondercentrale, waarin alle af
delingen zijn vertegenwoordigd, 
zodat wordt voorkomen dat de 
ondercentrale zelf voorschriften 
gaat opleggen waar niat een dui
delijke meerderheid van de af
delingen achter staat. Om die
zelfde reden is voorgesteld in het 
bestuur op te nemen afgevaar
digden ''an alle afdelingsbestu
ren. Als deze afdelingsbesturen 

te groot worden, kan met een 
dagelijks bestuur gewerkt wor
den. Tegen amendementen die 
de bestuursomvang willen be
perken zijn geen overwegende 
bezwaren. Het hoofdbestuu; 
heeft van een financiële regeling 
voor de ondercentrales afgezien, 
omdat het hoofdbestuur van 
mening was dat de ondercentra
le zelf moest beslissen of de 
kosten van gezamenlijke activi
teiten zouden worden omgesla
gen over de afdelingen naar rato 
van het ledental danwel of tot 
een vaste afdracht per lid zou 
worden besloten. · 
Het hoofdbestuur heeft een lichte 
voorkeur voor een omslag per 
activiteit. Wil men vermijden dat 
de ondercentrale te veel "een 
eigen leven gaat leiden", dan zou 
juist geen vaste bijdrage moeten 
worden vastgesteld. 
Om de onzekerheid die hierover 
klaarblijkelijk is ontstaan weg te 
nemen, stelt het hoofdbestuur 
voor in plaats van de ingedien
de amendementen onder punt 
6.2.1.9 van de afdeling Epe en 
de kamercentrale Leiden in be
handeling te nemen een wijzi
gingsvoorstel van het hoofd
bestuur, dat luidt als volgt: 

"Artikel 38.3 Huishoudelijk 
Reglement 
De ondercentrale voorziet in haar 
financiën door besluit van de 
centralevergadering, waarbij de 
centralevergadering de keus 
heeft tussen 
1. financiering van de activitei

ten door vaststelling van een 
omslag per activiteit; 

2. vaststelling van een jaarlijkse 
omslag over de afdelingen 
die tot de ondercentrale be
horen". 

Indien er kamercentrales zijn die 
een bijdrage willen geven aan de 
ondercentrales - zie voorstel Lei
den - dan hebben de kame~ 
centrales daartoe de vrijheid zon
der dat een speciale reglements
bepaling nodig is. 

6.2.2 Besluitvorming 

Het hoofdbestuur heeft in de 
voorstellen getracht een zeer 
flexibel systeem neer te leggen. 

In de eerste plaats kan het 
hoofdbestuur volgens het voor
gestelde artikel 16.b.1 bepalen 
dat de ondercentrale .niet wordt 

betrokken in de besluitvormings
procedure. Het hoofdbestuur zal 
een dergelijk besluit nemen wan
neer wordt verwacht dat het aan
tal in te dienen amendemen
ten niet overstelpend groot is. 

Indien het hoofdbestuur besloten 
heeft dat de ondercentrale wel 
wordt betrokken in de besluit
vormingsprocedure, dan kunnen 
de ondercèntrales volgens het 
voorgestelde artikel 16.b.3 slot 
nog bepalen dat zij in feite niet 
bij de besluitvormingsprocedure 
worden betrokken door te be
sluiten tot een gezamenlijke ver
gadering. Zouden immers - bijv. 
op voorstel van de kamercen
trale - alle ondercentrales bin
nen een kamercentrale besluiten 
tot een gezamenlijke vergadering, 
dan zal die gezamenlijke ver
gadering in feite zijn een cen
tralevergadering van de kamer
centrale. 

Het hoofdbestuur acht het voor
deel van dit systeem dat in iedere 
kamercentrale naar eigen inzicht 
kan worden gehandeld, afhanke
lijk van de in die kamercentrale 
geldende omstandigheden. Is bij
voorbeeld in kamercentrale A 
door de afdelingen een overstel
pend aantal amendementen inge
diend, dan kan worden besloten 
tot het wel houden van een ver
gadering in iedere ondercentrale 
om op die wijze te komen tot 
beperking van het aantal amen
dementen door samenvoeging of 
besluiten tot nièt-indiening. Wan
neer te zelfder tijd in kamercen
trale B een overzichtelijk aantal 
amendementen is ingediend door 
de afdelingen, dan kan direct op 
kamercentraleniveau worden 
vergaderd. 

Het hoofdbestuur vindt het niet 
verstandig nu al te bepalen dat 
nooit op ondercentraleniveau 
wordt getracht tot een bundeling 
van amendementen te komen, 
zoals is voorgesteld door de af
delingen Naarden en Wassenaar 
en de kamercentrales Tilburg en 
Leiden. 

6.3.0 
Twee alternatieve voorstellen 
van het hoofdbestuur inzake 
wijziging in samenstelling en 
taakstelling van het dagelijks 
bestuur en het hoofdbestuur. 

Zoals bekend staakten binnen het 
hoofdbestuur de stemmen over 
de voorstellen A en B. Dien
tengevolge zijn aan de algemene 
vergadering twee alternatieve 
voorstellen voorgelegd. 

Het hoofdbestuur heeft inmid
dels kennisgenomen van de inge-' 
diende amendementen en meent 
dat het voorstel van de afdeling 
's-Gravenhage tot amendering 
van hoofdbestuurs-voorstel A een 
uitstekend compromis vormt tus
sen de hoofdbestuursvoorstellen 
A en B. 

Met overgrote meerderheid heeft 
het hoofdbestuur besloten de al
gemene vergadering te adviseren 
het voorstel van de afdeling 
's-Gravenhage als alternatief C 
te aanvaarden. Het hoofdbestuur 
acht het onjuist de oorspronke
lijke voorstellen A en B in te trek
ken, maar zal de algemene ver
gadering de vraag voorleggen of 
deze bereid is het voorstel van 
de afdeling 's-Gravenhage - het 
voorstel C - het eerst in behan
deling te nemen. 

Voorstel C voldoet in alle op
zichten aan de eisen die aan een 
gbed comprimis gesteld behoren 
te worden: voorstel C heeft met 
voorstel A gemeen dat de kamer
centrales hun voorzitter kunnen 
afvaardigen naar het hoofdbe
stuur; het heeft met voorstel B 
gemeen dat ook een ander be
stuurslid - dat dan tevens lid van 
het dagelijks bestuur moet zijn en 
de functie heèft van ondervoor
zitter - kan worden afgevaardigd. 
De centralevergadering van de 
kamercentrale heeft de vrijheid 
deze beslissing te nemen. Vindt 
een centralevergadering het om 
welke reden dan ook niet juist 
de voorzitter tevens deel te ~aten 
uitmaken van het hoofdbestuur, 
dan kan daartoe worden be
sloten (systeem voorstel B). 
Doordat de betrokkene ten min
ste de positie bekleedt van on
dervoorzitter van de kamercen
trale wordt het systeem van voor
stel A zoveel mogelijk benaderd. 

F. Korthals Altes, 
voorzitter. 

W. J. A. van den Berg, 
algemeen secretaris.· 

• 



Arnhem:. 
Rijnstraat 74-76 

Tel. 085 - 450767 

Tilburg: 
Korvelseweg 1 1 6 

Tel. 013 - 426320 

Boven-Leeuwen: 
Waterstraat 16-18 
Tel. 08879 - 2186 

Eigen meubelmakerij met 
toonzalen 

Wij maken 
naar elke 
gewenstemaat 
en kleur, ook 
naar eigen 
ontwerp 

Sinds 1960 verhuren wij, als eerste reisbureau in ons· 
land, een steeds groeiend aantal uitsluitend · 

LUXE PARTICULIERE VAKANTIEBUNGALOWS 

z.g ... Tweede Woningen" in Nederland (niet op campings) 
op 1 000-6000 m2 eigen terr., temidden van natuurge
bieden, o.a. naast Nat. Park .. De Hoge Veluwe" (Gld.). 
in de mooiste streken v. Drenthe, Texel, Gaasterl., 
Friese Meren, Westerwolde. Ideaal voor Uw gezins
vakantie. Luxe inr.: o.a. CV, TV, bankstel, zonneterras, 
tuinparasoL Verh. p. week, p. maand & lange weekends. 
Vóór- & naseizoen 50-70% red. WORLD TOURS. Voor
burg. Tel.: 070 - 860644 . 

VVD is voor eigen-woning-bezit 
Wijook! 
Wij verkopen huizen in Muiden en Muiderberg, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJsseJmeer bieden ze volop 
groen en liggen toch slechts 15 km (ten zuiden) 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden: vanaf f 120.000,
is er vrije vestiging. Komt U eens vrijblijvend 
een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 

Ook op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 

BY. Makelaarskantoor 
"GEMAKO" o.g. 

NASSAUPLEIN 33- 's-GRAVENHAGE- TEL. 601907 

Aan- en Verkoop Onroerende Goederen. 

Beheer. 

Alle verzekeringen. 

........•.........•......•.•............•.........................•................................................. 

t 

Naam: ......................... 

Geboortejaar: ........................ 

Straat: .......................................... 

Plaats: 

geeft zich op als lid van de WO 

(sturen aan: Algemeen secretariaat WD, 
Koninginnegracht 57, Den Haag) 
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Hans 
Wiegel 

Vechten 
tegen 
bierkaai 
paginil 4 en 8 

Watwil 
de VVD 
voor 

de vrouw? 



nummer 1130 
16mt>i1975 

vrijheid en democratie 
• De redactie van 
Vrijheid en Democratie 
is gevestigd te 
Hilversum. Pieter de 
Hooghlaan 87 . 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph . C. la Chapelle. 

• De abonnementen 
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD . 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070 - 614121). Voor 
adreswijzigingen etc . 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b .v .. postbus 20 
te Zandvoort, 
telefoon 02507 - 4745. 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeensecre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag, 
Koninginnegracht 57. 
telefoon 070-614121 . 
Postrekening: 67880 ten 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 

• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon 070- 614911. 

In verband met de Emancipade te Utrecht (maar 
daarom niet alléén) zeer veel aandacht voor de 
vrouw. Van de 40 pagina's zijn er 22 aan haar ge
wijd. U vindt artikelen over: 

• Politieke stands op de Emancipade op pagina 6 
• De eerste presidente van de Nederlandse Vrouwenraad op pagina 10 
• Vrouw en woningbouw op pagina 13 
• Onderwijs en emancipatie op pagina 14 
• Vrouw en milieu op pagina 16 
• Vrouw en onderwijs op pagina 17 
• Vrouw en ontwikkelingshulp op pagina 19 
• Abortus in deze tijd op pagina '21 
• Vrouw en wet op pagina 21 
• Vrouwen bij Buitenlandse Zaken (een schrale oogst) op pagina 23 
• De middenstandsvrouw en de fiscus op pagina 24 
• Vrouw en sociale wetgevinb op pagina 25 
• Opvoeding, vorming en emancipatie op pagina 25 

EN VERDER: 

Interview met 
Hans Wiegel 
op pagina 4 

Verbreding VVD-aanhang zet door 
op pagina 27 

Pleidooi voor brede volkspartij 
op pagina 28 

Kamerjournaal 
op pagina 34 
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Einancipade 
De gelijkheid voor de wet· 
van ieder mens, ongeacht 
sekse, geloofs- of levensover
tuiging, ras en huidskleur, is 
een van de allerbelangrijkste 
grondbeginselen van het libe
ralisme. 
Het is zelfs een wezensken
merk van deze politieke stro
ming. 
De vrijheid van de mens 
brengt immers in de eerste 
plaats met zich mee dat hij 
zich moet bevrijden van elk 
vooroordeel. 

En wat stond en staat de vol
ledige gelijkgerechtigdheid 
van vrouwen en mannen an
ders in de weg dan alleen 
maar vooroordeel? 
.. Vrouwen zijn nu eenmaal an
ders .... ". leder mens is an
ders dan een ander. Maar de 
politieke stroming die libera
lisme heet, geeft voorrang 
aan het individu en aan de in
dividuele ontplooiing. Die 
voorrang houdt niet op bij 
geslacht, geloofs- of levens
overtuiging, huidskleur of ras. 

Wij constateren dat .achteraf 
scherp, maar een en ander 
neemt niet weg dat in de vori
ge eeuw ook voor liberalen 
het vrouwenkiesrecht niet een 
onmiddellijk aanvaarde zaak 
was, evenmin trouwens als 
het algemeen kiesrecht voor 
mannen. De liberalen zijn wel 
voorlopers geweest - samen 
met anderen- in de strijd voor 
het algemeen kiesrecht, niet 
alleen voor mannen, maar ook 
voor vrouwen. Het liberalisme 
alléén was niet voldoende om 
deze rechten te veroveren. 
De beweging der vrouwen
emancipatie heeft een belang
rijke rol gespeeld. In het jaar 
van de vrouw past het ons de 
betekenis van deze emancipa
tiebeweging in het verleden te 
erkennen. 

Het past ons ·echter ev~nzeer 
te erkennen dat ook vandaag 
nog strijd gevoerd moet wor
den en dat een jaar waarin 
bijzondere aandacht wordt 
besteed aan de bevordering 
van werkelijke rechtsgelijk
heid voor vrouwen en man
nen geen overbodige luxe is. 

De VVDurilvoor 
alle vroUUTen 

Ons nageslacht zal zeker con
stateren dat zelfs in de ja
ren '70 van deze eeuw nog 
van achterstelling sprake was 
op verschillende gebieden. 
Aan ons liberalen is het om de 
gebieden waarop van achter
stelling sprake is op te sporen 
en er politiek wat aan te doen. 
De opsporing wordt verge
makkelijkt door de activiteiten 

• het recht om zichzelf te zijn 
• het recht om nergens achtergesteld te worden 
• een verbeterde rechtspositie 
• èchte her- en bijscholingskansen 
• voorlichting over sociale voorzieningen. 

van de vrouwenbeweging zelf. 
In onze partij wordt ook het 
vinden van de politieke een
wording vergemakkelijkt door 
de nauwe, gelijkgerichte en 
gelijkgerechtigde samenwer
king van mannen en vrouwen. 

In de afdelingen, in de be
sturen en in de vertegenwoor
digende lichamen. 

Zij zijn zich allen bewust van 
hun taak te bevorderen dat 
vrijheid, verantwoordelijkheid, 
verdraagzaamheid en sociale ' 
gerechtigheid de fundamen
ten moeten zijn van onze sa
menleving. 

F. KORTHALS ALTES, 
voorzitter VVD 
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Onze parlementaire 
redacteur had een 
interview met 
Hans Wiegel. Zij spraken o.a. 
over de tweede verjaardag 
van het kabinet-Den 
Uyl, over de bijna-crisis van 
vorige week en over de 
zojuist gepubliceerde nota 
inkomenspolitiek. 

Wiegel over twee jaar oppositie: 

"Het is vechten 
tegendehie:rkaai" 
Het kabinet-Den Uyl bestond 
afgelopen zondag twee jaar. 
Voor WO-leider Hans Weigel 
geen reden om uitbundig 
feest te vieren. Toch is hij niet 
bedroefd. ..De tijd die dit 
kabinet op zijn hoogst nog te 
zitten heeft kan niet langer 
zijn dan het nu heeft gezeten. 
Het wordt aftellen. Of om 
met Gerard Reve te spreken: 
Op weg naar het einde". 

- U berust er dus in dat het 
kabinet-Den Uyl de rit uitzit? 

Wiegel : .. Nee, dat beslist niet. 
Maar de samenwerking van 
de linkse partijen met KVP en 
ARP is gebaseerd op angst 
voor nieuwe verkiezingen. 
Het kabinet heeft in de twee 
jaar van zijn bestaan al pak
weg tien keer op springen 
gestaan. Dat komt omdat 
deze regeringspartijen niet 
van harte samenwerken. Dat 
zich dan steeds crisissituaties 
voordoen vind ik dan wel 
normaal. Maar' elke keer als 
de ministers er in slagen om 
een crisis te bezweren bete
kent dat bijna altijd op voor
hand dat de regeringsfracties 
in het parlement zich bij die 
crisisbeheersing neerleggen". 

OokPvdA 
.. De KVP en de ARP zijn bang 
dat ze bij verkiezingen weer 
zwaar verliezen. Maar voor de 
PvdA is het ook niet aantrek
kelijk als het kabinet valt. 
Vervroegde verkiezingen zou
den voor die partij vrijwel 
zeker betekenen dat er daar
na een andere coalitie komt. 
De PvdA heeft angst dat de 
val van het kabinet- Den Uyl 
tot gevolg heeft dat deze par
tij weer in de oppositie te
recht komt. De vrees voor 
nieuwe verkiezingen maakt 
wel dat het voor de VVD als 
oppositiepartij meestal vech
ten tegen de bierkaai is". 

- Als oppositiepartij bent u 
machteloos om dit kabinet 
onderuit te halen? 

Wiegel: .. Dat lukt een opposi
tiepartij nooit. Een kabinet 
valt enkel en alleen als één 
of meer regeringspartijen het 
zat zijn. Kijk naar het laatste 
kabinet-Drees, Romme zag 
dat niet meer zitten. Kijk 
naar het kabinet-Cals, 
Schmelzer had er toen ge
noeg van. En kijk naar het 
kabinet-Biesheuvel, DS'70 
wilde niet meer meewerken". 

Frustrerend 
.,Oppositie voeren is eigenlijk 
geweldig frustrerend. Welke 
mening je in de kamer ook 
op tafel legt, je weet dat je het 
niet wint, ook al worden je 
voorstellen zakelijk goed be
oordeeld. Regeringspartijen 
zitten altijd voor de moeilijk
heid dat fundamentele steun 
aan een voorstel van de oppo
sitie leidt tot de val van het 
kabinet. En dat durven ze nu 
niet aan". 

.. Ons beleid is er op gericht 
om de regeringspartijen in 
verlegenheid te brengen. We 
proberen ze voor het blok te 
zetten: als je ons voorstel 
niet steunt, dan zullen je ·kie
zers straks wel duidelijk ma
ken dat ze het verkeerd vin
den dat je goede voorstellen 
van de oppositie van de tafel 
hebt geveegd". 

Successen 
.. Indirekt hebben we op die 
manier al veel successen ge
boekt. Veel van onze verwor
pen moties blijken een paar 
maanden later toch te wor
den uitgevoerd, ook al is dat 
soms in een afgezwakte ver
sie. We incasseren onze winst 
wel , maar het blijkt niet altijd 
direkt". 

- Waarom moet het kabinet
Den Uyl verdwijnen? 
Wiegel : .. Om heel veel rede
nen. Ik noem er twee. Het 
beleid van dit kabinet heeft 
bijgedragen aan een enorme 

toeneming van de werkloos
heid en heeft het onderne
mersklimaat aanzienlijk doen 
verslechteren" . 

.. Een nieuwe coalitie zal al
leen al drie tot vier jaar nodig 
hebben om recht te trekken 
wat het kabinet- Den Uyl in 
twee jaar scheef gebogen 
heeft. Dat wordt eerst puin
ruimen. Ik noem ook nog be
langrijke zaken als de woning
bouw weer op peil brengen en 
het vrij besteedbaar inkomen 
van de burgers weer te laten 
groeien". 

Stormen 
- Het kabinet heeft al zo veel 
stormen doorstaan, op welke 
punten zou het nog kunnen 
struikelen? 

Wiegel : .. Het weekblad De 
Tijd heeft mij gelijk gegeven 
toen ik oktober vorig jaar 
zei dat de aankondiging van 
de Vermogensaanwasdeling 
(VAD) een tijdbom onder het 
bestaan van dit kabinet 
plaatste. Blijkbaar heb ik voor
spellende gaven". 
.. Over de vervanging van de 
Starfighter verwacht ik niet 
een kabinetscrisis. Ik ben het 
eens met premier Den Uyl 
dat de beslissing daarover 
is gevallen toen de defensie
nota in de kamer werd be
handeld. Het misbaar dat de 
PvdA nu maakt is hol gepraat. 
De keuze van het type vlieg
tuig is in feite een achter
hoedegevecht" . 

Gevaar 
.. Een potentieel gevaar voor 
dit kabinet worden de begro
tingsbesprekingen voor 1976. 
Ik heb vorig jaar gewaar
schuwd : potverteer het aard
gas niet voor een blijvende 
verhoging van de overheids
uitgaven. De PvdA komt voor 
de keus te staan: doorgaan 
met het uitvoeren van Keer
punt, en dat betekent een 
enorme lastenverzwaring voor 
de 'burgers, of bezuinigen op 



de overheidsuitgaven, wat be
tekent dat een grote groep 
PvdA-kiezers naar Keerpunt 
kan fluiten ". 
.. Bij de grondpolitiek zal de 
radikale achterban van de 
PvdA het steeds minder ac
cepteren dat hier zo ge
traineerd wordt. En bij het ni
velleringsbeleid wordt de 
gematigde PvdA-aanhang 
steeds ontevredener" . 

.. Kortom: er liggen explosie
ven genoeg, al heeft Den Uyl 
tot nu toe zeer bekwaam de 
ontstekingen weten uit te 
schakelen. Den Uyl verkeert 
in een machtspositie, vooral 
omdat Anctriessen bang is 
voor een crisis. en Aantjes 
geen crisis wil" . 

fjoz 
.. Als de minister-president 
vanuit die machtspositie dan 
toch kans ziet om zijn eigen 
achterban steeds bozer te 
maken. dan toont dat alleen 
maar aan hoe politiek onei
genlijk deze regeringscombi
natie is" . 
.. Een blijk daarvan is ciok dat 
Den Uyl nauwelijks overleg 
pleegt met Anctriessen en 
Aantjes. Deze slechte ver
standhouding maakt de kans 
dat het kabinet voortijdig valt 

zeer reëel. Maar het blijft heel 
moeilijk voorspelbaar wan
neer en waarover". 

- Wie heeft volgens u de laat
ste crisis gewonnen (over de 
Vermo[Jensaanwasdeling)? 

Wiegel : .. Iedereen zegt dat hij 
winnaar is. Dat kan natuurlijk 
nooit. Ontzettend kinderachtig. 
Het bewijst ook dat er totaal 
geen onderling begrip aan
wezig is. De heren kunnen 
gewoon niet met elkaar over
weg. In wezen minacht de 
PvdA haar partners KVP en 
ARP". 

ekl en 
.. De linkse politici hebben vol 
gens mij aan het langste eind 
getrokken, ook al is het dan 
een VAD met vele lekken. 
Maar ik verwacht niet dat de 
linkse politici deze winst zul
len kunnen verzilveren onder 
hun kiezers. Veel werknemers 
die links hebben gestemd 
zullen niet blij zijn met deze 
Vermogensaanwasdeling. Zij 
willen uitbreiding van de 
winstdelingsregelingen. Wij 
willen dat ook. Maar het moet 
dan wel zo zijn dat je als 
werknemer zelf kan bepalen 
wat je met die winstuitkering 
doet. Bij voorbeeld als eerste 
aanbetaling voor een eigen 

huis. Onze opvatting over uit
breiding van de winstdeling 
wordt door steeds meer werk
nemers gedeeld". 
.. Het prettige gevolg van de 
VAD-regeling die het kabinet 
nu, hoe mistig ook, op tafel 
heeft gelegd, is dat het helpt 
de psychologische barrière 
weg te nemen voor werk
nemers die op de PvdA heb
ben gestemd om naar de WD 
te komen". 

Ondermaats 
.. De nota-inkomenspolitiek 
als geheel vind ik een gewel
dig vaag verhaal, een onder
maats stuk, dat nauwelijks 
een handgreep biedt voor een 
goede parlementaire discus
sie over inkomenspolitiek. De 
dingen die het kabinet stelt, 
zoals het maximuminkomen, 
zijn in het geheel niet onder
bouwd door feitenmateriaal" . 

- Een kiezersonderzoek van 
Lagendijk heeft uitgewezen 
dat de VVD samen met de 
confessionele partijen weer 
een meerderheid in de kamer 
zou krijgen bij verkiezingen. 

Wiegel : .. Ongeveer tachtig 
van de 1 50 zetels zou welis
waar een zeer krappe meer
derheid zijn, maar wel een 
werkbare . Lagendijk heeft 
nog meer cijfers op tafel ge
legd die voor ons erg prettig 
zijn . We zijn altijd een partij 
geweest voor iedereen, maar 
nooit van iedereen. Nu zijn we 
een echte volkspartij aan het 
worden, een echte doorsnee 
van de bevolking. Een derde 
deel van onze aanhangers is 
rooms-katholiek. Zeven pro
cent is gereformeerd". 

Ideaal 
.. We zijn ook geen rijkeluis
partij meer als je de jongste 
cijfers ziet. Vijftig procent van 
onze kiezers heeft een in
komen beneden de 25.000 
gulden. Onze winst zit voor
al bij lagere- en middeninko
mens. En wie had kunnen 
denken dat 22 procent van 
onze aanhangers vaklieden 
en handarbeiders zijn. Onze 
partij krijgt steeds meer een 
ideale opbouw". 
.. Het kiezersonderzoek toont 
ook aan dat één van de doel
einden die wij gesteld hebben 
steeds meer boven de kim 
komt: onze winst moet groter 
zijn dan het verlies van de 

confessionelen. Dat maakt 
herstel van de samenwerking 
met onze vroegere partners 
weer mogelijk" . 

V on hof 

- Vonhoff, uw prominente 
partijgenoot, heeft gezegd 
niet erg happig te zijn op 
nieuwe samenwerking met 
de confessionele partijen. 

Wiegel: .. Hij heeft volstrekt 
het recht dit te zeggen. Maar 
ik begrijp zijn opmerkingen 
niet. en ik vind het moment 
ongelukkig gekozen. Een 
groot deel van onze kiezers 
kan door zijn woorden- in 
twijfel geraken over de '<oers 
die we voorstaan. Niet sa
menwerken met de confessio
nelen zou betekenen dat we 
met de PvdA zouden moeten 
regeren. Met de huidige PvdA 
is dat absoluut onbestaan
baar. En ik zie daarin voor
lopig geen verandering ko
men". 

.. In ons 17erkiezingsprogram
ma staat : niet samen met de 
PvdA. De deur voor redelijke 
en gematigde socialisten 
staat bij ons overigens al 
jaren open. Dat is al zo sinds 
Oud. Wij zeggen niet: nooit 
met de socialisten. In West
Duitsland wordt bewezen dat 
liberalen en socialisten best 
kunnen samenwerken. Maar 
met deze PvdA willen en 
kunnen wij geen zaken doen. 
Vonhoff heeft later in een in
terview toegegeven dat het er 
voorlopig niet in zit" . 

Hartell. k 
..Trouwens: de verhouding 
tussen de VVD en de con
fessionele partijen wordt de 
laatste tijd steeds beter. Niet 
alleen politiek, maar ook in 
het persoonlijk vlak is het nu 
veel vriendschappelijker en 
hartelijker dan een tijdje ge
leden. KVP en ARP komen er 
nu achter dat de samenwer
king tussen hen en de socia
listen een heel andere is, dan 
tussen hen en ons. Zij be
ginnen in te zien dat de VVD 
(anders de de PvdA) wel be
reid is geweest en bereid 
blijft tot samenwerking op 
basis van onderlinge ver
draagzaamheid, geven en 
nemen, en respect voor el
kaar" . 

• 
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Politieke stands in Utrecht 
Op 20 mei opent het Utrecht
se Jaarbeursgebouw zijn deu
ren voor de .. Emancipade", 
een m'anifestatie in het kader 
van het Internationale Jaar 
van de Vrouw, waartoe de 
VN 197 5 heeft uitgeroepen. 
Het idee voor deze manifes
tatie is afkomstig van de vijf
tig vrouwenorganisaties, die 
zijn verbonden in de Neder
landse Vrouwenraad. Het na
tionale comité voor het inter
nationale vrouwenjaar heeft 
het idee uitgewerkt. 
De Emancipade biedt de be
zoekers informatie over acht 
onderwerpen: arbeid, scholing, 
leven en welzijn; wonen, der
de wereld, kerk en vrede, 
politiek en vrouwenorganisa
ties. 
Er is een politiek plein en 
een politiek café, waaraan 

de vrouwenorganisaties van 
de vijf grote politieke par~ 

tijen meedoen. De WO staat 
er met een stand, evenals de 
PvdA, de KVP, de CHU en de 
ARP. In het politieke café 
worden dagelijks tien-minu
ten-praatjes gehouden door 
politici van verschillende par
tijen. Natuurlijk met discussie
mogelijkheid. 
Ontspanning is er ook: toneel, 
cabaret, oude en nieuwe films. 
De mogelijkheid kinderen aan 
professionele leidsters over te 
laten is ook aanwezig. Er 
worden speciale kindervoor
stellingen gegeven. · 
De Ema,ncipade is niet al
leen bedoeld voor vrouwen. 
ledereen die maatschappelijk 
en politiek geïnteress~erd is, 
mag deze manifestatie niet 
missen. e 

De Emancipade is geopend van 20 mei tot 8 juni, 
dagelijks van 10.00 tot 18.00 uur (ook zaterdags 
en zondags). Donderdags geopend van 10.00 tot 
22.00 uur. 

I' 



ONVOLDOENDE ERI<ENNIM~ 
N' WllllRDil?INC I/OOR IJE VROUW 
'E TfllJIS WERKT IN 11/1111? GEZIN_!; ----,---- .. : 

\Viegel 
als 
tekenaar 
De op deze pagina's en elders in dit blad 
afgedrukte tekeningen sieren de WO-stand 
op de Emancipade te Utrecht. Zij zijn van 
de Haagse tekenaar G. C. M. Wiegel (heel 
ver familie van Hans). van wie hier een zelf
portret. 
De WD . is de heer Wiegel veel dank ver
schuldigd voor zijn veelzijdig aandeel in de 
totstandkoming van de stand. Men heeft 
overigens· al eerder kennis kunnen maken 
met zijn werk: veel VVD-brochures (met na
me de z.g. blauwe boekjes) zijn door hem 
geïllustreerd. 

SOC/IlLE 1)6"1/TERSTELL/NG VllN 

DE YROIJW DIE MEEWERKT IN 



De VVD 
"'il 
voorde 
vrou"UT 
In et 

• gezin 

• voldoende gezins
hulp bij langdurige 
ziekte en invalidi
teit 

• bescherming als 
consument 

• goede voorlichting 
over gezinsplan-
ning 

Mevrouw. uw taak is on
vervangbaar. U bent alles 
tegelijk, maar .... blijf bij I 
Stap over uw drempel en 
kijk wat er buiten uw huis 
gebeurt. Doe mee in 
oudercommissie en 
schoolbestuur; in een 
vrouwenvereniging. een 
politieke partij of in het 
vrijwilligerswerk. 

/ 

Het liberalisme heeft steeds 
de vrijheid van de mens cen
traal gesteld; de vrijheid tot 
geestelijke en maatschappe
lijke ontplooiing van een ieder, 
zonder onderscheid. 
Dus ook zonder onderscheid 
naar geslacht. Dat was van 
oudsher zo, dat is nog zo in 
de WD. 

Vanuit dit grondbeginsel is 
het dan ook vanzelfsprekend, 
dat de liberalen de eerste 
voorvechters waren voor ge
lijke rechten van de vrouw, 
met betrekking tot het voort
gezet onderwijs en beroeps
onderwijs. Later, omstreeks 
de 90-er jaren van de vorige 
eeuw beginnend, de eerste 
voor;vechters van het vrou
wenkiesrecht. 
Toen dat eindelijk bereikt was, 
verscheen als eerste liberale 
vrouw in de Tweede Kamer 
mej. Johanna Westerman en 
nadien zijn er velen gevolgd. 

OPVQIJCS!I2 
\fliJ \EIZMOiiJDC" 
GnJUSt,~o;u 

Kil/JIJEN WE 5/JEJ. J;TE!J, 

MARIEP IK JIEB OM ZJ;VJ;N 

LJU2 GD./ V/iPÇLJI)ERWC.' 

Vrou"'e 
Ook bij de WO is het vanzelf
sprekend dat de vrouw deel
neemt. Niet alleen in besturen 
en dergelijke. In de fracties 
van de verschillende politieke 
partijen in de Tweede Kamer, 
in de Provinciale Staten en in 
de Gemeenteraden is het ge
middelde percentagevrouwen 
bij de VVD-fracties het hoogst 
en de laatste verkiezingen ver
toonden een stijging ten op
zichte van 1970. Enkele cij
fers: 

TweedeKa
mer 
Provinciale 
Staten 
Gemeente
raden 

1970: 121/2 % 
1974: 18.18% 
1970: 12.94 % 
1974: 16.03 % 
1970: 12.29 % 
1974: 18.52% 

En na de laatste verkiezingen 
voor de Eerste Kamer kwam 
ook hier weer een vrouw in 
de fractie: Haya van Some
ren-Downer, de onlangs afge
treden partij-voorzitster. 

De VVD geeft de vrouw gelij
ke kansen, een logische vraag 
is dus: Waarom dan toch nog 
een vrouwenorganisatie in de 
VVD? 

Het antwoord is te vinden in 
de doelstelling van de Stich
tinÇJ .. Vrouwen in de VVD". 
Want, naast de politieke vor
ming, scholing en voorlich
ting, die zij aan de vrouwelijke 
partijleden geeft en waar op 
zichzelf geen .aparte organisa
tie voor nodig zou zijn, wil zij 
meer en dat staat niet in de 
doelstellingen van de partij 
zelf. 
Dat is: het bevorderen van de 
sociale- en culturele activitei
ten van de vrouwelijke VVD
leden en het belangeloos ver
lenen van praktische sociale 
hulp. 
Met andere woorden: De 
Stichting .. Vrouwen in de 
VVD" treedt ook naar buiten 
toe op. 
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De VVD~il voorde mee«Jerkende • 
• vrou«T In 

heteigen 
bedrijf 

• verbetering van het 
belastingklimaat 

• verzekering voor 
arbeidsongeschikt
heid 

De vrouwen in de VVD zijn 
vóór het behoud van een 
koopavond . 

de VVD 
De VVD-vrouwen waren ver
tegenwoordigd in de drie koe
pels van de vrouwenorganisa
ties in Nederland: de Nationa
le Vrouwenraad, het Neder
lands Vrouwencomité en de 
Nederlandse Federatie voor 
Vrouwelijke Vrijwillige Hulp
verlening. 

Sinds 1 5 april van dit jaar zijn 
deze verenigd tot de Neder
landse Vrouwenraad. 
Ook daarin hebben de .. Vrou
wen in de VVD" zitting. 

Verder zijn de .. Vrouwen in de 
VVD" vertegenwoordigd in 
een aantal landelijke, pro
vinciale en plaatselijke raden 
en adviesorganen. Zij doen in 
samenwerking met andere 
vrouwenorganisaties mee aan 
tal van activiteiten van prak
tische sociale hulpverlening, 
zoals hulp aan bejaarden, be
jaardensociëteiten, burenhulp 
en vele andere zaken. 

mevrouw mr. M. N. W. Dett
meijer-Labberton, voorzitster 
van de stichting Organisatie 
Vrouwen in de VVD. 

Daarvoor, voor dat naar bui
ten optreden is een eigen or
ganisatie noodzakelijk; al is 
die dan ook zo eenvoudig mo
gelijk gehouden. De organisa
tie heeft een stichtingsvorm 
en werkt ten behoeve van alle 

vrouwelijke partij-leden. Zij 
kunnen allen gebruik maken 
van informatie- en documen
tatiemateriaal en meedoen 
aan de bijeenkomsten, zonder 
dat zij een aparte contributie 
behoeven te betalen aan de 
.,Vrouwen in de VVD". 

In Nederland zijn in de vele 
vrouwenverentgmgen ruim 
11

/ 2 miljoen vrouwen georga
niseerd; op tal van gebieden 
is men tot sarTjenwerking ge
komen, waaraan ook de vrou
wenorganisaties van de grote 
politieke partijen en de vak
bonden meedoen. Ook de li
berale vrouw dient haar stem 
daarbij te kunnen laten horen; 
dat doet zij door de verte
genwoordiging van de .. Vrou
wen in de VVD". 

HetJaarvan de Vrouw. 
Heeft zo'n jaar, uitgeroepen 

door de Verenigde Naties, 
terwille van de emancipatie 
van de vrouw en het tegen
gaan van discriminatie nu 
enig nut en is dat in Neder
land nog nodig? Een vraag, 
die zeker in de VVD gesteld 
wordt, waar de emancipatie 
een vanzelfsprekende zaak is. 

Als ik nu onze bezwaren te
gen de eenzijdige samenstel
ling, overwegend links, van 
het Nationale Comité voor het 
Jaar van de Vrouw en van de 
Nationale Commissie Eman
cipatiebeleid, buiten beschou
wing laat, dan kan, ook in 
Nederland, zo'n jaar nuttig 
zijn. 

1. Ter signalering van nog 
bestaande discriminatie van 
de vrouw in de wetgeving; 
o.a. in het familierecht, het 
huwelijksgoederenrecht, het 
arbeidsrecht in de sociale ::!:>· 



De VVDU!ilvoorde vverkende 
vrouvv 

• meer mogelijkhe
den voor part-time 
werk 

• verbeterde aftrek 
verwervingskosten 

• gelijke promotie
kansen 

• aanpassing van so
ciale rechten (we
duwnaarspen
sioen) 

Steun met ons de actie 
.. Tijd voor School". Dat 
wil zeggen: overblijven op 
school. gelijke schooltij
den. gelijke vakantietijden 
per gemeente. 

wetgeving, de pensioenwet
geving en de positie van de 
gehuwde werkende vrouw. 

Hoe wij dat moeten verande
ren en wat de economische 
en financiële gevolgen van 
veranderingen in het bijzonder 
in de sociale sector, zullen 
zijn. dient onderzocht te wor
den: het initiatief van de Ver
eniging voor Vrouwenbelan
gen om te komen tot een 
leerstoel, al deze zaken betref
fende, verdient, dunkt mij, te 
worden ondersteund. 

2. Ter bevordering van een 
mentaliteitsverandering t.a.v. 
de rol van de vrouw in de 
maatschappij. Met alleen wet
geving komen wij er niet; een 
doorbreking van traditionele 
vooroordelen, een mentali
teitsverandering is wellicht 
wel het belangrijkste. Niet 
alleen bij de man, ook bij de 
vrouwen zelf. Vele vrouwen 
discrimineren zichzelf, gebrui
kf\n hun kansen niet, of discri
mineren hun sekse-genoten. 

Het onderwijs kan voor een 
mentaliteitsverandering een 
grote rol spelen. 

3. Ter stimulering van meer 
deelname van vrouwen aan 
het openbare en politieke le
ven. 

Laten wij hopen. dat het Jaar 
van de Vrouw op deze wijze 
een wezenlijke bijdrage tot 
de vrouwenemancipatie zal 
leveren. ' 

Tenslotte dit: Volledige eman
cipatie, kan alleen in een 
maatschappij met grote per
soonlijke vrijheid en verdraag
zaamheid. De grondbeginse
len van de VVD. 

In de VVD vindt de vrouw ge
lijke kansen om mee te doen, 
mee te praten, mee te be
slissen; om politiek invloed 
uit te oefenen. 

In de VVD voelt óók de vrouw 
zich .. thuis". 

M.N.W. DETIMEYER
LABBERTON. 

Voorzitster van de Stichting 
Organisatie Vrouwen in de 

WD 
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Vrou'Ulen 
.. Emancipatie heb je als vrouw 
niet bereikt rnet een betaalde 
baan. 
Emancipatie houdt in dat je 
zelfstandig kunt handelen en 
denken, terwijl je toqh reke
ning houdt met de belangen 
van een ander, je gezin bij
voorbeeld. Ik ken veel vrouw
wen die een betaalde baan 
hebben maar nog lang niet 
zijn geëmancipeerd. Zo om
schrijft mevrouw drs. Rempt
Halmmans de Jong een be
grip dat vooral in 1975 veel 
over de tong gaat. De UNO 
heeft dit jaar uitgeroepen tot 
het internationale jaar van de 
vrouw. Dat jaar is in ons land 
wat luister bijgezet door de 
oprichting van de Nederland
se Vrouwenraad (NVR). Me
vrouw Rempt werd half april 
met grote meerderheid geko
zen tot eerste voorzitter van 
deze organisatie. De organi
satie Vrouwenbelangen had 

• 

haar voor die functie voor
gedragen. De Haagse afdeling 
van Vrouwenbelangen stond 
al onder haar voorzitterschap. 
Zij is verder presidente van 
de Montessorischool in haar 
gemeente, Wassenaar. Ook in 
politieke kringen ter plaatse is 
zij niet onbekend. Zij leidde 
enkele jaren de Wassenaarse 
WO-afdeling. Voor onze partij 
heeft ze tevens zitting in het 
hoofdbestuur en in de lande
lijke propagandacommissie. 

OudSpoor 
De Nederlandse Vrouwenraad 
moet de werkzaamheden sa
menbundelen die tot dusverre 
afzonderlijk werden verricht 
door het Nederlandse Vrou
wencomité, de Nationale 
Vrouwenraad van Nederland 
en de Nederlandse Federatie 
voor Vrouwelijke Vrijwillige 
Hulpverlening. Bij de Neder
landse Vrouwenraad zijn 52 



alleenstaande vro"tnV met 
kinderen 

• 

• gedurende scho
ling voor een ,.be
roep" voldoende 
bijstandsuitkering 

• ook kleuteropvang 
en kinderdagver
blijven. 

htnogveel~ 
organisaties aangesloten met 
ruim een miljoen leden. De 
organisatie wil - met inacht
neming van het eigen karak
ter en de zelfstandigheid van 
de aangesloten organisaties -
de bewustwording en volle
dige medeverantwoordelijk 
van de vrouw in de samen
leving bevorderen. 
.,Een nieuwe organisatie die 
op een oud spoor zit" zegt 
mevrouw Rempt . .,Al een jaar 
of drie vier geleden was er de 
gedachte één koepel van 
vrouwenorganisaties te vor
men. Het gescheiden werken 
was een zeer onbevredigende 
situatie. Er is toen een inte
rimstichting opgericht, waarin 
de koepels al gingen samen
werken, maar onafhankelijk 
bleven bestaan. In die tijd is 
men naar elkaar toegegroeid. 
De oude koepels herkennen 
we nu nog in de drie sec
ties van onze organisatie: de 

mevrouw Rempt, pas benoemd tot eerste presidente van de Ne
derlandse Vrouwenraad, in gesprek met H.M. de Koningin. 

education permanente, inter
nationale contacten en maat
schappelijk werk". 

n r on e on t.n 
Wat die internationale contac-

ten aangaat, daaraan ont
breekt het de voorzitter van 
de NVR niet. Zo woonde on-

I 
langs in New Vork een werk
vergadering bij van de UNO
commissie voor de status van 

de vrouw. In juni zal ze in de 
stad Mexico zijn om daar de 
UNO-conferentie in het kader 
van het Jaar van de Vrouw bij 
te wonen. .,Aan geen enkel 
item van de volkerenorganisa
tie is ooit zo'n aandacht be
steed als aan het Jaar van de 
Vrouw" constateert zij met 
enig genoegen. Zij vertelt dat 
minister Pronk 250.000 gul
den beschikbaar heeft gesteld 
voor een speciaal UNO-fonds. 

Hij laat een speciale studie 
maken over de rol van de 
vrouw in de derde wereld . 
.,Het is bemoedigend dat een 
minister zich daarin wil ver
diepen. En dat mag je toch 
een resultaat van het jaar van 
de vrouw noemen. Onze wes
terse ideeën over ontwikke
lingshulp blijken niet altijd ten 
faveure van de vrouw in de 
derde wereld uit te vallen. Die 
hulp is sterk gericht op man-



De VVD vviivoorde allee:nstaande 
vverkende 
vrouUT 

• lagere Jasten voor 
sociale voorzienin-

• gen waar zij zelf 
geen gebruik van 
kan maken 

• goede woningen 
voor alleenstaan
den 

• gelijke promotie
kansen 

• gelijkwaardige 
functiewaardering 

Let op dat gelijke beloning 
voor gelijkwaardige func
ties ècht wordt toegepast. 
Bij twijfel: schakel het mi
nisterie van sociale zaken 
in Den Haag in I 

nen. De vrouw wil dan wel 
eens buiten het arbeidsproces 
terecht komen en krijgt dan 
dezelfde secundaire status, 
zoals vaak hier het geval is." 

Bij de UNO-commissie heeft 
ze geconstateerd dat het pro
bleem van de integratie van 
de vrouw minder geïsoleerd 
wordt bekeken ... Sinds het be
volkingscqngres in Boekarest 
is men zich gaan realiseren 
dat de hulp en interesse van 
de vrouw onmisbaar is gewor
den bij de oplossing van de 
kernproblemen in de wereld. 
Bedenk maar eens dat in de 
derde wereld bijvoorbeeld 80 
procent van het voedsel door 
de vrouw wordt opgebracht". 

Door langdurig verblijf in en
kele landen van de· derde we
reld weet mevrouw Rempt 
hoe moeilijk de positie van de 
vrouw daar veelal is. 
Maar ook in eigen land moet 
nog erg veel veranderen, 
meent zij. 
Vooral conservatieve gezins
opvattingen zijn debet aan het 
gebrek aan ontplooiingsmo
gelijkheden van de Neder-

landse vrouw. .,Veel é!Cade
mische opleidingen gaan te
loor door gezinsbeslommerin
gen" merkt ze op . .,Ze zeg
gen zo gauw: mijn kinderen 
zijn nog te klein om het huis 
uit te gaan". Ze vertelt dat 
haar kinderen al op vierjarige 
leeftijd op een continu-school 
gingen. .,Nederland is het 
enige land waar kinderen tus
sen de middag nog thuis ko
men, wat de moeders sterk 
aan het huis bindt". Daarom is 
zij zo'n supporter van de .,Ac
tie tijd voor school", die ook 
door de VVD van harte wordt 
ondersteund. 

mevrouw Rempt 

Ze constateert dat in veel ge
zinnen een politieke rol voor 
de vrouw nog taboe is. Ook 
is de vrouw in de politiek al
tijd het voorwerp van extra 
kritische aandacht ... Vrouwe
lijke voorzitters van politieke 
partijen zijn er wel, maar ze 
hebben toch moeite om aan 
de top te komen" merkt ze op. 
Ze is een goede kennis van 
de nieuwe PvdA-voorzitter 
I en van de Heuvel. .. Een capa
bele aardige 'vrouw, maar ze 
heeft wél een taak op haar 
schouders geladen. Eerst 
heeft ze gedacht: dat kan ik 
niet, misschien wel uit be
scheidenheid. Maar toen ze 
het tijdelijk moest waarnemen 
door het vertrek van Van der 
Louw, ontdekte ze dat ze het 
echt wel aan kon. Daarom 
heeft ze de kandidatuur voor 
het voorzitter-schap die ze 
eerst had willen intrekken, 
toch gehandhaafd. Dat vind ik 
dapper en ik vind het leuk 
dat ze het gehaald heeft". 

Mevrouw Rempt stelt met na
druk dat de vrouwen nog veel 
werk wacht om haar positie te 
verbeteren. Ze wijst bijvoor-

beeld op de nog steeds dis
criminerende belastingwetge
ving t.a.v. de vrouw. 
.. We moeten van de overheid 
niet teveel soelaas verwach-. 
ten" zegt ze ... Maar er is toch 
nog veel te doen dat vrouwen 
en mannen kunnen doen zon
der dat ze daarbij de over
heid nodig hebben. 
Als voorbeeld noemt ze de in
spanningen van Vrouwenbe
langen die met een kleine 
groep iets probeert te doen 
aan .,education permanente" 
en de vrouwen tracht politiek 
bewust te maken. Meer dan 
5000 vrouwen hebben daar
aan deelgenomen en de vrou
welijke kamerleden zijn er, zo
als ze zegt, bijna aan kapot 
gegaan. ..Maar" besluit ze, 
.. we moeten dat als vrouwen 
toch méér doen en niet wach
ten op de overheid". 

Een vrees die zij koester.t is 
de toenemende politisering in 
de vrouwenwereld ... Er wordt 
vaker gekeken naar de poli
tieke kleur van kandidates en 
als ze dan nog capabel zijn 
ook, is het meegenomen. Dat 
begint nu ook bij ons door te 
dringen en dat vind ik wel 
jammer". e 



Voor de jonge vrou-w 

• doorbreken van de 
traditionele schei
ding tussen man
nen- en vrouwen
werk bij beroeps
voorlichting 

• stimuleren van het 
volgen van be
roepsopleidingen 

Ook wij staan achter de 
actie ,.Marie wordt wij
zer", die wil dat ieder 
meisje verder leert. 

Tijdens een congres over wo
ningbouw zei iemand eens: 
,.Alle architecten die huurwo
ningen ontwerpen, zouden 
moeten worden gedwongen 
een tijdlang in hun eigen 
scheppingen te wonen. Wed
den, dat ze voortaan betere 
ontwerpen zouden maken?" 
Dat was een goede opmer
king, maar hij zou nóg beter 
zijn geweest, als de man er 
aan had toegevoegd: ,.En laat 
die architect dan vooral niet 
vergeten om de mening van 
zijn vrouw te vragen, want die 
komt waarschijnlijk met de 
meeste klachten". 
Het is onderhand een erkend 
feit: de woonconsument heeft 
nauwelijks of geen invlo~d op 
de woningbouw, uitgezonderd 
een klein groepje gelukkigen, 
dat zich kan veroorloven om 
zelf een architect in de arm te 
nemen. 
Vooral de (huis)vrouw, die 

vaak .een groot deel van de 
dag in huis doorbrengt, on
dervindt daarvan de gevol
gen. Wat haar natuurlijk direkt 
opvalt, zijn wat ik de "kleine 
stommiteiten" zou willen noe
men: onpraktische keukens, 
deuren die verkeerd draaien, 
teveel glas in de woning, 
slechte geluidsisolatie, on
handige badruimten, slechte 
ventilatiekanalen, enz. 
Bedenkelijker wordt het, als 
de fouten gevaar opleveren 
voor bijvoorbeeld kleine kin
deren, zoals lage heetwater
leidingen of onveilige balkons. 
Nu moet worden gezegd, dat 
juist op het gebied van de 
,.kleine stommiteiten" de laat
ste jaren veel is verbeterd. Dat 
is zeker mede te danken aan 
het goed~ werk van de Vrou
wen Advies Commissies. Er 
zijn gemeenten, die hun plan
nen altijd laten beoordelen 
door deze commissies. 

Het vreemde met wonen is 
echter, dat wèl de ,.kleine 
stommiteiten" snel worden 
ontdekt, maar niet de ,.grote 
fouten". Daarmee bedoel ik 
niet alleen fouten die op de 
woning zélf betrekking heb
ben - zoals een ondoelmatige 
plattegrond - maar alles wat 
met het wonen en de woon
omg~ving verkeerd is gegaan: 

de overmaat aan flats, de ver
kaersonveilige straten, het te
kort aan goede speelmogelijk
heden voor de jeugd (een 
paar klimrekjes zijn niet vol
doende), en de eindeloze saai
heid van de meeste nieuw
bouwwijken. Bewoners die 
onder zulke ,.grote fouten" te 
lijden hebben, zijn zich qaar 
niet altijd van bewust. Het is 
heel best mogelijk, dat ze niet 
ontevreden zijn over hun 
woonsituatie. Toen kan dit tot 

allerlei spanningen leiden, zo
wel binnen- als buitenshuis. 
Wonen is één van de belang
rijkste zaken in het menselijk 
bestaan. De wijze waarop 
wordt gewoond: prettig of on
prettig, wel of geen last van 
dè buren, wel of geen mo
gelijkheid tot ontspanning, is 
in sterke mate bepalend voor 
de welzijnsbeleving. De bui
tenshuis werkende man of 
vrouw moet, thuiskomend, 
weer tot zichzelf kunnen ko
men. De kleuter moet een 
veilige buurt kunnen ontdek
ken. De tiener moet zijn favo
riete plaatjes kunnen draaien 
zonder de anderen al te zeer 
te hinderen, of juist andersom 
zich in stilte kunnen terugtrek
ken om te studeren. De lage-
re schooljeugd moet lekkere 
hutten kunnen bouwen. En de 
huisvrouw heeft belang bij 
een woning die haar geen 
overbodig werk verschaft en >) 
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waarin ze fijn kan recreëren in 
de vrije uurtjes. Een te idealis
tisch beeld? Misschien. Maar 
laten we er goed van door
drongen zijn, dat juist libera
len er op uit moeten zijn de 
maatschappij zó in te richten, 
dat de mens zich kan ont
plooien, en dat bij die ont
plooiing een goed woonmilieu 
een absolute eis is. Trouwens 
- het kan helemaal geen 
kwaad als we ons een 
ideaalbeeld voor ogen stellen 
dat niet altijd voor de volle 
honderd procent haalbaar 
blijkt. Het gaat er om dat wij 
met zijn allen leren, om met 
de beschikbare middelen het 
ideaal zo goed mogelijk te be
naderen. 

Hoe komen wij zo ver? Om te 
beginnen door de plannen 
reeds in hun allervroegste sta
dium kritisch door te lichten. 
De gemeenteraadsleden moe
ten er bijvoorbeeld geen ge
noegen mee nemen, dat de 
bouwplannen kant en klaar tot 
en met de laatste boom en de 
laatste oversteekplaats voor 
hun neus worden getoverd. 
Verder, door de bevolking de 
nodige inspraak te geven; 
zonder dat dit gaat leiden tot 
eindeloze discussies zonder 
beslissingen. (Heus, dat kan:). 
En vooral: door zich te laten 
voorlichten door deskundigen, 
die in de praktijk hebben be
wezen, zelf met iets goeds te 
kunnen komen. 
Ik weet, dat het allemaal ge
makkelijker gezegd dan ge
daan is. Maar het is de moeite 
waard, want er staat veel op 
het spel. Voor de geïnteres
seerde burgers en vooral voor 
de vrouwen onder hen ligt 
hier een boeiend arbeidster
rein. Juist de vrouwen zijn 
immers over het algemeen 
het meest direkt gebaat bij 
goede woningbouw. Zónder 
.,grote fouten" en .,kleine 
stommiteiten"! 

L. M. DE BEER e 

OndeMNijs ene 
Kijk die Mien! daar gaat ze 
met haar pop. 
Wat doet Pim? die nam zijn 
schep. 
Ik maak een tuin, zei hij . . 

(Uit het boek van Pim en 
Mien, vanJan Ligtharten H. Scheepstra) 

Een bekende vrouwelijke 
hoogleraar heeft eens gezegd 
dat het hele emancipatiepro
bleem terug te brengen is op 
het onderwijs en dat het huis
houdonderwijs daarbij de gro
te boosdoener is. 
In het onderstaande wil ik na
gaan wat de rol van het on
derwijs is en kan zijn bij het 
streven naar volledige eman
cipatie van de vrouw. 
Of, met andere woorden, wel
ke bijdrage het onderwijs kan 
leveren aan het scheppen van 
optimale ontplooiingskansen 
voor man èn vrouw. 
Volledige emancipatie bete
kent ten diepste dat man en 
vrouw volledig als mens kun
nen funktioneren, dat er vrij
heid van keuze onder eigen 
verantwoordelijkheid is ten 
aanzien van de taken die men 
in onze maatschappij wenst te 
vervullen. 

Het beginsel van de gelijk
waardigheid staat hier voorop. 
Op deze wijze verstaan is het 
streven naar emancipatie een 
typisch liberale doelstelling. 

I 0 n 

Wie het hele emancipatiepro
bleem terug wil brengen op 
het onderwijs vergeet echter 
dat er naast het formele on
derwijs, dat in de school ge
beurt, ook sprake is van infor
mele leersituaties. 
Het informele leren vindt o.a. 
plaats in het gezin, in de 
buurt. 
Het omvat bovendien alles 
wat mensen leren door mid
del van televisie, radio, kran
ten en uit gesprekken met an
deren. Het informele leren be
gint direkt na de geboorte en 
houdt nooit op. 

Via het informele leren komen 
kinderen tot een beeld van 
de vrouw in ons cultuurpa
troon. Zo leren kinderen al 
vroeg dat vrouwen het huis
houden doen en voor de kin
deren zorgen, terwijl mannen 
.,werken". 

Met bovenstaand- onbewus
te - opvattingen over de rol 
van de vrouw stappen kin
deren het formele onderwijs 
binnen. 

I 
En het formele onderwijs 
houdt het imago in stand; ja 
versterkt dit zelfs tot een 
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beeld waarin vrouwen passief 
en afhankelijk zouden zijn, de 
neiging zouden hebben zich te 
schikken in hun lot, niet in 
staat zouden zijn tot kritische 
of oorspronkelijke gedachten 
of daden te komen. 

Dit gebeurt op tenminste drie 
verschillende manieren: 

• via de boekjes en de lessen 
zelf waarin Mien met poppen 
speelt en moet leren breien en 
PilT] een tuin maakt en mag 
leren timmeren. 

• door de bewuste en onbe
wuste invloed van de leer
krachten. 
Dit begint al op de kleuter
school waar je bij een juf
frouw zit; het hoofd van de 
lagere school is echter een 
meneer. 
Mien begrijpt al heel snel dat 
zij wel nooit wiskunde zal le
ren, en dat alle grote figuren 
uit verleden en heden man
nen waren, behalve Kenau 
Simons Hasselaar dan. 

• door het bestaan van apar
te scholen voor jongens en 
meiSJeS, en van opleidin
gen die speciaal bedoeld zijn 
voor óf jongens óf meisjes. 

walïk 

Dit laatste is helemaal een 
kwalijke zaak. Hoe nuttig spe
eiaal onderwijs voor meisjes 
in het verleden ook geweest 
mag zijn, het wordt nu de 
hoogste tijd om te erkennen 
dat .. de jongen" of .. het meis
je" niet bestaat omdat de ver
schillen tussen jongens onder
ling even groot zijn als tussen 
meisjes onderling en dat alle 
menselijke eigenschappen en 
kwaliteiten in verschillende 
mate zowel bij jongens als bij 
meisjes. terug te vinden zijn. 

Het beeld van .. de jongen" en 
.,het IT]eisje" die ieder een 
eigen rol te spelen zouden 
hebben in onze maatschappij, 

welk beeld mede door ons 
cultuurpatroon ingebakken zit, 
leidt- er op zijn beurt weer 
totdat meisjes feitelijk op 
school inderdaad niet alleen 
minder kansen krijgen, maar 
de geboden kansen ook nog in 
mindere mate weten te be
nutten. 
Zo gaan na de lagere school 
ongeveer evenveel jongens 
als meisjes naar het beroeps
onderwijs. Jongens echter 
gaan in hoofdzaak naar het 
technisch onderwijs, met zijn 
uitgebreide mogelijkheden tot 
ontplooiing in alle richtingen. 
Meisjes gaan daarentegen in 
meerderheid naar het huis
houd- en nijverheidsonder
wijs, welk onderwijs tot op 
heden slechts zeer beperkte 
kansen op ontplooiing biedt. 
Van de jongens en meisjes 
die naar het algemeen voort
gezet onderwijs gaan, volgt 
ongeveer driekwart van de 
jongens nog een aansluitende 
opleiding tegen slechts de 
helft van de meisjes. 
Zo kon het gebeuren dat in 
1971 slechts27 %van de 18-
jarige meisjes op school zat, 
tegen 62 % van de jongens. 

Nog erger is de situatie bij 
het Wetenschappelijk Onder
wijs. 

Slechts een vijfde deel Van 
het aantal studenten bestaat 
uit meisjes! 
Bij dit laatste komt nog dat 
anerikaanse onderzoekingen 
hebben aangetoond dat meis
jes weinig gemotiveerd zijn 
om zich te ontwikkelen tot 
een goede wetenschaps
vrouw, zij hebben n.l. het idee 
dat dit hun kansen op een 
huwelijk zou verminderen. 
Zelfs deze meisjes studenten 
zien het funktioneren als echt
genote en moeder als hoogste 
en enige doel in het leven. 

G lijkepi cht n 

Op deze plaats moet het mij 
wel van het hart dat het stre
ven naar volledige emancipa
tie aan geloofwaardigheid zou 
winnen als wij duidelijk vast
stellen dat voor liberalen ge
lijke rechten ook gelijke plich
ten inhoudt. Dit betekent bijv. 
dat een meisje dat gebruik 
maakt van de schaarse voor
zieningen bij het wetenschap
pelijk onderwijs, de morele 
plicht heeft de studie serieus 
aan te pakken en tot een goed 
einde te brengen. 

Het is goed om in het jaar van 
de vrouw over deze zaken 
eens na te denken en ons af 
te vragen of het accepteren 

door ons Tweede Kamer
lid mevrouw drs. N. J. 
Ginjaar-Maas 

van dergelijke achterstandsi
tuaties van meisjes in het on
derwijs wel in overeenstem
ming is met onze liberale be
ginselen. Ik meen van niet. Ik 
zie het als een taak van alle li
beralen om te zorgen dat bin
nen het formele onderwijs 
jongens en meisjes als gelijk
waardig beschouwd zullen 
worden en dezelfde kansen 
zullen krijgen. 
Nadrukkelijk zij gesteld dat 
het hier niet gaat om wette
lijke maatregelen, maar om 
verandering van mentaliteit. 
Het onderwijs dient er dan op 
gericht te zijn alle aanwezige 
talenten te ontplooien, onge
acht de sexe. Dit zal echter 
niet gaan dan nadat juist via 
de informele leefsituaties de 
kinderen ervan doordrongen 
zijn, dat mannen en vrouwen 
volstrekt gelijkwaardig zijn en 
dat er in beginsel geen speci
fieke vrouwenrollen zijn in on
ze maatschappij. 
Dàn pas kan het formele on
derwijs meisjes èn jongens de 
kans bieden zich volledig te 
ontplooien. 

Dan pas zal het niet meer ge
beuren dat 73 % van de 18-
jarige meisjes geen onderwijs 
meer geniet tegen 38 % van 
de 18-jarige jongens. e 



door ons Tweede Kamerlid drs. D. J. D. Dees 

Het jaar 1972 stond interna
tionaal gezien in het teken van 
het milieubeheer. In juni van 
dat jaar werd in Stockholm 
onder auspiciën van de Ver
enigde Naties de Conferentie 
over het Menselijk Leefmi
lieu gehouden. Nu, dit jaa.r, 
staat het leefmilieu van de 
vrouw centraal. Zijn er ver
banden? Niet in de jaartallen; 
wel tussen de therna's, zowel 
direct als indirect. 

Beide vraagstukken zijn op 
wereldwijd niveau in het 
beeld gebracht. Met als ge
volg dat er discussie en opi
nievorming plaats vindt; met 
als doel dat de nagestreefde 
resultaten worden bereikt. 

Liberalen benaderen beide 
thema's, - .. vrouw" en .. mi
lieu" -, vanuit hun beginselen. 
Vrijheid, zo staat in tal van 
liberale geschriften geschre
ven, is een middel en een 
voorwaarde voor de persoon
lijke ontplooiing. Krachtens dit 
beginsel werken liberalen mee 
aan een verruiming van de 
mogelijkheden voor de vrouw 
om te studeren, te werken, 
zichzelf te zijn. 
Het is duidelijk dat vervuiling 
van ons milieu vrijheden van 
de mens in gevaar kan bren
gen. Milieuvervuiling kan lei
den tot inperking van het 
woongenot, tot aantasting 
van onze gezondheid, tot gro
te problemen bij de drinkwa
tervoorziening. En zo is op tal 
van manieren, langs ingewik:.. 
kelde en eenvoudige weg, aan 
te tonen dat bederf van het 
milieu een wezenlijke aan
tasting kan betekenen van 
persoonlijke vrijheden en ont
plooiingsmogelijkheden. Van
uit die filisofie neemt de VVD 
dan ook krachtig stelling te
gen milieubederf en wil zij 
meewerken aan een doelbe
wust beheer van ons milieu. 

' 
Dat beheer kan niet alleen 

door de overheid tot stand 
worden gebracht. Evenmin is 
het juist om te stellen dat de 
milieuproblematiek wordtver
oorzaakt door onze maat
schappijstructuur. Tegenover 
dergelijke volstrekt éénzijdige 
opvatti11gen moet worden ge
steld dat het tot de gezamen
lijke verantwoordelijkheid van 
ons allen, -overheid, produ
cent en consument-, behoort 
om schaars wordende goede
ren als schone lucht, schoon 
water en natuurgebieden te 
behouden. Daarom zal het 
overheidsbeleid er vooral op 
gericht moeten zijn hiertoe de 
actieve medewerking van een 
ieder te verkrijgen. Dat kan 
door wetten en voorschrif
ten, die zich richten op het 
voorkomen en eventueel 
herstellen van de gevolgen 
van milieubedervende activi
teiten. Dat kan ook door het 
bevorderen van voorlichting, 
die de achtergronden en oor
zaken van de aantasting van 
het leefmilieu duidelijk maakt 
en aangeeft langs welke we-

gen een ieder kan meewer
ken aan een oplossing. 

Het bevorderen van het mi
lieubesef onder de bevolking 
is van wezenlijke betekenis 
voor een doeltreffend milieu
beleid. Dat dit besef nog on
voldoende tot ontwikkeling is 
gekomen, blijkt bijvoorbeeld 
uit het grote aantal klande
stiene vuilstortplaatsen. Het 
blijkt ook uit de boycot tegen 
de betaling van de waterver
ontreinigingsbijdrage die be
stemd is voor de schoonmaak 
van ons oppervlaktewater. 

Een onaanvaardbare zaak. 

ledere burger zal er zich be
wust van dienen te zijn dat 
terwille van een schoon mi
lieu niet alleen offers moe
ten worden gebracht, maar 
dat ook een actieve mede
werking noodzal<elijk is. Ook 
de vrouw, in welke rol of po
sitie ook, kan hier nuttige bij
dragen leveren. De vrouwen-

organisaties doen hier reeds 
belangrijk werk met het or
ganiseren van cursussen en 
lezingen over milieubescher
ming. Doch verdere uitbouw 
van de bewustwording en de 
individuele betrokkenheid is 
nodig. Daarbij is het van we
zenlijk belang dat men inzicht 
heeft in de factoren die de mi
lieuproblematiek veroorzaken. 
Eén van die factoren is onge
twijfeld de bev.olkingsgroei. 
Toename van de bevolking 
leidt tot grotere milieuproble
men. Daarom bepleiten libe
ralen een beleid dat is ge
richt op beperking van de be
volkingsgroei, al zal de ver
antwoordelijkheid voor het 
kindertal bij de ouders dienen 
te blijven berusten. De Prof. 
Mr. B. M. Teldersstichting 
noemt in een recent geschrift 
(,.Milieu, groei en schaarste") 
de bevordering van de eman
cipatie van de vrouw als één 
van de mogelijke middelen 
van de bevolkingspolitiek. Be
tere ontplooiingskansen, voor 
de vrouw zouden het geboor
tecijfer doen afnemen, aldus 
het rapport. 

Zo zijn er meer verbanden, 
waarop in dit korte bestek niet 
nader kan worden ingegaan. 

Tal van bijdragen zijn te 
geven vanuit de gezinshuis
houding. Milieubewuste bur
gers zullen hun medewerking 
verlenen aan de gescheiden 
inzameling van bepaalde af
valprodukten (glas, oud pa
pier, metaal enz.). Enerzijds 
leidt dit tot minder aantasting 
van het milieu, anderzijds is 
de grondstoffenproblematiek 
er mee gediend. Zij zullen zui
nig zijn met energie, het ge
bruik van milieuschadelijke 
stoffen zo veel mogelijk be
perken, niet nodeloos lawaai 
produceren, kortom: zij zul
len hun levenshouding base
ren op respect voor het leef
milieu. e 



door mevrouw H. van Somaren-D ner, lid van de Eerste Kamer 

Er zijn in deze samenleving 
nog altijd vrouwen achterge
steld. 
Ik onderschrijf niet de stelling 
dat DE vrouw is achtegesteld, 
wel dat grote groepen onder 
mijn sexgenoten om uiteenlo
pende redenen niet die kan
sen krijgen (of grijpen) waar 
zij recht op hebben. 

Wie over dit probleem wil 
spreken of denken moet aller
eerst de vraag stellen: Wat 
zijn de oorzaken en om welke 
vrouwen gaat het? 

De oorzaken zijn in drie cate
gorieën in te delen 1 e voor
oordelen van sommige man
nen, 2e het onderwijs, 3e 
gebrek aan activiteit bij som
mige vrouwen zelf. 

Over de eerste oorzaak wil ik 
in dit artikel kort zijn. 
Hier spelen zeer gecompli
ceerde karakterologisch be
paalde drijfveren een door
slaggevende rol, waarover 
een psycholoog of psychiater 
vermoedelijk beter kan schrij
ven dan ik. Voor mij staat 
wel vast dat de vooroordelen 
aan het afnemen zijn en dat 
vooral bij de jongere génera
tie, de jonge mensen tot on
geveer dertig jaar, het pro
bleem van achterstelling van 
het meisje en vooroordeel te
gen haar nauwelijks meer een 
rol spelen. 

Ik zou een aardig relaas kun
nen geven van eigen ervarin
gen - kleinerende opmerkin
gen van (vooral oudere) man
nen, toen ik nog een piep
jong kamerlid was, stomme 
verwondering als bleek dat 
.. zelfs een vrouw" een begro
ting kan lezen, goed bedoelde 
beschermende maatregelen 
voor het zwakke vrouwtje -
maar dat is meer voor mé
moires, die ik overigens nooit 
schrijven zal, dan voor een se
rieus bedoeld artikel voor ons 
partijblad. Bovendien spelen 
die ervaringen in de vijftiger 

en onde 

jaren en is er sindsdien enorm 
veel veranderd. 

Over de tweede en derde oor
zaak, het onderwijs en de 
vrouwen zelf, is veel te zeg
gen. Nog altijd speelt het tra
ditionele rollenspel tussen 
jongen en meisje. Ook in 
boekjes die mijn zoontje leest, 
is het jongetje flink en huilt 
niet en mag het meisje best 
een traantje plengen, is het de 
stoere vader die het hooi thuis 
brengt en is het moeder die 
perse in de keuken staat. Nog 
steeds wordt zelfs op z.g. 
progressieve scholen dit beeld 
van het leven geschilderd. 

Dit kan met enig tegengas 
thuis best opgevangen wor
den. Maar gebeurt dit overal? 
Naar mijn mening niet. Dit ge
beurt in de meer ontwikkel
de gezinnen het meest, maar 
naarmate de ouders zelf min
der ontwikkeling hebben, is 
het kind vatbaarder voor dit 
scheve verouderde wereld
beeld. 

Daar blijft het overigens niet 
bij. Er bestaan.voor de meis
jes uit de sociaal zwakkere 
milieus veel grotere gevaren, 
namelijk bij de schoolkeuze. 

In het algemeen kan men stel
len dat er voor kinderen geen 
echte gelijke kansen· bestaan 
omdat de ouders zo ongelijk 
zijn. Indien een kind geschool
de ouders heeft dan heeft dit 
kind een enorme voorsprong 
op zijn leeftijdgenoot, die het 
kind is van ongeschoolde 
ouders. Het is niet alleen het 
enorme verschil in kennis van 
de taal dat een rol speelt, 
het is ook de hele instelling 
ten opzichte van het onder
wijs. In de zogenaamde 
Toetskrant, dat is de ouder
krant van het Centraal Insti
tuut voor Toetsontwikkeling 
die dit voorjaar is verschenen, 
staat onomwonden dat de 
ouders een belangrijke rol spe
len bij de keuze van de ver
volgschooL In het onder deze 
kop volgend artikel wordt de 
betrokkenheid van de ouders 

bij deze belangrijke keuze 
zelfs bepleit. Wij weten het 
allen: Ouderparticipatie is 
.. in". 
Uit onderzoeken is gebleken 
dat van alle leerlingen, die wel 
geschikt zijn percentsgewijs 
veel minder kinderen uit de 
ongeschoolde milieus naar 
het VWO of HAVO gaan dan 
leeftijdgenoten uit de ge
schoolde milieus. En .... bij 
de meisjes zijn die cijfers nog 
ongunstiger. Een meiSJe 
wordt door haar ouders, die 
weinig gemotiveerd zijn en 
weinig weten omtrent ver
volgonderwijs, maar al te ge
makkelijk naar de huishoud
school gestuurd. Dat bij deze 
ouders de angst voor ver
vreemding als het kind te .,ge
leerd" zou worden een rol 
speelt, is duidelijk, maar dat 
laat het gegeven onverlet. 

Ik durf dus te stellen: hoe 
zwakker het milieu, hoe gro
ter de kans op achterstelling 
van het meisje. Het van ge
slacht op geslacht overgele
verde idee dat een meisje 
toch wel trouwt en voorna
melijk voor huis, hof en kin
deren moet kunnen zorgen 
.speelt een grotere rol naar
mate de ouders zelf minder 
kennis hebben. In tegenstel
ling tot wat wel eens beweerd 
wordt is men in de zwakkere 
milieus in dit opzicht veel con
servatiever dan bij die ouders 
die hoger op de maatschap
pelijke ladder terecht zijn ge
komen. 
Er zijn vele maatregelen nodig 
om dit probleem langzamer
hand op te lossen: voorlich
ting, intensieve begeleiding, 
huiswerkklassen enz. Pas in 
de naaste toekomst kan dit 
opgelost zijn. 
Hiermee is· niet g~::zegd dat 
het probleem bij de kinderen 
boven aan de ladder geboren 
niet speelt. Ook hier leeft 
veelal nog het idee dat een 
meisje met minder onderwijs 
toe kan. -"!:> 



Het moment waarop men 
wenst te huwen en kinderen 
wenst te krijgen moet ieder 
voor zich bepalen. Zit men op 
jeugdige leeftijd in de jonge 
kinderen dan kan men op 
nauwelijks middelbare leeftijd 
nog heel goed een tweede le
ven beginnen. Wacht men ja
ren om eerst een opleiding af 
te maken en een baan te kie
zen, dan is de levensindeling 
een andere. 

Voor beide groepen geldt dat 
het van het allerhoogste be
lang is om zoveel mogelijk 
kennis te vergaren. Dit is no
dig om later een aansluitende 
studie of cursus te volgen of 
om - dat hangt van de le
vensindeling af - een baan te 
zoeken. 

Het meest triest vind ik de 
vrouwen die, als de kinderen 
de deur uit zijn, met de han
den in het haar zitten en geen 
antwoord weten op de vraag 
wat nu met het leven aan te 
vangen. Vaak is mij de vraag 
gesteld: Wat kan ik nu gaan 

doen? Als dan blijkt dat een 
vrouw gedurende haar huwe
lijk en in de tijd dat haar kin
deren jong waren in een soort 
luchtledig heeft geleefd met 
het goed klinkende alibi: Ik 
heb jonge kinderen, dus ik kan 
niets doen, dan zijn zij op 40 
jarige leeftijd veel moeilijker 
te helpen dan die vrouwen die 
hun kennis hebben bijgehou
den of uitgebreid. Met een 
verstandige levensindeling 
kan dat ook als de kinderen 
klein zijn. Ik zal niet beweren 
dat een moeder van een drie
tal of viertal kleine kinderen 
lid van de Tweede Kamer kan 
worden, zij kan wel werkzaam 
zijn in andere vertegenwoordi
gende lichamen, besturen enz. 
Als dat te veel is, dan kan zij 
via kranten, geschriften, radio 
en TV behoorlijk op de hougte 
blijven. Alle politieke partijen 
vergaderen regelmatig 's 
avonds, dus ook die vergade
ringen zijn bij te wonen. 
Ik heb de politiek als voor
beeld genomen, maar heeft 
men andere belangstellingen 
dan is het volgen van diverse 

EEN BRANDLADDER ONBETAALBAAR ? ? 
Nee! voor nog geen 10 °/0 van de 

kosten van een conventionele brand
ladder leveren wij U de bekende 

AMIGO UITWERPBARE BRANDLADDER. 
·• geschikt voor ieder woonhuis 
of bedrijf 

,. zeer eenvoudig t'e monteren 
e geen hak-, breek- en metselwerk aan Uw gevel 

e onbruikbaar voor inbrekers 

Voor nadere documentatie: 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 
Javastraat 47 A - Den Haag - Telefoon 070-463388- 656597 

Tevens leveren wij alle soorten brandblusapparaten 

TE HUUR: 

Chalet in Fiesch, Wallis, 
tuin, terras, balkon, max. 5 b., 
prachtig uitzicht, ideaal wandelgebied 

Inlichtingen 05178-5588 

cursussen mogelijk, om als 
het moment daar is, iets te 
kunnen doen, dat een levens
vervulling geeft. Bij kinderloze 
huwelijken zijn de organisato
rische problemen uiteraard 
veel geringer. 
Tot hier over de vrouwen die 
getrouwd zijn en blijven met 
een man die voor een vol
doende inkomen kan zorgen. 
Schrijnender is het bij over
lijden van de man, invalide 
worden, bij een scheiding zon
der voldoende alimentatie, of 
voor ongehuwde moeders. 
Als men als vrouw zeer 
kwetsbaar wordt, is het heb
ben van een zo groot moge
lijke kennis van levensbe
lang. 
Mijn conclusie is dat: óf het 
nu om het dagelijks brood, 
óf het nu om meer levensge
luk en een betere levensver
vulling gaat, het meisje heeft 
precies dezelfde rechten op 
een zo groot mogelijk gebruik 
van de haar geboden kan
sen. 
Of men nu in de jeugd te
gen wil en dank dom is ge
houden, of men later wat te 
inert was om wat bij te leren, 
voor beide categorieën geldt 
dat zij onnodig zwak in de 
samenleving staan. Het meis
je dat bij moeder thuis op 
de prins harer dromen gaat 
zitten wachten bestaat geluk
kig nauwelijks meer. In het 
verleden kwam het maar al te 
vaak voor dat een meisje dat 
ongehuwd bleef, haar ouder 
wordende ouders verzorgde, 
geheel alleen zonder veel ken
nis achterbleef als haar va
der en moeder overleden wa
ren. Deze gevallen nemen in 
aantal af, al zou ik er geen eed 
op durven doen dat zij in het 
geheel niet meer voorkomen. 

Het ideaal is: Een meisje be
hoort precies dezelfde kansen 
op ontplooiing van haar ta
lenten te hebben als een jon
gen. Zij moet, als zij gelijke 
rechten wil hebben, op school 
en bij vervolg onderwijs net zo 
hard werken. Zij moet niet 
stiekum denken: de rijke prins 
komt wel. Dan kan zij op het 
voor haar juiste moment in 
haar leven met die kennis iets 
doen op een wijze die voor 
raar nodig of wenselijk is. 
ledere discriminatie bij het 
onderwijs is dus volstrekt uit 
dan boze. e 
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Het door de· Verenigde Naties 
uitgeroepen "Jaar van de 
Vrouw" zal in de ontwikke
lingslanden heel anders wor
den beleefd en ervaren dan in 
onze Westerse wereld. Waar
schijnlijk wordt er - in wat 
wel genoemd wordt- de Der
de Wereld, op een enkele uit
zondering na, in het geheel 
geen aandacht aan geschon
ken. Zeker niet bij de grote 
massa der bevolking. 

Men heeft daar wel andere 
problemen aan zijn hoofd. 
Problemen die direct te ma
ken hebben met het naakte 
bestaan, de zorg om voedsel 
en gezondh,eid. Voorts is het 
niet overal pais en vree. In 
enkele minder ontwikkelde 
landen wordt op leven en 
dood gevochten of betwisten 
groepen elkaar de macht. 

Regelmatig :zien wij beelden 
uit de Derde Wereldlanden 
die nogal eens ons mededo
gen en medelijden oproepen. 
Uiteraard zijn de ons getoon
de taferelen n1iet maatgevend 
voor de situ a tie in zijn alge
meenheid. Vanwege de 
nieuwswaarde worden meest
al de meest extreme omstan
digheden getoond. 
Toch hebben al deze beelden 
één ding geme·en. Ze laten n_.l. 
zien dat de vrouw het daarbij 
altijd verrewe~;1 het zwaarst te 
verduren heett, uitgezonderd 
natuurlijk een kleine elitaire 
groep die- evenals in de meer 
ontwikkelde landen - ook daar 
voorkomt. 

c 
In de derde wereld is de 
vrouw inderdaad de centrale 
figuur in het ge:zin en eigenlijk 
ook in de samenleving. Dit 
geldt zeker voor het platte
land. 
In de meeste ontwikkelings
landen is vanuit een eeuwen
oude cultuur en soms ook 
vanuit de religie aan de vrouw 
een tweederangs plaats toe
bedeeld . 



Meestal komt het er op neer 
dat zij de werkezel en de 
slaaf is van het gezin. 

Buiten de grote steden dient 
zij te zorgen voor de voedsel
productie. 
Dat betekent het verrichten 
van zware lichamelijke arbeid 
om de grond te bewerken in 
een onvoorstelbare hete tem
peratuur, met onhandig zwaar 
en middeleeuws aandoend 
handgereedschap. Als regel 
moet ze daarbij dagelijks wa
ter aanvoeren om de gewas
seninleventehouden.Bijge
brek aan beter worden daar
voor bakken en kruiken ge
bruikt die ze zo sierlijk op het 
hoofd weten te dragen. Heel 
vaak moeten er grote afstan
den worden afgelegd, sjou
wend met voedsel of met 
hetgeen voor de productie no
dig is en als regel met een 
kind op de rug gebonden. 
Hierbij zijn we dan aan het 
tweede deel van haar zware 
taak, die van moeder en van 
de verzorgster van het gezin. 

Ook hier Is enige vergelijking 
met een vrouw uit de wester
se samenleving gewoon niet 
mogelijk. 

Het begint er al mee, dat ze 

op zeer jonge leeftijd tot 
vrouw wordt bevorderd door 
te trouwen en jaarlijks een 
kind te baren. Deze bewering 
lijkt wat generaliserend, maar 
op mijn verschillende reizen 
naar Afrika en Zuid-Amerika 
heb ik buiten de - Europees 
aandoende - steden nauwe-

lijks frisse jonge meiSJeS ge
zien. Het zijn óf kinderen van 

· 12 à 13 jaar óf het zijn vrou
wen waaraan eigenlijk niet 
meer te zien is welke leeftijd 
ze hebben. De indruk die men 
krijgt is voorts, dat ze als re
gel zwanger zijn of een kind 
op de rug meedragen, of dat 

DeVVD-wilvoor 
de vrou-w 
in de derde vvereld: 
• met eerbied voor religie en cultuur toch proberen 
deze vrouwen te overtuigen van het nut van verant
woorde gezinsplanning. 

• bij het plannen voor ontwikkelingshulp moet men 
rekning houden met het nut voor de vrouw en inscha
keling van de vrouw bij de uitvoering ervan. 

In de derde wereld rust voor 80% de voedselvoorziening op de 
schouders van de vrouw en zij ontleent daaraan een zeker aan
zien·:- Zolang dit zo blijft kunnen wij haar taak, verlichte~· met 
spec1aal aan háár krachten aangepaste werktuigen en op háár afge
stemde voorlichting. 

ze beide situaties combineren. 
Het zien van die grote kinder
schare bij een huis of hut en 
in de dorpen is benauwend 
als men bedenkt dat in de 
formidabele bevolkingsaan
was de grootste en welhaast 
onoplosbare problematiek van 
de ontwikkelingslanden gele
gen is. 

Primttie 
Er is een tweede groot ver
schil met de westerse vrou
wen. Dat is het feit, dat de 
voedselbereiding en de verde
re gezinsverzorging onder de 
meest primitieve omstandig
heden moet worden gedaan 
nà het zware landwerk. 

Zoals gezegd slaat de hierbo
ven omschreven situatie op 
de plattelandssamenleving in 
de meeste ontwikkelingslan
den . Daaruit mag echter niet 
de conclusie worden getrok
ken dat de vrouw in de 
stad het zoveel gemakkelijker 
heeft. Haar taak is veelal 
even zwaar omdat ook zij 
zich grote inspanningen moet 
getroosten om het dagelijkse 
voedsel op tafel te krijgen en 
de overige verzorging van het 
gezin gaande te houden. Heel 
vaak wordt bijvoorbeeld het 
voedsel van buiten de stad 
door haar gehaald. 

Het is eigenlijk merkwaardig 
dat er door de jaren heen in 
de analyses en bij de planning 
en de uitvoering van de ont
wikkelingshulp in het geheel 
geen rekening is gehouden 
met de zo centrale positie van 
de vrouw in de s~menleving. 

Eenvoudig gezegd komt de 
ontwikkelingsstrategie er 
eigenlijk op neer dat de rijke 
landen zich min of meer in
spannen om de ontwikke
lingslanden een betere basis 
te geven om hun nationale 
economieën te kunnen uit
bouwen met de bedoeling om ::? 
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het mannelijke deel van de 
bevolking werk te verschaffen. 

G ebaortenbeperking 

Natuurlijk zijn er in die ont
wikkelingsstrategie ook wel 
andere doelstellingen opge
nomen, maar in de praktijk 
hebben deze toch vaak een 
secondaire plaats. Eén ervan 
is b.v. de geboortebeperking 
of family-planning. 
Een zaak waarbij de vrouwen 
in de ontwikkelingsland~n wel 
zeer direct betrokken zijn. 

Om deze zo uiterst belangrijke 
materie eens meer centraal 
aan de orde te stellen or
ganiseerde de VN in aug. 
1974 een Wereldbevolkings
cangres in Boekarest. 

Op dit congres werd nog eens 
weer duidelijk vastgesteld dat 
dit vraagstuk ongelooflijk 
moeilijk is. 

In de eerste plaats omdat het 
een recht van iedere man en 
vrouw is om zelf vast te stel
len hoeveel kinderen ze wen
sen. In de tweede plaats om
dat iedere natie het recht 
heeft over zijn eigen bevol
kingspolitiek te beslissen. In 
de politiek van de verschil
lende landen kan ,.family 
planning" derhalve soms be
tekenen een beperking van 
het kindertal na te streven, 
soms echter ook een duide
lijke bevordering van het aan
tal geboorten, waarschijnlijk 
omdat de regering vindt dat 
een groter aantal inwoners 
meer aanzien in de wereld 
geeft. Een belangrijke vast
stelling op dit congres was 
dat de bevolkingspolitiek 
nooit op zichzelf kan staan, 
maar altijd verband houdt met 
voedselvoorraden, economi
sche- en sociale maatregelen, 
werkgelegenheid , opvoe
dings- en gezondheidsvoor
zieningen en onderwijs. 

Voedsel 

Met het noemen van de voed
selvoorraden die toch een 
eerste basis vormen voor het 
welzijn van een volk, zijn we 
terug bij een primair werk
terrein van de vrouw in de 
Derde Wereld. 

Ook dit onderwerp is uiter
aard een deel van de ontwik
kelingsstrategie. 

Door de hongersnood in be
paalde delen van de wereld en 
de geringe voedselvoorraden 
op wereldniveau werd ook in 
1974 door de organen van de 
VN een Wereldvoedselconfe
rentie in Rome belegd. 

Eén van de aangenomen stel
lingen op deze conferentie is 
geweest dat de opvoering van 
de voedselproductie in de 
Derde Wereld het beste kan 
geschieden in de zgn. kleine 
landbouw. Juist dat terrein 
waarbij de vrouw zo nauw be
trokken is! 

Naar het oordeel van de WO
Tweede Kamerfractie kan de 
westelijke wereld - en met 
name ook Nederland - hier 
enorm veel doen door kennis
overdracht, het verschaffen 
van goed materiaal en door 
irrigatie-werken uit te voeren. 

De kennisoverdracht zal zeer 
bepaald ook moeten gelden 
voor de variatie in de te ver
bouwen gewassen en tevens 
voor een doelmatige- en va
riabele bereiding van het 
voedsel. Het zal voor de ge
zondheidstoestand van de op
groeiende kinderen geweldig 
belangrijk zijn. 

Het zou een goede zaak zijn 
indien bij de aanpak tot uit
breiding en modernisering van 
de voedselproductie in de·ont-

wikkelingslanden de mannen 
geïnteresseerd zoud.en kun
nen worden, zodat de vrou
wen van dit voor hen zo zware 
werk verlost konden worden. 

PI t~l.,. s rouwe 

Er is in 1974 nog een derde 
conferentie geweest, die voor 
de vrouwen van de Derde 
Wereld gunstige gevolgen kan 
hebben. Het betreft de confe
rentie van de Wereldbond van 
Plattelandsvrouwen de 
ACWW - die in Australië 
gehouden werd. 

In een aantal resoluties werd 
op deze conferentie de be
langrijke positie van de vrouw 
in de minder ontwikkelde lan
den onder de aandacht ge
bracht van de organen der 
VN, de nationale organisaties 
en de regeringen. 

Verzocht werd de vrouwen 
meer in te schakelen bij het 
oplossen van het bevolkings
en het voedingsvraagstuk. 

Alle drie genoemde Wereld
conferenties in 1974 stonden 
los van het thema .. Het Jaar 
van de Vrouw". Het opvallen
de is dat op al deze confe
renties problemen aan de 
orde kwamen die de vrouw in 
de ontwikkelingslanden zo 
sterk raken. 

Misschien is deze constate
ring toch wel mede een ge
volg van het feit dat wij in 
het Jaar van de Vrouw leven. 

Ten aanzien van de ontwikke
lingssamenwerking zal de 
VVD-Tweede Kamerfraktie 
zich naar vermogen inzetten 
om de positie van de vrouw 
in de Derde Wereld te verbe
teren, zoals zij dat ook doet 
voor de vrouw in onze eigen 
Nederlandse samenleving. 

H. P. H. WAALKENS 
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Het abortusvoorstel 
van de VVD: 
• wenst geen bevoogding van 

van de vrouw 
• biedt voorlichting, onder

steuninl~ en nazorg 
• wil toezicht op abortuskli

nieken 
• geeft aan de vrouw de ver

antwoordelijkheid. 

Het wordt hoog tijd dat het 
abortusvraagstuk thans wet
telijk geregeld wordt. Sinds 
1970 wordt erover gediscus
sieerd of, en zo ja hoe, de 
wet moet worden gewijzigd. 
Er wordt in het Nederlandse 
volk heel verschillend over 
deze zaak gedacht. En een re
geling, die iedereen bevre
digt, is daarom uiterst moei
lijk te vinden. 

Er liggen nu drie wetsontwer
pen: een van confessionele, 
een van socialistische en een 
van liberale zijde. 

Het socialistische wetsont
werp van de PvdA-Kamerle
den Lamberts en Roethof 
gaat het verst: het wil de ver
bodsbepalingen uit het wet
boek van strafrecht die de 
abortus betreffen schrappen 
en stelt daarvoor niets in de 
plaats. 

Het confessionele wetsont
werp van de KVP en ARP-Ka
merleden Van Schaik en Van 
Leeuwen wil abortus slechts 
bij hoge uitzondering toelaten 
en wel alleen als de licha
melijke of geestelijke gezond
heid van de vrouw ernstig 
wordt bedreigd. Of er van zo'n 
bedreiging sprake is, wordt 
mede beoordeeld door een 
co~missie van deskundigen. 

Het liberale ontwerp van de 
VVD-Kamerleden Veder-Smit 
en Geurtsen legt de verant
woordelijkheid voor de be
slissing bij de vrouw en geeft 
daarnaast een ;egeling voor 
financieel en organisatorisch 
toezicht op de klinieken voor 
zwangerschapsafbreking. 

Be lis ing 

De Tweede Kamer zal waar
schijnlijk in het begin van dit 
najaar een beslissing nemen 
over deze drie wetsontwer
pen. Uit het feit dat de drie 
grote stromingen in het Ne
derlandse volk elk met een 



eigen wetsontwerp zijn geko
men, blijkt wel hoezeer dit 
vraagstuk leeft en hoezeer zij 
allen ervan overtuigd zijn dat 
de huidige wetgeving, welke 
abortus zonder meer verbiedt, 
niet gehandhaafd kan blijven. 

Wat zijn nu de kenmerken van 
het WO-ontwerp? 

Allereerst, dat het de verant
woordelijkheid legt bij de 
vrouw, die daarover beslist in 
overleg met de arts. De vrouw 
kan - als zij dat wenst - nog 
praten met anderen dan de 
arts, maar zij is daartoe 
geenszins verplicht. 
Abortus mag alleen geschie
den in erkende ziekenhuizen 
of abortusklinieken. Van de 

door ons Tweede Kamer
lid mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello 

In het Jaar van de Vrouw 
komt de neiging op, wettelijke 
bepalingen nog eens te bekij
ken en onnodige verschillen 
tussen mannen en vrouwen te 
schrappen. Daarbij moet men 
nuchter en zakelijk te werk 
gaan, letten op de bedoeling 
van een bepaling, en niet on
gelijkheid opheffen alleen 
maar terwille van het bereiken 
van gelijkheid als principe 
zonder de gevolgen ervan te 
doorzien. 
Dat geldt zeker voor het per
sonen- en familierecht. 
De gehuwde vrouw is volgens 
de huidige wetgeving be
voegd en niet verplicht de 
naam van haar man te voeren. 
De gedachte van de wet moet 

abortusklinieken wordt ver
langd dat ze zorgen voor ver
antwoorde medische opvang, 
behandeling en vooral ook 
nazorg. De tarieven zullen 
moeten worden goedgekeurd. 
Het toezicht zal worden uitge
oefend door een landelijke 

dan ook in de administratieve 
praktijk uitgevoerd worden, 
zodat de vrouw niet bij het 
aanvragen van een paspoort 
verplicht zou moeten worden 
de naam van haar man te dra
gen. 
Het familierecht veronderstelt 
een zekere eenheid, waarbij 
de identiteit van de familie 
gehecht wordt aan de naam 
van de man. 
Als men dan gaat redeneren 
vanuit een gelijkheidsdrang 
tot iedere prijs en verlangen 
dat de achternaam afhankelijk 
wordt van de keuze van het 
kind, dat dan de naam van de 
vader of van de moeder als 
achternaam kan aannemen, 
dan slaat men te veel door 

tijd 

comm1ss1e van negen leden, 
waarvan de leden worden be
noemd op voordracht van 
twee maatschappelijke orga
nisaties, en wel de Koninklij
ke Nederlandse Maatschappij 
tot bevordering der Genees
kunst en de Nationale Raad 
Het verschil met het confes
sionele wetsontwerp ligt 
vooral daarin, dat het confes
sionele ontwerp abortus ver
biedt, tenzij kan worden aan
getoond, dat de gezondheid 
van de vrouw ernstig wordt 
bedreigd. Dat standpunt zou 
men kunnen samenvatten als 
.. neen, tenzij". 
Het socialistische ontwerp 
staat abortus zonder meer 
toe, en kan dus worden sa
mengevat als .. ja". 

Het liberale ontwerp heft het 
wettelijke verbod eveneens 
op, doch geeft een regeling 
voor de wijze waarop zwan
gerschapsafbreking zal ge
schieden: we kunnen het noe
men .. ja, indien". 

Versch. I 1 

Het socialistische wetsont
werp en het liberale wetsont
werp, zo blijkt uit het boven
staande, willen op een aantal 
punten hetzelfde. Ze leggen 
allebei de verantwoordelijk
heid bij de vrouw en ze wen
sen geen van beide een alge
meen wettelijk verbod. Maar 
in de uitwerking vertonen ze 
aanmerkelijke verschillen. ~ 

Vrou"UT en 
Wet 

naar de andere kant. Dan zou 
men de gedachte van de een
heid van familie consequenter 
helemaal kunnen geven. No
dig lijkt het niet. 
De wet gaat er nu van uit dat 
in de meeste gevallen de man 
de woonplaats van de minder
jarige kinderen bepaalt, en bij 
gebrek aan overeenstemming 
tussen de echtgenoten, ook 
de plaats van samenwoning. 
Dat is gebaseerd op het feit 
dat de man meestal de kost 
verdient. De bepaling dat de 
man het hoofd van het gezin 

I 
is, is komen te vervallen. Moet 
men die plaatsbepaling door 
de man gaan aanvallen, om
dat het de man is en niet de 
vrouw? De wet beoogt een 

zekere rechtszekerheid te 
scheppen. Naarmate de maat
schappelijke werkelijkheid 
zich wijzigt, krijgt de vrouw 
ook een andere rol. Zo zegt 
de wet ook dat de vrouw de 
plaats van samenwoning be
paalt als door haar arbeid uit
sluitend of hoofdzakelijk in de 
behoeften van het gezin wordt 
voorzien. 

Huwelijk goedere 

Met betrekking tot het huwe
lijksgoederenrecht geldt het 
beginsel dat er twee kapiteins 
zijn op één schip, n.l. man en 
vrouw samen. Zij kunnen vóór 
het aangaan van het huwelijk 
zelf in alle vrijheid een rege
ling treffen zoals zij die in on- ~ 



Het socialistische wetsont
werp voorziet niet in een toe
zicht op de klinieken en geeft 
evenmin een regeling voor de 
nazorg, waaraan echter drin
gend behoefte bestaat. Dit 
wetsontwerp dateert reeds 
van 1970 en is dan ook naar 
onze mening op bepaalde 
punten verouderd. 

Misschien is het mogelijk bij 
de behandeling in de Tweede 
Kamer de verschillen, die er 
thans zijn tussen het PvdA
ontwerp en het VVD-ontwerp, 
te overbruggen. Als mede-in
dienster van het WO-ont
werp wil ik daar graag het 
mijne toe bijdragen. 

Hoofdzaak is dat de vrouw 
van onze eeuw, als volwaar
dig en als volwassene, haar 
volle medeverantwoordelijk
heid gaat dragen voor een van 
de belangrijkste beslissingen 
waarvoor een mens kan ko
men te staan. 

Mr. E. VEDER-SMIT 

• 

vervolg van pagina 21 

derling overleg wensen door 
het sluiten van huwelijkse 
voorwaarden. 
Het huwelijk is een contract, 
dat twee mensen sluiten en 
het kan, zoals ieder contract, 
worden ontbonden doordat de 
wilsovereenstemming ont
breekt. In het VE:.rleden werd 
het huwelijk voor een vrouw 
gezien als een veilige levens
verzekering. Uit die sfeer 
stamt het verlangen de veili
ge verzekering na de ontbin
ding van het huwelijk voort 
te zetten in een onafgebroken 
alimentatieverplichting voor 
de gewezen man. Dat is niet 
redelijk meer. 
Tegenwoordig mag men ver
wachten dat ieder lid in de 

door onze redacteur buitenland 

Zo op het eerste gezicht lijkt 
het moeilijk verband te leggen 
tussen de Vrouw en de bui
tenlandse politiek. In de 17e 
eeuw heeft men eens gezegd 
dat de dienstbode van de bur
gemeester van Amsterdam, 
Andries Bleker, de wereld re
qeerde. Zij scheen nogal wat 
invloed te hebben op haar 
mevrouw, die dat op haar 
beurt had op haar man en de 
burgemeester van de belang
rijke koopmansstad had veel 
te zeggen in de toenmalige 
wereld. Zo zullen vrouwen wel 
veel invloed gehad hebben op 
de politiek in het algemeen en 
op de buitenlandse politiek 
waarschijnlijk ook, hoewel de 
belangstelling van vrouwen 

maatschappij. man of vrouw, 
zijn eigen brood tracht te ver
dienen of daartoe in staat 
moet zijn. Een uitzondering 
moet gemaakt worden voor 
vrouwen, die in hun huwe
lijksverleden daartoe de kans 
niet hebben gehad. Maar het 
moet een normale zaak wor
den. dat een gescheiden 
vrouw op een tijdstip niet al te 
ver verwijderd van de huwe
lijksontbinding in haar eigen 
levensonderhoud gaat voor
zien. De alimentatie vormt 
dan een soort van overbrug
ging, niet alleen voor levens
onderhoud maar ook voor 
scholing om een beroep te 
kunnen uitoefenen. Indien de 
gescheiden vrouw een be-

daar nu niet speciaal naar uit
gaat. 

Ministers van buitenlandse 
zaken van het vrouwelijk ge
slacht heeft ons land nooit ge
kend, noch staatssecretaris
sen. Daaruit is dat eventuele 
gebrek aan belangstelling na
tuurlijk niet af te lezen. Het 
kan heel goed zijn dat het 
bij de heren der schepping 
niet in het hoofd opkomt dat 
een vrouw dat ambt even
goed en misschien wel be
ter zou kunnen vervullen. 

Bekijken we de Gids van het 
Departement van Buitenland
se Zaken. waarin niet alleen 
alle bewindslieden maar ook 

roep op de Algemene Bij
standswet moet doen, dient 
ook met het scholingsaspeet 
zeker rekening te worden ge
houden. 

Het staat buiten kijf dat de po
sitie van de kinderen bij echt
scheiding goed behoort te 
worden geregeld. De intussen 
gescheiden ouders blijven 
beiden verantwoordelijk vcor 
zorg en onderhoud van hun 
kinderen tot de meerderjarige 
leeftijd. 

De burgerrechtelijke meerder
jarigheid zal in de toekomst 
worden verlaagd van 21 tot 
18 jaar. Trouwt men op jon
gere leeftijd dan wordt men 

• • 

alle ambtenaren boven een 
zekere rang staan opgete
kend, dan blijkt slechts 8,6 
procent van de 1007 gere
gistreerde personen een 
vrouw te zijn. Minder nog, ze
ven procent, van de hoofden 
van bureaus, chefs van afde
lingen of van directies bestaat 
uit vrouwen en let je op de 
aard van de werkzaamheden 
dan komt ook hier weer het 
bekende patroon . naar voren, 
dat wij overal elders kunnen 
aantreffen . Vrouwen zijn 
hoofd van de typekamer, de 
afdeling Post- en Archiefza
ken, de bibliotheek, literatuur
dokumentatie, bureau perso
neelsadministratie en dien
stenverlening. Een uitzonde-

door het huwelijk jonger 
meerderjarig. De jonge onge
huwde moeder beneden de 
2 1 is niet bevoegd voogdij 
over haar kind uit te oefenen; 
dat kan zij pas als zij meer
derjarig wordt. De gehuwde 
jonge moeder beneden de 21 
oefent normaal de ouderlijke 
macht uit. Die ongelijkheid 
zou best kunnen worden op
geheven. Maar dat is geen 
discriminatie tussen mannen 
en vrouwen. eerder discrimi
natie tussen gehuwde en on
gehuwde vrouwen of tussen 
echtelijke en buitenechtelijke 
kinderen. 

• 



ring vormt hier alleen het 
Hoofd van het Bureau Pro
duktie en Civiele Verdedi
gingsvoorbereiding, beheerd 
door een van de twee vrou
wen die blijkens de Gids de 
rang van administrateur heeft 
bereikt. De hogere organen, 
directies en afdelingen wor
den behalve de afdeling Post
en Archiefzaken door mannen 
beheerd. 

Opvallend is ook het relatief 
gering aantal gehuwde vrou
wen dat je in de lijst kunt 
aantreffen: 23 procent. 

De cijfers worden nog slech
ter als je het aandeel bekijkt 
dat de vrouwen hebben in de 
rangen van het diplomatiek 
geschoold personeel. Van de 
433 vermelde ambtenaren 
Buitenlandse Dienst, dat zijn 
dus degenen die een specia
le opleiding hebben gehad 
voor het vervullen van diplo
matieke funkties in het bui
tenland, zijn er 8 vrouw., 
d.w.z. 1,8 procent. En in het 
rangenstelsel dat vijf grada
ties plus aspiranten kent, be
kleden er twee de plaats van 
ambtenaar Buitenlandse 
Dienst derde klasse. de rang 
van een Gevolmachtigd Mi
nister of ambassadeur in een 
voor Nederland minder be
langrijk land. 

Beiden zijn ambassaderaad in 
resp. Genève en Stockholm. 
De overigen hebben een lage
re rang. Het zijn overigens 
niet alleen deze ambtenaren 
die funkties in het buitenland 
bekleden. Anderen, die zijn in
gedeeld volgens de gebrui
kelijke ambtelijke hiërarchie, 
zijn in het buitenland werk
zaam als b.v. attaché, kanse
lier. Zo oefent in totaal bijna 
50 procent van de vrouwelijke 
ambtenaren een funktie uit 
bij de een of andere ambas
sade van Nederland in het 
buitenland, vrijwel allen op 

zgn ... veilige posten" , de wes
telijke landen. 

bu 
Voor wat dat buitenland zelf 
betreft, een onderzoek op bo
venstaande wijze is daar )n dit 
bestek niet te verrichten, ze
ker niet op grote schaal, maar 
waar je wel naar kunt kijken 

zij - naar hij beweerde - ge
meenschap met een blanke 
had gehad. Of ze nog leeft 
is nog altijd niet duidelijk. 

De meest bekende vrouwelij
ke minister van buitenlandse 
zaken op dit moment is wel 
die van Zuid-Vietnam, de 48-
jarige mevrouw Nguyen Thi 

Tot de vrouwen die een land 
als president of premier rege
ren behoort de huidige me
vrouw Peron. En dan is er nog 
mevrouw Sirimavo Bandara
naika, die na de moord op 
haar echtgenoot de premier 
van Ceylon, in de politiek ging 
en op 21 juli 1960 de eer
ste vrouwelijke premier ter 

Onze hartelijke gelukwensen voor de heer en mevrouw Wiegel, die op 29 april 
hun eerste kind kregen, een zoon. Eric Willem Geert werd geboren in het Nico
laas Tulpziekenhuis te Amstelveen. Inmiddels is hij, met zijn gelukkige ouders, 
thuis in Amsterdam. 

is naar de belangrijke funkties 
die vrouwen uitoefenen op 
het wereldtoneel. Het verhaal 
kan kort gehouden worden 
want de voorbeelden van 
vrouwen op hoge posten zijn 
daar ook schaars. Roemenië 
kende na de Tweede Wereld
oorlog een vrouwelijke minis
ter van buitenlandse zaken, 
Ana Pauker, die van 1 94 7 af 
die post bekleedde tot zij aan 
de een of andere Stalinisti
sche zuivering ten offer viel 
in 1952. En onlangs hebben 
we het kortstondig optreden 
beleeft ván Elizabeth Bagaya 
als minister van buitenlandse 
zaken van Oeganda. De gril
lige president Amin heeft 
haar weer verwijderd, omdat 

Binh, die die funktie, toen 
nog vrijwel nergens erkend, 
vervult sinds 1969. En als je 
het hebt over vrouwen die 
achter de schermen hun in
vloed laten gelden kun je ook 
in dit deel van de wereld te
recht. Achter het bewind van 
Ngo Dinh Diem en diens 
broer, die in 1963 ten val 
werden gebrach't, zou immers 
de kwade genius van me
vrouw Ngo Dinh Noe heb
ben gestaan. Voorbeelden als 
deze - in goede of slechte 
zin - zullen er velen zijn, maar 
deze te achterhalen is moeilijk 
zo niet onmogelijk. Evita 
Peron, de aanbeden eerste 
vrouw van de Argentijnse dic
tator, is er een van. 

wereld werd. Na een verkie
zingsnederlaag in 1965 kwam 
zij in 1970 opnieuw aan het 
bewind en herdoopte haar 
land in Sri Lanka. 

Mevrouw Shrimati lndira 
Gandhi , dochter van de vroe
gere Indiase premier Nehru, 
zwaait sedert 19 januari 
1966 de skepter in India en 
van maart 1969 tot april 
1974 deed mevrouw Golda 
Meir hetzelfde in Israël. 

Voor de moderne tijd heb je 
hiermee de voornaamste 
vrouwen die een belangrijke 
rol spelen of speelden in de 
wereldpolitiek wel gehad. Een 
schrale oogst wellicht. e 
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Voor hen, die zich, zoals ik, in 
de afgelopen jaren op ver
schillende terreinen, ook in
ternationaal, hebben bezigge
houden met verschillende on
derdelen van de problemen 
van de vrouw biedt het Jaar 
van de Vrouw een welkome 
gelegenheid terug- en vooruit 
te zien. 

Het moet daarbij wel ieder
een opvallen, die zich verdiept 
in de details van verschillen
de regelingen, die uit een oog
punt van grotere zelfstandig
heid van de vrouw en ophef
fing van eventuele discrimi
natie critisch moeten worden 
bezien, hoe moeilijk het is ver
antwoorde oplossingen te vin
den. Met "verantwoord" be
doel ik die gedachten, die re
kening houden met het door 
de WO steeds gehuldigde 
principiële uitgangspunt van 
het streven naar die grotere 
zelfstandigheid, maar ook met 
normen en principes t.o.v. an
dere groepen en instellingen 
in onze zo complexe maat
schappij. 

het systeem van de in
komstenbelasting kan en wil 
de VVD nooit losmaken van 
de constatering, dat het ta
rief en de progressie van de
ze belasting in ons land de 
grens van het voor een ver
antwoorde maatschappijop
bouw mogelijke met name 
voor de middengroepen abso
luut heeft bereikt. 
Op verbetering hiervan dienen 
wij dan ook onze aandacht 
primair te blijven richten. 
Wat het systeem betreft is bij 
de introductie van het z.g. 
schijventarief meer zelfstan
digheid voor de gehuwde 
vrouw, waarvoor ik jarenlang 
heb gepleit, voorgesteld. Aan 
de wijze, waarop dit nu werkt 
kleven - het is door ons her
haalde malen gesignaleerd -
zeer vele onvolkomenheden. 
Ik ben geneigd mèt de heer 
Wijle op het symposium van 
het Fiscaal-Economisch Insti
tuut te Rotterdam d.d. 26 
maart 1975 te pleiten voor 
het doortrekken van de zelf
standigheid van de gehuwde 
vrouw op de terreinen waar 

Middenstandsvrou~ 

enfisct.IS 
door ons Tweede Kamerlid mr. F. Portheïne 

Het voorgaande speelt zeker 
ook een belangrijke rol bij de 
benadering van het fiscale 
vraagstuk van de vrouw, een 
terrein waarop de belangstel
ling van hen, die het wel me
nen met de uitbouw van de 
zelfstandigheid van de vrouw 
zich in het bijzonder richt. 

In dit beknopt artikel kan ik 
slechts zeer schematisch zijn 
en moet details vermijden. 
Toch kan ik niet vermijden iets 
te zeggen over de belasting
heffing van de gehuwde 
vrouw in het algemeen. (over 
"werkende vrouw" spreek ik 
niet, omdat het dan zou lijken, 
alsof de .,huisvrouw" niet 
werkt!) Beschouwingen over 

deze onvolkomenheden nu 
liggen. Ik maak wel de kant
tekening, dat het eventueel 
zich losmaken van de z.g. 
partnergedachte ook gelegen 
in art. 81 B.W. nog onvol
doende op zijn gevolgen is 
bezien. 

Ir' er tm 
Maar nu dan de midden
standsvrouw en uiteraard ook 
vrouwen, die meewerken in 
andere bedrijven van zelfstan
digen, zoals in de landbouw. 
In 1962 kwam voor deze ca
tegorie de eerste echte rege
ling in de wet totstand. De af
trek van het belastbaar inko
men van man en vrouw werd 
voor de vrouw, die geregeld 

en in belangrijke mate mee
werkte met een minimum en 
maximum gesteld op 1/3 van 
f 2250. Aangezien deze be
dragen vrij willekeurig wa
ren, pleitte ik in 1964 e.v. 
voor aanpassing van deze be
dragen aan o.m. de geldont- 1 

waarding, overigens met een 
zeker succes pas in 1970. 
Voor de jaren 1 971/2 werd 
een ander systeem, gebaseerd 
op een zekere toerekening 
aan de vrouw van de winst 
uit de onderneming geïntro
duceerd. Voor het jaar 1973 
werd deze toerekening ge
steld op een derde van de 
winst voor de echtgenote, die 
geheel of nagenoeg geheel 
dan wel ten minste 2000 uren 

. meewerkt, een vijfde van de 
winst indien zij grotendeels, 
dan wel voor ten mi11ste 1000 
uren door die werkzaamheid 
in beslag wordt genomen en 
een vast bedrag van !3188,
indien zij dit in belangrijke 
mate doet. 
Voor de beide eerste catego
rieën werden minima en maxi
ma ingesteld. Voor de laatste 
categorie van de ..in belangrij
ke mate" medewerkende 
vrouw komt er sinds 1974 
in de wet een norm voor van 
het tenminste 600 uur mee
werken en de vaste aftrek 
werd gewijzigd in 1/9 van de 
winst met een minimum en 
een maximum waarbij de an
dere minima en maxima wer
den opgetrokken. 
Deze nieuwe regeling t.a.v. 
onder meer de middenstands
vrouw acht ik binnen het 
huidige verdere systeem op 
zich niet onjuist. 
Ik heb echter aanzienlijke be
zwaren naar voren gebracht 
tegenover de norm van 600 
uren, die ik met talloze orga
nisaties van betrokkenen m.n. 
ook uit de landbouwsector 
niet in overeenstemming met 
de praktijk achtte en een la
gere norm voorstelde; het 
maximum van deze categorie 
wilde ik aanzienlijk optrekken. 
Voor een aantal onbillijke ge
volgen van de nieuwe regeling 
heeft de sta,atssecretaris per 
resolutie van 19 juni 1974 
middels de hardheidsclausule 
een zekere oplossing gevon
den. 

Resumerend, het nu gekozen 
systeem t.a.v. de vrouw, me
dewerkend in het bedrijf van 
haar man, is niet slecht, mits 
men zich voortdurend op de 
percentages en andere bedra
gen bezint en ten aanzien van 
de in belangrijke mate mede
werkende vrouw mijn nog niet 
opgevolgde wensen t.o.v. de 
uurnorm en het maximum als
nog in de praktijk brengt. 

Mr. F. PORTHEINE e 



door ons Tweede Kamerlid mr. J. G. Rietkerk 

De laatste tijd komt steeds 
sterker de vraag naar voren 
of de positie van de vrouw 
in onze sociale wetgeving en 
met name in de sociale ver
zekeringswetgeving wel zo 
goed geregeld is. 

Hoewel er over de positie 
van de ongehuwde vrouw ook 
nog wel het een en ander 
te zeggen valt, spitsen de pro
blf:men zich vooral toe op de 
gehuwde vrouw en in het bij
zonder op haar aanspraken in
gevolge onze volksverzekerin
gen zoals de Algemene 
Ouderdomswet, de Algemene 
Weduwen- en Wezenwet, de 
Algemene Kinderbijslagwet 
en het ontwerp-Algemene Ar-

.. Het lammetje vraagt haar 
moeder, wat zij kan worden, 
en de moeder antwoordt: .. Je 
kunt een schaap worden, een 
moederschaap, net als ik". 

Herinnert u zich dat verhaal
tje? Herkent u dat beeld? Als 
wij eerlijk zijn, vindt zo'n ge
sprek tussen lammetjes en 
·moederschapen niet alleen in 
de dierenwereld plaats. 
Was dat maar waar! 

Toch verandert er wel iets. 
Je ziet het aan de manier 
waarop ouders van nu met 
hun kinderen omgaan, en 
het tijdstip waarop jonge kin
deren al een beetje los komen 
van thuis en voor het eerst 

beidsongeschiktheidsverzeke
ring, dat bij de Tweede Kamer 
aanhangig is. 

Voor elk van deze wetten is 
de gehuwde vrouw in begin
sel medeverzekerd en moet zij, 
indien zij inkomen heeft, pre
mie betalen. Als het inkomen 
van vrouw en man samen 
boven de premie-inkomens
grens uitgaat vindt restitutie 
van het teveelbetaalde plaats. 

Voor wat de aanspraken be
treft doen zich belangrijke 
verschillen · voor met die van 
de overige verzekerden. 

Zo heeft de gehuwde vrouw in 
principe geen zelfstandig 
recht op een AOW-uitkerinq. 

in de peuterzaal aan educatie 
snuffelen. 
Maar voor het tijdstip, dat 
invloeden van buiten een rol 
gaan spelen, is er al enorm 
veel met en om het kind ge
beurd. 
Sommigen - en bepaald niet 
de eersten de besten - be
weren dat juist de allervroeg
ste impulsen die de mens ont
vangt, bepalend zijn voor de 
rest van zijn leven. Je zou het 
kunnen vergelijken met een 
computer; is hij eenmaal op 
een bepaalde manier gepro
grammeerd, dan zijn de ont
wikkelingsmogelijkheden 
voor een groot deel bepaald. 
Gelukkig zijn wij mensen en 
geen computers en kunnen 

De man heeft als hij 65 jaar 
wordt aanspraak op een ge
huwdenuitkering, waar beiden 
van moeten leven. Deze uit
kering is hoger dan die voor 
ongehuwden. maar lager dan 
het dubbele van de ongehuw
denuitkering, op grond van de 
overweging dat een echtpaar 1 

minder kosten heeft dan twee 
zelfstandig wonenden. 
Alleen als de gehuwde vrouw 
kostwinster is en eerder 65 
jaar wordt dan wel duurzaam 
gescheiden van haar man 
leeft of het huwelijk pas plaats ! 

vond nadat beiden al recht op 
AOW hadden, heeft de ge
huwde vrouw een zelfstandig 
recht op uitkerinÇI. 
De aanspraken op AWW-pen
sioen komen alleen .aan de 
gehuwde vrouw toe. Voor
zover zij kostwinster is en 
komt te overlijden, kent de 
wet aan haar man geen 
weduwnaarspensioen toe. 
Ditzelfde probleem doet zich 
voor bij het wetsontwerp voor 
een Algemene Arbeidson
geschiktheidsverzekering. Aan 
de gehuwde vrouw wordt 

doorons 
Tweede Kamer lid 
mevrouw 

drs. N. Smit-Kroes 

geen aanspraak op uitkering 
bij invaliditeit toegekend. 
De problemen worden dus 
wel onderkend, maar we heb
ben er nog geen panklare op
lossing voor. 

De hoofdoorzaak van deze 
verschillen ligt in het feit dat 
men bij de totstandkoming 
van deze wetten uitgegaan is 
van het gezin, waarvan de 
man kostwinner is. De ver
zekeringen richten zich op het 
wegvallen van zijn inkomen. 
In deze situatie is de laatste 
tijd wel enige verandering ge
komen. Een steeds groter 
aantal gehuwde vrouwen 
neemt actief deel aan het ar
beidsproces en brengt daar
mee in ieder geval een deel 
van de gezinsinkomsten in. 
Overigens geloof ik dat .nog 
steeds in een meerderheid 
van de gevallen de man de 
kost verdient voor het gezin. 
Naarmate dit beeld echter 
gaat veranderen zullen wij 
moeten nagaan in hoeverre 
ook de aanspraken van de ge- ,.. 

wij juist inspelen op ontwik
keling van talenten. Maar dan 
moeten wij wel weten dàt 
het kan en hóe het moet. 

~ ( 

Vreemd, dat die eerste perio
de zo belangrijk is, en vader 
en moeder juist dàn zo'n 
grote verantwoordelijkheid op 
hun schouders hebben, dat ie
dereen maar verwacht, dat je 
van nature opgeleid bent voor 
het moeilijkste beroep ter 
wereld: de opvoeding van kin
deren. 

Vader en moeder (en tot nu 
toe in de praktijk hoofdzake
lijk moeder) hebben de troe-
ven in handen. >> 



huwde vrouw beter geregeld 
dienen te worden. 
Een van de moeilijkheden 
daarbij is dat wij in de volks
verzekeringen te maken heb
ben met basisvoorzieningen, 
en dat b.v. het toekennen van 
AOW-uitkeringen aan elk 
van de echtgenoten afzonder
lijk direct tot enorme kosten
verhogingen leidt als beiden I 
aanspraak op het bedrag van 
de ongehuwdenuitkering 
zouden kunnen maken. Die
zelfde kostenproblemen doen 
zich voor bij het toekennen 
van invaliditeitsultkeringen 
aan gehuwde vrouwen, die 
vaak geen eigen inkomsten 
hebben en dan ook geen pre
mie betalen. 

Toch zullen wij moeten pro
beren voor deze problemen 
zulke oplossingen te vinden, 
dat ongemotiveerde verschil
len in aanspraken verdwijnen. 

Die kunner;t in twee richtingen 
worden gezoc-ht. 

De eerste is die van indivi-

dualisering van de aanspraken. 
ledereen krijgt, dan, ongeacht 
geslacht of burgerlijke staat, 
dezelfde aanspraken. Tegen
over die aanspreken moeten 
dan natuurlijk in beginsel 
ook dezelfde verplichtingen 
komen te staan. Het is voor 
mij zeer de vraag, of dat mo
gelijk is. De moeilijkheden, 

I 

a 

die · ik hierboven aanduidde 
en die zich als het om de 
technische uitvoering gaat 
nog gemakkelijk laten verme
nigvuldigen, kunnen wij bij 
deze oplossing niet zo maar 
over het hoofd' zien. 

Meer aangewezen lijkt mij 
dan ook de invoering van een 
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Tot nu toe hebben wij ge
sproken over het .,kind", maar 
dat kind kan zowel een jon
gen, als een meisje zijn. 
Wat het geslacht van het kind 
ook is, het moet zich indivi
dueel kunnen ontplooien, die 
jongen of dat meisje moet 
ruimte gebor!en worden om 
zich te kunnen bewegen. De 
samenleving slaagt er nog 
steeds niet in om de persoon
lijke bewustwording die de 
kern is van onze vrijheid, 
bij alle mensen tot stand te 
brengen. 

Zolang wij bezig blijven ge
dachteloos jongens en meis
jes te modelleren in die rol
len die al jaren van ons ver-

wacht worden, is het de vraag 
of er gesproken kan worden 
van persoonlijke vrijheid. 

' 
In hoeverre zetten wij door de 
handhaving van het traditio
neel gegroeide rollen-pa
troon onze kinderen op de 
tocht? 

Willen wij meisjes en jongens 
dezelfde kansen bieden, dan 
moeten wij thuis al beginnen 
om de jongen, als hij dat wil 
met een theeserviesje te laten 
·spelen en het meisje met de 

I spoortrein. Ook moeten wij 
eens kritisch bekijken, welke 
verhaaltjes wij , voor het sla-
pen gaan, voorlezen. 

Het aantal jaren, dat wij naar 
school gaan wordt groter, de 
gemiddelde leeftijd, waarop 
men in het huwelijk treedt 
en kinderen krijgt wordt lager. 

De hoeveelheid tijd die zit tus
sen je laatste onderwijs en het 
beëindigen van een baan (om
dat er een baby komt) wordt 
steeds kleiner. 
Het tijdstip, dat de vrouw 

I weer uit de kleine kinderen is 
komt steeds vroeger te liggen. 

_, 
Vaak blijkt dan, dat er geen 
weg terug meer is, moeder 
mag niet meer mee doen, al
thans niet met de grote man
nen. 

kostwinnerscriterium in de 
volksverzekeringen, voorzover 
het gaat om de aanspraken op 
uitkering. 

Daarmede zouden de regelin
gen veel meer afgestemd kun
nen worden op de feitelijke 1 
situaties, en zouden voor de 
vrouw discriminatoire bepa-
lingen kunnen verdwijnen, 
zonderdatdHtotonaanvaard
bare kostenstijgingen zou be
hoeven te leiden. 
Uiteraard zal ook de moge
lijkheid op zijn technische 
uitvoering nader moeten wor
den onderzocht. Maar het zou 
b.v. wel betekenen dat, indien 
de vrouw kostwinster is, bij 
haar overlijden de man een 
zelfde weduwnaarspensioen 
ontvangt als de weduwe nu. 
In beginsel lijkt mij dit de 
richting waarin wij moeten 
zoeken om te komen tot ge
lijkberechting van de gehuw-

'1 de vrouw voor wat betreft 
haar aanspraken ingevolge 
onze volksverzekeringen. 

Mr. J. G. RIETKERK 

• 

Laten wij trachten onze kin
deren zo op te voeden dat 
zij een bewuste en vrije keuze 
kunnen maken, hoe zij hun le
ven in willen richten . Voor 
sommigen zal dat betekenen 
werken buitenshuis, voor an
deren zich richten op het ge
zin . Maar dan wel als gevolg 
van een keuze en niet omdat 
het nu eenmaal zo is, dat 
moeder thuis met de thee 
wacht en vader moet zorgen 
dat er brood op de plank komt. 

Hopelijk zal het zo worden : 
.. Het meiSJe vraagt haar 
moeder, wat zij kan worden, 
en de moeder antwoordt: 
.,Je kunt een groot .. man" 
worden". e 
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In het AVRO/Delta programma van 4 mei zijn al een aantal 
resultaten bekend gemaakt van de nieuwste Lagendijk-en
quête. Het bureau Lagendijk heeft op verzoek van de WO ook 
een aantal vragen in deze landelijke enquête opgenomen. Uiter
aard waren wij daarbij vooral geïnteresseerd in de achter
gronden van de VVD-kiezer in het onderzoek. Wat is hun be
roep, hun geloofsovertuiging, hun inkomen? De antwoorden 
op die vragen worden hieronder weergegeven. 

N lke ar rj? 
Het antwoord op de vraag hoe de ondervraagden zouden stem
men werd al in het genoemde AVRO-programma uitgezon
den. Wij vergeleken het hier met de resultaten van de kamer
verkiezingen van 1972 en de Statenverkiezingen van 1974: 

wo 
PvdA 
KVP/ARP/CHU 

Kamer'72 
14.4 
27.4 
31.3 

Staten'74 
18.9 
29.4 
30.9 

Lagendijk-enquête 
21.2 
33.8 
2 7.8 (afzonderlijk) 
30.1 (als CDA) 

Hieruit vallen een paar belangrijke trends af te leiden: 

- De WD is nog steeds in stijgende lijn. In de Lagendijk
enquête van december '74 kreeg de WO 19.5%. 
Als het CDA er tijdig komt, kunnen de confessionelen zich 
op het niveau van de Statenverkiezingen handhaven. 
Samen met de confessionelen heeft de WO dan een meer
derheid van 50.1 %, d.w.z. circa tachtig kamerzetels. 
De PvdA is sinds de Lagendijk-enquête van december '74 
achteruit gegaan van 37.8 naar 33.8%. Het radicalisme in de 
PvdA schrikt blijkbaar velen af. 

c n I" JVD ·klc ers 
Bureau Lagendijk liet de vraag stellen naar de voorkeur van de 
kiezers, als ze alleen uit PvdA. CDA en WO konden kiezen. 
In dat geval stemt 23% van de kiezers WO en sluit nog eens 
14 procent een keuze voor de WO niet uit. 

r om opbou 1/ 

Verder werd gevraagd naar het inkomen van de geënquêteer
den. Het antwoord van alle stemgerechtigde ondervraagden en 
dat van de ondervraagde VVD-kiezers geven we i!l procenten 
weer 1 ): 

Antwoord Alle ondervraagden VVD-kiezers 
Toten metf 15.000 33% 18% 
f 15.000- f 20.000 17% 16% 
f 20.000 - f 25.000 17% 16% 
f 25.000- f 30.000 11 % 11% 
f 30.000 - f 40.000 12% 17% 
f 40.000en meer 10% 22% 

--- ---
Samen 100% 100% 

1
) de catagorie .,geen opgave" is buiten beschouwing gelaten. 

• 21.2 v n çle kuuer stemt nu VVD 
• 1 op de 5 VVD kiezers ts handarbeider v km 
• d helft v n de VVD ktezers verdient mi der 

J sooo 
• d C 0 A kiezer hebben een voorkeu 

VVO boven de PvdA tn een mèrn>Ne 'r&lt~itr'itict.'c 

Hieruit mogen we het volgende afleiden: 

- In de inkomensgroepen van f 15.000,- tot f 30.000,
komt de VVD-aanhang goed overeen met het landelijke ge
middelde. 

- De helft van de WO-kiezers (nl. 18+ 16+ 16%) verdient min-
der dan f 25.000,-. 

B~>ro .psopbouw 

Op de vraag naar het beroep van de ondervraagden, zag het 
antwoord er zó uit: ' 

Antwoord Alle ondervraagden VVD-kiezers 
Handarbeider/vakman 31% 22% 
Employé 17% 14% 
Afdelingshoofd/be-
drijfsleider 10% 15% 
Vakspecialist in dienst-
betrekking 13% 14% 
Bedrijfshoofd/vrij be-
roep 8% 19% 
Geen beroep/gepensio-
neerdsamen 21% 16% 

---
100% 100% 

Hieruit kan worden afgeleid dat van de vijf WO-kiezers er één 
(22%) handarbeider/vakman in de ambacht-, industrie-, trans
port- of landbouwsector is. De WO heeft extra aantrekkings
kracht op de kiezers in beroepen met verantwoordelijkheid 
voor andere mensen, zoals afdelingshoofden, bedrijfsleiders, 
bedrijfshoofden en zelfstandigen. 

K rk hJ e gezindheid 

Bij deze vraag gaven alle ondervraagden en de VVO-kiezers het 
volgende antwoord: i> 

. . 
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Katholiek 
Nederlands Hervormd 
Gereformeerd 
Overige kerkgenoot
schappen 
Geen godsdienst 

Alleondervraagden 
29% 
16% 
8% 

43% 
4% 

Deze reacties komen hierop neer: 

WO-kiezers 
32% 
16% 
7% 

41% 
4% 

- De kerkelijke gezindheid van de VVD-kiezers is een getrouwe 
afspiegeling van het landelijke gemiddelde. Dit is een opmer
kelijk r~sultaat, omdat nog altijd een derde van de kerkelijke 
kiezers op confessionele partijen stemt. 
Uit de enquête blijkt verder dat de PvdA een onevenredig groot 
aantal (namelijk 66 %) niet-kerkelijke kiezers heeft. 
- Van de drie VVD-kiezers is er een (32 %) katholiek. 

Het bureau Lagendijk vroeg verder aan de CDA-kiezers: .. Na 
de zittingsperiode van de huidige regering moet er een nieuw 
kabinet tot stand komen. Wat zou u dan beter vinden: een 
kabinet met PvdA of een regering met de WD ?" 

J 

Voorkeur kabinet met 
VVD 
Voorkeur kabinet met PvdA 
Geen voorkeur 

37% 
28% 
35% 

100% 
Een groot aantal CDA-kiezers prefereert dus een nieuw kabinet 
met de VVD (37 %) boven een kabinet met de PvdA (28 %). 
Voor de overigen (35 %) geldt blijkbaar het ..lood om oud ijzer". 
De voorkeur van de CDA-kiezers voor een nieuw kabinet met 
de VVD krijgt nog eens extra gewicht, nu een VVD/CDA-coalitie 
een meerderheid zou krijgen van 50.1 %, d.w.z. tachtig kamer
zetels. 

'i v n In 11 r 

Tenslotte stelde het bureau Lagendijk aan de ondervraagden 
de volgende vraag: .,Er zijn mensen die vinden dat iedereen 
loon of inkomen naar behoefte moet hebben. Je hebt zoveel 
nodig, je krijgt ook zoveel geld. Anderen daarentegen verkiezen 
loon of inkomen naar inspanning. Aan welk systeem geeft u de 
voorkeur, als u denkt aan mensen die tot werken in staat zijn: 
.. Loon naar behoefte of loon naar inspanning". 

Loon naarbehoefte 
Loon naar inspanning 

Alle ondervraagden 
21% 
79% ---

VVD-kiezers 
13% 
87% 

Deze antwoorden waren nauwelijks verschillend voor de diverse 
inkomens- of beroepsgroepen. En · waren ook niet veel anders 
voor de PvdA-kiezers, waarvan 71 % opgaf voor loon naar 
inspanning te zijn. Dat uitgangspunt van de WD leeft dus sterk 
onder de hele bevolking. 
Samenvattend mogen we uit deze cijfers afleiden dat de ver
breding van de VVD-aanhang in alle inkomens- en bezits
groepen en onder alle kerkelijke stromingen zich onstuitbaar 
voortzet. Zoals het er nu voor staat is ze een ware volkspartij e 

Sinds enige jaren ben ik nu 
aktief lid van de WD. 
Dat ben ik van harte, omdat 
het liberalisme, primair in de 
zin van geestelijk en politiek 
liberalisme, mij méér aan
spreekt dan centralistische 
uitwerkingen van marxistische 
dogmatiek. 
Toch ervaar ik enkele tekort
komingen in onze partij, zowel 
structureel als qua beginsel, 
welke tekortkomingen overi
gens samenhangen. 

u 
De indeling in centrales en af
delingen is mijns inziens meer 
uit oogpunt van verkiezings
organisatie te verdedigen dan 
dat dit een gezonde partij-op
bouw zou zijn. In de afgelo
pen jaren heb ik mij welis
waar mede verheugd over de 
enorme, ledenwinst van onze 
partij. maar het bevreemdt mij 
hoe weinig met dit ledénpo
tentiëel wordt gedaan. De 
partij is niet creatief, met na
me niet op het gebied van 
het bieden van maatschappe
lijke alternatieven. Als dit zo 
blijft, ben ik bang dat we vele 
nieuwe leden niet zullen kun
nen blijven boeien en dat we 
deze aanhang weer even snel 
zullen verliezen. Het moet 
toch mogelijk zijn om met de 
aanwezige krachten een actief 
middenkader op te bouwen, 
tussen afdelingen en partij
top, dat in de vorm van werk
groepen en regionale dis
cussies een rijke aanvoerlijn 
voor het hogere beleidskader 
zou kunnen vormen. Ook de 
ondersteunende functie van 
de Prof. Teldersstichting zou 
aanzienlijk kunnen worden 
uitgebreid. Het huidige gemis 
van een dergelijk middenka
der werkt een ideologische 
verstarring in de hand. De af
delingen werken nogal geïso
leerd, ontvangen weinig steun 
van boven af, en hebben het 
zelf zó druk met plaatselijke 
politiek, dat ze het overzicht 
missen om inhoudelijke bij
dragen te leveren voor de lan
delijke politiek. 

Zo wordt een ideologisch con
servatisme in de hand ge
werkt, wat eerste-voorzitter 
·mr. Stikker ( 1948) niet be
doeld kan hebben toen hij het 
had over een .. sterk progres
sief gezinde partij". 

Juist door de aangestipte 
starheid zijn een aantal pun
ten uit ons beginselprogram
ma achterhaald, door een 
niet-reageren op sterk gewij
zigde maatschappelijk-econo
mische omstandigheden. 
Overigens denk ik dat, zeker 
bij de jongere leden, het gees
telijk en politiek liberalisme, 
gekoppeld aan het beginsel 
van verdraagzaamheid, méér 
aanspreekt dan het econo
misch liberalisme. 
Het gaat mij vooral om de vol
gende punten uit het begin
selprogramma: 

a. ..Het overheidsbeleid zal 
voortdurenä gericht moe
ten zijn op krachtige en 
evenwichtige groei van het 
economisch leven" (art. 
26). 

b. (uit brochure jan. 1973) 
.,De VVD wenst .de kan
sen voor ieder mens op 
ontplooiing zo gelijk moge
lijk te maken, maar wil dat 
degene die meer presteert 
doordat hij harder werkt 
of zich meer ontwikkelt, 
ook meer verdient." 

ad a.: Het primair stellen van 
de economische groei lijkt me 
steeds minder reëel. We zijn 
steeds meer afhankelijk van · 
de Europese en de wereldeco
nomie, en deze tendeert eer
der naar een economische 
stilstand. Het wordt dan ook 
tijd dat we eens gaan den
ken aan een liberale visie op 
wenselijke maatschàppelijk 
verhoudingen in een stagne
rende economie. We zullen er 
dan njet aan ontkomen om 
het begrip .. sociale gerechtig
heid" uit artikel 1 van ons be
ginselprogramma eens nader 
te gaan preciseren. 



Met name de suggesties uit 
de nota inkomenspolitiek van 
de VVD (22-5-73), te weten: 

- een grondige studie naar de 
feitelijke verhoudingen 

- het slechten van eenzijdige 
machtsvorming, leidende 
tot monopolie-posities, op 
welk gebied die zich ook 
voordoet, 

dienen te worden uitgevoerd. 
Enerzijds kunnen er dan diver
se sprookjes de wereld uit 
geholpen worden, maar an
derzijds zullen we niet moeten 
schromen om onjuiste ver
houdingen aan te pakken. 
Wanneer we als partij nfet 
tot dergelijke activiteiten ko
men, en alleen maar de trom 
roeren van de economische 
groei, die voor iedereen wel
vaartstijging zal brengen ( ... ). 
verdedigen we op een een
voudige manier de status quo, 
zoals ook onlangs prof. Hartag 
deed in de Telegraaf ( 19-4-
'75). 

J 

ad b.: Het principe van .. loon 
naar werken" komt duidelijk 
in een ander licht te staan, nu 
arbeid schaars dreigt te wor
den. 
Datzelfde geldt ten aanzien 
van het onderwijs. De toege
voegde-waarde theorie in re
latie met iemands ontwikke
ling is dan ook niet meer zo 
eenvoudig, nu in bijzonder bij 
het tertiair onderwijs de ca
paciteitsproblemen steeds 
duidelijker worden. Mij dunkt 
dat een werkelijk progressief 
liberaal beleid aan de orde 
zou moeten durven stellen: 

- spreiding van de arbeid 
- heroriëntatie van de rol van 

het onderwijs. 

• Over spreiding van de ar
beid: weliswaar bevorde-

ren de (overigens inflatoire) 
maatregelen van het huidige 
kabinet de werkgelegenheid, 
en tevens zijn ze wellicht 
niet onverstandig gezien de 
recente europese prioriteit: 
werkloosheidsbestrijding bo
ven inflatiebestrijding, maar 
het lijkt mij toch verstandiger 
om de harde noot van de 
structurele werkloosheid te 
kraken door de arbeid te 
spreiden via verdergaande ar
beidstijdverkorting. Weliswaar 
prediken allerlei partijen plot
seling zeer pragmatisch ánde
re spreekwoorden dan .. arbeid 
adelt", maar zelf zou ik lie
ver vasthouden aan artikel 23 
van de rechten van de mens, 
overigens integraal overge
nomen door de VVD, waarin 
voor ieder mens het recht 
op arbeid wordt bepleit. In 
plaats van sussend te verwij
zen naar onze sociale voor
zieningen, die de draagkracht 
van onze economie zwaar be
proeven, zou h,et misschien 
eerlijker zijn om mentaal zo 
ver te komen dat we een re
latief geringe inkomensdaling 
accepteren, in ruil voor meer 
vrije tijd, én meer werkgele
genheid. (relatief gering: 
werkloosheidsuitkeringen 
kosten immers ook geld!). 

• Over de rol van het onder
wijs: het tertiair onderwijs is 
momenteel sterk beroepsge-

l richt, en staat dus duidelijk 
in een maatschappelijk-eco-

l 
nomisch kader. Tot voor kort 
waren vraag en aanbod re-
delijk in evenwicht. Op dit 
moment versterken echter het 
effect van de stagnerende 
economie, waardoor minder 
vraag, en het effect van de de
mocratisering in het onderwijs 
elkaar, ·zodat een overschot 
aan hoog gekwalificeerd per-

soneel dreigt. De recent uitge
sproken gedachte, door Van 
Kemenade, namelijk dat men 
door het ontvangen onderwijs 
géén claim moet kunnen leg
gen op het uitoefenen van 
een beroep dat met die oplei
ding overeenkomt, is hem 
waarschijnlijk eenvoudig door 
deze verontrustende ontwik
keling ingegeven. 

Nu kan men op verschillende 
manieren reageren op het 
dreigend overschot aan hoger 
personeel: 

1. de geproclameerde irrele
vantie van de vooropleiding, , 
of althans de geringere rela
tie met het toekomstig be
roep, nog benadrukken door 
de kwaliteit van het onder
wijs, inclusief het tertiair on
derwijs zó te verlagen, dat in
derdaad de vooropleiding er 
steeds minder toe gaat doen. 

2. de selecties in het voort
gezet onderwijs juist verstren
gen, zodat het capaciteitspro
bleem in het tertiair onder
wijs vanzelf wordt opgelost. 
(hier is onlangs door de VVD 
voor gepleit). · 

3. persoonlijk geloof ik niet 
dat de .. volle ontwikkeling van. 
de menselijke persoonlijk
heid" gediend is met overdre
ven strenge selectie. Mis
schien moeten we het in een 
heel andere richting zoeken. 

Vragen aan pas afgestudeer
den, in de trant van: .. en wat 
ben je nou?" duiden erop dat 
mensen niet alleen een be-
roepsdeformatie ingevolge 
beroepsuitoefening kunnen 
oplopen, maar zelfs al gede
formeerd worden door een 
vooropleiding. 

Het huidig tertiair onderwijs 
is wellicht te specialistisch ge
worden, en levert daardoor 
mensen af die maatschappe
lijk gezien weinig flexibel zijn. 

I 
Als we ernst willen maken 
met spreiding van de werkge

, legenheid, moeten we ook 
job-roulation reëel mogelijk 
maken. Dit zou kunnen bete
kenen dat in de loopbaan be
drijfsopleidingen een zwaar
der accent krijgen, en het ter
tiair onderwijs daarentegen 
iets minder specialistisch zou 
kunnen worden. Het tertiair 

onderwijs zou dan (weer) 
meer in een cultuurperspec
tief kunnen staan dan in een 
maatschappelijk perspectief: 

.. Non professioni, sed vitas 
discimus !". 
Datzelfde geldt overigens ook 
voor het secundair onderwijs. 
Als we immers stellen (art. 27 
rechten van de mens) dat 
.. een ieder het recht heeft om 
vrijelijk deel te nemen aan het 
culturele leven van de ge
meenschap", dan dienell, we 
daar een ieder ook zo goed 
mogelijk toe in staat te stel
len. 

Onze gastkolom is deze 
week van de hand van 
drs. A. J. E. G. Renique 
uit Zevenaar. De 
heer Renique (281 is 
docent aan een 
lerarenopleiding in 
Nijmegen en actief 
in het Nederlandse 
Lerarengenootschap NLG 
Hij is eerste reserve voor 
de VVD-fractie in de raad 
van zijn gemeente. 
In zijn bijdrage plaatst hij 
enkele kritische noten bij de 
organisatie van de VVD en 
enkele beginselen van onze 
partij. 

I 

Tot zover enkele gedachten 
en opmerkingen, ter illustratie 
van mijn kritiek. Nogmaals 
pleit ik ervoor te stimuleren 
dat op grond van liberale op
vattingen duidelijke maat
schappelijke beleidsalternatie
ven worden ontwikkeld en 
door permanente discussie 
worden bijgesteld. Als de poli
tieke wil hiertoe niet bestaat, 
dan komt de VVD niet uit bo
ven een ideologisch conser
vatieve belange11groepering. 

• 



door mevrouw mr. M. N.W. Dettmeijer-labberton, voorzitster Vrouwen in de WD 

Toelichting 
Ulijzigi:ngsVoorstellen 
De Stichting Vrouwen in de 
VVD heeft een aantal voor
stellen tot wijziging van het 
huis~udelijk reglement inge
diend die gepubliceerd zijn in 
Vrijheid en Democratie van 
24 jan. 1975 en overgeno
men zijn door het hoofdbe
stuur. Nu gebleken is dat 
tegen deze voorstellen bij 
een aantal afdelingen bezwa
ren zijn gerezen. is aan het 
bestuur van de Stichting ge
vraagd de redenen die heb
ben geleid tot het voorstellen 
van deze wijzigingen van het 
huishoudelijk reglement nog 
eens uiteen te zetten. 

De voorgestelde wijzigingen 
betreffen alle de positie en 
de wijze van verkiezing van 
de Centrale Vertegenwoor
digsters. Deze vertegenwoor
digsters vormen tesamen 
de zogenaamde Adviesraad, 
die het bestuur van de Stich
ting Vrouwen in de WD bij
staat. 

Hiervoor zijn twee redenen 
aan te geven, de ontwikkeling 
en de positie van de vrouw 
in de partij, en de zich voor
doende ontwikkeling daar
buiten; deze interne en exter
ne ontwikkeling zijn elkaars 
tegenpolen. Om bij de ont
wikkeling binnen de partij te 
beginnen : men kçm over het 
algemeen stellen, dat de posi
tie van de vrouw in de VVD 
geen moeilijkheden oplevert; 
op alle kandidatenlijsten en 
in praktisch alle besturen vin
den ook vrouwen een plaats. 
Al is hun aantal nog niet in 
verhouding tot het aantal 
vrouwelijke kiezers en leqen, 
wij moeten eerlijk erkennen, 
dat dat veelal ook ligt aan de 
geringere belangstelling van 
de zijde der vrouwen. Overi
gens is één va·n de taken van 
qe .. Vrouwen in de VOD" het 
stimuleren van de belangstel
ling en het bevorderen van de 
aktiviteiten Vél.!l de vrouwelijke 
WO-leden. Deze taak op 

zichzelf maakt overigens niet 
het bestaan van een aparte 
vrouwenorganisatie binnen de 
VVD noodzakelijk, daar zijn 
ook andere vormen voor te 
vinden. Bovendien wordt de 

• behoefte, zeker bij de jonge
ren, aan aparte vrouwenbij
eenkomsten steeds minder 
gevoeld. Wat wèl toeneemt 
is de behoefte aan een grotere 
integratie van het werk van de 
.. Vrouwen in de VVD" in het 
werk van de partij: in de af
qelingen, in de Kamercen
trales, in het Hoofdbestuur. 
Ik zal daar dadelijk op terug
komen. 

Libera stem 
Nu de ontwikkeling van de 
positie van de vrouw buiten 
de partij. Een tegengestelde 
ontwikkeling, want, wordt de 
behoefte en de noodzaak van 
een aparte vrouwenorganisa
tie binnen de partij kleiner, 
naar buiten toe, wordt de 
behoefte steeds groter aan 
een goede organisatie van de 
Vrouwen in de VVD. die ver
tegenwoordigd moet worden 
in tal van raden van advies en 
samenwerkingsverbanden, 
waarin ook de vrouwenorga
nisaties een plaats hebben, 
plaatselijk, reg.ionaal , provin
ciaal en landelijk. Ook de li
berale stem dient daar ge
hoord te kunnen worden. Bo
vendien nemen wij deel aan 
tal van gezamenlijke aktivi
teiten van praktische sociale 
hulpverlening. Dat betekent, 
dat wij meer dan tot nu toe 
moeten zorgen voor een 
goede spreiding over het ge
hele land, zodat wij voldoende 
goed geïnformeerde vrouwen 
kunnen aantrekken om de 
Vrouwen in de VVD naar bui
ten toe te kunnen vertegen
woordigen. Om te beginnen 
zullen wij per Kamercentralt; 
onze organisatie moeten uit
bouwen. De Centrale Ver
tegenwoordigster en haar 
plaatsvervangster zullen daar
bij een belangrijke rol spelen. 

In sommige Kamercentrales is 
men daar . al aan begonnen. 

Omgekeerd zal het ook zo 
moeten zijn, dat 'er niet alleen 
maar een éénrichtingsverkeer 
plaats vindt van informatie 
naar de Centrale Vertegen
woordigsters, maar dat ook de 
besturen, op alle niveau's, 
op de hoogte zijn van de ont
wikkelingen die zich voordoen 
in de maatschappij ten aan
zien van de positie van de 
vrouw. Dat is niet een zaak 
van de vrouw alleen, dat gaat 
allen aan. Wij behoeven maar 
te kijken naar het buitenland; 
in het bijzonder naar Amerika, 
maar ook naar Engeland en de 
Scandinavische landen. Dan 
kunnen wij zien, dat het nieu
we emancipatiestreven van 
de vrouwen tot uiting komend 
b.v. in antidiscriminatiewet
geving, in Amerika reeds in 
werking getreden, in Engeland 
in voorbereiding (na een ini
tiatiefvoorstel van de libera
len in het Hogerhuis) grote 
sociale en economische con
sequenties heeft. En al is de 
VVD in de door het Kabinet 
Den Uyl benoemde Commis
sie Emancipatiebeleid sterk 
ondervertegenwoordigd, dat 
kan toch niet betekenen, dat 
wij ons niet in de emanci
patieproblemen zouden moe
ten verdiepen. Maar dan niet 
alleen de vrouwen, het is ons 
aller zaak. Of, 0m een stel
ling uit een pas verschenen 
proefschrift aan te halen: .. De 
emancipatie van de vrouw is 
een te belangrijke zaak om al
leen feministen overte laten". 

lntuc ratie 
Een grotere integratie dus van 
het werk van de Vrouwen in 
de WD in het werk van de 
partij. Hoe willen wij dat be
reiken? In de eerste plaats in 
het Hoofdbestuur: een ver
tegenwoordiging van ,.de 
Stichting Organisatie Vrou
wen in de WD" is daarin 
noodzakelijk. In de tweede 

plaats in de Kamercentrales: 
naar onze mening moet de 
vertegenwoordigster van de 
Centrale, die net als alle be
stuursleden door de gehele 
Centrale wordt gekozen, ook 
zitting hebben in het bestuur 
van de Kamercentrale; niet 
alleen, zoals het nu is, als 
adviserend lid. In de praktijk 
betekent dat vaak dat zij 
slechts wordt uitgenodigd als 
er zgn ... vrouwenzaken" aan 
de orde komen. 
Voor ons staat het vast dat 
iemand die deel neemt aan 
het bestuursbeleid, mede
verantwoordelijk is voor- be
slissingen, meer gemotiveerd 
en beter geïnformeerd zal zijn. 
Bovendien komt zo op de 
snelste wijze een stuk integra
tie tot stand. 

In punt 6.1 .1 van de agenda 
voor de buitengewone alge
mene ledenvergadering (af
gedrukt in het nummer van 
24 jan. 1975) wordt voorge
steld art. 1 3 lid 2 huishoude
lijk reglement zo te wijzigen 
dat ook het bestuur van de 
Vrouwen in de VVD in de 
Kamercentrale kandidaten 
kan stellen voor de functie van 
Centrale Vertegenwoordigster 
en haar Plaatsvervangster. Op 
dit moment is de wijze van 
verkiezing van zulk een be
stuur nog niet geregeld, en die 
mogelijkheid doet zich dus 
nog niet voor. Binnenkort 
zal dit wel het geval zijn en 
dan is het uitermate praktisch 
dat ook zulk een bestuur 
kandidaten kan stellen: het 
zal meestal beter op de hoog
te zijn van de vrouwen die 
in aanmerking komen voor de 
functie van Centrale Verte
genwoordigster en haar 
plaatsvervangster. 
Voor de afdelingen hebben wij 
geen voorstellen gedaan. Dit 
is zeer zeker het terrein waar 
de integratie het eerste plaats 
zal vinden. Juist daarom ook 
lijkt het ons beter die ont
wikkeling af te wachten. 

Van harte hoop ik dat de 
Algemene Vergadering onze 
wijzigingsvoorstellen zal aan
vaarden. Wij hebben daarin 
getracht twee zaken met el
kaar te verzoenen: aan de ene 
kant een grotere integratie, 
aan de andere kant de mo
gelijkheid van een betere 
organisatie voor het optreden 
naar buiten. e 



Mijn opinie is ... 

Vonhoff(1) 

Met verbazing, tevens met te
leurstelling nam ik kennis van 
de m.i. onbezonnen uitspra
ken van de heer Vonhoff. Sa
menwerking met de confes
sionele partijen betekent naar 
zijn mening .. bouwen op 
drijfzand". Neen, de WO 
moet samenwerking met de 
PvdA niet uitsluiten, maar 
,.lief zijn voor de PvdA". 
Een partij die geleidelijk, en 
daarom juist zo gevaarlijk, 
afzwenkt naar uiterst links en 
als puntje bij paaltje komt 
zelfs samengaan met de com
munisten zal aanvaarden met 
alle gevolgen 1 daaraan ver-

Landdag 1975 
De Landdag 1975 van de 
organisatie Vrouwen in de 
WD. wordt gehouden op 30 
mei a.s. in het Beatrix Ge
bouw van de Jaarbeurs te 
Utrecht. 
Aanvang 1 0.15 uur - einde 
ongeveer 13.00 uur. 
De dag staat in het teken 
van de Europese Vrouw. 

Programma 

Opening door mevr. mr. 
M.N.W. Dettmeijer-Labberton, 
voorzitster Organisatie Vrou
wen in de WD. 

Hans Wiegel bespreekt de al
gemene politiek. 

Mrs. M. Budd, voorzitster 
Women's Liberal Federation, 
Engeland, Frau Liselotte 

bonden, met zo'n partij zou de 
heer Vonhoff willen samen
werken. 
En om dit doel te bereiken 
zou de WO bij de PvdA in 
het gevlij moeten komen door 
.,lief te zijn voor de PvdA". 
Als de heer Vonhoff zijn rede 
in Goes bedoeld heeft om pro
paganda te maken voor de 
VVD, dan zou het m.i. niet 
onmogelijk zijn dat deze voor 
velen een negatieve uitwer
king heeft gehad. 

Vonhoffl21 

C. DE KORVER, 
Dordrecht. 

In een genuanceerd, even
wichtig, begripsvormend be-

Kopij voor deze rubriek 
zenden aan : mevr. E. de 
Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 
212. Den Haag. 

Funcke, vice-voorzitster Duit
se Bondsdag, mevr. L.A.I. 
Herman-Michielsens, voor
zitster Nat. Federatie PW
PLP-Vrouwen, België, zullen 
een inleiding houden over de 
positie van de Vrouw in hun 
land; 

mr. dr. C. Berkhouwer spreekt 
over .. De Vrouw in de EEG". 

Het is de bedoeling dat de 
deelneemsters na de ochtend 
bijeenkomst op eigen ge
legenheid gaan lunchen en 
daarna de .. Emancipade" kun
nen gaan bezoeken. 

Aan de zaal zijn bonnen ver
krijgbaar waarmee de bezoek
sters van de .. Emancipade" 
aan de kassa voor f 3,- een 
toegangsbewijs kunnen kopen. 
In verband met het feit dat 
de zaal maximaal 300 per
sonen mag bevatten, ver-

toog heeft Utrechts burge
meester H. Vonhoff in Goes 
gesproken. 
Onder de titel .. Alle wegen 
open" wees hij op middel
lange termijn discussie met 
socialisten voorshands niet af. 
Jammer is het dat het ge
nuanceerd, evenwichtig ka
rakter in de pers niet tot uit
drukking is gekomen. hetgeen 
tot misverstand aanleiding 
heeft gegeven. 

Een uitzondering hierop vormt 
het commentaar van la Cha
pelle in V. en D. van 2 mei j .l. 
Des te merkwaardiger doet 
daarom zijn conclusie aan na 
zijn constatering dat de sig
nalen van de PvdA om tot een 

zoeken wij u zich zo spoedig 
mogelijk op te geven; dit 
ook in verband met de op
stelling van de zaal. Indien 
het aantal aanmeldingen de 
300 overschreden heeft, kunt 
u de dag niet meer bijwonen. 
Wilt u tevens vermelden of u 
naar de Emancipade gaat; dit 
in verband met het aantal te · 
bestellen bonnen. 

Opgave uitsluitend bij mevr. 
A. F. Bonthuis-Wunderl, Hugo 
de Grootlaan 41 te Middel
burg. U kunt zich ook tele
fonisch opgeven 's avonds 
na 18.00 uur (behalve maan
dag en dinsdagavond) tel. 
01180- 13872. 

.. HetJaarvan de 
Vrouw .... wat nou?" 

Op initiatief van de Ned. Ver. 
voor de Verenigde Naties, de 
Stichting .. Marie wordt wij
zer", Man, Vrouw, Maat
schappij en de Ned. Vrouwen 
Raad i~ bij de uitgeverij Kee
sing B.V. verschenen het 
boekje .. Het Jaar van de 
Vrouw. . . . wat nou?" dat 
bij de boekhandel verkrijgbaar 
is en ook is aan te vragen 
bij de Ned. Vrouwen Raad, 

de-polarisatie te komen bij
zonder zwak zijn. 
..Het verhaal van Vonhoff is 
het daarom ook", conclu
deert schrijver. 
.,Het verhaal van Vonhoff is 
er daarom niet minder waar
devol om", zou dacht ik een 
meer voor de hand liggende 
en juistere conclusie geweest 
zijn. 

c. VAN BEEKOM, 
Goes. 

I 

Ir ,..o",ll 

Mijn opinie is dat politiek 
(o.a.) bestaat in het uiten 

I van de juiste woorden, op het 
juiste moment en dat carriè
risten •. zoals de heer Vonhoff, ~ 

Laan Copes van Cattenburch 
72, Den Haag. Dit boekje 
bevat geen pasklaar antwoord 
op die vraag. Wel wordt in 
veertien artikelen geprobeerd 
duidelijk te maken waarom dit 
.. Jaar". als begin van een 
ontwikkeling .. zo nodig moet". 
Voor gelijke ontplooiings
kansen van mannen en vrou
wen is vooral een verandering 
in mentaliteit noodzakelijk. 
Zolang opvattingen als .. echt 
iets voor mannen" of .. echt 
iets voor vrouwen" blijven 
bestaan, wordt een ontwikke
ling naar gelijke mogelijk
heden afgeremd. 

.Door het Informatie en Do
cumentatie Centrum van de 
Ned. Vrouwen Raad, Laan 
Copes van Cattenburch 72, 
Den Haag, tel. 070- 631016 
en het Internationaal Archief 
voor de Vrouwenbeweging, 
Herengracht 2 62. Amsterdam, 
tel. 020 - 24661 7, toestel 
14 7 is samengesteld een 
Literatuur Overzicht .. Dit ver
scheen over vrouwen 1968-
1975". 

Prijs f 2,50 plus portokosten. 
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ver moeten worden gehouden 
van verantwoordelijke func
ties in de partij. De heer Von
hoff heeh zich daar gelukkig 
zelf al van gedistancieerd 
door de keuze van zijn nieuwe 
baan, maar als ooit de wind 
voor de WD gunstig gaat 
waaien, meldt hij zich weer. 
Let maar op! 

Natuurlijk is wat ik hierboven 
schreef grievend voor de heer 
Vonhoff. Maar niet zó grie
vend als wanneer ik hem stom 
genoeg zou achten om zelf 
niet in te zien hoe inoppor
tuun zijn uitlating was. Tenzij 
.natuurlijk de hele zaak afge
sproken werk is en de heer 
Vonhoff, die veilig ·en warm 
zit, alvast voor de komende 
WO-ministers, die nu nog 
wat te verliezen hebben, aan 
't terreinverkennen is. 

P. BAUDUIN, 
.Hilversum. 

Afgelopen zondag vertelde de 
heer Hoogendijk, hoofdredac
teur van Elseviers Magazine 
voor de radio, dat de heer 
Vonhoff, burgemeester van 
Utrecht aansluiting van de 
VVD bij de PvdA zou hebben 
bepleit omdat geen steun kon 
worden verkregen van de 
Christelijke partijen of woor
den in die geest. Ik kan wel 
zeggen, dat ik zo geschrok
ken ben van dat geluid, dat 
ik met open mond heb zitten 
luisteren. Het zou wel interes
sant zijn te vernemen wat het 
hoofdbestuur van een der-ge
lijke suggestie denkt. 

Er is zo'n fundamenteel ver
schil tussen de politieke denk
beelden van de PvdA en die 
van de VVD dat het wel zeker 
is, dat de veel fanatieker PvdA 
de VVD uitsluitend zal accep
teren indien de laatste partij 
veel water in haar politieke 
wijn zal willen doen. Is het de 
bedoeling van de VVD die 

richting uit te gaan dan zal 
het die partij, naar ik vrees, 
veelleden kosten. (denken we 
aan 0'66). Ik zelf zal zeker 
ook tot die uittreders behoren. 

P. SALM, 
Den Haag. 

De afgelopen maand heeh 
een drietal uitspraken, naar ik 
hoop, geleid tot herbezinning 
op de positie welke de VVD , 
ten opzichte van de andere 
partijen zal moeten gaan 
innemen. Allereerst introdu
ceerde mr. Korthals Altes de 
VVD officieel als middenpar
tij. Vervolgens toonde de heer 
H. Jacobse zich in .. Vrij Ne
derland" voorstande·r van sa
menwerking met de PvdA. 
Elders heeft hij deze voorkeur 
herhaald. Tenslotte verweet 
dr. F. A Hoogendijk de WD 
met drie monden te spreken, 
doelend op redevoeringen op 
het laatste congres. In een 
tÓelichting hierop in .. Vrijheid 
en Democratie" heeh hij dit 
verwijt beargumenteerd. 

In reactie op een en ander 
bied ik graag enkele stellingen 
ter overweging aan; wellicht 
dragen zij bij tot helderheid, 
opdat nieuwe spraakverwar
ring uitblijve. 

• De realiteit gebiedt erken
ning van de solide basis van 
de PvdA; regeren buiten haar 
is vrijwel ondoenlijk gewor
den. 

• Een constructieve, op visie 
en wetenschappelijk onder
zoek gebaseerde oppositie is 
effectiever dan polarisatie. 

e Op korte termijn is een op
stelling rechts van het CDS 
niet onaantrekkelijk; op wat 
langere termijn echter mag 
isolement nimmer de bedoe
ling zijn van een actieve li
berale partij. 

• De termen links, rechts en 
midden zijn minder absoluut 

dan gemakshalve dikwijls 
wordt aangenomen. Eerst in 
de politieke praktijk wordt 
hun - relatieve - betekenis 
duidelijk. 

• Een beroep op meer behou
dende socialisten zou de ra
dicale koers van de PvdA 
wellicht wat matigen. 

Voorlopig moet worden ge
constateerd dat in het beleid 
van de VVD nog weinig is ge
bleken van een feitelijke op
stelling in het midden. De 
conclusie is dan ook alleszins 
gewettigd, dat de WD een 
uitgesproken centrumpartij is, 
doch dat het dit predikaat 
vooralsnog aan een politieke 
betekenis ontbreekt. 

F. NICOLAI, 
Groningen 

Onze VVD streeh naar een 
maatschappij waarin vrije en 
verantwoordelijke burgers in
dividueel en gezamenlijk een 
goede samenleving vormen. 
Onverdraagzame en dogma
tische socialisten en confes
sionelen proberen de liberaal 
voortdurend te verleiden zich 
tegen hen af te zetten. We 
dienen ons echter te reali
seren dat veel van de ver~ 
loedering die heden ten dage 
hier te lande voorkomt wordt 
veroorzaakt door een zinloos 
toespitsen van onwezenlijke 
tegenstellingen. 

De marge waarbinnen een 
goed bestuur zich afspeelt is 
klein. De tegenstellingen zijn 
dan ook vooral theoretisch, 
zoals de tegenstellingen tus
sen de vele orthodox protes
tantse kerken die ons land 
telt voor de buitenstaander 
miniem zijn en hoogstens 
voor de vak-theoloog begrijp
baar en van belang. Voor het 
praktische gedrag van de ge
lovige schijnen zij nauwelijks 
van invloed. 

Een linkse VVD? Een rechtse 
VVD? Een midden VVD? 
Nee, een liberale VVD! Een 
VVD waarin werkelijke tole
rantie en werkelijk begrip voor 
anderen voerttot een houding 
van verantwoordelijkheid en 
onbevooroordeelde solidari
teit. 

J. P.C. TEN HOVE, 
Langbroek 

In .. Vrijheid en Democratie" ' 
van 2 mei laat een anonieme 
schrijver ook zijn licht schijnen 
op .. Zuidmolukken". Ik protes
teer tegen dit epervlakkige 
geschrijf, waarmee de VVD 
zich niet mag vereenzelvigen. 
Volgens de schrijver is het .. zo 
langzamerhand volstrekt dui
delijk geworden dat deze 
groep utopische verlangens 
heeft. die geen kans meer 
maken verwezenlijkt te wor
den". 

In het arrest van de Hoge 
Raad d.d. 2 maart 1951, dat 
leidde tot de overbrenging 
van ongeveer 13.000 Zuid
Molukkers naar Nederland, is 
sprake van de .. tijdelijke over
brenging naar Nederland". 
Volgens de schrijver heeft de 
Hoge Raad zich blijkbaar in 
1951 verkeerd uitgedrukt 
door te spreken van .. tijdelijke 
overbrenging". 

Doch volgens de overgrote 
meerderheid van de hier te 
lande in ballingschap vertoe
vende Zuid-Molukkers is en 
blijft het een tijdelijk verblijf, 
ook al erkent hun nuchtere 
president in ballingschap, ir. 
Manusama, dat op korte ter
mijn een repatriaring naar een 
vrije republiek der Zuid-Mo
lukker niet te verwachten valt. 

Toen het Joodse volk na beide 
verloren oorlogen tegen de 
Romeinen (64-70 n. chr. en 
132-135 n. chr.) van zijn 
grondgebied verdreven was, 



In deze rubriek publiceren wij brieven van lezers.Oe redactie behoudt zich daarbij het recht voor 
redactionele wijzigingen aan te brengen of stukken te bekorten, uiteraard zonder de kern van het 
betoog aan te tasten. Wij streven ernaar zoveel mogelijk lezers aan het woord te laten. Dit be
tekent dat korte helder geformuleerde brieven (maximaal 300 woorden en vooral duidelijk ge
schreven of getypt!) het meest kans maken vlot en integraal te worden opgenomen. 
Publicatie betekent niet dat wij instemmen met het betoog. 
Beroep t.a.v. geweigerde of bekorte artikelen is mogelijk bij de Redactieraad, p/a Koninginna
gracht 57. Den Haag. 

bleef de hoop op terugkeer de 
eeuwen door levend. 
Deze hoop, die van geslacht 
op geslacht was overgedra
gen, ging in het jaar 1948 in 
vervulling. 

Ook het Zuid-Molukse volk is 
gehecht aan eigen identiteit 
en leeft uit een sterk geloof. 
Evenals het Joodse volk 
wacht het volk der Zuid-Mo
lukken op terugkeer naar een 
vrij vaderland-op Gods tijd. 

DR. P. VAN ROIJEN, Assen 

Bouwen 

In de radiouitzending van de 
VVD op 1 0 april en in de Ka
mer bij monde van leden 
van onze en· andere fracties, 
wordt gepleit voor meer wo
ningbouw. Accoord, maar niet 
overal. 
Ik citeer P. de Beer: .. Er komt 
nog iets bij, en dat is dat op 
het ogenblik een groot aan
tal kleine plaatsen in ons 
land plannen klaar hebben lig
gen, de bulldozers staan klaar, 
om te bouwen maar ze mogen 
niet .. .. Als Minister Gruy
ters zegt, de kleine plaatsen 
moeten niet groeien, dan zeg
gen wij: bouw dáár waar 
behoefte is en waar we kun
nen bouwen". 

Dat is te ongenuanceerd. In 
Noord-Holland betekent bou
wen volgens de huidige ruim
telijke ordeningsinzichten: 
voor de overloop en leeg
loop (Amsterdam) bouwen in 
de groeikernen: Purmerend. 
Hoorn en Alkmaar. Hierdoor 
kunnen de dorpen worden ge
spaard voor wild- en andere 
groei en mogen zich alleen 
uitbreiden naar plaatselijke 
behoefte. Dat is iets anders 
dan het leegstromen van het 
stuwmeer van plannen voor 
een nietbestaande behoefte 
van een slordige 25 millioen 
inwoners van dit land. 

In de praktijk blijkt, dat kleine 
gemeenten geen apparaat 
hebben om een versnelde 
woningbouw aan te pakken. 
Projectontwikkelaars wel. 
Deze bouwen in de woning
wetseètor zó. dat hier de ver
liezen door de gekoppelde 
bungalowbouw moeten wor
den goedgemaakt. De kopers 
daarvan betalen dan mee aan 
de bouw van de woningwet
woningen die door een te lage 
curveprijs op zichzelf niet 
haalbaar zijn. Het dorpsbeeld 
wordt voorgoed ontsierd, het 
landschap verloedert en over 
enige tijd zijn we ondanks de 
gebrachte offers precies even
ver: een te groot aanbod van 
werknemers in de bouwsec
tor. 

Wie het nemen van maatre
gelen voorstaat die op langere 
termijn effect hebben - en dat 
is rE)geren - zoeke het naast 
de broodnodige omscholing 
en vervroegde pensionering in 
de bouw, waar de spelregels 
van de ruimtelijke ordening 
wèl gelden. Verruim de onder
houdsnorm voor de woning
bouwverenigingen, stimuleer 
het restaureren, saneren en 
rehabilitatie in onze binnen
steden. 

Vergeet niet dat èn bij onze 
leden èn bij onze kiezers een 
groeiende bezorgdheid is 
ontstaan ten aanzien van ver
dere schending van het land
schap. Spaar de dorpen, vaak 
tegen de druk van de gemeen
tebesturen in. Alleen dàn 
kunnen wij ons misschien ge
laten neerleggen bij eigentijd
se woonculturen. geschapen 
in Purmerend-Oost, Alkmaar
Noord, Den Helder-Zuid en 
.. nieuwbouwwijken" in andere 
groeigemeenten. In alle pro
vincies. 

J . SCHILSTRA. Bergen N.H. 

Reactie van Kamerlid De Beer: 

Het probleem met radio-uitzendin-
• gen is, dat je letterlijk moet woe-

keren met de seconden en dat tóch 
de boodschap, die je over wilt bren
gen op de (toevallige) luisteraar, hel
der moel' zijn. 
Dat leidt onvermijdelijk tot een ze
kere ongenuanceerdheid. 
In de Tweede Kamer heb ik echter 
wel degelijk een goed onderbouwd en 
genuanceerd betoog gehouden over 
het te plotselinge stringente beleid 
van Gruijters m.b.t. de kleine plaat
sen. Het is ons zeker niet te doen 
om het volstouwen van kleine ker
nen met enorme hoeveelheden wo
ningen; wèl om de daar aanwezige 
bouwplannen een zekere afronding 
te geven. 
Hierover werd door mij de volgende
door de Kamer aanvaarde - motie 
ingediend. 

De Kamer, gezien de zorgwekkende 
voortgang van de woningproduktie 
ook in de gebieden waar de be
hoefte aan nieuwbouw nog groot is; 
gezien de werkloosheid in de bouw; 
constaterende, dat in tal van kleinere 
plaatsen nog onbenutte mogelijkhe
den aanwezig zijn om op korte termijn 
woningen te bouwen; dringt er bij de 
Regering op aan om in de gebieden 
met een duidelijk kwantitatief wo
ningtekort: 
a. uit alle macht te streven naar 

woningbouw in de aangewezen 
groeikernen, en 

b. voor zover dat op korte termijn 
niet voldoende mogelijk zou zij'l 
tijdelijk een soepel toewijzingsbe
leid te voeren voor de kleinere 
plaatsen. 

Oproep aaP NVV-led ., 

Enkele malen heb ik in deze 
rubriek iets geschreven over 
het thema .. als WD'er lid zijn 
van het NVV". Ik zou graag in 
contact komen met VVD-le
den, die evenals ik lid zijn 
van een bij het NW aange
sloten vakbond (bijvoorbeeld 
Mercurius). Het lijkt mij na
melijk nuttig te trachten een 
werkgroep of gespreksgroep 
te vormen over deze materie. 
Schrijft u mij eens. U mag ook 
bellen tussen 1 8.00 en 20.00 
uur: 02526 - 4243. 

P. DE HAAN 
Eug. Prévinaireweg 1 8 

Nieuw Vennep 

Hetrode NVV 

ledere VVD sympatisant, die 

lid is van het NW (volgens 
taxaties zijn het er ± 60.000) 
en zich verdiept in de ge
schriften van·bovengenoemde 
vakvereniging en in de uit
spraken van zijn voormannen 
gedurende de laatste jaren, 
zal het duidelijk zijn, dat hij 
hier niet meer in thuis hoort. 

Zijn lidmaatschap en zijn con
tributie worden o.a. misbruikt 
voor het toespitsen van te
genstellingen, het geven van 
advies om bij verkiezingen 
rood te stemmen, het propa
geren van verwerping van de 
gehele huidige maatschappij
structuur, het veroorzaken van 
onrust in bedrijven en onder 
de Nederlandse bevolking. 

Het ware te wensen, dat er 
een neutrale vakvereniging 
was, waarin deze WD-ers 
een plaats konden vinden en 
waarin de werkelijke belangen 
van werkende mensen voor
op zouden staan. 

Daar deze er niet is en op 
korte termijn niet spoedig van 
de grond zal komen raad ik 
deze WO-sympathisanten 
aan zo spoedig mogelijk uit 
het NW te treden en lid te 
worden van een, bij voorkeur 
erkende, andere vakvereni
ging. (bijv. het CNV, waar in 
ieder geval de redelijkheid 
de boventoon voert of even
tueel van een zo groot mo
geli)ke, neutrale categorale 
bond). 

Het is een fictie om te denken, 
dat men als VVD-er invloed 
kan uitoefenen bijv. in de In
dustriebond NVV of in de 
ABOP of andere z.g. Alge
mene Bonden, die onder het 
NVV resorteren. Een grote uit
tocht van redelijk denkende 
mensen uit dit rode NVV zal 
indruk maken en de verhou
dingen verduidelijken. 

A. DE VRIES, 
Delft 

• 
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Zijlstra: -.Jasten on 
Dr. J. Zijlstra, de president van 
de Nederlandsche Bank, 
heeft de VVD een prettige 
koninginnedag bezorgd, en de 
PvdA een 1 mei-viering met 
gemengde gevoelens. Aan de 
vooravond van deze twee niet 
geheel vergelijkbare feestda
gen verscheen zijn jaarver
slag over de Nederlandse eco
nomie. 

.. Lastenverlaging en bijstelling 
van het begrotingstekort," dat 
is wat Zijlstra bepleit om de 
geldontwaarding en de werk
loosheid te bestrijden. 
Hij zit hiermee precies op de 
koers die de WD voorstaat en 
sluit in grote trekken aan bij 

. . . onnodig in de lucht ... 

de adviezen die professor 
Van der Beid van het Cen
traal Plan Bureau kortgeleden 
bij de regering op tafel heeft 
gelegd. 

.. Waar we heen gaan, Jelle 
zal wel zien," zong het hele 
volk negen jaar geleden met 
Wim Kan toen Zijlstra premier 
was. Jelle heeft het inmiddels 
gezien: we gaan de verkeerde 
kant uit onder dit kabinet 
als we doorgaan met het pot
verteren van de aardgasbaten. 
De as waar zijn jaarverslag 
om draait is dat het beleid 
gericht moet worden op ren-

dementsverbetering van het 
bedrijfsleven. 

Den Uyl kan straks nooit zeg
gen: ik heb me vergist. 
Hoogstens zal hij moeten toe
geven: ik heb de waarschu
wingen in de wind geslagen. 

KLM 
Goed nieuws van de KLM . 
Het luchtgevecht met Ameri
ka is voorlopig gestaakt. Mi
nister Westerterp heeft via 
hardnekkige onderhantlelin
gen een wapenstilstand be
reikt. Amerika zal geen een
zijdige vermindering van de 
KLM-vluchten bewerkstelligen 

Staatssecretaris Hendriks 
... beterschap gewenst . . . 

en de KLM zal vrijwillig in de 
loop van de zomer het aantal 
vluçhten op de States vermin
deren van 14 tot 11 per week. 
Dat scheelt drie vluchten, dat
wel, maar het had veel erger 
kunnen uitpakken . 

F-16 
Een ander luchtgevecht woedt 
nog in alle hevigheid. Het is 
de F-1 6 nog steeds niet ge
lukt de Starfighter definitief 
te verdringen. Een delegatie 
uit het kabinet onder leiding 
van premier Den Uyl vloog op 
3 mei met een regerings
friendship 'even naar. Brussel 

voor overleg met een verte
genwoordiging van het Bel
gische kabinet. Den Uyl en 
zijn Belgische collega Tinde
mans hebben het beiden 
moeilijk met deze kwestie. 
Den Uyls Pvda wil de F-1 6 
niet. Tindemans zit met het 
probleem dat zijn minister van 
defensie (Vandenboeynants) 
liever de Franse Mirage zou 
aanschaffen. 
Overeenstemming werd bij 
deze Holland-België niet be
reikt. Tenzij iemand de con~ 
clusie van de beide eerste mi
nisters, dat langer uitstel bijna 
onverantwoord is, als een 
gunstig resultaat zou willen 
bestempelen. 

VVD-kamerlid Van Aardenne 
. .. niet zuinig met kritiek ... 

Vietnam 

Nederland heeft de Vboriopi
ge Revolutionaire Regering in 
Zuid-Vietnam erkend. Dat ge
beurde nadat de vroegere 
Vietcong Saigon in bezit had 
genomen. 

Die hoofdstad kreeg meteen 
een nieuwe naam: Ho Tsji 
Minhstad . Een militaire raad 
maakt nu de dienst uit in Zuid
Vietnam. 

Nederland is het eerste land 
in de EEG dat het nieuwe be
wind heeft erkend. Buiten
landspecialisten (onder an-



dere De Koster van de VVD
fractie) hebben vraagtekens 
geplaatst bij deze overhaaste 
erkenning. 
Minister Van der Stoel loopt 
immers de kans dat straks 
zal blijken dat van een dubbe
le erkenning sprake is ge
weest. De Revolutionaire Re
gering van Zuid-Vietnam lijkt 
een filiaal van het bewind in 
Noord-Vietnam, en dat heb
ben we al erkend. 

We komen nog even terug op 
de plannen van staatssecreta
ris Veerman om het Cios (cen
trale sportleidersopleiding) 

Staatssecretaris Veerman 
. .. alles op een rijtje . .. 

naar Zoetermeer te verplaat
sen. 
In de Tweede Kamer heeft 
hierover weer een debat 
plaats gehad, waarbij me
vrouw Smit-Kroes van de 
WO-fractie het voortouw in 
handen had. Het Cios is nu 
gevestigd in Arnhem en Over
veen, waarbij hetzwaartepunt 
valt op de zeer moderne ves
tiging in de Gelderse hoofd
stad. 

Veerman heeft vo·oral onder 
druk van de WD nu beloofd 
dat alles in een overleg met 
de betrokken kamercommis-

sies nog eens op een rijtje 
zal worden gezet. Dat is wel 
nodig ook. Want het blijft een 
uiterst merkwaardig sprei
dingsbeleid om zonder duide
lijke cijfers en argumenten 
een rijksdienst van het oosten 
naar het westen te verplaat
sen. 

Op de moeizame weg naar 
een verantwoorde abortuswet
geving is de Tweede Kamer 
een klein stapje verder. De 
fracties hebben hun stand
punten ingeleverd over de 
voorstellen van de confes
sionele partijen en van de VVD 
(GeurtsenNeder-Smit) . 

Dr.J. Zijlstra 
. . . rendementsverbetering ... 

De eerste indruk is dat het 
nog knap moeilijk zal worden 
een meerderheid op één noe
mer te krijgen. De PvdA en 
D'66 verwijten de indieners 
van het WO-voorstel dat zij 
niet met de PvdA om de tafel 
zijn gaan zitten om het eens 
te worden over een gezamen
lijk wetsontwerp. Hetzelfde 
verwijt zou de VVD aan de 
PvdA kunnen maken. maar 
daar gaat het nu niet orn. 

Waar het wel om gaat: een 
situatie bereiken waarin de 
wet klopt met de praktijk 
en andersom. Wat de PvdA . 

wil (schrappen van de straf
bepaling en verder niets) 
brengt in elk geval niet een 
oplossing waarin wet en prak
tijk met elkaar in overeen
stemming zijn. Want naar de 
PvdA-opvatting is er helemaal 
geen abortuswet nodig. Dat 
is een belangrijk verschil met 
het WO-standpunt. 

De studieduur (aan univer
siteit en hogeschool) wordt 
bekort tot maximaal vijf jaar, 
in de meeste gevallen zelfs 
vier jaar. Na acht jaar voor
bereiding is het wetsontwerp 
herstructurering wetenschap-

Premier Tindemans 
. .. heeft het moeilijk . .. 

pelijk onderwijs nu bij de 
Tweede Kamer in eindbe
handeling. 

Namens de VVD-fractie zei 
Dees dat zijn partij deze in
grijpen.de maatregel steunt. 

De selectie voor toelating 
hoeft minder straf te worden 
als dit voorstel in werking 
treedt (1978) en het biedt 
ruimere kansen om een we
tenschappelijke opleiding te 
volgen, zo betoogde Dees. 

Wel had hij er kritiek op dat 
niet gelijktijdig een nieuwe 

opzet voor het hoger be
l roepsonderwijs op tafel ligt. 

De verhouding tussen het WO 
en het HBO blijft nu volgens 
Dees onnodig in de lucht 
hangen. 

De Tweede Kamer heeft zich 
ook nog twee dagen. bezig ge
houden r)let de structuurnota 
volksgezondheid van staats
secretaris Hendriks. 

Handriks wil de gezondheids
zorg regionaliseren en eche
lonneren. Maar voor het be
langrijkste probleem, de 

Ho Tsji Minh 
. .. posthuum geëerd .. . 

schrikbarend stijgende kosten, 
heeft hij geen oplossing. De 
kamer was niet zuinig met kri
tiek, de VVD-woordvoerders 
Van Aardenne en mevrouw 
Veder-Smit voorop. Ook had 
Hendriks niet precies duidelijk 
gemaakt hoe de regionale be
sturen in zijn plan moeten 
functioneren. Samengevat: de 
kamer wenste Hendriks beter
schap bij het opstellen van 
wetsontwerpen over een 
nieuwe structuur van de 
gezondheidszorg. 

• 



door onze oud-redacteur A.W. Abspoel 

Kabinet- enUy • • 
De staatsgreepachtige wijze 
waarop het welhaast van de 
eerste dag van zijn bestaan af 
permanent in een ruzie- en 
crisissfeer verkerende Kabi
net-Den Uyl is geformeerd, 
treeft zich wel gewroken. Tot 
in de hoogste kring in den 
lande was men na de laatste 
Kamerverkiezing van oordeel, 
dat een .,terugkeer van de 
Partij van de Arbeid" in de re
gering een bijdrage tot ver
mindering van de tegenstel
lingen zou betekenen. Op de 
achtergrond speelde daarbij 
mede de vrees, dat de vakbe
weging het opnieuw optreden 
van een kabinet zonder socia
listen op alle mogelijke ma
nieren de voet dw~rs zou zet
ten. 

Nu is vrees voor chantage, 
ook voor politieke chantage, 
zoals in het geval van de vak
beweging (met name van de 
heer Groenvevelt, c.s.) altijd 
een funeste zaak. Men komt 
op een hellend vlak, waarop 
terugkeer uiterst moeilijk, 
vaak zelfs onmogelijk is. Van 
de hooggespannen venNach
tingen is dan ook niets uitge
komen. Noch de (rode) vakbe
weging en haar meelopers, 
noch de sterke, althans ru
moerige en invloedrijke. radi
cale vleugel van de Partij van 
de Arbeid hebben zich gema
tigd. 

Integendeel. Zij zagen en zien 
nu juist hun kans schoon. 
Daarom worden de eisen 
steeds opgeschroefd en 
steeds nieuwe bedenksels uit
gedacht, waarmee men onder 
een ander kabinet, om geen 
échec en gezichtsverlies te 
lijden, niet zou komen. 

11 
De verwachting, dat een ka
binet onder socialistische lei
ding er zeker wel in zou sla
gen om tot centrale loonaf
spraken te komen, bleek om 
te beginnen al een illusie. De 
loonkosten overtreffen ook dit 

maal bovendien weer de in 
feite beschikbare ..ruimte". 
'Op het gebied van de bui
tenlandse en de defensiepoli
tiek werd het kabinet door 
de socialistische achterban 
voortdurend onder druk gezet. 

De woningbouw zakte volle
dig ineen. De werkloosheid 
stijgt nog steeds schrikba
rend. 

Niettemin wordt de bedrijven 
het leven zuur gemaakt en 
wordt de ondernemer tot ver
dacht persoon verklaard. 

Ondertussen valt het kabinet, 
dat naar buiten homogeen 
diende te zijn, van de ene 
openlijke crisis in de andere 
en- is het aantal malen dat de 
heren Andriessen en Aantjes 
plechtig zijn komen verklaren 
dat het vertrouwen in de sa-. 
menwerking een ,.ernstige 

schok" had gekregen, nauwe
lijks meer bij te houden. 

Medio vorige maand volgde 
het Amsterdamse congres 
van de Partij van de Arbeid, 
dat met voorbijgaan van alle 
juiste staasrechtelijke ver
houdingen die ,.eigen mi
nisters" op het matje riep en 
onder de zwaarste druk zette. 

Daar werd ook een resolutie 
van 34 punten aanvaard, al
dus duidelijke herinneringen 
oproepend aan de beruchte 
.. fakkeldragersdag" van no
vember 1958, met zijn zeven 
punten als samenvatting van 
een aantal concrete socialis
tische verlangens, welker ver
wezenlijking essentieel werd 
geacht voor het voortbestaan 
van het door dr. Drees Sr. 
geleide kabinet. 

Denaam 
zegthet al! 

Vraag inlichtingen 
en offerten bij: 

/tliliM 
Bosstraat 105 
Swalmen 

Telefoon 04740-2220 

En alsof dat alles nog niet ge
noeg was, kwam, tenNijl de 
zorgen om de keuze van de 
opvolger van de starfighter 
nog niet waren opgeheven, 
als een donderslag bij een 
reeds onheilspellende hemel, 
het kabinetsconflict over de 
slimme, maar wel erg door-

I 
zichtige rode vakbonds-uit
vinding: de vermogensaan

.wasdeling. Een slimme, om 
niet te zeggen sluwe opzet, 
waarbij de vakbonden zich op 
den duur ook langs de aan
deelhouderskant in de bedrij
ven hopen in te dringen. Dat 
is althans de voorlopige in
druk, maar dit artikel moest 
juist vóór het verschijnen van 
de nota over de inkomenspo
litiek worden afgesloten. Over 
de afloop daarvan, waarbij 
minister Lubbers zich ten
slotte toch weer tot het zo
veelste compromis heeft la
ten overhalen, hier dus voor 
het ogenblik verder niets. 

Waar het in deze beschou
wing om gaat. is de perma
nente conflict-situatie en de 
kennelijk ook slechte persoon
lijke verhoudingen in dit minst 
homogene kabinet uit onze 
parlementaire historie. 

Over dit laatste werd onlangs 
in .,Trouw" (van 4 mei), toen 
het conflict over de VAD op 
zijn hoogtepunt was, in een 
hoofdartikel een boekje open 
gedaan op grond kennelijk 
van wat men met een On
Nederlands woord ,.inside in-

. formation" pleegt te noemen. 

Hét is namelijk niet aan te ne
men, dat een serieus blad als 
.. Trouw", dat bovendien van 
den beginne af met zijn 
sympathie achter net Kabinet
Den Uyl heeft gestaan, aan 
.. duimzuigerij" in zijn hoofd
artikelkolom zou hebben ge
daan. 



Lubbers voelde zich been
tje g li 

Welnu, uitgaande van de ge
dachte, dat achter de toen ge
rezen tegenstellingen meer 
moet zitten dan wat nog on
der de noemer van .. zakelijke 
meningsverschillen" kan wor
den gebracht, wist Trouw 
ons te vertellen: De kwestie 
is dat - .. naar ingewijden ver
moeden" - Lubbers sommi
gen van zijn collega's in het 
kabinet niet vertrouwt en dat 
hij zich zo nu en dan voor de 
gek gehouden voelt. De sa
menwerking binnen het kabi
net is hem bar tegengeval
len. Lubbers had - net als zijn 
collega Van Agt - gedacht 
dat er niets mooiers kon zijn 
dan in een progressief kabinet 
mee te bouwen aan de 
nieuwe samenleving. 
Progressiviteit 'staat (aldus 
.. Trouw") immers ook voor: 
openheid, harmonie, onder
ling vertrouwen, vriendschap 
en zachtmoedigheid. 
Maar het blijkt. dat ook in dit 
progressieve kabinet aller
minst .. verheven" politiek 
wordt bedreven. Er zitten in
tegendeel harde, weerbarstige 
vechtersbazen in die aanhou
dend en zonder pardon of 
scrupuleus knokken tot zij hun 
zin hebben gekregen. Lubbèrs 
(en ook Van Agt) verdenkt 
er met name Boersma en Den 

Uyl van dat zij bovendien in 
het geniep handje-plak spelen 
om hem, Lubbers, beentje te 
lichten. Die verdenking berust 
op het feit, dat Den Uyl en 
Boersma het meestal eens 
zijn. 
Typerend is hierbij de aante
kening van .. Trouw": .,Dat 
heeft echter minder te maken 
met handje-plak spelen dan 
met de omstandigheid dat 
Den Uyl en Boersma beiden 
beter dan Lubbers in de ga
ten hebben wat er nodig is om 
de vakbeweging binnen de 
lijnen te houden". 
Daartegenover staat volgens 
.,Trouw" dat Lubbers naar 
eigen besef weinig gehoor 
vindt wanneer hij de visie van 
de ondernemerswereld ver
tolkt. Hij vindt de manier 
waarop zijn collega's naar bui
ten treden soms dom, dik
wijls onwaarachtig en in elk 
geval vulgair. Soms loopt hij 
met een rode kop weg uit 
een kabinetsvergadering en 
denken collega's reeds dat hij 
.. naar de Koningin" is. Maar 
vaker nog begint minister 
Lubbers pas achteraf te den
ken dat hij voor de gek ge
houden is. 
Dan schrijft hij een brief aan 
de minister-president en moet 
het overleg over wat eerst af
gerond leek, van voren af 
aan beginnen. 
Dat is wat tijdens deze laatste 
crisis weer is gebeurd; zij het 
dat 's-ministers wantrouwen 
dit keer heviger was dan ooit 
en het kabinet als gevolg 
daarvan werkelijk even op het 
randje van een crisis heeft 
gebalanceerd. 

Het verhaal is te pikant om 
dit onze lezers te onthouden. 
Ondertussen: men zegt dat 
wat in het vat zit niet verzuurt. 
Wat in het VAD-vat gegoten 
gaat worden, is echter reeds 
bij voorbaat bedorven en on
welriekende kost. 

• 

VVD-Inateriaal 
Het hieronder vermelde verkiezings- en propagandamate
riaal kan bij ons Algemeen Secretariaat worden besteld. 
U wordt vriendelijk verzocht, uw bestellingen te doen per 
giro aan WD, Koninginnegracht 57 te Den Haag, giro
nummer 67880 onder vermelding van het gevraagde ma
teriaal. Door deze wijze van bestelling werkt u mee aan een 
efficiënte administratieve verwerking. 

Titel 

Brochures Urgentieprogram (per 500 stuks) 
Beginselprogram 
Verkiezingsprogram (liberalen op nieuwe wegen) 
VVD-Uw partij(/ 7,50per 10stuks) 
Rapporten SEC en LMC 
Herziening ondernemingsrecht 
Pensioenen Nu ' 
Rapport Noorden van Nederland 
Rapport Gewestvorming 
Gemeenteprogram 197 4 (/ 15,-per 1 Ostuks) 
Nota Inkomenspolitiek 
Nota Basisonderwijs 
Nota .. Baas in eigen Huis"(/ 1 5,-per 10 
stuks) 
Nota .,Vrede, Vrijheid en Defensie"(/ 15,-per 
1 Ostuks) , 
De Geloofwaardigheid van een alternatiefdoor 
H.Wiegel 
Nota "Ondernemerschap van zelfstandigen 
(/ 1 0,-per 1 0 stuks) 
18-plus, nu naar de stembus(/ 20,-per 100 
stuks) 
Ledenwerffolder (per 1 00 stuks) 
Aanmeldingskaarten (per 1 00 stuks) 
Een viertal toespraken, gehouden tijdens de al
gemene vergadering te Breda op 14en 15 maart 
1975 
Een tweetal onderwijsbeschouwingen, gehou
den tijdens de behandeling van de Onderwijs
begroting in de Eerste Kamerop4 maart 1975 

Propagandamateriaal 
Etuis lucifers metWD-opdruken ledenbon 
binnenzijde. per 500 stuks 
Vlaggen, 100 x 150cm. perstuk 
Vlaggen, 150 x 225 cm, perstuk 
Vlaggendoek, per 1 50 cm 
Bierviltjes, 9,5 x 9,5 cm, met VVD-opdruk, per 
600stuks 
Stickers weerbestendig, 6 x 4 cm in blauw en 
oranje, per 500 stuks 

Abonnement 197 5 VVD-brochures 

Prijs/ 
een
heid 

f 25,00 
f 0,25 
f 2,00 
f 1,00 
f 3,00 
f 3,00 
f 2,00 
f 2.00 
f 2,00 
f 2,50 
f 2,50 
f 2,50 

f 2,50 

f 2,50 

f 3,00 

f 1,50 

f 0,25 
f 2,50 
f 2,00 

f 3,00 

f 3,00 

f 25,00 
f 35,00 
f 70,00 
f 25,00 

f 25,00 

f 25,00 

Men kan zich abonneren op de brochures uit onze blauw
oranje en wit-oranje reeks. 
Een abonnement kost f 20,-. Men ontvangt dan alle nog 
te verschijnen brochures tot 31 december 1975, bene
vens alle reeds in deze reeks verschenen boekjes. 
Als eerste zending zal worden toegestuurd: 

-,. Gemeenteprogram 1974 
2. Baas in eigen huis 
3. Vrede. Vrijheid en Defensie 
4. Geloofwaardigheid van een alternatief 
5. Ondernemerschap van zelfstandigen 
6. Een drietal beschouwingen uit de Eerste Kamer 
7. WD 1975 
8. Het groot ontwaken - nieuwe kansen. 

Vervolgens zal direct na verschijnen van een nieuwe 
brochure deze aan de abonnees worden verstrekt. 
Men kan zich abonneren door storting van f 20,- op 
girorekening no. 67880 t.n.v. VVD te 's-Gravenhage on
der vermelding: .. abonnement 1975 brochures". 



rli'i'm VVD van A tot Z 
AMERSFOORT - Op 3 juni 
spreekt partijvoorzitter mr. 
Korthals Altes voor afd. 
Amersfoort. Aanvang 20.00 
uur, Hotel Monopole. 

AMSTERDAM - Op 21 mei 
spreekt mr. J. Rietkerk (lid 
Tw.K.) voor afd. Amsterdam 
over de algemene econo
mische werksituatie. Aanvang 
20.00 uur, Krasnapolsky. 

Op 30 mei spreekt mr. H. 
Koning (lid Tw.K.) voor VVD
leden van de Concertgebouw
Vondelparkbuurt over Bin
nengemeentelijke decentrali
satie. Het Obrechthuis, aan
vang 20.00 uur. 

ARNHEM- Op 3 juni spreekt 
mr. J. Rietkerk (lid Tw.K.) op 
een WD-café van de afdeling 
Arnhem. Aanvang 1 7.30 uur, 
Hotel Haarhuis. 

BATHMEN - Op 13 juni 
houdt afd. Bathmen in hotel 
Boode een VVD-borrel. Ir. E. 
Bouma (lid prov. Staten) 

Televisie-uitzending woens
dag 21 mei, van 20.20 -
20.30 uur, Nederland I 

• radio 
Radio-uitzending van de VVD: 
donderdag 22 mei, van 18.20-
18.30 uur, over de zender Hil
versum 11 (298 m). 

spreekt over milieuproblemen. 
Aanvang 20.15 uur. 

BREDA - 20 mei ledenbij
eenkomst afd. Breda. Mr. 
Berkhouwer spreekt over de 
liberale internationale. Oran
jezaal Turfschip. Aanvang 
20.15 uur. 

20 juni liberale borrel in de 
Suyckerkist, Havermarkt. 
Aanvang 17.30 uur. 

BUNNIK- Op 26 mei spreekt 
L. de Beer (lid Tw.K.) voor 
afd. Bunnik over .. De VVD in 
de oppositie". Aanvang 20.00 
uur, Zaal Gereformeerde Kerk, 
Kennedylaan 35, Bunnik. 

DELFT - Op 9 juni spreekt 
mr. dr. C. Berkhouwer (lid 
Tw.K. en oud-voorzitter van 
het Europees Parlement) voor 
afa. Delft. Trefcentrum, Phoe
nixstraat 66, Delft. 

DOORN - Op 2 juni spreekt 
mr. dr. C. Berkhouwer voor 
afd. Doorn en omliggende af
delingen. Hotel Smit. 

ENSCHEDE - Drs. D. Dees 
(lid Tw.K.) spreekt voor afd. 
Enschede op 30 mei. Cáfé
Restaurant A.B., Gronause
straat 1 00. Aanvang 20.00 
uur. 

GORSSEL - Afd. Gorssel 
drinkt op 7 ·juni van 11 tot 
12 uur een liberaal kopje 
koffie in Roskam. 

's-GRAVENHAGE - 27 mei 
politiek café van onderafd. 
Ll. H. Jacobse fractievoorz. 
raad Amsterdam spreekt 
over de VVD in de jaren '70. 
Café Taveerne, aanvang 
19.45 uur. 

GROESBEEK - Op 11 juni 
houdt afd. Groesbeek een 
openbare bijeenkomst in 
café Ottenhoff. C. Tervoort 
spreekt over de functie van de 

VVD-fractie in de raad. Aan
vang 20.00 uur. 

HELDEN - Het bestuur van 
afd. Helden-Kessei-Maasbree
Baarlo bestaat uit: M. Hut
jens voorz.; G. Derichs, Ven
loseweg 7a, Maasbree, secr.; 
H. Sterenberg, penningm. 

Regionaal contact 

Om eenmeer 
professionele aanpak 
te stellen tegenover 
dè scherper wordende 
concurrentie van de 
andere partijen, is het 
uitwisselen van 
informatie tussen de 
verschillende VVD
raadsfracties in een 
bepaalde regio dringend 
gewenst. 
Dat is de mening van de 
fractieleider val'l de 
VVD in de gemeente 
raad van Amstelveen, 
drs. Fred Lensing. 
Hij organiseerde 
medio april in het 
Cultureel Centrum in 
zijn woonplaats een 
bijeenkomst die werd 
bijgewoond door ruim 
honderd VVD
fractieleden uit de 
om Amstelveen 
liggende gemeenten. 
Het experiment slaagde 
en het is de bedoeling 
dat er voortaan vaker op 
deze wijze regionaal 
contact op informeel 
niveau zal plaats 
vinden. 

• 
HENGELO (Ov.)- Op 22 mei 
spreekt mr. dr. C. Berkhouwer 
voor afd. Hengelo. Cosa, aan
vang 20.00 uur. 

Mr. J. Rietkerk (lid Tw.K.) 
spreekt op 6 juni op het 
.. Broodje WO" van afd. Hen
gelo. De Cirkel. aanvang 
18.00 uur. 

's-HERTOGENBOSCH- Tot 
secretaris van de kamercen
trale 's-Hertogenbosch is be
noemd: 0. G. Hartman, Be
ringstraat 7, 's-Hertogen
bosch. 

HUISSEN - De secretaris 
van afd. Huissen, de heer 
W. Th. van Ewijk, is verhuisd 
naar: Drieslag 2, Huissen. 
Tel.: 08304- 6122. 

LANGBROEK - Op 3 maart 
is de afdeling Langbroek van 
de VVD opgericht. Het be
stuur is als volgt samenge
steld: ir. L. Arendz, voorz. 
B. Muysson, Langbroekerdijk 
B 27, Overlangbroek. Tel.: 
03435 - 2291, secr. mevr. 
M. van Zijl-de Vries, pen
ningm. 

MIDDELBURG - Mr. dr. C. 
Berkhouwer (lid Tw.K. en 
oud-voorzitter van het Euro
pees Parlement) houdt op 27 
juni een inleiding op een 
openbare vergadering van afd. 
Middelburg. 

MIDDELHARNIS - Secre
taris van afd. Middelharnis is 
geworden: mevr. N. P, Ja
cobs-Stehouwer, Langeweg 
33, Sommelsdijk. Tel.: 
01870 - 2131. 

NAARDEN - 29 mei houdt 
afd. Naarden politiek café in 
Warmolts bistro in Bussum. 
Aanvang 20.15 uur. 

NIJMEGEN- Ledenvergade
ring van de afdeling Nijmegen 
op dinsdag 27 mei in het 
Schaeferhotel, Grote Markt 
39. 

PAPENDRECHT - Het be
stuur van afd. Papendrecht is 
als volgt samengesteld. Voorz. 
drs. A. Fröberg, secr. E. Ke
telaar (078 - 50771 ), pen
ningm. F. Monster. 

ROZENBURG - Secretaris 
van afd. Rozenburg is ge-



Kopij voor deze rubriek in hetvolgend nummer dient 
de redactie bereikt te hebben op dinsdag 20 mei. 

Adres: 
Redactie Vrijheid en Democratie, Pieter de Hooghlaan 
87, Hilversum. 

worden: A. de Jong, Leeuwe
rikenhof 32, Rozenburg. Tel.: 
01889 - 4389. 

ST. MICHIELSGESTEL -
Voor afd. St. Michielsgestel 
spreekt op 26 mei Th. Joekes 
over werknemers en zelfstan
digen in de knel. Hotel De 
Drie Zwaantjes. aanvang 
20.15 uur. 

VELSEN - Voor afd. Velsen 
spreekt op 30 mei mej. G. 
Keja. 't Braambos. Zeeweg, 
IJmuiden. Aanvang 20.00 uur. 

ZALTBOMMEL - Op 2 juni 
spreekt L. de Beer (lid Tw.K.) 
voor afd. Zaltbommel over 
.. Liberaal Woningbouwbeleid". 
Aanvang 20.00 uur, sociëteit 
.. De Verdraagzaamheid", 
Waalkade 6. 

ZEIST - Op donderdag 29 
mei spreekt Kamerlid A. Ploeg 
over defensie voor de afdeling 
Zeist. Boschlust, 20.00 uur. 

ZUID-BEIJERLAND- De se
cretaris van afd. Zuid-Beijer
land, J. Uyterlinde, is verhuisd 
naar: IJweg 793, Hoofddorp. 
Tel.: 02508- 213. 

ZWOLLE - Afd. Zwolle orga
niseert op 30 mei een bij
eenkomst in De Librije. Ge
legenheid tot gedachtenwis
seling tussen leden, afdelings
bestuur en WO-raadsleden. 
Aanvang 18.00 uur. 

JOVD-NIEUWS 
• Op 24 mei zal in 
hotel .. Pays Bas", 
Janskerkhof, Utrecht 
een buitengewoon 
congres worden 
gehouden ter 
voortzetting van 
de behandeling van het 
politieke 
kernprogram ma. 
Aanvang 10.00 uur. 

• Op 26 mei spreekt 
voor de JOVD-
afdeling Utrecht 
de 0'66-er Ed Nijpels 
over de vraag: 
.. Waarom ik geen 
socialist ben". 
Aanvang 20.00 uur. 

• Op 4 juni spreekt 
voor de afdeling 
· s-Gravenhage 
mevrouw Sicman
Hardeman, VVD
raadslid ter plaatse 
over .. Liberaal 
kul)stbeleid", 
Barrelhouse. Noord
einde 143. Aanvang 
19.30 uur. 

• Op 6 juni organiseert 
de afdeling Zuidlaren 
een bijeenkomst in de 
.. Sprookjes hof". 
Spreker J. Berger, 
oud DS-70-kamerlid 
en ex-burgemeester 
van Groningen. 
Aanvang 20.00 uur. 

• Eveneens op 6 jwni 
debatteren voor de 
afdeling Meppel de 
heren Eijsink, burge
meester van Meppel en 
Steur, burgemeester 
van Ruinerwold in 
een .. Kort geding" 
over de stelling: 
.. Meppel heeft 
andere belangen dan 
de regio". 
Aanvang 20.00 uur. e 

ADVIESBUREAU 
BRUSSELERS & CO. B.V. 
PENSIOENADVISEURS 

Adviezen tegen honorarium op basis van uren en overhead
kosten. 

N.Z. Voorburgwal 148 - AMSTERDAM - Telefoon: 
020-248501 en 248641. 

Directie; P. M. Brusselers 
H. Stenvers 

RUIMTE- RUST- NATUUR 

te koop enige 

EXCLUSIEVE TWEEDE KUIZEN 

In Moergestel (N. Br.) en Meijèl (N.-Limburg), zowel van 
steen als van hout met 2 tot 8 slaapplaatsen op riante 
bospercelen. Prijzen variërend van f 31.000,- tot 
f 79.500,-. 
Alternatieve financieringsmogelijkheden aanwezig, tevens 
zeer interessant als beleggingsobject. Dagelijks te be
zichtigen, ook in het weekend. 

Tel. afspraken 04243 - 1501 

J. DE JONG BUNGALOWPARKEN .. STILLE WILLE", 
MOERGESTEL-MEIJEL 

VVD is voor eigen-woning-bezit 
Wij ook 1 
Wij verkopen huizen in Muiden en Muiderberg, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJsselmeer bieden ze volop 
groen en liggen toch slechts 15 km (ten zuiden) 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden: vanaf f 120.000,
is er vrije vestiging. Komt U eens vrijblijvend 
een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 

Qok op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 

"MIDDEN-NEDERLAND 
WILNIS VASTGOED" 

Geheel 

Wij bemiddelen gaarne bij de aankoop van 
een woning in Wilnis-Mijdrecht en Vinkeveen 
en Uithoorn. 
Bovengenoemde plaatsen liggen zeer gunstig 
ten ten opzichte van de steden Amsterdam -
Utrecht - Rotterdam. 

Vele aanbiedingen in portefeuille. 

vrijblijvende Burgemeester Padmosweg 50 A, Wilnis. 
bezichtiging Telefoon 02979-1383. 



TE KOOP 

Fraa1e vrijstaande VILLA met grote mooi aangelegde tuin, 
garage voor meerdere auto's, veel sanitair, ruim vrij 
uitzicht over vijver. Ligging: Deventer, R. Heyligerstraat 4. 
Koopprijs: f 350.000,-. 

Aan het Pothoofd, aan de mooie rivier de IJssel in het 
Centrum van Deventer, op h·et Zuiden met groot zonne
balcon, lift en e.v. een gezellige 3-kamer-flat. 
Koopprijs: f 75.000,-. 

500 m van de E-8 aan de Langenbergerweg 1 te Bathmen 
mooi LANDHUIS met e.v., dubbele garage, stal, 1 ha tuin 
en weiland. 
Koopprijs: f 285.000,-. 

In Diepenveen nabij Deventer, een goed gelegen bungalow 
met garage voor 2 auto's, gezellige tuin. Ligging: Burg. 
Ariensweg 1. 

Aan de Amelterweg•6 te Gorssel in een prachtige omgeving 
LANDHUIS met 4.58 ha weiland, bos en tuin. 
Koopprijs f 390.000,-. 

Aan de Meermuidenseweg H te Twello nabij Deventer, 
een geheel in stijl verbouwde BOERDERIJ, van alle ge
makken voorzien, stalling voor meerdere auto's, 4000 m2 

grond, e.v., rustige ligging in het geliefde IJsselgebied. 

MAKELAARDIJ KRUITHOF o.g. sedert 1903 
Keizerstraat 10 Telefoon 05700- 12752 

DEVENTER 

• ZWITSERLAND-WALLIS j 

•t Appartementen te koop in het zonnige OVRONNAZ (1400 m) i 
- Prijzen studio vanaf Zw.Frs. 55.000 k.k. • 

~ - Grotere typen vanaf Zw.Frs. 75.000 k.k. ~~ 
I - Vele appartementen met uitzicht op het Rhönedal ~n 

baleons op het zuiden i - Hypotheek beschikbaar i 
• - Directe notariële overdracht I 
~~ - Toezicht, beheer en verhuur mogelijk I 

- Aankoopvergunning buitenlanders aanwezig 

i Ovronnaz is een oud Walliser zomer- en winterkurort met •.I 
• fraaie liggi•ng op een groot zonnig plateau. De plaats be-
•ll schikt over 6 skiliften en 1 sto_eltjeslift. Vanaf de bergtoppen ~ 

heeft men een schitterend uitzicht op het meer van Genève, I 
het Juragebergte en de Alpen. Vele wa•ndelmogelijkheden. •

1 I Inlichtingen: DE MEIJERE BROS, Postbus 57, Heemstede, 
I telefoon 023-282134 j ·----·-·-·-·-·-·-·-·-·-·-·-·----·----·----· 

TE KOOP TE LUNTEREN 
KLEIN BOSHUIS MET RUIM 
4 HECTARE GROND 

Betreft een zeer uniek gelegen boswoning met verdere 
opstallen en ruim 4 hectare zeer fraai aangelegde en 
onderhouden natuurgebied. 
Indeling: woonkamer, gezellige en stijlvolle woon-eet
kamer, leuke moderne keuken, hal, bijkamer, 2 slaap
kamers, etc. Bovengenoemde woning heeft nog interes
sante uitbreidingsmogelijkheden; is voorzien van een 
e.v.-installatie op olie; heeft gemeentewaterleiding en 
een eigen water-installatie; electra en telefoon zijn aan
wezig, terwijl gasleidingen in de openbare weg liggen. 
Het geheel is gelegen in een bosrijke omgeving op een 
heuvel en heeft een prachtig vrijblijvend uitzicht over 
de gehele omgeving. Aanvaarding in overleg. 
Koopsom n.o.t.k. 

BEMIDDELING EN INLICHTINGEN: 

KLOMP 
Makelaardij in onroerend goed 
Taxaties -lid N.B.M. 

Kantoor: Molenparkweg 37, Lunteren, tel. 08388-3445 

Ass. W. J. Bremer, Geraniumln. 10a, Ede, tel. 08380-18413 

JACHTHAVEN IN NOORD-HOLLAND 

heeft nog enige unieke 

CARAVANPLAATSEN 
direct aan het water beschikbaar. 

Brieven onder nr. VVD 60 aan Bureau van Vliet b.v., Post
bus 20, Zandvoort. 

Wij verzoeken u vriendelijk, een foto van uw caravan te 
zenden alsmede te vermelden de afmetingen van uw 
caravan. (Foto o.e.w. retour). 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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vrijheid en democratie 
• De redactie van 
Vrijheid en Democratie 
is gevestigd te 
Hilversum, Pieter de 
Hooghlaan 87 . 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph . C. la Chapelle. 

• De abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD. 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070-614121). Voor 
adreswijzigingen etc. 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b.v., postbus 20 
te Zandvoort, 
telefoon 02507 - 4745. 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeen secre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag, 
Koninginnegracht 57, 
telefoon 070-614121. 
Postrekening: 67880 ten 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 

• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon 070- 614911. 
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Mislukte' top 
Premier Den Uyl heeft nu wel gezegd, dat hij 
het zó niet wil noemen, maar in feite is het 
top-overleg tussen Nederland en Suriname, 
vorige week in Paramaribo, mislukt. Het was 
duidelijk de bedoeling in de derde ronde uit 
de problemen te komen. Maar over twee zeer 
belangrijke punten werd geen overeenstem
ming bereikt: de Nederlandse ontwikkelings
hulp aan het straks onafhankelijke Suriname 
en de toelating van Surinamers in Nederland 
na de onafhankelijkheid. 

Het Parool heeft in een redactioneel commen
taar geschreven: .,De zaak krijgt in juni een 
vervolg. Of het het laatste vervolg zal zijn 
staat niet vast. En het mag nu al betwijfeld 
worden of een slordig voorbereide, haastig 
doorgezette en op moerassige politieke 
ondergrond · berustende .,onafhankelijkheid" 
voor Suriname de zegen zal zijn waarover het 
zich illusies maakt. Al kan er géén twijfel over 
zijn dat die onafhankelijkheid komen moet -
eenvoudig omdat het koloniale tijdperk voorbij 
is en behóórt te zijn". 

Wat in Portugal gebeurt kan niemand, die de 
democratie een warm hart toedraagt, koud 
laten. Alle.s wijst er op dat de communisten 
in dat land gereed staan een greep naar de 
macht te doen. Gesteund door de Beweging 
van de Strijdkrachten willen zij het Portugese 
volk hun uitleg van de revolutie van 25 april 
197 4 opdringen. Dat dit volk hun uitleg niet 
wenst, getuige de verkiezingsuitslag, is natuur
lijk dom en ook wel hinderlijk, maar zij zien 
er geen been in vanuit een minderheidsposi
tie hun wil op te leggen. 

De socialistische partij van Soares, die een 
aanhang blijkt te hebben van bijna veertig 
procent, is op dit ogenblik in Portugal vrijwel 
de enige en in ieder geval de strekste politieke 
groepering, die een dam op kan werpen tegen 
een volledige communistische machtsover
name. Cunhal, leider der Portugese commu
nisten, heeft gezegd dat Soares met zijn ver
zet de .,reactionairen" in de kaart speelt. 
Soares heeft die beschuldiging van de hand 
gewezen met de opmerking: .,Laat men zich 
niet vergissen. Ook wij willen de sociale revo
lutie. Wij wensen alleen geen dictatuur, noch 
van rechts, noch van links". 

Er is geen twijfel over: Soares is een socialist 
in hart en nieren en hij zal een politiek voor
staan, die wij vanuit onze liberale beginselen 
niet in alle opzichten kunnen onderschrijven. 
Maar Soares is ook in hart en nieren een 
democraat. Dat weegt op dit ogenblik veel 

De premiers Den Uyl en Arron 

Een zienswijze waar wij het graag mee eens 
zijn. 

• 

Soaras 

zwaarder. Met sociaal-democraten, gesneden 
uit ~et hout van Soares, is het aanzienlijk beter 
kersen eten dan met Moskous volgelingen 
onder aanvoering van Cunhal. 

~ 
Ph.C.IaCh~ 

• 



Glastra van Loon: 

Glastra van Loon, één van de 
vier D'66-ers in de equippevan 
ploegleider premier Den Uyl, 
was tijdens de kabinetsforma
tie de laatste staatssecretaris 
die werd aangetrokken. Hij 
zou helemaal niet aan bod 
zijn gekomen als mevrouw 
Goudsmit keurig volgens het 
draaiboek van het schaduw
kabinet van de linkse drie 
staatssecretaris op justitie 
was geworden. Maar zij be
dankte omdat zij samenwer
king met KVP-minister Van 
Agt niet begeerde. 
Glastra was een typische 
noodoplossing. Hoewel hij 
jurist is, had hij zich nimmer 
met justitiezaken bezig ge
houden . Hij had zich voor
namelijk bekwaamd in ont
wikkelingssamenwerking. 

Rel 
Om deze D'66-bewindsman 
is de afgelopen twee weken 
een stevige rel uitgevochten. 
Sinds zijn optreden was dat 
zo ongeveer de enige keer 
dat de man in het nieuws is 
gekomen. Met zijn beleid 
heeft hij de krantekolommen 
na zijn benoeming niet kun
nen halen. 
Zo vreemd is dat achteraf 
niet. Glastra van Loon heeft 
veertien dagen geleden ont
huld dat hij .. van toeten nog 
blazen" wist van de zaken 
waarvoor hij de politieke ver
antwoordelijkheid ging dragen. 
Als belangrijkste elementen 
in zijn takenpakket kreeg hij 
het gevangeniswezen en de 
kinderbescher.ming. 

Sc uld 
Het vervelende van het con-. 
flict om Glastra van Loon is 
dat hij na twee jaar moest 
bekennendathijdezakennog 
niet goed in zijn vingers had. 
De schuld daarvan schoof hij 
op tegenwerking van het 
ambtenarenapparaat op justi
tie, waarbij hij vooral secre
taris-generaal Mulder als 

Door onze parlementaire 

redacteur 

Minister Van Agt met op de achtergrond zijn omstreden staatssecre
taris Glastra van Loon 

hoogste ambtenaar persoonlijk 
aanviel. 

Nog even de gebeurtenissen 
van de afgelopen veertien 
dagen op een rijtje: 
• Om de lange wachtlijst voor 
gevangenissen uit te dunnen 
kondigde de staatssecretaris 
een maatregel af die het ge
straften mogelijk moet maken 
om hun celstraf af te kopen 
met een boete. Het ging al
leen om korte gevangenis
straffen. 
• Minister Van Agt was in het 
buitenland toen Glastra zijn 
maatregel bekend maakte op 
een persconferentie. Daarin 

school het probleem niet, 
want de maatregel werd ge
nomen met instemming van 
Van Agt. 
• Glastra greep de gelegen
heid echter aan om flink wat 
publiciteit naar zich toe te 
halen doorflink tegen het amb
tenarenapparaat van justi
tie aan te trappen. 

Onts- g 
• Bij zijn terugkeer gaf Van 
Agt zijn staatssecretaris te 
verstaan dat hij die scherpe kri
tiek niet kon accepteren. Hij 
zegde zijn vertrouwen in Glas
tra op en stuurde hem een 
ontslagbrief. 

4 _- -. ·' . ·~·.o:_ ::.~ , ·_ ., . . ' ·• 

• Glastra, toch wel geschrok
ken, zwakte de persoonlijke 
kritiek (op Mulder) af, maar 
hield overeind dat hij op justi
tie niet uit de voeten kan om
dat hij wordt tegengewerkt in 
het maken van een beleid. 

• Een beslissing moest daar
na wachten op de terugkeer 
van premier Den Uyl. Deze 
deed de afgelopen dagen een 
poging om de breuk te lijmen, 
al liet hij direct al weten dat 
de verstandhouding tussen 
Van Agt en Glastra eigenlijk 
niet meer geschikt is voor 
een goede samenwerking. 

Co clusies 

Hoewel we op het moment 
dat dit blad gedrukt wordt 
de afloop nog niet kennen, 
kunnen ~en paar conclusies 
al getrokken worden. 

1. Dit kabinet hangt van con
flicten aan elkaar. Dreigt 
minister Vredeling niet met 
aftreden, dan doet staatsse
cretaris Van Hulten het wel, 
of minister Lubbers, of Glastra 
van Loon. En is er toevallig 
niet een bewindsman die met 
zijn portefeuille rammelt, dan 
is er altijd wel een andere 
zaak die voor een explosieve 
sfeer zorgt. 

2. Elk kabinet heeft sterke en 
zwakke plekken. De open
hartigheid van Glastra van 
Loon onderstreept alleen 
maar dat dit kabinet meer 
zwakke plekken kent dan 
sterke. 
3. Het bewijs is nu hope
lijk voor eens en voor altijd 
geleverd dat partijen die uit 
het niets naar voren zijn ge
komen niet al te snel tot 
regeringsverantwoordelijkheid 
moeten worden geroepen. Zij 
beschikken niet over voldoen
de in de politieke werkelijk
heid gelouterde kandidaten 
voor de hoogste politieke 
functies en zij missen wortels 
in de samenleving. 

Bo je 

Het wachten is op de volgen
de bonje. Maar het stoom
schip-Den Uyl kan niet veel 
averij meer hebben. Toen het 
tewater werd gelaten helde 
het al te sterk naar links over. 
En dat is nooit een garantie 
voor een behouden vaart. e 



Lan -en 

De weersomstandigheden 
hebben in de akkerbouwge
bieden het binnenhalen van 
de oogst in 1974 ernstig be
moeilijkt. De voorjaarswerk
zaamheden zijn door langdu
rige regenperioden ernstig 
vertraagd. De prijsontwikke
ling van een hoofdgewas als 
de consumptieaardappelen 
was over het algemeen zeer 
teleurstellend. 
De afzet van de tarwe, een 
product dat onder de Brus
selse markt- en prijsregelin
gen valt, laat nog altijd zeer 
te wensen over. 

In de rundveehouderij heeft 
de afzet van slachtvee tegen 
verliesgevende prijzen moeten 
plaats vinden, terwijl het al
lesbehalve eenvoudig blijkt te 
zijn om de door de EEG vast
gestelde richtprijs voor de 
melk te halen. De prijsvor
ming van varkens, eieren en 
slachtpluimvee is soms we
kenlang verliesgevend. 
De groententeelt onder glas 
en nu toch ook de bloemen
teelt, reeds zwaar getroffen 
door de enorme stijging van 
de kosten van de kassenver
warming, ondervinden veel 
concurrentie uit landen buiten 
de EEG. 

Evenals in andere bedrijfstak
ken veroorzaakt de inflatie 
een sterke stijging van de pro
ductiekosten. Ons fiscale stel
sel staat ook de agrarische 
ondernemers een gezonde be
drijfsfinanciering in de weg. Al 
met al ziet het er in de land
en tuinbouw allemaal niet zo 
gunstig uit. 

Beleid 
Voor de producten die onder 
het EEG-markt- en prijsbeleid 
vallen zijn de prijzen welis
waar vorig najaar en dit voor
jaar verhoogd maar, niette
genstaande een niet onbevre
digende voortgang in de toe
neming van de productiviteit, 
is het erg moeilijk om de 

U1inbou"' 
• IIl. 

onzekerheid 

De Tweede 
Kamerfractie heeft 
in haar 
wekelijkse fractie
beraad weer over 
de moeilijkheden 
in de 
land- en tuinbouw 
gesproken. 
De fractie maakt 
zich daar zorgen 
over. In 
bijgaand artikeltje 
gaat ir. D. S. 
Tuynman, lid van 
de Tweede 
Kamer en 
voorzitter van 
de vaste Kamer
commissie voor 
landbouw en 
visserij daar op in. 

kostenstijging bij te houden. 
Daarbij komt nog dat Brussel 
de richtprijzen op papier kan 
verhogen maar dat wil nog 
niet zeggen dat de boeren 
deze prijzen ook kunnen ma
ken. 

Landbouwpolitiek gezien kan 
er, wat het markt- en prijsbe
leid betreft op nationaal 
niveau niet zo heel veel wor
den klaar gemaakt. Het· be
perkt zich doorgaans tot het 
druk uitoefenen op de eigen 
minister van landbouw. 
Binnen de nationaal nog be
schikbare ruimte valt de na
druk op het structuurbeleid en 

vooral ook op het ook voor 
de land- en tuinbouw zo be
langrijke zelfstandigen beleid. 
Hetlandbouwbedrijfsleven zal 
daar zeer binnenkort met de 
regering over gaan praten. 

De Kamer zal op korte termijn 
van de minister van landbouw 
nadere gegevens krijgen over 
de resultaten van het oogst
jaar 197 4 alsmede een uit
eenzetting over het effect van 
de door de EEG en op natio
naal niveau voor de landbouw 
getroffen maatregelen. Het is 
wel gewenst dat daarover 
nog voor het zomerreces een 
beleidsdebat zal worden ge-

houden. 
Intussen wordt de landbouw 
in toenemende mate gecon
fronteerd met zaken als na
tuur- en landschapsbescher
ming en, in het bijzonder de 
intensieve veehouderij. met 
veranderende inzichten met 
betrekking tot milieuvraag
stukken. 
De vaak voorbarige en soms 
wel erg weinig genuanceerde 
uitspraken hierover hebben in 

. de land- en tuinbouw grote 
onrust teweeg gebracht. 

Slagvaardig 
Het is na het bovenstaande 
duidelijk dat er politiek gezien 
veel werk aan de winkel is. De 
Tweede Kamerfractie heeft 
het er druk mee. 
De fractie houdt daarbij on
verkort vast aan de tot dus
verre gevolgde beleidslijn die 
uitgaat van de grote beteke
nis van de agrarische produc
tie in ons land. Deze produc
tie wordt het best gediend 
door een zelfstandig onder
nemerschap. Voor het laten 
functioneren van dit onderne
merschap is een slagvaardig 
overheidsbeleid een essen
tiële voorwaarde. Volgens de 
opvattingen van de fractie 
kan een markt- en prijsbeleid 
dat rekening houdt met de 
realiteit van de kostenontwik
keling niet gemist worden. 
Gegeven het feit dat dit laat
ste in hoofdzaak een com
munautaire aangelegenheid 
is waarop de nation.ale poli
tieke invloed beperkt is, dient 
die nationale politiek zich zo 
sterk mogelijk te richten op de 
versterking van de in- en ex
terne structuur van de land
en tuinbouw. 

Daarbij tlenkt de fractie aan 
maatregelen op korte en op 
langere termijn. 
Wat dit laatste betreft dient 
het doel te zijn om binnen de 
EEG tot een effectiever ge
meenschappelijk beleid te ko
men. Gezien de grote ver
schillen die er in productie- >.> 

. - ..... , .. · . 
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vervolg van pag. 5 

omstandigheden en vooral 
ook in het fiscale en sociale 
regime in de partnerlanden 
bestaan is dat naar het zich 
laat aanzien een zaak van 
zeer lange adem. 
Rekening houdend met de be
staande productiestructuur 
van de Nederlandse landbouw 
acht de fractie het dan ook 
noodzakelijk om het tot dus
verre gevolgde beleid, wat 
het nationale aandeel betreft, 
onverkort voort te zetten. 

Zoals reeds opgemerkt betreft 
dat de versterking van de 
structuur van ons agrarisch 
productieapparaat alsmede 
de positie van de zelfstandige 
ondernemer. 

Het fiscaal en het sociaal be
stel wordt daarbij van steeds 
grotere betekenis. 

Dat is de reden dat daaraan 
het laatste jaar riogal fors 
door de fractie getrokken is. 

T ld . rapport 
Van een aantal zijden is de 
vraag aan de fractie gesteld 
hoe zij in dit verband het 
onlangs verschenen rapport 
over de Europese landbouw 
van de leidersstichting ziet. 
Vooropgesteld zij dat dit rap
port zich uitdrukkelijk beperkt 
tot een facet van het land
bouwbeleid, n.l. de toekomst 
van de landbouw in Europa 
vanuit economisch oogpunt. 
De fractie acht het nogal 
vanzelfsprekend dat dit rap
port niet het karakter van een 

Bang voor inbraak ? 

beleidstuk voor haar handelen 
kan hebben. 
In de eerste plaats niet om
dat de fractie zich gebonden 
acht aan de doelstellingen zo
als die in het verkiezingspro
gram zijn weergegeven. In 
de tweede plaats niet omdat 
hetleidersrapport een discus
siestuk wil zijn waarmede bin
nen de partij de gedachten
vorming over het meest ge
wenst Europese landbouwbe
leid op gang gebracht kan 
worden. Daarbij zullen de in 
het rapport vervatte gedach
ten toch ook getoetst moe
ten worden aan tal van andere 
op de land- en tuinbouw in
werkende factoren. 

0 J . 
Bovendien is het in de prac
tische landbouwpolitiek toch 
ook nog zo dat men zich niet 
los kan maken van de reële 
mogelijkheden zoals die nu 
eenmaal binnen de EEG en in 
ons land liggen. 
Een in politiek· opzicht goed 
hanteerbaar beleidsprogram
ma is overigens geen eenvou
dige zaak. Het is immers niet 
mogelijk om je los te maken 
van de actuele situatie. En die 
verandert nog wel eens. 
Bezinning op zowel binnen als 
buiten de landbouw gevoelde 
knelpunten is een goede zaak. 
Daarom verdient het rapport 
mee in de discussie over de 
toekomstige Europese land
bouwpolitiek te worden be
trokken. 
De wel gehoorde conclusie 
dat de VVD door dit rapport 
tot een min of meer ingrij
pende beleidsombuiging zou 
zijn omgekomen is bepaald 
onjuist. 
PartiJpolitiek gezièn 
trouwens ook niet. 

Vraag dan nu een folder aan van ons zeer professionele 

RADAR-INBRAAKALARMSYSTEEM. 
Geschikt voor bedrijven en particuliere woningen. 
Onbeperkte toepassings- en uitbreidingsmogelijk
heden. 

Beslist de laagste prijs in Nederland: 
f 750,- excl. 16% BTW (geen installatiekosten!) 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 

Javastraat 47A - Den Haag - Telef. 070-463388 I -656597 

Het schooljaar spoedt ten 
einde. Nog even en het leed 
van zittenblijvers, overgaan
ders, en eindexaminandi is ge
leden. Voor de zevende keer 
sinds het in werking treden 
van de roemruchte mall')
moetwet valt het doek over 
een schooljaar. 

Zeven jaar mammoet. Sinds 
februari 1963 is het voortge
zet onderwijs geregeld in een 
wet die tot stand kwam onder 
verantwoordelijkheid van de 
toenmalige m1mster van 
onderwijs, mr. Cals. Met zijn 
wet wilde Cals, die het be
treurde dat, zoals hij placht te 
zeggen .. Nederland geen 
schoolstelsel had, maar een 
stel scholen", de ontwikkeling 
van de leerling in overeen
stemming brengen met zijn 
aanleg en zijn .. vermoedelijke 
bestemming". Voorts diende 
de wet de doorstroming van 
leerlingen (in oude termen: 
van ulo, naar mulo, hbs of -
toemaar - gymnasium) te be
vorde~en en het zittenblijven 
tegen te gaan. 

De middelen die de wet daar
toe ter beschikking stelde 
waren o.m. de brugklas, de 
Havo, de vrije keuze van vak
ken en het 6-jarige Atheneum. 

Aa dvers~hUivin 
Tijdens de parlementaire 
discussies over de .. wet voort
gezet onderwijs" noemde het 
bekende AR-Kamerlid mr. 
Roosjen, verbijsterd door het 
aardverschuivend karaktervan 
de plannen, het product van 
Cals .. een mammoetwet". 

En de wet is mammoet blijven 
heten, misschien terechter 
dan Roosjen ooit heeft kun
nen vermoeden. Nadat de 
mammoet in '63 door het 
parlement was geaccepteerd, 
duurde het tot 1968 voor het 
nieuwe stelsel werd ingevoerd. 
In de vijf jaar daartussen 



dier 

werd op speciaal aangewezen 
scholen geëxperimenteerd 
met het fabrieksnieuwe in
strumentarium. 

In '68 dus werd het kind in 
het diepe gelaten onder de 
blikken van een niet begrij
pend ouderpubliek en een 
lerarencorps dat gevoelens 
van twijfel en aarzeling paar
de aan een op .. voorzichtig" 
afgestelde pioniersgeest. Het 
niet ter zake kundige publiek 
had overigens een handicap 
méér dan de professioneel 
belangstellenden : de raadsel 
achtige warwinkel van af
kortingen. Avo, Havo, Hbo, 
Leao, Lhno, Llo, om maar eens 
een greepje te doen. 

Ge r ho 
Maar nu die mist is opge
trokken, na een jaar of zeven, 
zijn de meeste mensen met 
schoolgaande kinderen en zij 
die voor het middelbaar 
onderwijs in Nederland zorg 
dragen het met elkaar eens : 
de mammoet is een verplet
terend dier. 

Ouders vinden geen houvast 
in het systeem met z'n keuze
vakken en schoolonderzoeken ; 
leerlingen raken van slag 
omdat de voormalige - als 
beschermend ervaren - klas
severbanden verbroken zijn , 
eindexaminandi lopen hun 
laatste jaar in constante 
examenangst, omdat er elk 
moment een schoolonder
zoek kan losbarsten waarvan 
de resultaten meedogenloos 
gelden voor het eindexamen ; 
docenten maken overuren, 
maar zien niettemin de kwali 
teit van het onderwijs met 
sprongen achteruitgaan. 

Ori& 
De mammoet. Een .,eerste 
oriëntatie" van de voor
lichtingsdienst van het mi-

dee an d tart ke rs gebaseerd op een 
rv e m t drs. A van Boven, rector 

a Haa se Maerlant-lyceum. 
aast z JO wefk rn het onderwrjs houdt hij 
h bezrg met de pofittek. De heer 

Bo en rs vanaf '48 lid van de WO 
s n 1958 acfef in de partij. 

In '65 werd hij voorzrtter van het bestuur 
van de afdehng Den Haag en sinds 
'69 rs htj hd van het hoofdbestuur, waarvan 
hï dt najaar afscheid zal nemen. 

nisterie van onderwijs en 
wetenschappen, dit jaar 
uitgekomen, toont aan de 
hand van cijfers aan hoeveel
of hoe 'weinig - er terecht is 
gekomen van de wet die de 
idealen van onderwijsver
nieuwing moest verwezen
lijken. 

Doorstroming: die vindt vrij 
wel uitsluitend plaats naar 
beneden, naar ,.mindere" 

schooltypen dus. Doorstro
ming naar het voortgezet 
wetenschappelijk onderwijs 
is - ·citaat uit de .. oriëntatie" -
geheel · verdwenen. Zittenblij
ven: verminderd maar bepaald 
niet verdwenen. 
De oriëntatie van het mini
sterie concludeert niettemin 
dat de mammoet .,zeker ver
beteringen heeh gebracht" . 
Maar, aldus de oriëntatie : .. Het 
lijkt erop dat het proces van 

verbetering is uitgewerkt". 

llan UI dt: (.;ra •tiJ 
Wij spraken over de mammoet 
met een man uit de praktijk: 
drs. A. van Boven, rector 
van het Haagse Maerlant
lyceum. Drs. Van Boven, 
historicus, zit sinds 1952 in 
het onderwijs. Hij werd in 
'66 leraar aan de school waar
van hijzelf oud-leerling was: 
het Maerlant. 

.. Kijk, die mammoetwetdie in 
'58 op stapel werd gezet, in 
'63 aangenomen en in '68 
ingevoerd was een raamwet; 
een politiek bouwsel ter door
breking van een onderwijs
structuur die in de ogen van 
bepaalde politieke groepe
ringen te elitair in elkaar zat", 
aldus Van Boven. 

.. Bedoeld was doorstroming 
mogelijk te maken, zodat het 
voortgezet wetenschappelijk 
onderwijs bijvoorbeeld voor 
alle studierichtingen onder 
dezelfde voorwaarden be
reikbaar zou zijn. In theorie 
zaten er best aardige kanten 
aan die raamwet. Maar er 
waren facetten waar de VVD 
op principiële en onderwijs
kundige gronden tegen was 
bij de behandeling in de 
Kamer" . 

.,Bijvoorbeeld waren wij tegen 
de smeltkroes die de brugklas 
moest worden, waarin alle 
intellect bij elkaar werd ge
gooid. Bijna geen school doet 
dat trouwens meer; men se
lecteert weer. De leerlingen 
met ongeveer gelijk intellect 
worden weer bij elkaar gezet". 

G nr:si M 

.,Wij waren tegen, omdat wij 
niet de dood van het gym- ::>"1 



wilden, zoals be
politieke richtingen. 

Dat wij gelijk hebben gekre
gen blijkt wel uit het feit dat 
van de vijfenvijftig gymnasia 
die er vóór de mammoet be
stonden er nog maar de helft 
over is. Wij waren als WD 
ook tegen het feit dat voor 
docenten voor de eerste drie 
klassen lagere bevoegdheids
eisen golden. Wij vonden dat 
een devaluatie van de kwali
teit van het onderwijs". 

.. Principieel waren we tegen 
de achterstelling die het open
baar onderwijs opliep door de 
mammoet. Bijzondere scholen 
konden zonder subsidie begin
nen en naderhand werd vol
gens bepaalde normen sub
sidie toegekend. Maar voor de 
openbare scholen was het 
"geen geëxperimenteer". 

.. De VVD heeft ondermeer 
vanwege de veel te hoge 
kosten, die aan dit ambitieuze 
project waren verbonden, 
tegen gestemd. Wij hebben 
gezegd: " die kosten stijgen 
de pot uit", maar men zei: 
dat geld komt vanzelf. Nou, 
dat hebben we gezien! De 
wekelijkse lesuren werden 
eerst - uit geldgebrek- terug
geschroefd van 34 tot 32 uur 
en vervolgens, door de be
ruchte maatregelen van Van 
Veen van 32 tot 30. De VVD 
heeft daar ook schuld aan - -
met bloedend hart werd voor 
gestemd - en ik vind het 
jammer dat , mevrouw Van 
Someren toen onderwijs niet 
meer behartigde. Anders was 
ze met dezelfde felheid opge
treden als waarmee ze tegen 
Cals optrad!" 

Tew 1 

.. Het feit dat we minder les
uren hebben houdt in dat er 
veel te weinig lessen beschik
baar zijn om de oorspronkelijke 
bedoeling van de mammoet 
waar te maken. Van selectie 
of determinatie is geen sprake. 

I 
Met klassen die vol zitten 
met dertig leerlingen is van 
tussentijdse doorstroming 
geen sprake. Je kunt niet 
zeggen : dat kind hoort eigen-
lijk dáár thuis. In de klas waar 
het hoort, is geen plaats, die 
zit vol. Geen ruimte" . 
.. Een ander nadeel van de 
mammoet zou ik willen noe-, 
men de steeds groter worden
de schalen. Het klasseverband 
wordt steeds eerder ver
broken. Heel veel kinderen 
hebben daar last van. Het 
teamverband gaat er door die 
vakkenpakketten uit en dat is 
notabene tegen de oorspron-

kelijke bedoeling van de mam
moetwet. Die wilde immers 
het onderwijs individuali
seren, maar de leerling dreigt 
nu verloren te gaan in de 
massa". 

De .. zo breed mogelijke vor
ming" die de mammoet be-

oogt is in de praktijk ook niet 
verwezenlijkt. Met name de 
culturele vakken, geschiede
nis bijvoorbeeld, zijn in aantal 
gehalveerd. En de bijzonder 
belangrijke -moderne talen, 
kunnen bijvoorbeeld door de 
Beta-leerlingen niet meer g&
volgd worden. Men mag maar 
in zeven vakken eindexamen 
doen en met hun specifieke 
B-vakken komen ze aan de 
talen niet toe. De verdieping 
van bepaalde vakken gaat dui
delijk ten koste van een brede 
ontwikkeling. Daardoor ont
staat een eenzijdig mensen
type". 

Eind m 
Over het eindexamen-nieu
we stijl zegt drs. Van Boven: 

.. Vroeger was er aan het eind 
van een vijf- of zes-jarige 
cursus een centraal schrif
telijk examen en daarna een 
mondeling, onder toezicht 

van een rijksgecommiteerde. 
Nu is er dus het schoolonder
zoek. Ik vind dat een af
schuwelijke zaak. Dat school
onderzoek ontwricht het hele 
laatste jaar. Hoe je de school
onderzoeken ook verdeelt; het 
legt een geweldige druk op de 
kinderen. Vroeger kon je naar 
het eindexamen toewerken, 
nu kijk je het hele jaar tegen 
feiten aan: keihard. 

Drs. Van Boven, concluderend: 
.. Ik moet constateren dat door 
het hele onderwijs heen ni
vellering plaats vindt, waar
door allerlei zaken devalu
eren. Het begint met het ver
vallen zijn van toelatingseisen 
voor de middelbare school, 
waardoor de kinderen er min
der goed beslagen naar toe 
gaan. Dan moet in het VWO 
te vroeg het vakkenpakket 
gekozen worden, waardoor 
veel leerlingen een verkeerde 
greep doen, die later op de 
universiteit eerst weer inge
haald moet worden. En daar
mee wreekt zich het feit dat 
het politieke bouwsel , dat 
mammoet heet, geen onder
wijskundig voorbereid funda
ment heeft". 

Als mogelijkheid om de zaken 
nog te redden ziet drs. Van 
Boven een "pas op de plaats". 
Geef, aldus zijn visie, de on
derwijskrachten het geld 
en de tijd om binnen de hui
dige situatie de zaken te sane
ren en aan te passen en ver
geet geldverslindende experi
menten als Van Kemenade's 
" middenschool", zolang de 
mammoet nog op lemen 
voeten staat. 

Tenslotte meent drs. Van 
Boven "dat de enige die wer
kelijk wat kunnen doen de 
verontruste ouders zijn" . Zij 
kunnen door hun politieke 
keuza druk uito_efenen op het 
beleid. 

• 



Met de geleidelijke eliminering 
van de westerse elite in Laos 
lijkt de overgang van het ge
bied dat eens door de Fransen 
w,erd gekoloniseerd naar het 
communisme - of communis
tisch nationalisme - voltooid. 
Een overgang die in de drie 
gebieden, Vietnam, Cambodja 
en Laos, wel op zeer ver
schillende wijze plaats vond, 
waarmee het nationalistische 
karakter van de revolutie werd 
gedemonstreerd. In Cambodja, 
waar men van de Vietna
mezen - noch van rechts 
noch van links - iets moet 
hebben, heeft men zijn eigen 
weg gezocht en schijnt de 
meest radicale oplossing ge
kozen te zijn. De nieuwe 
machthebbers doen een 
poging de westerse bescha
ving - een typisch stedelijke 
beschaving - uit te roeien door 
de steden (voorlopig?) te ont
ruimen en te ontmantelen. 
Het schokkende relaas van 
de ontruiming van Pnom Penh 
door de Rode Khmer heeft 
de wereldpers in ruime mate 
bereikt. 

Het ineenstorten van het be
wind van Van Thieu in Saigon 
heeft verhinderd dat deze stad 
gewapenderhand veroverd 
moest worden, wat de be
volking ongetwijfeld een hoop 
extra ellende heeft bespaard. 

De veroveraars laten zich 
daar - vooralsnog - van hun 
beste zijde zien. Geen bloed
baden worden er gesigna
leerd en de vluchtelingen die 
het land op het laatste ogen
blik op dramatische wijze heb
ben verlaten, schijnen in het 
ongelijk te worden gesteld. 
Althans degeneh van hen die 
niet te nauw met de Ameri
kanen hebben samengewerkt. 
Velen hebben inmiddels de 
wens te kennen gegeven 
terug te keren. Men moet na
tuurlijk afwachten of de nieu
we machthebbers toch geen 
aanleiding zien om het land 

\Vordt 

binnen afzienbare tijd alsnog 
op een of andere wijze te 
"zuiveren" van hun vroegere 
tegenstanders. 

Domino 

De gang van zaken in Zuid
oost-Azië leidt begrijpelijker
wijs in de Verenigde Staten 
tot de nodige frustraties en de 
vraag rijst - en niet alleen in 
Washington - hoe het nu 
verder zal gaan. Zal de do
mino-theorie dan toch juist 
zijn geweest? Gewezen wordt 
op de belangrijke militaire 
macht die een verenigd Viet
nam in Zuidoost-Azië kan vor
men, al zal de grote hoeveel
heid Amerikaans materiaal 
dat in handen van de com
munisten is gevallen, spoe
dig onbruikbaar zijn door het 
gebrek aan reparatiemogelijk
heden. 

Robert Shaplen, correspon
dent in het verre oosten van 
de New Yorker zegt in een 
artikel in Foreign Aftairs van 
april van dit jaar dat de 
Amerikaanse invloed in Zuid
oost-Azië sinds de terugtrek
king van de Amerikaanse 
troepen uit Vietnam, van veel 

minder betekenis is gebleken 
dan Amerikaanse leiders 
eens veronderstelden en 
hoopten. Ook elders in Zuid
oost-Azië zijn de Verenigde 
Staten er niet in geslaagd 
democratische regelings vor
men te introduceren en het 
vormen van regeringen aan te 
moedigen die aan het volk 
verantwoording verschuldigd 
zijn. Noch zijn zij erin ge
slaagd de betrokken landen te 
bewegen tot de vorming van 
een hecht bondgenootschap 
tegen agressie van buiten. 

De interventie in Vietnam 
heeft een communistische 
machtsovername uitgesteld, 
maar de gebeurtenissen in 
dit deel van de wereld zijn 
er op langere termijn ge
zien nauwelijks door beïn
vloed. De schrijver van het 
artikel betreurt het dat de 
Amerikanen in Ho Tsji Minh 
destijds niet een Tito hebben 
gezien, die zijn land los van 
de communistische groot
machten had willen ontwikke
len en hij komt dan ook tot de 
conclusie dat de les die uit het 
geheel getrokken moet wor
den is, dat de landen in deze 
streek het best hun eigen po
litiek kunnen bepalen. "De 

Verenigde Staten kunnen hun 
best doen de rivaliteiten van 
de grotG mogendheden te 
matigen of te doen verdwij
nen en in ieder geval de neu
traliteit van de landen in Zuid
oost-Azië of van het gebied 
als geheel aanmoedigen". De 
VS zouden zich moeten be
perken tot het aanmoedigen 
van een rationele ontwikke
ling en tot het bemoedigen 
van democratische hervor
mingen als de situatie dat 
vereist. 

Shaplen's overzicht van de 
situatie in de rest van Zuid
oost-Azië is weinig bemoedi
gend voor het westen. Hij 
voorziet in vrjjwel alle landen 
moeilijkheden op korte of 
langere termijn. In vele landen 
zijn het de studenten die zich 
~ weer stellen tegen de auto
cratische regimes, in Thailand 
met het gevolg dat de mili
tairen plaats moesten maken 
voor een democratisch geko
zen bewind. Ook dat zal ech
ter volgens de schrijver slechts 
een kort leven beschoren zijn 
als het zich op links zou wil
len gaan oriënteren. Een po
ging tot toenadering tot de 
revolutiqnaire regering van 
Zuid-Vietnam wijst in die rich
ting. Ook in Indonesië biedt 
de smalle basis van het mili
taire regime, dat zich volgens 
Shaplen weinig om de noden 
van het Indonesische volk 
bekommert, weinig perspec
tief. Voor de Phillipijnen, waar 
de sociale en economiscl;le 
ontevredenheid evident is, 
geldt hetzelfde. In Maleisië 
vormen de eens als verdwe
nen beschouwde opstande
lingen een groeiend gevaar. 

De domino-theorie kan, als 
we de visie van Shaplen aan
houden, nog altijd praktijk 
worden. 



Het debat over de Structuur
nota Gezondheidzorg is achter 
de rug. Twee volle dagen 
heeft de Tweede Kamer aan 
de Structuurnota gewijd, na 
een grondige voorbereiding 
welke vele maanden in be
slag had genomen. 

De Structuurnota is een merk
waardig stuk. Ze geeft een 
korte, inventariserende be
schrijving van de voornaamste 
problemen in de gezondheids
zorg en doet daarvoor enkele 
oplossingen aan de hand. Het 
merkwaardige is nu, dat de 
nota wel diverse oplossingen 
suggereert, maar dat deze op
lossingen allemaal weer nieu
we problemen oproepen, die 
nog nauwelijks zijn onder
kend. Ik zal hier straks enkele 
voorbeelden van geven. In 
elk geval mag gezegd worden, 
dat de nota een intelligent 
geschreven inventarisatie be
vat, en zeer veel mensen en 
instanties in de gezondheids
zorg aan het denken heeft 
gezet over dezelfde onderwer
pen. 

n 
De nota bevat drie uitgangs
punten: 

1 e. de staatssecretaris wil de 
kosten van de gezondheids
zorg beter gaan beheersen en 
liefst inperken. 
2e. hij wil dit doel bereiken 
door de organisatie te wijzi
gen. 
3e. hij gaat er daarbij van uit, 
dat de kwaliteit van de ge
zondheidszorg onaangetast 
zal blijven. 
Dit zijn waardevolle uitgangs
punten, die wij voor een groot 
deel kunnen onderschrijven. 
Maar het is de vraag of deze 
uitgangspunten niet zodanig 
met elkaar in strijd zijn, dat 
het resultaat van de nota 
daaronder heeft geleden. 

Dat de kosten van de gezond
heidszorg tot onrustbarende 

hoogte beginnen te stijgen is 
juist; dit heeft de VVD al vele 
jaren in de Kamer betoogd. 
Het gaat er nu om, of deze 
kostenstijging kan worden 
ingeperkt door de organisatie 
te veranderen. Het veranderen 
van een organisatie kost veel 
tijd en inspanning, en afge
wacht moet worden of er een 
verbetering uit zal voort
vloeien. De staatssecretaris 
levert nergens het bewijs, dat 
de nieuwe structuur kosten
besparend zal werken, en hij 
gaat volledig voorbij aan de 
extra kosten die een struc
tuurwijziging met zich mee zal 
brengen. 

Het centrale thema van de 
nota is, dat de gezondheids
zorg moet worden omge
vormd tot kleinere eenheden, 
regio's genaamd. 
Deze gezondheidszorg-regio's 
wil men een eigen rechtsvorm 
geven, een eigen bestuur en 
waarschijnlijk ook eigen geld
middelen. De bedoeling van 
dit alles is, dat de bevolking 
in de regio's bij het beheer 

van de gezondheidszorg zal 
worden betrokken, dat zij 
daarom meer verantwoorde
lijkheid voor de gezondheids
zorg zal voelen en daarom ook 
voorzichtiger met de geldmid
delen zal omQaan. 
Allereerst rijst natuurlijk de 
vraag in hoeverre dit alles 
uitvoerbaar is. De regio's zul
len moeten samenvallen met 
de gewesten, doch we kennen 
in Nederland nog geen ge
westen. De totstandkoming 
van een gewestvorming 
wacht immers op een wette
lijke regeling, waarover nog 
veel meningsverschil bestaat. 
Verder is het een open vraag, 
welke bevoegdheden men 
aan de regionale besturen wil 

·gaan toevertrouwen. Moeten 
deze besturen b.v. de zieken
huizen, psychiatrische inrich
tingen, kruisverenigingen etc. 
gaan besturen? Daarvoor is 
geen enkele rechtsgrond aan
wezig, en ik vraag mij af, 
waar men de nodige deskun
digheid voor al deze regionale 
besturen vandaan wil halen. 
Hoe komt trouwens de ver
antwoordelijkheid te liggen 
voor de practische uitvoering 

van de gezondheidszorg in 
een regio, als de geldmidde
len worden beheerd en .. uit
gedeeld" door de regionale 
besturen? Wie is er dan ga
rant voor de continuïteit en 
de kwaliteitsbewaking van 
b.v. het ziekenhuiswezen in 
de r~:~gio? Op al deze vragen 
hebben we geen antwoord 
gekregen. 

Zweden 
Ik plaats ook een levensgroot 
vraagteken bij de stelling dat 
het beleid in de regio's zal 
leiden tot een meer terughou
dend gebruik van de midde
len. We hoeven alleen maar 
te kijken naar het voorbeeld 
in Zweden, waar de gezond
heidszorg in hoofdzaak aan de 
provincies is toevertrouwd, 
die daarvoor eigen geldmid
delen hebben en zelf belas
ting mogen heffen. 
In Zweden hoort men juist de 
klacht, dat de provincies te
gen elkaar opbieden, omdat 
men graag, en heel begrijpe
lijk, in alle provincies de maxi
male hoeveelheid voorzienin
gen wil bieden. En dat bete
kent in feite, dat de kosten
stijging zich van het rijk, of 
van de kassen van de sociale 
verzekering, verplaatst naar 
de provincies of de regio's. 
Drs. van Aardenne heeft in 
zijn toespraak dit onderwerp 
nader uitgewerkt. 

Zolang er over deze regio's en 
hun bevoegdheden nog zoveel 
onzekerheid bestaat, geven 
wij als Kamerfractie daarom 
de voorkeur aan voorlopige 
.,lichte" regio's, zoals wij in 
1973 hebben voorgesteld in 
ons ziekenhuisplan. Volgens 
dit plan vormen de ziekenhui
zen met de andere intramu
rale instellingen op vrijwillige 
basis samenwerkingsverban
den. 
Binnen deze samenwerkings
verbanden komt men tot een 
taakverdeling en tot samen-



Is .zorg 
werking op allerlei practische 
terreinen zodat doublures 
wo~envoo~omenenaande 

patient de best mogelijke 
dienstverlening kan worden 
geboden. De rijksoverheid 
werkt aan deze regiovorming 
mee, door toe te staan dat de 
kosten van deze samenwer
kingsverbanden in de ver
pleegprijs worden doorbere
kend, en door een minimum
takenpakket voor regio's vast 
te stellen, zodat men in grote 
lijnen weet, waar men aan 
toe is. 

Collectivisering 

Een tweede streven in de 
nota, waar ik in het bijzon
der de aandacht zou willen 
vragen omdat ook hiermee 
nieuwe problemen worden 
opgeroepen, is het streven tot 
collectivisering in de gezond
heidszorg. Op verscheidene 
terreinen wil de nota de indi
vidueel gegeven zorg vervan
gen door collectieve zorg. 
Twee voorbeelden daarvan 
zijn al bekend. 

Het eerste voorbeeld zijn de 
wijkgezondheidscentra, die 
volgens sommigen de beste 
omgeving zijn om de huisarts 
in te laten werken. Het func
tioneren van de gezondheids
centra is een onderwerp op 
zichzelf, waaraan door de 
VVD-Commissie Volksge
zondheid een speciale studie 
wordt gewijd. Vooruitlopend 
op ' het resultaat van deze 
studie heb ik gesteld, dat 
deze geiondheidscentra in be
paalde omstandigheden zeer 
doelmatig kunnen zijn , maar 
dat nog lang niet vaststaat of 
de gezondheidscentra mogen 
worden beschouwd als de sa
menwerkingsvorm in de eer
ste-lijns gezondheidszorg. 
Daarvoor moet eerst worden 
onderzocht, hoe de patiënt ze 
ervaart, wat de beste be
stuursvorm is, of de centra 
financieel self-supporting kun-

nen zijn, en of zij ook werke
lijk op verantwoorde wijze een 
verlichting van de tweede
lijnsgezondheidszorg kunnen 
bieden. Een belangrijk aspect 
is ook, of het creëren van ge
zondheidscentra met over
heidsgeld geen rechtsonge
lijkheid schept t.a .v. de vrij 
gevestigde huisarts. Het ver
wondert me wel eens, dat aan 
dit laatste aspect zo weinig 
aandacht wordt besteed. 

Het tweede voorbeeld van 
collectivisering in de gezond
heidszorg, waar de Structuur
nota op aanstuurt, is het vor
men van openbare gezond
heidsdiensten. In het Kamer
debat is daarover geen duide
lijkheid gekomen. 

e t 

In de nota staat op blz. 16, 
dat heel Nederland moet wor
den ingedeeld in een net van 
openbare gezondheidsdien
sten. 
Als voorbeeld daarvan worden 
genoemd de stedelijke ge
neeskundige diensten en op 
het platteland de districts
gezondheidsdiensten. Aan 
deze .,openbare" gezond
heidsdiensten zouden allerlei 
taken moeten worden toever
trouwd, die nu door de Kruis
verenigingen worden verricht. 
Waarom? En wat is openbare 
gezondheidszorg? 

De heer Hendriks heeft uit
drukkelijk verklaard, dat open
bare gezondheidszorg niet 
hetzelfde is als overheidsge
zondheidszorg, en dat hij niet ' 
systematisch het werk van de 1 

Kruisverenigingen wil over- 1 

hevelen naar de overheid. Wat 
dan wel onder openbare ge
zondheidszorg moet worden 
verstaan kwam niet uit de 
verf. 

Tenslotte wil de staatssecre
taris, dat op den duur alle 
specialisten in dienstverband 
komen. Hij zal dit waarschijn-

' 

Staatssecretaris Handriks 

lijk trachten te bereiken via 
een door hem in te voeren 
algemene volksverzekering te
gen ziektekosten. Een voor
ontwerp van wet daartoe is 
echter nog niet bekend ge
worden, zodat wij dienaan
gaande volkomen in het duis
ter tasten. 

Alles bijeengenomen zitten er 
dus enkele tendenzen in de 
Structuurnota, die wij bepaald 
niet kunnen toejuichen. 
Toenemende collectivisering 
in de gezondheidszorg, om
vorming van de structuur zon
der dat vaststaat dat dit tot 
verbetering zal leiden en ten
slotte aantasting van de vrije 
beroepsuitoefening. Aan de 
positie van de patiënt en aan 
de kwaliteitsbewaking, laat 
staan de kwaliteitsverbete
ring , wordt maar weinig aan
dacht gegeven. 

nt 

Naast het leveren van critiek 
hebben de drie woordvoer
ders van de fractie getracht 
ook voorstellen tot verbete
ring te doen. Kort samenge-

vat komen deze voorstellen op 
het volgende neer: 

1. Maak gebruik van het wet
telijk instrumentarium dat er 
momenteel al is, zonder aller
lei nieuwe constructies te be
denken. Voer de wet zieken
huisvoorzieningen in, over
weeg beperkingen in het 
verstrekkingenpakket in de 
verplichte verzekering, leg in 
de overeenkomsten en tarie
ven met de medewerkers een 
stimulans tot zodanig hande
len, dat de goedkoopste en 
doelmatigste methode wordt 
gekozen. Experimenteer met 
het tarievenbeleid voor de 
ziekenhuizen. 
2. Doe een beroep op alle 
medewerkers in de gezond
heidszorg en stimuleer hun 
kostenbewustzijn. 
3. Geef d~ patiënt inzicht in 
het kostenprobleem, laat hem 
via het premiebeleid meer fi
nanciële verantwoordelijkheid 

·dragen en doordring hem van 
de beperkte mogelijkheden 
van de gezondheidszorg. 

Ter onderstreping van ons 
standpunt hebben we twee 
moties ingediend, die tot onze 
vreugde allebei zijn aangeno
men. 
Drs. Dees vroeg aan de 
staatssecretaris een studie te 
doen verrichten naar de rech
ten van de patiënt en de wijze 
waarop hij die kan uitoefe
nen. Ik zelf verzocht de staats
secretaris aan de kruisvereni
gingen een ruime en adequate 
plaats in de gezondheidszorg 
te geven, en geen taken aan 
hen te ontnemen en aan 
eventuele openbare diensten 
toe te vertrouwen, alvorens 
een uiteenzetting daarover 
aan de Kamer is overgelegd. 

Het bovenstaande was een 
zeer beknopte weergave van 
ons standpunt. Gaarne zal het 
fractiesecretariaat de volle
dige tekst van onze toespra
ken toezenden aan de lezers 
die dit wensen. e 
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Het overgrote gedeelte der 
politieke discussies beweegt 
zich op het financieel-econo
mische vlak. Dat is begrijpe
lijk, want van de bloei van de 
economie, van een terugdrin
gen der inflatie hangt enorm 
veel af. Heel veel welzijns
werk is onuitvoerbaar zonder 
geld, vrijwel alle verbeterin
gen van het onderwijs kosten 
geld. 

Toch zou ik durven zeggen dat 
een zwak punt in de politiek 
is de secundaire plaats, die 
het geestelijk terrein in de de
batten inneemt. Zijn wij zo 
materialistisch? Speelt nog 
altijd een veel te grote rol het 
idee dat iemand die meer 
verdient belangrijker is? Is de 
gedachte : .. De mens leeft niet 
bij brood alleen", nog te wei
nig gemeengoed? leder geve 
voor zich het antwoord. Voor 
mij staat wel vast dat onder
wijs, cultuur, vrijheid van me
ningsuiting meer aandacht, 
meer zorg en vooral meer 
bezorgdheid verdienen. 

De huidige regering maakt 
duidelijk gebruik van de over
belichting der financieel-eco
nomische vraagstukken. Mi
nister van Kemenade die nog 
maar net als minister optre
dend wat te doldriest zijn al 
te gekleurde plannen met het 
onderwijs kenbaar maakte en 
daarvoor op zijn vingers ge
tikt werd door de oppositie, 
zegt het nu allemaal wat ge
matigder, maar zet zijn plan
nen daarom niet minder ener
giek door. Deze uiterst intelli
gente doorzetter mag men 
niet onderschatten. 

Een geheel andere figuur is de 
minister die een even groot 
geestelijk goed, het departe
ment voor Cultuur, Recreatie 
en Maatschappelijk werk on
der zijn hoede heeft, de heer 
van Doorn, oud-officier van 
justitie, oud voorzitter van 
KVP en KRO en thans PPR
lid. 

In de Eerste Kamer heeft de VVD-fractie tegen de begroting 
van minister Van Doorn gestemd. In dit artikel blikt mevrouw 
Van Somerenterug op het Kamerdebat. Metname het 
persbeleid van de minister bekritiseert zij. 

Hij lijkt zakelijker en recht
streekser in zijn benadering 
dan van Kemenade. Hun doel 
is gelijk: op het geestelijk 
vlak wordt gewerkt aan fun
damentele veranderingen van 
deze maatschappij. 
Wie minder fundamenteel of 
anders wil veranderen dan 
zij. wordt terzijde geschoven 
of genegeerd. Men behoeft 

in de Handelingen der Staten 
Generaal maar te lezen met 
welke dooddoeners zij de op
positie antwoorden, om te 
beseffen hoe weinig de me
ning van minderheden in het 
parlement, een rol speelt voor 
deze bewindslieden, die in
spraak, democratie en parle- . 
mentaire controle hoog in het 
vaandel hebben geschreven. 
Het is of zij met een span
doek lopen waarvan zij ze~ 

niet meer weten wat er op 
staat. 

Dezer dagen was in de Eer
ste Kamer de begroting van 

CRM aan de orde. Ik heb mijn 
bescheiden spreektijd van 15 
minuten geheel besteed aan 
het persbeleid van de minis
ter. Ik acht dit van alle onder 
hem ressorterende zaken een 
van de belangrijkste en zijn 
beleid in deze is ronduit be
denkelijk. 
Sinds de behandeling van 
deze begroting in de Tweede 

Kamer is nog verschenen de 
z.g. media-nota , die een nade
re uitwerking geeft van wat er 
in de begroting wordt aange
kondigd. 

Een democratie heeft een 
goede pers nodig. In alle dic
tatoriaal geregeerde landen 
is het de pers die het eerste 
aan banden wordt gelegd. Een 
dictatuur kan geen vrije pers 
gebruiken. leder goed demo
craat zal blij zijn met een 
goede pers waarin een zo 
groot mogelijke verscheiden
heid van meningen naar voren 

I 
komt. Krijgt de pers het te 
moeilijk dan is niemand tegen 
algemene steunmaatregelen, 

bijvoorbeeld in de fiscale 
sfeer, voor de gehele pers. 
Vorige regeringen zijn bij hun 
beleid hierva.n uitgegaan. 

Nu wordt het anders, als de 
minister zijn zin krijgt. Hij wil 
van de algemene maatregelen 
afstappen en overgaan tot 
het steunen van bepaalde 
bladen. Welke? Wie maakt 
dat uit? Wel , de minister 
zelf! Hij heeft zich hiertoe 
voorzien van een z.g. ..Be
drijfsfonds voor de pers". Het 
is in wezen geen echt zelf
standig fonds, maar een com
missie van advies. De minis
ter benoemt de leden en be
slist zelf nadat er advies is 
uitgebracht. 
Vergelijken we hiermede de 
financiering van het onder
wijs dan zien wij dat de fi
nanciering van zo iets belang
rijks minutieus in wetten is 
vastgelegd en terecht. De 
Staten Generaal komen daar 
in alle stadia aan te pas. 
Voor het Bedrijfstands voor 
de pers, voor een financie
ring van een deel van de pers, 
schijnt geen wet nodig te zijn . 
Toch gaat het hier om zoiets 
belangrijks als de vrijheid van 
meningsuiting. Toen de minis
ter niet wenste te erkennen 
dat een wettelijke regeling en 
dus toestemming vari de Sta
ten Generaal nodig waren, 
heeft onze Eerste Kamerfrac
tie tegen zijn begroting ge
stemd, omdat wij het kost
bare goed van de vrijheid van 
meningsuiting aan deze mi
nister niet toevertrouwen. 

Democratie 
Op het geestelijk terrein blijkt 
nog veel duidelijker dan op 
het financiële hoezeer deze 
regering niet alleen eigen be
ginselen, maar ook algemene 
democratische beginselen 
verloochent. Wie het werke
lijk om democratie, om in
spraak, om parlementaire 
macht te doen is, kan niet 
redeneren en handelen als 
mr. van Doorn doet. Op de 



~gebied 
vraag met welke criteria hij 
aan het werk wil, kon hij nog 
geen antwoord geven. Toch 
werkt het bedrijfstands van 
de pers al sinds half septem
ber '74 en zijn er al advie
zen uitgebracht en beslissin
gen genomen. Mocht de arge
loze burger denken dat de 
minister zelf gelooft die crite
ria ooit te vinden dan behoeft 

hij maar te kijken in de media
nota. Daar leest hij: .. Het is 
niet mogelijk een algemeen 
geldende formule op te stel
len, die een duidelijke relatie 
vaststelt tussen maatschap
pelijke pluriformiteit en de 
pluriformiteit van de media". 
Ik gebruik liever het woord 
verscheidenheid, maar ver
moedelijk heeft dr. Vondeling 
het moeizame Nederlands van 
de nota tevoren niet gelezen. 
Dan zou die in ieder geval wat 
leesbaarder zijn geweest. -

Geen algemeen geldende for
mule, · geen criteria dus, wat 
dan? · 
Persoonlijke waardering van 

de minister? Professor Bouke
ma (A.R.) waarschuwt in 
Trouw van 24 maart j.l. dat 
bij een dergelijk beleid die 
persoonlijke waardering een 
te grote kans krijgt, dat be
voordeling op grond van de 
richting van de om steun vra
gende krant niet uitgesloten 
is. Objectieve criteria ziet ook 
Boukema niet. 

Als de minister niet eens wil 
luisteren naar coalitiegenoten, 
zou hij dat dan wel doen bij 
een lid der oppositie? 

Men kan zich wat beklemd 
afvragen waar de wat hoog
moedige, eigenzinnige, niet zo 
helemaal democratische in
stelling van deze minister van
daan komt? Of heeft dr. van 
Dijk uit de Tweede Kamer ge
woon gelijk als hij van Doorn 
voor een reactionair uit
maakt? Tijdens het debat had 
ik ook het gevoel met een 
19e eeuwse conservatief te 
debatteren, niet met een lid 
der zich progressief noemen
de PPR. 

Waarom die speurtocht naar 
wazige criteria die niemand 
ziet, als de meest democra
tische, het aantal der vrij kie
zende lezers, zo voor de hand 
ligt? Die lezer komt er in de ~ 
hele beschouwing van de mi
nister slecht a~. Die schijnt 
sensatie te willen, die schijnt 
verTrost te zijn, die schijnt 
nauwelijks meer tot kiezen en 
denken in staat. 
Die lezer - of kijker of luiste
raar, als we over de andere 
media spreken - moet niet ge
woon informatie krijgen, maar 
ook een interpretatie daarvan. 
In een debat met mejuffrouw 
Kappeyne van de Coppello in 
de Tweede Kame~ heeft de 
minister haar nogal botweg 
het antwoord geweigerd op 
de toch zeer fundamentele 
vraag om wat voor interpre
tatie het hier gaat. Ik her
haalde de vraag in de Eerste 
Kamer en kreeg niet eens een 
schijn van een antwoord. Is 
het dan zo vreemd dat wij 
gaan denken dat de minister 
iets in de zin heeft wat hij 
liever niet wil zeggen? Dat 
hij aim een bepaalde interpre
tatie denK( dat hij een welge
vallige ' pers aardiger vindt 
dan een hem niet welgevallige 
pers, dat hij de beide kamers 
maar lastig vindt als zij om 
zulke belangrijke informatie 
vragen, dat hij eigenlijk, lie
ver wat minder hinderlijk ge
volgd, zijn eigen weg wil 
gaan? 

Als deze minister een annoI zele hals was, als hij net 
kwam kijken op het Binnen-

I 
hof, ik zou direct bereid zijn 
hem als .. kind-in-het-bos" te 
sparen. Maar deze minister is 
een knap jurist, een doorge-
winterd politicus, een man 
met voortreffelijke omgangs
vormen , die zelf heel goed 
weet wat wel en niet kan. 
Van zo'n man kan men geen 
ongemanierdheid of argeloos
heid meer veronderstellen. 

Ik hoop aangetoond te heb
ben dat de breedste marge 
tussen ons en de regering 
ligt op het geestelijk terrein. 
Het is daar dat de WD een 
groot deel van haar aandacht 
moet richten. Het gaat daar 
bovendien om de meest fun
damentele zaken in een parle
mentaire democratie als de 
onze. e 

Emancipade 

Degenen die de Emancipade 
nog niet hebben tiezocht heb
ben tot en met 8 juni a.s. als
nog de gelegenheid hiertoe. 
De Emancipade is dagelijks 
geopend van 1 0.00-1 8.00 uur 
en donderdags van 1 0.00-
22.00 uur. Toegangsprijs 
f 4,50; voor groepen f 3,-. 

Er is voor elk wat wils; in
formatie over arbeid, scholing, 
leven en welzijn, wonen, der
de wereld, kerk en vrede, 
vrouwenorganisaties en poli
tiek. Verder zijn er toneel, 
film en cabaretvoorstellingen. 
Op het Politieke Plein heeft 
de Organisatie Vrouwen in de 
VVD een stand. Sprekers van 
de 5 grote politieke partijen 
zullen op de .. zeepkist" korte 
inleidingen houden, waarna 
het publiek gelegenheid tot 
discussie krijgt. Ook kan men 
in het Politiek Café verder 
discussiëren. 

WD op de zeepkist 
zaterdag 31 mei 
's middags van 14.30-15.30: 
mevr. drs. L. Vos-van Gortel, 
wethouder van Den Haag; 

zondag 1 juni 
's ochtends van 11.00-12.00 
uur: mevr. drs. N. Smit-Kroes, 
lid van de Tweede ·Kamer; 

vrijdag 6 juni 
's middags van 14.30-15.30 
uur zal een VVD-Tweede 
Kamerlid spreken; 

donderdag 5 juni 
Themadag over het thema 
,.Jeugd" van 14.30-1 5.30 uur: 
Ook hier zal een VVD-spreker 
optreden. 

• 



Kamerjournaal 

De PvdA stelt zich al enige 
jaren op het standpunt dat er 
alleen geregeerd wordt met 
partijen' waarmee voor de 
verkiezingen een akkoord is 
gesloten. 

Hoe rekbaar die opvatting is 
hebben Den Uyl en de zijnen 
wel bewezen tijdens de afge
lopen kabinetsformatie. Wie 
had toen ooit kunnen denken 
dat KVP en ARP plotseling 
toch als partners zouden wor
den geaccepteerd. 

Premier Den Uyl schijnt lering 
getrokken te hebben uit die 

Staatssecretaris Schaeter · 
. . . extra subsidiepot 

(Opknapbeurt) 

ontwikkeling. Hij heeft nu ge
zegd dat er voor de komende 
verkiezingen best afspraken
vooraf mogen worden ge
maakt, maar alleen als de pro
gressieve zaak geen gevaar 
loopt. ..Anders moeten we 
vooral niet vooraf afspraken 
maken," zie hij. De voor
zitters van D'66 en PPR zijn 
hierover bijzonder boos ge
worden. ..Die oude politiek 
van onduidelijkheid wensen 
wij niet terug," riepen Ten 
Brink en mevrouw Beekers in 
koor, al nemen wij het u niet 
kwalijk als u nog nooit van 
het politieke bestaan van deze 
twee partijvoorzitters heeft 
gehoord. 

Ernst 

Serieuzer voor de uitlatingen 
van de premier is de kritiek 
van PvdA-fractievoorzitter Van 
Thijn ... Den Uyl zal het wel 
niet in ernst hebben gemeend,' 
aldus Van Thijn, die er bij 
zei dat zonder afspraken-voor
af een progressief beleid wel 
degelijk gevaar loopt. 

Waarom deze opwinding? Be
gint links er misschien toch 
minder gerust op te worden 
of er wel een kabinet-Den 
Uyl-11 komt? Den Uyl zelf 
hoeft dan niet werkloos te 

WO-kamerlid De Beer 
. . . onderhoudsaftrek 

(Opknapbeurt) 

worden. Hij kan een winkeltje 
in lood en oud ijzer beginnen. 

DeZe uw 

Het gekrakeel over afspraken
vooraf zou trouwens best he
lemaal overbodig kunnen blij
ken. Daar heeft de afgetreden 
KVP-voorzitter De Zeeuw een 
aardige bijdrage aan geleverd. 
Zijn vertrek bracht de KVP 
zo in moeilijkheden dat een 
.. commissie van zeven" moest 
worden ingesteld om te rap
porteren hoe het nu verder 
moest met de KVP. 

In dat rapport staat ook het 

een en ander over de samen
werking met de PvdA ... De 
bestuurbaarheid van ons land 
is niet gediend met een ra
dicaliserende PvdA, met wie 
het voor de KVP, respectieve
lijk het CDA, na de volgende 
verkiezingen onmogelijk zou 
kunnen worden om te rege
ren," zo staat in het KVP
rapport waaraan Andriessen 
heeft meegewerkt. 

Wie weddenschappen heeft 
afgesloten op een langdurige 
oppositierol voor de VVD doet 
er verstandig aan om zich al 
vast in te dekken. 

VVD-kamerlid Scherpenhuizen 
. . . goede zaken 

(De Ruimte) 

Opkn ppremie 

Of u nou voor of tegen gokken 
bent, we kunnen er niet om 
heen. Dat heeft dan te maken 
met de extra subsidiepot 
die staatssecretaris Schaeter 
heeft los gepeuterd voor be
woners die hun eigen huis 
willen opknappen. 

Deze regeling, waarvoor tach
tig miljÓen gulden . beschik
baar is, dreigde een grote 
chaos te worden omdat 
Schaeter wilde tracteren vol
gens het principe: wie het 
eerst komt, het eerst maalt. 

De Tweede Kamer trok net 



op tijd aan de bel en bereikte 
er mee dat er nu geloot zal 
worden als er meer geld wordt 
aangevraagd dan tachtig mil
joen. Als u nu denkt: ik wil 
ook wel een stukje van die 
kluif, dan is dat spijtig want 
de aanvraagtermijn is al weer 
gesloten. 

Veel beter zou het zijn als in 
dit soort kwesties niet met in
gewikkelde en oneerlijke 
subsidieloterijtjes zou worden 
gewerkt, maar als de onder
houdskosten voor eigen-wo
ningbezitters weer op een 
redelijke manier aftrekbaar 

Minister Van Kemenade 
. . . kreeg zijn zin 

(Studieduur) 

· zouden worden gemaakt voor 
de belasting. 

VVD-woordvoerder De Beer 
heeft in de kamer aangekon
digd dat de fractie dit najaar 
een initiatiefvoorstel zal 
maken als de regering blijft 
weigeren de onderhoudsaf
trek opnieuw in te voeren. 

De ruimtelijke ordening begint 
zich onder minister Gruyters 
te ontwikkelen tot een ge- · 
praat in de ruimte. In februari 
van het vorig jaar werd een 
openbare commissieverga-

dering in de Tweede Kamer 
gehouden over een nota van 
Gruijters. Pas ruim een Jaar 
later is over dezelfde nota in 
een gewoon kamerdebat ge
sproken . .. Snelheid schijnt in 
de ruimtelijke ordening niet 
een al te bekend verschijn
sel te zijn," zei VVD-woord
voerder Scherpenhuizen enigs· 
zins verwijtend. 

Ondanks de traagheid die 
deze materie vergezelt deed 
Scherpenhuizen in dit later 
kamerdebat enige goede 
zaken. De minister kwam aan 
zijn dringend verzoek tege-

WO-kamerlid Rietkerk 
... tevreden 

(Buitenlanders) 

moet om de inspraak in de 
ruimtelijke ordening spoedig 
wettelijk te regelen. 

De VVD keerde zich tegen de 
te centralistische aanpak die 
Gruijters voor ogen staat en 
steunde samen met de PvdA 
een motie om de Tweede 
Kamer een flinke vinger in de 
pap te laten houden, planoio
nologische kernbeslissingen 
waarop het ruimtelijk beleid 
wordt gevoerd. 

Minister Van Kemenade heeft 
zijn zin gekregen. De Tweede 

Kamer heeft zijn wetsontwerp 
aanvaard om de studieduur 
op universiteiten en hoge
scholen te bekorten tot vier 
jaar, bij uitzondering vijf jaar 
(met ingang van 1978). 
Dees boekte voor de VVD
fractie een succes met een 
aangenomen motie over de 
samenwerking tussen het 
wetenschappelijk onderwijs 
en het hoger beroepsonder
wijs. Van Kemenade wordt 
door die motie verplicht om 
een stuk op tafel te leggen 
hoe deze twee sectoren van 
het onderwijs beter op elkaar 
kunnen worden afgestemd. 

buiten hun schuld in ons land 
illegaal zijn geworden, moe
ten hiermee uit de wereld 
zijn. De hele kamercommissie, 
inclusief Rietkerk (WO), was 
tevreden met deze oplossing 
van minister Boersma. 

Minister Vorrink heeft haar 
wetsontwerp over drugs ge
produceerd. De handel in ver
dovende middelen wordt 
streng gestraft, het bezit van 
zware middelen ook. Wie 
maximaal dertic aram licht 

Minister Varrink PvdA-kamerlid Van Thijn 
veel bla-bla . . . · was Den Uyl ernstig? 

(Drugs) 

Buitenlanders 

De regering wil buitenlanders 
die illegaal in ons land wer
ken soepeler tegemoet treden. 

Ze moeten kunnen aantonen 
dat ze voor 1 november van 
het afgelopen jaar in ons land 
waren. Een werkgeversverkla
ring is niet nodig voor deze 
mensen. Ook is het niet meer 
nodig om aan te tonen dat 
vanaf 1 november 1973 tot 
1 november 1974 loonbe
lasting en sociale premies zijn 
betaald. 

De problemen met buiten
landse werknemers die vaak 

(Ernst) 

spul voor eigen gebruik heeft 
kan worden gestraft met 500 
gulden boete of hooguit een 
maand gevangenisstraf. 

Vorrink had het gebruik van 
hennepprodukten liever nog 
vrijer willen maken, maar dat 
kan niet omdat ons land een 
internationaal verdrag heeft 
ondertekend dat ook het ge
bruik van lichte verdovende 
middelen verbiedt. Mevrouw 
Vorrink had zich dat ook kun
nen realiseren toen zij twee 
jaar geleden minister werd 
en met veel bla-bla aankon
digde dat zij de wetgeving wel 
eventjes vrij zou maken. 

• 



Boekbespreking door drs. C. H. Jansen 

De toenadering tussen de 
Verenigde Staten en de Sow
jet-Unie die zich de laatste 
jaren aftekent, beperkt zich 
niet tot vraagstukken van be
wapening, eventueel ruimte
vaart en andere zuiver tech
nische aangelegenheden. Be
kend is dat het economisch 
systeem in de Sowjet-Unie 
een wijziging onderging onder 
leiding van de Russische 
econoom Liberman en zijn 
volgelingen, die zich meer dan 
in het verleden gingen richten 
op de .. natuurlijke" en spon
tane mechanismen van de 
economische orde. Maar vol
gens de thans aan de Vrije 
Universiteit in Amsterdam do
cerende Amerikaanse socio
loog prof. Alvin Gouldner is 
er ook nog iets anders gaande. 
In de wereld van de sociolo
gische wetenschap, dus ook 
in de maatschappijen waar
van deze de weerslag vormt, 
is er duidelijk sprake van een 
naar elkaar toegroeien. 

In het onlangs in Nederlandse 
vertaling verschenen boek De 
naderende crisis van de 
Westerse sociologie (uitg. 
Amboboeken, Bilthoven, 41 5 
pag.). zet Gouldner uiteen hoe 
de binnen de Westerse wereld 
overheersende Academische 
sociologie en vooral het func
tionalisme dat in de Verenig
de Staten werd en wordt 
aangehangen, beïnvloed wor
den door marxistische ideeën. 
Niet expliciet, maar door het 
aannemen van zienswijzen die 
overeenkomen met die van 
Marx. 

Met name de belangrijkste 
vertegenwoordiger van de 
functionalistische storming, 
Talcott Parsons, komt bijv. in 
zijn analyse van veranderin
gen in de maatsc.happij tot 
een benadrukken van de be
tekenis van klassestructuren, 
van gevestigde belangen en 
van conflicten binnen de be
staande maatschappelijke 

• 

structuren .. en hij benadrukt 
deze op punten die niet in
trinsiek voortvloeien uit zijn 
theorie van orde", de maat
schappelijke orde die nuttig is 
en blijft ... Hier komt de theorie 
op een beperkte maar duide
lijk waarneembare manier in 
Marxistisch vaarwater". 

Dit wil overigens niet zeggen 
dat Parsons het Sowjet-sy
steem als zodanig accepteert 
of een belangrijke plaats toe
kent in zijn denken. Volgens 
hem zal de .. democratie" het 
uiteindelijk winnen. Gouldner 
zegt dat je dat .alleen kan vol
houden als je de ontwikkeling 
van de technologie buiten be
schouwing laat. 

De neiging om in het vaar
water van Marxistische uit
gangspunten en modellen te 
geraken wordt tegenwoordig 
minder ambivalent en veel 
openlijker uitgedrukt door 
andere functionalisten. Gould-

ner citeert de Amerikaanse 
socioloog Wilbart Moore: 
.. Een deel van Marx' analyse 
was in de verste verte niet 
zo mechanisch en geestloos 
als weleens is afgeschilderd, 
want Marx hield volledig reke
ning met de doelgerichte aard 
van het sociale handelen - en 
niet alleen in zijn theorie van 
revolutionaire verandering". 

Een zelfde ontwikkeling maar 
dan in omgekeerde richting 
constateert Gouldner in Oost
Europa. Het klassieke Marxis
me is in wezen een op ver
andering gerichte, revolutio
naire en crisis-gevoelige so
ciologie en voor veranderin
gen voelen de Sowjet-regeer
ders niets. Stalin heeft ge
tracht aan te tonen dat de 
Marxistische theorie van plot
selinge veranderingen niet 
langer algemeen van toepas
sing is op de Sowjet-maat
schappij en nu de Oosteurope
se landen een hoog industri-
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alisatieniveau bereiken, schij
nen zij volgens Gouldner ook 
een behoefte te vertonen 
aan een theorie die zich richt 
op spontane mechanismen, 
welke leiden tot sociale sta
biliteit en orde. 

..Dit schijnt dan ook een van 
de redenen te zijn voor de op
komst van het .. Lieberma
nisme" in de Sowjet-Unie. 
Het Liebermanisme is een 
theorie over de spontane of 
markt-achtige mechanismen 
die dienstig zijn voor het 
handhaven van economische 
groei en stabiliteit. De een 
of andere versie van functio
nalisme is nodig om socio
logische ondersteuning te ver
schaffen voor zijn economie". 

Wat dan ontstaat is niet een 
neo-Marxisme, maar een 
vorm van .. Academische so
ciologie". Er wordt meer na
druk gelegd op actuele om
standigheden. 

.. Hiermee gepaard gaat een 
meer pragmatische en ook 
meer streng wetenschappe
lijke houding bij Oosteuropese 
sociologen tegenover het 
Marxisme en het Historisch 
Materialisme . . . . men gaat 
het Marxisme steeds meer 
zien als leidraad voor onder
zoek, als onderzoekmodel in 
plaats van als een evidente, 
in zichzelf complete meta
fysica". Deze beweging moet 
men volgens Gouldner niet 
zien als een tegen de partij 
en staat gerichte activiteit. 

..Sterker nog, voorzover ik kon 
beoordelen, wordt een deel 
van de beste sociologie - van 
de meest theoretisch ver
fijnde en empirische strenge 
sociologie - zelfs volgens 
Amerikaanse normen - voort
gebracht door de leden van de 
Communistische Partij". 

Of deze ontwikkeling voort zal 
gaan, kan Gouldner, zomin als 



iemand anders voorzien . .. De 
toekomst van de Oosteuro
pese sociologie is zeer direct
maar niet geheel - verbonden 
met het doorgaan van libera
liserende stromingen binnen 
de Sowjet-Unie, vooral van 
die stromingen die van zich 
hebben laten horen - zij het 
met sterke tegenbewegingen 
sinds het 20e Congres van de 
Russische Communistische 
Partij; zij is ook verbonden 
met het handhaven van be
paalde niveaus van nationale 
zelfstandigheid en politieke 
vrijheid in de landen van het 
Sowjetblok". 

De toenadering van het Ame
rikaanse en Russische systeem 
van maatschappijbeschou
wing gaat uit van twee tegen
over elkaar staande proble
men. ..Beiden voelen zich 
aangetrokken tot een opvat
ting over de maatschappij die 
haa'r ziet als zichzelfhand
havend en zichzelf-coödi
nerend, maar het probleem in 
het Amerikaanse systeem is 
het legitimeren van de toe
name in publiek gezag, en het 
problematische in het geval 
van de Sowjet-Unie is de legi
timering van de afname daar
van . . . . Deze wederzijdse 
interactie en heroriëntatie be
tekent niet noodzakelijkerwijs 
dat ze beide op dezelfde 
plaats zullen eindigen of 
samen komen op één enkel 
model, maar het lijkt waar
schijnlijk dat ze in sommigen 
opzichten dichter bij elkaar 
zullen komen dan ooit te
voren" . 

Tot zover Gouldner, wiens 
boek m.i. eerder te maken 
heeft met de bovengeschetste 
problematiek dan specifiek 
met de crisis van de westerse 
sociologie zoals de titel aan
geeft. Hetgeen het boek niet 
minder belangwekkend maakt, 
zij het in de eerste plaats 
voor sociologen. 

Door onze parlementaire 
redacteur 

De Starfighter krijgt de opvol
ger die hij verdient, de Ame
rikaanse F-16. Het kabinet 
heeft op voorstel van defen
sieminister Vredeling de knoop 
doorgehakt ten gunste van 
het beste toestel dat er is. 

Er is één voorbehoud gemaakt: 
België, Denemarken en Noor
wegen moeten de zelfde keus 
maken als ons land. Zo niet, 
dan komt alles weer op losse 
schroeven te staan en wordt 
de zaak opnieuw bekeken. 
Noorwegen heeft al voor de 
F-16 gekozen, Denemarken 
bestaan bijna geen twijfels 
over, het hangt dus af van 
onze zuiderburen, die ook veel 
sympathie hebben voor het 
Franse gevechtsvliegtuig, de 
Mirage. 

Deze week ging de Belgische 
premier Tindemans op bezoek 
bij president Ford. Als die visi
te dezelfde uitwerking heeft 1 

als het bezoek dat Den Uyl 
twee weken geleden aan het 
Witte Huis bracht. dan komt 
het wel goed. 

Meerderheid 

De keus voor de F-16 is het 
verstandige laatste bedrijf van 
een politieke touwtrekkerij 
die vele, vele maanden de ge
moederen heeft bezig ge
houden. In het parlement zijn 
geen problemen te verwach
ten. De confessionele partijen 
en de WD zullen er met de 
steun van enige kleine partijen 
gemakkelijk voor een meer
derheid zorgen die het kabi
netsbesluit steunt. 

De epiloog zal zich voor
namelijk afspelen tussen de 
PvdA-minister en de fractie 
en de achterban van de PvdA. 
Dat zal nog de nodige span
ningen geven. Want de PvdA 
heeft zich uiterst krijgshaftig 
verzet tegen de F-1 6. Vrede
ling heeft er persoonlijk in 
nauwe samenwerking met 
premier Den Uyl voor gezorgd 

Kabinettrotseert PvdA: 

'lbch deF-16 

MinisterVredeling . . . moedige houding 

dat het kabinet zich nu eens 
een keer niet door de partij
raad van de PvdA laat ver
tellen wat er in dit land moet 
gebeuren. 

Voor Vredeling betekent deze 
moedige houding wel het eind 
van zijn ministerschap. Waar
schijnlijk niet direct, maar de 
PvdA zal het in geen geval 
toestaan dat hij in een even
tueel volgend kabinet-Den Uyl 
een plaats krijgt. 

Olifant 

Wie Vredeling kent, weet dat 
dit hem niets interesseert. 
Hij is het type man van het 
olifantensoort: hij laat zich 
niet omver duwen als hij van 
de juistheid van een beslis-

sing eenmaal overtuigd is. 
Van het wrokkige kabaal in de 
PvdA trekt hij zich dan niets 
aan. Hij voelt zich als minister 
van defensie niet neergezet 
om de rode porceleinkast te 
sparen. 

Als België het niet laat af
weten kan het in de komen
de weken nog leuk toegaan in 
de wedstrijd tussen Vredeling 
en zijn eigen PvdA. Wie het 
duel wint is niet meer van 
belang. Want in de competitie 
is de F-16 al kampioen. Op 
5 juni is er over dit gevecht 
een debat in de Tweede 
Kamer. Dat wordt geen vro
lijke dag voor de PvdA-frac
tie. 

• 



l<i <::recht 

In .. Vrijheid en Democratie" 
van 2 mei lees ik dat inzake 
het kiesrecht voor in het bui
tenland gevestigde Neder
landers de commissie-bui
tenland van de VVD van 
mening is, dat "vooruitlopend 
op een grondwetswijziging 
reeds nu kiesrecht kan wor
den verleend aan in het bui
tenland gevestigde Neder
landers die in overheidsdienst 
zijn of in dienst van de Euro
pese Gemeenschap. 
Voor de eerst bedoelde ca
tegorie zal de regering waar
schijnlijk een voorstel 
doen .... " etc. En de com
missie-buitenland wil vervol
gens dat de VVD-fractie bij 
de behandeling van zo'n re
geringsvoorstel een motie zal 
indienen om ook de tweede 

· categorie het kiesrecht te 
geven. 

Mag ik dringend bepleiten dat 
zo'n motie achterwege blijft? 
In het buitenland gevestigde 
Nederlanders die in over
heidsdienst zijn, worden door 
diezelfde overheid betaald; 
een rechtstreeks .. taxation", 
die het nu reeds jarenlang 
ontbreken van het (actief) 
kiesrecht ( "representation") 
tot een aanfluiting van vrijheid 
en democratie maakt. 
Nederlanders in dienst van de 
Europese Gemeenschappen 
verkeren in een fundamenteel 
andere situatie: belastingvrije 
inkomens, betaald door een 
soort s~pranationale autoriteit, 
die uit nationale bijdragen 
van lidstaten wordt gefinan
cieerd. Niet dat ik die tweede 
categorie het kiesrecht niet 
gun; het zou echter betreu
renswaardig zijn, als de sim
pele zaak van de eerste ca
tegorie opnieuw schipbreuk 
zou lijden door juridische 
complicaties rond de tweede. 

DR. J. LUBBERS, 
Oslo 

Vonhoff 

In zijn rede te Goes heeft 
Vonhoff gepleit voor een ope
ning naar de tolerante krach
ten in de PvdA. Het weekblad 
"Accent" geeft de volgende 
samenvatting van zijn betoog: 
.. Mensen als V.d. Stoel lever 
je toch niet uit aan de radi
cale socialisten". Naar mijn 
mening een goede samenvat
ting, omdat Vonhoff stelt dat 
de tolerante socialisten bij ge
brek aan alternatief aan de 
radicalen uitg_eleverd worden. 
Deze uitlevering is echter al 
een feit en daar kan de uit
gestoken helpende hand van 
Vonhoff niets meer aan ver
anderen. 
Immers de leidinggevende 
tolerante socialisten hebben 
door gebrek aan moed ver
zuimd hun tolerante achter
ban te mobiliseren om een 
eind te maken aan de over
heersing door de radicale so
cialisten in hun' partij. Het re
sultaat van dit verzuim heeft 
men op het laatste PvdA
congres kunnen zien. 

Voor de VVD is thans alleen 
de vraag van belang of de 
VVD aan de tolerante leden 
en kiezers van de PvdA een 
alternatief kan bieden. Hoofd
bestuur en fracties voeren 
thans naar mijn mening een 
beleid dat teleurgestelde 
PvdA-aanhangers een alter
natie~ biedt. 
Ik vind het daarom bijzonder 
jammer dat de heren Von
hoff es. door deze discussie 
het beleid van hoofdbestuur 
en frakties doorkruisen. Kun
nen de heren deze discussie 
niet staken tot na de volgende 
lierkiezingen? Op het ogenblik 
is het opvoeren van het leden
tal belangrijker dan het 
voeren van discussies, welke 
tot geen enkel resultaat lei
den. 

J. D. CLEMENTS, 
Zaandam 

Rodevakbond 

.. Het is een fictie om te den
ken dat men als VVD-er in
vloed kan uitoefenen in de 
industriebond NVV of in de 
ABOP .... ". Deze woorden 
wil ik graag nog eens citeren 
uit het pleidooi van de heer 
A. de Vries, Delft, want ze zijn 
mij uit het hart gegrepen. 
Men wil een tegenwicht vor
men. Men wil iets afremmen 
en dat doet men misschien 
ook wel. Maar juist daardoor 
verleent men nog meer steun 
aan de rode vakbond. 
De meewerkende VVD-er 
geeft de vakbond een sterk 
argument in handen om aan 
te tonen hoe democratisch 
alles wel gaat. Zo vormt de 
.. rem" juist het voornaamste 
middel om te zorgen dat het 
voertuig veilig de helling kan 
afdalen. Maar reken erop dat 
de voerman de remmen bui
ten werking zal stellen, zodra 
hij zijn doel heeft bereikt I 
En onderhand blijft men mee
helpen de rode gelederen te 
versterken. Laat men zichzelf 
hieromtrent geen zand in de 
ogen strooien. 

Wat doen we dan wel? Voor 
iedereen die in overheids
dienst is, inclusief onderwij
zend schoolpersoneel, is het 
~mbtenarencentrum in Den 
Haag de overkoepelende vak
centrale op zuiver neutrale 
basis. Hierin zijn die vakbon
den georganiseerd die niet 
gekleurd zijn of willen zijn. 
Voor onderwijsmensen is dit 
o.a. de Alg. Ver. v: Leer
krachten. 
Voor andere VVD-ers lijkt het 
initiatief van de heer P. de 
Haan, Eug. Prévinaireweg 18, 
Nieuw-Vennep een goede 
eerste stap. Maar de weg zal 
lang en moeilijk zijn. Men 
moet bereid zijn zich ervoor 
in te zetten. 

H. J. HENDRIKSEN, 
Bussum 

0 

Zoals uit diverse publicaties 
blijkt, wil he·t kabinet Den 
Uyl extra een 1 0 % heffing 
gaan leggen op de z.g. over
winsten. Winsten dus, die 
na aftrek van de 48 % ven
nootschapsbelasting overblij
ven en voor een groot ge
deelte in de bedrijven worden 
gehouden. Dit levert de Staat 
een extra opbrengst op van 
plusminus f 500 miljoen 
waar de vakbeweging al bij 
voorbaat een claim oplegt om 
hun invloed in de bedrijven te 
verstevigen. 
Los nog van het feit dat veel 
bedrijven moeite hebben om 
het hoofd boven water te hou
den, laatstaan dat er van 
" overwinsten" sprake kan zijn, 
moeten wij ons goed realise
ren wat de resultaten van de
ze afroming in de praktijk zul
len gaan betekenen. Een nog 
slechter ondernemersklimaat, 
dus minder investeringen, be
drijfssluitingen en uiteindelijk 
een nog grotere werkloosheid. 
Dit is dan het "andere beleid" 
dat oppositieleider Den Uyl 
ons jaren lang heeft beloofd. 
Nu, anders is het inderdaad, 
daar is geen twijfel over mo
gelijk. Maar was het soms een 
vooruitziende blik dat Den Uyl 
ons toen nooit een .. beter be
leid" heeft toegezegd? 
J. VAN GEENHUIZEN, Den 

. Helder 

Europese zaak 

Frankrijk probeert zijn Mirage
vliegtuig aan ons te ver
kopen. Voor de eerste keer 
heeft Nederland de kans 
Frankrijk onder druk te zetten 
en of de Mirage te weigeren 
uit protest dat Frankrijk de 
Europese samenwerking op 
de lange baan schuift betref
fende het schoonmaken van 
de Rijn, of de Mirage te 
kopen (bij niet te groot prijs
verschil met de F 16) op voor-
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waarde dat Frankrijk direct 
begint met het Rijnproject. 
Het verbaast mij dat geen po
liticus tot dusverre deze troef 
probeert uitgespeeld te krij
gen, terwijl n.b. Nederland in 
de vier betrokken lànden hier 
eens werkelijk grote invloed 
heeft. Als de Mirage een Euro
pese zaak is, dan is de Rijn 
dat niet minder. 

J. SCHELLEKENS, 
Riethoven 

Welzijnszo g 

Mevrouw Van Someren ver
telde ons laatst in Breda, dat 
de liberalen te lang hebben 
geslapen. Zij was blij dat de 
VVD eindelijk bezig is wakker 
te worden. Wij denken echter 
dat onze partij nog flink snurkt 
als het gaat om de welzijns
zorg. Welzijnszorg is het op
lossen van problemen waar
mee mensen en groepen van 
mensen worstelen. Dat ge
beurt door beroepskrachten 
en vrijwilligers die inspringen 
waar deze mensen zelf geen 
oplossing kunnen vinden. 

Het welzijn heeft te maken 
met maatschappelijk werk en 
de geestelijke- en lichamelijke 
gezondheidszorg. Vooral het 
maatschappelijk werk waar
onder alle samenlevingsop
bouworganen, regionale wel
zijnsstichtingen e.d. vallen, 
verdient onze speciale aan
dacht. De WD slaapt, maar 
er zijn vele liberale ,.werkers 
in het veld", die met hun ogen 
wijd open zien wat er aan het 
gebeuren is. 

Bij hen leeft de indruk dat 
alleen de progressieven de 
welzijnsproblemen willen aan
pakken. Ook de confessionele 
partijen hebben vanouds vat 
op het beleid door de banden 
van de kerk met het welzijns
werk. 
Wij staan langs de kant en 
zeggen meestal niet meer 
dan: .. Kan het niet wat zui-

niger"? Hoe langer hoe meer 
nemen de burgers deel aan 
het beleid dat de overheid 
gaat voeren. Tot nu toe heb
ben wij zo weinig hierin mee
gewerkt dat wij de achter
gronden van tal van proble
men onvoldoende kennen. · 
Het is hoog tijd dat wij met 
elkaar een liberale visie en 
aanpak gaan ontwikkelen. 
Niet alleen voor de werkers 
in het veld, maar ook voor de 
vele bestuurders op elk be
stuursniveau is het brood
nodig dat zij zich gesteund 
weten door de partij en haar 
mening. 

J. DE BONDT, 
MEVR. M. VAN DEN 
BROEK-LAMAN TRIP, 

H. VARENHORST 
Ede-Doetinchem 

S .Je!· "'tto •• stop 
De studentenstops mogen 
niet zomaar blijvend worden 
gemaakt. Niet alleen de VVD, 
maar ook de meeste andere 
partijen hebben hiertegen be
zwaar. Staatssecretaris Klein 
heeft voorgesteld om de in
schrijving van studenten 
nog drie jaar te besnoeren. 

De VVD heeft hierover gezegd 
dat een tijdelijke maatregel 
niet geschikt is om dit soort 
ingrijpende beslissingen te 
nemen. De zaak moet maar 
eens grondig in de kamer 
worden besproken, aldus de 
VVD-fractie. 
Met het vooruitzicht van tien
duizenden werkloze academi
ci is dat hoog tijd. 
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Algemene Vergadering 
31 mei 

Overleg tussen hoofdbestuur, 
de commissie-van der Vliet en 
de Vereniging van Stanten- en 
Raadsleden heeft ertoe geleid, 
dat het hoofdbestuur, de heer 
dr. P. G. van de Vliet zelf 
en het bestuur van de Vereni
ging van Staten- en Raads
leden de Algemene Vergade
ring adviseren artikel 9 lid 1 
en lid 2 van het reglement op 
de kandidaatstelling voor 
leden van de Eerste Kamer als 
volgt vast te stellen: 

Artikel9.1 
Na de eventuele schrapping inge
volge artikel 8 maken de Staten
fracties, gelet op de ingevolge ar
tikel 7 voorgestelde lijst, de lijsten 
op die zullen worden ingediend in de 
provincies of groepen van provin
cies waar de verkiezing zal worden 
gehouden; zij brengen deze lijsten 
terstond ter kennis van het hoofd
bestuur dan wel van de in artikel 
9.2. bedoelde commissie alsmede 
van de andere Statenfracties. 

Artikel 9.2 
Het hoofdbestuur dan wel een door 
het hoofdbestuur aangewezen com
missie geeft de Statenfracties tijdig 
voordien advies over het aantal in 
te dienen lijsten, lijstverbinding en 
meest gewenste stemverdeling, met 
als uitsluitend doel dat de verkiezing 
van een zo groot mogelijk aantal 
kandiaten wordt nagestreefd. 

Deze teksten zijn vrijwel ge
lijk aan het oorspronkelijke 
amendement-Hengelo. Niet 
alle leden van de commissie
van de Vliet blijken het met 
de redactie eens te zijn. 

Haarlem 
Bij de publicatie van de inge
diende amendementen in 
Vrijheid en Democratie van 2 
mei jl. is abusievelijk verzuimd 
te vermelden dat de amende
menten 12a, 12b, 12c, 14a, 
14b, 14c,24a,24b,37a,43a 
en 45a zijn ingediend door de 
afdeling Haarlem. 



AMERSFOORT- Op 3 juni 
spreekt partijvoorzitter mr. 
Korthals Altes voor afd. 
Amersfoort. Aanvang 20.00 
uur, Hotel Monopole. 

AMSTERDAM -Op 30 mei 
spreekt mr. H. Koning (lid 
Tw.K.) voor WO-leden van 
Concertgebouw-Vondelpark
buurt over Binnengemeente
lijke decentralisatie. Obrecht
huis, aanvang 20.00 uur. 

Het bureau van afd. Amster
dam, Vondelstraat 60, is 
wegens vakantie van 9 juni 
t/m 4 juli gesloten. 

ARNHEM- Op 3 juni spreekt 
mr. J. Rietkerk (lid Tw.K.) 
op een WO-café van afd. 
Arnhem. Aanvang 17.30 uur, 
Hotel Haarhuis. 

AXEL - Secr. van afd. Axel 
is geworden: Th. van Haelst, 
Dorpsplein 2, Zuiddorpe 
(01156-215). 

DELFT - Op 9 juni spreekt 
mr. Berkhouwer (lid Tw.K. en 
oud-voorz. Europees Parle
ment) voor afd. Delft. Tref
centrum, Phoenixstraat 66, 
Delft. 

DEVENTER -Tot voorz. van 
ondercentrale Deventer is ge
kozen mr. W. Warmerdam. 
Secr. is L.Pentermann, De 
Nieuwe Aanleg, Diepenveen 
(05709 - 1929). 

• radio 
Radio-uitzending van de VVD: 
donderdag 5 juni. van 18.20-
18.30 uur, over de zender Hil
versum 11 (298 m). 

VVD van A tot Z 
DIEMEN- Secr. van afd. Die
men is geworden J. Pronker, 
Postbus 98, Diemen (020 -
940245). 

DOORN - Op 2 juni spreekt 
mr. Berkhouwer voor afd. 
Cothen, Doorn, L11ngbroek, 
Leersum, Maarn/Maarsber
gen, en Wijk bij Duurstede, 
over liberaal regeringsbeleid 
voor een gezonde samenle
ving. Hotel Smit, Doorn. 

DRUTEN - De secr. van afd. 
Druten, Th. Peterse, is ver
huisd naar: Kennedystraat 1. 
Horssen-6909. 

EDE - Op 9 juni openbaar 
debat met A. Ploeg, VVD
defensie:>pecialist in de Twee
de Kamer en Leon Wecken, 
directeur Studiecentrum Vre
desvraagstukken aan de Nij
meegse Universiteit. Onder
werp: Actuele defensiepolitiek. 
De Reehorst, Bennakomse
weg 24, Ede. Aanl{ang 20.00 
uur. 

ENSCHEDE - Drs. 0. Dees 
(lid Tw.K.) spreekt voor afd. 
Enschede op 30 mei. Café
restaurant A.B., Gronal.lsestr. 
1 00. Aanvang 20.00 uur. 

's-GRAVENZANDE-Wegens 
ziekte van secr. Kemeling 
moet de correspondentie wor
den gericht aan de tweede 
secr. mevr. S. Udo-Eenink, 
Gravin Machteldplantsoen 37, 
· s-G ravenzande. 

HAARLEM - Op 2 juni 
spreekt mevr. drs. N. Smit
Kroes (lid Tw.K.) over de mid
denschool voor afd. Haarlem. 
Aanvang 20.1 5 uur. Lion d'or. 
Kruisweg. 

HELMOND- 2 juni vergade
ring van afd. Helman in de 
Nar, Steenweg 12. Drs. 0. 
Dees spreekt over de liberale 
oppositie. Aanvang 20.30 u. 

Rietkerk (lid Tvy.K.) spreekt op 
6 juni op het ,.Broodje VVD" 
van afd. Hengelo. De Cirkel. 
aanvang 18.00 uur. 

's-HERTOGENBOSCH- Op 
9 juni spreekt L. de Beer 
(lid Tw.K.) voor afd. 's-Her
togenbosch. Hotel Royal, 
Visstraat 26.28. Aanvang 
20.15 uur. 

JOVD-NIEUWS 

HOEVELAKEN - Secr. van 
afd. Hoevelaken is geworden: 
T. Koning, Elzenlaan 2, Hoe
velaken. (03495- 521 8). 

HOOGWOUD-OPMEER 
Secr. van afd. Hoogwoud
Opmeer is geworden: mevr. 
T. Slier-de Jager, P. Merius
straat 103, Opmeer. 

• De voor 6 juni geplande avond van de 
JOVD-afdeling Zuidlaren e.o. is afgelast. In 
plaats daarvan komt een avond op 13 juni in 
,.Sprookjeshof', aanvang 20.00 uur. 
Jhr. mr. M. L. de Brauw zal een inleiding 
houden met als thema: Is er politieke ruimte binnen 
het gebied van het confessionele midden? 

• Het zomercongreswordt 21 en 22 juni gehouden 
in de jeugdherberg ,.Stania State", Ringersweg 98 
te Oenkerk (bij Leeuwarden). Het thema van dit 
congres zal zijn: de inkomens- en vermogenspolitiek. 
Door het hoofdbestuur is een commissie ingesteld 
om een resolutie op te stellen die op het congres 
ter sprake komt. 

• Momenteel is in oprichting een JOVD-afdeling 
Midden-Limburg. Zaterdag 31 mei a.s. zal de 
oprichtingsvergadering plaatsvinden. Inlichtingen 
over plaats en tijdstip zijn te verkrijgen bij Hans 
Mathijsen, Maasstraat 9, Weert, tel. 04950 - 22570. 
Leden, donateurs en belangstellenden kunnen 
zich eveneens bij hem opgeven. 

• In West-Noord-Brabant worden op het ogenblik 
pogingen ondernomen een afdeling Oudenbosch e.o. 
van de grond te krijgen. 
Leden, donateurs en belangstellenden kunnen zich 
aanmelden bij mej. P. ten Broek, Tibeertlaan 1, 
Oudenbosch, tel. 01652- 3516. 

Leden voor deze afdelingen en voor alle andere 
kunnen zich vanzelfsprekend ook altijd opgeven bij 
het Algemeen Secretariaat van de JOVD, Antwoord
nummer 44, Ede, tel. 08380- 191.42/16295. 

• In Vrijheid en Democratie van 16 mei staat onder 
het hoofdje JOVD-nieuws, dat de 0'66-er Ed Nijpels 
een spreekbeurt zal vervullen voor de JOVD afd. 
Utrecht. Het gaat hier echter om de voorzitter 
van de JOVD en zoals bekend is hij lid van de WO 
en geen lid van D'66. 



ANGEDIJK- Secr. van afd. 
angedijk is geworden: P. 
emeins, Populierenlaan 26, 
uid-Scharwoude. 

GE en HOGE ZWALUWE 
Na het aftreden van het 

estuur van de afd. neemt een 
arkgroep onder voorzitter

ehap van P. van Houwelin
en de bestuurstaken waar. 
eer. is J. Voltman, Vogel
traat 49, Hoge Zwaluwe 
01684- 967). 

EPPEL - Het Tweede Ka
erlid en hoofdbestuurslid, A. 

venhuis, is verhuisd naar 
incent van Goghlaan 6, 
appel. 

EERKERK- Secr. van afd. 
eerkerk is geworden: J. Sap, 
et Bos 5, Meerkerk. 

IOCELBURG - Mr. dr. C. 
erkhouwer(lidTw.K. en oud
oorz. Europees Parlement) 
oudtop 27 juni een inleiding 
oor afd. Middelburg. 

IEUWEGEIN - Afd. Nieu
egein houdt op 4 juni leden

erg. in De Lantaern, Utrecht
estraatweg. Jutphaas. Aan-
ang 20.00 uur. · 

IJMEGEN - De politieke 
refavond van afd. Nijmegen 
orden gehouden op 1 9 juni. 

LST - Secr./penningm. van 

fd. Olst is geworden: F. J. 
choterman, Benedendijk 18, 
lst. (05708- 1427). 

UTTE (N.Br.) - W. Emke, 
osweg 7, Putte ' (N.Br.) is 
eer. van deze afd. geworden. 

~IETJERKSTERADEEL 
eer. van afd. Tietjerkstera
eel is geworden mevr. E. 
uinstra-Ringnalda, Reidfjild 
9. Tietjerksteradeel. 

INKEVEEN-WAVERVEEN 
Secr. van afd. Vinkeveen-

Kopij voor deze 
rubriek in het volgend 
nummer dient de 
redactie bereikt te 
hebben op dinsdag 
3 juni. Adres: 

Redactie Vrijheid en 
Democratie, Pieter de 
Hooghlaan 87, 
Hilversum. 

Waverveen is geworden mevr. 
N. Weseman-d'Huij. Baarn
brugse Zuwe 130, Vinkeveen. 
(02972 - 1419). 

WASSENAAR - Op 5 juni 
spreekt partijvoorzitter Kort
hals Altes voor afd. Wasse
naar. Aanvang 20.1 5 uur, 
Schaapskooi. DuinreiL 

WEST-FRIESLAND - Het 
nieuwe bestuur van onder
centr. West-Friesland is als 
volgt samengesteld; Voorz. 
R. Middelburg; secr. G. van 
der Meer, Boomgaarden 37, 
Blokker (02292 - 2340); pen
ningm. J. Verbrugge. 

ZALTBOMMEL -Op 2 juni 
spreekt L. de Beer (lid Tw.K.) 
voor afd. Zaltbommel over 
,,Liberaal Woningbouwbeleid". 
Aanvang 20.00 uur, Sociëteit 
.. De Verdraagzaamheid", 
Waalkade 6. 

ZEEVANG - Secr. van afd. 
Zeevang is geworden mevr. 
G. Hofstraat, Voorkamp 7, 
Beets (Zeevang). 

ZWITSERLAND Flnadvisa S.A. Genève 

92, Rue du Rhöne, tel. 214718/284667, biedt aan in ex
clusieve plaatsen als Gstaad, Chäteau d' Oex, Viiiars 
Montana-Crans, Ovronnaz, Lugano etc. luxueuze en 
prachtig gesitueerde appartementen met open haard, 
grote balkons etc. 
Vanaf 60.000 tot 450.000 Sw. Frs. 
Koopvergunning voor buitenlanders en hypotheek aan
wezig. 

Informatie : VAN DE POL & PARTNERS 
Landgoed " Groot Spriel" , Garderanseweg 150, Putten
(Gid.) - Telefoon tijdens kantooruren 03418 - 3705; 
na 18.00 uur 03418 - 3392 of 05200 - 12847 

ADVIESBUREAU 
BRUSSELERS & CO. B.V. 
PENSIOENADVISEURS 

Adviezen tegen honorarium op basis van uren en overhead
kosten. 

N.Z. Voorburgwal 148 - AMSTERDAM - Telefoon: 
020 - 248501 en 248641 . 

Directie; P. M . Brusselers 
H. Stenvers 

1"\ 
"\I 

Dick Stradmeijer bv 
Makelaars taxateurs o.g. 

Apollolaan 88a Amsterdam 
Tel : 020/732266, 798144 en 798255 

Telex Strad NL 14536 

Gespecialiseerd 
in kantoren 

en bedrijfsobjecten 



MAKELAARSKANTOOR ELZENAAR & CO. 
Apeldoornselaan 189-199 te 's-Gravenhage, telefoon 
60.48.07 beheert voor cliënten door geheel Nederland 
hun huizenbezit te 's-Gravenhage en omstreken. 
Wij verzorgen de huurincasso, onderhoud der huizen, 
besprekingen met Gemeentelijke instanties, zoals 
Bouw- & Woningtoezicht, Huuradviescommissie, Wijk 
& Woningverbetering , etc. 
Neemt u eens kontakt met ons op ! 

GELD-THUIS-SERVICE------, 
Alle bedragen, wettelijk tarief. eigen termijnkeuze 
Enkele voorbeelden: 
Privélening : 
f 2.500,-30mnd.f108.
f 5.000,-42 mnd. f 161 ,
f 8.500,-54mnd.f221 .
/15.000,-60mnd.f355,-

Woonverbetering : 
f 5.000,- 60 mnd. f 125,
f10.000,-72mnd.f212,
f 15.000,-96 mnd./260,-

2e hypotheken: 
/10.000,- 60mnd.f267 ,
/20.000,-120mnd.f351 ,
f40.000,-120mnd.f701 ,-

Geen behandelingskosten 
Doealsvelenvooru : 
Bel 03410-14423 - 16710 

JANSENS K'REDIETKANTOOR 
Van Goorsweg 3. Hierden 
Kantooruren: 's morgens van 10.00 - 20.00 uur 's avonds 

GEMAKKELIJK LEVEN 
EN GERIEFLIJK WONEN 
op eerste stand te Ede. 

TE KOOP 
ZONNEFLAT (2e woonlaag) met blijvend vrij uitzicht. 
Indel ing : ruime betimmerde hal , zitkamer, slaapkamer, eet
slaap- of werkkamer, grote bergruimte, veel kasten, C.V. en . 
7 m balkon op de zon, nabij winkels, brievenbus, bushalte, 
bos en heide. Koopsom f 75.000,- k.k. 
Mogelijkheid tot aankoop van onderliggende garage. 
Spoedig leeg te aanvaarden. 

Inlichtingen : H. van Laar, Makelaar in Onroerende Goederen, 
Stationsweg 76, Ede. Te+efoon 08380 - 11000 en -10386. 

KESTEREN 
het hart van de Betuwe, centraal voor het hele land met 
zeer goede verbindingen. Over enkele weken wordt gestart 
met de bouw van 8 stuks prachtige en luxe 

HERENHUIZEN, twee onder één kap 
lnd. beneden : hal met toilet en open trappehuis naar twee 
verdiepingen, grote L-kamer, luxe keuken . Boven : 3 grote 
slaapkamers, badkamer met ligbad en tweede w.c. Tweede 
verd .: grote slaap- of hobbyruimte en bergzolder. Het 
geheel met e.v. en garage, Deze woningen worden gega
randeerd zeer solide gebouwd en komen in het centrum 
van het dorp. 
Kooppr., vrij op naam, dus incl. alle kosten, f 130.000,-. 
Inlichtingen : D. C. VAN RAVESTIJN JR., makelaar in onr. 
goederen, - Spoorstraat 45, Kesteren . - Tel. 08886-1475 

v.v.d. is voor eigen-wonfng-hezit 
WiJ ook! 

Wij verkopen huizen in MUIDEN en MUIDER
BERG twee leuke plaatsjes aan de rand van het 
Gooi . Aan de oever van het IJsseJmeer bieden ze 
volop groen en liggen toch slechts 15 km (ten 
zuiden) van Amsterdam. Misschien is hier ook 
voor U een passend huis te vinden : vanaf 
f 120.000,- is er vrije vestiging , 
Komt U eens vrijblijvend een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 

Ook op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 

Fraaie villa aan de 
. BERNARD ZWEERSKADE 

te Amsterdam 

Bevattende 10 kamers waarvan 3 kamers op de parterre 
of L-vormige woonsuite, groot ca. 70 m2, open haard, 
moderne keuken, e.v. gas, garage, kad . opp. 525 m2. 
Erfpachtscanon afgekocht tot 2002. Koopprijs nader over
een te komen. 

Nadere inlichtingen bij de Makelaar o.g. 

Z. DEEN IK & ZN .. B.V. 
Reguliersgracht 57 - Amsterdam - telefoon 020-223505 

HUMMELO 

Temidden der bossen: een tot buitenverblijf verbouwde 
boerderij op een terrein van 2,4 ha, fraaie aanplant, 
eventueel weide voor paarden en groot zwembad . 

Prijs f 210.000,- k.k. 

BENNINK'S LANDERIJEN BUREAU 

GORSSEL 
Telefoon 05759-1455 (b.g.g . -1771) 

Makelaars o.g . Leden N.B.M. 

In het prachtige land van Maas en Waal, in de landelijk, nabij 
de waal gelegen plaatsen DREUMEL en WAMEL 
zal spoedig aangevangen worden met de bouw van zeer gun
stig gesitueerde 

LUXE HALFVRIJSTAANDE SEMI-BUNGALOWS 
met garage/berging 

De bungalows worden op een zeer degelijke manier gebouwd en 
voorzien , i.v.m. het uit$1uiten van kol)taktgeluid , van een anker-
loze spouwmuur. . 
lnd.: ruime praktische woonkamer 37 m2, open keuken , hal met 
vide, werkkast en toilet. 
Verd.: 3 ruime slaapkamers, badkamer met ligbad e.1 e.v. ruimte. 
Koopsommen v.a. f 93.850,- v.o.n. Geen doorberekening van 
bouwkostenstijging, renteverlies. Geen makelaarskosten. 

Inl.: Makelaarskantoor o.g. LOMAK B.V. 
Stationsstraat 14, Tiel , telefoon 03440-8275. 
Sportlaan 7, Beneden-Leeuwen, telef. 08879 - 1714, b.g.g. -221'1. 



. 13ot& eJz ?JompafjlWT/Jr::, 6v 
Bolle en Compagnons B.V. 
Gebouw Aurora, Stadhouderskade 2 
Amsterdam 1 013 

Tel. 020-185656 

in rotterdam 
te huurkantoorruimte 
vanaf300m2 tot 30.000m2 
• 21 kantoorverdiepingen met een verhuurbare, 

kolomvrije oppervlakte van 1395 tot 1454 m2 . 

• 8 zeer snelle, door een computer bestuurde 
liften en een goederenlift. 

• Volledige air-<:onditioning . 
• Verlaagde plafonds voorzien van lichtarmaturen. 
• Gevels uitgevoerd in Italiaans travertin 

marmer en speciaal zonwerend glas. 
• Speciale parkeergarage 800 plaatsen . 
Ligging : Direkte vierbaans aansluiting op de 
"Ruit" rond Rotterdam. Di rekte verbinding met 
tram naar Centraal Station . 

JONES LANG WOOTTON B.V. 
Rotterdam Westblaak 1 09 

Tel. 010-147477 
Amsterdam J.W. Brouwersplein 25 

Tel. 020-764956 

JDNIS LANG 
wrn•rn 

:· ... ~ ~"-·~ .. r_~r~~~'f"?~~'-~ ,._, · .. .- :. ·- . ,-, - . . , -'2·a'; ; ;>·.> . . . 
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vrijheid en democratie 
• De redactie van 
Vrijheid en Democratie 
is gevestigd te 
Hilversum, Pieter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur is de-
heer Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070- 614121). Voor 
adreswij~igingen etc. 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b.v., postbus 20 
te Zandvoort, 
telefoon 02507- 4745. 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeen secre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag, 
Koninginnegracht 57, 
telefoon 070- 614121. 
Postrekening: 67880 ten 
name van algemeen 
se.:;retaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 

• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon 070 - 614911. 

Debat over de aanschaf van de 
F 16 pag. 4 

Surinaamse volk niet onder één 
vlag pag. 5 

Kettingen en tralies zijn uit de 
tijd pag. 7 

Interview met 
LSVN-presi
dent Vaders 
pag. 11 

Kamerjournaal pag. 12 

Persoonlijke 
bemoeienis 
van Ford met 
het Midden
Oosten 
pag. 14 

Vreeuwendag in Utrecht 
pag. 15 

Besluiten van buitengewone 
algemene vergadering pag. 17 

Min opinie 
is .... 
pag. 18 

Boekbesprekingen pag. 19 

WD van A-Z pag.20 



Het politieke spel 
De PvdA is het helemaal niet eens met de 
aanschaf van de F-1 6, maar heeft er geen 
kabinetscrisis voor over gehad. De partij 
werkt. met een socialistische minister
president en een socialistische minister van 
defensie, mee aan een besluit waar zij 
duidelijk niet achter staat. 

De WD is het van harte eens met de aan
schaf van de F-16. Maar zij zou daar tégen 
gestemd hebben, als zij door steun aan een 
harde PvdA-motie de val van het kabinet 
had kunnen bereiken. 

Men noemt dat: het politieke spel. Een spel 
dat in ons parlement zo vaak wordt ge
speeld. Herhaaldelijk is het bijvoorbeeld de 
afgelopen jaren voorgekomen dat KVP en 
ARP tegen WO-moties hebben gestemd, 
met de zakelijke inhoud waarvan zij het 
volledig eens waren. Zij waren tegen, om
dat de spelregels niet toestonden vóór te 
zijn. 

Met dat al dreigt bij de welwillende toe
schouwer een irritatie te ontstaan, die be
denkelijke kanten heeft. De geloofwaardig
heid van de politiek is in het geding - en 
dat is schadelijk voor onze parlementaire 
democratie. 

Wiegels opzet om de PvdA danig in verle
genheid te brengen is gelukt. Dat is zonder 
meer een politiek succes. Toch lijkt het ver
standig niet te veel naar het nu toegepaste 
middel te grijpen. De WD is een in alle 
opzichten duidelijke partJj, men weet pre

. ei es wat men aan haar heeft. Die duidelijk-
heid zou aangetast kunnen worden als wij 
mee gaan doen aan het spelletje: zeggen 
dat je vóór bent, maar tegen stemmen. 

Landsbelang 
Wiegels aankondiging heeft overigens niet 
alleen de PvdA in verwarring gebracht. Zij 
heeft ook de AR-voorman Aantjes tot het 
uiterste geprikkeld. 

Aantjes was zéér boos. Hij beschuldigde de 
WD er zelfs van op onverantwoordelijke 
wijze om te springen met het landsbelang: 
misschien zou door steun van de WD aan 
een PvdA-motie de F-16 niet worden aan
geschaft en dat zou een onaanvaardbare 
verzwakking van de defensie inhouden. 

Een kleine correctie lijkt op zijn plaats: de F-
1 6 was reeds gekocht, het contract was al 
getekend. Zelfs als het kabinet gevallen zou 
zijn, zou de koop van de F-1 6 zijn doorge
gaan. De enige voorwaarde in het contract 
was dat ook België mee zou moeten doen. 
De Kamer had minister Vredeling en mét 
hem wellicht het hele kabinet naar huis 

ARP-fractievoorzitter Aantjes . .. zeer boos .•. 

kunnen sturen. Maar zij kon niet meer de 
Nederlandse handtekening onder het con
tract uitpoetsen. 

Aantjes heeft met zijn boosheid nog eens 
aangetoond hoezeer hij met hart en ziel ver
knocht is aan het kabinet-Den Uyl. Want 
ook hij is vóór de aanschaf van de F-16. 
Evenals de WD wil hij er veel liever 1 02 
dan 84 kopen. 

Maar dat betekent natuurlijk niet dat hij 
vóór een WO-motie stemt, waarin om de 
aanschaf van 1 02 toestellen wordt ge
vraagd. Daarvoor is hij te boos. Trouwens, 
het zou ook niet in het spel passen. 

• 

~ Ph.C.IaC~ 



Het bluffen om de F-16 is 
voorbij. Na een kamerdebat 
dat tot diep in de nacht duurde 
is het .. grootste schijngevecht" 
van het jaar met een sisser 
afgelopen. 
De onbetwiste winnaar is 
defensieministerVredeling. Hij 
kreeg zijn eigen PvdA plat, 
ook al meent die zelfde PvdA 
dat ze het toch maar knap 
heeft gered. 
In de dagen voorafgaand aan 
het kamerdebat werd het poli
tieke spel zo hoog gespeeld 
dat de· kiezers op de grond het 
schouwspel 

nauwelijks nog 
konden volgen. Daarom 
hier enige uitleg over de 
werkelijke bedoelingen 
van de hoofdrolspelers. 
Minister Vredeling. Hij heeft 
84 gevechtsvliegtuigen van 
het type F-1 6 besteld, met 
een optie op nog eens 18 
toestellen. Let wel: die 18 
straaljagers zijn dus niet be
steld. 

De PvdA-fraètie. Deze groot
ste regeringspartij wil de F-16 
helemaal niet. Enige squadrons 
sportvliegtuigen, uitgerust met 
katapulten en propjesschie
ters, zijn volgens de PvdA goed 
genoeg als opvolger van de 
Starfighter. 

WO, KVP, ARP, CHU en 
DS'70. Deze vijf partijen wil
len zich niet aan de Navo
verplichtingen onttrekken. De 
Starfighter moet een volwaar
dige opvolger krijgen, en .... 
102 toestellen is het minimaal 
vereiste aantal. 

Front 
Als iedereen zich aan zijn 
eigen opvattingen had gehou
den, dan was de afloop duide
lijk geweest. Er was een 
motie-Ploeg om nu 1 02 toe
stellen te kopen. Die WO
motie had zakelijk een meer
derheid, maar dat zou de val 

Bluf 
omdeF-16 

Door onze parlementaire 

redacteur 

van het kabinet hebben be
tekend.Het gesloten front van 
de vijf regeringspartijen van 
weleer kwam er dus niet. Dat 
zou immers al te mooi hebben 
aangetoond dat deze partijen 
elkaar niet los hadden moeten 
laten. 

Pomp 
Om de Starfightervervanging 

Minister Vredeling 

op te lossen moest er in het 
regeringskamp een pomp wor
den klaar gezet. Het voorspel 
is bekend. Het PvdA-congres 
verbood de Tweede Kamer
fractie van die partij om mee 
te werken aan de aankoop van 
de F-1 6. Wekenlang hebben 
de partijleiding en de fractie 
zich tot de tanden bewapend 
met anti-F-16-geschut. 

WO-Kamerlid Ploeg 

Minister Vredeling wapende 
zich ook, met afweergeschut, 
en zocht bij herhaling dekking 
op zulke gehèlme plaatsen dat 
hij compleet zoek was. 

Gretsg 
Een week voor het kamerdebat 
liet PvdA-leider Van Thijn 
helthaftig weten dat er een 
motie zou worden ingediend 
waarin het besluit van Vrede
ling zou worden afgewezen. 
Wiegel dook er gretig op in: 
als die motie door Vredeling 
wordt opgevat als een motie 
van wantrouwen dan zullen 
wij overwegen om vóór die 
motie te stemmen. Nietomdat 
de WD het met de inhoud van 

die motie 
eens zou zijn, 

integendeel, maar omdat 
het gevolg van die motie mij 

voor de veiligheid van het land 
een goede zaak lijkt, 
verklaarde Wiegel. 

Het kabinet zou er immers op 
vallen en de weg zou, na ver
vroegde verkiezingen, open 
zijn voor een regering waarin 
de WD zou kunnen zitten. 
Zo'n kabinet zou er geen mo
ment over peinzen om de ver
vanging van de Starfighter 
aan te grijpen om de lucht
macht flink te verzwakken. 

Perplex 
De PvdA stond perplex over 
deze zet van Wiegel. De motie 
die de PvdA in petto had was 
namelijk alleen bedoeld om 
het roerige geweten . van de 
achterban te ontwroegen. De 
stoere houding mocht natuur
lijk niet echt tot een kabinets
crisis leiden. Topberaad in het 
linkse kamp (zelfs Vredeling 
was bij de fractievergadering 
waarin de motie werd ge
schild) bracht de PvdA tot het 
besluit om een slappe motie 
in te dienen. De regering werd 



heel verlegen nog slechts uit
genodigd om de aanschaf van 
de F-1 6 nog eens in herover
weging te nemen. Zo niet, dan 
hebben we als PvdA pech ge
had. 

Bonje 

Wiegel had hiermee precies 
bereikt wat hem voor ogen 
stond: de PvdA-leiding blijft 
nu met een achterban zitten 
die zich bij de neus genomen 
voelt. Bonje in het kamp van 
de grootste regeringspartij is 
altijd gunstig voor de belang
rijkste oppositiepartij. De ko
mende partijraad van de PvdA 
zal het er knap moeilijk mee 
hebben. 
De lachende winnaar: ir. Henk 
Vredeling, een minister met 
een soms grillige levenswan
del, maar toch maar de man 
die op een uiterst belangrijk 
moment de moed had om zijn 
eigen partij door de pomp te 
laten gaan. Voor de statistiek: 
de WD stemde tegen de 
PvdA-motie omdat die te slap 
was om het kabinet tot op
stappen te bewegen. 

Relg•e 
Toen hetdebatgehouden werd 
in de Tweede Kamer was het 
nog niet voor hinderd procent 
zeker dat België ook de F-16 
zou kiezen. Noorwegen en 
Nederland hadden al wel het-

. zelfde besluit genomen als 
Nederland. Defensiespecialist 
Ploeg, die tijdens het F-16-
debat voor de WO het woord 
voerde, zei hierover heel nuch
ter: .. Als België niet mee zou 
doen, dan doen we het toch 
gewoon met zijn drieën?" 
En voor wie zich afvraagt 
waarom zo nodig die F-1 6 ge
kocht moest worden nog een 
citaat van Ploeg: .. Dit toestel 
geeft de vliegers en het mate
riaal de hoogste overlevings
kansen. Het is een goede 
keus." 

• 

Vertel elke willekeurige Ne
derlander dat je in mei in 
Paramaribo bent geweest, ge
garandeerd dat acht van de 
tien je vragen of je de grote 
brand in het centrum hebt ge
zien en of je getuige bent ge
weest van Den Uyl's zwem
partij. Het lijkt tot bitter wei
nig landgenoten te zijn door
gedrongen dat in die çlagen in 
Suriname toch weer een paar 
bladzijden historie zijn ge
schreven. Dat er toch weer -
zij het kleine - stappen zijn 
gezet op de weg die Suriname 
los moet maken van het ko
ninkrijk. Als alles goed gaat, 
zal het land eind november 
(mogelijk de 26ste) een onaf
hankelijke republiek zijn. 

Maar voordat de scheiding 
met Nederland definitief 
wordt, zullen er in Suriname 
nog heel wat emoties moeten 
worden gesust. Terwijl veel 
Nederlanders schijnen te 
denken .. opgeruimd is netjes", 
kijken in Suriname veel bur
gers met vrees tegen die 
november-datum aan. 
In Paramaribo hangen span
doeken met leuzen als .. Nog 
enkele maanden, burgers 
weest paraat" en .. November, 
eindelijk een eigen gezicht". 
Maar er is toch twijfel en 
onzekerheid. De toekomstige 
republiek Suriname heeft nog 
geen nieuw wapen en andere 
vlag, maar wat erger is: het 
heeft geen ' eensgezind volk . 
En bij de scheidingsprocedure 
met Nederland is over twee 
zeer essentiële punten nog 
geen overeenstemming: ont
wikkelingsamenwerking en 
het vrije personenverkeer. 
Vragen van levensbelang voor 
Suriname die in ons land 
luchthartig worden ondervan
gen met de woorden van Wim 
Kan : ZIJ vragen een hoge 
alimentatie en WIJ mogen de 
kindertjes houden". 

Or I ssing7 

Eind deze maand komen die 

Onze redacteur Vlctor 
Hafkamp was tijdens het top
overleg in Paramaribo ..• Er 
zullen in Suriname nog heel 
wat emoties moPten 
worden gesust". is de 
conclusie waartoe hij in dit 
artikel komt. 

belangrijke punten opnieuw 
aan de orde in Den Haag, 
maar of er dan een oplossing 
uit de bus komt? Na gespreks
ronden in achtereenvolgens 

volk 

zou zijn voor investeringen in 
land- en bosbouw, veeteelt, 
waterkrachtwerken, industrie, 
sociale en culturele voorzie
ningen. 

nietonder 
éénvlag 

januari (Paramaribo), maart 
(Den Haag) en mei (weer in 
de Surinaamse hoofdstad) lig
gen de standpunten nog ver uit 
elkaar, naar het schijnt. En 
Arron's Creools-Javaanse ka
binet wil de buit wel eens bin
nen halen om de achterban 
niet teleur te stellen. Het heeft 
zich immers vastgepind op de 
onafhankelijkheid eind no
vember en alle kwesties moe
ten in de drie rijksdelen nog 
door het parlement. 
ln'zet is nog steeds .. het pro
gramma voor de sociaal-eco
nomische ontwikkeling van 
Suriname", samengevat in het 
rapport van de gemengd Suri
naams-Nederlandse commis
sie Bos-Rijsdijk, ingesteld op 
de eerste koninkrijksconfe
rentie over de Surinaamse 
onafhankelijkheid (mei 1974). 
In haar rapport schreef ze dat 
voor de ontwikkeling van Suri
name in de komende jaren 
ruim zes miljard gulden nodig 

Nederland bood in mei in Pa
ramaribo bij monde van pre
mier Den Uyl niet meer dan · 
drie miljard. Het allerhoogste 
bod en dan nog gedeeltelijk 
gebonden. Een dubbele bit
tere pil voor de goed ogende 
premier Henck Arron en zijn 
kabinet die hadden gegokt op 
een blanco cheque en beste
ding naar eigen IJelieven. 
Nederland mag hen dan heb
ben proberen te overtuigen 
dat de andere drie miljard, 
nodig voor de opbouw van het 
land, gebeurd kan worden uit 
eigen besparingen, lenen op 
de kapitaalmarkt, de wereld
bank en de Europese ontwik
kelingsbank, Suriname zoekt 
zekerheden in harde Neder
landse guldens en wil een 
minimale bemoeienis om de 
onafhankelijkheid niet hele
maal tot een farce te maken. 
En om zelf rond te speuren, 
waar het geld profijtelijk be-
steed kan worden. ~ 



Vrijverkeer 

Dan die kwestie van het vrije 
verkeer van Surinamers. 
Natuurlijk wil de Nederlandse 
regering paal en perk stellen 
aan de toestroming van Suri
namers naar Nederland na no
vember. Maar afgezien van de 
vraag of dat moreel verkoop
baar is, moeten we ons er niet 
veel illusies over maken dat 
die immigratie van rijksgeno
ten dan werkelijk tot stilstand 
zal komen. Ze zal zeer waar
schijnlijk illegaal doorgaan 
(Kijk naar de Zuid- en Midden
amerikanen in New Vork) en 
wie houdt ze tegen? 
Suriname's veelbesproken 
Hindoestaanse oppositieleider 
mr. Jaggermath Lachman 
staat sympath!ek tegenover de 
eisen van de regering Arron 
dat er na de onafhankelijk
heid een vrij verkeer van per
sonen moet komen tussen 
Suriname en Nederland. Hij 
vindt ook het Nederlandse 
ontwikkelingsbad van drie 
miljard aan de veel te lage 
kant. 

Ziedaar dan twee belangrijke 
punten, waarover regerings
blok en oppositie het eens 
zijn. 
Voor Suriname des te betreu
renswaardiger dat juist tijdens 
de harde onderhandelingen 
met Nederland in Paramaribo 
zoveel van de raciale twee
spalt in het land naar buiten 
is gekomen. De avond van de 
aankomst van premier Den 
Uyl en minister Pronk raakten 
exponenten van beide etni
sche groeperingen met elkaar 
slaags nabij de Saramacca
doorsteek, de entree van Pa
ramaribo vanaf de weg van 
het vliegveld Zanderij. 

Verzoenin 
Den Uyl, in eigen land bedre
ven geraakt in het blussen van 
binnenbranden, reageerde 
snel en bracht in Surinaamse 
regeringskringen consternatie 
teweeg door te eisen dat de 
moeizaam gestarte verzoe
ningsgesprekken tussen rege
rings- en oppositieblok (op 
initiatief van de vakverenigin-

gen) tot een werkelijke wa
penstilstand zouden leiden. 
Den Uyl die zich nog in maart 
op het standpunt stelde dat 
Nederland alleen met de wet
tig gekozen Surinaamse rege
ring zou praten, confereerde 
in stilte met Lachman die met 
zijn 17 parlementszetels te
genover de 22 van het rege
ringsblok nog altijd een macht 
van belang in Suriname is. 
Dat Lachman zijn aanhang 
nog steeds goed in de hand 
heeft, bleek toen hij zijn 
geestverwanten via de radio 
opriep niet te verschijnen op 
de voor Tweede Pinksterdag 
geplande betoging. 
De verwachte vele duizenden 
betogers. kwamen ni·et 
opdagen. 

PartiJenkw stie 
Lachman die de regering-Ar
ron er steeds van heeft beticht 
van de onafhankelijkheid een 
partijenkwestie te hebben ge
maakt, lijkt succes te hebben 
gehad met zijn pogingen in de 
toekomstige grondwet van 

Suriname meer garanties voor 
de Hindoestanen ingebouwd 
te krijgen. Maar met zijn kom
mer en kwel-voorspellingen 
voor de toekomst. het oppe
ren van de mogelijkheid dat 

_Suriname een tweede Guyana 
(het voormalige Britse) wordt 
(waar de Creoolse regering de 
Hindoestaanse oppositie van 
veel rechten heeft beroofd), 
heeft hij veel aanhangers er 
toe bewogen have en goed 
te verkopen en naar Neder- . 
land te trekken. 

Hij heeft voortdurend gepleit 
voor uitstel van de onafhan
kelijkheid, maar ziet die ken
nelijk nu ook als onafwend
baar voor eind november. 

Hoewel, een van Arron's mi
nisters heeft duidelijk ge
maakt dat het niet komen tot 
overeenstemming met Neder
land over een essentiële zaak 
als de ontwikkelingshulp, hem 
wel uitstel waard zou zijn. 
Voor Arron zou zoiets natuur
lijk groot gezichtsverlies be
tekenen en bovendien heeft 
minister De G~ay Fortman 
verklaard dat uitstel voor Ne
derland nogal bezwaarlijk zou 
zijn. Maar al met al, de grote 
kwesties moeten nog worden 
geregeld. 

Wat die ontwikkelingssamen
werking aangaat, de Neder
landse hulp moet volgens de 
opvattingen van minister 
Pronk vooral ten goede ko
men aan de allerarmsten. De 
verschillen in welstand ih Su
riname zijn zichtbaar, hoewel 
er - naar mijn constatering -
door niemand honger wordt 
geleden. En in dat opzicht 
steekt het land ganstig af te
gen veel andere ontwikke
lingslanden. 

Zal die hulp ook inderdaad bij 
die allerarmsten terecht ko
men? 

Inderdaad staan met name 
Brazilianen en Venezolanen al 
bij Suriname aan de voordeur 
om de orders binnen te halen. 
Drie miljard levert aan rente 
meer op dan de hele huidige 
Surinaamse -begroting. Kort
om er zullen goede managers 
voor nodig zijn om het .. grote 
Nederlandse geld" nuttig en 
rechtvaardig te besteden. 
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Glastra van Loon heeft in 
niet mis verstane bewoordin
gen kritiek geuit op de organi
satie-structuur van het mi
nisterie van justitie, op wat hij 
noemde de machtspositie van 
secretaris-generaal Mulder, 
op het door zijn voorgangers 
gevoerde beleid met betrek
king tot het gevangeniswezen 
en op het feit dat hem -
althans naar hij verklaarde -
belangrijke belaidsgegevens 
werden onthouden. 

Dat is allemaal met elkaar 
nogal wat en het heeft hem 
zijn politieke hoofd gekost. De 
VVD-fractie vindt het terecht, 
dat Glastra van Loon door 
minister Van Agt onder druk 
is gezet om pp te stappen. 
Maar is er dan helemaal niets 
aan de hand? 

Het ·WO-kamerlid Geurtsen 
daarover: .. Ministers van uit
eenlopende aard en politieke 
signatuur, zoals Samkalden, 
Scholten, Struycken, Polak en 
Van Agt en staatssecretaris
sen zoals Wiersma en Gros
heide hebben geen van allen 
moeilijkheden gehad met de 
heer Mulder. Als er in zo'n 
reeks één men~er komt, die 
wèl problemen krijgt, dan kun 
je je in redelijkheid afvragen of 
dat dan niet aan die ene 
meneer ligt. Door mijn Ka
merwerk heb ik vele contac
ten met het ministerie van 
justitie. In al die jaren is het 
slechts twee maal gebeurd 
dat een ambtenaar mij op een 
beleidsvraag geen antwoord 
kon geven zonder overleg met 
de heer Mulder. Dat wijst er 
niet op dat er een starre 
hiërarchische z.g. pyramidale 
structuur is, waarbij niets 
zonder de secretaris-generaal 
kan. In die machtspositie van 
Mulder geloof ik dan ook 
niet". 

Herstructurering 

.. Dat men Glastra van Loon 
essentiële gegevens zou heb
ben onthouden, wil er bij mij 
ook niet in", aldus Geurtsen. 
.. Iedereen die met het gevan
geniswezen te maken heeft, 
weet welke problemen er le
ven. Trouwens Glastra van 
Loon heeft zèlf verteld dat 
hij bij zijn optreden de eerste 
dag op zijn bureau een map 
aantrof: .. Problemen herstruc-

turering gevangeniswezen". 
Hij heeft er gewoon onvol
doende aandacht aan besteed 
en zichzelf, na twee jaar ver
antwoordelijk geweest te zijn 
voor het beleid, een brevet 
van onvermogen gegeven. 
Glastra van Loon is een aar
dige man, maar hij kan het 
niet. Daar komt het hele ver
haal op neer". 

Cijfers en statistieken hebben 
uitgewezen dat er na de oor
log steeds minder gevange
nen kwamen. Er werden in het 
algemeen kortere straffen 
uitgedeeld en er kwam wijzi
ging in het systeem van de 
voorlopige hechtenis. Veel ge
vangenissen hadden een aan
zienlijke ouderdom. De inzich
ten over de manier waarop je 
gevangenen moet behandelen 
wijzigden. Dat alles heeft ge
leid tot een beleid tot her
structurering van het gevan
geniswezen. Daarbij is men 
uitgegaan van die tendens 
van steeds minder gevange
n.en. Gevangenissen, bijvoor-

beeld te Leeuwarden en te 
Hoorn werden gesloten. 

Zo ongeveer in 1973 is die 
tendens vrij plotseling en 
nogal ingrijpend gewijzigd. 
We kregen een toeneming te 
zien van de zware criminali
teit. De procureurs-generaal 
overlegden met elkaar. Dat 
heeft geleid tot het eisen van 
langere gevangenisstraffen. 
En die eisen hebben hun in
vloed op de uitspraken. 

Ru.,t 

.. Op zichzelf", zo zegt Geurt
sen over die hogere eisen en 
langere straffen, .. kun je er
over redetwisten of je op die 
manier de zware criminali
teit bestrijdt. Het staat vast 
dat een korte gevangenisstraf 
niet helpt, maar het staat ook 
vast dat een lange straf niets 
uitricht. Ik geloof niet dat de 
criminaliteit door langere 
straffen zal afnemen: Maar 
voor mij is iets anders van 
meer belang: door zware mis
dadigers kort te straffen ver-
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Het aftreden van de b
G lastra VllO &.oen hl voor ons 
aanleiding geweest om met 
het WO-Kamerlid mr. 
AartGeurtsen 
(49) te spreken 
over het gevangeniswezen 
in ons land. De heer 
Geurtsen behartigt in de 
WO-fractie justitie-zaken 
en is voorzitter van de 
vaste Kamercommissie voor 
justitie. 
Hij is parlementslid sinds 
1967. Voordien was hij 
advocaat te Rotterdam. 
Behalve lid van de Tweede 
Kamer is hij o.m. lid van 
het Europese parlement, 
van de Beneluxraad en van 
de Koninkrijkscommissie. 
Hij is voorts voorzitter 
van het Koninklijk 
Verbond van 
Ondernemers en van de 
Rijnmpndcentrala. Als er in 
1977 weer varkiezingen
voor 98 Tweede Kamer 
worden gehouden zal de 
heer Geurtsen niet 
meer meedoen ... Ik vind 
tien jaar een mooie tijd", 
zegt hij. 

oorzaak je onrust in de sa
menleving. Het voorkomen of 
althans beperken van die on
rust is mij óók wat waard en 
ik ben het om die reden met 
die langere straffen wel eens". 

De tendens is dus omgesla
gen. In plaats van minder 
behoefte aan gevangenisca
paciteit, waarop het beleid 
was afgestemd, kwam er juist 
méér vraag naar ruimte. Dat is 
één oorzaak van het ontstaan 
van de wachtlijst, die Glastra 
van Loon wilde verminderen 
door de mogelijkheid te 
scheppen korte gevangenis
straffen af te kopen met geld. 
Een andere oorzaak is gelegen 
in personeelsproblemen. On
geveer twintig procent van de 
gevangenenbewaarders is 
ziek. Het is een van de beroe
pen in ons land met het hoog
ste ziektepercentage. 

Anarchie 

Geurtsen: .. Er heerst in onze 
gevangenissen een toestand 
van anarchie. En ik vind het 
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dan ook helemaal niet vreemd 
dat het veel personeelsleden 
te machtig wordt. Dat zij ècht 
ziek worden of zich maar eens 
een dagje ziek melden. Dat 
krijg je er gewoon van". 

.,Gevangenen moet je een 
menswaardig bestaan gun
nen. Er zal zo langzamerhand 
wel niemand meer in ons 
land rondlopen, die deze stel
ling niet onderschrijft. De vrij
heidsbeneming op zichzelf is 
de straf; daar horen verder 
niet allerlei pesterijen of erger 
bij", aldus Geurtsen. 
.,Een redelijk leefklimaat voor 
de gedetineerden, daar ben ik 
vóór. 
Je mag alleen niet uit het oog 
verliezen dat een dergelijk 
redelijk leefklimaat slechts 
mogelijk is bij een redelijk 
werkklimaat van de cipier. Ik 
zal een paar voorbeelden ge
ven van de sfeer waarin zij 
moeten werken: 

• .. Sterke drank mogen gede
tineerden niet hebben; maar 
er is geen gevangenis in ons 
land waar je als gevangene 
niet zoveel sterke drank kunt 
krijgen als je wilt hebben. 

• Hetzelfde geldt voor verdo
vende middelen. Natuurlijk, je 
kunt het nog niet in de kantine 
kopen, het moet nog wel bin
nengesmokkeld worden. Maar 
dat is. mede door gebrek aan 
toezicht, geen enkel pro
bleem. 

• De gedetineerde mag be
zoek ontvangen van familie, 
maximaal twee personen te
gelijk. Dat men tegenwoordig 
ook verloofden, huisgenoten 
en homofiele relaties toelaat: 
ik ben liberaal genoeg om 
daar geen bezwaar tegen te 
hebben, ook al is het dan 
tegen de regels. Maar men 
laat ook ,.vrienden" toe, met 
wie rustig plannen voor een 
nieuwe kraak gesmeed kun
nen worden. Vaak zijn er vijf, 
zes gasten van een gedeti-

Tralies en. 
kettingen. 
zijn :uit de 
djd 
vervolg van pag. 7 

neerde tegelijk. Een zaal vol 
mensen en één bewaker .... 
Gek dat er drank en drugs bin
nenkomen? 

• Gedetineerden hangen, zo
als in Scheveningen bijvoor
beeld, de hele dag rond in de 
;z.g. bewaarderswacht. Ze er
uit zetten mag niet van de di
rectie. 
• In het hele Scheveningse 
complex zijn 's-nachts drie 
bewakers en vele open cel
deuren. Als de dagploeg aan 
de poort staat moet één van 
de bewakers door een doolhof 
van gangen de deur open 
gaan doen .. .... Je vraagt je 
elke nacht opnieuw af wé;ln
neer er eentje op je nek 
springt". heeft een bewaker 
mij toevertrouwd". 

Tralies 

Wie aan een gevangenis 
denkt en daarbij in de eerste 
plaats een beeld voor ogen 
krijgt van tralies en kettingen, 
is niet met zijn tijd meege
gaan. 

Natuurlijk, de eenzame opslui
ting (cellulair) bestaat nog. 
Maar door de moderne opvat
tingen zijn een veel grotere 
rol gaan spelen de z.g. be
perkte gemeenschap (geza
menlijke maaltijden, geza
menlijke recreatie) en de ge
hele gemeenschap (alleen 's
nachts in de cel, veelal met 
de deur open). 
Aan de psychologische kant 
van het gevangeniswezen 
wordt veel aandacht besteed. 
Ook dat is een (misschien 

zelfs wel het belangrijkste) as
pect van het herstructure
ringsbeleid. Men plaatst niet 
elke gedetineerde zomaar in 
elke gevangenis. Er wordt, om 
het maar eens vrij uit te druk
ken, .. een passende gevange
ms uitgezocht.. Bepaalde 
soorten van gevangenen wor
den bij elkaar in dezelfde 
gevangenis ondergebracht, 
waarbij de aard van hun per
soon een grote rol speelt. 

Geurtsen: .. Ik vraag mij af of 
dat wel zo gezond is. Volgens 
mij moet een gevangenis min 
of meer een afspiegeling zijn 
van de normale samenleving. 
Door te bewust naar bepaalde 
groeperingen te streven ont
staat het gevaar van .. elite
gevangenissen". Een ander 
na~eel is dat zo'n systeem 
slechts mogelijk is door het 
plaatsingsbeleid te centralise
ren, wat dan ook is gebeurd. 
Computers maken uit waar je 
als gedetineerde naar toe 
gaat. 
Eng vind ik dat, vooral uit een 
oogpunt van mogelijke aan
tasting van de privacy". 

OmePiet 
Een belangrijk stempel op de 
gang van zaken in de gevan
genissen heeft de heer Alle
wijn gedrukt, de eind vorig 
jaar vertrokken directeur van 
het gevangeniswezen ... Ome 
Piet", zo stond hij bij de gede
tineerden bekend en dat doet 
iets vermoeden over het ,.be
gripvolle" optreden van de 
hee.r Allewijn. 

Geurtsen: .. Als een bewaker 
een opmerking maakte, die 
niet naar de zin is van een 
gedetineerde, dan kon het 
gebeuren dat hij toegevoegd 
kreeg: .. Pas maar op, anders 
vertel ik het aan Ome Piet". 
In het algemeen is de situatie 
zó, dat een gedetineerde die 
iemand van het ministerie 
wenst te spreken onmiddellijk 



wordt bediend. Maar als een 
bewaker iets op zijn lever 
heeft, mag hij blij zijn als hij 
na weken wordt ontvangen" . 

.. Natuurlijk wordt het regime 
in de gevangenissen bepaald 
door algemene regels, maar in 
de praktijk in hoge mate door 
de directie van de gevangenis. 

Het is voor mij de vraag", 
. aldus Geurtsen, .. of men bij de 
keuze van de directeuren niet 
te eenzijdig heeft gekeken 
naar de instelling van de sol
licitanten: begrip tot het uiter
ste voor de gedetineerde was 
belangrijker dan begrip voor 
de positie van het personeel. 

Veel van dit beleid komt op 
rekening van Ome Piet". 

Wa I nijper 

Kritiek heeft Geurtsen ook op 
de weinig zinvolle arbeid, die 
door gevangenen moet wor
den verricht. Wie in een ge
vangenis zit moet werken, in 
de gevangenis zelf of in spe
ciale werkplaatsen. PTT-zak
ken herstellen, wasknijpers 
maken, puzzles snijden en 
dat soort zaken. Studie of bij
voorbeeld administratieve ar
beid is er niet bij. 

.. Ik vind dat fout", zegt Geurt
sen ... Het beleid moet gericht 
zijn op resocialisatie. Dat ge
beurt op deze manier hele
maal niet. Men krijgt voor het 
werk een zakgeld (ik geloof 
f 2,65 per week, maar - hou 
me ten goede - het kan ook 
e~n paar dubbeltjes meer 
zijn), dat men dan in de kan
tine kan besteden. De prijzen 
in die vaak verpachte kantines 
zijn betrekkelijk hoog. 

Je kan als gedetineerde voor 
die paar gulden niet veel ko
pen. Goed, dan kan je méér 
wasknijpers maken dan voor 

de .. basis-beloning" vereist is. 
Wie· 1200 wasknijpers maakt 
heeft recht op die f 2,65. 

Maak je er 1 600 dan krijg je 
een paar kwártjes prestatie
loon. Loon naar werken. Een 
echt liberaal streven, maar 

. wat hier gebeurt is natuurlijk 
belachelijk en zinloos. 

Het moedigt de gedetineerde 
geenszins aan om echt te 
werken. Hij weet dat zijn ge
zin toch wel bijstand krijgt, 
geld kan de gevangenis bin
nengesmokkeld worden, waar 
zou hij zich verder druk om 
maken? Nee, we zouden toe 
moeten [\aar een systeem 
waarbij in de gevangenis of in 
de werkplaats ècht gewerkt 
wordt en ècht verdiend, zodat 

de gedetineerde in staat is 
zelf voor zijn gezin te (blijven) 
zorgen". 

n 

Geurtsen vindt dat wij in ons 
land af moeten van de korte 
vrijheidsstraffen. Die zouden 
naar zijn mening vervangen 
moeten worden door boetes 
naar het daginkomen van de 
veroordeelde. Een man met 
f 36.500,- belastbaar inko
men per jaar, die nu veroor
deeld wordt tot veertien da
gen zitten, zou 14 x f 100,
boete moeten krijgen. Iemand 
met de helft van dat inkomen 
ook de helft van de boete. 
Voorts moet ook gedacht 
worden aan de wettelijke mo
gelijkheid om het voorwerp 

waarmee het misdrijf is ge
pleegd (de auto bijvoorbeeld) 
verbeurd te verklaren. 

Het voorstel van Glastra van 
Loon om, ten einde van de 
wachtlijsten af te komen, 
korte reeds uitgesproken 
maar nog niet voltrokken 
straffen te vervangen door 
boeten(/ 25,-voor elke dag 
gevangenis) vindt Geurtsen 
slecht . ..In de eerste plaats", 
zo legt hij uit, .. omdat het 
ongelijk uitwerkt al naar ge
lang de inkomens-situatie van 
de veroordeelde. Anneke 
Goudsmit van D'66 heeft al 
geroepen dat iemand, die zo'n 
boete treft een beroep moet 
kunnen doen op de Bijstands
wet. Daarop zeg. ik alleen 
maar: kom nou! In de twee- :? 
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e plaats vind ik het voorstel 
slecht omdat het de verpak
king heeft van gratie voor iets 

at in wezen amnestie is. Ik 
ac,pt het daarom in strijd met 
de grondwet". 

Om van de wachtlijst af te 

komen is, meent Geurtsen, de 
enig juiste weg het indienen 
van een wetsvoorstel tot am
nestie ... Dat had prachtig ge
kund ter gelegenheid van der
tig jaar bevrijding en dat heb 
ik Van Agt toen ook tijdig ge
suggere·erd. Ik heb er achter
af spijt van dat ik het niet in 

lasti-a "W"eg; 

het openbaar in de Kamer heb 
gedaan". 

Inmiddels is bekend gewor
den dat ook minister Van Agt 
het voorstel van zijn ex
staatssecretaris niet zo geluk
kig vindt. Hij is er voorstander 
van de reeds uitgesproken 

korte straffen te vervangen 
door voorwaardelijke. 

.. Als dat nou politiek de oplos
sing moet zijn, vooruit dan 
maar", zegt Geurtsen daar
van. ,.Maar ik blijf erbij: am
nestie is juister". 

Door onze parlementaire 
redacteur 

• 

volgende zaak 
De bemiddelingspoging van 
premier Den Uyl ten spijt, 
Glastra van loon is vertrokken 
als staatssecretaris van justie
tie. Minister Van Agt heeft 
aan het langste eind getrok
ken. Tijdens het kamerdebat 
over deze politieke rel zei de 
vice-premier dat zelfs de 
minister-president een leeg
gelopen vertrouwensaccu niet 
zomaar kan opladen. 
Alle partijen, met uitzondering 
van de linkse, waren het er 
over eens; een staatssecre
taris die fundamentele kritiek 
heeft op het beleid van zijn 
minister, behoort gewoon te 
vertrekken. 

Scharrelen 
Wiegel kapittelde tijdens het 
debat premier Den Uyl: .. De 
minister-president zou in zijn 
verklaringen wat meer recht
door-zee moeten gaan. Hij 
heeft nog al eens de neiging 
een beetje langs de waarheid 
heen te scharrelen." De WO
leider kwam met deze uit
brander omdat de premier bij 
zijn terugkeer uit Suriname op 
Schiphol had gezegd dat hem 
van een ontslag van Glastra 
van loon niets bekend was. 
Minister Van Agt verdedigde 

in de kamer de manier waarop 
de ambtenaren van zijn depar
tement hun werk doen. Hij 
beloofde de kamer dat hij nog 
eens zal bekijken of de lange 
wachtlijsten voor het uitzitten 
van gevangenisstraffen op een 
andere manier opgeheven 
kunnen worden dan Glasstra 
van loon wilde doen. 

Zeevalking 
De vroegere wethouder van 

De nieuwe man: Zeevalking 

Utecht, Zeevalking, wordt de 
nieuwe staatssecretaris van 
justitie. Hij is een studievriend 
van ARP-leider Aantjes, maar 
D'66-leiderTerlouw heeft hem 
persoonlijk uitverkoren om de 
boedel van Glasstra van loon 
over te nemen. Minister Van 
Agt zei dat het hem het liefst 
zou. zijn wanneer de nieuwe 
staatssecretaris het takenpak- · 
ket van gevangeniswezen, kin
derbescherming en vreemde-

Glastra van Loon 

Jingenrecht voor zijn rekening· 
neemt. Zeevalking heeft in
middels al bekend dat hij van 
deze zaker:~ niets afweet. Maar 
hij zei er bij dat hij het ver
mogen heeft om zich snel in 
te werken. De rel rond de 
persoon van Glasstra heeft de 
toch al niet ideale verstand
houding tussen Van Agt en de 
linkse partijen nog verder be
koeld. 

Verziekt 
Wiegel stelde koeltjes vast: 
,.De verhoudingen zijn nu wel 
helemaal grondig verziekt. We 
kunnen alleen maar zeggen: 
volgende zaak, deurwaarder." 

Minister Van Agt hierover: ",k 
é!cht het vertrouwen van de 
progressieve partijen in mij 
aanwezig zolang het tegen
deel niet is bewezen, al is de 
liefde bekoeld. Maar dat is 
die yan mijn kant ook." Er 
klonk enige nostalgie in zijn 
stem toen hij zich aan het slot 
van het debat vergeleek met 
een tuinman die zijn hof dor 
ziet worden. De bloemetjes 
waren allemaal rood geweest. 

• 



LSVN 
"'iluit schadu"' van JOVD 
Nog steeds staat de LSVN, de 
liberale studentenvereniging 
Nederland, in de schaduw van 
de JOVD, de jongerenorgani
satie Vrijheid en Democratie. 
Maar als het aan Hans Vaders 
(26) ligt, zal die situatie 
niet lang meer voortduren. 
Vaders werd in november ge
kozen tot voozitter- president 
beter gezegd - van de libe
rale studentenorganisatie en 
de Amsterdamse student 
Neerlandistiek heeft de ambi
tie met zijn club wat meer 
aan de weg te gaan timmeren. 

.. Elke jongerenorganisatie 
heeft zo zijn hausse- en baisse
periode", zegt hij ... We heb
ben duidelijk de laatste jaren 
een baisseperiode gekend, 
waardoor we wat in de ver
getelheid zijn geraakt. En daar 
"proberen we nu weer zo spoe
dig mogelijk uit te komen". 

Vaders vertelt dat er met in
gang van dit jaar weer een 
jaarlijks congres van de LSVN 
zal komen ... Toen ik in no
vember gekozen werd, ge
beurde dat op een congres in 
Driebergen in éen betrekkelijk 
onbekende gelegenheid. Er 
was bovendien weinig publi
citeit aan het hele gebeuren 
gegeven. We hebben daar
na een proef gehad met een 
zogenaamde themadag. Bij 
die gelegenheid hebben 
Korthals Altes (voorzitter 
van de WD). Jacobse (frac
tievoorzitter in de Amster
damse raad) en iemand uit 
éigen kring het woord ge
voerd. Dat is een groot suc
ces gebleken. We wjllen hier
door aangemoedigd op 1 en 
2 noyember een groot LSVN
congres op touw zetten over 
een thema dat nog nader 
wordt vastgesteld, maar dat in 
elk geval buiten het onderwijs 
zal vallen. 

De LSVN is van nature een 
soort tweekoppige organisatie 

geweest. Enerzijds gezellig
heidsvereniging, aan de ande
re kant een politieke club, 
legt Vaders uit. .. De afgelopen 
jaren heeft het gezelligheids
elament duidelijk overheerst", 
vindt hij ... Sinds november zijn 
we ons weer meer gaan rich
ten op politieke gebeurte
nissen. De tegenwoordige 
student moet zijn gezelligheid 
maar zoeken in de daarvoor 
bestemde clubs. de LSVN 
moet, vind ik, duidelijk politiek 
geïnteresseerden en -gerich
ten aantrekken". 

De laatste tijd zijn veel oude 
politieke contacten weer ver
levendigd. Na het laatste 
grote LSVN-congres in 1967 
(spreker de toenmalige minis
ter van binnenlandse zaken, 
mr. E. Toxopeus). zijn die con
tacten wat in het slop geraakt. 
Maar de stijgende lijn zit er 
volgens Vaders nu weer dui
delijk in. De contacten met de 
JOVD die zoek waren, zijn er 
weer. Ook die met het hoofd
bestuur van de WD. De LSVN 
praat weer met verwante or
ganisaties over de grenzen, 
zoals met de Belgische Libe
rale Studentenvereniging en 
met de jongeren van de libe
rale PW (Partij voor Vrijheid 
en Vooruitgang). Ook met de 
.. European Demoeratic Stu
dentes", een Europese organi
satie die streeft naar een 
verenigd democratisch Euro
pa. Alle liberaal voelende or
ganisaties zijn daarbij aan
gesloten, de JOVD is ermee 
geassocieerd. 

\:i u 
Wat die JOVD aangaat, die 
ziet de LSVN niet als een 
concurrent. Veel LSVN-ers 
zijn ook lid van de JOVD, 
tegelijkertijd. In Amsterdam 
is dat zelfs met 50 procent 
van het ledenbestand van de 
LSVN het geval. .. Wij richten 
ons trouwens zuiver en alleen 
op studerenden. Tot voor kort 
alleen universitair. Maar dat 

hebben we nu ook uitgebreid 
tot het hogere beroepsonder
wijs. Daarentegen richt de 
JOVD zich behalve op stu
denten, ook op middelbare 
scholieren en werkende jon
geren. Je vindt in die JOVD 
ook veel meer politieke scha
keringen. (Twee oud-JOVD
voorzitters zijn nu kamerlid 

. . . LSVN-president Hans 
Vaders 

meer aan de 
weg timmeren 

voor resp. PvdA en D'66). 
De LSVN daarentegen is - af
gaande op wat ik hoor en 
zie - overwegend samenge
steld uit VVD-stemmers". 
De LSVN (volgens de laatste 
telling 750 leden) is uiteraard 
voornamelijk geconcentreerd 
op de universiteitssteden: 
Rotterdam, Leiden en Amster
dam hebben grote afdelingen, 
Wageningen is wat minder 
groot, Utrecht en Nijmegen 
kennen maar weinig LSVN
ers. In Groningen is zelfs hele
maal geen afdeling. Vaders: 
.. Een organisatorische kwes
tie. Er is onvoldoende kader. 
We zien daar een bloeiende 
afdeling ook niet zitten. Daar 
staat tegenover dat de JOVD 
juist in Groningen en de Om
melanden een erg actieve en 
grote groep vormt". 

Vaders wil de leden van zijn 
organisatie ook graag actief 

zien in het grote politieke 
werk. Maar de LSVN is er de 
club niet naar om, zoals hij 
zegt, .. uitspraken te doen over 
Vietnam, Brazilië en zo, zoals 
de JOVD naar mijn mening 
te pas en te onpas doet. Al 
zijn we een kleine groepering, 
we zijn allemaal mensen die 
aan een specialistische studie 
bezig zijn. En daar wordt 
naar mijn mening te weinig 
gebruik van gemaakt ook op 
plaatselijk niveau. Er bestaat 
een duidelijke behoefte bij 
onze leden meer te worden in
geschakeld in het kaderwerk. 
Gebeurt dat niet, dan zullen 
de leden nadat ze zijn afge
studeerd erg moeilijk te be
wegen zijn zich voor de partij 
in te zetten", aldus Vaders die 
zelf assistent is geweest van 
de Amsterdamse gemeente
raadsfractie. 
Hij vindt dat in Amsterdam 
in vergelijking met de PvdA, 
.. waarin steeds een beroep op 
de jongeren wordt Qedaan" 
het jeugdige talent in libe
rale kring te weinig aan bod 
komt. Maar hij geeft ook weer 
onmiddellijk toe dat de libe
rale gedachte veel aantrek
kingskracht uitoefent op nu 
juist die groep die erg moei
lijk te activeren is ... Het is 
vreselijk lastig om die men
sen tot enthousiasme te 
brengen. Ik heb dat de af
gelopen zeven jaar in de 
studentenorganisatie OBAS 
(tegenhanger van de ASVA) 
gemerkt en merk dat nu weer 
in de LSVN". 
De verlinksing van het stu
dentenmilieu ziet hij ook als 
gevolg van de passiviteit van 
de niet-linksen . ..In het linkse 
kamp weten ze waar ze naar 
toe willen. Het is een strijd
bare groep die daardoor de in
druk wekt groot te zijn. Maar 
relatief is het echt maar een 
kleine groep". 
Wellicht slaagt Vaders er in 
zijn liberale studenten tot de
zelfde strijdbaarheid op te 
peppen. 



Kamerjournaal 

Daverend Dollards~ 
Het WO-kamerlid Waalkans 

I heeft voor een daverend Dol
lardsucces gezorgd. De 
Tweede Kamer nam na een 
door hem aangespannen 
spoeddebat tegen de zin van 
ministerWesterterp een motie 
aan om de afwatering van 
Oost-Groningen via een bui
tendijks kanaal op te lossen. 
ledereen kan zich nog de 
fanfare herinneren die premier 
Den Uyl en minister Wester
terp vorig jaar bliezen omdat 
het kanaal binnendijks zou 
worden aangelegd. Het milieu 
in de Dollard zou hiermee 
worden gespaard. 

WO-Kamerlid Waalkans 
. . . buitendijks kanaal ... 
(Dollard succes). 

Gelijk met de fanfare in het 
kabinet klonk in Groningen 
treurmuziek. De bevolking van 
Oost-Groningen was niet blij 
met de oplossing die in Den 
Haag was uitgedacht. De pro
vincie ging zelfs in beroep 
tegen het kabinetsbesluit. En
kele weken geleden werd het 
beroep in hoogste instantie 
afgewezen. 

Waalkans spande een spoed
debat aan in de hoop dat de 
Tweede Kamer het kabinet tot 
een ander besluit zou dwin
gen. Met vier stemmen ver-

schillukte hem dit. Een buiten
dijkse oplossing doet meer 
recht aan de wensen van de 
plaatselijke bevolking, maar is 
ook veiliger, zo betoogde 
Waalkens. Bovendien kan het 
milieu voldoende worden ge
spaard als het buitendijks 
kanaal zo dicht mogelijk langs 
de kust wordt gegraven en een 
nieuwe zeewering wordt aan
gebracht. 

De WO-fractie zal minister 
West-erterp terverantwoording 
roepen als hij de uitspraak van 
de Tweede Kamer naast zich 
neer zou leggen. 

Minister Wasterterp 
... onfortuinlijke weken ... 
(Dollard en autokeuring). 

Wasterterp heeft wel onfor
tuinlijke weken achter de rug. 
Niet alleen in de Dollardkwes
tie, maar ook bij de verplichte 
autokeurin~ heeft de Tweede 
Kamer hem stevig aangepakt. 

Het veelbesproken wets
ontwerp over de autokeuring 
is een karakteristiek voorbeeld 
van een goede zaak die door 
een verkeerde aanpak de mist 
in gaat. Nu is het kenmerk van 
mist dat die altijd weeroptrekt 
Dl'Js die autokeuring zal er 
heus eens wel komen, maar 
dan op een andere manierdan 
Wasterterp wilde. 

De KVP-minister had zich vast 
gebeten in een systeem waar
bij een netwerk van onafhan
kelijke keuringsstations zou 
worden opgebouwd. De 
ANWB zou de hoofdrol gaan 
spelen, het particuliere garage
bedrijf de bijrolletjes. 

Vertrouw n 

Een monsterverbond van WD 
en PvdA heeft deze weg ge
blokkeerd. WO-woordvoerder 
De Beer zei dat de minister 
kennelijk geen vertrouwen 
heeft in de goede particuliere 
garages. Voor de automobilist 

Oud-premier Biesheuvel 
. .. niet één, twee, drie ... 
(Openbaarheid). · 

heeft het allerlei bezwaren als 
hij zijn auto niet alleen voor 
onderhoud enkele dagen per 
jaar kwijt is, maar daarnaast 
ook nog dagen moet uittrek
ken om zijn auto te laten keu
ren. De Beer betoogde dat dit 
keuringswerk net zo goed, en 
goedkoper, in de particuliere 
garages kan worden gedaan. 
De rol van de overheid zou 
zich kunnen beperken tot er
kenning van garages die keu
ringen mogen verrichten en tot 
controle daarop. 
Wasterterp zal zijn wetsont
werp waarschijnlijk intrekken. 
De PvdA zal dan een initiatief
voorstel maken dat met steun 
van de WD dan alsnog moet 



es.voor Waalkeus 

bewerkstelligen dat auto's met 
gebreken de wegen niet onvei
liger maken dan ze al zijn. 

Driemaal is scheepsrecht, 
maar dat gaat ook op voor 
luchtverkeer. Dit derde item 
van het kamerjournaal gaat 
ook over Westerterp, maar 
dan in gunstige zin. De K.L.M., 
ook wel ,.onze nationale trots" 
genaamd, heeft het steeds 
moeilijker om de eindjes aan 
elkaar te knopen. Het verlies 
zal dit jaar waarschijnlijk nog 
groter zijn dan vorig jaar (54 

PvdA-Kamerlid Voogd 
... initiatief-voorstel ... 
(filmkeuring). 

miljoen). 
Wasterterp heeft de Tweede 
Kamervoorgesteld om de KLM 
een financiële injectie van 200 
miljoen gulden te geven. Dat 
gebeurt dan door nieuwe aan
delen uit te geven, waarvan 
de helft wordt volgestort. De 
KLM is blij met deze maat
regel, en dat is doorgaans een 
aardige aanduiding dat de 
Kamer dit ook zal zijn. 

Orenbaarhe· 

Oud-premier Biesheuvel was 
de man die vijf jaar geleden 
het rapport op tafellegde over 
de openbaarheid van bestuur. 
Eindelijk zijn de aanbevelingen 

van dat stuk nu in een wets 
ontwerp vertaald. Het mag 
nauwelijks een schande wor-

I 
den genoemd dat het zo lang 
heeft moeten duren, want ook 
Biesheuvel zelf kwam er niet 
één-twee-drie uit toen hij 
premier was. 
Het wetsontwerp van Den Uyl 
erkent het recht op informatie 
van elke bUrger (binnenlander 
of buitenlander) en dat bete
kent in principe dat alle interne 
overheidsstukken, nota's en 
adviezen (zowel ambtelijk als 
niet-ambtelijk) openbaar wor
den, zelfs de adviezen van de 
Raad van State. 

WO-Kamerlid Evenhuis 
... vragen ... 
(Spreiding). 

Uitzonderingen zijn mogelijk. 
Dat wordt nog nader in uit
voeringsbesluiten geregeld, 
aldus premier Den Uyl. De 
fabrikanten van kladblokken 
en achterkanten van sigaren
dozen zouden best eens gou
den tijden tegemoet kunnen 
gaan. 

Het WO-kamerlid Evenhuis 
heeft weer eens ervaren hoe 
uiterst wonderlijk dit kabinet 
spreidingsbeleid voert. De 
nieuwe Stichting Leerplanont
wikkeling wordt in Zeist ge
vestigd. Honderd personen 
gaan er werk vinden en dat 

aantal zal uitgroeien. Prettig 
voor Zeist, maar waarom deze 
dienst niet gevestigd in het 

I noorden, oosten of zuiden, 
vroeg Evenhuis zich af. 
Staatssecretaris Polak (bin-
nenlandse zaken) die de be
langrijkste verantwoordelijk
heid voor de uitvoering van het 
spreidingsbeleid draagt, kwam 
er zelfs niet voor naar de 
Tweede Kamer om de vragen 
hierover te beantwoorden. Mi
nister Van Kemenade (onder
wijs) antwoordde namens Po
lak dat Zeist voorlopig als 
vestigingsplaats is aange
wezen. Niets kan zo defini-

WO-Kamerlid Tuynman 
. .. motie ... 
(Afval). 

tief zijn als het voorlopige, 
maar dat zei Van Kemenade 
er niet bij. 

Oe filmkeuring voorvolwasse
nen wordt afgeschaft. Een 
succes voor de WO en de 
PvdA die voor deze zaak een 
gelegenheidstandem hadden 
gevormd. De confessionele 
partijen hebben een moder
nisering van de Bioscoopwet 
jarenlang weten tegen te hou
den. In het volgend nummer 
leest u hoe de Tweede Kamer 
uiteindelijk de details van het 
initiatief-voorstel Voogd 
(PvdA) heeft geregeld. 

De PPR blijft het kabinet-Den 
Uyl steunen. Het ledenkongres 
van de Radikalen heeft dit met 
grote meerderheid besloten. 
Het .. Bas-effekt" is blijkbaar 
nog niet uitgewerkt. Maar De 
Gaay Fortman jr. wil bij de 
volgende verkiezingen geen 
lijsttrekker meer zijn. Waar
schijnlijk heeft hij er geen trek 
in om de kiezers uit te leggen 
wat nou precies het radikale 
was van de PPR als bijwagen 
van de PvdA in het kabinet
Den Uyl. Bovendien staan er 

1 krassen op die bijwagen. 

PPR-Kamerlid Bas de Gaay 
Fortman 
. .. geen trek ... 

De kamer heeft zich tussen 
alle drukte door ook nog bezig 
gehouden met de wet Chemi
sche Afvalstoffen van minis
ter Vorrink. Een motie-Tuijn
man leek een goede kans te 
maken. In die WO-motie wor
den fiscale maatregelen ge
vraagd (of subsidies) voor de 
bedrijven die door de milieu
maatregelen voor onevenredig 
hoge kosten komen te staan. 
Dat zou immers concurrentie
vervalsend werken ten opzich
te van het buitenland. En daar 
is niemand in ons land bij ge
baat, nietwaar? 

• 



Hoop 
en vreesin 
Midden
Oosten 

In het Midden-Oosten zijn 
twee ontwikkelingen gaande 
die het vermelden waard zijn. 
Aan de ene kant schijnt de 
Amerikaanse bemiddelings
poging nu president Ford zelf 
daarbij een rol is gaan spelen, 
succes te gaan opleveren. 
Egypte lijkt bereid tot formele 
erkenning van Israël over te 
gaan en de opening van het 
Suez-kanaal op de achtste 
verjaardag van de Zesdaagse 
oorlog kan, als Israël niet lan
ger gediscrimineerd zal wor
den bij het gebruik ervan, ook 
een stap in de richting van de 
vrede betekenen. De Israëli
sche regering heeft zijn troe
pen langs het Sinaï-front in 

et vooruitzicht daarvan al 
et de helft verminderd. Ge

prakken tussen Ford en de 
Egypt'ische president Sadat in 

Wenen en tussen Ford en de 
Israëlische premier Rabin in 
Washington zullen wellicht de 
weg openen naar een formele 
averenkomst tussen beide 
landen. 

Aan de andere kant zijn er te
kenen die er op wijzen dat 
het beter is de vreugde over 
de op handen zijnde vrede in 
het Midden-Oosten nog wat 
op te schorten. In Egypte 
doen de fanatieke moslim
groeperingen weer van zich 
spreken, die evenmin als de 
orthodoxe joodse groeperin
gen in Israël van compromis
sen met de vijand willen we
ten. En er zijn ook andere 
aanwijzingen dat de Egypti
sche president het nog moei
lijk genoeg zal krijgen met 
zijn voornemen zich weer 

geheel op het westen te ' 
verlaten. Onbevestigde ge
ruchten wijzen er trouwens op 
dat Libië klaar staat om de rol 
van Sowjet-bondgenoot, die 
Sadat al geruime tijd geleden 
heeft opgegeven, over te ne
men. En, ook al zijn de Russen 
nooit bereid gebleken hun 
Arabische bondgenoten van 
de wapens te voorzien die no
dig zijn om Israël op effec
tieve wijze aan te vallen, hun 
rol in het Midden-Oosten is 
nadat zij zich in 1947 vóór 
het ontstaan van een joodse 
staat hebben uitgesproken 
nooit in het voordeel van Is
raël geweest. 

I l'b I 

En dan zijn er nog de Pales
tijnen. Het blijft twijfelachtig 
of er van een duurzame vrede 
sprake kan zijn 'zolang zij daár
bij niet betrokken worden. In 
ieder geval blijft hun aanwe
zigheid in de Arabische landen 
rond Israël een belangrijke rol 
spelen. Waren de Palestijnen 
in 1970 een belangrijke oor
zaak en de belangrijkste 
slachtoffers van een crisis in 
Jordanië, thans spelen zij de
zelfde rol naar het schijnt in 
Libanon. Naast deze overeen
komst zijn er belangrijke ver
schillen, verschillen die maken 
dat Libanon wel eens een 
nieuwe haard van onrust zal 
kunnen zijn in het Midden
Oosten. 

Het machtsevenwicht in dit 
land was sedert zijn onafhan
kelijkheid in 1945 gebaseerd 
op een verdeling van de 
macht tussen de christenen 
en de moslims, die destijds 
beiden ongeveer 50 pct. van 
de bevolking uitmaakten met 
een licht overwicht van de 
christenen. Die verhouding is 
intussen ten gunste van de 

I Premier Rabin 

I 
moslims verschoven, mede 
dank zij de komst van die 
Palestijnen, die in 1970 Jor-
danië ontweken. 

En wat als verzet van de ma
ronitische christen-falangisten 

I 
tegen een te grote invloed van 
de Palestijnen op het politieke 



leven in Libanon is begonnen, 
dreigt zo langzamerhand een 
strijd te worden tussen chris
tenen en moslims. 

Dat een dergelijke strijd ge
varen in kan houden voor de 
vrede in het Midden-Oosten 
en de wereldvrede in het al
gemeen hebben de ontwik
kelingen in 1958 laten zien 
toen een botsing tussen pro
westerse christenen en pro
Arabische (Nasseristische) 
krachten aanleiding vormde 
voor een landing van Ameri
kaanse troepen in Libanon. 
Natuurlijk is een vergelijking 
van de situatie van toen en 
nu gevaarlijk. Een Amerikaans 
ingrijpen leek toen veel van
zelfsprekender dan het nu - na 
Indo-China - is. Bovendien 
was de situatie in het Midden
Oosten toen schijnbaar explo
siever omdat ook in Irak al 
een pro-westers bewind het 
veld moest ruimen en de 
Amerikanen wilden voorko
men dat Libanon de volgende 
zou zijn. Maar Libanon neemt 
als internationaal financieel 
centrum in het Midden-Oos
ten een bi}zondere plaats in en 
een burgeroorlog, of zo men 
wil godsdienstoorlog, in dat 
land zou wel eens belangrijke 
internationale gevolgen kun:
nen hebben, ook voor Israël. 

Mocht dit land zich genood
zaakt zien b.v. uit bezorgd
heid over de verstoring van 
het machtsevenwicht militair 
tegen de Palestijnen in Liba
non in te grijpen, anders dan 
in de tot nu toè gebruikelijke 
raids op dorpen en kampen, 
dan is een nieuwe Arabisch
Israëlische oorlog niet denk
beeldig, al zal Syrië zich er 
voorlopig wel voor hoeden 
zich met de zaak te bemoeien, 
te meer daar dit land het 
vooralsnog te druk schijnt te 
hebben met zijn dispuut over 
de Euphraat met zijn Iraakse 
buffin. e 

Op de vrijdag 30 me1 m 
Utrecht gehouden Landdag 
van de organisatie Vrouwen in 
de WD hebben de aanwe
zigen een resolutie aangeno
men, waarin er bij de WO
fracties in Eerste en Tweede 
Kamer op wordt aangedron
gen al het mogelijke te doen 
om te komen tot een zo 
groot mogelijke harmonisatie 
in de wetgeving wat betreft 
de rechtspositie van de vrouw 
in de EEG. (Tekst van de reso
lutie: zie op de volgende 
pagina). Mevrouw Dettmeyer
Labberton die in haar ope
ningsrede de resolutie in 
stemming bracht, stelde dat 
het ondanks de liberale kritiek 
op de eenzijdige samenstel
ling van zowel Nationaal 
Comité voor het Jaar van de 
Vrouw als van de Nationale 
Emancipatiecommissie .. een 
goede zaak is dat de VVD
vrouwen hieraan hun mede
werking verlenen". 

.. Het gaat immers om alle 
vrouwen en daarom willen wij 
ondanks onze bezwaren niet 
achter blijven", aldus me
vrouw Dettmeyer. Zij wees op 
de goed ingerichte WO-stand 
op de Utrechtse Emancipade. 
Uit de enquêteformulieren is 
vo1ge11s haar gebleken dat de 
WO-stand goed is bezocht, 
door niet-leden zowel als jon
geren. 
De Landdag stond uiteraard 
in het teken van het Inter
nationale Jaar van de Vrouw. 
Onder de aanwezigen waren 
mevrouw Nellien de Ruiter, 
voorzitster van het Nationale 
Comité voor het Jaar van de 
Vrouw, de dames Endart en 
Strikwerda, leden van de Na
tionale Commissie Emancipa-
1tiebeleid en mevrouw drs. 
Rempt-Halmmans de Jong, 
voorzitster van de pas opge
richte Nederlandse Vrouwen
raad. 

Drie buitenlandse inleidsters 

voerden het woord: mrs. 
Budd, voorzitster van de Wo
men's Liberal Faderation uit 
Engeland, Frau Lisslotte 
Funcke, vice-voorzitster van 
de Westduitse Bondsdag en 
mevrouw L. A. I. Her·man
Michielsen, voorzitster van de 
Belgische liberale vrouwen. 
Ze hielden alle drie inleidingen 
over de positie van de vrouw 
in hun landen. 
Mevrouw Herman stelde dat 
sinds 1958 wel de gelijkstel
ling van man en vrouw in het 
huwelijk bestaat, maar dat 
veel van die \(erworvenheid 
verloren gaat, omdat nog 
steeds het huwelijksgoede
renrecht niet is aangepast. 
Een slopendë kwestie sinds 
1946. Het ziet er overigens 
naar uit dat de regeling nu 
binnen afzienbare tijd tot 
stand zal komen. Zo gaat het 
ook met de gelijke betaling. 
De regeling is er weliswaar, 
maar door de classificatie van 
de beroepen blijven de hinder
palen bestaan. Veelal met het 
argument van bescherming 
van de vrouw. Ook de verkie
zing van vrouwen in openbare 
lichamen verloopt nog niet zo 
best. Er zal een algehele men
taliteitsverandering moeten 
komen, zowel voor de vrouw 
als voor de man, aldus me
vrouw Herman. 

Mevrouw Funcke !West
Duitsland) stelde dat de rol
verdeling tussen man en 
vrouw pas van de laatste 200 
jaar is. Daarvoor waren bedrijf 
en huishouden niet zo ge-
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scheiden. Wat een vroegere 
generatie als vanzelfsprekend 
beschouwde is nu een strijd
vraag geworden, aldus me
vrouw Funcke. Vooral de rol 
van man en vrouw in het hu
welijk en wat de opvoeding 
van de kinderen betreft, moet 
herzien worden. Kinderen 
mogen geen belemmering 
worden voor de vrouw. De 
waarde van huishoudelijke ar
beid moet net zo goed gere
geld worden als die van be
roepsarbeid. Er is een begin 
in de bondsrepubliekgemaakt 
De gemeenten moeten zorgen 
voor voldoende .. Kindergar
ten", op school krijgen jon
gens en meisjes huishoud
onderwijs. Vrijwel alle beroe
pen staan open voor de 
vrouw. Alleen de luchtvaart
maatschappij .. Lufthansa" 
neemt geen vrouwelijke pilo
ten aan. Bij ziekte van een 
van de kinderen heeft een van 
beide echtgenoten recht op 
vijf dagen betaald verlof, als 
er voor het kind geen ver
zorging is. De overheid betaalt 
het loon. Een regeling is in de 
maak voor het gebruik van de 
familienaam. De echtgenoten 
kunnen kiezen welke te willen 
voeren, die van de man of die 
van de vrouw. Ook moet er 
een beter echtscheidingsrecht 
komen, waarbij zowel vermo
gen als pensioenaanspraken 
van het begin af voor de helft 
aan man en vrouw toekomen, 
wat ook bij overlijden conse:. 
quenties heeft. Het zoge
naamde .. babyjaar" is met één 
stem verschil in het parlement 
verworpen. Het babyjaar hield 

Kopij voor deze rubriek 
zenden aan: mevr. E. de 
Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 
212. Den Haag. 



Mijn opinie is ••• 
Enquête 

Een drietal opmerkingen met 
betrekking tot het artikel van 
dr. R. W. de Korte over de 
nieuwste Lagendijk-enquête. 
Er is nergens vermeld hoeveel 
mensen er voor de enquête 
zijn ondervraagd. Zijn dat er 
minder dan 1000, dan is de 
enquête zeker niet represen
tatief te noemen. 

Men moet niet vergeten dat 
de .. 1 8% WO-kiezers tot en 
met f 1 5.000,-" voor het 
grootste deel scholieren, stu
denten, gepensioneerden en 
gehuwde vrouwen zijn. Enige 
conclusie in de richting van 
een WO-doorbraak naar de 
.,laagste klasse" is dan ook 
prematuur. Het feit dat ruim 
1 0% van de WO-kiezers 
meer verdient dan de gemid
delde Nederlander onder
streept alleen maar dat de 
VVD (toch nog) de partij voor 
de betere inkomens is. Een 
eenvoudig rekensommetje 
leert dat bijna de helft van 
de mensen boven/ 40.000,-, 
WD stemt. 

Ten aanzien van de vraag 
omtrent de kerkelijke gezind
heid moet de (zeer vreemde) 
conclusie getrokken worden, 
dat 96% van de WO-kiezers 
tot een kerk behoort. Is dit zo, 
dan wordt het hoog tijd om de 
WD tot de confessionele par
tijen te rekenen. 

MR. F. KREMER , 
Rijswijk 

Rodevakbond 

Naar aanleidir;~g van opmer
kingen van de heren A, de 
Vries, Delft en H .• J. Hendrik
sen, Bussum (secretaris van 
de AVL) in: .. Mijn opinie 
is .... " van 30 mei zouden 
wij als bestuur van de Ver
eniging van Neutraal Ge
organiseerden in de ABOP 
gaarne willen opmerken, dat 

iemand, die uit de wagen is 
gestapt, absoluut geen invloed 
meer kan uitoefenen op het 
remmechanisme van die 
wagen. 
Is het well icht niet zo, dat de 
gematigde leerkrachten in het 
verleden te weinig tegen
stroom hebben gegeven? Zijn 
zij er dan daardoor niet zelf 
de oorzaak van, dat de ABOP 
zich met het NW heeft kun
nen liëren? Wie zwijgt stemt 
toe! Wie uittreedt, omdat hij 
of zij te weinig weerstand 
bood, kiest wel de weg van de 
minste moeilijkheden. 
Na vijf jaar ervaring met de 
Vereniging van Neutraal Ge
organiseerden in de ABOP kan 
het VNG-bestuur stellen, dat 
elke WD-er en elke leerkracht 
van welke politieke kleur dan 

ook zich veilig kan voelen bin
nen de groep, die de wagen 
niet verliet maar wel de kans 
behield haar koers mede te 
bepalen. 

Bestuur VNG 

Kiesrecht 

De wijze waarop dr. Lubbers 
in Vrijheid en Democratie van 
30 mei de aangelegenheid van 
het aan in het buitenland ge
gevestigde Nederlanders toe 
te kennen kiesrecht benadert 
getuigt m.i. nietvan een smet
teloze liberale opvatting. 
Op grond van welke overwe
gingen meent dr. Lubbers 
onderscheid te mogen maken 
tussen Nederlanders in over
heidsdienst en hen die toeval-

als het om geld gaat. . . . · 
kijk en vergelijk: 

geldleningen tot/met 60 maa"den zonder onderpand. 
Hogere bedragen en langère loopt ijden f['Ogel ijk. Aan de tot
standkoming van dit krediet zijn geen verdere of bijkomende 
kosten verbonden. 

31 42 48 54 10 
ntno bedrat in handen mnd. mnd. mnd. mnd. mnd. 

I 3.000.- f 111 ,59 f 99.58 f 90.57 - -
I 4.000.- f 146,44 I 130,43 I 118,42 I 109,08 I 101 ,61 
I 5.000.- I 180,64 I 160,64 f 145,63 I 133,97 I 124,63 
I 6.000,- I 214 ,84 I 190,84 I 172,85 I 158,85 I 147,65 
I 7.000,- I 249,04 I 221 ,05 f 200,06 I 1~3,76 I 170,67 
I 8.000,- I 283,24 I 251 ,26 I 227,27 I 208,62 I 193,69 
I 9.000,- 1317,44 1281.47 1254,49 1233,50 1216,71 
110.000,- 1351 ,64 1311 ,68 1281 ,70 1258.39 1239,73 
I 11 .000,..: I 385,85 I 341,89 I 308,91 I 283,27 I 262.76 
112.000,- 1420,05 1372,091338,13 1308.15 1285,78 
I 13.000:- I 454,25 I 402,30 I 363,34 I 333,04 I 308,80 
I 14.000.- I 488.45 I 432,51 I 390,56 I 357.92 I 331 ,82 
115.000.- I !!22,65 I 462,72 I 417,77 I 382,81 I 354,84 
I 17.500,- I 622.1 7 I 503,1 6 f 433,03 
f 20.000,- I 711,06 I 575,04 f 494,90 
I 2S.OOO.- I 888.83 I 718.80 I 618.63 

Deze aantrekkelijke tarieven zijn inklusief kwijtschelding bij 
overli jden, tot f 15.000,- netto verstrekt krediet . P.S. voor 
zelfstandigen geldt een andere regeling. • Eerste hypotheken 
tot 125% van de execqtiewaarde, zowel voor nieuwbouw als 
voor bestaande bouw. • Tweede hypotheken tegen gunstig 
tarief op aanvraag. • Woningverbeteringskredieten nu ook 
zonder eigen huis. 
Géén notaris- en taxatiekosten . Looptijden 72, 84 en 96 
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lig niet op een stoel in Brussel, 
Luxemburg of Straatsburg 
terecht gekomen zijn? Is er 
dan een kieswet die de binnen 
de Nederlandse grenzen ge
vestigde burgers in categoriën 
indeelt? 
Dr. Lubbers moge overwegen 
dat zeer vele Nederlanders 
voor de behartiging van de be
langen van internationaal ge
oriënteerde Nederlandse be
drijven in het buitenland ge
vestigd zijn en wie zou durven 
beweren dat hun bijdrage tot 
verhoging van de welvaart en 
het welzijn in Nederland lager 
gehonoreerd dient te worden 
dan die welke functionarissen 
in overheidsdienst leveren? 
Ik hoop dat dr. Lubbers in het 
bovenstaande aanleiding zal 
vinden om zijn standpunt te 
herzien. Kiesrecht voor allen I 

G. E. SCHIPPER, 
's-Gravenwezel (België) 

Welzijnszorg 

Gaarne onderschrijf ik vol
komen het stukje over wel
zijnszorg in Vrijheid en Demo
cratie van 30 mei. Daaraan 
w il ik. als vrijwillige werkster 
in het veld in het sociaal cul
tureel werk, nog enige dingen 
toevoegen. Op het welzijns
gebied slaapt de WD niet 
alleen, erger nog, zij is er niet 
op ingesteld. Men staat er 
dikwijls negatief tegenover 
(kost te veel geld, drugge
bruik, rode indoctrinatie). 

Laten wij, WD-ers, meehel
pen zorgen dat dat niet ge
beurt. Ook wij hebben in het 
welzijnswerk onze verant
woordelijkheid. Want vergeet 
u niet dat al die sociaal 
culturele centra, clubhuizen 
e.d. veel door de jeugd wor
den bezocht en de jeugd is de 
toekomst, ook die van de VVD. 

E. FELIX-DE GROOT, 
Laren (Gld.). 



In deze rubriek publiceren 
wij brieven van lezers. Da 
redactie behoudt zich daarbij 
het recht voor redactionele 
wijzigingen aan te brengen 
of stukken te bekorten, uiter
aard zonder de kern van het 
betoog aan te tasten. Wij 
streven ernaar zoveel moge
lijk lezers aan het woord ta 
laten. Dit betekant dat korte 
helder geformuleerde brie
ven (maximaal300 woorden 
en vooral duidelijk ga
schreven of getypt I) het 
meest kans maken vlot an 
integraal te wordan opga
nomen. 
Publikatie betakant niet dat 
wij instammen mat het ba
toog. 
Beroep t.a.v. g-aigarde of 
bekorte artikelen Is moge
lijk bij de Redactieraad, p/a 
Koninginnegrecht 57, Dan 
Haag. 

CHA 
Onder het hoofd 'Rode vak
bond' is in uw nummer van 
30 mei een ingezonden stuk 
opgenomen van de heer H. J. 
Hendriksen te Bussum, waar
in de navolgende passage 
voorkomt: 
.. Wat doen we dan wel? Voor 
iedereen die in overheids
dienst is, inclusief onderwij
zend schoolpersoneel, is het 
Ambtenarencentrum in Den 
Haag de overkoepelende vak
centrale op zuiver neutrale 
basis. Hierin zijn die vakbon
den georganiseerd die niet ge
kleurd zijn of willen zijn. Voor 
onderwijsmensen is dit o.a. de 
Algemene Vereniging van 
Leerkrachten". 
Ter voorkoming van misver
standen moge ik erop wijzen, 
dat naast het Ambtenarencen
trum er voor hogere functio
narissen bij overheid en onder
wijs nog een overkoepelende 
organisatie is op zuiver neu
trale basis, te weten de Cen
trale van Hogere Functiona
rissen bij Overheid en Onder
wijs (CHA), gevestigd te Den 
Haag aan het Statenplein 3. 
Deze organisatie telt op het 
ogenblik meer dan 40.000 
leden. 
Nadere inlichtingen worden 
uiteraard gaarne door het 
bureau verstrekt. 

MR. H. B. KOETSER, 
directeur bureau CHA 

• 

boekbespreking door drs.. C H Jansen 

Drie uilgaven van SaiD.SOn 

De uitgeverij Samson in 
Alphen a/d Rijn is een van de 
weinige uitgevers die zich 
wagen aan het doen verschij
nen van reeksen boekwerken 
op het gebied van de binnen
landse politiek en maatschap
pelijke problematiek. Zo is 
daar b.v. de Actua-reeks 
waarin boeken over allerlei 
politieke en maatschappelijke 
vraagstukken zijn opgenomen 
en in het kader waarvan ook 
de Werkgroep Nationaal 
Verkiezingsonderzoek ruimte 
kreeg om zijn analyses van de 
N_ederlandse kiezers voor een 
groter publiek -toegankelijk te 
maken. Op een omvangrijk 
lezerspubliek zullen deze uit
gaven waarschijnlijk niet 
kunnen rekenen, hoewel van 
Crisis in de Nederlandse po
litiek van J. Th. J. van den 
Berg en H. A. A. Molleman, 
dat vorig jaar in deze rubriek 
besproken werd, inmiddels 
een tweede druk is versche
nen. 

In deze reeks is onlangs een 
nieuw werk verschenen: Prof. 
dr. H. Daalder, Parlement en 
politieke besluitvorming in 
Nederland. Hierin wordt in
gegaan op de vraag hoe vrij 
het kabinet bij zijn besluitvor
ming en het parlement bij zijn 
toetsingsbeleid zijn. In het 
eerste deel worden de visies 
weergegeven van een ex
parlementair journalist, mr. 
J . J . Vis, een politicus, mr. 
W . J. Geertsema en mr. K. 
Millenaar, hoofd van de afde
ling wetgeving indirecte be
lastingen van het ministerie 
van financiën (de .. architect 
van de BTW"). 

In het tweede gedeelte van 
het boek geeft prof. Daalder 
de oordelen van kamerleden 
en kiezers weer, gebaseerd op 
mondelinge enquêtes uit 
1968, 1971 en 1972. De 
WO-kamerleden komen er in 
het oordeel van de kamerle
den en de kiezers niet slecht 
af. Bij de vraag of de kamerle-

den de hun toegedachte of 
feitelijke taken goed vervullen 
kwamen de WO-kamerleden 
in het oordeel van hun colle
ga's op de tweede plaats 
achter de confessionelen. Bij 
de kiezers staan zij op de 
eerste plaats, hoewel het dui
delijk is dat de kiezer in het 
algemeen een weinig hoge 
dunk van zijn vertegenwoor
digers heeft. De WO-kiezer 
wenst-dan ook-dat de kamer
leden de meeste invloed op 
het beleid hebben, terwijl de 
progressieven die bij de vak
bonden en de confessionelen 
bij de ambtenaren willen zien. 

WO-kiezers en kamerleden 
willen de invloed vermeerderd 
zien van resp. de kiezers, 
werkgevers, kamerleden, amb
tenaren en middenstan
ders. Daarentegen willen zij 
de invloed verminderen van 
radio en tv, kranten, kerken, 
vakbonden, actiegroepen, mi~ 
nisters. Het boek, zeker het 
eerste deel is uiteraard van 
actueel belang i.v.m. de kwes
tie-Glastra van Loon, de afge
treden Staatssecretaris van 
Justitie, die immers heeft ge
steld dat de invloed van amb
tenaren op het regeringsbe
leid onevenredig groot is! 
( 120 pag. f 18,90). 

In de reeks Bouwbeslissers 
zijn onlangs ook nieuwe delen 
verschenen. Deze reeks is een 
gezamenlijke uitgave van 
Samson en de Stichting 
Bouwcentrum, Rotterdam. 
Drs. R. den Dunnen doet in 
Woningmarktonderzoek een 
poging het verschijnsel wo
ningmarktonderzoek nader te 
analyseren. .,Door evaluatie 
van een tiental onderzoekin
gen wordt vastgesteld wat het 
effect van de onderzoekresul-

. taten op het bouwbeleid is 
geweest en tevens wat de 
zwakke punten van het wo
ningmarktonderzoek zijn". De 
hoofdstukken over regionale 
bouwprogrammering en de 

aanbodszijde van de woning
markt zijn resp. van J. Hartog 
en drs. F. A. Ophorst. 
De schrijver, hoofd van de af
deling Ruimtelijke Ontwikke
ling van het Bouwcentrum, is 
pessimistisch ten aanzien van 
het effect van het woning
marktonderzoek omdat geble
ken is dat personen die bij het 
bouwbeleid betrokken zijn 
nauwelijks kennis nemen van 
het resultaat van de onder
zoekingen. Toch vindt hij dat 
een dergelijk onderzoek nut 
heeft als er aan bepaalde 
voorwaar.den wordt voldaan. 
(67 pag. f 14,50). 

Inspraak in gemeentelijk 
ruimtelijk beleid van drs. 
H. P. G. Hoorn bevat o.m. 
een inventarisatie van de in de 
grotere Nederlandse gemeen
ten gevolgde inspraakproce
dures op het gebied van de 
stedebouwkundige planning. 

In het tweede hoofdstuk geeft 
de schrijver zijn visie op de 
toegepaste procedures ... Te
vens worden in dit hoofdstuk 
aanbevelingen gedaan om te 
komen tot vormen van in
spraak die een optimale be
trokkenheid van de bevolking 
bij het gemeentelijk ruimtelijk 
beleid zullen kunnen waar
borgen". 

Zeer nuttig is de inspraakbi
bliografie die het derde hoofd
stuk vormt en ontleend is aan 
een overzicht dat eveneens 
verscheen bij het Bedrijf 
Openbare Werken Maastricht. 

.. Het literatuurover2licht dat 
per 1 -4-1 9 7 3 werd afgeslo
ten, is verdeeld in vier groe
pen: literatuur over de theore
tische aspecten van de in
spraak, beschrijvingen van de 
in de praktijk toegepaste in
spraakprocedures op (inter)
nationaal, provinciaal en lo
kaal niveau, literatuur over de 
open(baar)heid van het ruim
telijk beleid c.q. van de over-
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heidsdocumenten, en tenslot
te enkele beschrijvingen van 
de inspraakprocedures bij 
simulatiespelen"'. 

Een dergelijke, veelal beschrij
vende, bibliografie biedt be
langstellenden een goede mo
gelijkheid zich op een bepaald 
terrein te oriënteren. Het be
zwaar is dat zo'n inventari
satie snel veroudert en dat 
geldt ook voor de door drs. 
Hoorn samengestelde opsom
ming, die al weer twee jaar 
oud is. We missen daarin 
derhalve b.v. een boek als dat 
van dr. H. M. Jolles, De po
reuze democratie, een so
ciologisch onderzoek naar het 
inspraakverschijnsel dat vorig 
jaar bij Samson verschenen 
is, en het werk van Ton van 
der Ham en Gerrit van der 
Meij, Gereedschap voor in
spraak in de ruimtelijke 
ordening, verschenen in 
1 97 4 bij het Wereldvenster te 
Baarn. Het werk van Jolles 
bevat ruim 200 literatuurver
wijzingen, die voor een be
langrijk deel weer niet door 
Hoorn worden genoemd. Jol
les verwijst bovendien naar de 
titelverzameling, aanwezig op 
het Centraal Punt Inspraak 
van de Raad van Advies voor 
Ruimtelijke Ordening in Den 
Haag. 

Hetzelfde bezwaar geldt 
Hoorn's inventarisatie van de 
in de grotere gemeenten ge
volgde procedures. Hij start 
daarbij b.v. met de inspraak
procedures rond de Amster
damse Nieuwmarktbuurt en 
komt dan niet verder oan het 
vermelden van zaken uit de 
jaren 1968-1969 ('71 ). Dat er 
daarna nog het een en ander 
is gevolgd, weet iedereen 
die de rellen en wat eraan 
vooraf is gegaan heeft ge
volgd. Ditzelfde geldt u'iter
aard niet voor alle zeventien 
door Hoorn genoemde pro-

leemgebieden. (213 pag. 
lf 22,50). • 

VVDvan A tot Z 

• radio 
Radio-uitzending van de WO: don
derdag 19 juni, van 18.20 - 18.30 
uur. over de zender Hilversum 11 
(298m.). 

Dit is onze laatste radio-uitzending 
vóór de vakantieperiode. 

De eerste radio-uitzending van de 
WO na de vakantie-periode zal 
plaatsvinden op vrijdag 5 septem
ber. van 18.19 - 18.29 uur, over 
de zender Hilversum I (402 m.). 

BORCULO- Secr. van de afd. 
Borculo is geworden R. Aaten, 
Ruurloseweg 31, Borculo. 

ENSU (Eygelshoven, Nieu
wenhagen, Schaesberg, U
bach over Worms) - Secr. 
van de afd. ENSU is gewor
den P. Schulteis, Apollolaan 
45, Nieuwenhagen. 

GIETEN - Het bestuur van 
afd. Gieten is als volgt: voorz. 
K. de Weille; secr.-penningm. 
K. Veldman. 

HARDERWIJK - Ondercen
trale Harderwijk vergadert op 
13 juni in restaurant De 
Schouw, Harderwijkerweg 85, 
Nunspeet. Aanvang 20 uur. 

HASKERLAND - Secr. van 
afd. Haskerland is geworden 
drs. 0. Kromhout van der 
Meer, luiderveldstraat 29, 
Jou re. 

HAZERSWOUDE- Secr. van 
afd. Hazerswoude is gewor
den H. Gaykema, Nic. Beets
straat 14, Hazerswoude-Rijn
dijk. 

HUMMELO en KEPPEL -
Elke eerste dinsdag van de 
maand tussen 19.00 uur en 
20.30 uur politiek café van 
afd. Hummelo en Keppel. 

KAMPEN/IJSSELMUIDEN 
- Secr. van afd. Kampen/ 
IJsselmuidan is geworden 
H. Krans, Spoorkade 21, 
Kampen. 

LEERDAM - Waarn. secr. 
van afd. Leerdam is gewor
den D. Basch, Sperwerlaan 
34. Leerdam. 

LISSE - Secr./penningen van 
afd. Lisse is geworden me
vrouw R. D. Michels-Bouman, 
Van Ostadestraat 68, Lisse. 

MIDDELBURG - Mr. dr. C. 
Berkhouwer (lidTw.K.) spreekt 
op 27 juni voor afd. Middel-

burg. Café-restaurant Brasse
rie. Aanvang 20.00 uur. 

NAALDWIJK - Secr. van 
afd. Naaldwijk is geworden 
H. J. van Veen, Bospölder 
11 E, Honselersdijk. 

NIJMEGEN - 19 juni poli
tieke trefavond van afd. Nij
megen. 

TER APEL - Op 16 juni 
spreekt A. Ploeg (lid Tw.K.) 
voor afd. Ter Apel over de 
defensieplannen in Vlagt
wedde. 
Aanvang 20.00 uur, Het 
Boschhuis. 

ZEELAND- De kamercentra
le Zeeland houdt donderdag 
26 juni in hotel De Zwaan 
aan het Kerkplein te Kapelle 
een discussie-avond over het 
rapport van de Teldersstich
ting .,Naar een liberaal land
bouwbeleid"'. Sprekers: prof. 
drs. S. L. Louwes en A. J. 
Evenhuis (lid Tw.K.); Aan
vang 20.00 uur. 

Vereniging 
staten 

Het bestuur van de Vereni
ging van Staten- en Raads
leden kwam op 28 mei in 
Amersfoort bijeen. Het groot
ste deel van de vergadering 
was gewijd aan de bespreking 
van het programma voor het 
congres op 7 en 8 november 
a.s. te Lunteren. Het bestuur 
hoopt hierover spoedig nade
re mededelingen te kunnen 
doen. 

De volgende commissies 
der Vereniging zijn thans met 
hun werkzaamheden begon
nen: commissie Gewestwet: 
voorzitter: drs. J. A. F. Roe
Ien; secretaris: mej. drs. I. 

: .. · . :· :· :.- -..... ~~ ··. ~· ~ :· ... -.:·.·.·.~, . . ·.: ·:· . . -·. - . -
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Kopij voor deze 
rubriek in het volgend 
nummer dient de 
redactie bereikt te 
hebben op dinsdag 
1 7 juni. Adres: 

Redactie Vrijheid en 
Democratie, Pieter de 
Hooghlaan 87, 
Hilversum. 

ZEEVANG - Secr. van afd. 
Zeevang is geworden G. Hof- · 
straat-Abrahamsz, Voorkamp 
7, Beets (post Oosthuizen) 
(02991- 1808). • 

raadsleden 
Günther; commissie Binnen
gemeentelijke Decentralisatie: 
voorzitter: H. J . L. Vonhoff; 
secretaris: mej. drs. I. Gün
ther; commissie Koop- en Erf
pacht: voorzitter: mr. A. Loo
ten; secretaris: vac.ature; com
missie Diepdelversrapport: 
voorzitter: prof. mr. J. M. 
Polak; secretaris: ir. Ó. M. van 
de Schrier; commissie artikel 
12 gemeenten: voorzitter: dr. 
A. J. Vis. In tegenstelling met 
de vorige commissie bevindt 
deze commissie zich nog in 
oprichting. Het bestuur hoopt, 
dat de samenstelling van deze 
commissie op korte termijn 
gereed zal zijn. 

gast- ur!j4rib 
RESTAURANT "BEEKZICHT"- BUURSE (Ov.) 
Broekheurnerweg 27 * à la Carte Restaurant 
Telefoon 05426- 205 * Gelegen aar~ de Buurserbeek 

* Sfeervol ingericht 
'* Bar en zaal voor·90 personen 
* Zaal te scheiden in tweeën 

Donderdags gesloten * Geschikt voor zakenlunches 

Café-Restaurant "De BEURS-MODERN" 

Wij bieden U: Vijf zalen met een capaciteit van 20 tot 200 personen 
(conferenties, recepties, di•ners). 

'n plate servlee restaurant (snelle zakenlunches) - 'n Gespeciali-
seerd restaurant (vis- en grill-gerechten) - 'n Biljartzaal met 6 billarts 
(even ontspannen) 
Grote Markt 6 - Breda - Veemarktstraat 2 - (Tel.: 01600-37716-45987) 

Oud van naam - Nieuw van karakter 

§DiliiM!1Jdiitfiii ~:=~~;-~arnhllll 
BISTRO-BARBECUE' * 
in het centrum Amhem *GRILL-
Tevens bar-dancing op eer- * SPECIALITEITEN 
ste etage. Weekend-bar * bij Candle-light 
hoven 2 1 jaar. '* 
Dagelijks geopend van 12.00- 15.00 en 17.00-
23.30 uur, za. en zo. vanaf 14.30 uur. 

"Jlt QCampbttr•t ~oren" 
Kade 2 -VEERE - Tel. 01181 - 291 - 228 

Sedert eeuwen vast gebruik: ... 

om lupbtn ban qualittit tn anbtrt 
passanttn tt log;ttrtn tn trartttrrn 

l.rlli.rr la.Utm 
Uitgebreide à la carte 1l4tSt"~ 
kaart. Prachtige zalen ~~N 
voor lunches en par- l<NuS$e 'BAR 

tijen. lll[!~~~~~ii~~ 's-Maandags gesloten. lii 

Uw advertentie 

in dit blad wordt 

in ruim 70.000 gezinnen 

gelezen 
, 
• 

• '•I -'\• ...... ~*' 1,\o ... ~\\:1. I ' I • • • 
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Subsidie 
politieke 

scholing 
De Minister van Binnenlandse 
Zaken, mr. W. F. de Gaay Fort
man, heeft besloten, het vor
mings- en scholingswerk ten be
hoeve van de politieke partijen 
die in de Tweede Kamer zijn ver
tegenwoordigd, met ingang van 
1 januari 1975 te subsidiëren. 
Mede omdat rechtstreekse sub
sidiëring van politieke partijen in 
ons land op bezwaren stuit, zal 
de subsidiëring geschieden aan 
afzonderlijke rechtspersonen, die 
verbonden zijn met deze partijen. 
Dit in het voetspoor van de sedert 
enkele jaren bestaande subsidi
ë.ring van de politiek-wetenschap
pelijke ir~stituten. 
Na overleg met een aantal in de 
Tweede Kamer vertegenwoordig
de partijen heeft Minister De 
Gaay Fortman besloten ile vol
gende subsidieregeling in te voe
ren: 

a. een subsidie van 90% in de 
eerste kosten van f 30.000,-

b. de kosten boven f 30.000,
komen in aanmerking voor een 
subsidie van 70 %, waarbij als 
maximum een bedrag geldt dat 
berekend wordt naar de hier
onder vermelde bedragen per 
zetel van de bovenbedoelde partij 
in de Tweede Kamer: 

voor elk van de 
eerste 1 0 zetels f 9.000,-
voorelkvan de 
11 e tlm 20ezetel f 7.500,-
voorelkvan de 
21 etlm JOezetel f 6.000,-
voor elk van de 
31 e tlm 40e zetel f 4.500,-
voor elk van de 
zetels boven 40 f 3.000,-

Op de begroting van Binnenlandse 
Zaken vopr 197 5 is voor deze 
subsidiëring f 1.620.000,- ge
raamd. 
Voor de WD (22 zetels) kan deze 
regeling neerkomen op een sub
sidievan maximaalf 177.000,-. 

• 



VRIJETIJDS-BUNGALOWS 
in Schaijk (N.Br.) · 

in het bungalowpark "Luijte.nbroek" 

Direct te aanvaarden. 

Het betreft hier complete bungalows, die zijn gesitueerd 
in een fraai natuurgebied. 

Wij noemen enige punten : 
grondkavel gemiddeld 500 m2, royale living met open 
haard, volledig ingerichte keuken, 3 of 4 slaapkamers, 
douche, berging en zonneterras. 1 
Geheel voorzien van e .V.-gas. 

Prijzen v.a. f 64.900,- v.o.n. 

Eventueel 100% financiering. 

Openingstijden modelwoning : 
zaterdags van 13.00 uur- 16.00 uur. 

STOEL & TIMMER b.v. makelaars o.g. 
leden N.B.M. 

Dorpsstraat 8 te RENKUM. 

tel. 08373- 9114* b.g.g. 2979 en 08306-1508. 

ADVIESBUREAU 
BRUSSELERS & CO. B.V. 
PENSIOENADVISEURS 

Adviezen tegen honorarium op basis van uren en overhead
kosten. 

N.Z. Voorburgwal 148 - AMSTERDAM - Telefoon: 
020 - 248501 en 248641. 

Directie; P. M. Brusselers 
H. Stenvers r 

B.V. Makelaarskantoor 
,~GEMAKO" o.g. 

NASSAUPLEIN 33- 's-GRAVENHAGE- TEL. 601907 

Aan- en Verkoop Onroerende Goederen. 

Beheer. 

Alle verzekeringen. 

de mini-sirene BS-100 

Inlichtingen: 

Handelsonderneming 

"WORMER" 
Postbus 22- Warmer (N.H.) 

telefoon 02982 - 1176 

veel minder belasting 

Tel. 02521 -19011* (de heer Ter Laan) b.g.g. 071-50445 

DOOR ELSEVIERS MAGAZINE UNIEK GENOEMD. 

Gewicht 600 gram. Lengte 19 cm. Uitvoering rood ·geëmailleerd metaal. 

Werkt op 4 stuks 1 ~ volt batterijen. Gemakikelijk op straat. mede te 

nemen aan polsriem of in de handtas. Kan door meegeleverde beugel 

opgehangen worden waar u maar wilt. Eén druk op de knop ve_roor

zaakt een geluid van 85 decibel. Sirene stopt pas weer als u dat wilt. 

Ideaal voor alleenstaanden, winkels, campings, hotels, pensions, kleine 

banken, postkantoren, bewakingsdiensten etc. Kortom overal waar 

gevaar kan dreigen. 

betaalt u in België 
terwijl ook de bouwkosten praktisch de helft lager zijn. 

Belt u ons vandaag nog ! 

Wij hebben diverse .,paleizen" in de omgeving van 
Brasschaat, Turnhout, Schilde, etc. In enkele kunt u 
volgende week reeds wonen. 

Ook .tientallen percelen villagrond in genoemde streken 
aan te bieden. 

HOBAHO B.V. o.g. I HAVEN 10 I LISSE I TELEX 41580 

. . .~· . .-·:._·-.: '' ;_~ .. ·.·:::.··-.~ ··,·~ . · .. . "."-.:·_..,~._-~···~:-··~ .... .... . .·.· ' . . 
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Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

Waar het weer 
spelmaker is 

Comfortabele vakantie-appartementen, vlak aan het 
strand met vrij uitzicht op zee. Reeds voor f 37,50 p.p. 
incl. ontbijt, bij gebruik door 4 personen . 
Met eigen zonnebalcons eri complete keuken en naast 
de deur o.a. overdekt zwembad, sauna, Dolfirama, 
bowling- en kegelbanen en Panorama Restaurant, 
hoog boven de ~olven ... Allemaal attracties waar het 
weer spelmaker 1s! Inlichtingen: 02507-2144. 

HOfEL 
BOU\W.S PAlACE 

Zandvoort 
tegenover NS-station, 

met eJn zee van parkeerruimte. 

Aannemings- en Handelsbedrijf 

"FLIP MOL" B.V. 
Hendrik ldo Ambacht 

BETONBOUW: 

zwembaden, bemalingsgebouwen, 

tunnels, viadukten, 

fundaties voor kraanbanen, 
scheepshellingen, etc. 

WATERBOUW: 

droog en nat grondverzet, 

oeververdedigingen, etc. 

Uitgebreide adviezen met betrekking tot bovenstaande 
werken. 

Waalstraat 1 Postbus 3 Telefoon 01858 - 3977 

EEN BRANDLADDER ONBETAALBAAR ? ? 
Nee! voor nog geen 10 °/0 van de 

kosten van een conventionele brand
ladder leveren wij U de bekende 

AMIGO UITWERPBARE BRANDLADDER. 
·• geschikt voor ieder woonhuis 
of bedrijf 

• zeer eenvoudig l'e monteren 
e geen hak-, breek- en metselwerk aan Uw gevel 

e onbruikbaar voor inbrekers 

Voor nadere documentatie: 

AMIGO SAFETY. NEDERLAND 
Javastraat 47A - Den Haag - Telefoon 070-463388-656597 

Tevens leveren wij alle soorten brandblusapparaten 

- - - - - --
~ t TE KOOP TE LUNTEREN 

Oude Arnhemseweg 

LEUKE BUNGALOW 

- - -

Betreft een fraai gelegen LEUKE BUNGALOW met carport, 
garage, schuur, erf en tuin va>;, 528 m2. 
Indeling van deze zeer gemoderniseerde bungalow: L-vormige 
woo.1kamer met schouw en bijpassende sfeervolle kachel , 
dubbele deuren naar tuinterras, geheel gemoderniseerde eet
keuken met ingebouwde afwasmachine, schrootjesplafond en 
open wenteltrap, toilet en douche inéén met aansluiting voor ~ 
wasmachine, drie slaapkamers, hobbyruimte etc. Het geheel 
is verwarmd door diverse gaskachels en is rondom voorzien 
van dubbele beglazing. Het geheel is inclusief enige roerende 
goederen en verkeert in goede staat van onderhoud. 

Aanvaarding i.o. Koopsom n.o.t.k. ~ 

BEMIDDELING EN INLICHTINGEN: 

KLOMP 
Makelaardij in onroerend goed 
Taxaties- lid N.B.M. 
Kantoor: Molenparkweg 37, Lunteren 

t Telefoon 08388- 3445, lief N.B.M. 
Privé Boslaan 6, Lunteren 
Telefoon 08388-3114 

~ t Ass. W. J . Bremer, Geraniumlaan 10 A, Ede 
TelefOon 08380 ·18413 . ~ ..... - - - -- - ..... -
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Werktuigbouwkundig Teken- en Adviesbureau 

M. A. H. VAN DE WESTELIKEN 
Konstrukteurs van: spuit-, gi•et- en persmatrijzen 

volg-, snij- en buigstempels 
bedrijfsmechanisaties 
speciaal-machines 
hulpgereedschappen 
produkt-ontwikkeling 
staalkonstrukties 

Gestelsestraat 98-100, Eindhoven. Postbus 7567. 

1 
Telefoon 040-510157. 

I 

BEHEER EN EXPL. MIJ. ZEELAND b.v. 
Hogezoom 139 - RENESSE - Telefoon 01116- 1294 

Heeft nog diverse objecten in Zeeland te koop o.a. 
I 

PERCELEN BOUWGROND 
elk 2 ha. groot. 
Met bosplantsoen aangeplant. 

DIV. RECREATIE-BUNGALOWS 

PRACHTIG GELEGEN .BUNGALOWS 
(HAAMSTEDE) 

TIJD IS GELD 
lees daarom een onafhankelijk beleggingsblad ! 

Wie heeft er nog tijd zich in de effectenbeurzen te ver
diepen? Toch biedt de beurs soms onverwachte beleg
gingsmogelijkheden. Het onbenut laten hiervan kan geld 

:o:'financlêle koerier ~ 
helpt wekelijks bij het analyseren en selecteren van koop· 
waardige fondsen . 
Binnen- en buitenlandse aandelen worden deskundig onder 
de loep genomen, evenals vele andere beleggings
proposities. 

De redaktie wikt en weegt en geeft haar slotoordeel: onbe
vangen en onafhankelijk. Elke week weer, jaar in, jaar uit. 
Bovendien profiteren abonnees van de gratis vragen
rubrieken op het gebied van beleggingen, belastingen, 
notariële zaken en verzekeringen. 

Vraag eens een proefnummer van de Financiële Koerier. 
Dat kost u niets. Meteen abonneren voor f 90,- per jaar 
kan ook. Gewoon opbellen 020- 245760 of de bon uit
knippen en zonder postzegel in een open enveloppe zenden 
aan Financiële Koerier, Antwoordnummer 2628, Amsterdam. 

Naam: 

Straat: .... . 

Plaats : . . . 

O wenst een jaarabonnement 

O wenst een gratis proefnummer 
(hokje naar keuze zwart maken) 

r-
1 ·-·-·-·-·---· ., I 
I I 
I I 

I Denkt u ook I 
I 

1 over een 
• 1 zwembad? 
I 

I 
Hebt u er wel eens aan gedacht 

I wat een zorgen en onderhoud zo'n 

I 
ding in je tuin geeft? Elke dag 
1 - 2 uur stofzuigen, in het begin 
een nieuwtje, later een steeds 

I terugkerende corvee. Ook de vette 

I 
aanslag aan de gehele omtrek van 
het bad, dat is 30 meter bij een 
bad van 1 0 x 5 moet elke week 

I afgewassen worden. 

I Wij onderzochten al deze pro
blemen, en vonden er onze eigen 

I oplossing voor, die wij octrooiI eerden. 

De constructie van het bad 
I 

Een sterke betonconstructie die 

I bekleed wordt met een dikke 
taaie elastische laag. Deze laag 

1 beschermt het beton tegen vorst, 
terwijl indien het beton toch 

I scheurt, het bad toch waterdicht 
blijft. De bekleding is zelfs be

l stand tegen moedwillige bescha-
diging. 

I 
I 

I 
I 

I 
• 

I 

Gras maaien en bladeren? I 
Maait u maar rustig uw gazon, 1 
en uw bad mag desnoods onder 
de bomen liggen. Wij bouwden I 
namelijk een skimmer aan de ge
hele omtrek van het bad. Op elke 1 
plaats wordt het ingewaaide vuil 

1 afgevoerd, voordat het kan be
zinken. Omdat het bad aan alle 
zijden overloopt, kan zich ook I 
nooit een vuile rand vormen. Ons 
kleinste bad met afmetingen 1 0 x J 
5 m heeft reeds een filtercapaci-
teit van 36 m3 per uur. 1 
Alle andere baden moeten het I 
met 5 - 1 0 m3 per uur doen. 

Wij garanderen een kristalhelder- 1 
held gedurende meerdere seizoe-

1 nen. 

Wij bouwden het filter onzicht- I 
baar bij het bad in en het vraagt 
dus geen aparte ruimte in uw I 
woonhuis. 

Stofzuigen I 
Bij ons overbodig, omdat het I 
automatisch gaat en veel beter 
dan met de hand: die hoge 1 
omtrekskim mlng voorkomt natuur· 
lijk ook veel bodemvuil. Elke I 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste 1 
duik, zonder enig onderhoud. 

I 
I 

I 
I 

I 
I 

I 
L -·-·-·-·-·-·-· 

I 
..1 

v. v.d. is voor eigen -woning- bezit 
Wij ook! 

Wij verkopen huizen 
in MUIDEN en MUIDERBERG, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJsselmeer bieden ze volop 
groen en liggen toch slechts 15 km (ten zuiden) 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden: vanaf f 120.000,
is er vrije vestiging. 
Komt U eens vrijblijvend een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 
Ook op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.0p uur) 
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INSTITUUT KRANENBURG 

• ' I opgericht 1919 

'n OUDE NAAM, 'n MODERNE AANPAK 

• Eigen Mavoschool 

• Internaat voor meisjes en jongens 
LO I MAVO I HAVO I VWO 

• Diverse vakopleidingen 

NIEUWE HAVEN 37 ·DORDRECHT- TELEFOON 078-33071 

BUITENPLAATS "BROEKHUIZEN" 
Te koop : Kleine buitenplaats met stijlvol huis gele
gen in de omgeving van Doetinchem met vlotte we!l
en spoorverbindingen met Arnhem. 
Het huis bevalt o.m. dubbele kamer ca. 65 m2, 
studeerkamer ruim 25 m2, grote eetkeuken en zeer 
ruime kelder-accommodatie; verdieping : 4 royale 
slaapkamers, 1 kleïnere slaapkamer, garderobe -
kamer en zeer moderne badkamer. Voorts garage 
en schuur. De oprijlaan alsmede het fraaie terrein 
(groot ca. 9000 m2) met oud geboomte zijn volledig 
in overeenstemming met het karakter van het huis. 
Koopprijs f 350.000,- k.k. 

BENNINK'S LANDERIJEN BUREAU - GORSSEL 
Telefoon 05759- 1455 b.g.g. 1771 
Makelaars o.g. - Leden N.B.M. 

MAKELAARSKANTOOR ELZENAAR & CO. 
Apeldoornselaan 189-199 te 's-Gravenhage, telefoon 
60.48.07 beheert voor cliënten door geheel Nederland 
hun huizenbezit te 's-Gravenhage en omstreken. 
Wij verzorgen de huurincasso, onderhoud der huizen, 
besprekingen met Gemeentelijke instanties, zoals 
Bouw- & Woningtoezicht, Huuradviescommissie, Wijk 
& Woningverbetering, etc. 

Neemt u eens kontakt met ons op ! 

v. v.d. is voor eigen -
1 
woning- bezit 

Wij ook! 

Wij verkopen huizen 

in MUIDEN en MUIDERBERG, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJsselmeer bieden ze volop 
groen en liggen toch slechts 15 km (ten zuiden) 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden : vanaf t 120.000,
is er vrije vestiging. 
Komt U eens vrijblijvend een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942- 3230 I 1997 
Ook op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 

Waar het weer 
spelmaker is 

Comfortabele vakantie-appartementen, vlak aan het 
strand met vrij uitzicht op zee. Reeds voor f 37,50 p.p. 
incl. ontbijt, bij gebruik door 4 personen . 
Met eigen zonnebalcons eri complete keuken en naast 
de deur o.a. overdekt zwembad, sauna, Dolfirama, 
bowling- en kegelbanen en Panorama Restaurant, 
hoog boven de ~olven . . . Allemaal attracties waar het 
weer spelmaker 1s! Inlichtingen: 02507-2144. 

HOfEL 
BOlMES PAlACE 

Zandvoort 
tegenover NS-station , 

met een zee van parkeerruimte. 

-GELD-THUIS-SERVICE-----..... 
Alle bedragen, wettelijk tarief, eigen termijnkeuze 
Enkele voorbeelden : 
Privélening: 
f 2.500,- 30mnd.f108,
f 5.000,- 42mnd.f161 ,
f 8.500,-54mnd.f221 ,
f15.000,-60mnd.f355,-

Woonverbetering: 
f 5.000,- 60mnd.f125,
f 10.000,-72 mnd.f212,
f15.000,- 96mnd.j260,-

2e hypotheken : 
!10.000,- 60mnd.f267,
f20.000,-120mnd.f351 ,
f40.000,-120mnd.f701 ,-

Geen behandelingskosten 
Doealsvelenvooru : 
Bel 03410 - 14423 - 16710 

JANSENS KREDIETKANTOOR 
Van Goorsweg 3, Hierden 
Kantooruren: 's morgens van 10.00- 20.00 uur 's avonds 

Zoekt u een won1ng 1n Noord-Holland, 

belt u eens vrijblijvend voor onze woninggids. 

Wij hebben u te bieden allerlei 

woningen, 
bedrijfspanden en 
bouwgrond 

Bemiddeling Onroerende Goederen E. SCHURER 

Telefoon 02232 -1502. 

"MAUPERTUUS" 

Privé: telefoon 02233-1486 

Hebt u wel eens aan een 
gezinsinternast gedacht ? 

Kinderen hebben, ondanks voldoende capaciteiten , soms een 
begeleiding nodig om op de middelbare school tot hun recht 
te komen. In gevallen waar het gezin, door welke omstandighe
den ook, onvoldoende in de gelegenheid is deze steun te bieden, 
bestaat de mogelijkheid van een deskundige en betrokken opvang. 
Op "Maupertuus" heeft men een langjarige ervaring met het bege. 
leiden van jongens, die het VWO, de HAVO en soms ook de 
MAVO bezoeken. De aandacht is niet alleen gericht op leervor
deringen maar vooral ook op algemene vorming en karakteront
wikkel ing, in een persoonlijke sfeer en op niveau. 
" Maupertuus" is gevestigd in een verzorgd gezellig ingericht mo
dern landhuis op een mooi eigen terrein. Capaciteit 15-16 jongens. 
Er zijn goede scholen en' vele sportmogel ijkheden in de directe 
omgeving. De heer en mevrouw K. J . de Graaf, Baarnseweg 4, 
Bosch en Duin , Post Bilthoven . Telefoon 030- 784285. 
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nummer 1133 
.27 juni 1975 

vrijheid an damocratle 

• De redactie van 
Vrtjheid en Democratie 
•• geveatigd te 
Htlversum. Pleter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur ia de 
heer Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementan
admlniatratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de WD. 
Koninglnnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
0'70- 814121). Voor 
adreswijzigingen etc. 
wende men zich dus tot 
hetalgemeen 
secretariaat. 

• De advertentle
exploi~tle wordt 
verzorgd door het Bureau 
'Van Vliet b.v .• postbus 20 
te Zandvoort, 
telefoon 02507-4746. 

• Druk: 
ten Brink Meppel b.v. 

algemaan 
secretariaat 

• Het algemeen secre
tariaat van de VVD Is 
gevastfgd te Den Haag, 
Koninginnegrecht 67, 
telefoon 070-814121. 
Postrekening. 87880 ten 
name van algemeen 
eecretaria van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 

• Hetsecretariaatvan de 
WO-fractie In de 
Tweede Kamer la 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1A te Den Haag. 
Telafoon 070- 814911. 

Lege schatkist 
De traditionele Voorjaarsnota, waarin de 
minister van financiaën de cijfers op een 
rijtje zet, als openingszet voor het kabinets
beraad over de begroting voor het volgende 
jaar, is geen opwekkend stuk. Er blijkt uit 
dat de regering dit jaar tien miljard gulden 
tekort komt. Minister Duisenberg tieeft dan 
ook gewaarschuwd dat drastische bezuini
gingen nodig zijn. 

Ongeveer de helft van het tekort is een ge
volg van de kabinetsbesluiten om door 
middel van financiële injecties de werkloos
heid te bestrijden. Men kan zich afvragen 
of die vijf miljard gulden, bestemd ter 
bevordering van de werkgelegenheid, op de 
meest effectieve wijze zijn besteed. Maar 
dat de strijd tegen de werkloosheid de rege
ring - van welke politieke kleur ook - forse 
bedragen moest kosten, staat vast. Ook 
andere methoden, zoals bijvoorbeeld een 
lastenverlaging voor het bedrijfsleven, die 
een stimulans voor de werkgelegenheid kan 
betekenen, kosten de schatkist geld. In dit 
verband mag met enige voldoening het feit 
worden gememoreerd dat de Kamer vorige 
week een verlaging van de vennootschaps
belasting heeft aanvaard, overigens tegen 
de zin van het kabinet. Het betrof een initia
tiefvoorstel van KVP en ARP, dat de steun 
kreeg van de WD, hoewel wij een verla
ging met twee punten (in plaats van slechts 
één) en voor twee jaar (in plaats van slechts 
één jaar) beter hadden gevonden. 

De andere helft van het tekort is een gevolg 
van overschrijdingen van de toch al enorm 
toegenomen overheidsuitgaven en van de 
tegengevallen belastlngopbrengsten. Vol
gens de begroting stijgen de overheidsuit
gaven dit jaar met 23 %. Neemt men aan 
dat 1 5 % op rekening komt van de inflatie 
(waar het kabinet tussen haakjes helemaal 
niets meér aan doet), dan blijft nog altijd 
een reëele stijging van 8 % over. Dat was 
moge,lijk, zo heeft het kabinet ons bij herha
ling voorgehouden, omdat de aardgasprijs
gekoppeld aan die voor olie - zo plezierig 
was gestegen. Even vaak heeft de WD 
geroepen dat dit neer komt op potverteren. 

Dat was in lin~se ogen natuurlijk extreem 
rechts gepraat en helemaal niet waar . 

Intussen is (helaas) gebleken hoe juist de 
VVD-waarschuwingen zijn geweest. 
!\f1en is echt aan het potverteren geslagen. 
Er is een mentaliteit ontstaan van .. het geld 
kan niet op". Gevolg van dat alles is dat er 
nu geen enkele reserve meer aanwezig is 
om de terugval in de economie (één van de 
oorzaken . van de verminderde belasting
opbrengsten) op te vangen. 

Daar komt nog een ander facet bij: op aller
lei terreinen zijn verwachtingen gewekt, die 
ongetwijfeld nu weer moeten worden terug
gedraaid. De uitgavenstijging heeft immers 
bepaalde initiatieven mogelijk gemaakt, 
waarvan de erbij betrokken mensen en 
instellingen verwachtten, dat zij in volgende 
jaren zouden wordt voortgezet. Nu blijkt dat 
over de hele linie drastisch bezuinigd zal 
moeten worden, is er in feite valse hoop 
gewekt. Dat is, zeker voor een overheid, 
een ronduit slecht beleid. Het zal door nie
mand in dank worden afgenomen, óók niet 
door de voorstanders van dit kabinet. 

KVP-voorman Andriessen heeft vorige 
week tijdens de partijraad van zijn partij ge
zegd dat het kabinet naar zijn mening de 
rit moet uitzitten. Het kabinet zit dus wat 
dat betreft op rozen. Maar dat enorme gat 
van tien miljard is een levensgroot gevaar 
voor de ploeg van Den Uyl. Het betekent 
dat het kabinetsbeleid, dat geïnspireerd 
heet te zijn door een nieuwe maatschappij
visie en dat een keerpunt moest worden, 
onbetaalbaar is. 
Voor de maatschappijvernieuwers een 
grote teleurstelling. Dat betekent nog meer 
ongenoegen in de achterban van PvdA en 
PPR en dus wellicht een keerpunt - maar 
dan anders dan men zich in die _kringen had 
voorgesteld. 

~ 
Ph. C.lo Chopollo,~ 
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"\Vesterterp: een 
slecht verliezer 
Politici hebben één eigen
schap met elkaar gemeen: of 
ze nu rood, wit of blauw zijn, 
echt boos worden ze maar 
zelden. Vorige week heeft de 
Tweede Kamer deze uitzon
derlijke gebeurtenis weer eens 
mogen beleven. Minister 
Wasterterp (verkeer) was echt 
kwaad. 
Op de PvdA en de VVD in het 
bijzonder. 
Deze twee partijen boorden 
zijn wetsontwerp over de ver
plichte autokeuring de grond 
in. Niet omdat zij de autokeu
ring verwerpelijk zouden vin
den, maar omdat zij het sy
steem van Wasterterp niet 
willen . 
De minister wilde een net van 
tachtig onafhankelijke keu
ringsstations bouwen, kos
ten circa honderd miljoen gul
den. Een verplichte keuring 
zou in die stations de auto
mobilist ongeveer 35 gulden 
gaan kosten. 

WD en PvdA wilden het 
zwaartepunt van de keuringen 
leggen bij de garagebedrijven. 
Ongeveer de helft van de 
zevenduizend garages zouden 
in de opzet van deze twee 
partijen een keuringserken
ning kunnen krijgen. 
Wasterterp was aan de wens 
van deze twee partijen een 
klein beetje tegemoet geko
men. Jonge auto's zouden 
niet verplicht naar keurings
stations hoeven te gaan als bij 
de gekwalificeerde onder
houdsbeurt regelmatig een 
keuring zou worden uitge
voerd. Maar hij was niet 
bereid om er ook maar één 
keuringsstation minder om te 
bouwen. Dat was PvdA en 
VVD te dol. 

ui n 

De liberale woordvoerder De 
Beer wees er evenals zijn 
PvdA-collega Van der Doet 
op dat een keuring in een 

Minister Wasterterp 

particuliere garage slechts 
drie gulden kost. Dat is dan 
een controle volgens de 
normen van Veilig Verkeer 
Nederland in combinatie met 
een grote onderhoudsbeurt. 
Wasterterp was niet te ver
murwen. Op de tribune zag 

mr. Pieter van Vollenhoven 
het hele schouwspel met een 
steeds treuriger gezicht aan. 
Immers, in de conceptie van 
Wasterterp zou de autokeu
ring geheel worden opgezet 
onder de Stichting Periodieke 
Veiligheidskeuring Motorrij
tuigen waarvan hij direkteur 
is. 

u d 
De meerderheid van de Kamer 
handelde in dit geval zonder 
aanziens des persoons, zoals 
dat in andere situaties ook 
geschiedt. Wasterterp ontstak 
daarop bij de stemming in 
woede toen de bodem uit zijn 
wetsontwerp werd geslagen. 
Nadat het amendement Van 
der Doet-De Beer was aange
nomen vroeg hij het woord. 
.. Èen regeling die de automo
bilist feitelijk dwingt voor een 
keuring zonder meer naar een 
garage te gaan is principieel 
verwerpelijk en praktisch on
uitvoerbaar. Ik zal de ministe
riële verantwoordelijkheid 
voor een dergelijke regeling 
niet kunnen aanvaarden," 
beet hij de kamer toe. 
PvdA en WD hadden tijdens 
de behandeling van het wets
ontwerp aangekondigd een 
initiatiefwetsontwerp te zullen 
maken om de autokeuring op 
te zetten volgens een systeem 
waarbij de garages dit zouden 
verzorgen. 
De aankondiging van Wester
terp een initiatiefwet te boy
cotten sloeg in als een bom. 
De Beer: "De minister kan 
kennelijk zijn verlies niet 
verkroppen" . 
Van der Doet zweeg maar zijn 
fractievoorzitter Van Thijn · 
stelde nog diezelfde dag vra
gen aan premier Den Uyl 
waarin opheldering werd 
gevraagd. 
De premier gaf die ophelde
ring bijna per omgaande. 
Wasterterp is op zijn vingers 
getikt, aldus de premier, hij 
had dit zo niet mogen spelen. 
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"De WD blijft voor het begin
sel van spreiding van rijks
diensten. Maar niet om de con
gestie in de Haagse agglome
ratie daarmee te bestrijden. 
Want daar valt naar onze me
ning op andere manieren heel 
wat aan te doen. Wij blijven 
voor spreiding om de regio 
van ons land een betere basis 
voor de werkgelegenheid te 
geven. Een rijksdienst is op 
dat punt altijd een uitstekende 
bodem in de markt. Dat is 
voor onze kijk op het sprei
dingsbeleid ons belangrijkste 
uitgangspunt." 
Dit zegt drs. G.M.V. van Aar
denne (45) terugblikkend op 
drie dagen kamerdebat over 
de spreiding. 
Er zijn uiteraard lange dis
cussies in de Tweede Kamer
fractie van de VVD vooraf ge
gaan aan het formuleren van 
een gezamenlijk standpunt. 
Trouwens, ook de andere frac
ties hadden er de nodige uur
tjes praten opzitten voordat 
de betogen konden worden 
afgestoken. 

Spreidingsbeleid is typisch 
één van die onderwerpen 
waarbij veel kamerleden zich 
niet zo gemakkelijk los kun
nen maken van het gebied 
waar zij vandaan komen. Een 
volksvertegenwoordiger die in 
het noorden van het land 
woont, of het zuiden, zal diep 
in zijn hart niets liever willel'l 
dan dat half Den Haag wordt 
gespreid. Neem het hem eens 
kwalijk. Een parlementariër 
die in Den Haag woont heeft 
een natuurlijke neiging om bij 
voorkeur tot enige kalmte te 
manen bij hetverplaatsen van 
rijksdiensten. 
Van Aardenne had als woord
voerder van de WD de pretti
ge omstandigheid dat hij noch 
in Den Haag, noch in de regio 
woont. Hij komt uit Dordrecht 
en hij wil best toegeven dat 
dit voor het behandelen van 
het spreidingsonderwerp niet 



de beroerdste woonplaats is. 

n 
Voor wie de feiten van het 
spreidingsbeleid niet meer 
glashelder voor ogen heeft 
nog even een opfrisser: 

De steeds voller wordende 
Randstad leidde ,aan het eind 
van de zestiger en het begin 
van de zeventiger jaren tot de 
opvatting dat de overheid een 
bijdrage moest geven in de 
vorm van spreiding van rijks
diensten uit Den Haag. Dat 
zou het voor industrieën aan
trekkelijker moeten helpen ma
ken om zich ook te vestigen 
in andere landsdelen. De 
accenten werden daarbij ge
legd op Zuid-Limburg, dat 
door de mijnsluitingen met 
grote werkloosheid kreeg te 
kampen, en het noorden van 
het land waar de economische 
basis van nature al zwak was. 

Onder de vorige kabinetten 
werd daarom het Algemeen 
Burgelijk Pensioenfonds uit 
Den Haag naar Heerlen ver
plaatst. Het Centraal Bureau 
voor de Statistiek verdween 
ook in die richting, zij het 
voor de helft. De WO-mi
nister van economische za
ken Langman had hierin sa
men met minister Geertsema 
van binnenlandse zaken ' een 
belangrijke hand. Tegen deze 
en andere verplaatsingen was 
veel verzet, maar met hangen 
en wurgen lukte het. 

6. 
Toen het kabinet Den Uyl op
trad werd aangekondigd dat 
h_et spreidingsbeleid met nog 
meer kracht zou worden voort
gezet. Het plan dat op ta
fel kw'am: 16.000 arbeids
plaatsen van rijksdiensten 
weg uit Den Haag. De Twee
de Kamer nam een motie 
Peijnenburg aan dat ook aan 
gebieden buiten Den Haag 
moest worden gedacht. In de 

Opstandige PTT-ers vorm
den het decor tijdens 
het debat in de Tweede 
Kamer over de spreiding van 
rijksdiensten. Onze 

eerste fase (tot eind 1978) 
zouoen 6500 plaatsen moe
ten worden overgeheveld. 

Het kabinet vulde dit aantal 
als volgt in : 
• Zuid-Limburg ruim 2100 
ambtenarenstoelen met als 

parlementaire redacteur 
sprak met WO-Kamerlid 
drs. G.M.V. van Aardenne 
over deze zaak en het 
WO-standpunt daarin. 

hoofdmoot de al begonnen 
verplaatsing van het CBS. 

• Zwolle het Rijks Inkoop Bu
reau, ongeveer 400 plaatsen. 

• Emmen diverse militaire 
diensten en de Topografische 
Dienst, een k.leinP. 800 man. 
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• Groningen en Leeuwarden, 
de Centrale Direktie van de 
PTT, 3400 Haagse ambtena
renstoelen. 

De ambtenaren die .. in de prij
zen" vielen namen het niet 
zonder slag of stoot. Het pro
test concentreerde zich op de 
PTT-ers die flink aan de weg 
gingen timmeren. 

Aan de vooravond van het 
grote spreidingsdebat in de 
Tweede Kamer deden zij op 
een massale protestbijeen
komst in het Congresgebouw 
een laatste poging om de ka
mer te bewegen het kabinet 
van de PTT-verplaatsing af te 
houden. Tijdens het debat 
loosden actievoerders van de 
PTT het gerucht dat sabotage
plannen klaar lagen voor het 
geval de verplaatsing toch 
door zou gaan. 

De PTT-actie was grimmig. En 
dat was niet helemaal on
begrijpelijk: het overleg tus
sen de regering en de PTT-ers 
was allerminst prettig ver
lopen. De regering wilde niet 
praten over de vraag of de 
PTT in het spreidingsbeleid be-

. trokken zou worden en het 
aantal van 3400 dat de PTT 
zou moeten leveren mocht 
ook geen moment punt van 
discussie zijn. Of dat aantal 
nu haalbaar was of niet, dat 
moest van de regering buiten 
discussie blijven. 

c 
Van Aardenne: .. Bij een der
gelijk grote operatie in een zo 
beperkte tijd komt het perso
neelsbeleid en de organisatie 
van deze dienst in het ge
drang. Er ontstaat gevaar voor 
chaotische toestanden. " Tij
dens het kamerdebat had hij 
er ook kritiek op dat het kabi
net zich nauwelijks de moeite 
had getroost om de bezwaren 
van de PTT-directie tegen de 
verplaatsing te weerleggen. 



Aan het kamerdebat werd 
door de regering door liefst 
zes bewindslieden deelgeno
men. Minister Gruyters (ruim
telijke ordening) zei dat van de 
ambtenaren een ,.offer" wordt 
gevraagd. ,.De regering d~e.t 
een beroep op de saamhong
heid. Maar de regering heeft 
dat offer zoveel mogelijk ver
zacht," zei hij doelend op de 
faciliteiten die de ambtena
ren moeten verleiden om met 
hun dienst mee te gaan. Mi
nister Lubbers, en ook minis
ter Boersma namen de econo
mische en sociale kanten van 
het spreidingsbeleid voor hun 
rekening. 
Staatssecretaris Polak (binnen· 
landse zaken) was voor de uit
voering van het spreidingsbe
leid de voornaamste woord
voerder van het kabinet. 

1 al ld 
Hij was het ook die onder 
druk van de kamer, vooral van 
de WD, met enig wisselgeld 
kwam aanzetten. 
Van Aardenne had in moties 
gevraagd om bij de uitvoering 
van het spreidingsbeleid niet 
alleen veren van Den Haag te 
plukken, maar ook naar andere 
delen van de Randstad te kij
ken. Eventuele nieuwe rijks
diensten en afsplitsingen van 
bestaande diensten zouden in 
beginsel buiten de Randstad 
gevestigd moeten worden. 
Minister Gruyters beloofde na
drukkelijk dat het kabinet zijn 
beleid daar voortaan op zou 
richten. Van Aardenne trok 
daarom deze motie in. In een 
tweede VVD-motie werd de 
regering gevraagd om te ko
men tot herstel van de over
legsituatie en wederzijds ver
trouwen met de ambtenaren
bonden. Deze motie werd als 
.. overbodig"· verworpen, al 
moet dat nog blijken. 

Gruyters mocht vertraging in 
de uitvoering van het beleid 
dan van de hand hebben ge
wezen, Polak gaf toe dat het 

best allemaal wat later zou 
kunnen worden dan eind 

1

1978. Ook het aantal van 
· 3400 PTT-ers zou wellicht 

wat lager kunnen uitvallen. 

liJ 
Van Aardenne: .. Wij waren 
het debat ingegaan met de . 
gedachte: zoals het nu wordt 
aangepakt lukt het niet, is het 
schadelijk voor iedereen. De 
versoepeling die het kabinet 
heeft toegezegd tijdens het de
bat, is gunstig voor iedereen. 
In de oorspronkelijke opzet 
was het allemaal te strak". 

Het moest allemaal te haas
t,ig. De zaak was niet goed on
derzocht. Wij hebben daarom· 
aanpassing gevraagd van het 
tempo en van de omvang. De 
regering geeft dan wel hoog 
op van de vrijwilligheid die bij 
de verplaatsingen voorop 
moet staan, maar die vrij
willigheid bereik je pas echt 
wanneer de zaak niet hals 
over de kop wordt gespeeld. 
Het WO-uitgangspunt is voor 
het spreidingsbeleid van het 
begin af, dus ook onder vorige 
kabinetten, geweest dat de 
efficiency van het totale appa
raat van de rijksoverheid er 
niet onder mag lijden en dat 
met de belangen van de amb
tenaren in hoge mate reke
ning moetworden gehouden", 
aldus Van Aardenne. 
Een of meer onafhankelijke 
organisatiebureaus gaan de 
verplaatsing van de PTT bege
leiden. Als daarbij op knel
punten wordt gestuit, organi
satorisch of in het menselijk 
vlak, dan vindt een terug
koppeling plaats. Die houdt in 
dat het bureau de regering 
een advies geeft in de zin van: 
dit kan niet. 

d o n 
Volgens Van Aardenne zal dit 
in de praktijk kunnen bete
kenen dat het aantal van 
3400 PTT-stoelen niet wordt 
gehaald. Daarom moet vol-

de 
nieuwe 
kiezers 
werk 

een commissie ten dienste van het 
VVD-bestuur voor wat betreft de 
jongerenproblematiek -

Het ligt in de bedoeling om medio 
september in de nieuwe samenstel
ling van start te gaan. Daarom 
worden leden die zich voor dit werk 
geroepen voelen verzocht vóór 
15 augustus 1975 een zo uitgebreid 
mogelijk schrijven te richten aan de 
secretaris van de NKW: paul luyten, 
balboastr~at 15 "', amsterdam. 

gens hem de tweede fase van 
de spreiding naar voren wor
den gehaald. Diensten -voor-
al nieuwe - die pas na 1978 
opgevoerd zouden worden, 
kunnen dan worden bekeken . 
om de ,.tekorten" van de eer
ste fase tijdig op te vangen. 
De twee nog niet genoemde 
bewindslieden die bij ~et 
·spreidingsdebat het regerings
beleid verdedigden waren Van 
Hulten (PTT) en Van Lent 
(defensie). Hun aandeel in het 
kamerdebat was, zoals dat 
hiërarchisch zo fraai heet, on
dergeschikt, al werd de rol • 
van Van Hulten jegens de 
PTT zeer aangevallen. 
Wat is nu de kern van de op
vatting die de WD over het 
spreidingsbeleid heeft? Van 
Aardenne: ",n de moderne 
tijd kan dit beleid niet zonder 
een voorzichtige aanpak. Het 
goed functioneren van de rijks
diensten en de belangen van 
de werknemers vragen dat. 
Spreiding is een goeie zaak. 
Maar je moet wel voorwaar
den scheppen die het moge
lijk maken dat de spreiding 
goed tot stand komt. De sch?.
de voor Den Haag mag biJ
voorbeeld niet groter zijn dan 
de baat voor de regio. Dat 
zou nationaal bezien een 

bijvoorbeeld jongerenhuis
vesting; vormingswerk; 
jeugdloon; kadervorming 
onder jongeren · etc. -
zoekt aanvulling van haar 
groep met enkele enthou
siaste nieuwe leden in de 
leeftijd van 18 tot 27 jaar 
die bereid zijn mee te 
doen aan het vrij inten
sieve werk van de werk
groep. 

slechte zaak zijn." 

Van Aardenne legt er verder 
de nadruk op dat nieuw te for
meren rijksdiensten niet meer 
in de Randstad gevestigd mo
gen worden, tenzij ze daar on
misbaar zijn. ,.De bewijslast 
dat ze persé in de Randstad 
gevestigd moeten worden be
rust dan ook bij de overheid," 
zegt hij. Als voorbeeld van hoe 
het niet moet noemt hij de re
cente beslissing om de nieuwe 
stichting leerplanontwikkeling 
(SLO) in Zeist te vestigen. 
,.Elke nieuwe rijksdienst of af
splitsing moet van Den Haag 
uit bezien de deur uit, naar 
Groningen, Heerlen, of andere 
plaatsen in die delen van ons 
land." 
Al met al is Van Aardenne 
niet verschrikkelijk ontevreden 
uit het debat gekomen. Door
gaans is het voor een opposi
tiepartij onder dit kabinet 
slecht kersen eten. Maar het 
kabinet heeft tijdens het 
spreidingsdebat de inétruk ge
wekt dat het er op uit is om de 
kersen voor Den Haag en voor 
het noorden en Zuid-Lim
burg zo goed mogelijk te laten 
smaken. Beter laat, dan nooit. 



WO-burgemeester Drijber: 

Politi k heeft z~ 

De Overijsselse hoofdstad 
Zwolle (77.500 inwoners)- al 
een stad sinds de dertiende 
eeuw - wacht met spanning 
op het moment dat Den Haag 
(eigenlijk nog steeds geen 
stad) , haar ogen eens wat 
meer richt op de oevers van 
de IJssel. ,.Zwolle en West
Overijssel staan politiek erg 
weinig in de belangstelling. 
Alle aandacht richt zich op het 
westen en noorden, op Bra
bant en Limburg. Wij vallen 
daar buiten. Er zijn maar 
weinig Kamerfracties die zich 
voor ons sterk maken. Willen 
we iets voor Zwolle doen; dan 
zullen we dat met blote han
den moeten opbouwen". 
Die klacht komt uit de mond 
van Zwolle's liberale burge
meester mr. J. Drijber ... Poli
tiek heeft Zwolle wem1g 
steun," vindt hij. En ook van 
zijn geestverwanten in ~et 
parlement zou mr. Drijber 
graag wat meer belangstelling 
voor zijn gemeente zien . .. Ik 
vindt dat het contact tussen 
liberaal Den Haag enerzijds 
en burgemeesters en wethou
ders aan de andere kant te 
gering is. 
Je bent hier als WD'er ge
plaatst en dan zit je er. Dan 
merk je weinig meer van de 
partij en de fractie, een enkele 
uitzondering daargelaten. 
Collega's van met name de 
CDA-partijen hebben meer 
contact met hun Kamerleden. 
Dat is een goede zaak en 
doet aan de eigen verant
woordelijkheid niets af. Mis
schien moeten wij ook wel 
meer contact zoeken", voegt 
hij er aan toe. 

Sfeervol 
Mr. Drijber, die sinds novem
ber 1 969 Zwolle bestuurt, 
houdt duidelijk van zijn stad 
met haar sfeervolle centrum, 
waar nog steeds met succes 
wordt gewerkt aan een com
promis tussen fraaie oude 
monumenten en moderne 
stedebouw. Hij heeft een 

• • UTeini 

Leidse achtergrond. Studeer
de in die stad, zat er in de 
gemeenteraad en werd· er de 
eerste liberale wethouder· in 
1958. In 1961 werd hij 
bufgemeester van Middel
burg, een andere provincie
hoofdstad, waar hij .. acht 
jaren van snelle ontwikkeling" 
doorbracht. 
Leiden vormde de basis voor 
zijn bestuurservaring. ..Wij 
waren nogal lastig in de Leid
se raad van '53 tot '58. Ik heb 
er goede banden aan overge
houden. ' Zoals met de toen
malige PvdA-fractievoorzitter 
Eibert Meester, nu Eerste 
Kamerlid". 
Maar nu vecht hij voor Zwolle, 
een voorzieningscentrum voor 
een streek met zo'n 300.000 
inwoners met een gunstige 
ligging. 

.. Zo'n centrum als dit moet 
een variëteit aan voorzienin
gen hebben, te vergelijken 
met Groningen en Arnhem", 
zegt hij ... Mensen uit dit ge
bied wonen te ver van zulke 
plaatsen af. Zwolle en wijde 
omgeving vormen - wat over
dreven gezegd - een grote 
witte vlek. Er is de laatste 
1 5 jaar overigens toch wel 
veel tot stand gekomen: twee 

Natuurlijk niet alleen in het 
parlement. maar ook in tal 
van andere functies in het 
openbare leven treft men op 
belangrijke posten WO' ers 
aan. 

In aan serie artikelen 
willen wij aan hen. hun 
probieman an visies 
aandacht besteden. Wij 
publiceerden in dat verband 
reeds interviews met de 
twee liberale 
commissarissen der 
Koningin, Toxopeus en 
Geertsema an met Utrechts 
burgemeester Vonhoff. 
Thans is mr. J. Drijber, 
burgemeester van Zwolle, 
aan de beurt. Onze 
redacteur Victor Hafkamp 
had een gesprak mat hem. 

ultra-moderne ziekenhuizen. 
Een winkelcentrum dat hele
maal in de binnenstad past. 
Daar heeft Zwolle een mooie 
slag mee geslagen". Maar op 
onderwijs-gebied heeft nie
mand ooit een stap gezet om 
iets voor Zwolle te doen. 
.. Voor een centrum als dit, 
zou je universitair onderwijs 
moeten hebben. Dat is nu niet 
meer mogelijk, ondanks alle 
moeite en bekwame arbeid 
die ervoor is verricht", aldus 
Drijber. 

Hij vertelt dat .. onderwijs" 
de vestiging van een school 
voor Hoger Economisch Ad
ministratief Onderwijs (HEAO) 
steeds heeft afgewezen, on
danks zelfs een gunstig ad
vies van de Raad van State. 
Nu start er ten gevolge van 
toevallige omstandigheden 
eindelijk per augustus een 
Prot. Chr. HEAO, waarvoor 
het aantal aanmeldingen de 
1 50 al heeft overschreden. 

Ook industrieel zou er wel wat 
meer gedaan kunnen worden 
voor Zwolle, maar het kabinet 
Biesheuvel heeft, naar mr. 
Drijber zegt, de industriële 
ontwikkeling in zijn gebied 
een rem opgelegd. 

. . . .. ~ ·. ._ ~ 

steun 
.. Kampen en Zwolle zijn in 
1959 tot industriekern aange
wezen. Elke industrie zou een 
premie krijgen en subsidies 

' voor haar infrastructuur. Voor
zieningen die een gemeente 
niet kan opbrengen. Kampen 
had een verouderde industrie, 
Zwolle veel te weinig indus
trie. 
Het is altijd een handelsstad 
en een administratief centrum 
geweest. Helaas heeft het 
vorige kabinet de in 1959 
verleende faciliteiten inge
trokken". 
Gelukkig is er nu weer enig 
perspectief op financiële 
steun van het Rijk geboden". 

U'tgro i 

Meer interesse voor zijn ge
meente neemt mr. Drijber 
waar bij het ministerie van 
volkshuisvesting en ruimte
lijke ordening. Achter het 
Veluwemassief, dat ongerept 
moet blijven, heeft Zwolle de 
ideale ligging voor een ver
dere uitgroei. Daarbij gaat 
het niet meer in de eerste 
plaats om de opvang van een 
deel van de randstadproble
men, maar vooral om een be
perking van de suburbanisatie. 
De regering heeft nu besloten 
Zwolle te plaatsen in een 
positie vergelijkbaar met een 
,.groeikern". De stad krijgt 
70 miljoen gulden voor de 
ontsluiting van woongebieden 
ten zuiden van het station. 
Zwolle loopt nu in die richting 
dood tegen het spoorwegen
placement. 

..Zwolle kan evenwichtig door
groeien" vindt mr. Drijber ... De 
suburbanisatie (vestiging in 
de randgemeenten) is hier 
en daar vrij ver doorgeschre
den. Het evenwicht is er een 
beetje uit geraakt". 

Zwolle's burgemeester meent 
dat de groei van vele kleine· 
gemeenten niet moet stoppen, 
maar wel beperkt zou moe-
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ten worden. Hij zet daarom 
een vraagteken achter het be
leid van de Kamerfractie van 
de WD. Zij heeft - nu de 
woningbouw inzakt - gepleit 
voor het bouwen in de kleine 
kernen . .,De steden hebben in 
het verleden onvoldoende ge
varieerd gebouwd, zeker, 
maar we moeten nu samen 
proberen de versterking van 
de steden voor elkaar te krij
gen en ons daar achter stel-, 
len". 
De woningbouw in Zwolle-· 
zuid zal in 1977 beginnen 
met 700 tot 800 woningen 
per jaar. Mogelijk komen er 
1 0.000 huizen in totaal. 
.,Toen ik hier begon werd een 
uitgroei van Zwolle tot 
250.000 verwacht. 

Dat is nu uitgesloten. En daar 
is iedereen blij om. Nu wordt 
gesproken van 11 0.000, maar 
ook dat zie ik niet gebeuren, 
omdat het ruimtebeslag gro
ter is geworden. Zwolle is in 
elk geval van doorbouw verze
kerd. Anders zou de suburba
nisatie ongeremd doorgaan". 

Zwolla's centrale ligging in 
n.o. Nederland maakt de stad 
gunstig voor de dienstensec
tor. De stad profiteert van de 
spreiding van de rijksdiensten 
door de verwerving van 400 
arbeidsplaatsen bij het Rijks
inkoopbureau. Niettemin is 
ook hier het werkloosheids
percentage hoog (meer dan 
zeven) . Een recent onderzoek 
wees uit dat in de periode 
tot 1985 meer nieuwe ar
beidsplaatsen in de regio 

Bang voor inbraak ? 

Zwolle nodig zijn dan in de 
periode van 1959 tot 1972 
met de rijkssteun in de rug. 

Als voorzitter van de sociaal
economische adviesraad voor 
West-Overijssel, waarin ge
meentebesturen, werkgevers· 
en werknemers een regelma
tig en vruchtbaar contact heb
ben, tracht de heer· Drijber 
voor zijn gebied de situatie 
te verbeteren. 

Zwolle boeit mr. Drijber sterk, 
omdat het historische karakter 
èn nieuwe ontwikkelingen 
hand in hand gaan. ,.Ik zou 
eigenlijk niet in een ander 
soort stad willen werken, ook 
vanwege haar historische ka
rakter. We zijn er niJ in ge
slaagd de restauraties· snel 
op te voeren. De stadsmuur 
wordt gedeeltelijk gerestau
reerd en daarbij is het verleden 
van Zwolle sterk naar voren 
gekomen". Naast het kleine 
oude stadhuis is een groot 
nieuw stadhuis aan het klaar
komen. Een plan daarvoor 
werd al aan het einde van de 
vorige eeuw ingediend. Na 
tachtig jaar is dat uiteindelijk 
verwezenlijkt. 

In de nieuwe, moderne raads
zaal weet burgemeester Drij
ber twee liberale wethouders 
aan zijn zijde. Een be.stuurs
college met drie WO-ers is 
een zeldzaam verschijnsel in 
Nederland. Maar in Zwolle 
heeft de polarisatie er toe 
geleid dat links nu geen wet
houders heeft. Van zo'n pola
risatie is mr. Drijber overi
gens geen voorstander. 
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Emancipade 

De Emancipade was nog 
maar een dag open geweest 
of de kranten schreven al dat 
deze manifestatie een flop 
was. Dat is geen kritiek die 
bevorderend werk op het be
zoek. Dat is dan ook achter
gebleven bij de verwachtin
gen. Toch zijn er nog altijd 
zo'n 70.000 bezoekers ge
weest. van wie een behoorlijk 
percentage (ongeveer 1 5 pro
cent) onder de 27 jaar. Vooral 
dat laatste is een verheugend 
verschijnsel. 

Is de kritiek op de Emancipade 
gerechtvaardigd? Het heeft 
geen zin te ontkennen dat 
een aantal zaken niet goed 
was. Op de eerste plaats de 
publiciteit. Pas enkele dagen 
vóór de opening werd daar 
een zeer matig begin mee 
gemaakt. En het grote publiek 
begon pas iets van de Eman
cipade te vernemen, toen de 
manifestatie bijna voorbij was. 
De laatste week is het bezoek 
aanmerkelijk groter geweest. 

Een tweede fout was m.i. het 
te grote aantal stands. waar 
door middel van folders, sten
cils, nota's en boekjes goede 
doelstellingen aan de bezoe
kers duidelijk werden ge
maakt. Stands die - vooral op 
de begane grond- veelal hete
maal verlaten waren. In een 
enkel gevat voorzien van een 
paar stoeltjes en een eenzaam 
hikkende automatische dia
projector. Wat zich hier duide
lijk heeft gewroken, was het 
gebrek aan geld en tijd, waar
dpor een betere coördinatie 
en indeling onmogelijk wer
den. Gelukkig waren er uit
zonderingen: levendige, 
mooie, originele en interes
sar,~te stands. Die hadden er 

. me~r moeten zijn. 

Ik wil hier met nadruk zeggen 
dat dit alles maar ten dele 
aan het nationale comité voor 
het Jaar van de Vrouw verwe
ten kan worden. Een goede 

Kopij voordezerubriek 
zenden aan: mevr. E. de 
Roock-Bedding. 
Stadhoudersplantsoen 
212. Den Haag. 

tentoonstelling vergt een 
langdurige voorbereiding; ten
minste een jaar, zo niet langer. 
Hoewel het plan voor een 
Emancipade er al geruime tijd 
lag, nam het kabinet pas 
medio december een beslis
sing ten gunste van de mani
festatie. Zo kon pas in januari 
de uitwerking van de plannen 
beginnen. 

Pubers 

Een derde punt dat de Eman
cipade veel kwaad heeft ge
daan, was de op de manifes
tatie zelf regelmatig verschij
nende krant .. Zipataja". Deze 
krant werd gemaakt door leer
lingen van de School voor 
Journalistiek. De inhoud be
stond voornamelijk uit uiterst 
afbrekende beschouwingen jn 
een terminologie van onrijpe 

pubers die hun frustraties 
blijkbaar probeerden af te 
reageren door het veelvuldig 
gebruik van onsmakelijke 
woorden en beelden. Het 
spreekt vanzelf dat de WO
stand in Zipitaja een slechte 
pers had, hoewet de schrijver 
achteraf moest toegeven er 
niet eens in te zijn geweest! 

Als ik ondanks dit alles zeg 
dat de Emancipade toch geen 
flop is geweest, komt dat door 
de bovenverdieping van de 
tentoonstelling. Daar was het 
levendig, waren het politieke 



flop? :Moet de la 
Neen! 

plein, het politiek café, de 
politieke partijen en de spre
kershoek. Hier werden ook 
verschillende forumdiscussies 
gehouden. Onder meer over 
onderwijs, defensie en werk
gelegenheid. Er was veel 
belangstelling en er werd 
goed gedebatteerd. 
Nuttig en verheugend was dat 
aan de debatten actief, soms 
zelfs gepassioneerd en emo
tioneel werd deelgenomen 
door aanwezigen die nog 
nooit een politieke bijeen
komst hadden bezocht. 

Voor de WD hebben in de 
sprekershoek het woord ge
voerd de vrouwelijke Kamer
leden Veder-Smit, Smit-Kroes 
en Ginjaar-Maas en de heren 
De Beer, Evenhuis en Tuijn
man. De heer Van der Schaar 
nam deel aan het forum over 
de werkgelegenheid. 

Bewustwording 

Een van de doelen van de 
Emancipade was het bevorde
ren van een bewustwordings
proces op het gebied van de 
emancipatie-problematiek en 
het stimuleren van de belang
stelling voor en deelneming 
aan het maatschappelijke en 
politieke leven. 

De vrouwenorganisaties van 
de vijf grote politieke partijen 
(ARP, CHU en KVP, samen 
optredend als CDA, de PvdA 
en de WD) hebben hiervoor 
in goede verstandhouding 
met elkaar samengewerkt. 
Onze WO-stand werd druk 
bezocht, er werd veel ge
vraagd, veel gedebatteerd en 
veel informatie gegeven. Dit 
onderdeel van de Emancipa
de, het politieke plein en alles 
wat zich daarop of daarom

afspeelde, is - daar ben 
vast van overtuigd - een 

ucces geweest. Dat was 
n flop. 

M. DETTMEIJER-LABBER
TON 

• 

Een ezel stoot zich niet twee 
keer aan de zelfde Stee(n). 
Minister Van der Stee (land
bouw) heeft dit op 16 juni 
geweten toen de kamercom
missie de inkomenspositie 
van de boeren met hem 
besprak. 
Buiten op het Binnenhof 
demonstreerden boeren en 
paarden. Er was ook een ezel. 
Moet de landbouw pakezel 
zijn? luidde de tekst op de 
borden waarmee het dier 
bepakt was. 

Binnen gaven de leden van 
de landbouwcommissie het 
antwoord: de inkomenspositie 
van de land- en tuinbouwers 
moet grondig worden verbe
terd. 
Waalkens zei namens de 
VVD-fractie: .. Van de zijde van 
Nederland zal met meer 
kracht dan tot nu toe binnen 
de EEG bewerkstelligd moe
ten worden dat het prijsbe
leid beter gerelateerd wordt 
aan ons kostenpatroon". 

Ook zei hij: .. Een tweede mo
gelijkheid om het besteed
baar inkomen te verbeteren 
is lastenverlichten". Waalkens 
maakte minister Van der Stee 
het verwijt dat hij wel braaf 
bode-diensten verricht maar 
het in het verleden te veel 
daarbij heeft gelaten. De 
landbouwminister zou meer 
met zijn vuist op tafel moeten 
slaan als hij in het kabinet 
voor de boeren opkomt. 

.. Hij zal zijn politieke nek meer 
moeten uitsteken", zei Waal
kans . .,De agrarische onder
nemers kunnen zich niet lan
ger permitteren door te gaan 
met achterblijvende inko
mens". 

· Minister Van der Stee, aan 
wiens goede wil niet getwij
feld hoeft te worden, had het 
er moeilijk mee, net als die 
ezel buiten. Drastische ver
andering in het EEG-beleid 

Door onze parlementaire redacteur 

dbou~ pakezel zijn? 

tegenover de boeren is vol
gens hem niet haalbaar. 

En op het punt van fiscale en 
sociale maatregelen voor de 
boeren verschool de minister 
zich achter de plannen die op 
prinsjesdag het licht zullen 
zien. 

De kamercommissie was bui
tengewoon ontevreden. 
Van der Stee kreeg zes moties 
op zijn dak die vrijwel allemaal 
om belastingverzachtingen 
voor de boeren vroegen. In de 
motie-Waalkens werd ge
vraagd: 

• Een beter markt- en prijsbe
leid met tussentijdse prijsaan
passingen aan de kostenant-

I wikkelingen. 
• Het kabinet mag zich voor 
maatregelen niet verschuilen 
achter de resultaten van EEG
overleg. 
• Fiscale maatregelen die de 
positie van de zelfstandigen 
trekken in de richting van 
loon- en salaristrekkenden. 
Op het moment dat u dit leest 

Moois~ V11n dof tee \USHf\ d 
dem~ns."'erenge boer4!n op 1\et 

innenhqf. 

heeft de Tweede Kamer in
middels gestemd over de 
ingediende moties. Het is wel 
zeker dat een aantal daarvan 
wordt aangenomen. Het ka
binet heeft al vaker kameruit
spraken naast zich nee.rge
legd. Dit kabinet. heeft zich tot 
nu toe allerminst ontpopt als 
de beschermheer van zelf
standigen in nood. 
Toch lijkt het in ' dit geval 
uitermate onwaarschijnlijk dat 
het kabinet de boeren in de 
kou zal laten staan. 

Vorig jaar zomer werd vakan
tievierend Nederland opge
schrikt door woedende boeren 
die de wegen versperden. Het 
is beslist niet zo dat machts
vertoon gehonoreerd moet 
worden. Het gaat om een 
rechtvaardige beoordeling van 
de zaak zelf. 
Alle partijen lijken het er nu 
over eens dat er wat moet 
gebeuren. Geen regering kan 
zich permitteren om één be
paalde bevolkingsgroep te 
lang in de kou te laten staan. 

• 



Kamerjournaal 

Voor de tweede keer dit jaar 
beleeft ons land opwinding 
over een belangrijke wapen
leverantie. Waar of niet waar, 
daar zullen wij in dit korte 
bestek niet op ingaan. De af
faire 'rondom de Mirage is nog 
onder de rechter. De nieuwste 
zaak over de manier waarop 
Northrop de Cobra probeerde 
te verkopen wordt in Amerika 
grondig uitgezocht. 
In ons land is in verband met 
deze laatste zaak de naam van 
prins Bernhard gevallen. Een 
vriend van de prins zou er 
mogelijk iets mtle te maken 
hebben gehad, op welke ma
nier dan ook. 
Prompt ontstond er enige dis-

t' .' ,-
) , 

Oud-minister De Koster 
. . . prins dringt zich nooit op ... 

(opwinding) 

cussie over de functie van de 
prins in onze krijgsmacht. Hij 
is inspecteur-generaal van de 
drie krijgsmachtonderdelen. 
Een functie die veel meer is 
dan een eretitel. 

Nodig? 

Oud-defensieminister De Kos
ter, thans WO-Tweede Ka
merlid zei in Elseviers Maga
zine over deze functie van 
prins Bernhard: ,.De prins 
dringt zich nooit op. Wanneer 
een nieuwe defensieminister 
is benoemd en een eerste ge
sprek met de prins heeft, 

Weer opvvinding o, 

stelt deze altijd zijn stereo
type vraag: hebt u mij wel 
nodig? Moet ik in functie 
blijven?" Die vraag is steeds 
met ja beantwoord, zoals 
iedereen kan waarnemen. 
De Koster zei desgevraagd in 
enige kranten: ,.De prins had 
geen enkele invloed op de 
vliegtuig keus". 

uns 

De PvdA in de Eerste-Kamer 
is fel tekeer gegaan tegen 
secretaris-generaal Luns. De 
ambtstermijn van de Navo
chef zou moeten worden be
perkt tot vier jaar. Luns is niet 

Fractievoorzitter Wiegel 
. . . zestien jaar ... 

(Film) 

langer te handhaven; zei PvdA
woordvoerder Nederhorst. 
Minister Van der Stoel ant
woordde dat hij niet van 
plan is om actie tegen Luns 
te ondernemen. 
WO-woordvoerder Van Riel 
zei het in grote lijnen eens te 
zijn met het buitenlands be
leid van minister Van der 
Stoel. Ook stemde hij in met 
de opvatting van ministerVre
deling d9t Spanje en Zuid
Afrika niet in de Navo opge
nomen mogen worden gezien 
de binnenlandse politiek van 
deze twee landen. 
Luns heeft inmiddels laten 
weten dat Spa.nje thans niet 

thuishoort in de Navo. Mis
schien mag hij nu ook van de 
PvdA blijven als secretaris
generaal van de Navo. 

l=ilm 

Van Luns naar de film is in 
deze rubriek een klein stapje. 
De filmkeuring wordt afge
schaft. Dat gebeurt met be
hulp van een initiatiefwet van 
Voogd (PvdA). Er blijft wel 
een keuringscommissie be
staan, maar uitsluitend om te 
beoordelen of een film voor 
jeugdigen geschikt is. Voogd 
had een grens van veertien 
jaar willen invoeren. Wiegel 

Minister Vorrink 
. . . in wiek geschoten ... 

(Afval) 

diende een voorstel in om 
daar zestien jaar van te maken. 
De kamer heeft dat WO
voorstel aangenomen. Om de 
veertien- en vijftienjarigen er 
niet ,.op áchteruit" te laten 
gaan is ook nog een grens 
van twaalf jaar ingevoerd. 
.Al met al is er weer een stuk
je vrijheid gewonnen. leder
een moet zelf maar beslissen 
of hij een film wel of niet 
wil zien. 

BVD 

De Binnenlandse Veiligheids 
Dienst, BVD, mag blijven. Een 

grote meerderheid van de 
Tweede Kamer liet daarover 
vorige week geen misverstand 
bestaan. Een democratie die 
zich zelf wil beschermen kan 
niet zonder inlichtingendienst. 
Koning (WD) pleitte er bij 
minister De Gaay Fortman 
wel voor om de instructie voor 
de BVD bij wet te regelen. 
Op het antwoord van de mi
nister komen we in het vol
gènde nummer terug. 

Afval. 

Een ander onderwerp dat bij 
het ter perse gaan van dit 
nummer in de Tweede Kamer 

VVD-kamerlid Ginjaar-Maas 
.. . bezwaar tegen Van Doorn ... 

(Knelpunten) 

nog in behandeling was is 
het wetsontwerp chemische 
afvalstoffen van minister 
Vorrink. Dat hele wetsont
werp dreigde zelfs even de 
mist in te gaan omdat de 
kamer het heffingsysteem dat 
Varrink had ontworpen on
deugdelijk verklaarde. Deze 
minister was daarover zo in 
haar wiek geschoten dat zij 
de kamer te verstaan gaf 
het wetsontwerp in te zullen 
trekken. 
Op het laatste moment keer
de zij van deze dwaalweg 
terug, en zag het er naar uit 
dat ze het toch nog met de 
kamer eens zou worden. Maar 



r ~penleveranties 

deze grilligheid toonde deze 
minister weer eens ten voeten 
uit. 

De onderwijsspecialisten heb
ben zich vlak voor het zomer
reces van de kamer nog even 
bijzonder ingespannen. Mi
nister Van Kemenade trou
wens ook. Hij legde een dikke 
Contourennota op tafel over 
.het onderwijsbestel tot het 
jaar 2000. Daar komen we 
later nog uitvoerig op terug. 
De Tweede Kamer behandel
de voorstellen over de nieuwe 
lerarenopleiding, de leerplicht, 

WO-kamerlid Smit-Kroes 
. . . klepstuk . .. 

(Onderwijs} 

de school- en cursusgeldwet 
en de kleuter- en lager on
derwijswet. 
We pikken er het onderwerp 
uit dat de meeste aandacht 
trok: de verlenging van de 
leerplicht tot tien jaar en 
daaraan gekoppeld de ver
plichting voor zestienjarigen 
om twee dagen vormings
klas te volgen. Mevrouw 
Smit-Kroes zei over dit laatste 
dat de WD daar grote be
zwaren tegen heeft. Zij sprak 
van .. een dwangmatige twee
de dag" terwijl het niet eens 

. gelukt is om de vijftienjari
gen aan een geslaagde twee
de dag te helpen. 

Met de verlenging van de 
leerplicht tot tien jaar was de 
WD het eens, al noemde me
vrouw Smit-Kroes het wel 
.. een klapstuk van ongeloof
waardigheid" dat Van Keme
nade voor dat laatste nieuwe 
leerplichtjaar schoolgeld wil 
heffen. De PvdA was er ook 
kwaad over, want daar lag 
Keerpunt weer eens op de 
vloer. 

De knelpuntennota over het 
welzijnsbeleid, die al twee hele 
dagen besproken is in open
bare commissievergadering, 

Secretaris-generaal Luns 
... niet handhaven 1 ... 

(Luns} 

is nu ook nog een keer in 
een plenaire kamerverga
dering besproken. Met alle 
respect voor de CRM-speéia
listen in de Tweede Kamer 
moet achter deze overdreven 
parlementaire behandeling 
een vraagteken worden ge
plaatst. Alle bezwaren tegen 
de veel te grote greep die 
minister Van Doorn op het 
welzijnswerk wil hebben wer
den nog eens dunnetjes her
haald onder andere door me
vrouw Ginjaar (WD). In de 
kamer zat vrijwel geen mens 
méér dan bij commissiever
gaderingen. Zelfs de wel
zijnswerkers hadden geen puf 

meer om de tribunes te bezet
ten. 

rvr 
Op de Partijraad van de KVP 
heeft fractievoorzitter Andries
sen de PvdA in niet mis te 
verstane bewoordingen dui
delijk gemaakt dat zijn partij 
niet langer als supporter 
wenst te worden beschouwd. 
De KVP moet als een vol
waardige regeringspartner 
worden beschouwd, anders 
hoeft het straks niet meer, 
aldus Andriessen. De PvdA 
moet volgens de KVP-Ieider 
eindelijk eens ophouden met 

KVP-voorman Andriessen 

(KVP) 
. .. geen supporter .. . 

te eisen dat de KVP voor 
samenwerking met de socia
listen kiest. Afspraken vooraf 
wil Andriessen niets van 
weten. Hij noemde dat een 
heilloze zaak. 
Na verkiezingen wordt be
keken met welke partij het 
beste kan worden samenge
werkt. Dat kan dus ook met 
de VVD zijn. Om die reden 
heeft de ex-voorzitter De 
Zeeuw de slag verloren en 
werd het Eerste Kamerlid'· 
Vergeer tot nieuwe voorzitter 
gekozen. Vergeer is tevens 
wethouder van Utrecht waar 
hij samenwerkt met VVD
burgemeester Vonhoff. e 

VVDvan 
AtotZ 

DELFZIJL - In de vakantie
maanden juli en augustus 
geen politiek café. 
De bijeenkomsten worden in 
het najaar op de tweede 
maandag van de maand 
hervat. Eerste liberaal café: 
op 8 september. 

HAASTRECHT - Secretaris 
van de afdeling werd H. Se
gers. W . Viisterdijk 3. Tel. 
01821 - 1448. 

HETEREN - Wegens vertrek 
uit de gemeente is J. D. Lok
horst afgetreden als gemeen
teraadslid. Zijn opvolger is ir. 
J. H. Rigterink. Diens functie 
als penningmeester wordt 
overgenomen door J. G. N. 
Kloosterman. Propagandist is 
geworden S. van der Wal. 

NAARDEN -In de maanden 
juli en augustus geen VVD
café. De eerstvolgende bijeen
komst is op maandag 25 
augustus en daarna ·in het 
vervolg elke laatste maandag 
van de maand. 

OUD-BEVERLAND- Secre
taris van de afdeling is gewor
den mevrouw P. M. Simons
Jochem. Aert van Nesstraat 
27, Oud-Beyerland. 

Kopij voor deze 
rubriek in het volgend 
nummer dient de 
redactie bereikt te 
hebben op dinsdag 
1 juli. Adres: 

Redactie Vrijheid en 
Democratie, Pieter de 
Hooghlaan 87, 
Hilversum. 



De adviescommissie Europese 
Unie constateert in haar rap
port .. dat de gedachte van de 
Europese eenwording in de 
afgelopen jaren duidelijk aan 
daadkracht en overtuigings
kracht heeft ingeboet". Een 
plaatsbepaling van de Unie 
kan dan ook alleen zinvol zijn 
als daaraan een beoordeling 
van de grote lijnen van het 
proces van Europese inte
gratie, zoals die zich tot 
dusverre heeft voltrokken, 
voorafgaat. 

De Europese integratie werd 
aanvankelijkgeïnspireerd door 
de gedachte dat voorgoed de 
mogelijkheid moest worden 
uitgesloten van een her
nieuwd inter-Europees gewa
pend konflikt. 

Ook speelde de overweging 
een rol Duitsland terug te 
brengen in de Europese vol
kerengemeenschap zonder de 
risiko's van een herleving van 
het Duitse nationalisme. 
Verder zou een welvarender 
en meer eensgezind West
Europa zeker over een groter 
geestelijk en materieel weer
standpotentieel beschikken 
tegenover de als akuut er
varen bedreiging door de 
Sowjet-Unie en beter in staat 
zijn zijn maatschappij-inrich
ting te handhaven en te ver
sterken. De integratie van de 
Europese markten leek de 
weg te openen naar een 
herstel van de door de oorlog 
ontredderde ekonomieën en 
vervolgens naar een wel
vaartspeil, dat met het Ameri
kaanse zou kunnen worden 
vergeleken. Ook de wens om 
de afhankelijkheid - althans 
de ekonomische afhankelijk
heid - van de Verenigde 
Staten te verminderen zal 
voor velen een motief tot 
integratie hebben opgeleverd. 

Zo kwamen in 1951 de Kolen
en Staalgemeenschap en in 
1957 de Europese Econo-

mische Gemeenschap en 
Euratom tot stand. 

I nd 

Het effekt van de EEG op de 
Nederlandse ekonomie is 
onderzocht door prof. dr. P.J. 
Verdoorn, onderdirecteur van 
het Centraal Planbureau. Hij 
konkludeert dat de extra
uitvoer van industriële pro
dukten naar EEG-partners als 
gevolg van de geleidelijke 
slechting van de handelsbar
rières in de periode 1956-
'69 op rond 80 %kan worden 
gesteld. Een onderzoek van 
1 8 bedrijfstakken leert voorts 
dat zich tussen deze bedrijfs
takken onderling in die jaren 
een belangrijke mate van 
specialisatie heeft voltrokken. 
De veranderingen in de mate 
van specialisatie blijken in 
deze periode spektaculair te 
zijn. Voor de chemie b.v. 
stijgt zij van 1,45 (d.w.z. een 
uitvoeroverschot van 0,45 in 
1956) tot 3,30 (een overschot 
van 2,30 in '69) en voor de 
metallurgie van 0,68 (een 
tekort in 1956 van 0,32) tot 
2,83 (een overschot van 
1 ,83). Dalingen worden ge
vonden voor b.v. de textiel
nijverheid van 0, 70 tot 0,4 7 
en voor kleding en schoeisel 
van 0,80 tot 0,53. 

De vraag of dit specialisatie
proces het nationale inkomen 
heeft verhoogd, wordt door 
het CPB bevestigend, zij het 
niet rechtstreeks beantwoord. 
Het wijst er nl. op dat in die 
bedrijfstakken, waar de mate 
van specialisatie steeg, ook 
het niveau van de arbeidspro
duktiviteit (in termen van 
nationaal inkomen) gemiddeld 
hoger lag dan in die bedrijfs
takken waar de mate van 
specialisatie nauwelijks toe
nam of daalde. Het is aanne
melijk dat door de positieve 
invloed van de verruimde uit
voermogelijkheden op de spe
cialisatie, de EEG niet alleen 
het niveau, maar ook de stij-

R p rt dvl om mi Ie (1) 
Op de Conferentie van de staatshoofden en regeringsleiders van de 
lid-staten en de toetredende staten van de Eroopese Gemeenschap
pen, gehouden van 19·21 oktober 1972 te Parijs. werd besloten 
..het geheel van de betrekkingen tussen de lid-staten om te zetten 
in een Europese Unie". 
Op een twee jaar later gehouden topconferentie, eveneens in 
Parijs, werd bepaald dat de gedachtenvorming over een dergelijke 
Unie in 1975 zou moeten plaatsvinden. Aan het einde van dit jaar 
zal de Belgische premier Tindemans aan de regeringsleiders een 
syntheseverslag uitbrengen .,op basis van de verslagen der Instel
lingen en van het overleg dat hij zal plegen met de regeringen 
en de kringen die representatief zijn voor de openbare mening 
binnen de Gemeenschap". 

Deze besluiten waren voor minister Van der Stoel aanleiding een 
commissie te Installeren .. die hem van advies zou dienen bij de 
gedachtenvorming en de formulering ven het beleid t.a.v. de 
Europese Unie". Dit gebeurde op 8 mei 1974. en op 1 mei van dit 
jaar bracht de commissie onder voorzitterschep van 0 P. Spieren
burg rapport uit aan de minister. 

De commissie geeft hierin aan welke vorm een dergelijke Europese 
Unie zou moeten hebben en aan welke voorwaarden zou moeten 
worden voldaan om de vorming van dez• Unie mogelijk te maken. 
Zij laat aan haar advles een terugblik op de Europese eenwording 
voorafgaan. Beid• delen ven het rapport zijn, gezien de nauwe 
betrokkenheid van iedere Nederlandse staetsburger bij de gang ven 
zeken in Europa, belangrijk genoeg om uitvoerig op in te gaan, 
zodat iedereen zich een oordeel kan vormen. We hebben ons voor· 
genomen in dit nummer en volgende nummers aandacht aan het 
rapport te besteden. Ook de Commissie Buitenland van de VVD 
heeft in een nota over deze materie gepubliceerd. Daar zullen wij 
in het vervolg van deze reeke eveneens aandacht aan besteden. 

Ons assortiment van 250 luxe bungalows ultgebrekl met: 

RIANTE NIEUWGEBOUWDE 
PARTICULIERE VAKANTIE-BUNGALOWS 

In Gees t/o 1200 ha bos, heide, vennen in romantisch Z.O.
Drenthe. CV (thermostaat), TV (61 cm, 5 stations). Living 
33 m2, kamerbr. tapijt, bekl. bankstel, moderne keuken met 
koelkast, wasemkap. Luxe badkamer, zonneterras, tuin
parasol en tuinmeubelen. 1000 m2 eigen tuin. Verhuur per 
week, per maand en lange weekends. 
Vraag kleurenfolder: WORLD-TOURS (sinds 1960) 

Voorburg - Telefoon 070- 860644. 
Verder: 250 bU"ngalows, o.a. naast ,,De Hoge Veluwe", 
Drenthe, Fries Merengebled en Gaasterland, w.o. enige 
door annulering vrijgekomen, in hoogseizoen, tegen ge
reduceerde huurprijs. 

gingsmogelijkheid van het 
nationale inkomen gunstig 
moet hebben beïnvloed. 
Hierdoor heeft zij in belang
rijke mate mede bijgedragen 
tot de opmerkelijke stijging 

van het algemene welvaarts
peil in ons land. 

uitaten 

Als positieve punten van de 



door onze redacteur buitenland 

EEG ziet de adviescommissie 
verder: het vrije verkeer van 
werknemers, een gedeeltelijke 
liberalisering van het verkeer 
van dienstverlening, een ge
deeltelijke realisering van de 
vrijheid van vestiging, een 
gemeenschappelijk markt- en 
prijsbeleid in de landbouw, 
belangrijke vooruitgang op 
het gebied van mededeling 
tussen ondernemingen, enige 
harmonisatie van wetgeving, 
eén Europees Sociaal Fonds, 
een Europees Regionaal 
Fonds en een gemeenschap
pelijk systeem van belasting 
op de toegevoegde waarde 
(BTW). ..Ook kan worden 
gewezen op de verwezenlij
king van de gemeenschappe
lijke markt voor kolen en 
staal. Hoewel een gemeen
schappelijke handelspolitiek 
tegenover Oost-Europa en 
Japan nog niet tot stand 
kwam, werd zij wel gereali
seerd in het bredere kader van 
hetGATfen in een reeks van 
handels- en associatieakkoor
den, alsmede in de industriële 
handelsakkoorden met een 
aantal Europese landen". 

Gemeten aan de doelstellin
gen van een algemeen politiek 
karakter is als positief te ver
melden het kader dat de EEG 
heeft gevormd waarbinnen de 
verzoening tussen Frankrijk en 
Duitsland gestalte kon krijgen. 

n 
Naast deze positieve punten 
noemt de adviescommissie 
talrijke negatieve zaken op. 
Een van de grootste obstakels 
die de eenwording thans in çte 
weg staat is de vervreemding 
van de Europese burgers van 
een als alleen technocratisch 
ervaren eenwordingsproces. 
En ook op het technische vlak 
mankeert er wei het een en 
ander aan, volgens de com
missie. 

.. zo is van de doelstellingen 
van Euratom weiniÇJ of niets 

terecht gekomen. Er bestaan 
nog vele handelsbelemmerin
gen van niet-tarifaire aard. 

Van een gemeenschappelijk 
verveersbeleid en een ge
meenschappelijk energiebe
leid ... . kan nauwelijks wor
den gesproken. Ten tijde van 
de oliekrisis eind 197 3 toonde 
de Gemeenschap zich op 
energiegebied volkomen on
machtig. Ten aanzien van het 
vrije kapitaalverkeer is eerder 
sprake van een achteruitgang. 

Het sociale beleid heeft, 
ondanks een fraaie intentie
verklaring door de Topconfe
rentie van 1972 en uitvoe
rige voorstellen van de Euro
pese Commissie·, nog maar 
weinig inhoud gekregen. De 
koördinatie van het ekono
misch beleid is nog volstrekt 
ineffektief en de plannen om
trent belastingharmonisatie 
(behalve de genoemde invoe
ring van het BTW-systeem) 
zijn nauwelijks diepgaand 
door de (Minister)Raad be
sproken. In het algemeen valt 
te konstateren dat de Lid
Staten zijn uitgeweken naar 
oasehermende maatregelen, 
die voor het verdrag ongrijp
baar zijn .. . ," 

.. De monetaire samenwerking 
alsmede het J}realabele over
leg over het nationale begra
tingsbeleid is in eerste aanleg 
volledig mislukt". Het door 
een aantal landen gevolgde 
systeem van zwevende wis
selkoersen betekende een 
ernstige aantasting van de 
gemeenschappelijke markt. 

De samenwerking op het 
gebied van de buitenlandse 
politiek is in feite niet verder 
gekomen dan de registratie 
van losstaande gevallen van 
konsensus. De Gemeenschap 
is niet bij machte gebleken 
gestalte te geven aan de ver
houding tot de VereniQde 

gast- urY4ri~ 
Bistro 

"MOUTON., 
VOOR UW LUNCH EN DINER 

Geopend van 12.00 tot 14.00 uur 
en 18.00 tot 01.00 uur. 
Reserveringen 

TELEFOON 070 - 644257 

DEN HAAG HOUTWEG 5 

Hotel- Café- Restaurant "Wilhelmina" 
Telefoon 04788- 256 

OVERLOON (N. Br.) 

Bondshotel, in bosrijke omgeving. Het ideale hotel 
voor rustzoekers. Grote parkeerruimten. 
Goede keuken" 

RESTAURANT 
'T WAPEN VAN ODIJK 
Gerenommeerde keuken. 
Vergaderzalen van 10 tot 
40 personen. 
2 km v.a. E 36 afrit Bunnik 
Telef. 03405-1618 

Het uniek gelègen Café Restaurant "UNICUM" 
HOEK VAN HOLLAND - Strandweg 82 - Telefoon 01747 • 2612-3361 

• Aan de monding van 's-werelds grootste haven, b10dt u een pracht1g panorama van de 
interessante en le'llendige scheepvaart 

• Onze uilstekende keuken en bedlening staan garant voor een pretttge ste. er_ Ui tg. ebreide 
VIS en vlees specialiteiten. Onze poffertjes zijn een delicatesse 

Tevens complete verzorging van bruiloften. recepties. vergadertngen, parttes enz 

~-- • uw gastvrouw en gastheer Fam. Moerman. 

~rtba 

Jlaagbfjk 26 

~~L 0·160040535 

Internationaal Specialiteiten Restaurant 
Maître grillardin des rotisseurs 
Dame maître de table 

L. F. Berloth & M. C. Berloth-Smidt 
Kneuterdijk 16, 's-Gravenhage 
Telefoon 070-600522; b.g.g. 079-164967 

Staten anders dan in de vorm 
van een konfrontatie . 
.. Deze ben::~dering getuigt van 
kortzichtigheid en een gebrek 
aan zelfvertrouwen". 

.. De integratie heeft, mede 
door het ontbreken van een 

effektief regionaal beleid, in 
elk geval een ongelijkmati!;) 
verloop gehad, inzoverre zij 
sommige Lid-Staten, met 
name de Bondsrepubliek en 
de Beneluxstaten, nauwer bij-
een heeft gebracht, maar de 
afstand tot bepaalde regio's, >> 

- o.'' :;~~~~ ;:-.~~·:,c ·- _ -,f - ---:·- .. _ .-.; ~~-.~·(:.,~--~-~ , '.; .-
' ' . ~ .., 



vervolg van pag. 13 

in het bijzonder in Zuid-Italië, 
heeft vergroot''. 

Oorzaken 

De adviescommissie noemt 
een aantal faktore11 die -heb
ben bijgedragen tot de weinig 
bevredigende gang van zaken. 

De overheid heeft een grotere 
invloed gekregen op sociaal
ekonomisch gebied waardoor 
de nationale staat steeds 
meer het relevante kader van 
de politieke besluitvorming is 
geworden ... De Europese inte
gratie speelt zich daarom af 
tegenover nationale staten, 
die als centra van besluitvor
ming niet minder, maar meer 
belangrijk lijken te wor
den .... ", en dat terwijl die 
staten steeds minder in staat 
blijken om de grote maat
schappelijke en sociaal-eko
nomische problemen van deze 
tijd op effektieve wijze aan te 
vatten. Het is dan ook de 
zwakte van de nationale rege
ringen die de eenwording in 
de weg staat ... Sterkere rege
ringen zouden immers over 
meer onderhandelingsmoge
lijkheden kunnen beschik
ken .... ". 

Van een automatische een
wording door opheffing van 
handelsbarrières, waarop men 
vroeger rekende, is geen 
sprake gebleken. 

Eenwording is alleen bereik
baar door het weloverwogen 
nemen van politieke beslis
singen. Dit geldt volgens de 
commissie niet slechts voor 
regeringen, maar ook voor 
politieke partijen. 

Volgende keer zullen we in
gaan op de overige taktoren 
die eenwording in de weg 
staan en de sombere ver
wachtingen van de commis
sie als wij op gelijke voet 
verder zouden gáan. 

• 

Mijn opinie is ... 
Dollardsucces 1 

.. Daverend Dollardsucces voor 
Waalkens" luidt de kop van 
een artikel in Vrijheid en 
Democratie van 13 juni j;l. 
Inderdaad, een succes voor 
Waalkens, als men tenminste 
het aannemen van een motie 
met een zeer kleine meerder
heid in een ver van voltallige 
kamer als zo'n daverend 
succes wil beschouwen. Maar 
daar blijft het m.i. dan ook bij. 

In de nazomer van 1974 
voerde ik in dit blad een 
pennestrijd mèt de heer Cla
vering te Eenrum, waarin ik 
getracht heb aan te tonen 
dat het behoud van de Dollard 
als onvervangbaar natuurge
bied veruit belangrijker is dan 
de relatief kleine (op geld 
waardeerbare) lokale en/of 
regionale belangen waarvoor 
de heer Waalkens zich thans 
namens de VVD sterk heeft 
gemaakt. 

Ik wil er nogmaals op wijzen 
dat het feit dat de bevolking 
van Oost-Groningen .. niet blij 
was" met de door Den HaaQ-

In deze rubriek publiceren 
wij brieven van lezers. Oe 
redactie behoudt zich daarbij 
het recht voor redactionele 
wijzigingen aan te brengen 
of stukken te bekorten, uiter
aard zonder de kern van het 
betoog aan te tasten. Wij 
streven ernaar zoveel moge
lijk lezers aan het woord te 
laten. Dit betekent dat korte 
helder geformuleerde brie
ven (maximaal300woorden 
en vooral duidelijk ge
schreven of getypt I) het 
meest kans maken vlot en 
integraal te worden opge
nomen. 
Publikatie betekent niet dat 
wij instemmen met het be
toog. 
Beroep t.a.v. geweigerde of 
bekorte artikelen is moge
lijk bij de Redactieraad, p/a 
Koninginnegrecht 57, Den 
Haag. 

mede op aandrang van de 
gehele Nederlandse natuurbe
scherming - genomen beslis
sing, dient te worden afgewo
gen tegenover het (op geen 
enkele wijze op geld waar
deerbare) verlies van een 
natuurgebied van internatio
nale betekenis. Deskundigen 
op het terrein van de natuur
bescherming uit geheel Euro
pa hebben zich hierover 
onverdeeld uitgesproken. 

Zonder opnieuw in alle details 
te treden, vraag ik mij af of 
de WD wel zo blij moet zijn 
met dit .. daverend Dollard
succes". 

De generaties die na ons 
komen konden daar wel eens 
een geheel ander oordeel over 
hebben. 

Minister Wasterterp zal er 
verstandig aan doen de motie 
naast zich neer te leggen en 
zich te houden aan de uit
spraak welke de Kroon in deze 
zaak heeft gedaan. 

C. DE BRUIN FZN, Directeur 
van de Nederlandse Vereni
ging tot Bescherming van 

Vogels, Driebergen. 

Opinièpeiling 

Op de jaarvergadering in 
Breda lanceerde de afd. Zeve
naar een voorstel om de af- · 
delingen meer financiële 
armslag te geven door wijzi
ging van de contributie-ver
deelsleutel en een voorstel 
om tot meer openheid in de 
financiën van de vereniging 
VVD te komen -door het be
schikbaar stellen van een 
financieel jaaroverzicht ver
plicht te stellen. 
Nadat de afd. Wisch in Breda 
tijdens de behandeling van 
het eerste Zevenaarse voor
stel een opiniepeiling had ge
vraagd en gekregen - met 

het thans bekende resultaat
vroeg ook de afgevaardigde 
van de afd. Zevenaar een 
opiniepeiling over het tweede 
voorstel over meer openheid 
in de financiën. 

De toenmalige voorzitster 
ging akkoord met dit verzoek, 
waarna de vergadering zich 
minstens even positief voor 
dit voorstel uitsprak als voor 
dat van de afd. Wisch. En 
wat zien wij nu? Het resultaat 
van de Wiseh-opiniepeiling 
wordt gretig gebruikt om een 
vervroegde contributieverho
ging door te drukken en het 
resultaat van de Zevenaarse 
peiling over openheid in de 
financiën wordt in alle talen 
doodgezwegen. 

Het bestuur van de afd. Zeve
naar spreekt hierbij de hoop 
uit dat rekening gehouden zal 
worden met de wens van de 
algemene vergadering dat 
voortaan een beter inzicht in 
de financiën van onze Vere
niging zal worden gegeven. 

N. CARDINAAL, 
secr. bestuur afd. Zevenaar. 

Welzijnszorg 

Gaarne onderschrijf ik de me
ning van mevrouw E. Felix
de Groot, te Laren (Vrijheid 
& Democratie, 13 juni 197 5), 
die stelt dat er binnen de WD 
(te) weinig aandacht wordt 
besteed aan welzijns.zorg. 
Hier ligt wellicht een taak 
voor de afdelingsbesturen. 
Dezen zouden iets aan de 
meningsvorming kunnen 
doen. Bij gebrekkige informa
tie ontstaat namelijk een stuk 
afkeer van deze materie. Mis
schien dat ook de Telder,s
stichting hieraan aandacht 
zou kunnen besteden. 

A. M. BERBEN, Alverna 

I' 



NIEUWBOUW IJSSELSTEIN 
ledere zaterdag zijn wij van 11.00-16.00 uur in het infor
matiecentrum op het bouwwerk aan de Zomerdijk aanwezig, 
om u alle inlichtingen te verstrekken van de daar in aan
bouw zijnde 

SCHAKELWONINGEN 
Door de uitgekiende situering wordt een maximum aan 
privacy verkregen, met daarbij een ideale tuinligging. 

Deze traditioneel te bouwen woningen zullen o.a. het vol
gende gaan bieden: 

- grote woonkamer van ruim 34 m2, voorzien van 
aluminium schuifdeur naar het terras 

- royale eet-keuken met luxe inrichting 
- 4 slaapkamers en een compleet ingerichte badkamer 
- carport, of afhankelijk van bouwnummer met garage 

Prijzen: vanaf 156.700,- geheel vrij op naam. 

Een aantal woningen zal worden uitgevoerd met een 
praktijkruimte van ca. 45 m2, met aparte entree, toiletgroep 
etc. 

Nadere inlichtingen kunt u verkrijgen bij : 

VAN 'T HOF- MAKELAARDIJ B.V. 
Van Hogendorpplein 4, Gouda 
Telefoon: 01820-20111 

THEO VAN EE - ZEIST B.V. 
Makelaar in onr. goed. 
Utrechtseweg 97 - Zeist 
Telefoon : 03404-20204 

~ 
----

11 
bescherm uw huis; 

druk uw onderhoudskosten 
met 

PALLADOX® 
muurcoating; 

12 heldere Iris-blijvende kleuren. w~aronder 
spierwite vuilafstotend en kleurechteverfraait en 
beschermlegeen onderhoud e voor elk bouw
werk e op elke ondergrond e 10 jaár garantie 
DOCUMENTATIE: zend deze advertentie in een 
openongefrankeerde enveloppe. voorzien van uw 
naam en adres aan : Bouw-Chemie Zijlstra B.V .. 

Machtiging 68. Doorn. Tel. 03430- 26 98. 

ADVIESBUREAU BRUSSELERS & CO B.V. 
Directie: 
P.M. Brusselers 
H. Stenvers 

PENSIOENADVIEZEN 
actuariële berekeningen, fiscaal-juridische 
begeleiding van pensioencontracten, als
mede bijbehorende bedrijfs-economische 
analyses. 

Honorarium op basis van uren en over
headkosten. 

Amsterdam - Nz. Voorburgwal 148- Telefoon 248501 

Tijdloze Hugonet Tuinmeubelen. 
De eksklusieve vormgeving van 
o.a. Guy Lefevre vindt U in onze 
geweldige kollektie Hugonet 
tuinmeubelen. Absoluut weer
bestendig door toepassing van 
gemoffeld aluminium. Laat ze 
gerust jaar in jaar uit zomer en 
winter buiten staan. 

hoeks bv 
Sauna's, solaria, privé 
zwembaden en tuinmeubelen . 
Burg. Jansenstraat 59 
Tilburg. tel. 013-681176 
afbouw-€<1 rteneo.roertn.m 

IN&RID 
DISTEAWWIC tel.: (04242) 422o 

GIETHOORN 

Uniek gelegen BOERDERIJ a.h. water, totaal verbouwd 
en gemoderniseerd aan de rand van het centrum. Zowel 
voor permanente als voor 2e woning geschikt. 

Met e.v.-gas, eigen haven met botenloods en 2350 m2 
grond. lnd.: royale hall , grote living met schouw, royale 
eetkeuken, eetkamer, 2 sl.k., badk. 1e verd.: 3 sl.k., toilet, 
bergruimte. Incl. alle aanwezige luxe stoffering. Om de 
boerderij bevindt zich een fraai aangelegde tuin met vijver 
en vruchtbomen. Vraagprijs f 289.000,-. 

TH. DEVILEE, MAKELAARS (lid NBM) 
Pr. Willamstraat 23, Scheveningen. Telef. 070-547500 

b.g.g. 070- 330833 èf 070- 392623 

"MIDDEN-NEDERLAND 
WILNIS VASTGOED,. 

Geheel 

Wij bemiddelen gaarne bij de aankoop van 
een woning in Wilnis-Mijdrecht en Vinkeveen 
en Uithoorn. 

Bovengenoemde plaatsen liggen zeer gunstig 
ten ten opzichte van de steden Amsterdam -
Utrecht - Rotterdam. ' 

Vele aanbiedingen in portefeuille. 

vrijblijvende Burgemeester Padmosweg 50 A, Wilnis. 
bezichtiging Telefoon 02979 -1383. 



CENTRUM ROTTERDAM bij Coolsingel 

TE HUUR 
modern kantoorgebouw v.v. airconditioning 
*van 474 tot 3090 m2 verdeeld over kelder, parterre en 

4 verdiepingen. * afgewerkte plafonds met verlichtingsornamenten, vloerbedekking, 
4 pijps airconditioningssysteem en 2 snelle 8-persoonsliften, 

*vrije parkeerplaatsen voor direktie beschikbaar, 
... *te aanvaarden juli 1975. 
~ Inlichtingen bij: 

~IIII!J!;.,~~W. ... KOK 

Direktie: , 
G. Bolle, s! G. Engelsman Jr., ,Jac. Timmerman. 
Stadhouderskade 2, Amsterdam. 
Tel.: 020-18 56 56*, Telex 15658 

GEMEENTELIJK INTERNAAT 

TERAPEL 
Internaat voor schoolgaande jongens 
van Atheneum, H.A.V.O. en M.A.V.O. aan 
de Rijksscholengemeenschap te Ter 
A pel. 

• Exclusieve, intensieve studiebegelei
ding, mogelijk gemaakt door één be
geleider per gemiddeld 8 leerlingen, 
iedere leerling een eigen kamer. 

• Uitgebreide mogelijkheqen voor 
sportbeoefening. 

• Gezonde omgeving, mooie ligging. 

Inlichtingen en prospectus op aanvraag 
bij de direkteur J. W. A. Vossen. 
Sellingerstr. 75, Ter Apel. Tel. 05995-1642. 

,.. BEDRIJFSHUISVESTING BV 
......... Makelaardij voor handel en industrie 

... ..... Rotterdam 010-148000 
KOKGROEP . 

r--·-·-·-·-·---·., 
1 Denkt ü ook over een 1 

I zwembad? en uw bad ~ag desn.~ods onder I 
I • de bomen liggen. WIJ bouwden I 

namelijk een skimmer aan de ge-

l hele omtrek van het bad. Op elke I 
Hebt u er wel eens aan gedacht plaats wordt het ingewaaide vuil 
wat een zorgen en onderhoud zo'n afgevoerd. voordat het kan be-

l ding in je tuin geeft? Elke dag zinken. Omdat het bad aan alle I 
1 - 2 uur stofzuigen, in het begin zijden overloopt, kan zich ook I I een nieuwtje, later een steeds nooit een vuile rand vormen. Ons 
terugkerende corvee. Ook de vette kleinste bad met afmetingen 1 0 x 

• aanslag aan de gehele omtrek van 5 m heeft reeds een filtercapacl- I 

I 
het bad, dat is 30 meter bij een teit van 36 m' oer uur. 

1 bad van 1 0 x 5 moet elke week 
afgewassen worden. Alle andere baden moeten het 

I 
Wij onderzochten al deze prol blemen. en vonden er onze eigen 
oplossing voor, die wij octrooi

I eerden. 

I De constructie van het bad 

Een sterke betonconstructie die 
I bekleed wordt met een dikke 

I taaie elastische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst, 

I terwijl indien het beton toch 
scheurt, het bad toch waterdicht 

I blijft. De bekleding is zelfs be
stand tegen moedwillige bescha

l diging. 

I 
Gras maaien en bladeren? 

Maait u maar rustig uw gazon, 

met 5 - 1 0 m3 per uur doen. I 
Wij garanderen een kristalhelder- I 
heid gedurende meerdere seizoe-
nen. • Wij bouwden het filter onzicht-

1 baar bij het bad in en het vraagt 
dus geen aparte ruimte in uw 
woonhuis. I 
Stofzuigen I 
Bij ons overbodig, omdat het I 
automatisch gaat en veel beter 
dan met de hand; die hoge I 
omtrekskimming voorkomt natuur· 
lijk ook veel bodemvuiL Elke 1 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste I 
duik, zonder enig onderhoud. 

I ZUID NEDERLANDSE BASSINBOUW I 

I HAGEDOORN - LANAKEN IB) - TELEFOON 09-32.11.715070 J .... -·-·-·-·-·-·-· 
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MAKELAARSKANTOOR ELZENAAR & CO. 
Apeldoornselaan 189-199 te 's-Gravenhage, telefoon 
60.48.07 beheert voor cliënten door geheel Nederland 
hun huizenbezit te 's-Gravenhage en omstreken. 
Wij verzorgen de huurincasso, onderhoud der hu izen , 
besprekingen met Gemeentelijke instanties, zoals 
Bouw- & Woningtoezicht, Huuradviescommissie, Wijk 
& Woningverbetering , etc. 

Neemt u eens kontakt met ons op ! 

B.V. SCHEEPSWERVEN .. PIET HEIN " 

voortzettende de zaken der 

FIRMA W.SCHRAM & ZONEN 
NIEUWBOUW- EN REPARATIEWERVEN 

BOLNES - Ringdijk 488 - Telex 2607 5 
Tel. 01 804 - 136 44 ' en 
010 - 139275' 

PAPENDRECHT - Noo,dhoek 35 
Tei.07 8 -5 1222' 

• Nieuwbouw 
• Reparatie 
• Verbouwen 
• Verlengen 
• 2 hellingen elk 11 5 m 
• 2 dokken voor elk getij 
• Overdekt droogdok 
• Hefdok voor schroefwisselen 

v. v.d. is voor eigen -woning- bezit 
Wij ook! 

Wij verkopen huizen 

in MUIDEN en MUIDERBERG, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJssetmeer bieden ze volop 
groen en liggen toch slechts 15 km (ten zuiden} 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden : vanaf f 120.000,
is er vrije vestiging. 
Komt U eens vrijblijvend een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 
Ook op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 

GELD-THUIS-SERVICE------. 
Alle bedragen, wettelijk tarief, eigen termijnkeuze 
Enkele voorbeelden : 
Privélening : 
f 2.500,- 30mnd.f108,
f 5.000,-42mnd.f161 ,
f 8.500,- 54mnd.f221 .
f 15.000,- 60mnd.f355,-

Woonverbetering : 
f 5.000,-60mnd.f125,- · 
f 10.000,-72 mnd.f212,
f15.000.-:- 96 mnd./260,-

2e hypotheken: 
/10.000,- 6Ömnd.f267,
f20.000,-120 mnd.f351 ,
f40.000,- 120mnd.f701 ,-

Geen behandelingskosten 
Doe a Is velen voor u: 
Bel 03410- 14423 - 16710 

JANSENS KREDIETKANTOOR . 
Van Goorsweg 3, Hierden 
Kantooruren: 's morgens van 10.00- 20.00 uur 's avonds 

BY. Makelaarskantoor 
"GEMAKO" o.g. 

NASSAUPLEIN 33- 's-GRAVENHAGE- TEL. 601907 

Aan- en Verkoop Onroerende Goederen. 
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Begroting-1976 

Het kabinet-Den Uyl heeft zich deze week 
bezig gehouden met de conceptbegroting 
voor 1976. Op het ogenblik waarop deze 
regels geschreven moesten worden was 
nog niet bekend hoe het gebruikelijke touw
trekken tussen de ministers zou aflopen en 
welke moeilijkheden daarbij zouden rijzen. 

Dat het een uiterst moeilijke operatie is 
(geweest) staat intussen wel vast. 

Het is altijd, voor elk kabinet, een kritieke 
periode. Dit jaar, met zeer sombere cijfers 
op tafel, wordt meer dan ooit een wissel 
getrokken op de politieke bereidheid van de 
bewindslieden en hun achterban om door 
geven en nemen (vooral door geven) samen 
uit de problemen te komen. 

Aan de vooravond van het begrotingsover
leg heeft het Centraal Planbureau laten 
weten dat de economie er nog slechter voor 
staat dan tot voor kort werd aangenomen. 
De werkloosheid zal, behalve in de bouw, 
blijven stijgen. 

De loonkostenstijging zal uitkomen op 
13,5 % in plaats van Çe gehoopte 12,5 % 
en de prijsstijging zal dit jaar naar verwach
ting 9,5 %bedragen. Ook dat is een procent 
méér dan men in april nog dacht. Ret ka
binet was al geconfronteerd met een tèkort 
van tien miljard gulden in het lopende jaar 
1975. En daar komen nu dan de weinig 
opwekkende voorspellingen van het Cen
traal Planbureau bij. 

De regering is bij de start van het begro
tingsoverleg uitgegaan van een in 1976 
door de overheid te besteden bedrag à 73 
miljard gulden. Latere berichten spreken 
van een bedrag rond de 70 miljard, dat is 
ongeveer 1 0 % meer dan in 197 5. Onge
twijfeld is de opmerking van premier Den 
Uyl juist, dat een dergelijke stijging nauwe
lijks of geen ruimte laat voor nieuwe initia
tieven. Men kan begrijpen dat dit voor de 
regering niet een perspectief is om over te 
juichen. 

Bij het te voeren beleid behoort centraal 

te staan het beteugelen van de werkloos
heid. Daarvoor is onontbeerlijk het bedrijfs
leven verder structureel tegemoet te ko
men. Kostenverlichting is voor de bedrijven 
noodzakelijk. Zouden deze hun internatio
nale concurrentiepositie verliezen, dan ra
ken wij nog verder van huis en heeft dit 
slechts méér werkloosheid tot gevolg. Die 
kostenverlichting kan bereikt worden door 
belastingverlaging en door een groter deel 
van de sociale premies te financieren uit 
de staatsmiddelen. Terecht heeft mr. C. van 
Veen, vGorzitter van het Verbond van 
Nederlandse Ondernemers daar vorige 
week met klem op gewezen. Zouden zijn 
voorstellen worden aanvaard, dan wordt 
dus het door de overheid te besteden 
bedrag kleiner. Met andere woorden: bezui
nigen is voor de regering het parool. Méér 
bezuinigen dan zij toch al wel van plan is. 

Wij vrezen dat het kabinet daartoe niet 
bereid zal blijken. Als die vrees bewaar
heid wordt kan men slechts één conclusie 
trekken: het kabinet hecht meer aan het 
doordrukken van haar eigen op maatschap
pijvernieuwing gerichte beleid, dan aan be
strijding van werkloosheid en inflatie. Het 
voert daarmee dan, hoe progressief het 
zich ook mag noemen, een beschamend 
slecht sociaal beleid. 

Bezuinigen is moeilijk en men behoeft het 
kabinet niet te benijden om de positie 
waarin het zich bevindt. Maar daar heeft 
het zich voor een goed deel zelf in gema
noeuvreerd, door niet te willen luisteren 
naar vele waarschuwingen, o.a. van de 
WD. die helaas nog steeds in de oppositie 
zit. 

• 



Door onze parlementaire redacteur 

Er omen26 
• p iVIDC es 

Ons land staat aan de voor
avond van één van de groot
ste bestuurlijke hervormingen. 
Na jaren van studeren, discus
sies en opnieuw studeren, 
heeft het kabinet de knoop 
doorgehakt : er komt niet een 
vierde bestuurslaag tussen 
gemeenten en provincies, die 
gewesten zouden gaan heten. 
In plaats daarvan komen er 
provincies-nieuwe-stijl, die 
gewesten gaan heten. Het 
moeten er 26 worden. 

Globaal genomen gaat de 
kaart er als volgt uitzien : 
• Friesland, Groningen en 
Drenthe blijven ongeveer 
wat ze nu zijn . 
• De overige provincies wor
den .,opgedeeld" rond de 
grootste gemeentes. 

Of deze uitwerking straks ook 
de instemming van het parle
ment zal verkrijgen moet nog 
worden afgewacht. Het voor
stel ligt nog niet bij de Twee
de Kamer en het zal zeker een 
tijdrovende zaak zijn. Er komt 
eerst een voorontwerp, en 
pas als dat uitvoerig door ie
dereen is besproken komt er 
een wetsontwerp. Voorlopig 
verandert er dus niets. 

Takenpakket 
Alles zal afhangen van de 
vraag hoe minister De Gaay 
Fortman (binnenlandse za
ken) zich het takenpakket van 
de nieuwe provincies (ge
westen) voorstelt. Daarover 
doen de wildste geruchten 
de ronde. Voor de gemeenten 
zou er niet veel meer overblij
ven dan grutterswerk, zo luid
den sommige berichten. Pre
mier Den Vul heeft dat inmid
dels tegengesproken, maar hij 
zei er wel bij dat de gewesten 
natuurlijk zware taken krijgen. 
Eén ding is in elk geval gewon
nen : er komt geen vierde be
stuurslaag, en dat is precies 

at de VVD-woordvoerders 
in de Tweede Kamer hebben 
bepleit. 

Minister De Gaay Fortman 
kwam nog op een andere ma
nier in het nieuws. Hij heeft 
een aantal grondwetswijzi
gingen gepresenteerd. 

De Eerste Kamer zal elke vier 
jaar in zijn geheel gekozen 
worden, en niet langer om de 
drie jaren de helft voor een 
periode van zes jaar. 

Gewesten 
Andere voorstellen: sociale 
rechten in de Grondwet. Een 
grondwetsbepaling overopen
baarheid van bestuur. Recht 
op inzage van persoonlijke ge
gevens. De invoering van ge
westen, die in de plaats van 
provincies of gemeenten kun
nen treden. 

Verder zal er nog een lange 
lijst van wijzigingen worden 
voorgesteld zoals de bepaling 
dat dochters niet langer voor 
de troonopvolging achter 
zonen komen, verlaging van 
de leeftijd van het passief 
kiesrecht tot achttien jaar en 
actief kiesrecht voor Neder
landers die geen ingezetene 
zijn. 

In deze niet volledige lijst ont
breken in elk geval al die her
vormingen die de linkse par
tijen onder aanvoering van 
D'66 tot stokpaardjes hadden 
verheven. De Gaay Fortman 
heeft het parlement meege
deeld dat zaken als de geko
zen minister-president (of for
mateur) en een districtenstel
sel, alsmede de gekozen bur
gemeester en de gekozen 
commissaris van de koningin, 
definitief van de baan zijn. 

Gebleken is dat voor die voor
stellen geen meerderheid in 
de Kamers is te vinden, aldus 
de minister. Voor de hemelbe
stormers van D'66 is zelfs niet 
eens meer een minimale min
derheid te vinden. 
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e~een.telijke 

erin.delffig 

De laatste tijd komen er nogal 
wat vragen over gemeente
lijke herindelingen. Mensen, 
tlie er direkt bij zijn betrok
ken, vragen vooral naar de 
proceduresbij de sluitvorming. 
Anderen, vooral met een sterk 
bestuurlijk gerichte belang
stelling, vragen naar de sa
menhang met de op stapel 
staande algehele reorgani
satie van ons bestuurlijk be
stel. Vandaar een aantal op
merkingen. 

Urgent gev 11 n 

In het algemeen kan worden 
gesteld dat op dit moment al
leen nog in zeer urgente 
gevallen door de minister 
van binnenlandse zaken wets
ontwerpen voor een gemeen
telijke herindeling bij de Twee
de Kamer worden ingediend. 
Dit vloeit voort uit de ont
wikkeling rond de gewest
vorming en verdere bestuur
lijke (re-)organisatieplannen. 
Omdat daarbij voor het meren
deel dezelfde overwegingen 
in het geding zijn, ligt een pas 
op de plaats maken met de 
gemeentelijke herindelingen 
voor de hand. 

Thans liggen er nog een vijf
tal ontwerpen van Wet tot 
gemeentelijke herindeling bij 
de Kamer. Eén ervan is sle
pend en zal voorlopig wel 
slepend blijven ook. Het heeft 
nl. betrekking op een nieuwe 
bestuurlijke indeling van het 
Groningse waddengebied en 
ondervindt nu vertraging door 
de ontwikkelingen rond de 
gehele Waddenzee-proble
matiek. 

oeilijk 

De overige vier lopen vooruit 
op de bestuurlijke organisa
ties. De mate van urgentie 
wordt daarbij vooral bepaald 
door bes.tuurlijke problemen 
(bv. te kleine schaal) of de 
economische en ruimtelijke 
ontwikkeling in een be·paald 

gebied. Hoe moeilijk het daar
bij is deze indelingen toch los 
te koppelen van de algehele 
bestuurlijke problematiek. 
blijkt uit enkele Voorlopige 
Verslagen. Nagenoeg alle 
fracties vragen of verwijzen 
naar de .. samenhang" tussen 
het betrokken herindelings
voorstel en een mogelijke ge
westvorming. 

Het zal duidelijk zijn dat daar
mee ook de afwikkeling van 
deze voorstellen sterk wordt 
vertraagd. In meer algemene 
zin moet hieruit geconclu
deerd worden dat zo lang
zamerhand tal van ontwikke
lingen op bestuurlijk terrein 
stil komen te ligg~n. wachten
de op een serieuze en defi
nitieve besluitvorming over 
een nieuwe vormgeving van 
het binnenlands bestuur. 

Vie o rp n 

De vier nog niet genoemde 
voorstellen hebben betrek
king op: Breda-Prinsenbeek, 
het Eemsmondgebied, de 
West Brabantse riviermonden 
en de West-Betuwe. 

Over de eerste drie heeft de 
Kamer door middel van het 
Voorlopig Verslag een voor
lopig oordeel kunnen geven 
en nadere inlichtingen kunnen 
vragen. De minister is daar
over nu in overleg met de 
betrokken provinciale be
sturen en heeft over Breda
Prinsenbeek en het Eems
mondgebied ook nog nieuwe 
overleg met zijn collega van 
volkshuisvesting en ruimte
lijke ordening. Over de West
Betuwe brengt de Kamer in 
september een Voorlopig Ver
slag uit. 

ro dur 

Hoe is nu de gang van zaken 
bij de behandeling van een 
herindelingsvoorstel? 
Het initiatief gaat uit van een 
college van Gedeputeerde 
Staten. Deze verricht ook de 

door A. J . Evenhuis, lid van de 
WO-fractie in de Tweede 
Kamer. 

eerste voorbereidende werk
zaamheden en komt met een 
advies bij de minister. Deze 
dient een ontwerp van Wet in 
bij de Tweede Kamer, waar
mee de normale parlementaire 
procedure in werking treedt. 

Om zich een goed oordeel te 
kunnen vormen, gaat de vaste 
Kamercommissie van binnen
landse zaken een hoorzitting 
in het gebied beleggen. Een 
ieder, ook de raden van de 
gemeenten, die zich al tentijde 
van de voorbereidingen door 
G.S. over een voorstel hebben 
uitgesproken, kan daar zijn of 
haar zegje doen. 

Ov rl 

Voor wat de besluitvorming 
in de Tweede Kamerfractie 
betreft, gaan een paar. men
sen uit de fractie, met name 
zij die zich met een bepaalde 
herindeling bezig houden, zich 
nog eens in de streek oriën-

teren. Daarbij vindt ook het 
nodige overleg met de eigen 
mensen plaats. 

Door middel van het Voor
lopig Verslag (V.V.) treedt de 
Kamer dan in discussie met 
de regering . De Kamer kan 
daarin al een (voorlopig) 
standpunt kwijt, vaak ook -
in moeilijke en onduidelijke 
situaties - wordt de regering 
om meer inlichtingen ge
vraagd. 

De definitieve besluitvorming 
in de fractie loopt daaraan 
parallel. Het uiteindelijke oor
deel komt tot stand nadat 
het V.V. is beantwoord. Is 
dat onbevredigend, dan be
staat er alle kans dat het werk 
nog eens overgedaan moet 
worden en komt de Kamer 
met een nader V.V .. Dit laat
ste brengt in de regel de nodi
ge vertraging met zich mee. 

Vooruitlo op 

Vragen als: kunnen we al niet 
vooruit lopen op een gemeen
telijke herindeling, kunnen 
niet vanuit de fractie beant
woord worden. In de eerste 
plaats is de parlementaire 
procedure. incl. de besluit
vorming niet afgerond. Maar 
bovendien hangt de .. wil" 
tot samenwerking tussen ver
schillende afdelingen om bijv. 
gezamenlijk een lijst te maken 
voor de nieuwe raad, in een 
fase vóórdat de definitieve 
beslissing is gevallen, sterk 
af van het oordeel, dat men 
over het voorstel heeft. 

Hoe raadsfracties of partij
afdelingen willen manoeuvre
ren, behoort tot hun eigen 
beslissingsgebied. Prematuur 
is een en ander evenwel in 
zoverre, dat de voorstellen 
pas rechtskracht krijgen, nadat 
de beide Kamers zich akkoord 
hebben verklaard en de Ko
ningin haar handtekening 
heeft geplaats. 

• 



actueel 
inde 
'actua-reeks' 
Parlement en politieke 
besluitvorming in Nederland 

onder redaktie van prof. dr. 
H. Daalder 

Eerst .geven drie ervaren waar· 
nemers vanuit een langdurige 
politieke praktijk hun visie op 
de factoren die de rol van het 
parlement in de politieke besluit· 
vorming in Nederland bepalen 
(mr. W.J. Geertsema, mr. J.J. Vis 
en mr. K. Millenaar). Vervolgens 
vat prof. Daalder meningen 
samen, die kamerleden en kiezers 
zelf in een serie mondelinge 
enquêtes gaven. 
116 pagina's, prijs f 18,90 

Crisis in de Nederlandse 
politiek 

door J. Th.J. van den Berg en 
H.A.A. Malleman 

Binnen korte tijd bleek een her· 
druk van dit boek noodzakelijk. 
Het beschrijft de crisissituatie, 
waarin het politieke bestel in 
Nederland zich al vanaf halver
wege de jaren zestig bevindt. 
243 pagina's, prijs f 17,50 

Gemeentepolitiek in debat 

door dr. R.L. Morfan 

In deze uitgave komen zaken aan 
de orde die niet alleen in de 
achter ons liggende periode in de 
belangstelling stonden, maar ook 
in de toekomst nog aanleiding 
zullen geven tot debat, zoals de 
benoeming of verkiezing van de 
burgemeester; de samenstelling 
van het college van 8 en W; de 
samenwerking met naburige 
gemeenten, de provincie en 
Den Haag; het samenvoegen van 
gemeenten, etc. 
125 pagina's, prijs f 13,75 

Ook verkrijgbaar via de 
boekhandel 

VVDinoet 
actiepartij 

· «Torden 
De slogan van de socialisten: 
"spreiding van kennis, macht 
en inkomen" komt in de prak
tijk neer op het onttrekken 
van steeds meer beslissings
bevoegdheden aan het indi
vidu ten gunste van de over
heid. Op deze wijze ontstaat 
er in plaats van spreiding van 
macht, een steeds groter wor
dende concentratie van macht 
bij de centrale overheid. 

Dit zei de voorzitter van de 
JOVD, E. H.T. M. Nijpels, op 
het zomercongres van de 
organisatie, dat op 21 juni te 
Oenkerk werd gehouden. 

"De wil om de economische 
en maatschappelijke macht 
werkelijk te spreiden, zal door 
de WD tot uitdrukking moe
ten worden gebracht door te 
streven naar een zo groot 
mogelijke openheid van be
stuur, democratisering van de 
ondernemingen, vroegtijdige 
en wezenlijke mogelijkheden 
voor de burger om invloed uit 
oefenen op overheidsbeslis
singen, decentralisatie van 
bestuur, een kartel- en fusie
wetgeving", gericht op het 
doorbreken en voorkomen van 
economische monopolieposi
ties en vergroting van de 
kennis van de burger, opdat 
het individu inzicht krijgt In 
machtsverhoudingen en leert 
zelf invloed uit te oefenen", 
aldus de heer Nijpels. 

De JOVD-voorzitter haakte 
ook in op de toespraak van de 
afgetreden WO-voorzitster, 
mevrouw van Someren op het 
WO-congres in Breda, waarin 
zij pleit voor een grotere 
integratie van de liberalen in 
het maatschappelijke, sociale 
en culturele leven. De WD 
zal zich, volgens Nijpels, als 
zij werkelijk maatschappelijk 
invloed wil uitoefenen, moe
ten omvormen tot een echte 
actie-partij. "Een partij waar, 
buiten de geweldige leden
groei, het borrelt en bruist van 

nieuwe ideeën . . . . Waar 
nodig zal de VVD niet terug 
moeten schrikken actie te 
voeren in het maatschappelijk 
leven". 

• 

J OVD-Amsterdam 
De JOVD Amsterdam organi
seert op de 20 ste september 
1975 een Borrel-Rondvaart
Diner-Dansant in Hotel Ame
ricain te Amsterdam. Een uit
stekende gelegenheid om 
oude jong-liberale ,.kame
raden" weer een te ontmoe
ten. De advieskosten bedra
gen minimaal /55,50 inclu
sief een kleine donatie aan de 
afdeling Amsterdam om deze 
stad meer dan ooit politiek 
tegenwicht te kunnen bieden. 
Wij rekenen op een zeer grote 
opkomst en wij zijn ervan 
overtuigd, dat u ons niet zult 
teleurstellen. 

U kunt zich per postgiro op
geven, met vermelding van 
het aantal personen, t.n.v. 
R. Braakman, postgiro 
3319394. 
(De exacte tijd zal nog in dit 
blad bekend gemaakt worden.) 

• 

De komst van de mini-provin 
cies zal een belangrijke ont 
luistering betekenen van d 
gemeentelijke taken. Daaro 
is overleg tussen de gemeen· 
ten over de taak die zij in de 
toekomstige mini-provincies 

· zullen krijgen, van groot be· 
lang. Dat is de mening va 
Middelburgs burgemeeste 
drs. P. A. Wolters 
Hij constateert dat het nu nog 
aan samenwerking tussen de 
gemeenten schort en het 
hoog tijd wordt dat de wil tot 
samenwerking eens met de 
daad wordt beleden. ,.Ik ben 
bang dat de gemeentelijke ta· 
ken in de toekomst zo zullen 
worden uitgehold dat na 
1985 van een benoemde 
burgemeester geen sprake 
meer zal zijn, maar dat de bur· 
gameester zal moeten worden 
gekozen. Naarmate we min· 
der eensgezind optreden, zal 
de autonomie van de ge
meenten meer en meer wor
den aangetast. We hebben 
sterkere genie~nten nodig. 
Vandaar dat aan een herver
kaveling van gemeentelijk 
gebied (samenvoeging) niette 
ontkomen valt. Het voortbe
staan van wat je tot stand 
hebt gebracht, wordt er beter 
door gewaarborgd". 

Burgemeester Wolters vindt 
dat er al veel te lang wordt 
gepraat over gewestvorming, 
zoals er over alles in deze tijd 
erg lang gepraat wordt. Ook 
in de gemeenten gaat aan een 
beslissing doorgaans een 
lange discussie vooraf. ,.Zoals 
overal elders hebben we ook 
hier in Middelburg te maken 
met een veelheid aan wensen 
en zijn er twintig middelen om 
daaraan tegemoet tekomen. 

Besturen is kiezen en je moet 
bij het maken van die kel.lze er
voor waken niet in de dis
cussies verstrikt te blijven. In 
veel gevallen komt er een 
compromis uit en dat is nqoit 
ideaal. Je bent altijd vatbaar 
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125 pagina's, prijs f 13,75 

Ook verkrijgbaar via de 
boekhandel 

..:samsom 
Samsom Uitgeverij 
Alphen aan den Rijn 
Telefoon (01720) 6 66 33 

VVDinoet 
actiepartij 

, «Torden 
De slogàn van de socialisten: 
.. spreiding van kennis, macht 
en inkomen" komt in de prak
tijk neer op het onttrekken 
van steeds meer beslissings
bevoegdheden aan het ind~ 
vidu ten gunste van de over
heid. Op deze wijze ontstaat 
er in plaats van spreiding van 
macht, een steeds groter wor
dimde concentratie van macht 
bij de centrale overheid. 

Dit zei de voorzitter van de 
JOVD. E. H.T. M. Nijpels. op 
het zomercongres van de 
organisatie, dat op 21 juni te 
Oenkerk werd gehouden. 

.. De wil om de economische 
en maatschappelijke macht 
werkelijk te spreiden, zal door 
de WD tot uitdrukking moe
ten worden gebracht door te 
streven naar een zo groot 
mogelijke openheid van be
stuur, democratisering van de 
ondernemingen, vroegtijdige 
en wezenlijke mogelijkheden 
voor de burger om invloed uit 
oefenen op overheidsbeslis
singen, decentralisatie van 
bestuur, een kartel- en fusie
wetgeving", gericht op het 
doorbreken en voorkomen van 
economische monopolieposi
ties en vergroting van de 
kennis van de burger, opdat 
het individu inzicht krijgt in 
machtsverhoudingen en leert 
zelf invloed uit te oefenen", 
aldus de heer Nijpels. 

De JOVD-voorzitter haakte 
ook in op de toespraak van de 
afgetreden WO-voorzitster, 
mevrouw van Someren op het 
WO-congres in Breda, waarin 
zij pleit voor een grotere 
integratie van de liberalen in 
het maatschappelijke, sociale 
en culturele leven. De WD 
zal zich, volgens Nijpels, als 
zij werkelijk maatschappelijk 
invloed wil uitoefenen, moe
ten omvormen tot een echte 
actie-partij. ,.Een partij waar, 
buiten de geweldige leden
groei, het borrelt en bruist van 

nieuwe ideeën . . . . Waar 
nodig zal de VVD niet terug 
moeten schrikken actie te 
voeren in het maatschappelijk 
leven". 

• 

JOVD-Amsterdam 
' . 

De JOVD Amsterdam organi
seert op de 20 ste september 
1975 een Borrel-Rondvaart
Diner-Dansant in Hotel Ame
ricain te Amsterdam. Een uit
stekende gelegenheid om 
oude jong-liberale ,.kame
raden" weer een te ontmoe
ten. De advieskosten bedra
gen minimaal /55,50 inclu
sief een kleine donatie aan de 
afdeling Amsterdam om deze 
stad meer dan ooit politiek 
tegenwicht te kunnen bieden. 
Wij rekenen op een zeer grote 
opkomst en wij zijn ervan 
overtuigd, dat u ons niet zult 
teleurstellen. 

U kunt zich per postgiro op
geven, met vermelding van 
het aantal personen, t.n.v. 
R. Braakman, postgiro 
3319394. 
(De exacte tijd zal nog in dit 
blad bekend gemaakt worden.) 

• 

De komst van de mini-provin
cies zal een belangrijke ont
luistering betekenen van de 
gemeentelijke taken. Daarom 
is overleg tussen de gemeen
ten over de taak die zij in de 
toekomstige mini-provincies 

· zullen krijgen, van groot be
lang. Dat is de mening van 
Middelburgs burgemeester 
drs. P. A. Walters 
Hij constateert dat het nu nog 
aan samenwerking tussen de 
gemeenten schort en het 
hoog tijd wordt dat de wil tot 
samenwerking eens met de 
daad wordt beleden. ,.Ik ben 
bang dat de gemeentelijke ta
ken in de toekomst zo zullen 
worden uitgehold dat na 
1 985 van een benoemde 
burgemeester geen sprake 
meer zal zijn, maar dat de bur
gemeester zal moeten worden 
gekozen. Naarmate we min
der eensgezind optreden, zal 
de autonomie van de ge
meenten meer en meer wor
den aangetast. We hebben 
sterkere gerrie!lnten nodig. 
Vandaar dat aan een herver
kaveling van gemeentelijk 
gebied (samenvoeging) niet te 
ontkomen valt. Het voortbe
staan van wat je tot stand 
hebt gebracht, wordt er beter 
door gewaarborgd". 

Burgemeester Walters vindt 
dat er al veel te lang wordt 
gepraat over gewestvorming, 
zoals er over alles in deze tijd 
erg lang gepraat wordt. Ook 
in de gemeenten gaat aan een 
beslissing doorgaans een 
lange discussie vooraf. ,.Zoals 
overal elders hebben we ook 
hier in Middelburg te maken 
met een veelheid aan wensen 
en zijn er twintig middelen om 
daaraan tegemoet tekomen. 

Besturen is kiezen en je moet 
bij het maken van die kellZe er
voor waken niet in de dis
cussies verstrikt te blijven. In 
veel gevallen komt er een 
compromis uit en dat is nqoit 
ideaal. Je bent altijd vatbaar 



Middelh1.•rg 
ht In onze serie interviews met vooraanstaande WO-ers buiten het · 'I7ac parlement dit keer een gesprek van redacteur Victor Hafkamp met 

"" I de burgemeester van Middelburg, drs. P. A. wolters . 

~oeilijk jaar 
voor twee soorten kritiek. Op 
de eerste plaats de mensen 
die je keuze tussen bijvoor
beeld sportveld en bejaarden
tehuis onjuist vinden. En als je 
voor hetbejaardentehuis kiest, 
is er detailkritiek van de ver
schillende disciplines. Je moet 
steeds met beperkte middelen 
werken". 

E trazorg 
Een extra zorg die onder meer 
Middelburg treft is de moei
lijke positie van de gemeente, 
van trouwens heel Zeeland. 
Het hoort niet tot de randste
delijke gebieden, waar de 
industrialisatie vrij glad ver
loopt en valt ook buiten de 
regio's met een zwakke struc
tuur die extra aandacht van de 
rijksoverheid krijgen (het 
Noorden en Limburg). ,.In zo~n 
geval moet je op eigen kracht 
varen en kom je een beetje op 
de nullijn te zitten", zegt Mid
delbi.Hgs burgemeester. 

Industrialisatie is voor Zee
land een harde noodzaak, 
temeer daar de malaise in de 
landbouw extra zwaar op de 
provincie drukt. In het Sloa
havengebied dienen zich de 1 

mogelijkheden voor uitbrei
ding van de industrialisatie 
aan. De overheid wil vesti
gingen daar door middel van 
premies stimuleren. 
Drs. Walters vindt die premies 
een belangrijke zaak, m~ar 
wijst op de nadelen voor het 
milieu die dergelijke vestigin
gen met zich kunnen mee
brengen. De milieu-eisen 
moet men dan ook laten 
gelden, hoewel er nooit spra
ke van mag zijn dat de nadruk 
te eenzijdig op industrialisatie 
of milieu komt te liggen ... Een 
afgewogen beleid is in dit 
opzicht nodig", zegt hij. 

Korte verbindingen vanaf 
Middelburg naar het Sleege
bied zijn in aanleg. ,.De kracht 
van Zeeland ligt in de aanwe
zigheid van diep vaarwater 

dat gunstig is voor bepaalde 
industriële vestigingen. Mid
delburg heeft een potentiëel 
aan terreinen dat geschikt is 
voor de vestiging van toele
veringsbedrijven. Het heeft 
goede transportmogelijkhe
den naar het Sloegebied. En 
daar komt nog bij dat de stad 
een grote zuigkracht uitoefent 
op werkkrachten in de indus
triële sector . .. Een grpot deel 
van de mensen die daar wer
ken, geven er de voorkeur aan 
in Middelburg te wonen van
wege het woon- en leefkli
maat van de stad", zegt drs. 
Wolters. 

onu 1 n en 
Om een optimaal leefklimaat 
in de Zeeuwse hoofdstad te 
waarborgen, werkt het stads
bestuur aan het juiste ant
woord op de schaalvergro
ting ... We moeten in dit ge
bied als hoofdstad kunnen 
blijven functioneren. Pluspun
ten liggen er in onze histo
rische binnenstad (Middelburg 
is Europese voorbeeldstad in 
het kader van het monumen
tenjaar). Die monumenten 
moeten worden bewaard en 
een functie krijgen voor de 
toekomst. Monumentenzorg 
zien wij ook als een onderdeel 
van de ruimtelijke ordening. 
De functie van de monumen
ten moet worden gehand-

haafd in combinatie met de 
verkeers- en vervoersproble
matiek. En dat is een grote 
opgave. Daar waar je in de 
stad grootschaliger te werk 
gaat, moet dat gebeuren in 
harmonie met kleinschalige in 
de binnenstad". 

Middelburg heeft tijden ge
kend, waarin de stad een ster
ke groei doormaakte. 
In vijf jaar tijd steeg het aan
tal inwoners met vijf- tot zes
duizend. Maar die groei is er 
nu uit. Het gevolg is dat een 
belangrijke inkomstenbron (de 
verfijningsregeling van de 
overheid) aan de stad is ont
vallen. ,.Wij financierden alles 
op die groei van gemiddeld 
zo'n 1200 inwoners per jaar". 
Rekening houdend met het 
wegvallen van die regeling en 
met de stijging van de lasten 
ziet drs. Walters 1976 een 
moeilijk jaar worden. De opti
mistische berichten van de 
overheid dat de gemeenten er 
financieel beter voor staan, 
zijn niet op de zijne van toe
passing. ..Wij zijn een ge
meente met een sluitende be
groting, maar het laatste dat 
we zouden willen, is onze fi
nanciële zelfstandigheid kwijt
raken", zegt hij. 

Drs. Wolters, Groninger, was 
voordat hij naar de Zeeuwse 

hoofdstad vertrok burgemees
ter van het Drentse Coevor
den (van 1959-1970). Hij stu
deerde economie en is voor 
zijn carrière als burgemeester, 
werkzaam geweest in de sfeer 
tussen overheid en bedrijfsle
ven. Onder meer bij de noor
delijke economisch techni
sche organisatie (NETO) in 
Groningen. Verder was hij 
voorzitter van het industrie
schap .. De Kanaalstreek" dat 
activiteiten ontplooit op het 
terrein van industrialisatie en 
werkgelegenheid voor drie 
Groningse en drie Drentse 
gemeenten. 

De overstap van Groningen . 
naar Zeeland ziet hij niet als 
bijster groot, omdat beide ge
bieden zekere overeenkom
sten hebben: landbouw, wei
nig grote steden en een beetje 
bezijden de grote ontwikkelin
gen. 

Kunstmatig 

Als liberaalleidt hij in Middel
burg een college dat is sa
mengesteld uit twee socialis
ten en twee vertegenwoordi
gers van protestants-christe
lijke partijen, van wie er één on
langs Tweede Kamerlid is ge
worden. Middelburg heeft een 
afspiegelingscollege, waar
in van een goede samenwer.
king sprake is. 
Drs. Walters is trouwens toch 
van mening dat de tegen
stellingen tussen bepaalde 
partijen een beetje kunstmatig 
zijn. Zelf ziet hij geen . enkel 
probleem in samenwerking 
met PvdA-ers ... Er wordt de 
WD vaak conservatisme ver
wijten. 
Maar etiketten als progressief 
en conservatief worden maar 
al te gauw opgeplakt. Zowel 
binnen WD als PvdA zijn con
servatieve en progressieve 
stromingen. Ik ben ik mijn 
carrière wel eens PvdA-ers 
tegengekomen, van wie ik me 
heb afgevraagd hoe ze zo con
servatief konden denken". e 



Drs A.J.G. Leijten. 
Secretaris van de midden
standscommissie van de VVD 

De hitte van maandag 23 juni 
belette de landelijke midden
standscommissie van de VVD 
niet vele uren te vergaderen 
over diverse problemen van 
het zelfstandige ondernemer
schap in onze maatschappij. 

De regelingen voor herstruc
turering van de bakkerijsector 
bevatten voor de ambachte
lijke bedrijven daarvan diverse 
voor- en nadelen. Wanneer de 
economische gevolgen tegen 
elkaar worden afgewogen, 
dan ontstaat het beeld van 
een wat betere concurrentie
positie voor de ambachtelijke 
.. warme" bakker. 

Jammer is het daarom, dat na 
het bereiken van dit akkoord 
in zoëvengenoemd produkt
schap er weer nieuwe zorgen 
voor de warme bakker rijzen. 
Dit betreft de berichten, dat 
voor defensieleveranties deze 
bakkers plotseling moeten 
wijken voor industriële brood
producenten. Bovendien 
komt de wijze, waarop diverse 
bakkerijbedrijven aan de sa
nering deelnemen, het markt
aandeel van de warme bak
kers ook niet ten goede. Wan
neer voor het beëindigen van 
broodproductie de distributie 
aan collega(s) wordt overge
daan, dan komen de gelden 
voor de herstructurering voor
namelijk industriële bakkers 
ten goede. Het is niet verwon
derlijk, dat deze kwesties de 
komende tijd nadere aandacht 
vereisen. 

ade ust Is I 
Dat laatste geldt ook voor het 
ontwerp van wet van de rege
ring voor de beperking van het 
cadeaustelsel. Dit voorstel 
vormt weer een typische 
uiting van de voorkeur bij het 
huidige kabinet om zaken 
middels "deel" -regelingen 
aan te pakken. Voorschriften 
voor het houden van cadeau
acties zouden immers een on
derdeel dienên te zijn van een 

breder pakket van maatre
gelen voor het tegengaan van 
"oneerlijke concurrentie". 

De door het kabinet ingedien
de wet voor het cadeaustelsel, 
die pas 1 juli 19''17 de huidige 
wet gaat vervangen, is voor 
de middenstander in vele op
zichten · wel aanvaardbaar. 
Voor de cadeau-fabrieerende 
industrie zitten hier echter on
overkomelijke moeilijkheden 
aan vast. Wanneer niet de 
mogelijkheid wordt geboden 
cadeaus met bijbetaling te 
verstrekken, dan vervalt de 
werkgeleg nheid voor duizen
de mensen in deze bedrijfstak, 
omdat deze niet op andere af
zetkanalen voor hun produk
ten kan overschakelen. Bij de 
WO-inbreng voor deze wij
zigingen van wet zal hiermede 
uiteraard rekening gehouden 
worden. 

B roepsgoederen 
De onlangs verschenen rege
ringsnota inzake het goederen
vervoer en de houding, die 
staatssecretaris Van Hulten 
van Verkeer en Waterstaat 
ten aanzien van het wegtrans
port inneemt, openen een 
uiterst sombere toekomst 
voor de klein.ere beroepsver
voerders, evenals voor binnen
vaartscl)ippers. En dan nog te 
bedenken, dat deze soorten 
transportbedrijven al sedert 
vele jaren in een financieel 
zwakke positie verkeren. Deze 
situatie wordt in de beleids
nota van de regering over het 
beroepsgoederenvervoer wel 
onderkend. De beleidsvoor
nemens echter houden alleen 
een verdere verslechtering 
daarvan in. 

n om sb t 'd 
De interim-nota .,inkomens
beleid" van dit kabinet bevat 
duidelijk een programma, dat 
erop neerkomt om kapot te 
maken, wat vorige generaties 

e 

met hard zwoegen verdiend 
hebben. 
Deze interim-nota levert 
slechts enkele positieve zaken 
op. Deze betreffen een moge
lijke verbetering van de be
drijfs-beëindigingshulp, onder
steuning van de bedrijfsver
zorgingsdiensten, alsmede uit
bouw van de rijksgroepsre
geling voor zelfstandigen. De 
verwezenlijking daarvan dient 
echter te geschieden als on
derdeel van een in te voeren 
pakket van maatregelen op 
fiscaal en sociaal terrein voor 
zelfstandige pndernemers. 
Volledig negatief moet het 
oordeel zijn over de plannen 
ten aanzien van vermogens
aanwasdeling, maximum-in
komens en inkomenstoe
slagen, c.q. -garanties voor 
zelfstandigen tot een zeker 
minimum. Hiermede confron
teert de regering winkeliers, 
boeren, kooplieden enz., maar 
ook zelfstandige beroepsbe
oefenaren als artsen, belas
tingconsulenten e.d., met de 
mentaliteit van loon naar "be
hoefte", in plaats van "wer
ken". 

Met een vermogensaanwas
deling, zoals de heer Den Uyl 
en de zijnen hierbij voorstel
len, wordt de ondernemings
lust kapot gemaakt. Ook de 
individuele werknemer is hier
mede niet gediend. Dat te 
stichten nationale fonds, waar 
" eventuele" overwinsten inge
pompt zullen worden, bete
kant weer meer financiële 
macht voor de staat. De werk
nemers worden echter kansen 
op wat extra-besteedbaar 
inkomen daarmede ontnomen. 
Dat de verhouding tussen 
maximum- en minimum-in
komens 1 : 5 zou moeten zijn, 
is voor zelfstandige onderne
mers een waanzinnige zaak. 
Zoiets is immer's alleen te re
gelen, zoals ook in de nota 
wordt opgemerkt, door over
heidsingrepen in prijzen, mar-

ges en tarifiëringen. Het tot
star,Jbrengeh van een ver
dere nivellering van inkomens 
via nog hogere belastingen is 
-blijkens de regerings-nota -
niet mogelijk. Daarom moet 
voor verdere inkomstennivel
lering worden overgegaan tot 
dergelijke, vergaande maat
regelen door de overheid in 
markt- en prijsmechanismen. 
En dan geeft de landelijke mid
denstandscommissie maar 
geen antwoord op de vraag, 
of er nog veelvuldig in Neder
land grote inkomensverschil
len voorkomen, waarvoor al 
die voor de economie onge
zonde maatregelen gerecht
vaardigd worden. 

Inkom 

De middenstandscommissie 
van de WD heeft ook ern
stig bezwaar tegen het ga
randeren van een minimum
inkomen aan zelfstandigen .. 
Met een dergelijke voorzie
ning wordt het be!!)insel van 
het ondernemerschap aange
tast. Bij toepassing daarvan 
kpn niet worden nagegaan, 
of aan een bedrijf, dat geen 
minimum-inkomen oplevert, 
wel behoefte is. Produceert 
het wel voldoende efficiënt? 
Zou het niet beter zijn voor 
de eigenaar-exploitant dit be
drijf als neven-beroep te ex
ploiteren, of op te geven? Al
lemaal vragen, die de regering 
onmogelijk zal kunnen beant
woorden, omdat het markt
en prijsmechanisme nu een
maal onze ondernemingswijze 
produktie bestuurt. Of wil de 
regering met dergelijke voor
zieningen naar een geheel an
dere maatschappijvorm? 

Het is dan ook niet verba
zingwekkend, dat device-voor
zitter van de grootste midden
standsorganisatie in ons land, 
de heer H. Pors jr. van het 
K.V.O ., tijdens de onlangs 
gehouden ledenvergadering 

vervolg op pag. 10 



Door onze parlementaire re
dacteur 

Een tekort van bijna tien 
miljard kan je beter 
een krater dan een gat 
noemen, schrijft 
onze parlementaire 
redacteur in dit artikel 
naar aanleiding van het 
kamardebat over da 
z.g. voorjaarsnota. 

t van Duisenberg 
De begrotingsbesprekingen 
zijn op de dag dat dit nummer 
bij u wordt bezorgd op een oor 
na gevild. Alle supporters en 
spelers van het kabinet-Den 
Uyl hebben het de afgelopen 
weken gezegd: het kabinetvalt 
niet over het opstellen van de 
plannen voor volgend jaar. 

Toch- vreemd eigenlijk. Er is 
een gat van Duisenberg dat 
beter een krater genoemd kan 
worden. zo groot is het (bijna 
tien miljard gulden). Bij vorige 
ministers van financiën is ook 
wel sprake geweest van een 
gat. Vondeling en het kabinet 
Cals werden er bijna negen 
jaar geleden zelfs om naar 
huis gestuurd. Witteveen in 
het kabinet-De Jong mocht 
blijven. Achteraf is het bijna 
ongelooflijk dat toen van een 
gat is gesproken, want verge
leken met wat we nu beleven, 
waren dat gaatjes ter grootte 
van een speldeprik. 

Het kabinet dat nu de lakens 
uitdeelt heeft het er knap 
moeilijk mee. Dat bleek wel 
tijdens de behandeling van de 
Voorjaarsnota in de Tweede 
Kamer. De confessionele par
tijen, en vooral de WD. eisten 
bezuinigingen. Van Aardenne 
zei dat het kabinet d~ blijvende 
overheidsuitgaven met min
stens vijf miljard gulden zal 
moeten snijden om de finan
ciën van ons land weer ge
zond te maken. 

En die andere vijf miljard gul
den dan, zult u zich misschien 
afvragen. Daarmee had vrij
wel de hele Tweede Kamer 
vrede omdat in deze tijd van 
werkloosheid elk kabinet mil
jardenimpulsen voor zijn reke
ning zou nemen om de econo
mie op te peppen. Wel zou 
een kabinet met de WD die 
miljarden voor een belangrijk 
deel op een andere manier ge
bruikt hebben dan dit kabinet 
met de PvdA heeft gedaan. 

Het debat over de Voorjaars
nota had een wat schimmig 
karakter. Duisenberg ontweek 
al vragen op de manier waar
op hij de troebele financiën 
weer helder denkt te krijgen. 
.. U zult even geduld moeten 
hebben," zei hij enige keren 
met de glimlach van de aardige 
meester die de oplossing al 
kent maar niet wil vertellen. 

Van Aardenne had zo zijn twij
fels of die oplossing van 
Duisenberg ons land wel echt 
uit de penarie zal halen ... Het 
lijdt voor ons geen twijfel dat 
de slopers zelve niet de beste 
mensen zijn voor dit puin rui
men van twee ja art Keerpunt," 
zei hij ... Zij hebben teveel toe
zeggingen gedaan op basis 
van hun ,het kan niet op' filo
sofie, dan dat zij nog geloof
waardig zijn als zij zouden op
roepen tot een zuinig beheer. 
Zij zouden ons land een dienst 
bewijzen de consequentie uit 
hun mislukt beleid te trekken 
en hun plaats in te ruimen." 

U heeft inmiddels begrepen 
dat het kabinet die consequen-

tie niet wenst te trekken. Het 
nare van die eigenzinnigheid 
is dat er volgend jaar in ons 
land geen puin wordt geruimd 
en de Keerpunthaan opnieuw 
victorie zal kraaien. Dat de kip
pen geen eieren meer leggen, 
daar kraait geen rode haan 
naar. 

Duisenberg blijft gewoon op
timistisch ... Het gaat vanzelf 
weer beter," zo valt zijn ant
woord aar.t de kamer samen te 
vatten. 

Die kamer was in meerder
heid nu nog mild voor hem. 
Maar de zachte hand
schoenen zijn genaaid met 
prikkeldraad. KVP en ARP, 
thans nog regeri.ngspartners 
van de PvdA, hebben goed 
duidelijk gemaakt dat zij voor 
een essentieel stuk hetzelfde 
verlangen als de WD: bezui
nigingen en geen verdere ver
zwaring van de belastingdruk. 
Duisenberg zal er. wel achter 
komen dat de eindjes diè hij 
aan elkaar moet knopen kor-
ter zijn dan hij denkt. ~- -. 
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Problemen 
van de 
ondernemer 
daarvan inkomstengaranties 
voor zelfstandigen heeft afae
wezen. Zorgelijk is het dat de 
voorzitter van het landbouw
schap inkomenstoeslagen en 
-garanties, wellicht geïnspi
reerd door de al sedert jaren 
bestaande prijsgaranties voor 
agrarische produkten, niet af
wijst. Hierbij wordt echter 
vergeten, dat prijsgaranties 
het stelsel van ondernemings
gewijze produktie ongemoeid 
laat, terwijl datvoorinkomens
garanties beslist niet het geval 
is. Het laatste biedt immers 
de mogelijkheid permanent 
onder de kostprijs te produce
ren en daardoor de concur
rentieverhoudingen te ver
valsen. Het is van het aller
grootste belang, dat de boe
ren met de middenstanders 
en andere zelfstandige onder
nemers gezamenlijk front gaan 
maken tegen dergelijke ingrij
pende plannen. 

Zelfdoeners 

Politiek ziet het er somber 
uit, dat een deel van het CDA, 
namelijk de Anti-Revolutio
nairen, inkomensgaranties 
voor zelfstandigen schijnt te 
aanvaarden. Kennelijk heeft of 
minister Boersma of het to
neelstuk van Proloog: Baas, 
we komen afrekenen, de AR 
ertoe gebracht zelfstandigen 
te beschouwen als .. dwaze 
zelfdoeners", die alleen met 
bestaansgaranties van vader 
staat, nog op de been kunnen 
blijven. 

Helaas is daarbij wel verge
ten, dat die kleinere onderne
mers tot op heden zonder die 
zekerheid voor meer dan 20% 
van onze werkgelegenheid en 
voor tal van andere voordelen 
voor onze maatschappij klln
nen zorgen. Het laatste kan 
behouden blijven, wanneer 
tenminste en de lasten voor 
deze bedrijven verlicht wor
den en hun concurrentiepo
sitie niet ten gunste van an
deren verslechterd wordt. e 

KamerjournaaI 

Surin.aiD.e 

De moeizame besprekingen 
tussen ons land en Suriname 
over de onafhankelijkheid van 
dat koninkrijksdeel zijn met 
succes afgerond. Het touw
trekken over de omvang van 
de hulpverlening is voorbij. 
Suriname krijgt 3,2 miljard 
gulden, uitgesmeerd over 
ruim tien jaar. Dat bedrag kan 
nog de nodige honderden 
miljoenen hoger worden als 
dat land kans ziet om zich 
goed te ontwikkelen. Al met al 
kan het bedrag van de Neder
landse hulp tot boven de vier 
miljard gulden stijgen. 
Premier Den Uyl noemde de 
overeenkomst uniek in de 
wereld. Feit is dat veel deko
lonisatieprocessen en verbre-

Premiers Den Uyl en Arron 
... uniek in de wereld ... 

(eerste onderwerpJ 

king van banden minder 
prettig zijn verlopen. 

Op 25 november moet Suri
name onafhankelijk worden. 
Premier Arron heeft niet 
zonder trots verklaard dat hij 
heeft gerealiseerd wat zijn 
voorgangers niet voor elkaar 
konden krijgen. Zijn belang
rijkste karwei moet hij nog 
klaren: Suriname zo opbou
wen dat de leegloop van 
Surinamers naar ons land tot 
staan wordt gebracht, sterker 
nog: dat veel Surinamers die 
thans in ons land verblijven 
het aantrekkelijk kunnen 
vinden om naar hun land 
terug te keren. 

Varrink 

Een onderwerp dat van het 
vorige kamerjournaal is over
gebleven is de wet op de 
verwerking van de chemische 
afvalstoffen van minister 
Vorrink. 
Die wet heeft het uiteindelijk 
toch gehaald in de Tweede 
Kamer. Maar vraag niet hoe. 
De WO-fractie was bij monde 
van Tuijnman vol gram. 
Het uiteindelijke ontwerp 
rammelt aan alle kanten. 

Vorrink heeft het gepresteerd 
een ontwerp door de kamer te 
loodsen dat bedrijven een 
heffing laat betalen die hele
maal niet vervuilen. Kortom: 

een bedrijf dat zelf zijn afval 
verwerkt tot een schoon 
produkt moet toch een heffing 
betalen op vervuiling. Hier is 
de logica toch zoek. Maar ja: 
over de onbekwaamheden 
van Vcrrink zijn al veel kran
ten vol geschreven. Het wach
ten is op een andere heer, 
en dat bedoelen we niet 
discriminerend. 

Kamervoor~itter 

Nog een zot geval uit de laat
ste week van de Tweede 
Kamer voor het zomerreces. 
Een meerderheid was het er 
over eens dat de voorzitter 



,uniek" oriafhankelijk 
van de Tweede Kamer eigen
lijk niet minder moet verdie
nen dan een minister. Joekes, 
de VVD-woordvoerder, wees 
er op dat dit in 1968 het 
uitgangspunt is geweest toen 
de honorering van de kamer
voorzitter werd verhoogd. 

Daarna zijn de vergoedingen 
toch weer sterk uit elkaar 
gegaan, omdat de ministers 
volgens een jaarlijkse bijstel
ling steeds méér gingen 
verdienen (evenals de staats
secretarissen) terwijl de ka
mervoorzitter stil bleef staan. 

Vondelings vergoeding wordt 
echter niet structureel opge
trokken. Zijn eigen partij vo!ld 

WO-Kamerlid Tuynman 
. .. vol gram ... 

(Vorrink) 

dit volslagen onaanvaardbaar 
en de confessionele partijen 
trokken hun voorstel om de 
kamervoorzitter naar diens 
verantwoordelijkheid passend 
te honoreren daarop in. Zo 
gaat dat. 

Ko ing 

Op de laatste dag voor het 
kamerreces heeft het WO
kamerlid Koning loon naar 
werken gekregen. 

De hele kamer zwaaide hem 
lof toe voor zijn initiatiefont
werp om de rechtspositie 
voor militairen te verbeteren 

die in de oorlog in het verzet 
zijn gegaan. Het gaat om een 
vrij kleine groep van ongeveer 
driehonderd militairen die 
eindelijk dezelfde pensioen
aanspraken krijgen als hun 
collega's die buiten de gren
zen doorvochten of in krijgs
gevangenschap kwamen. 
Er is in dit blad al veel over 
geschreven. 
Henk Koning verdient een 
gelukwens voor de manier 
waarop hij dit heeft geregeld. 

Veerman 

Staatssecretaris Veerman zal 
aftreden om gezondheids
redenen. In de ARP wordt een 

Kamervoorzitter Vondeling 
. . . salaris stond stil ... 

(Kamervoorzitter) 

opvolger gezocht als staatsse
cretaris van onderwijs. Opval
lerd is wel dat Veerman de 
derde bewindsman · in twee 
jaar tijd is die om gezond
heidsredenen afhaakt. Eerder 
stapte minister Brouwer 
(landbouw) om die reden op, 
en staatssecretaris Mommer
steeg (defensie) . De vraag 
mag best opgeworpen wor
den of bij kabinetsformaties 
niet te sterk uitsluitend naar 
politieke kwaliteiten wordt 
gekeken. 

G rondoolitiek 

Eén van de hete hangijzers 

tussen de linkse - en de 
confessionele regeringspartij
en lijkt voor de komende 
maanden de grondpolitiek te 
worden. Ook in het verleden 
was dit meer dan één keer 
een breuk voor de samen
werking tussen die partners. 

PvdA-fractievoorzitter Van 
Thijn heeft nu gedreigd dat 
deze zaak hem een kabinets
crisis waard is als het op
nieuw niet geregeld wordt. 
Van de christen-democrati
sche partijen is niet helemaal 
duidelijk wat voor grondpoli
tiek zij willen voeren. Zeker is 
wel dat zij het niet eens zijn 
met het dogma van de PvdA 
dat in principe alle grond in 

Staatssecretaris Van Rooijen 
... coming back-service .. . 

(Kom terug) 

handen van de gemeenschap 
moet komen. ook al zou dat 
stap voor stap moeten gebeu
ren. 

Zowel KVP-Ieider Andriessen 
als ARP-leider Aantjes hebben 
de PvdA te verstaan gegeven 
dat de opvatting van links 
niet tot wet verheven zal 
worden. 
Nu de strijd in de lucht (om 
de F-16) gestreden is, wordt 
het gevecht op de grond 
voortgezet. 

Kom-terug 

De coming-backservice, een 

I 

WO-Kamerlid Koning 
. . . loon naar werken ... 

(Koning) 

voorstel van staatssecretaris 
Van Rooijen, is door de 
Tweede Kamer aangenomen. 
Een buitengewoon belasting
technisch onderwerp, dat 
door Koning namens de WO
fractie werd getypeerd als .. zo 
lek als een mandje". 
Het voert te ver om op deze 
plaats op dit ingewikkelde 
onderwerp in te gaan maar 
dit wetsontwerp heeft iets te 
maken met het fiscaal uitsme
ren van bedrijfslasten over 
opeenvolgende jaren met het 
oog op pensioenreserverin
gen. 
Wij wensen u een prettige 
vakantie, die hopelijk niet .. zo 
lek als een mandje" is. • 



Adviescommissie Europese Unie ( 2) 

Bezinningopfundame 
In het vorige nummervan Vrij
heid en Democratie hebben 
we aandacht besteed aan een 
aantal positieve en negati(lve 
punten die de commissie Spie
renburg heeft opgesomd in 
haar rapport over de Europese 
Gemeenschappen aan minis
ter Van der Stoel. 

.. Aan deze opsomming van 
negatieve aspekten", aldus het 
rapport, .,moet ook worden 
toegevoegd de verzwakking 
die over de jaren is opgetre
den in de institutionele struk
tuur van de Gemeenschappen. 
Met name de positie van de 
Europese Commissie heeft 
schade geleden, terwijl de 
besluitvormingsproceduresals 
bedoeld door de Verdragen 
niet voldoende tot ontwikke
ling zijn gekomen. Het feit dat 
het in al die jaren niet gelukt 
is om te komen tot direkte 
verkiezingen voor het Euro
pese Parlement - een van de 
redenen van het verlies aan 
publieke belangstelling voor 
de Europese eenwording - is 
eveneens negatief te beoor
delen". 

Er doen zich volgens de com
missie ernstige gebreken voor 
in het besluitvormingsproces 
van de gemeenschap ... Niet 
alleen voldoet dit proces niet 
aan de eisen die men uit de
mokratisch oogpunt mag stel
len, maar het is ook ondoel
treffend. Dientengevolge zijn 
de Gemeenschappen nauwe
lijks in staat geweest de hun 
door de Verdragen verstrekte 
opdrachten uit te voeren, laat 
staan politieke beslissingen te 
nemen die nieuwe, hun toe
bedachte taken vereisen. Dit 
onvermogen tot handelen 
heeft geleid tot een vlucht in 
verklaringen en resoluties en 
het stellen van termijnen ter 
bereiking van de daarin ge
stelde doelstellingen, die vrij
wel alleen verbale betekenis 
hebben gehad .... " Zonder 
politiek gezag wordt van de 

Hierbij het tweede artikel, waarin onze redacteur buitenland 
aandacht besteedt aan het rapport van de commissie
Spierenburg over de vorming v13n een Europese Unie. In 
een derde artikel, dat wij in ons volgende nummer hopen te 
plaatsen, komt het kernpunt aan de orde: de Muntunie. 
Daarbij zal ook de nota van de commissie buitenland van 
de WO over dit onderwerp aandacht krijgen. 

toegekende juridische be
voegdheden geen of een te 
bescheiden gebruik gemaakt. 
.. Noch het gezag van de 
Raad, noch dat van de (Euro
pese) Commissie is onder de 
huidige omstandigheden vol
doende gelegitimeerd om deze 
organen in staat te stellen 
verantwoordelijkheid te dra
gen voor belangrijke politieke 
beslissingen. Alleen indien 

deze beslissingen eenstemmig 
door de regeringen genomen 
zijn, en de beleidsdoelstellin
gen, normen en instrumenten 
voldoende gedetailleerd zijn 
vastgelegd, wordt ·thans de 
weg vrij geacht om de 'tech
nische' uitwerking en toepas
sing van deze beslissingen aan 
een Raadsmeerderheid of de 
Commissie toe te vertrou
wen." 

Discussie en vergadertechniek 

0 EP 

In verband met de voorbereidingen va~ de kadervorming 

en kadertraining il'l de VVD voor het komende seizoen 

(september 1975 - mei 1976) wordt door de landelijke 

kadercommissie (LKC) gezocht naar op het gebied van de 

discussie- en vergadertechniek geschoolde en zich d(lar

mee bij voorkeur beroepsmatig bezig houdende partijleden. 

Zij moeten bereid zijn hun deskundigheid ten dienste van 

de partij te stellen door het uitbrengen van adviezen en/of 

het houden van voordrachten. 

ln-!Sien u zelf tot deze groep van deskundige personen be· 

hoort, 'dan wordt u dringend verzocht de heer T. ten 

Bruggeneste van het algemeen secretariaat (Koninglnne

gracht 57, Den Haag, telefoon 070 • 614121) hierover te 

Informeren. 

12 . 

Degen r ti 
De adviescommissie komt tot 
de slotsom: 
.. a. dat de Gemeenschapskon· 
struktie nietvoldoende levens
krachtig is gebleken om zich 
in de loop der jaren een eigen 
politiek gezag te verwerven; 
b. dat de bestuurlijke vorm
geving achterblijft bij .de eko
nomische integratie en daar 
zelf remmend op werkt, en 
c. dat de positieve aspekten 
over het algemeen van oudere 
datum zijn en dat deze juist 
door de mislukkingen en te
kortkomingen in de latere 
jaren dreigen verloren te gaan. 
Juist de meest recente ont
wikkelingen - het volstrekte 
falen van de EEG tijdens de 
oliekrisis van eind 1973, de 
machteloosheid inzake de be
strijding van inflatie en werk
loosheid en de dreigende af
braak van de gemeenschappe
lijke markt als feitelijk gevolg 
van het divergerend ekono
misch beleid der Lid-Staten -
hebben de indruk gewekt, dat 
het integratieproces eerder op 
zijn retour is dan dat het 
nieuwe, zij het moeizame, 
voortgang boekt .... 

De adviescommissie is ervan 
overtuigd dat de Europese 
eenwording in de verzwakte 
toestand waarin zij zich nu 
bevindt, in ernstig gevaar ver
keert. Zij acht de kans dat 
verdere tegenslagen in de 
internationale ekonomische 
konjunctuur of nieuwe politiek
ekonomische spanningen zul

· len leiden tot degeneratie van 
het geheJe Gemeenschaps
stelsel reëel aanwezig .... 
Het risiko van een formeel 
uiteenvallen van de Gemeen
schappen is, naar de commis
sie aanneemt, niet aanwezig, 
maar het gevaar van een 
voortschrijdend verval, eindi
gend in een wegkwijnen van 
datgene wat in en door de 
Gemeenschappen werd be
reikt, is dat wel degelijk." 



ele "'aarden 
Europese Unie 
.. Het is juist tegen deze achter
grond dat de commissie be
lang hecht aan de gedachten
vorming, en besluitvorming, 
inzake een Europese Unie. Zij 
ziet de Unie niet zozeer als 
de uitdrukking van een wen
selijke, maar desnoods ook uit 
te stellen vervolmaking van 
het bestaande, doch als aan
grijpingspunt voor een aantal 
noodzakelijke hervormingen 
om het bestaande, als mini
mum, te behouden en zich 
verder te doen ontwikkelen." 
Daarbij is de adviescommissie 
zich ervan bewust: 

a. dat het opnemen van het 
begrip .. Europese Unie" in het 
resultaat van de Topconferen
tie van 1972 een betrekkelijk 
toevallige aangelegenheid is 
geweest, w~araan in elk geval 
geen grondige voorbereiding 
vooraf is gegaan; 
b. dat de inhoud van de doel
stélling dermate vaag is ge
bleven dat bij elke serieuze 
beschouwing ook de doel
stelling zelf onvermijdelijk in 
het geding komt; en 
c. dat in het algemeen aan de 
voornemens en het program
ma van de Topconferentie van 
1972 in de daarop volgende 
periode slechts geringe uit
voering is gegeven." 

Bij de uitwerking van haar 
advies aan de minister is de 
commissie ervan uitgegaan 
.. dat ook in het volgende 
decennium de Lid-Staten van 
de Gemeenschappen als her
kenbare nationale entiteiten 
zullen blijven funktioneren", 
waarbij de effektiviteit van het 
alleen-nationale beleid vol
gens de commissie echter 
steeds meer aan twijfel onder
hevig is. 

Fundamentele waarden 
De adviescommissie heeft de 
Unie-problematiek overigens 
zeker niet op een 'waarde-

vrije ' wijze willen benaderen. 
Er zijn fundamentele waarden 
in geding. ,.Die waarden heb
ben betrekking op de demo
kratie als basis voor de inrich
ting van de staat en de samen
leving; de bescherming van de 
mensenrechten ; de beginselen 
van sociale rechtvaardigheid 
en van solidariteit met sociaal 
en ekonomisch zwakken. Voor 
het behoud van deze waarden 
in het kader van de Gemeen
schappen, in vrijheid van vei 
ligheid, vormt de solidariteit 
in het Atlantisch kader in onze 
wereldpolitieke verhoudingen 
een wezenlijke voorwaarde." 
Als het verdrag tot oprichting 
van de Europese Unie bij rege
ring en Satan-Generaal ter 
ondertekening voorligt zullen 
zij een definitief oordeel moe
ten formuleren over de vraag 
of intrede in de Unie in over
eenstemming is met de fun
damentele waarden die aan 
het Nederlands beleid ten 
grondslag liggen en of die 
waarden ook in de toekomst 
redelijk gewaarborgd lijken te 
zijn. ,.In de mogelijkheid tot 
hernieuwd onderzoek van de 
fundamentele waarden ziet de 
commissie een aantrekkelijk
heid van de gedachte over te 
gaan tot de vorming van een 
Unie." 

,.Uit de gekozen benaderings
wijze vloeit voort, dat de com
missie alleen die nationale 
beslissingsbevoegdheden aan 
de Unie heeft willen overdra
gen die noodzakelijk zijn voor 
de verwezenlijking van de ge
stelde doeleinden .... Ander
zijds wil de commissie niet 
verhelen dat een aanmerke
lijke overdracht van bevoegd
heden noodzakelijk is, wil men 
de in de rapport gestelde 
doelstellingen bereiken. Indien 
de Europese regeringen hier
toe niet bereid zijn , zal de 
vorming van de in dit rapport 
bedoelde Europese Unie een 
illusie blijven." 

• 

gast- urY4till 
Oud-Hollands specialiteiten restaurant lrlfitr ialkrtt 

Uitgebreide à la carte 
kaart. Prachtige zalen 
voor lunches en par
tijen. . 
's-Maandags gesloten. I 
G. G. H. Miltenburg 
Tel. 03407-1268 

RESTAURANT "BEEKZICHT" - BUURSE (Ov.) 
Broekheurnerweg 27 
Telefoon 05426 - 205 

Donderdags gesloten 

* à la Carte Restaurant 
* Gelegen aan de Buurserbeek 
* Sfeervol ingericht 
* Bar en zaal voor 90 persooen 
*· Zaal te scheiden in tweeën 
* Geschikt voor zakenlunches 

"mt ~ampbttr•t ~ortn" 
Kade 2 -VEERE - Tel. 01181 - 291 - 228 

Sedert eeuwen vast gebruik: . .. 

om lu!'btn ban qualitrit rn anbrrr 
passantrn tr logrtrtn rn trattttrtn 

Café-Restaurant "De BEURS-MODERN" 
Wij bieden U: Vijf zalen met een capacite it van 20 tot 200 personen 

(conferenties, recepties, di•ners). 
'n plate service restaurant (snelle zakenlunches) - 'n Gespeciali
seerd restaurant (vis- en grill-gerechten) - 'n Biljartzaal met 6 billarts 
(even ontspannen) 

Grote Markt 6 • Breda· Veemarktstraat 2- (Tel.: 01600-37716-45987) 

Oud van naam - Nieuw van karakter 

Hotel-Café-Restaurant BOSCHHEK 2 
Dr. Schoepman laa n 1. Tel. 01600-50150 en 
50151. Schitterende ligging aan rand van 
Mastbos. 30 bedden. Apórt gelegen zaal vaar 
grote gezelschappen (tot 400 pers.). Bonds
hotel ANWB en KNVvL. Kamer met ontbi tt 
v.a. I 17,50. PenSion (min. 4 volle dgn.) v.a. 
I 35,- tal I 50,- p. d. Het geh. jaar geopend. 
Specia liteit: Engelse· Franse keuken. 
l1d Horeca-Nederland, KNAC-rest., Diners
club, American-Express, Eurocard, Eurogolf 



VVD 
van. A totZ 

ACHTKARSPELEN - me
vrouw J. H. Schraagen-de 
Jong, J. Binneslaan 9 te Sur
huisterveen (Fr.), is secreta
resse van de afdeling Acht
karspelen geworden. 

DEN HAAG - Het secreta
riaat van de afdeling Den 
Haag, Leuvensestraat 20, is 
wegens vakantie-gesloten van 
1 4 juli t/m 1 1 augustus. 

DONGEN - Mevrouw mr. 
A. M. van Schaijk-Hijmans, 
Léharstraat 28 te Dongen, 
is secretaresse van de afde
ling Dongen geworden. 

DRUTEN - Secretaris-pen
ningmeester van de· afdeling 
Druten is geworden de heer 
E. Libourel jr., postbus 4, 
Druten. 

MUIDEN- MUIDERBERG
Secretaris van de afdeling 
Muiden-Muiderberg is gewor
den de heer K. de Jonge, 
Het Karveel 42 te Muiden. 

SLIEDRECHT- De secretaris
penningmeester van de af
deling Sliedrecht is verhuisd 
naar: Merwestraat 41, Slie~ 

drecht.Telefoon 01840-5576 

VALBURG -Wegens vertrek 
uit de gemeente is de heer 
R. S. Sinnema afgetreden 
als penningmeester van de 
afdeling Valburg. Zijn opvol-

ger is de heer ir. G. Hof uit 
Zetten. Propagandist van de 
afdeling is geworden de heer 
J. M. P. C. Noordijke, even
eens uit zetten. 

WONSERADEEL - Secreta
ris van de afdeling Wonsera
deel is geworden de heer 
H. Braaksma, Gr. Pierwei te 
Kimswerd. 

Vrouwengroep 
Purmere_nd 

In mei j.l. is de WO-Vrou
wengroep Purmerend opge
richt met als voorzitster mevr. 
H. van 't Veer-Biemond, 
Goudenregenstraat 5, Purme
rend tel. 02990- 24915. 
Secretaresse is mevr. J. J. Ro
zekrans-van Zutphen en pen
ningmeesteresse mevr. J. 
Oud-Cornelisse. 

· Burgemeesterbenoemingen 

Per 1 augustus is tot burgemeester van Coevorden benoemd 
de heer drs. W. K. Heekzema uit Rhenen. De heer Hoekze
ma, die 35 jaar is, is leraar economie en voor de WO lid 
van de gemeenteraad van Rhenen en van Provinciale 
Staten van Utrecht. 

Met ingang van 16 juli is tot burgemeester van de gemeente 
Nuth benoemd de heer mr. C. G. J. Rutten uit Amersfoort. 
De heer Rutten is lid van de WO en als referendaris 
werkzaam ter gemeentese'cretarie van Amersfoort. 

Wij wensen beide heren geluk met hun benoeming en een 
goede ambtsperiode toe. 

• 

In ,.Mijn opinie is . . . . van 
13 juni maakte mr. F. Kremer 
uit Rijswijk drie opmerkingen 
naar aanleiding van de door 
mij besproken Lagendijk
enquête van april j.l. Graag wil 
ik hier kort op antwoorden. 

1. De steekproefomvang van 
de enquête bedroeg ruim 600 
Nederlanders van 18 jaar en 
ouder. Deze Nederlanders 
kwamen qua woongebied, 
urbanisatiegraad, geslacht, 
burgerlijke staat, opleiding, 
inkomen, beroep, kerkgenoot
schap en leeftijd goed overeen 
met het landelijk gemiddelde 
(o.a. Statistisch zakboek 
1 974). Dit is achteraf door 
Lagendijk gecontroleerd. 

Zo'n steekproefomvang is 
vooral interessant als men 
tendenzen wil opspeuren. Dat 
is dan ook wat de WD wil. 
Wij zullen, om de vinger op 
de pels te houden en de ver
breidingstendans onder de 
WO-aanhang blijvend te 
volgen, regelmatig van deze 
politieke peilingen laten ver
richten. 
Overigens wordt de betrouw
baarheid van dergelijke en
quêtes niet alleen gewaar
borgd door een regelmatige 
peiling, maar ook door een 
deskundige uitvoering van de 
enquête (d.w.z. juiste vraag
stelling, goed interviewers
korps, foutloze verwerking). 
Daarom hebben wij de en
quête door een bekwaam en 
onafhankelijk bureau laten 
uitvoeren. 

2 . Dat 50 % van de VVD
sympathisanten in de enquête 
een bruto-inkomen van min
der dan f 25.000 verdient 
en dat 1 8 % beneden de 
f 1 5.000 zit, is wel degelijk 
een teken dat de VVD door
breekt , naar de lagere inko
mensgroepen. Hierbij zij ver-

Mij 
meld dat de geënquêteerden 
(allen 1 8 jaar of ouder) werd 
gevraagd hun gezinsinkomen 
op te geven. 

3. Van de WO-sympathi
santen blijkt 41 %niet aange
sloten te zijn bij een kerkge
nootschap. Voor alle onder
vraagden in de enquête ligt 
dit percentage op 43 %. Het 
is dan ook bepaald onjuist uit 
deze enquête af te leiden 
(zoals de heer Kremer deed) 
dat de VVD 96 % kerkelijke 
kiezers heeft. 
Dr. R. W. DE KORTE, secre
taris-voorlichting van het 

hoofdbestuur van de WD 

Egypte 

In één en dezelfde krant lees 
ik dat Egypte voor 7,2 miljard 
gulden steekt in Engelse en 
Franse wapenfabrieken om 
oorlogsmateriaal te maken 
'voor de Arabische landen èn 
dat minister Pronk Egypte 
f 28 miljoen ontwikkelings
hulp gaat geven. Het lijkt f\'lij 
dat een land, dat 7,2 miljard 
in wapenfabrieken kan inves
teren niet beschouwd kan 
worden als een land dat ont
wikkelingshulp nodig heeft. 
Ontwikkelingshulp, waarvoor 
wij steeds meer belasting 
moeten betalen (kijk maar 
eens wat er van ons vakantie
geld is afgehouden!). 
In ons eigen land moet gebe
deld worden voor de bestrij
ding van hartziekten, voor 
blinden, voor het Rode Kruis 
enz. Dat vind ik voor het z.g. 
welvarende Nederland een 
schande. En zolang dat zo is 
ben ik tegen die ontwikke
lingshulp, zeker aan een land 
zoals Egypte. 
A. HEYERSBERGEN, Zwijn

drecht 

F-16 

Het deed mij genoegen dat 
de hoofdredacteur in zijn com
mentaar in het nummer van 

r - ";: -,'f;~ ~.' 1.-' 7,.;.~~ • -:-:-er •-., '7 I,"' - -·--:-... • • " 
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1 3 juni een kritische noot 
deed horen· ten aanzien van 
het ,.spel", dat gespeeld is om 
de PvdA te dwingen haar 
steun niet te onthouden aan 
de aanschaf van de F- 16. 

Ik ben van mening dat, hoe 
slim politiek dit ook geweest 
mag zijn, het het imago van 
onze partij schade doet, wan
neer wij de gedegen wijze, 
waarop wij op alle niveaus · 
trachten onze denkbeelden te 
verwezenlijken, door derge
lijke a1s opportunistisch aan
gevoelde manoeuvres door
kruisen. Juist de VVD kan 
het zich niet alleen niet per
mitteren zo op te treden, 
omdat het niet overeenkomt 
met hetgeen wij als recht
door-zee beschouwen, maar 
het tast ook die duidelijkheid 
aan, waar wij zo nadrukkelijk 
op hameren. 

Van verschillende kanten heb 
ik al van mede-leden gehoord, 
dat men weinig waardering 
voor deze stunt heeft kunnen 
opbrengen, terwijl een paar 
niet-aanhangers van de VVD 
mij prompt voor de voeten 
geworpen hebben: ,.zie je wel, 
jullie zijn al net zo". 
En dat is niet leuk! 

R. A. HIJMANS, Bussum 

Volksverhuizing 

In Vrijheid en Democratie van 
13-6-1975 schrijft uw redac
feur Hafkamp in~ake de kwes
'tie van het vrije verkeer van 
Surinamers: 

,.Natuurlijk wil de Nederlandse rege
ring paal en perk stellen aan de 
toestroming van Surinamers naar 
Nederland na november. Maar afge
zien van de vraag of dat moreel 
verkoopbaar is, moeten we ons er 
niet veel illusies over maken dat 
die immigratie van rijksgenoten dan 
werkelijk tot stilstand zal komen. Ze 
zal zeer waarschijnlijk illegaal door
gaan". 

In het ,.Algemeen Dagblad" 
van 14.6.1975 komt prof. 

J. Tinbergen over een nieuwe 
economische wereldorde aan 
het woord. In het artikel .dat 
de veelzeggende benaming 
meekreeg .. Zó gaan we de 
chaos tegemoet" vraagt Louis 
Sinner: 

- Wat gebeurt er als er niets veran
dert? 
Prof. Tinbergen: ,.Zeer ernstige kort
sluitingen waarbij tientallen miljoenen 
mensen het leven verliezen, zijn 
dsn onvermijdelijk. Dergelijke rampen 
zullen ook zeer diep Ingrijpen in het 
gewone dagelijks leven van de men
sen in de geïndustrialiseerde landen. 
Maar behalve deze onmiddellijk zicht
bare rampen, zijn er andere meer 
sluipende ontwikkelingen mogelijk. 
Kijk eens naar de groeiende golven 
gastarbeiders die illegaal de geïndus
trialiseerde landen gaan overspoe
len". 

Ik wil aannemen dat wij een 
andere economische wereld
orde (op democratische 
grondslag) moeten leren aan
vaarden, inbegrepen wat min
der welvaart voor onszelf. Wij 
moeten daarbij dan wel blij
ven streven naar een groeiend 
welzijn voor ons Nederlan
ders. M.i. behoort äaar het 
bewaren van onze eigen iden
titeit bij. 
Gelet op de overbevolking van 
Nederland en de daarmee 
gepaard gaande milieuproble
men, zullen wij de moed moe
ten hebben om de immigran
tenstroom te keren en terug te 
draaien. Het is beter en een
voudiger om problemen te 
voorkomen dan om ze te 
genezen. 
G. VELDERS, Schuddebeuffi 

Kiesrecht 

In Vrijheid en Democratie van 
30 mei bepleit dr. J. Lubbers 
te Oslo dringend dat de WO
fractie een motie om Neder
landers, die in dienst zijn van 
de Europese Gemeenschap
pen, zoals de Commissie Bui
tenland-WO voorstelt het 
(actief) kiesrecht te geven, 
niet in te dienen. 

Met de heer Lubbers ben ik 
het een dat het heffen van 
belasting het nu reeds jaren
lang ontbreken van het (actief) 
kiesrecht tot een aanfluiting 
van vrijheid en democratie 
maakt. 

Met verbazing echter stel ik 
vast dat de heer Lubbers, 
waar het Nederlanders in 
dienst van de Europese Ge
meenschappen betreft, de 
bekende spreuk schijnt om te 
draaien: ,.wie geen (directe) 
belasting betaalt krijgt geen 
kiesrecht"; dus een soort 
census-kiesrecht. Wellicht een 
aardig idee om in deze ver-

In deze rubriek publiceren 
wij brieven van lezers. De 
redactie behoudt zich daarbij 
het recht voor redactionele 
wijzigingen aan te brengen 
of stukken te bekorten, uiter
aard zonder de kern van het 
betoog aan te tasten. Wij 
streven ernaar zoveel moge
lijk lezers aan het woord te 
laten. Dit betekent dat korte 
helder geformuleerde brie
ven (maximaal300woorden 
en vooral duidelijk ge
schreven of getypt I) het 
meest kans maken vlot en 
integraal te worden opge
nomen. 
Publikatie betekent niet dat 
wij instemmen met het be
toog. 
Beroep t.a.v. geweigerde of 
bekorte artikelen is moge
lijk bij de Redactieraad, p/a 
Koninginnegrecht 57, Den 
Haag. 

lichte tijden aan het Neder
landse kiezersvolk voor te 
leggen .... 

Nu berust de argumentering 
van de heer Lubbers op een 
fundamentele onwaarheid of 
wel een hardnekkig fabeltje. 
De ambtenaren in dienst van 
de Europese Gemeenschap
pen betalen wel degelijk -
terecht - belasting over hun 
salaris. Die belasting wordt 

direkt bij de bron ingehouden. 
Aftrek door middel van kosten 
van verwerving e.d., waar
mede zelfs in Nederland iets 
te verdienen valt, is er niet bij . 
Uiteraard betalen deze amb
tenaren alle andere direkte 
belastingen, hetzij aan de Ne
derlandse fiscus hetzij aan .de 
fiscus van het land waar zij 
woonachtig zijn . Bovendien 
is het niet juist dat de Euro
pese Gemeenschappen uit 
nationale bijdragen van lid
staten worden gefinancierd. 
De Europese Gemeenschap 
voor Kolen en Staal kent sinds 
haar ontstaan in 1952 eigen 
middelen; sinds kort ook de 
twee andere Gemeenschap
pen (6EG en Euratom), die 
veruit voor het grootste deel 
uit eigen middelen gefinan
cierd worden. 
Voor zover er nog financie
ring plaatsvindt uit bijdragen 
van de lid-staten is zulks niet 
te wijten aan deze Gemeen
schappen, maar aan de rege
ringen van de lid-staten. 

Aldus veroorloof ik mij drin
gend te bepleiten dat de WO
fractie de onderhavige motie 
rndient. 

Overigens, waarom alleen 
ambtenaren het kiesrecht toe
gekend en niet alle in het bui
tenland gevestigde Nederlan
ders? Ik ken ambtenaren in 
nationale overheidsdienst, al 
dan niet in Nederland woon
achtig, die in het geheel niet 
politiek geïnteresseerd zijn; 
daarentegen ontmoet ik vaak 
niet-ambtenaren (b.v. perso
nen in het bedrijfsleven) in het 
buitenland gevestigd, wie het 
wel en wee van de Neder
landse politiek wel degelijk 
ter harte gaat en die node hun 
kiesrecht missen. 

Hoelang blijven wij ook in dit 
opzicht weer eens de Chine
zen van Europa? 

J. N. STEMPELS, Brussel 
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BEHEER EN EXPL. MIJ. ZEELAND b.v. 
Hogezoom 139 - RENESSE - Telefoon 01116-1294 

Heeft nog diverse objecten in Zeeland te koop o.a. 

PERCELEN BOUWGROND 
elk 2 ha. groot. 
Met bosplantsoen aangeplant. 

DIV. RECREATIE-BUNGALOWS 
PRACHTIG GELEGEN BUNGALOWS 
(HAAMSTEDE) 

TE KOOP IN GEMEENTE PUTTENNELUWE: 

VRIJSTAANDE SEMI-BUNGALOW 
op 1720 m2, bij uitgestrekte bossen, heidevelden en 
jachthavens. 

Groot zonneterras op het zuiden (volledige privacy) 
met omheinde siertuin en zwembad (12 x 6 m) met 
zuiveringsinstallatie en verwarming, paardebox. 
De bungalow bevat: salon met open haard, moderne 
grote woonkeuken, drie slaapkamers, studeerkamer, 
wijnkelder, twee badkamers en twee garages. Ver
gunning voor verdere aanbouw aanwezig (geen 
plicht) . 

Prijs: f 297.000,- k.k. 
TELEFOON 03418- 2307 

TIEN JAAR BEELDENTUIN 
GROOT-SCHERMER N.H. 
Haviksdijkje 5- Telefoon 02997-1560 

BEELDEN NIC JONK 
Tekeningen - gouaches - keramiek 

BARSARA- SASKIA en MARC JONK 

Dagelijks, ook zondags van 10-17 uur. 

Waar het weer 
spelmaker is 

Comfortabele vakantie-appartementen, vlak aan het 
strand met vrij uitzicht op zee. Reeds voor f 37,50 p.p. 
incl. ontbijt, bij gebruik door 4 personen. 
Met eigen zonnebalcons eri complete keuken en naast 
de deur o.a. overdekt zwembad, sauna, Dolfirama, 
bowling- en kegelbanen en Panorama Restaurant, 
hoog boven de ~olven ... Allemaal attracties waar het 
weer spelmaker 1s! Inlichtingen: 02507-2144. 

HOfEL 
BOlMES PAlACE 

Zandvoort 
tegenover NS-station, 

met een zee van parkeerruimte. 

r--·-·-·-·-·----., 
1 Denkt u ook over een 
I zwembad? en uw bad r:nag desn~ods onder 
I • de bomen liggen. WIJ bouwden 

namelijk een skimmer aan de ge-

I 

I 
I 

l hele omtrek van het bad. Op elke I 
Hebt u er wel eens aan gedacht plaats wordt het ingewaaide vuil 
wat een zorgen en onderhoud zo'n afgevoerd, voordat het kan be-

l ding in je tuin geeft? Elke dag zinken. Omdat het bad aan alle I 
1 - 2 uur stofzuigen, in het begin zijden overloopt, kan zich ook I een nieuwtje, later een steeds nooit een vuile rand vormen. Ons I 
terugkerende corvee. Ook de vette kleinste bad met àfmetingen 1 0 x 

I aanslag aan de gehele omtrek van 5 m heeft reeds een filtercapaci - I 

I 
het bad, dat is 30 meter bij een teit van 36 m3 per uur. 
bad van 1 0 x 5 moet elke week I 
afgewassen worden. Alle andere baden moeten het 

I met 5 - 10 m3 per uur doen. I 
·Wij onderzochten al deze pro-l blemen, en vonden er onze eigen 
oplossing voor. die wij octrooi

I eerden . 

Wij garanderen een kristalhelder- I 
heid' gedurende meerdere seizoe-
nen. 

I 

I De constructie van het bad 
Wij bouwden het filter onzicht-

1 baar bij het bad In en het vraagt 
dus geen aparte ruimte in uw 

I
, Een sterke betonconstructie die 

bekleed wordt met een dikke woonhuis. I 

I taaie elastische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst, 

I terwijl indien het beton toch 
scheurt, het bad toch waterdicht 

Stofzuigen I 
Bij ons overbodig, omdat het I 
automatisch gaat en veel beter 

I blijft. De bekleding is zelfs be
stand tegen moedwillige bescha

l diging. 

dan met de hand ; die hoge I 
omtrekskimming voorkomt natuur-
lijk ' ook veel bodemvuiL Elke I 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste I 
duik, zonder enig onderhoud. I 

Gras maaien en bladeren? 

Maait u maar rustig uw gazon. 

I ZUID NEDERLANDSE BASSINBOUW I 

I HAGEDOORN- LANAKEN tBl- TELEFOON o9-32.11.715o7oJ ... -·-·-·-·-·-·-· 
AMSTERDAM-ZUID 
aan de Richard Wagnerstraat 

in 1958 geheel verbouwd en in uitstekende staat ver
kerende vrijstaand.e VILLA-PRAKTIJKHUIS met tuin, 
garage en fietsenschuur. 
Bev. : grote L-vormige living 65 m2 met parket, grote 
mod. keuken, hal met toilet, grote kelder. 
1e verd.: 3 grote slaapk., badkamer met toilet. 
2e verd.: 3 slaapk. met douche en toilet. Bergzolder. 
e .v.-gas, oplev. plm. 1 aug. '75. 
Koopsom t 435.000,...è.. k.k. 

Inl. A. Heineke, mak. tax. o.g. 

telefoon 02158 - 1138 of 020 - 229951 

TE KOOP IN ITALIË 
aan het Lago Maggiare Meer, Porto-Valtravaglla, 
1200 m2 bouwterrein met tekening. 
Vraagprijs totaal f 47.500,-. 

Inlichtingen: tel. 05760-54560. 

Uw advertentie 
in dit blad wordt 
in ruim 70.000 gezinnen 
gelezen 

, 
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vrijheid en democratie 
• Deredactievan 
Vrijheid en Democratie 
is gevestigd te 
Hilversum, Pieter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD. 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070- 614121). Voor 
adreswijzigingen etc. 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b .v., postbus 20 
te Zandvoort. 
telefoon 02507 - 4745. 

• Druk: 
Ten Brink Meppel b.v. 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeensecre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag. 
Koninginnegracht 57. 
telefoon 070- 614121 . 
Postrekening : 67880 ter 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

• Vakantie 
In de zomermaanden 
verschijnt ons blad 
minder frequent. 
Het volgende nummer 
zal gedateerd zijn 
vrijdag 12 september. 
Daarna verschijnen we 
weer elke veertien dagen. 

Kamerjournaal 

A.W. Abspoel 
over de 
vuurproef 
voor het CDA 
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Eerbare machtsuitoefening? 
Met één handtekening heeft minister Van 
Doorn de natie duidelijk gemaakt dat het 
nu maar eens uit moet zijn met het geleuter 
over inspraak. Zonder overleg met wie dan 
ook heeft hij zijn partijgenoot Jurgens tot 
NOS-voorzitter benoemd. Vervolgens is hij 
naar Suriname afgereisd, met de medede
ling dat men tijdens zijn afwezigheid dan 
mooi kan bekomen van de schrik. 

Jurgens is een onbekende in etherland en 
heeft nooit een bestuursfunctie gehad. Of 
hij beschikt over de capaciteiten, die hij als 
NOS-voorzitter nodig zal hebben, zal moe
ten blijken. Wij gunnen hem het voordeel 
van de twijfel. Intussen heeft hij al wel 
zijn eerste fout gemaakt: het aanvaarden 
van de benoeming. "Een eerbare vorm van 
machtsuitoefening", zo heeft hij die aan
vaarding gekarakteriseerd in de verdeelde 
partijraad van de PPR. Enfin, de twijfel 
blijft. 

Formeel valt de autoritaire radicaal Van 
Doorn weinig, misschien zelfs niets, te 
verwijten. Als minister heeft hij recht de 
NOS-voorzitter te benoemen. Een aanbeve
ling var. net NOS-bestuur hoeft hij niet op 
te volgen en een inspraak-procedure is niet 
voorgeschreven. Men kan wat dat betreft 
slechts constateren, dat de heer Van Doorn 
het niet zo nauw neemt met de idealen 
van zijn eigen partij, die "inspraak", met 
name ook bij overheidsbenoemingen, zo 
hoog in haar vaandel heeft geschreven. 
Maar ja, wat wil je, als het er om gaat een 
politiek vriendje in het zadel te helpen. Dat 

is - Jurgens zei het al - een eerbare vorm 
van machtsuitoefening. Opnieuw: de twijfel 
blijft. 

Al even eerbaar is het (of zouden we dat 
verkeerd begrijpen?) om de laatst overge
bleven kandidaat van het NOS-bestuur 
onder druk te zetten en om zelfs achteraf 
met een stalen gezicht vol te houden dat 
de benoeming van Jurgens al niet lang in 
de bedoeling lag. Voor elk zinnig denkend 
mens is het zo langzamerhand wel duide
lijk geworden: de minister heeft halve waar
heden verkocht en daarmee zijn geloof
waardigheid - om niet te zeggen: zijn in
tegriteit - op het spel gezet. Niettemin: 
volgens premier Den Uyl is het een .,flut
zaak". 
In vele commentaren is voorts gesigna
leerd dat de omroepwereld nu te maken 
heeft met drie radicale topfunctionarissen: 
de minister van CRM, de staatssecretaris 
voor het zendwezen en de NOS-voorzitter 
zijn allen lid van de PPR. Dat is veront
rustend, maar geen reden tot paniek. Mi
nister en staatssecretaris immers zijn binnen 
twee jaar verdwenen (en bij een crisis nog 
eerder). De kans dat .zij in een volgend 
kabinet op hun posten zullen terugkeren is 
zeer gering. Zelfs als dat volgende kabinet 
zou bestaan uit de PvdA en een paar bij
wagens. Want de PPR heeft bij herhaling 
laten weten niet te trappelen van ongeduld 
om opnieuw met de PvdA in zee te gaan. 
Daarvoor is het kabinetsbeleid deze partij 
niet radicaal genoeg. Het kabinet gedoogt 
teveel inspraak, vandaar. e 

AAVVenrodestokpaarden 
De regering heeft besloten de AAW (alge
mene arbeidsongeschiktheidswet) niet in te 
voeren op 1 juli 1976, maar een half jaar 
later, dus op 1 januari 1977. Zowel de 
confessionele fracties in de Tweede Kamer 
als de WD - derhalve een parlementaire 
meerderheid - vinden dat een onaanvaard
baar uitstel. Het uitstel wordt door de rege
ring gemotiveerd met het argument dat 
het technisch niet haalbaar is de wet eerder 
in te voeren. 

De AAW is vooral van belang voor zelfstan
digen. Tot nu toe zijn alleen werknemers 
(of zij nu tot de laagst betaalden of tot de 
hoogst betaalden behoren) verzekerd van 
een wettelijke uitkering als zij arbeidson
geschikt worden. Alle anderen (en onder 
hen dus ook de kleinste zelfstandigen) ken
nen deze sociale zekerheid niet. 
Uit overwegingen van sociale rechtvaar
digheid meent de WD dat de AAW, die 

o.a. bij onderhandelingen met organisaties 
van zelfstandigen in 1976 in het vooruit
zicht is gesteld, er zo spoedig mogelijk 
moet komen. 

Het door de regering aangekondigde uitstel 
is niet alleen voor een groep direct betrok
kenen teleurstellend. Het maakt ook - en 
helaas: opnieuw - duidelijk dat deze 
rode regering de zelfstandigen als een sluit
post beschouwt. Waar een wil is, is een 
weg. Het kabinet verschuilt zich achter 
technische problemen, om de miljoenen die 
voor invoering van de AAW nodig zijn 
nog even in kas te kunnen houden. Daar
van kunnen dan immers zaken bekostigd 
worden, die dit stokpaarden-kabinet belang
rijker vindt. e 

~ 



CDA- congres voor de 

Onze oud-redacteur 
A.W. Abspoel schrijft over 
de voorgeschiedenis van 
het CDA, aan de 
vooravond van het 
belangrijke congres dat 
morgen (zaterdag 
23 augustus) gehouden zal 
worden ... Er moeten nu 
eindelijk eens spijkers met 
koppen geslagen worden, 
in het belang van heel 
ons politieke leven in 
Nederland", is zijn conclusie. 

Wanneer dit nummer van ons 
blad bij de lezers in de bus 
glijdt, staat een belangrijke 
binnenlandse politieke ge
beurtenis op het punt zich te 
voltrekken. Op zaterdag 23 
augustus zal het .. eerste con
gres" van het CDA, het Chris
ten-democratisch Appèl als 
samenwerkingsverband van 
de KVP, de ARP en de CHU, 
bijeenkomen. Een feestelijke 
bijeenkomst ter inwijding en 
viering van de oprichting van 
de ene. hechte partij. steu
nend op een eenheid van visie 
en op de slechting van de 

· laatste onderlinge barrières, · 
zal het echter niet worden. 

Optimisten hadden dat na de 
ogenschijnlijke algehele over
eenstemming in Woud
schoten (op 22 februari van 
dit jaar) wel gehoopt en ver
wacht, maar wat nadie., is ge
schied, heeft voor de zoveel
ste maal weer voor een kink 
in de politieke kabel gezorgd. 

Het aftreden eerst van KVP
fractievoorzitter, dr. De Zeeuw 
na een scherp conflict, waarin 
hij tenslotte verre in de min
derheid bleef en daarna het 
plotseling opnieuw opgesto
ken geschil tussen vooral de 
heren Aantjes (ARP) en An
driessen (KVP) en hun weder
zijdse aanhangers over de al 
dan niet .,openheid'' van het 
CDA. werkten alras als een 
koude douche op de juist 
wat op temperatuur gekomen 
gemoederen. Een niet geest
verwante politiek belang
stellende maakte mij in dit 
verband kort geleden de op
merking: .. Kennen jullie (WO
ers) je geluk eigenlijk wel, 
dat jullie alleen maar met je 
eigen partijprogram en fractie 
te maken hebt en ook alleen 

I uit eigen kracht de vooruit
gang bereikten, waar de 
confessionelen met hun drie-

I 
en nog steeds al kibbelend en 
buiten adem, tot nu toe tever
geefs achteraan draven?" 

Toch is de moeite, die het 
de confessionele partijen kost 
om werkelijk tot eenheid te 
komen, voor wie de politieke 
kaart van Nederland en ook 
de politieke geschiedenis 
enigszins kent, niet zo verras
send. Bepaalde sentimenten 
en barrières die na de be
vrijding in de maanden van 
.. herstel en vernieuwing" in 
de jaren 1945/'46 een rol 
speelden, blijken ook nu nog 
telkens op te doemen als ob
stakels op de weg, waarvoor 
al enige malen o.a. door prof. 
Steenkamp in zijn zuiver men
selijk gezien sympathieke 
enthousiasme het sein veilig 
wa.s gegeven. 

Als produkt van de gijzelaars
kampen van Sint Michiels
gestel en Buchenwald, waar 
men in dagelijkse discussies 
onder leiding o.a. van prof. 
Schermerhom en dominee 
Banning voor een hersteld 
en vernieuwd Nederland de 
scheidslijnen van geloofs- en 
wereldbeschouwing als crite
ria voor de politieke wilsvor
ming reeds volledig had zien 
verdwijnen, verscheen al veer
tien dagen na de bevrijding 
van de 5de mei, de .. Neder
landse Volksbeweging" met 
een manifest aan het Neder
landse volk. In het bestuur van 
deze .. volksbeweging" namen 
naast prof. Schermerhom als 
voorzitter en ds. Banning als 
vice-voorzitter, ook rooms
katholieken als Geert Ruy
gers (die later Kamerlid voor 
de PvdA zou worden) en mr. 
F. J. H. Bachg (later niettemin 
toch in het katholieke kamp 
van de KVP terecht gekomen) 
en protestanten als mr. J. E. 
van Walsurn zitting. Heel die 
.. volksbeweging" liep, zoals 
o.a. van liberale zijde reeds 
direct was voorspeld, uit op 
de korte tijd later opgerichte 
Partij van de Arbeid, met so
cialistische signatuur. Aan het 
modewoord van toen: .. perso
nalistisch socialisme" trachtte 
men aanvankelijk nog een 

zodanige inhoud te geven, dat 
het een soort .. verèdeld libe
ralisme" leek. Maar aan deze 
illusie werd door de eind juni 
1945 minister-president ge
worden prof. Schermerhom 
resoluut een einde gemaakt. 
In een massabijeenkomst te 
Rotterdam kondigde hij name
lijk aan. dat de regering met 

een program zou komen .,in 
overeenstemming met dat 
van de Volksbeweging", dat 
zou ,.gelijken op het program 
van de SOAP van 1937". 

Confessioneel herstel in 
I 51' 

Daar was geen woord Frans 
bij en mannen als Schouten 
(ARP) en Tilanus (CHU) wer
den aldus bevestigd in het
geen zij van stonde af verde
digd hadden, namelijk dat hun 
beider partijen zich alszodanig 
opnieuw moesten presen
teren en evenmin als de libe
ralen aan een .. volksbeweging" 
met zo duidelijk socialistische 
signatuur zouden medewer
ken. Leek een samengaan van 
ARP en CHU voor de toe
komst meer kansen te maken, 



CDA- congres voor de 

Onze oud-redacteur 
A.W. Abspoel schrijft over 
de voorgeschiedenis van 
het CDA. aan de 
vooravond van het 
belangrijke congres dat 
morgen (zaterdag 
23 augustus) gehouden zal 
worden ... Er moeten nu 
eindelijk eens spijkers met 
koppen geslagen worden, 
in het belang van heel 
ons politieke leven in 
Nederland", is zijn conclusie. 

Wanneer dit nummer van ons 
blad bij de lezers in de bus 
glijdt, staat een belangrijke 
binnenlandse politieke ge
beurtenis op het punt zich te 
voltrekken. Op zaterdag 23 
augustus zal het .. eerste con
gres" van het CDA, het Chris
ten-democratisch Appèl als 
samenwerkingsverband van 
de KVP, de ARP en de CHU, 
bijeenkomen. Een feestelijke 
bijeenkomst ter inwijding en 
viering van de oprichting van 
de ene, hechte partij. steu
nend op een eenheid van visie 
en op de slechting van de 

· laatste onderlinge barrières, · 
zal het echter niet worden. 

Optimisten hadden dat na de 
ogenschijnlijke algehele over
eenstemming in Woud
schoten (op 22 februari van 
dit jaar) wel gehoopt en ver
wacht, maar wat nadie'1 is ge
schied, heeft voor de zoveel
ste maal weer voor een kink 
in de politieke kabel gezorgd. 

Het aftreden eerst van KVP
fractievoorzitter, dr. De Zeeuw 
na een scherp conflict, waarin 
hij tenslotte verre in de min- · 
derheid bleef en daarna het 
plotseling opnieuw opgesto
ken geschil tussen vooral de 
heren Aantjes (ARP) en An
driessen (KVP) en hun weder
zijdse aanhangers over de al 
dan niet .. openheid'' van het 
CDA. werkten alras als een 
koude douche op de juist 
wat op temperatuur gekomen 
gemoederen. Een niet geest
verwante politiek belang
stellende maakte mij in dit 
verband kort geleden de op-

I 
merking: .. Kennen jullie (WO
ers) je geluk eigenlijk wel, 
dat jullie alleen maar met je 
eigen partijprogram en fractie 
te maken hebt en ook alleen 

I uit eigen kracht de vooruit
gang bereikten, waar de 
confessionelen met hun drie-
en nog steeds al kibbelend en 

I buiten adem, tot nu toe tever
geefs achteraan draven?" 

Toch is de moeite, die het 
de confessionele partijen kost 
om werkelijk tot eenheid te 
komen, voor wie de politieke 
kaart van Nederland en ook 
de politieke geschiedenis 
enigszins kent, niet zo verras
send. Bepaalde sentimenten 
en barrières die na de be
vrijding in de maanden van 
.. herstel en vernieuwing" in 
de jaren 1945/' 46 een rol 
speelden, blijken ook nu nog 
telkens op te doemen als ob
stakels op de weg, waarvoor 
al enige malen o.a. door prof. 
Steenkamp in zijn zuiver men
selijk gezien sympathieke 
enthousiasme het sein veilig 
wa:> gegeven. 

Als produkt van de gijzelaars
kampen van Sint Michiels
gestel en Buchenwald, waar 
men in dagelijkse discussies 
onder leiding o.a. van prof. 
Schermerhom en dominee 
Banning voor een hersteld 
en vernieuwd Nederland de 
scheidslijnen van geloofs- en 
wereldbeschouwing als crite
ria voor de politieke wilsvor
ming reeds volledig had zien 
verdwijnen, verscheen al veer
tien dagen na de bevrijding 
van de 5de mei, de .. Neder
landse Volksbeweging" met 
een manifest aan het Neder
landse volk. In het bestuurvan 
deze .. volksbeweging" namen 
naast prof. Schermerhom als 
voorzitter en ds. Banning als 
vice-voorzitter, ook rooms
katholieken als Geert Ruy
gers (die later Kamerlid voor 
de PvdA zou worden) en mr. 
F. J. H. Bachg (later niettemin 
toch in het katholieke kamp 
van de KVP terecht gekomen) 
en protestanten als mr. J. E. 
van Walsurn zitting. Heel die 
.,volksbeweging" liep, zoals 
o.a. van liberale zijde reeds 
direct was voorspeld, uit op 
de korte tijd later opgerichte 
Partij van de Arbeid, met so
cialistische signatuur. Aan het 
modewoord van toen: .. perso
nalistisch socialisme" trachtte 
men aanvankelijk nog een 

zodanige inhoud te geven, dat 
het een soort .. verèdeld libe
ralisme" leek. Maar aan deze 
illusie werd door de eind juni 
1945 minister-president ge
worden prof. Schermerhom 
resoluut een einde gemaakt. 
In een massabijeenkomst te 
Rotterdam kondigde hij name
lijk aan, dat de regering met 

een program zou komen .. in 
overeenstemming met dat 
van de Volksbeweging", dat 
zou .. gelijken op het program 
van de SOAP van 1937". 

Confessioneel herstel in 
1 5/' 
Daar was geen woord Frans 
bij en mannen als Schouten 
(ARP) en Tilanus (CHU) wer
den aldus bevestigd in het
geen zij van stonde af verde
digd hadden, namelijk dat hun 
beider partijen zich alszodanig 
opnieuw moesten presen
teren en evenmin als de libe
ralen aan een .. volksbeweging" 
met zo duidelijk socialistische 
signatuur zouden medewer
ken. Leek een samengaan van 
ARP en CHU voor de toe
komst meer kansen te maken, 



uurdoop 
vooral van CHU-zijde heeft 
een harde principiële kern ook 
op dit punt voortdurend de 
boot afgehouden. Komt het 
thans binnen afzienbare tijd 
toch nog tot één CDA-Kamer
lijst en tot één christen-demo
cratische partij. dan zijn de 
deelnemers tot het laatst toe 
drie partijen gebleven, met 

meer een .,program partij" van 
maken, welke nieuwe vormen 
van samenwerking zou zoe
ken met andere partijen, met 
welker program voldoende 
overeenstemming bleek te be
staan. 

Vooral onder invloed van de 
katholieke geestelijkheid is 

..rooms-rode" coalitie). De 
ARP en de CHU kwamen 
voorlopig in de oppositie. 

Op npart11? 
Maar er gebeurde nog iets 
anders. De KVP werd al spoe
dig in zoverre (althans in theo
rie) een .,open partij", dat zij 

(voorzitter). Kruisinga (CHU) en Andriessen (KVP). de vier kopstukken van het CDA-congres. 

een eigen sfeer en mentali
teit. 

Het ontstaan van de KVP 
(als een wat opgefriste voort
zetting van de voor-oorlogse 
Rooms-Katholieke Staats
partij) is wat minder resoluut 
geschied als de wederge
boorten in het protestantse 
kamp. Er waren onder de ka
tholieken in het zuiden zowel 
als boven de grote rivieren in 
1945/'46 aanvankelijk niet 
te verwaarlozen aantallen, die 
wel van het politiek-katholieke 
eenheidsverband afwilden. En 
die hetzij via de Nederlandse 
Volksbeweging met niet
katholieken in één partijver
band wilden samenwerken, 
hetzij een katholiek partij
verband weliswaar wilden 
behouden, maar daar dan wel 

het tenslotte toch weer tot 
een afzonderlijke katholieke 
partij gekomen. Daar deden 
zich echter wel enige opmer
kelijke aspecten bij voor, die 
in hun tweeslachtigheid hun 
invloed tot vandaag (hebben) 
doen gelden. De oude naam 
R.K.-Staatspartij werd gewij
zigd in Katholieke Volkspartij. 
met de nadrukkelijke mede
deling dat daarmee vooral ook 
het ,.vooruitstrevende karak
ter" van de (nieuwe) partij 
tot uitdrukking werd gebracht. 
En prompt werd toen ten be
wijze van de bedoelingen, met 
de Partij van de Arbeid in 
plaats van met de ARP en de 
CHU en eventueel ook met 
de Partij van de Vrijheid (later: 
VVD) een gesprek aangegaan, 
dat resulteerde in de samen
werking van KVP en PvdA (de 

in artikel 1 van haar .. Alge
meen Staatkundig Program" 
zichzelf een verenigin9.. noem
de .. welke open staat voor alle 
Nederlanders en ten doel 
heeft het algemeen welzijn in 
het Koninkrijk der Neder
landen door deelneming aan 
het staatkundig leven te be
vorderen". Maar daar volgde 
in datzelfde artikel dan wel 
een tweede zinsnede op, 
luidend: .. Zij staat op de grond
slag van de beginselen van de 
natuurlijke zedewet en de 
Goddelijke Openbaring, waar
bij zij de uitspraken van het 
Kerkelijk Leergezag aanvaardt". 

In mei 1963 heeft dr. De Kort, 
de toenmalige voorzitter van 
de Tweede-Kamerfractie van 
de KVP, in een rede te Eind
hoven nog eens aan die (door 

I 
welhaast niemand meer ge
kende) bepaling van het pro
gram herinnerd. Zijn conclusie 
daaruit, die toen in politieke 
kring en in de pers nogal wat 
hilariteit opwekte omdat zij 
zover van de realiteit verwij
derd was, luidde, dat ,.de 
KVP in wezen dus een ,.door
braakpartij" is gelijk de PvdA 

en de WD, omdat zij open
staat voor alle Nederlanders". 
Een soort .. omgekeerde door
braakpartij" dus I 

Al deze factoren spelen ook 
thans weer een rol. In bijzon
dere mate geldt dat wel voor 
de vraag of met de binding 
aan .. het Evangelie" toch aan
vaarding van de .. openheid" 
van het CDA kan gepaard 
gaan. Op Woudschoten (22 
februari j.l.) werden in een bij
eenkomst van delegaties van 
de drie partijen enige weder
derzijdse .,concessies" gedaan. 
Als tegemoetkoming aan ARP 
en CHU werd aan artikel 2 
van de Statuten, luidend: .. Het 
Christen-Democratisch Appèl 
aanvaardt het Evangelie als 

vervolg op pagina 29 



Kamerjournaal 

Dit is het meest oneigenlijke 
Kamerjournaal van het jaar. 
De Tweede Kamer is immers 

· de afgelopen acht weken op 
vakantie geweest. Maar de 
politiek staat nooit stil. Zelfs 
in de zomermaanden ver
schijnt er nog een regerings
nota, een wetsontwerp of 
trekken kamerleden ergens de 
aandacht mee. 
En wat niet in de laatste 
plaats voor enig leven in de 
verlaten brouwerij zorgde was 
de afronding van de begro
tingsbesprekingen. 

Belasting 

Het kabinet-Den Uyl heeft de 
begrotingsbesprekingen be
sloten met de weinig opwek
kende plannen om de be
lastingdruk volgend jaar met 
0,5, procent te verzwaren. 
Joost mag het weten waar 
deze regeringsploeg de moed 
vandaan haalt. 

In de meerjarenramingen was 
voor volgend jaar ean belas
tingverzwaring van 0,4 pro
cent in het vooruitzicht ge
steld. KVP en ARP hebben 
zich daar een jaar geleden al 
voorzichtig tegen verzet. Maar 
ondanks de sombere econo
mische vooruitzichten draait 
minister Duisenberg de 
schroef nog sterker aan dan 
zijn confessionele regerings
partners willen accepteren. 

Om maar zo veel mogelijk van 
de linkse stokpaardjes te 
kunnen laten voortdraven 
wordt er vooral scherp gesne
den in de uitgavenoptdefensie 
en voor de ambtenaren. 
Vragen van Wiegel en zijn 
fractiegenoot Koning om 
onzekerheid over deze bezui
nigingen niet tot prinsjesdag 
te laten bestaan zijn door de 
betrokken ministers met 
nietszeggende antwoorden 
afgedaan. De ambtenaren en 
het defensiepersoneel moeten 

Joostina 
tot half september hun onrust 
maar zien te verkroppen. 

Zot 

Toch is het wel een zotte 
toestand dat dit kabinet de 

·beleidsvoornemens voor vol-
gend jaar verdedigt met een 
beroep op de hoge werk
loosheid. Immers, de werk
gevers hebben via hun voor
zitter Van Veen voor volgend 
jaar juist een belastingver
laging tot twee miljard gulden 
bepleit en stimulerende maat
regelen voor het bedrijfsleven. 

WO-Kamerlid Koning 
. . . vragen over bezuinigingen ... 
(Belasting) 1 

Zoniet, dan wordt het van die 
kant buitengewoon moeilijk 
om te helpen de werkloosheid 
terug te dringen. 

De vakcentrales hebben alleen 
maar oog voor de collectieve 
voorzieningen. In hun beleids
plan voor volgend jaar waar
schuwen zij dat niet met de 
botte bijl op de overheidsuit
gaven mag worden·ingehakt. 

Al met al lijkt dit kabinet geen 
kans te zien met het beleid 
voor volgend jaar een klimaat 
te scheppen waarin het groot
ste kwaad van deze tijd, de 
geldontwaarding en de werk
loosheid, doeltreffend kan 
worden bestreden. De Kamer 

mag er dit jaar haar tanden 
in zetten. Hopelijk blijft het 
niet bij laten zien, maar wordt 
er ook flink gebeten. 

Eén van de heetste hangijzers 
voor de huidige regeringssa
menwerking, de grondpolitiek, 
is binnen het kabinet opgelost. 
Binnenkort komen wetsont
werpen over een voorkeurs
recht voor gemeenten bij 
grondaankopen voorzover de 
grond ei:m andere bestem
ming krijgt. Het tweede ont-

Werkgeversvoorzitter Van Veen 
... stimulerende maatregelen ... 
(Zot) 

werp gaat over de onteigening 
tegen gebruikswaarde, waar
bij dan voor onbillijkheden 
extra geld op tafel moet 
komen. 

Het komt vooral op de uitwer
king aan. Als we KVP-Ieider 
Andriessen moeten geloven is 
het kabinet op dit punt met 
zijn fractie nog niet klaar. 

Wat de WD al tijden heeft 
bepleit is nu dan eindelijk uit 
de hoge hoed van minister 
Gruyters gekomen. Hij heeft 
een reeks maatregelen geno
men om het bezit van een 



et"'eten 
eigen huis te vergemakkelij
ken. Om er enkele te noe
men: nieuw te bouwen huizen 
tot 11 0-duizend gulden 
kunnen subsidie krijgen. De 
grens voor de gemeentega
rantie is verhoogd tot 154-
duizend gulden. 
De WD had nog veel meer 
maatregelen van dit kaliber 
gevraagd. Die komen naar we 
maar zullen aannemen met 
kerstmis. 

Alleenstaanden 

Staatssecretaris Van Dam is 

Staatssecretaris Van Dam 
. . . bleef niet achter ... 
(Alleenstaanden) 

niet achter gebleven bij de 
zomergratificatie die zijn 
minister heeft uitgereikt. Van 
Dam kwam met een nota om 
alleenstaanden en twee-per
soonshuishoudingen van on
gehuwden makkelijker aan 
huisvesting te helpen. 
Via subsidies moet de huur
prijs laag blijven. 

Volkshuisvestingspecialist De 
Beer van de WO-fractie zei 
in een commentaar waarde
ring te hebben voor de bedoe
lingen van de staatssecretaris. 
Maar hij noemde het .. onbe
grijpelijk" dat het kabinet deze 
regeerperiode slechts 4000 
tot 6000 wooneenheden per 
jaar denkt te bouwen, terwijl 

er voor deze categorie nu al 
een achterstand is van 
1 50.000 tot 330.000 woon
eenheden. Ook over de finan
Cienng bestaan nog veel 
vraagtekens, aldus De Beer. 

Mini-provincies 

Minister Dt;! Gaay Fortman 
heeft zijn concept-wetsont
werp over de gewestvorming 
op tafel gelegd. 
Er komen 26 gewesten door 
de huidige provincies op te 
delen in mini-provincies. De 
Vereniging van Nederlandse 

Minister Da Gaay Fortman 
. . . vóór 1980 verandert er weinig ... 
(Mini-provincies) 

Gemeenten heeft er direkt 
sterk tegen gefulmineerd. Dat 
was niet moeilijk want de 
belangrijkste zaken waren al 
uitgelekt, zoals u in het vorige 
nummer van Vrijheid en 
Democratie heeft kunnen 
lezen. De gewesten gaan ten 
koste van de gemeenten, 
aldus het VNG. 
De minister heeft echter 
gezegd dat er voor 1980 
weinig zal veranderen. In die 
tijd kan er nog van alles wor
den bijgeschaafd. Misschien 
valt het met de wonden dan 
nog wel mee. 

1\en ken 

Op deel-lil van het kenteken-

bewijs zal volgend jaar niet 
meer het chassisnummer van 
uw auto worden vermeld. 
Diefstal kan dan beter worden 
tegengegaan, aldus minister 
Westerterp. Het wordt een
tonig, maar ook. dit is een 
maatregel die de WD ge
ruime tijd geleden heeft 
gevraagd maar toen door de 
minister van de hand werd 
gewezen. 

Gratie 

Staatssecretaris Zeevalking 
(de opvolger van Glastra van 

Staatssecretaris Zeevalking 
. . . boetes ingetrokken : .. . 
(Gratie) 

Loon op justitie) heeft het 
omstreden besluit over de 
omzetting van gevangenis
straffen in geldboetes inge
trokken. In plaats daarvan 
heeft hij voor 3500 vrijheids
straffen een collectieve gratie 
toegepast. De te lange wacht
lijst moet op die manier 
worden weggewerkt. Volgens 
Zeevalking wordt op · deze 
manier het rechterlijk vonnis 
meer recht gedaan dan in het 
plan dat zijn voorganger had. 
't Is maar wat je recht noemt. 

Happel 

In een persverklaring heeft 
WO-leider Wiegel zijn be
zorgdheid uitgesproken over 

WO-fractievoorzitter Wiegel 
... burgemeester Den Haag ... 
(Happel) 

de kwaliteit van de kandi
daten die de KVP voor het 
burgemeesterschap yan Den 
Haag heeft aangemeld. De 
zwaarste kandidaat die deze 
grote partij heeft kunnen 
vinden is de plaatselijke CDA
lijsttrekker Happel, die ook 
locoburgemeester is. 

Als de KVP echt niet een 
kandidaat kan vinden die 
beter past in het profiel van de 
gemeenteraad en .. zwaar" 
genoeg is voor die functie, 
is de WD volgens Wiegel 
gaarne bereid een kandidaat 
beschikbaar te stellen die wel 
voldoende formaat voor die 
post heeft. 

• 
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Bistro 
"MOUTON" 

""' . 

VOOR UW LUNCH EN DINER 

Geopend van 12.00 tot 14.00 uur 
en 18.00 tot 01.00 uur. 
Reserveringen 

TELEFOON 070 • 644257 

DEN HAAG HOUTWEG 5 

RESTAURANT . 
'T WAPEN VAN ODIJK 
Gerenommeerde keuken. 
Vergaderzalen van 10 tot 
40 personen. 
2 km v.a. E 36 afrit Bunnik 
Telef. 03405 -1618 

Het uniek gelegen Café Restaurant .,UNICUM" 
HOEK VAN HOLLAND -Strandweg 82 • Telefoon 01747 • 2612 • 3361 

..,.,.~,.,.,.._ •• .._,, • Aan de monding van ·s-werelds grootste· haven. bledt u een prachtrg panorama van de 
interessante en 1evendlge scheepvaart 

• Onze uitstekende keuken en bedlening staan garant voor een prettige sfeer Uitgebreide 
=:u..!H"'"" vis en vlees speclahteiten. Onze poffertjes zijn een delicatesse 

Tevens complete verzorging van bruiloften. recepties, vergadenngen. parhes ent 

• Uw gastvrouw en gastheer Fam. Meerman. 

~reba 

Jlaagbfjk 26 

1ttL 0160040535 

1nternationaal Specialiteiten· Restaurant 
Maître grillardin des rotisseurs 
Dame maître de table 

L. F. Berloth & M. C. Berloth-Smidt 
Kneuterdijk 16, 's-Gravenhage 
Telefoon 070-600522 ; b.g.g. 079-164967 

pauw•tr.4 
'UD2D7• arnhiiD 

* in het centrum AmhMft * GRILL-
* SPECIALITEITEN 
* bij Candle-light 

* Dagelijks geopend van 12.00- 15.00 en 17.00-
23.30 uur, za. en zo. vanaf 14.30 uqr. 

Europaveil 
De slotverklaring van de Euro
pese Conferentie voor Veilig
heid en Samenwerking (CEVS) 
die op 2 aug. door33 Europese 
landen plus de Verenigde Sta
ten en Canada in Helsinki is 
ondertekend, is zeer verschil
lend ontvangen. Sommige 
commentatoren , hebben het 
resultaat van tweé jaar moei
zaam onderhandelen in Genè
ve af9edaan als onbelangrijk 
en zij kregen dan ook weinig 
ruimte in hun bladen. Als voor
beeld kan een vergelijking die
nen tussen vier internationale 
tijdschriften. Zo besteedde het 
Westduitse weekblad Der 
Spiegel veel meer aandacht 
aan de ontmoeting tussen de 
Oostduitse partijleider Honec
ker en de Westduitse bands
kansafier Schmidt, die elkaar 
tweemaal in de Finse hoofd
stad hebben gesproken, dan 
aan de slotverklaring_ zelf. 
Het Amerikaanse weekblad 
Time doet de slotbijeenkomst 
in twee pagina's af, maar had 
aan de conferentie de week 
ervoor al aandacht besteed. 
Newsweek en L 'Express zijn 
zeer uitvoerig in berichtgeving 
en commentaar. 

Al even verdeeld zijn de me
ningen over de politieke in
houd van de verklaring. De 
vroegere onderminister van 
buitenlandse zaken van de VS. 
George Bali , ziet in de confe
rentie een nederlaag voor het 
Westen. dat zich verplicht 
heeft de huidige grenzen, met 
name die tussen de machts
blokken. te respecteren , ter
w ijl het altijd bezworen heeft 
geenvredesverdragvoor Euro
pa te tekenen zolang het con
tinent verdeeld is. De Sowjet
Unie heeft zijn claim op de ge
lijke plaats naast de VS ver
sterkt en de mensen in het 
Westen zullen hun waakzaam
heid verliezen nu alles in der 
minne lijkt te zijn geschikt. De 
Westerse oogst is daaren
tegen mager, zo meent Bali 
in een artikel in Newsweek. 

I De verplichtingen die de Sow
jet-Unie op zich genomen 
heeft om families in staat te 
stellen zich te herenigen, om 
familiebezoeken en huwe
lijken te vergemakkelijken en 
om meer kranten te laten cir
culeren, zijn in zulke alge
mene termen gesteld, dat er 
slechts van .. minuscule gaat
jes in het IJzeren Gordijn" 
gesproken kan worden. 

De Russische partijleider 
Brezjnjew heeft echter zijn zin. 
De conferentie is voor hem 
min of meer succesvol afge
sloten nog vóór het XXVe 
partijcongres dat in februari 
volgend jaar in Moskou moet 
beginnen. Het idee, o.m. door 
de Amerikaanse minister Kis
singer gehuldigd, dat het 
slechts realistisch is te erken
nen wat er nu eenmaal is, 
wijst. Bali af ... Het is één ding 
om ervan af te zien een derde 



door onze redacteur buitenland 

er na Helsinki? 
wereldoorlog te beginnen 
over Praag; het is heel iets 
anders toasts te drinken op de 
verdeling van Europa en de 
continuering van de verdeling 
van Duitsland impliciet te 
sanctioneren." In ieder geval 
had de Sowjet-Unie tot con
sessies moeten worden ge
dwongen in ruil voor de onder
tekening van de slotverkla
ring, meent Bali, b.v. door de 
medewerking van de Russen 
af te dwingen voor een oplos
sing van de problemen in het 
Midden-Oosten. 

Al even bitter gestemd is de 
uit de Sowjet-Unie verbannen 
schrijver Ale1<ander Solzjenit
syn, die van te voren tever
geefs had geprobeerd tot pre
sident Ford door te dringen, 
maar op aanraden van Kissin
ger niet toegelaten was. In 
L 'Express zet hij uiteen welke 
voorwaarden tot werkelijke 
ontspanning in de wereld, die 
ook volgens hem broodnodig 
is, zouden kunnen leiden: ont
wapening, controle op alle re
geringen door de publieke 
opinie, de pers en een vrijge
kozen parlement, beëindiging 
van de ideologische oorlog
voering. De schrijver zal 
nauwelijks gerustgesteld zijn 
door de verklaring van Ford 
dat de slotdokumenten van 
Helsinki geen wijziging zullen 
brengen in het Amerikaanse 
beleid met name t.a:v. de vol
keren in Oost-Europa. 

Volgens de commentator van 
L 'Express, Jean-FrancçoisRe
vel blijft niet alleen het Sow
jet-systeem gehandhaafd na 
Helsinki, maar zal ook iedere 
kritiek er op voortaan kunnen 
worden afgedaan met de be
schuldiging dat men een .,vij
and van de ontspanning" is. 
En door de Sowjet-Unie te 
helpen met westerse tech
nologie, kapitaal en zelfs 
graan voorkomt het Westen 
dat wat zou kunnen bijdragen 

Het gebouw, waarin de .. veiligheidstop" te Helsinki plaats had 

tot de liberalisering en demo
cratisering van het systeem: 
het conflict tussen de staat en 
zijn ontevreden burgers. 

Maar het Westen had volgens 
Revel weinig keus. De gren
zen in Europa waren in de ver
dragen van 1970 tussen West
Duitsland enerzijds en Polen 
en de Sowjet-Unie anderzijds 
toch al impliciet erkend. Bo
vendien onderhandelde het 
Westen vanuit een zwakke 
militaire positie. Het Ameri
kaanse Congres verlamt door 
zijn isolationisme de buiten
landse politiek van de uit
voerende macht die nog inter
nationalistisch wil denken. 
Bovendien is de samenhang 

in het Westerse bondgenoot
schap volgens Revel bedui
dend geringer dan in het Oos
ten. Daarbij merkt Emile Gui
kovaty eveneens in L 'Express 
op dat de ondertekening van 
de verklaring van Helsinki op 
dit moment ook voor Ford 
belangrijk was omdat de ont
spanning tegen discutabele 
voorwaarden steeds meer kri
tiek in de Verenigde Staten 
ontmoet en er in 1976 presi
dentsverkiezingen moeten 
plaatsvinden. 

( 

Anderen zijn een stuk optimis
tischer t.a.v. de behaalde re
sultaten. Volgens Edward 
Behr in Newsweek, heeft 

Brezjnjew die de onderteke
ning van de slotverklaring als 
een schitterende triomf heeft 
binnen gehaald, tenminste 
evenveel veren moeten laten 
als punten gescoord. De Sow
jet-Unie is er niet in geslaagd, 
zoals de oorspronkelijkè opzet 
was, een wig te drijven in het 
Westerse bondgenootschap 
door de VS en Canada van 
deelneming aan de conferen
tie uit te sluiten. Bovendien 
had Brezjnjew inzake Berlijn 
al veel concessies moete11 
doen om de conferentie über
haupt op gang te krijgen. Een 
pluspunt was volgens Behr 
voorts dat de negen EEG
landen voor de eerste keer in 
internationaal verband hun 



I 

I 

I 

Op ons algemeen secretariaat wordt met 
spoed gevraagd: 

aan ervaren 
secretaresse/ steno-typiste 

naderlands 
ten behoeve van de st~ffunctionaris voor 
de organisatie. 

Tot haar taak behoort onder meer: 

• het verzorgen van correspondentie 

• het maken van afspraken 
• verzorgen van de administratieve werk

zaamheden 

• notuleren van vergaderingen 
• het (eventueel) zeer incidenteel bijwonen 

van avondbesprekingen 
• enig organisatorisch werk 
• het .bijhouden van het archief 

kortom: al!;fehele assistentie van voormelde functionaris. 

Vereist is: tenminste MAVO-opleiding 
foutloos typen 
ervaring in gelijksoortige functie 
leeftijd tenminste 22 jaar 
een volledige dagtaak 
enthousiasme, inzet en initiatief 

Geboden wordt: een prettige werkkring 

een salaris in overeenstemming met 
prestatie. 

Schriftelijke sollicitaties te richten aan: algemeen secre
tariaat VVD, Koninginnegracht 57, Den Haag. 

Beleggers Het marketingrapport inzake vraag en 
aannemers aanbod van appartementen-(gebouwen) aan 
projekt- de Belgische kust met vele bijzonderheden, 
ontwikkelaars is eind september gereed. Xeroxcopies 
banken hiervan à t 250,- (incl. B.T.W.) te bestel
partikulieren Jen door overschrijving op bankgiro 

52 77 31 684 bij Alg. ~ank Nederland te 
Eersel of op giro 3445115. 

Verzending 1 oktober a.s. · 

B.V. BURO VOOR BOUWMARKETING EINDHOVEN 

St. Gerarduslaan 27 - Postbus 5016 - Eindhoven 
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politieke visies zo hadden ge
coördineerd dat zij als het 
ware als één land met de 
Sowjet-Unie konden onder
handelen. Verder is Brezjnjew 
er niet in geslaagd de confe
rentie een permanent karakter 
te geven door de instelling 
van een secretariaat van diplo
maten .dat de uitvoering van 
de CEVS-besluiten zou moe
ten bewaken. 

Het lijkt ook niet juist in de 
slotverklaring een sanctione
ring te zien van de Brezjnjew
doctrine, die de landen van 
Oost-Europa slechts een be
perkte souvereiniteit toestaat. 

De "vertrouwenwekkende 
maatregelen" o.m. bestaande 
uit de toezegging van de Sow
jet-Unie het Westen te waar
schuwen als het van plan is 
belangrijke militaire manoeu
vres te houden, zijn zeer be
langrijk voor landen als Roe
menië en Joegoslavië, omdat 
de Sowjet-Unie daardoor een 
deel van zijn vrijheid van han
delen -vooral psychologisch -
verliest. 

En wat de humanitaire maat
regelen betreft - de z.g. "der
de mand"*) waarvoor de Ne
derlandse delegatie op de 
conferentie zich zo zeer inge
spannen heeft -, de Sowjet
Unie is tenminste bereid ge.
bleken te erkennen dat er op 
dit gebied problemen bestaan. 
Individuen die een beroep 
doen op de verklaring van de 
rechten van de mens van de 
VN kunnen zich nu ook op de 
Verklaring van Helsinki beroe
pen, waarin hun rechten pre
ciezer worden gedefinieerd. 
De aard van de maatschappe
lijke verhoudingen in de deel
nemende landen is niet vast
gelegd, maarwordt uitdrukke
lijk aan de betreffende volke
ren overgelaten - ook dit staat 
lijnrecht t.o. de genoemde 

Brezjnjew-doctrine van 1968, 
zoals premierWilson ook voor
zichtig opmerkte. De mogelijk
heid is bovendien uitdrukkelijk 
opengelaten dat de grenzen 
in Europa langs vreedzame 
weg wel degelijk gewijzigd 
zullen kunnen worden. 

G ~::en vredesverdr~g 

Wat de Russen ook niet kre
gen is een juridisch geldig 
vredesverdrag, al meent Der 
Spiegel dat het Westen ten
minste moreel verplicht is zich 
niet in de binnenlandse aan
gelegenheden in Oost-Europa 
te mengen. Dat dat een van 
de belangrijkste doelen van de 
Sowjet-Unie is geweest toont 
het blad aan aan de hand van 
een lijstje van data, waarop de 
Sowjet-Unie aandrong op het 
houden van een Europese vei
ligheidsconferentie, te begin
nen in 1954 na de dood van 
Stalin en de opstand in de 
DDR, na het verdwijnen van 
Chroetsjtsjow in 1964, na de 
opstandigheid van Roemenië 
in 1 966 en na de Praagse 
interventie in 1969. "De 
zekerheid, die Moskou via de 
Europeseveiligheidsconferen
tie sinds 21 jaren heeft nage
streefd, moet - dat bewees 
Helsinki - in waarheid slechts 
een geneesmiddel voor de on
zekerheid van Oost-Europa 
zijn; tot de Cypruscrisis vond 
ieder gewapend optreden na 
1945 in Europa daar plaats, 
alleen daar zijn de grenzen 
aangevochten, alleen daar 
worden de machtsverhou
dingen alleen al door informa
tie bedreigd". 

1 

Van de parallelliteit van de 
Europese Veiligheidsconfer
entie en de ontwapeningsbe
sprekingen (MBFR) in Wenen, 
die de NAVO-landen in 1971 
als voorwaarde voor het door
gaan van de . eerste hadden 
geëist, is niets terecht geko
men. De Russen bleven in 



Wenen wem1g tegemoetko
mend, waardoor ze het verblijf 
van de Amerikaanse militairen 
in West-Europa overigens be
stendigden; hun oorspronke
lijke bedoeling met de CEVS 
was nu juist daaraan een eind 
te maken. In dat opzicht heb
ben ze dus niets bereikt. 

De diverse commentatoren 
hebben zich beijverd in de ge
schiedenis vergelijkbare con
ferenties aan te wijzen. Alleen 
Tim~ doet daar niet aan mee 
door de conferentie op Ameri
kaanse wijze .. de grootste 
conferentie van nationale lei
ders die ooit in Europa is ge
houden" te noemen. De Fran 
se president G iscard d' Estaing, 
heeft de conferentie vergele
ken met het Congres van 
Wenen waar men in 1814 de 
grenzen in Europa vastlegde 
na de napoleontische oorlo
gen, waarbij hij als duidelijke 
verbetering aanmerkte dat de 
overwonnene in tegenstelling 
tot toen niet van de conferen
tie uitgesloten is. Verder is 
Helsinki vergeleken met Tils
vit waar de Russische keizer 
Alexander en Napoleon vriend
schap sloten en en passant 
Oost-Europa verdeelden 
(1807), met de Haagsè vre
desconferentie van 1899 waar 
tsaar Nicolaas 11 van Rusland 
de ontwapening in Europa be
pleitte om zich geheel aan zijn 
Oostaziatische avonturen te 
kunnen wijden, met de Vrede 
van Versailias ( 1919) en het 
Briand-Kellog-pakt van 1928 
waarbij 64 landen p.lechtig 
beloofden in vervolg van oor
log af te zien. 

nc 1s· 
Al deze voorbeelden vormen 
geen aanWIJZing over het 
mogelijke succes van de Ver
klaring · van Helsinki. .. Ont
spanning betekent weinig als 
het zijn weerslag niet vindt 
in het dagelijks leven van de 

mensen", heeft premier Wil
son op de conferentie gezegd 
en president Ford heeft er 
voor gepleit dat de resultaten 
van de conferentie in concrete 
daden worden omgezet. Wat 
tegen de bereikte resultaten 
pleit is dat er zoveel meer 
problemen zijn in de wereld 
die nog veel dringender om 
een gezamenlijke oplossing 
vragen dan de erkenning van 
reeds dertig jaar bestaande 
grenzen en het aanvaarden 
van enige vaag geformuleerde 
humanitaire zaken. Problemen 
als de inflatie, de monetarie 
instabiliteit, het gebrek aan 
grondstoffen,debewapenings
kosten, de milieuverontrei
niging, de toenemende voed
seltekorten etc., etc. zijn niet 
of nauwelijks aan de orde ge
weest, zij komen althans niet 
in de slotverklaring voor. Men 
zou zich kunnen voorstellen. 
dat men vanuit een andere 
gezichtshoek dan de onze, 
b.v. vanuit de ontwikkelings
landen vreemd aangekeken 
heeft tegen al die moeite die 
de blanken zich hebben ge
troost om deze tot niets ver
plichtende verklaring tot stand 
te brengen. En of Europa 
veiliger is geworden na Hel
sinki . . .. ? In 1977 zullen de 
vertegenwoordigers van de 
deelnemende landen in Bei
~:Jrado gaan bekijken wat er 
van het overeengekomene 
terecht is gekomen. 

• 
•) De in de eerste fase van de con
ferentie gedane suggesties en voor
stellen werden thematisch over vier 
..manden" verdeeld, n.l. één voor po
litieke principes van veiligheid, één 
voor samenwerking op gebieden van 
economie, wetenschap en tech
nologie en het milieu (van deze 
.. mand" is bijzonder weinig in de slot
verklaring terug te vinden, ongetwij
feld tot teleurstelling van de Russen), 
één voor contacten tussen mensen, 
uitwisseling van informatie en 
denkbeelden, culturele samenwer
king e.d., en één voor institutionele 
vraagstukken en de .. follow-up" 
van de conferentie. 
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In één van de oudRte en 
fraaiste stadhuizen van ons 
land, dat van Leiden, zetelt 
burgemeester dr. Adriaan Jan 
Vis (54). Het is de eerste 
gemeente waarin hij zich 
eerste burger mag noemen. 
Vis is typisch een bestuurder 
die zich geen carrièreburge
meester hoeft te noemen. Zelf 
zegt hij daarover: ..Ik heb 
niet naar Leiden . gesollici
teerd. Ik ben gevraagd voor 
deze functie. 
Waarschijnlijk zou ik neen 
hebben gezegd als het niet 
Leiden was geweest". 

- Wat vindt u dan zo aantrek
kelijk aan Leiden? 

Vis: ..Ik kende die stad omdat 
ik er in 1944-' 45 heb ge
woond. Bovendien is het een 
universiteitsstad, wat mij 
altijd bijzonder heeft aange
trokken. En als derde punt kan 
ik noemen dat ik als historicus 
het niet beter had kunnen 
treffen. Ik vond Leiden dus op 
voorhand een aantrekkelijke 
stad, en ik heb het gevoel dat 
dit zo is gebleven voor mij". 

H 

Voor zijn burgemeesterschap 
in Leiden (hij zit er al weer 
vier jaar) had Vis al een 
indrukwekkende bestuurlijke 
loopbaan er op zitten, zij het 
dan niet op de burgemees
terslijn. 
In 194 7 kwam hij in de poli
tiek . ..Ik was in 1945 afge
studeerd in Leiden en kwam 
een jaar later in Bussum waar 
ik op het Willam de Zwijger
lyceum les ging geven in 
geschiedenis en nederlands. 
Ik deed nooit aan politiek, 
totdat Oud in 194 7 zijn 
comité oprichtte. Ik heb hem 
toen mijn visitekaartje ge
stuurd met daarop .,hoera" 
geschreven. Zo ben ik in het 
politieke leven gedraaid. 
Ik heb de WD vanaf de 
geboorte meegemaakt". 

Het ging daarna in een snel
treinvaart. Vrijwel alle denk
bare functies in de partij heeft 
hij van dichtbij beleefd. Lid 
van het afdelingsbestuur in 
Bussum, ·afdelingsvoorzitter, 
raadslid, fractievoorzitter. Het 
rolde als een steen, zegt Vis er 
zelf van. Op de seconde af 
was pij twintig jaar lid van 
de gemeenteraad van 

Elkestad 
heeftzijn 
probleiD..en 
ID.. aar 

heeft ze 
I alleiD.aal 

Bussum, en bijna vijftien jaar 
daarvan vervulde hij in die 
televisiegemeente het wet
houderschap. 

Via het voorzitterschap van de 
kamercentrale Haarlem be
landde hij in de Provinciale 
Staten van Noord-Holland 
waar hij in juni 1970 gede
puteerde werd. Op dat mo
ment nam Vis ontslag als 
leraar. Terloops werd hij ook 
nog lid van het hoofdbestuur 
en een jaar later van het 
dagelijks bestuur van de WD 
waar hij aktief was als een 
soort .,brandjesblusser" bij 
problemen met afdelingen. 

Zijn benoeming tot burge
meester van Leiden, in 1971, 
ging niet zonder problemen 
gepaard. 
.. De problemen richtten zich 
niet tegen mijn persoon, maar 

In onze serie 
vraaggesprekken met 
WO-bestuurders buiten het 
parlement hebben wij 
deze keer een interview met 
burgemeester Vis van 
Leiden. 
Onze parlementair 
redacteur ontmoette hem 
twee uur lang op zijn 
werkkamer in het stadhuis. 

tegen de procedure. De meer
derheid van de gemeenteraad 
vond dat er te weinig aan
dacht was besteed aan het 
profiel dat ze had opgesteld. 
Toen ik eenmaal hier was 
bleek het gelukkig allemaal 
nogal mee te vallen. De 
persoonlijke sfeer was vrijwel 
onmiddellijk redelijk". Zo 
redelijk zelfs dat na een half 
jaar één van de plaatselijke 
PvdA-coryfeeën hem in het 
Leidsch Dagblad een acht 
gaf. 

Un'v 

- U heeft zich nogal inge
spannen voor een betere 
relatie tussen de stad en de 
universiteit. 

Vis: .. Het was mij opgevallen 
hoe sterk de universiteit in 
deze stad een eigen leven 
leidde. 

De universiteit wordt nu niet 
langer als een vreemd lichaam 
gezien in deze gemeente. Ik 
had het voordeel dat ik de 
voorzitter van het nieuwe 
college van bestuur van de 
universiteit persoonlijk goed 
kende. De banden die we 
als gemeentebestuur aange
knoopt hebben blijken onder 
meer hier uit dat we één maal 
per twee maanden met elkaar 
lunchen, informeel. El") als er 
belangrijke congressen op de 
universiteit zijn dan worden 
deelnemers daaraan door ons 
ontvangen. 

Naar de bevolking toe is de 
verbeterde verstandhouding 
onder, meer gebleken uit de 
viering van de grote feesten 
van Leidans ontzet (vierhon
derd jaar) en het 400-jarig 
bestaan van de universiteit. 
We hebben daarbij veel aan
dacht aan elkaar besteed. Het 
feest van de universiteit is in 
alle openheid naar de bevol
king toe gevierd". 

- Leiden heet een moeilijke 
stad te zijn. 

Vis: .. Ja, ik zeg wel eens: elke 
stad heeft zo zijn problemen, 
maar Leiden heeft ze allemaal. 
Ik noem de historische kern, 
de specifieke problemen die 
een universiteit met zich mee 
brengt, de slechte bouwgrond, 
de doorsnijding door een 
railverbinding op straathoogte, 
veel water in de stad (alleen 
al het onderhoud van 14 kilo
meter wallenkant is erg kost
baar), een sociaal zwak ge
structureerde bevolking, hoge 
werkloosheid. Kortom: grote 
uitgaven, maar lage inkom
sten. 

De verkéersproblematiek in 
deze stad is zwaar: verkaars
technisch hebben we hier een 
moeilijke structuur. We mis
sen bijvoorbeeld echte oost
westverbindingen. Van het 
dempen van grachten (waar 
ik bepaald niet voor voel) 
kan hier ook geen sprake 
zijn, want afgezien van hun 
historische betekenis funge
ren ze ook in het riolerings
systeem. 

De universiteit verlicht door 
het verspreid liggen van de 
gebouwen onze verkeerspro-



biemen niet, maar ze heeft 
voor onze stad ook veel voor
delen, laat daarover vooral 
geen misverstand ontstaan. 
We hebben gemiddeld zo'n 
12.000 studenten en dat 
geeft op een bevolking van 
98.000 tot 99.000 inwoners 
een prettige verjonging. Het 
geeft het culturele leven een 
positieve beïnvloeding. Alles 
bij elkaar kun je zeggen dat 
Leiden, vooral ook door zijn 
universiteit, een echt onder
wijscentrum is en meer dan 
landelijke bekendheid geniet". 

- Wat heeft de sleutelstad 
gedaan om de aandacht op 
zijn moeilijkheden te vesti
gen? 

Vis: .. Zeker het eerste jaar dat 
ik hier zat hebben we naar 
buiten toe sterk de aandacht 
op de noodsituatie gevestigd 
die hier bestond. Dat had een 
tactische achtergrond. We 
hoopten de rijksoverheid te 
bewegen meer voor Leiden te 
doen. 

Bekend zijn uit die tijd onze 
nota's .. Leiden in last" en 
.. Leiden voorgoed iri last?". 
Dat had een sneeuwbaleffect, 
dat het negatief aspect zelfs 
meer versterkte dan ons 
misschien voor ogen stond. 
Industrieën vestigden zich 
juist niet meer in Leiden 
omdat die stad zo in de 
problemen zat. 
We zijn daarom daarna de 
aandacht vooral ook aan de 
positieve kanten van Leiden 
gaan schenken. Dat is ook één 
van de redenen geweest om 
nog al wat karakter te geven 
aan de herdenkingen waar ik 
het al over had. Die hebben 
ons veel positieve publiciteit 
opgeleverd. Er is nu in het 
beeld dat over Leiden bestaat 
wat meer evenwicht ontstaan 
tussen het positieve en het 
negatieve. Met onze gewij
zigde tactiek hebben we 
bereikt dat Leiden niet slech
ter in het boekje staat dan we 
verdienen. 

De situatie in de stad is ook 
feitelijk beter geworden dan 
die was. We hebben nu een 
flink stuk van een cityring, veel 
oude woningen zijn in de reno
vatieplannen opgenomen, en 
met de Merenwijk wordt een 

burgemeesterdr.A.J. V1s 

woningbouwplan gerealiseerd 
dat uitblinkt door de geva
rieerde bouw. 

Waar we alleen nog steeds op 
zitten te wachten is dat de 
rijksoverheid Leiden niet be
ziet als gewoon een stad met 
98.000 inwoners, maar meer 
aandacht aan deze stad wil 
besteden omdat die met een 
verzameling bijzondere pro
blemen zit. 

Helaas wordt er in de bena
dering van de gemeenten te 
veel met objectieve normen 
gewerkt. Ik bedoel hiermee 
dat er veel meer ruimte in het 
beleid zou moeten zijn om de 
specifieke problemen van 
deze stad een gewichtige 
factor te laten wezen op rijks
niveau. Het is niet plezierig 
dat de grootste vier steden 
van ons land wel een afzon
derlijke behandeling mogen 

claimen en meer mogelijk
heden krijgen dan een stad 
als Leiden, waar de proble
men (op iets k!einer formaat) 
veelal dezelfde zijn. 

- Maakt het voor u als burge
meester van Leiden verschil 
of er een linkse regering is 
dan wel een kabinet met de 
WD? 

Vis: .. De burgemeester wordt 
I in dit land al lang niet meer 

als een rijkskruier gezien, als 
iemand met speciale con
tacten bij de rijksoverheid. 
Voor mij persoonlijk maakt 
het wel enig verschil of de 
WD in de regering zit of niet. 

I Mensen die je persoonlijk kent 
kun je altijd wat makkelijker 
benaderen dan mensen die 
je alleen in hun functie kent. 
Een kabinet met de WD zou 
om die reden voor mij per-

I soonlijk nogal wat praktische 

voordelen bieden. Het spreekt 
vanzelf dat ik om veel andere 
redenen graag een kabinet 
met de WD zou willen 
hebben, maar ik wil daar 
liever niet over uitwijden. 

Ik stel mij op het standpunt 
dat je je als burgemeester 
beter niet in partijpolitieke zin 
over de landspolitiek kan 
uitlaten. Er zijn collega's die 
daar anders over denken. Dat 
is hun goed recht maar het 
kan mijn opvatting over de 
uitoefening van het burge
meestersambt niet verande
ren" 

'ti 

- Een burgemeester moet 
boven de partijen staan 7 

Vis: .,Je mag je persoonlijke 
opvattingen geen geweld aan
doen, maar je moet sterk 
rekening houden met de ~ 
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situatie zoals die in je ge
meente ligt. We hebben in 
Leiden een links meerder
heidscollege, en dus niet een 
afspiegelingscollege waarin 
alle stromingen vertegen
woordigd zijn. Er zijn nog 
enige gemeenten die dat zo 
hebben, maar het verschil is 
dat de burgemeester daar ook 
tot die politieke groepering 
behoort. 

Voor mijn positie als burge
meester is het soms wel een 
ingewikkelde zaak. Maar als 
ik mijn politieke visie geregeld 
een doorslaggevende rol zou 
laten spelen bij de bepaling 
van mijn stem in het college 
van Ben W dan zou dat bete
kenen dat ik herhaaldelijk in 
de raad van een minderheids
mening blijk zou moeten 
geven. 
Ongewild word je als burge
meester dan de woordvoerder 

van de oppositie. Dat is in 
strijd met mijn opvattingen 
over de positie van de burge
meester in de gemeenteraad. 

Zo moet u dus mijn opvatting 
verstaan, dat ik als burge
meester boven de partijen wil 
staan. Mijn standpunt is: de 
meerderheid van de raad 
wilde dit linkse meerderheids
college, dan moet ik mij niet 
verzetten tegen de opvat
tingen die die meerderheid 
heeft, tenzij in zeer principiële 
zaken. Het is niet altijd de 
ideale situatie, dat wil ik best 
toegeven. Maar tot nu toe ben 
ik niet in gewetensconflicten 
gekomen. De verhoudingen 
met mijn wethouders zijn in 
de persoonlijke sfeer heel 
redelijk te noemen". 

- In de nieuwe plannen staat I 

Leiden te boek als een apart 
gewest, als één van de 26 
nieuwe provincies. 

Vis: .. We hebben hier een 
gewest gehad met de ge
meenten in deze regio. Dat is 
ter ziele gegaan omdat het 
teveel een praat- en te weinig 
een doegewest was. In de 
opzet zoals die nu op tafel is 
gekomen doet het ons genoe
gen dat we niet in een combi
natie met Den Haag zitten. 

We willen geen bijwagen van 
Den Haag worden. 

Voor zaken als woningbouw, 
verkeersvoorzieningen, politie, 
brandweer, kortom, voor een 
evenwichtiger structuur van 
de regio zou het een goede 
zaak zijn als het gewest
Leiden er zou komen. Er zijn 
overigens tal v.an zaken waar
op we met andere gemeenten 

uitstekend samenwerken, on
danks het feit dat het vrijwil
lige gewest niet meer functio
neert" . 

Dr. Vis is kortgeleden ge
noemd als één van de kandi
daten voor het burgemees
terschap van Utrecht en zijn 
naam verscheen ook in de 
kranten toen Zeeland op een 
nieuwe commissaris zat te 
wachten. Zelf zegt hij hierover 
dat hij geen pogingen heeft 
gedaan om voor die functies 
in de markt te komen. 

- Wilt u in Leiden worden 
herbenoemd? (Over twee 
jaar). 

Vis: .. Ja, van mij mag het. Al 
is het wel een baan die je niet 
in de koude kleren gaat 
zitten". 

• 



Weesblljdat 
ze'tdoen ~ 

Want we willen 
verder komen 

De bewijzen liggen er. 
Er is vooruitgang in de strijd 
tegen kanker. En zeker als 
men er vroeg bij is. Dat 
onderstreept nog eens het 
belang van voorlichting en 
voorzorg. 

Het grote fonds dat bijeen 
werd gebracht door de aktie 
"Geven voor Leven" is één 
van die stappen in de goede 
richting. 

Samen maakten wij het 
mogelijk om echt iets te 

doen aan kanker bij 
kinderen. U wordt 
daar overigens in de 1 zijn die u in de 
loop van dit jaar nog komende weken 
voerig over op de hoogte ~~~~=::: / weer om een bij-
gehouden. drage komen vragen. 

Maar, om alle lopende uit- Zij willen iets dóen om 
gaven, grote onderzoekprojek- iedereen die de kankerbestrij-
ten, voorlichting en begelei- ding nodig heeft nieuwe 
ding te kunnen voortzetten - moed te geven. Kans op hoop 
in een tijd van schrikbarende en genezing. 
kostenstijgingen- blijft er Dat wilt u toch ook? 

veel geld nodig. -~ kKonaingninkWilheelrminbaeFonSdstvoorrlidiedl"ng Wees blij dat er mensen T ~ 
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Kankerbestrijding 
Hoop op leven 

KoUekteKankerbesbijding 
Steun de kollekte die binnenkort wordt gehouden, of wordt lid Inlichtingen 

dooreen ja~rlijkse bijdrage van f 5,- te storten op giro 26000 Centraal Bureau KWF voor de Kankerbestrijding, 
ten name van KWF Amsterdam, onder vermelding "Lidmaatschap". Koninginneweg 28, Amsterdam.'J;'el. 020-72 60 00. 

De publicatie van deze advertentie werd mogeliJk gemaakt door de medewerking van onderstaande sponsors 

BELLFIRES 
openhaarden 

wenst u meer te weten 
over openhaarden? 

INTECH HOLLAND B.V. 
Oranje Singel 28 

NIJMEGEN 
Tel. 080-224450 

HD- DLW Bouwelementen 

bel dan 049n -1851 randstad u~zendbureau 

Wie aan parket denkt, denkt aan GIZIA; Bel 013-320028* 
Alle houtsoorten en model

len tientjes per vierkante 

meter voordeliger 

Gizia Parket levert en legt in de 
gehele Benelux. 
Vraag een folder of nog beter .... 
kom naar Gizia in Tilburg. De 

·grootste parkethal van Nederland. 
Kottie en limonade staan klaar -
zelfleg-instruktiefilm. 

Glzla Parket, Lovense Kanaaldijk 98, 
Tilburg - Telefoon 013 - 320028. 

Dagelijks, dus ook op zaterdag. ge
opend van 9-6 uur; vrijdagsavonds 
tot 9 uur; buiten deze tijden ook 
na telefonisçhe afspraak. 

GIZIA 
PAR· 

~--------------------------------------~KET 



De s<unenvatting van het rapport 
van de Commissie-Spieref)burg aan 
minister Van der Stoel over de te 

vormen Europese Unie wordt 
in dit blad voortgezet met het deel 

dat gewijd is aan de Muntunie. 
die er volgens de Commissie 

moet komen als de Europese Unie 
levensvatbaar wil zijn. De 

Commissie Buitenland van de VVD 
heeft aan de Europese eenwording 

een rapport gewijd, waarin 
aandacht geschonken wordt aan 

hl!t rapport van de Commissii!
Spierenburg en andere rapporten 
die over dit onderwerp handelen. 
Een uittreksel van dit rapport van 

de VVD-com-missie drukken we 
hierbij eveneens af. Tenslotte gaat 
de heer F. Wijsenbeek, secretaris 

van de liberale groep in het 
Europese Parlement. in op de 

houding van de socialisten ten 
aljnzien de Europese integratie. 

Adviescommissie Europese Unie (111) 

Kern.stuk: 
de Inun.tun.ie 

De commissie-Spierenburg 
die minister Van der Stoel 
advies heeft uitgebracht over 
de vorming van een Europese 
Unie stelt in haar rapport dat 
een dergelijke unie be
schouwd moet worden als 
een verdergaande stap in het 
proces van Europese eenwor
ding. ,,Het lijkt echter wel een 
vereiste dat de Unie, ook 
indien gezien als tussensta
dium, een grotere mate van 
inwendige stabiliteit en duur
zaamheid zal bezitten dan de 
huidige konstruktie. Alleen 
dan zal het gevaar van erosie 
en afbrokkeling bij een even
tueel niet verder gaan van het 
integratieproces zijn uitge
sloten". Hiertoe zijn een 
aantal . wezenlijke verbete
ringen en vernieuwingen in de 
besluitvormingsmethode en 
in de werking van de instel
lingen noodzakelijk. 

.,De commissie is van mening 
dat de Europese Unie, om een 
levenskrachtig en duurzaam 
verband te kunnen vormen, de 
volgende globale onderdelen 
zal moeten omvatten: 

-. de ekonomische en mone
taire unie, welke bestaat uit: 
a. de gemeenschappelijke 

markt; 
b. de muntunie; en 
c. de complementaire be

leidsterreinen,'zoals milieu 
en natuurlijke hulpbron
nen, energie, sociale aan
geledenheden en ontwik
kelingssamenwerking; 

- een beleid t.a.v. de buiten
landse politiek, waarin tevens 
opgenomen zal worden wat 
tot stand gekomen is uit 
hoofde van de Europese Poli
tieke Samenwerking; en 

- een beleid t.a.v. bepaalde 
taken op het terrein van de 
defensie". 

Eénmunt 

De commrssie kent bijzondere 

betekenis toe aan de vorming 
van de muntunie. ,.Indien de 
muntunie niet tot stand zou 
komen, zullen de pogingen 
om de bestaande communau
taireverworvenheden in stand 
te houden slechts een geringe 
kans .van slagen hebben, ter
wijl het dan ook uitgesloten 
lijkt op zinvolle wij;ze een 
Europese Unie in het leven 
te roepen of te houden". 
Daarbij gaat de commissie 
uit van de creatie van één 
Europese munt, ,.die in plaats 
treedt van de .bestaande 
nationale valuta's". Alleen 
hierdoor kan voorkomen 
worden dat de Lid-Staten te 
allen tijde kunnen terugvallen 
op een eigen ekonomisch en 
monetair beleid. ,.De zwe
vende wisselkoersen, die 
symptomatisch zijn voor een 
op nationale doelstellingen 
gericht financieel en ekono
misch beleid, maken niet 
alleen verdere vooruitgang op 
het gebied van de ekono
mische integratie onmogelijk, 
maar brengen zelfs het goed 
funktioneren Vé!n de gemeen
schappelijke markt in gevaar". 

.. De invoering van één 
Europese valuta betekent dat 
één monetaire zone wordt 
geschapen met een vrij 
onderling geld- en kapitaal
verkeer . . . . De nationale 
banken blijven ook de mone
taire reserves beheren, maar 
deze worden in materieel 
opzicht .. Europees"; een land 
kan .. zijn" reserves niet voor 
nationale doeleinden reser
veren. De strategische beslis
singen ten aanzien van de 
bankbiljettencirculatie, de 
rentepolitiek, de wisselkoers 
en het deviezenbeleid" zullen 
worden toevertrouwd aan de 
Europese Monetaire Be
stuursraad, waarin de acht 
presidenten van de nationale 
banken zitting hebben. 
.,De Europese Monetaire Be
stuursraad zou de bevoegd
heid moeten hebben richt-

lijnen tte geven aan de natio
nale centrale banken ten 
aanzien van het door deze te 
voeren monetaire beleid .... 
Ten aanzien van het wissel
koersbeleid dient de besluit
vorming echter volledig op 
Europees niveau plaats te 
vinden .... 
Ook het deviezenbeleid zal op 
Europees niveau worden 
gebracht". 

Inflatie 

Het gevaar oestaat dat de 
tendentie tot een nationale 
bestedingsinflatie in een 
munturie wordt versterkt, 
.,aangezien de gevolgen van 
een expansief begratingsbe
leid worden verdoezeld door
dat de onderlinge betalingsba
lansen niet meer zichtbaar 
zijn". Wil men dit gevaar 
tegengaan, ,.dan is het essen
tieel dat op Unie-niveau regu
lerende bevoegdheden ter 
beschikking staan. ten aan
zien van de nationale begro
tingen, althans t.a.v. (de vol
gende kerngrootheden) 
.... a. de jaarlijkse toelaat

bare variaties in het niveau 
van de overheidsuitgaven; 
b. de toelaatbare omvang 
van het begrotingstekort; en 
c. de wijze van financiering 
van het tekort . . . . Zonder 
deze overdracht van bevoegd
heden is de idee van een 
muntunie zinledig". 

.,De nationale begrotingswet
gever blijft . . . . vrij in de 
keuze van de begrotings
posten binnen het raam der 
toegestane totale ruimte. 
Hetzelfde geldt in grote trek
ken voor de struktuur der 
belastingen, behoudens de ter 
vermijding van konkurrentie
vervalsing gewenste fiskale 
h,armonisatie (in de eerste 
plaats op het gebied van de 
indirekte belasting). Mocht de 
regering van een Lid-Staat het 
voornemen hebben op korte 
termijn aanzienlijke struktu
rele wijzigingen in de natio-



De heer Spierenburg. voorzittervan 
de naar hem genoemde advies
commissie 

nale ekonomie aan te bren
gen, waardoor een belangrijke 
verschuiving tussen de private 
en de kollektleve sektor zou 
optreden dan zal dit mogelijk 
moeten blijven .... Een des
betreffend voornemen zal .... 
eerst op communautair nive
au moeten worden goedge
keurd .... " 
.,In de nationale wetgeving 
zou moeten worden vastge
legd, dat geen ontwerpbegro
ting door de regering bij het 
parlement kan worden inge
diend zonder een verklaring 
van de (Europese) Commissie 
dat zo'n ontwerpbegroting in 
overeenstemming is met haar 
voorschriften met betrekking 
tot de kerngrootheden". 

De Unie zou invloed op de 
begrotingen kunnen uitoefe
nen als een deel van de belas
tinggelden via haar organen 
over de nationale overheden 
zouden worden verdeeld. Het 
een en ander zal alleen accep
tabel zijn, meent de com
missie, als de medezeggen
schap van een inmiddels 
demokratisch gekozen Euro
pees parlement gewaarborgd 
is. 

Bezwaren 

Tegen de vorming van de door 
de commissie voorgestane 
muntunie kunnen de volgende 
tegenwerpingen worden inge
bracht: 

.. a. de overweging dat de 
vereiste souvereiniteitsover
dracht te groot is; b. de 
bezwaren die inherent zijn aan 
het gemeenschappelijk maken 
van de nationale monetaire 
reserves en aan het beheer 
van de gemeenschappelijke 
reserve; en c. het vermoeden 
dat de muntunie per saldo 
een geringere ekonomische 
discipline zal kunnen opleggen 
en dat daardoor de gevaren 
van overbesteding zullen 
toenemen". De commissie 
gaat uitvoerig op deze bezwa
ren in maar meent toch dat de 
slotsom is .. dat · de totale 
financiële en ekonomische 
kracht van de in de muntunie 
verenigde landen zoveel gro
ter zal zijn dan hun thans 
door verdeeldheid beperkte 
vermogens, dat de altijd aan
wezige risiko's beter kunnen 
worden bestreden". 

Wel zijn de vooruitzichten 
voor het spoedig tot stand
komen van een muntunie er 
niet gunstiger op geworden 
gezien de stijgende inflatie, de 
omvangrijke tekorten op de 
betalingsbalansen, het zwe
ven van de wisselkoersen etc. 
"Als minimum is het nodig 
allereerst de reeds bestaande 
afspraken op het gebied van 
de koördinatie van het ekono
misch beleid na te komen". 
Men zou om te beginnen een 
,,valutablok" kunnen vormen 
d.w.z. een herstel van vaste 
onderlinge wisselkoersen bin
nen de Gemeenschap. Ver
wezenlijking van deze samen
werkingsvorm acht de com
missie niet alleen van belang 
voor de toekomst maar 
"tevens voor de instandhou
ding van de gemeenschappe
lijke markt". e 

Standpunt 
vandeVVD 
In juni ts gereed gekomen de 
discussienota van de Com
missie voor Buitenlandse Po
litiek van · de VVD over de 
Eurpese eenwording *). Deze 
nota is niet alleen bestemd 
voor het hoofdbestuur maar 
beoogt ook stimulering van de 
discussie over dit onderwerp 
binnen de partij. 
Deze nota moetwatden gezien 
tegen de achtergrond van het 
eind vorig jaar gereed geko
men rapport, aangeboden aan 
de Liberale Internationale ge
titeld .. The Attainment of Eu
ropean Uni on as a Contri bution 
to World Stability and Peace", 
opgesteld door de heer Mala
godi; (hierna te noemen rap
port Malagodi). 
De bedoeling van dit artikel 
is nog eens een aantal funda
mentele vraagpunten op te 
werpen naar aanleiding van 
deze nota's met het oog op de . 
discussie binnen de WD. Hier
bij wordt tevens het recente
lijk verschenen rapport van de 
Commissie Spierenburg in de 
beschouwing betrokken, dat 
deze aan de regering heeft 
voorgelegd aan minister Van 
der Stoel over de mogelijke 
inhoud van de Europese Unie; 
alsmede het rapport van een 
groep deskundigen onder lei
ding van de heer Marjolin, dat 
is aangeboden aan de Euro
pese Commissie over de 
toe.komst van Europa. 

Alle vier genoemde rapporten 
beginnen met een analyse van 
de oorspronkelijke uitgangs
punten en doelstellingen van 
de Europese Gemeenschap
pen, bespreken vervolgens de 
huidige situatie waarbij wel 
veel vergaderd wordt maar fn 
feite álleen druk passen op de 
plaats worden gemaakt; beto
gen vervolgens dat ook, ja 
juist in de huidige internatio
naal politieke en sociaal eco
nomische situatie, Europese 
integratie nodiger is dan ooit. 
Tenslotte doet men dan ter
zake een aantal aanbevelingen 

van hetgeen de regeringen 
iouden moeten doen. 

Malagodi 

De benadering van het rapport 
Malagodi is het breedst van 
opzet, het minst ondubbel
zinnig en het meest radicaaL 
zij het tevens het verst ver
wijderd van de werkelijkheid. 

De intergouvernementele sa
menwerking van de EG l is, 
aldus het n!pport, duidelijk 
niet adequaat. Noch met be
trekking tot de belangrijke 
internationale politieke strijd
vragen (Midden Oosten, olie
crisis, monetaire bestel). noch 
ten aanzien van inflatie en 
werkloosheid heeft Europa iets 
kunnen bereiken. De fut, de 
.,creatie~e geestdrift" voor het 
Verenigd Europa en zelfs voor 
de democratie is eruit. Dus 
moeten, teneinde tot een Eu
ropese Unie te komen in 1980, 
zoals de ministers in oktober 
1972 hebben besloten, onmid
dellijk stappen tot de politieke 
integratie van Europa worden 
genomen. Daartoe moeten de 
regeringen omstreeks 1980 
een nieuw verdrag sluiten 
waarbij de bestaande Ge
meenschappen worden sa
mengevoegd. Dit verdrag 
moet voorzien in een aantal 
instituten, t.w. een parlement 
bestaande uit een volkskamer 
en een statenkamer, een 
Europese ministerraad voor
gedragen door de regeringen 
en benoemd door de volks
kamer, een ambtelijk apparaat 
(de bestaande Europese Com
missie zou daarbij tot een 
soort planbureau worden om
gebouwd). een Hof en een 
Sociaal Economische Raad en 
een Rekenkamer. De Europese 
ministerraad zou als regel met 
meerderheid van stemmen 
moeten beslissen. 
Aan deze aldus opgetuigde 
Gemeenschap zouden de vol
gende werkterreinen (functies) 
moeten worden opgedragen: 
de buitenlandse politiek, de~ 



defensie, de economische en 
monetaire unie, de handels
politiek alsmede het beleid ten 
aanzien van de ontwikkelings
landen en tenslotte een indu
strie-, landbouw-, sociale-, re
gionale-, energie- en trans
portpolitiek. Zelfs op onder
wijsgebied wil men de Ge
meenschap taken geven. 
Excusez du peu! 
Ziedaar de blauwdruk van het 
toekomstige Europa voor de 
federatie van liberale partijen 
in Europa. Hoe dit nu precies 
moet, en welke nog de verant
woordelijkheid van de natio
nale regeringen blijven -daar
over kunnen de lidstaten nog 
enkele jaren onderhandelen. 

Bescheidener 

De discussienota van de Com
missie Buitenland gaat uit van 
een bescheidener en ad hoc 
aanpak. Zij prefereert een 
"issue orientated" aanpak 
boven een ,.goal orientated" 
aanpak. Aan de hand van korte 
beschouwingen over de ver
houding van Europa tot de 
super-mogendheden, over de 
defensie, het conflict in het 
Midden Oosten en de inter
nationale economische situatie 
concludeert de nota dat "de 
communautaire weg hoe 
moeizaam ook, de enige weg 
is die deze problemen kan 
oplossen. Het zich nu neerleg
gen bij het onhaalbaar zijn 
van deze weg, dus bij het 
terugvallen op nationale, c.q. 
intergouvernementele betrek
kingen, zou in een periode van 
stagflatie en toenemende 
werkloosheid zeker tot af
braak leiden van de bestaande 
gemeenschappelijke markt en 
dus tot een catastrofe". 
De uitwerking van de conclu
sie dat "dus" de communau
taire besluitvoeringsprocedu
res moeten worden versterkt, 
is een versterking van de 
onafhankelijkheid van de Eu
ropese Commissie en een 
betere parlementaire controle 
op haar beleid. Voorts wordt 

gesteld dat de ministerraad 
een gemeenschaps instelling 
moet worden en "geen vrij
blijvende diplomatieke confe
rentie mag zijn". Met betrek
king tot de terreinen die de 
nota communautairwil maken, 
denkt de Commissie allereerst 
aan de buitenlandse politiek 
en de defensie, maar voorts 
vooral aan de monetaire unie, 
de landbouw en de regionale 
politiek. 
Het toelichtende betoog is ook 
hier voorzichtig; een pleidooi 
voor meerderheidsbeslissin
gen in de ministerraad of 
overdracht van bevoegdheden 
aan de Commissie ontbreken. 
Geconcludeerd wordt dat "de 
huidige grondstructuur, welke 
in de verdragen is verankerd, 
de juiste is gebleken omdat 
zij overeenstemt met de Euro
pese werkelijkheid en tevens 
gezonde kiemen voor verdere 
groei in zich draagt; dat niette
min de communautaire be
sluitvorming reeds jaren on
bevredigend verloopt (of juist 
uitblijft), ligt niet zozeer aan 
een verkeerde structuur maar 
aan het feit dat de verdragen 
niet zuiver zijn toegepast en 
een te zwakke accentuering 
van de parlementaire demo
cratische inspraak". Aldus de 
nota. 
"De discussienota ademt dui
delijk een geest van voorzich
tige scepsis en benadert de 
problemen behoedzaam. In 
dit opzicht is het dus een 
echte "discussie" -nota. De 
Commissie Buitenlandse Po
litiek realiseert zich kennelijk 
duidelijk dat stilstand achter
uitgang betekent doch zij heeft 
(begrijpelijke) twijfel over de 
haalbaarheid van voorstellen 
die een aardverschuiving van 
nationale staatstaken naar 
Europese ir.stellingen be
ogen. 

Spierenburg 
De algemene gedachtengang 
en opzet van het rapport van 
de Commissie Spierenbun:J 

H.A. M. Hoefnagels, vool'littervan de VVD-commissie buitenland 

vertoont veel overeenkomst 
met die van de discussienota. 
Ook deze Commissie ziet niets 
in ,.het construeren van aan
trekkelijke, maar voorlopig 
onbereikbare modellen van 
toekomstige samenwerkings
structuren". Ook de toekom
stige, c.q. optimale institutio
nele opzet bespreekt deze 
Commissie niet - zij wil dit 
(uit realiteitszin) aan de loop 
der gebeurtenissen overla
ten(!) Wel spreekt zij verwach
tingen uit met betrekking tot 
de inhoud van het te voeren 
beleid der instellingen. Wat 
dit betreft ligt het zwaartepunt 
van haar aanbevelingen ge
heel op de Munt Unie. Hier
over is zij stellig en uitvoerig. 
Deze moet de EG beschermen 
tegen terugvallen op bilatera
lisme en handelsprotectie; de 
Commissie beschouwt deze 
unie als een onmisbare hef
boom om de economische en 
sociale politiek in zijn alge
meenheid binnen de EG te 
integreren. Met betrekking tot 
het communautair maken van 
de buitenlandse politiek en 
bepaalde taken op het terrein 
van de defensie, is deze Com
missie ook zeer voorzichtig, 
evenals ten aanzien van het 
milieu en het energiebeleid. 

Vraagpunten 

De belangrijkste vraagpunten 
welke deze rapporten en de 
daarin vervatte conclusies en 
aanbevelingen oproepen voor 
nieuwe initiatieven met be
trekking tot de economische 
integratie, lijken de volgende: 
a. Is een brede aanpak à la 
Malagodi beter, waarbij een 
nieuw verdrag van een poli
tieke unie met uitvoerige in
stitutionele en procedurele 
voorzieningen wordt bepleit -
een aanpak welke in 1958 
ook is gevolgd door de Com
missie van het Europese Par
lement voor de Politieke Unie 
- of biedt een m~er beperkte 
aanpak zoals die waarbij de 
Munt Unie centraal wordt ge
steld, betere perspectieven. 

b. Een ander vraagpunt is of 
wij ons streven ter verster
king van de Gemeenschap 
primair moeten richten op de 
verhouding met het buiten
land, zoals de Fransen steeds 
bepleiten met hun ,.onafhan
kelijk Europa"; of moet men 
veeleer streven naar het tot 
stand brengen van een ge
meenschappelijke politiekbin
nen de Gemeenschap voor de 
industrie, de handel, de land
bouw, de energie, etc.? 



c. Wanneer wij praten over 
een gemeenschappelijk beleid 
en de daarvoor noodzakelijke 
versterking van de Europese 
instellingen, rijst de vraag of 
dit zou moeten worden be
rekt via meerderheidsbeslis
singen in de ministerraad dan 
wel door het overhevelen van 
bevoegdheden - en dus ook 
verantwoordelijkheden - aan 
de Europese Commissie, beide 
onder toezicht van het Parle
ment. 

d. Het meest relevante purJt 
is natuurlijk hoe de regeringen 
te brengen tot grotere bereid
heid op bepaalde beleidster
reinen hun verantwoordelijk
heden over te dragen aan de 
Europese instellingen. Dat aan 
deze bereidheid veel, ja soms 
alles ontbreekt, zowel ten aan
zien van het buitenlandse be
leid, als t.a.v. de intra commu
nautaire politiek, is bekend. In 
de hier besproken rapporten 
wordt dit punt behandeld op 
de wijze van de Schotse do
minee die tegen zijn gehoor 
zei: .. Brethren, here we have a 
big problem; let's face it and 
pass on." 

Marjolin 
Eigenlijk gaat alleen het rap
port Marjolin uitvoeriger op dit 
aspect in. Dit rapport be
schouwt de Munt Unie in feite 
als reeds mislukt door het ont
breken van de werkelijke poli
tieke wil bij de regeringen dit 
plan te verwezenlijken. Deze 
regeringen weten zeer wel dat 
het nodig is bevoegdheden en 
verantwoordelijkheden over te 
dragen aan Europese instellin
gen. Deze regeringen willen 
echter zelf bepalen hoe hoog 
de overheidsuitgaven moeten 
zijn, en of zij het aandeel van 
de overheid dan wel van de 
burgers of het bedrijfsleven in 
de nationale bestedingen wil
len vergroten; alsook in hoe
verre zij tekorten op de begro
ting willen financieren uit 
extra belastingen of uit lenin-

gen. Zij willen zelf bepalen of 
zij een betalingsbalans tekort 
willen financieren met buiten
landse leningen dan wel willen 
elimineren door bestedings
restricties. Zo kan men door
gaan. 
De houding van socialistische 
regeringen is in dit opzicht bij 
uitstek radicaal en nationalis
tisch. Socialisten streven er 
naar de rol en bemoeiingen 
van de nationale overheid uit 
te breiden - n'en déplaise de 
politieke rethoriek over de 
spreiding van macht. In dit 
socialistische denken past niet 
het afstoten van bevoegd
heden aan wie dan ook, zelfs 
als het gaat om Europese in
stellirfgen omdat deze daar
mede wellicht een ander be
leid zouden willen voeren dan 
zij. de socialisten, in het eigen 
land wensen. In Nederland 
waar de socialisten zich in het 
verleden steeds duidelijk pro 
Europees opstelden, trachten 
zij nu deze gespletenheid in 
hun denken te camoufleren 
met de stelling (uit Keerpunt 
1972) dat zij alleen willen 
meewerken aan de Europese 
integratie indien dit bijdraagt 
tot een socialistisch Europa. 
Aangezien zij, tot hun spijt 
wel moeten erkennen dat zij 
het niet en ook nimmer in de 
hand zullen hebben dat in alle 
EG-landen socialistische rege
ringen optreden- tenzij ook de 
democratie verdwijnt - kan 
men uit deze passage gerust 
concluderen dat zij niet of 
slechts in beperkte mate tot 
de Europese integratie zullen 
bijdragen. Van uit deze ge
zichtshoek gezien is het goed 
dat de WD in Nederland en 
alle liberale partijen in Europa 
zich nog eens bezinnen op de 
betekenis van een verdere 
voo'rtgang van de Europese 
integratie. 

• 
•) Deze nota kan worden besteld bij 
het Secretariaat van de WD. Ko
ninginnegracht 57 te Den Haag. 

PvdAurn 
integratie 
vertragen 
In de van 16 tot en met 18 
juli jl. gehouden Europese 
Raad te Brussel heeft premier 
Joop den Uyl een staaltje van 
internationale socialistische 
solidariteit te verwerken 
gekregen. 

Ondanks het feit dat de van 
.. gidslanderigheid" overlo
pende leider van de rooms
rode coalitie telkens probeert 
zijn vrienden mee te krijgen, 
tonen met name de grote 
broers Schmidt en Wilson 
zich weinig enthousiast. Be
denkend dat juist Wilson 
misschien wel eens iets terug 
zou mogen doen voor de meer 
dan pro-Britse houding van de 
Nederlandse regering in de 
afgelopen maanden, klinkt het 
ijzige .. nee" van de Britten, 
op de door Nederland zo vurig 
gewenste directe verkiezingen 
voor het Europese Parlement, 
heel schril. Heirnut Schmidt 
deed Dèn Uyl snel inbinden in 
zijn het koste wat het kost 
steun aan Portugal toen hij 
letterlijk zei: .. Europa is er niet 
om militaire dictaturen te 
steunen". 

Zou de heer Den Uyl zich wat 
meer gelegen laten liggen aan 
zijn christen-democratische 
coalitie-partners en aan de 
Nederlandse publieke opinie 
in het algemeen (althans uit 
de resultaten van het laatste 

Bang voor inbraak ? 

Premier Den Uyl ... solidariteit ... 

Euro-barometer onderzoek 
blijkt dat er nog steeds een 
zeer ruime meerderheid is 
voor verdere integratie) dan 
zou hij zich misschien ook wat 
minder moeten richten naar 
zijn extreem anti-integrerende 
Deense collega Jorgensen. 

Ook in Benelux-verband valt 
de houding van de Neder
landse regering wel zeer uit 
de toon. Luxemburg, waareen 
liberaal-socialistische coalitie 
aan het bewind is, speelt een 
duidelijk bemiddelende rol, 
mede door het persoonlijk 
gezag van premier Thorn, 
tussen Frankrijk en Duitsland. ~ 
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De Belgische eerste minister 
Tindemans heeft persoonlijk 
de uiterst belangrijke taak van 
wijze man/coördinator voor de 
.,Europese Unie" de vorm van 
de Europese samenwerking 
in de komende decennia •. op 
voorstel van Harold Wilson 
toebedeeld gekregen. 
Bovendien zijn zowel België 
als Luxemburg gastland van 
Europese instellingen. Men 
kan dit natuurlijk niet als 
verdienste van de huidige 
regeringen aldaar kwalifice
ren, maar het betekent wel, 
dat zij meer bij de Europese 
informatie betrokken zijn. De 
huidige Nederlandse regering 
zou hier tegenover kunnen 
stellen het rapport van de 
commissie-Spierenburg, een 
vergaand, diep en realistisch 
analyserend beleidsplan, ware 
het niet dat de regering alles 
in het werk stelt om dit rap
port te vergeten. Naar de oor
zaak van deze uiterst be
vreemdende zelfverlooche
ning kan men alleen maar 
gissen. Het feit echter, dat de 
linkervleugel van de PvdA die 
ook in Europese zaken steeds 
meer de overhand krijgt. 
afwijzend tegen een verdere 
integratie aankijkt, zal er niet 
vreemd aan zijn. De heer 
Den Uyl, evenals trouwens 
verstandige Europeanen zoals 
Van der Stoel en Patijn, willen 
te graag in het zadel blijven, 
om niet bereid te zijn hun 
principes te verloochenen. Als 
illustratie hiervan moge 
dienen, dat bij de stemming in 
het Europese Parlement over 
de Europese Unie (het rapport 
Bertrand) de Nederlandse 
socialisten met de Denen 
tegenstemden, terwijl Patijn 
tactischerwijze uit Straatsburg . 
weggebleven was. 

Wanneer men zonder daar 
direct een controverse binnen 
onze partij in te zien, de lijn 
Vonhoff/Geertsema zou willen 
volgen, zou de WO in de 
Kamer moeten kQfTlen met 
onverbloemde steun aan het 
door de huidige regering 
gevraagde rapport-Spieren
burg en daardoor een ver
binding kunnen aa(lgaa'l met 
redelijker socialisten zoals 
Van der Stoel, Vredeling, 
Brinkhorst, Patijn en met 
socialisten uit de adviescom
missie als Van der Beugel. De 
Boon en Pen. 

Florus Wijsenbeek e 

Vrou"'enconferen 
Tijdens een van de voorver
gaderingen van de delegatie 
naar de conferentie in Mexico 
heb ik voorspeld dat we in de 
Mexicaanse hoofdstad nog 
moeite genoeg zouden krijgen 
om ons te houden aan de 
kwestie van de positie van de 
vrouw in de wereld en het 
emancipatie-vraagstuk. Dat 
werd weliswaar beaamd, 
maar de mannelijke delegatie
leden moeten hebben gedacht: 
.. Ach kom, die vrouwen onder 
elkaar, pratend over hun eigen 
problemen. Daar komt geen . 
grote politiek aan te pas". 
Er ging dan ook geen ervaren 
UNO-diplomaat mee. De 
ambtelijke steun van binnen
landse zaken op de conferen
tie was navenant. Nou, dat 
hebben we geweten. 

De grote politieke punten zijn 
natuurlijk wèl op tafel ge
komen. Al die .,vrouwen
delegaties" waren immers af
gevaardigd door Regeringen. 
Werkten op instructie!! van 
dezèlfde mannen in dezèlfde 
regeringen die de andere VN
vergaderingen vorm en inhoud 
geven. Of die vrouwen dat nu 
leuk vonden of niet. 

In de statements, vooral van 
de zijde van de derde wereld, 
in resoluties en de slotdecla
ratie (ik kom daar nog op 
terug) kwam het allemaal 
los: de midden-oosten proble
matiek, een (of .,de") nieuwe 
economische orde, detente, 
dekolonisatie, handvest van 
economische rechten en 
plichten voor staten, vreed
zaam naast elkaar bestaan, 
grondstoffen, martelingen in 
Chili (resolutie op initiatief 
van Nederland) enzovoort. 
Meestal toegespitst op de 
vrouw. Dàt nog wel. 

Gecombineerd met een te 
bekrompen accommodatie, 
slechte (mannelijke) leiding, 
een UNO-secretariaat dat 
ter conferentie het werk niet 

aankon en vele eindeloze, po
litiek geïnspireerde orde
debatten resulteerde dit con
gres in: 

, • het accepteren van een 
wereldactieplan dat slechts 
gedeeltelijk geamendeerd kon 
worden 
• het aannemen van enkele 
uitstekende rapporten, waar
van de inhoud echter nauwe
lijks aan de orde is geweest. 

Een geweldige teleurstelling 
voor de vele a-politieke vrou
wen, die zich terdege hadden 
voorbereid op hun zaak. 

Zijn de resultaten van deze 
uitzonderlijke conferentie dan 
alleen maar negatief? 
Zeker niet: 

• het wereldactieplan is, ook 
al heeft Nederland enkele fun
damentele bezwaren, een 
goed document, 
• vele resoluties doen aanbe
velingen over speciale maat
regelen voor bepaalde groe
pen vrouwen, 
• men wenst, in het belang 
van de vrouw, versterking van 
't UNO-apparaat; èn vrouwen 
op hogere posten, 
• geadviseerd wordt in elk 
land een nationaal apparaat 
te bouwen voor de integratie 
van de vrouw, 
• initiatieven voor het be
schikbaar stellen van gelden 
voor wetenschappelijk onder
zoek werden ontwikkeld, 
• er is behoefte aan een wes
telijke ;;onferentie als vervolg 
op die van Mexico. 

Kortom, regeringen en UNO
apparaat kunnen niet meer 
heen om het feit dat de dis
criminitatie van de vrouw 
fundamenteel is, in elke cul
tuur, in iedere economische 
orde, in elk politiek systeem. 
En aparte maatregelen vraagt 
om de achterstand in te lopen. 

Tenslotte dan de slotverkla
ring van Mexico, waarover 
veel stof - ook in Nederland -
is opgewaaid. 
Er lagen twee verklaringen op 
tafel: één, ingediend door 
Engeland, Ierland, Amerika en 
West-Duitsland; meer be
doeld als wisselgeld dan om 
aangenomen te worden. 

En één opgesteld door de 
.. 77" (niet-gebonden landen). 
Deze verklaring omvatte, 
naast politieke en econo
mische kwesties een groot 
aantal goede paragrafen over 
het feitelijke onderwerp van 
de conferentie: mede geïn
spireerd door desbetreffende 
punten uit de westelijke ver
klaring. Verdervier paragrafen, 
waarin het novum van deze 
conferentie voorkwam: het 
woord zionisme. 

Vooral in de volgende context 
wekte dit irritatie: .. taking 
into account the role played 
by wamen in the history of 
humanity, especially in the 
struggle for nationalliberation, 
the strengthening of inter
national peace, and the eli
mination of imperialism, colo
nislism, neo-colonialisme, 
foreign occupation, zionism, 
alien domination, racism, and 
apartheid". 

Dit rijtje, met uitzondering 
van zionisme, is een in UNO
kringen geaccepteerde formu
lering. 

Enkele westerse landen deden 
nog een dringend beroep om 
.,in de uren die ons nog 
resten" over .,strijdpunten" te 
onderhandelen. Hieraan werd 
echter geen gevolg gegeven: 
het was inmiddels: dinsdag, 
1 juni, 6 uur nm. 

Ook bij de .,77" waren ver
scheidene landen wat min-



. M . e1n ex1co 

Samenstelling van delegatie 

De Nederlandse delegatie naar Mexico bestond uit: 

• Ambtenaren van CAM. Sociale Zaken, ontwikkelings
samenwerking en Buitenlandse Zaken. 
• Vertegenwoordigsters van de Antillen en Suriname. 
• Zes vrouwelijke parlementariërs, met name: de dames 
Groensmit (KVP), Smit (WD), Epema (PvdA); ten Kate 
(CHU). Kraayeveld (ARP). van der Heem (PPR). 
• Namens de Nederlandse Vrouwenraad: mevrouw 
Rempt-Halmmans de Jongh; Comité Jaar van de vrouw: 
mevrouw de Ruiter; emancipatie commissie: mevrouw 
Wassen; vrouwenbelangen: mevrouw Evenhuis. 

Als voorzitter fungeerde minister Pronk (twee dagen). 
Als vice voorzitters: dr. G. Hendriks, directeur-generaal 
van CAM en mevrouw Rempt. 

De stemming in de delegatie was van begin tot einde 
plezierig. 

der gelukkig met de invoe
ging van .. zionisme". Daar
over werd van die zijde om 
een aparte stemming ge
vraagd. 

Een roll-call, d.w.z. ieder land 
brengt op afroep mondeling 
zijn stem uit. (Yes, no, ab
stention). 
Nederland stemde hier luid 
en krachtig .. NO". 

Op de betrokken paragrafen 
onthield Nederland zich van 
stem. Toen de gehele ver
klaring aan de orde kwam, 
bracht Nederland met nog 
enkele westerse landen. een 
vóórsfem uit. Dit stemgedrag 
was vooral gebaseerd op het 
feit, dat Nederland inzake de 
punten over het eigenlijke 
onderwerp van de conferentie 
geen bezwaren had, terwijl 
op de belangrijke paragrafen 
betreffende de nieuwe eco
nomische orde en het hand
vest voor economische rech
ten en plichten de huidige 
Nederlandse regering wèl 
enkele reserves heeft. maar 
zich minder principieel opstelt 
dan bijvoorbeeld Engeland, 
Amerika en West-Duitsland. 

In de afgelegde stemverkla
ring werd door Nederland 
over het zionisme gesteld: 
..Mr. Chairman, mydelegation 
has with great determination 
voted againet the inclusion 
of the word zionism in a num
ber of paragraphs, especially 
the wording .. elimination of 
zionism" is unacceptable to 
our delegation .... " 

Ter voorkoming van verdere 
misverstanden in onze kring: 
de Nederlandse Regering be
paalt, althans in dergelijke 
belangrijke politieke zaken, 
het stemgedrag. De delegatie 
zelf komt er niet aan te pas. 

Met deze verklaring, die het 
.. vrouwen-probleem" haalt uit 
de .. humanitaire sfeer", waar
in het te lang heeft gesudderd, 
werd deze merkwaardige, ge
denkwaardige en soms ook 
wel wat onwaardige UNO
conferentie over de vrouw 
besloten. 

REMPT
HALMMANS DE JONGH 

De 
vrouvv 
in Polen 

De laatste week van mei 
heeft een delegatie van het 
Nederlandse Parlement een 
bezoek gebracht aan de Pooi
se Volksrepubliek. Het doel 
hiervan was Nederlandse 
Parlementariërs te laten ken
nis maken met de Poolse 
volksvertegenwoordiging, de 
toestand in het land, de wijze 
van leven en werken, enz. 
De Poolse gastheren hebben 
al het mogelijke gedaan om in 
één week tijd de Nederlandse 
gasten een indruk te geven 
van de politieke, economische 
en maatschappelijke situatie 
in hun land. 
Het programma vermeldde 
daartoe enerzijds gesprekken 
met afgevaardigden, ministers 
en journalisten en anderzijds 
·bezoeken aan fabrieken, on
derwijsinstellingen',landbouw
bedrijven, gezondheidscentra, 
enz. 

Natuurlijk is het nauwelijks 
mogelijk om na een bezoek 
van slechts één week aan een 
land met een maatschappij
structuur die volkomen afwijkt 
van de onze, conclusies te 
trekken of een beoordeling te 
geven over de toestand van 
dat land. Ik wil in dit artikel 
verslag uitbrengen van het
geen mij opgevallen is, om
trent de positie van de vrouw 
in Polen; het zal duidelijk zijn 
dat ik niet meer kan doen dan 
een aantal persoonlijke im
pressies weergeven. 

Bij vrijwel ieder gesprek dat 
we gevoerd hebben werd be
nadrukt dat de emancipatie 
van de vrouw in Polen vrij
wel volledig is: er zouden ge
lijke kansen in het onderwijs 
zijn en een zeer groot deel 
van de werknemers is vrouw. 
(Soms werden percentages 
opgegeven van rond 50%1 
Bij nadere informatie blijkt dat 
de lonen in Polen zó laag 
zijn, dat een gezin eenvoudig 
niet kan rondkomen v~n het 

loon van de man. De gehuw
de vrouw is dan wel gedwon
gen om te werken. Naar onze 
opvatting heeft dit dus weinig 
te maken met emancipatie. 
Volledige emancipatie be
tekent immers de vrijheid 
hebben een keuze te maken. 

De verdeling van de arbeid 
vindt gedeeltelijk nog plaats 
via het klassieke rollenpatroon. 
Bij de vervulling van staf
funkties in bedrijven lijken 
beide sexen ongeveer in ge
lijke rnate aan bod te komen. 
Daarentegen heb ik geen 
vrouwelijke stratenmakers be
speurd, vrouwelijke soldaten, 
busschauffeurs of kraan
machinisten. De visserijschool 
die ~inds ;,de hereniging met 
de zèe" is opgericht, had geen 
meisjes-leerlingen. 

In het hotel werd de lift be
diend door mannen en wer
den de kamers schoonge
houden door vrouwen. In de 
winkels word je geholpen 
door vrouwen, evenals in de 
meeste ·restaurants. Dat een 
dergelijke werkverdeling zou 
samenhangen met het in
komen dat aan bepaalde ar
beid verbonden is, is een al 
te snelle conclusie. De ver
deling van de inkomens in 
Polen is namelijk geheel 
anders dan bij ons. Zo komt 
een arts nauwelijks boven het 
minimum inkomen uit en ver
dienden de meisjes die wil 
in een visfabriek de vis zagen 
schoonmaken tweemaal zo
veel als de afgestudeerde eco
noom die verantwoordelijk 
was voor de export van de vis. 

Nee, naar mijn gevoel wordt 
in Polen de arbeid voor een 
groot deel nog steeds ver
deeld op basis van de sexe. 

Deze gedachte wordt be
vestigd door een gesprek 
dat wij mochten voeren met 
de Minister van Sociale Zaken. >> 



Hij vertelde dat Polen een 
politiek voert van volledige 
werkgelegenheid en dat in 
dat kader de laatste jaren door 
investeringen twee miljoen 
arbeidsplaatsen gecreëerd 
zijn. Een groot probleem was 
echter het vinden van arbeids
plaatsen voor vrouwen(!). 
Men meende daar redelijk in 
geslaagd te zijn: bij een totale 
groei van arbeidsplaatsen van 
1 7 %, was de groei aan ar
beidsplaatsen voor vrouwen 
25%. 

Het spreekt vanzelf dat in dit 
beleid past een goed stelsel 
van voorzieningen om de 
kinderen op te vangen. Het 
geboortecijfer in Polen is vrij 
hoog en het aantal grote 
gezinnen is veel groter dan in 

West-Europa. De meeste be
drijven hebben dan ook ten 
behoeve van de werknemers 
kinderbewaarplaatsen, ge
zondheidscentra en bedrijfs
scholen, waar de aanvanke
lijke opleiding voortgezet kan 
worden. Is een bedrijf te klein 
om zelf in de behoefte aan 
kinderbewaarplaatsen te voor
zien, dan kan men terugvallen 
op de kinderbewaarplaatsen 
in de eigen wijk. 

i t j.llo r 
Naar mijn mening hoeven wij 
toch niet jaloers te zijn op 
onze Poolse zusters. Zij moe
ten - dÓor de economische 
nood gedwongen -gaan wer
ken. Daarnaast zijn de woon
omstandigheden ook heel wat . 

minder dan wij gewend zijn. 
In Warschau moet men tien 
jaar ( !) getrouwd zijn om in 
aanmerking te komen voor 
een driekamerflat van onge
veer 45 vierkante meter. 
Slechts 50% van de gezinnen 
bezit een ijskast, terwijl bood
schappen doen ronduit ver
schrikkelijk is. De bevoorra
ding van de winkels aan 
levensmiddelen is iodanig dat 
je in de rij moet staan voor 
de eenvoudigste dagelijkse 
benodigdheden. 

Arie Groenevelt zou in Polen 
zijn hart kunnen ophalen. Wij 
bezochten een hoogoven 
waar een Nederlandse arbei
der geen uur zou willen ·wer
ken vanwege de onveiligheid, 
de stank, de stof, het lawaai 

en de rotzooi. Toch was het 
een staatsbedrijf dat onder 
arbeiderszelfbestuur stond. 

Het ouderdomspensioen hangt 
af van het aantal jaren dat 
men gewerkt heeft. De kamer
meisjes in het hotel waren 
dag en nacht (bij toerbeurt) 

. aanwezig. 

t 

Het allermoeilijkste hebben 
het misschien wel de Poolse 
boeren. Hoewel het commu
nistische regiem wil bevor
deren dat er staatslandbouw
bedrijven komen, is nog 80% 
van de landbouwgronden in 
privé handen. Deze boeren 
hebben echter geen geld om 
te investeren in machines 
en moeten dus alles met de 

Onderlinge Ziektekostenverzekering Maatschappij 

iÎIIIIIflllll ....... 
"Het Noorden" w.a. 

100 °/o = 

Zeer UNIEKE vorrri Ziektekostenverzekering voor ieder, 
die niet verpli'cht verzekerd Is. 

VOLLEDIGE DEKKING VAN: 
* huisartsenhulp 

* apothekerskosten 

* specialistische hulp 

* kraamgeld 

Hoornsediep 
w.z. 131 

Groningen 

Telefoon 260410' 
(41ijnen) 
b.g.g. 257653 

Postbus 8020 

Leeftijdsgrens bij toetreding 55 jaar; 

Omslag 1974: volwassenen f 684,-, kinderen f 228,-. 

Voorschotp~emie 1975 (3e kl.): per volwassene f n4,-, 
per kind t 258,-. 

Voor max. 3 kinderen Vm 21 jaar ~ van de omslag ver

schuldigd, vanaf het 4e kind beneden de 22 jaar niets. 

Toeslag voor verz. met laagste 2e kl. ziekenhuis

verpleging 25 Ofo. 

* Groepsverzekering op coll. basis mogelijk 

Geheel kosteloos nadere Inlichtingen. Antw. Machtiging 
1039, Groningen. Ref. letters WO vermelden s.v.p. 

* ziekenhuisverpl. incl. alle bijkomende kosten laagste 
3e of 2e klasse 

* sanatoriumverpl. laagste 3e kl. 

* verpleging in psych. inrichtingen laagste 3e klasse 

* kaakchirurgische ingrepen 

* ziekenvervoer op meel. voorschrift 

* uitwendige geneeswijzen, zoals heilgymnastiek, massage, 
hoogtezonbehandeling enz. 

* ·prothesen ter vervanging van ·ledematen op basis 
tarieven Vereniging Orthobanda 

* spraaklessen n.a.v. keel- of stembandén-operaties op 
med. voorschrift 

Verzekeringsgebied Nederland, alsmede Europa voor 
zaken- en vakantiereizen 



hand doen. Een enkeling is in 
het gelukkige bezit van een 
paard, alle anderen moeten op 
hun knieën hun land bewer
ken. Dit geschiedt door man 
èn vrouw, zolang er daglicht 
is. 

Interessant is dat abortus 
in Polen geen probleem is. 
Hoewel 90% van de bevol
king katholiek is en het kerke
lijk leven bloeiend genoemd 
kan worden is abortus tot 
drie maanden toegestaan, 
mits op medisch verantwoor
de wijze. 

a Jle 
Al met al heb ik de indruk 
gekregen dat het leven in 
Polen hard is, zowel voor 
vrouwen als voor mannen. 

. tl u 

Op 19 september zal in de 
Jaarbeurs te Utrecht een ver
gadering van Bestuur en Ad
viesraad van de organisatie 
Vrouwen in de WD worden 
gehouden. Aanvang 10.15 
uur. De agenda zal u nog 
tijdig worden toegezonden. 
.yvilt u de data vast noteren? 

De Polen zelf zijn echter in 
het geheel niet somber of 
teneergeslagen. Zij zijn ver
heugd over al hetgeen ze 
sinds 1945 bereikt hebben en 
houden niet op daarover te 
vertellen. 

Ook de Poolse vrouw is er 
trots op daar een steentje aan 
te hebben bijgedragen. 

Het dagelijkse leven mag 
sober zijn, toch gaat zij graag 
in het lang naar de opera 
en neemt gracieus de hand
kus in ontvangst, waarmee 
de begroeting tussen een 
man en vrouw gepaard gaat. 
En dat is iets waar wij dan 
weer jaloers op mogen zijn. 

Drs. N. J. GINJAAR-MAAS 

• 

Op vrijdag 24 en zaterdag 
25 oktober zal de Najaars
conferentie van de Organisa
tie .. Vrouwen in de WD" 
worden gehouden in de .. Blije 
Werelt" te Lunteren. Nadere 
bijzonderheden zullen nog in 
onze rubriek worden bekend 
gemaakt. e 

Kopij voor deze rubriek 
zenden aan: mevr. E. de 
Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 
212. Den Haag. 

"'. ~ ·!.'-'}-~.-.. -~~- ·~·r=-~-~:' -."·~'"J~. 
. - . ~ ._.., :. 

SCHOUWEN DUIVELAND 
HAAMSTEDE 

nabij duinen, strand en ruiterpaden onder de 
Vuurtoren 

ca. 3500 m2 bouwrijpe grond 
Aangelegde tuin onder architectuur van de 

Hr. C. Sipkes. Water en krachtstroom aanwezig. 

kloosterweg 98 
haamstede 
tel. 01115-1224 

Perceel geheel omrasterd. 

Koopsom op aanvraag. 

de koepel haamstede bv 
makelaardij o.g. assurantiën huizenbeheer 
direktie: j. korteweg, p. adam 
makelaars en taxateurs o.g. leden NBM 
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In de rubriek .,Mijn opinie 
is .... " schrijvend over de 
F16 in het nummer van 11 
juli van het WO-orgaan levert 
de heer Hijmans kritiek op de 
geste van de WD die het 
voornemen te kennen had 
gegeven vóór de motie van 
de PvdA te stemmen tegen 
de aanschaf van bovenge
noemde vliegtuigen wanneer 
de WD er zeker van zou zijn 
dat het kabinet Den Uyl bij 
aanneming van deze motie 
zou aftreden. 
In het begin kon ik .deze voor
genomen stap van de WD 
net zo min bewonderen, dit 
veranderde toen voor de tv 
zonder er doekjes om te win
den Wiegel duidelijk maakte 
wat zijn bedoeling Jwas nl. 
om Van Thijn te dwingen en 
plein public zijn houding van 
.. houdt me vast of ik bega een 
ongeluk" te laten varen. 
Want het was helemaal niet 
de bedoeling van laatstge
noemde fractievoorzitter om 
zijn wil door te drijven des
noods ten koste v"'an het be
staan van het kabinet. Hij 
wijzigde dan ook prompt zijn 
aangekondigde motie van 
afkeuring in een slap aftrek
seltje ervan zoals Wiegel te
voren voor de· tv reeds had 
voorspeld, waarmee Van Thijn 
figuurlijk in zijn hemd kwam 
te staan. 

P. SALM, 
Den Haag 

Op het zomercongres van de 
liberale jongerenorganisatie 
JOVD heeft voorzitter R. 
Nijpels verklaarq dat de WD 
niet mag terugschrikken om 
actie te voeren in het maat
schappelijk leven. Naar aan
l.eiding van een pleidooi van 
mevrouw Van Someren
Downer voor een grotere 
integratie van liberalen in het 
maatschappelijk leven is de 
heer Nijpels het daarmee eens 
als zij bedoelt dat de gemid
delde WD-er te lui is en· te 
veel op een afstand blijft 
staan. Tot zover een pers
bericht. 

Wij weten niet hoe mevrouw 
Van Some·ren-Downer op 
deze nadere verduidelijking 
van haar woorden heeft ge
reageerd. Waar mevrouw 

I 
Someren-Downer een oproep 
richt tot liberalen om zich eens 
op een andere dan de blijk
baar gebruikelijke manier te 
manifesteren, meen ik dat hier
uit niet logischerwijze moet 
worden geconcludeerd dat de 
gemiddelde. WD-er te lui is, 
'etc. 

Een WD-er heeft immers al 
bewust voor een partij geko
zen en blijft alleen al hier
door niet op een afstand staan. 
Mocht het jongerenbestuur 
meer actie wensen - hetgeen 
ik als zodanig niet afkeur -
dan zouden zij als bestuurders 

misschien minder lui moeten 
zijn en minder op een af
stand moeten blijven staan. 

P. H. VAN DE BOEL, 
Weert 

Ondanks de hoge achting 
voor de heer Geurtsen voel 
ik mij geroepen enige uit
spraken zijnerzijds te weer
leggen aangaande zijn artikel 
.. Tralies en kettingen zijn uit 
de tijd". Als bewaker heb ik 
nog nooit meegemaakt, dat 
een gedetineerde net zo veel 
sterke drank naar binnen kon 

I smokkelén, als hij zelf wel 
wilde. ledere celdeur wordt 
meerdere malen gecontroleerd 
of hij afgesloten is, alvorens 
de nachtploeg door het 
overige personeel wordt 
achtergelaten. Wanneer een 
deur 's nachts open mocht 
staan, dan bevindt zich daar 
zeker geen gedetineerde 
achter. 

Aan vrijwel ieder gesticht is 
een leraar verbonden, die de 
zelfstudie stimuleert en bege
leidt. Voor verrichte arbeid 
ontvangt men geen f 2,65 
per week, maar dat bedrag 
is iets meer dan een dagloon .. 
Dat ~ijn zeker een .,paar dub
beltjes" meer · dan de heer 
Geurtsen aangeeft. Met dit 
geld kan het hoognodige wor
den aangeschaft. Al is de kan
tine dan geen supermarkt, 
toch worden de prijzen be
trekkelijk laag gehouden. 

In een gevangenis zitten blijft 
geen pretje, maar voor hen 
die werkelijk menen niet in 
een gesticht terug te willen 
keren. is voldoende begelei
ding aanwezig. Het artikel 
van de heer Geurtsen lijkt mij 
verder van goed gehalte en 
helpt mee het Gevangenis
wezen uit de kille terugge
trokken sfeer te halen, waarin 
het zovele jaren heeft door-

Mij u 

gebracht. Het is goed de 
schijnwerper te zetten op een 
stuk problematiek die iedere 
Nederlander aangaat, ook al 
zijn tralies en kettingen dan 
uit de tijd. 

J. v. DASSELAAR, 
gestichtswachter, 

Amsterdam 

In deze rubriek publiceren 
wij brieven ven lezers. De 
redactie behoudtzich durbiJ 
het recht voor redactionele 
Wijzigingen aan te blwngen 
of stukken te b-'corten. ulter
lllll'd zonder de leem ven flet 
~ aan te tuten WIJ 
atreven emeer zoveel mote
liJk lezere aan het woord te 
laten Dit betekant dat kiWttl 
helder gaform.uleerda brie
ven (miiXImaa1300woorclell 
an voorel duideliJk ga. 
schraven of getypt I) het 
meeat kans maken vlot an 
lntagrael te worden opge
nomen. 
Publikatie betekent niet dat 
wij Instemmen mat het ba
toog. 
Beroep t .. v. geweigarde of 
bekorte artikelen 11 moae
l11k biJ da Redactieraad. p/a 
Koninginnegrecht 67, Den 
Haag. 

Gaarne stem ik in met het 
betoog van de heer C. de 
Bruin Fzn. in deze rubriek 

I (27 juni). Ik neem aan dat 
ik niet de enige ben en grond 
deze mening op een artikel 
in het Waddenbulletin van 
mei 1975 van Peter Kramer, 
getiteld Enquête leverde 
waardevolle gegevens. 

Uit dit artikel blijkt dat onder 
de leden van de Landelijke 
vereniging tot behoud van de 
Waddenzee deze winter een 
enquête is gehouden. 7165 
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antwoorden, biJna 20 % van 
het ledental vertegenwoordi
gend, wezen uit dat bijna 2

/ 3 
vindt dat deze vereniging 
actief genoeg is, ruim 1/ 4 is 
van mening dat de activiteit 
moet worden opgevoerd en 
slechts 2 % vindt de vereni
ging te actief. Zoals vele 
lezers van Vrijh. en Dem. en 
zeker de Kamerleden weten, 
is deze vereniging en zijn ook 
velen daarbuiten fel gekant 
tegen een buitendijks kanaal. 

Een van de vele vragen van de 
enquête had betrekking op de 
politieke voorkeur van de 
leden. Resultaat: 25% PPR, 
20% PvdA. 13% WD, 9% 
PSP, 4 % 0'66 en lagere 
percentages voor overige 
politieke groeperingen, met 
tenslotte 14 %geen antwoord 
inzake politieke voorkeur. Een 
klein rekensommetje maakt 
aannemelijk dat alleen reeds 
binnen deze vereniging tussen 
4500 en 5ooo WO-gezinden 
in de motie-Waalkens even
zeer teleurgesteld zijn als de 
heer De Bruin en ik. Wat blijft 
er op die manier over van een 
verkiezingsprogramma waarin 
de · WD zich niet van (de 
meeste) andere politieke par
tijen onderscheidde door de 
zorg voor welzijn en milieu 
met nadruk te noemen? Is dan 
nóg niet iedereen die daar
voor de verantwoordelijkheid 
draagt ervan doordrongen, dat 
in ons land en helaas ook 
daarbuiten zelfs de half-na
tuurlijke milieus al uitermate 
schaars zijn en de Wadden
zee vrijwel het enige nage
noeg echt natuurlijke milieu is 
'dat Nederland nog telt? 

Milie zorg en monumenten
zorg zijn slechts twee van de 
vele vraagstukken waarvoor 
in de politiek aandacht wordt 
gevraagd, toch vrijwel de 
enige die niet alleen voor de 
huidige, maar ook voor vele 
nog komende generaties van 
blijvende en grote betekenis 
zijn. 

Jets om bij stil te staan, ook 
in inter-electaire periodes. 

J. VAN SOENT, 
directeur Vereniging tot 

behoud van natuur
monumenten, Baarn. 

Emancipade 

In .. Vrijheid en Democratie" 
van 27 juni schreef mevrouw 
Dettmeijer een stuk over de 
Emancipade die al dan niet 
een flop was. De Emancipade 
was goed en ambitieus opge
zet. maar er is wellicht te 
hoog gemikt. De teleurstelling 
over het tegenvallend bezoek 
is m.i. niet geheel terecht om
dat de Emancipade opgezet 
werd door vrouwen die zelf 
zodanig gemotiveerd waren, 
dat in hun enthousiasme voor
bij werd gegaan aan het feit 
dat een grote meerderheid 
der vrouwen dat nog altijd 
niet is. 

Dat van diè vrouwen maar 
een klein gedeelte werd be
reikt, is niet zo verwonderlijk 
en men had dat kunnen weten. 
Een manifestatie van dergelijk 
niveau, gericht op de man, 
zou vermoedelijk evenmin 
massaal bezoek hebben. 

Of de krantenkritiek zoveel in
vloed op het bezoek heeft ge
had, waag ik te betwijfelen 
en met de conclusie dat de 
krant van de School voor 
Journalistiek .. Zipitaja" de 
Emancipade kwaad heeft ge-

daan, ben ik het volledig on
eens. 

Die krant werd óp de tentoon
stelling vervaardigd en aan de 
bezoekers, die er nota bene 
al waren, uitgereikt. Ik heb 
drie van die kranten gelezen, 
was het met de inhoud gro
tendeels niet eens, maar ik 
kwam wel onder de indruk 
van het snelle vakwerk dat 
door deze H.B.O.-studenten 
werd geleverd. 

De School voor Journalistiek 
telt vele leerlingen, waar
schijnlijk met verschillende 
opvattingen, ook op politiek 
gebied. 

Als een aantal van hen op
vattingen verkondigt, waar 
ik h'et niet mee eens ben, vind 
ik dat nog geen reden me op 
denigrerende wijze over hen 
uit te laten, en ik betreur 
het dat dit in ons liberale' partij
blad wel is gebeurd. 

C. J. LAVELL-DE VRIES, 
Arnhem 

Veraoedin 

Uw Kamerjournaal lees ik 
doorgaans met genoegen en 
bewondering. Uit ervaring 
weet ik hoe moeilijk het is 
enigszins ingewikkelde zaken 
samen te vatten in circa 1 00 
woorden. Het onderstaande 
vormt daar trouwens een be
wijs van. Uw stukje Kamer
journaal in het nummer van 
11 juli was echter zo gecom
primeerd, dat het gemakkelijk 
tot misverstand kon leiden. 

U schreef: .,Vondelings ver
goeding wordt echter niet 
structureel opgetrokken. Zijn 
eigen partij vond dit volslagen 
onaanvaardbaar", enz. Wat de 
PvdA-fractie echter onaan
vaardbaar vond, was dat de 
voorzitterstoelage wèl zou 
worden ppgetrokken. Zij 

dreigde het gehele wetsont
werp, dat krachtens de 
Grondwet 2/3 van de uitge
brachte stemmen vereiste, te 
zullen blokkeren indien zulk 
een optrekking bij amende
ment plaatsvond. Collega 
Bremen (KVP) had een derge
lijk amendement, dat ook op 
onder- en fractievoorzitters 
betrekking had, ingediend. 

Kamervoorzitter 
dr Anne Vondeling 

Hoe persoonlijk gericht en on
principieel het PvdA stand
punt was. bleek uit het feit 
dat de· socialisten geen over
wegend bezwaar maakten 
tegen de aanvaarding van alle 
andere structurele verhogin
gen in het ontwerp en de 
KVP-amendementen (onder
voorzitters, fractievoorzitters, 
Voorzitter Eerste Kamer). In 
hun ogen moest alleen hun 
fractiegenoot Vondeling het 
ontgelden. Dat het hier ging 
om de beloning van een func
tie, niet van een persoon, 
bleek weinig of geen gewicht 
in de schaal te leggen. 

Th. JOEKES, 
Den Haag 



ZWITSERLAND- WALLIS l 
Appartementen te koop In het grooate skigebled van 
Zwitserland, fraai gelegen op 1500 m. Geschikt voor 
zQmer en winter. De plaats heeft een directe skiver- • 
binding met Verbler. Binnenkort bouw gondelbaan en 
overdekt zwembad. 

* Prijzen studio vanaf Zw. Frs. 54.000 k.k. 
* Grotere typen vanaf Zw. Frs. 79.000 k.k. 
* Hypotheek beschikbaar 
* Directe notariële overdracht * Inwonend conciërge aanwezig voor toezicht 
* Aankoopvergunning voor buitenlanders 

Inlichtingen: De Mel)ere Bros, Postbus 57. Heemstede, 
telefoon 023-282134. 

---· . . . . . . . . . . . ·------
HUWELIJK 

Steeds meer mensen, die een levenspartner zoeken, 
wenden zich tot de 

Stichting Landelijk Centrum voor Huwelijkscontacten 

ADRES: 
PRINSENLAAN 1 - DE BILT - TEL 030 - 760630 

Deze instelling Is ontstaan door een fusie van vier levens
beschouwelijke bureaus en heeft thans 'n algemene 
signatuur. Als grootste instelling doen thans ruim 2900 
ingeschrevenen mee. 

Vraagt u eens (gratis) inlichtingen, waardpor u een goede 
indruk krijgt over de specifieke werkwijze. 

(Erkend door de Raad van Toezicht). 

CEBECO bungalows 
worden binnen 
4 maanden na afgifte 
bouwvergunning 
sleutelklaar 
opgeleverd. Snelle, 
efficiënte bouw be
spaart u geld ... da's 
een voordelige start! 

Cebeco bungalows._ voordelige start 
van royaal en comfortabel wonen! 

CEBECO bungalows onderscheiden zich door een zeer doordachte en 
solide constructie. Door gebruik van hoogwaardige materialen. 

Door perfecte uitvoering en afwerking. 
Door permanent toezicht tijdens de bouw. 

Kortom door kwaliteit ... da's levenslang wooncomfort! 

CEBECO bungalows zijn voor
zien van alle mode1,ne gemak-
ken: standaard zijn o.m. centraal A. 
ludhtafzuigsysteem en CV-instal-
latie. Royaal en functioneel van 1' 
opzet kunt U naar believen -~ 
"spelen" met ruimte en indeling. 
U bent zelf de architect van een 
sfeervol interieur. Kies !Jit 5 
flexibel ontworpen basistypen 
bij: 

CEBECO-HANDELSRAAD 
"' :::; 

Afd . Bungalowbouw Teugseweg 58003 Deventer Tel. 05700-20999 ~ 

ANGERLO - Secretaris van 
de afdeling Angerlo is ge
worden: ing. J. G. Bruins
hoofd, Prins Clauslaan 30, 
Giesbeek. 

APELDOORN - Op 22 sep
tember spreekt mr. Rietkerk 
(lid Tw.K.) ,voor de afdeling 
Apeldoorn. 

ASSEN - Op 1 september 
spreekt H. Wiegel (voorzitter 
Tweede Kamerfractie WD) 
voorde drie noordelijke kamer
centrales. Aanvang 20.00 uur, 
Bellevue, Assen. 

DOESBURG -Waarnemend 
secr./penningmeester van de 
afdeling Doesburg is gewor
den: F. Polling jr., Molenveld
singel 16, Doesburg. 

DONGEN- Secretaris van de 
afdeling Dongen is geworden: 
mevrouw mr. A. van Schaijck, 
Léharstraat 28, Dongen. 

DRUNEN - Op 8 september 
debatteren voor de afdeling 
Drunen L. C. De Beer (lid Tw. 
K.) en ir. P. Cornelissen (lid 
Tw. K. KVP) over alg. politiek 
en woningbouw. Hotel Royal, 
Drunen. Aanvang 20.00 uur. 

EGMOND AAN ZEE- Secre
taris van de afdeling Egmond 
aan Zee is geworden K. Pran
ger. Postbus 2. Egmond aan 
Zee. 

's-GRAVENHAGE Op 
1 september spreekt het ka
merlid Portheïne voor de 
Liberale Ambtenaren in hotel 
Des lndes. Aanvang 17.30 u. 

Op 18 september spreekt mr. 
F. Korthals Altes (voorzitter 
van de WD) op de Troon
rede-avond voor de afdeling 
Den Haag. Sweelinckzaal van 
het Nederlands Congresge
bouw. 

HAARLEM- Op 23 septem-

ber houdt de voorzitter van 
de WD, mr. F. Korthals Altes, 
een redevoering voor de sta
tencentrale HaarlemNelsen. 
Restaurant Lion d'Or, Haar
lem. Aanvang 20.15 uur. 

HILVERSUM- Post. bestemd 
voor de afdeling Hilversum, 
voortaan gaarne naar Post
bus 1 085 sturen. 

HOUTEN/SCHALKWIJK -
Secretaris van de afdeling 
Houten/Schalkwijk is gewor-t 
den mevrouw E. Schipper
Cobet, Prins Willem Alexan
derweg 7, Houten. 

JOVD-Congres 
DeJongerenorganisatie 
..Vrijheid en Democratie" 
houdt 30 augustus een 
buitengewone 
algemene vergadering 
in hotel .. Hes", 
Maliestraat 2 in Utrecht. 

De agenda luidt als volgt: 
14.00-15.00 uur: 
Behandeling onderdelen 
A 12 en A 13 van het 
politiek kernprogramma. 
15.00-16.00 uur: 
Behandeling ontwerp
resolutie .. Inkomens- en 
vermogenspolitiek". 
16.00-16.30 uur: 
Rondvraag. 

Het aanvangstijdstip 
kan worden verschoven, als 
dit door het uitlopen van de 
vergadering van de 
verenigingsraad 
in de ochtend 
nodig mocht zijn. 

• rodb 
De eerste radio-uitzending van 
de WD na de vakantie-periode 
zal plaats vinden op vrijdag 
5 september, van 18.19-18.29 
uur, over de zender Hilversum I 
(402m). 
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tn A tot ZaM~Pé-ad 

Burgemeestersbenoemingen 

Tot burgemeester van Bennebroek is benoemd J. de 
Widt uit Zwolle. De heer De Widt, 36 jaar, is werkzaam 
op het kabinet van de commissaris van de koningin 
in Overijssel. Hij is doopsgezind en lid van de WD. 

Mr. P. Cannagieter uit Arnhem is benoemd tot burge
'meester van Zuidlaren. Hij was werkzaam op het kabinet 
van de commissaris van de koningin in Gelderland. De 
heer Cannagieter is 34 jaar, Nederlands hervormd en 
lid van de WD. 

LEEUWARDEN - Op een 
openbare bijeenkomst van de 
afdeling Leeuwarden, op 12 
september, spreekt mr. dr. 
Berkhouwer (lid Tw. K.) over 
.. Liberale perspectieven". 
OranjehoteL Stationsweg. 
Aanvang 20.00 uur. 

LEIDEN - Mr. Tj. Engelbert, 
secretaris van de afdeling 
Leiden, is verhuisd naar: Dia
mantplein 29, Leiden. Tel.: 
071 - 60588. 

LOENEN/VREELAND - De 
secretaris van de afdeling 
LoenenNreeland, mevr. C. 
Folkers-v.d. Schaar, is ver
huisd naar: Kortenhoefsedijk 
88, Kortenhoef. 

ROTTERDAM- 18 Septem
ber ledenvergadering afdeling 
Rotterdam, waarna bespre
king van de miljoenennota 
door mr. H. E. Koning (poli-· 
tieke beschouwing) en drs. 
J. A. Dortland (financiële en 
economische aspecten). Hotel 
Centra!, aanvang 20.00 uur. 

TER AAR - Op 26 septem
ber spreekt kamerlid De Beer 
voor de afd. Ter Aar. Dorps
huis, Kerkweg. Aanvang 
20.00 uur. 

• 
TETERINGEN - Op 19 sep
tember spreekt L. M. de Beer 
(lid Tw. K.) in Teteringen o.a. 
over de miljoenennota. Café
restaurant De Tol. Oosterhout
seweg. Aanvang 20.00 uur. 

UBBERGEN - Het bestuur 
van de nieuwe afdeling Ubber
gen is als volgt samengesteld: 
P. Maclaine Pont, voorzitter; 
ir. J. W. Jansen, Elzenkamp 
1 7, Beek (Ubbergen). tel.: 
08895 - 2581, secretaris: 
mevr. L. Rietsema-Roël, pen
ningmeester. 

VRIES - Op 15 september 
spreekt mr. H. van Riel voor 
de afdeling Vries. 

IJSSELSTEIN - Op 22 sep
tember neemt drs. N. Smit
Kroes (lid Tw.K.) plaats in een 
Politiek Forum. Wijkcentrum 
De Basis. Aanvang 20.15 uur. 

ZAANSTAD- Op 24 septem
ber spreekt mr. H. van Riel 
voor de afdeling Zaanstad. 

't ZAN OT - Secretaris van de 
afdeling 't Zandt is geworden 
W. Reker, Hoofdstraat 19, 
't Zandt (Gr.). 

• 

Berichten voor de rubriek De WD 
van A tot Z dienen voortaan niet 
meer gezonden te worden aan de 
redactie van Vrijheid en Democratie, 
maar uitsluitend aan het Algemeen 
Secretariaat van de WO, Ko
ningingegracht 57 te Den Haag. 

Het Algemeen Secretariaat bepaalt welke berich
ten in ons landelijke blad opgenomen zullen worden. 
In het algemeen zal het Secretariaat zich daarbij 
beperken tot aankondiging van openbare bijeen
komsten, waarvan aangenomen mag worden dat 
zij een wat meer dan strikt plaatselijk belang 
hebben. Wat bestuursmutaties etc. betreft zal in 
de landelijke berichtgeving ook een beperking 
moeten gelden: het Secretariaat neemt het Hand
boek van de WO als leidraad. 

De rubriek die in ons volgende blad 
verschijnt wordt door het Algemeen 
Secretariaat afgesloten op dinsdag 
2 september. Kopy moet dus uiterlijk 
op 2 september in het bezit van het 
Algemeen Secretariaat zijn. 



v. v.d. is voor eigen -woning- bezit 
Wij ook! 

Wij verkopen huizen 

in MUIDEN en MUIDERBERG, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJsselmeer bieden ze volop 
groen .en liggen toch slechts 15 km (ten zuiden) 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden: vanaf f 120.000,
is er vrije vestiging. 
Komt U eens vrijblijvend een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - · Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 
Ook op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 

ADVIESBUREAU BRUSSELERS & CO B.V. 
Directie: 

P.M. Brusselers P E N S I 0 E N A D V I EZ E N 
H. Stenvers 

actuariële berekeningen, fiscaal-juridische 
begeleiding van pensioencontracten, als
mede bijbehorende bedrijfs-economische 
analyses. 

Honorarium op basis van uren en over
headkosten. 

Amsterdam- Nz. Voorburgwal 148- Telefoon 248501 

BY. Makelaarskantoor 
,~GEMAKO". o.g. 

NASSAUPLEIN 33- 's~GRAVENHAGE- TEL. 601907 

Aan- en Verkoop Onroerende Goederen. 

Beheer, 

Alle verzekeringen. 

Voor deskunielig advles met, zo nodig, een fiscale 
begeleiding t.b.v. 

Uw Direktiepensioen 

Hypotheek 

Medische verzekeringen 
Motorvoertuigen, enz. 

ASSURANTIEKANTOOR REDORDT B.V. 

Kilwijkhof 4- telefoon 078- 32250 

Dordrecht 

BEHE'ER EN EXPL. MIJ. ZEELAND b.v. 
Hogezoom 139 - RENESSE - Telefoon 01116-1294 

Heeft nog diverse objecten in Zeeland te koop o.a. 

PERCELEN BOUWGROND 
elk 2 ha. groot. 
Met bosplantsoen aangeplant. 

DIV. RECREATIE-BUNGALOWS 

PRACHTIG GELEGEN BUNGALOWS 
(HAAMSTEDE) 

MAKELAARSKANTOOR ELZENAAR & CO. 
Apeldoornselaan 189-199 te 's-Gravenhage, telefoon 
60.48.07 beheert voor cliënten door geheel Nederland 
hun huizenbezit te 's-Gravenhage en omstreken. 
Wij verzorgen de huurincasso, onderhoud der huizen, 
besprekingen met Gemeentelijke instanties, zoals 
Bouw- & Woningtoezicht, Huuradviescommissie, Wijk 
& Woningverbetering, etc. 
Neemt u eens kontakt met ons op ! 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige beleggihg met zeer hoog rendement 



VVD-materiaal 
Het hieronder vermelde verkiezings- en propagandamate
riaal kan bij ons Algemeen Secretariaat worden besteld. 
U wordt vriendelijk verzocht, uw bestellingen te doen per 
giro aan WD. Koninginnegracht 57 te Den Haag, giro
nummer 67880 onder vermelding van het gevraagde ma
teriaal. Door deze wijze van bestelling werkt u mee aan een 
efficiënte administratieve verwerking. 

Titel 

Brochures Urgentieprogram (per 500 stuks) 
Beginselprogram 
Verkiezingsprogram (liberalen op nieuwe wegen) 
VVD-Uw partij(/ 7,50per 1 Ostuks) 
Rapporten SEC en LMC 
Herziening ondernemingsrecht 
Pensioenen Nu 
Rapport Noorden van Nederland 
Rapport Gewestvorming 
Gemeenteprogram 1974 (/ 15,-per 1 Ostuks) 
Nota Inkomenspolitiek 
Nota Basisonderwijs 
Nota .. Baas in eigen Huis"(/ 15,-per 10 
stuks) 
Nota .,Vrede, Vrijheid en Defensie"(/ 15,-per 
1 Ostuks) 
De Geloofwaardigheid van een alternatiefdoor 
H.Wiegel 
Nota .. Ondernemerschap van zelfstandigen 
(/ 1 0,-per 1 Ostuks) 
18-plus, nu naar de stembus (f 20,-per 100 
stuks) 
Ledenwerffolder(per 1 00 stuks) 
Aanmeldingskaarten (per 1 00 stuks) 
Een viertal toespraken, gehouden tijdens de al
gemene vergadering te Breda op 14en 15 maart 
1975 
Een tweetal onderwijsbeschouwingen, gehou
den tijdens de behandeling van de Onderwijs
begroting inde Eerste Kamerop4 maart 1975 

Propagandamateriaal 
Etuis lucifers met WO-opdruk en ledenbon 
binnenzijde, per 500 stuks 
Vlaggen, 100 x 150 em.perstuk 
Vlaggen, 150 x 225cm,perstuk 
Vlaggendoek, per 1 50 cni 
Bierviltjes, 9,5 x 9,5 cm, met WO-opdruk, per 
600stuks 
Stickers weerbestendig, 6 x 4 cm in blauw en 
oranje, per 500 stuks 

Abonnement 1975 VVO-brochures 

Prijs/ 
een
heid 

f 25,0() 
f 0,25 
f 2,00 
f 1,00 
f 3,00 
f 3,00 
f 2,00 
t 2.00 
t 2,00 
f 2,50 
f 2,50 
t 2,50 

t 2,50 

t 2,50 

t 3,00 

t 1,50 

t 0,25 
f 2,50 
t 2,00 

f 3,00 

f 3,00 

f 25,00 
f 35,00 
f 10,00 
f 25,00 

f 25,00 

f 25,00 

Men kan zich abonneren op de brochures uit onze blauw
oranje en wit-oranje reeks. 
Een abonnement kost f 20,-. Men ontvangt dan alle nog 
te verschijnen brochures tot 31 december 1975, bene
vens alle reeds in deze reeks verschenen boekjes. 
Als eerste zending zal worden toegestuurd: 

1. Gemeenteprogram 1974 
2. Baas in eigen huis 
3. Vrede, Vrijheid en Defensie 
4. Geloofwaardigheid van een alternatief 
5. Ondernemerschap van zelfstandigen 
6. Een drietal beschouwingen uit de Eerste Kamer 
7. WD 1975 
8. Het groot ontwaken - nieuwe kansen. 

Vervolgens zal direct na verschijnen van een nieuwe 
brochure deze aan de abonnees worden verstrekt. 
Men kan zich abonneren door storting van f 20,- op 
girorekening no. 67880't.n.v. WO te 's-Gravenhage on
der vermelding: .. abonnement 1975 brochures". 

CDA 
vervolg van pagina 5 

richtsnoer van het politiek 
handelen", als voetnoot toe
gevoegd, dat onder Evangelie 
wordt verstaan: .,de gehele 
Bijbel". En de KVP kreeg de 
concessie, dat in het werk
program van het CDA als 
overweging zou worden op
genomen, dat het CDA zich 
richt .,tot het gehele volk, zon
der onderscheiding naar ge
loofsovertuiging of maat
schappelijke groepering". 

Dat leek nu dus geregeld, 
maar al spoedig kwamen op
nieuw moeilijkheden,' toen de 
heer Andriessen en zijn katho
lieke vrienden het zelfs voor 
mogelijk bleken te houden, 
dat het CDA in beginsel per
sonen zou kunnen kandideren 
voor de vertegenwoordigende 
lichamen, voor wie persoonlijk 
dat confessionele uitgangs
punt niet normatief is, maar 
die zich overigens wel met de 
staatkundige en sociaal-finan
cieel-economische program
punten en doeleinden zouden 
kunnen verenigen. Daarover 
en over de vraag of het CDA 
na de eerstvolgende Kamer
verkiezing ter wille van het 
behoud van de eenheid van 
het CDA wellicht desnoods 
in de oppositie zou moeten 
gaan, ontstond opnieuw on
derling rumoer in het CDA
kamp. 

Verwacht mag worden dat op 
het Haagse CDA-congres van 
23 augustus in de redevoe
ringen van de heren Steen
kamp (voorzitter), Andriessen, 
Aantjes en Kruisinga en bij 
de daarop volgende behande
ling van het ·,.beleidsadvies" 
van de .. Permanente Program 
Advies Commissie" (PPAC) 
de zoëven genoemde wrij
vingspunten opnieuw naar 
voren zullen komen. 

Het lijkt tijd te worden, dat 
nu eindelijk eens CDA-spij
kers met koppen worden ge
slagen. Dat is ook in het 

belang van heel ons politieke 
leven in Nederland, dat aan 
onduidelijkheden en twee
slachtigheden steeds minder 
behoefte heeft. 

A. W. ABSPOEL 

• 
Liberale Internationale 

Het congres van de Liberale 
Internationale wordt dit jaar 
gehouden in de Schotse 
hoofdstad Edinburgh (25-28 
september). Er is vanwege het 
Internationale Jaar van de 
Vrouw een aparte commissie 
over de positie van de vrouw 
in de wereld ingesteld. Het 
thema van het congres luidt: 
.. Problemen van vakverbon
den in een vrije democratische 
staat en gemeenschap". De 
internationale commissie be
handelt de eenwording van 
Europa . als een bijdrage voor 
de stabiliteit en vrede in de 
wereld". • 

Staten- en raadsleden 
vergaderen 

De vereniging van staten
en raadsleden van de WO 
belegt 13 september om 
1 0.00 uur een vergadering in 
restaurant .. Kobus aan de 
Poort", Utrechtsestraat 49 te 
Amersfoort. (Einde bijeen
komst 1 6.00 uur). Onder
werp is de bestuurlijke reor
ganisatie in Nederland, zoals 
het kabinet die voorstaat. 

Gebleken is dat maar tot 1 5 
november adviezen kunnen 
worden gezonden naar de 
minister van binnenlandse 
zaken over het op 15 juli jl. 
verschenen concept-ontwerp 
van de wet reorganisatie 
binnen landsbestuur. Vandaar 
dat het bestuur van de vere
niging van staten- en raads
leden heeft besloten boven
staande bijeenkomst op 1 3 
september vast te leggen. 

De commissie gewestwet 
streeft ernaar voor deze datum 
een pré-advies klaar te heb
ben. De agenda voor deze bij
eenkomst is in het augustus
nummer van .. Provincie en 
gemeente" opgenomen. e 



Om te weten van het goed en 
het kwaad, het mogelijke en 
het onmogelijke, het hoopvolle 
en het bedenkelijke. Om de 
feiten die houvast geven.Om de 
achtergronden en de meningen. 

NRC-HAl\TDELSBLAD 
De krant die, open en tolerant, 
verschijnselen analyseert en 
bespreekt, er discussie over 
voert, en discussie uitlokt. De 
krant die opvallend royaal is 
met nieuwsmeldingen, en die 
door steeds meer 
Nederlanders wordt gelezen. 
NRC Handelsblad is op veel plaatsen als 
los nummer te 
koop.U kunt ook een 
proefabonnement 
nemen. 
Vrijblijvend en voor de 
halve prijs. 

I 
g' 

~ Ja, noteer mij voor een vierweeks proef- -~ 
n abonnement op NRC Handelsblad voor de ~ 
~ halve prijs: f 7. 90. Met betaling wacht ik tot ik à 
~ bericht van u heb ontvangen. ~ 
~ ~ 
~ ~ 

~ ~ 

g~: g 
~===---------------------·--------~ 
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open aan 
Afd. Proefabonnementen, Antwoordnummer 534, Rotterdam. 

;; 
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;; 
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• (fel. 010-14 72 11, toestel 3056, lot 20.30 uur) • 

TE KOOP TE OPHEMERT (6 km van Tiel): 
Aantrekkelijke zeer verzorgde 

PATIOBUNGALOW met garage 
aan de Jonathanstraat 7. 

Indeling : Moderne L-vormige woonkamer met open 
haard, keuken, 5 slaapkamers, badkamer met bad 
en douche. 
e.v. (heteluchtverwarming door het gehele pand). 
Op korte termijn te leveren. 
Koopsom: 1 165.000,- k.k. 

Inl.: SIJSMA B.V., Lid N.B.M. Afd.: Makelaardij. 
Hoogeinde 14---16 - TIEL - Telefoon 03440-2841. 

LIEVER GEEN BIJSTAND, 
dus een flatje In Verzorgingsflat "Sparrenhof' te Ede 

TE KOOP: 

1-KAMERFLAT MET BALKON, 
kitchenette, douche met wastafel & toilet, berg
ruimte. 
Vraagprijs 1 45.000,- - Servicekosten 1 339,- p.m. 
U wordt er niet betutteld, U woont er heerlijk, goede 
treinverbindingen, mooie omgeving, prettige leef
sfeer, leeftijdsgrens t/m 74 jaar. Direct te aanvaarden. 

Inl.: H. van Laar, Makelaar in Onr. Goed., Hyp. en A.ss., 
Stationsweg 76, Ede. Telefoon 08380 - 11000 b.g.g. -10386. 

SCHOUWEN DUIVELAND 
RENESSE 

Op 5 min. van zee, 

rondom in natuurgebied 

een buitenhuis met rieten dak 
met opstallen 

en totaal ca. 7300 m2 grond 
Koopsom op aanvraag. 

de koepel haamstede bv 
kloosterweg 98 haamstede 
telefoon 01115 - 1224 · 
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BOUWT EXCLUSIEF VOOR U IN 

Op slechts 2 minuten lopen van het 
strand aan de Erasmusweg nog 
slechts een / 
LUXE VRIJSTAANDE "'- / // 
~UA % 
m'""""""'"""' ' [-'-'T 
~;:t~~~d [Eill[:l.~ 
Indeling: - •.• • ,..,,. 
Grote L-vormtge woonkamer (50 m ') 
met open haard . open keuken met eetbar . 4 slaapkamers 
met balkon, badkamer met ligbad - totlet · btdet en twee wastafels . -
aparte douche en een Je tot let. onder de wonmg een wijnkelder 
en een was/ hobbykelder PnJS f405.000 ,-v.o.n. 
Deze vtlla is reeds opgeleverd 

-----o-----~-- -0:-· 

WASSENIUUI 
Nabij de Rijksstraatweg aan de 
Deylerweg-Lelystraat wordt 
btnnenkort gestart met de 
bouwvan 

LUXE EN GROTE 
HERENHUIZEN 
met en zonder garage. 
Indeling: Grote woon-zttkamer 

0 0 

(ca 40 m') metopen haard, schutfpUt naar het terras (op zon) en een 
open of gesloten keuken (naar keuze) te etage: J slaapkamers waarvan 
2 met balkon op de zoo en op de ouderslaapkamer een grote garderobe 
berging, badkamer met ltgbad. douchebak en een apart toilet. 
2e etage: 2 slaapkamers, een studeerkamer en een bergmg , een douche
cel met een 3e totlet en op de achterziJde nog een groot balkon op de zon. 
3e etage: e.v.-rUtmie met een enorme berg/speelzolder 
Prijzen v.a /275.000,- v.o.n (tot aanvang bouw) . 

VEENWOUDEN 
(gem. Dantumadeel- Frlealand) 

Aan deZuiderweg (nabiJ de E-10 
Groningen-leeuwarden-Amsterdam
Rotterdam) op ca 12 km van 
Leeuwarden is begonnen 
met de bouw van 

2ZEER 
EXCLUSIEVE 
LANDHUIZEN 

tT 
~ 

t 

Deze landhutzen met een royale garage zullen worden voorzten van een neten 
dak en staan op ca 3200 en 3600 m 2 etgen grond De woningen hebben verder 
een royale entree met garderobe, een grote open keuken met grote provtstekast 
een grote eetrUimte. een zttkamer met Vtde en open haard . werkhoek en schutf
puten naar 2 terrassen . een ouderslaapkamer met grote garderobekast en een 
etgen luxe badkamer met ligbad. tot let. etc en toegangsdeur naar het terras 
Op de verdteptng 4 slaapkamers (waarvan 2 met balkon) en een luxe badkamer 
met douche. tot let. etc .. hterboven tS dec v -rUimte met een enorme bergzolder 
Prijzen 1365.000,- v.o.n. • 

Op slechts J-4 mtnuten lopen van het strand aan 
de A. van Royenstraat/M . Kruytstraat wordt 

binnenkort gestart met de bouw van 

LUXE DRIVE-IN WONINGEN 
Indeling: 

Ruime hal met garderobe 
en toilet . grote hobbykamer 

en een garage/tuinkamer, 
te etage: grote woonkamer 
met balkon(s) en moderne 

open keuken, 
2e etage: J slaapkamers 

( ouderslaapkamer met 
balkon) . badkamer met 

ligbad en toilet , 
- - ---"'--- Je etage· t slaapkamer + 

royale bergkam er. 
Pnjzen vanaf f t96 .500,- v.o.n (tot 1 sept . '75) . 

Aan de Ketting in het 
plan "De Greide" 

worden in onze 
opdracht binnenkort 

gebouwd 

LUXE 
BUNGALOWS 

Deze bungalows 
zijn gelegen aan open 

vaarwater, zullen ..,.._...".r-t"'.ll worden uitgevoerd met 
en zonder boot

bergingen, een grote 
garage en staan op ca 700 en 600m 2 eigen grond. De woningen 

hebben verder een royale hal met vide en toilet. garderobe en werk
kast , een grotel-vormtgewoon-zitkamer met open haard en 

toegangsdeuren naar het terras . Op de verdieping 3slaapkamers 
(waaronder t met balkon) , een luxe badkamer met ligbad en een 

apart 2e toilet. 
Prijzen : met garage vanaf /255.000,- v.o.n.: met garage en 

bootberging vanaf f 275.000,- v.o.n. (tot 1 sept. '75) . 

VEENWOUDEN 
(gem. Dantumadeel

Friesland) 

Aan de Notaris 
Straatsmaweg worden 

binnenkort gebouwd 

LUXE 
HERENHUIZEN 

Deze woningen, 
2-onder-een-kap en 

zeer exclusief van exterieur. hebben alle een royale garage met 
berging en staan op min . ca 450m 2 etgen grond. Indeling: 6eg. 

grond: royale entree, hal en garderobe, een luxe keuken aan de voor
of achterzijde, een groteL-vormige woon-zitkamer met open haard 

en toegangsdeur naar het achterterras en de tuin (op de zon) 
te verdieping: 4 slaapkamers , luxe badkamer met ligbad , toilet , etc . 
en een aparte douchecel. 2e verdieping: e.v.-ruimte met grote berg

zolder en een grote speelzolder of ruimte voor 5e slaapkamer 
Prijzen v.a. f 205.000,- v.o.n. (tot aanvang bouw) . 

Tevens is In Veenwouden nog een bouwplan voor 11uxe bungalow 
op ca 800m2 eigen grond In voorbereiding. 

Prijs op basis van het huidige ontwerp /265.000,- v.o.n. 

STRIJEN 
Aan de leeuwenkstraat wordt binnenkort gestart met de bouw van 

17 geweldige TUINKAMER WONINGEN met en zonder garage 

Indeling: Entree-hal met toilet en meterkast , een grote woon-zttkamer en 
open keuken (ca 45 m') met open trap naar de verdieping en een aluminium 
schuifpui naar het terras en de tuin (van mtn. ca 55m2) op het zutd-westen. 
Op de eerste en tweede verdteping 4 slaapkamers van resp . ca t9 m•, 14 m'. 

KUSTPLAN B.V. 

I~ 

Voor inlichtingen: 
Plan-, Bouw- en Exploitatiemaatschappij 
Kustplan bv 
Parklaan 42, Rotterdam 
Telefoon (010) 360977, 'a. avonds (01890) 6485. 

t5 m' en 14 m•. waarvan de ouderslaapkamer met een balkon op de zon, 
verder op de eerste verdieping een royale badkamer met ligbad en tweede 

toilet en op de tweede verdieping eenzelfde ruimte eventueel ook in te nchten 
als badkamer, wasruimte o.d. en een e.v. en berging op de zolder. 

Veel aandacht is besteed aan de geluidsisolatie (o.a. ankerloze spouwmuren) 
en de thermische isolatie (thermopane op de begane grond en eerste 

verdieping en éen goede isolatie van dak en gevelpuien) . 
Extra voorzieningen: Aansluitmogelijkheden voor een open haard, luxaflex 

in de dakvensters van de tweede verdieping , zonwering over de volle breedte 
van het terras en het balkon en eqn post onvoorzien van I 2.000.- b.v. te 

besteden aan open haard, extra badkamer o.d. 
Deze woningen kunnen wellicht WO<den aangeboden met gemeentegarantie 

(is aangevraagd) waardoO< een max. hypotheekv"n 100% mogelijk is. 
Verkoopprijzen tot 1 september 1975 vanaf f t32.500.- v.o.n. 
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(Opzenden aan Algemeen Secretariaat VVD, Konlnginnegracht 57, Deri Haag) 
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• betere internationale oriëntatie .- ·-·-·----·--···--~ 
• meer direkt gerichte adviesgeving 
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Rode stijfhoofden 
Dinsdag zal koningin Juliana de derde troon
rede van het kabinet-Den Uyl uitspreken en 
zal minister Duisenberg voor de derde maal 
met het befaamde koffertje de Kamer binnen
stappen. 

In 1973 heeft het kabinet een stempeltje ge
kocht, waarmee op alle stukken het woord 
"nivellering" werd aangebracht. Vorig jaar 
kondigde de regering aan dat zij 23 procent 
méér zou gaan uitgeven. Het was toen Wiegel, 
die met één woord voor de kenschets van het 
beleid zorgde: "potverteren". Wat ons bij de 
derde keer te wachten staat is officieel nog 
niet bekend. In Assen heeft Wiegel het woord 
"bankroet" laten vallen. 

Het kabinet is nu halverwege de rit. Het heeft, 
dat moet men toegeven, in de ruim twee jaar 
van zijn optreden de wind nie\ meegehad. 
Eerst werd h~t geconfronteerd met de olie; 
crisis, daarna kreeg het te maken met een 
hardnekkige economische malaise in de 
wereld. Dat zijn zaken, waar elke regering, van 
welke signatuur dan ook, het moeilijk mee 
gehad zou hebben. 

De grote fout echter, die Den Uyl en de zijnen 
hebben gemaakt, is dat men ondanks de tegen
slagen stijfhoofdig heeft willen vasthouden 
aan het verwezenlijken van een andere maat
schappijvisie, aan het berijden van de eigen 
stokpaardjes. De regering had moeten inzien 
dat onder de gegeven economische omstan
digheden haar op essentiële wijzigingen in de 
samenleving gerichte beleid tot mislukken 
gedoemd was. Het kon eenvoudig niet lukken, 
de omstandigheden waren er niet geschikt 
voor. 

Wij willen niet beweren dat dat jammer is, 
want de ouderwetse socialistische visie die de 
regering op de samenleving blijkt te hebben, 
is niet de onze. Maar wij vinden het onbegrij
pelijk dat het kabinet op deze weg voort gaat, 
zoals ongetwijfeld uit troonrede en miljoenen
nota zal blijken. 

Onbegrijpelijk enerzijds omdat het mislukken 
van het beleid natuurlijk ook ervaren wordt 
door de vurige voorstanders daarvan in de 

.achterban van de regeringspartijen. Uit partij
politieke overwegingen is de stijfhoofdigheid 
van het kabinet alleen maar dom: men belooft 
de aanhangers iets, waarvan men weten kan 
dat het niet te realiseren valt en dat kan geen 
enkele politieke partij lé!ngdurig straffeloos 
doen. 

Onbegrijpelijk anderzijds - en dat is natuurlijk 
veel ernstiger - omdat die stijfhoofdigheid 
ons nationaal-economisch grote schade be
rokkent en ons verder in de knoei brengt. Zou 
de regering het landsbelang dienen, wat haar 
allereerste taak is, dan zou zii haar stokpaarden 
op stal moeten zetten eA efficiënte maatrege
len moeten nemen·ter stimulering van de eco
nomie en de werkgelegenheid. Die beiden, 
economie en werkgelegenheid, worden opge
offerd aan het najagen van een in deze situa
tie toch niet bereikbaar ideaal. Hoe men over 
dat ideaal ook denkt (nogmaals: wij negatief), 
het is in geen geval die prijs vv_aard. 

De WO is niet in staat het kabinet ten val te 
brengen, zonder steun van andere partijen in 
het parlement. Behalve de CHU, die reeds in 
de oppositie is, zijn daarvoor ook KVP en 
ARP nodig. Die partijen, die door de PvdA in de 
regering gedoogd worden, zijn verdeeld over 
de vraag of men moet streven naar een twee
de kabinet-Den Uyl, dan wel naar herstel van 
de samenwerking met de liberalen. Als zij 
straks samen met de oppositionele CHU een 
CDA-programma moeten opstellen zal een 

. antwoord op die vraag gegeven moeten wor
den. Daar hangt in wezen van af hoe lang 
wij nog opgezadeld zullen blijven met deze of 
een soortgelijke regering. De confessionele 
partijen zitten nog steeds op de wip. Laten 
we hopen dat ze kleur bekennen en alergisch 
blijken voor rood. 

• 

Ph. C. la Chapelle, ho 



.. De blokkade van onze 
waterwegen was niet nodig 
geweest. Als staatssecretaris 
Van Hulten op het juiste 
moment zijn kop had gebo
gen, dan hadden de schippers 
die actie niet gevoerd". 

Dit is de stellige overtuiging 
van mevrouw Smit-Kroes, het 
Tweede Kamerlid dat voor de 
VVD de binnenvaart behan
delt. Met de schippersproble
men heeft ze het enkele 
weken razend druk gehad. 
Kort voor het kamerdebat 
voer ze nog enige dagen op 
binnenschepen mee om met 
de schippers te praten. 

plo i 

Nu alles voorbij is kan ze zich 
nog verbijten over de manier 
waarop Van Hulten de zaak 
willens en wetens tot een 
explosie heeft laten komen. 
Resteert een miljoenenscha
de en een aangetaste reputa
tie van onze zeehavens. 

.,In de besprekingen die de 
kamercommissie van verkeer 
en waterstaat voorafgaande 
aan het kamerdebat heeft ge
voerd wist Van Hulten dat een 
grote meerderheid van de 
Tweede Kamer het in de hui
dige economische omstandig
heden niet verstandig vond 
om de evenredige vrachtver
deling af te schaffen. Hij wist 
dat de Tweede Kamer het 
wetsontwerp zou verwerpen. 

Maar hij weigerde pertinent 
het wetsvoorstel terug te 
nemen. In plaats daarvan 
maakte hij de zaak alleen 
maar erger door àlle voor
stellen die de schippers deden 
plomp van tafel te vegen", 
zegt mevrouw Smit. 

Van Hultens houding wekte 
bij veel kamerleden grote irri
tatie. Mevrouw Smit: .. Hij had 
als lid van het kabinet moeten 
weten dat hij door zijn hou
ding voeding gaf aan een 
blokkade actie. Het kabinet 
was tot in details op de hoog
te van wat er stond te ge
beuren. Maar het kabinet 
heeft niets gedaan. Niets om 
de actie te voorkomen, en 
niets om de blokkade te bre
ken. In deze hele zaak heeft 
het kabinet bijzonder onver
antwoordelijk gehandeld". 

Drs. Nel ie Smit- Kroes: 

Bo ade 
"'as niet 
nodig 
Onze parlementaire 
redacteur had een 
interview met 
mevrouw drs. 
N. Smit-Kroes, die in 
de Tweede Kamer 
namens de WO-fractie 
het woord voerde 
in het debat met 
staatssecretaris 
Van Hulten over de 
schippersproblemen. 
Zij vindt dat 
Van Hulten er weinig 
verstand van heeft 
en veroordeelt 
ook de blokkade-actie 
onder aanvoering 
van Van Laak. 

In twee punten vat mevrouw 
Smit haar kritiek op Van Hul
ten samen: 

• de bewindsman toonde 
gebrek aan bereidheid tot 
overleg; 

• de begeleidende maat
regelen om de afschaffing 
van de vrachtverdeling aan
vaardbaar te maken waren 
onvoldoende. 

Keyz r 

Tijdens de actie en de behan
deling van het wetsontwerp 
in de kamer is door velen be
nadrukt dat het voorstel tot 
afschaffing van de vracht
verdeling destijds door staats
secretaris Keyzer is ingediend, 
lid van de WO en nu voorzit
ter van de AVRO. 

Mevrouw Smit hierover: .. Het 
verschil tussen 1969, want in 
dat jaar kwam het voorstel 
op tafel, en 1975 is als de 
noordpool en de zuidpool. Het 
economisch klimaat was toen 
veel beter. Het was toen veel 
gemakkelijker om van werk te 
verwisselen. Ik zeg Keyzer 
na dat de evenredige vracht
verdeling niet het beste mid
del is om in de binnenvaart 
een goede marktordening te 
krijgen. 

Maar de situatie is nu anders. 

De afschaffing van de even
redige vrachtverdeling zou 
voor 2000 van de ongeveer 
6000 tot 7000 binnenschip
pers het einde van hun be
staan hebben betekend. Er 
was met ons te praten over 
die maatregel, maar dan moe
ten de begeleidende maat-



Blokkade van binnens~hepen bij de Rotterdamse Maasbruggen 

regelen wel afgestemd zijn op 
de economische omstandig
heden zoals die nu gelden. 

igou e 
Als je een zo rigoureuze in
greep doet dan moet je de 
gevolgen heel goed door
praten met de betrokkenen. 
Dat is niet gebeurd". 

Dat de WD in deze kwestie 
niet oppositie om de oppo
sitie heeft gevoerd bewijzen 
de ontwikkelingen na afloop 
van de schippersactie en de 
verwerping van het wetsont
werp. 

Er wordt een commissie in
gesteld die de regering en 
de schipperswereld rapport 
gaat uitbrengen over de maat
regelen die in de binnenvaart 
nodig zijn. 

Mevrouw Smit: .. Wat nodig 
is, dat is een veel betere sloop
en saneringsregeling, een 
beter fiscaal klimaat voor de 
binnenvaart. Verder een be
drijfsbeëindigingsregeling die 
de gedupeerde schippers op 
een verantwoorde manier op
vangt. Ook de hele vergun
ningsregeling en het inde!en 
van de binnenschepen in 
categoriën moet goed worden 
bekeken. Er ligt hierover nog 
materiaal op tafel. 

1nl a 
Sommigen hebben de indruk 

willen wekken dat de VVD de 
actie van de schippers wel 
leuk vond, een suggestie die 
nog werd versterkt door voort
durend bij actieleider Van 
Laak te vermelden dat die 
lid is van de WD. 

Mevrouw Smit: .,Van Laak 

heeft gevaarlijk spel gespeeld. 
De neuzen waren in de kamer 
geteld. Hij riskeerde met zijn 
actie dat hij de zaak van de 
schippers in de waagschaal 
stelde. Ik vind het bijzonder 
onverstandig wat hij heeft 
gedaan en ook onverant
woord. De actie was een on-
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geoorloofde inbreuk op het 
kamerdebat. Ik kan me voor
stellen dat de schippers het 
water tot aan de lippen stond 
maar deze actie was een 
slechte zaak, en dat hebben 
wij ook in de kamer duidelijk 
gezegd. Overigens: de rol 
van Van Laak in de actie heeft 
niets te maken met zijn lid
maatschap van de WD". 

ron 

Alles samenvattend zegt 
mevrouw Smit: .,Van Hulten 
heeft van de schipperswereld 
niet zo veel verstand en daar 
zit de bron van het kwaad. 
De schipperszaak heeft maar 
weer eens het bewijs geleverd 
dat de WD een sociale partij 
is. Het belang van de mensen 
ging boven de theorie dat je 
van de markt moet afblijven . 
.,Blij is zij dat de Tweede 
Kamer haar motie heeft aan
genomen om de bedrijfs
beëindigingsregeling ruimer 
toe te passen. 
Een poging van de WD om 
Van Hulten tot opstappen te 
bewegen mislukte. De staats
secretaris had gezegd dat hij 
zelf voorzitter van de commi
sie wilde worden die de pro
blemen nu gaat uitzoeken. Als 
i~mand .anders voorzitter 
zou worden, dan zou hij af
treden. De commissie krijgt 
een onafhankelijk persoon 
als voorzitter, maar Van Hul
ten treedt niet af. De PPR
staatssecretaris beriep zich op 
allerlei formele bezwaren om 
zelf het voorzitterschap te 
vervullen en blijft op zijn post. 
Mevrouw Smit: "Hij had ge
woon moeten toegeven dat 
hij van gedachten is veran-
derd". 1 

0 helderio 

Meer succes had de WD met 
het verkrijgen van opheldering 
over het kabinetsbeleid tegen
over de blokkade. Het initia
tief ·kwam van fractievoor
zitter Wiegel, die zijn twijfels 
heeft of er wel een deugdelijk 
plan klaar is om dit soort ac
ties te voorkomen of te be
strijden. De hele Tweede 
Kamer wil nu het naadje van 
de kous weten. Sinds het ka
binet-Den Uyl in ons land de 
dienst uitmaakt is er genoeg 
gebeurd om dit soort acties 
nog als .,onvoorzien" op te 
vatten. e 



CDA- ----..~eillj.-.p..-..-.eden 

In de voorbeschouwing in ons 
vorige nummer over het CDA
congres sprak ik de hoop uit. 
dat nu eindelijk eens spijkers 
met koppen zouden worden 
geslagen. Is dat nu inderda;:~d 
gebeurd? Het antwoord daar
op kan alleen maar zijn: ja 
èn nee. 
Dat nogal onbevredigende 
antwoord typeert voor de 
zoveelste maal het twee
slachtige karakter dat de 
confessionele politiek door de 
jaren heen juist in beslissende 
situaties telkenmale heeft 
gekenmerkt. 

Mr. Aantjes. als fractievoor
zitter in de Tweede Kamer de 
politie~e leider van de ARP, 
heeft op het congres van het 
CDA de strijd verloren. Maar 
de overwinnaars behaalden 
voorlopig toch niet veel meer 
dan een Pyrrhusoverwinning. 
Wanneer drie partijen na een 
zo langdurige voorbereiding 
eindelijk in een congres het 
definitieve principeb!;!sluit tot 
samengaan zullen nemen en 
op het laatste ogenblik blijkt 
dan uitgerekend de politieke 
leider van een van hen toch 
nog uit de boot te vallen, dan 
is in feite de voorgenomen 
beslissing niet gevallen. 

Dat bleek ook uit de reac
ties, met name ook van de 
grote tegenstrever - de heer 
Aantjes - zelf. Zijn .. Na het 
Congres" -artikel in het partij
orgaan van de ARP .. Neder
landse Gedachten" begon hij 
met vast te stellen dat nu 
een duidelijke uitspraak was 
gevallen, maar hij eindigde 
hetzelfde artikel met de ver
zekering, dat natuurlijk het 
.. gesprek" moet worden voort
gezet. En inmiddels heeft zich 
ook het partijbestuur van de
AAP (naar men aanneemt in 
overgrote meerderheid) ach-. 
ter het standpunt van mr. 
Aantjes gesteld. 

De op het CDA-congres 
gevallen beslissing heeft naar 

~el os 
Onze oud-redacteur 
A.W. Abspoel heeft in 
het vorige nummer 

een voorbeschouwing 
geschreven, aan de 
vooravond van het 
CDA-congres. 
Thans kijkt hij op dat zo 
moeizaam verlopen 
congres terug. 

zijn oordeel .. in elk geval éérl 
groot voordeel: de uitspraak 
is niet voor tweeërlei uitleg 
vatbaar ... Het congres stond 
voor een principiële en duide
lijke keus en het heeft geko
zen". Het had z.i. ook weinig 
zin om .. op allerlei gekun
stelde manieren" een com
pro~is tussen de beide stand
punten te beproeven. De 
congres-resolutie - zo is zijn 
oordeel -kiest principieel voor 
de open programpartij en aan
vaardt (accepteert) het ka
rakter van beginselpartij 
slechts voor zover die niet 
strijdig is met de open 
programpartij. Toch acht hij 
het beter dat .. nu in alle 
duidelijkheid blijkt dat de 
KVP, daarin gesteund door de 
CHU, een partij wil die zich 
ook op de meest beslissende 
posten kan laten vertegen
woordigen door person~n. die 

bij de uitoefening van hun 
functie het principiële uit
gangspunt van de partij be
wust niet voor hun rekening 
kunnen (eventueel willen) 
nemen, dan dat dit in mistige 
formuleringen verborgen was 
gebleven". 

Hier is ten voeten uit het 
probleem getekend waar een 
confessionele partij voor staat, 
die bij verkiezingen toch ook 
graag een zo groot mogelijk 
kiezerskorps achter zich krijgt. 
Geen probleem 
De WO kent dat probleem -
gelukkig - niet. Zij is princi
pieel èn in feite inderdaad een 
.. open partij". Zij beoogt 
immers volgens artikel 1 van 
haar beginselprogram .. als 
liberale partij het verenigings
punt te zijn van alle Nederlan
ders die de overtuiging heb
ben dat vrijheid, verantwoor
defijkheid, verdraagzaamheid 
en sociale gerechtigheid de 
fundamenten behoren te zijn 
van elke samenleving". En die 
de .. uit deze overtuiging 
voortvloeiende beginselen 
(die in het program van de 
WD zijn neergelegd) aanvaar
den als het. uitgangspunt van 
hun staatkundig streven". Dat 
de levensbeschouwing daarbij 
voor de individuele mens een 
belangrijke rol speelt of kan 
spelen, wordt in datzelfde 
artikel in een volgende alinea 
nadrukkelijk erkend: 

.. De partij erkent daarbij volle
dig, dat er voor vrijwel elke 
individuele mens een nauw 
verband bestaat tussen le
vensbeschouwing en staat
kundig beginsel. Gelijk inzicht 
aangaande dat beginsel is 
echter zeer wel mogelijk, ook 
indien verschil van mening 
bestaat omtrent de diepste ' 
levensgrond. De geestelijke 
overtuiging. waaruit dit staat- • 
kundig beginsel voortkomt, 
aan het individuele geweten 
overlatend, acht de partij 

ARP-fractievoorzitter Aentjes in 
optimistischer tijden 

gemeenschappelijk inzicht 
aangaande dit staatkundig 
beginsel de beste waarborg 
voor vruchtdragend samen
gaan in dezelfde staatkundige 
organisatie". 

Dat dit geen grauwe theorie 
is, maar door de kiezers
aanhang volledig wordt ge
dekt, toonde de door dr. R. W. 
de Korte in .. Vrijheid en 
Democratie" van 16 mei j.l. 
besproken Lagendijk-enquête 
overduidelijk aan. Onderdeel 
van dit onderzoek vormde 
namelijk de vraag van de 
kerkelijke gezindte van de 
kiezers. Voor de WD levP.rde 
dat het resultaat op, dat 32 % 
van hen, die hun stem op de 
VVD uitbrachten, rooms-
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katholiek zijn; 16 % nader
lands hervormd; 7 % gerefor
meerd; 41 % behorend tot de 
categorie ,.overige kerkge
nootschappen" (remons_tra.nts, • 
doopsgezind, luthers, joods, 
enz.) en 4 % gaf op geen 
godsdienst te belijden. 

., 
J 

Over het typisch interne con
fessionele geschil, dat op het 
CDA-congres aan de orde 
was, willen we hier nu verder 
geen oordeel uitspreken. Ge
zien de verharding van stand
punten zal de mogelijke op
lossing wel weer geruime 
tijd gaan vragen. 
Wij als WO-ers, zijn boven
dien reëel genoeg te erken
nen, dat nog altijd een niet 
onbelangrijk deel van ons volk 
zich nu eenmaal bij een 
confessionele partij thuis voelt 

en zich waarschijnlijk meren
deels over het twistpunt van 
de al dan niet .,openheid" niet 
al te druk maakt. Voor ons 
en voor de naaste toekomst 
van het politieke leven in ons 
land, is de vraag naar het 
program van het CDA verre
weg het belangrijkste. 
Zulks vooral ook met het oog 
op de komende kabinetsfor
matie. 

In dat opzicht is het verheu
gend, dat het eerste (jaar
lijkse) advies van de ral eerder 
ingestelde .. Permanente Pro
gram Advies Commissie" 
(PPAC) van het CDA, vele 
punten en gedachten bevat, 
waarin ook de WO zich zeer 
wel kan vinden of die althans 
tijdens kabinetsformatie een 
goede basis kunnen vormen 
voor besprekingen over een 
regeringsprogram. Dat is ook 
niet onbegrijpelijk, waar in 
deze advieséommissie o.a. fi
guren als mr. Y. Scholten (als 
voorzitter), Schmelzer en oud
vol ksh u isvesti ngsm in i ster 
Schut zitting hebben, die 
bovendien zeker nog wel 
persoonlijke contacten onder
houden met oud-collega's 
Biesheuvel, De Jong, Van 
Veen en anderen, die nog in 
een vrij recent verleden heb
ben getoond, zeer wel op 
regeringsniveau met liberalen 
te kunnen samenwerken. 

Maar ook bij de toekomstige 
discussies dáárover zou mr. 
Aantjes, gesteld dat hij daarbij 
nog een belangrijke rol zou 
spelen, wel eens een obstakel 
kunnen blijken te zijn. 
Zijn voorkeur voor een tweede 
Kabinet-Den Uyl (ondanks 
alle échecs en conflicten 
onder dit eerste kabinet) of 
althans voor voortzetting op 
enigerlei wijze van de samen
werking met de Partij van de 
Arbeid, is bekend. En wie de 
heer Aantjes hoort spreken, 
vraagt zich af of deze zich niet 
beter christen-socialist dan 
christen-democraat zou kun
nen noemen. 

Het wachten is nu onder
tussen allereerst op de voor
genomen buitengewone par
tijraadsvergadering van de 
ARP, op zaterdag 27 septem
ber. 

• 
• 

Om.te weten van het goed en 
het kwaad, het mogelijke en 
het onmogelijke, het hoopvolle 
en het bedenkelijke. Om de 
feiten die houvast geven.Om de 
achtergronden en de meningen. 
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tegen de auto 

De oriënteringsnota over de 
ruimtelijke ordening, die vori
ge week in de Tweede Kamer 
is behandeld, bevat natuurlijk 
een groot aantal aspecten. 
Niettemin is met name het 
probleem van de mobiliteit en 
zijn de maatregelen op het ge
bied van het particulier auto
vervoer en het openbaar ver
voer in de publiciteit bijzonder 
sterk naar voren gekomen. De 
minister heeft zich hierover 
nogal ontstemd getoon en ten 
onrechte vervitijten aan kamer
leden en pers gericht. Ten on
rechte. Want het is nogal 
vanzelfsprekend dat, wan
neer uit een nota die vol vaag
heden staat, die voor de niet 
sterk geïnteresseerde op vele 
punten onbegrijpelijk is, plots 
het harde standpunt van de 
privé auto opduikt, dat men 
daar dan ook d~ volle schijn
werper op richt. G ruyters heeft 
natuurlijk gelijk, als hij zegt dat 
er méér dingen uitgebreid be
sproken zijn. Maar de geruch-

.. Deze winter 300.000 werk
lozen. Het kabinet is daar be
langrijk schuldig aan. Het 
heeft steeds geweigerd stok
paarden op stal te zetten, 
heeft onze waarschuwingen in 
de wind gesiagen en onze 
voorstellen van tafel geveegd. 
Het bankroet van het beleid 
van het kabinet-Den Uyl wordt· 
steeds duidelijker zichtbaar." 

Dit zei WD-Ieider Wiegel 
twee weken geleden op een 
spreekbeurt in Assen. Komen
de dinsdag is het prinsjesdag 
en legt het kabinet het beleid 
voor volgend jaar op tafel. 
Officieel is op dit moment nog 
niet bekend wat ons allemaal 
te wachten staat, maar offi
cieus zijn we al aardig op de 
hoogte. De belastingschroef 
wordt opnieuw aangedraaid. 
Zo gaat de BTW van 16 naar 
1 8 procent. Onzeker is nog of 
die BTW-verhoging op 1 janu-
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ten dat hij eventueel de nota 
niet in de Kamer zou ver
dedigen, omdat de financiën 
rond het openbaar vervoer 
nog niet in orde zouden zijn, 

ari ingaat of later in het jaar. 
In elk geval zal deze maatregel 
een golf van prijsstijgingen 
over ons land doen gaan. 

Alcohol 
De accijnzen op alcohol, wijn, 

geven al wel aan dat het pro
bleem van auto en openbaar 
vervoer zware elementen zijn 
in het toekomstig ruimtelijk 
beleid in Nederland. 

rookwaren en olie worden ver
zwaard. De assurantiebelas
ting gaat omhoog. De inkoms
tenbelasting gaat een punt 
stijgen met uitzondering van 
de onderste tariefschijf. De 
inflatiecorrectie gaat slechts 

Wiegel: 

"BQnkroet 
kabinet
Den Uyl'' 

door onze parlementaire redacteur 

Onaanvaardbaar 

In aanmerking nemende dat 
ook wij een goed openbaar 
vervoer voor staan, heb ik 
de minister verweten dat hij 
met zijn maatregelen om het 
gebruik van de privé auto te 
beperken op een onaanvaard
bare wijze ingrijpt in het leven 
van vele Nederlanders. Dat hij 
de vrijheid van bewegen, die 
men dankzij de auto ver
kregen heeft, onaanvaardbaar 
aantast. 

De regering wil de problemen 
te lijf gaan door in sterke mate 
het gebruik en bezit van de 
auto geldelijk te belasten. In 
de overvolle gebieden van ons 
land wil zij bovendien aan het 
rijden dáár een kilometerhef
fing verbinden. Op deze wijze 
wil men het openbaar vervoer 
in een goede concurrentie
positie houden. Bovendien wil 
mef\ door de bepleite maat
regelen het wonen buiten de 
steden dusdanig onaantrek-

voor tachtig procent door. De 
séhatkist zal flinke bedragen 
storten in de sociale verze
keringsfondsen. 

Verder kunnen enkele maat
regelen worden verwacht om 
het bedrijfsleven iets tegemoet 
te komen, zoals de uitvoering 
van het initiatiefontwerp om 
de vennootschapsbelasting 
een punt te verlagen. 
Als een rode draad door al 
deze plannen loopt belasting
verzwaring en weigering van 
een wezenlijke lastenverlich
ting voor het bedrijfsleven. 
Om het voorproefje van prins
jesdag compleet te maken 
vermelden we nog dat de rijks
begroting volgend jaar een gat 
van zo'n dertien miljard gul
den zál laten zien. Dat gat is 
vooral zo groot omdat h\:lt 
kabinet een nieuwe injectie 
van twee tot drie miljard gul
den wil geven tegen de werk-



keiijk maken, dat de bevolking 
weer naar de stad terugkeert. 
Een en ander is dus tevens 
bedoeld als een wapen in. het 

verstedelijkingsbeleid: het 
tegengaan van suburbanisa
tie. 

Bij dit alles moet je je wel af
vragen wie Gruyters treft. Dat 
zijn de mensen, die wonen in 
de binnensteden en oudere 
wijken, die juist hun auto 
willen gebruiken om de te
kortkomingen van hun directe 
woonomgeving aan te vullen. 
En juist de overvolle gebieden 
van ons land zijn die plaat
sen, waar men aan de moge
lijkheden van de auto de 
grootste behoefte heeft. De 
minister treft met zijn lasten
verhoging o.a. de groepen 
met de laagste inkomens. 
Die zullen nu w'el niet direct 
ophouden met rijden, maar 
het zal wel invloed hebben op 
hun bestedingen. Op andere 
zaken, bijvoorbeeld op onder
houd, zal bezuinigd worden. 
De minister slachtoffert even
eens de mensen buiten de 
steden, die moeilijker of veel 
duurder naar hun werk, school 
enz. moeten. Ik spreek dan 
nog niet eens van de gevol
gen voor de horeca en de 
garagebedrijven. 

Het lijkt erop of men de door 

loosheid. Dit soort uitgaven is 
eenmalig en werkt niet door 
in de uitgaven voor de volgen
de jaren. 

Huilen 
Wiegel zei in Assen over de 
plannen die het kabinet heeft: 
"Het is ronduit verschrikkelijk 
te zien hoe slecht het gaat. 
Het is om te huilen dat de 
juiste maatregelen nietworden 
genomen." 
Hij somde zeven punten op 
om aan te geven wat het be
leid van de WD in de huidige 
moeilijke economische situatie 
zou zijn: 

• Maatregelen om het onder
nemen te stimuleren. 
• Lastenverlichting voor het 
bedrijfsleven. 
• Intrekken van de VAD-plan
nen. 
• Een noodpakket voor mid
denstand en lmndbouw. 

sommigen genoemde heilige 
koe "de auto" gaat vervangen 
door een andere heilige koe 
"het openbaar vervoer". Ik 
heb het genoemd: een straf
expeditie tegen de atuoge
bruiker. 

b rbam a 1e 

Er komen uit het betoog van 
de minister nog twee tref
woorden naar voren: subur
banisatie en overvol. De Oriën
teringsnota gaat ervan uit dat 
ruimte een schaars goed is 
geworden in grote delen van 
Nederland. Die stelling be
strijd ik. Naar mijn mening is 
de ruimte slechts schaars in 
enkele delen van ons land. En 
zelfs daar is het nog relatief, 
als men kijkt naar dichtheden 
die elders voorkomen. Maar 
deze bewering (ruimte is 
schaars), ons Nederlanders 
met de paplepel ingegoten, 
is natuurlijk wel prettig om 
maatregelen te verdedigen 
die een sterk centralistisch 
karakter hebben en bijvoor
beeld ingrijpen in de bevoegd
heden van de gemeenten. 

De suburbanisatie (anders ge
zegd: de verstedelijking van 
het platteland) wordt in de 
nota eveneens stevig aange
pakt. Men wil deze met in
grijpende middelen bestrijden. 

• Terugschroeven van de 
overheidsuitgaven. 
• Forse verlaging van de loon
en inkomstenbelasting om zo
wel beperking van de loon
kosten als het op peil houden 
van de koopkracht te bereiken. 
• Het stellen van scherpe 
grenzen aan de stijging van 
de sociale premies, via inper
kingen, zwaardere normen en 
scherpere controle: 

WO-fractieleider Wiegel 
. . . zeven punten 

Maar waardoor kon die ver
stedelijking eigenlijk zo uit 
de hand lopen? In mijn betoog 
in de Kamer heb ik getracht 
aan te geven hoe dat is ge
beurd - de nota zegt daar 
nauwelijks iets over. De 
schuld ligt grotendeels bij de 
overheid. Bij de rijksoverheid, 
die te veel goekope huizen 
wilde bouwen en niet ingreep 
met de mogelijkheden die de 
wet op de ruimtelijke orde
ning biedt. Bij de provincies, 
die niet of te laat ingrepen. 
Bij de steden, die niet bouw
den op een wijze die gewaar
deerd werd en die o.a. ver
gaten dat er ook nog groepen 
in de bevolking waren, die een 
eigen huis wensten. Om nog 
maar niet te spreken over de 
onrechtvaardigheden in de 
grondprijzen, de moeil,ijke en 
langdurige procedures. 

Minister Gruyters 

Moeras 
.. Ons land IS m het moeras 
geraakt,' zei Wiegel. "We zijn 
te duur en onaantrekkelijk 
voor buitenlandse investeer
ders. Onze eigen bedrijven 
verlaten het land. Ondernemen 
lijkt geen zin meer te hebben. 
Er wordt nauwelijks nog winst 
gemaakt en niet meer geïn
Vesteerd." 
Hei zei ook dat ons land na 
twee jaar kabinet-Den Uyl in 
een situatie is gebracht die 
jarenlang puin ruimen nodig 
maakt. 
Wiegel bevindt zich in zijn 
jammerklacht over het finan
cieel beleid van het kabinet 
in goed gezelschap. De voor
zitter van de Sociaal-Econo
mische Raad, drs. De Pous, 
heeft vorige week een pleidooi 
gehouden om de economie 
een impuls te geven met geld 
uit de aardgasbaten. De aard-

Huid r n Ir 

De minisrer zei dat hij aan 
deze historische analyse geen 
behoefte heeft. Maar er is 
altijd sprake van schuld en 
boete. Van schuld wil Gruyters 
niets weten en de boete 
wenst hij te leggen bij dege
nen, die de euvele moed had
den om buiten de steden te 
gaan wonen. 

Het zijn slechts enkele grepen 
uit de nota en de discussie, 
die erover gevoerd is. De ver
dienste van de nota is, dat 
hij de gedachtenwisseling 
over de ruimtelijke ordening, 
waar wij alleemaal mee te 
maken hebben, weer op gang 
heeft gebracht. Maar de nota 
belooft niet veel goeds voor 
de ruimtelijke structuur van 
Nederland in de toekomst . . 
Onder de vaagheden, het 
ontbreken van analyses, het 
niet aanwezig zijn van de 
financiële consequenties, 
schuilt het gevaar van invoe
ren van hobbyisme en centra
lisme. 

De minister heeft gezegd dat 
hij aan cte nota geen prijs
kaartje wenst te hangen. 
Maar de prijs, die wij met 
elkaar zullen moeten betalen, 
wordt onaanvaardbaar hoog 
als het een aanslag betekent 
op.onze vrijheid. e 

gaspot brengt dit jaar zes mil
jard gulden op. Maar het 
kabinet gebruikt dat geld liever 
om de eigen overheidsuitga
ven sterk te verhogen. 

Duisenberg 
Onthullend is hoe de man die 
voor het financieel beleid in 
ons land de grootste verant
woordelijkheid draagt, minis
ter Duisenberg, er over denkt. 
In een openhartig vraagge
sprek met mevrouw Bibeb van 
het weekblad Vrij Nederland 
zegt Duisenberg: "Ik ben het 
ook niet eens . met de PvdA 
dat de belastingen alsmaar 
omhoog moeten .... Een klein 
deel heeft een ton en meer, 
al die miljarden moeten we 
krij9en van de lagere en mid
deninkomens. Dat wordt met 
name in de PvdA onvoldoende 
il)gezien. De belastingdruk is 
gewoon erg hoog." 

• 
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gast- urijJrtià 
Waar het weer spelmaker is 
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Oud van naam - Nieuw van karakter 
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Dr. Schoepmanlaan 1. Tel. 01600-50150 en 
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v.a. 117,50. Pension (min. 4 volle dgn.) v.o. 
I 35,- tot I 50,- p. d. Het geh. jaar geopend. 
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* Gelegen aan de Buurserbeek 
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Uitgebreide à la carte 
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voor lunches en par-

tijen. "!!~!];!!i!~~ii!~ 's-Maandags gesloten. ~ 
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Svenska Restauraogen 
BOLWERK 

Tel. 023-320668 Kennemerplein 5 

Specialité Smörgàsbord. Gerenom
meerde keuken. Zalen voor recep
ties en diners. , Eigen parkeerterr~in . 

Lid Horecaf. C. H. EKMAN, Eig. 

1.\leester 

Aanstaande dinsdag begint 
mr. Eric Jurgens in zijn nieuwe 
functie: voorzitter van de Nos. 
Zijn benoeming heeft heel wat 
stof doen opwaaien. Het ging 
daarbij niet om de persoon 
van Jurgens, maar om de man 
die hem op die stoel heeft 
neergezet, ministerVan Doorn, 
die het mikpunt van scherpe 
kritiek is geweest. Een beter 
bewijs dat er met deze benoe
ming iets niet in de haak was, 
is niet denkbaar. 
Tijdens het kamerdebat zei 
WD-IeiderWiegel: .,Ik bestrijd 
niet het formele recht van de 
minister de heer Jurgens voor 
te dragen. Ik bestrijd ook niet 

Minister Van Doorn 
... verdacht 

het recht van de minister een 
lid van de PPR voor te dragen. 
Maarzijn handelwijze versterkt 
alleen maar de indruk dat de 
minister met alle macht en 
met alle middelen een partij
genoot in deze belangrijke 
functie wilde benoemen. De 
minister heeft zich door zijn 
handelwijze zelf verdacht ge
maakt." 
Wiegel vatte zijn kritiek als 
volgt samen: 

• Hij heeft tijdens het lange 
verloop van de benoemings
procedure van zijn eigen be
doelingen nooit duidelijk blijk 
gegeven. 

• Hij is niet bereid geweest 
tot werkelijk en open overleg 
met de omroep. 

• Hij heeft de kandidaat van 
de Nos, Vermeer, niet fair be
handeld.' 
• Hij heeft halve en hele on
waarheden gesproken. 
De WO-leider typeerde de 
handelwijze van minister Van 
Doorn als .. de ontmaskering 
van een radikale regent." Op 
premier Den Uyl had Wiegel 
kritiek omdat die het .,ge
draai" van zijn minister niet in 
het openbaar heeft willen be
kritiseren. 
Nu nam de Tweede Kamerdie 
rol van de premier over. Er 
werd door vrijwel alle partijen 
schande gesproken over Van 
Doorn. Op 16 mei werd de 

NOS-voorzitter Jurgens 
. . . dins~ag aan 't werk 

naam van Jurgens voor het 
eerst genoemd (in het Alge
meen Dagblad). Die krant 
meldde dat de minister met 
de gedachte speelde om zijn 
partijgenootJurgens te benoe
men. Van Doorn ontkende dat 
's avonds in een vraaggesprek 
met de Tros-televisie. Hij loog 
toen, zo is achteraf gebleken. 
Wiegel kreeg de minister tij
dens het kamerdebat zo ver 
dat hij toegaf de naam van 
Jurgens toen al in zijn hoofd 
te hebben gehad voor het 
voorzitterschap van de Nos. 

De Tweede Kamer heeft deze 
negentiende eeuwse manier 
van regeren afgestraft met een 
motie waarin de handelwijze 
van Van Doorn wordt betreurd. 

/ 
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rry in zijn heiDd 
Er lagen twee moties, één van 
de WD en één van de CHU. 
Die laatste werd aangenomen, 
de WO-motie niet. Het ver
schil was dat de CHU-motie 
meester Harry iets verpakter 
in zijn hemd zette dan Wiegel 
in zijn motie had gedaan. 
Maar de uitspraak was er niet 
minder om: de ,.inspraak
minister", die er zo prat op 
gaat dat hij met een stalen 
gezicht mensen kan voorlie
gen, is door de waarheid 
achterhaald. 

.Jong 

Drs. K. de Jong is de nieuwe 

PvdA-Kamerlid Roethof ... 
. . verdientsteun ... 

staatssecretaris van onderwijs 
Hij volgt in die functie dr. Veer
man op die om gezondheids
redenen ontslag moest nemen. 
De Jong (49) is lid van de 
ARP en was rector van het 
Fa relcollege in Amersfoort. Hij 
gaat zich vooral bezig houden 
met het voortgezet onderwijs 
en de scholenbouw. 

DenHaag 

Nog een benoeming: de 
nieuwe burgemwestervan Den 
Haag. Het ka net heeft het 
er bijzonder moeilijk mee. Mi
nister De Gaay Fortman (bin
nenlandse zaken) heeft vier 
kandidaten gekregen, maar hij 

vindt hen geen van allen de 
ideale burgemeestervoordeze 
belangrijke gemeente. De kan
didaten zijn: oud-wethouder 
Viersen van Rotterdam, loco
burgemeester Happel van Den 
Haag, burgemeester Reijnen 
van Oldenzaal en burgemees
ter Schols van Venray. Het 
pleit niet voor de KVP dat die 
partij geen zwaardere kandi
daten bereid heeft kunnen vin
den zich beschikbaar te stel
len voor deze functie. Bloed-

. armoede? Of een symptoom 
van de afkalving van deze 
partij die eens de as was 
waar ons politieke bestel om 
draaide. 

WO-kamerlid De Beer 
... met v. d. Doet ... 

~. r"name 

' Premier Den Uyl maakt zich 
terecht zorgen over de komen
de onafhankelijkheid van Suri
name. Hetonafhankelijkheids
debat in het parlement is 
uitgesteld omdat de Surinaam
se premier Arron op dit mo
ment niet over een meerder-

\ 

heid in de Surinaamse staten 
beschikt. 
Zijn kabinet 'steunt op een 
minimale meerderheid maar 
een paar van zijn aanhangers 
zijn zoek. 
Op 25 november zou Suri
name onafhankelijk moeten 
worden. Die datum is in ge
vaar. Hopelijk weten de Suri
naamse regeringspartijen en 

de oppositiepartijen daar el
kaar op het punt van de onaf
hankelijkheid nog op tijd te 
vinden. Want anders ziet het 
er somber uit voor de feeste'
lijkheden. 

Roethof 

Het PvdA-kamerlid Roethof 
heeft een wetsontwerp inge
diend om maatschappelijk 
werkers die weggelopen min
derjarigen hulp verlenen niet 
meer strafbaar te stellen. Hij 
geeft daarmee uitvoering aan 
zijn motie die met steun van 
de WD eerder dit jaar in de 

PvdA-Kamerlid v.d Doet 
. .. met De Beer 

Tweede Kamer is aangeno
men. Er zal over de uitvoering 
van dit voorstel in de komen
de maanden nog wel het 
nodige besproken moeten 
worden. Maar de gedachte die 
aan het wetsvoorstel ten 
grondslag ligt verdient alle 
steun. Bekwame maatschap
pelijke werkers die te gol(lder 
trouw de helpende hand uit
steken naar jeugdigen die in 
moeilijkheden zijn geraakt, 
verdienen niet dat zij in de 
gevangenis terecht komen. 

Autokeuring 

De PvdA en de WD gaa.n 
samen een wetsontwerp ma-

. - - - . 
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ken over de verplichte auto
keuring. Het was allemaal niet 
nodig geweest als minister 
Wasterterp (verkeer) zich had 
neergelegd bij de wens van de 
Tweede Kamer. Wasterterp 
had een hele keten van dure 
keuringsstations willen bou
wen. De meerderheid van de 
kamer wilde de keuringen via 
de erkende garages laten 
lopen. 
Het PvdA-kamerlid Van der 
Doet en het WO-kamerlid De 
Beer gaan daar nu vorm aan 
geven. Een ingewikkeld kar
wei. Als het mee zit wordt het 
voorstel van PvdA en VVD 
éind van dit jaar ingediend. 

Staatssecretaris Handriks 
... financiën niet rond ... 

Zie enfonds 

Alle Nederlanders in het zie
kenfonds, Dat is de strekking 
van de Algemene Wet Ge
zondheidsverzekeringen die de 
staatssecretarissen Hendriks 
en Mertens hebben ontwor
pen. De KVP-staatssecretaris
sen hebben hi~rmee een stok
paardje van de PvdA u'itge
werkt. Wat dat betekent heb
ben ze geweten. Want de 
financiële paragraaf van de 
wetsontwerp is nog niet rond. 

En ook in de gezondheids
zorg draait het toevallig tegen
woordig voor een belangrijk 
deel om de centen. 

• 



M et een zekere regelmaat 
komt in ons land de vorming 
van een beroeps (vrijwilligers) 
leger ter sprake, als deskUil
digen de nationale defensie
problemen op de korrel ne
men. De kans dat ons land 
spoedig een beroepsleger zal 
krijgen, is niet groot. De cam
pagnes tot werving van tech
nische specialisten voor het 
leger blijken nauwelijks een 
succes. "En vindt dan maar 
eens iemand die voor zijn 
beroep op zijn buik door de 
hei gaat kruipen. Zolang hier 
militairen in uniform op straat 
nog wel eens worden nage
schreeuwd met "moorde
naar" - naar men zegt een 
uiting van vredelievendheid -
hoef je niet te verwachten dat 
het beroep van infanterist ooit 
nog erg geliefd wordt". Dat 
stelt mr. J. M. Bast, voor
zitter van de defensiecom
missie van de WD. 

Zijn commissie vindt het niet 
reëel voor de korte en middel
lange termijn met afschaffing 
van de dienstplicht rekening 
te houden en zegt dat er 
daarom voorlopig maar moet 
worden gewerkt aan het weg
nemen of verkleinen van de 
bezwaren van de huidige 
dienstplicht. 

Bast presideert ruim drie jaar 
al de maandelijkse vergade
ringen van de commissie, die 
half uit militairen en voor de 

andere helft uit burgers be
staat. Bast zelf kan zich tot 
de laatste categorie rekenen. 
Hij is notaris in Aardenhout 
(bij Haarlem) en zwaaide 
indertijd af als sergeant. Zijn 
benoeming tot voorzitter van 
de commissie was een uit
vloeisel van een besluit van 
het hoofdbestuur. 

",n iedere commissie moest 
een lid van het hoofdbestuur 
komen. 
De defensiecommissie had er 
indertijd nog geen. Gelijk met 
de verheffing van het college 
als officiële partijcommissie, 
werd ik als H B-lid bij die 
commissie geplaatst. De mili
taire commissieleden vonden 
het beter dat ze werden voor
gezeten door een niet-militair 
en zo ben ik in die functie 
gekozen", vertelt hij. 

Ad I 

Tot het moment, waarop de 
commissie haar officiële sta
tus kreeg, was er een college 
militairen die de WO-specia
list in de Tweede Kamer, van 
advies dienden. Behalve bur
gers telt de commissie nu 
vertegenwoordigers van de 
drie krijgsmachtonderdelen, 
een troepenofficier, een on
derofficier en een aantal sol
daten. 
Verder een beroepsmilitair die 
door zijn werk is belast met 
juridische en personeelszaken. 

Internationale J OVD-contacten 

Op 21 juli, de, nationale feest
dag van België, had een dele
gatie van het JOVD-hoofd
bestuur een kontaktvergade
ring met een delegatie van het 
PW-Jonger'en hoofdbestuur. 
Ook vertegenwoordigers van 
het BLSV (Belgisch Liberaal 
Verbond) waren aanwezig. 

Dit was de eerste vergadering 
van wat JOVD-voorzitter Ed 
Nijpels hoopt uit te bouwen 
tot een permanent overleg en 
kontakt met de Belgische 
zusterorganisaties enerzijds 
en de Nederlandse Liberale 
Studenten anderzijds. 

Tijdens de vergadering te Ant
werpen werd uitsluitend van 
gedachten gewisseld over een 
gemeenschappelijke- voorbe
reiding en aanpak van de 
problemen die zich voordoen 
op het vlak var?de Europese en 
Wereldfederaties. Verder wer
den beide organisaties, PW
Jongeren en JOVD, het eens 
om op 6 september te Brussel 
een algemene vergadering 
van JEL (Jeunesses Européen
nes Libérales) bijeen te roepen 
met de bedoeling deze nieuw 
leven in te blazen. 
In het kader van steeds verder 
voortschrijdende Europese 
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In onze serie interviews 
met vooraanstaande 

WD'ers buiten 
het parlement dit keer 

een vraaggesprek 
van redacteur V.G.A. M. 

Hafkamp met 
mr. J. M. Bast, 

voorzitter van de 
defensiecbmmissie van 

de partij en lid van 
het hoofdbestuur. 

Politieke integratie zal deze 
federatie op het niveau van 
de EEG-landen de "tegenhan
ger" van de Europese Libe
ralen gaan worden. 

Tenslotte zullen PW-Jonge
ren en JOVD op het congres 
van de EFRLY (European 
Faderation of Liberal Radlcal 
Youth) te Noli, Italië, in sep
tember eensgezind samen
werken. 

Hiertoe heeft op 9 augustus 
een eerste voorbespreking 
plaatsgevonden in Brussel. 

Amerika 

Landelijk JOVD-voorzitter Ed 

Bast - sinds 1969 lid van de 
WD - ontplooide al snel 
bestuursactiviteiten in Am
sterdam. Hij werd eerst pen
ningmeester van de afdeling, 
daarna vice-voorzitter. Die 
functie combineerde hij met 
het lidmaatschap van het lan
delijke hoofdbestuur, waarvan 
hij nu nog deel uitmaakt. 
Zijn functies in Amsterdam 
beperken zich nu tot het advi
seurschap van het bestuur. 
In zijn woonplaats Aarden
hout blijft hij nadrukkelijk bui
ten elke politieke activiteit. "Ik 
hang in verkiezingstijd zelfs 
geen raambiljet aan", zegt 
hij. ,.Dat vind ik niet stroken 
met mijn beroep. Een notaris 
moet in zijn woonplaats niet 
te zeer geëxponeerd zijn". 

Voor plaatselijke activiteiten 
zou trouwens niet teveel tijd 
overblijven, omdat het werk 
van de defensiecommissie 
zich niet beperkt tot het 
maahdelijks vergaderen in het 
gebouw van de Tweede Ká
mer. 
Welke activiteiten ontplooit 
de commissie zo al? 

Notêl 
Mr. Bast: "Behalve de wisse
lende agendapunten - op
drachten van fractie of hoofd
bestuur die voor ons voorrang 
hebben - zijn er de vragen 
van en aan Kamerleden die 
adviserend lid van onze com-

Nijpels woont op uitnodiging 
van de United Statas Youth 
Council van 26 september 
t/m 1 oktober a.s. de Annual 
Conference van deze organi
saties bij. 

Na afloop van de conferentie 
zullen de deelnemers twee 
dagen een paar lokale verkie
zingscampagnes in naburige 
staten volgen. 
Tijdens de Annual Conference, 
die in Washington wordt ge
houden, zal door een aantal 
Europese politieke jongeren
organisaties overleg worden 
gepleegd over o.a. de nawer
king en de verdere uitwer
king van de Europese Veilig
heidsconferentie wat de jon
geren-belangen betreft. e 
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m1ss1e zijn. Zo is de nota 
.. Vrede, vrijheid en defensie" 
ontstaan, omdat de bij onze 
vergaderingen practisch altijd 
aanwezige Kamerleden Ploeg 
en Keja daarom vroegen. We 
zijn nu bezig enkele punte'n uit 
die nota verder uit te diepen. 
De nadruk ligt nu op het 
punt: doel en legitimiteit van 
de krijgsmacht. Verder wor
den we nog al eens benaderd 
door partij-afdelingen die ons 
vragen om medewerking en 
coaching. Eindhoven bijvoor
beeld is in overleg met ons 
bezig met studies over deel- · 
problemen. Wij vinden derge
lijke contacten erg prettig. En 
dan zijn er individ.uele leden 
die spreekbeurten vervullen 
of zitting nemen in forums". 

De defensienota .. Vrede, vrij
heid en defensie" blijkt ook 
buiten WO-kringen nogal wat 
aandacht te hebben getrok
ken. Bast stelt met nadruk dat 
zo'n nota een beknopte weer
gave is van de gedaçhten over 
veiligheid en defensie binnen 
de commissie en dat zij nood
gedwongen sterk verkort 
moet worden uitgebracht. 
Namens zijn commissie heeft 
Bast zich dan ook wat pijnlijk 
verrast getoond over een arti
kel van R. Lantain in het laat
ste nummer van .,Liberaal 
Reveil''. Daarin wordt gesug
gereerd dat het denken over 
de nucleaire afschrikking tot 
dusverre voor de WD een 
overbodige luxe is geweest. 
Bast vindt dat verwijt wat 
onbillijk. 

Een partijnota is geen hand
boek, zegt hij. Zij kan onmo-' 
gelijk zo diep en gedocu
menteerd op bepaalde pro
blemen ingaan als Lantain in 
zijn bewuste artikel doet. 
Maar in .,Doel en legitimiteit 
van de strijdmacht'/ zal die 
kwestie zeker verder worden 
uitgediept. 

iet prae isch 
Doordat de defensieproble
matiek zo nauw verweven is 
met internationale politieke 
vraagstukken, bestaat er een 
goede samenwerking van de 
defensiecommissie met de 
commissie buitenlandse poli
tiek van de WD. Een aantal 
paragrafen van het nieuwe 
partijprogramma is door de 

Mr. J. M. Bast 

comm1ss1es op elkaar afge
stemd. Drie leden van de 
defensiecommissie zijn ook 
lid van de commissie buiten
landse politiek. Maar overi
gens vindt Bast één pom
missie uit beide niet prac
tisch ... Uiteindelijk zijn er ook 
verschillende departementen 
voor defensie en buitenlandse 
zaken", zegt hij. 

Toevallig zijn de ministers die 
in het kabinet-Den Uyl deze 
departementen leiden nu juist 
de bewindslieden tegen wie 
de WD het minste bezwaar 
heeft . .,Vredeling biedt weer
stand aan zijn achterban. 
Hij ziet het wel goed dat de 
acties van de WDM de ge
vechtskracht van het leger 
doen dalen. Zo is de WDM
actie om overuren te , laten 
honoreren in vrije tijd inge
geven door de opvatting dat 
de saamhorigheid van de mili
tairen afneemt, naarmate ze 
meer vrije tijd krijgen. 
In dat opzicht is de verontrus
ting over de VVDM-activi
teiten wel gerechtvaardigd". 
vindt Mr. Bast. Overigens 
heeft hij waardering voor het
geen de WDM heeft gedaan 
in het belang van de positie 

van de dienstplichtige. De dis
cipline was vroger veel te 
streng en te sterk op futilitei
ten gericht. 

Maar hij wijst er op dat de 
tegenhanger van de WDM, 
de Algemene Nederlandse 
Vereniging voor Militairen 
(ANVM) ook tracht - waar 
mogelijk - de levensomstan
digheden van de militair te 
verbeteren . .,Maar de AVNM 
maakt niet de indruk de ge
vechtskracht van het leÇJer 
te willen ondergraven. Nu de 
ANVM er is, heeft zij de 
VVDM overbodig gemaakt". 

Moordaanslag 
Alles wat de defensie verder 
tracht te verzwakken, is een 
moordaanslag op het Neder
landse volk, zegt hij. En van
daar dat hij blij is lid te zijn 
van een partij die de reputatie 
heeft de kampioen van de 
hogere defensie-inspanning te 
zijn. Bast nuanceert dat als 
,.een partij die de mensen die 
door het land in de vuurlinie 
worden gestuurd, overlevings
kansen wil bieden". Bast's 
boosheid en onthutsing waren 
dan ook groot bij het lezen 
van een artikel van J. W . Hols-
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bergen in de NRC-Handels
blad (22 juli), waarin een 
pleidooi wordt gehouden 
voor, zoals Bast het uitdrukt, 
het ,.binnen noden en van 
binnen uit bestrijden" van de 
vijand. 

Bast gelooft niet in de vor
ming van verzets- en sabeta
gegroepen, omdat de verbin
dingen tussen die groepjes in 
de kortste keren zouden wor
den verbroken . .,In de afgelo
pen oorlog schoten de bezet
ters gijzelaars neer, als een 
brug was opgeblazen. Een 
toekomstige bezetter zal dat 
ook doen. Het volk zal in 
grotere ellende verkeren. 
Een systeem-Halsbergen ver
eist een volk van helden en 
dat zijn we niet. De schrijver 
calculeert bewust het ver
moorden van gijzelaars in, 
omdat de eerste lijnsverdedi
ging wordt verwaarloosd. Elk 
gemarchandeer met ons sy
steem, hoeveel fouten er ook 
aan mogen kleven, .vind ik 
verderfelijk". 

Uitg· ven 
De commissie Van Rijcke
vorssel heeft in een rapport 
van 1972 aanbevolen een 
vast percentage voor defen
sie-uitgaven van het netto 
nationaal inkomen te reserve
ren. Het VVD-defensie com
missielid mr.. J. Beyen hoorde 
tot de minderheid van de 
groép-Rückevorsel die het 
met zo'n koppeling aan een 
bepaald percentage nationaal 
inkomen niet eens waren. Ook 
de defensiecommissie is daar 
niet voor. 
Een nadeel van die koppeling 
vindt zij dat ten tijde van een 
geringe groei van het natio
nale inkomen nominaal de 
defensiegelden geen gelijke 
tred zullen houden met de 
forse prijsstijgingen. 

Ons systeem blijft offers op 
dat gebied waard, want zoals 
Bast zegt: .. Welke bezwaren 
we ook mogen aanvoeren 
·tegen Den Uyl c.s. onze posi
tie verschilt zo hemelsbreed 
met die van bijvoorbeeld de 
Tsjechen dat de kans dat we 
met een kabinet Den Uyl 
opgescheept blijven, ons het 
vechten voor de vrijheid 
waard 'moet zijn". 

• 



eo ganisatie van de 
partij 
Op 31 mei behandelde de 
Algemene Vergadering, het 
hoogste orgaan van de partij, 
een aantal reorganisatievoor
stellen. 
In deze Algemene Vergade
ring, waarin de partijafdelin
gen stemgerechtigd zijn en 
waarin iedere afdeling voor 
elke 50 afdelingsleden één 
stem uitbrengt, werden enige 
vérstrekkende beslissingen 
genomen. 

De vraag is gesteld of deze 
beslissingen · nader konden 
worden omschreven en toe
gelicht. Gaarne voldoe ik aan 
dat verzoek. 

0 d rcer r· I 

De meest vérstrekkende be
slissing had betrekking op de 
verplichte instelling van on
dercentrales, regionale sa
menbundelingen van afdelin
gen. 

De leden van de partij zijn 
in de eerste plaats georgani
seerd in hun afdeling. In vele 
gevallen valt een partijafde
ling samen met een t)e
meente. In een groot aantal 
andere gevallen vormen de 
leden, die in een aantal ge
meenten wonen, samen een 
afdeling. 
De verhouding is nu dat de 
partij 527 afdelingen heeft 
op 841 gemeenten (inclusief 
openbaar lichaam Zuidelijke 
IJsselmaarpolders en exclu
sief de (528-ste) afdeling 
Brussel). 
Al deze afdelingen vormen 
autonome eenheden. 

In verband met de kandidaat
stelling voor dè Tweede Ka
mer en de Provinciale Sta
ten waren deze afdelingen 
samengebundeld in zoge
naamde Kamercentrales e·n 
Statencentrales, waarvan de 
grenzen samenvallen met de 
grenzen van de kieskringen, 
die ingevolge de Kieswet zijn 
vastgesteld. 

De kieswet kent 18 Rijkskies
kringen voor de Kamerverkie
zingen en deze zijn weer 
onderverdeeld in totaal 75 
provinciale kieskringen voor 
de Statenverkiezingen. 
De provincies Groningen, 
Friesland, Drenthe, Overijssel, 
Utrecht, Zeeland en Limburg 
vormen elk een Rijkskies~ 

kring en zijn dus tevens 
Kamercentrale. De provincies 
Gelderland en Noord-Brabant 
zijn onderverdeeld in twee 
Rijkskieskringen. 
(De beide Gelderse Rijkskies
kringen vormen echter toch 
één Kamerce·ntrale). 
De provincies Noord- en Zuid
Holland zijn beide ook ge
splitst in twee kieskringen, 
terwijl Amsterdam, Rotter
dam en 's-Grave'nhage elk ook 
een aparte Rijkskiaskring vor
men. 

De begrehzing van de provin
ciale kieskringen is vaak vrij 
willekeurig. Het leek daarom 
gewenst, naast deze door de 
Kieswet aangegeven indeling, 
te komen tot een onderver
deling in regio's waarbinnen 
de afdelingen kunnen samen
werken op het gebied van de 
propaganda, de ledenwerving, 
kadervorming en het organi
seren van spreekbeurten. 

Tot nu toe bestond zo'n 
samenwerking in verschil
lende gebieden (Zuid-Holland, 
Noord-Holland en Drenthe) 
op basis van vrijwilligheid. 

De Algemene Vergadering 
aanvaardde het voorstel van 
het hoofdbestuur om alle af
delingen in regionale samen
werkingsverbanden - onder
oentrales - in te delen. De 
grenzen daarvan zullen in 
overleg met de desbetref
fende afdelingen en de Ka
mercentrale door het hoofd
bestuur worden vastgesteld. 
Voorlopig zijn er 88 ondercen
tra les. In enkele Rijkskiaskrin
gen vallen de grenzen van de 
ondercentrales samen met 

door mr. F. Korthals Altes, 
voorzitter van de WO 

die van de Statencentrales 
(provinciale kieskringen). 
In de ondercentrales hebben 
alle afdelingen, die ertoe be
horen invloed via de centrale
vergadering. Een voorstel van 
het hoofdbestuur, dat alle 
afdelingen pok in het bestuur 
vertegenwoordigd zouden 
zijn, werd verworpen. 

Besluitvorming 

Een van de aanleidingen voor· 
de regionale indeling in onder
centrales was de geweldige 
ledenwinst van de laatste 
jaren, waarbij het lédental in 
minder dan anderhalf jaar 
verdubbeld werd en het aantal 
afdelingen sterk toenam. 
Door een verbeterdp regio
nale samenwerking hoopt het 
hoofdbestuur dat de vele 
nieuwe leden beter worden 
opgevangen en de afdelingen 
beter gaan functio!leren. 

Def-e toeneming van ledental 
en 1aantal afdelingen was ook 
aanleiding de besluitvor
mingsprocedure te herzien. 
Zoals in het verleden blijven 
alle leden spreekrecht hou
den in de Algemene Verga
dering van de partij .. Naast de 
Kamercentrales en de afde-

Jingen krijgen ook de onder
centrales het recht voorstellen 
en amendementen op voor
stellen van het hoofdbestuur 
in te dienen. Met het oog op 
de vaststelling van verkie
zingsprogramma's en poli
tieke resoluties leek het echter 
gewenst dat een democra
tisch uitdunningsproces va.n 
amendementen plaatsvindt, 
alvorens de Algemene Verga
dering beslist. Reeds in 1971 
bedroeg het àantal amende
menten op het ontwerp-ver
kiezingsprogram meer dan 
duizend. Het was dus niet 
mogelijk al deze amende
menten in...~e Algemene Ver
gadering te behandelen. 

Thans is voorgesteld en aan
genomen dat eerst• op onder
centraleniveau en later op Ka
mercentrale-niveau de amen
dementen, die van gelijke 
strekking zijn, worden ver
vangen door ééo amende
ment. Een dergelijke samen
voeging vindt tenslotte nog 
eens plaats in een verga
dering van het hoofdbestuur, 
waarbij ook de secretarissen 
van de Kamercentrales aan
wezig zijn. Deze moeten met 
de samenvoeging instemmen. 
Desgewenst kunnen een aan
tal ondercentrales gezamenlijk 
vergaderen. 

Voorts is besloten dat, hetzij 
in de vergadering van de 
ondercentrales, hetzij in de 
vergadering van de Kamer
centrales amendementen, die 
te weinig steun ondervinden, 
kunnen worden tegengehou
den. Daartoe is echter een 
meerderheid van 2/3 van het 
aantal stemmen of van het 
aantal afdelingen vereist. 

Aldus kan de Algemene Ver
gadering zich beperken tot 
die amendementen, die een 
redelijke mate van steun 
ondervinden .en kan, naar het 
hoofdbestuur hoopt, de dis
cussie zich beperken tot 
hoofdzaken. 



De vergadering was van me
ning dat een dergelijke beper
king van de in te dienen 
amendementen maar één 
keer mocht plaatsvinden, 
alleen op Kamercentrale-ni
veau en niet reeds in een 
eerder stadium op ondercen
trale-niveau. Dit laatste had 
het hoofdbestuur wel voorge
steld. 

Een voorstel om de besturen 
van Statencentrales, die 
meestal maar eens in de vier 
jaar functioneren bij de kandi
daatstelling voor de Staten
verkiezingen, zoveel mogelijk 
te laten samenvallen met de 
besturen van de ondercen
trales werd verworpen. 

Vrouwen in de WO 

De Stichting Organisatie 
Vrouwen in de WD had een 
aantal voorstellen gedaan, 
waardoor er meer kwaliteits
zetels in de besturen zouden 
komen voor leden van deze 
organisatie. 
De vergadering verwierp deze 
voorstellen. 

Samen telling van het 
hoofdbestuur 

Het hoofdbestuur had twee 
alternatieve voorstellen ge
daan tot wijziging- van de 
samenstelling van het hoofd
bestuur. Naast de leden van 
het dagelijks bestuur, die 
in functie worden gekozen, 
hadden in het hoofdbestuur 
zitting 18 vertegenwoordigers 
van de Rijkskieskringen. 
Deze werden tot nog toe 
door de Algemene Vergade
ring gekozen. 

De vergadering besloot nu dat 
de hoofdbestuursleden geko
zen zullen worden door de 
centrale•vergadering van de 
Kamercentrale, die zij verte
genwoordigen. 

Bovendien krijgt het 'aldus 
verkozen lid van het hoofd
bestuur tevens zitting in het 
dagelijks bestuur van zijn cen
trale. 

Het 'andere voorstel, dat 
inhield dat de voorzitter van 
de Kamercentrale, of des
noods een onder-voorzitter, 
tevens lid zou zijn van het 
hoofdbestuur, werd met grote 
meerderheid verworpen. 

• 

Emancipatiecommissie 

Op 17 december 1974 is 
voor de duur van 5 jaar de 
Emancipatiecommissie inge
steld met als voorzitster mevr. 
P. C. Wassen-van Schaveren. 
De Commissie heeft tot taak 
de regering bij het voeren van 
een samenhangend beleid ter 
bevordering va11 de emanci
patie van de vrouw te advi
seren en kan zowel op verzoek 
van de regering als eigener 
beweging adviezen uitbren
gen. 
In juni 1975 werden een 
aantal uitgangspunten die in 
de eerste 8 vergaderingen 
werden ontwikkeld op papier 
gezet en als .. voorbericht" 
aan de regering gezonden. 
Aan de minister van CRM 
werd verzocht voor 1976 
een bedrag te reserveren ten 
minste io groot als het budget 
van het nationaal comité voor 
het Jaar van de vrouw 1975. 
Tevens werd aan de minister 
een nota aangeboden waarin 
een aantal categorieën eman
cipatiewerk werden afgeba
kend; emancipatiewerk dat 
bij allerlei werkgroepen en 
organisaties in 1975 startte 
of waar plannen en wensen 
voor bestaan. Deze afbake
ning gebeurde in overleg met 
de leden van het Nationaal 
Comité voor het Jaar van de 
Vrouw. 
De emancipatiecommissie 
stelde een aantal werkgroe
pen in om over verschillende 
onderwerpen geïnformeerd te 
worden en ideeën ter 'beoor
deling te krijgen. De Werk~ 
groepen krijgen één van de 
commissieleden als voorzitter 
of contactpersoon. 
De Werkgroep .,Anti-discri!Tii
natie wetgeving" is al enkele 
malen bijeen geweest. 
De andere werkgroepen star
ten in sept. ~n gaan zich bezig 
houden met: 

- Inventarisatie van de pro
blemen die zich voordoen 
t.a.v. individuele inkomens 

(belastingen, pensioenrege
lingen, subsidieregelingen 
enz.)-
• wenselijkheid en eventuele 
vorm van een centrum voor 
wetenschappelijk onderzoek 
ten behoeve van emancipatie
vraagstukken. 
• inventarisatie van emanci
patiewerk binnen vrouwenor
ganisaties. 
• inventarisatie van rolbeves
tigende taktoren in onderwijs 
aan 4-18-jarigen. 
• het wettelijk kader voor een 
.,Instituut Ombudsvrouwen". 

Met het Internationaal Archief 
voor de Vrouwenbeweging 
(Amsterdam) en het Infor
matie en Documentatie Cen
trum van de Ned. Vrouwen 
Raad (Den Haag) worden 
contacten onderhouden om te 
komen tot een goede infor
matievoorziening over en 
weer. 

Door medewerking van het 
ministerie van buitenlandse 
zaken begint een zeer nuttige 
informatie-stroom op gang te 
komen vanuit de Europese 
landen, de Ver. Staten en 
Canada. De West-Duitse 
vrouwenraad zou een syste
matisch contact op prijs stel
len , en het secretariaat van 
de Franse · staatssecretaris 
voorziet de commissie perio
diek van informatie over de 
voortgang van het werk daar. 

De<emancioatiecommissie wil 
vfa een informatie-bulletin de 
z.g ... E.K. Signalen" vier of vijf 
keer per jaar belangstellenden 
en belanghebbenden op de 
hoogte houden van de activi
teiten van de commissie. 
ledere belangstellende kan 
om toezending vragen ván de 
.. E. K. Signalen" aari het 
secretariaat van de emancipa
tiecommissie, J. C. van Mar
kenlaan 3, Rijswijk. é 
Vragenlijst over onderwijs 

Mevr. drs. N. Ginjaar-Maas is 
bezig met het verwerken van 

Kopij voor deze rubriek 
zenden aan: mevr. E. de 
Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 
212, Den Haag. 

de binnengekomen antwoor
den op de door haar opge
stelde vragenlijst over het 
onderwijs. 
Uiteraard vergt dit veel tijd. 
Zodra zij hiermee klaar is, zal 
zij' een samenvattend artikel 
opstellen dat in onze rubriek 
zal .worden gepubliceerd. e 
NttJa r conte enti 75 

Op vrijdag 24 en zaterdag 25 
oktober 1975 zal de Najaars
conferentie van de Organisa
tie .. Vrouwen in de WD" 
worden gehouden in de .. Blije 
Werelt" te Lunterén. Nadere 
bijzonderheden zullen nog in 
onze rubriek worden bekend 
gemaakt. e 
Arnhem en terbe k 

Mevr. A. F. M. Hamm-Tonnaer 
spreekt op twee plaatsen .. De 
rol van de vrouw in de WD. 
Waar staan wij en wat kunnen 
wij doen?": donderdag 1 8 
sept. a.s. om 10 uur des 
ochtends ten huize van Mevr. 
K. Aukema-Hooghiemstra, 
Joris v. d. Hagenlaan 48, 
Arnhem; en donderdag 25 
sept. a.s. om 10 uur des 
ochtends in de zaal van 
Restaurant Schoonoord, Pie
tersbergseweg 4, Oosterbeek. 

' . 



DAT SCHEELT · 
EENPWK! 

J ASK I korrelkoffie. Sublieme 
Brazil iaan~e koffie. 
Op de plantage tot vriegdroge 
korrelkoffie verwer·kt en 
recht!'treeks doorJAS KI 
geïmporteerd. 
Goedkoper.efficiënter en beter 
kan het niet! 
Pittige koffi'e op elk uur van de 
dag. 
Maar· ook thee. chocolade. soep 
of koele vruchtenlimonade vallen 
bij uw personeel in de smaak. 

Voldoe aan die wensen met één 
fantastische automaat: 

SANKEY SUPER 
MARK VII Hot & Cold. 

Onkosten drukken, kwaliteit 
opvoeren'? 

Bel JA SKI vandaag nog. 
Hij schenkt klare koffie over 
automatisering, toeleveringen 
running van bedrijf!'kantines. 
Doe wél en kijk vooruit: 

AUTOMATISEER IN 
JASKI -SFEER! 

JASKI AllTOMATEN H.V. 
Nieuw Loosdrecht 02!58-Hii>l 
VERHUREN en VERZORGEN* 
van alle soorten 
CONSUMPTIE AUTOMATEN 

*Wer·kmaat:<chappij voor 
ver·zorg-ing-: General 
Canteen Service. Postbus :J84. 
Hil"e"'um 

U WILT GELD LENEN? 
BEL SMETS. 
045-218218 

Smets money-shop is een wettelijk e'rkende geld schiet
bank. Dat betekent vertrouwd geld lenen ionder onder
pand. Smets berekent u verder geen kosten voor de 
totstandkoming van uw krediet en levert het gevraagde 
bedrag zonodig zelfs bij u thuis af. Bovendien kan Smets 
u deskundig adviseren in alle voorkomende assurantie
zaken en spaarrekeningen. Informeer maar eens naar het 
bijzonder voordelige Pakket Particuliere verzekeringen. 

neuo 36 42 48 54 60 
bedug mnd. mnd. mnd. mnd mnd 
in handen 

3 000. 1 os. .. 99,58 
5.000. .. 175, .. 160,64 
7.000. . 245 ... 211.05 

10000. ·- 350,-· 311,68 
12.000. 420.05 372,09 
15.000, .. 522,65 462,71 
20.000.-· . 693,30 
25.000, - 866.62 
30.000. 1039,95 
40.0QO. . . 1386,60 

90,57 
145,63 
200.06 
281,10 
336,13 
417 ,77 
556.60 
695,76 
834,93 

1113,24 

133,97 124.83 
183,73 170,67 
258,39 239,73 
308.15 285.78 
382,81 354,84 

475,78 
594,73 
713,70 
951,60 

Deze aantrekkelijke tarieven zijn inklusief kwtpscheldmg bij overlijden, 
tot f 15.00Ö,- netto verstrekt· krediet. P.S. voor zelfstandigen geldt een 
andere regeling. • Eerste hypotheken tot 125)(. van de executiewaarde. 
zowel voor nieuWbouw als voor bestaande bouw. e Tweede hypothe
ken tegen gunstig tar•f op aanvraag. • Woningverbeteringskredieten nu 
ook zonder eigen huis. Géén notaris· en taxatiekosten. 
looptijden 72. 84 en 96 maanden. • Vraagt vrijblijvend onze folder. 

Hoensbroek. Akerstraat 210 Tel. (045) 218218 
Venlo, Koninginnesingel 70 Tel. (077) 19775 Postbus 
412 Venray, Pr. Bernhardstraat 25 Tel. (04780) 3135 

Openhar 

De partijraad van de WD 
komt op zaterdag 20 sep
tember a.s. voor een open
bare vergaderirtg bijeen in 
Concert- en Congresgebouw 
de Doe)en, Kruisstraat 2 te 
Rotterdam. Op de agenda 
staan behandeling van drie 
ontwerp-resoluties over eigen 
woningbezit en bespreking 
van de politieke toestand. 

Resolutie 1 

(eerder gepubliceerd in Vrij
heid en Democratie op 13 
september 1974}. 

De Volkspartij voorVrijheid en 
Democratie, kennisgenomen 
hebbende van de discussie
nota .. Baas in eigen huis", 
overwegende: 

- dat het eigen woningbezit 
de mens economisch en so
ciaal onafhankelijker maakt; 

- dat het eigen woningbezit 
de beste vorm is van bezits
vorming, mede omdat het een 
redelijk waardevaste beleg
ging is;· 

- dát er vraag is naar een 
éigen woning waaraan niet 
kan worden voldaan, omdat er 
onnodige financiële drempels 
blijken te z,ijn; 
- 'dat het subsidiebeleid bin
nen redelijke budgettaire 
grenzen moet blijven; 
spreekt uit: 

• dat kopers desgewenst 
door de overheid gegaran
deerde leningen moeten kun
nen sluit!}n, waarbij de las
ten de eerste tien jaar met 
een nader vast te stellen per
centage oplopen, waardoor de 
lasten in het begin laag 
komen te liggen en het eigen 
woningbezit betaalbaar wordt 
voor brede groepen uit de 
maatschappij; 

• dat er een subsidieregeling 
moet worden ingevoerd voor 
zowel oudere als nieuwe 

verg 
koopwoningen, afhankelijk 
van het inkomen van de 
kopers, gelijkwaardig aan de 
regeling voor huurwoningen. 

TOELICHTING: 

Onder de huidige loon- en prijsont
wikkeling zou het jaarlijkse stij
gingspercentage maximaal 7 à 8 
procent mogen zijn. Woonquotes 
van 1/7 bij het minimum inkomen 
en 1/6 bij het modale inkomen zijn 
redelijk. 

Indien in de huursector leger woon" 
quotes zullen gaan gelden, dienen 
de eigen woningbezitters daarbij 
niet achter te worden gesteld. 

oluïe2 

De Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie, kennis genomen 
hebbende van de discusl;iie
nota .. Baas in eigen huis", 
overwegende: 

- dat het eigen woningbezit 
naar zijn aard leidt tot goed 
onderhoud van de woning; 

- dat het eigen woningbezit 
mede daardoor een positieve 
invloed! uitoefent op het 
woonmilieu; 



artij 

- dat het voorts vereist is, dat 
de kwaliteit van de nieuw
bouw aan redelijke normen 
voldoet; 

spreekt uit: 

• dat het wenselijk is, dat er 
een kwaliteitsgarantiefonds 
voor nieuwbouw komt en dat 
de overheid dit moet stimu
leren door hypothecaire le
ningen alleen dan te garan
deren, indien de betreffende 
woningen onder deze kwali
teitsgarantie vallen; 

• dat de buitengewone on
derhoudskosten van de eigen 
woning opnieuw aftrekbaar 
moeten worden bij de bepa
ling van het belastbaar inko
men; 

• dat bij subsidieregelingen 
betreffende onderhoud en 
vernieuwing geen onder
scheid moet worden gemaakt 
tussen kopers en huurders. 

TOELICHTING: . 
Wat de aftrekbaarheid van de 
onderhoudskosten betreft. is het 
niet de bedoeling om terug te keren 

aad 

naar het oude systeem. maar om 
de werkelijk ingrijpende onder
houdskosten. zoals schilderwerk. 
dakbedekking vernieuwen. riolerin
gen herstellen enz. aftrekbaar te 
maken. Dat kan gebeuren door 
ofwel een lijst samen te stellen 
van wat wel en wat niet aftrek
baar is; ofwel. zoals ook met de 
buitengewone lasten gebeurt. de 
kosten aftrekbaar te maken boven 
een bepaalde drempel; ofwel een 
combinatie van beide. 

R solutie3 
De Volkspartij voorVrijheid en 
Democratie, kennis genomen 
hebbende van de discussie
nota .. Baas in eigen huis", 
overwegende: 

- dat het eigen woningbezit 
het verantwoordelijkheidsge
voel van de bewoners bevor
dert ; 

- dat het eigen woningbezit 
de zeggenschap over de eigen 
woonsituatie vergroot; 

- dat het eigen woningbezit 
de betrokkenheid van de be
woners bij de directe woon
omgeving stimuleert; 

- dat het gewenst is, dat 
huurders meer dan thans 
gelegenheid krijgen hun wo
ning in eigendom te verwer
ven; 

spreekt uit: 

• dat huurders van woning
wetwoningen met een inko
men beneden een nader vast 
te stellen grens na vijf jaar 
het recht dienen te krijgen 
hun woning te kopen; 

• dat huurders van particu
liere woningen het recht van 
voorkeur dienen te krijgen 
ingeval de eigenaar de wo
ning wil verkopen. 

TOELICHTING : 

Bovengenoemde inkomensgrens 
zou in 1973 21.000 gulden zijn 
geweest en wordt regelmatig aan
gepast aan de loonontwikkeling. 

• 

EEN BRANDLADDER ONBETAALBAAR ? ? 
Nee! voor nog geen 10 °/o van de 

kosten van een conventionele brand
ladder leveren wij U de bekende 

AMIGO UITWERPBARE BRANDLADDER. 
·• geschikt voor ieder woonhuis 
of bedrijf 

e zeer eenvoudig te monteren 
e geen hak-, breek- en metselwerk aan .Uw gevel 

e onbruikbaar voor inbrekers 

Voor nadere documentatie: 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 
Javastraat 47 A - Den Haag - Telefoon 070-463388- 656597 

Tevens leveren wij alle soorten brandblusapparaten 

ZWITSERLAND Flnadvisa S.A. Genève 

92, Rue du Rhöne, tel. 214718/284667, biedt aan in ex
clusieve plaatsen als Gstaad, Chäteau d' Oex, Viiiars 
Montana-Crans, Ovronnaz, Lugano etc. luxueuze en 
p'rachtig gesitueerde appartementen met open haard, 
grote balkons etc. 
Vanaf 60.000 tot 450.000 Sw. Frs. 
Koopvergunning voor buitenlanders en hypotheek aan
wezig. 

Informatie: VAN DE POL & PARTNERS 
Landgoed "Groot Spriel", Garderanseweg 150, Putten
(Gid.) - Telefoon tijdens kantooruren 03418 - 3705; 
na 18.00 uur 03418-3392 of 05200- 12847 

r-·-·-·-·-·----, 
1 Denkt u ook over een 
I zwembad? en uw bad r_nag des~ods onder 

I 

I 
1 • de bomen liggen. Wu bouwden 

namelijk een skimmer aan de ge- I 

l hele omtrek van het bad. Op elke 
Hebt u er wel eens aan gedacht plaats wordt het ingewaaide vuil 
wat een zorgen en onderhoud zo'l'l afgevoerd, voordat het kan be-

I 
l ding in je tuin geeft? Elke dag zinken. Omdat het bad aan alle 

1 - 2 uur stofzuigen, in het begin zijden overloopt, kan zich ook 
I 

I een nieuwtje, later een steeds nooit een vuile rand vormen. Ons 
terugkerende corvee. Ook de vette kleinste bad met afmetingen 1 0 x 

I 
• aanslag aan de gehele omtrek van 5 m heeft reeds een filtercapaci-

1 
het bad. dat is 30 meter bij een teil van 36 m• per uur. • 
bad van 1 0 x 5 moet elke week I 
afgewassen worden. Alle aodere baden moeten het 

I 
Wij onderzochten al deze pro-l blemen, en vonden er onze eigen 
oplossing voor, die wij octrooi

I eerden. 

I De constructie van het bad 

I 
Een sterke betonconstructie die 
bekleed wordt met een dikke 

I taaie elastische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst, 

I terwijl indien het betpn toch 
scheurt, het bad toch waterdicht 

I blijft. De bekleding is zelfs be
stand tegen moedwillige bescha

l diging. 

I 
Gras maaien en bladeren? 

Maait u maar rustig uw gazon. 

met 5 - 1 0 m3 per uur doen. 

Wij garanderen een kristalhelder
heid gedurende meerdere seizoe
nen. 

I 

I 
I 

Wij bouwden het filter onzicht
baar bij het bad in en het vraagt I 
dus geen aparte ruimte in uw 
woonhuis. I 

Stofzuigen I 
Bij ons overbodig, omdat het 
automatisch gaat en veel beter I 
dan met de hand; die hoge I 
omtrekskimmingvoorkomt natuur· 
lijk ook veel bodemvuiL Elke 1 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste I 
duik, zonder enig onderhoud. 

I ZUID NEDERLANDSE BASSINBOUW I 

I HAGEDOORN- LANAKEN rel- TELEFOON o9-32.11.71507oJ 
... ___________ -· 
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AMSTERDAM - Op 29 sep
tember spreekt mr. H. E. Ko
ning (lid Tw. K.) voor de 
kamercentrale Amsterdam 
over de Miljoenennota. 

APELDOORN - Op 22 sep
tember spreekt mr. J. G. Riet
kerk (lid Tw. K.) voor de 
afdeling Apeldoorn. 

BATHMEN -Op 12 septem
ber spreekt mevr. drs. N. J. 
Ginjaar-Maas (lid Tw. K.) voor 
de afdeling Bathmen. Hotel 
Boode, Bathmen. Aanvang 
20.15 uur. 

BLOKKER - Op 3 oktober is 
er een debat tussen de heren 
G. W. Keja (lid Tw. K. WO) en 
mevr. A. Kosto (lid Tw. K. 
PvdA) voor de afdeling Blok
ker. 

De VVD zoekt 

Het Gouden Hoofd, Blokker. 
Aanvang 20.00 uur. 

BREDA - Op 13 september 
wordt in restaurant " De 
Boschwachter" in het Mast
bos te Breda om 17.30 uur 
een liberale borrel geschon
ken, waarbij mevr. drs. N. J. 
Ginjaar-Maas (lid Tw.K.) zal 
spreken. 

DRIEBERGEN-Op 13 okto
ber spreekt drs. G. M. V. van 
Aardenne (lid Tw. K.) voor de 
afdeling Driebergen. Gebouw 
I.V.A., Buntlaan 2. Aanvang 
20.00 uur. 

ENSCHEDE- Op 15 septem
ber spreekt mr. A. Geurtsen 
(lid Tw. K.) over "De agressie 

voor de in te stellen cursussen met betrekking tot de kader
vorming ten behoeve van haar partijleden op korte termijn een 

functionaris 
voor vorming en scholing 

Zijn taakzal onder meer zijn: 

1 . het verzorgen van de technische organisatie 
2. het medebepalen van de gezamenlijke cursuslijn 
3. het zoeken en onderhouden van de contacten met de 

inleiders 
4. het verzorgen van documentatie 

Vereist is o.a .: 

1. degelijke ·kennis van de problermaiek van vorming en 
scholing van volwassenen 

2. brede belangstelling op politiek terrein 

Bij voorkeur dient de functionaris ten minste een hogere be
roepsopleiding te hebben genoten. 

De werkzaamheden omvatten een volledige dagtaak. De 
functionaris zal geen bezwaar moeten hebben tegen het regel
matig 's avonds werken. 

Sollicitaties kunnen schriftelijk gericht worden aan het alge
meen secretariaat van de WD te Den Haag, Koninginna
gracht 57, t.a.v. de algemeen secretaris. 

in de samenleving". Aanvang 
20.00 uur, café-restaurant A
B, Enschede. 

's-GRAVENHAGE - Op 18 
september spreken mr. F. 
Korthals Altes (voorzitter van 
de WO), mej. mr. A Kap
peyne van de Coppello en drs. 
Th. H. Joekas (leden Tw. K.) 
op de Troonrede-avond voor 
de afdeling Den Haag. 
Sweelinckzaal van het Neder
lands Congresgebouw. 

Op 25 september spreekt voor 
de onderafdeling I van de af
deling 's-Gravenhage, mej. mr. 
A. Kappeyne van de Coppello 
(lid Tw. K.) in een politiek 
café. Pantucky Autogrill West, 
De Sav. Lohmanlaan 1, 
's-Gravenhage. 

De onderafdeling 11 van de 
afdeling 's-Gravenhage orga
niseert op 30 september een 
bijeenkomst in Hotel Eripe, 
Laan van Meerdervoort 223. 
Aanvang 20.00 uur. 
Op deze avond houdt drs. 
P. Rassenaar (voorzitter WO
gemeenteraadsfractie) een 
inleiding. 

HAARLEM - Op 23 septem
ber houdt de voorzitter van de 
WO, de heer mr. F. Korthals 
Altes, een redevoering voor 
de statencentrale Haarlem/ 
Velsen. 
Deze vergadering is toeganke
lijk voor alle leden van de 
afdelingen die ressorteren 
onder de statencentrale. Dat 
zijn Bennebroek, Heemstede, 
Haarlem, Bloemendaal, Zand
voort, Velsen, Heemskerk en 
Beverwijk. Restaurant Lion 
d'Or, Kruisweg 36, Haarlem. 
Aanvang 20.15 uur. 

HAREN (Gr.) - Op 22 sep
tember debatteert A. J. Even
huis (lid Tw. K.) met de heren 
mr. J. W. Masman (lid Tw. K. 
PvdA) en W. J. M. Hermsen 
(lid Tw. K. KVP) over de Con-

touren-nota (onderwijs). Pos
tiljon Motel, Haren. 

HARDERWIJK- Op 19 sep
tember vergadert de staten
centrale Harderwijk in het 
"Dorpscentrum", Puttersweg 
te Wapenveld. Aanvang 
20.00 .uur. 

HEEMSTEDE - Op 29 sep
tember spreekt de heer L. M. 
de Beer (lid Tw. K.) voor de 
afdeling Heemstede. Aanvang 
20.00 uur, Wijkgebouw, 
achter de Vredenhofkapel, 
Johan van Oldenbarnevelt
laan, Haarlem-Zuid. 

HOEVELAKEN - De heer 
M. L. Koster, Horstweg 4, 
Hoevelaken, tel.: 03495 -
5437, is secretaris van de 
afdeling Hoevelaken gewor
den. 

LEEUWARDEN - . Op een 
openbare bijeenkomst van de 
afdeling Leeuwarden, op 12 
september, zal de heer mr. dr. 
C. Berkhouwer (lid Tw. K.) een 
spreekbeurt houden met als 
titel "Liberale perspectieven". 
Oranjehotel, Stationsweg, 
Leeuwarden. Aanvang 20.00 
uur. 

LEIDERDORP - Het tele
foonnummer van het secre
tariaat van de afdeling Leider
dorp is gewijzigd in: 071 -
893421. 

ROCKANJE- Secretaris van 
de afdeling Rockanje is ge
worden: H. H. van Roest, 
Wega 3, Rockanje. 

• radio 
18.29 uur, over de zender 
Hilversum l (402 m.). 



PUTTEN- Op 26 september 
is er een ledenvergadering 
van de afdeling Putten. 

Huishoudelijk gedeelte 20.00 
uur. openbaar gedeelte 21 .00 
uur. Spreker is G. W. Keja 
(lid Tw. K.) over de politieke 
situatie. 
De Aker, Kerkplein 4, Putten. 

zoeningskerk, dr. van Moek
laan 33. Aanvang 20.00 uur. 

SCHAGEN - Secretaris van 
de afdeling Schagen is gewor
den: G. Vermeulen, Notenhof 
4, Schagen. Tel.: 02240 -
6655. 

Weer 6000 leden erbij 
Op 1 juli bedroeg het aantalleden 84.724 tegen 78.759 
op 1 januari. Een toeneming met 5965 leden, of wel 
7,57 %. 
De toeneming is verhoudingsgewijs het grootst in Limburg 
- 14.23 %, gevolgd door West-Brabant met 13.42 % en 
Oost-Brabant met 10.38 %. In absolute cijfers stond de 
Rijkskiaskring Leiden met 651 nieuwe leden aan de top, 
gevolgd door Utrecht met 573 en Haarlem met 418. 
De hier vermelde cijfers hebben betrekking op de netto 
ledenwinst, dus na aftrek van de leden, die wegens over
lijden en bedanken moesten geworden afgevoerd. Er kon 
nog geen rekening gehouden worden met een aantal 
leden, dat in november wegens wanbetaling van de con
tributie afgevoerd zal moeten worden. In verband daar
mede is het nog onzeker of het ledental per 31 december 
a.s. het getal van 85.000 gepasseerd zal blijken te zijn. 
Ten opzichte van 1 januari 1973, toen het aantal leden 
38.607 bedroeg en 1 januari 197 4, toen dit aantal 68.414 
beliep, is de toeneming 120 %, resp. 24 %. e 

ROTTERDAM - 18 septem
ber ledenvergadering afdeling 
Rotterdam, waarna bespre
king van de Miljoenennota 
door mr. H. E. Koning, lid 
Tw. K., (politieke beschou
wing) en drs. J. A. Dortland, 
vice-voorzitter afdeling Rot
terdam, (financiële en econo
mische aspecten). Hotel Cen
tra!, aanvang 20.00 uur. 

PostvoorWiegel 
De familie Wiegel heeft haar 
woning in Amsterdam verla
ien om te verhuizen naar 
Amerongen. Het nieuwe huis 
kan echter nog niet betrok
ken worden. 
Daarom verzoek de heer 
Wiegel post voor hem tot 
nader aankondiging als volgt 
te adresseren:Tweede Kamer, 
Binnenhof 1 A, Den Haag. 

RIJSWIJK (Z.H.) - Op 24 
september bespreekt mevr. 
drs. N. J. Ginjaar-Maas (lid 
Tw. K.) voor de afdeling Rijs
wijk in een openbare bijeen
komst de Contouren-nota van 
minister van Kemenade. Ver-

TER AAR -Op 26 september 
spreekt L. M. de Beer (lid 
Tw. K.) voor de afdeling Ter 
Aar. Aanvang 20.30 uur. 
Dorpshuis. 

TETERINGEN - Op 19 sep
tember spreekt L. M. de Beer 
(lid Tw. K.) in Teteringen o.a. 
over de Miljoenennota. Café
restaurant De Tol, Ooster
houtseweg. Aanvang 20.00 
uur. 

VEENENDAAL-Op22~~ 
tember zal ir. D. S. Tuijnman 
(lid Tw. K.) een spreekbeurt 
voor de afdeling Veenendaal 
vervullen. Aanvang 20.00 uur. 
Hotel .. La Montagne", Kerke
wijk 115/hoek Cuneraweg. 
Het bestuur van de afdeling 
Veenendaal zal gaarne leden 
uit naastgelegen afdelingen 
begroeten. 
De ter discussie gestelde 
onderwerpen zijn o.m.: de 
Troonrede, grondpolitiek c.q. 
onroerendgoedbelasting en 
landbouwpolitiek. 

VELP/ROZENDAAL- Vrou
wen in de WD. op 17 sep
tember om 9.30 uur ont-

vangst, waarna lezing met 
dia's over .. verkeersveiligheid 
eerste vereiste" door adjudant 
H. C.A. ·Van Straten, ten huize 
van mevr. N. Zwarts-de 
Booys, Burg. Brandtlaan 13, 
Velp (Gid). 

Op 29 september spreekt 
drs. G. M. V. van Aardenne 
(lid Tw. K.) voor de afdeling 
Velp. 

VRIES - De spreekbeurt van 
de heer van Riel op 1 5 sep
tember voor de afdeling Vries 
zal geen doorgang vinden. 

WAALWIJK- Op 5 augustus 
is het bestuurslid J. C. Dek
kers uit Sprang-Capelle op 
56-jarige leeftijd plotseling 
overleden. Hij was een van 
de nestors van de afdeling en 
heeft zich zeer verdienstelijk 
gemaakt. Vanaf 1966 maakte 
hij deel uit van het bestuur. 

WESTMAAS - Er wordt een 
afdeling Westmaas van de 
WD opgericht. Het voorlopig 
bestuur bestaat uit de heren 
mr. J. C. Cleijndert, voorzitter, 
en L. de Ruiter, Zuidernesse 
14, Westmaas, secretaris. 

IJSSELSTEIN - Op 22 sep
tember neemt mevr. drs. N. 
Smit-Kroes (lid Tw. K.) plaats 
in een Politiek Forum (Vrou
wen). Wijkcentrum de Basis, 
IJsselstein. Aanvang 20.15 
uur. 

ZAANSTAD - Op 24 sep
tember spreekt mr. H. van Rial 
(voorzitter Eerste Kamer-frac
tie WD) voor de afdeling 
Zaanstad. NW-gebouw de 
Weer, Zaandam. 

ZEIST - Op 20 september 
om 20.00 u.ur in de foyer 
van .. Figi" spreekt voor de 
openbare ledenvergadering de 
heer mr. F. Portheïne (lid 
Tw. K.) over de Miljoenen
nota. 

ZEVENBERGEN - Op 17 
september spreekt A. J. Even
huis (lid Tw. K.) voor de afde
ling Zevenbergen. Restaurant 
't Hooft, Markt 8. Aanvang 
20.00 uur. 

ZWOLLE - Op 22 september 
in Hotel Gijtenbeek, aanvang 
20.00 uur, spreekt mr. H. E. 
Koning (lid Tw. K.) voor de 
afdeling Zwolle. e 



RUIMTE - RUST- NATUUR 

te koop enige 

EXCLUSIEVE TWEEDE HUIZEN 

In Moergestel (N. Br.) en Meijel (N.-Limburg), zowel van 
steen als van hout met 2 tot 8 slaapplaatsen op riante 
bospercelen. Prijzen variërend van f 31.000,- tot 
f 79.500,-. 
Alternatieve financieringsmogelijkheden aanwezig •. tevens 
zeer interessant als beleggingsobject. Dagelijks te be
zichtigen, ook in het weekend. 

1 
Tel. afspraken 04243 - 1501 

J. DE JONG BUNGALOWPARKEN .,STILLE WILLE", 
MOERGESTEL-MEIJEL 

OOSTENRIJK - MARIA- ALM. 
voor uw uitrustvac. een uitgezocht oord, 
schitterende omgeving, unieke wandelmogelijkheden. 
Prima hotel met uitstekende verzorging. 

Inlichtingen: telefoon 023-371783 na 16.00 uur. 

LUXE BUNGALOW 
aan de rechter oever van het Lago Magglore in Italië, 
op 25 km v. Locarno (Zw.) direct van eigenaar te koop aan
geboden. Opp. terrein 1800 m2. Prachtig uitzicht op het meer 
en de bergen. Prijs compl. gemeubileerd f 260.000,- KK. 
In Nederland inl. 't Hart. Telefoon Apeldoorn 05760-11590 
of Nijensleek 05212-1651. 

LEERDAM 
In de Spoorstraat gelegen, in 1972 prachtig geheel van binnen 
verbouwd en gerestaureerd .. 

PATRICIERSHUIS 
met 2600 m2 park, inclusief grote tennisbaan (gravel). Indeling: 
woonkamer (48 m2) met schouw en parketvloer, studeerkamer 
(37 m2) met parketvloer, eetkamer, keuken , grote hal, speel
kamer, kelder onder gehele huis, incl. e.v. e•n hobbyruimte, 
1 e verd.: 1 slaapkamer (37 m2) met parketvloer en 3 grote slaap
kamers, gang, badkamer met ligbad, bidet, toilet en dubbele vw, 
2e verd.: 4 slaapkamers, badkamer met ligbad en .bidet. Alle 
sl.k. met vw, warm en koud stromend water. Het pand bevat 4 
open haarden. Geheel voorzien van e.v. Bezichtiging uitsluitend 
op afspraak. Vraagprijs f 375.000,- k.k. 
Inlichtingen MAKELAARDIJ R. HANSELAAR, Heuningstr. 40. 

OCHTEN, telefoon 03444-1557. 

TE KOOP: 

BOERDERIJ TE LEIDERDORP 

Achthovenerweg 62, met circa 3700 m2 erf en tuin, vrij en 
leuk gelegen tussen de weg en Oude Rijn. 

Spoedig leeg te aanvaarden. 

Prijs f 285.000,- k.k. 

Stichting Grondzaken- en Vestigingsdienst 

11 L.T.B. 

Dreef 22 - HAARLEM - Telefoon: 023- 319262. 

v. v.d. is voor eigen -woning- bezit 
Wij ook! 

Wij verkopen huizen 

in MUIDEN en MUIDERBERG, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJsselmeer bieden ze volop 
groen en liggen toch slechts 15 km (ten zuiden) 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden: vanaf f 120.000,
is er vrije vestiging. 
Komt U eens vrijblijvend een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 
Ook. op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 

.-~ 
1874 

~ 
1975 

Koninklijke Vereniging 
voor Facultatieve Crematie 

DOOR EEN BESCHEIDEN KOOPSOM 
bent U lid en ziin Uw 

CREMATIEKOSTEN VERZEKERD 

Gaarne toezending van de folder "Crematie" 

Plaats: 

Naam: 

Adres: 

Bon in envelop zonder postzegel opsturen naar: 

Kon. Ver. voor Facultatieve Crematie, 
Antwoordnr.1394, Den Haag. 

........................................................................................................................ 

ZIJ, die reeds lid ziJn, kunnen hieraan ook deelnemen. 
Dan s.v.p. vermelden' "reeds lid". 

,-----
AERDENHOUT 

I BLOEMENDAAL 

-----
HEEMSTEDE 
HAARLEM 

-- 1 
I 

I ,,Up to date" informatie ontvangt u kosteloos en I 
1 regelmatig met foto van a-1·1-e koophulzen In I 

Aerdenhout-Haarlem en omgeving. Dus ook die van 1 de collega-makelaars. Dat kan dOor ons lidmaat- I 
schap van N.B.M. en MCC-Beursvereniglngen. 

I I 
I ~::·:;;:."s "SLEUTELHOf'; ~) I 
I V'Jesterduinweg 13 - Aardenhout-Bentveld ~~~- 1 

Telefoon 023- 24.90.91 • LidNBM l ____________ J 



Actiepartij 1 

Het ingezonden stuk van de 
heer Van de Boel toont met 
name in het laatste gedeelte 
heel duidelijk aan wat de 
JOVD-voorzitter. de heer Nij
pels heeft bedoeld, toen hij op 
het zomercongres van de 
JOVD sprak over de WD als 
actiepartij . Net zoals mevrouw , 
van Someren in Breda, be
toogde de heer Nijpels dat 
alleen lid zijn van de WD niet 
genoeg is. De WD-Ieden 
zullen zowel intern in de partij 
als daarbuiten mee moeten 
denken en mee moeten wer
ken. 

Bij velen komt de WD nog te 
veel over als een bezadigde 
partij . 
Hans Wiegel heeft daar al 
verandering in gebracht. Wat 
de JOVD nu volgens mij wil , 
is een echte, levende WD; 
iets waar we, zo dacht ik, 
allemaal gelukkig mee kunnen 
zijn . De suggestie van de heer 
Van de Boel · dat de JOVD
ers misschien zelf wel te lui 
zijn , kan ik niet onderschrijven. 
Wat ik in Vrijh. en Dem., de 
landelijke pers en de radio 
lees en hoor over de JOVD. 
doet mij het tegendeel ge
loven. 

Met de heer Van de Boel hoop 
ik alleen maar dat de slogan 
van de JOVD, .. WO-Actie
partij" een slogan mag wor
den die in de hele WD weer
klank vindt. 

J . A. VAAS, Leiden 

Actiepartij 2 

De opinie van de heer'van de 
Boel in het nummer van 22 
augustus zal vele hoofden 
doen knikken van instemming. 
Het terechte weerwoord van 
de WO-leiding kan zijn : de 
WD is (mede) wat de leden 
ervan maken. Nu wordt over 
het algemeen en terecht 

Mijn opinie is ... 
beweerd dat WD-ers en alge
mener nog, niet-links en de 
zwijgende meerderheid, zich 
niet laten horen. Dit hoeft 
geen luiheid te zijrl of on
geïnteresseerdheid. De WO
er is betrokken genoeg, anders 
was hij inderdaad geen lid 
immers, maar het ontbreekt 
hem aan morele ammunitie. 
En dat wordt hem niet ver
schaft, terwijl men van links 
wordt overstroomd met 
oeverloos gezwets, drogre
denen en demagogie. Zo sterk, 
dat de WO-er-naar-overtui
ging toch blijft hokken in een 
rode vakbond - maar daar 
hadden we het al eerder over 
(Vrijh. en Dem. 4-4-75). 

Het is daarom dat ik u wil 
wijzen op een boek dat pas 
op de markt verscheen: .. Ka
pitalisme, het onbegrepen 
ideaal" van de Russisch/Ame
rikaanse schrijfster-filosofe 
Ayn Rand. Een magistraal 
pleidooi voor meer rationeel 
en objectief denken en een 
ideologische stellingname te
genover de filosofische, 
economische en politieke 
stromingen van deze tijd. 
Uitgave: Novapres, Laren. 
H. J. MULDER, Wageningen 

Actiepartij 3 

In .. mijn opinie" van 22 
augustus lees ik de reactie 
van de heer van de Boel te 
Weert. Ik ga wel met hem 
mee om de uitdrukking .. lui" 
niet te gebruiken. 
Ik ben het niet met hem eens 
dat het lidmaatschap van een 
partij voldoende is. Een poli
tieke partij wordt niet alleen 
gedragen door het leden
tal, dat een bepaalde contri
butie betaalt (die overigens 
bij de WD zeer matig is). 
Het lidmaatschap van een 
politieke houdt m.i. ook in : 
Actief zijn in het maatschap
pelijk leven, ik denk aan de 
vakbeweging, aan het lid
maatschap van onderwijsver-

enigingen, etc. etc. 
Ik denk dan ook dat de heer 
Nijpels dit soort actie bedoelt · 
het woord actie voeren heeft 
inmiddels een geladen klank 
gekregen. 
P. DE HAAN, Nieuw Vennep 

In deze rubriek publiceren 
wij brieven van lezers. De 
redactie behoudt zich daarbij 
het recht voor redactionele 
wijzigingen aan te brengen 
of stukken te bekorten, uiter
aard zonder de kern van het 
betoog aan te tasten. Wij 
streven ernaar zoveel moge
lijk lezers aan het woord te 
laten. Dit betekent dat korte 
helder geformuleerde brie
ven (maximaal300 woorden 
en vooral duidelijk ge
schreven of getypt I) het 
meest kans maken vlot en 
integraal te worden opge
nomen. 
Publikatie betekent niet dat 
wij instemme"n met het be
toog. 
Beroep t .a.v. geweigerde of 
bekorte artikelen is moge
lijk bij de Redactieraad, p/a 
Koninginnegrecht 57, Den 
Haag. 

Emancipade 

Naar aanleiding van het inge
zonden stuk van mevrouw 
Laveii-De Vries in het nummer 
van 22 augustus gaarne enige 
opmerkingen. 
Mevrouw Lavell schrijft over 
de op de Emancipade ver
schenen krant Zipitaja, ge
schreven door de leerlingen 
van de School ' voor de Jour
nalistiek: .. Als een aantal van 

hen opvattingen verkondigt, 
waar ik het niet mee eens 
ben, vrnd ik dat nog geen 
reden me op denigrerende 
wijze over hen uit te laten en 
ik betreur het dat dit ir> ons 
liberale partijblad wel is 
gebeurd" : 

1. De bedoeling van de krant 
was verslag uit te brengen 
van wat er op de Emancipade 
gebeurde, zulks mede met de 
bedoeling de krant aan ande
ren door te geven en tot een 
bezoek op te wekken. Zowel 
de denigrerende tendens als 
het woordgebruik van de wei
nig objectieve berichtgeving 
waren dusdanig, dat velen 
werden afgeschrikt. 

2. De \1rouwenorganisaties 
van de vijf grote politieke 
partijen die op het Politieke 
Plein waren vertegenwoor
digd, de ARP, CHU , KVP, 
PvdA en VVD, hebben daarom 
gezamenlijk in een brief zich 
gewend tot het · Nationaal 
Comité om hun ontstemming 
daarover kenbaar te maken. 

Niét over de politieke menin
gen van de leerlingen van de 
School van de Journalistiek, 
die de krant maakten. Dat is 
hun zaak, een vrijheid die 
zeker geen liberaal hen zou 
willen ontzeggen. 
Wél over de subjectieve ver
slaggeving en de veelal gebe
zigde terminologie. In de ogen 
van vele, nog niet gemoti
veerde, vrouwen geeft dat van 
de vrouwenemancipatie een 
verkeerd beeld. 

M. DETTMEIJER
LABBERTON, Den Haag 

• 
Derdejaars studente dier
geneeskunde zoekt kamer 
m. vaste wastafel en kook
gelegenheid in Utrecht of 
directe omgeving. 
Mej. IJ. Tabernal, Krom
medijk 8, Egmond · a/d 
Hoef (NH), tel. 02206-2010. 



MOOI DRENTHE 
luxe stenen met spouwmuren en e.v. in de bossen 
te Hollandscheveld · 

REKREATIE BUNGALOWS 
Brink hete lucht aluminium ramen en terrasdeuren, 
luxe keuken, ha( toilet, douche v. wastafel, 2 slaap
kamers, berging, c.a.s. met 500m2 eigen grond. 
Prijs all-in f 72.600,-. 

Makelaardij BAARD. 
i.o.g. Hoogeveen, 05280-68631/62563. 

DORDRECHT 

TE HUUR 
zeer solide gebouwde 

BEDRIJFSRUIMTEN MET KANTOREN 
gelegen Edisonstraat 1 t/m 7 

Totale bebouwde oppervlakte 4431 m2, verdeeld in : 2269 m2 I 
1210 m2 I 952 m2, met een afgesloten verhard bedrijfsterrein van 
2000 m2• Uniek gelegen bij de nieuwe tunnel en brug over de 
Oude Maas, direct bij centrum en station van Dordrecht. Snelle 
verbinding via Rijksweg met Rotterdam - Breda - Antwerpen . 

e Ook in gedeelten van 2269 m2 /1210 m2 / 952m2 

te huur met voorkeurrecht van koop 

Het complex 'is voorzien van een complete l1'cht- en kracht
stroominstallatie, industriegas, waterleiding, luchtleidingen, 
centrale en luchtverwarming. 
De kantoorruimten, cantine, waslokalen , magazijnen , hebben 
uitstekende voorzieningen. Een compleet ingerichte showroom 
biedt vele mogelijkheden. 

5 moderne roldeuren van 5.30 m br. x 5.00 m. h. geven toegang 
tot de hallen. 

850 m2 ruimte is zeer gesch1'kt voor veilige, afgesloten droge 
opslag en voldoet aan de douane-eisen. 

Dakreclame gericht op de Rijksweg is zeker lonend. 

Een ruime conciergewon1'ng kan ook als bedrijfskantoor worden 
gebruikt. 

Meer uitgebreide informatie wordt u gaarne verstrekt door 

A. M. ZEVENBERGEN -TELEFOON 01862-1337 

Blaaksedijk Oost 27 - Heinenoord 

Makelaarskantoor C. L. H. UITZINGER 

* Makelaar o/g - Taxateur - Hypotheken 

* Bemiddeling biJ aan- en verkoop 

* Beheer/Administratie en verzekeringen 

Re~mbrandtlaan 19- NAARDEN 

02159 - 42397 

b.g.g. Boodschappendienst 

020- 123.123. 

ASSURANTIEKANTOOR A. H. F. ENDEMA 
voor 

AL UW VERZEKERINGEN 
PERS. LENINGEN snel en discreet 
HYPOTHEKEN 
tot 125% v. d. executie-waarde 

vraag vrijblijvend ons boekje met alle informaties 
over hypotheek. 

Bel of schrijf als u iets wilt weten. 

Bel 023- 317150* of schrijf naar 
ENDEMA, Wilhelminastraat 31, HAARLEM, Postbus 778. 
Na 18.00 uur 02520-16801 . 

Te koop rechtstreeks van eigenaar 

EEN KLEIN LANDGOED 
ONDER RAALTE 

Zeer fraai bosterrein van ca. 4~ ha. geheel omrasterd. 
Daarop een onder architectuur gebouwd huis· (1973) met 
grote L-vormige woonkamer en open keuken; drie slaap
kamers (7 slaapplaatsen); 2 toiletten; douche ; stromend 
warm en koud water; olie CV; volledig en comfortabel in
gericht; groot terras. Vraagprijs met inbegrip van complete 
inventaris f 315.000.-. 
Op het terrein heerst volstrekte rust en stilte. Het huis is 
ook geschikt voor permanente bewoning. 
Eigenaar is van 20 september tot 5 oktober afwezig. 

Alle inlichtingen 070-247432 of 05780- 4076. 

TE KOOP IN NORG (Dr.) 

een natuurbeschermd 

LANDGOED MET WONING 
(boendlerijtype, bouwjaar 1964) 

voorzien van CV, een ateller(tuinhuis. een paardebox. 
Totale grondoppervlak incl. moestuin, houtopstand van loof
en naaldbomen is 4,3 ha .. Aanvaarding in overleg, binnen 
afzienbare tijd. Ruime financiering aanwezig. 

Gevraagde koopsom f 425.000,- k.k. 

Bemiddeling verleent G. H. Beekenkamp, makelaar-taxateur 
o.g. te ~mmen , Parallelweg 9. Telefoon 05910- 16016. Lid 
Makelaars Computer Centrum I NBM. 



Hollands koper, tin, zilver, 
volkskunst en kleine meubels 

"DER PINEN WAERT" ANTIQUITEITEN 
R. Jacobs-Reys, Nieuw Loosdrecht, N1'euw Loosdrechtsedijk 225 
Telefoon 02158-1168 

GALERIE ZAGWIJN 
ROMANTIEK - HAAGSE SCHOOL - BARBIZON 

(Verkoop onder garantie) 
DEN HAAG - SPUl 235 A - TELEFOON 070-46.32.42 

B.V: ANTIQUAIR E. BECKER 
vfh GEBR. BECKER 

Antiquairs - Beëdigde Taxateurs - Sinds 1879 
Zeist, Oude Arnhemseweg 16 

Ie Hogeweg 22, Huize Casa-Cara 

Telefoon 03404-1 2425 na 18 uur 03404-1 3620 

Vele 
!? aparte en lofniet alledaagse ant!quileiten t; 

kunt U regelmatig bij ons aantrefJen in onze 
sfeervolle ruimte van 2 verdiepin~en ( ± 600 

m2). Naast ± 60 gerestaureerde kasten in 
Hollandse, Franse en Engelse stijlen, diverse 

bureaus. klokken, lampen et cetera. Enfin 
komt U zelf maar kijken. 
voor handelaar en verzamelaar 

VABEDO AnTIEH 
Achtrrhaltkm 13. Dmlrtcht 

tel. 078-30022 (200 m •an E.M.F. tn Vi<toria) 

BELEGGINGS BRILLANT 
Niet alleen zeer winstgevend, maar ook asoluut veilig. 

Alle leveringen met terugkoopgarantie. 
Bij elke steen een uitgebreid niet verwisselbaar certificaat. 
Geringe makelaars courtage ± 5%. Dus geen handelswinst. 

Juwelier Diamantair VAN KLAVEREN - ZWOLLE 
Melkmarkt 25 - Telefoon 05200- 16738. 

GROENVOORZIENING 

G. A. & A. v. d. Gaag 

kantoor en kwekerij telefoon 114265 
Ringvaartweg 98 - ROTTERDAM-16 
ook na 6 uur - telefoon 122443 - 203409. 

Aparte afdeling binnenbak beplanting. Lid A.T.G-

Tuin en landschaps
groenvoorzieningen 

A. JAGER ir. 
Veldhof 16 
AERDENHOUT 
Tel. 023- 244465 

Aanleg en onderhoud van tuinen 

H.H. PUYK 
TUINARCHITEKTUUR 

e TuinadViezen 
• Begrotingen 
• Tekeningen 

Korte Molenweg 8 - Telefoon 02153-15937 - BLARICUM 

tul po 
tuincentrum 
Benoordenhoutseweg, hoek Wac~lsdorperlaan 
Wassenaar-Den Haag. Tel (070) 264041 
kom vnjblijvend een bezoek trengen en pa.rkeer uw auto op ons ruime parkeerterrein 

TUINA~CHITECTUUR 

PRONK en KAPITEIN 

voor ontwerp, aanleg 
en onderhoud van alle 
soorten tuinen, door 
geheel naderland 

kantoor: g. flinckstr. 143 
amsterdam 
tel. 020-718277 



B.V. Makelaarskantoor 
"GEMAKO" o.g. 

NASSAUPLEIN 33- 's-GRAVENHAGE- TEL. 601907 

Aan- en Verkoop Onroerende Goederen. 

Beheer. 

Alle verzekeringen. 

B.V. SCHEEPSWERVEN .. PIET HEIN" 

voortzettende de zaken der 

FIRMA W.SCHRAM & ZONEN 
NIEUWBOUW- EN REPARATIEWERVEN 

BOLNES - R;ngd;jk 488 - Telex 26075 
Tel. 01804- 1 36 44• en 
010 139275• 

PAPENDRECHT - Noordhoek 35 
Tel.078-51222• 

• Nieuwbouw 
• Reparatie 
• Verbouwen 
• Verlengen 
• 2 hellingen elk 115 m 
• 2 dokken voor elk getij 
• Overdekt droogdok 
• Hefdok voor schroefwisselen 

MAKELAARSKANTOOR ELZENAAR 
Apeldoornselaan 189-199 te 's-Gravenhage tel 
60.48.07 beheert voor cliënten door geheel '" .. n"''"""'n• 
hun huizenbezit te 's-Gravenhage en omstre 
Wij verzorgen de huurincasso, onderhoud der hu 
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Genadeloos 

.. Dit kabinet moet weg. Sommigen sugge
reren, dat de WD het niet zo erg zou vinden 
als de ploeg van Den Uyl nog even blijft zitten, 
omdat wij er geen trek in zouden hebben het 
puin te ruimen en de impopulaire maatregelen . 
te nemen die nodig zijn. Zeker, wij ontkomen 
niet aan ,.bloed, zweet en tranen" om de zaak 
weer in het goede spoor te krijgen. Maar wij 
zijn het aan onze liberale beginselen verplicht 
'om, nu het land aan de rand van het bankroet 
staat, te trachten het in ieder geval van het 
faillissement te redden". 

Met deze woorden besloot Hans Wiegel zijn 
uitstekende en scherpe rede tijdens de open
bare vergadering van de partijraad van de WD, 
vorîge week zaterdag te Rotterdam. In die rede 
deed hij publiekelijk een beroep op de KVP en 
de ARP om niet alleen te proberen het beleid 
van het kabinet op detailpunten wat om te 
buigen en bij te sturen, maar om in het belang 
van ons land de WD te helpen de regering ten 
val te brengen. 
Ferm en met veel élan trok Wiegel tegen het 
kabinet van leer. Zijn commentaar op Troon
rede en miljoenennota kwam natuurlijk in 
grote lijnen overeen met zijn eerder geuite 
reactie op die stukken (zie een uitvoerig artikel 
daarover elders in dit blad). Maar ongetwij
feld heeft hij door zijn gloedvol betoog de 
leden van de partijraad en via hen de hele partij 
nog eens duidelijk gemaakt dat de WD op dit 
moment slechts één doel nastreeft: zo spoedig 
mogelijk weer regeringsverantwoording dra
gen. Daartoe is een genadeloze oppositie 
nodig. Het is de VVD-fractie in de Tweede 
Kamer toevertrouwd deze onder leiding van 
Wiegel te voeren. 

Surinamers 
De immer aanwassende stroom Surinamers, 
die hun heil in Nederland zoeken vóór de onaf
hankelijkheid van hun land, is in vele opzichten 
zorgwekkend. Voor Suriname zelf omdat het 
wegtrekken van zovelen de toch al wankele 
economie van dat land in ernstig gevaar 
brengt. 
Voor Nederland omdat de opvang, op korte 
maar vooral op langere termijn, een enorm 
probleem wordt, met name wat betreft de 
huisvesting en natuurlijk tegen de achtergrond 

van de nog steeds toenemende werkloosheid. 
Geruime tijd geleden reeds heeft de WD bij 
monde van de heer Polak in de Eerste Kamer 
gepleit voor een toelatingsregeling. Vorig jaar 
heeft de WD bij de algemene beschouwingen 
in de Tweede Kamer in een motie om zo'n 
regeling gevraagd. Die motie is toen verwor
pen. Voor de motie-Drees, onlangs ingediend 
tijdens het debat over de oriënteringsnota 
ruimtelijke ordening, voelde de WD niet, 
omdat daarin de Surinamers en de gastar
beiders over één kam werden geschoren. Ons 
standpunt blijft niettemin dat men aan een 
passende regeling niet zal kunnen ontkomen, 
temeer daar verwacht moet worden dat de 
stroom van ,.vluchtelingen" (vrees voor rassen
conflicten speelt bij velen een belangrijke rol) 
ook na de onafhankelijkheid van Suriname zal 
aanhouden. 

Doodvonnissen 

Minister Van der Stoel heeft de Spaanse 
ambassadeur in ons land meegedeeld dat de 
regering ,.bezorgd" is over de recente dood
vonnissen in het land van Franco en met klem 
op clementie aangedrongen. Soortgelijke ver
klaringen kwamen van de besturen van de 
Nederlandse regeringspartijen. 

De WD loopt van oudsher niet zo voorop in 
deze aangelegenheden, omdat wij er door
gaans weinig behoefte aan hebben ons te 
bemoeien met de binnenlandse politiek van 
andere landen. 
Dat kan de indruk wekken dat wij liberalen het 
allemaal niet zo erg vinden wat daar in Spanje 
gebeurt. Niets is natuurlijk minder waar. Ook 
wij zijn vervuld van afschuw over deze poli
tieke en middeleeuwse doodvonnissen. Het is 1 

te hopen dat zij onder de druk van de wereld
opinie niet ten uitvoer zullen worden gelegd. 
En dat de escalatie van geweld in Spanje, 
uitgelokt door het regime van Franco, niet zal 
leiden tot een nieuwe en gruwelijke burgeroor
log. 



In de Volkskrant geeft pro- Door onze parlementaire redacteur 
fessor dr. Stevers al enkele 
jaren op de dag na prinsjesdag 
een uitvoerige beschouwing 

over het beleid van het kabi- H k b e I kt 
net-Den Uyl. St evers is hoog- et a 1......,. jet p ll 
leraar openbare financiën aan ~~ 
de Katholieke Hogeschool in 
Tilburg, en niet een natuurlijke 
vijand van deze links-confes-
sionele regering. • 

Vorig jaar was hij al niet 
enthousiast. Maar dit jaar laat 
de hoogleraar geen spaander 
heel van het beleid . 
.. Er is geen sprake van een 
radikale ombuiging van het 
beleid, niet voor 1976 en ook 
niet voor de jaren daarna," 
schrijft Stevers. ..Mijn con
clusie is dan ook dat de werk
loosheid nog aanzienlijk zal 
toenemen. Sterker nog, ik 
meen dat het regeringsbeleid 
in belangrijke mate de oorzaak 
is van de huidige werkloos
heid en van de te verwachten 
stijging er van". 

Onrendabel 

Stevers legt dit als volgt uit: 
.. Sterke stijging van de collec
tieve voorzieningen, en om 
deze te financieren stijging 
van de druk van belastingen 
en andere collectieve lasten. 
Daarop volgen dan extra loon
eisen die niet geheel in de 
prijzen worden doorberekend. 
Dat leidt tot onrendabele pro
dukties en aantasting van 
winsten en winstvooruitzich
ten. 
En dat heeft weer als gevolg 
dat bestaande arbeidsplaat
sen verloren gaan en er 
bovendien minder nieuwe ar
beidsplaatsen bijkomen". 

De totale 1-ijksbegroting ver
toont voor 1976 een stijging 
van 18 procent (vorig jaar 23 
procent) . 
Stevers hierover: .. Je dringt 
de werkloosheid echter niet 
terug door de stijging van de 
collectieve lasten minder 
groot te doen zijn dan je oor_.. 
sprankelijk van plan was, 
maar alleen door de stijging 
om te zetten in een daling". 

Hoogmoe 

Het kabinet denkt daar in zijn 
hoogmoed anders over en dus 
probeert het het volgend jaar 
veren van een kikker te pluk
ken, aldus Stevers, die daar 

voor het betere begrip van het 
kabinet aan toevoegt dat dit 
nu eenmaal niet kan. 

Na dit voor zich zelf spre
kende oordeel van professor 
St evers volgen hier de belang
rijkste punten uit het pakket 
waarop het kabinet ons volk 
in 1976 wil trakteren. 

De uitgaven stijgen tot bijna 

78 miljard gulden. De ont
werpbegroting voor dit jaar 
was bijna 73 miljard gulden, 
en zal vermoedelijk uitkomen 
op een kleine 66 miljard gul
den. Van die 78 miljard wordt 
1 5 miljard niet gedekt, een 
gat dat niemand ooit voor 
mogelijk 'had gehouden. Van 
dit gat is drie miljard gulden 
een éénmalige uitgave ter 
stimulerinÇJ van de economie. 

Daarnaast is ongeveer vier 
miljard gulden een doorloper 
van een stimuleringsprogram
ma dat eerder dit jaar bekend 
was gemaakt. 

Het .. echte" gat zou met enige 
goede wil dus acht miljard 
genoemd kunnen worden, al 
is het volgens minister Dui-



ren van een kikker 

senberg (financiën) noq een 
paar miljard kleiner omdat de 
belastingontvangsten op dit 
moment t~en vallen. Zodra 
de economie wat aantrekt 
moet dit tot hogere belasting
opbrengsten leiden en als het 
meevalt zou het ware gat over 
1 976 dan in de buurt van de 
vijf miljard gulden moeten 
liggen. 

Van de grote cijfers nu naar 
de kleine cijfers die direkt uw 
portemonnee raken. 

De loon- en inkomstenbelas
ting wordt in alle schijven één 
punt verzwaard, met uitzon
dering van de laagste schijf 
(over de eerste 5412 gulden 
van het inkomen). 

ij ze 

De omzetbelasting (BTW) gaat 
op 1 juli van zestien naar 
achttien procent. Dit betekent 
dat volgend jaar zomer een 
golf van prijsstijgingen over 
OflS heen zal komen. De rege
ring spreekt in dit verband van 
een lastenverlichting, omdat 
het eigenlijk de bedoeling was 
geweest de BTW al op 1 
januari te verhogen. Voor deze 
manier van financieel denken 
zijn geen woorden te vinden. 
Het doet denken aan de 
man die een nieuw autootje 
gaat kopen, met een spik
splinternieuwe mercedes thuis 
komt, en dan zijn vrouw pro
beert wijs te maken dat hij 
enkele tienduizenden guldens 
heeft uitgespaard omdat hij 
op het laatste moment van 
een Rolls Roys heeft afgezien. 

Nu we het toch over auto's 
hebben: 1976 wordt het jaar 
van de auto. De motorrijtui
genbelasting gaat flink om
hoog. Voor kleine auto's met 
een paar tientjes, voor midden
klassers honderd tot twee
honderd gulden, en voor de 
grote auto's meer dan drie
honderd gulden. 

a -fqa 

Andere lastenverzwaringen: 

• De assurantiebelasting stijgt 
van vier naar zes procent. 

• Het aardgas wordt gemid
deld 3,5 cent per kubieke 
meter duurder. 

• Wijn en alcohol worden 
aanzienlijk duurder. Een liter 
jenever kost na 1 januari 
pakweg een rijksdaalder méér. 

• De accijns op tabak wordt 
ook zwaarder, maar dat was 
al kortgeleden bekend ge
maakt. 
• De PlT blijft niet achter. De 
gangbare posttarieven stijgen 
met een stuiv~r. Het telefoon
abonnement gaat twee gul
den per maand meer kosten. 

• De aanpassing van de be
lastingtadeven aan de geld
ontwaarding (inflatiecorrectie) 
wordt slechts voor tachtig 
procent doorgevoerd. 

pu 

Er zijn ook enige maatregelen 
die, hoewel veel te laat geno
men, toegejuicht kunnen 
worden. 
• De AOW wordt netto opge
trokken tot het minimumloon. 

• De vaste reiskosten-aftrek 
voor woonwerkverkeer wordt 
me, vijftig gulden verhoogd. 

• Een gunstigere regeling bij 
invaliditeitsuitkeringen aan 
een vrouw van wie het inko
men bij dat van haar man 
wordt opgeteld. 

• Zelfstandigen mogen iets 
meer belastingvrij reserveren 
voor hun pensioen. 

• Het vrijgestelde bedrag 
voor de vermogensbelasting 
(voor zover dat in de eigen 
onderneming is belegd) wordt 
bijna verdubbeld. 

Volledig kan deze opsomming 
niet zijn maar met het boven
staande heeft u in hoofdlijnen 
een aardig beeld. 

Manne 

Van de begrotingen zijn het 
meest opvallend de opnieuw 
sterke stijging van CRM, de 
onverkorte verhoging van de 
uitgaven voor ontwikkelings
hulp, en de bezuinigingen op 
defensie. Vooral de marine 
wordt gekortwiekt. 

Foto links: Konin
gin J uliana leest 
de troonrede voor. 

Hiernaast: kamer
voorzitter Vonde
ling met voor zich 
de stukken van de 
miljoenennota 

De werkloosheid stijgt vol
gend jaar tot een maandelijks 
gemiddelde van 240.000 
(met een gevreesde piek van 
300.000). De gemiddelde 
loonsomstijging becijfert het 
kabinet op 1 0 procent (dit jaar 
13,5) en de prijsstijging op 
7,5 à 8 procent (dit jaar 10). 

Al deze berekeningen zijn ge-

- . ~. -__, 

. . . ' .- ; -. -, . • • ' ' ... <·· -~ • .. ~~ 
' ' ~ ' 

- '•,\ . ,. ' 

baseerd op de volgens vele 
deskundigen te optimistisch 
geschatte groei van het natio
naal inkomen van 3,75 pro
cent. 

G ro dpolitiek 

In de Troonrede heeft het 
kabinet naast een hele reeks 
herhaalde aankondigingen van 
vorig jaar in het vooruitzicht 
gesteld dat de wetsontwerpen 
over grondpolitiek dezer da
gen zullen verschijnen en die 

over de ombudsman spoedig. 

Het was geen prinsjesdag om 
vrolijk te kijken. Het zal in de 
Tweede Kamer vooral van de 
KVP en de ARP afhangen 
of de VVD kans ziet om bij de 
begratingsbehandelingen nog 
wat zaken om te buigen. 
Maar de eerste reacties van 
Aandriessen en Aantjes zijn 
weinig hoopvol. e 



Troon.rede visitekaart 
van. een. on.bek"'aam kabin.et 

.,Deze Troonrede is de visite
kaart van een onbekwaam 
kabinet". Die conclusie trok 
fractie-voorzitter Hans Wiegel 
op prinsjesdag over het beleid 
dat het kabinet-Den Uyl voor 
volgend jaar heeft aangekon
digd. 

De miljoenennota typeerde de 
VVD-leider als volgt: het bank
roet van iets meer dan twee 
jaar socialistisch bewind. 

Hij illustreerde dit met vijf 
punten: 

• De werkloosheid stijgt tot 
een maandelijks gemiddelde 
van 240.000, in de winter 
zelfs tot tegen de 300.000. 
• Slechts 1 05.000 woningen 
in aanbouw. 
• De dalende aardgasopbreng
sten na 1976. 
• De stijging van de collec
tieve uitgaven. 
• De loonkostenstijging. 

Op al deze punten geeft het 
kabinet-Den Uyl in de miljoe
nennota toe dat het de zaken 
verkeerd heeft beoordeeld. 
Wiegel: ,.Maar het kabinet wil, 
kan of durft niet de maatrege
len te nemen die, volgens de 
analyse van de toestand waar
in ons land verkeert, volstrekt 
noodzakelijk zijn". 

In d 

Wiegel wees er op dat .. verbe
tering van het ondernemings
klimaat onmisbaar is voor een 
werkelijke bestrijding van de 
werkloosheid." Maar in de 
hele miljoenennotA komt het 
woord ondernemingsklimaat 
niet voor. Wiegel: .. Dat is ont
hullend typerend voor het ge
brek aan besef dat alleen via 
verbetering van dat klimaat 
ons land uit het moeras kan 
worden gehaald". 

Over de woningbouw zei hij: 
.. In vergelijking met zes jaar 
confessioneel-liberaal bewind 
is niet van een Keerpunt maar 

I 

van een dieptepunt sprake". 
Bij het aardgas tekende Wie
gel aan dat hij vorig jaar heeft 
gewaarschuwd tegen het pot
verteren. De extra-aardgasop
brengsten zijn immers tijde
lijke baten die je dan niet 
voor blijvende overheidsuit
gaven moet gebruiken. Het 
kabinet erkent nu dat de bo
dem van die pot al in zicht 
komt. 

Pum 
Over de stijging van de collec
tieve uitgaven stelt de mil
joenennota nu ook dat die 
moeten worden beperkt. Des
ondanks stijgen de uitgaven 
volgend' jaar met zeventien 
procent. Wiegel: ,.Over wat in 

1977 en 1978 gaat gebeuren, 
spreekt de regering zich niet 
uit. Aan anderen wordt het 
puin ruimen kennelijk overge
laten". Daarom bepleit de 
WO-fractie om al in 1976 de 
uitgavenstijging aanzienlijk 
terug te brengen. 

' 
De kijk van het kabinet op de 
loonkostenstijging is volgens 
Wiegel .,op los zand" ge
bouwd. Hij vroeg zich af of de 
werknemers wel genoegen 
zullen nemen met het plan 
van het kabinet om de loon
trekkenden gemiddeld op de 
nul-lijn te zetten. 

(, ) t 

.,Alleen verlaging van de over-

heidsuitgaven kan leiden tot 
werkelijke beperking van de 
loonkostenstijging en tot reële 
verbetering van de koopkracht 
van de burgers," aldus Wiegel. 

Tegenover de opvattingen van 
het kabinet stelt de WD dat 
de belastingdruk, de premie
druk en de druk van de niet-be
lastingontvangsten gezamen-
lijk niet mogen stijgen, maar 
op zijn hoogst op nul moeten 
uitkomen, zo vervolgde de 
fractie-voorzitter van de WD 
zijn kritiek op de kabinets
plannen. De collectieve sector 
moet pas-op-de-plaats maken, 
en de particuliere sector moet 

I meer lucht krijgen . 



Wiegel richtte zijn kritiek in 
het bijzonder op vier onderde
len in de kabinetsplannen : 
1. De beperking van de in

flatiecorrectie tot tachtig 
procent en de verzwaring 
van de loon- en inkomsten
belasting. 

2. De BlW-verhoging past 
niet in de strijd tegen de 
inflatie en de werkloosheid. 

3. De krankzinnige verhoging 
van de motorrijtuigen
belasting. 

4. Dat het kabinet het uit
stel van de btw-verhoging 
tot 1 juli een lastenver
lichting durft te noemen 
is te gek om los te lopen. 

Samenvattend zei Wiegel op 
prinsjesdag : .. Het kabinet Den 
Uyl wil ook volgend jaar 
te veel uitgeven. Het potver
teren gaat door. De ellende 
wordt verschoven naar de 
latere jaren. De terinQ wordt 
nog steeds niet naar de nering 
gezet. De afschuwelijke werk
loosheid wordt lijdzaam geac
cepteerd " . 

De maatregelen die het kabi
net nu neemt ten gunste van 
de zelfstandigen komen vol 
gens de WD te laat. Wiegel: 
.. Bovendien wordt door nieuwe 
lastenverzwaringen de verlich
ting voor de zelfstandigen 
weer teniet gedaan". De 
begrotingscijfers zijn volgens 
hem gebaseerd .. op imagi
naire hoop en ijdele verwach
ting". Ook zei hij dat de huidi
ge regering van ons land doet 
alsof ze het beter weet dan de 
regeringen van Denemarken, 
West-Duitsland en Frankrijk 
die in de moeilijke econo
mische omstandigheden wel 
voor een soberdat beleid 
hebben gekozen. 

.. 1976 heet het oogstjaar van 
het kabinet. De oogst staat 
te rotten op de velden," zo 
besloot de fractievoorzitter 
van de WD zijn commentaar 
op de miljoenennota. 

Door onze parlementaire redac
teur 

Enkele dagen voor pnnsJeS
dag had de WO-fractie onder 
de leus .. alles op alles" een 
plan tegen de werkloosheid 
gepresenteerd. Nu de miljoe
nennota en de macro-econo
mische verkenningen bekend 
zijn gaat de WO-fractie dit 
plan verder uitwerken. De 
fractie zal het beleid van het 
kabinet het komend jaar toet
sen aan dit anti-werkloos
heidsplan. Er komt dit jaar 
niet een gedetailleerde tegen
begroting. Van Aardenne, één 
van de financiële specialisten 
van de WO-fractie zei dat het 
idee van zo'n uitvoerige tegen
begroting dit jaar niet wordt 
toegepast omdat dit de afge
lopen jaren door de andere 
partijen is aangegrepen om te 
ruzieën over cijferopstellingen. 
Op die manier wordt het doel 
alleen maarvoorbij geschoten. 

Kern van het anti-werkloos
.heidsplan is: 

• Lastenverlaging, zowel voor 
de burgers als voor het be
drijfsleven en de zelfstandigen. 
• Verbetering van het onder
nemingsklimaat. 
• De aardgasbaten gebruiken 
voor de verbetering van de 
structuur van onze economie . 
• Verlaging van de overheids
uitgaven. 
• Strakkere toepassing van de 
werkloosheidsuitkeringen als 
passend werk wordt gewei
gerd of omscholing ten on
rechte afgewezen. 
• Betere kostenbeheersing, 
bijvoorbeeld in de gezond
heidszorg. 

Voorstellen als de invoering 
van de vermogensaanwasde
ling en de heffing op inves
teringen van de industrie in de 
randstad passen hier niet in. 
Toch blijft het kabinet-Den 
Uyl die stokpaardjes berijden. 

Het aantal werklozen kan nog 
zo hoog oplopen, de linkse 
stokpaardjes zullen niet werk
loos worden zo lang dit kabi
net de teugels in handen 
houdt. Dat heeft in elk geval 
de langste tijd geduurd. Uiter
lijk in het voorjaar van 1977 
zijn er verkiezingen. 
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Svenska Restauraogen 
BOLWERK 

Tel. 023-320668 Kennemerplein 5 
Specialité Smörgäsbord. Gerenom
meerde keuken. Zalen voor recep
ties en diners. Eigen parkeerterrein. 
Lid Horecaf. C. H. EKMAN, Eig. 

Bistro 
"MOUTON" 

«eL 0160040535 

VOOR UW LUNCH EN DINER 

Geopend van 12.00 tot 14.00 uur 
en 18.00 tot 01 .00 uur. 
Reserveringen 

TELEFOON 070 - 644257 

DEN HAAG HOUTWEG 5 

Internationaal Specialiteiten Restaurant 
Maître grillardin des rotisseurs 
Dame maître de table 

L. F. Berloth & M. C. Berloth-Smidt 
Kneuterdijk 16, 's-Gravenhage 
Telefoon 070-600522 ; b.g.g. 079-164967 

RESTAURANT 
'T WAPEN VAN ODIJK 
Gerenommeerde keuken. 
Vergaderzalen van 10 tot 
413 personen. 
2 km v.a. E 36 afrit Bunnik 
Telef. 03405 -1618 

Waar het weer spelmaker is 
Comfortabele vakantie-appartementen, vlak aan het strand 

met v~ij uitzicht op zee. Reeds voor f 37,50 p.p., 
incl . ontbijt, bij gebruik door 4 personen . Inlichtingen: 02507-2144. 

HOfEL BOUWES PAlACE 
Zandvoort ,tegenover NS-station , 

met een zee van parkeerruimte . 



De Poolster-I 
Politiek is een doolhof, ten
minste voor halve en hele 
leken en dat zullen de meeste 
VVD-leden en -kiezers wel 
zijn. En de weg er in vinden 
is moeilijk, laat staan het dui
delijk maken aan buitenstaan
ders. 

Die denken dan ook: vrijheid 
terwille van het eigen mate
riële gewin of: anti - Den Uyl, 
en daar blijft het bij. 

' Het zijn geen van beide 
opbouwende idealen. 

En een ideëel richtsnoer moet 
er toch zijn. Zei niet Thor
becke: .,idealen zijn als de 
poolster: onbereikbaar, maar 
waarheen gaat hij. die die 
leidster niet in het o,pg 
houdt?" 

Maar hoe kunnen wij voor 
onszelf en voor anderen dui
delijk maken, in welke rich
ting wij denken? 

Kort en duidelijk; dat vooral. 

Materiaal krijgen wij genoeg, 
meer dan genoeg. Wij worden 
er door overstroomd en niet 
ieder heeft tijd en gelegenheid 
zich er in te verdiepen en zo 
de weg te vinden. 

Vragen wij ernaar, dan wor
den wij verwezen naar het 
beginselprogramma, ook al 
weer zo'n lang geschrift. 
Waarschijnlijk is het voor 
ingewijden moeilijk, zo niet 
haast onmogelijk, zich in te 
denken in de gedachtengang 
en de mogelijkheden van hele 
of halve leken en hun behoefte 
aan een eenvoudige duidelijke 
leidraad aan te voelen. Zelfs 
zij, die verandering wensen, 
zoeken het toch weer in 
detailzaken; jammer. 
In deze onbevredigende situa
tie heb ik voor mezelf wat 
opgesteld. Misschien hebben 
anderen er ook iets aan. 

leder levend wezen is gescha
pen met levensbehoeften en 
met de middelen om daarin te 
voorzien. Daarbij kan het ene 
slechts bestaan ten koste van 
het andere. 

De mens echter heeft bijzon
dere mogelijkheden gekregen, 
meer dan nodig is om simpel
weg vruchten te plukken voor 
zijn voeding. Hij heeft bijzon
dere gaven, die hem in staat 
stellen steeds meer aan zich 
te onderwerpen. 

Maar wegens die bijzondere 
gaven heeft hij ook bijzon
dere verantwoordelijkheid. 
Hij heeft verantwoordelijkheid 
niet alleen voor het eigen 
bestaan, maar ook voor wat 
hij met zijn bijzondere gaven 
dàet; verantwoordelijkheid ten 
opzichte van zijn mede-men
sen, ten opzichte van zijn 
mede-schepselen, ten op
zichte van al het geschapene, 
dat binnen zijn bereik is .. .. 

Als mens heeft hij grote ver
antwoordelijkheid en het be
sef ervan bepaalt zijn waarde. 

Om verantwoordelijkheid te 
kunnen dragen is vrijheid 
nodig; hoe zou men dat kun
nen, aan handen en voeten 
gebonden met een prop in de 
mond? 

Vrijheid is onmisbaar, maar is 
niet onbegrensd. 

Er zijn onze eigen tekortko
mingen, leed en tegenspoed, 
factoren die wij niet in de 
hand hebben. Belemmeringen 
zijn er te over, wij mogen die 
voor elkaar niet nodeloos ver
meerderet~ 

In het menselijk verkeer zijn 
regels nodig, om het geen 
chaos te laten worden, maar 
die moeten beperkt blijven tot 
het f10odzakelijke en mogen 
ieders eigen verantwoordelijk
heid niet in de weg staan ... . 

In onze gastkolom komt 
dit keer aan het 
woord mej . Joh. H. 
Springer. 
Zij is jarenlang 

secretaresse geweest 
van het landelijke 
bestuur van de 
Organisatie Vrouwen in 
de WD. Bijgaand 
artikel is door haar 
bedoeld als een leidraad 
door de politieke doolhof. 

Omdat zo min mogelijk be
lemmerde vrijheid nodig is om 
verantwoordelijkheid te kun
nen dragen, is vrijheid geen 
doel op zichzelf, maar slechts 
middel. 
Teveel werd en wordt door 
liberalen de vrijheid naar 
voren geschoven (zoals in de 
namen van partij en blad), 
wat misverstanden geeft. 

In het licht van het boven
staande komen de vier woor-

den In het eerste artikel van 
het beginselprogramma van 
de WD heel anders te staan. 
Bovenaan staat nu de verant
woordelijkheid. 

Vrijheid is daartoe onmis
baar, maar is toch niet meer 
dan voorwaarde. 

Sociale gerechtigheid is in 
de verantwoordelijkheid be
sloten en daardoor zo vanzelf
sprekend, dat vermelden af
zonderlijk eigenlijk niet nodig 
is, hoogstens als toelichting. 

Verdraagzaamheid spreekt 
al evenzeer vanzelf. Zou men 
niet een ander gunnen wat 
men zelf wenst: de vrijheid 
om op eigen wijze zijn verant
woordelijkheid te verwoorden 
en te dragen? 

In deze uiteenzetting heb ik 
tien maal het woord verant
woordelijkheid gebruikt; dit 
onderstreept het belang er
van. 

Die verantwoordelijkheid, on
ze menselijke verantwoorde
lijkheid, kan onze leidraad 
zijn door de politieke doolhof; 
wij kunnen de praktische poli
tiek er aan toetsen. 

Zelf kunnen wij beter begrij
pen waar wij staan; buiten
staanders kunnen wij aanto
nen, dat wij niet maar egoïsten 
zijn, die vrijheid wensen om 
eigen materiële doeleinden 
na te streven, maar dat wij 
wel degelijk een ideële grond
slag hebben. Het is een 
grondslag die zeer velen zul
len kunnen erkennen, door 
sommigen misschien in gods
dienstige termen vertaald en 
aangevuld. 

Het is een gro'ldslag die kan 
overtuigen en bezielen. 

Het is de poolster waarnaar 
wij ons kunnen richten. e 



• • ersma m.1st 
kai1s bij AAW 

De zelfstandigen kunnen 
tevreden zijn: zij krijgen op 1 
oktober van het volgend jaar 
hun volksverzekering tegen 
arbeidsongeschiktheid waar 
ze jaren op hebben zitten 
wachten. Ook vroeggehandi
capten vallen hieronder. Weer 
is een stuk discriminatie in de 
behandeling van de zelfstan
digen opgeheven. 

Alle vreugde over de AAW 
neemt niet weg dat het kabi
net en de meerderheid van de 
Tweede Kamer een prachtige 
kans voorbij hebben laten 
gaan om de sociale voorzie- . 
nirigen wat strakker te maken. 

tl s na 
Rietkerk zei dat de WO
fractie ,.met bijzonder veel 
moeite voor deze wet" zou 
stemmen. Voor de WD-fraç
tie was het verloop van het 
debat over de AAW bijzonder 
teleurstellend geweest. Alle 
pogingen van Rietkerk om de 
AAW zo te maken dat het 
lastenniveau draaglijk blijft 
mislukten. 

De premiebetaling zal voor 
de zelfstandigen oplopen tot 
meer dan tien procent. Dat 
had veel lager kunnen zijn als 
de kamer enige WO-voor
stellen had aangenomen om 

de werking van de wet wat 
beperkter te maken. 

0 b tc:a, I r 

De sociale voorzieningen rij
zen de pan uit, worden op den 
duur onbetaalbaar. ledereen is 
het daar wel zo ongeveer over 
eens. Maar niet .iedereen wil 
daar nu al de consequenties 
uit trekken. Dus is er een 
AAW ontworpen en aangeno
men die veel royaler van opzet 
is dan nodig zou zijn. 

Minister Boersma heeft vooral 
op aandringen van de WD 
beloofd dat er een algehele 
herziening van de sociale ver
zekeringen zal komen en dat 
de AAW daarin zal worden 
betrokken. Die herziening kan 
niets anders betekenen dan 
dat er minder scheutig met de 
uitkeringen wordt omgespron
gen. In de huidige opzet kun
nen de sociale verzekeringen 
nogal eens qneigenlijk worden 
gebruikt. Dat betekent dat er 
nogal eens uitkeringen terecht 
komen bij personen die dat 
in redelijkheid niet nodig heb
ben. 

Vr m n 
Rietkerk boekte een succes 
met betrekking tot de positie 
van de gehuwde werkende 

WO-kamerlid Rietkerk 

PvdA-kamerlid 
mevrouw Barendregt 

vrouwen die arbeidsonge
schikt raken. Mevrouw Baren
dregt (PvdA) had voorgesteld 
die groep ook van de AAW te 
laten profiteren. Rietkerk had 
daaraan de voorwaarde willen 
verbinden dat die vrouw dan 
wel kostwinster moest zijn. 

Uiteindelijk kwam er uit de bus 
dat alle gehuwde werkende 
vrouwen die arbeidsonge
schikt worden van de AAW 
kunnen profiteren, mits zij ten
minste zeshonderd uren per 
jaar in beroep of bedrijf zijn. 
Om de kosten in de hand te 
houden had Rietkerk hier lie-

' ver duizend uren als norm 
gehad. Dat voorstel redde het 
niet. Wel haalde zijn voorstel 

Door onze 
parlementaire 

redacteur 

het om de gehuwde werkende 
vrouwen wat later in de AAW 
op te nemen, maar uiterlijk 
op 1 januari 1979. 

Niet op! 

Nog liever was het de WO
woordvoerder geweest als de 
kamer zijn voorstel had ge
steund om de uitkeringen 
voorlopig te beperken tot ar
beidsongeschikten die voor 
45 procent of meer gehandi
capt worden verklaard. Maar 
de kamer koos de weg van 
,.het kan niet op" boven de 
weg van ,.wie zal dat betalen". 

Al met al trok Rietkerk de 
conclusie dat de bewindslie
den wel de mond vol hebben 
over de te zorgwekkende kos
tenontwikkeling in de sociale 
voorzieningen maar tot nu toe 
vrijwel niets ondernemen om 
die kosten beter te beheersen. 
De tijd van de forse· groei 
van de sociale voorzieningen 
is voorbij, zei Rietkerk. 

OnverMijde ijk 
De WO-fractie is juist in het 
belang van goede sociale 
voorzieningen van oordeel dat 
beperkingen onvermijdelijk 
zijn. Want ni.emand is gebaat 
bij voorzieningen die niet 
betaald kunnen worden. e 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Reaktiesop troonrede 
en miljoenennota 
Troonrede en Miljoenennota 
zijn in de perscommentaren 
nogal eens gekwalificeerd als 
een ,.gok", zeker waar het de 
manier betreft waarop minis
ter Duisenberg de plannen 
van het kabinet het komen'de 
jaar denkt te financieren. 
De verwachtingen ten aanzien 
van de conjuncturele ontwik
keling noemt het Algemeen 
Dagblad ,.te mooi om waar te 
ZIJn . ,.De begroting mikt 
gelukkig op enige beperking 
van de arbeidskosten. Maar 
van het hoogst noodzakelijke 
herstel van de rendementen 
en een opleving van de inves
teringen is geen sprake. Daar
voor is de lastenverlichting te 
schriel. Middenstanders en 
landbouwers worden karig 
bedeeld. De teleurstelling bij 
deze groepen is heel begrijpe
lijk", aldus het blad dat zich 
dan ook afvraagt of de plan
nen van het kabinet het bij het 
bedrijfsleven en in het parle
ment zullen halen. ,.Het kabi
net gokt 'te zwaar. KVP-Ieider 
Andriessen zou het lef moeten 
hebben om samen met de 
oppositie de regering tot een 
'voorzichtiger beleid te dwin
-gen". 

De KVP-Ieider vraagt zich in 
een eerste reactie af of het 
kabinet in staat is om èn de 
werkloosheid èn de geldont
waarding .... onder controle 
te krijgen. Hij wil daar con
creter en duidelijker antwoord 
op dan de miljoenennota geeft. 

Bepaald negatief was zijn oor
deel over de plannen van de 
regering de motorrijtuigenbe
lasting zeer fors te verhogen., 
Volgens Andriessen lijkt dat 
een eenzijdige oorlogsverkla
ring aan de particuliere auto 
te bevestigen. Hij meende dat 
concrete beleidsvoornemens 
noodzakelijk zijn om mede 
verantwoording voor de door 
het kabinet in vooruitzicht 
gestelde risico's te kunnen 
dragen. 

Moed derwanhoop 

De commentator in Het Pa
rool vergeltikt de Troonrede 
met die uit voorafgaande ja
ren. Na de bijna filosofische 
aanpak van 1973 waarbij 
sprake was van ,.structurele 
veranderingen in de maat
schappij" en de meer op het 
buitenland ·gerichte rede van 
1974, is die van dit jaar meer 
op binnenlandse problemen 
gericht. ,.Deze Troonrede 
heeft niet meer de optimis
tische toon van veral')dering 
en vernieuwing die in '73 en 
'74 nog zo . duidelijk was .... 
De stagnerende groei legt 
beperkingen op aan de . ver
werkelijking van de politieke 
doelstellingen van dit kabinet. 
Als geheel maakt deze Troon
rede een wat weifelmoedige 
indruk. Mogelijk ook een 
gevolg van uiteenlopende 
opvattingen binnen het kabi
net .... Wel is merkbaar dat 
men probeert de oorspron
kelijke doeleinden vast te hou
den, maar het gebeurt min of 
meer met de moed der wan
hoop . . . . De smalle financi
eel-economische marge waar
in de politiek opereert is zó 
smal geworden dat het ka
binet moeite zal hebben om 
nog herkenbaar te blijven als 
het kabinet van Keerpunt 
'72". 

Allem al voor nie 

Prof. dr. J. van den Doel, 
hoogleraar economie aan de 
Universiteit van Amsterdam, 
verwijt het kabinet in een arti
kel .in de NRC op het punt van 
de werkloosheidsbestrijding en 
dat van de overheidsuitgaven 
een tweeslachtig beleid te 
voeren. De groeicijfers waar
op Duisenberg zijn optimis
tische verwachtingen ten aan
zien van de werkloosheid ba
seert zijn volgens Van den 
Doel op los zand gebouwd. 
En wat de structurele werk
loosheid betreft geeft de Mil
joenennota toe dat d~ aange-

L:asJurgens verkeerd? 

De partijraad van de WD 
heeft op zaterdag 20 septem-
ber te Rotterdam vergaderd. 
De drie resoluties over eigen 
woningbezit, in ons blad van 
12 september gepubliceerd, 
werden door kamerlid De 
Beër toegelicht en vervol
gens met een paar kleine 
(niet principiële) wijzi
gingen aangenomen. 

Partijvoorzitter Korthals Altes 
drong aan op het vertrek 
van de pas benoemde NOS
voorzitter Jurgens: "Jurgens • 
heeft het profiel gelezen, op
gesteld door het NOS-bestuur 
en door de ondernemingsraad 
van de NOS, waarin gesteld 
werd aan welke eisen de 
nieuwe voorzitter zou moeten 
voldoen. Toen heeft. hij ge
zegd zichzelf in dat profiel 
te herkennen. Eénmaalbe
noemd heeft hij verklaard zijn 
functie te zullen gebruiken om 
te bereiken dat via radio en 
t.v. informatie zal worden 
gegeven op een wijze die past 
in zijn maatschappijvisie. Ik 
stel aan degenen die het pro
fiel hebben opgesteld deze 
pertinente vraag: Was dàt uw 
bedoeling?" Mocht het ant
woord ontkennend zijn, dan 
zou volgens Korthals Altes 
Jurgens moeten erkennen het 
profiel blijkbaar niet goed 
gelezen te hebben. En daar
aan zou hij de conclusie moe-

. ten verbinden dat hij zijn func
tie behoort neer te leggen. 

Het hoogtepunt van de 
vergadering van de partijraad 
was de rede van · Wiegel, 
waarop wij in een commen
taar op pagina 3 van dit 
blad al wat nader ingingen. 

kondigde bestedingsimpulsen 
daarvoor geen soulaas bieden. 
Dat het kabinet desondanks 
naar deze middelen grijpt wijt 
de Amsterdamse · hoogleraar 
aan de achterbannen in de 
politieke partijen die van de 
bewindslieden ' eisen dat ze 
onmiddellijk wat laten zien. 
,.Dat het allemaal voor niets 
is geweest blijkt pas na de 
eerstvolgende verkiezingen". 
Alleen wanneer de stijging 
van de arbeidskosten nu eens 
een aantal jaren sterk zou 

achterblijven bij de groei van 
de arbeidsproduktiviteit kan 
worden voorkomen dat mar
ginale bedrijven moeten slui
ten en kunnen nieuwe mark
ten voor de export worden 
aangeboord. Ook de verlich-
ting van de fiscale en sociale 
lasten zal waarschijnlijk wei
nig bijdragen aan de bestrij
ding van de structurele werk
loosheid. Dat zou alleen wer
ken als de vakbonden zo 
vriendelijk zouden willen zijn 
om hun eisen op het gebied 
van de nominale lonen te 
matigen en dat lijkt de socia
listische hoogleraar niet waar
schijnlijk, tenzij de regering de 
unieke kans aangrijpt om een 
onvermijdelijke sanering van 
de arbeidsverhoudingen te 
combineren met een spreiding 
van inkomen en macht, d.w.z. 
met een wijziging van de eco
nómische orde. 

De commentator in de NRC 
.ziet de woorden in de Troon
·rede over verkleining van de 
inkomensverschillen, sprei-

I 
ding van de macht en het 

· tot stand brengen van een 
volwaardig leefmilieu als poli
tieke retoriek. Intussen is het 
gat in de begroting onrust-
barend groot en alleen accep
tabel als men over een opge
schroefd zonnig humeur be
schikt. ,.Moeilijk kan worden 
beweerd dat er een gaaf en 
evenwichtig geheel van be
leidsmaatregelen wordt ge
presenteerd. Daarvoor ;tijn de 
onzekerheden, risico's en spe
culaties te groot. Het grote 
overschot op de betalingsba
lans (dankzij de aardgasop
brengst) geeft het kabinet nog 
wel enige speelruimte voor 
experimenten en risico's, 
maar het moet er zich wel 
van bewust zijn dat die ruimte 
snel zal zijn verbruikt". 

Bezwaren 

De vakcentrales hebben ern
stig bezwaar tegen de ge
dachte dat de arbeidskosten 
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1 Denkt u ook over een 
I zwembad? en uw bad ':'ag desn~ods onder 
I • de bomen liggen. WoJ bouwden 

I 

I 
namelijk een skimmer aan de ge- I 

l hele omtrek van het bad. Op elke 
Hebt u er wel eens aan gedacht plaats wordt het ingewaaide vuil 
wat een zorgen en onderhoud. zo'n afgevoerd. voordat het kan be-

I 
l ding in je tuin geeft? Elke dag zinken. Omdat het bad aan alle 

1 - 2 uur stofzuigen, in het begin zijden overloopt, kan zich ook 
I 

I een nieuwtje, later een steeds nooit een vuile rand vormen. Ons 
terugkerende corvee. Ook de vette kleinste bad met afmetingen 1 0 x I 

• aanslag aan de gehele omtrek van 
het bad. dat is 30 meter bij een 5 m heeft reeds een filtercapad-I bad van 10 x 5 moet elke week teit van 36 m• per uur. 

• 
I 

I 
afgewassen worden. Alle andere baden moeten het 

met 5 - 10 m3 per uur doen. I 
Wij onderzochten al deze pro-l blemen, en vonden er onze eigen 
oplossing voor, die wij octrooi
eerden . I 

I De constructie van het bad 

I 
Een sterke betonconstructie die 
bekleed wordt met een dikke 

I taaie elastische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst, 

I 
terwijl indien het beton toch 
scheurt, het bad toch waterdicht 

I bÏijft. De bekleding is zelfs be
stand tegen moedwillige baseha

l diging. 

I 
Gras maaien en bladeren? 

Maait u maar rustig uw gazon. 

Wij garanderen een kristalhelder
heid gedurende meerdere seizoe
nen. 

I 
I 

Wij bouwden het filter onzicht
baar bij het bad in en het vraagt, I 
dus geen aparte ruimte in uw 
woonhuis. I 

Stofzuigen I 
Bij ons overbodig, omdat het 
automatisch .gaat en veel beter I 
dan met de hand; die hoge I 
omtrekskimming voorkomt natuur· 
lijk ook veel bodemvuiL Elke 1 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste I 
duik. zonder enig onderhoud. 

I ZUID NEDERLANDSE BASSINBOUW I 
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moeten worden teruggedron
gen. De regering zou daaren
tegen een selectief groeibe
leid moeten voeren om werk 
te scheppen. Instrumenten 
daarvoor zijn volgens NW en 
NKV toetsing van investe
ringen, deelneming van de 
overheid in het economisch 
leven en beheersing van kapi
taalstromen. 

De werkgevers vinden daar
entegen dat de regering te 
weinig de lasten van de on
dernemingen verlicht. De 
NCW noemt de enorme stij
ging van de overheidsuitgaven 
onverantwoord en pleit voor 
o.m. een verlaging van de 
vennootschapsbelasting met 
2 punten. 

De Volkskrant: .. Troonrede 
en begrotingen blaken niet 
van vernieuwings-en verbeel
dingskracht. Plannen op lan
gere termijn ontbreken, even
als oneerjarenramingen die al
thans enig zicht geven op de 
ontwikkeling van de gemeen
schapsvoorzieningen .... 
Wat de directe prioriteiten 
voor 1976 betreft is een echt 
linkse teneur niet te ontken
nen en dat is heel wat voor 
een kabinet dat vaak tussen 
gematigd links en het midden 
moet pendelen. Met een over
tuigend beroep op grotere so
lidariteit, nu er minder te ver
delen valt, luidt het kabinet 
qua inkomensverhoudingen 
een jaar van de waarheid in". 

• 

Gru.ijter~ reed 
zichzelf klem 

Het debat over de oriënte
ringsnota ruimtelijke ordening 
is afgelopen en de hoofdrol
speler, minister Gruijters, 
deed na afloop bijzonder wre
velig. 

Trouwens, niet alleen na 
afloop, maar ook tijdens het 
debat stak de enige 0'66-
minister zijn ontstemming niet 
onder stoelen of banken. De 
pers had eE:n vertekend beeld 
gegeven van zijn visie op het 
toekomstige ruimtelijke be
leid. Althans, dat meende 
Gruijters. 

De aandacht had zich in de 
kranten voornamelijk gericht 
op de filosofie van de minister 
dat de auto teruggedrongen 
moet worden en het openbaar 
vervoer tot een veel sterker 
wapen in een betere ruimte
lijke ordening moet worden 
gemaakt. 
Het is jammer dat de niet
autorijder Gruijters geen jour-

. na list meer is. Hij had dan zijn 
eigen verhalen kunnen schrij
ven en iemand anders zou dan 
de functie hebben bekleed 
waarmee hij het nu zo moei
lijk heeft . 

Motie 

l;ijdens het kamerdebat had , 
WO-woordvoerder Scherpen
huizen een motie ingediend 
die er op neer kwam dat de 
minister geen gekke dingen 
moest uithalen. 

Of om dit wat nauwkeuriger 
te zeggen: de minister zou 
niet moeten proberen de 
mobiliteit en het welzijn van 
de mensen op het platteland 
en de buitenstedelijke gebie
den te bedreigen. Ook zou hij 

Door onze parlementaire redac
teur 

met zijn beleid nietzulke finan
ciële belemmeringen moeten 
opwerpen dat speciaal ook de 
lagere inkomensgroepen de 
dupe zouden worden. Op 
grond van die overwegingen 
vroeg Scherpenhuizen om een 
evenwichtiger beleid tegen
over de particuliere auto dan 
de minister in petto had. 

Afwacht n 
De VVD-woordvoerder be
sloot aan het eind van het 
debat om zijn motie niet in 
stemming te laten brengen. 

.. De confessionele partijen 
waren vóór mijn motie maar 
ze zouden er op dit moment 
waarschijnlijk tegen hebben 
gestemd," zei Scherpenhuizen 
achteraf . ..Ik wacht nu een 
geschikter moment af om de 
motie in stemming te brengen 
want er zou nu geen. enkel 
belang mee gediend zijn als 
mijn motie verworpen zou 
zijn." 

Een geschikter moment kan 
zich voordoen bij één van de 
komende begratingsbehande
lingen in de Tweede Kamer 
wanneer de discussie wordt 
voortgezet. Ook had Scher
penhuizen aan het slot van 
het debat de indruk dat de 
minister iets voorzichtiger 
was geworden nu de .storm 
goed los was gebroken. 

Buurl d n 

Scherpenhuizen hield ook zijn 
andere motie aan waarin hij 
vroeg om een samenhangend 
ruimtelijk beleid met de buur
landen. Ook daarover moet 
de discussie op een later 
moment worden afgerond. 

. Ook al zijn er over de moties 
geen uitspraken gedaan, het 
was voor iedereen zichtbaar 
dat Gruijters zich in deze af
faire aardig heeft klem gere
den . 

• 



We hebben in de vorige afle
vering gezien dat de commis
sie-Spierenburg, die onlangs 
aan minister Van der Stoel 
rapport heeft uitgebracht over 
de vorming van een Europese 
Unie, geadviseerd heeft het 
zwaartepunt van deze Unie 
te laten vallen op een munt
unie. Daarnaast heeft de 
commissie voorgesteld om 
een aantal beleidsterreinen in 
de Europese konstruktie te 
integreren. ..De commissie 
acht de verbreding van de 
doelstellingen van de Euro
pese integratie een onmisbare 
en urgente aangelegenheid". 

Ten eerste zou de Gemeen
schap minimum-normen ten 
aanzien van de sociale politiek 
moeten formuleren. De com
missie denkt daarbij aan: 

• het streven naar optimale 
werkgelegenheid en bestaans
zekerheid, met een evenwich- . 
tige aanwending en verdeling 
van de beschikbare arbeid; 

• een evenwichtige verdeling 
over de burgers van het natio
nale inkomen van de Ge
meenschap, waarbij met 
name aan eisen van sociale 
rechtvaardigheid en van een 
_goede funktionering van het 
bedrijfsleven moet worden 
voldaan; 

• een vermindering van de 
verschillen in leefomstandig
heden, met name door verbe
tering van het lot van de 
sociaal en ekonomisch zwak
ken; 

• een verbetering van de 
kwaliteit van het bestaan en 
van de arbeidsomstandighe
den, en de inspraak van de 
werknemers hierbij; 

• een verbetering van de ont
plooiingskansen van allen". 

De adviescommissie wil dat 
er centraal overleg mogelijk 
wordt tussen Europese werk
gevers- en werknemersorga
nisaties ten einde te komen 
tot het sluiten van .. sociale 
basisakkoorden" op commu
nautair niveau en kollektleve 
arbeidsovereenkomsten. 
Aanvankelijk zal het daarbij 
alleen om secundaire arbeids
voorwaarden gaan ... Op den 
duur is het echter ondenkbaar 
dat in een muntunie niet ook 
de loonkostenontwikkeling bij 
de onderhandelingen over 

Adviescommissie 
Europese Unie (IV) 

Beleidsterreinen 
van de 

geineenschap 

Dit is het vierde deel van de sarnohvatting door onze redacteur 
buitenland van het rapport van de commissie-Spierenburg 

aan minister Van der Stoel over de te vormen 
Europese Unie. Oe eerste drie delen publiceerden wij in onze 

bladen van 27 juni, 11 juli en 22 augustus. 

Europese CAO's zal worden 
betrokken - zpnder dat dit 
overigens tot uniforme loon
niveaus in de gehele Gemeen
schap behoeft te leiden". 

Mrheube"che ming 

.. De verbreding van de doel
stellingen van de Europese 
integratie zal zeer in het bij
zonder ook betrekking moe
ten hebben op het beleid dat 
is gericht op de bescherming 
en verbetering van het leef
milieu en het verantwoord 
beheer van natuurlijke hulp
bronnen". De commissie kiest 
daarbij voor de mogelijkheid 
dat er grenzen worden gesteld 

aan de vervuiling van ~et 
milieu en het gebruik van 
natuurlijke hulpbronnen. 
De commissie heeft haar 
gedachten hierover, evenals 
bij het eerste punt betreffend~ 
de sociale politiek, vastgelegd 
in een ontwerpprotokol dat 
aan het EEG-Verdrag gehecht 
zou moeten •worden. 

Ten aanzien van het energie
beleid merkt de commissie op 
dat het vrije verkeer voor 
energieprodukten tot de hui
dige dag niet tot stand is 
gekomen als gevolg van de 
grote belangentegenstellin
gen. Het staat volgens de 
commissie echter vast dat 

het energiebeleid ,.of het er nu 
om gaat de noodzakelijke 
besparing van energie tot 
stand te brengen, dan wel de 
ontwikkeling van alternatieve 
energiebronnen te bescher
men, dan wel een zo gunstig 
mogelijke spreiding van de 
invoer van olie te realiseren", 
gemeenschappelijk zal moe
ten worden gevoerd. 
Ook nu voegt de commissie 
weer een ontwerp-protokol 
aan haar advies toe, waarin 
de algemene beginselen, de 
doelstellingen, de beleidsin
strumenten en de procedurele 
voorschriften zijn vastgelegd. 
De commissie pleit er verder 
voor dat de Gemeenschap 
ook naar buiten als eenheid 
optreedt om met internatio
nale organisaties, zoals het 
Internationaal Energie Agent
schap, en ook de oliemaat
schappijen tot zinvolle samen
werking te komen. 

Alle genoemde beleidsaspek
ten zijn volgens de commissie 
,.niet voorstelbaar, noch duur
zaam, wanneer daaraan niet 
tevens ten grondslag ligt een 
gemeenschappelijke visie op 
de aan deze beleisterreinen 
verbonden politieke aspek
ten". 

West-Europa speelt een spe
ciale rol in de wereldpolitiek 
al laten zij die in de eenwor
ding vàn Europa een middel 
zien om de vroegere centrale 
positie van de Europese mo
gendheden in de internatio
nale politiek te herstellen, zich 
volgens de commissie leiden 
,.door een nostalgie, die geen 
grondslag biedt voor ratio
neel beleid". Noch kan er 
sprake zijn van ,.een morele 
superioriteit". De aard van de 
buitenlands-politieke vraag
stukken, ,.waarmee de lid
Staten vaak hun levensbe
langen gemoeid achten en 
waarbij gevoelsmatig be
paalde taktoren een grote rol 
spelen", leent zich niet ge
makkelijk ,.tot een proces van 
onderhandeling en uitruil van 
voor- en nadelen, zoals dat op 
ekonomisch terrein wel moge
lijk is. Juist ten opzichte van 
de beoordeling van het ge
beuren in de omringende 
wereld zal de individualiteit 
van de lid-Staten, die ook in 
een Europese Unie behouden 
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Onderlinge Ziektekostenverzekering Maatschappij 

"Het Noorden" w.a . 
............ ._

11111 100 oIo = 

VOLLEDIGE DEKKING VAN: 
Zeer UNIEKE vorm Ziektekostenverzekering voor ieder, 
die niet verpllcht verzekerd is. 

* huisartsenhulp 

* apothekerskosten 

* specialistische hulp 

* kraamgeld 
Leeftijdsgrens bij toetreding 55 jaar; 

Omslag 1974: volwassenen 1 684,-, kinderen 1 228,-. * ziekenhuisverpl. incl. alle bijkomende kosten laagste 
3e of 2e klasse ' rnsediep 

131 
Voorschotpremie 1975 (3e kl.): per volwassene f 774,-, 

per kind f 258,-. 
* sanatoriumverpl. laagste 3e kt. 

* verpleging in psych. inrichtingen laagste 3e klasse 

* kaakchirurgische ingrepen 
. 050-260410 Voor max. 3 kinderen Vm 21 jaar A van de omslag ver· 

schuldigd, vanaf het 4e kind beneden de 22 jaar niets. 

Toeslag voor verz. met laagste 2e kl. ziekenhuis

verpleging 25 Ofo. 

* ziekenvervoer op meel. voorschrift 

* uitwendige geneeswijzen, zoals heilgymnastiek, massage, 
hoogtezonbehandeling enz. 

* prothesen ter vervanging van ledematen op basis 
tarieven Vereniging Orthobanda . Postbus 8020 

* Groepsverzekering op coll. tbasis mogelijk * spraaklessen n.a.v. keel- of stembanden-operaties op 
med. voorschrift 

Geheel kosteloos nadere ?nlichtingen. Antw. Machtiging 

1.039, Groningen. Ref. letters WD vermelden s.v.p. 
Verzekeringsgebied Nederland, alsmede Europa voor 
zaken- en vakantiereizen 

zal blijven, zich nog lange tijd 
manifesteren". Door de reeds 
bestaande konsultatieproce
dures (de Europese Politieke 
Samenwerking) .,kan men 
eraan gewennen, dat de strijd 
om de verwezenlijking van 
eigen idealen en concepties 
zich hoe langer hoe meer zal 
gaan afspelen in het interne 
Europese overleg". 

De commissie wijst een Euro
pese nukleaire afschrikkings
macht af even als iedere vorm 
van nukleaire samenwerking, 
.,die. bij de Verenigde Staten 
de indruk zou kunnen doen 
postvatten, dat aan de waarde 
van de Amerikaanse nukleaire 
afschrikking zou worden ge
twijfeld of dat deze daardoor 
minder nodig zou zijn". 

De (Minister)Raad van de 
Unie zou jaarlijks op voorstel 
van de Europese Commissie 
en na .een debat in het Euro
pese Parlement beleidslijnen 
voor het buitenlandse beleid 
van de Unie en van de Lid
Staten moeten uitstippelen. 
Dit en de doorlopende konsul-

tatie in het kader van de in 
de Unie te korporeren Euro
pese Politieke Samenwerking 
.,dienen ertoe te leiden dat de 
Lid-Staten bij het uitdragen 
van hun standpunten zoveel 
mogelijk gekoördineerd of -
b.v. bij monde van de Com
missie - gemeenschappelijk 
optreden". 

Ontwikkelingssamenwer-
·,.y 

Ook ten aanzien van de ont
wikkelingssamenwerking 
moet er een gemeenschappe
lijk beleid binnen de Unie 
bestaan. Deze heeft immers 
.. talrijke raakvlakken met en 
grijpt in op de handelspoli
tiek, de landbouwpolitiek, het 
beleid ten aanzien van indus
triële vestiging en ontwikke
ling en de struktuur van het 
internationale monetaire stel
sel .... Gezien het feit dat in 
de Europese Unie de hoger
genoemde beleidsterreinen 
geheel of grotendeels tot de 
communautaire kompetentie 
zullen behoren, is het onont
koombaar ook de ontwikke-

lingssamenwerking in belang
rijke mate naar het vlak van 
de Unie over te brengen wil 
de integrale samenhang van 
het beleid tot zijn recht ko
men". 

Oef sie 

De commissie meent ook .,dat 
bij een voortzetting van het 
eenwordingsproces en de 
verdergaande samenwerking 
m.b.t. de buitenlandse poli
tiek een nauwere samenwer
king ook op het terrein van de 
defensie wenselijk is". Daar
bij denkt de commissie niet 
aan een zelfstandige Europese 
defensie, die strategisch, eko
nomisch en technologisch niet 
realiseerbaar is, .,nog geheel 
afgezien van de vraag of deze 
wenselijk zou zijn. 

Een zelfstandige Europese de
fensie zou geen geloofwaar
dig substituut kunnen vormen 
voor het Atlantisch Bondge
nootschap, dat alleen in staat 
is tot de handhaving van een 
evenwicht in Europa tegen
overde Sowjet-Unie". 

De samenwerking zal betrek
king moeten hebben op kon
krete aspekten van het defen
siebeleid op konventioneel 
gebied b.v. ten aanzien van 
research en produktie van ma
terieel, logistiek en opleiding. 
.,Daarnaast valt te denken 
aan een periodieke algemene 
gedachtenwisseling omtrent 
aard en omvang van ieders 
defensie-inspanning, voorzo
ver deze bijdraagt tot de ge
meenschappelijke veiligheid". 
Daarbij moet het niet om 
adhoc beslissingen g!3an, 
maar om een systematische 
aanpak waarbij men uitgaat 
van algemene beginselen b.v. 
ten aanzien van de verhouding 
tot de NAVO. Bovendien is 
inpassing van de besluitvor
ming in de institutionele opzet 
van de Unie nodig. 
Periodieke algemene gedach
tenwisselingen omtrent aard 
en omvang van de nationale 
defensie-inspanningen zouden 
nodig zijn om aan de mate
riële samenwerking enig ver
band en achtergrond te ge-
ven. 

• 



ZWITSERLAND 
Appartementen te koop in kleine fraai gelegen projecten 
in de kantons 

SANKT-GALLEN. en GLARUS 
Gemakkelijk bereikbaar via de snelweg Zürich-Chur, 
o.a. direkt aan de Walensee met vrije toegang tot het 
strand. Geschikt' voor zomer en winter. Watersport, ski
liften, langlaufpisten, verwarmd zwembad en golf op 
korte afstand. 
Prijzen: 2l, 3l en 4l-kamer vanaf Zw. Frs. 135.000 k.k. 
1e en 2e hypotheek tegen gunstige voorwaarden be-
schikbaar. Vergunning · voor buitenlanders aanwezig. 
Ook appartementen te koop in het kanton Wallls, 
vanaf Zw. Frs. 54.000 k.k. 
Inlichtingen: De Meijere Bros, Postbus 57, Heemstede, 
telefoon 023- 28~134. --· . . . . . . . --------------· 

VOORHOUT 

In dit landelijk plaatsje, gunstig gelegen t.o.v. Noordwijk, 
Katwijk en Leiden, wordt gebouwd. 

Vrijstaande luxe villa's met riante ligging 

variabele indeling mogelijk. Prijzen v.a. f 360.000,- en 
6 LUXE HERENHUIZEN 3 onder een kap, waarvan nog 
4 woningen beschikbaar. Koopsom v.a. 'f 180.ooo;-. 
Inl. in de bouwkeet aan de Boekenburglaan of vraag 
vrijblijvend prospectus aan bij 

Makelaarskantoor c:lel~l~ eir 
Belgischeplein 38 - Scheveningen - Telefoon 070- 547600 

OMMEN 
De laatste 3 weekendbungalows, gelegen op prachtige bos
percelen. Koopsommen v.a. f 64.450,- v.o.n. Financiering 
mogelijk tot 90 %. • 
lnd.: woonkamer met open ke.uken, 3 slaapkamers, , to!let 
met doucheruimte, berging en betegeld terras. De wonmg 
is voorzien van verwarming, koelkast, 4-pits kookplaat en 
afzuigkap. Het project ligt aan de Stouweweg, 2 km voor 
Ommen v.a. Zwolle. 

~ 

STOl 
B.V. Torenlaan 1, Assen. 
Telefoon : 05920-16010. 

B.g.g.: 05927-2269 

B.g.g .: 05918-218 

VOORTHUIZEN 
In de Iranelaan aan de rand van het Joharmabos, goed bereik
baar vanaf de Rijksweg 8, worden 2 stuks zeer comfortabele 

vri1"staande LANDHUIZEN met garage en dak-
terras gebouwd. 

Indeling o.m.: woonkamer, luxe open keuken , studeerkamer, 
garageberging, 3 slaapkamers, schitterende badkamer en aparte 
douchecel. · 
Optimale privacy en veel bergruimte. U•niek gesitueerd op plm. 
1300 m2 eigen grond per woonhuis. 
Koopsom van deze perfect afgewerkte 
wonh>gen wnof f 249.000,- v.o.n. ~ 
DE PATER, Makelaardij BV. Onr. Goederen. • •• 
Waddinxveen, Brugweg 99, Tel. 01828 • 3581. . 

GIESSENBURG 
In dit pittoreske plaatsje hebben wij te koop van de 9, nog 
maar 2 geheel vrijstaande luxe 

BUNGALOWS 
op 625 m2 en 675 m2 eigen grond. 

lnd.: L vorm, woonkamer met ged. open keuken, badkamer, 
douche, 4 slaapkamers, garage. 
Uitv.~ e.v., open-haard, hardhouten kozijnen, Limba opdek
deuren. hal met leisteen. schoonmetselwerk etc. 
Koopsommen: f 186.800,- en f 219.500,- (bijkomende 
kosten circa 3 %). 

MAKELAARDIJ VAN SPRONSEN 
Tromplaan 10 • Postbus 149 
Hendrik ldo Ambacht 
Telefoon: 01858-2857 

Sinds 1960 verhuren wij, als enige reisbureau in ons land, 
een steeds groeiend aantal (thans 250) 

LUXE PARTICULIERE 
VAKANTIEBUNGALOWS 

zgn. Tweede Woningèn in Nederland (1000-4000 m2 eigen 
terr.) o.a. naast Nat. Park De Hoge Veluwe (Gld.), in de 
mooiste streken v. Drenthe, Gaasterl., Friese Meren, 
Westerwolde, enz. Ideaal voor uw late-, Herfst- of Kerst
vak. Vele m. CV, TV, open haard. Enkele m. kleuren TV, 
Telef., eigen zwemb. ·Verhuur p.w., p.m., lange weekends. 
Reserveert nu reeds v. 1976, er is nog keus. Vóór- en ná
seizoen 50-70% l'luurred. WORLD TOURS, Voorburg. 
Telefoon 070- 860644 (altijd bereikbaar). 

VERGEET DE HOLLANDSE WINTER MET 
EEN VAKANTIE AAN DE CÓTE D'AZUR 

Dat kan in dit riante, geheel ingerichte huis. 't Ligt niet aan de overvolle 
kuststrook, maar 20 minuten rijden het binnenland in, aan de beboste 
voet van de Maritieme .Alpen. Wilt u meer weten? Bel 's. avonds 
01725-2673. J . Michon geeft u alle inlichtingen en dokumentatie. 

v. v.d.· is voor eigen -woning- bezit 
Wij ook! 

Wij verkopen huizen 

in MUIDEN en MUIDERBERG, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJsseJmeer bieden ze volop 
groen en liggen toch slechts 15 km (ten zuiden) 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden : vanaf f 120.000,
is er vrije vestiging. 
Komt U eens vrijblijvend een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 
Ook op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 



Beleg in het zonnige . 
.._..,Ja ..... • van Méjannes-le-Ciap. 

, (In een gebied met uitbundige rekreatieve mogelijkheden: 
van paardrijden, kleiduivenschieten, zwemmen, jagen tot golfen, 

vissen, sportvliegen, kajakvaren etc.) 

Het gaat hier om schitterend rekreatiegebied 
liefst 4000 hectare vlak ten zuiden van de 

Ardèche in Zuid-Frankrijk, waar~n de fransestaat 
in totaal 70 miljoen gulden investeert. · 
De rekreatieve mogelijkheden variëren van zwemmen, 
kanovaren, golf, wintersport tot kleiduiven schieten, 
paardrijden, vissen, jagen en sportvliegen.ln dit gebied 
gelegen in het departement Gard, op plm. 1 uur 
rij-afstand van de Méditerranée zijn nog bungalows 
met grond te koop in een complex dat in totaal 133 
bungalows omvat. De bungalows 
zijn voorzien van alle komfort als 
water, elektra, riolering, volledig 
ingerichte badkamer en 
keuken met ijskast en 
elektrische kookplaten, 
open haard, vaste 
loggia met barbecue 
etc. 

Recrea Europe b.v., Postbus 101, 
Bronsteeweg 39 Heemstede. 
Telefoon: 023-282454 

•.· 1/ 

Uw bungalow op eigen grond in Zuid-Frankrijk: 
een solide belegging o.m. door de investering van 

de 70 miljoen gulden door de Franse overheid. 

Er zijn nog enkele bungalows in de goedkoopste 
prijsklasse te krijgen. 

Prijzen, financiering, rend~ment, fiscale voordelen. 
• Kosten van de bungalows met grond op naam vanaf f. 49.600,
v.o.n. maar excl. 3,6% notariskosten. Een uiterst schappelijk 
bedrag voor een komplete bungalow met een gemiddelde grootte 
per- kavel van 525 m2, 
• Financiering tot 75% is mogelijk zodat u met plm. f. 10.000,
eigen ~eld reeds eigenaar kunt zijn. 
• Vanzelfsprekend profiteert u van de grote fiscale voordelen 
die aankoop en bezit van onroerend goed in het buitenland met 
zich meebrengen. 
• Een behoorlijk rendement d.m.v. verhuur is mogelijk. 

't Zal duidelijk zijn dat het hier gaat om een waardevast 
bezit. Bovendien mag u door de grote investering van de 
franse overheid rekenen op een extra belastingvrije waarde

van plm. f. 5.000,- per jaar. 

Bent u geïnteresseerd in het zonnige investerings
klimaat van Méjannes-le-Clap? Stuur dan in dichte 
envelop zonder postzegel de CO\lpon op en u ontvangt 

dan onze uitgebreide informatiekrant. 
Aanvraag ook telefonisch mogelijk buiten 

kantooruren en in het week-end via 
ons antwo?rdapparaat. 

Recrea Europe b.v. 

... ~ \ 
, ·. ""r ' 

I' .. ~-

... ·~·< 
Naam: 

Adres: --------------------------------
Plaats: 

Telefoon: -------------------------------

Stuur deze coupon ongeftankeerd op naar: 

r · 
I 
I 
I 
I 
I 
I Recrea Europe b.v., Antwoordnr. 26, Heemstede. 

BEl 

--------------------



Mijn opinie is ••• 

Graag wil ik reageren op de 
lezing van onze charmante 
mevr. drs. Smit-Kroes in Vrij
heid en Democratie van 12-9-
1975. Ik ben ervan overtuigd, 
dat zij zich het lot van onze 
binnenschippers erg aantrekt. 
Het is bewonderenswaardig 
dat ze zelfs mee is gaan va
ren, teneinde nog meer inzicht 
te krijgen in deze moeilijke 
materie. Ik betwijfel het 
echter of zij meer verstand 
heeft van de schippersproble
men dan de heer Van Hulten. 
De staatssecretaris was al 
enkele weken op de hoogte 
van een mogelijke blokkade, 
maar het politieke spel moest 
gespeeld. Ook mevr. Smit
Kroes heeft dit spel niet met 
politiek tegengas vroegtijdig 
kunnen bederven. 

Dat gelukte Van Laak door 
middel van actie wel , omdat 

Bang voor inbraak ? 

-hij de schippers achter zich 
heeft staan, wiens nood zo 
hoog is dat ze geen tijd meer 
hebben voor spelletjes! 
Al heeft Van Laak door deze 
actie risico's genomen - zoals 
het 'n goed leider betaamt -
hij heeft de actie m.i. op een 
voorbeeldige en verantwoorde 
wijze geleid en beëindigd: 

Daarom betreur ik het dat 
Mevr. Smit-Kroes zich zo uit
drukkelijk van Van Laak dis
tancieert. Zij hapt hierdoor op 
de koek van een handje vol 
(s)linkse journalisten, die hem 
'de afgelopen weken al zo 
vaak hebben gekat en hem 
bewust associëren met de 
WD. 
Naar mijn idee geeft Van Laak 
als eerste antwoord op de 
wens van de gehele WO
jeugd: .. VBD-Actiepartij"; ik 
ben trots op zo'n medelid. 

L. RENSEN, 
Den Haag 

Vraag dan nu een folder aan van ons zeer professionele 

RADAR-INBRAAKALARMSYSTEEM. 
Geschikt voor bedrijven en particuliere woningen. 
Onbeperkte toepassings- en uitbreidingsmogelijk
heden. 

Beslist de laagste prijs in Nederland: 
f 750,- excl. 16% BTW (geen installatiekosten!) 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 

Javastraat 47A- Den Haag - Telef. 070-463388 I -656597 

Milieu 

Ook ik wil mijn instemming 
betuigen met de opmerking 
van de heer J. van Soent, 
directeur . van de Vereniging 
tot behoud van Natuurmonu
menten in uw blad van 22 
augustus. Het enige verschil, 
dat ik met de geachte inzen
der heb is, dat ik zijn mening 
te voorzichtig weergegeven 
acht. 

Het spijt mij te moeten op
merken, dat ik het beleid van 
de WO op het gebied van de 
milieu-problematiek gewoon 
slecht acht. Men krijgt vrijwel 
nergens bij de WO de indruk, 
dat men ook werkelijk iets om 
het milieu geeft. 

Minderjarigen 

P. HOMMES, 
Ede 

De heer Roethof van de PvdA 
heeft een initiatief-wetsont
werp ingediend met de be
doeling het thans bestaande 
artikel 280 W.v.S. te wijzigen. 
Daardoor moet het in de toe
komst mogelijk worc;Jen (en in 
de praktijk van vandaag zijn 
we in velè gevallen al zo ver) 
dat minderjarige kinderen, · 
vanaf 12 jaar ongestraft voor 
hun ouders verborgen worden 
gehoude~. 
De dwaasheid van dit wets
voorstel wordt eigenlijk het 
best geïllustreerd door de 
ingebouwde .,concessie" van 
de heer Roethof om de 
ouders de mogelijkheid te la
ten hun· (eigen I) kind via een 
rechterlijke uitspraak weer 
terug te krijgen. Zelfs als die 
uitspraak uiteindelijk gunstig 
voor de ouders uitvalt, is het 
kind alvast een mooie tijd 
onderhevig geweest aan de 
.. hulpverlening" door instel
lingen als Release, Jak of 
Sosjale Joenit. 

Het is mij een compleet 
raadsel waarom wij als libe
ralen · de socialisten hierin 
moeten volgen. En, erger, de 
aanneming v_a.n zo'n voorstel 
moeten mogelijk maken, want 
we zitten in de Kamer op de 
wip! 
Dit uiterst ingrijpende wets
voorstel, waarover men bin
nen onze partij vrijwel niets 
hoort bevat, in groter verband 
gezien, twee duidelijke ele
menten van een extreem col
lectivistische samenleving : 
het losser maken van de 
gezinsband met als uiterste 
consequentie het tegen-de
ouders-opzetten en het be
wust overnemen van de 
opvoeding in gecentraliseerde, 
ideologisch sterk gebonden 
instellingen (voorlopig nog 
particulier!) . 

Ik hoop dat onze politici bij
tijds blijk zullen geven van 
voldoende visie om onze 
maatschappij te behoeden 
voor verdere ontreddering 
zoals die op andere terreinen, 
b.v. (mét liberale verantwoor
delijkheid) binnen onze krijgs
macht, reeds een feit is. 

1\rti auto 

L. KUYPER, 
Zwijndrecht 

Slachtoffers van de .. straf
e.xpeditie tegen de auto" (zie 
Vrijh. en Dem. van 12 sept.) 
zijn onder meer de plette
landsbewoners. 
Minister Gruyters is echter 
van mening dat aan het wo
nen op het platteland al 
zoveel voordelen zijn verbon
den dat het geen enkel be
zwaar is die bewoners met 
nog meer lasten op te zadelen. 

Hoewel het volgende speciaal 
geldt voor de bewoners van 
het gebied waarin onderge
tekende woonachtig is, zal het 
stellig ook van toepassing zijn 
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op verschillende andere plat
leden: 

Enkele jaren geleden heeft 
men ons gebied belast met 
het streekplan Zuid-Holland 
Zuid. Voor Flakkee betekent 
dat, heel in het kort, dat ons 
voormalige eiland groen moet 
blijven en dat woningbouw 
nagenoeg is verboden. 

De gevolgen hiervan laten 
zich niet zo moeilijk raden. 

Vergrijzing van de bevolking 
en middenstanders die hun 
deuren moeten sluiten zijn 
enkele voorbeelden. Gezien 
de algemene economische 
malaise zullen we nog maar 
niet over werkloosheid praten. 

De bewoners van ons ge
bied zijn voor diverse zaken 
op de stad aangewezen, zoals 
bijvoorbeeld warenhuisbe
zoek, culturele evenementen 
(schouwburg, musea) en me-

Algemene bijeenkomst 
Op vrijdag 24 en zaterdag 25 
oktober a.s. zal de jaarlijkse 
algemene bijeenkomst van de 
organisatie .. Vrouwen in de 
VVD" worden gehouden. 
Plaats van bijeenkomst is het 
congrescentrum .. De Blije 
Werelt," Westhoflaan 2 te 
Lunteren. Het programma is 
als volgt: 

IJ G 4 OKTOBER 

1 8.30 uur. Diner. 

20.00 uur. Opening door de 
voorzitster mevrouw mr. 
M. N. W. Dettmeijer-Labber
ton. De vrouwelijke Kamerle
den zullen ieder een korte 
inleiding houden over hun 
werk, waarna ze de door u 
gestelde vragen zullen beant
woorden. Op verzoek van de 
Kamerleden, worden dit maal 
de vragen -niet van tevoren 
schriftelijk ingediend. Ze moe
ten mondeling vanuit de zaal 
worden gesteld, waardoor de 
discussie levendiger zal kun
nen zijn. 

..,. TERDAG 25 0 TOBER 

9.00 uur. Ontbijt. 

9.45 uur. Drs. W. J. van 
Staalen houdt een inleiding 
over het onderwerp .. Beïn
vloedings- en propaganda
technieken". De heer Van 

Staalen ·heeft zich in de kader
cursus 1974/1975 met dit 
onderwerp bezig gehouden. 
Het gekozen thema staat 
nogal in de belangstelling. 
De VPRO bijvoorbeeld heeft 
een aantal uitzendingen ge
wijd aan propagandafilms uit 
de Tweede Wereldoorlog die 
een beeld geven van beïn
vloeding. Na afloop van de in
leiding van de heer Van Staa
len zal er ruimschoots gele
genheid zijn tot het stellen 
van vragen. 

12.30 uur. Lunch. 

De middag zal in zijn geheel 
worden besteed aan een dis
cussie naar aanleiding van 
stellingen die voor de lunch
pauze zullen worden uitge
reikt. De aanwezigen zal wor
den gevraagd bepaalde stel
lingen te verd~digen of te 
bestrijden. De nadruk ligt dus 
tijdens de middagbijeenkomst 
op de zelfwerkzaamheid. 

Een dergelijke opzet vereist 
nogal wat discipline en het 
bestuur vraagt dan ook van 
alle aanwezigen optimale 
medewerking om ook dit 
gebeuren tot een succes te 
maken. De rol van de heer 
Van Staalen zal 's middags 
bestaan uit het coördineren 
van gesprekken. 

dische specialistische hulp 
(kleine streekziekenhuizen kun
nen nu eenmaal niet alle hulp 
verlenen). 

De voordelen zoals de minis
ter die, ten aanzien van ons, 
voor ogen heeft zijn dan ook 
niet in geld uit te drukken. 
Het zou zeer interessant zijn 
eens na te gaan welke finan
ciële voordelen het leven op 
het platteland biedt. M.i. zijn 
die er niet. 

Omstreeks 16.00 uur. Sluiting 
en thee. 

Logies is mogelijk in de .. Blije 
Werelt". Er zullen uitsluitend 
eenpersoonskamers worden 
uitgegeven. 

De kosten. Hoewel de prij
zen dit jaar weer gestegen 
zijn, hebben wij gemeend 
evenals vorig jaar de prijs voor 
de hele conferentie met inbe
grip van thee, diner, avond
koffie, ontbijt, ochtendkoffie 
en lunch op f 58,- te stellen. 
Voorkamerzonderdouche en 
toilet is dat f 56,-. 

Onze organisatie zal de meer
dere kosten voor haar reke
ning nemen. 
Indien u n.iet de gehele con
ferentie wilt bijwonen, gelden 
de volgende afzonderlijke prij
zen: diner met inbegrip van 
thee bij aankomst en avond
koffie f 20,-. Lunch met 
inbegrip van ochtendkoffie en 
middagthee f 14,-. 

Opgave: Liefst zo spoedig 
mogelijk, maar in elk geval 
voor 17 oktober uitsluitend 
door middel van een giro
overschrijving op rekening no. 
605368 ten name van de 
penningmeesteresse Organi
satie .. Vrouwen in de WD" 
te Middelburg of schriftelijk 
aan mevrouw A. F. Bonthuis
Wunderl, Hugo de Grootlaan 

Het ontbreken van een rede
lijk frequente verbinding met 
de stad middels openbaar ver
voer is een ander nadeel. 
Het ware wenselijk dat de mi
nister zich ook van deze z'aken 
op de hoogte zou stellen, al
vorens ongenuanceerde uit
spraken te doen omtrent het 
wonen op het platteland. 

P. DE MAN, 
Dirksland 

• 
41 te Middelburg met bij
sluiting van een girobetaal
kaart of betaalcheque van een 
bank. 
Bij aankomst in de .. Blije 
Werelt" zullen u consumptie
bonnen worden uitgereikt. 
Wilt u zo vriendelijk zijn om 
de consumpties die u extra 
bestelt, direct af te rekenen 
met het personeel? 

Verbinding. Vanaf het station 
Lunteren is geen verbinding 
peropenbaarvervoer naarhet 
Congrescentrum. Aan het sta
tion zullen vrijdagmiddag van
af 17.00 uur taxi's staan die 
de treinreizigsters naar het 
Congresgebouw zullen bren
gen. Zaterdagmiddag zullen 
na afloop van de conferentie 
de taxi's dè treinreizigsters 
weer naar het station ver
voeren. Hiervoor hoeven geen 
extra kosten te worden be
taald. e 

Kopij voordezerubriek 
zenden aan: mevr. E. de 
Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 
212, Den Haag. 



"LES GRADS" 
Ardèche- Frankrijk 

GENOEG VAN 

overvolle campings 
drukke bungalowterreinen 

overbelaste hotels ? 

OVERWEEGT U 

een eigen stuk grond te kopen 
voor recreatieve doeleinden ? 

KOM DAN 

naar de zonovergoten Ardèche 
in Z.O. Frankrijk, bekend om 

zijn lange droge zomers. 

DAARVINDT U 

een Nederlandse Coöperatieve Vereniging, in bezit 
van een landgoed van 50 ha (500.000 m2) op ca. 250 m 
hoogte met een uniek uitzicht over de vallei van de 
rivier de Payre en over de Rhönevallei aan de West
Alpen . Het terrein bestaat uit drie langgerekte heuvel
ruggen hetgeen u een maximum aan privacy biedt. 
Er is een zeer grote zwemvtjver aanwezig. 

NU KUNT U 

hiervan mede-eigenaar worden door als lid toe te 
treden. U verkrijgt dan het recht van alleengebruik van 
een eigen kavel. Er is geen bouwplicht H~t ledental is 
statutair beperkt tot tweehonderd, zodat u van uw rust 
verzekerd bent. 
De inkoopsom bedraagt f 12.500,- waarvoor het over
eenkomstige geboden wordt. 
De nodige garanties zijn aanwezig. Deelname is aiiP.en 
mogelijk na bezichtiging uwerzijds van het terrein en 
na wederzijdse kennismaking . 
Het vermogen van de Coöperatie~ Vereniging wordt 
beheerd door ·een in Nederland gevestigde - door en 
uit de leden gekozen - Raad van Commissarissen en 
Bestuur. 

U ontvangt een zeer uitvoerige brochure indien u een 
briefkaart zendt aan : 

M. J. MOKKENSTORM 
Paludanushof 21, Hoek van Holland, 

tel. 01747.2671 

(Een Bestuurslid door de leden aangewezen als 
kontaktman). 

Beleggers een goede rente ... 
en het verlies door infl~tie is altijd nog het beste te 
verkrijgen en te voorkomen door een goede vastgoed 
belegging. 

JABO b.v. 
Harllngerstraatweg 5- LEEUWARDEN 
Telefoon 05100 · 37429 · 21247 
houdt zich o.a. bezig met bemiddeling en in- en 
verkoop van goede beleggingsobjecten. 

Wij kunnen aanbieden objekten in : Nederland, Duitsland, 
België en Zwitserland. 
Informeert u eens bij ons. Wij zullen u gaarne nader 
inlichten. 

~ Vrijheid 
kunt u krijgen met groen-blijvende planten in 

uw tuin 
OPHEFFINGSUITVERKOOP 
Fa. Jac. Jurrissen & Zoon 
Sinds 1773 
Gort van der Lindenlaan 1a 
NAARDEN 
Telefoon 02159 - 43706 
Graag telefon ische afspraak 
voor·bezoek kwekerij . 

nog eens extra 50% korting 
op onze goedkope prijzen 
Coniferen, Hulsten, Taxus, 
Heesters, Vrucht· en Laan
bomen in diverS'e maten, 
tot 4 meter. 

TE HOOP 
NIEUWBOUW TE OCHTEN 

HALVE· VILLA'S 

voorzien van centr. verwarming en garage 

• oppervlakte van de woonkamer ca. 40 m2 

e . woonkamer voorzien van open haard 

e grote keuken : 4.30 x 2.30 m 

e 3 royale slaapkamers op de verdieping 

• badkamer met ligbad, 2e toilet en een dubbele vaste 
wastafel 

Prijzen: inclusief notaris- en makelaarskosten; exclusief 
bouwrente en hypotheekkosten, vanaf f 138.600,-, afhan
kelijk van grondgrootte. 

Uitvoerige documentatie kunt u verkrijgen bij : 

THEO VAN EE - ZE,ST 
mak elaar 1n onroerende goedo en · l1d N.B.M.' 

UTRECHTSEWEG 97 ·TEL. 03404-20204" 



1. Jaarlijkse algemene 
vergadering 1976 
Ter voldoening aan artikel 16 
van de statuten deelt het 
hoofdbestuur mede dat de 
jaarlijkse algemene vergade
ring in 1976 zal worden ge
houden op vrijdag 12 en zater
dag 13 maart in het Concert
en Congresgebouw de Doelen, 
Kruisstraat 2 te Rotterdam. 
De centralevergaderingen van 
de kamercentrales en de on
dercentrales en de ledenver
gaderingen van de afdelingen 
hebben het recht uiterlijk 15 
november voorstellen die door 
de algemene vergadering die
nen te worden behandeld, 
voorzien van een toelichting, 
bij het hoofdbestuur in te 
dienen. 

2. Kandidaatstelling 
hoofdbestuur 
Ter voldoening aan het be
paalde in artikel 24 van het 
huishoudelijk reglement deelt 
het dagelijks bestuur mede, 
dat in het jaar 1976 de vol
gende leden van het dagelijks 
bestuur en van het hoofdbe
stuur aan de beurt van aftre
den zijn: 

• van het dagelijks bestuur: 

W. J. A. van den Berg te 
Doorn, algemeen secretaris; 
P. Ch. Vogely te Amersfoort, 
secretaris (voor de organisa
tie); ir. T. Thaihammar te 
Waalre, secretaris (voor de 
organisatie). 
Allen zijn terstond herkiesbaar. 
De heer Vogely heeft laten 
weten nietvooreen herbenoe
ming in aanmerking te willen 
komen. 

Het aantal leden waaruit het 
dagelijks bestuur in 1976 zal 
bestaan is acht. 
In het dagelijks bestuur heeft 
één lid van de Staten-Gene
raal zitting: mevrouw H. V. van 
Someren-Downer, lid van de 
Eerste Kamer. In het dagelijks 
bestuur mogen niet meer dan 
twee leden van de Staten
Generaal zitting hebben. 
Tot kandidaatstelling ter ver-

vulling van plaatsen in het 
dagelijks bestuur zijn bevoegd 

a. het hoofdbestuur, 
b. de ledenvergadering van 

een afdeling. 

leder der tot kandidaatstelling 
bevoegde organen mag voor 
elke te vervullen plaats slechts 
één kandidaat opgeven. 

Voor de vacatures in het dage
lijks bestuur, ontstaan doorhet 
aan de beurt van periodieke 
aftreding zijn van de heren 
W. J. A. van den Berg en Ir. T. 
Thalhammer, stelt het hoofd
bestuur kandidaat de heren 
W. J. A. van den Berg en ir. 
T. Thalhammer. Voor de vaca
ture in het dagelijks bestuur, 
ontstaan door de periodieke 
aftreding van de heer P. Ch. 
Vogely, die zich niet herkies
baar heeft gesteld, stelt het 
hoofdbestuur kandidaat de 
heer P. M. Blauw te Nieuwe 
Pekela, die zich bereid heeft 
verklaard een eventuele be
noeming te aanvaarden. 

Het curriculum vitae van de 
heer Blauw luidt: 

geboren 30 september 1937 
te Alkmaar, 
landbouwer, 
6-jarige middelbare vakoplei
ding en cursussen o.a. Volks
hogeschool 
lid V.V.D. sedert 1968 (afde
ling Langedijk) 
oprichter afdeling Heerhugo
waard, 
daarna voorzitter ondercen
trale Noord-Kennemerland, 
1972 voorzitterkamercentrale 
Den Helder, 
197 4 voorzitter kamercentrale 
Groningen, 
lijstaanvoerder regioraad Oost
Groningen, 
partijcommissies: Landelijke 
Landbouwcommissie (plvv. 
lid), 
enige functies in landbouwor
ganisaties en in het opbouw
werk. 

• van het hoofdbestuur: 

ir. J. M. van Rossem te Noord
wijk ( rijkskiaskring Rotterdam); 

Sch. Overwater te Strijen (riiks
kieskring Dordrecht); 
mr. J. M. Bast te Aardenhout 
(rijkskieskring Amsterdam); 
drs. Z.W. van Wuiftten Palthe 
te Baarn (rijkskieskr. Utrecht); 
J. H. G. Goeman Borgesius te 
Aduard (rijkskieskring Gronin
gen); 
drs. F. M. Fey te Melick (rijks
kieskring Maastricht). 
De heren Overwater en Goe
man Borgesius hebben sinds 
1 970 onafgebroken zitting in 
het hoofdbestuur en zijn der
halve overeenkomstig artikel 
1 8 lid 5 van de statuten niet 
terstond herkiesbaar. 
De overige aftredende hoofd
bestuursleden zijn terstond 
herkiesbaar. De heren Van 
Rossem en Bast hebben in
middels laten weten niet voor 
een herbenoeming in aanmer
king te willen komen. 
Voorts treedt tussentijds af: 
L. M. Moermond te West
kapelle (rijkskieskring Middel
burg). 

Tot kandidaatstelling voor de 
vervulling van de opengevallen 
plaatsen in het hoofdbestuur 
zijn bevoegd: de besturen van 
de desbetreffende kamercen
trales en de ledenvergade
ringen van de afdelingen die 
behoren tot de rijkskiaskring 
die het betrokken lid van het 
hoofdbestuur afvaardigt. Hier
bij mag elke ledenvergadering 
een kandidaat opgeven. 

De kandidaten dienen te wor
den opgegeven vóór 31 de
cember 1975;voorwatbetreft 
kandidaten voor het dagelijks 
bestuur aan het algemeen 
secretariaat en voor wat be
treft kandidaten voor het 
hoofdbestuur aan de secretaris 
van de kamercentrale. Een 
kandidaatstelling is slechts 
geldig indien de kandidaat 
zich schriftelijk heeft bereid 
verkla1lrd een kanditatuur te 
aanvaarden. In het hoofdbe
stuur mogen niet meer dan 
vier leden van de Staten
Generaal zitting hebben. In 
het hoofdbestuur heeft thans 
zitting een lid der Staten
Generaal: de heer Fey, lid van 
de Eerste Kamer. e 



AMERSFOORT - Mr. H. E. 
Koning (lid Tw.K.) spreekt op 
20 oktober om 20.00 uur 
voor de afdeling Amersfoort 
in Hotel Monopole. 

AMSTERDAM - Op 29 sep
tember spreekt mr. H. E. Ko
ning (lid Tw. K.) voor de 
kamercentrale Amsterdam 
over de miljoenennota. 

BERKENWOUDE-Op 3 ok-: 
tober spreken mej. mr. A. Kap
peyne van de Coppello en mr. 
J. G. Rietkerk (leden Tw. K.) 
voor de ondercentrale Krim
penerwaard op een openbare 
propaganda-avond. Cultureel 
Centrum te Berkenwoude. 
Aanvang 20.00 uur. 

BLOKKER - Op 3 oktober is 
er een debat tussen de heren 
G. W. Keja (lid Tw. K. WD) 
en mr. A. Kosto (lid Tw. K. 
PvdA) voor de afdeling Blok
ker. Het Gouden Hoofd, Blok
ker. Aanvang 20.00 uur. 

BLOEMENDAAL - Op 20 
oktober spreekt drs. J. F. 
Scherpenhuizen (lid Tw. K.) 
voor de afdeling Bloemen
daal. Onderwerp: .. Grondpoli
tiek en andere onderwerpen 
van actueel belang". De afde
ling Bloemendaal heeft voor 
deze gelegenheid tevens de 
diverse afdelingen behorende 
tot de statencentrale Haar
lemNelsen uitgenodigd. Aan
vang 20.15 uur. Restaurant 
.. de Uitkijk", Bloemeridaalse 
Kopje te Bloemendaal. 

• radio 
Radio-uitzending van de VVD: 
vrijdag 3 oktober, van 18.19-
18.29 uur, over de zender 
Hilversum I (402 m.). 

BOXTEL - Op 20 oktober 
houdt mr. A. Geurtsen (lid 
Tw. K.) een lezing met als on
derwerp .. Het failliet van een 
politiek". Zaal Bellevue aan de 
Bosscheweg 34. Aanvang 
20.00 uur. 

DRIEBERGEN-Op 13 okto
ber spreekt drs. G. M. V. van 
Aardenne (lid Tw. K.) voor de 
afdeling Driebergen. Gebouw 
IVA, Buntlaan 2. Aanvang 
20.00 uur. 

EINDHOVEN e.o. - Op 18 
september wordt er door de 
afdeling Eindhoven een forum
discussie georganiseerd met 
als titel .. De Vakbonden- Nu". 
Forum-leden zijn: T. van Lies
hout (industriebond NKV), G. 
van Os (unie BLHP), mr. J. G. 
Rietkerk (lid Tw.K.), ir. T. 
Thaihammar (hoofdbestuurs
lidVVD). 
Hotel Cocagne, Vestdijk 4 7, 
Eindhoven. Aanvang 20.15 
uur. 

's-GRAVENHAGE - De on
derafdeling 11 van de afdeling 
's-Gravenhage organiseert op 
30 september een bijeen
komst in Hotel Eripe, Laan 
van Meerdervoort 223. 
Aanvang 20.00 uur. Op deze 
avond houdt drs. P. Rasse
naar (voorzitter WO-gemeen
teraadsfractie) een inleiding. 

De onderafdeling V van de 
afdeling 's-Gravenhage houdt 
een politiek café op 7 oktober 
in café Hulschbosch, Haar
lemsestraat 20, Schevenin
gen. 
Aanvang 20.00 uur. Professor 
dr. A. Pais (gemeenteraads
lid Amsterdam) spreekt over 
.. De VVD als Volkspartij". 

HAARLEMMERMEER - Se
cretaris van de afdeling Haar
lemmermeer is geworden: 
J. C. Janssen, Dorsersstraat 
49, Nieuw Vennep. Tel.: 
02526-4328. (onder voorbe
houd dat dit op de ledenver-

gadering van 1 5 oktober 
wordt goedgekeurd). 

HEEMSTEDE - Op 29 sep
tember spreekt de heer L. M. 
de Beer (lid Tw. K.) voor de 
afdeling Heemstede. Aanvang 
20.00 uur, Wijkgebouw, ach
ter de Vredenhofkapel, Johan 
van Oldenbarneveltlaan, 
Haarlem-Zuid. 

HENGELO (Ov.) - Op 15 ok
tober spreekt mr. H. P. Talsma 
(ondervoorzitter van de WD) 
op het .. Broodje VVD" van de 

JOVD Zuidlaren 

Op vrijdagavond 26 sep
tember opent de JOVD 
Zuidlaren en omstreken 
haar komende vereni
gingsjaar met een bijeen
komst in restaurant 
.. Sprookjeshof" in Zuid
laren. Aanvang 20.00 uur. 

De avond zal helemaal in 
het teken staan van het 
liberalisme. Hierover zal 
door de aanwezigen wor
den gedebatteerd onder 
leiding van Jan Evenhuis, 
vvd-voorzitter van het 
district noord van de 
JOVD en Johan Remkes. 
Hoofdbestuurslid van de 
JOVD en lid van de af
deling Zuidlaren. leder
een die belangstelling 
heeft is welkom. 

• 
afdeling Hengelo. Aanvang 
18.00 uur, Cosa. 

HOOGKERK - Oproep oud 
bestuursleden van het dis
trict Noord van de JOVD. 
In verband met het 25-jarig 
jubileumfeest van het district 
noord op 22 november a.s., 
dat wordt gehouden te Gro
ningen, verzoeken wij alle oud 
bestuursleden contact op te 
nemen met het huidige secre
tariaat van het district noord 

van de JOVD. R. E. Ausema 
Drakensteynstraat 10. Hoog 
kerk (Gr.). Tel. 050-566638. 

LEEUWARDEN -Op 27 ok 
tober spreekt mr. F. Korthal 
Altes (voorzitter van de WO 
in het Oranje Hotel. Dez 
avond wordt georganiseer 
in samenwerking met de ka
mercentrale Leeuwarden. 
Aanvang 20.00 uur. 

LEIDEN - Op oktobe 
spreekt op de ledenvergade 
ring van de afdeling Leider
dorp de heer dts. G. M. V. van 
Aardenne (lid Tw. K.). Aan· 
vang van de spreekbeurt 
21 .30 uur (na de pauze). 
Onderwerp: de miljoenennota 
en de verhouding PvdA-WO 
zowel in de landelijke- als 
gemeentepolitiek. Cantine van 
de sportzaal .. Op Dreef", Van 
Effendreef te Leiderdorp. 

Op 25 oktober zal de heer mr. 
F. Portheïne (lid Tw. K.) voor 
de k.c. Leiden spreken en dis
cussiëren met de leden uit de 
kamercentrale. Deze informa
tie-dag wordt gehouden in 
Hotel Florida te Boskoop en 
zal om 11.00 uur beginnen. 
Op 1 7 oktober spreekt in 
Nieuw Minerva te Leiden 
mevr. drs. N. J. Ginjaar-Maas 
(lid Tw. K.) over .. Bewogen 
onderwijs" of .. Onderwijs in 
beweging". 

LELYSTAD -Op 13 oktober 
is er een bijeenkomst van de 
afdeling Lelystad. waar drs. 
J. F. Scherpenhuizen (lid 
Tw. K.) zal spreken. De .,Meer
koet'' te Lelystad. Aanvang 
20.00 uur . 

LEUSDEN - Op 6 oktober 
spreekt L. M. de Beer (lid 
Tw. K.) voor de afdeling Leus
den. Aanvang 20.00 uur, 
Rest. de Mof te Leusden 
(weg Amersfoort-Wouden
berg). 



ENEN A/D VECHT - A. 
(lid Tw. K.) is aanwe

g in een politiek café in 
enen a/d Vecht, op 20 okto
r in Studio Idee, aanvang 
30 uur. 

AASLAND - Op 29 sep
mber om 20.00 uur zal 
r. A. Geurtsen te Maasland 
het Trefpunt spreken over 

Ie politiek". De afdeling 
organiseert deze 

bare bijeenkomst samen 
et de ondercentrale Wast

and en de afdeling Maassluis 
de WD. 

OMMEN - Op 17 oktober 
G. W. Keja (lid Tw. K.) 

de afdeling Ommen in 
Het Zwarte Paard. Aan-
20.00 uur. 

STZAAN - Op 6 oktober 
uilen de heren G. W. Keja 

(lid Tw. K. VVD) en dr. H. J. 

Burgemeester 
in Leersum 

~et ingang van 16 sep
tember is benoemd tot 
burgemeester van de ge
meente Leersum (Utrecht) 

de heer H. Goudsmit te 
Abcoude. 
De heer Goudsmit (45 
jaar) was chef marketing
afdeling van de Neder
landse Credietbank in 
Amsterdam en wethou
der, tevens-loco-burge
meester van de gemeen
te Abcoude. 

Roethof (lid Tw. K. PvdA) een 
debat aangaan over de media
nota. Gespreksleider is de 
journalist de heer H. J. A. Hof
land. Dit debat zal worden 
gehouden onder auspiciën 
van de ondercentrale Water
land. 
Aanvang 20.00 uur, dorpshuis 
"De Greep". 

PUTTEN - Op 26 september 
is er een ledenvergadering 
van de afdeling Putten. 
Huishoudelijk gedeelte 20.00 
uur, openbaar gedeelte 21.00 
uur. Spreker G. W. Keja (lid 
Tw. K.) over de politieke 
situatie. 
De Aker, Kerkplein 4, Putten. 

ROERSTREEK - Op 31 mei 

werd de afdeling Roerstreek 
uitgeroepen tot winnaar van 
de ledenwerfactie. Om dit te 
vieren, wordt op 24 oktober 
a.s. een feestavond gehou
den. Spreker is daarbij de heer 
H. Wiegel (voorzitter Tweede 
Kamerfractie van de WD). 

ROTTERDAM -Op 21 okto
ber spreekt mr. F. Korthals 
Altes (voorz. van de WD) 
voor de afdeling Rotterdam 
over Perspectieven '75-'76. 
Beatrixzaal Groothandelsge
bouw. Aanvang 20.00 uur. 

TER AAR - Op 26 septem
ber spreekt L. M. de Beer (lid 
Tw. K.) voor de afdeling Ter 
Aar. Aanvang 20.30. Dorps
huis. 

VELP - Op 29 september 
spreekt drs. G. M. V. van 
Aardenne, lid Tw. K., voor de 
afdeling Velp. 

VOORBURG - Op 6 oktober 
wordt er een politiek debat 
gehouden waaraan zullen 
meewerken de heren ir. N. F. 
Schwarz (lid Eerste Kamer 
0'66), drs. R. Nijhof (secre
taris van DS'70) en mr. A. 
Geurtsen (lid Tw.K. VVD). 

Het debat staat onder leiding 
van drs. J. R. Soetenhorst, 
adjunct-hoofdredacteur van 
NRC-Handelsblad, aula van 
de Dalton scholengemeen
schap te Voorburg, Looiaan 
125. Aanvang 20.00 uur. 

WINTERSWIJK - Op 2 ok
tober vindt om 20.00 uur in 
café-restaurant Wamelink een 
openbare vergadering plaats. 
Het WO-Tweede Kamerlid 
mevrouw drs. N. Smit-Kroes, 
zal op die avond een spreek
beurt houden met als titel 
"Beleidsdaden van het Rode 
Kabinet". 

ZEIST - Op 20 oktober 
spreekt mr. J. G. Rietkerk 
(lid Tw. K.) voor de afdeling 
Zeist over .. sociale voorzie
ningen, die de pan uitvliegen", 
foyer van hotel-restaurant 
.,Figi", 't Rond. Aanvang 
20.00 uur. 

ZWOLLE - Op 20 oktober 
houdt mr. J. Drijber, burge
meester van Zwolle, op het 
"Broodje WD" van de afde
ling Zwolle een lezing. e 

• 

Berichten voor de rubriek De VVD 
van A tot Z dienen voortaan niet 
meer gezonden te worden aan de 
redactie van Vrijheid en Democratie, 
maar uitsluitend aan het Algemeen 
Secretariaat van de WO, Ko
ningingegracht 57 te Den Haag. 

Het Algemeen Secretariaat bepaalt welke berich
ten in ons landelijke blad opgenomen2ullen worden. 
In het algemeen zal het Secretariaat zich daarbij 
beperken tot aankondiging van openbare bijeen
Komsten, waarvan aangenomen mag worden dat 
zij een wat meer dan strikt plaatselijk belang 
hebben. Wat bestuursmutaties etc. betreft zal in 
de landelijke berichtgeving ook een beperking 
moeten gelden: het Secretariaat neemt het Hand
boek van de WD als leidraad. 

De rubriek die in ons volgende blad 
verschijnt wordt door het Algemeen 
Secretariaat afgesloten op dinsdag 
30 september. Kopy moet dus uiter
lijk op 30 september in het bezit van 
het Algemeen Secretariaat zijn. 



BECK d.. ~ 
makelaa~ IJ bY. = 
F. J. Beek, makelaar o.g. 
TE KOOP AANGEBODEN: 
te WASSENAAR: Berkenlaan 2c (Park de Kievit) halfvrijst 
villa (nieuwb.) m. gar. (2 auto's). Indeling: parterre: zitkamer 
met open haard, zoals royale hal, eetkamer/keuken. Gehele 
woning onderkelderd. (hobbyruimte plm. 35 m2• stook- en 
provisiekelder). 1e etage: 4 slaapkamers, kampiele bad
kamer, zeer luxe afwerking. Koopsom j 475.000,-. 

te WASSENAAR: Kievitslaan 20, uiterst fraai gelegen bunga
low op 2752 m2 eigen grond. De bungalow is omringd door 
een onder architectuur aangelegde tuin met fraaie vijver. De 
bungalow is gebouwd in 1955 door architect J. J. Hornstra. 
De indeling luidt als volgt: royale hal, zit/eetk. m. opensl. 
deuren ·~aar terras. Studeerkamer, ouderslaapk. m. kompl. 
badk. en douche. Eetk., 2e slaapk., garage, provisiekelder, 
stookkelder CV-olie. Gevraagde koopsom f 625.000,- k.k. 

te NOOTDORP: Sijtwinde 152, halfvrijst villa, e.v. gas, 
fraaie tuin . lnd.: entree, gang , open trap naar 1fl et., woon/ 
eetkamer 9 x 3,8 m met open haard, aangrenzende studeer
kamer 7,5 x 2,7 m in open verbindi·~g met zit/eetkamer. 
Zeer luxe open keuken (Moncke) met inbouw app., aange
bouwde bijkeuken voor wasmachine en droger. 1e etage: 
3 royale slaapkamers en komplets badkamer. 2e etai)e: 
vaste open trap, 2 slaapkamers 9 x 3,5 m. Gehele pand Is 
thermopane beglaasd. Gasboiler. 
Gevraagde koopsom incl. zeer luxe stoft. f 310.000,- k.k. 
v. Z. v. Nijeveltstraat 110, WASSENAAR 
Tel. 01751-19205' b.g.g. 14826/079-215588 

Waarom Tylö Sauna? 
, Tylö sauna is de meest verkochte 

sauna in Europa. 
, Tylö sauna heeft een aanta l unieke 

eigemchappen en 3 jaar garantie. 
, Tylö sauna's Lijn er vanaf de 

:?.-persoons TYLätt tot en met de 

meest luxueuse TYLö-DE-LUX. 
, Tylö sauna heeft voor U-gratis-het 

48-pagina boekje .. Alles over sauna's" 
met bouwbeschrijving hoe U voor 
± f 1900.- zelf Uw sauna kunt 
bouwen. (Inclusief kachel en regel· 
paneel. Afm. 200xl90x200 cm.) 

Z~nd mij Uw do~umcnlatic over Tylö sauna's. 

Z naam 
0 
c::~ ad re.., 

plaah 

Importeur voor de Benelux: 
SAUNA IMPORT 
EDWARD GOO'TE 
Postbus 5, Geervliet, Holland. 

BERGEN 
3 nieuw te bouwen 

panden met inspraak 
aan de 

RUïNELAAN, KOMLAAN 
COLNOTWEG 

Koopsommen resp. 
I 390.000,- -I 460.000,-- 1149.500,

Uitvoerige documentatie 
op aanvraag . 

Dorpsstraat 
Onder de rook van Schagen, maar zeer 

landelijk gelegen, komen 2 nieuw te 
bouwen bungalows met inspraak. 

De bungalows zijn een droom van woon
plezier met veel inhoud en privacy. 

(550 m3) - Geweldige ligging op 
1000 m2 eigen grond. 
Koopsom 1 186.500,-. 

Uitvoerige documentatie 
op aanvraag. 

ADVIESBUREAU BRUSSELERS & CO B.V. 
Directie: 
P.M. Brusselers 
H. Stenvers 

PENSIOENADVIEZEN 
actuariële berekeningen, fiscaal-juridische 
begeleiding van pensioencontracten, als
mede bijbehorende bedrijfs-economische 
analyses. 

Honorarium op basis van uren en over
headkosten. 

Amsterdam- Nz. Voorburgwal 148 -Telefoon 248501 

WINST BIJ DALENDE PRIJZEN ? ? ? ? ? 

Als koersen stijgen, verdient 
u geld als belegger; 

de goederen-termijnmarkt 
biedt u de mogelijkheid 
ook bij dalende koersen 

veel geld te. verdienen 
met een vooruitberekend risiko. 

Commodity lnvestments S.A. 
8 Avenue de Budé 

Genève 

BROKER: C.M.S. Ltd. 
(Lid van de Bowater-Ralli Group) 

INLICHTINGEN : 

1. BOGA BEHEER 
Emmasingel 55, WEERT 
telefoon 04950- 37706 

2. BELLE INVEST B.V. 
Parklaan 34- BILTHOVEN 
telefoon 030- 786404 

N~am: .. 

Adres: . 

Woonplaats: 



TE KOOP: 

DEIL 
gunstig gelegen op 2 km afstand van NS-station Gelder
malsen, nog enkele van een serie van 

16 LANDHUIZEN 
Kavelgrootte variërend van ± 875 m2 en ± 1800 m2. 
Veel inspraak mogelijk in twee standaard typen woningen. 
Koopsommen vanaf f 210.000,- k.k. 

ASPEREN 
nabij Leerdam gelegen met blijvend vrij uitzicht en gr~te 
tuin op het zuiden, een luxe gebouwd 

VRIJSTAAND LANDHUIS 
met garage, e.v. en warmw.voorz. lnd.: Hall (plav. vl.) met 
open trap, grote L-kamer met ruime open keuken (plav. vl.), 
ruime badkamer met ligbad (geheel betegeld), drie "ruime 
slaapkamers. 
1e verd.: twee .grote slaapkamers en veel berging. 
Bouwjaar 1973. 
Binnenkort leeg te aanvaarden. 
Vraagprijs f 260.000,- k.k. 

Inlichtingen: 

Makelaar 0/G C. M. VAN DEN BERG 
Recht van ter Leede 16, 
Leerdam 
Telefoon 03459- 394 

SCHOUWEN-DUIVELAND· 
Zoekt U mooi gesitueerde: 

- PERCELEN BOUWRIJPE GROND 
-VILLA'S 
- WOONHUIZEN 
- RECREATIE-WONINGEN 

WINKELPANDEN 
nabij DUINEN, STRAND en 
NATUURGEBfEDEN? 

Wij zenden U gaarne geheel vrijblijvend 
onze uitgebreide prospectus 

kloosterweg 98 
haamstede 
tel. 01115- 1224 

de koepel haamstede bv 
makelaardij o.g. assurantiën huizenbeheer 
direktie: j. korteweg, p. adam 
makelaars en taxateurs o.g. leden NBM 

Heeft u moeilijkheden inzake 

vrijstelling van militaire dienst 

vestigingsvergunningea 

verblijfsvergu nniogen 

Onze jurist verdedigt ook deze zaken voor u in 

beroep bij diverse colleges, waardoor wij 

honderden vrijstellingen verkregen. 

Kansloze zaken worden niet aangenomen. 

Gevestigd sinds 1946. Geen bijkantoren. 

BUREAU WOLIERS 

Heelsumseweg 36, Postbus 16, Bennekom (G.) 

Tel. 08389- 4329 en 4640; b.g.g. 5445 

I politieke partijen, 

demokratisering, 

nieuwe bestuursvormen, 

sociaal-economisch beleid, 

woningbouw ..•. 

REGEREN - REAGEREN 

een cursus burgerschapskunde 
39 schriftel. lessen voor f 30,-. 

partijen en partijstelsel, 

volksvertegenwoordigers, 

recht en rechtspraak, 

gemeente en provincie, 

milieubeheer . ... 

POLITIEK BEKEKEN 

een orrënteringscursus 

het raadslidmaatschap, 
de begroting, 
ruimtelijke ordening., 
subsidieregelingen, 
gewestvorming .... 

DE GEMEENTERAAD 

een cursus gemeentepolitiek 
24 schriftel. lessen voor f 25,-. 

wet op de ondernemingsraden, 
vergadertechniek, 
bedrijfseconomie, 
de vakbeweging, 
sociale verzekeringen, 
personeelsbeleid .... 

DE 

ONDERNEMINGSRAAD 

12 schriftel. lessen voor t 10,-. een cursus voor ondernemings
raadleden 

ontwikkelingshulp, 34 schriftel. lessen voor f 45,-. 

kolonialisme, 

bewapeningswedloop, 

bevolkingsexplosie, 

internationale samenwerking .... 

WERELD OP HANDEN 

een cursus over ontwikkelings

Vraag nog heden· een folder voor 
nadere inlichtingen onder ver
melding van de letters WL bij de 

STICHTING 

BURGERSCHAPSKUNDE 

samenwerking 

10 schriftel. lessen voor f 
(i.s.m. NOVIB). 

Postbus 349, Leiden. 
10,- Telefoon 071 -89 34 03. 

1 Postgiro: 15011 69. 



Voor f.19r per jaar bent u onze bondgenoot. 
Politiek steunt u ons al. Uw partij 

immers stelt vragen in de kamer, 
wanneer het belang van de consu
ment in gevaar wordt gebracht. 
En zij werkt mee aan het tot stand 
komen van beschermende maat
regelen en wetsvoorstellen. Da's de 
politieke kant. Maar de praktische 
kant is net zo belangrijk. Het voort
durend plegen van onderzoek. 

Het voorlichten van de consu
ment. Het informeren van politici. 
En daarvoor staat de Consumenten
bond. 

Met ruim 450.000 leden hebben 
wij op het gebied van consumenten
bescherming heel wat in te brengen. 
Maar het zouden veel méér leden 
moeten zijn. Om fabrikanten- en 
consumentenbelang wat beter in 
balans te brengen. Omdat de contri
butie, waaruit wij onderzoek en 
publikaties moeten betalen nog 
altijd· 'n schijntje is van het r;eld, dat 
fabrikanten aan reklame besteden. 

Omdat we graag zoveel méér 
dingen zoveel beter zouden willen 
doen. 

Ook bij onze organisatie geldt de 
macht van het getal. Reden om u
politiek reeds medestander - te 
vragen lid te worden van de Consu
mentenbond. Wat u dan tevens het 
persoonlijke voordeel biedt, dat u de 
conclusies van onze onderzoeken 
steeds uit de eerste hand ontvangt. 
En dat u ook voor uw persoonlijke 
consumenten-problemen en pro
bleempjes ten alle tijde 'n beroep 
op ons kunt doen. 

Slechts f. 19,- kost u zo'n lidmaat- · 
schap. In termen van "waar voor 
uw geld" 'n uiterst voordelig aan
bod als u - met de maandelijks 
verschijnende Consumenterigids, 
de juridische en andere praktische 
bijstanel die wij onze leden bieden -
ons totale dienstenpakket bekijkt. 

Met de wetenschap, dat u daad
werkelijk meehelpt aan de bescher
ming van de Nederlandse consument. 

~ 19,- is de prijs van zo'n bond
genootschap. Wij nodigen u graag 
uit onderstaande bon aan ons te 
retourneren. 

Consumenten-bescherming 
is méér dan 'n 

politieke zaak alleen. 
~ r•••••••••••··~ ~ 

I - BON >I 
I In envelop zonder postzegel zenden aan I 

Consumentenbond. antwoordnummer 2259, Den Haag. 

I Voor f. 19,- per jaar word ik lid van de Consumentenbond. I 
Als lid ontvang ik 12 x per jaar de Consumentengids. 

I Naam I 
I M~ I 
I ~u~ I 
I Ik betaal niet voor ik bericht krijg van de Consumentenbond. I 
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vrijheid en democratie 
• De redactie van 
Vrijheid en Democratie 
is gevesti~d te 
Hilversum. Pieter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph . C. la Chapelle . 

• De abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070 - 614121). Voor 
adreswijzigingen etc . 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertefltie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van VI iet b.v., postbus 20 
te z·andvoort. 
telefoon 02507 - 4745. 

• Druk : 
Ten Brink Meppel b.v . 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeen secre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag, 
Koninginnegracht 57. 
telefoon 070- 614121. 
Postrekening : 67880 ter 
Rame van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 

• He secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon 070- 614911. 

Nationale 
aanleiding 
cuties 

Algemene 
politieke be
schouwingen 
in de Tweede 
Kamer 
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Ledenwerfbon op de achter
pagina. Geeft dit blad door aan 
mensen van wie u denkt dat ze 
lid van de VVD willen worden! 



• 
"Fysiek onwel" 

Namens de WD hebben o.a. de heren Korthals 
Altes en Wiegel de door de regering te Utrecht 
belegde manifestatie bijgewoond, bedoeld om 
te getuigen van de gevoelens van afkeer over 
de executies in Spanje. Waarom zij dat hebben 
gedaan legt de voorzitter van de partij uit in 
een artikel op pagina 6 van dit blad. 
Voor die uitleg is ook wel enige reden. De als 
nationaal protest bedo'elde manifestatie is 
ontaard in een bijeenkomst, waarop linkse 
demonstranten de boventoon voerden en 
waarop premier Den Uyl als een partijman 
optrad. Dat heeft tot gevolg gehad dat de heer 
Van Riel, voorzitter van de VVD-fractie in de 
Eerste Kamer, .,fysiek onwel" is geworden 
toen hij op de televisie Wiegel in gezelschap 
van .. Den Uyl en zijn rovers" op deze demon
stratie aanwezig zag. In verschillende persbe
richten is aan deze uitlatingen van Van Riel 
toegevoegd, dat hij binnenkort, çle politiek zal 
verlaten. ' 

De heer Van Riel heeft, zo deelde het dagelijks 
bestuur van de VVD daarop" iQ een communi
qué mee, sedert maart reeds ·enige malen te 
kennen gegeven in verband met zijn leeftijd 
tussentijds te willen aftreden. Het is niet juist 
dit aftreden, dat verwacht wordt in de loop van 
1976, in verband te brengen met het menings
verschil tussen Van Riel enerzijds en Korthals 
Altes en Wiegel anderzijds over de manifes
tatie tegen Spanje. Alle betrokkenen betreuren 
dan ook, zo staat in het eerder bedoelde com
muniqué te lezen, dat dit verband is gelegd. 
Van Riel vindt het tactisch niet juist dat Kort
hals Altes en Wiegel naar Utrecht zijn gegaan. 
Men kan zich afvragen of het van hem zèlf zo 
tactisch is geweest daaraan· in de door hem 
gekozen bewoordingen en op dàt moment 
uiting te geven. Bij velen ook in de WO leeft 
oprechte verontwaardiging over de gebeurte
nissen in Spanje en het zal menig liberaal 
onaangenaam getroffen hebben dat een van 
de vooraanstaande politieke leiders van de 
partij door zijn uitlatingen de indruk wekt die 
gevoelens niet te delen. 
De escalatie van geweld in Spanje moet men 
betreuren en afkeuren. Zomin als men een 
goed woord· over kan hebben voor de schen
ding van elementaire rechtsregels en voor de 
daarop gevolgde executies, zomin kan men de 

door de ondergrondse strijders gepleegde 
moorden goedpraten. Een afgewogen oordeel 
over de situatie is moeilijk, daar zal kardinaal 
Alfrink wel gelijk in hebben. 

Materialisme 

Wiegel heeft, zoals men in ons vorige blad 
heeft kunnen lezen, publiekelijk een beroep op 
KVP en ARP gedaan om in het nationale 
belang de WD te helpen het kabinet ten val 
te brengen. Veel tijd om daarover na te denken 
heeft KVP-Ieider Andriessen zichzelf niet 
gegund. Binnen enkele dagen gaf hij het ant
woord: hij doet niet rnee, want de WO is hem 
.. te materialistisch". 
Een vaker gehoord verwijt. De confessionelen 
worden, zo heet dat dan, gedragen door hu.n 
christelijke idealen. De socialisten hebben als 
ideaal de eenheidsmens in een alles-bestie
rende Staat. De liberalen stellen de individuele 
mens centraal en willen optimale ontplooiings
kansen voor iedereen. Omdat dit ertoe leidt 
dat de één door zijn prestaties méér kan berei
ken dan de ander, heet dat dan ineens mate
rialistisch. 
De heer Andriessen heeft er blijkbaar geen 
bezwaar tegen samen te gaan met de socia
listen. Dat is jammer, maar zijn goed recht. 
Maar als hij zou willen beweren dat het socia
lisme géén materialisme is, dan staat hij toch 
niet met beide benen op de grond. Waarom 
anders al .dat gezeur over mensen die meer 
verdienen dan een ander, die ontembare drift 
tot nivellering en die enorme belangstelling 
voor het loonzakje? 
Laten we maar nuchter blijven. Er zijn materia
listen te vinden in alle partijen, zelfs in die van 
de heer Andriessen. In zijn afwijzing van 
Wiegels verzoek heeft hij een kreet gebruikt, 
die het . altijd wel doet. Maar hij moest iets 
bedenken, want - we hebben het al vaker 
geschreven - nieuwe verkiezingen staat de 
KVP pas toe als het CDA daarvoor klaar is. 
Anders kost het te veel stemmen. De partijpoli
tiek is, helaas blijkbaar ook voor Andriessen, 
gewichtiger dan het landsbelang. 

~ 
Ph. C.la 
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Wiegel bij Algemene Beschouwingen in de 
Tweede Kamer: 

"Het kabinet 
ofert 
ons land op'' 

Door onze parlementaire redacteur 

.. Het kabinet offert de toe
komst van ons land op aan 
het in de gratie blijven bij het 
radikale deel van de linkse 
achterban. De minister-presi
dent durft de harde waarheid 
niet te vertellen en de minister 
van financiën heeft zich daar
bij neergelegd". 
Dit zei WO-fractievoorzitter 
Hans Wiegel afgelopen dins
dag in de Tweede Kamer bij 
het jaarlijkse grote politieke 
debat over het regeringsbe
leid, de Algemene Politieke 
Beschouwingen. Wiegel was 
de eerste spreker. Hij hield 
een betoog van drie kwartier 
waarin voor kwinkslagen geen 
plaats was. Zo grappig staat 
ons land er niet voor sinds 
het linkse kabinet-Den Uyl de 
dienst uitmaakt. 

.. Van het begin af aan hebben 
wij gewaarschuwd voor de 
gevolgen van een kabinet met 
deze filosofie en dit program", 
zei Wiegel. " Van het begin af 
aan hebben wij gezegd dat de 
toekomst van ons land in 
gevaar zou komen wanneer 
dit kabinet de kans zou krijgen 
zijn ideeën door te zetten". 
Wiegel noemde een reeks 
voorbeelden van zaken waar
op de WD tijdiger aan de bel 
heeft getrokken dan volgens 
de regering nodig was ge
weest: 

• De stijging van de werk
loosheid. 

• De bestrijding van de werk
loosheid. 

• De gevolgen van de uitga
venexplosie. 

• De instorting van de wo
ningbouw. 

• Het potverteren van de 
aardgasrijkdom. 

• De verslechtering van het 
ondernemingsklimaat. 

• De nood van de zelfstandi
gen. 

B1tter 

Wiegel trok de bittere con
clusie : "Wij hadden gelijk. Wij 
kregen het niet. De feiten 
hebben ons dat gelijk nu ge
geven. Aan uitgebreid nakaar
ten hebben wij geen behoefte. 

Maar we hebben nu wel het 
recht om tegen de achter
grond van wat is gebeurd 
thans van het kabinet en van 
de regeringspartijèn te eisen 
dit keer niet voorbij te gaan 
aan wat wij bepleiten, dit keer 
niet onze bezwaren weg te 
wuiven. Het roer moet om, de 
koers moet worden verlegd". 

De WO-leider zei het triest te 
vinden dat minister Duisen
berg (financiën) wel inziet dat 
de stijgende werkloosheid 
voor een belangrijk deel ver
oorzaakt wordt door het rege
ringsbeleid, maar de daad 

niet bij het woord wil voegen. 
.. Het beleid wordt in 1976 
niet wezenlijk omgebogen en 
voor de jaren er na laat het 
kabinet ons in het duister. Het 
schuift de problemen voor 
zich uit, het voert een poli
tiek - ook die voorspelling 
van ons komt uit - van na ons 
de zondvloed. Dat is onver
antwoordelijk" . 

Bakens 

Wiegel daagde KVP-Ieider 
Andriessen uit om zich niet 
langer te verschuilen achter 
premier Den Uyl. "De heer 
Andriessen moet ook zijn 
eigen verantwoordelijkheid 
kennen. Hij en zijn fractie 
moeten - nu zij net als wij van 
opvatting zijn dat we niet 
kunnen doorgaan met het 
verhogen van de overheids
uitgaven en dat wij zullen 
moeten matigen met de lonen 
- het kabinet er toe pressen 
de bakens te verzetten", zei 
Wiegel : 

Hij pleitte voor een beperking 
van de blijvende overheidsuit
gaven en voor het ongedaan 
maken van de verhoging van 
de loon- en inkomstenbelas
ting. Ook de verhoging van de 
motorrijtuigenbelasting, de 
BTW-verhoging en andere 
lastenverlagingen wees hij 
namens de WO-fractie van 
de hand. 

Vrijheid 

Wiegel verweerde zich krach
tig tegen de beschuldiging 
van de KVP-Ieider dat de 
VVD-een materialistische poli 
tiek zou voeren. "Als wij ons 
verzetten tegen een verhoging 
van de loon- en inkomstenbe
lasting dan doen wij dat van
uit onze liberale overtuiging 
dat de burgers zoveel mogelijk 
in vrijheid en . eigen verant
woordelijkheid moeten kun
beslissen over de besteding 
van hun eigen verdiend in
komen" . 
Hij illustreerde dit onder meer 
ook met: "En als wij verlaging 
van de collectieve uitgaven 
bepleiten, dan doen wij dat 
niet vanuit een sardonisch 
genoegen om allerlei goede 
voorzieningen af te breken, 
maar vanuit onze overtuiging 
dat zonder bezuiniging steeds 
meer mensen zonder werk 
komen". 

Straf 

Wiegel noemde de werkloos
heid een straf die bij de 
mensen die dit treft h"t 
gevoel van eigenwaarde aan
tast en de gezinnen ontwricht. 
"Wij mogen niet met de hui
dige hoge werkloosheid leren 
leven. Maar wij zullen worden 
gedwongen ermee te leren 
leven als dit kabinet zijn gang 
kan blijven gaan". 
Over de woningbouw zei Wie
gel: " De bouwpolitiek van dit 
kabinet heeft geen keerpunt 
maar een dieptepunt opgele
verd". 
De miljoenennota is volgens 
de WO-fractievoorzitter te 
optimistisch in de voorspel
lingen, te riskant in de ramin
gen. Hij noemde als voor
beelden hiervan de loonstij-

. ging van 9 ,5 à 10 procent. 
De nullijn voor de loonstijging. 
De aangenomen groei van de 
wereldhandel met acht pro
cent. 

Risico's 

Het kabinet gaat uit van een 
groei van het nationaal inko
men met 33

/ 4 procent. Wiegel 
zei te betwijfelen of dat kan 
worden gehaald ... Wij vinden 
dat het kabinet onverant
woorde risico's neemt". 
Wiegel bepleitte een bezuini
gingsoperatie over de gehele 



linie en een extra ingreep in 
die voorzieningen die het 
meest zijn geëxplodeerd. Op 
het financiële terrein werden 
die uitgewerkt door zijn frac
tiegenoot Van Aardenne. 
Op het sociale terrein deed 
Wiegel zelf een aantal voor
stellen: 
• Aanpassing van de Wet 

Werkloosheidsvoorzienin
gen. 

• Bevriezing van de kinderbij
slag. 

• Verruiming van het begrip 
passende arbeid. 

• Verstrakking van de WAO 
en de AAW. 

• Maatregelen tegen on
eigenlijk gebruik van de 
sociale voorzieningen. 

• Geen volksverzekering te
gen ziektekosten. 

Besparingen 
Voor de veiligstelling van de 
sociale voorzieningen in de 
toekomst zijn al deze bespa
ringen volgens de WD drin
gend noodzakelijk, aldus 
Wiegel. 
Hij keerde zich tegen de ma
nier waarop het kabinet de 
aardgasbaten zelf opsoupeert. 
Beter zou het zijn om die te 
gebruiken voor versterking 
van de economische structuur 
en de verbetering van de posi
tie van ons bedrijfsleven. 
Wiegel hekelde het recept 
waarmee de PvdA de pro
blemen wil oplossen, namelijk 
staatsdeelneming in bedrij
ven. Hij noemde het ,.een il
lusie te denken dat het parle
ment in staat zou zijn die 
overheidsmacht te controle
ren" . 

Macht 
Ook het komende wetsont
werp op de vermogensaan
wasdeling ademt de centralis
tische geest van dogmatisch 
socialisme, zo betoogde Wie
gel. Dat voorstel wil de macht 
concentreren bij de vakbewe
ging terwijl de WD juist de 
individuele werknemers in de 
winst wil laten delen. In dit 
verband noemde Wiegel ook 
de selectieve investeringsre
geling verwerpelijk. 
Verder vroeg hij om een reeks 
lastenverlichtingen voor het 
bedrijfsleven, keerde zich in 
de huidige economische om
standigheden tegen structu-

rele verhoging van het mini
mumloon, vroeg maatregelen 
voor de zelfstandigen, spe
ciale aandacht voor de tuin
ders en de vissers. 
"Wij bepleiten al deze maat
regelen omdat wij vinden dat 
het zelfstandig onderrtemer
schap, de ondernemingsge
wijze produktie en het particu
liere initiatief onmisbaar zijn 
voor het behoud van onze 
samenleving. Van de sombere 
situatie waarin ons land ver
keert mag geen gebruik wor
den gemaakt onze maat
schappij te ondergraven. Mijn 
fractie is van mening dat het 
beleid van äit kabinet tot die 
ondergraving bijdraagt. En wij 
zijn ervan overtuigd dat som
migen in de PvdA daarop 
doelbewust aansturen", zei 
Wiegel. 

Greep 
Weinig goede woorden had 
hij over voor het onderwijs
beleid en het beleid op CRM. 
"Dit kabinet is herkenbaar 
aan zijn streven de greep van 
de overheid op de samenle
ving te vergroten", was zijn 
alleszeggend oordeel over die 
sector van het kabinetsbeleid. 
Scherp viel hij uit tegen het 
veiligheidsbeleid, of liever het 
afbreken van dat beleid. Ook 
voor de Navo-partners is dit 
niet acceptabel, betoogde 
Wiegel. "Onaanvaardbaar", 

zo vatte hij het oordeel van de 
WO-fractie kernachtig sa
men. ,.Het kabinet stelt onze 
veiligheid in de waagschaal", 
zei hij waarbij hij opmerkte 
dat de overlevingskansen van 
het marine- en koopvaardij
personeel in gevaar worden 
gebracht. 

Motie 
Hij dreigde met een motie als 
het kabinet hierop niet bevre
digend zou antwoorden. 
"Höop en illusies mogen 
geen fundament zijn van vei
ligheidsbeleid", aldus Wiegel. 
Zonder de PvdA met name te 
noemen viel Wiegel deze 
partij fel aan op de verschil
lende manieren waarop die 
partij terreur, onderdrukking 
en rechtsverkrachting veroor
deelt. De PvdA wil dat nog 
wel eens afhankelijk slellen 
van het regiem. Wiegel : 
"Democraten behoren in hun 
veroordeling niet selectief te 
werk te gaan". 

Suriname 
Uitvoerig ging Wiegel ook in 
op de komende onafhankelijk
heid van Suriname en de pro
blemen die de Surinamers 
hebben die naar ons land 
trekken. Hij vroeg hoe de 
regering deze ingewikkelde 
kwestie wil oppakken. Tot nu 
toe is het beleid van de rege-

ring op dit punt vaag, en dat
zelfde geldt volgens de WO
leider voor het buitenlands 
beleid zoals dat in de Troon
rede staat geformuleerd. 
Hij vroeg ook opheldering 
over de grondpolitiek die het 
kabinet wil gaan voeren. Wie-· 
gel zei zich niet goed te 
kunnen vo0rstellen dat KVP 
en ARP de onteigeningsplan
nen van het kabinet zouden 
slikken. "De heren Aantjes en 
Andriessen zullen begrijpen 
dat de WD er niet aan zal 
kunnen ontkomen - mochten 
de KVP en ARP onder het juk 
van de PvdA doorgaan - dit 
hier en daar in het land toe te 
lichten". 

Grauw 
Wiegel beklemtoonde dat 
voor de WD particulier initia
tief en ondernemingsgewijze 
produktie de fundamenten 
van de samenleving zijn . 
"Voor ons staat de vrije mens 

.centraal. Wij willen geen 
grauwe gelijkschakeling. Wij 
willen van het individu geen 
eenheidsmens maken", zei hij . 
Wezenlijke strijdvragen (tus
sen de linkse partijen en de 
liberalen) zijn op dit moment 
aan de orde. Wiegel besloot 
zijn toespraak met de oproep 
dat iedereen die de toekomst 
van ons land ter harte gaat, 
probeert om op die strijdvra
gen een antwoord te geven. 

' . . . 
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Deinonstratie in Utrech 
In Spanje zijn elementaire re
gels van strafprocesrecht ge
schonden. Het zijn regels die 
in alle democratische landen 
gelden en die worden gewaar
borgd in het Europese Ver
drag inzake de Rechten van 
de Mens en in de Universele 
Verklaring van de Rechten 
van de Men~, die in ons libe
rale beginselprogram is opge
nomen. 

De processen in Spanje die 
leidden tot elf vonnissen 
waarvan er op 27 september 
vijf zijn voltrokken, waren met 
deze regels in strijd. Hoewel 
het processen tegen burgers 
betrof, stonden de verdachten 
terecht voor militaire rechters. 
Zij werden veroordeeld inge
volge een wet die pas was 
uitgevaardigd na het plegen 
van de ten laste gelegde fei
ten. De raadslieden kregen de 
stukken pas te zien 24 uur 
voor de terechtzitting en deze 
terechtzitting mocht niet lan
ger dan vier uur duren. Het is 
mogelijk dat de verdachten 
zich schuldig hadden gemaakt 
aan de ernstige feiten die hen 
ten laste waren gelegd ~ het 
doden van politiebuambten -
maar volgens de in democra
tische landen erkende rechts
regels is dat niet bewezen. De 
Spaanse autoriteiten hebben 
de bestaande twijfel aan' zich
zelf te wijten. 

Groot was ook in liberale 
kring de verontwaardiging 
over de gevolgde rechtsple
ging en de zwaarte van de 
straf. De verwachte wijze van 
executie - wurging - wekte 
allerwegen afschuw. 

Een nationale manifestatie 
van afkeer is onder dergelijke 
omstandigheden in ons land 
niet ongebruikelijk. Ik herinner 
aan massabijeenkomsten in 
1956 na het neerslaan van de 
vrijheidsstrijd in Hongarije. Li
beralen als Oud en Van Riel 
spraken op grote bijeenkom-

sten te Rotterdam en Amster
dam samen met mensen als 
Gerbrandy, Ruppert (CNV); 
Roemers (NVV), Van Doorn 
(toen optredend als KVP
voorzitter), Schuyt (KVP) en 
Scheps (PvdA). Werkgevers 
en werknemers besloten na 
overleg met de regering tot 
drie minuten arbeidsender
breking en stilte. 

Dat waren waardige manifes
taties, waarbij ieders individu
aliteit tot haar recht kon ko
men .• 

Anders 

Deze keer was het anders. 
Het kabinet nam zelf het ini
tiatief tot een nationale mani
festatie en wilde de organisa
tie daarvan kennelijk niet over
laten aan de politieke partijen 
en andere maatschappelijke 
organisaties, die naar onze 
mening bij uitstek geroepen 
zijn de individuele veront
waardiging te kanaliseren en 
de publieke opinie te beïn
vloeden. Protestdemonstra-

, ties op straat zijn In het alge-

• 
meen uitingen van machte
loosheid. Daartoe moet een 
kabinet zijn toevlucht niet 
nemen. De regering kan im
mers haar invloed door middel 
van een minister van buiten
landse zaken en een uitste
kende diplomatieke dienstwel 
doen gelderi. Wellicht was 
aan de internationale druk te 
danken dat zes veroordeelden 
gratie kregen en de wijze van 
executie minder onmenselijk 
was dan in het vooruitzicht 
was gesteld. 

Toch hebben Hans Wiegel en 
ik besloten namens de VVD 
de uitnodiging van het kabinet 
te aanvaarden en aanwezig te 
zijn bij deze door het kabinet 
belegde manifestatie, samen 
met de algemeen secretaris 
W .J.A. van den Berg en de 
voorlichter van de Tweede
Kamerfractie L. Rhijnsburger. 

De aard van de manifestatie 
achtten wij verkeerd gekozen, 
maar het ging zeer uitdrukke
lijk om een nationale manifes
tatie waarvoor wij waren uit
genodigd en waaraan ook de 

kerken (mgr. Zwartkruis en de 
secretaris-generaal van de 
Nederlands- Hervormde Kerk) 
en andere maatschappelijke 
organisaties deelnamen. Als 
in een democratisch land een 
nationale manifestatie plaats
vindt, behoort ook de opposi 
tie daarbij betrokken te zijn. 

Ook al zou zij de nationale 
uiting van verontwaardiging 
liever anders georganiseerd 
zien. Zo dachten blijkbaar ook 
de CHU en DS'70 erover. En 
ook vele duizenden andere 
Nederlanders zonder vaandels 
en megafoons. 

Er waren nog twee belangrijke 
redenen om aanwezig te zijn . 
Spanje zoekt aansluiting of 
associatie bij de Europese 
Gemeenschap en zal dan ook 
de mensenrechten moeten 
eerbiedigen. Voorts hebben 
de democratische groeperin
gen in Spanje er recht op te 
weten dat de keus niet gaat 
tussen fascisme en communis
me. Zij behoren te weten dat 
de democratische partijen in 
Europa achter hen staan in de 
strijd tegen het fascisme en 
het trotseren van het com
munisme. Portugal heeft op 
dat punt een ernstige crisis 
doorgemaakt. Het lijkt erop 
dat de democratische groe
peringen, die op de steun van 
het volk konden rekenen, aan 
de winnende hand zijn . W ij 
mogen de Spaanse democra
ten de moed niet ontnemen 
voordat hun kansen gekomen 
zijn. 

De woede en het geschimp 
van de ultra-linkse demon
stranten tegen Wiegel en 
Vonhoff laat zich dan ook wel 
verklaren : Zij begrepen dat 
wij voor Spanje verlangen, 
gelijk dat in Portugal nu 
schijnt te lukken, dat de de
mocratie een kans krijgt en 
dat de dictatuur van Franco 
niet wordt verruild voor die 
der communisten. 



Als een ding ontstellend dui
delijk is geworden door deze 
demonstratie, dan is het dat 
ultra-links onder het mom van 
vrijheid voor Spanje nog gro
tere onvrijheid en onverdraag
zaamheid toont dan momen
teel in Spanje bestaat. Vrij
heid en Democratie worden 
door hen niet geduld. 

Den Uyl maakte de onvergeef
lijke fout aan het slot van zijn 
rede, de yell van ultra links 
overnemend, te verklaren dat 
de strijd in Spanje van het 
maoïstische FRAP en de 
Baskische afscheidingsbewe
ging .. onze strijd" zou zijn. 

Wij liberalen veroordelen het 
terrorisme en het vermoorden 
van politiemannen. Dat had 
Den Uyl zich moeten beden
ken alvorens hij tijdens een 
.. nationale" manifestatie com
munistische leuzen uitte. 

30 september 1975 

MR. F. KORTHALS ALTES, 
Voorzitter van de VVD 

Reacties 

Op de nationale demon
stratie tegen de uitge
voerde doodvonnissen in 
Spanje is een aantal 
reacties binnengekomen, 
zowel bij de redactie van 
ons blad, als bij het alge
meen secretariaat en het 
hoofdbestuur van de 
WD. Het is niet mogelijk 
al deze reacties te plaat
sen. Wij beperken ons in 
de rubriek .. Mijn opinie 
is .... " op pagina 23 tot 
een illustratieve selectie; 
de niet-gepubliceerde 
reacties werpen op de 
zaak geen ander licht. 

Redactie Vrijh. en Dam. 

• 

De11Helder 
In.oetaf 
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ee.-.zijdige 
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Het snoeimes van de regering 
Den Uyl zal de komende tijd 
naar vele richtingen uitschie
ten. Maar met name bij de 
marine zal de pijn hard aan
komen. In Den Helder (60.000 
inwoners), marinestad bij uit
stek, is men sinds het optre
den van ir. Vredeling al aan 
jobstijdingen gewend. Maar 
na het bekend worden van de 
jongste plannen van de rege
ring, vragen velen in deze 
stad zich toch met enige zorg 
af wat er in de toekomst gaat 
gebeuren. Van de Helderse 
beroepsbevolking is 70 pro
cent als burger of als mili
tair bij de marine werkzaam. 

Voor zover mr. A. P. J . van 
Bruggen, burgemeester van 
Den Helder, het ziet, kunnen 
de bezuinigingen op de ma
rine tegenstrijdige gevolgen 
hebben voor zijn gemeente. 
.. De arbeidsplaatsen bij de 
marine zullen verminderen, 
dat is zeker", zegt hij ... Maar 
van de andere kant heeft 
defensie aangekondigd onder
delen van elders naar Den 
Helder te verplaatsen. In 

totaal zullen we naar onze 
verwachting enkele honder
den arbeidsplaatsen verliezen. 
Het beleid van ons gemeente
bestuur moet er dan ook op 
gericht zijn de teruggang op 

In onze serie interviews met 
vooraanstaande VVD' ers 
buiten het parlement 
dit keer een vraaggesprek 
van redacteur V. G. A.M. 
Hafkamp met de burgemeester 
van Den Helder. 

te vangen in de industrie- en 
scheepvaartsector. Maarhele
maal halen we het niet". 

Toeneming 
De teruggang bij de marine is ~ 
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Oud-Hollands specialiteiten restaurant lP lfiPr lalken 
Uitgebreide à Ja carte R.CS'C'~ 

kaart. Prachtige zalen ~~ 
voor lunches en par- 'kNusseU1l 

tijen. -=~!i~~~~~~ 's-Maandags gesloten. E """"'V 3] 

G. G. H. Miltenburg 
Tel. 03407-1268 

RESTAURANT "BEEKZICHT" - BUURSE (Ov.) 
Broekheurnerweg 27 
Telefoon 05426- 205 

Donderdags gesloten 

* à la Carte Restaurant 
* Gelegen aan de Buurserbeek 
* Sfeervol ingericht 
* Bar en zaal voor 90 personen 
* Zaal te scheiden in tweeën 
* Geschikt voor zakenlunches 

§ilditifMdJUmtr ~::~~;-~arnhllll 
BISTRO-BARBECUE * 
in het centrum Arnhem *GRill-

* SPECIALITEITEN 
* bij Candle-light 

* Dagelijks geopend van 12.00-15.00 èn 17.00-
23.30 uur, za. en zo. vanaf 14.30 uur. 

Café-Restaurant "De BEURS..MODERN" 
Wij bieden U: Vijf zalen met een capaciteit van 20 tot 200 personen 

(conferenties, recepties, di,,ers). 
'n plate service restaurant (snelle zakenlunches) - 'n Gespeciali
seerd restaurant (vis- en grill-gerechten) - 'n Biljartzaal met 6 biJlarts 
(even ontspannen) 
Grote Markt 6 - Breda • Veemarktstraat 2 - (Tel., 01600-37716-45987) 

Oud van naam - Nieuw van karakter 

Aestaurant-

Haarlem 

"Jlt ~ampbur•t ~ortn'~ 
Kade 2 -VEERE - Tel. 01181 - 291 - 228 

Sedert eeuwen vast gebruik: ... 

om fupbrn ban qualilrit tn anbtrt 
passantrn tr logttrrn tn trattrrrrn 

Hotel-Café-Restaurant BOSCHHEK 2 
Dr. Schoepman loon l. Tel. 01600-50150 en 
50151. Schitterende ligging aan rond van 
Mastbos . 30 bedden. Apart gelegen zool voor 
grote gezelschoppen (fot 400 pers.). Bonds
hotel ANWB en KNVvL. Kamer met ontbojt 
v.o I 17,50. Pension (min. 4 volle dgn.) v.o. 
I 35,- lol j 50,- p. d. Het geh. 1oor geopend. 
Specialileit: Engelse- Franse keuken 
Lid Horeco-Nederlond, KNAC-rest., Diners· 
club, American-Express, Eurocard, Eurogolf 

Svenska Restaurangen 

~~. . 

roo'GutrhS 
BOLWERK 

Tel. 023-320668 Kennemerplein 5 

Specialité Smörgàsbord. Gerenom
meerde keuken. Zalen voor recep
ties en diners. Eigen parkeerterrein. 
lid Horecaf. C. H. EKMAN, Eig. 

in Den Helder de laatste jaren 
vrij aardig in andere ·arbeids
plaatsen opgevangen, zegt 
mr. Van Bruggen ... De laatste 
twee jaren zijn er 600 tot 700 
plaatsen vrijgekomen in de 
industrie, voornamelijk voor 
de verzorging van de boor
eilanden. 
Het aantal schepen dat onze 
haven bezoekt, neemt sterk 
toe. Vorig jaar waren het er 
1100, dit jaar zijn er al 1200 
geregistreerd en vergelijk dat 
eens met 1973, toen het er 
maar 600 waren". 

Mr. van Bruggen (50) is nu 
bijna drie jaar burgemeester 
van Den Helder, waar hij 
kwam vanuit een andere 
havenstad, Delfzijl. Steden 
aan de zee hebben trouwens 
de hoofdrol gespeeld in zijn 
loopbaan. Voordat hij in' 1964 
tot burgemeester van Delfzijl 
werd benoemd, heeft hij in 
Willemstad op Curaçao ge
woond. Hij was er o.a. waar
nemend gouverneur van de 
Nederlandse Antillen. Als 
geestdriftig zeezeiler is deze 
Groninger in al zijn stand
plaatsen dus dik aan zijn 
trekken gekomen wat het 
beleven van zijn hobby aan
gaat. 

Vergeten gebied 
Wat trekt hem bijzonder aan 
in Den Helder? 

.. Op de eerste plaats dat het 
een havenstad is met een bij
zonder leuke omgeving. Maar 
er liggen hier ook interes
sante vraagstukken zoals het 
doorbreken van de eenzijdige 
economische structuur. Die 
sterke gerichtheid op de 
marine. Mijl'l vroegere functie 
als waarnemend gouverneur 
van de Antillen, die ook het 
opperbevel van de strijdkrach
ten in het Caraïbische gebied 
inhield, gaf mij voldoende 
kennis van de marine". 

De noordkop van Noord.:"Hol
land is volgens mr. van Brug-

gen landelijk gezien in feite 
een vergeten gebied. ..Wij 
horen niet tot het noorden, als 
er voor het noorden subsidies 
inzitten en evenmin tot het 
westen, als dat gebied weer 
eens goed wordt bedeeld. 
Het is hier vrij schaars 
bewoond. Alkmaar en Den 
Helder zijn de enige steden in 
deze regio. De problematiek 
om hier een eenheid uit te 
hameren spreekt mij erg aan. 
Dit gebied moet economisch 
!iterk worden gemaakt, maar 
moet zijn frisse lucht en 
mooie omgeving kunnen 
handhaven. Als natuurgebied 
is onze regio erg in trek. We 
hebben een acht kilometer 
lange strandstrook aan de 
Noordzee en 'er liggen hier 
twee dorpen van bij elkaar 
zo'n 700 zomerbungalows". 

Helihaven 

De opvatting dat Den Helder 
excentrisch ligt, noemt mr. 
van Bruggen maar in een 
zeker opzicht juist ... Havens 
zijn de poorten naar de 
bewoonde wereld. Je zit aan 
het begin van de in- en uit
gaande stroom. Mij intrigeert 
sterk wat er op de Noordzee 
gebeurt. De nieuwe ontwik
keling in de richting van de 
exploitatie van de zeebodem
schatten. Onze helihaven 
heeft al 11 00 vluchten ver
werkt van en naar booreilan
den, waarop we regelmatige 
diensten hebben". 
Hij zegt ervan · te houden 
gezamenlijk een stad te bestu
ren en er zelf een werkzaam 
aandeel in te hebben. In zijn 
geval de havens, de industrie
waarmee hij door zijn Delf
zijlse periode goede contacten 
heeft - en het verkeer. 
In tegenstelling tot sommige 
liberale collega's beklaagt hij 
zich niet over gebrek aan 
contact met de geestver
wante politiek-makers in Den 
Haag ... Ik ben oud-departe
mentsambtenaar. En de col-



lega's, waarmee ik op de 
Haagse departementen ben 
begonnen, zitten nu op sleu
telposities. Dus dat is niet zo'n 
probleem". 

ce lifting 

Den Helder heeft de steun van 
Den Haag hard n~dig. Be
halve de problematiek rond de 
imkrimpingen bij de marine, is 
de stad bezig aan een enorme 
face-lifting ... Het grootste stuk 
stadssanering van Nederland 
hebben we hier onder handen. 
Grote delen oude bebouwing 
moeten ofwel gesaneerd of
wel gerehabiliteerd worden. 
Dat vereist nogal wat werk, 
financiën en ook overleg met 
de bewoners. Mijn opdracht in 
Delfzijl was: ervoor zorgen dat 
er werkgelegenheid komt en 
op een verantwoorde manier. 
Hier ligt die opdracht duidelijk 
in het welzijnsvlak dat bij de 
welvaart hoort". 
Een van de Helderse doelstel
lingen is de uitbreiding van de 
haven. 
Den Helder heeft een duidelijk 
aanbod voor de kleinere 
schepen. Er zijn plannen naast 
de marinehaven een nieuwe 
haven te bouwen. Maar daar
voor zal een stukje kunstma
tig natuurgebied (Balgzand) 
moeten worden geofferd. De 
plannen 600 tot 700 hectaren 
te gebruiken voor een be
paalde havenontwikkeling 
heeft Den Helder in conflict 
gebracht met de Vereniging 
tot Behoud van de Wadden
zee . .,Deze maand verwach
ten we te starten met een 
economisch en ecologisch 
onderzoek naar de mogelijk
heden van een beperkte 
havenontwikkeling. Die zou 
voor Den Helder voorlopig het 
probleem oplossen en de 
economische onderbouw voor 
de kop van Noord-Holland 
kunnen vormen". 

Een probleem is ook nog de 
rijksweg negen (Alkmaar-Den 
Helder) die te smal is. ..Wij 

zijn er zelfs in geslaagd de 
minister ervan te overtuigen 
dat hij er een autoweg van 
moet maken. Het is onze 
enige verbinding met de rest 
van het land". 

Ondergewaardeerd 
Dat de kop van Noord-Holland 
politiek · wat ondergewaar
deerd is, moge ook 'blijken uit 
de weinige vertegenwoordi
gers die deze regio naar de 
Provindale Staten afvaardigt: 
twee in totaaL De plannen 
tot bestuurlijke reorganisatie 
van Nederland zouden voor 
de regio de kansen op een 
ruimere vertegenwoordiging 
vergroten, omdat er kleinere 
provincies komen. Maar voor
alsnog ziet mr. van Bruggen 
die plannen er niet door 
komen. Daarvoor zijn ze naar 
zijn mening te cru opgezet. 
Hij geeft toe dat de bestuur
lijke indeling in ons land niet 
meer voldoet. Gemeenten van 
2000 tot 5000 zielen kunnen 
hun taak niet meer aan, maar 
Den Helder heeft er geen 
problemen mee. ,.De gemeen
telijke herindeling heeft men 
vanwege de sentimentele 
reacties kennelijk niet aange
durfd. Nu komt men met de 
26 mini-provincies. Als je het 
stuk leest, zie je dat de 
gemeente practisch al haar 
bevoegdheden kwijt raakt. 
Sinds Thorbecke de gemeen
tewet in het leven riep, heb
ben we dit werk gedragen en 
het niet slecht gedaan. Waar
om nu de gemeenten daar
over dan niet gehoord? Hier, 
waar een grote stad het plat
teland ter grootte van onge
veer de provincie Utrecht do
mineert, komen de problemen. 
Ik verwacht dat de meeste 
gemeenten ,.nee" tegen het 
plan zullen zeggen. Het komt 
er op neer dat je als gemeente 
pro forma nog een straat mag 
benoemen en als burgemees
ter nog een lintje mag door
knippen. En daar blijft het dan 
zo'n beetje bij". e 

Tuincentrum ESHUIS 

• 
Alle materialen voor uw tuin . 
Aanleg en onderhoud van: 
Tuinen - Plantsoenen - Terreinen 

ALMELO - Maardijk 15 
Telefoon G5490- 18743 

TUINARCHITECTUUR 
voor ontwerp, aanleg 
en onderhoud van alle 
soorten tuinen, door 
geheel naderland 

kantoor: g. flinckstr. 143 
amsterdam 
tel. 020-718277 

GROENVOORZIENING 

G. A. & A. v. d. Gaag 

kantoor en kwekerij telefoon 114265 
Ringvaartweg 98 - ROTTERDAM·16 
ook na 6 uur - telefoon 122443 - 203409. 

Aparte afdeling binnenbak beplanting. Lid A.T.G. 

tul po 
tuincentrum 
Benoordenhoulseweg, hoek Wa.:~lsdorperlaan 
Wassenaar-Den Haag. Tel (070) 264041 

_ ..... _ kom vnfblljve.,d een bezoek ttrengen en parkeer uw auto op ons ruime parkeerterrein 

Aanleg en onderhoud van tuinen 

H. H; PUYK 
TUINARCHITEKTUUR 

• Tuinadviezen 
• Begrotingen 
• Tekeningen 

Korte Molenweg 8 - Telefoon 02153-15937 - BLARICUM 

&'\~~. _Jl{o;» -- . . . 

Tuin en landschaps
groenvoorzieningen 

A. JAGER jr. 
Veldhof 16 
AERDENHOUT 
Tel. 023-244465 



Liberale Internationale 
Congres in Edinburgh 
Negentien landen -een record 
aantal - waren vertegenwoor
digd op het congres van de 
Liberale Internationale dat 
van 24 tot 27 september in 
de Schotse hoofdstad Edin
burgh werd gehouden. Onder 
de deelnemers waren 22 
Nederlandse afgevéjardigden, 
ook een record-aantal voor de 
congressen buiten Nederland. 

Het congres zond een enthou
siast telegram naar de Luxem
burgse liberaal Gaston Thorn, 
die is gekozen tot voorzitter 
van de Assemblee (Algemene 
Vergadering) van de Verenig
de Naties. In dat telegram 
werd Thorn met die benoe
ming gelukgewenst door zijn 
congresserende geestverwan
ten. 

De situatie in Portugal heeft 
de laatste zes maanden een 
opmerkelijke verandering on
dergaan. In maart 1975 werd 
de toestand in Lissabon ver
geleken met die in Oost
Europa in 1947. De commu
nisten leken op het punt te 
staan de macht in handen te 
nemen. De niet-communisten 
verdwenen na de mislukte 
rechtse coup uit de regering 
en Soares, leider van de partij 
die bij de verkiezingen voor 
de grondwetgevende verga
dering de meeste stemmen 
zou behalen, voorzag dat hij 
evenals onder het bewind van 
Salazar en Caetano gedoemd 
zou zijn in ballingschap te 
gaan. De verkiezingen in april 
werden voorafgegaan door 
een golf van arrestaties, linkse 
straatterreur, het overnemen 
van bedrijven en nationalisa
ties. De politieke partijen wer
den gedwongen te beloven 
dat zij zich zouden neerleggen 

De Australische Nieuwe De
mocratische Partij werd aan
vaard als waarnemer, wat 
ons Tweede Kamerlid H. J. de 
Koster tot de uitspraak bracht 
dat "de zon nooit meer qnder
gaat over de Liberale Interna
tionale". 

Censuur 

De liberale partij van India 
bood een verklaring aan, 
waarin de ondemocratische 
ontwikkeling in dat land se
dert 26 juni 1975 ernstig 
wordt bekritiseerd. Er zijn 
maatregelen genomen die 
verder gaan dan ooit in de 
koloniale periode is voorge
komen. Zonder enige vorm 
van proces werden politici 
gevangen genomen, terwijl de 

I 

bij een voortzetting van het 
door de linkse militairen 
beheerste bewind gedurende 
tenminste vijf jaar. 
De verkiezingsuitslag toonde 
dat de communisten niet op 
al te veel steun konden reke
nen. Tegenkrachten begonnen 
zich te roeren, eerst onder lei
ding van Soares, maar later 
onder leiding van de meer 
rechtse krachten waarvan een 
deel eigenlijk hunkerde naar 
de dagen van orde-en-rust on
der het regime van Caetano. 
Katholieken en boeren vielen 
de communistische kwartie
ren in het noorden van het 
land aan. Binnen één week 
werden meer dan 50 partij
bureaus van de communisten 
vernietigd en in de beweging 
van de strijdkrachten, de basis 
voor de omwenteling van april 
1974, kwam een verschuiving 
van krachten op gang. In de 
twaalf belangrijkste vakbon
den verloren de communisten 

censuur absoluut is. Onze 
Indiase liberalen · doen een 
beroep op de wereldopinie 
om pressie uit te oefenen op 
de regering om een einde te 
maken aan de onderdrukking 
en zo spoedig mogelijk vrije 
verkiezingen uit te schrijven. 
Mr. J. G. Rietkerk was rappor
teur van de commissie die het 
congresthema voorbereidde: 
problemen van organisaties 
van werknemers en werkge
vers in een vrije democra
tische samenleving. Een van 
de hoofdpunten van bespre
king was hoe ongecontro
leerde macht, met name ook 
van de vakbeweging, in toom 
dient te worden gehouden. In 
het rapport en de resolutie 
werden parlement en over
heid hiervoor · in laatste in-

t 

stantie verantwoordelijk ge
acht. 
Rietkerk verdedigde het rap
port bekwaam (alle amende
menten erop werden verwor
pen), maar zijn taak is daar
mee niet beëindigd. De reso
lutie werd als een interim
resolutie beschouwd en ook 
tijdens het volgend congres 
zal het onderwerp, meer toe
gespitst op de samenwerking 
tussen de maatschappelijke 
groeperingen, wederom aan 
de orde komen. 

Over de internationale toe
stand werden twee resoluties 
aanvaard; één toegespitst op 
de vorming van een Europese 
Unie op welk terrein liberalen 
de spits blijven afbijten; één 
die een uitgebreid terrein van 

Democratie 
in Portugal 

bij verkiezingen veel aanhang. 
De slechte economische si
tuatie, die gekenmerkt werd 
door werkloosheid, inflAtie, 
groeiende tekorten en het 
achterwege blijven van inves
teringen, deed het linkse 
bewind van premier Gonçal
ves ook al geen goed. Aan 
de politieke voorwaarden die 
de EEG voor het verlenen van 
hulp stelde, kon en wilde het 
niet voldoen en zo werd de 
weg vrij gemaakt voor een 

gematigder bewind waarbin
nen de communisten nog 
slechts een zeer bescheiden 
plaats innemen. 
De gewijzigde top van het 
militaire apparaat heeft be
loofd binnen drie jaar een 
einde aan het militaire bewind 
te zullen maken en veFkie
zingen voor een parlement 
zijn voor begin volgend jaar in 
het vooruitzicht gesteld. "De 
belangrijkste overwinnaar is 
duidelijk de democratische 



name wordt gepleit voor de 
afschaffing van de discrimi
natie, o.m. op het gebied van 
de wetgeving. 

de internationale problema
tiek bestrijkt, zoals veroorde
ling van terrorisme, de plaats 
van de Verenigde Naties, het 
Midden oosten, Portugal, 
Griekenland en de recente 
vergadering van de betref
fende ontwikkelingshulp. 

De commissie tot voorberei
ding van de federatie van libe
rale partijen in de Europese 
gemeenschap kwam bijeen 
onder leiding van mr. H. P. 
Talsma. Het oprichtingscan
gres zal in Stuttgart worden 
gehouden op 26 en 27 maart 
1976. Amendementen op de 
ontwerp-statuten, ingediend 
door enkele partijen, werden 
besproken en zullen binnen
kort, tezamen met samenbu.n
delende voorstellen daarvoor 
van de commissie, aan de 
partijen worden toegezonden. 
Uit alle betrokken landen 
hebben één of meer liberale 
partijen in beginsel hun in
stemming met de federatie 
betuigd. Verheugend is dat 
ook Frankrijk daarbij is, waar 
tot nog toe de partijpolitieke 
situatie ten opzichte van de 
federatie wat onduidelijk was; 
de onafhankelijke republi
keinse partij (die van presi
dent Giscard d' Estaing) 
tezamen met - naar het zich 
laat aanzien - een of meer der 

Mevrouw mr. N. W. Dett
meijer-Labberton maakte deel 
uit van de werkcommissie: 
Herverdeling van de rollen 
tussen man en vrouw. Het 
werd door de vrouwen ernstig 
betreurd dat aan deze com
missie naast vele vrouwen 
slechts door enkele mannen 
werd deelgenomen. Indien de 
rollen worden herverdeeld 
heeft de man een even groot 
belang bij de desbetreffende 
resolutie als de vrouw. Met 

ee", kan Robert Kleiman 
anook schrijven aan het eind 
an zijn artikel in de New 
ork Times. 

teun 

och is het zaak een kritische 
anttekening te plaatsen. In 
iezelfde New Vork Times 
chrijft Lestie Gelb dat de CIA 

de Amerikaanse inlichtin
endienst - de Portugese 
oeiallsten en andere niet
ommunistische partijen via 
e Westeuropese socialisti
che partijen en vakbonden 

grote sommen gelds heeft 
doen toekomen terondersteu
ning van hun strijd tegen de 
communisten. Tegelijkertijd 
wijst het blad op de financiële 
hulp die de communisten van 
Moskou hebben ontvangen. 
Beide mededelingen geven 
aan dat de plechtige beloften 
van Helsinki om zich van 
interventie in andere landen in 

Europa te onthouden in de 
praktijk weinig waard blijken 
te zijn. Bovendien zou dit 
kunnen betekenen dat de 
leiders in Oost en West eigen
lijk weinig vertrouwen hebben 
in de ideeën die hen - naar 
zij zeggen - heilig zijn: het 
communisme enerzijds en de 
democratie anderzijds. In 
ieder geval moeten wij - hier 
in het Westen - betreuren dat 
iets wat een overwinning van 
de democratie middels de 
daaraan geëigende middelen 
moet lijken, bezoedeld wordt 
door gedachten aan corruptie 
en omkoperij. Welk been heeft 
de democratie om op te staan 
als zij dergelijke praktijken 
terecht bij zijn tegenstander 
verwerpt? Zouden de demo
cratische krachten in Portugal 
niet mans genoeg zijn geweest 
het zonder dergelijke steun te 
klaren? We zullen het weer 
niet weten. 

• 

radicale partijen (met name 
die van de huidige minister 
Peronnet) hebben van hun 
belangstelling doen blijken. 
De oprichting van de fede
ratie lijkt dus wel vrij zeker. 

Canadezen 

Ook in andere landen neemt 
de belangstelling voor de 
internationale samenwerking 
in liberaal verband toe, ge
tuige bijvoorbeeld de grote 
delegatie van de Canadese 
liberale regerende partij . . 
De Schotten waren perfecte 
gastheren, zowel op de Schot
se avond als bij de maaltijden 
die in de familiesfeer bij 
Schotse liberalen waren geor
ganiseerd. 
Het congres in 1976 zal door 
België worden georganiseerd, 
waarschijnlijk in Brussel. 
Daarna is in 1977 Nederland 
weer aan de beurt, een jubi
leumcongres, dertig jaar na de 
vaststelling van declaratie van 
Oxford uit 194 7, het eerste 
internationale liberale mani
fest. 

• 

Internationaal 

liberaal 
protest 

De Liberale Internatio
nale heeft op haar con
gres in de Schotse hoofd
stad Edinburgh met klem 
geprotesteerd tegen de 
recente gebeurtenissen 
in Spanje. In een tele
gram aan het Spaanse 
staatshoofd. generaal 
Franco, werd protest 
aangetekend tegen de 
wijze, waarop in Spanje 
de processen tegen de 
Baskische en andere ter
roristen worden gevoerd 
en tegen het uitspreken 
van de doodstraf. 
Het congres werd onder 
meer ook bijgewoond 
door een Spaanse dele
gatie die aan de discus
sies deelnam. Daaruit 
bleek dat ook de positie 
van de Spaanse liberalen 
onder het huidige totali
taire bewind nog zeer 
moeilijk is. 

Hollands koper, tin, zilver, 
volkskunst en kleine meubels 

"DER PINEN WAERT" ANTIQUITEITEN 
R. Jacobs-Reys, Nieuw Loosdrecht, N1'euw Loosdrechtsedijk 225 
Telefoon 02158- 1168 · · 

B.V. ANTIQUAIR E. BECKER 
v/h GEBR. BECKER 

Antiquairs - Beëdigde Taxateurs - Sinds 1879 

;leist, Oude Arnhemseweg lG 

Ie Hogeweg 22, Huize Casa-Cara 

Telefoon 03404-1 24 25 na 18 uur 03404-1 36 20 

BELEGGINGS BRILLANT 
Niet alleen zeer winstgevend, maar ook asotuut veilig. 

Alle leveringen met terugkoopgarantie. 
Bij elke steen een uitgebreid niet verwisselbaar certificaat. 
3eringe makelaars courtage ± 5%. Dus geen handelswinst. 

Juwelier Diamantair VAN KLAVEREN - ZWOLLE 
Melkmarkt 25 - Telefoon 05200- 16738. 

GALERIE ZAGWIJN 
ROMANTIEK - HAAGSE SCHOOL - BARBIZON 

(Verkoop onder garantie) 
DEN HAAG - SPUl 235 A - TELEFOON 070-46.32.42 



"Ja, 

"Ik zou diep ongelukkig 
worden zonder 
Grote Oosthoek!" 

"Het voordeel van m1jn baan is dat Je 
met verschrikkelijk veel zaken in 
aanrakmg komt. De hele korresponden
tie van mijn afdeling doe ik zelf. 

-Koperdiepdruk ... deze folder ... beter 
dan offset.. spoedig antwoord ... - zet zo'n 
krabbeltje maar eens om in een 
fatsoenlijke briefl Koperdiepdruk? Nou, 
sorry hoorlik ben ook maar een mens. 
Maar ik wil er wel zo snel mogelijk 
achterkomen. 

M11nheerR . vanP. teS. administrateuren 
huisvader 

"Mijn ouders 
hadden 'rn ook al!' 

"Toen ik indertijd een encyclopedie 
wilde aanschaffen, dacht ik vanzelf aan 
de Grote Oosthoek. Dat Is vertrouwd, 
Mijn ouders hadden 'mal op de plank 
staan. maar die heeft miJn oudste broer 
geërfd. Dus kwam ik vanzelf weer bij 
de Grote Oosthoek terecht. · 

Wij gaan 1n de zomer altijd met 
vakantie met z'n allen naar het bulten
land en telkens weer naar een andere 
streek. Zo zien we nog eens wat van de 
wereld . Nou, als u eens wist wat zo 'n 
encyclopedie dan te pas komt! 
Ook voor de kinderen zeer leerzaam. 
Een soort uitgebreide vakantiegids 
eigenlijk . 

Ik zou willen zeggen: je z1et nog eens 
wat van de wereld terug met de 
Grote Oosthoek .. . !"' 

k en ook 
men 

"Rust is er hier voor 
de Grote Oosthoek 
niet bij!" 

"Wij vinden dat je open 
moet staan voor alles wat er 

in onze wereld gebeurt . 
De werkeloosheid, 

Vietnam. milieu. abortus. 
Maar ook voor plezieriger 

dingen als dekolonisatie, 
kunst, de vorderingen in de 
wetenschap ... 

Kijk en omdat we heel 
bewust mee willen leven, 
gaan we meestal wat dieper 
op zulke dingen in. 

Rust is er daarom voor 
onze Grote Oosthoek niet 
bij! Die 500 deskundigen 
van deze encyclopedie 
krijgen blj ons alle eer van 
hun werk . 

' ' 

Trouwens, erg prettig dat de Grote 
Oosthoek helemaal kompleet wordt 
geleverd en je toch maar bij stukjes en 
beetjes hoeft te betalen. Ja, pracht-

boek=ij:et, óók op deP::: ---~ 

l"Die kado's mogen 1 

I er ook wezen!" I 
I "Als )8 intekent op de Grote I 

I 
Oosthoek mag je kiezen uit 
twee geschenken. GratiS 

I 
Een prachtige globe of het 
zeer uitgebreide I kookboek. Erg goed." 

1 Naam: ... .. ... .. .... .. .......... .. 

I Straat· ... ......... .. ........... .. Dus sla ik thuis de Grote Oosthoek 
erop na. En ja hoor: alle soorten druk
technieken worden er uitvoerig in 
behandeld. Mèt verhelderende 
illustraties. En zo gaat het met veel 
dingen. 

De Grote Oosthoek ... I Plaats: ........ ... ..... ........ . 

I Deze bon mvullen en 

De Grote Oosthoek geeft een stuk 
interessante achtergrond-informatie. 
Véél illustraties en plezierig leesbare tekst. 

is de meest komplete encyclopedie 
die u op dit moment kunt ~jgen. 

I 
In een open envelop 
zonder postzegel sturen I 

I ~aar: Uitgeverij Oosthoek. · 

~~o~n~.:_200. ~c~-v~ 

Waarom Tylö Sauna? meest luxueuse TYLö-DE-LUX . 
• Tylö ~au na is de meest verkochte • Tylö sauna heeft voor U-gratis-het 

sauna in Europa. 48 -pagina boekje ,.Alles over sauna's" 
• Tylö 'au na heeft een aantal unieke met bouwbeschrijving hoe U voor 

eigemchappen en 3 jaar garantie. ± f 1900.- zelf Uw sauna kunt 
• Tylö sauna's 1ijn er vanaf de bouwen. (Inclusief kachel en regel -

2-persoons TYUitt tot en met de paneel. Afm. 200xl90x200 cm.) 

Zend mij Uw do~umcnunic over Tylö sauna's. 

7 naam 
0 
t:::l ad re-. 

Importeur voor de Benelux: 
SAUNA IMPORT 
EDWARD GOOTE 
Postbus 5, Geervliet, Holland. 

terugblik op 
een roerig jaar . • • 

SOCIAAL 
ECONOMISCH 

jAARBOEK 

Het enige boek in Nederland dat 
een compleet overzicht geeft van 
wat er zich op maatschappelijk en 
economisch terrein in ons land en 
daarbuiten heeft afgespeeld in de 
periode van 1 juli 1974 tot 1 juli 
1975, parallel aan het parlemen
taire jaar. 

22,5 x 15 cm; 256 blz.; 
paperback I 24.50 . 
20-50 exx. 1 22,50 
50 exx. en meer t 21,
verkrijgbaar in de boekhandel 

BESTELBILJET Verzenden in open envelop zonder postz. aan 
Agon Elsevier, Antwoordnr. 1248, Amsterdam . 

On<lergetekende wenst te ontvangen via boekhandel . 

te 

exx. SOCIAAL-ECONOMISCH JAARBOEK '74175 

Naam: 
Adres: 

Woonplaats: Handtekening: 

Datum: 



Kopij voordeze rubriek 
zenden aan: mevr. E. de 
Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 
212. Den Haag. 

Algemene 
bijeenkomst 
Op vrijdag 24 en zaterdag 25 
oktober a.s. zal de jaarlijkse 
algemene bijeenkomst van de 
organisatie ,.Vrouwen in de 
WD" worden gehouden. 
Plaats van bijeenkomst is het 
congrescentrum ,,De Blije 
Werelt," Westhoflaan 2 te 
Lunteren. Het programma is 
als volgt: 
Vr jd 19 24 c kt ober 

18.30 uur. Diner. 

20.00 uur. Opering door de 
voorzitster mevrouw mr. 
M. N. W. Dettmeijer-Labber
ton. De vrouwelijke Kamerle
den zullen ieder een korte 
inleiding houden over hun 
werk, waarna ze de door u 
gestelde vragen zullen beant
woorden. Op verzoek van de 
Kamerleden, worden dit maal 
de vragen niet van tevoren 
schriftelijk ingediend. Ze moe
ten mondeling vanuit de zaal 
worden gesteld, waardoor de 
discussie levendiger zal kun
nen zijn. 

.d er 'ag 25 oktobt~r 

9.00 uur. Ontbijt. 
9.45 uur. Drs. W. J. van 

Staalen houdt een inleiding 
over het onderwerp ,.Beïn
vloedings- en propaganda
technieken". De heer Van 
Staalen heeft zich in de kader
cursus 1974/1975 met dit 
onderwerp bezig gehouden. 
Het gekozen thema staat 
nogal in de belangstelling. 
De VPRO bijvoorbeeld heeft 
een aantal uitzendingen ge
wijd aan propagandafilms uit 
de Tweede Wereldoorlog die 
een beeld geven van beïn
vloeding. Na afloop van de in
leiding van de heer Van Staa
len zal er ruimschoots gele
genheid zijn tot het stellen 
van vragen. 

12.30 uur. Lunch. 

De middag zal in zijn geheel 
worden besteed aan een dis
cussie naar aanleiding van 
stellingen die voor de lunch
pauze zullen worden uitge
reikt. De aanwezigen zal wor-

den gevraagd bepaalde stel
lingen te verdedigen of te 
bestrijden. De nadruk ligt dus 
tijdens de middagbijeenkomst 
op de zelfwerkzaamheid. 
Een dergelijke opzet vereist 
nogal wat discipline en het 
bestuur vraagt dan ook van 
alle aanwezigen optimale 
medewerking om ook dit 
gebeuren tot een succes te 
maken. De rol van de heer 
Van Staalen zal 's middags 
bestaan uit het coördineren 
van gesprekken. 

Omstreeks 16.00 uur. Sluiting 
en thee. 

Logies is mogelijk in de .. Blije 
Werelt". Er zullen uitsluitend 
eenpersoonskamers worden 
uitgegeven. 

De kosten. Hoewel de prij
zen dit jaar weer gestegen 
zijn, hebben wij gemeend 
evenals vorig jaar de prijs voor 
de hele conferentie met inbe
grip van thee, diner, avond
koffie, ontbijt, ochtendkoffie 
en lunch op f 58,- te stellen. 
Voor kamer zonder douche en 
toilet is dat f 56,-. 

Onze organisatie zal de meer
dere kosten voor haar reke
ning nemen. 
Indien u niet de gehele con
ferentie wilt bijwonen, gelden 
de volgende afzonderlijke prij
zen: diner met inbegrip van 
thee bij aankomst en avond
koffie f 20,-. Lunch met 
inbegrip van ochtendkoffie en 
middagthee f 14,-. 

Opgave: Liefst zo spoedig 
mogelijk, maar in elk geval 
voor 1 7 oktober uitsluitend 
door middel van een giro
overschrijving op rekening no. 
605368 ten name van de 
penningmeesteresse Organi
satie .. Vrouwen in de VVD" 
te Middelburg of schriftelijk 
aan- mevrouw A. F. Bonthuis
Wunderl. Hugo de Grootlaan 
41 te Middelburg met bij
sluiting van een girobetaal-

kaart of betaalcheque van een 
bank. 
Bij aankomst in de .. Blije 
Werelt" zullen u consumptie
bonnen worden uitgereikt. 
Wilt u zo vriendelijk zijn om 
de consumpties die u extra 
bestelt, direct af te rekenen 
met het personeel? 

Verbinding. Vanaf het station 
Lunteren is geen verbinding 
per openbaar vervoer naar het 
Congrescentrum. Aan het sta
tion zullen vrijdagmiddag van
af 17.00 uur taxi's staan die 
de treinreizigsters naar het 
Congresgebouw zullen bren
gen. Zaterdagmiddag zullen 
na afloop van de conferentie 
de taxi's de treinreizigsters 
weer naar het station ver
voeren. Hiervoor hoeven geen 
extra kosten te worden be
taald. e 

Gelderland 

De provinciale dag voor de 
vrouwen in de WD in Gel
derland zal worden gehouden 
op 14 oktober a.s. in Restau
rant Orpheus te Apeldoorn, 
aanvang 10.1 5 uur. Mevrouw 
drs. N. Rempt-Halmmans de 
Jongh zal spreken over .. Wat 
is de vrouw waard in de Ver
enigde Naties?" 
Na de lunch bezichtiging Pa
leis het Loo. 
Kosten f 7,50 alles inbegre
pen. (Aan de zaal te voldoen). 

Ro erdam 

VVD-vrouwen Rotterdam: 
Openingsmaaltijd maandag 
13 oktober om 18.15 uur in 
Roei- en Zeilvereniging .. De 
Maas", Veerdam 1. Spreek
ster: mevr. drs. Emmy van 
Overeem, redactrice NRC/ 
Handelsblad over: .. Emanci
patie en wat daarmee samen
hangt" . 
Opgave aan mevr. Molen
broek, tel. 010- 121591. • 



Ja,ikkoin! 

J A 
lg ee 

Ondergetekende ........................................................ . 

Adres .................................................................... .. 

komt naar de vergaderinQ van de Par):ijraad op 

1 november a.s. 

Handtekening 

Zeven stel 

Stelling 1 

In het onderwijs dient de 
ruimte gegarandeerd te wor
den, waarbinnen het individu 
in eigen verantwoordelijkheid 
kan komen tot zijn eigen 
waardebepaling van mens en 
maatschappij. 
Onderwijs mag niet als instru
ment gebruikt worden, waar
mee andere maatschappij
structuren, als op zich zelf
staande partijpolitieke doel
einden, worden nagestreefd. 

Toelichting: Er is een nauwe 
relatie tussen onderwijs en 
samenleving. Enerzijds be
paalt het onderwijs mede het 
gezicht van de samenleving, 
anderzijds stelt de samenle
ving - met het oog op haar 
voortbestaan -bepaalde eisen 
aan het onderwijs. Liberalen 
menen dat het onderwijs 
optimale ontplooiingskansen 
moet bieden aan de indivi
duele mens. Zij gaan er daar
bij niet alleen van uit dat de 
samenleving er het meest bij 
gebaat is als haar leden al hun 
verschillende talenten zo goed 
mogelijk ontwikkeld hebben, 
maar zij menen tevens dat 
iedere generatie het recht 
heeft zelf te bepalen welke 
veranderingen zij in de maat
schappij wenst aan te bren
gen. 
Bij de begroting '74 heeft 
Minister van Kemenade 
(PvdA) gesteld dat ,.uitgangs
punten voor onderwijsbeleid 
uitdrukking dienen te zijn van 
de veranderingen die men in 
de samenleving noodzakelijk 
acht". 
M.a.w.: als socialisten menen 
dat hun beleid er op gericht 
moet zijn de maatschappij 
naar socialistisch model in te 
richten dan is dat voor hen 
uitgangspunt voor Onderwijs
beleid. Onderwijs zou dan 
gebruikt worden om doel
einden te bereiken die in 
wezen niets met onder-Wijs 
te maken hebben. 

Uiteraard wensen liberalen 
niet mee te werken aan de tot 
standkoming van de socialisti
sche maatschappij. Zij menen 
echter ook dat als de doel
einden van de socialisten uit
gangspunt voor onderwijsbe
leid zijn, de individuele mens 
geen kans zal krijgen in vol
ledige vrijheid zich optimaal te 
ontplooien. Hij moet dan 
immers als het ware .. voorge
programmeerd" worden om 
naderhand mee te helpen 
de door de socialisten ge
wenste maatschappelijke ver
anderingen te bewerkstelli
gen. 

Stelling2 

Het onderwijsbeleid dient 
vooralsnog niet gericht te zijn 
op verlenging van de leer
plicht, doch op het inhoud 
geven aan een leerrecht, 
welke' aansluit op de leer
plicht. Een volstrekte finan
ciële gelijkstelling tussen dag
onderwijs, avondonderwijs en 
partieel ondprwijs is hiervoor 
een noodzakelijke voorwaarde. 

Toelichting: De leerplichtige 
periode bestrijkt op dit mo
ment 1 0 jaar volledig dag
onderwijs. Sommigen menen 
dat dit binnen afzienbare tijd 
12 jaar zou moeten worden. 
Voor veel 16-, 17-jarigen is 
voortgezette leerplicht een 
verplichting die voor hen 
ondraaglijk is. De vraag moet 
dan gesteld worden of het 
aanvaardbaar is dat deze jon
geren een leerplicht opgelegd 
wordt, en daarmee een indivi
duele vrijheidsbeperking, wel
ke nauwelijks zinvol kàn zijn, 
gezien de kennelijke afkeer 
die zij hebben tegen de 
schoolbanken. 
Gezien tegen de achtergrond 
van het feit dat zowel het 
lbo als het mavo in 4 jaar een 
afgeronde opleiding geven, en 
dat aan wie daarna nog meer 
wil leren daartoe formeel 
geen belemmeringen in de 



genove onderUTijs 
weg gelegd worden, lijkt het 
op dit moment verstandig de 
leerplichtige periode niet ver
der uit te breiden. 

Liberalen menen dat ieder 
individu het recht heeft om 
zich volledig te kunnen ont
plooien. Dit houdt in dat ieder 
aanspraak kan maken op een 
individueel leerrecht. 

De overheid heeft de taak in 
voldoende mate voorzienin
gen beschikbaar te stellen die 
het de individuele mens 
mogelijk maken van zijn leer
recht gebruik te maken. Een 
volstrekte financiële gelijk
stelling tussen dagonderwijs, 
avondonderwijs en partieel 
onderwijs is in deze visie niet 
anders dan een rechtvaardige 
zaak. Deze financiële gelijk
stelling gekoppeld aan het 
creëren van voldoende onder
wijsvoorzieningen kan be
werkstelligen dat ieder indi
vidu door, op een door hem 
zelf gekozen moment, gebruik 
te maken van zijn leerrecht, 
zich volledig zal kunnen ont
plooien. 

St lli g3 

Het bestuur van het openbaar 
onderwijs dient verzelfstan
digd te worden. 

Toelichting: Aan deze stelling 
ligt ten grondslag de wens om 
hen die het meest bij het 
onderwijs betrokken zijn, t.w. 
ouders en leerkrachten, meer 
bevoegdheid te geven t.a.v. 
het bestuur van de school. 
De wet kent op dit moment 
weliswaar oudercommissies 
en schoolraden, doch deze 
hebben slechts een advise
rende bevoegdheid. De WO 
wenst op dit punt dus verder 
te gaan dan de huidige wet 
toelaat. Als bijkomend, doch 
zeer belangrijk, argument 
moge gelden dat de lagere 
bestuursorganen zich meer en 

meer gaan opstellen als poli
tieke lichamen waar de pola
risatie wortel kan schieten. 

Naar de mening van de WO 
dient het bestuur van de 
openbare school in handen 
gelegd te worden van z.g. be
stuurscommissies. Uitgangs
punt voor de samenstelling 
van deze bestuurscommis
sies dient te zijn dat ouders 
en leerkrachten die nauw bij 
het onderwijs betrokken zijn, 
in deze commissies vertegen
woordigd zijn en derhalve het 
recht van voordracht krijgen. 
De bestuurscommissies, waar
van de leden door de gemeen
teraad benoemd worden, zou
den jaarlijks in het open
baar verantwoording over 
het gevoerde beleid moeten 
afleggen aan de gemeente
raad, voorts aan de ouders 
en andere betrokkenen aan 
de hand van een jaarverslag. 

Bovenstaand voorstel is geba
seerd op gedachten neerge
legd in het rapport van de 
Teldeisstichting "Onderwijs 
een kostbaar goed". 

Stelling4 

Op grond van hun verant
woordelijkheid voor de opvoe
ding van hun kinderen, dient 
de betrokkenheid van de 
ouders voor de vorming van 
hun kinderen op school, niet 
op te houden op de stoep van 
de school. Aktieve ouderpar
ticipatie in het schoolgebeu
ren, moet een grotere vanzelf
sprekendheid worden. 

Toelichting: Het kind is er 
enorm mee gediend wanneer 
de school en de ouders gere
geld kontakt met elkaar heb
ben. Ook wanneer normen en 
waarden van gezin en school 
niet sterk afwijken, blijft 
ouderparticipatie - waardoor 
een goede afstemming tussen 
partijen mogelijk is - van bui-

tengewoon belang voor het 
kind. 

Er moet niet alleen gedacht 
worden aan hand- en span
diensten, noch aan taakver
lichting van onderwijsgeven
den, maar de ouder moet, in
dien hij (of zij) dat wenst, 
betrokken kunnen zijn bij het 
opstellen van specifieke doel
stellingen, inhoudelijke en 
organisatorische vormgeving 
van het onderwijs van de 
school, bij de inrichting van 
het onderwijsleerproces, bij 
het vaststellen van de uit
gangspunten, m.a.w. betrok
ken zijn bij het schoolwerk
plan. 

De verantwoordelijkheid voor 
de overdracht van het onder
wijs berust steeds bij de 
onderwijsgevenden. 

Stelling 5 

De regelmatige voortgang van 
de ontplooiing van een kind 
krijgt de beste kansen in 
"basis" onderwijs, dat geënt 
is op individualisering en dif
ferentiatie in het leer- en ont
wikkelingsproces. De kalen
derleeftijd van het kind als 
toelatings- en voortgangscri
terium in het onderwijs, is 
gezien de individuele verschil
len in de ontwikkeling van 
kinderen ondeugdelijk. 

Toelichting: Het scheppen 
van gelijke kansen voor ieder 
kind zal in geïndividualiseerd 
basisonderwijs en gedifferen
tieerd onderwijs leersituaties 
(bijv. rekenen en leren op 
niveau komt neer op verschil 
in tempo en niveau, echter 
geen verschil in vakken) het 
best gerealiseerd kunnen 
worden. 

Om inzichten te verdiepen en 
waardigheden te ontwikkelen 

· (ook creatieve), blijft kennis 
onontbeerlijk. 

Stelling 6 

De capaciteit van het alge
meen vormend onderwijs, ook 
in de wete("lschappelijke sec
tor, dient zodanig te zijn dat 
volledig aan de vraag naar 
deze vormen van onderwijs 
voldaan kan worden. 

Bij de bepaling van de capaci
teit van specifieke beroeps
opleidingen is de maatschap
pelijke behoefte aan afgestu
deerden van deze opleidingen, 
met inachtneming van een 
ruime marge, een criterium 
dat des te zwaarder weegt 
naarmate de opleiding kost
baarder is. 

Aan het met goed gevolg 
afgelegd hebben van afslui
tende examens, van welke 
opleiding dan ook, kan geen 
rechten op maatschappelijke 
posities ontleend worden. 

Toelichting: Uit overwegin
gen van geestelijke vrijheid 
hebben liberalen zich altijd op 
het standpunt gesteld dat een 
ieder de gelegenheid moet 
hebben zich overeenkomstig 
Zijn eigen talenten volledig te 
ontplooien. Capaciteitsbeper
kingen van opleidingen en 
toelatingsregelen die het aan 
geschikte kandidaten onmo
gelijk maken bepaalde oplei
dingen te volgen, zijn in 
wezen strijdig met bovenge
noemd liberaal uitgangspunt. 

Sommige opleidingen zijn 
echter zo kostbaar dat een 
ongebreidelde toename van 
de capaciteit - op financiële 
gronden - in strijd is met het 
algemeen belang, indien het 
zeer specifieke beroepsoplei
dingen betreft, waarvan te
vens vaststaat dat de arbeids
markt op geen enkele wijze 
aan de vraag naar die speci
fieke beroepsplaatsen kan 
voldoen. Liberalen moeten 
dan - in het algemeen belang 
en in het belang van de be-



trokkenen zelf - helaas tot de 
conclusie komen dat niet aan 
iedere vraag naar dit onder
wijs tegemoet gekomen kan 
worden. Opgemerkt zij dat bij 
de vaststelling van de maat
schappelijke behoefte aan 
bepaalde beroepsuitoefenaren 
ruime marges aangehouden 
zullen moeten worden, omdat 
enerzijds onvoorziene maat
schappelijke ontwikkelingen 
deze behoefte kunnen wijzi
gen en anderzijds er niet een 
situatie mag ontstaan waar
bij de beroepsuitoefenaren in 
een monopoliepositie komen 
te verkeren. 
Dit laat onverlet dat de be
staande capaciteit door effi
ciënte aanwending van de 
beperkte middelen gemaxima
liseerd moet worden, dat de 
middelen dus veeleer de 
remmende factor dienen te 
zijn dan de maatschappelijke 
behoefte. 

Stelling 7 

Het is wenselijk dat er expe
rimenten in gang worden 
gezet die beogen te onderzoe
ken in hoeverre het mogelijk 
(en wenselijk) is om te komen 
tot een integratie van de hui
dige vijf soorten lager be
roepsonderwijs in één vorm 
van onderwijs, het algemeen 
vormend beroepsoriënterend 
onderwijs (avbo). 

Toelichting: Nog steeds gaan 
meer dan de helft van de leer
lingen na de lagere school 
naar een van de vijf typen 
lager beroepsonderwijs (lbo). 

Allerwegen wordt de klacht 
gehoord dat deze leerlingen 
in hun ontplooiingsmogelijk
heden geremd worden omdat 
het lbo te weinig aansluitmo
gelijkheden zou bieden op 
andere vormen van onderwijs. 
Zeer onlangs is besloten dat 
de eindexamens lbo zo gewij
zigd zullen worden dat de 

leerlingen in zes keuzevakken 
op verschillend niveau eind
examen kunnen doen. De 
examenprogramma's voor één 
en hetzelfde vak kunnen 
echter per schoolsoort ver
schillend zijn. Dit heeft uiter
aard een ongunstige invloed 
op de aansluitingsmogelijkhe
den. Daarnaast is een ontwik
keling op gang gekomen, 
waardoor de eerste twee leer
jaren van het lbo in verre
gaande mate veralgemeni
seerd zijn. 

Het gevolg hiervan is dat het 
lbo meer een beroepsoriën
terende dan een werkelijke 
beroepsopleiding is. Dit bete
kent dat een lbo-leerling die 
voor een bepaald beroep kiest 
hiervoor van de school te wei
nig gereedschap meekrijgt. 

Samengevat: het lager be
roepsonderwijs biedt · leerlin
gen die wat willen en kunnen 
bereiken te weinig ontplooi
ingskansen. 

Wie het fungerend onderwijs 
wil verbeteren zal zeker ook 
het lbo ter hand moeten 
nemen. 

Noodzakelijk is dat er aan het 
eind van de brugklas over
stapmogelijkheden komen 
van beroepsonderwijs naar 
algemeen voortgezet onder
wijs en vice versa. 

Integratie van de vijf soorten 
beroepsonderwijs kan jongens 
en meisjes (coëducatie I) de 
gelegenheid bieden een vak
kenpakket te kiezen dat het 
best aansluit bij hun eigen 
talenten en mogelijkheden. 
Harmonisatie van onderwijs
programma's kan de aansluit
mogelijkheden bevorderen. 

Afhankelijk van de samen
stelling van het eindexamen
pakket en het niveau waarop 
in de verschillende vakken 
examen is afgelegd, moet dan 

behalve aan de normale -aan
sluiting op het mbo zeker ook 
gedacht worden aan aansluit
mogelijkheden naar mavo of 
havo. 

Daarnaast zijn wij er voor
stander van om op het vier
jarig algemeen vormend be
roepsoriënterend onderwijs 
een éénjarige kopopleiding te 
zetten (voortgezet beroepson
derwijs, vbo) die jongens en 
meisjes de kans biedt om na 
de beroepsoriënterende fase 
een afgeronde beroepsge
richte opleiding te volgen, 
waarmee zij de maatschappij 
in kunnen. 

Naar onze mening zal her
structurering van het lager 
beroepsonderwijs, waardoor 
de leerlingen van deze vorm 
van onderwijs meer en betere 
kansen krijgen, een van de 
gronden wegnemen waarop 
van socialistische zijde naar 
een middenschoolsysteem 
gestreefd wordt. 

Belangrijk is dat wij slechts de 
voorwaarden willen creëren, 
waarop de scholen zelf tot sa
menwerkingsverbanden kun
nen besluiten. Of zij dit doen 
en hàe zij dit doen is de 
verantwoordelijkheid van de 
scholen zelf. Denkbaar is dat 
bijvoorbeeld scholen voor 
lager detailhandelsonderwijs 
menen dat de belangen van 
hun leerlingen het best ge
diend zijn door voorlopig 
slechts tot samenwerkings
verbanden met het lager 
economisch en administratief 
onderwijs over te gaan. De 
gedachte aan een geïnte
greerd lbo is niet nieuw. Zo 
kent bijv. de scholengemeen
schap .. De Starrenburg" te 
Rotterdam reeds een volle
dige integratie van lager tech
nisch onderwijs en lager huis
houd- en nijverheidsonder
wijs. 

• 
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Bij de vorming van de Euro
pese Unie zullen, volgens de 
wens van de regeringsleiders 
die in oktober 1972 in Parijs 
bijeen waren, de bestaande 
Europese Gemeenschappen 
met hun eigen institutionele 
struktuur en besluitvormings
methode onverkort worden 
gehandhaafd. De commissie
Spierenburg, die minister van 
der Stoel rapport heeft uitge
bracht over de vorming van 
zo'n Unie, is er danook van 
uit gegaan dat de bestaande 
instellingen zoals de Europese 
Commissie, de Raad van 
Ministers, het Europese Parle
ment, het Ekonomische en 
Sociale Comité en het Euro
pese Hof van Justitie, ook in 
de constructie van de Euro
pese Unie de belangrijkste rol 
zullen blijven spelen. 

Er zijn door de adviescom
missie echter veel tekortko
mingen bij de toepassing van 
de EEG-Verdragen gesigna
leerd (zie ook Vrijheid en 
Democratie van 11 juli) en 
zij heeft dan ook nogal wat 
ruimte besteed aan wensen 
tot verbetering van deze in
stellingen. Daarnaast heeft zij 
geadviseerd een nieuw lichaam 
aan het geheel toe te voegen: 

de Europese Monetaire Be
stuursraad (zie Vrijheid en 
Democratie van 8 augustus). 

De adviescommissie vindt dat 
de besluitkracht en het demo
kratisch gehalte van de instel
lingen moet worden versterkt, 
en dat' er een beter politiek 
evenwicht tussen Raad en 
Commissie moet worden ge
schapen. Wat de besluitvor
ming betreft heeft de advies
commissie vooral bezwaar 
tegen het verlaten van de 
meerderheidsregel voor be
slissingen van de Raad. Be
slissingen worden sinds 1965 
alleen genomen op basis van 
eensgezindheid, hetgeen ern
stig afbreuk doet aan de 
besluitvaardigheid van de 
Raad en strijdig is met de 
Verdragen. Bovendien zal 
muntunie, zoals die door de 
comm1ss1e is voorgesteld, 
volgens haar bij handhaving 
van de unanimiteitsregel niet 
kunnen funktioneren. Alleen 
in die gevallen waarin de 
Verdragen voorzien en op 
gebied van de politiek en de 
defensie zou het handhaven 



Adviescommissie 
Europese Unie (V) 

Hervorming 
van de 

:instellingen 
bepleit 

Dit is hetvijfde en laatste deel van de samenvatting door 
onze redacteur buitenland van het rapport 

van de commissie-Spierenburg aan minister Van der Stoel 
over de te vormen Europese Unie. De andere 

delen publiceerden wij in onze bladen van 27 juni, 11 juli, 
22 augustus en 26 september. 

van het unanimiteitsbeginsel 
gewenst zijn. 

eCo missie 

,. De Europese Commissie 
dient .... in de Unie dezelfde 
centrale rol te spelen die haar 
in de Gemeenschappen is toe
gedacht. Haar werkterrein zou 
dienovereenkomstig moeten 
worden uitgebreid, waarbij 
vooral in het kader van de 
muntunie en de complemen
taire beleidsterreinen (zie Vrij
heid en Democratie van 26 
september) belangrijke nieuwe 
kompetenties aan haar zullen 
dienen te worden toegekend". 

Er kan niet volstaan worden 
met een Commissie die voor
namelijk een ambtelijk karak
ter zou hebben: ,.Integendeel, 
gezien het gewicht van haar 
voorstellen en besluiten, is 
een Commissie met een poli
tieke funktie vereist". 

,.De bestaande unanimiteits
praktijk; het houden van top
konterenties buiten de instel
lingen om, het maken van 
beleidsafspraken en informele 
regelingen (zgn. kaderbeslui
ten en resoluties van de Raad) 
en een grote toegevelijkheid 
van de Commissie hebben 
[het exklusief initiatiefrecht 
van de Commissie] aange-

\ 
tast". Dit recht zal in de 
nieuwe opzet weer beter tot 
zijn recht moeten komen. 

Uitwerking en uitvoering van 
de basisregelingen, die de 
Raad op grond van de ver
dragsbepalingen vaststelt, 
zouden in sterkere mate aan 
de Commissie moeten wor
den toevertrouwd . .,Bij de ver
deling van bevoegdheden 
tussen Raad en Commissie in 
de nieuwe protokollen en 
verdragsbepalingen zou men 
zich naar de mening van de 
adviescommissie mede moe
ten laten leiden door de ide.e 
dat de Raad op voorstel van 
de Commissie en in samen
werking met het Parlement de 
beleidsbeslissingen neemt 
(do·en van een politieke keuze) 
en de Commissie beheersbe
slissingen (het regelmatig toe
passen van de in het verdrag 
of door de Raad en Parlement 
vastgestelde belaidsregel en 
beleidsbeginselen)". 

.,De benoemingsprocedure 
van leden van de Commissie 
zou volgens de adviescom
miSSie zodanig gewijzigd 
moeten worden, dat een gro
tere eenheid en onafhankelijk
heid van de Commissie wordt 
gewaarborgd", o.m. door een 
parlementaire investituur van 
de voorzitter, waardoor diens 
zelfstandige politieke gewicht 
zou worden verhoogd; en 
door een individuele verant
woordingsplicht van de com
missarissen ten opzichte van 
het Parlement. 

Het Parlement 

.,Aan het Europese Parlement 
zullen . . . . de noodzakelijke 
bevoegdheden moeten wor
den toegekend, die (het) ver
lies voor nationale parlemen
taire zeggenschap op Euro
pees niveau kunnen kompen
seren". Zo zal bij de voorge
stelde benoemingsprocedure 
van de Commissie .,de parle
mentaire controle op het be
leid van de Commissie ·een 
meer reële grondslag en 
inhoud krijgen dan nu het 
geval is. Een verdere vermin
dering van de bestaande 
machteloosheid van het Parle
ment zou kunnen worden 
verkregen door het .... een 
medebeslissingsrecht toe te 

kennen met betrekking tot 
belangrijke communautaire 
regelingen die worden vast
gesteld door de Raad van 
Ministers . . . . Meningsver
schillen over de inhoud van 
dergelijke besluiten zouden 
uit de weg moeten worden 
geruimd door een tripartiet 
overleg tussen Raad, Com
miSSie en Parlement". Zo 
zal de Commissie in staat 
blijven .,er voor te waken dat 
het communautaire belang in 
acht wordt genomen en dat 
niet willekeurig door een 
meerderheid in de Raad en 
het Parlement met de belan~ 
gen van de in een minder
heidspositie verkerende lan
den, met name de kleinere 
onder hen, wordt omgespron
gen" . Impasses in de besluit
vorming zullen voorkomen 
kunnen worden door het 
Parlement .,ten aanzien van 
dergelijke onderwerpen een 
amendementsrecht met be
trekking tot de hierboven 
aangeduide besluiten van de 
Raad" toe te kennen . 

.,Voorts moet vóór de inwer
kingtreding van de Unie wor
den overgegaan tot het hou
den van rechtstreekse verkie
zingen van de leden van het 
Europese Parlement". Hier
door kan een veel gehoord 
bezwaar worden weggeno
men: .,het beweerde gebrek 
aan legitimiteit van een indi
rekt - nl. geheel uit en door de 
nationale parlementen - ver
kozen parlementair lichaam". 

Partijvorming 
,.Van groot belang acht de 
commissie ten slotte het feit, 
dat rechtstreekseverkiezingen 
perspektleven kunnen openen 
voor het samengaan van 
verwante politieke partijen 
over de grenzen van de Lid
Staten heen op grondslag van 
Europese verkiezingsprogram
ma's. Een dergelijke integratie 
aan de politieke basis van een 
Europese Unie is een noodza
kelijke voorwaarde voor de 
groei van een Europees rege
ringsstelsel, dat in staat is de 
noodzakelijke besluitkracht en 
besluitvaardigheid te ontwik
kelen die aan het beleid van 
een Unie richting en vaart 
kunnen geven". 

•• 



EEN BRANDLADDER ONBETAALBAAR ? ? 
Nee! voor nog geen 10 Of0 van de 

kosten van een conventionele brand
ladder leveren wij U de bekende 

AMIGO UITWERPBARE BRANDLADDER. 
·• geschikt voor ieder woonhuis 
of bedrijf 

• zeer eenvoudig re monteren 
e geen hak-, breek- en metselwerk aan Uw gevel 

e onbruikbaar voor inbrekers 

Voor nadere documentatie: 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 
Javastraat 47 A - Den Haag - Telefoon 070-463388- 656597 

Tevens leveren wij alle soorlen brandblusapparaten 

ADVIESBUREAU BRUSSELERS & CO B.V. 
Directie: 
P.M. Brusselers 
H. Stenvers 

PENSlO EN ADVIEZEN 
actuariële berekeningen, fiscaal-juridische 
begeleiding van pensioencontracten, als
mede bijbehorende bedrijfs-economische 
anfilyses. 

Honorarium op basis van uren en over
headkosten. 

Amsterdam - Nz. Voorburgwal 148- Telefoon 248501 
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1 Denkt u ook over een 
I zwembad? en uw bad r:nag desn~ods onder 
I • de bomen liggen. WIJ bouwden 

namelijk een skimmer aan de ge-

I 

I 
I 

l hele omtrek van het bad. Op elke 
Hebt u er wel eens aan gedacht plaats wordt het ingewaaide vuil 
wat een zorgen en onderhoud zo'n afgevoerd, voordat het kan be-

l ding in je tuin geeft? Elke dag zinken. Omdat het bad aan alle 
1 - 2 uur stofzuigen. in het begin zijden overloopt, kan zich ook I een nieuwtje, later een steeds nooit een vuile rand vormen. Ons 
terugkerende corvee. Ook de vette kleinste bad met afmetingen 10 x 

• aanslag aan de gehele omtrek van 5 m heeft reeds een filtercapaci-

I 
I 

I' 
• 

1 
het bad, dat is 30 meter bij een teit van 36 m• per uur. 
bad van 10 x 5 moet elke week I 
afgewassen worden. Alle andere baden moeten het 

I met 5 - 10 m3 per uur doen. I 

I ';:;'~moen:.:~~~~~e:n:~:nez~ei;:~ Wij garanderen een kristalhelder-
oplossing voor, die wij octrooi- heid gedurende meerdere seizoe- I 

1 eerden. nen. I 

I De constructie van het bad 

I 
Een sterke betonconstructie die 
bekleed wordt met een dikke 

I taaie elastische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst, 

I 
terwijl indien het beton toch 
scheurt. het bad toch waterdicht 

I blijft. De bekleding is zelfs be
stand tegen moedwillige be~cha

l diging. 

I 
Gras maaien en bladeren? 

Maait u maar rustig uw gazon, 

Wij bouwden het filter onzicht
baar bij het bad in en het vraagt I 
dus geen aparte ruimte in uw 
woonhuis. I 

Stofzuigen I 
Bij ons overbodig, omdat het I 
automatisch gaat en veel beter 
dan • met de hand ; die hoge I 
omtrekskimming voorkomt natuur-
lijk ook veel bodemvuiL Elke I 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste I 
duik, zonder enig onderhoud. 

I ZUID NEDERLANDSE BASSINBOUW I 

I HAGEDOORN- LANAKEN tB\- TELEFOON 09-32.11.71507oJ ---·-·-·-·-·- -· 

Het CDA beleeft een koude 
herfst. De ARP wil doorgaan 
op de weg naar de eenwor
ding met KVP en CHU, maar 
dan moet er toch eerst nog 
eens uitvoerig over het evan
gelisch uitgangspunt worden 
gesproken. Zo lang daarover 
geen overeenstemming is 
bereikt mag er van de ARP 
niet verder worden gewerkt 
aan de fusie tussen de drie 
partijen. Aantjes heeft het in 
zijn partij gewonnen. 
Voorlopig is het nog de vraag 
of de AR-leider het pleit ook 
definitief in zijn voordeel zal 
beslechten. KVP en CHU zien 

KamervoorzitterVondeling 

het met de kronkels die de 
AR onder aanvoering van 
Aantjes nu maakt niet zo hard 
zitten. De CHU wil wel over 
het uitgangspunt van het 
CDA ~raten, maar die discus
sie mag de voortgang binnen 
het CDA niet vertragen en 
moet derhalve volgens de 
CHU snel worden afgerond. 
De KVP ziet het nut van een 
nieuwe discussie over de 
evangelische grondslag niet 
in. 

j 

De KVP heeft de uit~odiging 
van de ARP om nog eens te 
praten wel aanvaard mits dat 
gesprek niet beperkt blijft tot 
de politieke beginselen. Er 
moet dan ook gesproken wor
den over het politiek handelen 
dat uit die beginselen voort 
moet vloeien. 

ld 

Voor buitenstaanders wordt 
het allemaal wel een beetje 
ingewikkeld. Het lijkt meer op 
een spelletje slim formuleren 
dan op een geestdriftige po
ging om bij de volgende 
verkiezingen klaar te staan 
met één christen-democra
tisch appèl. 

CDA-voorzitter Steenkamp zal 
in elk geval al zijn slimheid 
nodig hebben om er voor te 
zorgen dat er na de herfst 
voor het CDA een zachte 
winter volgt. Eind november 

NW-voorzitter Kok 

moet de discussie gesloten 
zijn anders lukt het de drie 
partijen niet meer om bij de 
verkiezingen één gezicht te 
tonen. Ook zonder de huidige 
strubbelingen zou dat al moei
lijk zijn. 

, Suriname 

Tweede Kamervoorzitter Von
deling is naar Suriname ge
weest om zijn collega daar 
te raadplegen over het onaf
hankelijkheidsdebat. De Suri
naamse premier Arron zegt 
nog steeds vast te houden 
aan 25 november als datum 
voor de onafhankelijkheid van 
Suriname. 
Het blijft afwachten geblazen, 
maar aan de vooravond van 
de onafhankelijkheid ziet er 



het allesbehalve feestelijk uit. 
Om de misère te illustreren 
hebben minister Westerterp 
en minister Van Doorn nog 
een robbertje gevochten over 
de extra KLM-vluchten uit 
Parimaribo naar ons land. 

Naar schatting zullen voor de 
onafhankelijkheidsdatum nog 
ongeveer achtduizend Surina
mers naar ons land komen. 
Van Doorn weet niet meer 
waar hij ze moet laten. Tja, 
meester Henry Willem, je wou 
toch immers geen toelatings
regeling zoals die door de 
WD is bepleit? 

Minister Wasterterp 

Schols 

Drs. F. G. L. L. Schols (49) is 
de nieuwe burgemeester van 
Den Haag. Zelfs voor veel 
KVP-ers kwam zijn benoe
ming als een complete verras
sing. Hij stond als vierde op 
de voordracht. Zijn benoe
ming kreeg veel kritiek. Zelf 
zegt hij daar van: .,Ik zou zelf 
net zo gereageerd hebben op 
een onbekende figuur. Ik vind 
die kritiek heel reëel". 

Huurpolitiek 

Staatssecretaris Van Dam wil 
volgend jaar de huren op
nieuw slechts verhogen met 
acht procent. Daarnaast wil 
hij gaan experimenteren met 

een overgangsregeling van 
huurverhogingen tussen de 
acht en twaalf procent voor 
woningen waarvan de huur is 
achter gebleven bij de kwali
teit. 

Het WO-kamerlid De Beer 
toonde zich niet enthousiast 
over de plannen van Van 
Dam. .,Je haalt de achter
stand ten opzichte van de 
huur die een woning zou moe
ten hebben op deze manier 
nooit in," zei hij . .,De verschil
len tussen huren van huizen 
van gelijke kwaliteit blijven 
hetzelfde". 

Werkgeversvoorzitter Van Veen 

lonen 

NW-voorzitter Kok heeft ge
zegd dat zijn vakcentrale vol
gend jaar bereid is af te zien 
van werkelijke loonstijging. 
Alleen de laagstbetaalden 
zouden er volgens het NW 
iets op vooruit ~oeten Ç~aan. 

VNO-voorzitter Van Veen 
vreest dat veel bedrijven 
zelfs het compenseren van de 
prijsstijgingen nauwelijks op 
kunnen brengen. Belàsting
verlaging ziet hij als de enige 
manier om ruimte te schep
pen (evenals daling van de 
premiedruk). Van Veen is niet 
de enige die dit roept, maar 
dit kabinet luistert helaas 
alleen naar de vakbeweging 
en is verder doof. 

• 
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Met uw eigen kweekka 
het helejaar kleur en .fleur in 

Door zelf te kweken. 
De Eden-kweekkas is gemaakt uit 

aluminium, dus roestvrij, vederlicht 
en bijzonder sterk. Hij wordt geleverd als 
bouwpakket en is eenvoudig op te bouwen. 

Maak ook van uw tuin een "Hof van 
Eden". Uw levenlang tuinier plezier. 

Prijzen van/975,- tot! 1575,-. 
Diverse afmetingen. 

Vraag de kleurenbrochure aan. 

• ................... 
graag ontvangen wij uw brochure over 
o Eden- kweekkas 
oEden- hobbyschuurtjes met alle 
informatie. 
naam ________________________ _ 
adres _________ ~ 
woonplaats ________ V 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

ArtolaB. V. Postbus 19 Weert. 
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Vorming 
en 

scholing 
van 

leden 
van 

de VVD 

Bij de vaststelling van de 
taakverdeling binnen het 
dagelijks bestuur van onze 
partij zijn de heren F. Laux
stermann, W. J. A. van den 
Berg en ir. T. Thalhammer 
belast met de organisatie van 
de kadervorming. Zij worden 
in hun werk bijgestaan door 
de staffunctionaris, de heer 
T. ten Bruggencate. 
Als eerste resultaat van hun 
werk is een .. Landelijke Kader 
Commissie" LKC gevormd 
welke bestaat uit bovenver
melde personen, een verte
genwoordiger per kamercen
trale, een vertegenwoordiger 

' van de Vereniging van Staten 
en Raadsleden en een verte
genwoordiger van de Nieuwe 
Kiezers Werkgroep (NKW). 
De Commissie heeh zich 
voorts uitvoerig bezig gehou
den met de opzet van de ka
dervorming voor het komende 
seizoen. Hoewel deze opzet 
en de organisatie ervan nog 
niet geheel afgerond zijn, 

lijkt het toch nuttig onze leden 
reeds nu een eerste inzicht te 
verstrekken in de op te zetten 
cursussen. 
De gezamenlijke vormings- en 
scholingsactiviteiten zijn op
gedeeld in een drietal niveaus, 
te weten: 
a. de topkadercursus, met 
het primaire doel de algemene 
politieke verdieping van de 
kaderleden. 

b. de kadercursus, met als 
doel de verhoging van de poli
tieke weerbaarheid van de 
kaderleden. 

c. de informatiecursus, met 
als doel vergroting van het 
inzicht en de kennis van 
diverse deelonderwerpen, die 
van politiek en organisato
risch belang zijn voor diegene 
die zich de eerste basisprinci
pes wil eigen maken. 

Over de hierboven vermelde 
cursussen a en c zal in één 

Vertegenwoordigers van de kamercentrales in de 
LKC. 

KC Den Bosch 
KC Tilburg 

KC Gelderland 

KC Rotterdam 

KC Den Haag 

KC Leiden 

KC Dordrecht 

KC Amsterdam 

KC Den Helder 

KC Haarlem 

KC Middelburg 

KC Utrecht 

KC Leeuwarden 

KC Zwolle 

KC Groningen 

KC Drenthe 

KC Limburg 

: H. H.M. Koot, Guldengaarde 54, Cuyk. 
: J. H. Verheggen. Oranjesingel 7, Berkei

Enschot. 
: mevr. M. J. A. Kombrink-Boot. Eisenoord 

6, Vaassen. 
: drs. J. A. Dortland, Krulmos 16, Rotter

dam. 
: mr. C. A. Troost, Kersengaarde 75, Voor

burg. 
: drs. J. A. W. Brak, Van Slingelandtlanen 

87, Woerden. 
: C. P. Bos jr., S. M. Hugo van Gijnweg 97, 

Dordrecht. 
: drs. R. Groothoff, Velazquezstraat 6, 

Amsterdam. 
: J. de Veen, Gromboutstraat 30, Heerhu

gowaard. 
: P. M. van Drooge, C. Huygenslaan 18, 

Heemstede. 
: R. T. Henkemans, Oostelijke Kanaalweg 

16, Wemeldinge. 
: mevr. H. H. Olthof-Kuiper, Pr. Hendrik

laan 70, Baarn. 
: C. J. Grootveld, Jac. Bremerstraat 25, 

Balk. 
: G. Sparreboom, "De Drieslag", Ooster

ringweg 17, Luttelgeest (NOP). 
: E. Overbosch, Hoofdstraat 95, Noord

broek. 
: drs. H. B. Eenhoom, Amelterhout 20, 

Assen. 
: mevr. F. E. Riemslag-Vroom, Hoeve Oud 

Ehrenstein, Oud Ehrensteinerweg 8, 
Kerkrade. 
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van de volgende uitgaven van 
Vrijh. en Dem. worden terug
gekomen. Over de .,kadercur
sus" wordt in het navolgende 
nader ingegaan: 

zelfwerkzaamheid van de 
deelnemer. 
Van een lid, dat zich als deel
nemer opgeeft, wordt ver
wacht, dat hij voor de betref
fende cursus alle cursusdagen 
bijwoont. 

Kadercursu 

De kadercursus '75 - '76 is 
samengesteld uit een drietal 
onderwerpen n.l.: 

1. Discussie- en vergader
techniek; 

2. Strategie van de politieke 
tegenstander; 

3 . Liberale filosofie. 

Elk onderwerp wordt in een 
cursus behandeld. ledere cur
sus bestaat uit drie achter
eenvolgende bijeenkomsten 
(zaterdagen), hetgeen der
halve inhoudt dat de betref
fende problematieken diep
gaand zullen worden behan
deld. Daarbij zal dan ook e!m 
beroep gedaan worden'Op de 

Het aantal deelnemers per 
cursus zal circa 25 bedragen 
waarbij juist voor jongeren 
(beneden de 28 jaar) een 
ruime plaats wordt ingeruimd. 
De inhoud van de cursus zal 
vooraf zo exact mogelijk wor
den aangekondigd. Een be
knopte literatuurlijst, alsmede 
een syllabus zal aan de deel
nemers beschikbaar gesteld 
worden. ledere cursus van 
drie bijeenkomsten zal op tien 
verschillende plaatsen worden 
gehouden. Gedacht wordt aan 
(of in de buurt van) de plaat
sen Utrecht, Zaanstad, Den 
Haag, Rotterdam, Bergen op 
Zoom, Weert, Deventer, Arn
hem, Hoogeveen en Heeren-

I veen. 



Onderlinge Ziektekostenverzekering Maatschappij 

"Het Noorden" w.a. 
100 °/o == 

Zeer UNIEKE vorm Ziektekostenverzekering voor ieder, 

die niet verpl1cht verzekerd is. 

VOLLEDIGE DEKKING VAN: 
* huisartsenhulp 

* apothekerskosten 

L~eftijdsgrens bij toetreding 55 jaar; 

Omslag 1974: volwassenen f 684,-, kinderen ·f 228,-. 

* specialistische hulp 

* kraamgeld 

* ziekenhuisverpl. incl. alle bijkomende kosten laagste 
3e of 2e klasse Hoornsediep 

w.z. 131 

Groningen 

Voorschotpremie 1975 (3e kl.): per volwassene f 774,-, 

per kind f 258,-. 
* sanatoriumverpl. laagste 3e kl. 

* verpleging in psych. inrichtingen laagste 3e klasse 

* kaakchirurgische ingrepen 
Tel. 050-260410 

(4 lijnen) 

b.g.g. 050-772766 

Voor max. 3 kinderen Vm 21 jaar § van de omslag ver

schuldigd, vanaf het 4e kind beneden de 22 jaar niets. 

Toeslag voor verz. met laagste 2e kl. ziekenhuis

verpleging 25 %. 

* ziekenvervoer op med. voorschrift 

* uitwendige geneeswijzen, zoals heilgymnastiek, massage, 
hoogtezonbehandeling enz. 

* prothesen ter vervanging van ledematen op basis 
tarieven Vereniging Orthobanda Postbus 802P 

* Groepsverzekering op coll . basis mogelijk * spraaklessen n.a.v. keel- of stembanden-operaties op 
med. voorschrift 

Geheel kosteloos nadere 1'nlichtingen. Antw. Machtiging 

1009, Groningen. Ref. letters WO vermelden s.v.p. 
Verzekeringsgebied Nederland, alsmede Europa voor 
zaken- en vakantiereizen · 

Cursus .,Discussie en 
Ve ad rtechni . " 

Bij de behandeling van dit 
onderwerp wordt ervan uitge
gaan, dat goede politieke 
scholing van belang is, maar 
zolang het partijkader niet in 
staat is het gebeurde op een 
behoorlijke wijze uit te dra
gen, heeft de scholing minder 
zin. 

De te behandelen onderwer
pen zullen ondermeer zijn: het 
leiden van een vergadering, 
het voeren van discussies, het 
stellen van vragen aan vriend 
en vijand, het houden van een 
betoog, het hanteren van taal
gebruik, presentatietechniek 
en -taktiek, het leiden van 
kleinere discussiegroepen. 
De deelnemers zullen in ruime 
mate bij dit alles participeren, 
ondermeer door toepassing 
van het rollenspel, casestu
dies e.d. 
Tijdens de cursus zal gebruik 

gemaakt worden van audio
visuele middelen. 
Aanvang van de cursus: 
medio november a.s. De kos
ten bedragen f 85,- per 
deelnemer. (beneden 28 jaar: 
f 40,-). In dit bedrag zijn 
drie lunches verdisconteerd, 
benevens het gebruik van 
enkele dranken. 

Cur~u .,S rötegie van 
de Politieke tegenstan
dP " 

In deze cursus zullen onder
meer de volgende onderwer
pen worden behandeld: de 
betekenis van een verschil
lend uitgangspunt bij het 
zelfde practische standpunt, 
de betekenis van verschil
lende uitgangspunten, de tac
tiek van de tegenstander om 
invloed te winnen, de bete
kenis van het compromis, de 
betekenis van verschillend 
woordgebruik, de noodzaak 
tot ontmaskering, de beteke-

nis van wat de discussie
partner zegt ten opzichte 
van wat de partij zegt. 

Aanvang van de cursus: 
medio december a.s. De kos
ten bedragen f 30,- per 
deelnep1er inclusief het ge
bruik van drie lunches. 

Cursus .,Liberale Filo
sofie" 

De eerste cursusdag zal dit 
onderwerp in algemene zin 
worden behandeld zoals, de 
WD als liberale partij, de 
conceptie van de liberale 
ideologie en de plaats van het 
nederlandse liberalisme. De 
tweede en derde cursusdag 
zullen naar keuze twee van de 
vier bekende onderwerpen 
worden behandeld n.l. inko
menspolitiek, ontwikkelings
hulp, onderwijspolitiek en 
groeipoli"tiek, een en ander in 
relatie met het liberalisme. 

Aanvang van deze cursus: 
medio januari 1976. De kos
ten bedragen f 30,- per 
deelnemer, inclusief het ge
bruik van drie lunches. 

Deelname 

Hoewel de data van de ver
schillende cursusdagen nog 
niet vaststaan, worden be
langstellende leden verzocht 
hiervan mededeling te doen 
aan de vertegenwoordiger van 
hun kamercentrale in de LKC. 

Opgegeven dient te worden, 
voor welke cursus men be
langstelling heeft: Een lijst van 
namen en adressen van de 
LKC-vertegenwoordigers is op 
de pagina hiernaast afgedrukt. 
Het spreekt vanzelf, dat over 
de hierboven vermelde cur
sussen in een van de ko
mende nummers van Vrijh. en 
Dem. nog nadere informatie 
zal worden verstrekt. 



Blaam 

Naast al het goede oppositie
werk dat de WD doet, heeft 
onze partij mij onlangs zeer 
teleurgesteld, zelfs geschokt. 
In Vrijheid en Democratie van 
26 september schrijft uw 
hoofdredacteur, de heer La 
Chapelle, dat de VVD niet zo 
voorop loopt met verklaringen 
tegen de binnenlandse poli
tiek van andere landen. In het 
algemeen is dit een zeer ge
zond en respectabel stand
punt, maar ik vraag mij af of 
het grofweg schenden van de 
mensenrechten zomaar afge
daan kan worden met ,.bin
nenlandse politiek van e~n 
ander land". Heeft het Spanje 
van Franco met de Universele 
Verklaring van de Rechten 
van de Mens ondertekend? Is 
het niet de medemenselijke 
plicht van ieder mens, dus 
zeker van een zichzelf respec
terende groep van mensen, 
om een schenner van zo'n 
verklaring die letterlijk van 
levensbelang is, erop te wij
zen dat hij over de schreef 
gaat? Hoe stelt de heer la 
Chapelle zich voor dat de. 
wereldopinie, die zoveel druk 
ten goede kan uitoefenen, 
gevormd moet worden? Vindt 
hij het liberale stemgeluid 
daarin van zo weinig impor
tantie dat het best gemist kan 
worden? Hoe weten niet 
VVD-ers dat onze partij zich 
wel degelijk zorgen maakt 
over allerlei verschrikkelijke 
gebeurtenissen in het buiten
land?- Het doet er niet toe of 
dat Spanje, de Sovjet Unie, de 
Verenigde Staten, Chili, Viet
nam of een ander land is. -

De heer Van Riel, gesteund 
door de heren Wiegel en Kort
hals Altes, ging nog veel ver
der': hij nam het op voor één 
van de ergste fascisten ter 
wereld, Augusto Pinochet, de 
juntaleider van Chili. In de 
Volkskrant van 25 september 
las ik tot mijn ontsteltenis het 

volgende citaat van Van Riel: 
.. De Chileense president 
Pinochet streeft wel degelijk 
naar een bepaalde politieke 
liberalisatie; wel in een lang
zaam tempo om het land niet 
opnieuw aan de communis
tische dictatuur van een 
Allende uit te leveren". 
Als· er nog altijd duizenden 
mensen vanwege, hun poli
tieke mening, die onder Al
lende wèl geuit kon worden, 
zonder vorm van proces in de 
gevangenis zitten en een niet 
gering aantal hunner gemar
teld wordt, vind ik het ronduit 
schandalig om van .. streven 
naar politieke liberalisatie" te 
spreken, ook als het maar 
.. bepaalde politieke liberalisa
tie" is. Hoe zou Van Riel der
gelijke uitspraken waarderen 
van iemand die zich nota bene 
liberaal durft te noemen als 
hij vanwege zijn politieke visie 
in een Chileense gevangenis 
zat? Ik zou dolgraag van de 
heer Van Riel willen verne
men welke ontwikkeling(en) 
in Chili hij met de naam .,poli
tieke liberalisatie" wil versie
ren en wat daarvan in con
creto voor de talloze gevan
genen daar te merken is. 
Vinden bovengenoemde VVD
voormannen dat de Rechten l,.l 

van de Mens niet van toepas-
I sing zijn op vermeende com- 1 

munisten? Vochten in de i 
Tweede Wèreldoorlog niet I 
liberalen èn communisten zij 
aan zij tegen de vijand die 1 

iedereen trachtte monddood 

1

1 
te maken en mensen wille
keurig oppakte martelde en 
vermoordde? Behoort de 
Volkspartij voor Vrijheid en I 
Democratie niet op te komen 
voor mensen die systematisch 
van hun vrijheid, laat staan 
democratie, worden beroofd -
dit heb ik de WD tot mijn 
spijt en haar schande nog 
nooit horen .doen - in plaats 
van voor hun onderdrukker? 

Alle WO-prominenten dienen I 
goed in het oog te houden dat 

1
j 

zij op openbare bijeenkomsten 

en in openbare brieven na
mens de partij en dus namens 
haar leden spreken c.q. schrij
ven en ik zou mij wel zeer 
vergissen als dat in dit geval 
inderdaad zo was. De heer 
Van Riel heeft integendeel de 
partij een zware slag toege
bracht en haar leden beledigd 
door onze partij een profascis
tisch stempel op te drukken. 
Het enige verstandige wat de 
VVD bij monde van de heer 
Van Riel kan doen in deze, is 
bovengenoemd citaat in het 
openbaar terug nemen en er 
haar spijt over betuigen dat 
een dergelijke grove vergis
sing is gemaakt. Bij de eerst
volgende verkiezingen gaan er 
dan ook niet nodeloos stem
men verloren. 
Het is voor de VVD nu de 

Mijn 

hoogste tijd om zich van haar 
blaam te zuiveren en te zor
gen dat dergelijke fouten niet 
meer worden gemaakt. Wij 
moeten ons actief inzetten 
voor de zeer fundamentele, 
liberale, mensenrechten en 
onze verdere liberale plich
ten goed nakomen. Zeker in 
samenwerking met de Libe
rale Internationale kan de 
WD heel veel doen voor de 
vrijheid en democratie van 
onze medemensen in het 
buitenland. Laten wij ons ook 
in dat buitenland manifeste
ren als èchte liberalen. 

J. A. ten BRUGGENCATE, 
Leiden. 

De heer Ten Bruggeneale heeft uit 
mijn constatering dat de VVD ,.van 
oudsher niet zo voorop loopt in deze 

DATSCHEELT 
EENPWK! 

.JASKI korrel koffie. Sublieme 
Braziliaanse koffie. 
Op de plantage tot vriesdroge 
korrelkoffie verwerkt en 
rechtstreeks door .J ASKI 
geïmporteerd. 
Clüedkoper,efficiënter en beter 
kan het niet! 

Pittige koffie op elk uur van de 
dag. 
Maar ook thee, chocolade, soep 
of koele vruchtenlimonade vallen 
bij uw personeel in de smaak .• 

Voldoe aan die wensen met t'én 
fantastische automaat: 

SANKEY SUPER 
MARK VII Hot & Cold. 

Onkosten drukken. kwaliteit 
opvoeren·: 

Bel J ASK I vandaag- nog. 
Hij schenkt klare koffie ovet· 
automatisering, toelevering en 
running van bedrijfskantines. 

Doe wél en kijk vooruit: 

AUTOMATISEER IN 
J ASKI- SFEER! 

JASKI AUTOMATEN B.V. 
Nieuw Loosdrecht 02158- Hi51 
VERHUREN en VERZORCEN* 
van alle soorten 
CONSUMI'TIE AUTOMATEN 

*Werkmaat~l'happij voor 
vertot·~ing-: General 
Canteen Service, l'ostbus :lX4, 
Hilversum 

' . 
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' aangelegenheden", blijkbaar afge- ; of rechts. En het zou ons sieren daar
leid dat ik het daar mee eens ben. Ik i bij voorop te lopen. 
liet echter op die constatering volgen: 
.. Dat kan de indruk wekken dat wij Ph. C. LA CHAPELLE 
liberalen het allemaal niet zo erg hoofdredacteur 
vinden wat daar in Spanje gebeurt. 

Niets is natuurlijk minder waar. Ook 
wij zijn vervuld van afschuw" . ." .. 
enz. Daarmee heb ik bedoeld kritiek 
te leveren op de (trage) wijze waarop 
de WD in het algemeen reageert op 
gebeurtenissen in het buitenland. Die 1 

kritiek is wellicht wat te subtiel ge
geven en in ieder geval blijkbaar de 
heer Ten Bruggeneale ontgaan. 

Wij dienen niet mee te doen aan de 
"selectieve verontwaardiging" van 
socialisten en communisten, die vaak 
de indruk wekken zich drukker te 
maken als het erom gaat kritiek te 
leveren op rechtse regimes, dan wan
neer linkse dictaturen aan de kaak 
gesteld moeten worden. Naar mijn 
mening behoren wij als liberalen onze 
stem te verheffen, luid en duidelijk, 
telkens opnieuw, tegen elke vorm van 
dictatuur, in oost of west. van links 

Spanje (11 

Het is betreurenswaardig dat 
Wiegel en Vonhoff zich voor 
tJet socialistische karretje 
hebben laten spannen door 
mee te doen aan de linkse 
hysterie die het gevolg was 
van het voltrekken van de 
doodvonnissen in Spanje. 
Het is genoegzaam bekend 
dat liberalen tegen de dood
straf zijn. Ook is het bekend 
dat de WD het regime in 
Spanje afkeurt. Het was daar
om niet nodig dat Wiegel en 
Vonhoff de massa-meeting 

U WILT GELD LENEN? 
BEL SMETS. 
045-218218 

Smets money-shop is een wettelijk erkende geld schiet
bank. Dat betekent vertrouwd geld lenen zonder onder
pand. Smets berekent u verder geen kosten voor de 
totstandkoming van uw krediet en levert het gevraagde 
bedrag zonodig zelfs bij u thuis af. Bovendien kan Smets 
u deskundig adviseren in alle voorkomende assurantie
zaken en spaarrekeningen. Informeer maar eens naar het 
bijzonder voordelige Pakket Particuliere verzekeringen. 

netto 36 42 48 54 60 
bedr3g mnd. mnd mnd. mnd. mnd. 
in handen 

3.000. 105, 99,58 90.57 
5.000 .. 175,. 160,64 145,63 133,97 124.63 
7.000. 245, .. 211,05 200.06 183,73 170.67 

10000, 350, .. 311.68 281,70 258.39 239,73 
12.000 .. 420,05 372,09 336.13 308.15 285.78 
15.000, 522,65 462.n 417,77 382.81 354.84 
20.000 ... 693.30 556.60 475.78 
25.000, 866.62 695.76 594.73 
30000. 1039.95 834.93 713,70 
40000. 1386.60 1113.24 951,60 

Deze aantrekkelijke tarieven zijn inklusief kWIJtschelding bij overlijden, 
tot f 15.000,- netto verstrekt krediet. P.S. voor zelfstandigen geldt een 
andere regeling. • Eerste hypotheken tot 1251

"; van de executiewaarde, 
zowel voor nieuwbouw als voor bestaande bouw. • Tweede hypothe· 
ken tegen gunstig tarief op aanvraag. • Woningverbeteringskredieten nu 
ook zonder eigen huis. Géén notaris- en taxatiekosten. 
looptijden 72, 84 en 96 maanden. • Vraagt vrijblijvend onze folder. 

Hoensbroek. Akerstraat 210 Tel. (045) 218218 
Venlo, Koninginnesingel 70 Tel. (077) 19775 Postbus 
412 Venray. Pr. Bernhardstraat 25 Tel. (04780) 3135 

van 27 september in Utrecht 
bijwoonden. Mochten zij daar 
net als een aantal andere 
mensen op puur principiële 
gronden aanwezig zijn, zeker 
is dat de meeting een duidelijk 
socialistische karakter had en 
niets te maken had met een 
nationaal protest. Dat bleek 
wel toen de liberalen van 
diverse kanten met hoonge
roep werden ontvangen. Hier
mee werd de huichelachtig
heid van de demonstranten 
aangetoond voor een ieder die 
nog in oprechtheid gelooft. 
Het is te hopen dat de VVD 
zich in de toekomst onthoudt 
van deelneming aan dergelijke 
uitingen van selectieve ver
ontwaardiging. 

M. J. J. VAN DER HONERT, 
Leiden 

Spanje(2) 

Hoe men denkt over de uitge
voerde doodvonnissen in 
Spanje is een zaak van ieder 
voor zich en als men denkt 
zijn gedachten te moeten 
uiten in een demonstratie, dan 
is het fijn dat je woont in een 
vrij en democratisch land, 
waarin zoiets op straat moge
lijk is! Overigens; waaraan ik 
mij op zaterdag 27 september 
heb geërgerd: · 

1. De rode vlaggen die bij de 
demonstratie in Utrecht wer
den meegevoerd. De dragers 
van deze vlaggen verraadden 
zich daarmee als strijders voor 
een socialistische en/of com
munistische zaak, hetgeen 
met de doodvonnissen niets 
heeft uit te staan, maar er wel 
toe bijdraagt, dat hun protest 
een onwaarachtig karakter 
kreeg. 

2. In het journaal van 20.00 
uur op de avond van ge
noemde zaterdag was het 
land Spanje doorgestreept op 
de weerkaart van het KNMI. 
In mijn ogen is dit een brutaal 
staal je van (politiek) gekleurde 

berichtgeving, waaraan wij in 
Nederland geen behoefte 
hebben. Een strikt neutraal 
K(oninklijk)NMI en een strikt 
neutraal journaal hebben zich 
mijns inziens niet met derge
lijke zaken in te laten. 

J. P.J. BROUWER, 
Vianen 

Spanje(3) 

Het aanwezig zijn van WO
leider H. Wiegel zaterdagmid
dag 27 sept. op het Domplein 
te Utrecht om te protesteren 
tegen de recente vonnissen in 
Spanje is mijns inziens een 
jammerlijke misstap geweest. 
De dood is natuurlijk een 
gruwelijk middel om iemand 
te straffen en heeft bepaald 
niet mijn instemming. Waar
om echter moest juist Wiegel 
zich laten meeslepen in deze 
hypokritische demonstratie? 
De hele Spanje-kwestie is 
veel te gecompliceerd om 
direct zo emotioneel te reage
ren. 
Er zijn de laatste maanden in 
Spanje 11 agenten vermoord, 
evenveel vrouwen en 41 kin
deren achterlatend. Letterlijk 
niemand van de demonstran
ten in Utrecht en elders kan 
over deze kwestie een afslui
tend oordeel geven. Degenen 
die meegedemonstreerd heb
ben sluiten zich aan bij rode 
vlaggen, bij een met een brok 
in de keel betogende Den Uyl, 
die even tevoren zich nog 
lachend een weg baande door 
de menigte (hypokrisie). 

Een andere kant van het dra
matische gedrag van de de
monstrerende groeperingen 
is, dat zij blijkbaar alleen maar 
ziedend worden bij dergelijke 
voorvallen in Spanje en an
dere rechtse diktaturen. Wan
neer gaan deze groeperingen 
eens voor de Russische am
bassade staan om te proteste
ren tegen Russische wapens 
in Noord-Ierland, Afrika, Viet
nam en omgeving, om te pro- = 

.. . 
' ' 23 



testeren tegen dat wat de 
Goelag Archipel duidelijk 
maakt? 
Onder de protesterenden be
vonden zich bovendien nog 
lieden die subversieve akties 
niet schuwen. 
Ik hoop te mogen zeggen dat 
de heer Wiegel en iedere wel
denkende VVD'er zich bij 
zulke demonstraties niet thuis 
kán voelen .. 
Wanneer echter zullen vele 
van de publiciteitsmedia zich 
eens distantiëren van een al te 
grote eenzijdigheid, leren het 
hoofd koel te houden? Dit is 
een vraag waarbij ik dagelijks 
stilsta en waarvan ik dagelijks 
huiver. 

KURTJAN J. C. M. vari 
AU BEL, 

Meerssen (L) 

Fiets en benenwagen 

De heer Scherpenhuizen blijkt 
(zie zijn artikel in Vrijh. en 
Dem. van 12 september), 
zoals een goed VVD'er be
taamt, een groot voorstander 
van de vrijheid van de indivi
duele weggebruiker te zijn. Hij 
keert zich dan ook tegen de 
maatregelen, die de regering 
van plan is te nemen ten aan
zien van het verkeer. Helaas 
denkt hij daarbij uitsluitend 
aan de automobilist. Ik be
treur het niet dat Scherpen
huizen en veel andere VVD' ers 
op de bres staan voor de auto
mobilist, maar wel dat zij 
daarbij de vrijheid van de 
overige weggebruikers totaal 
.. vergeten". 

Bij het huidige weggebruik 
worden met name aan de 
fietsers en de voetgangers 
vele vrijheden ontnomen. Dat 
gebeurt zowel door de auto
mobilisten als door de over
heid. De eersten ontnemen 
hun frisse lucht, produceren 
enorm veel lawaai en doden 
of verwonden tallozen; de 
overheid bevoordeelt automo-

bilisten (voorrangsregels, af
stelling verkeerslichten, aan
leg van wegen en parkeerter
reinen etc.). 

Waarom steeds weer deze 
eenzijdige benadering van de 
vrijheid van de weggebrui
kers? De afgelopen decennia 
hebben helaas geleerd dat de 
meerderheid van de automo
bilisten vrijwel alleen aan 
zichzelf denkt. Van de over
heid mag daarom worden 
geëist, dat zij de fietsers en 
voetgangers in bescherming 
neemt Dat is ·niet alleen een 
principiële zaak: fiets en 
benenwagen vormen boven
dien voor korte afstanden een 
veel beter alternatief voor de 
auto dan het openbaar ver
voer. 

Momenteel gaat bijvoorbeeld 
28 pct. van de mensen per 
fiets naar het werk; bij school
kinderen en huisvrouwen is 
het percentage verplaatsingen 
per fiets nog aanzienlijk gro
ter. Een verdere stijging van 
dit fietsgebruik is, zoals uit 
enquêtes blijkt, mogelijk. Ook 
voor het recreatieve vervoer 
heeft de fiets, mede gezien de 
bewegingsarmoede van de 
meeste Nederlanders, enorme 
mogelijkheden. 
Het bevorderen van het lopen 
en het fietsen, niet door men
sen uit de auto te pesten, 
doch door het maken van vei
lige, rustige en schone voet
en fietspaden geeft vrijheid 
aan een grote groep wegge
bruikers en komt ten goede 
aan het leef- en woonklimaat. 

M. HOOGERKAMP, 
Wageningen 

Defensie 

Ik heb mij bijzonder kwaad 
gemaakt over de regerings
plannen om te bezuinigen op 
de defensie. We gaan dezelf
de kant op als in 1940, toen 

defensie-uitgaven te 
men. 

J. A. HOEFAKKER. 
Nieuwerkerk a/d IJssel. 

onze jongens ook met antieke 
wapens en hooivorken de 
vijand te lijf moesten. Toen 
jammerde iedereen ook. Ik 
vraag mij thans af of deze 
regering en hun medestan
ders in het hopelijk niet ko
mende jaar X ook zullen jam
meren, of dat het de NSB' ers 
nieuwe-tijd zullen zijn. Ik hoop 
dat onze partij alles zal doen 
om de vermindering van de 

Wijsenb~ek 

111" 
A 
KOKGROEP 

In het nummervan Vrijheid en 
Democratie van 22 augustus 
jl. heeft de heer Floris Wijsen
beek een stukje geschreven 

wonen pàl aan zee 
in Egmond aan Zee. In het flatgebouw Boulevard. 
Bezoek de modelwoning, 
!raat ingericht door Van Til - Interieur/ Alkmaar. 
Maandag tot en met vrijdag geopend van twaalf tot vijf, 
iedere zaterdag van twee tot vijf. 
Elk appartement heeft 
• eigen garagebox in de parkeerkelder. 
• eigen zéér ruim terrasbalkon. 
• open keuken met elektrisch fornuis. 

afzut!)kap, vaatwasser. koelkast en 
eetbar. Echt volledig en praktisch . 

• compleet uitgeruste badkamer. 
• cv en warm -watervoorziening dte 

centraal worden verzorgd. Dienst 
verlening : inwonend huismeester. 

De bouw is luxueus degelijk. 
Hardhout, dubbele beglaztng. 
parket. 
Tweekamerflat 
vanaf f 103 700 v o.n. 
Driekamerflat 
vanaf f 146 000 v.o.n. 

Zó wonen pàl aan zee is uiterst 
comfortabel en ... representatief I 

een geweldig plan van omegaproject I ratterdam 

De prachtige prospectus ligt voor u klaar Bel meteen ons kantoor 
Urnmerhoek 14 Alkmaar 072 - 2 58 00 

~Q~JY!~~§~!!Q~:!e!~[M] 
een naam in financiering naar maat ltdNBM 



onder de titel .. PvdA wil de 
integratie vertragen". Ik zal 
uitsluitend de grootste onzin 
rechtzetten . 
1. De Nederlandse regering 
probeert niet het op haar ver
zoek uitgebrachte rapport
Spierenburg te vergeten, 
maar bereidt een stellingname 
voor. 

2. Ik ben niet taktischerwijze 
afgelopen juli uit Straatsburg 
weggebleven, toen het Euro
pese Parlement over het 
rapport Bartrand over de 
Europese Unie sprak, maar ik 
had al zes maanden eerder 
een vakantie afgesproken. Dit 
laatste wist de heer Wijsen
beek, die ik in Straatsburg wel 
eens tegen kom. 
Overigens ben ik het geheel 
eens met mijn Nederlandse 
socialistische collega's die 
zich bij de stemming over het 
rapport Bartrand in het Euro
pese Parlement van stemming 
onthielden (niet tegenstem
den), vanwege het feit dat 
daarin zonder enige toelich
ting de Europese defensiepoli
tiek als taak van de Europese 
Gemeenschap werd vermeld . 

3. Staatssecretaris Brink
horst is geen lid van de PvdA. 
maar behoort tot D"66. Van 
de leden van de commissie
Spierenburg bedankte prof. 

van der Beugel al jaren gele
den voor de Partij van de Ar
beid. terwijl de heer Pen daar
van geen lid is. Daarentegen 
zijn wel de leden van de com
missie-Spierenburg Kapteyn 
en Rozemond lid van de PvdA. 

SCHELTO PATIJN 
Lid Tweede Kamer voor de 

PvdA en Lid van het Europese 
Parlement. 

Ve keersdoden 

Minister-president Den Uyl 
noemde de terdoodveroorde
lingen in Spanje· .. heel zorg
wekkend" . Aktievoerders hiel
den protestdemonstraties. Dit 
siert de premier en de pro
testanten. Maar wat nu ook 
weleens gehoord zou mogen 
worden, is de bezorgdheid van 
de regering en ons parlement 
over de 3000 á 4000 ter 
dood veroordeelde Nederlan
ders (waaronder 300 á 400 
kinderen tot 14 jaar) die in 
1976 in het verkeer zullen 
sneuvelen. Daarover leest 
men in de troonrede vrijwel 
niets. alsof het een taboe 
betreft. 
Dit aantal ter dood veroor
deelde Nederlanders zou op 
den duur. waarschijnlijk dras
tisch naar beneden kunnen 

door bijv. de volgende maat
regelen: 
• Het belangrijk verlagen van 
de maximale snelheid overal 
dáár, waar op het land en in 
dorpen of steden géén ge
scheiden en beschermde 
banen zijn voor snelverkeer. 
fietsers en snorfietsers en 
voetgangers. Bromfietsers 
horen voor het grootste deel 
allang niet meer tot de fiet
sers, maar tot de motorrijders. 
Vooral in de stad rijdende, 
zonder rijbewijs en verant
woordelijkheidsgevoel, dik
wijls harder dan auto's en le
veren ze een voortdurend 
gevaar op voor alle andere 
verkeersdeel nemers. 
• De rechter de mogelijkheid 
geven vlugger en zonodig 
voor het leven het rijbewijs in 
te trekken van hen die een 
dodelijk onçfeluk veroorzaken 
door schuld, doorrijden na een 
aanrijding. snelheids- en ver
keersregels overtreden, dron
ken achter het stuur gaan zit
ten en bij herhaling brokken 
maken. 

Deze intrekkingen niet te be
schouwen als straf. maar als 
correctie op de uitreiking van 
rijbewijzen. 
Afschaffing van gevangenis
straf voor genoemde overtre
ders (te kostbaar voor de 
gemeenschap en zinloos). 

' EEN GEHEIM 
UIT HET 

VERRE OOSTEN AlMANTE 

Dan liever een sterk verhoogd 
boetestelsel, gekoppeld aan 
het inkomen van de overtre
der. Dus een dag-. week- of 
maandloonbedrag als boete 
(fondsvorming voor verkeers
slachtoffers). 

F. STAPEL. 
Den Haag 

Zijnen Haar 

In Vrijheid en Democratie van 
1 7 september stond een ad
vertentie, waarin wordt be
kend gemaakt dat de VVD 
een .,Functionaris voor vor
ming en scholing" zoekt. In 
deze advertentie staat: .. Zijn 
taak zal onder meer zijn ... ". 
Dat berust naar ik aanneem 
op een drukfout. Ik heb 
immers altijd begrepen dat 
de WD ook al vóór het 
Jaar van de Vrouw voor
stander van gelijke kansen 
en mogelijkheden voor man 
en vrouw was. En waar 
beter (en makkelijker) te 
beginnen dan in eigen huis? 

Drs. F. W. WEISGLAS, 
Genève 

• 
Een .,drukfout" was het niet. 
Maar de heer Weisglas heeft 
natuurlijk gelijk: man· en 
vrouw zijn even welkom. 

Red. Vrijh. en Dem. 

JAPANSE MAGNETISCHE GEZONDHEIDSARMBAND 
HELPTOOKU! 
* Alleen echt met Japans patentno. 

WACHT U VOOR NAMJI.AK - PRIJS VANAF . 'f 39,50 
Bij erkende drogisten en vooraanstaande zaken. 

Waar niet verkrijgbaar: BEL BENELUXIMPORTEUR : 

GEVALO B.V.- TILBURG- TEL. 013-434711 
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Ó.: .. ·m De VVD van A tot .11 . 

• radio 
Radio-uitzending van de WO: 
vrijdag 17 oktober, van 18.19-
18.29 uur, over de zender 
Hilversum I (402 m.). 

Nota .Bene 

Ingevolge een beslissing van 
de minister van Cultuur, Recre· 
atie en Maatschappelijk Werk 
zijn de politieke televisie
uitzendingen verschoven naar 
19.50 uur, zodat onze tele
visie-uitzending van woens
dag 22 oktober zal duren van 
1 9.50 - 20.00 uur Neder
land I. 

ALKMAAR Op 13 oktober 
houdt de kamercentrale Den 
Helderzijn najaarsvergadering. 
De heer drs. Th. H. Joekas (lid 
Tw. K.) zal op deze vergade
ring een spreekbeurt houden. 
Onderwerp: ,.de regerings
voorstellen van de derde dins
dag in September". Gulden 
Vlies. Alkmaar. Aanvang 
20.00 uvr. 

AMERSFOORT - Mr. H. E. 
Koning (lid Tw. K.) spreekt op 
20 oktober om 20.00 uur 
voor de afdeling Amersfoort in 
hotel Monöpole. 

AMSTERDAM- Op 16 okto
ber spreekt H. )-toefnagels 
voor de afdeling Amsterdam 
van de JOVD over het onder
werp ,.EEG en NATO" ... De 
Apenrots", Damstraat 42, 
Amsterdam. Aanxang 21.00 
uur. 
De heer H. J. L. Vonhoff (bur
gemeester van Utrecht) zal op 
de ledenvergadering van de 
afdeling Amsterdam op 20 
oktober een inleiding houden 
over ,.bestuurlijke ontwikke
lingen in Nederland en de rol, 
die de WD daarbij kan vervul
len". 

ASSEN - Op 24 oktober 
spreekt J. Remkes voor de 
afdeling Assen van de JOVD. 
Onderwerp: Liberalisme. 

Op 3 november debatteert de 
heer A. J. Evenhuis (lid Tw. K. 
VVD) met de heer A. J. Voort
man (lid Tw. K. PvdA) voor de 
afdeling Assen over de grond
politiek. Aanvang 20.00 uur 
in Bellevue. 

BEILEN - Op 13 november 
is er een najaarsledenverga
dering van de kamercentrale 
Drenthe. Aanvang 20.00 uur, 
hotel Prakken te Beilen. 

BERKEL en RODENRIJS
Op 1 3 oktober spreekt voor 
de kamercentrale Leiden de 
heer H. Wiegel (voorzitter 

Feest in Den Haag 

De WO-afdeling Den Haag is 
in twee jaar gegroeid van 
2300 tot 5000 leden. Het 
vijfduizendste lid kon een 
dezer dagen worden geno
teerd. Om dat heugelijke feit 
te vieren zal op 1 6 oktober, 
na de najaarsvergadering van 
de afdeling (die gehouden 
wordt in het Congresgebouw 
te Den Haag). een ,.feeste
lijk samenzijn" plaats hebben. 
Dat zal ongeveer 22.30 uur 
beginnen. 

Tweede Kamerfractie van de 
WO). Aanvang 20.00 uur, 
Veilinghal te Berkel en Roden
rijs. 

BERLICUM - Er is een afde
ling Berlicum van de WO 
opgericht. Het bestuur is als 
volgt samengesteld: drs. l. 
Spittuler, voorz.; ir. A. J. 
Woestenenk, Nederhof 6, 
Berlicum, secr.; L. de Vreeze, 
penningm.; A. F. Wagernakers 
en H. P. Lodewijkx, leden. 

BLEISWIJK- Secretaris van 
de afdeling Bleiswijk ·is ge
worden: F. Chr. Brouwer, 
Futendreef 45, Bleiswijk. 

BLOEMENDAAL- Op ZOok
tober houdt drs. J. F. Scher
penhuizen (lid Tw. K.) een 
inleiding voor de afdeling 
Bloemendaal over het onder
werp: .,Grondpolitiek en an
dere onderwerpen van actueel 
belang". De afdeling Bloe
mendaé!l heeft voor deze gele
genheid tevens de diverse 
afdelingen behorende tot de 
statencentrale Haarlem-Vei
sen uitgenodigd. Aanvang 
20. 1 5 uur, restaurant "De 
Uitkijk", Bloemendaalse 
Kopje te Bloemendaal. 

BOXTEL - Op 20 oktober 
houdt mr. A. Geurtsen (lid 
Tw. K.) een lezing met als 

onderwerp .. Het failliet van 
een politiek". Zaal Bellevue 
aan de Bosscheweg 34, aan
vang 20.00 uur. 

BUNSCHOTEN-SPAKEN
BURG- Het secretariaat van 
de afdeling Bunscheten-Spa
kenburg zal voorlopig worden 
waargenomen door: Mevr. M. 
Ham-Putter, Vivaldiweg 72, 
Bunschoten/Spakenburg. Tel.: 
03499 - 3251. 

DRIEBERGEN-Op 13 okto
ber spreekt drs. G. M. V. van 
Aardenne (lid Tw. K.) voor de 
afdeling Driebergen. Gebouw 
IVA, Buntlaan 2. Aanvang 
20.00 uur. 

EINDHOVENe.o.-De eerste 
secretaris van de afdeling 
Eindhoven, de heer ing. 
G. J. J. Broersen, is verhuisd 
naar: Stapelen 7. Eindhoven. 
Tel.: 040- 514174. 

's-GRAVENHAGE - Op 14 
oktober zal mevrouw drs. N. J. 
Ginjaar-Maas (lid Tw. K.) voor 
de onderafdeling 11 van de 
afdeling 's-Gravenhage spre
ken over .. Actualiteiten in de 
politiek". Aanvang 20.00 uur, 
Vergaderzaal van de Petra
kerk, Albardastraat/hoek 
Thorbeckelaan. 

Op 28 oktober is er een poli
tiek café van de onderafd. 11 
v. d. afd. 's-Gravenhagé waar 
de heer ~. C. Wallis de Vries 
(wethouder) zal spreken over 
.. Behoud van Haagse karakte
ristiek nu en straks". Aanvang 
20.00 uur, Taveerne .,Thor
becke", Appelstraat 256 
(hoek Thorbeckelaan). 

' 
Op ·6 november spreekt drs. 
G. M. V. van Aardenne Oid 
Tw. K.) voor de onderafdeling 
I van de afdeling 's-Graven
hage. Onderwerp: ,.Interim
nota Inkomensbeleid, dreiging 
van een nieuwe socialistische 
maatschappij". Restaurant 
Pantucky Autogrill West. Aan
vang 20.1 5 uur. 



HARMELEN- Secretaris van 
de afdeling Harmelen is 
geworden: Th. van der Wal 
Indijk 3. Harmelen. 

HENGELO (Ov.)- Op 15 ok
tober spreekt mr. H. P. Talsma 
(ondervoorzitter van de WO) 
op het .. Broodje WO" van de 
afdeling Hengelo. Aanvang 
18.00 uur, Cosa. 

HEUMEN-MALDEN - Er is 
een afdeling Heumen-Malden 
van de WD opgericht. Het 
bestuur is als volgt samenge
steld: mr. N. J. Wiersma, 
voorz.; P. F. Brittijn, Graaf 
Ladewijkstraat 15. Heumen, 
tel. : 08896 - 2806, secr. 
H. G. A. van Haaren, pen
ningm.; mevr. M. M. G. A. 
Grimbrère v. d. Wouw en 
I. P.J. van Oss, leden. 

KLIMMEN- Er is een nieuwe 
afdeling van de WD te Klim
men opgericht. Het bestuur is 
als volgt samengesteld: 
J. M. J. G. Lipsch, voorz.; 
mevr. D. A. M. Borghans, 
Grubbenweg 14, Klimmen, 
tel.: 04405 - 1407, secr.; 
J. L. Janssen, vice-voorz./ 
penningm.; mevr. Zeiis-Au
wette en A. Brakel, leden. 

LEEUWARDEN -Op 27 ok
tober spreekt mr. F. Korthals 
Altes (voorzitter van de WD) 
in het Oranje Hotel. Deze 
avond wordt georganiseerd 
in samenwerking met de 
kamercentrale Leeuwarden. 
Aanvang 20.00 uur. 

LEIDEN - Op 17 oktober 
spreekt in Nieuw Minerva te 
Leiden mevr. drs. N. J. Gin-

'Ondanks het feit, dat de Amsterdamse beurs al geruime tijd 
op een laag pitje staat, geven Troonrede en Mt'lj .-nota geen 
enkele aanwijzing voor een spoedig herstel. De angst voor een 
groeiende werkloosheid, een dalende conjunctuur en een toene
mende inflatie zijn er de oorzaak van, dat het bedrijfsleven 
nagenoeg niet investeert en de beleggers in grote gelalen 
andere mogelijkheden zoeken voor hun kapitaal. 
Wanneer we ons beperken tot belegging in aandelen is het o.i . 
WALLSTREET, waar we de komende 18 maanden goede winst
verwachtingen mogen koesteren. Redenen hiervoor zijn talrijk, 
o.a. een groeiend vertrouwen in de Dollar, de positieve situatie 
van de betalingsbalans, de toenemende winsten binnen het be
drijfsleven en de mate van investeren van dezelfde groep, de 
toegenomen bouwaktiviteit, en de groet'ende vraag naar hypo
thecaire leningen. Al geruime tijd hebben we ons op Wallstreet 
gespecialiseerd en heeft een groeiend aantal beleggers d.m.v. 
onze service de vruchten daarvan reeds geplukt. 
Wij zijn ervan overtuigd dat we voor een hausse-periode staan 
en moedigen daarom dan ook elke belegger ,.die in de markt 
t's" aan, nu Amerikaanijes te kopen . Maar ook voor de belegger, 
dte het persé niet in aandelen zoekt, hebben we mogelijkheden, 
waarbij een rendement van 1ffl/o of meer p. jaar een feit is. 
En als laatste wil ik nog noemen de goederen-termijnmarkt, waar 
door sterke prijsschommelingen bijzondere gunstige resultaten 
te behalen zijn. 
Maak daarom gebruik van onze unieke beleggings-servrce en 
laat u vrijblijvend uitvoerig t'nformeren.' 

Bel of schrijf: 

Ie Clereq Seeurltles •• 11. 

prinsengracht 196, amsterdam, tel. 020- 223955'. telex 15039 

Adreswijzigingen O.B. 

Twee leden van het dagelijks 
bestuur van de VVD hebben 
een nieuw adres: 

• F. Lauxterman: postbus 
71 7 2 te Amsterdam, tel. 020 
- 25045'0; 

• P. Ch. Vogely: Mr. P. J. 
Troelstrastra at 10 te Hengelo 
(Ov), tel. thuis 05400 -
24580, kantoor053-351 046. 

jaar-Maas (lid Tw. K.) over 
.. Bewogen onderwijs" of 
.. Onderwijs in beweging". 

Op 25 oktober zal de heer 
mr. F. Portheïne (lid Tw. K.) 
voor de kamercentrale Leiden 
spreken en discussiëren met 
de leden uit de kamercen
trale. Deze informatie-dag 
wordt gehouden in hotel Flo
rida te Boskoop en zal om 
11.00 uur beginnen. 

Op 28 oktober is er een forum 
va'h de afdeling Leiden van de 
JOVD met dr. H. J. Roethof 
(lid Tw. K. PvdA) en de oud
ministers mr. C. H. F. _Polak en 
mr. W. J. Geertsema. Voor
zitter is oud-minister drs. H.A. 
Korthals. Aanvang 20.00 uur, 
hotel Nieuw Minerva, Leiden. 

LELYSTAD- Op 13 oktober 
is er een bijeenkomst van de 
afdeling Lelystad, waar drs. 
J. F. Scherpenhuizen (lid 
Tw. K.) zal spreken. De Meer
koet, Lelystad. Aanvang 
20.00 uur. 

LOENEN A/D VECHT - A. 
Ploeg (lid Tw. K.) is aanwe
zig in een politiek café in 
Loenen a/d Vecht, op 20 okto
ber in Studio Idee, aanvang 
20.30 uur. 

N.O.-POLDER
EMMELOORD- De secreta
ris van de afdeling N.O.-Pol
der-Emmeloord de heer A. 
van Gelder, is verhuisd naar: 
Egeïschestraat 50, Emmel
oord. Tel.: 05270 - 6559. 

OLST - De secretaris van de 
afdeling Olst, de heer F. J. 
Schoterman, ontvangt per 
heden zijn post op: Postbus 
48, Olst. 

OMMEN - Op 17 oktober 
spreekt G. W. Keja (lid Tw. K.) 
voor de afdeling Ommen in 
hotel Het Zwarte Paard. Aan
vang 20.00 uur. 

OUDENBOSCH - Op 10 
oktober voor de afdeling 
Oudenbosch. Spreker Ed Nij
pels. Discussie met PvdA
voorzitter. 

PURMEREND - Secretaris 
van de afdeling Purmerend 
is geworden: mevr. C. F. Feith
Hooyer, Wasterweg P5a, 
Purmer. 

RIDDERKERK- Op 17 okto
ber is er een politiek café van 
de afdeling Ridderkerk waar 
mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello (lid Tw. K.) een in
leiding zal houden over het 
onderwerp "Algemene Poli
tiek en Bestuur". Aanvang 
20.00 uur, café-restaurant 
"De Fakkel'' te Ridderkerk. 

RODEN -Op 20 oktober is er 
een debat .tussen de heren 
H. C. Heering (PvdA-gedepu
teerde van Groningen) en 
T. E. Willems (WO-gedepu
teerde van Drenthe) over 
"Noord Drenthe bij Groningen 
of Drenthe". Aanvang 20.00 
uur, "Het Wapen van Drenthe". 

ROERSTREEK-Op 31 mei 
werd de afdeling Roerstreek 
uitgeroepen tot winnaar van 
de ledenwerfactie. Om dit te 
vieren, wordt op 24 oktober 
a.s. een feestavond gehouden. 



------~~--~----~------------------------- . 

Berichten voor de rubriek De VVD 
van A tot Z dienen voortaan niet 
meer gezonden te worden aan ?e 
redactie van Vrijheid en Democratie, 
maar uitsluitend aan het Algemeen 
Secretariaat van de WO, Ko
ningingegracht 57 te Den Haag. 

Het Algemeen Secretariaat bepaalt welke berich
ten in ons landelijke blad opgenomen zullen worden. 
In het algemeen zal het Secretariaat zich d~arbij 
beperken tot aankondiging van openbare biJeen
komsten, waarvan aangenomen mag worden dat 
zij een wat meer dan strikt plaatselijk bela~g 
hebben. Wat bestuursmutaties etc. betreft zal. 10 

de landelijke berichtgeving ook een beperkmg 
moeten gelden: het Secretariaat neemt het Hand
boek van de WD als leidraad. · 

De rubriek die in ons volgende blad 
verschijnt wordt door het Algemeen 
Secretariaat afgesloten op dinsdag 
14 oktober. Kopy moet dus uiterlijk 
op 14 oktober in het bezit van het 
Algemeen Secretariaat zijn. 

Spreker is daarbij de heer H. 
Wiegel (voorzitter Tweede 
Kamerfractie van de WO). 

ROLDE - Op 16 oktober 
spreekt R. Zegering Hadders 
over .. Sociaal economische 
situatie in Drenthe". Aanvang 
20.00 uur, hotel Erkelens. 

ROOSENDAAL-Op 14o~ 
toberspreekt drs. G. M. V. van 
Aardenne (lid Tw. K.) op een 
openbare vergadering van de 
afdeling Roosendaal over 
.. actuele politiek". Aanvang 
20.00, restaurant van sport
hQI .. De Vijfsprong", Kozijnen
hoek 21 Rucphen. 

Secretaris van de afdeling 
Roosendaal is geworden: 
H. K. van Dijk, Boudewijn
donk 4, Roosendaal. 

ROTTERDAM- Op 21 okto
ber spreekt mr. F. Korthals
Altas (voorzitter van de WO) 
voor de afdeling Rotterdam 
over Perspectieven '75-'76. 
Beatrixzaal Groothandelsge
bouw. Aànvang 20.00 uur. 

TEXEL - Op 1 7 oktober 
spreekt drs. J. F. Scherpen
huizen (lid Tw. K.) in hotel De 
Lindeboom, Den Burg, Texel, 
over algemene politieke za
ken. Aanvang 20.00 uur. 

Spreekuur in Drenthe 

In samenwerking met de 
kamercentrale Drenthe van de 
WD zal het Tweede Kamer
lid A. J. Evenhuis een spreek
uur houden, elke eerste maan
dag van de maand te Assen 
(Overcingel) en elke derde 
maandag van de maand in 
Hoogeveen (hotel Homan). 
Deze spreekuren, die open 
staan voor iedereen en be
doeld zijn als een klachten-, 
problemen- of ideeënbus, 
worden telkens gehouden van 
18.00 tot 19.30 uur. Bij voor
keur zal worden gewerkt met 
telefonische afspraken 
(05220 - 54120). 

TILBURG - Op 16 oktober 
houdt mr. H. van Riel (voor
zitter Eerste Kamerfractie van 
de WO) een inleiding met als 
onderwerp .. Enige kantteke
ningen bij de onlangs versche
nen miljoenennota". Deze 
openbare bijeenkomst. welke 
zal worden belegd onder aus
piciën van de VVD-afdelingen 
Gilze-Rijen, Oisterwijk en Til
burg, vangt aan om 20.1 5 
uur. Hotel .. de Postelse Hoe
ve", Dr. Dealenlaan 1 0, Til
burg. 

~ Vrijhe!d 
kunt u krijgen met groen-blijvende planten In 

uw tuin 
OPHEFFINGSUITVERKOOP 
Fa. Jac. Jurrlssen & Zoon 
Sinds 1773 
Gort van der lindenlaan 1 a 
NAARDEN 
Telefoon 02159- 43706 
Graag telefonische afspraak 
voor bezoek kwekerij . 

nog eens extra 50% korting 
op onze goedkope prijzen 
Coniferen, Hulsten, Taxus, 
Heesters, Vrucht· en Laan
bomen in diverse maten, 
tot 4 meter. 



VLAARDINGEN -Secretaris 
van de afdeling Vlaardingen is 
geworden: J. C. Abrahamse, 
Willem Frederikstraat 48, 
Vl,aardingen. Tel.: 010 
346883. 

WARNSVELD- Op 20 okto
ber spreekt drs. Th. H. Joekes 
(lid Tw. K.) over de actuele 
politiek. Café de Pauw, Warns
veld, aanvang 20.00 uur. 

WASSENAAR- Op 23 okto-

ber is er een bijeenkomst van 
de afdeling Wassenaar waar
op de heer mr. E. H. Toxopeus 
(commissaris van de Koningin 
in Groningen) zal spreken. 
Aanvang 20.15 uur, Schaaps
kooi, DuinreiL 

WILLEMSTAD- De secreta
ris van de afdeling Willem
stad, de heer P. van den Hll, is 
verhuisd naar Oostmiddelweg 
3, Willemstad. 

WINSCHOTEN e.o.- Waar
nemend secretaris van de 
afdeling Winschoten is gè
worden: drs. E. G. Molema, 
Wilhelminasingei' 57, Win
schoten. 

ZEIST - Op 20 oktober 
spre~kt mr. J. G. Rietkerk (lid 
Tw. K.) voor de afdeling Zeist 
over ,.sociale voorzieningen, 
die de pan uitvliegen", foyer 
van hotel-restaurant "Figi", 
't Rond. Aanvang 20.00 uur. 

Op 31 oktober spreekt G. W. 
Keja (lid Tw. K.) voor de afde
ling Zeist e.o. van de JOVD. 
Aanvang 20.30 uur. 

ZELHEM -Secretaris van de 
afdeling Zelhem is geworden: 
A F. Anema, Bergstraat 32, 
Zelhem. 

ZWOLLE - Op 20 oktober 
houdt mr. J. Drljber (burge
meester van Zwolle) op het 
~>Broodje WD" van de afde
ling Zwolle, een lezing. 

VVD-Inateriaal 
Het hieronder vermelde verkiezings- en propagandamate
riaal kan bij ons Algemeen Secretariaat worden besteld. 
U wordt vriendelijk verzocht, uw bestellingen te doen per 
giro aan WD, Koninginnegracht 57 te Den Haag, giro
nummer 67880 onder vermelding van het g(!vraagde ma
teriaal. Door deze wijze van bestelling werkt u mee aan een 
efficiënte administratieve verwerking. 

Titel 

Brochures Urgentieprogram (per 500 stuks) 
Beginselprogram 
Verkiezingsprogram (liberalen op nieuwe wègen) 
VVD-Uw partij (f 7,50 per 10 stuks) 
Rapporten SEC en LMC 
Herziening ondernemingsrecht 
Pensioenen Nu 
Rapport Noorden van Nederland 
Rapport Gewestvorming 
Gemeenteprogram 1974(/ 15,-per 1 Ostuks) 
Nota Inkomenspolitiek 
Nota Basisonderwijs 
Nota "Baas in eigen Huis"(/ 15,-per 10 
stuks) 
Nota "Vrede, Vrijheid en Defensie"(/ 15,-per 
1 Ostuks) 
De Geloofwaardigheid van een alternatiefdoor 
H.Wiegel 
Nota "Ondernemerschap van zelfstandigen 
(j 10,-per10stuks) 
18-plus, nu na arde stembus (j 20,-per 100 
stuks) 
Ledenwerffolder (per 1 OOstuks) 
Aanmeldingskaarten (per 1 00 stuks) 
Een viertal toespraken, gehouden tijdens de al
gemene vergadering te Breda op 14en 15 maart 
1975 

Prijs/ 
een-
heid 

f 25,00 
f 0,25 
f 2,00 
f 1,00 
f 3,00 
f 3,00 
f 2,00 
f 2,00 
f 2,00 
f 2,50 
f 2,50 
f 2,50 

f 2,50 

f 2,50 

f 3,00 

f 1,50 

f 0,25 
f 2,50 
f 2,00 

f 3,00 

Een tweetal onderwijsbeschouwingen, gehou
den tijdens de behandeling van de Onderwijs
begroting inde Eerste Kamerop4 maart 1975 

. Propagandamateriaal 
Et u is I ucifers met WD-opdru ken ledenbon 
binnenzijde, per 500 stuks 
Vlaggen, 100 x 150cm,perstuk 
Vlaggen, 150 x 225cm, perstuk 
Vlaggendoek, per 1 50 cm 
Bierviltjes, 9,5 x 9,5 cm, met VVD-opdruk, per 
600stuks 
Stickers weerbestendig, 6 x 4 cm in blauw en 
oranje, per 500 stuks 

Abonnement 1975VVD-brochures 

f 3,00 

f 25,00 
f 35,00 
f 70,00 
f 25,00 

f 25,00 

f 25,00 

Men kan zich abonneren op de brochures uit onze blauw
oranje en wit-oranje reeks. 
Een abonnement kost f 20,-. Men ontvangt dan alle nog 
te verschijnen brochures tot 31 december 1975, bene
vens alle reeds in deze reeks verschenen boekjes. 
Als eerste zending zal worden toegestuurd: 

1. Gemeenteprogram 1974 
2. Baas in eigen huis 
3. Vrede, Vrijheid en Defensie 
4. Geloofwaardigheid van een alternatief 
5. Ondernemerschap van zelfstandigen 
6. Een drietal beschouwingen uit de Eerste Kamer 
7. WD 1975 
8. Het groot ontwaken - nieuwe kansen. 

Vervolgens zal direct na verschijnen van een nieuwe 
brochure deze aan de abonnees worden verstrekt. 
Men kan zich abonneren door storting van f 20,- op 
girorekening no. 67880 t.n.v. VVD te 's-Gravenhage on
der vermelding: "abonnement 1975 brochures". 



Te koop te UDEN 
op een der mooist gelegen punten nabij de kom 

Vrijstaande villa op 1250 m2 grond 
welke is omgetoverd in een schitterende, veel vrij
heid biedende tuin. 

Indeling: grote betegelde hal met schrootjesplafond, 
toilet met apart fonteintje, grote garderobe, sier
pleisterwanden, kelder, aparte e.v.-ruimte, inpandige 
garage voor 2 auto's, groot souterrain, alles in 
schoonmetselwerk uitgevoerd. L-vormige woonkamer, 
gedeeltelijk voorzien van travertinvloer, open haard in 
schoonmetselwerk en voorzien van serpentinoblad, 
keuken in kunststofkasten-uitvoering. Ouderslaapkamer 
met badkamer en apart toilet, 3 slaapkamers, ieder met 
vaste wastafel en douche. Studeerkamer op parterre. 

Algemeen: luxe uitvoering met o.a. hardhouten kozijnen 
en "deuren en gedeeltelijk stalen ramen. Alles bij elkaar 
voor ons een reden om voor dit uitzonderlijk object 
een prijs van f 385.000,- te beogen. 

Door middel van enkele zeer eenvoudige ingrepen is 
het pand zeer geschikt te maken als woonhuis annex 
kantoor of -praktijk. 

De aanvaarding kan plaatsvindeQ in overleg. 

BOUMIJ VASTGOED BV 
Koningsweg 97 - 's-Hertogenbosch 

Telefoon 073-135335 (buiten kantoortijd 04192- 3683) 

Cadzand'Bad 
De gezelligste familie-badplaats van Nederland aan de 
Belgische grens bij Knokke, te koop: 

Luxe appartementen 
lnd.: hall, toilet, woonkamer, met fraaie keuken, 2 slaap
kamers. ·(zes slaapplaatsen), badkamer, 3 wastafels, kook
en koelgelegenheid, e.v. met heet water, tuin, bergzolder, 
berging of garage. Het geheel wordt zeer compleet en luxe 
afgewerkt. Gelegen 100 m van h'et strand. 

Prijs: vanaf I 118.000,- tot 1 164.000,- v.o.n. 

Inlichtingen worden gaarne verstrekt door G. Th. J. Vis, 
makelaar o.g., Horndijk 10, Oud-Loosdrecht, tel.: 02158-1661. 

Steeds meer worden wij benaderd door ouderen die 'n 
groot huis verwisselen voor 'n kleinere woning of flat. Er 
moet dan het een en ander worden opgeruimd waaronder 
dikwijls "Perzen". Een betrouwbaar "huis", is dan van 
groot belang. Wij menen aanspraak te mogen maken op 
deze waardering. Behalve normale verkoop, behoort 
reparatie, taxatie, ruiling en inkoop tot ons dienstenpakket. 
Is U geïnteresseerd in een dezer diensten, belt U ons dan 
even, het is voor U vrijblijvend ! 

Oosterse Tapijthandel Lemaire & Beumer 
LEIDSESTRAAT 28 - TELEFOON 23 27 35 - AMSTERDAM 

Nà 6 _uur Amstelveen: 

J. M. BEUMER SR., Graaf Aelbrechtlaan 77, Tel. 020-413926 
J. G. BEUMER JR., Tiengemeten 123, Tel. 020-430815 

EPE- VELUWE 
Te koop: 

SEMI-BUNGALOW 
met garage en tuin, gelegen in het centrum (bungalowparkj. 

lnd.: mooie entree met toilet, kelder, kamer (40 m2), 
keuken met veel kastruimte, slaapkamer, douchecel; 
1e etage: 2 slaapk. en garderobekamer; stenen 
schuur met e.V.-ketel. gasboiler en aansl. voor 
wasmachine. 
In prima staat van onderhoud; aanvaarden in overleg. 

Vraagprij•s 1 193.000,- k.k. 

BUNGALOW 
met ca. 2500 m2 bostuin. 

lnd.: royale hal mettoilet en garderobenis, grote zit
kamer met overdekt terras, keuken, 3 slaapk., 
douchekamer, kelder, hobbyruimte, grote garage; 
e.V.-olie. Verder 2 prachtig betegelde paardeboxen 
en biljartkamer. Spoedig te aanvaarden. 

Vraagprijs f 310.000,- k.k. 

DIVERSE BOSBOUW TERREINEN, 
groot vanaf ca. 2800 m2, waarop 1 landhuis of villa 
gebouwd mag worden; gunstig gelegen. 

Prijzen vanaf f 115.000,- tot f 195.000,- k.k. 

Inlichtingen: 

Makelaarskantoor "ROELOFS" 
eig. mej. E. Schieven, lid N.B.M., makelaar en taxateur o.g. 
Pastorielaan 4 - Epe - Telefoon 05780- 2630. 

BESCHERM 
uw 
ZWEMBAD 

tegen nachtelijke afkoeling met een TACO SUPERDEKEN, welke 

ca 80% warmtebesparing geeft of tegen bladeren, vliegen en 

spelende kinderen met een speciale TACO AFDEKZEIL 

Dit is ook Uw adres voor vijverbekleding, privé ZWEMBADBOUW 

met onderdelen I ijst, diverse overkappingen en Uw zwembad

problemen. 

Z\H \I BADTECHNIEK 

TACO-VEENDAM b~ 
H Lt.FOON 05987 · 7500 I .1795 b.g.g. 05181- 491 

Shc,..mum' ft• \ t·t·ndam.l'c·"''· Dridic·r~c·n 



BEDRIJFSPAND TE HOOFDDORP 
Beb. opp. 390m2, w.v. 45m2 kantoorr. m. toiletgroep 
cp Industrieterrein te Hoofddorp. 

Tot. grondopp. 880 m2. V.v. C.V., krachtstroomaanleg, 
parkeerfacilit. 

Bovenop pand mag woning worden gebouwd. 

Ideaal voor o.a. machinemetaalwarenfabr., cash 
and carry, detailverk. aan particulieren. 

Prijs f 275.00,- k.k. 

Telefoon 02503-6654/6675. 

v. v.d. is voor eigen -woning- bezit 
Wij ook! 

Wij verkopen huizen 

in MUIDEN en MUIDERBERG, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJsselmeer bieden ze volop 
groen en liggen toch sleci1ts 15 km (ten zuiden) 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden: vanaf f 120.000,
is er vrije vestiging. 
Komt U eens vrijblijvend een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 
Ook op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 

BY. Makelaarskantoor 
"GEMAKO" o.g. 

NASSAUPLEIN 33- 's-GRAVENHAGE- TEL. 601907 

Aan- en Verkoop Onroerende Goederen. 

Beheer. 

Alle verzekeringen. 

TE KOOP LEERSUM 
Vrijstaande recreatiebungalows 

In de bossen nabij Leersum worden 15 recreatie-bungalows 
gebouwd op plm. 800 m2 terrein per bungalow. Van deze 
15 zijn er nog enkele ·te koop. Deze goed gesitueerde 
objecten bevatten een hal, keuken, woonkamer, 2 slaap
kamers. douche, toilet en •een terras. De grond wordt in 
erfpacht uitgegeven; koopsom f 69.500,- v.o.n. 

Inlichtingen Makelaardij Beumer, mak.-tax. in onr. goed. 
en ass.-kantoor, Generaal Foulkesweg 5 te Wageningen, 
gevestigd si11ds 1925, telefoon 08370- 12262. 

Makelaarskantoor C. L. H. UITZINGER 

* Makelaar o/g. - Taxateur - Hypotheken 

* Bemiddeling bij aan- en verkoop 

* Beheer/Admi-nistratie en verzekeringen 

Rembrandtlaan 19 - NAARDEN 

02159 - 42397 

b.g.g. Boodschappendienst 

020-123.123. 

MAKELAARSKANTOOR ELZENAAR & CO. 
Apeldoornselaan 189-199 te 's-Gravenhage, telef{)on 
60.48.07 beheert voor cliënten door geheel Nederland 
hun huizenbezit te 's-Gravenhage en omstreken. 
Wij verzorgen de huurincasso, onderhoud der huizen, 
besprekingen met Gemeentelijke instanties, zoals 
Bouw- & Woningtoezicht, Huuradviescommissie, Wijk 
& Woningverbetering, etc. 

Neemt u eens kontakt met ons op ! 

M~ = elzenaar&co 

LUXE SPLIT-LEVEL 
WONINGEN 

IN HOOGMADE 
(B~J LEIDEN) 

Indeling: garage, woonkamer, eetkamèr met open 
luxe eiken keuken met eetbar, waarin opgen. een 
vaatwasmach., koelkast, kookplaat en een wasem
kap; 3 slaapkamers, grote bergingen op zolder. 
e.V.-gas en ten behoeve van de warmwatervoor
ziening een boiler. 
Prijzen vanaf . . . . . . . . . . . . . . f 182.000,- v.o.n. 

Modelwoning aan de Graaf Willem 11-laan 37, 
geopend zaterdags en zondags van 2 tot 4 uur. 

Inlichtingen omtrent verkoop en financiering: 

INTRA INTRA
BELEGGINGS 
BOUW B.V. 
VAN 
RUYSDAELLAAN 6 
LEl DSCH EN DAM 
TEL. 070-270700 



Zal ik 

U dan 

maar 

noteren? 

• 

' 
I ord lid van de WD 

naam: ........... . 

adres: 

woonplaats: 

geboorteiaar: 

(Opzenden aan Algemeen Secretariaat VVD, Koninginnegracht 57, Den Haag) 





nummer 1139 
24 oktober 1975 

vrijheid en democratie 
• De redactie van 
Vrijheid en Democratie 
is gevesti9d te 
Hilversum, Pieter de 
Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD. 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070 - 614121). Voor 
adreswijzigingen etc . 
wende men zich dus tot · 
het algemeen 
secretariaat . 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b.v., postbus 20 
te z·andvoort, 
telefoon 02507- 4745. 

• Druk : 
Ten Brink Mèppel b .v . 

algemeen 
secretariaat 
• Hetalgemeensecre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag, 
Koninginnegracht 57. 
telefoon 070 - 614121 . 
Postrekening : 67880 ten 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 1 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 

. • Het secretariaat van de 
VVD ~fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw , 
van de Kamer, Binnen-
hof 1 A te Den Haag . 
Telefoon 070- 614911 . 

Algemene poli
tieke beschou
wingen in de 
Tweede Kamer 
pag. 4 en 5. 

Maak de VVD nóg sterker 
oag. g · 

Interview met 
de heer H. Maa
ten, wethouder 
te Amstelveen 
pag. 6 en 7. 

Interview met mevrouw Ginjaar
Maas over de onderwijspolitiek 
van minister Van Kemenade 

pag. 14, 15, 16 en 17 

Behandeling van 
van binnenlandse 
Tweede Kamer 

de begroting 
zaken in de 

pag. 21 

Berichten voor 
WO-vrouwen _ 

pag. 7 

Twee rapporten over Europese 
veiligheid pag. 12 en 13 

Kamerjournaal 
pag. 10 en 11 

Boekaankondigingen 
pag. 12 en 13 

~-------------------- ----

Mijn opinie is .. 1 

pag. 18 en 19 

De VVD van A tot Z 
pag. 22, 23 en 24 

Liberaal te boek gesteld pag. 27 

Geeft dit blad door aan mensen 
van wie u denkt dat ze lid van de 
WD willen worden 11 



I 

In een paar weken tijd hebben twee Tilburgse 
hoogleraren uitspraken gedaan die op zijn 
zachtst gezegd nogal wat aandacht hebben 
getrokken. Eerst komt de (socialistisch ge
oriënteerde) professor Stevers met de beschul
diging aan het adres van dit kabinet dat het 
zelf door een onjuist beleid in belangrijke 
mate verantwoordelijk is voor de huidige 
economische malaise. En vervolgens is er (de 
meer CDA-gezinde) professor Schouten -een 
van de economische deskundigen uit de 
Sociaal Economische Raad- die pleit voor een · 
sterke man. Hij mag dan, naar hij zelf nader 
verklaart. eerder een man met .. moreel gezag, 
overwicht en overtuigingskracht" op het oog 
hebben, .. aan wie tijdelijk een paar bevoegd
heden kunnen worden overgelaten en achter. 
wie het volk staat", een grote leider blijft een 
geladen term. En erg ongelukkig gekozen in 
een periode dat Nederland net lijkt bij te 
komen van de Gmoties over gebeurtenissen in 
een land dat zo'n grote leider al enkele decen
nia kent. 
Uit de uitspraken van beide economen blijkt 
in elk geval zonneklaar dat zij in premier 
Den Uyl niet de man zien die ons land uit 
de huidige malaise kan opbeuren. En de matte, 
weinig indrukwekkende wijze waarop de rege
ringsleider tijdens de algemene beschouwin
gen de Kamer te woord stond, heeft die indruk 
alleen maar pijnlijk bevestigd. 
De roep om een grote leider klinkt altijd het 
hardst door in tijden van crisis en terugslag. 
Zelfs voor de meest onverbeterlijke op~imist 
moet het langzaam aan wel duidelijk zijn 
geworden dat de Nederlandse economie in de 
hoogste alarmfase terecht is gekomen. Dat 
besef is ook doorgedrongen tot de vakcentra
les, die nogal eens de neiging tonen alarme
rende berichten over onze staatshuishouding 
uit te leggen als een poging haar bij voorbaat 
in haar eisen te ontmoedigen. Bij de recente 
verkennende besprekingen, voorafgaande aan 
de loononderhandelingen van volgende maand, 
bleek de vakbeweging haar eisen - voorwaar
delijk - wat te hebben afgezwakt. Zij heeft de 
nivelleringsprincipes niet losgelaten, maar zich 
bereid verklaard de nullijn - geen verbetering -
voor de modale (gemiddelde) inkomens aan te 
houden. 
Het bedrijfsleven heeft bij die verkenningen 
een standpunt ingenomen dat door zijn hard
heid hier en daar nogal wat verrassing heeft 

gewekt. Het heeft duidelijk te kennen gegeven 
dat er - met uitzondering van de laagst 
betaalden onder de werknemers - in 1976 
geen loonsverbetering inzit en dat het volledig 
wil afzien van de prijs- en andere compensa
ties die in de lonen worden opgenomen. In de 
komende jaren zou de loonstijging ook verder 
beperkt moeten worden. 

Afwijzing 

Zo'n standpunt zat er wel in na de afwijzing 
van het verzoek van het bedrijfsleven tot een 
aanzienlijke lastenverlichting. Op een meerder
heid van de Tweede Kamer heeft de pagina
grote advertentie in de dagbladen, waarin de 
werkgevers hun verzoek motiveerden, kenne
lijk weinig indruk gemaakt. 
Als mosterd na de maaltijd komen nu de stem
men van degenen die stellen dat de werkge
vers veel eerder hun .. neen·: bij de loononder
handelingel} hadden moeten laten horen. Dan 
zou ons land niet zo diep in de put terecht zijn 
gekomen. Wat zich nu aandient is een struc
turele werkloosheid als gevolg van de sinds 
1964 regelmatig gestegen loonkosten. Maar 
terugkijken heeft weinig zin, nu er voor de 
naaste toekomst moet worden ingegrepen. 
Als de meerderheid van de Kamer de voor
stellen van de WD zou hebben overgenomen, 
was de uitgangsstelling bij de loononderhan
delingen gunstiger geweest. Het standpunt 
van de werkgevers onderschrijven zou voor 
hen die in CAO-loondienst zijn, een verminde
ring inhouden van het besteedbare inkomen. 
Maar dat verlies zou de regering kunnen com
penseren door middel van een belastingverla
g;ng. De WD heeft daar altijd vurig voor 
gepleit en in haar tegenbegroting ook de 
ruimte daarvoor duidelijk aangegeven. Het is 
te hopen dat de partijen elkaar in november, 
als de werkelijke onderhandelingen worden 
gevoerd, alsnog zullen kunnen vinden. Anders 
koersen we weer· af op een machtigingswet die 
nu meer op haar plaats zou zijn dan tijdens de 
energiecrisis, maar die we toch als het uiterste 
redmiddel blijven beschouwen. • 

V.H. 
.,ad interim" 



.. Het eerste jaar beleefden we 
de intocht van de gladiatoren. 
Het tweede jaar hadden we 
felle agressieve discussies. Nu 
was het màt, moedeloos. De 
fut is er uit. De helden zijn 
vermoeid." 
Zo typeerde fra.ctievoorzitter 
Hans Wiegel de manier waar-. 
op premier Den Uyl tijdens de 
Algemene Beschouwingen in 
de Tweede Kamer het kabi
netsbeleid had verdedigd. 
Wederom was het de VVD
leider niet gelukt in de kamer 
een breuk te forceren tussen 
de regeringspartijen. Maar 
de verstandhouding tussen de 
coalitiepartners is nog nooit 
zo slecht geweest als bij deze 
politieke debatten. 
Tussen PvdA-fractievoorzitter 
Van Thijn en KVP-fractie
voorzitter Andriessen kwam 
het tot een openlijke botsing 
die zelfs Den Uyl aan het 
schrikken bracht. 

Hatelijk 

Al direkt in de eerste termijn 
van de beide heren was het 
raak. Andriessen veroorloofde 
zich enige hatelijke opmerkin
gen over de PvdA-delegatie 
die de Berlijnse muur had 
verheerlijkt. Van Thijn rea
geerde hierop buitengewoon 
geïrriteerd en dat was begrij
pelijk want de Oost-Duitstand
gangers waren na hun terug
keer op de vingers getikt en 
hadden hun vergoelijkende 
woorden over de Muur daar
op afgezwakt. 
Maar deze aanvaring tussen 
Andriessen en Van Thijn druk
te zijn stempel op de verdere 
verstandhouding tussen de 
beide fractieleiders ... De KVP 
roept bewust spanningen op 
rondom vitale onderdelen 
van het kabinetsbeleid," zei 
Van Thijn op de laatste dag 
van het debat. .. Als zelfs be
scheiden voorstellen in deze 
l<"lmer worden geblokkeerd 
zoals de KVP doet, dan is 
Andriessen hard bezig ook de 
meest redelijken onder ons 

van zich te vervreemden." 
Andriessen ontkende dit maar 
beet overigens zijn PvdA
collega wel toe dat de KVP · 
niet bereid is om alles te slik
ken naar de snit van de so
cialisten. 

Hard 

Veel minder geladen, maar 
misschien nog wel harder, 
was de wijze waarop de ARP 
zich opstelde tegenover het 
kabinet en de PvdA. Het ging 
om de afschaffing van de 
Neptune, het vliegtuig dat 
zo'n belangrijke steunpilaar 
is voor de marine. 

Onder druk van de WD en de 
ARP deed het kabinet de toe
zegging dat dit vliegtuig niet 
al op 1 januari buiten dienst 
wordt gesteld. Die toezege 
ging ging niet ver genoeg, 
omdat het kabinet de daar
mee gemoeide bezuiniging 
niet ongedaan wou maken. 
Een motie-Wiegel/Ploeg om 
op dit punt de afspraken van 
de defensienota na te komen 
werd op het nippertje ver
worpen. Maar de VVD-motie 
kreeg wel de steun van de 
ARP, de CHU en ook van 
enige KVP-ers. Een duidelijk 
bewijs dat het kraakt in het 
regeringskamp. · 

·Barstjes 

Er was nog een WO-motie 
die çJe barstjes in de samen
werking voor iedereen zicht
paar maakte. Dat was een 
motie Van Aardenne om de 
land- en tuinbouw in de Rand
stad wat meer tegemoet te 
komen (vervroegde afschrij
ving voor bedrijfsgebouwen). 
Die motie werd verworpen, 
dat wel, maar kreeg de VVD 
steun uit het christen-de
mocratische. kamp: van de 
CHU en een handvol KVP
ers. De gevaarlijkste tijdbom 
onder het voortbestaan van 
het kabinet werd geplaatst 
door Andriessen. 

door onze parlementaire redacteur 

Algeme.ne Beschouwingen in de 
Tweede Kamer 

De helden~ 



ijll vermoeid 

Tijdens de algemene beschouwingen was het voltallige kabinet in de Tweede Kamer aanwezig. 

In een motie eist de KVP dat 
minister Duisenberg uiterlijk 
in februari van het volgend 
jaar aangeeft welke bezuini
gingen volgend jaar nog kun
nen worden aangebracht. 
Duisenberg kon er niet onder 
uit komen om met zo'n nota 
te komen maar hij maakte de 
kamer wel duidelijk dat hij er 
weinig brood in ziet. 

De WD had in een motie ook 
om flinke bezuinigingen ge
vraagd maar die werd verwor
pen. De motie-Andriessen 
haalde het wel, met dank aan 
de steun van de WD die de 
doorslag gaf. 
Terugblikkend zei Wiegel: 
.. KVP en ARP opereren steeds 
meer langs dezelfde lijnen als 
wij. De positie van het kabi
net is duidelijk verzwakt." 

Tegenbegroting 

Bij de Algemene Beschou
wingen had de financiële 

woordvoerder van de WO
fractie, Van Aardenne, een 
tegenbegroting op tafel ge
legd, waarin voor ruim twee 
miljard gulden aan beleidsom
buigingen was opgenomen. 

Het belangrijkste van die 
tegenvoorstellen was volgens 
Van Aardenne dat deze twee 
miljard minder lastènverho
ging en besnoeiing op de 
overheidsuitgaven geen on
gunstige uitwerking zou heb
ben op de bestrijding van de 
werkloosheid. Ook zou uit
voering van de WO-voorstel
len leiden tot twee procent 
minder loonkostenstijging, 
zonder dat dit ten koste van 
de inkomens van de werk
nemers zou gaan. 

KVP-Ieider Andriessen had 
ook een voorstel gedaan om 
de Iconkosten te drukken, 
maar dan via een lagere prijs
compensatie. Dat zou voor 

vrijwel alle werknemers bete
kenen dat ze er op. achteruit 
zouden gaan. Zijn voorstel 
werd van tafel geveegd. 

Twee procent 

In de tegenbegroting werd 
globaal op alle begrotingen 
twee procent bezuinigd. Van 

-Aardenne: .,Op alle depar
tementen kan de efficiency 
nog wel iets worden opge
voerd." De accenten van de 
door de WD voorgestelde 
bezuinigingen lagen op CRM, 
op een voor de overheid goed-' 
kopere opzet van de ontwik
kelingshulp (via staatsgaran
ties), op de sociale voorzienin
gen (strakkere toepassing), op 
enkele onderdelen van het 
onderwijs, op de omroep, en 
op het volkshuisvestings
beleid. Voor defensie bete
kenden de WO-voorstellen 
een opvoering van de inves
teringen met 300 - miljoen 

gulden: Na toepassing van de 
twee procent efficiencybe
;winiging zou er per saldo 
1 50 miljoen gulden bijkomen 
vergeleken met de regerings
voorstellen. 

Lucht 

Van Aardenne:· .. Het kabinet 
wil tachtig procent van de 
verwachte groei van onze 
economie in de eigen porte
monnee stoppen, en slechts 
twintig procent naar de parti
culiere sector laten vloeien. 

Zo'n beleid is onvoldoende 
om het bedrijfsleven de lucht 
te geven die nodig is in het 
belang van de werkgelegen
heid. Als we zo doorgaan is 
over twintig jaar driekwart 
van ons nationaal inkomen in 
handen van de overheid. De 
socialistische maatschappij is 
dan gerealiseerd, en dat wil
len wij niet." 

Voor de volledigheid: de 
tegenbegroting is door het 
kabinet en de regeringspar
tijen van de hand gewezen. 
Maar de strekking van de 
tegenbegroting had op tal 
van punten raakvlakken met 
de opvattingen die de finan
ciële woordvoerder van de 
KVP-fractie, Notenboom, in 
zijn bijdrage aan het debat 
verkondigde. Dat biedt goede 
vooruitzichten op betere 
tijden. 

Vernuftig 
Veelbetekenend in dit verband 
is een citaat uit een nabe
schouwing van het katholieke 
Brabants Dagbli:~d: .. Wiegel 
kwam met het beste verhaal 
dat hij sedert zijn optreden 
als oppositieleider heeft ge
houden. Weinig overtrokken 
kreten, veel' duidelijke alter
natieven en een aantal op 
zich zelf vernuftige moties." 

• 



Het paradepaardje van de 
VVD-top wordt Amstelveen, 
ooit de snelst groeiende ge
meente van Nederland, wel 
eens genoemd. De stad die 
comfortabel tegen Amster
dam aanleunt, heeft een per
centage VVD-kiezers dat de 
laatste jaren constant rond de 
dertig schommelt. Twaalf van 
de 35 zetels in de Amstel
veense raad worden door 
WD-ers bezet en dat is des te 
opmerkelijker in een gemeen
te, waar zes procent van de 
stemmen wordt geleverd door 
de studentengemeenschap in 
Uilenstede. (Van de 2514 
studenten die daar bij de ge
meenteraadsverkiezingen van 
197 4 hun stem uitbrachten, 
kozen er 1 900 voor een min 
of meer linkse partij.) 

Amstelveen verdubbelde haar 
inwonertal in de periode van 
1957 tot nu. "Toen ik in 1957 
hier kwam wonen, telde het 
37.000 inwoners, bij mijn 
entree in de gemeenteraad in 
1962 waren het er al bijna 
52.000 en toen ik in 1962 in 
het college van b en w kwam 
61.000. Nu hebben we er in
middels 72.000," zegt wet- · 
houder Henk Maaten, die als 
WD-er de portefeuilles cul
tuur, economische zaken en 
bedrijven beheert in een breed 
samengesteld college met 
verder één PvdA-er en één 
CDA-er. De dynamiek van 
Amstelveen spreekt hem als 
Rotterdam-van-origine wel 
aan. "We hebben hier een 
stad met een vlottende en 
vlotte bevolking. Met positie
ve mensen, met en voor wie 
het prettig werk~n is," zegt hij. 

T jr JQQ draaid 
Amstelveen heeft lange tijd 
gemikt op zo'n 100.000 in
woners. Maar zoals alle prog
noses wat betreft toekomstig 
bevolkingstal moesten wor
den teruggedraaid, ziet ook 
Amstelveen dat niet meer zit-

Ainstelveen., 
paradepaardje 

de heer H. Maaten .... verzettot het uiterste . ... 

ten. "Het is zelfs de vraag of 
we nu de 80.000 nog halen," 
zegt Maaten. "De gezinsver
dunning heeft veel prognoses 
in het ongelijk gesteld. 3000 
nieuwe huizen betekent nu 
900à inwoners. Dan is er hier 
de vergrijzing van de bevol
king. Het aantal leerlingen op 
de basisscholen is sterk terug
gelopen, tot de helft in een 
paar jaar tijd". 

Amstelveen heeft nog twee 
uitbreidingsplannen: Waard
huizen en Middenhoven die 
allebei in de zuidlob van de 
gemeente liggen. Met Waard
huizen wordt al een begin ge
maakt. 
Beide wijken zullen het moe
ten stellen met geluidshinder, 
VP.roorzaakt door kleine vlieg
tuigen. Een handicap die het 
gemeentebestuur vrijlijk heeft 

ingecalculeerd. Uiteraard zijn 
de bezwaren tegen die plan
nen voornamelijk op de te 
verwachten geluidsoverlast 

.gebaseerd. Maar de Kroon 
heeft uiteindelij~ haar toe-
stemming gegeven. En voegt 
wethouderMaatener aan toe: 
,.Wie in de Randstad woont, 
zal uiteindelijk toch met wat 
lawaai moeten leren leven". 
Amstelveen heeft verder nog 



uitbreidingsmogelijkheden in 
zuidwestelijke richting dicht 
tegen Schiphol aan ... Het was 
wel de bedoeling dat we daar 
ook woningen zouden neer
zetten. maar of dat nog wel 
verantwoord is, staat nog te 
bezien," zegt hij. 

Gelwdshmder 
Het vliegtuiglawaai heeft 
actiegroepen in Amstelveen 
en naaste omgeving geïnspi
reerd tot protesten en demon
straties. waaruit duidelijk de 
wens naar voren kwam Schip
hol in zijn groei te remmen. 
Dat de actiegroepen ernaar 
streven zoveel mogelijk de ge
luidshinder te bestrijden, vindt 
Maaten lofwaardig. ..Maar" 
zegt hij .. geen inkrimping van 
activiteiten van de luchthaven. 
Daar zal ik me tot het uiterste 
tegen blijven verzetten". 
Alle geluidshinder ten spijt is 
Amstelveen toch altijd een 
slaapgemeente gebleven met 
een duidelijke ochtend- en 
avondspits, veroorzaakt door 
Amstelveners die hun werk 
elders hebben. Dat slaapstad
karakter is overigens de 
laatste jaren duidelijk vermin
derd. Maaten: .. We hebben 
doelbewust gemikt op werk
gelegenheid binnen onze 
gemeentegrenzen. Nu zitten 
we met de gelukkige situatie 
dat we maar 0.4 procent 
werklozen tellen. In de wijk 
Kronenburg hebben we een 
groot zakencentrum neerge
zet. Tegen de aanwezigheid 
daarvan wordt vanuit bijvoor
beeld PPR-kring nogal geop
poneerd. Maar al die kritiek 
vind ik ongerechtvaardigd. 
Indertijd- waren we té sterk 
afhankelijk van de luchtvaart. 
De KLM moest wel eens 
mensen ontslaan en dan 
kwam de klap in onze ge~ 
meente altijd flink aan. Van
daar dat we die eenzijdige 
afhankelijkheid van werkgele
genheid op Schiphol wilden 
doorbreken en hebben ge
streefd naar meer gedifferen-

tieerde activiteiten. Er zijn in 
Amstelveen veel jongeren die 
de hogere beroepsopleidingen 
hebben kunnen volgen. En je 
moet ervoor zorgen dat ook 
die in hun eigen omgeving 
terecht kunnen". 

Dorp kern 
Amstelveen kampt als nieuwe 
stad niet met de sanerings
problemen die oudere steden 
grote zorgen baren. Wel zal 
de oude dorpskern in de 
revisie moeten. Het Amstel
veense gemeentebestuur buigt 
zich over een plan dat er 
onder meer in voorziet dat de 
oude kern tot wandelgebied 
wordt omgevormd. Het oude 
raadhuis zal moeten worden 
vervangen door een nieuw dat 
ongeveer 30 miljoen gulden 
gaat kosten. · .. Tegen zo'n be
drag zitten we wel erg aan te 
kijken, want het is verschrik
kelijk veel geld" zegt hij. 
Overigens verkeert de ge
meente in de benijdenswaar
dige positie dat zij een saldo
reserve heeft van een miljoen 
of tien. Toen wethouder 
Maaten in 1966 bestuurs
verantwoordelijkheid kreeg, 
was er een geaccumuleerd 
tekort van circa vijf miljoen. 
De verfijningsregeling (extra 

In onze serie interviews 
met vooraanstaande 

WO-ers buiten 
het parlement dit keer een 

vraaggesprek van 
redacteur V. G. A . M. 

Hafkamp met de 
heer Henk Maaten, 

wethouder te Amstelveen 

steun) voor de snelst groeien
de gemeente heeft Amstel
veen in totaal zo'n vier tot 
vijf miljoen opgeleverd (op 
een jaarbudget van ruim 1 00 
miljoen). Maaten beschouwt 
een grote bestedingsruimte 
als erg gemakkelijk, hoewel 
hij het niet juist vindt om 
overschotten te kweken. 
.. Overschotten zijn er om te 
besteden", zegt hij. 

Geld is er onder meer gesto
ken in het culturele centrum 
dat begin dit jaar werd 
geopend, dé gebeurtenis voor 
Amstelveen sinds jaren. Een 
groot succes, naar is geble
ken ... Doordat we doelbewust 
een breed scala aan pro
gramma's brengen en alles 
voor korte tijd, krijg je een 
enorm breed publiek. Ik kan 
rustig stellen dat de VVD
fractie (toen nog onder aan
voering van acteur Rob Ge
raerdts) een belangrijke stoot 
tot de bouw heeft gegeven. 
Ik moet er niet aan terug
denken hoeveel kopzorgen 
ons de bouw heeft gekost, 
maar nu het centrum er 
eenmaal staat, kunnen we er 
allemaal maar trots op en 
blij mee zijn". 

Topdertig 
Maaten die zich gesteund 
weet door .,een kwalitatief 
goede fractie" wijst op de 
plezierige verhoudingen zowel 
in het college als binnen het 
ambtenarenkorps, waar ,de 
bereidheid bestaat iets voor 
de burgerij te doen. Hoewel 
zijn gemeente in grootte tot 
de top dertig in Nederland 
hoort, is het naar zijn menins;J 
een goede bestuurlijke een
heid, waar nog overzicht 
bestaat over de problematiek. 
Anc;Jers wordt dat in een gro
tere eenheid ... Wil het contact 
met de bevolking goed verlo
pen, dan moet een gemeente 
niet veel groter zijn". Hij 
noemt Amsterdam als voor
beeld van een gemeente waar 
de coördinatie van de proble
men zó groot is dat er voor 
contacten met de bevolking 
maar weinig tijd is ... Er be
staat behoefte aan coördi
natie van planning en vandaar 
ook aan de pré-gewesten. 
Daar moet dan voor worden 
gezorgd, maar de nieuwe 
provinciale indeling gaat ons 
veel te ver. Wij zouden als 
grote gemeente met Zaanstad 
zo maar in de provincie 
Am~e~am wo~en ge~o~. 
De dienst Publieke Werken 
in Amsterdam is staat in de 
staat geworden, omdat het 
stadsbestuur niet alles kan 
overzien. Wij ervaren dat ook 
vaak in onze contacten met 
Amsterdam. Als je problemen 
wilt scheppen, dan moet je 
de mini-provincie instellen". 

• 
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Kopij voor deze rubriek 
z.ende~ aan: mevr. E. de 
Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 
212, Den Haag. 

Regio Zeeland 
De Regio Zeeland van de 
Vrouwen in de WD zal haar 
jaarvergadering houden op 
maandagavond 1 0 november 
a.s., aanvang 20 uur in Hotel 
de Post te Terneuzen. Op 
deze vergadering zijn me
vrouw Mol-De Jager voorzit
ster en mevrouw Korbee-Ar
nold, secretaresse, aan de 
beurt van aftreden. Namen 
van kandidé!ten voor deze 
functies kunnen bij voorkeur 
schriftelijk worden ingediend 
tot 30 oktober a.s. bil de 
secretaresse. Oasterputten 1 0 
te Terneuzen. 
Na het huishoudelijke gedeel
te der vergadering zal de 
centrale-vertegenwoordigster 
mevrouw H.C. Spaanderman
Van Ringelesteyn spreken 
over: .. De Structuur van de 
WD." 
Het bestuur hoopt op een 
grote opkomst voor deze 
belangrijke vergadering. Met 
de pontverbindingen zal reke
ning worden gehouden. 

Jaarverslag 

Aan de centrale-vertegen
woordigster zal binnenkort 
een aantal exemplaren van 
het jaarverslag 1974/75 van 
onze organisatie worden toe
gezonden ter doorzending aan 
vrouwengroepen. 
Er zijn nog enkele exemplaren 
beschikbaar voor degenen die 
hiervoor belangstelling heb
ben; aan te vragen bij de 
secretaresse mevrouw E. de 
Roock-Bedding, Stadhouders
plantsoen 212 Den Haag . 



is Dléérdan 't 
geweest is 

daarzal De Telegraafwel weerachterzitten 

Inderdaad. En we zijn er trots op. Want er is nu speciaal 
voor u een plezierig, uiterst léésbaar opinieweekblad. 

Accent, vernieuwde Accent. Uit 't zelfde huis waar ook 
De T elegraaf/D.e Courant Nieuws van de Dag wordt 
gemaakt. Accent, 'n léésbaar opinieweekblad. 

Als u nu de bon invult zit u voortaan elke week 
vooraan bij alles wat er om ons heen gebeurt. 

,.- . :. -~ 

J 
Ik abonneer mij tot wederopze~gmg op Accent en 

1 I . krijg de eerste 4 nummers grat1s. 

Ik neem: 

I 0 een jaarabonnement à f 65,50 (HET VOORDELIGST) I 
o een halfjaarabonnement à f 35,- JHokje van uw 

· o een kwartaalabonnement à f 19,- keuze zwart maken. 

1 I . s.v.p. in blokletters. 
Naam --------------~-----------
Adres 

Plaats ___________ Prov. __ _ 

Datum Even!. Giro ·-----,----,---
Ik betaal nog niet. Ik wacht op uw acceptgirokaart. 

I 
I 

1 
I 
\.. 

Bon opsturen In open envelop zonder postzegel aan: 
Accent, antwoordnummer 627, ~m~terdam. v.v.o. 23_10.75 J ________ ", 

Accent is ~eer dan 't geweest is. 
Want Accent is nu, speciaal voor u. 

bekijk~ maar 

Meneer Wieldraaijer houdt ervan om elk 
weekend op z'n sportfiets een paar uur 
flink door te trappen. Hij gebruikt z'n tien 
versnellingen wel niet allemaal - maar 
zo doet hij z'n best om gezond te blijven. 

Voor zichzelf, zijn gezin, maar óók voor, 
een gezonde bankrekening ... 
Want Wieldraaijer heeft gekozen voor de 
Ziektekosten Verzekering van de Zwolscha 
Algemeene mèt een eigen risiko! 
Dat scheelt enorm in de premiekosten. 
Kijk maar. 

Bij een 3e klasse verzekering bijvoorbeeld, 
met een eigen risiko van f 1000.-, betaalt 
u per jaar als alleenstaande f 335.-, 
als echtpaar f 720.-, als echtpaar+ 1 kind 
f 980.- en als echtpaar + 2 kinderen 
f 1350.-. Vergelijk dat maar eens met andere 
premies ... 

Dat grote bedrag premievoordeel kunt u 
in eigen zak steken door een beetje risiko 
zèlf te dragen. Niet zo gek in deze dure tijd. 

De gróte risiko's dragen wij voor u: alle 
kosten van huisarts, apotheker, specialist, 
vroedvrouw, ziekenhuis, sanatorium, 
vervoer. Daarnaast óók poliklinische beval
ling, preventief onderzoek, sterilisatie en 
abortus. 

Wilt u het haarfijn weten. 
Vraag uw assurantie-adviseur naar de 
Ziektekosten Verzekering van de 
ZWOLSCHE ALGEMEENE, of schrijf ons 
(zonder postzegel). Antwoordnr. 4000 
te Utrecht, of bel even 030-330257. 
Dan sturen wij u vrijblijvend alle gegevens. 

N.V. Zwolsche 
Algemeene 
Verzekering 
Maatschappij 

8 . . . . 



Maak de 
VVD nóg sterker 
Op 1 november gaat de partij 
onder het motto .. Maak uw 
WD nog sterker" van start 
met plaatselijke ledenwerfac
ties. Evenals vorig jaar heeft 
het hoofdbestuur alle afde
lingen opgeroepen hieraan 
medewerking te verlenen. 
Ruim 1 50 afdelingen hebben 
zich toen intensief ingezet om 
na het aangeboden draaiboek 
of via een eigen plan nieuwe 
leden te werven. 

"Vergeleken met een jaar gele
den is het ledental van de 
WD dan ook weer met 5000 
gestegen. Dat is een presta
tie op zich. Het ledental van 
de meeste politieke patijen 
heeft de neiging na een ver
kiezingsjaar (in dit geval 
1974) achteruit te gaan. Zo 
niet bij de WD. De leden
werfacties van de genoemde 
1 50 afdelingen hebben zeer 
tot dit positieve resultaat voor 
de WD bijgedragen. We 
moeten op deze weg door
gaan. Al was het alleen al om 
ons ledental voortdurend bo
ven het niveau van so:ooo 
tot 85.000 te houden. Door 
natuurlijk verloop (verhuizin
gen naar het buitenland, over
lijden) vallen zo'n 1500 le
den per jaar af. Daarenboven 
zijn we helaàs genoodzaakt 
nogal wat leden af te voeren 
wegens het in gebreke blijven 
bij de betaling van contributie. 
Nieuwe leden blijven nodig 
om dit gat op te vullen. 
Maar ook om de WD als 
tweede partij een zo breed 
mogelijk samengesteld kader 
te geven, de vele organisa
torische taken van de partij 
te helpen uitvoeren en de par
tij de financiële armslag te 
verschaffen om een krach
tige structuur te onderhouden. 

Ruggesteuntie 
Aan de hand van enquêtes 
onder de nieuwe leden blijkt 
dat een van de twee zich via 
de plaatselijke afdelingen aan
meldt. Dat is ook best te be
grijpen. Lid worden van een 

politieke partij doen de mees
ten niet zomaar. Het rugge
steuntje, de aanbeveling, de 
mondelinge boodschap van 
WO-ers uit de naaste omge
ving helpen potentiële VVD
ers over de drempel. Zo ver
ging het u zelf wellicht ook! 

De landelijke pr,opaganda
commissie heeft, evenals 
vorig jaar, een draaiboek ont
worpen. In dat draaiboek ko
men in de eerste plaats de 
propagandacommissies van 
de afdelingen voor. De mees
te afdelingen hebben nu 
goedlopende propaganda-

commissies die zich in niet
verkiezingsjaren kunnen toe
leggen op ledenwerving. Het 
draaiboek bestaat uit vier 
fasen: de persoonlijke bena
dering van afdelingsleden OIJ} 

namen op te geven van kan
didaat-leden, het controleren 

dr.R.'!'f.deKorte ..... sterker .... 

van de opgegeven namen, het 
versturen van een brief aan 
deze kandidaat-leden en het 
persoonlijk benaderen van 
hen die niet reageerden. 

In november en december 

Afdeling Den Haag: 5000 leden l 
De traditionele najaarsvergadering van de afdeling Den i 
Haag had 16 oktober een ongebruikelijk feestelijk 11\ 

tintje: de verwelkoming van het 5000ste lid van de I 
afdeling. Dit lid werd al eind september ingeschreven · ~ 
op de stand die de afdeling - als enige politieke partij - ii· 
op de Haagse Damesbeurs heeft neergezet. Dankzij ~ 
de medewerking van veel leden, niet alleen uit Den fflî.: 

Haag, maar ook uit de omringende gemeenten en van I 
gemeenteraads-en staten leden, was een goede bezet- I 
ting gedurende die tien dagen verzekerd. I, 
Vele tientallen bezoekers gaven zich meteen bij de i 
stand als lid van de VVD op. En na de sluiting van d~ ~ 
beurs kwamen nog tientallen daar uitgereikte aanmel- !;;i 
dingskaarten bij het algemeen secretariaat binnen. Niet ~ 
alleén van inwoners van Den Haag en aangrenzende ~ 
gemeenten, maar zelfs van buiten de provincie Zuid- ~ 
Holland. 4f 

~ ...................... ~.5~~~~~~~~~~i~®~~; 

zullen de propagandacom
missies u als leden -vooral als 
u veel mensen kent - eerst 
telefonisch en daarna per
soonlijk benaderen. Doel is 
het verkrijgen van namen van 
mensen die al langer als sym
pathisanten van de WD be
kend staan. Het gaat om men
sen uit uw directe omgeving. 
U kunt een belangrijke steun 
in dit draaiboek zijn. En we 
hopen van harte dat u mee 
wilt werken, als u door een 
van de propagandisten van 
uw afdeling benaderd wordt. 
Eind december worden de 
binnengekomen namen zorg
vuldig door de afdelingsbe
sturen gecontroleerd. 

Begin januari verstuurt de af
deling een door de voorzitter 
ondertekende brief aan de 
kandidaat-leden met de uitno
diging lid te worden. Hoort de 
afdeling na drie weken. niets, 
dan zoekt een lid van de pro
pagandacommissie telefo
nisch contact met het kan
didaat-lid. Maakt een afspraak 
voor een persoonlijk bezoek. 
Neemt informatie-materiaal 
mee. En de mondelinge bood
schap moet de rest doen. 

Steun 

We hopen dat deze ledenwerf
actie de daadwerkelijke steun 
van de afdelingen krijgt. En 
vooral van die afdelingen die 
vorig jaar nog niet meededen. 
Deze actie is geen werk voor 
enkelingen. Veelleden komen 
in het draaiboek voor. De 
medewerking van vele leden 
is nodig. Het is de meest 
zekere weg om verder . te 
groeien, uw afdeling nog ster
ker te maken, de WD lan
delijk een zo krachtig moge
lijke partijstructuur te geven 
en een steeds geduchter al
ternatief te zijn voor de huidi
ge regeringscombinatie. 

Dr. R.W. DE KORTE, 
secretaris voorlichting. 

• 



Bistro 

"MOUTON" 
VOOR UW LUNCH EN DINER 

Geopend van 12.00 tot 14.00 uur 
en 18.00 tot 01 .00 uur. 
Reserveringen 

Haarlem 

TELEFOON 070 - 644257 

DEN HAAG HOUTWEG 5 

Internationaal S~eciallteiten Restaurant 
Maître grillarctin des rotisseurs 
Dame maître de tabla 

L. F. Berloth & M. C. Berloth-Smidt 
Kneuterdijk 16, 's-Gravenhage 
Telefoon 070-600522 ; b.g.g. 079-164967 

~= 
~obutrlb 

Svenska Restaurangen 
BOLWERK 

Tel. 023-320668 Kennemerplein 5 

Specialité Smörgàsbord. Gerenom
meerde keuken. Zalen voor recep
ties en diners. Eigen parkeerterrein. 
Lid Horecaf. C. H. EKMAN, Eig. 

Waar het weer spelmaker is 
Comfortabele vakantie-appartementen, vlak aan het strand 

met vrij uitzicht op zee. Reeds voor f 37,50 p.p . , 
incl. ontbijt, bij gebruik door 4 personen . Inlichtingen: 02507-2144. 

HOfEL-BOlMES PAlACE 
Zandvoort, tegenover NS-station , 

met een zee van parkeerruimte. 

RESTAURANT 
'T WAPEN VAN ODIJK 
Gerenommeerde keuken. 
Vergaderzalen van 10 tot 
40 personen. 
2 km v.a. E 36 afrit Bunnik 
Telef. 03405-1618 

Het unielt gelegen Café Resta~rant " UNICUM .. 
HOEK VAN HOLLAND - Strandweg 82 - Telefoon 01747 - 2612-3361 

• Aan de monding van 's-wererds grootste haven, biedt u een prachirQ panorama van de 
Interessante en levendige sGheepvaart 

• Onze uitstekende keuken en bedienmg s.taan garant voo. r een prettige sfeer. Uitgebrelde 
v1s en vlees speclatite.ten. Onze poffertjes zijn een delicatesse 

re,.ens complete verzorging van bruiloften. recept1es. vergaderingen •. partles enz. 

~- """"'* • Uw gastvrouw en gastheer Fam. Moerman 

•uba 
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Kamer 

De Tweede Kamer rijdt op 
topsnelheid om alle begro
tingen voor het eind van dit 
jaar af te handelen. Als deze 
opzet slaagt is dat prettig voor 
voorzitter Vondeling die hier 
al jaren naar streeft. Maar 
voor het korte bestek waarin 
binnen het Kamerjournaal 
allerlei onderwerpen de revu 
plegen te passeren geeft het 
enige problemen. 

In ons streven om in deze 
rubriek die onderwerpen op 
te pakken die niet elders in dit 

mr. H .W . van Doorn 

( Leesheffing I 

geen verandering. Wel zal 
enige misdeling onvermijde
lijk zijn, waarvoor hopelijk 
begrip bestaat. 

Koning 

Allereerst een gelukwens aan 
het TI(Veede Kamerlid Koning. 

Zijn initiatiefwet om een ver
geten groep verzetsstrijders 
alsnog recht te doen is nu 
ook door de Eerste Kamer 
aangenomen. Namens de 
gehele Senaat heeft WO
fractievoorzitter Van Riel zijn 
waardering voor dit initiatief 
uitgesproken. Het wachten is 
nu op het moment waarop 
zijn initiatiefwet in het Staats
blad verschijnt. 

Wijze mannen 

Een commissie van wijze 
mannen uit de Sociaal-econo
mische Raad heeft een advies 
uitgebracht over de loonpoli
tiek, vooral met het oog op de 
bestrijding van .de werkloos
heid en de geldontwaarding in 
de komende jaren. Kenmer
ken van dit advies zijn dat de 
prijsstijging over de eerste 
helft van volgend jaar niet in 
de lonen wordt gecompen
seerd, een flinke inkomens
matiging via een vast bedrag 

(Justitie) 

voor iedereen, en een niet
doorgaan van de BTW-verho
ging op 1 juli . 
Het Tweede Kamerlid Riet
kerk hierover: "Het advies ligt 
wel in onze lijn omdat het 
bedoelt is om de te grote 
loonkostenstijging terug te 
dringen. Alleen kiezen wij 
voor een andere uitwerking. 
Wij zeggen : als je hier wat aan 
wilt doen dan moet de over
heid zelf meer ruimte schep
pen, bijvoorbeeld via de 
inkomstenbelasting. De Ser
deskundigen laten zich er niet 
over uit of de overheid zelf 
ook een evenredig aandeel 
moet leveren via uitgavenver
laging. Voor het overige 
vinden wij dat een politieke 
partij terughoudend moet zijn 
bij het doen van uitspraken 
over loononderhandelingen 
die nog maar net begonnen 
zijn ". 



t op topsnelheid 

Just· ·e 

Minister Van Agt {justitie) 
heeft bij de begrotingsbehan
deling weer zijn jaarlijkse 
onvoldoende geïncasseerd. 
Zijn wetgeving is te traag, dat 
is de kern van de kritiek. Zijn 
grootste opponent, het WO
kamerlid Geurtsen, deed 
wegens verplichtingen in het 
buitenland deze keer niet aan 
het debat mee. Mevrouw 
Kappeyne van de Coppello 
verving hem. Zij vergeleek de 
herhaalde aankondiging van 

drs. M.P.A. van Dam 

(Alleenstaanden) 

wetsvoorstellen en wetswijzi
gingen met Peyton Place. 

Van Agt wees zoals gebrui
kelijk de kritiek van de hand, 
maar daarmee wordt de wet
geving niet versneld. 

Politie 

Bij het politiedebat heeft Ko
ning namens de WO-fractie 
uitbreiding van de recherche 
bepleit en versterking van de 
surveillance. Trouwens, vrij
wel de hele Tweede Kamer 
wil dat de zware misdaad 
doelmatiger en scherper wordt 
bestreden. Van Agt zei dat 
hij versterking op korte ter
mijn niet uitvoerbaar achtte 
maar kondigde wel de vor
ming van centrale politie-een
heden aan, met name tegen 
de handel in drugs. 

Leesheffing 

Een meerderheid van de 
Kamer lijkt de leesheffing 
op de dagbladen (één van die 
leuke uitvindingen van mi
nister Van Doorn) niet te 
accepteren. De leesheffing is 
bedoeld om de abonnees van 
grote kranten te laten befalen 
voor het in leven houden van 
kranten die te weinig abon
nees hebben om het hoofd 
boven water te houden. Keja, 
de woordvoerder van de WD 
in het mediabeleid deed een 

l.M . de Beer 
(Alleenstaanden) 

dringend beroep op de minis
ter om zijn medianota in te 
trekken. ..Anti-parlementair, 
onwetenschappelijk en con
servatief", zo typeerde Keja 
de medianota. Hij bestreed de 
opvatting van de minister dat 
de vrije meningsuiting in 
gevaar zou zijn. 

Ploeg 

Ploeg, de defensiespecialist 
van de VVD, heeft aan den 
lijve ondervonden wat het 
beleid van de Nos is. In de 
eerste aflevering van het te
levisieprogramma Frontaal be
haalde hij een klinkende over
winning. De zaal was eerst 
niet op zijn hand, maar na 
zijn overtuigende verdedi
ging van de stelling dat de 
WDM de gevechtskracht en 
geloofwaardigheid van het 

leger verzwakt, steunde een 
meerderheid van het publiek 
in de studio hem. De Nos 
besloot echter zeer tot teleur
stelling van Ploeg om een 
reeks technische redenen dit 
programma niet uit te zenden. 
Ploeg: ,.Ik krijg er een vieze 
smaak van in mijn mond". 

Alleenstaanden 

De nota over de huisvesting 
van alleenstaanden en twee
persoonshuishoudens van 

Oppositieleider Lachmon 
(Suriname) 

staatssecretaris Van Dam kan 
in grote trekken op de steun 
van de WD rekenen. Het 
kamerlid De Beer maakte dit 
duidelijk bij de openbare 
commissiebehandeling van 
deze nota. De confessionele 
partijen hebben het er moei
lijk mee. Maar voor sommige 
zaken is het wel prettig dat 
WD en Pvda elkaar weten te 
vinden. 

Suriname 

Het koninkrijksparlement be
sliste deze week over de onaf
hankelijkheid van Suriname. 
Lachmon, de oppositie-leider, 
kwam toch naar het kamer
debat in Den Haag. Volgende 
week komen wij hier uitvoerig 
op terug. 

• 

Kamerjournaal 



Europese 
VeiHgheid in discussie 
Bij de be~udering van de 
mogelijkheden om tot een 
nauwere samenwerking in 
Europa te komen speelden 
twee aspecten een belangrij
ke rol: de ciyiele aspecteQ en 
de veiligheidsaspecten. De 
Commissie Spierenburg heeft 
de regering ter zake van het 
eerste aspect van advies ge
diend en we zijn op het rap
port van deze commissie in de 
afgelopen maanden uitvoerig 
ingegaan. Aan de Adviescom
missie inzake Vraagstukken 
van Ontwapening en Interna
tionale Veiligheid en Vrede 
is gevraagd zijn licht te laten 
schijnen over het tweede as
pect. (De Commissie Spieren
burg heeft hieraan slechts zij
delings aandacht besteed). 

Aan deze adviesaanvrage 
werd door verschillende leden 
van de Adviescommissie een 
verschillende interpretatie en 
uitwerking gegeven. Mede in 
verband met deze verschillen 
in opvatting betreffende vei
ligheidsaspecten en de daar
mee samenhangende gewen-

J'! rb A 

Bij Agon Elsevier verscheen 
het Sociaal-EconomischJaar
boek 1974-1975 met feiten, 
cijfers, samenhangen en ach
tergronden, meningen en 
maatregelen uit twaalf maan
den sociaal-econom sche ge
schiedenis in Nederland, 
samengesteld door Nic van 
Rossum. Documentatie en 
research werd verzorgd door 
lngrid Stork. Van Rossum, 
hoofdredacteur van het soci
aal-economische opinieweek
blad Elseviers Weekblad, 
heeft een groot aantal gege
vens bij elkaar gehaald die te-

ste maatregelen op politiek en 
militair terrein, bleek het niet 
mogelijk voor de Commissie 
om tot een consensus te ko
men. Er werden derhalve 
twee rapporten aangeboden: 
1. Het veiligheidsbeleid van 
een civiel Europa, onderschre
ven door de leden Bos, Van 
Dishoeck, Van Es, Heldring, 
Neuman en Penders en 2. 
Rapport over de invloed van 
Europese veiligheidsproble
matiek op een Europese 
Unie, onderschreven door de 
leden Baehr, Boskma, Everts, 
Van Leeuwen, Leurdijk, 
Richters-Wolvius, Röling en 
Teunissen. 
Het eerste rapport neemt de 
eenwording van Europa als 
gegeven aan en gaat na welke 
positie een civiel Europa zal 
innemen ten opzichte van de 
wereld en, meer in het bijzon
der, welke rol het zal spelen 
in Europa zelf. Een verenigd 
Europa zal aantrekkingskracht 
uitoefenen in Oost-Europa 
waardoor het een bron van 
spanning zal zijn, ook zonder 
dat er sprake is van een be-

samen het economische kli
maat in dit land bepalen zoals 
de Nijmeegse rede van pre
mier Den Uyl, de Inkomens
nota van minister Lubbers e.d. 
en de kritieken daarop van de 
zijde van werkgevers en -ne
mers. Statistische gegevens 
over b.v. werkloosheid, lonen, 
prijzen en belastingen com
plementeren het beeld. 
Prijs f 24,50; 229 pag. 

n<J , 
Dr. W . Verkade heeft een uit
gebreide studie gewijd aan de 
.,architect van de Nederlandse 
staat" , de liberaal Johan Ru-

wust en doelgericht beleid ten 
opzichte van het oosten. De 
Russen zullen hierin een ge
vaar zien voor hun eigen stel
sel en dat zou betekenen dat 
West-Europa een minimum 
aan militaire afschrikkings
macht zal dienen te handha
ven. 

Daarbij dient het kernwapen-
. gevaar te worden terugge
drongen. Algehele denuclea
risatie verdient overweging 
op voorwaarde dat ze alleen 
betrekking heeft op de tac
tische kernwapens en dat 
overeenstemming tussen 
Oost- en West-Europa is 
bereikt over de conventionele 
krachtsverhoudingen in ge
heel Europa; de opstellers van 
het eerste rapport menen dat 
denu~earisatle van een ge
deelte van Europa op mili
tair-technische bezwaren zal 
stuiten, maar dat aan zo'n 
algehele denu~earisatie mo
gelijk een proces van vermin
dering van het tac~isch nu
cleaire arsenaal vooraf kan 
gaan. 

dolf Thorbecke. Niet alleen 
wordt deze boeiende figuur in 
deze uitputtende maar zeer 
leesbare verhandeling van alle 
zijden belicht, maar ook ko
men zijn tijdgenoten en de 
vaderlandse politiek in de 19e 
eeuw in het algemeen ruim
schoots ·aan bod. De strijd 
tussen de conservatieven en 
de liberalen, vooral uit de oos
telijke en zuidelijke provincies 
(Thorbecke kwam zelf uit 
Zwolle), werd vooral gestre
den in de tijd tussen Thor
becke's Aantekening op de 
Grondwet, daterend uit 1839 
en de herziening van de grond
wet in 1848. Tenslotte 

Het Westen dient geen ver
klaring af te leggen waarin 
het zegt nooit als eerste kern
wapens te zullen inzetten, 
omdat zo'n verklaring onge
loofwaardig en ondeugdelijk 
zou zijn en de Westel;jke op: 
stelling al defensief is. Zelf 
dient Europa niet naar het 
bezit van een kernmacht te 
streven . De huidige stand van 
zaken1 waarbij de beide nu
cleaire componenten - strate
gische en tactische kernwa
pens. - door de VS beschik
baar worden gesteld, ver
dient de voorkeur boven het 
verlenen van steuR aan ·een of 
meer Europese kernmachten, 
hetgeen zou kurinen leiden tot 
de verzwakking van de Atlan
tische betrekkingen. 

we J rapp rt 

De opstellers van het tweede 
rapport menen dat de vraag 
is welke invloed overwegin
gen van vrede en veiligheid 
hebben op de houding ten 
aanzien van de vorming, het 
bereik, de aard en intensiteit 
van een Europese Unie en dat 

zwichtte koning Willem 11 
onder druk van de gebeurte
nissen elders in Europa voor 
de eisen voor een meer libe
rale constitutie en liet hij 
Thorbecke een nieuwe rege
ring vormen. Dit werd de 
roemrijkste periode van Thor
becke, die later nog enige 
malen het ambt van minister
president zou bekleden. In 
deze eerste periode bracht hij 
de gemeentewet, de provin
ciewet, de kieswet en de ont
eigeningswet tot stand. Zijn 
voortvarendheid met name 
ten aanzien van de gelijkbe
rechtiging van achter geble
ven groepen, ging zelfs vele 



het antwoord op die vraag 
afhankelijk is van de functie 
die men toekent aan de Euro
pese bewapening. Vóór de 
totstandkoming van een Euro
pese Unie die de benaming 
van .. civiel Europa" verdient, 
is een drastische verandering 
van uitgangspunt met betrek
king tot het veiligheidsbeleid 
vereist. Uitgegaan wordt 
daarbij van het voortbestaan 
van de NAVO, maar dan aller
eerst als instrument voor een 
constructieve vredespolitiek. 
Om de risico's van conflicten 
die uit lokale crisis kunnen 
ontstaan te verkleinen pleiten 
zij voor een verandering van 
strategische conceptie en 
voor een daarop gebaseerd 
veiligheidsbeleid. Die veran
dering zou moeten gaan in de 
richting van defensieve af
schrikking en crisisbeheer
sing. Onder defensieve af
schrikking wordt verstaan een 
wapenmacht die offensief niet 
te vrezen valt en defensief ef'
fectief is omdat ze de aanval
ler confronteert met voor hem 
onoverkomenlijke verliezen in 
relatie tot de belangen die 
voor hem op het spel staan. 
Dit zou tot consequentie heb
ben dat afgezien wordt van 
offensieve capaciteit en de 
wapenfunctie tot verzekering 
van territoriàle onafhankelijk
heid en onschendbaarheid 
wordt gereduceerd; afgezien 
wordt van mogelijke militaire 
beïnvloeding van situaties en 

van zijn vrienden te ver. Zijn 
principes bleven echter over
eind: algemeen staatsburger
lijke rechten voor allen. Wan
neer hij meende dat dit zich 
wat het kiesrecht betreft 
slechts stap voor stap liet 
verwezenlijken, dan was dat 
omdat hij inzag dat de armen 
en ongeschoolden sociaal af
hankelijk waren van werkge
~ers, verpachters en kerkelijke 
weldadigheid. Uitg. De Wal
burg Pers Zutphen. 328 pag. 

n ver 

Inkomen en Welzijn, ethische 
kanten van de verdeling is 

conflicten buiten Europa; en 
afgezien wordt van militaire 
presentie in de wereld als 
middel om politieke doeleh te 
verwezenlijken. 

ns sbei" i 

Terzake van ongewilde lokale 
conflicten (b.v. voortgekomen 
uit burgeroorlog of revolutie) 
is een militaire activ.iteit ge-· 
richt op crisisbeheersing 
nodig, waarvoor de verwijde
ring van de tactische kern
wapens uit Centraal-Europa 
- zo mogelijk tweezijdig, zo
nodig alvast eenzijdig aan te 
vangen - voorwaarde is. Het 
doel van crisisbeheersing 
moet niet een militaire over
winning, maar een politieke 
regeling van het conflict zijn. 
Dit vereist een militaire orga
nisatie waarbij mobiele, para
te eenheden, zo dicht moge
lijk bij de haarden van onrust 
een lokaal treffen kunnen be
vriezen. Onder een construc
tieve vredespolitiek wordt ver
staan een beleid ten aanzien 
van wapenopbouw en wapen
beheersing dat de verwerke
lijking van deze doeleinden 
dient. 

Uit deze conceptie vloeit voort 
dat de NAVO desnoods een
zijdig verklaart nooit als eerste 
van kernwapens gebruik te 
zullen maken. Constructieve 
vredesp.olitiek vereist boven
dien dat men rekening houdt 
met redelijke belangen van 

de titel van het boekje van 
prof. dr. A. Kraal, hoogleraar 
in de bedrijfseconomie in Lei
den. Hierin beantwoordt hij 
vragen als: Op wier welzijn 
moet het beleid gericht zijn; 
waardoor wordt welzijn be
paald; welke ethische normen 
dient de overheid bij haar 
beleid in acht te nemen en in 
hoeverre zijn genomen Èm te 
nemen maatregelen doeltref
fend te achten? Voorop staat 
de vraag wat welzijn eigenlijk 
inhoudt. Bij gebrek aan beter 
kan het huidige welzijnsbeleid 
in het gezin, in het bedrijf, op 
nationaal niveau of van inter
nationale organisaties nog 

anderen het zoeken naar 
nieuwe vormen van interna
tionale samenwerking, met 
name over de grenzen van de 
huidige blokken in Europa. 
Zo'n vredespolitiek krijgt 
eindelijk kansen als de angst
factor niet meer dominerend 
is in de relatie tussen staten 
en blokken. 

Over een aantal maatregelen 
zijn de opstellers van beide 
rapporten het eens: 
1. vermindering of uitduFl
ning van het tactische kern
wapenarsenaal; 
2. afschaffing van de nucleai
re munitie voor het geschut 
{waarbij de opstellers vari rap
port I wél als vborwaarde 
stellen dat de artillerie anders
zins verbeterd wordt); 
3. het overwegen van de be
perking of beëindiging van de 
.. Quick Reaction Alert"-rege
ling voor gevechtsvliegtuigen 
met atoomtaken; 
4. geen invoering van kern
wapens met een lager explo
sief vermogen dan thans be
schikbaar zijn. 

a r1 

Drs. J.H. Leurdijk, weten
schappelijk hoofdmedewerker 
voor internationale betrek
kingen aan de Universiteit van 
Amsterdam, tekent in zijn 
artikel in de Internationale 
Spectator van september 
1975 (Nederland en de Euro-

slechts op vermoedens geba
seerd zijn. En dan de uitwer
king: .. Met anderen · meen ik 
dat het huidige overheidsbe
leid in Nederland dat naar 
welzijnsegalisatie streeft bin
nen het kader van een ruilver
keermaatschappiL die in het 
teken staat van de belangen 
der ·ruilpartijen, grote kans 
loopt desintegrerende maat
schappijontwikkelingen op te 
roepen . . . . Niet in aard en 
mate. der sociale voorzienin
gen ligt het verschil tussen 
de ideologieën, maar in .. het 
laatste waarom" daarvan." 
Daarbij blijkt .. dat het doel 
..rechtvaardige inkomensver-

door onze redacteur 

buitenland 

pese veiligheid: het cfviele 
Europa in discussie) bij het 
verschijnen van de twee rap
porten aan, dat hun waarde 
ligt in het feit dat ze de 
regering confronteren met de 
consequenties van beide ge
dachtengangen op korte ter
mijn en ook dat ze het kader 
vormj'!n van de meningsver
schillen over concrete beleids
problemen. Beide rapporten 
gaan uit van de concrete vei
ligheidssituatie in Europa, 
waarbij de samenwerking be
perkt blijft tot wat nodig is om 
de positieve aspecten van wat 
tot nog toe bereikt is te hand
haven. En dat is volgens 
Leurdijk wat waarschijnlijk het 
meest strookt met de visie die 
wij in Nederland hebben op 
het Europese en wereldge
beuren, een visie waarin het 
streven naar Europese een
heid eigenlijk niet past. Im
mers, een verenigd en onaf
hankelijk Europa zou praktisch 
onmogelijk en in politiek op
zicht onwenselijk zijn. 

•• 

deling" steeds meer geïnter
preteerd wordt als .. welzijns
egalisatie" en een groeiend 

. gewicht krijgt." Hierbij wordt 
onvoldoende rekening gehou
den met .. 1. versluierende 
inkomensoverdrachten; 2. de 
rechtvaardigheid van inko
mensverschillen als gevolg 
van vroegere inspanningen, 
ontberingen, risico's en spaar
zaamheid; 3. het welzijns
verminderd· effect van het 
stigmatiseren van .. de laatste 
risico's dragende onderne
mers". Uitg. Kluwer; f 16,50; 
1 o"3 pag. 

• 



Op 1 november zal de partij
raad van de WO discussiëren 
over onderwijszaken, aan de 
hánd van zeven stellingen, die 
woj in ons vorige nummer af
drukten. 
Dat is voor ons aanleiding ga
weest aandacht te schenken 
aan de contourennota van mi
nister Van Kemenade, waarin 
een totaal-visie wordt gegeven 
op de inrichting van ons onder
wijs in het jaar 2000. Onze 
hoofdredacteur had een gasprak 
met mevrouw drs. N. J. Ginjaar
Maas, sinds 1973 voor de VVD 
lid van de Tweede Kamer. Zij 
behandelt in de Kamer o.a. het 
voortgezet onderwijs. Voordien 
was zij twaalf jaar lang docente 
scheikunde. 
Goed onderwijs vormt de basis 
voor verdere ontplooiingskan
sen en is daarom voor ons libe
ralen ván uitermate grote bete
kenis. Het artikel op deze pagi
na's gaat voor een belangrijk 
deel over de middenschool, die 
Van Kamanada wil instellen en 
die door velen in de VVD wordt 
afgewezen. 
Maar misschien nog belangrijker 
dan dia middenschool is het 
milieu thuis. De ongelijke start 
on de maatschappij begint dilár. 
Je kunt ouders niets opleggen. 
maar we moeten wel prob11ren 
hen ervan te overtuigen dat hun 
contact met de school, hun op
vang van de kinderen thuis, hun 
reactie op de dingen dia op 
school geleerd worden van fun
damentele betekenis is. 
De ongelijkheid, die wij krach
tens ons beginsel niet wensen, 
begint aan de basis. Het is daar
om dat de WO er bij voortelu
rong op hamert dat vooral het 
kleuter- en basisonderwijs van 
het grootste l?elang is en abso
lute prioriteit eist. Dat wij daar
naastonze belangstelling richten 
op het verdere onderwijs. zoals 
on dit artikel gebeurt, spreekt 
vanzelf. 

De .contouren va 
Van Kemenade 
·Je kunt je afvragen wat er aan 
ons vroegere onderwijs eigen
lijk zo slecht was. Eerst 
hebben wij Cals gehad, .die 
met zijn mammoet de hele 
zaak op z'n kop "zette, nu 
hebben wij Van Kemenade, 
die met zijn contourennota 
ook het nodige overhoop 
haalt. Is dat riu allemaal zo 
nodig, of hebben we te maken 
met een hobby van bewinds
lieden die zichzelf waar moe
ten maken? Met de praktijk 
van het mammoet-systeem 
zijn ·maar weinigen gelukkig 
en de contouren, die Van 
Kemenade heeft geschetst 
doen menigeen bij voorbaat 
huiveren. Vanwaar toch die 
deining aan het onderwijs
front, na lange jaren van rust 
waarin generaties zijn groot 
gebracht met het vertrouwde 
patroon van schooltypen? 
Het oude onderwijssysteem 
met zijn kleuterschool, lagere 
school, Mulo, HBS en gymna
sium, ambachtsschool en 
huishoudschool was zeker 
niet slecht. Het had ecb.ter 
één alles-overheersend na
deel, namelijk dat doorstro
ming van het ene naar het 
andere schooltype niet of 
nauwelijks mogelijk was. Wie 
bijvoorbeeld een keer op de 
Mulo terecht gekomen was, 
bleef daar zitten - ook als 
zou blijken dat hij best naar 
HBS of gymnasium had 
gekund. Dat was althans de 
wijd verbreide praktijk. Het 
betekende dat menigeen 
kansen in het leven miste 
door een verkeerde keuze na 
de lagere school. Het systeem 
bood te weinig ontplooiings
mogelijkheden. 

Doorstroming 
Dat zou de mammoet met zijn 
brugklas doorbreken. Het 
mogelijk maken van de door
stroming, een streven dat 
liberalen natuurlijk van harte 
steunen, was één van de 
belangrijkste doelstellingen 

van de wet van Cals. Andere 
uitgangspunten - op zichzelf 
ook door ons graag aanvaard
waren een beperking van het 
aantal examenvakken en een 
vrije keuze voor de leerling om 
binnen zekere grenzen zijn 
eigen pakket samen te stellen. 
Niet persé Frans, Duits en 
Engels, maar een keuze met 
enkele alternatieve mogelijk-

minister Van Kemanade 

heden, bijvoorbeeld' Spaans. 
Dat zou de diversiteit van het 
onderwijs ten goede komen 
en de leerling meer mogelijk
heden biedèn om zich naar 
aard en aanleg te ontwikkelen. 
Op papier allemaal erg mooi 
en principieel zeker niet ver
werpelijk. Integendeel: het 
zijn uitgangspunten, die zeer 
wel in onze liberale visie 
passen,_ dat iedereen optimale 
ontplooiingskansen dienf te 
hebben. Maar de praktijk is 
_anders gebleken. Van de zo 

gewenste doorstroming komt 
weinig of niets terecht. De 
vrije keuze is een farce: de 
leerling kijkt niet naar de 
vakken die hij graag zou doen, 
maar naar de eisen die voor 
toelating tot een hogere oplei
ding worden · gesteld. De 
mammoet heeft geleid tot 
zeer grote scholen (dat kan 
ook niet anders, als men die 
diversiteit wenst), waarin de 
leerling verloren ronddwaalt. 

En wat mevrouw Van Some
ren als eerste en enige bij de 
invoe~ing van de wet heeft 
gezegd is uitgekomen: het 
systeem is onbetaalbaar duur. 
Wil zo'n systeem goed wer
ken dan heeft men (weer 
wegens die diversiteit) veel 
meer leerkrachten nodig dan 
vroeger - om maar één voor
beeld te noemen. 

Fouten 
De mammoet is in de praktijk 
mislukt, om meer dan één 
reden. Men heeft de fout 
gemaakt om zonder experi
menten de wet in te voeren. 
Het was verkeerd om bij de 
invoering niet te beginnen bij 
het kleuter- en lager onder
wijs, maar bij het secondaire 
onderwijs. Onvoldoende is 
beseft wat de financiële ge
volgen zouden zijn, zodat de 
wet slechts zeer gedeeltelijk 
kan worden uitgevoerd. En 
men heeft van de gelegenheid 
gebruik gemaakt om niet 
alleen het systeem te wijzigen 
(al een' enorme ingreep op 
zichzelf). maar óók nog de 
leerstof. Bovendien moest er 
een ander soort leraar komen. 
Het is duidelijk dat dh alles 
bij elkaar de zaak zó geweldig 
op z'n kop heeft gezet, dat er 
wel brokken van moesten 
komen. Zo is een in theorie 
goede wet de mist in gegaan. 
Er moet iets gebeuren, daar
over is iedereen het wel eens. 
Terug naar het oude systeem 
wil niemand, handhaving van 
het tegenwo9rdige kan ook 



niet. Daarom is Van Keme
nade met een aantal nota's 
gekomen, die hun afronding 
vinden in de contourennota. 
De minister heeft kans gezien 
om in twee jaar tijds een 
totaal-visie op het hele onder
wijs op tafel te leggen - en 
dat is geen geringe prestatie. 
Hij kon dat doen omdat hij 
onderwijs-socioloog geweest 
is en dus goed thuis in de 
materie. Bij alle kritiek, die wij 
op zijn nota hebben, past het 
om te erkennen dat Van 

mevr. drs. N.J. Ginjaar-Maas 

Kemenade met een werkstuk 
is gekomen om u tegen te 
zeggen. Samen met de staats~ 
secretarissen Klein en Veer
man heeft hij een plan ont
wikkeld voor het onderwijs
stelsel in het jaar 2000. Het 
stuk is uitdrukkelijk bedoeld 
als een eerste voorstel voor 
discussie en de bewindslieden 
hebben duidelijk verklaard dat 
de verwezenlijking van hun 
ideeën nog volstrekt open is. 
Dat is maar goed ook, want er 
valt wel wat op te zeggen. 

Het is hier niet de plaats 9m 
de hele nota (242 pagina's) te 
citeren. We zullen moeten 
volstaan met enkele hoofd
lijnen, zowel wat de nota als 
wat onze kritiek betreft. 

Basisschool 
In de visie van Van Kemenade 
gaan de kleuterschool en de 
lagere school verdwijnen om 
plaats te maken voor een 
basisschool voor kinderen van 
4 tot 12 jaar. Op deze school 

zal een vreemde taal voor alle 
leerlingen verplicht worden. 
Op zichzelf hebben wij daar 
niet zoveel problemen mee. 
Het feit dat de overgang van 
het kleuteronderwijs naar het 
gewoon lager onderwijs be
paald wordt door de kalender
leeftijd is inderdaad een 
belemmering voor de con
tinue ontwikkeling van de 
leerlingen. Wel dient ervoor 
gewaakt te worden dat het 
jonge kind, dat juist nog veel 
behoefte heeft aan geborgen
heid, zijn eigen klas of groep 
blijft houden en zijn eigen 
vaste leerkracht. De nota en 
de uitlatingen van Van Keme
nade geven aanleiding tot 
twijfel op dat punt. 

Middenschool 
Na de basisschool volgt de 
middenschool. Het ligt in de 
bedoeling dat alle jongens en 
meisjes van 12 tot 16 jaar dit 
onderwijs volgen. 
Hier ligt één van de kern
punten van onze kritiek. In de 
Tweede Kamerfractie van de 
WD is dit het terrein van 
mevrouw Ginjaar. Zij zegt 
over die middenschool: 
.. Het is als met de mammoet. 
Op papier mooi. Maar je moet 
je wel kritisch afvragen wat 
er .in de praktijk van terecht 
zou komen en waar die 
middenschool toe leidt. De 
bedoeling is, dat kun je in de 
nota lezen, dat in de midden
school alle leerlingen, welke 
hun capaciteiten ook zijn en 
uit welk milieu ze ook komen, 
bijeen blijven in niet voorge
selecteerde leeftijdsgroepen. 
Van daaruit kunnen de leer
lingen zich in wisselende 
groepen van bezigheid en 
studieniveau naar. hun aanleg 
en belangstelling bekwamen 
en oriënteren. Aan het eind 
van de middenschool zal van 
elke individuele leerling een 
.. ontwikkelingsprofiel" wor
den vastgesteld. Hierin zullen 
nieuwe vaardigheden, be
gaafdheden en belangstelling 
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van de leerling tot uiting 
komen". 
.. Er zijn dus in de visie van 
Van Kemenade geen selectie
drempels in de middenschool, 
zelfs niet aan het eind. Een 
soort eindexamen zou zowel 
voor leerlingen als leraren een 
aansporing zijn om althans 
ergens naar toe te werken. 
Die aansporing ontbreekt. Als 
je 1 6 jaar bent krijg je een 
ontwikkelingsprotiel mee naar 
huis, dat is alles. Dat houdt 
een groot gevaar van nivelle
ring in. Ik vind die midden
school alleen dáárom al op z'n 
minst geweldig riskant". 

.,Een zeer principieel bezwaar 

VRIJSTAAND 
LANDHUIS 

is dat met de invoering van de 
door Van Kemenade voorge
stelde middenschool de vrij
heid van onderwijs in het 
geding is. Hij heeft verklaard 
dat de middenschool de enige 
school zal zijn waar men na de 
basisschool niet naar toe kan, 
maar naar toe moet. In Enge
land kent men de midden
school en daarnaast de parti
culiere scholen, die daar 
groeien en bloeien. Daar 
wordt onderwijs op de indi
viduel~ manier geg·even. Van 
Kemenade heeft gezegd dat 
hij dergelijke particuliere 
scholen in Nederland wil ver
hinderen". 
.. Met de invoering van de 
middenschool zou de vrijheid 
van onderwijs ook nog op een 

andere wijze aangetast wor
den. De middenschool leidt 
tot zeer grote scholen, omdat 
het mogelijk moet zijn er heel 
.veel vakken te doceren. In 
Amerika bijvoorbeeld bebben 
de middenscholen zo'n 4000 
leerlingen per school. Ik zou 
dat zeer bezwaarlijk vinden 
omdat het een ongewenste 
schaalvergroting is waarbij de 
school een onderwijsfabriek 
wordt (nog veel erger dan nu 
al onder de mammoet) en 
omdat het de ontscholil)g 
van het platteland betekent. 

Bovendien is het ontstellend 
kostbaar. Maar het principiële 
bezwaar is, dat het bij een 
dergelijke schaalvergroting 
ondenkbaar is scholen van 
verschillende richting te heb
ben. Je mag al blij zijn als je 
in een middelgrote plaats één 
middenschool hebt. Laat 
staan dat er mogelijkheden 
zouden zijn voor bijvoorbeeld 
katholieke, protestantse en 
anders gerichte scholen. Dat 
is een aantasting van de 
vrijheid, die ik niet acceptabel 
vind" . 

's Gravenweg 160 
Capelle a/ d IJssel 

met ca. 4000 m2 eigen grond. 

verzorgingsflat 
U bent nü op de leeftijd om te genieten. 

In uw eigen huiselijke sfeer' en bijzonder 
goed, tot in de puntjes verzorgd. 

Gr-ote woon/eetkamer, 
ruime keuken en bijkeuken, 
studeerkamer, grote garage. 

1 e verdieping: 
4 zeer ruime slaapkamers 

en een badkamer. 

2e verdieping: 
2 slaapkamers 

Prijs f 575.000,- k.k. 

V i nek 
makelaardij b.v. 

D 

In de Beeckestein-verzorgingsflat 
te Deventer verhoogt u de kwaliteit van uw 

bestaan. U kunt nu wel lezen, dat deze 
2- of 4-kamerflats te koop en te huur zijn, 

dat er een kapper, pedicure, winkel, 
konversatiezaal, een excellente kok, een 
biljart en vele andere gemakken en I1Jxe 

is, maar dan heeft u nog niets gezien, 
u heeft het woon komfort, de goede stand, 

de privacy, de mooie én gezellige omgeving 
niet bewonderd, u heeft dan de sfeer nog 

niet geproefd. 
En wat denkt u van een verpleegster intern? 

Komt u eens een dagje genoeglijk onze 
modelflat bekijken, een maaltijd 

meegenieten, een praatje met de andere 
bewoners maken. Maar wees op uw hoede: 

u zult zich er meteen thuisvoelen, u zult 
eraan verknocht raken! 

Modelflat: Deventer, Laan van Bargele 40. 
Tel. 05700-15288. Geopend maandag 

tlm zaterdag van 13:30-16.30 uur. 

Russische systeem 

.,De ervaringen in andere lan
den (ook bijvoorbeeld in 
Duitsland) is nu eenmaal dat 
de middenschool geweldig 
groot wordt en zeer kostbaar 
is. Wil je die schaalvergroting 
niet en heb je de financiële 
middelen niet, térwijl je toch 
een middenschool wenst, dan 
kom je bij het Russische 
systeem terecht. Daar zitten 
op de middenschool alle intel
ligenties bij elkaar en wordt 
onderwijs gegeven op één 
niveau (wat natuurlijk nivelle
rend werkt). De jeugdbewe
ging van de communistische 
partij geeft daar dan aan de 
meer begaafden extra cur
sussen. Maar dàt zie ik in 
Nederland nou nog niet met
een zitten". 

Van Kemenade zegt dat hij de 
eenheidsschool onomwonden 
van de hand wijst. Maar zoals 
uit de opmerkingen van me
vrouw Ginjaar duidelijk ge
worden zal zijn is het de 
vraag of daaraan in de prak
tijk te ontkomen valt. 

Koopsommen : 
vanaft 112.000,- v.o.n. 
geen makelaarskosten 

65% hypotheek 
tegen 9% rente aanw. 

Huurprijzen : 
· vanaf f 1430,- per maand 

inclusief service kosten. 

Torenho[2 
Capelle afd J,Jssel 

T el. (010) 50 01 55 Beeckestein Deventer 
b.gg 14 73 22 of ( 1807) 1 64 04 



Na de middenschool komt 
een nieuw schooltype in de 
opzet van de minister: de 
bovenschooL De volledige 
leerplicht wordt verlengd tot 
1 8 jaar en het is de bedoeling 
dat men nog enkele jaren op 
de bovenschool doorbrengt. 
Die zal de leerling mogelijk
heid geven zich voor te berei
den op het hoger onderwijs, 
op het vervullen van functies 
van middelbaar niveau in de 
maatschappij of van functies 
van lager niveau. 
Mevrouw Ginjaar ziet niet 
zoveel ·in die bovenschool, 
die - dat moet men zich wel 
bedenken- verplicht wordt. 
Talloos immers zijn de jon
gens en meisjes die op die 
leeftijd geen enkele zin meer 
hebben in een school, welke 
dan ook. De verlenging van de 
leerplicht acht zij daarom ook 
niet gewenst. 
De plannen voor de boven
school heeft Van Kemenade 
nog niet uitgewerkt. Maar wel 
heeft hij gezegd en geschre
ven dat het een op de maat
schapgij gerichte school moet 
zijn. Onduidelijk is hoe uitge
maakt zal worden wie op de 
bovenschool de gelegenheid 
krijgt zich te oriënteren en 
voorbereiden op het hoger 
onderwijs, wie terecht komt 
op de afdeling voor middel
bare functies ~n wie terecht 
komt op de afdeling voor 
lagere functies. Kortom: een 
nog wazig plan. 

n r 
Selectiedrempels zijn in de 
hele opzet van Van Kemenade 
nergens te vinden, totdat men 
komt bij het hoger onderwijs. 
Omdat het andere te duur 
wordt, wil de minister beper
kingen stellen aan de deelne
ming aan het hoger onderwijs. 
Met name bij het hoger 
onderwijs zal bezuinigd moe
ten worden in het belang van 
de verbetering van de onder
wijsvoorzieningen op de la
gere niveaus. 
Dat ontlokt mevrouw Ginjaar 
de kritiek: .,De minister wil 
dus een brede opleiding voor 
velen, ten 'koste van een 
hogere opleiding, die tegen
woordig óók door velen wordt 
gevolgd. Misschien heeft dat 
iets te maken met zijn socia
listische instelling van streven 
naar spreiding van kennis, 

ma~~t, inkomen en vermo- I 
gen . 

Brug lds 

Goed, de contouren van Van 
Kemenade dus niet. Maar wat 
dan wèl? Volgens mevrouw 
Ginjaar moet de oplossing 
gezocht worden in verbetering 
van het mammoet-systeem. 
Een eerste vereiste daarbij is 
te sleutelen aan de brugklas. 
-Er zijn nu soorten brugklassen 
voor het lager beroepsonder
wijs en voor het algemeen 
vGJortgezet onderwijs. Over
stappen kan niet, en dat ·zou 
nu juist wel mogelijk moeten 
zijn . Mevrouw Ginjaar wil er 
voor ijveren dat te bereiken, 
zonder de brugklas te nivelle
ren. 
Aan hèt eind van de brugklas 
zal het voor sommigen duide
lijk zijn welk onderwijs zij 
verder moeten volgen, voor 
sommigen nog niet. Daarom 
bepleit zij een verlengde brug
klasperiode voor wie dat 
wenselijk is. Waar het om 
gaat is de doorstroming van 
liet ene type onderwijs naar 
het andere niet alleen op pa
pier, maar ook reëel mogelijk 
te maken. 
De keuzepakketten (thans 6 à 
7 vakken) wil zij uitbreiden, 
bijvoorbeeld tot 9. Het sy
steem van de keuzepakketten 
heeft er toe geleid dat men 
thans in enkele vakken een 
vrij diepgaande kennis ver
werft. Zij geeft de voorkeur 
aan méér vakken, met wat 
minder diepgang, omdat dit 
de algemene ontwikkeling ten 
goede komt en betere kan
sen geeft op verdere ont
plooiing. 

B o p5onderwiJS 
Wat het lager beroepsonder
wijs betreft wil zij een harmo
nisering. Er zijn thans vijf 
soorten (lager technisch; lager 
huishoud- en nijverheids; la
ger landbouw; lager econo
misch en administratief; lager 
middenstands onderwijs), die 
geheel los van elkaar func
tioneren. Zelfs als het om 
dezelfde vakken gaat, zijn in 
die vijf soorten de leerstof en 
het aantal uren verschillend. 
Een harmonisering is naar het 
inzicht van mevrouw Ginjaar 
gewenst: één soort lager 
beroepsonderwijs, waarbin
nen men een keuzepakket kan 
samenstellen. Bovendien 

moeten, meent zij. de moge
lijkheden om door te stromen 
verruimd worden (thans al
leen mogelijk naar het middel
baar beroepsonderwijs; het 
moet ook mogelijk worden 
naar Mavo en Havo). 
MevrÜL!W Ginjaar vindt dat 
het geharmoniseerde lager 
beroepsonderwijs oriënterend 
onderwijs moet zijn. Maar 
daaraan kleeft het bezwaar 
(zoals ook thans) dat een 
echte beroepsopleiding ont
breekt. Voor wie dat wenst 
zou in een vijfde leerjaar die 
mogelijkheid gecreëerd moe
ten worden. 
Een voordeel van de door haar 
voorgestane harmonisering is 
ook dat meer coëducatie kan 
plaats hebben. Nu is het nog 
zo dat lager technisch onder
wijs gevolgd wordt door 
jongens, lager huishoud- en 
nijverheidsonderwijs door 
meisjes. In de geharmoni
seerde school komen jongens 
en meisjes bij elkaar. 

In trument 
De contouren van Van Keme
nade verwerpen wij niet in de 
laatste plaats omdat de minis
ter duidelijk heeft gemaakt 
dat hij het onderwijs wil zien 
als een instrument om de 
ontwikkeling van de samen
leving te beïnvloeden. Zijn 
hele denken is daarop gericht 
en hij verbloemt het ook niet. 
Al in zijn begroting voor 1974 
heeft Van Kemenade gezegd 
dat het uitgangspunt voor 
zijn onderwijsbeleid zal zijn 
om via het onderwijs veran
deringen in de ma'atschappij 
aan te brengen, die .. men" 
wenselijk acht. En voor .. men" 
kan men gevoegelijk lezen: 
..ik" of .. wij socialisten". 
De veranderingen waarop de 
socialisten ' uit zijn bereik je 
door nivellering - zij zeggen 
het voortdurend zelf -· óók 
van kennis. Een nivellering 
niet naar boven, maar naar 
beneden, dat is het doel 
waarnaar de socialisten stre
ven als zij zeggen dat kennis 
evenals macht en inkomens 
gelijk verdeeld moet zijn. 
Wij juichen het toe dat ieder
een de kans krijgt zich zoveel 
kennis te verwerven als een 
ander. Maar wij verzetten ons, 
als die spreiding van kennis 
betekent dat je minder kansen 
krijgt om te leren, omdat een 
ander je anders niet kan bij
houden. a 

JOVD
najaarscongres 

De Jongerenorganisatie Vrij
heid en Democratie (JOVD) 
organiseert op 1 en 2 novem
ber haar najaarscongres in het 
christelijk vakantie- en con
ferentie-oord .. Jeugdland", 
Zutphensestraat 9 te Ellecom 
(bij Dieren). Het congresthe
ma is: .. Liberalisme en partij
vorming op Liberale basis". 
Het programma is als volgt: 

Zaterdag 1 november: 

9.30 uur: 
Ontvangst deelnemers 

10.30 uur: 
Huishoudelijke vergadering 

12.30 uur: 
Luch 

13.30 uur: 
Congresrede van de 
voorzitter 

13.45 uur: 
Inleidingen over het congres
thema door prof. J. Wessel 
en een prominent WD-er 

17.00 uur: 
Behandeling van de hoofd
stukken A 12 en A 14 van het 
kernprogramma 

18.00 uur: 
Diner 

19.30 uur: 
Huishoudelijke vergadering 
(vervolg) 

Daarna feest. 

Zondag 2 november. 

10.30 uur: 
Tnleiding over het congres
thema door 11. Wiegel 

Discussie 
12.30 uur: 
Lunch 

13.30-16.30 uur: 
Behandeling resolutie .. Libe
ralisme". a 



Mijn opinie is ••• 

Verontrust over de wel wat 
erg felle reactie in de pers op 
een toespraak van onze frac
tievoorzitter in de Eerste 
Kamer, mr. H. van Riel, van 24 
september te Zaandam, heb 
ik deze toespraak bij het 
landelijk secretariaat opge
vraagd. Na lezing van de let
terlijke tekst, moet· ik helaas 
de ernstige kritiek onderschrij
ven en wel op de volgende 
punten: 

• Uiterst irritant en niet 
passend vind ik het twijfelen 
aan de verstandelijke vermo
gens van tegenstanders. Laat 
de heer Van Riel aantonen op 
welke punten de politieke 
opvattingen van de ander 
onjuist zijn: de conclusie wie 
dán het verstandigste is zal de 
luisteraar of lezer zelf wel 
trekken. 

• De opmerkingen van de 
heer Van Riel over de buiten
landse politiek, zijn een 
gruwel. Over Indonesië stelt 
hij: ,.Dat er nog vele niet
veroordeelde gevangen, naar 
het wel heet, op Boeroe zitten 
vindt een liberaal op zichzelf 
vervelend". Vervelend! Niet 
onjuist of schandalig, neen: 
vervelend! 

Over Chili: .. De Minister
President Pi nochet streeft wel 
degelijk naar een bepaalde 
politieke liberalisatie". Beseft 
de heer Van Riel niet, dat dit 
als relatieve opmerking wel
licht juist is, maar dat dit uit 
zijn mond uitgelegd wordt als 

dat ·Pinochet een liberaal be
leid nastreeft? 
Over Spanje: ,.Wie, zoals dat 
in Spanje gebeurt, moorden 
pleegt op politie-agenten, 
krijgt wat er in dat land voor 
staat". Punt. Geen woord over 
de wijze waarop deze wetten 
tot stand komen, de pro
cessen gevoerd worden of 
over wat voor soort agenten 
het gaat. Dit moeten horen 
van de voorzitter van de 
Eerste Kamer-fractie van mijn 
liberale partij is gruwelijk. 

• Over Den Uyl tenslotte: ,.De 
heer Den Uyl is geen Minister 
President van Nederland in de 
morele zin van het woord, 
geen vertegenwoordiger van 
ons land, maar slechts een 
demagoog, die door een 
toeval op de plaats terecht 
kwam waar hij. ten onrechte, 
zit". Parlementair-democra
tisch klopt hier volstrekt niets 
van. Den Uyl is op volstrekt 
normale wijze op zijn plaats 
gekomen. Dit had niets met 
toeval te maken, maar met de 
steun binnen het parlement. 
Het is duidelijk, dat het be
richt dat de heer Van Riel in 
de loop van volgend jaar zal 
aftreden mij goed deed. Nog 
beter lijkt het mij echter als hij 
terstond als fractie-voorzitter 
zou aftreden. Het beste is, 
wanneer de heer Van Riel 
terstond als lid van de Eerste 
Kamer zou willen bedanken. 

DRS. GEORGE VAN GENT, 
Rotterdam 

VanRiel2 

Toen ik, tijdens de demonstra-

Particulier biedt aan een op paneel geschilderd 

PUNTGAAF ZEEGEZICHT 
van de zeegelicht schilder N. Riegen (begin 19ÓO). 
Fraai schilderij met prachtige lichtvalling, maten 46 x 32. 
Prijs f 9500,-. 
Brieven onder no. VD-189, Bureau van Vliet b.v., Postbus 20, 
Zandvoort. 

tieve bijeenkomst op het 
Domplein, het onheuse gejoel 
hoorde aan het adres van 
Wiegel en Vonhoff, heb ik mij 
onthutst afgevraagd of inder
daad zovelen zo weinig van de 
zin van deze demonstratie 
begrepen. 
Toen ik van de ongenuan~ 
ceerde uitlatingen van de heer 
van Riel over deze demon
stratie kennis nam, heb ik mij 
eveneens onthutst afgevraagd 
of hij er ook iets van begreep. 

W. BAGGERMAN, 
· Rotterdam 

Mr. Van Riel heeft natuurlijk 
gelijk als hij de-aanwezigheid 
van onze fractieleider de heer 
Wiegel op het Domplein ten 
sterkste afkeurt, daar dit de 
indruk zou kunnen wekken 
alsof de WD in haar geheel 
achter dit soort akties zou 
staan, hetgeen ik ernstig 
betwijfel. 
Alleen al het feit dat deze 
rooie regering inclusief haar 
,.confessionele broeders" deze 
demonstratie hadden ge
organiseerd, had reeds een 
waarschuwing moeten zijn 
dat het een ,.rooie vlag en 
gebalde vuist" -bijeenkomst 
zou worden. En dat de aanwe
zigheid van de heer Wiegel de 
indruk zou kunnen wekken 
alsof .,deze groepen" dit 
gevoelige punt op de juiste 
wijze benaderden. 

Deze socialistisch-communis
tische demonstranten hebben 
dit .,tere" punt weer geraffi
neerd aangegrepen om er een 
prachtige propaganda-stunt 
van te maken. En in deze 
omgeving hoort de heer 
Wiegel inderdaad niet thuis. 

On 

H. BECX, 
Heerlen 

In mijn werk heb ik te maken 

met kraandrijvers, monteurs, 
inkopers, bedrijfsleiders en 
directeuren. Tot voor enkele 

1 jaren was het in zaken taboe 

I om over politiek te spreken. 
Het is echter opvallend dat 
steeds meer zakelijke ge-
sprekken naar de politiek af
dwalen. Daarbij komt alge
meen onbehagen, machteloze 
woede. zorg om de kinderen 
naar voren. 
Daar staat tegenover dat, 
volgens opiniepeilingen, de 
PvdA-aanhang groeiende is. 
Blijkbaar lopen steeds meer 
landgenoten met een plank 
voor hun hoofd. 
Het is in het algemeen belang 
dat hiertegen stevig opgetre
den wordt en wel in de vorm 
van een intensieve voorlict,
ting. Naast het lilanutten van 
zendtijd voor radio en tv zou 
het volgende in· aanmerking 
kunnen komen: het trachten 
redactionele artikelen in de 
landelijke ~;>ers opgenomen te 
krijgen; het openen van een 
gecoördineerd bombardement 
met ingezonden stukken van 
de landelijke pers; het huis 
aan huis verspreiden van 
voorlichtingsbrochures in al
gemeen begrijpelijke taal; het 
beleggen van voorlichtingsbij
eenkomsten, gericht op be
paalde bevolkingsgroepen, het 
in vervolg op deze bijeen
komsten doorvoeren van huis
bezoeken. 

Ideaal zou zijn wanneer elke 
WD-er mee zou doen en zich 
niet alleen beperkt tot een 
gift aal') een fonds, dat ter 
financiering opgericht qient te 
worden. 

Ir. H. STUART, 
Arnhem 

Een ieder zal het met mij eens 
zijn, dat we heden niet de 
beste dagen voor ons land 
beleven. Een stuk onmacht 
heeft mij dan ook gedreven u 
te schrijven. 



In deze rubriek publiceren wij brieven van lezers. De redactie behoudt zich 
daarbij het recht voor redactionele wijzigingen aan te brengen of stukken 
te bekorten, uiteraard zonder de kern van het betoog aan te tasten. Wij 
streven ernaar zoveel mogelijk lezers aan het woord te laten. Dit betekent 
dat korte helder geformuleerde brieven (maximaal 300 woorden en vooral 
duidelijk geschreven of getypt!) het meest kans maken vlot en integraal te 
worden opgenomen. 
Publikatie betekent niet dat wij instQmmen met het betoog . 
Beroep t .a.v. geweigerde of bekorte artikelen is mogelijk bij de Redactie
raad, p/ a Koninginnegrecht 57, Den Haag. 

Als. misschien te, nuchter 
denkend mens, is het mij een 
raadsel hoe de huidige rege
ring zich kan handhaven. 
Immers, zouden wij de over
heid niet moeten vergelijken 
met een zeer groot bedrijf? 
De overheid is het grootste 
bedrijf van Nederland, waar
van de regering belast is met 
de directie, waarvan de amb
tenaren werknemers zijn en 
alle Nederlandsche werkne
mers cq. belastingbetalers 
aandeelhouder zijn. 
De vergelijking is simpel. Zou 
een bedrijf een tekort hebben 
(lees verlies lijden) zoals onze 
regering een gat in de begro
ting heeft, dan zouden onmid
dellijk alle kredieten stop 
gezet worden en de directie 
naar huis gestuurd worden. 
ten einde middels een reor
ganisatie te trachten het be
drijf weer gezond te maken. 
Het huidige kabinetsbeleid is 

gedoemd te mislukken en het 
overheidsbedrijf zal als .het 
niet wil bezuinigen failliet 
gaan. 
De WO dient deze mensen 
te bereiken en hen te laten 
weten dat ook zij aandeel
houder zijn , maar dat er op 
dit moment met hen wordt 
gesold. 

H. HOGENBIRK, 
Vught 

Ik vind dat we ons in de WD 
veel te weinig met de Surina
me-problematiek bezighou
den. Op bijeenkomsten wordt 
er bijna geen vraag over ge
steld. Toch hebben wij met de 
afwikkeling van een zaak 
waarbij wij veel directer be
trokken zijn in de zin van 
.. verantwoordelijk voor" dan 
bij allerlei andere zaken. die 

Congres Staten- en Raadsleden 
De vereniging van Staten- en Raadsleden houdt 7 en 8 
november haar jaarlijkse congres in De Blije Werelt te Lun
teren. Het programma van het congres luidt als volgt : 

VRIJDAG 7 NOVEMBER : 

17.30 uur: Aankomst deelnemers 
18.30 uur: Diner 
20.00 uur: Het vormingstheater .. Proloog" geeft een voor

stelling van het stuk: .. Wie wordt wijs van het 
onderwijs". Na afloop discussie over de rol van 
het vormingstheater. 

ZATERDAG 8 NOVEMBER: 

9.30 uur: Jaarvergadering. 
11 .30 uur: Inleiding door H. J. L. Vonhoff, burgemeester 

van Utrecht en oud-staatssecretaris van cultuur. 
recreatie en maatschappelijk werk over het 
sport- en jeugdbeleid in provincie en gemeente. 

1 2.30 uur: Lunch. 
13.30 uur: Groepsdiscussie over sport- en jeugdbeleid. 
16.00 uur: Sluiting. 

Het congres is voor elk WO-lid toegankelijk. De kosten be
dragen f 60,- per persoon. Gedeeltelijke bijwoning is 
mogelijk. 
U kunt zich aanmelden d9or nevenstaande bon in te vullen. 
en op te sturen aan de secretaris van de vereniging, mej. 
drs. I. Günther, Lozerlaan 1711 in Den Haag. 

de voorpagina's van onze 
kranten dag in dag uit vullen. 

Niemand in Nederland 
spreekt zijn oprechte bezorgd
heid uï't over de situatie in 
Suriname, hoewel eenzesde 
deel van de bevolking van 
Suriname naar ons land is 
gevlucht, zonder uitzicht op 
een weg terug en zonder uit
zicht op een normaal bestaan 
alhier. En de regering en de 
volksvertegenwoordiging stel
len zich duidelijk stilzwijgend 
op het standpunt dat men in 
Suriname maar onderling zelf 
orde op zaken moet stellen. ' 
Dit regeringsbeleid , waarmee 
een verantwoordelijkheid van 
het Nederlandse volk tot uit
drukking wordt gebracht, acht 
ik misdadig. ongrondwettelijk 
en onfatsoenlijk. 
Laten wij als liberalen onze 
socialistische broeders, die al 
zovele bloedbaden hebben 

Naam 

helpen veroorzaken, hoeden 
voor nog meer goedbedoelde 
niet te herstellen beslissingen 
en op alle mogelijke manieren 
in de volksvertegenwoordi
ging duidelijk maken, dat wij 
tegen onafhankelijkheid voor 
Suriname zijn , zolang daar 
geen máatschappelijke rust 
en harmonie is ontstaan. 

Laten wij duidelijk rr;1aken dat 
het levensgeluk van elke indi
viduele Suri~amer voor ons 
belangrijk is, dat het toege
ven aan gevaarlijke hobbies 
van een groepje leiders, van 
wie niet ètuidelijk is in welke 
mate ze door het Surinaamse 
volk worden gesteund. 
Een duidelijke stellingname is 
echt belangrijker dan mee
huilen in Utrecht. 

HAN HEDGES, Arnhem. 

• 

Adres 

Woonplaats: 

··· ······ ··· ·· ·· ········ ········ ····· ·· ······· ·······'······ ·· ··· 

geeft zich hierbij op als deelne(e)mer(ster) aan het Congres 
van de Vereniging van Staten- en Raadsleden der WD op 
7 en 8 november 1975 in 'De Blije Werelt' te Lunteren. 

gehele conferentie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . f 60,00 
diner op 7 november en voorstelling Proloog f 30,00 
voorstelling Proloog, discussie . . . . . . . . . . . . . i 1 0 ,00 
logies van 7 op 8 november . ..... . . . . .. .. f 25,00 
zaterdag (lunch inbegrepen) . . . . . . . . . . . . . . f 20,00 

(doorhalen wat niet verlangd wordt) 

Het ve1 schuldigde bedrag f ..... .. . is overgemaakt op giro
rekening nr. 1687886 t .n.v. de penningmeester van de 
Vereniging van Staten- en Raadsleden der WD te Den Haag 
I de bankrekening 025.78.80.216 bij Mees en Hope te Den 
Haag (girorekening bank 68500). tgv de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden der WD te Den Haag. 

. ' 
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Koop 
rechtstreeks 
van de 
importeur. 

Wijn Verlinden verkoopt uit eigen kelders met meer 
dan een miljoen flessen in voorraad, rechtstreeks 

aan particulieren en met eigen vervoer. Dat 
verzekert u van de allerbeste conditie en 

behandeling van uw wijn. U kunt zich niet bekopen 
bij Wijn Verlinden. Want elke wijn wordt 

onvoorwaardelijk gegarandeerd. 
De Wijngids die 300 soorten vermeldt is minstens 

uw belangstelling waard. 
Bel of schrijf voor franco toezending. 

Postbus 296, 's-Hertogenbosch. 
Tel. (073)- 125051. Telex: 50317. 
Kelders te "Zuiderbosch" Hintham. 

Vermeld bij aanvraag of bestelling s.v.p. titel van dit blad. 

Sunval Zwembaden. Gezonde 
en verantwoorde luxe. Sportief 
vermaak in, en waardevermeer
dering van Uw woondomein. 

Jetstream zorgt voor stroming 
in Uw zwembad. Bovendien 
verschaft Jetstream U een 
bruisende massage. 
Zwemhallen en automatische 
rolafdekkingen 

hoeksbv 
Sauna's, solaria, privé 
zwembaden en tuinmeubelen. 
Korvelseweg 156, 
Tilburg, Tel. 013-431143. 
Toonzalen: Insaid te 
Oisterwijk, Heusdensèbaan 50, 
Tel. 04242-6335. · 
Bouwcentrum Weena 700, 
Rotterdam. 

Zwitserland- 'Wal lis 
Een met overheidssteun van de Zwitserse Staat ontsloten . 
gebied voor 26 - onder architectuur te bouwen - Chalets en(of 
Appartementen, gelegen op 1050 meter hoogte, grenzend aan 
beschermd natuurgebied. Toegankelijk voo,r buitenlanders. Zo
wel 's:zomers als 's-winters gemakkelijk bereikbaar per auto en 
tre1'n via Kandersteg. 

Volop gelegenheid voor ski, langlauf, wandelen, zwemmen en 
kuren (Thermalbäder). 

Dit projecl is gelegen in een der mooiste natuurgebieden 
(10 km van Brig) en staat aan het begin 1van de toeristische 
ontwikkeling. Goede mogelijkheden voor verhuur gedurende het 
gehele jaar. Beheerder permanent aanwezig. 

Prijzen S. Fr. 110.000 tot S. Fr. 350.000 incl. bijkomende kosten. 
Hypotheekverstrekk1'ng tot 6rfl/o van de koopsom mogelijk. 

Wij zijn gaarne bereid op aanvraag uitgebreide informatie te 
verstrekken. 

H.J. Talens b.v. 
Financieel AdVlesbureau 

Overbeeklaan 24. - Postbus 4 

6200 - Velp (Gelderland) 

Telefoon: 085-629314 • 

Arnhem: de heer Steenwijk, telefoon (085) 616785 

Warnsveld: de heer Hendriks, telefoon (05750) 17916 



Kamerdebat binnenlandse zaken: Door onze parlementaire redacteur 

Alle VVD-moties 
aangenomen 

prof. mr. W.F. de Gaay Fortman 

Bij het begrotingsdebat over 
binnenlandse zaken heeft de 
WO een uniek succes ge
boekt. De fractie had drie 
moties ingediend. Minister De 
Gaay Fortman had zich tegen 
alle drie verzet. Maar bij de 
stemming werden de VVD
moties stuk voor stuk aange
nomen. 
In· de eerste motie (van 
mevrouw Kappeyne van de 
Coppello) werd actief kies
recht gevraagd voor alle 
Nederlanders. De grondwet 
beperkt dit tot nu toe tot 
ingezetenen. Minister De 
Gaay Fortman wil deze bepa
ling wel iets verruimen. Maar 
veel verder wil hij daarbij niet 
gaan dan ambassadeperso
neel en militairen. 
In de tweede motie werd een 
nieuwe gemeentelijke herin
deling gevraagd voor West
Friesland Oost. Deze motie 
(ingediend door Evenhuis) 
stuitte op een krachtig neen 
van de ministèr, ondanks het 
feit dat de gemeenten waar
om het hier gaat zelf op herin
deling aandringen. 

Inspraak 
In de derde motie werd voor 
de provincies en gemeenten 
iets meer inspraaktijd ge~ 
vraag~ voor de beoordeHng 
van de nieuwe provinciale 
indeling. Wat Van Aardenne 
in deze motie vroeg was 
waarlijk niet het onderste uit 
de kan. Uiterlijk 15 november 
wil de minister de reacties 
binnen hebben. ledereen is 
het er over eens dat de pro
vindes en gemeenten dan wel 
erg weinig tijd is gelaten om 
hun oordeel te gevèn. Van 
Aardenne vroeg er twee 
maanden bij. "Dan lukt het 
niet om de zaak nog deze 
kabinetsperiode voor elkaar te 
krijgen", zei de minister en hij 
ontraadde de kamer om de 
motie aan te nemen. 
De meerderheid van de kamer 
liet zich niet door de minister 
beïnvloeden en de motie 
haalde het royaal. 

Pruliemand 
Een paar dagen later deelde 
De Gaay Fortman per brief 
aan de Tweede Kamer mee 
dat hij de motie niet zal 
uitvoeren. De pruliemand 
waarin dit kabinet aangeno
men moties weggooit is zo 
langzamerhand 'zo vol dat je 
je afvraagt hoe lang de 
Tweede Kamer hier· nog 
genoegen mee neemt. 
Oe hele Tweede Kamer heeft 
er bij het debat over binnen
landse zaken· op aangedron
gen om de bevoegdheden van 
de gemeenten niet uit de 
hollen. 
In de nieuwe opzet komen er 
26 provincies, die de b~lang
rijkste gemeentelijke taken 
gaan overnemen. De rijks
overheid zou zelf met afsto
ting van taken aan de provin
cies-nieuwe-stijl kunnen be
ginnen. "Op dit punt schiet 
het concept-voorstel funda
menteel tekort", zei Van 
Aardenne. Hij noemde diverse 
voorbeelden van taken die bij 
de gemeenten moeten blijven. 

Kil 
Evenhuis, die het ambtena
renbeleid voor zijn rekening 
nam, constateerde dat het 
personeelsbeleid van de rijks
overheid koeler, killer en kli
nischer is dan vorig jaar in de 
toelichting op de begroting 
was bezongen. "Het hoogdra
vende lijkt er een beetje uit", 
zei Evenhuis. 
De Gaay Fortman zei dat het 
kabinet vast zal houden aan 
ten trendbeleid, waarin de 
ambtenarensalarissen de loon
en salaris_ontwikkelingen in 
het bedrijfsleven volgen. 
"Het trendbeleid is een ze
gen", zei de minister. Wel wil 
het kabinet verder onderzoe
ken (in overleg met de bon
den) of er aan de topsalarissen 
iets kan worden geknaagd. 
Maar omdat de minister er bij 
zei dat hij er niets voor voelt 
om schalen in elkaar te gaan 
schuiven, zal het zo'n vaart 
wel niet gaan lopen. • 

Uw advertentie 
in dit blad wordt 
in ruim 70.000 gezinnen 
gelezen 

, 
• 
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• radio 
Radio-uitzending van de WO: 
vrijdag 31 oktober, van 18.19-
18.29 uur, over de zender 
Hilversum 1 (402 m.). 

AMSTERDAM- Op 28 okto
ber organiseert de JOVD een 
forum-discussie over de re
latie liberalisme-liberale poli
tiek. Met drs. R. Groothoff 
{WO-raadslid Amsterdam). 
J. Jongejans (oud-bestuurslid 
LSVN) enE. Nijpels {voorzitter 
JOVD). Aanvang 20.00 uur, 
Am erica in. 

AMSTERDAM - Op 17 no
yember geeft H. Wiegel (voor
zitter Tweede Kamerfractie 
van de VVD) een beschou- .. 
wing over de heersende poli
tieke en sociaal-economische 
omstandigheden, over het 
Tweede Kamerwerk in het 
afgelopen zittingsjaar en over 
de komende verkiezingen voor 
de Tweede Kamer. 

APPINGEDAM - Op 28 ok
tober spreekt drs. Chr. L. Ba Ij(! 
{lid Prov. Staten) voor de 
onder-centrale Fivelingo. Aan
vang 20.00 uur. 

ASSEN - Op 24 oktober 
spreekt J. Remkes voor de 
afdeling Assen van de JOVD. 
Onderwerp: Liberalisme. 

ASSEN - Op 3 november 
debatteert de heer A. J. Even
huis {lid Tw. K. WD) met de 
heer A. J. Voortman {lid Tw. K. 
PvdA) voor de afdeling Assen 
over de grondpolitiek. Aan
vang 20.00 uur. Bellevue. 

BARNEVELD - Secretaris 
van de afdeling Barneveld 
is geworden: mevr. M. C. H. 
Huisman-van der Velden, 
Beethovenlaan 25, Voort
huizen. 

BEILEN - Op 13 november 
is er een najaarsledenverga
dering van de kamercentrale 
Drenthe. Aanvang 20.00 uur, 
Hotel Prakken te Beilen. 

BERGEN OP ZOOM - De 
'secretaris van de afdeling 
Bergen op Zoom, de heer 
H. D. M. van Leeuwen, is 
verhuisd naar: Wouwsestraat-

weg 23, Bergen op Zoom. 
Tel.: 01640- 41749. 

CAPELLE A/D IJSSEL- Me
vrouw drs. N. Smit-Kroes {lid 
Tw. K.) spreekt op 24 novem
ber voor de afdeling Capelle 
a/d IJssel in een politiek café 
over .,Verkeer en Vervoer". 
Café .,Oud-Capelle", Dorps
straat 148, aanvang 20.15 
uur. 

DEN HAAG {onderafdeling 
5) - Op dinsdag 4 november 
20 uur politiek café in Café 
Hulsbos'ch, Haarlemse straat 
20, Scheveningen. Spreker mr. 
dr. C. Berkhouwer over de 
toekomstige Europese Een
heid. 

DEN HAAG - Op 28 oktober 
is er een politiek café van de 
onderafd. 11 van de afdeling 
's-Gravenhage, waar de heer 
G. C. Wallis de Vries (wethou
der) zal spreken over .,Behoud 
van Haagse karakteristiek nu 
en straks". Aanvang 20.00 
uur, Taveerne ,.Thorbecke", 
Appelstraat 256/hoek Thor
beckelaan· 361. 
Op 4 november heeft onder
afd. V politiekcafé bij Huls
bosch, Haarlemsestr. 29. 
Sprekers mr. dr. Berkhouwer. 
Aanvang 20.00 uur. 
Op 6 november spreekt drs. 
G. M. V. van Aardenne {lid 
Tw. K.) voor de onderafdeling 
I van de afdeling 's-Graven
hage. Onderwerp: .,Interim 
nota Inkomensbeleid, dreiging 
van een nieuwe socialistische 
maatschappij". Restaurant 
Pantucky Autogrill West. Aan
vang 20.15 uur. 

Op 24 november spreekt drs. 
Th. H. Joekes {lid Tw. K.) op 
een politiek café van de 
onderafdeling IV van de afde
ling 's-Gravenhage, voor heel 
Den Haag. La Vigna, Theresia
straat 39. 

DEN HELDER -Op 27 okto
ber spreekt mr. F. Portheïne 
{lid Tw. K.) voor de afdeling 

Den' Helder over .,Voert de 
WO de juiste politiek?" 
Lands End. 
Op 24 november spreekt mr. 
dr. C. Berkhouwer {lid Tw. K.) 
voor de afdeling Den Helder 
over Buitenlandse Politiek. 
Aanvang 20.00 uur in Lands 
End. 

DEVENTER - Secretaris van 
de afdeling Deventer is ge
worden: B. G. Boxem, Cein
tuurbaan 81, Deventer. 

Op 5 november spreekt mevr. 
drs. N. Smit-Kroes {lid Tw. K.) 
voor de afdeling Deventer 
over .. Beleidsdaden van het 
Rooie Kabinet". 
Aanvang 17.30 uur, 't Arse
naal. 

Op 20 november spreekt 
H. P. H. Waalkans {lid Tw. K.) 
voor de afdeling Deventer 
over ,.Waar gaan we met onze 
landbouw naartoe?" 
Aanvang 20.00 uur, café
restaurant Cellarius te Con
schate. 

DORDRECHT- Op 27 okto
ber spreekt drs. G. M. V. van 
Aardenne {lid Tw. K.) voor de 
afdeling Dordrecht over de 
begroting. Minitheater (achter 
het Stadskantoor). Aanvang 
20.15 uur. 

EDE - Op 24 november de
batteert de heer G. W. Keja 
{lid Tw. K. WO) met de heer 
drs. C. Poppe (lid Tw. K. PvdA) 
over .. Spreiding van inkomen, 
kennis en macht" in De Ree
horst te Ede. Aanvang 
20.00 uur. 

ENSCHEDE e.o. - Post. 
bestemd, voor de afdeling 
Enschede e.o., moet voortaan 
worden gestuurd aan afdeling 
Enschede e.o. van de WD. 
Postbus 1 315, Enschede. 

FRANEKER- Op 24 novem
ber spreekt drs. G. M. V. van 
Aardenne {lid Tw. K.) voor de 
statencentrale Franeker. Het 
Motel te Franeker. Aanvang 
20.00 uur. 



OUDA- Op 10 november 
preekt J. J. A. Berger (poli
icus zonder partij) voor de 
fd. Gouda. Mevr. drs. N. 
tnit-Kroes (lid Tw. K. WO) 

al eveneens aanwezig zijn. 
anvang 20.00 uur, Agnie

enkapel. 

GRONINGEN- Op 27 okto
ber spreekt mr. E. H. Toxo
peus over alg. pol. zaken op 
een Liberale Sociëteitsavond, 
georganiseerd door de WD 
en JOVD afdeling Groningen. 
Deze bijeenkomst is alleen 
toegankelijk voor leden van 
de WD en de JOVD en 
vangt aan om 20.00 uur, in 
restaurant ,.Het Boschhuis", 
Hereweg 95, Groningen. 

HARDERWIJK - Op een 
vergadering van de afdeling 
Harderwijk op 10 november 
spreekt H. P. H. Waalkans 
(lid Tw. K.) over ,.Enkele 
aspecten uit de Rijksbegro
ting". Hotel Baars, Smee
poortstraat 52. 

HELDEN-KESSEL-MAAS
BREE-BAARLO - Op 7 no
vember belegt de afdeling 
H elden-Kessei-M aasbree
Baarlo een openbare bijeen
komst in café De Zwaan, 
Maasstraat 6, Baarlo. Spreker 
is ir. D. S. Tui)nman (lid Tw. 
K.) die zal spreken over de 
agrarische problematiek. Aan
vang 20.30 uur. 

HILVERSUM - Op 27 no
vember spreekt drs. J. F. 
Scherpenhuizen (lid Tw. K.l 
voor de afdeling Hilversum. 

HOOGKERK - Oproep oud
bestuursleden van het district 
Noord van de JOVD. In ver
band met het 25-jarig jubi
leumfeest van het district 
Noord op 22 november a.s., 
dat wordt gehouden te Gro
ningen, verzoeken wij alle 
oud-bestuursleden contact op 
te nemen met het huidige 
secretariaat van het district 
Noord van de JOVD. R. E. 
Ausema, Drakensteynstraat 

10, Hoogkerk (Gr.). Tel.: 050-
566638. 

HORST-SEVENUM-GRUB
BENVORST-BROEKHUI
ZEN - Er is een afdeling 
Horst-Sevenum-Grubben
vorst-Broekhuizen van de 
WD opgericht. Het secreta
riaat is gevestigd: Venrayse
weg 131 te Horst (L). 

HUIZEN (NH)- Het secreta
riaat van de afdeling Huizen 
wordt waargenomen door 
mevrouw drs. M. van Log
chem-Pasman, Kielzog 45, 
Huizen (NH). Tel.: 02152-
56703. 

KAMPEN - Op 7 november 
spreekt drs. J. G. Scherpen
huizen (lid Tw. K.) voor de 
afdeling Kampen. Aanvang 
20.30 uur, de Stadsherberg. 

LEIDEN -Op 25 oktober zal 
de heer mr. F. Portheïne (lid 
Tw. K.) voor de kamercen
trale Leiden spreken en dis
cussiëren met de leden uit de 
kamercentrale. Deze informa
tie-dag wordt gehouden in 
Hotel Florida te Boskoop en 
zal om 11.00 uur beginnen. 

LEIDEN - Op 28 oktober is 
er een forum van de afdeling 
Leiden van de JOVD met dr. 
H. J. Roethof (lid Tw. K. PvdA) 
en de oud-ministers mr. 
C. H. F. Polak en mr. W. J. 
Geertsema. Voorzitter is oud
minister drs. H. A. Korthals. 
Aanvang 20.00 uur, hotel 
Nieuw Minerva, Leiden. 

Op 14 november spreekt voor 
de afdeling Leiden van de 
JOVD (i.s.m. afdeling Leiden 
van de WO) mr. F. Portheïne 
(lid Tw. K.). Onderwerp: 
"Europese partijvorming". Ho
tel .,Nieuw Minerva", Leiden. 
Aanvang 20.00 uur. 

NOORDHOOS - Op 7 no
vember is er een contact
bijeenkomst van de afdelin
gen Hoog-Biokland, Hoor
naar, Noordeloos. 

Verschoven 
spreekbeurt 

LEEUWARDEN- Despreek
beurt van de .heer mr. 
F. Korthals Altes (voorzitter 
van de WO) in het Oranje 
Hotel, aanvang 20.00 uur, 
welke was 'vastgesteld op 
27 oktober, is verschoven 
naar 29 oktober a.s. Deze 
avond wordt georganiseerd 
m samenwerking met de 
kamercentrale Leeuwarden. 

Spreker H. de Kok (Hardinx
veld). Daarna gezellig samen
zijn. Dorpshuis, aanvang 
20.00 uur. 

OOSTVOORNE - Secretaris 
van de afdeling Oostvoorne 
is geworden: ir. 0. Renaud, 
Fazantenlaan 23, Oostvoorne. 
Tel.: 01885-2037. 

PUTTEN (Gid) - Op 29 okto
ber spreekt voor de afdeling 
Putten, de heer drs. B. U. 
Haagsma (voorzitter WO
fractie Prov. Staten Doetin
chem). 
Onderwerp: Gewestvorming, 
provincie nieuwe stijl. 
Vakantie-ootd CNV, Harder
wijkerstraat 14, Putten (.Gld.). 
Aanvang 20.00 uur. 

Op 24 november spreekt 
H. Wiegel (voorzitter Tweede 
Kamerfractie van de WD) 
voor de kamercentrale Gel
derland. 
Café-restaurant Postiljon, 
Strandboulevard 1, Putten 
(Gld.). Aanvang 20.00 uur. 

ROERMOND - Op 10 no
vember bespreekt mr. H. E. 
Koning (lid Tw. K.) de Mil
joenennota. Hotel de La Sta
tion, aanvang 20.00 uur. 

ROERSTREEK- Op 31 mei 
werd de afdeling Ro.erstreek 
uitgeroepen tot winnaar van 
de ledenwerfactie. Om dit te 
vieren, wordt op 24 oktober 
a.s. een feestavond gehouden. 
Spreker is daarbij de heer 
H. Wiegel (voorzitter Tweede 
Kamerfractie van de WD). 

SCHERPENZEEL - Op 17 
november zal L. M. de Beer 
(lid Tw. K.) voor de afd. 
Scherpenzeel en enkele nabij
gelegen afdelingen een lezing 
geven. Hotel de Hertog van 
Gelre. Aanvang 20.00 uur. 

UDEN- De secretaris van de 
afdeling Uden, de heer A. J. 
Krekelaar, is verhuisd naar: 
Wijsthoek 501, Uden. Het 
telefoonnummer van de heer 
Krekelaar is,onveranderd ge
bleven. 

JJTRECHT - Op 24 oktober 
spreekt A. Ploeg (lid Tw. K.) 
voor de afdeling Utrecht. 
Hotel Des Pays Bas, Utrecht. 
Aanvang 20.30 uur. 

UTRECHT- Op 10 november 
is er voor de afdeling Utrecht 
van de JOVD een forum met 
o.a. J. Remkes. Onderwerp: 
Liberalisme. 
Hotel Des Pays Bas, Jans
kerkha,f, Utrecht. Aanvang 
20.00 uur. 

VOORSCHOTEN - Secre
taris van de afdeling Voor
schoten is geworden: mr. J. N. 
van Druten, J. den Haan
plantsoen 12, Voorschoten. 
Tei.:071 -766491.• 

VRIES - Op 21 november 
spreekt H. P H. Waalkans 
(lid Tw.K.) voor de afdeling 
Vries. 
Hotel Sint Nicolaas, Vries. 
Aanvang 20.00 uur. 

WASSENAAR - Op 19 no
vember, om 19.30 uur, zal 
mr. dr. C. Berkhouwer (lid 
Tw.K.) spreken veor de Vrou
wengroep WO-Wassenaar 



over het Europese Parlement. 

WIERDEN -Op 6 november 
organiseert de statencentrale 
Ommen en de ondercentrale 
een bijeenkomst. Sprekers zijn: 
de heer de Boer (lid van Ge
deputeerde Staten der pro
vincie Overijssel). Dhr. de 
Boer zal het· onderwerp Ge
westvorming behandelen. 
De heren mr. Roscam Abbing, 
H. F. Heijmans en G. Sparre
boom zullen spreken over de 
WD Oppositie.' Aanvang 
20.00 uur, 't Anker; Wierden. 

WINTERSWIJK- Op 14 no
vember spreekt voor de af
deling Oost-Gelderland H. P. 
Varen horst. Onderwerp: ,.Eure
gio, SSOG en streekplannen". 
Aanvang 20.00 uur. 

WISCH - Op 27 oktober 
spreekt H. P. H. Waalkans 
(lid Tw.K.) voor de afdeling 
Wisch over ,.De agrarische 
sector en haar problematiek". 
Hotel de Roode Leeuw, St. 
Jorisplein 14, Terborg (Gld.). 
Aanvang 20.15 uur. 

ZEIST - Op 31 oktober 
spreekt G. W. Keja (lid Tw.K.) 
voor de afdeling Zeist e.o. 
van de JOVD. Aanvang 
20.30 uur, Café Victoria. 

ZEIST - Op 24 november zal 
mr. J. M. Landré (oud-direc
teur van de TROS) spreken 
over de .,nota over het massa
media beleid". Foyer van 
hotel-restaurant .,Figi", 't 
Rond. Aanvang 20.00 uur. 

ZEVENAAR- Op 3 november 
is er een openbare bijeen
komst van de afd. Zevenaar. 

Mr. A. Geurtsen (lid Tw.K.) 
zal dan spreken over .,Het 
failliet van 'n politiek". Zaal 
.. Kaal'', Oude Doesburgseweg 
24. Zevenaar. Aanvang 20.00 
uur. 

ZUTPHEN - Mevr. mr. E 
Veder-Smit (lid Tw.K.) spreekt 
op l 0 november over de plan
nen van staatssecretaris Hen-

driks inzake een volksverze
kering ziektekosten. Aanvang 
20.00 uur, hotel de Kap, 
Warnsveld. 

ZWOLLE - Het dagelijks be
stuur van de kamercentrale 
Zwolle is per heden als volgt 
samengesteld: mr. P. Roscam, 
Abbing, voorzitter, mr. P. J. 
J.M. Mangelmans, Oude Al
meloseweg 157, Borne. Tel.: 
05409 - 3673, secretaris, 
J.C. Tamse, penningmeester. 

ZWIJNDRECHT- Mevr. drs. 
N. J. Ginjaar-Maas (lid Tw.K.) 
spreekt over de afdeling Zwijn
drecht op 1 7 november. 
Devel-paviljoen, Beneden in 
het Botenhuis, Zwijndrecht. 
Aanvang 20.00 uur. 

De Europese Beweging 
in Nederland 
organiseert op 

zaterdag 8 november 
in Groningen 

zaterdag 22 november 
in Maastricht 

voorlichtingsconferenties 
over: 

- de Europese Unie 
(rapport Spierenburg) 

- rechtstreekse ver
kiezingen voor het 
Europees Parlement 
in 1978 

Berichten voor de rubriek De VVD 
van A tot Z dienen voortaan niet 
meer gezonden te worden aan de 
redactie van Vrijheid en Democratie, 
maar uitsluitend aan het Algemeen 
Secretariaat van de V,VD, Ko
ningingegracht 57 te Den Haag. 

Het Algemeen Secretariaat bepaalt welke berich
ten in ons landelijke blad opgenomen zullen worden. 
In het algemeen zal het Secretariaat zich daarbij 
beperken tot aankondiging van openbare bijeen
komsten, waarvan aangenomen mag worden dat 
zij een wat meer dan strikt plaatselijk belang 
hebben. Wat bestuursmutaties etc. betreft zal in 
de landelijke berichtgeving ook een beperking 
moeten gelden: het Secretariaat neemt het Hand
boek van de WD als leidraad. 

De rubriek die in ons volgende blad 
verschijnt wordt door het Algemeen 
Secretariaat afgesloten op dinsdag 
28 oktober. Kopy moet dus uiterlijk 
op 28 oktober in het bezit van het 
Algemeen Secretariaat zijn. 

In Groningen 

spreekt 
Dr. S. Patijn. 
(lid Europees Parl·ement). 

In Maastricht 

spreken 

Ir. H. Vredeling 
(Minister van Defensie), 
prof. dr. H. Brugmans 
en dr. M. Weisglas 
(lid Commissie Spieren
burg). 

Er zijn 3 conferentie
dossiers beschikbaar. 

Politieke partijen 
in Nederland mogen nu 
de kans niet voorbij 
laten gaan mee te 
werken aan de ver
wezenlijking van een 

europese 
democratie 
Inlichtingen: 

Algemeen secretariaat 
van de Europese 
Beweging in Nederland, 
Alexanderstraat 2, 
Den Haag, 
tel. 070-631014 
070-634616. 

. 



Friesch Groningsche Hypotheekbank N.\1. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

Bang voor inbraak ? 
Vraag dan nu een folder aan van ons zeer professionele 

RADAR-INBRAAKALARMSYSTEEM. 
Geschikt voor bedrijven en particuliere woningen. 

Onbeperkte toepassings- en uitbreidingsmogelijk
heden. 

Beslist de laagste prijs in Nederland: 
f 750,- excl. 16% BTW (geen installatiekosten!) 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 

Javastraat 47A- Den Haag - Telef. 070-463388 I -656597 

,--·-·-·-·-·---·., 
1 Denkt u ook over een 
I zwem bad ? en uw bad '!'ag desn~ods onder 

• de bomen liggen. WIJ bouwden 
I namelijk een skimmer aan de ge-

I 

I 
I 

l hele omtrek van het bad. Op elke I 
Hebt u er wel eens aan gedacht plaats wordt het ingewaaide vuil 
wateen zorgen en onderhoud zo'n afgevoerd, voordat het kan be~ 

I ding in je tuin geeft? Elke dag zinken. Omdat het bad aan alle 1 · 
1 - 2 uur stofzuigen, in het begin zijden overloopt, kan zich ook I een nieuwtje. later een steèds nooit een vuile rand vormen. Ons 
terugkerende corvee. Ook de vette kleinste bad met afmetingen 1 0 x 

I aanslag aan de gehele omtrek van 5 m heeft reeds een filtercapad-
het bad, dat Is 30 meter bij een teit van 36 m' per uur. I bad van 1 0 x 5 moet elke week 
afgewassen worden. 

I 
Wij onderzochten al deze pro-l blemen. en vonden er onze eigen 
oplossing voor. die wij octrooi
eerden. 

Alle andere baden moeten het 
met 5 - 10 m3 per uur doen. 

Wij garanderen een kristalhelder
heid gedurende meerdere seizoe-
nen. 

I 
I 

I 
I 

I 
I 

Bij weer en wind 
gezellig en gezond zonnen. 
Het hele jaar door vakantie
bruin met een Weinsberger 
Solarium (v.a. f 835.-). . 
Even kontakt opnemen met 

hoeksbv 
Sauna's, solaria, privé 
zwembaden en tuinmeubelén. 
Korvelseweg 156, 
Tilburg, Tel. 013-431143. 
Toonzalen: lnsaid te 
Oisterwijk, Heusdensebaan 50, 
Tel. 04242-6335. 
Bouwcentrum Weena 700, 
Rotterdam. 

N 

I 
I De constructie van het bad 

Wij bouwden het filter onzicht-

1 baar bij het bad in en het vraagt 
Voor deskunidig advles met, zo nodig, eèn fiscale 
begeleiding t.b.v. 

I 
Een sterke betonconstructie die 
bekleed wordt met een dikke 

I taaie elastische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst, 

I 
terwijl indien het beton toch 
scheurt, het bad toch waterdicht 

I blijft. De bekleding is zelfs be
stand tegen moedwillige beteha

l diging. 

I 
Gras maaien en bladeren? 

Maait u maar rustig uw gazon. 

dus geen aparte ruimte in uw 
woonhuis. I 

Stofzuigen I 
Bij ons overbodig, omdat het I 
automatisch gaat en veel beter 
dan met de hand; die hoge I 
omtrekskim mingvoorkomt natuur· 
lijk ook veel bodemvuiL Elke 1 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste I 
duik, zonder enig onderhoud. 

I ZUID NEDERLANDSE BASSINBOUW I 

I HAGEDOORN- LANAKEN (Bl- TELEFOON 09-32.11 .71507oJ .. -·-·-·-·-·- -· 

Uw Direktiepensioen 
Hypotheek 
Medische verzekeringen 
Motorvoertuigen, enz. 

ASSURANTIEKANTOOR REDORDT B.V. 

Kilwijkhof 4 - telefoon 078- 32250 

Dordrecht 

• 



terugblik op 
een ~oerig jaar ... 

SOCIAAl 
ECONOMISCH 

JAARBOEK 
1974 t<rn 

Het enige boek in Nederland dat 
een compleet overzicht geyft van 
wat er zich op maatschappelijk en 
economisch terrein in ons land en 
daarbuiten heeft afgespeeld in de 
periode van 1 juli 1974 tot 1 juli 
1975, parallel aan het parlemen
taire jaar. 

22,5 x 15 cm; 256 blz.; 
. paperback f 24.50 

20-50 exx. f 22,50 
50 exx. en meer t 21,
verkrijgbaar in de boekhandel 

BESTELBILJET Verzenden in open envelop zonder postz. aan 
Agon Elsevier, Antwoordnr. 1248, Amsterdam. 

Ondergetekende wenst te ontvangen via boekhandel 
te 

exx. SOCIAAL-ECONOMISCH JAARBOEK '74/75 

Naam: 
Adres: 
Woonplaats: Handtekening: 
Datum: 

A. L. Van Gendt & Co., B.V. 
KEIZERSGRACHT 610- AMSTERDAM 

~ ~ 
VEILINGEN VAN OUDE EN ZELDZAME 
BOEKEN EN PRENTEN 4 à 5 X per jaar 
Catalogi op aanvraag ad I 5,- verkrijgbaar (abonnement I 20,- p. j.) 

Inbreng van goederen dagelijks van 9--17.30 uur 

Steeds meer worden wij benaderd door ouderen die 'n 
groot huis verwisselen voor 'n kleinere woning of flat. Er 
moet dan het een en ander worden opgeruimd waaronder 
dikwijls "Perzen". Een betrouwbaar ,.huis", is dan van 
groot belang. Wij menen aanspraak te mogen maken op 
deze waardering. Behalve normale verkoop, behoort 
reparatie, taxatie, ruiling en inkoop tot ons dienstenpakket. 
Is ·u geïnteresseerd in een dezer diensten, belt U ons dan 
even, het is voor U vrijblijvend ! 

Oosterse Tapijtbandel Lemaire & Beumer 
LEIDSESTRAAT 28 • TELEFOON 23 27 35 - AMSTERDAM 

Nà 6 uur Amstelveen: 

J. M. BEUMER SR., Graaf Aelbrechtlaan 77, Tel. 020-413926 
J. G. BEUMER JR., Tiengemeten 123, Tel. 020-430815 



Liberaal te boek gesteld 
Topbestuurder van het we
reldconcern Unilever, minister 
van defensie. Een van de 

l~olitieke liberale voormannen. 

[
~ermaard schilderijen verza

elaar, Handelspromotor. Zie 
aar in het kort het profiel 
an Sidney van den Bergh, 
oals dat opgetekend is uit 

diens eigen mond door Jouke 
Mulder. De burgemeester van 
Utrecht, Vönhoff, wees er 
ergelegenheid van de pre-
entatie van de biografie aan 
e pers op dat in Nederland 

n tegenstelling tot b.v. Fran
rijk en Engeland geen traditie 
estaat op het punt van het 
chrijven van biografieën of 
ronieken. Een Nederlander 
eeft zich niet gemakkelijk en 
e lezer staat wantrouwend 
egenover ·de zelfvarheerlij
ing en zelfvernietiging waar
ussen de biografie meestal 
alanceert. Sidney van den 

jsergh heeft een tussenvorm 
ebruikt om zijn levensverhaal 
e vertellen: het door een 
nder opgetekende relaas. Er 

komt dan nog een andere 
moeilijkheid bij, ook een 
eetje Nederlands misschien: 

er zijn weinig mensen die er 
en dagboek op na houden 
odat zij alleen op hun geheu

pen af kunnen gaan als zij het 
r erhaal van hun leven willen 
~ertellen . Zo iemand is ook 
iSidney van den Bergh, die 
IZich dan ook bij voorbaat 
erontschuldigde voor even-
ueel ingeslopen onnauwkeu
lgheden. 

En dan nog een in ons land 
eer gewaardeerde eigen

schap, die Vonhoff in zijn 
anleiding memoreerde, 
idney van den Bergh is 
ndanks zijn invloed en macht 
ltijd zo gewoon gebleven, 

altijd gematigd in zijn optre
en en liberaal in zijn denken. 
ouke Mulder tekent het aldus 
p uit de mond van Van den 
ergh: .. Ik probeer alleen wat 
oor mijn land te doen . . . . 
n daaraan voeg ik nu nog 

toe, dat ik me eigenlijk altijd 
een patriot heb gevoeld; ik 
ben me er steeds sterk van 
bewust geweest een Neder
lander te zijn , iemand van 
joodse huize die het zijn 
gehele leven verheugend vond 
dat hij in dit land wortel had 
geschoten. En voor wie het 
haast als vanzelf gold iets 
voor de publieke iaak te doen, 
als hem dat gevraagd werd" . 

4 ire 
Het door Bruna uitgegeven 
boekje is verluchtigd met vele 

noot hem gechanteerd toen 
hij minister werd . .. Hij dreigde 
wereldkundig te maken dat ik 
zijn vrouw cadeaus gaf en 
met haar optrok. Als tegen 
iemand gezegd wordt: als jij 
niet doet wat ik wil, dan zal ik 
je zwart maken, noem ik dat 
blackmail. De heer Lek wilde 
met zijn dreigementen dat ik 
me zou terugtrekken . . .. Ik 
heb nooit in mijn leven reden 
gehad om voor chantage te 
zwichten en legde het dreige
ment dus naast mij neer". Via 
buitenlandse persorganen 
bracht de heer Lek de wereld 

geluid. Hij wilde de voogdij 
over zijn kinderen krijgen en 
eiste daartoe de medewerking 
van Van den Bergh. Een onbe
langrijk detail wellicht, maar 
wel een aanwijzing dat het 
boek zijn duidelijke beper
kingen kent en dat Mulder er 
niet altijd in geslaagd is de 
gehele waarheid op tafel te 
krijgen. 

Niettemin geeft het boek een 
aardig portret van een be
langrijk man met hier en daar 
een kijkje achter de schermen • 
van de Unilever, oorspronke-

Sidneyvan denBerghop het najaarscongres in 1968. 

foto's en andere dokumenten. 
Zo is o.m. de correspondentie 
afgedrukt die gevoerd is met 
de ministers Klompé en Luns, 
die evenals Sidney van· den 
Bergh in 1959 deel waren 
gaan uitmaken van het kabi
net-De Quay. Deze brieven 
handelen over de voor Van 
den Bergh zeer pijnlijke affaire 
die tenslotte leidde tot zijn 
vertrek als minister van de
fensie : zijn relatie met een 
gehuwde vrouw. Volgens Van 
den Bergh heeft de echtge-

op de hoogte. Aldus het door 
Mulder opgetekende verhaal. 
Ik ga hier op deze zaak wat 
dieper in omdat op de pers
conferentie die aan de eerste 
uitgave van het boek was 
gewijd de vraag rees in 
hoeverre Sydney van den 
Bergh het achterste van zijn 
tong heeft laten zien en hoe 
groot de rol van de schrijver, 
Jouke Mulder, is geweest bij 
de samenstelling van dit 
geschrift. Het bleek dat de eis 
van de heer Lek anders had 

lijk de familiezaak van de Van 
den Berghen. Volgens Von
hoff werpt het boek te weinig 
licht op zijn vriend, Van den 
Bergh, als de maecenas die 
veel kunst voor Nederland 
heeft weten te behouden. 
Sydney van den Bergh. als 
ondernemer een rol die de 
Nederlander bet,er bekend is, 
komt echter duidelijk over het 
voetlicht. 

(Brunaf 19,75) . 

• 



NIEUWBOUW IJSSELSTEIN 
ledere zaterdag zijn wij van 11.00-16.00 uur in het infor
matiecentrum op het bouwwerk aan de Zomerdijk aanwezig, 
om u alle inlichtingen te verstrekken van de daar in aan
bouw zijnde 

SCHAKELWONINGEN 
Door de uitgekiende situering wordt een maximum aan 
privacy verkregen, met daarbij een ideale tuinligging. 

Deze traditioneel te bouwen woningen zullen o.a. het vol
gende gaan bieden: 

- grote woonkamer van ruim 34 m2, voorzien van 
aluminium schuifdeur naar het terras 

- royale eet-keuken met luxe inrichting 
- 4 slaapkamers en een compleet ingerichte badkamer 
- carport, of afhankelijk van bouwnummer met garage 

Prijzen: vanaf f 161.000,- geheel vrij op naam. 

Een aantal woningen zal worden uitgevoerd met een 
praktijkruimte van ca. 45 m2, met aparte entree, toiletgroep 
etc. 

Nadere inlichtingen kunt u verkrijgen bij: 

THEO VAN EE- ZEIST B.V. 
· lillakeiaar in onr. goed. 

Utrechtseweg 97 - Zeist 
Telefoon: 03404- 20204 

VAN 'T HOF- MAKELAARDIJ B.V. 
Van Hogendorpplein 4, Gouda 
Telefoon: 01820-20111 

CEBECO bungalows 
worden binnen 
4 maanden na afgifte 
bouwvergunning 
sleutelklaar 
opgeleverd. Snelle, 
efficiënte bouw be
spaart u geld ... da's 
een voordelige ,start! 

. Cebeco bungalows ... voordelige start 
van royaal en comfortabel wonen·! 

CEBECO bungalows onderscheiden zich door een zeer doordachte en 
solide constructie. Door gebruik van hoogwaardige materialen. 

Door perfecte uitvoering en afwerking. 
Door permanent toezicht tijdens de bouw. 

Kortom door kwaliteit.. da's levenslang wooncomfort! 

CEBECO bungalows zi n voor
zien van alle moderne !)Smak- • 
ken:standaard zijn o.m.centraal :0.. 
luchtafzuigsysteem en CV-instal
latie. Royaal en functioneel van 
opzet kunt U naar believen 
"spelen" met ruimte en indeling. 
U bent zelf de architect van een 
sfeervol interieur. Kies uit 5 
flexibel ·ontworpen basistypen 
bij: 

CEBECO-HANDELSRAAD 
·' ~ 

Afd. Bungalowbouw Teugseweg 58003 Deventer Tel. 05700-20999 ~ 

--

Kerkeboslaan te_ Wassenaar, 
perceel grond, gelegen op 2.230 m2. Hierop mag worden 
gebouwd een villa met een minimale inhoud van 475 m3• 

Vraagprijs: t 350.000,- k.k. 

Papelaan west te Voorschoten, 
vrijstaande villa met garage, 1.700 m2 eigen grond, geheel 
onderkelderd, 8 kamers, keuken, bijkeuken, badkamer, e.v.
gas, sie-rtuin, mc.astuin. 

Vraagprijs: f 450.000,- k.k. 

Inlichtingen: Nieboer & van Kuijen 

makelaars & taxateurs o.g., Badhuisweg 95 te Den Haag. 
Telefoon: 075- 514141; b.g.g. 070-320338. 

wintersport 
appartementen in 
. de HAUTE SAVDIE 

Avoriaz 1800 en Chatel, gelegen ten zuiden van het 
meer van Genève, aan de zwitserse grens. 
Centrum van de skisport in Frankrijk, met een piste 
van meer .dan 500 km, beginnend voor uw deUr. 
Volledige akkomodatie voor een genoeglijke après
ski in de di rekte omgeving. In het zomerseizoen 
mogelijkheden voor zwemmen, vissen en tennis. 
Komfortabele studio's en appartementen met een 
ruime indeling en luxueuze afwerking. 

de betrouwbaarheid .... .. 
van een nederlandse .,.. euro1111lkelaardg 
,"J~ makelaar bij KinderhUISSingel2a, Haarlem 

~~~ uw aankoop in ~~1 ; 1 ~~3k~~~;~r~~en 
~jj,;j~ het buitenland. Tel 02205-1302 

of 02150- 1 63 79 

TESSENOERLO - BELGIË 
Tè koop midden in een grandioos nauurgebied met 
uitgestrekte bossen een aangelegd 

REKREATIETERREIN 
ter grootte van 8.687 m2. 

Vergunning tot het bouwen van 6 2e woningen is 
. aanwezig. 

De koopsom voor het terrein, incl. 3 reeds gebouwde 
Finse-Blokhutten, bedraagt: f 210.000,-. 

Bezichtiging na afspraak met: 

makelaardij o.g. 
van spronsen 
tromplaan 10 - postbus 149 
h.i. ambacht - tel. 01858- 2857 



Onderlinge ~iektekostenverzekering Maatschappij 

"Het Noorden" w.a. 
-................ 100 °/o == 

Zeer UNIEKE vorm Ziektekostenverzekering voor ieder, 
die niet verpli'cht verzekerd is. 

VOLLEDIGE DEKKING VAN: 
* huisartsenhulp 

* apothekerskosten 

Leeftijdsgrens bij toetreding 55 jaar; 

Omslag 1974: volwassenen 1 684,-, kinderen 1 228,-. 

* specialistische hulp 

* kraamgeld 

* ziekenhuisverpl. incl. alle bijkomende kosten laagste 
3e of 2e klasse oomsecliep 

.z. 131 

roningen 

Voorschotpremie 1975 (3e kl.): per volwassene 1 774,-, 
per kind 1 258,-. 

* sanatoriumverpl. laagste 3e kl. 

* verpleging in psych. inrichtingen laagste 3e klasse 

* kaakchirurgische ingrepen 
el. 050-260410 

4 lijnen) 

. g.g. 050-772766 

Voor max. 3 kinderen Vm 21 jaar ~ van de omslag ver

schuldigd, vanaf het 4e kind beneden de 22 jaar niets. 

Toeslag voor verz. met laagste 2e kl. ziekenhuis
verpleging 25 %. 

* ziekenvervoer op med. voorschrift 

* uitwendige geneeswijzen, zoals heilgymnastiek, massage, 
hoogtezonbehandeling enz . 

* prothesen ter vervanging van ledematen op· basis 
tarievel) Vereniging Orthobanda ostbus 8020 

* Groepsverzekering op coll. basis mogelijk * spraaklessen n.a.v. keel- of stembanden-operaties op 
med. voorschrift 

Geheel kosteloos nadere Inlichtingen. Antw. Machtiging 

1039, Groningen. Ref. letters VVD vermelden s.v.p. 
Verzekeringsgebied Nederland, alsmede Europa voor 
zaken- en vakantiereizen 

politieke partijen, 

demokratisering, 

nieuwe bestuursvormen, 

sociaal-economisch beleid, 

woningbouw .... 

het raadslidmaatschap, 
de begroting, 
ruimtelijke ordening., 
subsidieregelingen, 
gewestv~rming .... 

DE GEMEENTERAAD 
REGEREN-REAGEREN 

. I een cursus gemeentepolitiek 
eén cursus burgerschapskunde 24 schriftel. lessen voor I 25,-. 
39 schriflel. lessen voor f 30,-. 

partijen en partijstelsel, 

volksvertegenwoordigers, 

recht en rechtspraak, 

gemeente en provincie, 

milieubeheer .... 

POLITIEK BEKEKEN 

wet op de ondernemingsraden, 
vergadertechniek, 
bedrijfseconomie, 
de vakbeweging, 
sociale verzekeringen, 
personeelsbeleid .... 

DE 

ONDERNEMINGSRAAD 
een oriënteringscursus 
12 schrift'31. lessen voor t 10,-. een cursus voor ondernemings-

_raadleden · 
ontwikkelingshulp, 34 schriftel. lessen voor I 45,-. 

kolonialisme, 

bewapeningswedloop, 

bevolkingsexplosie, 

internationale samenwerking .... 

WERELD OP HANDEN 

een cursus over ontwikkelings

Vraag nog heden· een folder voor 
nadere inlichtingen onder ver
melding van de letters WL bij de 

STICHTING 

BURGERSCHAPSKUNDE 

samenwerking 

10 schrilteL lessen 
(i.s.m. NOVIB). 

Postbus 349, Leiden. 
voor t 10,- Telefoon 071 - 89 34 03. 

1 Postgiro: 150 11 69. 

ADVIESBUREAU BRUSSELERS & CO B.V. 
Directie: 

P.M. Brusselers 

H. Stenvers 
PENSlO ENADVI EZEN 
actuariele berekeningen, fiscaal-juridische 

begeleiding van pensioencontracten, als

mede bijbehorende bedrijfs-economische 
analyses. 

Honorarium op basis van uren en over

headkosten. 

Amsterdam- Nz. Voorburgwal 148 • Telefoon 248501 

~~~~ Vrijheid 
kunt u krijgen met g.roen-blijvende planten in 

uw tuin 
OPHEFFINGSUITVERKOOP 
Fa. Jac. Jurriss.en & Zoon 
Sinds 1773 
Gort van der Lindenlaan 1a 
NAARDEN 
Telefoon 02159-43706 
Graag telefonische afspraak 
voor bezoek kwekerij. 

nog eens extra 50% korting 
op onze goedkope prijzen 
Coniferen, Hulsten, Taxus, 
Heesters, Vrucht- en Laan
bomen in diverse maten, 
tot 4 meter. 



v. v.d. is voor eigen -woning- bezit 
Wij ook! 

Wij verkopen huizen 

in MUIDEN en MUIDERBERG, 
twee leuke plaatsjes aan de rand van het Gooi. 
Aan de oever van het IJsselmeer bieden ze volop 
groen en liggen toch slechts 15 km (ten zuiden) 
van Amsterdam. Misschien is hier ook voor U 
een passend huis te vinden: vanaf f 120.000,
is er vrije vestiging. 
Komt U eens vrijblijvend een praatje maken bij 

MAKELAARSKANTOOR VLAANDEREN 
Echolaan 6a - Muiderberg - Telefoon 02942-3230 I 1997 
Ook op zaterdag zijn wij open (van 10.00 tot 15.00 uur) 

Geldleningen 
voor bezitters van een eigen huis: 

2e hypotheken 

Netto in 
handen 
min 1% 
afsluit
provisie 
t 5.000,-
f 10.000,
' 25.000,-

Terugbetaling per maand 
(alles inbegrepeA) 

looptijd looptijd looptijd 
180 mnd 120 mnd 60 mnd. 
I 63,50 f 75,- I 114,· 
I 126,50 t 149,50 t 228,-
' 316,50 t 373,50 f 569,· 

Elk ander kapitaal (tussengelegen of hóger) is 
ook mogelijk. In de terugbetaling zijn alle kosten 

voor onderzoek, notaris, kadaster, rente en 
aflossing inbegrepen. 

Bel of schrijf vandaag nog voor uitgebreide 
vrijblijvende inlichtingen. 

Financieringskantoor Moonen 
Saraleastraat 42, Heerlen. 
Tel. 045- 71 pa 06 t 11 06 98 

Buiten kantooruren (alsmede op zaterdag en 
zondag), tevens 045- 21 41 97. 

Ook uw adres voot1ehypotheken (rente 911.%); ~ 
gewone 2e hypotheken (rente ± 9 3f. %). ~ 

ZWITSERLAND 
Appartementen te koop in kleine fraai gelegen projecten 
in de kantons . 

SANKT -GALLEN en GLARUS 
Gemakkelijk bereikbaar via de snelweg Zürich-Chur, 
o.a. direkt aan de Walensee met vrije toegang tot het 
strand. Geschikt voor zomer en winter. Watersport, ski
lift'en, langlaufpisten, verwarmd zwembad en golf op 
korte afstand. 
Prijzen: 2~, 3§ en 4~·kamer vanaf Zw. Frs. 135.000 k.k. 
1 e en 2e hypotheek tegen gunstige voorwaarden be
schikbaar. Vergunning voor buitenlanders aanwezig. 
Ook appartementen te koop in het kanton Wallls, 
vanaf Zw. Frs. 54.000 k.k. l 
Inlichtingen: De Meijere Bros, Postbus 57, Heemstede, 
telefoon 023 - 282134. 
• • • • • • • • • • e-e--e-•------·-

VORDEN 
Achtkastelendorp in de Achterhoek. 

LANDGOED 
Te midden van eigen bossen en weilanden wordt 
een in 1924 door architect op ten Noord gebouwd 
landhuis te koop aangeboden. 

Dit zeer goed te bewonen huis bevat o.a. heren
kamer, woonkamer, eetkamer, 2 badkamers, dubbele 
garage, provisie- en wijnkelder, e.v.-olie en eigen 
waterinstallatie. Fraaie tuin en park met ve·el mooi 
en oud geboomte, oprijlaan. Tot het landgoed be
horen een tuinmanswoning met bloemen- en moes
tuin, een unieke lindenlaan, een in originele staat 
verkerende Saksische boerderij met antieke open 
schouw en bedsteden, wagenschuur, 7 ha v'erpácht 
wei- en bouwland en 250.000 m2 bos. 

Het geheel is aangemerkt als landgoed in de zin 
der Natuurschoonwet 

Koopsom t 950.000,-. 

Makelaarskantoor o.g. 

.W. J. DE WILDE JR. B.V. 

Rijksstraatweg 13,i, Warnsveld 

Telefoon 05750- 16627 

LUXE SERVICE 
APPARTEMENTEN 

Lid MCC 

In service flat "de Pettelaer" nabij de 
Pettelaarseplas in 's-Hertogenbosch-Zuid, hebben wij 

een klein aantal 2 kamer-appartementen, een 
4 kamer- en een 5 kamer-appartement beschikbaar voor 

VERHUUR 
Vanaf f1485,- huur per maand, waarin begrepen· 

zijn de servicekosten, o.a. restaurant, huishoudelijke 

I 

·:;_.:.._.:_ •. ·_:,:_:,·: •• _' dienst, huismeester, recreatie- en vergaderruimten, ;;s~ 
. etc., kunt u wonen op één van de mooiste punten in '.:.·_._i_'t._·;:'.'·· 

'i~: 's-Hertogenbosch. ·'·~· 
ej~ 
~-ü~-

~~!.~ij,i 
~~:~; 

f.t~f~ 
=~ó.~ 

~2 
1~{~ 

Teveel om alles in deze advertentie te noemen. 
Vraag daarom, geheel vrijblijvend, nadere in I ichtingen bij: 

B.V. BOUWBEDRIJF VAN EIJKELENBURG, 
Graafsebaan 109 te Rosmalen. Tel.: 04192-9001. 

Wilt u gaan kijken? Dat kan ook. 
Een telefoontje voor een afspraak naar 073-144422 

(b.g.g. 564702 of 561892) en wij zullen u gaarne 
ontvangen. 

):(•.~;~ ··~··"~ 

~f~ëfi;~;t~~~i01~::~~~Vl~:~:M~~l~\~fJfi~1~%;~~?i·;~f:1~gz~t;LtiKf.~~t:2gg,ätw;~Q 



RUIMTE RUST NATUUR 

Exclusieve TWEEDE HUIZEN te koop in Moergestel (N. Sr.) en 
Meijel (L) met 4' tot 8 slaapplaatsen op riante bospercelen, voorzien 
van alle comfort. 

Prijzen: f 31.000,- tot f 79.500,-. Alternatieve financieringsmogelijk
heden. Tevens zeer interessant als beleggingsobjekt. Dagelijks te 
bezichtigen, ook in het weekend. 

Inlichtingen en/of afspraken: 04243-1501; 04766-1672. 

"BUNGALOWPARKEN STILLE· 

BEDRIJFSPAND TE HOOFDDORP 

Beb. opp. 390m2, w.v. 45m2 kantoorr. m. toiletgroep 
cp Industrieterrein teHoofddorp. 

Tot. grondopp. 880 m2. V.v. C.V., krachtstroomaanleg, 
parkeerfacilit. 

Bovenop pand mag woning worden gebouwd. 
' Ideaal voor o.a. machinemetaalwarenfabr., cash 

and carry, detailverk. aan particulieren. 

Prits f 275.000,- k.k. 

Telefoon 02503- 6654/6675. 

WILLE" 

Bezoekt onze FOTO-E-XPO 
foto's en beschrijvingen van alle te koop zijnde 
woningen in en .om Haarlem. 

Dag. geopend· (na afspraak ook 's-avonds en 's-zaterdags) 

MAKELAARSKANTOOR 

RANDWIJK B.V.· 023 • 24.12.24 
ZANDVOORTERWEG 67 

Gespecialiseerd in bedrijfs- en situatiegerichte mondelinge kursussen voor volwassenen op het geb'ied van: 

techniek 
Kursussen over de onderwerpen: elektronika, 
elektrotechniek, schema- en schakeltechniek, 
meet- en regeltechniek, procestechniek, elemen
taire scheikunde, koudetechniek, klimaatbeheer
sing, stooktechniek, waterbehandeling, pneuma
tiek, hydrauliek, perslucht op de bouwplaats, 
logische schakelingen, isometrisch tekenen, 
kraanbesturen. heftruckbesturen, scheepsautoma
tisering, milieutechniek, vervoer gevaarlijke stof
fen, wiskunde, opleiding onderbrandmeester, in
tegratie onderhoudsdiensten, diagnostische doku
mentatie-ontwikkeling. 

kadervorming en -training 
Opl.-, vormings- en trainingsaktiviteiten over de 
onderwerpen: leidinggeven, werkoverleg, onder-

nemingsraad, werkvoorbereiding, personeelsbe
oordeling, schriftelijk rapporteren, probleemop
lossing/besluitvo'rming, gespreksvaardigheid, 
teamvorming. · 

talen 
Konversatiekursussen algemeen en situatiege
richt, specialistische kursussen, intensieve kursus
sen (stoomkursussen) en privékursussen in de 
talen: Arabisch, Bahasa lndonesia, Duits. Engels, 
Frans, Italiaans, Nederlands, Portugees (ook Bra
ziliaans Portugees), Spaans, Zweeds en eventueel 
andere talen. 

Kursussen kunnen zowel overdag als 's avonds 
en als bedrijfs- of open kursus gegeven worden 
op elke gewenste plaats in Nederland en België. 

Op uw aanvraag verstrekken wij gaarne en geheel vrijblijvend nadere inlichtingen en dokumentatie: 

Inlichtingen: S.B.C., 
Postbus 8, ss <[IJ:= Alblasserdam, 

Telefoon 01859-3900 

•• 
--- 31 



Nu is het klimaat gunstig om 
te investeren in het Caravanpark 
"La Boissière~' Zuid-Frankrijk . 

. ~ ... , 

De afgelopen zomer was het- een gekkenhuis 
in Zuid-Frankrijk. Overvolle campings, 
eindeloze files, gedwongen overnachtingen op 
parkeerplaatsen en vaak honderden kilometers 
extra rijden voor een plaatsje. 

Dus: de vraag naar staanplaatsen voor 
caravans en tenten is snel stijgend. Daarom is 
het klimaat nu erg gunstig voor investeringen in 
rekreatieprojecten in Zuid-Frankrijk. 

Lees hoe u door nu te investeren in het 
Caravanpark "La Boissière" dubbel plezier 
van deze investering hebt. 

Over het Caravanpark 
"La Boissière" 

Het Caravanpark "La Bois
sière" ligt in de gelijknamige 
gemeente in Zuid-Frankrijk 
en heeft een oppervlakte van 
13,5 ha. 

Daarop zijn 400 percelen -
elk ter grootte van 250 m"'
geprojecteerd, in de vorm van 
caravanstaanplaatsen. 

Investeren in het Caravan
park "La Boissière" met ge
garandeerd 10% rendement 

Een veilige investering, 
want rekreatie is de industrie 
van de toekomst, waaraan 
jaarlijks - nationaal en inter
nationaal - grote sommen geld 
besteed worden om die tot bloei 
te brengen. 

Reeds vanaf 5000 gulden 
kunt u deelnemen in het 
Caravanpark "La Boissière". 

De verhuur van de staan
plaatsen geschiedt door 
bemiddeling van Inter-France 
B.V. en levert u een rendement 
van 10°/o per jaar gedurende 
de eerste 2 jaar. Daarna kan 
het rendement verder stijgen
o.a. door herziening en 
aanpassing van de huurprijzen. 

Het mondaine La Grande Malle (Hérau/1). 

Extra vermogensstijging 
door stijgende grondprijzen 

In 1976 zal de kuststrook, 
waarin het Caravanpark 
"La Boissière" is gelegen, 

.,---------------: Bon voor meer informatie ~ 
ZUIO-I'RANKRlll< 

(1-'NG<AOO<.) 

GI'RAVI'\N AARK 

1.4 BaS!ilèRI! * 
• MONTPt!lU!lR 

BI!21ERS . • 

Dit nieuwe park ligt vlak bij 
Montpellier, op een half uur 
autorijden van de Middellandse 
Zee. 

I Ik wil graag, geheel vrijblijvend, verdere informatie 1 
over het projekt Caravanpark "La Boissière". 

I I I Naam 1 
I Straat 1 
1 Woonplaats I 
1 Telefoon I 
I Deze bon invullen en ongefrankeerd opsturen naar: I 
I Inter-France B.V ,Antwoordnummer 3762 (Asd), ->, I 

Badhoevedorp. 

2 miljoen vakantiegangers 
trekken en in de volgende jaren 
zal dit aantal nog aanzienlijk 

_stijgen. Door die enorme 
drukte, waarvan de voor
tekenen zich in de zomer van 
1975 al aandienden, raakt elke 
meter geurbaniseerde grond 
erg in trek en zal de prijs daar
voor sterk oplopen. 

Daarmee verdient u dus 
geld, buiten uw rendementen 
door verhuur om. 

Wie is Inter-France? 
Inter-France B.V is een 

maatschappij voor projekt
ontwikkeling, met een jaren
lange ervaring in de ontwik
keling van rekreatie-projekten 
in heel Europa. 

De meeste daarvan liggen 
in Midden- en Zuid-Frankrijk. 

Wij hebben geleerd dat onze 
langdurige ervaring op dit 
terrein steeds weer doorslag
gevend is voor het welslagen 
van een projekt. 

Een caravanstaanpfaa!S op het caravanpatk 

Wilt u meer informatie 
over het Caravanpark 
"La Boissière" ? 

Vul dan de bon in en stuur 
die op. (U hoeft geen postzegel 
te plakken.) U ontvangt dan 
spoedig een uitgebreide 
brochure over investeringen in 
het Caravanpark "La Bossière". 

inter-france b.v. aP 
Maatschappij voor • 
projektontwikkeling 
Akerdijk 150 Postbus 100 

Badhoevedorp, Nederland 
Telefoon 02.968- 44 33* of 42 30* 



Hoe 
zalhun 
--komst 
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B.V. Makelaarskantoor 
"GEMAKO" o.g. · 

NASSAUPLEIN 33- 's-GRAVENHAGE- TEL. 601907 

Aan- en Verkoop Onroerende Goederen. 

Beheer. 

Alle verzekeringen. 

Makelaarskantoor C. L. H. UITZINGER 

* Makelaar o/g - Taxateur - Hypotheken 

* Bemiddeling bij aan- en verkoop 

* Beheer/Administratie en verzekeringen 
' 

Rembrandtlaan 19 - NAARDEN 

02159.42397 

b.g.g. Boodschappendienst 

020-123.123. 

ZWITSERLAND Flnadvisa S.A. Genève 

92, Rue du Rhöne, tel. 214718/284667, biedt aan in ex
clusieve plaatsen als Gstaad, Chäteau d' Oex, Viiiars 
Montana-Crans, Ovronnaz, Lugano etc. luxueuze en. 
prachtig gesitueerde appartementen met open haard, 
grote balkons etc. 
Vanaf 60.000 tot 450.000 Sw. Frs. 
Koopvergunning voor buitenlanders en hypotheek aanwezig . 

Informatie: VAN DE POL & PARTNERS 
.,die U door hun grondige kennis en jarenlange ervaring 
vrijblijvend adviseren inzake alle mogelijkheden" . 
Landgoed .,Groot Spriel", Garderanseweg 150, Putten (Gld.). 
Telefoon tijdens kantooruren : 03418-3705 ; na 18.00 uur: 
03418-3392 of 05200-12847. 

LUNTEREN GRANDIOOS LANDHUIS 
rustiek gesitueerd op ca. 1 hectare bos met siertuin en 
oprijlaan, met dubbele garage, centraal gas verwamd, 

Funktioneel gebouwd met exclusief sanitair 
l<eukenmateriaal. In overleg te aanvaarden. 

Het pand bevat o.m.: Ruime entree met noorse leivloer. Vertrek 
r het .. wasgebeuren ' '. Zeer royale living met openhaardpartij 
grote schuifdeur . naar zonneterras. Pracht van een moderne 

keuken, evenals de badkamer. Er is een extra douche in het 
achterhuis. Totaal 5 slaapkamers en grote zolders. Er is een 
centraal afzuigsysteem, doorstroomboiler, etc. etc. 
Koopsom f 540.000,-. · 1 

TRAA MAKEt:AARDIJ O.G. Dir. J . Woering , Mak. Tax. O.G. 
37 EDE Tel. 08380-18712 

,----- ---- - -- 1 
I 

AERDENHOUT 
l BLOEMENDAAL 

HEEMSTEDE 
HAARLEM 

I 
I 

I 
. I 
I 

,,Up to date" informatie ontvangt u kosteloos en I 
regelmatig met foto van a-1-1-e koophulzen In 1 
Aerdenhout-Haarlem en omgeving. Dus ook die van 
de collega-makelaars. Dat kan door ons lidmaat- 1 
schap van N.B.M. en MCC-Beursverenlglngen • 

~:~~Rs- "SLEUTELHOF" 
I V'fflsterduinweg 13 - Aardenhout-Bentveld 

Telefoon 023- 24.90.91 • 
;: 

l ------------ J 

Cadzand'Bad 
De gezelligste familie-badplaats van Nederland aan de 
Belgische grens bij Knokke, te koop: 

Luxe appartementen 
lnd.: hall, toilet, woonkamer, met ,fraaie keuken, 2 slaap
kamers, (zes slaapplaatsen), badkamer, 3 wastafels, kook
en koelgelegenheid, e.v. met heet water, tuin, bergzolder, 
berging of garage. Het geheel wordt zeer compleet en luxe 
afgewerkt. Gelegen 100 m van h'et strand. 

Prijs: vanaf f 118.000,- tot f 164.000,- v.o.n. 

Inlichtingen worden gaarne verstrekt door G. Th. J . Vis, 
makelaar o.g ., Horndijk 10, Oud-Loosdrecht, tel. : 02158-1661 . 

MAKELAARSKANTOOR ELZENAAR & CO. 
Apeldoornselaan 189-199 te 's-Gravenhage, telefoon 
60.48.07 beheert voor cliënten door g~heel Nederland 
hun huizenbezit te 's-Gravenhage en omstreken. 
Wij verzorgen de huurincasso, onderhoud der huizen, 
besprekingen met · Gemeentelijke · instanties, zoals 
Bouw- & Woningtoezicht, Huuradviescommissie, Wijk 
& Woningverbetering, etc. 

Neemt u eens kontakt met ons op I 

BLOEMENDAAL Vrijs~aande villa met fraaie af-
werkmg, gelegen aan de Harten~ 
lustlaan. Voorzien van e.v.-gas ; 
tuin. 

Indeling: L-vormige kamer van 60 m2 met twee open 
haarden, plavuizen vloer en balken plafond, luxe houten 
keuken, 4 slaapkamers, badkamer. 

Vraagprijs f 285.000,-. 

Makelaarskantoor 

DE 
1 

LEEUW & SOETEMAN BV 
Makelaars NBM, Parklaan 14a, Haarlem 
Telefoon 023 - 317950 
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Is de PvdA nog dem~cr~tisch? . 

Dat socialisten een andere visie hebben op de 
inrichting van onze samenleving dan liberalen 
is bekend en natuurlijk hun goed recht. Dat dit 
leidt tot pittige discussies en diepgaande me
ningsverschillen tussen de PvdA en de VVD 
over de vraag hoe ons land op de beste wijze 
bestuurd kan worden. hoeft voor niemand een . 
probleem te zijn. Dergelijke discussies, die in 
ons land gelukkig in alle openheid kunnen 
plaats hebben, zijn een wezenskenmerk van de 
democratie. 

Ondanks alle verschillen in inzicht heeft lange 
tijd in ons land nooit iemand hoeven twijfelen 
aan de democratische gezindheid van de tradi
tionele grote politieke partijen, de PvdA incluis. 

Je kon grote bezwaren hebben tegen de poli
tiek die de PvdA voorstond, maar van één ding 

· kon je terecht overtuigd zijn: de PvdA was een 
door-en-door democratische partij, die niet 
minder dan andere partijen pal stond voor de 
handhaving van ons democratische staats
bestel. Dat was een groot goed, een 
basis-gegeven in onze Nederlandse politieke 
verhoudingen. Het relativeerde alle andere me
nihgsverschillen - hoe groot en wezenlijk soms 
ook-. want men was het eens over het allerbe
belangrijkste punt: de handhaving, zonder 
enige terughoudendheid, van de parlementaire 
democratie. 

Het is zeer bedenkelijk en voor de politieke ver
houdingen in ons land van de allergrootste be
tekenis, dat de PvdA (althans de top van die 
partij) in toenemende mate reden geeft tot ern
stige twijfel aan de democratische gezindheid. 

Er waren ook vóórdien symptomen -zo'n ont
wikkeling heeft nooit plaats van de ene op de 
andere dag -, maar het eerste duidelijke 
signaal was het PvdA-congres over de defen
sie. Jarenlang heeft ook· de PvdA een loyaal 
lidmaatschap van de NAVO, gezien als een 
waarborg, als een verzekeringspremie voor 
handhaving van onze democratie. Slechts op 
het nippertje is de partij er ditjaar van weerhou
den zich uit te spreken voor een terstond be
eindigen van de NAVO-verplichtingen. 
Daarna hebben we in de PvdA-top het 'begrip' 

gehad voor de Berlijnse Muur en gezien hoe 
Den Uyl - aan wiens persoonlijke democrati
sche instelling niet getwijfeld hoeft te worden
zich openlijk moest distanciëren van zijn be
gripvolle partijgenoten. Maar die terechte 
reprimande heeft niets geholpen. Het incident 
(we zijn zo tolerant om het zo maar te noemen) 
lag ieder nog vers in het geheugen, toen de 
voorzitster van de PvdA het bestond op te 
merken dat zij meer waardering kan hebben 
voor linkse dan voor rechtse dictaturen. Een 
uitspraak waarvan niet alleen wij liberalen 
rillen, maar- getuige de reacties in de PvdA -
gelukkig óókweldenkende socialisten. 

De voorzitster van de PvdA tou zich dienen te 
bedenken dat een dergelijke uitspraak van 
haar, in haar funktie, voor politiek Naderland 
méér is dan een teken aan de wand. Het be
tekent dat wantrouwen geboren is. Een wan
trouwen niet alleen in de persoonlijke demo

.cratische gezindheid van de voorzitster van de 
grootste partij in ons land, maar- zolang zij in 
haar functie door de partij geha'ndhaafd wordt 
- óók in de PvdA als geheel. Een partij. die"àls 
voorzitster iemand handhaaft die zó duidelijk 
reden geeft tot twijfel aan haar instelling op 
een voor ons land zó vitaal en 1alles-overheer
send punt, conformeert zich met de uitspraken 
van die voorzitster. 
Als de PvdA zich van de blaam te neigen naar 
een niet-democratische gezindheid wil zuive
ren (en wij hopen zeer dat zij dit wil), dan zal 
zij héél duidelijk moeten zijn in de afwijzing van 
elke vorm van dictatuur, van rechts en van 
links. Het is aan de PvdA zelf om die duide
lijkheid te scheppen en het lijkt een nationaal 
belang dat ditonomwonden zal gebeuren. 

• 

Ph. C. la Chapelle, hoofdredacteur 



door onze redacteur buitenland 

Franco en daarn 

Nu prins Juan Carlos Franco 
vervangen heeft als staats
hoofd van Spanje is het tijd 
geworden voor een terugblik 
en een blik in de toekomst. 
Zal er ·verandering in de aard 
van het regime komen en zal 
dat een verandering in de 
richting van de te lang uitge
bleven democratisering zijn? 
Ongetwijfeld zullen er nog al 
wat mensen uit de omgeving 
van de ex-dictator zijn, die 
daar nu niet direct reikhalzend 
naar uitzien. De vraag is ech
ter hoe groot hun macht nog 
is. Veel van die macht was 
direct ontleend aan de per
soon van Franco, een grote 
nationale beweging om op te 
steunen is er niet, naar het 
schijnt. Dé Nationale Bewe
ging, erfenis van de bloedige 
burgeroorlog, mist ieder elan. 
En veel van de vroegere bond
genoten van het regime zijn 
in de loop der jaren afgeval
len. Een belangrijke factor 
daarbij was de relatie met de 
kerk. Sinds het einde van de 
jaren zestig is die relatie 
steeds moeilijker geworden. 
Naast de veranderde hou
ding van de kerkelijke hiër
archie als zodanig gingen ook 
steeds meer individuele pries
ters hun steun geven aan de 
bewegingen onder arbeiders 
en studenten voor meE!r de
mocratie en de afscheidings
bewegingen in Baskenland en 
Catalonië. 

Toch heeft het bewind van de 
generalissimo iets om met 
enige trots op te wijzen, n.l. 
de economische ontwikkeling 
in de jaren '60. Het bruto 
nationale produkt steeg van 
$ 29,3 miljard in 1963 tot 
naar schatting $ 65 miljard in 
1974 en het nationale in
komen van $ 934 in 1963 
tot $ 21 00 per hoofd van de 
bevolking in deze tijd. Er zijn 
rigareuze maatregelen nodig 
geweest om dit te bewerk
stelligen. Industriële ·vestigin
gen kregen vijf jaar vrijdom 
van belastingen, uitrustingen 

mochten belastingvrij worden 
ingevoerd, kredieten werden 
op gemakkelijke voorwaar
den verleend en er werden 
aantrekkelijke terreinen aan
geboden voor vestiging. Voor
al de tauristenindustrie heeft 
hiervan geprofiteerd en vormt 
thans de belangrijkste bron 
van inkomsten aan buiten
landse deviezen. Een factor 

stakingen of andere vormen 
van arbeidsonrust. Met de 
groei van de illegale vakbon
den kw!3m daar echter veran
dering in. Vooral in Basken
land, Asturië en Catalonië 
kwam .het steeds vaker tot 
stakingen en botsingen tussen 
arb.eiders en politie. In het gé
hele land gingen in 1971 en 
'72 resp. 8 en 7,5 miljoen 

Franco met zijn opvolger, tijdens een parade in 1972 

die de vestiging van buiten
landse bedrijven zeker in de 
hand heeft gewerkt is het 
arbeidsklimaat. De enige toe
gestane vakbond was niet 
direct een strijdbare organi
satie te noemen en hoewel 
de lonen verhoudingsgewijs 
laag bleven, kwam het aan
vankelijk niet tot belangrijke 

arbeidsuren door stakingen 
verlorèn. De meeste stakin
gen waren uitgeroepen door 
de zgn. "Arbeiders-comités" 
die vooral gesteund werden 
doQr communisten en katho
lieke activisten. 

De verhoogde welvaart was 
op zich ook al een bron _van 

onrust omdat er een nieuwe 
middenklasse is ontstaan die 
die welvaart vergezeld wenste 
te zien gaan van sociale vrij
heden en politieke privileges. 
Studenten demonstreren sinds 
1965 op gezette tijden voor 
de vrijheid van vergadering 
en vereniging en hoewel het 
regime hier en daar wat toe
gaf, bleef Franco toch over 
het geheel genomen de tew
gels strak in handen houden. 
Dat de onrust en het verzet 
hiertegen toch nog altijd 
tamelijk beperkt zijn gebleven, 
wordt toegeschreven aan de 
traumatische angst voor een 
nieuwe burgeroorlog, die eens 
bijna een miljoen slachtoffers 
heeft geëist. 

Nu kijkt iedereen naar Juan 
Carlos, de 37-jarige prins in 
wie weinigen meer zien dan 
een toegewijde leerling van 
de generalissimo. Toch is de 
algemene verwachting dat hij 
democratische hervormingen 
niet achterwege kan laten. 

De oppositie, bestaande uit 
socialisten, liberalen, christen
democraten en de natuurlijk 
weer goed georganiseerde 
communisten, is er echter 
weinig gerust op en vreest 
dat het bij een nominale de
mocratisering zal blijven, 
voorlopig. De Franco-aan
hang en nog verder naar 
rechts staande clubs zou zelfs 
dat te ver gaan. Veel zal af
hangen van de houding van 
het leger, waarover nog niet 
veel zinnigs te zeggen is. Een 
deel van de officieren houdt 
er liberale denkbeelden op na. 
Een marxistische scholing, 
zoals de Portugese militairen 
die in de koloniale oorlogen 
in Afrika hebben opgedaan, 
hebben de Spanjaarden niet 
ondergaan. Bovendien zal de 
ontwikkeling in Portugal toch 
menig Spanjaard wel huiver'ig 
doen zijn van extreem-linkse 

I 
avonturen. De toekomst zal 
het allemaal wel leren. 



Debat in Eerste amer 

Geen 
liberale broedert~iSt 
De Tweede Kamerfractie van 
de VVD heeft in haar geheel 
gestemd vóór de Rijkswet, die 
Suriname onafhankelijk maakt. 
De Eerste Kamerfractie van 
onze partij heeh tegenge
stemd, met uitzondering van 
prof. Zoutendijk en onderge
tekende. 
Waarom dit verschil? Niet om
dat er een liberale broeder
twist is uitgebroken, maar om
dat de problematiek rondom 
Suriname zó ingewikkeld is, 
dat vanuit een liberaal stand
punt verschillende elementen 
kunnen overheersen. 
Voor de manier waarop de Ne
derlandse regering de zaak 
heeh aangepa~ hebben wij 
weinig waardering. Men had 
te veel haast. In Keerpunt 
stond dat Suriname uiterlijk 
eind 1976 onafhankelijk moest 
worden; de voorbereidingen 
moesten in 1975 p~aats heb
ben. Den Uyl zegt dat Neder
land niet mocht vertragen. Dat 
is verklaarbaar uit een histo
risch begrijpelijk schuldgevoel. 
Maar wijzer zou zijn geweest 
de Surinaamse regering te 
wijzen op de moeilijkheden die 
zouden ontstaan bij tijdnood. 
Men heeh kunnen zien aan
komen dat bij een zo geladen 
politieke sfeer. zoals Paramari
bo nu eenmaal heeh, over
haasting alleen maar irriterend 
en escalerend zou werken. De 
Surinaamse Staten moeten in 
de komende. weken een wet
gevende arbeid verrichten, 
waarvoor oudere parlementai
re democratieën met meer 
ervaring maanden, zo niet 
jaren, nodig hebben. 

Bij de beoordelingvan de Rijks
wet speelt een belangrijke rol 
de v~aag of de mensenrech
ten in Suriname na 25 novem
ber afdoende gewaarborgd 
zijn. In een samenleving waar
in rassen scherp tegenover 
elkaar staan, waar slechts een 
uiterst krappe meerderheid 

regeert, waar nauwelijks spra
ke is van ·een dialoog tusse,n 
regering en oppositie, is ver
ankering van die mensen
rechten nog noodzakelijkerdan 
in een staat met een meer 
homogene samenleving. Die 
verankering zal er, vrezen wij. 
vóór 25 november niet zijn. 
Prof. Polak heeft in een indruk
wekkend betoog in de Eerste 
Kamer verklaard dat de kans 
zeer groot is, dat er na 25 
november in Suriname geen 
enkele rechtsorde zal zijn. Mi
nister De Gaay Fortman heeft 
moeten erkennen dat de hui
dige Surinaamse staatsrege
ling met de proclamatie van 
de onafhankelijkheid zal op
houden te bestaan. Bovendien 
heeh het debat in Tweede en 
Eerste Kamer aangetoond 
dat hetwantrouwen tussen de 
Surinaamse Statenleden ab
soluut niet is weggenomen. 

De fractie van de regerings
coalitie, in meerderheid Cre
ools, gaf geen milimeter toe 
aan de wensen van de voor
namelijk Hindoestaanse oppo
sitie, a~ngevoerd door de be
kwame jurist en parlementariër 
Lachmon. 

tin i 
Een tweede zeer belangrijk 
punt is de vraag of Nederland 
de zekerheid kan hebben dat 
de ruim drie miljard gulden aan 
ontwikkelingssamenwerking, 
die wij bereid zijn te geven, 
juist gebruikt zullen worden. 
Het plan voor de besteding 
van dat niet geringe be~drag 

geeft weinig reden om aan te 
nemen dat werkloosheid en 
armoede in Suriname bestre
den zullen worden. Ik heb het 
een kil kapitalistisch plan ge
noemd, waarin de hele sociale 
sector nauwelijks tot zijn recht 
komt. Dat is niet een partij
politiek standpunt, maar een 
menin·g die gedeeld wordt door 
ontwikkelingssamenwerkings
experts, Suriname-kenners van 
vrijwel alle partijen. Geen VVD-

hobby du~. Dat zou ook niet 
mogen, want de ontwikkeling 
van Suriname is geen partij
politieke maar een nationale 
zaak. 
Wij hebben alternatieven voor 
het o.i. slechte plan genoemd:' 
diversificatie van de econo
mische structuur (dus geen 
bauxiet monocultuur, wat met 
het teruglopen van de vraag 
naar aluminil.ij11 voor een 
kwetsbaar land als Suriname 
uiterst gevaarlijk is), verster
king en verbetering van de 
voikslandbouw, een integraal 
onderwijspian, een begin van 
·sociale zekerheid, decentrali
satie van bestuur en besluit
vorming,' sociale woningbouw. 
Indien het geld hiervoor be
steed wordt, zal Suriname eer
der weerbaar en welvarend 
worden dan bij het realiseren 
van enorme infrastructurele 
werken. 

Haya van Someren, lid van 
de WO-fractie in de Eerste 
Kamer en schrijfster van dit 
artikel, op bezoek in een 
huis in Nieuw N ickerie, 
waar kinderen van ~ 
ongehuwd& moeders en 
kin (leren wier vaders naar 
Nederland vertrokken 
worden opgevangen. Al dit 
werk ia particulier 
liefdewerk: de 
overheid geeftgaan 
sociale zekerheden. 
Erisgeangeldvoor, 
Suriname is te arm. 

Minister Pronk onderschreef 
deze voorsteilen geheel of 
grotendeels. Het slot van zijn 
betoog, waarin hij zei dat onze 
kritiek geen hout sneed, zal 
wei nodig geweest zijn voor 
zijn achterban. Met zijn inhou:
delijke steun ben ik tevreden. 
De ontwikkelingssamenwer
king en de besteding van het 
vele geld is. het enige waarmee 
wij voor Suriname nog iets 
kunnen betekenen. Het tot 
stand brengen van een zekere 
weivaart dáár is de enige ma
nier om een remigratie op gang 
te brengen. 

J l"n 
Wat is in de thans gegroeide 
situatie het beste: aanvaarding 
of verwerping van de Wet? De 
hele Eerste Kamerfractie 
stond, evenals de Tweede 
Kamerfractie, op hetstandpunt 



vervolg van pag. 5 Door onze parlementaire redacteur 

Geurtsen over Surinamedebat: 
dat de mensenrechten verze
kerd moeten zijn. Beide frac
ties hopen innig dat het de 
Surinaamse Staten zallukken 
de Grondwet nog vóór 25 
november behandeld te krij
gen. Beide fracties hopen dat 
het geen papieren rechten zul
len blijken te zijn als ze een
maal vastliggen. 

e eur 1s o pen" 

De heer Polak gaf een knappe 
samenvatting van de motieven 
die beide groepen in de Eerste 
Kamer tot hun standpunt had
den gebracht. De hele fractie 
acht de mensenrechten fu nda
menteel. Voor de twee voor
stemmers gold dat verwerping 
van de wet nog ernstiger ge
volgen zou hebben. Een esca
latie van de latente strijd na 
een eenzijdige uitroeping van 
de onafhankelijkheid zou dan 
het gevolg zijn geweest. Ne
derland zou dan niets meer 
hebbenkunnendoenvoorSu
riname, voor handhavä,ng van 
een rechtsorde. Nu kan dat, 
met de criteria voor ontwikke
lingshulp, wél. Wordt Suri
name een dictatuur, dan moet 
en kan Nederland de ontwik
kelingshulp stoppen. 
Het was voor beide fracties 
een afweging, letterlijk een ge
wetenszaak. Zowel vóór als 
tegenstemmers willen voor 
Suriname de beste voorwaar
den voor een goede toekomst. 
De Surinamers hebben recht 
op zekerheid en veiligheid, op 
werk en eten, op een toekomst 
voorhun kinderen. 

• 

Tijdens het Suriname-debat in 
de Tweede Kamer ging het er 
on-hollands toe. De emoties, 
opgekropt door het verstop
pertje spelen tussen de rege
ringspartijen en de oppositie 
in Suriname, kregen op het 
Binnenhof de vrije loop. De 
tribunes waren rumoerig. De 
redevoeringen tartten elke 
spreektijdafspraak. De Suri
naamse delegatievoorzitter 
Wijntuin stal alle harten met 
een indringend slotwoord. En 
aan het slot van het driedaags 
debat werd staande het Suri
naamse volkslied gezongen 
nadat kamervoorzitter Vonde
ling hieruit enkele regels had 
geciteerd. 

De meerderheid van de 
Tweede Kamer, onder aan
voering van VVD-woord
voerder Geurtsen, was het er 
over eens dat de Surinamers 
straks op dezelfde grond
rechten en menselijke waar
borgen moeten kunnen reke
nen die zij nu hebben. 
Geurtsen stelde dit centraal in 
zijn betoog ... Wij hebben de 
plicht ons af te vragen of de 
rechtswaarborgen die het 
Statuut aan de individuele 
mens biedt, ook straks ge
waarborgd zullen zijn. Dat 
heeft niets te maken met 

· bemoeizucht, laat staan met 
wantrouwen, maar alles met 
wat ik en mijn fractie be
schouwen als een juiste taak
opvatting," zei hij. 

Hij hield op een diplomatieke 
manier ook een stok achter de 
deur. Als de Surinaamse rege
ring na de onafhankelijkheid 
de mensenrechten niet vol
doende zou eerbiedigen zou
den alle bestaande afspraken 
tussen ons land en Suriname 
opnieuw moe.ten worden be
keken . ..Ik zeg dat uitdrukke
lijk niet om een smoes te 
hebben <!lm van financiële ver
plichtingen áf te komen. Maar 
ik kan me niet voorstellen dat 
wij ons ten aanzien van Portu
gal op het standpunt stellen' 
dat hulp alleen geboden 
wordt als uitzicht bestaat op 
een democratische on-twikke
ling en dat die ontwikkeling 
in Suriname ons niet zou aan
gaan." 

La t 

Het driedaags debat was lang 
genoeg om duidelijk te maken 
hoe laat het in Suriname is 
met de grondwet: vijf voor 
twaalf. In vijf minuten kun je 
wonderen verricbten, maar 
dan mag je geen seconde ver
liezen. 

De WO-fractie ging onder 
voorbehoud dat de rijkswet
ten op losse sc~roeven komen 
te staan als het niet tijdig 
voor elkaar komt, met de 
onafhankelijkheidswetten ak
koord. Geurtsen deed aan 
het slot van het debat een 
dringend beroep op de Suri
naamse partijen om elka~r op 
dit punt te vinden. 
Hij besloot zijn knappe bij
drage aan het debat als volgt: 
.. Het lijkt wel alsof beide par
tijen tegelijkertijd uit alle 
macht staan te duwen, elk 
aan een andere zijde van een 
deur, die, omdat ze allebei 
met al hun kracht duwen, de 
indruk wekt op slot te zijn. 
Wat ik zou willen, is dat men 
dat duwen eens een ogen
blikje achterwege zou laten en 
eens gewoon ·zou willen pro
beren, of de deur werkelijk is 
afgesloten. Dat zou tot de 
ontdekking kunnep leiden 
dat die deur open is en dat 
ook altijd is geweest. Als dat 
zo is, verhinder elkaar dan ook 
niet die deur te openen. Hij 
geeft toegang tot het vrije en 
onafhankelijke Suriname." 
De bijzondere gedelegeerden 
uit dit koninkrijksdeel keken 
elkaar bij het aanhoren van 
deze woorden wel aan. Maar 
ze reikten elkaar niet de hand. 
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Uw e1gen sauna thuis Probleemloos geplaatst, '" uw hws of 
garage Vraag de kleurenbrochure en lof bouwplan·adv1ezen 
van Lagerhalm De ongtnele echte 
ftnse sauna Oo~ voor ovens en .. 1\ 
alle sauna-aceessetres 1 ; . 

Heer1tJk verinssen en ont- •, 

·) :t-rm IJ l1H~~\ 
spannen tn uw etgen 
omgevtng 
lnderdaac1, tdeaal ! 
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lagerholm voor 
saunaliethebbers 

lagerholm voor 
zonaanbidders~ 
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Lagerhalm solanum. 
't ZonnetJe tn huts Heerlijk brwn worden wanneer u wtlt 
Ook als het butten gtet Lagerhalm solariums bestnJken 
een extra groot oppervlak GemakkeliJk te plaatsen 
Eenvoudtg te bedienen knop om en zonnen maart 
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Zend miJ maar omgaand uw dokumentatle 

'J Lagerhalm sauna's 

0 lagerhalm solanums 

naam 

adres 

plaats 

telefoon 

Coupon opzenden naar Lagerhalm Ftnn Import 
Nassaukade 166 
Amsterdam 
Tel 020·126041 ,• 
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Tijdens de jaarlijkse conferen
tie van de organisatie .. Vrou
wen in de VVD" in .. De Blije 
Werelt" te Lunteren heeft de 
voorzitter, mevrouw Dett
meyer-Labberton, een be
roep gedaan op de VVD
Kamerleden te zoeken naar 
een constructieve oplossing 
voor gelijkberechtiging van de 
vrouw ten opzichte van de 
man . .. Het Jaar van de Vrouw 
is vrijwel doodgepraat. Maar 
dat neemt niet weg dat men 
niet wil komen tot extra be
schermende maatregelen, 
zoals vervroegde pensionering 
voor de vrouw. Als het moet 
dan zowel voor de vrouw als 
voor de man. Gelijke plichten, 
maar dan ook gelijke rechten 
en dat is niet overal het 
geval", aldus mevrouw Dett
meyer in haar openingsrede. 
Zij vroeg ook extra aandacht 
voor de vrouwelijke kiezers . 
.. Het gewone, gezonde ver
stand van de vrouw wordt on
derschat. De VVD wil een ge
zonde economie. Dat wil elke 
vrouw. Daarvan ziet zij het 
grote belang, daar kan zij in 
meegaan". 

Mr. Talsma bracht als vice
voorzitter van de VVD namens 
het hoofdbestuur van de par
tij de beste wensen aan het 
congres over. De vier aanwe
zige vrouwelijke Tweede Ka
merleden behandelden enkele 
belangrijke punten uit het 
parlementaire werk. Mevrouw 
A. Kappeyne van de Coppello 
vestigde de aandacht op de 
gang van zaken bij de voorge
stelde bestuurlijke reorganisa
tie van de provincies. Nu de 
VVD-motie is aangenomen en . 
de termijn verlengd, vroeg zij 
om de reacties op deze voor
stellen, zowel wat betreft per
sonen als gemeenten. Me
vrouw Ginjaar-Maas stelde 
onder meer dat- nu de univer
siteiten zo worden over
stroomd met studenten dat ze 
die stroom nauwelijks kunnen 
verwerken - de plaatsing van 
hen die .,van de wetenschap 

bezeten zijn" zeker gesteld 
moet worden. Want die cate
gorie moet de wetenschap 
vooruit brengen. De grote 
vraag is echter hoe kan wor
den vastgesteld wie tot die 
groep gerekend mogen wor
den, aldus mevrouw Ginjaar. 
Zij vroeg zich verder af of het 
onderwijs niet meer gebruik 
moet maken van televisie, 
bandrecorders etc. 

Va 

Mevrouw N. Smit-Kroes 
noemde minister Van 
Kemenade (onderwijs) een 
knap vakman met grote in-

opzet 

den. Helaas stijgen ze nog 
steeds. Verontrustend vond 
zij dat de adviezen betreffende 
het bevolkingsonderzoek op 
baarmoederhalskanker veel te 
lang zijn blijven liggen. 
Op alle zaken die door de . 
spreeksters naar voren waren 
gebracht, kwam een stroom 
vragen en discussies los. Dui
delijk bleek een zekere veront
rusting over een gebrek aan 
activiteit in VVD-kringen in 
vergelijking met andere groe
peringen (Rode Vrouwen, 
Man Vrouw Maatschappij 
e.d.). Ook was er een duide
lijke wens wat betreft een 
goede kadertraining. De 

Drs. W . J. van Staalen leidde de discussiegroepen tijdens 
het Vrouwen-congres. 

vloed in het kabinet. Maar hij 
steekt niet onder stoelen of 
banken dat hij zich beschouwt 
als socialistisch minister die 
de gedachten van Keerpunt 
moet realiseren, d.w.z. de 
maatschappij hervormen via 
het onderwijs . .,Wij willen dat 
niet en wij hebben gelijk, 
maar dat is nog iets anders 
dan gelijk krijgen", riep me
vrouw Smit uit. 
Mevrouw Veder-Smit ten- 1 

slotte stelde dat staatssecre
taris Hendriks aanvankelijk 
veel heeft gebracht wat haar 

' aansprak. Hij had de morele 
moed te stellen dat de kosten 
van de gezondheidszorg in de 
hand moeten worden gehou-

tweede dag van de conferen
tie was geheel bestemd voor 
een inleiding van drs. W. J. 
van Staalen, docent aan een 
Pedagogische Academie. Hij 
sprak over .. Beïnvloedings- en 
propagandatechnieken" . Doel 
van zijn uiteenzetting was aan 
te tonèn hoe deze technieken 
worden bedreven, waarna 
vragen werden gesteld en de 
discussie op gang kon worden 
gebracht. 
Drs. van Staalen begon zijn 
betoog met een verwijzing 
naar de sociale actie, zoals 
die in de jaren 1966-1967 
overkwam uit de Verenigde 
Staten. Doel was de omver
werping van de maatschappij 

en het sociale systeem. Op 
zichzelf niet verwerpelijk, maar 
het gaat om de wijze waarop 
en vooral om de snelheid 
waarmee. Wat de zor.g om het 
milieu betreft, merkte hij op 
dat de VVD op het jaarcon
gres in Utrecht (1974) een 
goede start heeft ge
maakt, maar helaas niet op 
die goede weg is verder ge
gaan ... Nu heeft de PvdA die 
naam. Er wordt eindeloos ge
praat, maar minister Varrink 
heeft noch het vraagstuk van 
de Rijn noch dat van de Rijn
mond veel verder weten te 
brengen", zei hij. 
Na deze inleiding . werden de 
aanwezigen in vier groepen 
ondergebracht om zich bezig 
te houden met acht gespreks
thema's, gebaseerd op de in
leidingen. · 
Terugkijkend op het congres 
kan worden gesteld dat het 
van rroed van het bestuur en 
de aanwezigen getuigd heeft 
zo'n ingrijpende verandering 
van opzet in praktijk te bren
gen. Feitelijk was het congres 
een ve~wezenlijking van een 
op een vorig congres door 
mevrouw Van Someren ge
uite wens dat men naar een 
meer menselijk onderling con
tact in de partij moet stre
ven. 

Noordelijke Contactdag 

Voor de Vrouwen in de VVD in 
Groningen. Friesland en Drenthe zal 
op 1 0 november, aanvang 1 0.00 uur, 
in het Familiehotel te Paterswalde 
de Noordelijke Contactdag worden 
gehouden. 
Sprekers: Mevr. drs. N. Rempi
Halmmans de Jongh voorzitter van 
de Ned. Vrouwen Raad over .. Zijn 
de Verenigde Naties echt geïnteres
seerd in de Vrouw?" en drs. W . J . 
Tuynman over .. Surinamers naar 
Nederland, een enkele reis onzeker
heid?" 
Kosten f 21 ,- (Inclusief lunch. koffie 
en thee) bij opgave vóór 1 nov. a.s. 
door overmaking op rek. no. 475/ 
23913 Amrobank Hoogeveen t.n .v. 
mevr. M . Frederiks-Hansma, Brink
straat 22 te Hoogeveen. Na sluitings
datum kosten/ 25,-. 



gast- uryqriil 
Oud-Hollands speeialiteiten restaurant IJl' lfur laUten 

Uitgebreide à la carte 1U!S't".AlliLUir 
kaart. Prachtige zalen ~~N 
voor lunches en par- kNosst 8A1l 

tijen. ~~~~~~~~~ 's-Maandags gesloten.1 ~--=4 
G. G. H. Miltenburg 
Tel. 03407-1268 

RESTAURANT "BEEKZICHT" • BUURSE (Ov.) 
Broekheurnerweg 27 
Telefoon 05426- 205 

Donderdags gesloten 

* à la Carte Restaurant 
* Gelegen aan de Buurserbeek 
* Sfeervol ingericht 
* Bar en zaal voor 90 personen 
* Zaal te scheiden in tweeën 
* Geschikt voor zakenlunches 

Waar het weer spelmaker is 
Comfortabele vakantie~appartementen, vlak aan het strand 

met v~ij uitzicht op zee. Reeds voor f 37,50 p.p., 
·incl. ontbijt, bij gebruik door 4 personen. Inlichtingen: 02507~2144. 

HOfEL BOlMES PAlACE 
Zandvoort, tegenover N S~station, 

met een zee van parkeerruimte. 

Café-Restaurant "De BEURS-MODERN" 
Wij bieden U: Vijf zalen met een capaciteit van 20 tot 200 personen 

(conferenties, recepties, di•ners). 
'n plate service restaurant (snelle zakenlunches) - 'n Gespeciali
seerd restaurant (vis- en grill~gerechten)- 'n Biljartzaal met 6 billarts 
(even ontspannen) 
Grote Markt 6 - Breda • Veemarktstraat 2 - (Tel.: 01600-37716-45987) 

Oud van naam - Nieuw van karakter 

Haarlem 

,.1St ~ampbttr•t ~ortn" 
Kade 2 -VEERE - Tel. 0.1181 - 291 - 228 

Sedert eeuwen vast gebruik: ... 

om lupbrn ban qualittit rn anbtrt 
pUjanttn tr logrrrtn tn tractrrrrn 

Hotel-Café-Restaurant BOSCHHEK 2 
Dr. Schoepmanloon 1 Tel. 01600-50150 en 
50151. Schitterende ligging aan rond van 
Mastbos. 30 bedden. Apart gelegen zool voor 
grote gezelschoppen (tot 400 pers.). Bands
holel ANWB en KNVvl. Kamer met ontbijt 
v.o. I 17,50. Pension (min. 4 volle dgn.) v.o. 
I 35,- tot 1 50,- p. d. Het geh. 1oor geopend. 
Specialiteit: Engelse· Franse keuken. 
Lid Horeca-Nederland, KNAC-rest., Doners· 
cl.ub, American-Expres&, Eurocard, Eurogolf. 
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Svenska Rastaurangen 
BOLWERK 

Tel. 023-320668 Kennemerplein 5 

Specialité Smörgilsbord. Gerenom
meerde keuken. Zalen voor recep
ties en diners .. Eigen parkeerterrein. 
Lid Horecaf. C. H. EKMAN, Eig. 

, ' .:··.· .. • • r '. 

B . . ~ ·.- : 

De partij-politieke situatie in 
Nederland lijkt ingewikkelder 
dan ooit. Zij heeft zelfs veel 
van een welhaast onontwar
bare kno9p. In ons nummer 
van 18 april j.l. mocht ik enige 
aandacht wijden aan een ver
gadering te Gouda van een 
honderdtal politiek wat losge
slagen lieden. Het Tweede
Kamerlid drs. Nypels en drs. 
Nooteboom, beiden van D'66, 
speelden daar de hoofdrol, 
met o.a. prof. Wessel, oprich
ter-voorzitter van de zich noe:
mende Liberaal-Democrati
sche Partij, een al enige jaren 
oude afsplitsing van D'66. 
Een succes was deze bijeen
komst niet. De heren Nypels 
en Nooteboom toonden zich 
teleurgesteld over de ,.magere 
opkomst"" en de ,.wem1g 
enthousiaste stemming". 
Enig besluit over een nieuw 
te vormen partijtje van disci
denten uit D'66, DS'70 en 
wellicht wat linkse ,.CDA
mensen" van het type De 
Zeeuw, kon nog niet worden 
genomen. 

Zaterdag 25 oktober was on
geveer hetzelfde groepje - nu 
in Rotterdam wederom 
bijeen, waar het zich als .. De
mocratisch Actie Centrum" 
presenteerde en een kennelijk 
nog erg teer proefballonnetje 
opliet met .de weinig originele 
naam "Vrijzinnig-Democrati
sche Partij< Ook hier kwam 
men echter niet verder. Zelfs 
over het tijdstip van oprich
ting kon men het al niet eens 
worden en mismoedig consta
teerde de heer Nooteboom 
"een gebrek aan spirit"" in het 
DAC (dat heeft het dus met 
het CDA gemeen!) Een coör
dinatiecommissie had voorge
steld de oprichtingsvergade
ring al in februari te houden. 
De heer Nijhof, secretaris van 
DS'70 en LDP-voorzitter 
Wessel vonden dat te vroeg 
om reeds te kunnen overzien 
hoe de partij-politieke situatie 
in ons land zich zal ontwikke
len, gelet o.a. op het samen-



hestel in de knoop 
werkingsstreven bij de chris
ten-democraten en in de z.g. 
progressieve_combinatie 
(PvdA, PPR en D'66). 
De heer Nijhof kon zich ten
slotte (als compromis) met: 
in de eerste helft van 1976, 
verenigen. De heer Wessel 
bleek echter weinig vertrou
wen te hebben in de soliditeit 
van de basis van een reeds zo 
snel op te richten nieuwe 
partij-groepering. Hij meende, 
dat men zonder zo'n solide 
basis desnoods nog niet aan 
de Kamerverkiezingen van 
1977 moest deelnemen, 
weigerde dus dit compromis 
te aanvaarden en trok zich 
terug als kandidaat voor het 
bestuur van het Democratisch 
Actie Centrum. Met de meer 
",udiek" dan serieus aandoen
de oproep van de heer Nypels: 
"vrijzinnig-democraten aller 
partijen, verenigt u" als bood
schap, gingen de kennelijk 
weinig geïnspireerde aanwe
zigen weer voor een half 
jaartje naar huis. 

Ook de persreacties waren 
weinig gunsti-g. HetAlgemeen 
Dagblad noemde "de poging 
van een aantal mensen uit de 
hoek van D'66 en DS'70 om 
een vrijzinnig-democratische 
partij op te richten, die dag 
eigenlijk al mislukt" en achtte 
de levenskans van een partij 
uit die kring "vrijwel nihil", 
Het Parool noemde de keuze 
van de (eventuele) naam: "Vrij
zinnig-Democratische Par
tij" een teken van ideeën
q_rmoede, omdat zowel D'66 
als DS'70 bij hun oprichting 
uitdrukkelijk hadden gesteld, 
dat ze juist geen vrijz.-dem. 
partij wilden zijn. Het meest 
waarschijnlijk achtte Het 
Parool, dat er tenslotte hele-

. maal geen partij van deze aard 
zou komen: Het Vrije Volk 
kwam met de conclusie van 
enige congresgangers, dat 
"de VDP reeds vóór zij is op
gericht mislukt lijkt". 

Op de Rotterdamse bijeen
komst bleken weinig of geen 
volgelingen van de uit de KVP 
ge,treden oud-partijvoorzitter 
dr. De Zeeuw aanwezig te 
zijn. Verwonderlijk is dat niet. 
Dat de heer De Zeeuw ooit 
onder een "vrijzinnig-demo
cratische" vaan zou optrek
ken, is ondenkbaar. Even 
ondenkbaar als men zich in 
de persoonlijke sfeer een 
samengaan van de zwevende 
idealist De Zeeuw met "nuch
terlingen" uit de school van 
dr. Drees jr. kan voorstellen. 
Het Vrije Volk meende te 
weten, dat dr. De Zeeuw er 
ook niets voor voelde, met 
"kille pragmatici" als drs. 
Nypels in zee te gaan. Dr. De 
Zeeuw zelf heeft de befaamde 

politieke kringen op dit punt 
trouwens niet lang in het 
onzekere gelaten. Enkele 
dagen na het Rotterdamse 
congres heeft hij laten weten 
dat "zijn politieke groepe
ring" niet zal gaan samenwer
ken met het Democratisch 
Actie Centrum. De groep De 
Zeeuw had voor het eerste 
congres van het (te .vormen) 
DAC een officiële uitnodiging 
ontvangen, maar zag ervan af 
om een afgevaardigde of 
spreker daar heen te zenden. 
Wat is nu die "politieke groe
pering" waar de heer De 
Zeeuw van gewaagde? Dat is 

de (althans tot op de dag van 
het schrijven van dit artikel) 
nog in een geheimzinnig waas 
gehulde "Actiegroep Reso
luut". Deze hield onlangs een 
besloten studieconferentie in 
Bennekom, waar men zich 
nader verdiepte in de vraag of 
- en zo ja, welke - mogelijk
heden er zijn voor een "vierde 
stroming" in de Nederlandse 
politiek, naast de PvdA, de 
VVD en het landelijk in feite 
nog altijd niet tot stand geko
men "Christen-Democratisch 
Appèl" (CDA). 

Dat de heer De Zeeuw en de 
zijnen precies grásduinen op 
hetzelfde terrein van "politiek 
losgeslagenen" als de groep 
Nypels- Nooteboom- Nijhof
Wessel, wordt wel heel duide
lijk voor wie nog eens opslaat 

Onze oud-redacteur A.W. 
Abspoell(ond in de 
partijpolitieke warboel van 
dit moment aanleiding tot 
cUt àrtikel. Hij schrijft over 
de tot mislukken gedoemde 
pogingen om een Liberaal 
Democratische Partij op te 
richten, over de in een 
geheimzinnig waas gehulde 
actiegroep Resoluut en 
over de spanningen in het 
confessionele kamp. 

wat de heer De Zeeuw reeds 
op 1 5 augustus in een inter
view dat het Algemeen Dag
blad met hem had, liet weten. 
Daarin verklaarde hij, samen 
met gelijkgezinden een 
"marktonderzoek" te willen 
houden naar de mogelijkheid 
om een nieuwe partij op te 
richten, die ",inks van het 
midden" zou komen te staan. 
Als een van de supporters 
achter De Zeeuw kan men de 
N RC/Handelsblad columnist 
mr. J. J. Vis horen noemen. 
En wat schreef deze dan ook 
op 16 augustus (dus één dag 
later) in genoemd dagblad 

o.a.? "Links van het midden is 
er inderdaad wel een gat op 
te vullen. D'66 en DS'70 
hebben met·succes op dat gat 
gemikt, en alle kiezers, die 
eens hun stem aan die par
tijen hebben gegeven, zullen 
niet helemaal van de aard
bodem zijn verdreven. Als De 
Zeeuw erin slaagt, de kiezers 
net zo te boeien als Van 
Mierlo en Drees (jr.) eertijds, 
dan kunnen we bij de vol
gende Kamerverkiezingen een 
nieuwe fractie van een man of 
tien in de Tweede Kamer ver
wachten". 
Mei), kan zich verbazen over· 
zoveel illusionisme bij een 
voormalige D'66 prbmotor als 
mr. Vis èn zich afvragen 
waarom beide groeperingen: 
D'66 van Van Mierlo en 
DS'70 van dr. Drees jr., dan 
toch in een betrekkelijk korte 
spanne tijds als doorgeprikte 
ballonnen in elkaar zijn ge
zakt. De oorzaak, die ik meen 
te z.ien, heb ik al eerder aan
gewezen. Uit de laatste Ka
mer-, staten- en raadsverkie
zingen en uit de nadien reeds 

·herhaaldelijk ingestelde opi
nie-onderzoekingen blijkt dui-
delijk, dat ons kiezersvolk -
terecht - genoeg heeft gekre
gen van zich steeds opnieuw 
aandienende mini- of splinter
partijen. Ook de afschaffing 
van de opkomstplicht heeft 
een zich door de kiezers in 
overgrote meerderheid richten 
op een der drie hoofdstromin
gen in ons politieke bestel 
stellig in de hand gewerkt. 
Ondertussen is dat tegen 
elkaar in werken van concur
rerende groepjes onder een 
waarschijnlijk nog slechts 
grotendeels imaginair stukje 
van de kiezersmassa, nogal 
verwarrend voor wie de partij
politieke verhoudingen van dit 
ogenblik enigermate wil in
ventariseren. 

He CDA-ge ct il 
Al even verwarrend is het 
nog steeds gesteld met de 



interne verhoudingen binnen 
het CDA zowel als met die 
tussen wat men nog als 
.. regeringspartijen" aanduidt. 
De situatie binnen wat het 
Christen-Democratisch Appèl 
zou moeten zijn, kan men na 
het Haagse Congres van 23 
augustus nog het beste aan
duiden als die van een .. gewa
pende vrede". Mr. Aantjes en 
zijn vrienden, die niet ophou
den te verzekeren dat ook zij 
het CDA willen, is bereid op
nieuw met de KVP en de 
CHU te gaan praten. Maar 
beide laatsten willen dat 
alleen op basis van de op,. het 
Haagse Congres met grote 
meerderheid aanvaarde reso
lutie. Dat wil dus zeggen, dat 
het geschil over de .. open
heid" van het CDA nog steeds 
als een zware dreiging boven 
het confessionele kamp hangt. 
Hoe zwaar die dreiging is, 
bleek nog dezer dagen uit de 
pessimistische uitlatingen van 
minister Van Agt (KVP) in een 
gesprek met Het Vrüe Volk. 
Daarin verklaarde deze zonder 
omwegen, de perspectieven 
van het CDA .. somber"' in te 
zien. De opposionele houding· 
van dr. Kruisinga (CHU) bij de 
algemene beschouwingen 
had z.i. .. de zon nog verder 
doen ondergaan". Mr. van Agt 
achtte het .. steeds waar
schijnlijker" dat de KVP nu 
alleen de verkiezingen zal 
ingaan. Of dat zal ,.floreren·· 
achtte hij een tweede. Dat 
zal ervan afhangen of de KVP 
zich nog op tijd een .. nieuw 
profiel kan aanmeten". En 
ondertussen is de partijraads
vergadering van de ARP, 
welke op 8 november zou zijn 
gehouden, naàr 1 3 december 
verschoven, in afwachting van 
het .. nadere gesprek'' dat 
tussen ARP, CHU en KVP 
nogmaals en dán wellicht 
voor de laatste en beslissende 
maal over .. de functionering 
van de grondslag van het 
CDA'' zal worden gehouden. 
Heel deze politieke warboel · 
wordt dan nog doorkruist door 

de tijdens de algemene be
schouwingen in •de Tweede 
Kamer tussen de regerings
partijen 'gerezen nieuwe te
genstellingen. Bijna tezelfder 
tijd dat mr. Aantjes in zijn 
partijblad Nederlandse Ge
dachten met leedwezen (dat 
wel!) moest constateren, dat 
de politieke samenwerkings
sfeer tussen de PvdA ener
zijds en de twee christen
democratische partners an
derzijds de laatste weken was 
verslechterd, dreigt PvdA
fractievoorzitter Van Thijn in 
opgewonden bewoordingen 
met een kabinetscrisis, wan
neer zijn partij haar eisen 
inzake een nieuwe grondpoli
tiek, een ondernemingsraad
nieuwe-stijl en een overheids
greep op de investeringen van 
het bedrijfsleven, niet zou zien 
ingewilligd. Om dan nog maar 
te zwijgen van de irritaties en 
frustraties van de PPR, die 
voor een volgende regerings
periode samenwerking met 
een CDA. waarbij ook de CH U 
is betrokken, op de meest 
volstrekte wijze afwijst. 
Als VVD kunnen wij niet 
anders doen dan ons met 
hulp van onze nog altijd 
groeiende aanhang zo sterk 
mogelijk maken en scherp in 
het oog houden, wat uit deze 
politieke heksenketel naar 
voren komt. En het zullen de 
kiezers zijn, die uiteindelijk 
door een hopenlijk duidelijke 
en juiste uitspraak ons in staat 
moeten stellen, in samenwer
king met goedwillende ande
ren, orde op zaken te stellen. 
Wat ons te wachten zou staan 
wanneer dit op staatsgreep
achtige wijze tot stand geko
men bewind nog weer voor 
een volgende periode zou 
worden voortgezet, is het 
enige dat bij alle onduidelijk
heden in ieder geval wèl heel 
duidelijk is. Dat te voorkomen 
moet het doel zijn van allen, 
die met ons een voortgezette 
socialistische omvorming van 
staat en maatschappij nood
lottig zouden achten. 

Tuincentrum ESHUIS 

• 
Alle materialen voor uw tuin . 
Aanleg en onderhoud van : 
Tuinen - Plantsoenen - Terreinen 

ALMELO - Maardijk 15 
Telefoon 05490- 18743 

TUINARCHITECTUUR 
PRONK en KAPITEIN 

voor ontwerp, aanleg 
en onderhoud van alle 
soorten tuinen, door 
geheel naderland 

kantoor: g. flinckstr. 143 
amsterdam 
tel. 020-718277 

GROENVOORZIENING 

G. A. & A. v. d. Gaag 

kantoor en kwekerij telefoon 114265 
Ringvaartweg 98 - ROTTERDAM-16 
ook na 6 uur - telefoon 122443 - 203409. 

Aparte afdeling binnenbak beplanting. Lid A.T.G. 

tul po 
tuincentrum 
Benoordenhoutseweg, hoek Waalsdorperlaan 
Wassenaar-Den Haag. Tel (070) 264041 

_ ...... _ kom VfiJblljYe'ld een bézoek t,rengen en parkeer uw auto op ons ruime parkeerterrein 

Aanleg en onderhoud van tuinen 

H.H. PUYK 
TUINARCHITEKTUUR 

• Tuinadviezen 
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oster: Do111' onze parlementaire redacteiJI" 

over Navo-belei 

Het Navo-debat in de Tweede 
Kamer werd dit jaar in één 
dag afgewikkeld. In geen 
jaren was de kamer er zo snel 
over uitgepraat. Dit klinkt 
bijna geruststellend. Maar het 
tegendeel is het geval. Waar 
gaat het heen met onze rol 
binnen de Navo onder dit 
links-confessionele kabinet? 
VVD-woordvoerder De Koster, 
oud-minister van defensie, zei 
hierover: ,.Legt men zijn oor te 
luisteren bij onze Navo-part
ners dan zijn wij hard bezig 
die geloofwaardigheid te ver
spelen. " Trouwens, ook vanuit 
de' confessionele partijen 
werden twijfels geuit over de 
bedoelingen van minister 
VredelinÇJ en minister Van der 
Stoel. 
Vredeling beroept zich al 
enige tijd op de noodzaak van 
het afstoten van taken. Spe
cialisatie noemt hij dat. De 
Koster : ,.Taken afstoten is 
geen specialisatie maar een 
eenzijdige vermindering. Wil 
men tot specialisatie komen 
dan moet men taken uitrui
len."' Dat gebeurt onder deze 
PvdA-ministers niet, maar dat 
begreep u al. 

Onder dit kabinet is het met 
het Navo-beleid al net als met 
de binnenlandse politiek: pqt
verteren, maar dan op de in-

spanningen van de bond
genoten. Navo-secretaris-ge
neraal Luns heeft zich daar al 
verscheidene keren bijzonder 
laatdunkend over uitgelaten, 
maar de verantwoordelijke 
ministers, premier Den Uyl 
voorop, smalen daar om. 
De Koster hamerde er op dat 
Nederland op andere onder
delen van het bui-

Secretaris-generaal Luns. 

tenlands beleid eigenlijk ook 
maar een toontje lager moet 
zingen als het de Navo-ver
plichtingen aan zijn laars 
lapt. 

,,Een land dat bondsgenoot
schappelijke verplichtingen zo 
lichtzinnig opvat, speelt niet 
mee in de voorhoede. Wie zijn 
contributie niet betaalt is geen 

B.V. SCHEEPSWERVEN .,PIET HEIN" 
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volwaardig lid van de club," 
zei hij. 

"Of wel zijn wij een geloof
waardige en betrouwbare 
partner die aan zijn verplich
tingen voldoet en vanuit die 
sterke positie een wezen
lijke invloed uitoefent op de zo 

VVD-Kamerlid De Koster 

belangrijke terreinen van 
internationale samenwerking, 
van vrede en veiligheid, of 
wel dit kabinet gaat door 
met het behagen van een 
stuk linkse achterban en ver-' 
speelt zijn geloofwaardigheid 
en daarmee zijn invloed." 
De ministers probeerden het 
voor te stellen alsof bij de 

Motie in Harderwijk 

Navo-bondgenoten juist een 
groeiende waardering bestaat 
voor de manier waarop ons 
land in alle openheid aan de 
defensie-inspanningen knab
belt. Maar met sterke voor
beelden konden zij dit uiter
aard niet staven, want hun 
kijk op onze rol binnen de 
Navoklopt niet met de. werke
lijkheid. 

Me 1e 

De Koster diende namens de 
VVD-fractie een motie in. Hij 
vroeg hierin om niet een
zijdig tot afstoting of vermin
dering van Navo-taken over 
te gaan zolang de besprekin
gen tussen oost en west over 
wederzijdse troepenverminde
ring niet tot positieve resulta
ten hebben geleid. 
De motie bereikte niet het ge
wenste resultaat, omdat 
(llinister Van der Stoel zei dat 
het kabinet over elke afwijking 
van de defensienota de 
Tweede Kamer en de bond
genoten zou raadplegen. 
Dat was bij de Algemene Be
schouwingen vastgelegd in 
een motie van de ARP. · 
Die defensienota lijkt echter, 
zoals De Koster ook zei, 
vooral bedoeld om de confes
sionele regeringspartijen 
KVP en ARP zand in de ogen te 
strooien. 

De Statencentrale Harderwijk van de VVD heeft met alge
mene stemmen een motie aangenomen, waarin bijzon
dere ongerustheid wordt uitgesproken ten aanzien van de 
bezuinigingsplannen van de regering met betrekking tot 
de defensie. De statencentrale verzoekt het hoofdbestuur 
en de liberale kamerfracties het mogelijke te doen om te 
bereiken dat deze bezuinigingen geen doorgang zullen 
vinden. 
Het dagelijks bestuur van de WO heeft deze motie be
sproken en stemt met de inhoud daarvan volledig in. 
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De begrotingsbehandeling 
van volksgezondheid is elk 
jaar goed voor spectaculair 
nieuws. Vorig jaar waren het 
Dennendal en de aanval van 
het 0 '66-kamerlid Beekmans 
op de artsendeclaraties die 
de gemoederen verhit maak
ten. 
Dit jaar lag in het Tweede 
Kamerdebat de nadruk vooral 
op het onderzoek naar baar
moederhalskanker en de on
voorstelbare stijging van de 
ziekten kosten. 
Staatssecretaris Hendriks zag 
tot nu toe geen kans het 
kankeronderzoek zo uit te 
breiden dat alle vrouwen tus
sen 35 en 55 jaar regelmatig 
op baarmoederhalskanker 
kunnen worden onderzocht. 
De hele Tweede Kamer 
dwong . hem op dit punt zijn 

VVD-KamerlidTuynman 
... vergeefse pogingen ... 

beleid te WIJZigen. Op zijn 
begroting had Hendriks, die zo 
ongelukkig is zijn werk te 
moeten doen onder de onbe
kwame verantwoordelijkheid 
van minister Vorrink, slechts 
geld uitgetrokken voor experi
menten. 

Landelijk 

Nameos de VVD-fractie had
den mevrouw Veder-Smit en 
mevrouw Ginjaar een motie 
ingediend om dit onderzoek 
landelijk te maken. Van de re
geringspartijen kwam ook een 
voorstel van die strekking. 

Op U"W" gezondheidl 

De VVD-vertegenwoordigers 
hadden hun voorstel echter 
hard gemaakt door ook een 
wijzigingsvoorstel op de be
groting in te dienen, zodat 
er geld voor beschikbaar zou 
komen. Het ging om 2,8 mil
joen gulden . .,Hendriks heeft 
een kans gemist," zei me
vrouw Veder-Sm it. verwijzend 
naar de grote vraag naar deze 
vorm van bevolkingsonder
zoek. 
De staatssecretaris zwichtte 
heel verstandig voor de druk 
die de kamer op hem uit
oefende. Hij zal vijf miljoen 
gulden extra voor dit doel 
uittrekken en hij beloofde 
mevrouw Veder-Smit dat hij 
zal nagaan of een kleine eigen 
bijdrage van de onderzochte 
vrouwen kan worden ge
vraagd. 

VVD-Kamerlid mevr. Veder
Smit 
. . . Hendriksheeftkansgemist .. · 1 

Wie durft er nog te beweren 
dat de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer als oppositie
partij geen successen boekt? 
Op uw gezondheid! 

r 
Ziektekosten 

De ziektekosten worden echt 
veel te duur, zei staatssecre
taris Hendriks in navolging 
van de kamerleden ... Het is 
bar gesteld met de beheer
sing van de kosten. " Met een 
beroep op alle' betrokkenen 
om hieraan iets te doen kan 
volgens hem niet meer wor-

den volstaan, omdat dit niets 
uithaalt. 

Forse ingrepen zijn nodig, 
maar hij wilde en kon nog 
niet zeggen hoe hij er wat aan 
gaat doen. Eerst wil de KVP
staatssecretaris hier nog eens 
wat nachtjes over slapen. 
Dat worden wel slapeloze 
nachten, zei hij. 
Een beperkt eigen ns1co zou 
wellicht een oplossing zijn, 
maar Hendriks krijgt daarvoor 
niet de medewerking van dit 
kabinet, zo lijkt het. 

Mevrouw Vorrink is bij de be
spreking van haar beleid in de 
Tweede Kamer weer eens 
rinks en rechts om de oren 
geslagen. Dat is niets nieuws, 

MinisterWesterterp 
... ziet hetnietzitten ... 

I 

maar nieuws blijft wel dat zij 
ondanks alle harde kritiek 
rustig minister moet blijven. 
Let wel: moet blijven, want 
niemand is nog gelukkig met 
deze in alle opzichten falende 
minister. Alleen is de coalitie 
waarop het kabinet-Den Uyl 
steunt zo wankel dat een ver
vanging van aeze minister niet 
tot de mogelijkheden behoort. 
Zowel mevrouw Veder-Smit 
als Tuynman hebben tot nu 
toe vergeefse pogingen ge
daan het milieubeleid in scho
nere handen te krijgen. Al met 
al wordt niemand gelukkiger 
van deze bewindsvrouw. 

Wegen anleg 

Van het Rijkswegenfonds is 
niet veel meer over. De ver
keerscommissie uit de Tweede 
Kamer heeft hier een hele dag· 
met minister Wasterterp over 
gesproken. Koning bevestigde 
bij die gelegenheid weer eens 
zijn ook buiten de VVD-fractie 
geprezen faam als knap reke
naar. 
We zullen zijn rekensom hier 
niet specificeren. In zijn uit
komst kwam het er op neer 
dat vergeleken met de oor
spronkelijke opzet van het 
Rijkswegenfonds volgend jaar . 
een negatief bedrag van 1 90 
miljoen gulden .,overblijft". 

In samenwerking met zijn 
fractiegenoot De Beer pleitte 

VVD-Kamerlid Koning 
. . . rekensom . .. 

Koning er voor om uit de 
werkgelegenheidspot van 
minister Boersma geld over 
te hevelen naar het Rijks
wegenfonds. Er zijn immers 
nog genoeg belangrijke weg
verbindingen te maken en dat 
zou een uitstekende manier 
zijn om in één klap een stuk 
van de werkloosheid te be
strijden. 

Wasterterp zag het niet zo 
erg zitten. De VVD-fractie 
zal bij de behandeling van de 
betrokken begrotingen pro
beren om deze wijziging van 
het beleid er door te krijgen. 



door mevrouw Smit
es aangevraagd Sj;)Oed

over de benarde positie 
n de Nederlandse schippers 
België ging op het laatste 

oment niet door. De actie 
de Belgische schippers 

vlak voor het kamar
t beëindigd. 
heeft zij nu aan de be

bewindslieden ge
wat de regering doet 

m de gedupeerde schippers 
hadeloos te stellen. Eén van 

r suggesties is hierbij of 
Belgische regering niet 

ro o.n<•nr<>v,ol;;k kan worden ge-

VVD-Kamerlid mevr. Smit
Kroes 
. . . België aansprakelijk stellen ... 

ging. Een televisiedebattussen 
mevrouw Smit-Kroes en on
derwijsminister Van Keme
nade. Het ging om hetzelfde 
NOS-programma (Frontaal, 
een kort geding) waar het 
VVD-kamerlid Ploeg een paar 
weken geleden zulke .. objec
tieve" ervaringen mee op
deed. 

In dit .geval was niet de NOS 
de boosdoener, maar de 
minister. Hij zag het bij nader 
inzien tot grote teleurstelling 
van mevrouw Smit-Kroes 
toch niet zo erg zitten met 
de formule van dat program
ma. Ploeg schijnt nu hele-

KamerJournaal 

maal van de beeldbuis te 
worden geweerd. De KRO
televisie had een opname 
met hem gemaakt voor de 
Van Speykshow over zijn 
ervaringen met de niet-uitge
zonden NOS-opname. 
Ploeg had de stellige ver
zekering gekregen dat de KRO 
de met hem gemaakte op
name op de buis zou brengen. 
Het item werd keurig op de 
titelrol aangekondigd. Maar 
uitgezonden werd het niet. 
Misschien wil iemand uit de 
omroepwereld in dit blad uit
leggen of er door de NOS en 
de KRO nu ook al een VARA
beleid wordt gevoerd? 

Minister Lubbers heeft NVV
topman Arie Groenevelt er 

Arie Groenevelt 
. . . goed voor 1 00.000 werk
lozen ... 

van beschuldigd dat die goed 
is voor 1 00.000 werklozen. 
Het is misschien te veel. eer 
voor de voorzitter van de 
grootste vakbond, maar dat 
de aanvallen van Groenevelt 
op de ondernemers slecht 
zijn voor de werkgelegenheid 
is een stelling van het type 
die niet bewezen hoeft te 
worden. 
Groenevelt kwam met een 
reactie in de stijl die we van 
hem kennen: .. Beschamend", 
zei hij. doelend op minister 
Lubbers, maar ondertussen 
een rake typering van zich zelf 
gevend. 

Liberale 
vonk 
trof 

minister Lubbers· 

Het VVD Politiek Café 's-Gra
venzande heeft vorige week 
besloten minister Lubbers te 
onderscheiden met .. De Libe
rale Vonk". Deze onderschei
ding wordt toegekend aan een 
niet-liberale politicus die ,.een 
uitspraak doet die voor hem
zelf een ontdekking is en een 
liberale geestelijke ontwikke
ling doet vermoeden". aldus 
het gelukstelegr.am aan de 
minister, die nu kans maakt 
nog eens bevorderd te wor
den tot .. klein liberaal licht". 

De voorzitter van de VVD
afdeling ·s-Gravenzande 
(Westland). C. R. van Eekelen, 
meent dat minister Lubbers 
de onderscheiding volkomen 
verdient: ,.Met zijn recente 
uitspraken over Arie Groene
velt geeft de heer Lubbers als 
regeringsvertegenwoordiger 
eindelijk toe dat niét alleen 
de wereldrecéssie oorzaak is 
van de schrikbarend slechte 
situatie waarin Nederland ver
keert. Want dat een deel van 
de werkloosheid veroorzaakt 
wordt door ongenuanceerde 
verdachtmakingen van vak
bonctsmenners als Arie Groe
nevelt (lndustriebond-NVV). 
die daarmee het onderne
mingsklimaat grondig verziekt 
en het nog aanwezige poten-

tieel aan ondernemers weg
jaagt. Waardoor het Neder
land onnodig nog slechter 
gaat". 
Dat minister Lubbers dit VVD 
standpunt eindelijk zelf ook 
inziet, is hoopgevend ... Maar 
dat de bewindsman nu één 
keer getroffen is door een 
liberale vonk, zegt nog niets". 
.aldus het VVD Politiek Café 
·s-Gravenzande ... Pas als mi
nister Lubbers tot drie maal 
toe de ,.Liberale Vonk" heeft 
gehad en bevorderd wordt tot 
.,klein liberaal licht", gaan wij 
zijn liberale geestelijke ont
wikkeling als een lichtpunt 
zien in de donkere toekomst 
van ons land". • 
Het VVD Politiek Café 's-Gra
venzande wenst geen nega
tieve kritiek te spuien door het 
uitroepen van .. de slechtste 
bewindsman van de maand". 
maar met de onderscheiding 
.. Liberale Vonk" de niet libe
rale politici aan te sporen de 
ontwikkeling van hun gezonde 
verstand verder ter hand te 
nemen ... Opdat zij,sam'en met 
de VVD redden wat er nog te 
redden valt". aldus het VVD 
Politiek Café 's-Gravenzande. 

ERICA VERKERK 

• 



vvn:· 
partij van de "W"erkers 
Verbreding VVD-aanh ng ze door 

Evenals in mei van dit jaar heeft het bureau Lagendijk in op
dracht van de VVD een aantal enquête-vragen gesteld. In deze 
representatieve steekproef zijn een 640-tal Nederlanders van 18 
jaar en ouder ondervraagd in de periode van 26 september tot 
3 oktober j.l. Daarbij waren wij ook dit keer vooral geïnteres
seerd in de kenmerken van de VVD-kiezers in vergelijking tot 
die van de CDA- en PvdA-aanhang. Wat is hun leeftijd, hun 
beroep, hun inkomen, hun geloofsovertuiging? Ook werden nog 
een tweetal vragen over inkomensnivellering en het belang van 
vrijheid tegenover gelijkheid gesteld. De antwoorden op die 
vragen worden hieronder weergegeven. 

Ter verduidelijking: er werd voor ons geen .,stembusvraag" 
gesteld. Een dergelijke vraag vereist een omvangrijke en kost
bare uitwerking om ook de kleine partijtjes goed te kunnen 
voorspellen. Ons ging het vooral om de aanhang van de drie 
grote politieke groeperingen: VVD, PvdA en CDA {d.w .z. ARP, 
CHU en KVP). Maar om uw geheugen in deze te steunen, 
Lagendijk-enquêtes {voor opdrachtgevers als de AVRO) gaven 
het volgende beeld tot nu toe: 

VVD: 

Leeftijd 

Enquête 
aug. '75 

21 .5 % 

Enquête 
juni '75 

21 .3 % 

Enquête 
april '75 

21 .1 % 

Statenverk. 
1974 

19.0 % 

Kamerverk. 
1972 

14.4 % 

Terug naar de WD-/Lagendijk-enquête van oktober: de leeftijds
opbouw van alle stemgerechtigde ondervraagden en die van 
VVD-, PvdA- en CDA-aanhang blijkt er zo uit te zien: 

J 

alle VVD- PvdA- CDA-
antwoord ondervraagden aanhang aanhang aanhang 

18-24 jaar 18 % 18% 19 % 14 % 
25-34 jaar 23 % 28% 27 % 20 % 
35-49 jaar 23 % 31% 17 % 25 % 
50-64 jaar 19 % 15% 18 % 21 % 
65 jaar en ouder 16 % 9% 19 % 20 % 

samen*) 99 % 101% 100 % 100 % 

Hieruit mogen we afleiden, dat: 
• bijna de helft {nl. 46 %) van onze aanhang jonger is dan 35 

jaar; 
• de middenleeftijd {35-49 jaar) bij de VVD zeer ruim vertegen

woordigd is; in deze leeftijdsgroep heeft de VVD absoluut 
genomen zelfs meer kiezers dan de PvdA I; 

• de VVD een jongere partij is dan PvdA of CDA-partijen. 

Beroepsopbouw 

Het antwoord op de vraag naar het beroep van de geënquê
teerden in deze oktober-enquête is tevens vergeleken met het 
antwoord in mei j.l.: 

alle ondervraagden WO-aanhang 

antwoord okt. '75 mei '75 okt. ' 75 mei '75 

handarbeider/ vakman 29% 31% 15% 22 % 
niet-leidinggevend employé 19% 1"7 % 28% 14 % 
afdelingshoofd/bedrijfsleider 9% 10% 7% 15 % 
vakspecialist in dienstbetr. 11% 13% 15% 14 % 
bedrijfshoofd/vrij beroep 8% 8 % 19% 19 % 
geen beroep 25% 21 % 15% 16 % 

samen*) 100% 100 % 99% 100 % 

Deze antwoorden komen hierop neer: 

• Bijna 1 op de 2 VVD-kiezers {nl. 43 %) is handarbeider of niet
leidinggevend employé. In mei was dat nog maar 36 %. Voor
al de stijging van het percentage employé's is opvallend. 

• In de categorie .,geen beroep" is de VVD met 15% nogal 
ondervertegenwoordigd t.o.v. alle ondervraagden met 25 % 
en vooral t.o.v. de PvdA met zelfs 30 %. De VVD is dus het 
meest een partij van .,productieven". 
Of om het nog anders te zeggen: 
De VVD is momenteel de partij van de werkers. 

• Verder blijkt uit de enquête-uitslag van oktober in vergelijking 
tot die van mei duidelijk de toenemende werkloosheid. Het 
aantal mensen, dat .,geen beroep" opgaf, nam in die tijd toe 
van 21 tot25·%. 

Inkomen 

Ook werd gevraagd naar het gezinsinkomen van de geën
quêteerden. Het oktober-antwoord is tevens vergeleken met 
datvan meij.l.: 

alle ondervraagden VVD aanhang 

antwoord okt. ' 75 mei '75 okt. ·7s mei '75 

tot en met f 1 5.000 29 % 33 % 21% 18 % 
f 1 5.000 - f 20.000 14 % 17 % 5% 16 % 
f 20.000 - f 25.000 18% 17 % 17% 16 % 
f 25.000- f 30.000 12% 11% 13% 11 % 
f 30.000 - f 40 000 16 % 12 % 21% 17 % 
f 40.000 en meer 10 % 10 % 23% 22 % 

samen*) 99% 100% 100% 100 % 

Uit deze antwoorden kan afgeleid worden: 

• Over de hele linie is er sprake van een iets hoger inkomen in 
oktober vergeleken bij de opgaven van mei j.l. In de mei
enquête had de helft van de VVD-aanhang een gezinsinkomen 
van beneden de f 25.000 per jaar. 
Nu ligt voor 56% van onze aanhang dat gezinsinkomen bene
den Qe f 30.000. 

• Het gemiddelde inkomen van de VVD-kiezers ligt nu tussen de 
f 25.000 en f 30.000. Voor alle geënquêteerden, evenals 
voor de CDA-kiezers, ligt het tussen de f 20.000 en 
f 25.000. De gemiddelde PvdA-kiezer in deze enquête 
verdient f 20.000 per jaar. 



• Bijna 1 op de 2 VVD-kiezers (nl. 43 %) is handenarbeider of 
niet-leidinggevend employé; 
Meer dan de helft van de VVD-kiezers (nl. 56 %) verdient 
minder dan /30.000.- per jaar; 
De CDA-kiezers hebben een voorkeur voor de VVD boven 
de PvdA in een nieuwe regering; 

• De CDA-aanhang lijkt meer op de VVD- dan op de PvdA
aanhang. 

zindh id 

Op deze vraag gaven alle ondervraagden en de kiezers van VVD, 
PvdA en CDA-partijen het volgende antwoord: 

alle WO- PvdA- CDA-
antwoord ondervraagden aanhang aanhang aanhang 

geen godsdienst 44% 43% 63 % 13 % 
Rooms Katholie~ 27% 28% 19 % 42 % 
Nederlands Hervormd 20 % 20% 15 % 26 % 
Gereformeerd 7 % 4% 1 % 17 % 
Overige kerkgenootschappen 2% 4% 1 % 1 % 

samen*) 99 % 99% 99 % 99 % 

Deze antwoorden komen hierop neer: 
• De VVD is, ondanks het bestaan van confessionele partijen, in 

godsdienstig opzicht een gave afspiegeling van de Neder
landse bevolking. 

• Van de PvdA kan dat bepaald niet gezegd worden: De PvdA 
bestaat voor bijna twee-derde uit mensen zonder godsdienst. 

• Van de 3 VVD-kiezers is er ongeveer 1 (nl. 28 %) Rooms 
Katholiek. 

.ring at V Dof v A? 
Het bureau Lagendijk vroeg, evenals in mei, aan de geënquê
teerden : 
.,Na de zittingsperiode van de huidige regering moet er een 
nieuw kabinet tot stand komen. Wat zou u dan beter vinden -
een kabinet met de PvdA of een kabinet met de VVD?" 
Het antwoord van de CDA-aanhang is daarbij van het meeste 
belang : 

antwoord CDA-kiezers 

voorkeur kabinet met WO 
voorkeur kabinet met PvdA 
geen voorkeur 

samen*) 

Hieruit blijkt : 

okt. ' 75 

38% 
26% 
36 % 

100 % 

mei '75 

37% 
28 % 
35 % 

100 % 

• Het aantal CDA-kiezers dat een nieuw kabinet met de VVD 
(nl. 38 %) prefereert boven een kabinet met de PvdA (nl. 26 %) 
is in vergelijking tot mei j.l. nog verder toegenomen. 

• Voor 36 % van de CDA-aanhang geldt blijkbaar nog steeds 
het .,lood om oud ijzer". 

ve se · len 

Aan de geïnterviewden werd ook nog de vraag gesteld: 

,.Vindt u dat de overheid met maatregelen de inkomensverschil
len moet verkleinen of vindt u dat de overheid de mensen daarin 
vrij moet laten?" 
Daarop was het antwoord - afhankelijk van de partijvoorkeur
a.h.v.: 

antwoord WO-aanhang CDA-aanhang PvdA-aanhang 

met maatregelen verkleinen 19 % 38 % 71 % 
mensen daarin vrijlaten 81 % 62 % 29 % 

samen *) 100% 1ÖO% 100 % 

Zonder overdrijving mogen we stellen, dat: 
• deze antwoorden een levensgroot verschil van opvatting 

weergeven tussen VVD-en PvdA-kiezers; het vrijlaten van de 
inkomensverschillen heeft de steun van liefst 81 % van de 
VVD-aanhang en maar 29 % van de F>vdA-aanhang in deze 
enquête; 

• de CDA-aanhang veel dichter bij de vrije VVD-visie staat dan 
bij de om overheidsmaatregelen vragende PvdA-opvatting. 

V ijheid of gelijl<"'heid? 

In dit verband werd ten slotte aan de ondervraagden de vraag 
voorgelegd: 
.. Wat vindt u belangrijker - de mensen zijn zo vrij mogelijk of de 
mensen zijn zo gelijk mogelijk?" 
Uit deze keuze komen afhankelijk van de partijsympathie de 
volgende voorkeuren : 

antwoord VVD-aanhang CDA-aanhang PvdA-aanhang 

mensen zo vrij mogelijk 79 % 64 % 46 % 
mensen zo gelijk mogelijk 21 % 36 % 54·% 

samen * ) 100% 100 % 100 % 

Hieruit concluderen we : 

• Laat men de mensen kiezen tussen .. vrijheid" en .. gelijkheid", 
dan blijkt voor zowel VVD- als CDA-aanhang .. vrijheid" aan
zienlijk zwaarder te wegen dan .. gelijkheid". Voor de PvdA
aanhang is .. gelijkheid" daarentegen belangrijker dan .. vrij 
heid". 

• Ook in dit politiek-ideologisch opzicht staat de CDA-aanhang 
veel dichter bij de VVD- dan bij de PvdA-opvattingen. 

Samenvattend 
Samenvattend toont deze Lagendijk-enquête o.i. duidelijk het 
volgende aan : 

• De verbreding van de VVD-aanhang in allè inkomens-, 
beroeps- en leeftijdsgroepen en onder alle kerkelijke stro
mingen zet zich onstuitbaar voort. De VVD als volkspartij voor 
vrijheid en democratie is er niet alleen voor het gehele volk, 
maar is onder de politieke leiding van Hans Wiegel ook werke
lijk een partij van het gehele volk aan het worden. 

• De CDA-aanhang vertoont veel meer overeenkomst in opvat
tingen en kenmerken met de VVD-kiezers, dan met de PvdA
kiezers. Daarom is het ook begrijpelijk dat de voorkeur van het 
CDA-electoraat voor een kabinet met de VVD nog steeds 
toeneemt. Een nog langer durende voorkeur van de confes
sionele voormannen voor de PvdA moet dus welleiden tot de 
overkomst van vèle confessionele kiezers naar de gelederen 
van de VVD. Fors confessioneel stemmenverlies zal dan niet 
uitblijven. 
.. Voer voor KVP en ARP- Ie.iders" : iets voor hen om nog eens 
goed over na te denken! 

Dr. R. W. de Korte 24 oktober 1975 
VVD secretaris-voorlichting 

*) door afronding komen de totale percentages soms op 99 of 101 % 
uit. 
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Zijn alle onderwijsvernieuwin
gen verbeteringen gebleken? 
Laat ik voorop stellen, dat er 
beslist positieve ontwikkelin
gen in het onderwijs plaats 
vinden. Te denken valt daar
bij o.a. aan het aanleren van 
spreekvaardigheid, meer aan
dacht voor de expressievak
ken, zorg voor ons milieu, 
kennis van de verkeersregels 
en wereldoriëntatie (mits 
geen indoctrinatie plaats
vindt). Dit gaat echter vaak 
ten koste van de kennisvak-· 
ken. 
In de onlangs verschenen 
Contourennota van minister 
van Kemenade wordt een 
pleidooi gehouden voor de 
invoering van de midden
school, een school voor 12- . 
1 6 jarigen. waar alle leerlin
gen van het basisonderwijs 
naar toe gaan. In verschil
lende andere landen is deze 
middenschool reeds inge
voerd. De mening over de 
resultaten lopen · uiteen van 
matig tot ' slecht. Leerlingen 
van verschillende intelligentie 
worden in dezelfde klas bij
eengebracht. Dat het tempo 
in zo'n klas voor het grootste 
deel bepaald zal worden door 
de zwakste leerlingen zal voor 
een ieder vermoedelijk wel 
duidelijk zijn. De intelligente 
leerlingen zullen zeker niet 
aan hun trekken· komen. Dit 
leidt onherroepelijk tot nivel
lering, het verkleinen van de 
afstand tussen de meest- en 
minst intelligente leerlingen. 
Daar komt dan nog bij een 
devaluatie van het basison
derwijs, die reeds heeft plaats
gevonden, speciaal wat be
treft de kennisvakken reke
nen, taal, geschiedenis en 
aardrijkskunde. Het is eigen
lijk al begonnen met het 
afschaften van het toelatings- I 
examen voor de middelbare 
school, waardoor op veel 
scholen een prikkel verdween ' 
om de leerlmgen wat extra 

kennis mee te geven. Toege
geven, dat vroeger vaak té 
veel feitenkennis ingepompt 
werd. Nu echter slaat men op 
veel scholen met jonge, pro
gressieve hoofden om naar 
de andere kant. Bepaalde 
noodzakelijke feiten uit het 
hoofd leren is niet meer nodig. 
Er zijn nu documentatiecen
tra. Als je iets niet weet, zoek 
het dan op. Een zekere basis
kennis zal toch echter aanwe
zig moeten zijn, anders ~un
nen de leerlingen wel aan het 
zoeken blijven. Klachten van . 
leraren in de brugklassen 
komen regelmatig voor. Mijn 
gedachten gaan meer de kant 
op van in onderling overleg 
tussen basisschool en scholen 
voor voortgezet onderwijs een 
minimum eindniveau voor de 
basisschool vaststellen. De 
tendens tot devaluatie komt 
ook naar voren in het aan
schoppen tegen het gymna
sium (te elitair), het afschaf
fen van het Frans in de brug
klassen ,(te moeilijk). Geen 
enkele maatschappij kan het 
zich echter veroorloven haar 
intellectuele elite te "1/erwaar
lozen en talenten niet tot 
ontplooiing te brengen. 
Daarom zou ik een dringend 
beroep op alle leden van de 
VVD willen doen, zo veel 
mogelijk zitting te nemen in 
oudercommissies, om op die 
manier mee te helpen he.t 
niveau van het onderwijs op 
peil te houden. Misschien 
bent u dan ook met mij van 
mening, dat de ouders scherp 
toe zullen moeten zien, dat de 
kinderen op school niet een 
socialistische maatschappij
visie opgedrongen krijgen. 
Mij bereiken ook veel klachten 
over de opleiding aan de 
pedagogische f academies, 
waar veel gediscussieerd en 
getheoretiseerd wordt en te 
weinig aandacht wordt ge
schonken aan de methodiek 
en didactiek van de te geven 
vakken. Daarom wil ik een 
verzoek richten aan alle jonge 
onderwijskrachten mij te be-

richten over mogelijk dezelfde 
klachten. 1 

AB BOUWER, 
Zeist 

In het interview met mevr. 
Ginjaar-Maas naar aanleiding 
van de contourennota van 
minister van Kemenade wor
den enige uitspraken gedaan, 
die tegen de plannen van de 
minister pleiten (:ln waarvan ik 
er graag enige zou willen 
recht zetten, andere daaren
tegen onderstrepen. 

Over de mammoetwat wordt 
gezegd .,dat er veel meer 
leerkrachten nodig zouden zijn 
dan vroeger, wil zo'n systeem 
goed werken"'. 
Nu is het mijns inziens een 

beetje eenzijdig gedacht dat 
de moeilijkheden alleen zou
den zijn op te lossen door meer 
werkers aan te stellen. Voor
bijgegaan wordt aan de .mo
gelijkheid zo efficiënt te wer
ken dat er niet meer leer
krachten nodig zijn. Dat dit 

1 kan, bewijzen de scholen 
waar geïndividualiseerd on
derwijs gegeven wordt. Beter, 
waar het leerproces van de 
leerlingen efficiënt begeleid 
wordt. Men denke aan Mon
tessori -, IVO-, Vrije scholen, 
Roncalli, enz. 
Mevrouw Ginjaar-Maas maakt 
bezwaar tegen het ontbreken 
van selectiedrempels, waar
door .,de aansporing ont
breekt om ergens naar toe te 
werken" . Ik meen dat het 
geen on-liberale gedachte is, 

B.uitenlampen 
en lantaa,rnpalen 
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50 

modellen 

leveringen 
recht
streeks 
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In deze rubriek publiceren wij brieven van lezers. De redactie 
behoudtzich daarbij het rechtvoor redactionele wijzigingen 
aan te brengen of stukken te bekorten, uiteraard zonderde kern van het 
betoog aan te tasten. Wij streven ernaarzoveel mogelijk lezers aan 
hetwoord te laten. Dit betekent dat korte helder geformuleerde brieven 
(maxi maal300 woorden en vooral duidelijk geschreven of getypt!) 
het meestkans maken vloten integraal te worden opgenomen. 
Publikatie betekentnietdat wij instemmen methet betoog. 
Beroep t.a.v. gewfligerde of bekorte artikelen is mogelijk bij 
de Redactieraad. p/a Koninginnegracht57, Den Haag. 

de optimale ontplooiingskan
sen in ieders eigen handen 
te leggen. Dan is de aanspo
ring via selectiedrempels niet 
alleen overbodig maar zelfs 
ongewenst. 
In het verlengde van de ge
dachte van de vrijheid tot 
zelfontplooiing ligt wèl, even
als in het artikel gesteld, een 
afwijzen van de vermelde 
voornemens van de minister, 
de middenschool de enige 
school te doen zijn, na de 
basisschool. Om dezelfde 
reden moet de (verlengde) 
leerplicht worden afgewezen. 
ledereen moet de kans krijgen 
zoveel kennis te verwerven als 
hij wil, zoals op het laatst in 
het artikel wordt gezegd. 

AWW 

Drs.J. H.JORDENS, 
Haren (Gr.) 

De heer Rietkerk is er blijkens 
het artikel in ,.Vrijheid en 
Democratie" van 26 septem
ber niet gelukkig mee dat ook 
de werkende gehuwde vrouw 
in loondienst straks-eindelijk
zal mogen meeprofiteren van 
de AWW als zij arbeidsonge
schikt wordt. Als het dan toch 
moet, zou zij volgens de heer 
Rietkerk eigenlijk kostwinner 
moeten zijn. Eén en ander 
vind ik een onredelijk stand
punt. 
De werkende gehuwde vrouw, 
zeker in wat hogere functie's, 
b.v. onderwijs etc., betaalt 
nog steeds een onevenredig 
hoog bedrag aan loon- en 
inkomstenbelasting. Kortom 
zij heeft fiscaal ruimschoots 
haar deel aan de gemeen
schap betaald. De werkende 
gehuwde vrouw heeft in het 
algemeen een eigen leven 
opgebouwd en als zij arbeids
ongeschikt zou worden, zou 
zij zonder AWW-uitkering niet 
alleen haar werk, maar ook 
een groot deel van haar tot nu 
toe gevolgde levenspatroon 
moeten opgeven. 

Daarom ben ik het in dit geval 
eens met mevrouw Baren
dregt die meteen alle wer
kende gehuwde vrouwen in 
de AWW wil opnemen. 
Jammer dat de heer Rietkerk 
voorstelde dit nog tot ·uiterlijk 
1 jan. '79 uit te stellen. 

Pro oa 

T.W. ROSMOLEN, 
Zierikzee 

Op het programma van het 
Congres van VVD-Staten en 
Raadsleden, zoals gepubli
seerd in het nummer van 24 
okt. van Vrijheid en Democra
tie, .. prijkt" een voorstelling 
van het vormingstheater .. Pro
loog" . 
Wie de achtergrond van deze 
Pr~looggroep kent, grijpt zich 
daarbij naar het hoofd. Im
mers Proloog stelt zich reeds 
sedert een aantal jaren ten 
doel een min of meer anar
chistisch-marxistische ideolo
gie te onderwijzen aan o.m. 
kinderen vanaf 1 0 jaar. Deze 
groep is een politieke vor
mingsgroep, liever nog een 
actiegroep, die buiten de libe
rale poort hoort te blijven. 
Niet voor niets hebben de zui
delijke regio's een subsidie 
voor deze groep geweigerd, 
omdat Proloog weigert zich te 
conformeren aan vormingsto
neel in een aanvaardbare 
educatieve vorm. Hoe deze 
groep een discussie bijdrage 
kan leveren aan educatief vor
mingstoneel in een VVD-ge
zelschap is op zijn minst para
doxaal. Als we de lijn van de 
programmamakers door trek
ken, dan zou Groeneveld ge
vraagd kunnen worden om 
een bijdrage over discussies 
betreffende het vrije onder
nemersschap te geven. 
Een goede schets van de 
situatie van deze politieke 
vormingsgroep kan men Vin
Helmonds Dagblad van 25 
okt. j.l. · 

J.C. SCHAAP, 
· Asten 

Hollands koper, tin, zilver, 
volkskunst en kleine meubels 

"DER PINEN WAERT" ANTIQUITEITEN 
R. Jacobs-Reys, Nieuw Loosdrecht, N1'euw Loosdrechtsedijk 225 
Telefoon 02158-1168 

B.V. ANTIQUAIR E. BECKER 
. v/h ' GEBR. BECKER 

Antiquairs - Beëdigde Taxateurs - Sinds 1879 

Zeist, Oude Arnhemseweg 16 

Ie H~geweg 22, Huize Casa-Cara 

Telefoon 03404-12425 na 18 uur 03404-13620 

BELEGGINGS BRILLANT 
Niet alleen zeer winstgevend, maar ook asoluut veilig . 

Alle leveringen met terugkoopgarantie. 
Bij elke steen een uitgebreid 11iet verwisselbaar certificaat. 
Geringe makelaars courtage ± 5%. Dus geen handelswinst. 

Juwelier Diamantair VAN KLAVEREN • ZWOLLE 
Melkmarkt 25- Telefoon Ó5200 -16738. 

GALERIE ZAGWIJN 
ROMANTIEK - HAAGSE SCHOOL - BARBIZON 

(Verkoop onder garantie) 
DEN HAAG - SPUl 235 A - TELEFOON 070-46.32.42 

VanGend en Loos 

In de tv-uitzending van de VVD op 22 oktober heeft een 
kiezer die zijn hart luchtte over het beleid van het kabinet 
Den Uyl o.a. gezegd: 
.. De grote transportbedrijven moeten 20% miniseren van 
deze socialistische regering ... en nog dezelfde dag laten 
ze afkondigen dat Van Gend & Loos, een verliesgevend 
staatsbedrijf, met 100 miljoen moet uitbreiden!" 
Van Gend & Loos NV heeft bezwaar gemaakt tegen het 
feit dat deze vennootschap een .. verliesgevend staatsbe
drijf" is genoemd en rectificatie gevraagd. Ter voldoening 
aan dit verzoek deelt het hoofdbestuur mede: 
VanGend & Loos is inderdaad geen staatsbedrijf maar een 
overheidsbedrijf waarin de staat via de Nederlandse 
Spoorwegen de zeggenschap heeft. Verliesgevend Is Van 
Gent & Loos blijkens de jaarstukken van de laatste jaren 
niet geweest. 

MR. F. KORTHALS ALTES 
voorzitter 

• 



ALKMAAR - Op 1 5 novem
ber zal mr. dr. C. Berkhouwer, 
lid der Tweede Kamer, een 
voordracht houden over bui
tenlandse politiek. Het .,Gul
den Vlies", Koorstraat, Alk
maar. Aanvang 10.00 u~r 
v.m. 

AMSTELVEEN -Dr. R. W. de 
Korte, secretaris propaganda 
van het dagelijks bestuur, 
spreekt op 27 november voor 
de afdeling Amstelveen. 
Chr. Mavo Zonnestein, Setde
rust 29, Amstelveen. Aanvang 
20.00 uur. 

AMSTERDAM - Op 17 
november geeft H. Wiegel 
(voorzitter Tweede Kamer
fractie) een beschouwing over 
de heersende politieke en 
sociaal-economische omstan
digheden, over het Tweede 
Kamerwerk in het afgelopen 
zittingsjaar en over ,de ko
mende verkiezingen voor de 
Tweede Kamer. Krasnapolsky, 
20.00 uur. 

BEDUM -Op 12 november 
is er een openbare bijeen
komst van de afdeling Bedum 
waarop ir. J. J. Sterenberg, 
lid Provinciale Staten Gronin
gen, zal spreken over de 
Eemshaven en zijn invloed op 
de omgeving en speciaal op 
de gemeente Bedum. Hotel 
't Gemeentehuis, 20.00 uur. 

DE BILT/BILTHOVEN- Mr. 
F'. Portheine, lid der Tweede 
Kamer, spreekt op 12 novem
ber over de toekomst van 
Nederland met het kabinet-
Den Uyl. , 
Hotel Heidepark, 20.00 uur. 
Het volgend politiek café van 
de afdeling zal worden gehou
den op 16 december. 

BUSSUM- Op 14 november 
spreken mevr. drs. N. Smit
Kroes, lid der Tweede Kamer, 
en de heer S. Minco, gedele
geerde gewest Gooi en Vecht-

streek, over weg, auto en 
openbaar vervoer. Raadhuis
kelder, 20.1 5 uur (aanvang 
ledenvergadering 19.30 uur). 

CAPELLE A/D IJSSEL -
Mevr. drs. N. Smit-Kroes, lid 
der Tweede Kamer, spreekt 
op 24 november over ,.Ver
keer en Vervoer" voor het 
politiek café van de afdeling. 
Café Oud-Capelle, Dorps
straat 148,20.1 5 uur. 

DALFSEN - Op 7 november 
spreekt de defensiespecialist 
van de Tweede Kamerfractie, 
A. Ploeg, over .,Een liberaal 
toekomstperspectief". 
De Trefkoe Ie, 20.00 uur. 

DELDEN - De nieuwe secre
taris van de afdeling Delden is 
mevr. H. S. Hemmes-van der 
Lee, Krudersweg 1, Deldener
broek. Tel. 05408-224. 

DRENTHE - De najaarsver
gadering van de kamercen
trale Drenthe wordt op 13 
november gehouden te Bei
len, hotel Prakken, 20.00 uur. 

DRIEBERGEN/RIJSEN
BURG - Op maandag 10 
november spreekt M. de 
Bruijne, lid G~deputeerde 
Staten Utrecht over werkge
legenheidspolitie~. 
IV A, Buntlaan 2, 20.00 uur. 

EDE - Op 24 november de
batteert G. W. Keja, lid der 
Tweede Kamer met drs. C. 
Poppe (PvdA) over spreiding 
van inkomen, kennis en macht. 
De Reehorst, 20:00 uur. 

ENSCHEDE- Op 28 novem
ber spreekt prof. dr. G. Zou
tendijk, lid der Eerste Kamer 
over .,Heeft het liberalisme 
een toekomstvisie?" 
Restaurant A.B. Gronausestr. 
100, 20.00 uur. 

FRANEKER- Op 24 novem
ber spreekt drs. G. M. V. van 
Aardenne, lid der Tweede 
Kamer voor de statencentrale 
Franeker. Motel, Franeker, 
20.00uur. 

GELDERLAND - De kamer
centrale Gelderland houdt op 
1 7 november een algemene 
vergadering ter bespreking 
van het Gelderse rapport naar 
aanleidiljg van het rapport van 
de prof. mr. B. M. Telders
stichting .. Naar een liberaal 
landbouwbeleid". · Sansbeek 
Paviljoen, Zijpendaalseweg 
30, Arnhem, 20.00 uur. 

GOUDA- .,Wat mankeert er 
aan de VVD" is het onder
werp waarover J. J. A. Berger, 
Ex-PvdA-lid, ex-Tweede 
Kamerlid voor DS'70, thans 
.. politicus' zonder partij" op 
1 0 november zal spreken voor 
de afdeling Gouda. Mevr. drs. 
N. Smit-Kroes, lid der Twee
de Kamer zal daarbij aanwe
zig zijn. Agnietenkapel, 20.00 
uur. 

's-GRAVENHAGE - Op 24 
november organiseert de 
onderafdeling IV een politiek 
café. Drs. Th. H. Joekes, lid 
der Tweede Kamer zal spre
ken over het motto van de 
bijeenkomst: Bergafwaarts 
met onze economie. 
Sherrybar ,.La Vin a", There
siastraat 39, 20.00 uur. 

• radio 
Radio-uitzending van' de WD: 
vrijdag 14 november, van 
1 8. 1 0-18.29 uur, over de 
zender Hilversum 1 (402 m.). 

GRONINGEN - Dr. K. van 
Dijk, lid der Tweede Kamer 
spreekt op 24 november over 
het CAM-beleid. Het Tehuis, 
20.00uur. 

HAARLEM/VEJ._SEN - Op 
uitnodiging van de staten
centrale HaarlemNelsen 
spreekt H. J. de Koster, lid der 
Tweede Kamer op 27 novem
ber over de Europese Unie en 
de directe verkiezingen voor 
het Europees Parlement -in 
1978. Hotel Lion d'Or, Kruis
weg 36, Haarlem. Aanvang 
20.15 uur. 

HAR DERWIJK-Op een ver
gadering van de afdeling 
Harderwijk op 1 0 november 
spreekt H. P. H. Waalkens, lid 
der Tweede Kamer qver 
enkele aspecten uit de Rijks
begroting. Hotel Baars, Smee
poortstraat 52. 

HASKERLAND - Discussie
avond op maandag 10 no
vember in hotel Van Terwisga, 
20.00 uur. In het forum o.a. 
het Tweede Kamerlid G. W. 
Keja. 

HEILOO- De afdeling Heiloo 
is recent gestart met een 
discussiegroep die elke eerste 
donderdag van de maand 
bijeen komt. Belangstellenden 
uit de afdeling kunnen zich 
opgeven bij het secretariaat· 
De Spanring 13, Heiloo, tel. 
072 - 33644. 

HELDEN - Op 7 november 
belegt de afdeling Helden
Kessei-Maasbree-Baarlo op 
bijeenkomst over agrarische 
problematiek. Spreker is ir. 
D. S. Tuijnman,lid derTweede 
Kamer. Café de Zwaan, Maas
straat 6, Baarlo, 20.30 uur. 

DEN HELDER - Op 24 no
vember spreekt mr. dr. C. 
Berkhouwer, lid der Tweede 
Kamer over buitenlandse poli· 
tiek. Lands End, 20.00 uur. 
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Berichten voor de rubriek De WO 
van A tot Z dienen voortaan niet 
meer gezonden te worden aan de 
redactie van Vrijheid en Democratie, 
maar uitsluitend aan het Algemeen 
Secretariaat van de VVD, Ko
ningingegracht 57 te Den Haag. 

Het Algemeen Secretariaat bepaalt welke berich
ten in ons landelijke blad opgenomen zullen worden. 
In het algemeen zal het Secretariaat zich daarbij 
beperken tot aankondiging van openbare bijeen
komsten, waarvan aangenomen mag worden dat 
zij een wat meer dan strikt plaatselijk belang 
hebben. Wat bestuursmutaties etc. betreft zal in 
de landelijke berichtgeving ook een beperking 
moeten gelden: het Secretariaat neemt het Hand
boek van de WD als leidraad. 

De rubriek die in ons volgende blad 
verschijnt wordt door het Algemeen 
Secretariaat afgesloten op dinsdag 
11 november. Kopy moet dus uiterlijk 
op 11 november in het bezit van. het 
Algemeen Secretariaat zijn. 

HILVERSUM - Drs. J. F. 
Scherpenhuizen, lid derTwee
de Karner spreekt op 17 
november voor de afdeling. 
Hof van Hollapd. 20.00 uur. 

KAMPEN - Op 7 november 
spreekt drs. J. F. Scherpen
huizen, lid der Tweede Kamer. 
De Stadsherberg, 20.30 uur. 

LAREN - Tijdens een beslo
ten bijeenkomst op 27 no
vember spreekt A. J. Even
huis, lid der Tweede Kamer, 
over politieke taktiek. 
Hamdorff, 21.00 uur. 

LEEUWARDEN - Op 15 
december zal M.S. Rabbani, 
consul van Kuwait, spreken 
over .. Het Midden Oosten, 
brandhaard in de wereldpoli
tiek". 
Op 14 januari 1976 spreekt 
mr. R. A. Levisson, directeur 
van het ·CIDI, over .. Joden, 
Jodenoom en Israël''. Beide 
openbare bijeenkomsten wor
den gehouden in het Oranje
hotel. aanvang 20.00 uur. 

MAARN/MAARSBERGEN
Op 1 0 november spreekt 

L. M. de Beer, lid der Tweede 
Kamer, over .. Het roer moet 
om", Cultureel Centrum. 
Trompplein 5, Maarn, aan
vang 20.30 uur. 

MEPPEL - De liberale kring 
Meppel-Steenwijk en omstre
ken organiseert de volgende · 
bijeenkomsten: · 
• Op 1 0 november spreekt 

mr. F. Porth{line, lid der 
Tweede Ka'mer. 
Zaal Luining, Ruinen, 20.00 
uur. 

• Op 1 3 december viert de 
kringhaar10~arigbe~aa~ 
Tijdens een besloten bijeen
komst in zaal Buter te 
Havelte zal mr. E. H. Toxo
peus, commissaris van de 
Koningin te Groningen, het 
woord voeren. 
Aanvang 20.00 uur. 

NOORDELOOS - Op 7 no
vember is er een contact
bijeenkomst van de afdelin
gen Hoog Blokland, Hoornaar 
en Noordsloos met als spre
ker H. de Kok uit Hardinx
veld. Daarna gezellig samen
zijn. Dorpshuis Noordeloos, 
20.00uur. 

diging van de statencentrale 
Heerenveen spreken op 21 
november de Friese Staten
leden mej. ir. L. H. de Roo de 
la Faille en Jac. J. van Bethls
hem over hun actfviteiten in 
de Provinciale Staten. Hotel 
de Zon, Oosterwolde, 20.00 
uur. 

PUTTEN (Gld.) - Op 24 no
vember spreekt H. Wiegel, 
voorzitter Tweede Kamer
fractie, voor de kamercentrale 
Gelderland. Café-rest. Postil
jon, Strandboulevard 1, Put
ten, 29.00 uur. 

ROERMOND - Op 10 no
vember bespreekt mr. H. E. 
Koning, lid der Tweede Ka
mer, de Miljoenennota. Hotel 
de la Station, 20.00 uur. 

RHENEN -Op 17 november 
spreekt mr. dr. C. Berkhouwer 
voor de afdeling Rhenen. 
Restaurant De Stichtse Oever, 
Veerweg, 20.00 uur. 

ROSMALEN -Op 17 novem
ber spreekt mr. H. E. Koning, 
lid der Tweede Kamer, over 
actuele en financiële politiek. 
De Kentering, 20.1 5 uur. 

SCHAYK- Op 17 november 
zal een vergadering plaats
vinden ter oprichting van de 
afdeling Schayk. Ter gelegen
heid daarvan zal mevr. drs. 
N. Smit-Kroes, lid derTweede 
Kamer. het woord voeren over 
.. Bankroet van het kabinet, 
een liberaal alternatief". Zaal 
Albers, Pastoor van Winkel
straat 33. Aanvang 20.00 uur. 

SCHERPENZEEL - Op 17 
november spreekt L. M. de 
Beer, lid der Tweede Kamer, 
over gemeentelijke grondpoli
tiek en- woonbale id. 
Rest. De Hertog van Gelre, 
20.00uur. 

SCHIJNDEL - Op 27 okto
ber is de afdeling Schijndel 
opgericht. De afdeling telt 
thans 31 leden. Secretaris is 
de heer V. M. van Liempd, 
Pastoor Luijtelaarstraat 3. 

SINT PANCRAS- Secretaris 
van de afdeling Sint Pancras 
is de heer W. v. d. Ridder, 
A.V.M. Destreelaan 113, Sint 
Pancras. 

VEGHEL - Op 17 november 
wordt een propaganda-bijeen
komst belegd waarbij als 
spreekster optreedt mej. mr. 
A. Kappeyne van de Coppello, 
lid der Tweede Kamer. Mai
son van de Boer, Molenstraat 
20. Aanvang 20.00 uur. 

VRIES - Op 21 november 
spreekt H. P. H. Waalkens, 
lid der Tweede Kamer, voor 
de afdeling Vries. Hotel Sint 
Nicolaas, 20.00 uur. 

WASSENAAR - De spreek
beurt van mr. E. H. Toxopeus, 
commissaris van de koningin, 
die eerder was aangekondigd 
voor 23 oktober, is verscho
ven naar 27 november. De 
Schaapskooi. 

ZEELAND - De kamercen
trale Zeeland organiseert op 
21 november een algemene 
ledenvergadering in hotel de 
Korenbeurs te Goes. Aan
vang 20.00 uur. Na het huis
houdelijke gedeelte zal de 
fractievoorzitter van de VVD 
in Prövinciale Staten, de heer . 
J. Hoekstra, spreken over de 
bijdrage van de VVD aan de 
begrotingsvergadering. De 
gehele Statenfractie zal aan
wezig zijn voor het beant
woorden van vragen en het 
geven van toelichting. 

ZEIST - Op 24 november 
zal mr. J. M. Landré, ouddi
recteur TROS, spreken over 
de nota over het massa
mediabeleid. Figi, aanvang 
20.00uur. 

ZUTPHEN - Mevr. mr. E. 
Veder-Smit, lid der Tweede 
Kamer, spreekt op 1 0 novem
ber over de plannen van 
staatssecretaris Handriks in
zake een volksverzekering 
ziektekosten. Hotel de Kap, 
Warnsveld, 20.00 uur. 

ZWOLLE - Op 24 november 
spreekt P. A. de Boer, VVD
gedeputeerde Overijssel over 
.,Wat doen Gedeputeerde 
Staten (en wat niet?)" 
Suisse, 18.00 uur. 

ZWIJNDRECHT- Mevr. drs. 
N. J. Ginjaar-Maas, lid der 
Tweede Kamer, spreekt voor 
de afdeling Zwijndrecht op 17 
november. Devel-paviljoen, 
beneden in het Botenhuis, 
20.00 uur. e 
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Schuilt er in ons allen 
niet van tijd tot tijd iets Russisch? 

10 Dagen GRATIS inzage van de luxueuze, 
geïllustreerde collectie 
RUSSISCHE 

MEESTERWERKEN 
in24 delen 

Het kan ons gebeuren dat WIJ op het
zelfde ogenblik vroliJk zijn en treurig. Het 
kan ZIJn dat wq dromen van een felle 
hartstocht die • omwille van de omstan
drghe<fen en de moraal - ntet verwezen
lrjkt kan worden Allemaal ziJn wrj soms 
wel eens een beetJe "gek", en juist daar
door kunnen WIJ de . Russrsche ziel zo 
goed begrolpen 
Om U nader kenn•S te laten maken met 
het hartstochteiiJ~e. gee~alteerde en 
gen•ale leven van de Russen, die tussen 
twee snikken door, 1n lachen kunnen uit
barsten en begrnnen te dansen, bieden 
WIJ U tegen de halve prrJS onze luxe
cdrtie ''Russische Meesterwerken" aan in 
24 delen 
WIJ doen deze aanbieding o~dat wij er 
van overturgd ZiJn dat ook U ongetwijfeld 
het "Russische" m Uw karakter onder .. 
kent U zult verrukt Zl)n over de " Freu
diaanse" analyse (stammend uit de tijd 
vóor Freudt) van de karakters. de gedra
gingen en de gevoelens van de d1verse 
personages. Deze Russische romans zul
len U n1et alleen bekoren, maar ook be
klemmen en betoveren_ U zult ze alle 
w11ten lezen· die van Tolstoi, Dostojewski, 
Toergenjew, Gogol. Tsjechow Onze 
co1lect1e "Russische Meesterwerken" om
vat de meest echte Russische romans, 
d1e U zullen treffen, zullen aangrijpen, U 
zullen doen hullen en lachen als nooit te
voren 
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Wij .gunnen U gaarne de vreugde 10 
dagen lang voor onze rekening bij U thuis 
te genieten van deze uitzonderl ijke co\
lectte. U zu lt worden getroffen door de 
schitterende "Tsaar Nicolaas" banden in 
rood Sktvertex. U zult vol bewondering 
zijn voor de prachtige illustraties, en ver
der zult U verrast zijn door alle gedetail
leerde zorg die aan deze werke lij k 
luxueuze uitgave is besteed· banden met 
goudkleurige opdruk. zijden bladwi jzers., 
en voortreffelijk houtvrij papier Verlies U 
zelf tn deze boeiende en aangrij pende 
romans. die stuk voo r stuk tot de mees· 
terwerken van de wereld literatu ur be~ 
horent 

Indien U op onze aanbiedi ng inQaat, ver~ 
plicht U d1t geensztns,ook maar één boek 
te kopen. Indien U van de gratis inzage 
van deze co llectie gedurende 10 dagen 
gebru ik gemaa~t hebt, en U wenst om de 
een of andere reden de serie niet te be
houden. dan zendt U de boeken eenvou
dtg aan ons terug, zonder dat U ons iets 
verschuldigd bent. Maar ind ien U Uw 
boekenschat met deze luxueuze literaire 
co llectie wenst te verri jken dan kunt U 
de gehele serie van 24 delen behouden, 
terw1jl U slechts 12 delen betaalt. Ja, U 
ontvangt dus 12 delen van ons als ge
schenk, terwijl U voor de overige delen 
slech ts f 15,- per stuk betaalt gedurende 
12 achtereenvo lgende maanden, (plus 
éénmalig f 6,- verzendkosten). 

Let echter wel, dat deze aanbieding uit
sluitend betrekki ng heeft op onze hu idige 
voorraad. Nooit zal het ons meer moge
lijk zijn een zo prachtige uitgave' te doen 
he rd ru~~en tegen een zo lage p rijs . 

ASSURANTIEKANTOOR A. H. F. ENDEMA 
voor 

AL UW VERZEKERINGEN 
PERS. LENINGEN snel en discreet 
HYPOTHEKEN 
tot 125% v. d. executie-waarde 

vraag vrijblijvend ons boekje met alle informaties 
over hypotheek. 

Bel of schrijf als u iets wilt weten. 

Bel 023 - 317150* of schrijf naar 
ENDEMA, Wilhelminastraat 31 , HAARLEM, Postbus 778. 
Na 18.00 uur 02520-16801. 

MAAT KL E Dl N G 
KWALITEIT 

KOMFORT 

A. Prins & Zn. 

Maatkleermakers 

Tel. 0215D-45186 (-16317) 

Gijsbr. v. Amstelstraat 69 

Hilversum 

KARAKTER 

C. van Wijk 

Maatkleermakers 

Tel . 02D-992457 (-991635) 

Rij ksstraatweg 98 

Duivendrecht 

Waar maak je tegenwoordig nog iemand blij mee ? 

We weten het: het valt niet mee, om rond de kerstdagen 
een passend geschenk te vinden voor uw relaties of 
personeel . 
we weten wel iets: GEROOKTE PALING 

of een vuurrode 

GEROOKTE ZALM 
zeer fraai verpakt. 

Bent U geïnmresseerd? 
Wij verstrekken gaarne alle informaties. 

PALING- & ZALMGROOTHANDEL 
P.O. Box: 45 MONNICKENDAM 

H. ST E UR 
Tel. 02995-1732 

WANNEER U een buitenhuis zoekt, dat aan het vaarwater 
gelegen is en U een riant uitzicht waardeert, 

WANNEER U prijs stelt op ruimte (woonk. 12,10 m 'f. 6,30 m) 
en U houdt van biljart, 

WANNEER U ook vindt dat een eenvoudige doch zeer kom
pleet aanwezige inrichting Uw zorgen beperkt, 

WANNEER U soms onder ons wilt zijn (beg. gr. 4 slp.k.) 
doch ook vele vrienden wilt ku nnen· ont
vangen (verd. 5 slp.k.), 

WANNEER U ervan houdt om met groot gezelschap 
rondom Uw barbecue of open vuu r te zitten, 
na een dag op het water, 

WANNEER een prijs van f 295.000,- U het genieten van 
Uw vrije tijd waard is, neemt U dan kontakt met 
ons op. · 

KARSSING MAKELAARDIJ IN ONROERENDE GOEDEREN 
E. Karsslng Dzn., l id N.B.M.-M.C.C. - Makelaar in en taxateur 
van onr. goed. - Hazenbergerweg 58, Hattem. Tel. 05206-1195 
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Op zaterdag november 
heeft een zeer druk bezochte t 
vergadering van de partijraad 
van de VVD gediscussieerd 
over uitgangspunten voor het 
onderwijsbeleid. Het doel van 
de bijeenkomst was niet om 
te komen tot een definitieve 
standpuntbepaling, maar om 
de partij een eerste gelegen
heid te geven bouwstenen 
aan te dragen voor het verkie
zingsprogramma, dat in de 
loop van het volgende jaar op
gesteld moet worden. De dis
cussie geschiedde in groepen, 
aan de hand van de zeven 
stellingen, die zijn afgedrukt 
in Vrijheid en Democratie van 
10 oktober j.l. 
Met algemene stemmen aan
vaardde de partijraad tot slot 

twee resoluties. De eerste 
resolutie luidt: 
De partijraad van de VVD, in 
openbare vergaderirg bijeen 
op 1 november 1975, over
wegende dat het kabinet-Den 
Uyl voorstellen tot een herzie
ning van artikel 208 van de 
Grondwet in voorbereiding 
heeft; 
van opvatting dat de vrijheid 
van onderwijs als onverlet uit
gangspunt van wetgeving en 
beleid in de Grondwet ge
waarborgd moet blijven; 
van oordeel dat onder de 
waarborging begrepen dienen 
te worden de vrijheid van 
richting, de vrijheid van in
richting en de vrijheid van 
schoolstichting, terzake waar
van onder geen enkele voor-

waarde delegatie var wetge
l(ing mag worden toegelaten; 
van mening dat het geven 
van onderwijs gebonden moet 
zijn aan (daarop gerichte) be
wijzen van bekwaamheid, die 
verleend dienen te worden 
door officieel erkende oplei
dingsinstituten; 
wijst daarom met kracht alle 
voorstellen van wijziging van 
de Grondwet af, die op eni" 
gerlei wijze in strijd komen 
met bovengenoemde uit
gangspunten. 

M m~w 

In de tweede resolutie wordt 
overwogen 
dat de Wet op het Voortgezet 
Onderwijs (de Mammoetwet) 
pas in 1968 werd ingevoerd, 
dat aan deze invoering onvol
doende experimenten vooraf 
zijn gegaan en dat geen waar
dering van de resultaten daar
van heeft plaats gehad, 
dat overigens evenmin de re
sultaten van het functioneren 
v'an de wet in haar geheel 
systematisch zijn gewaar
deerd en dat daardoor de vele 

knelpunten die de Mammoet
wet onmiskenbaar heeft nog 
steeds niet zijn opgespoord, 
dat geen pogingen gedaan 
werden de reeds bekende 
knelpunten op te heffen. 
De partijraad spreekt in deze 
resolutie als zijn mening uit 
dat de tijd allerminst rijp is om 
te streven naar weer een ge
heel ander onderwijssysteem, 
dat alle betrokkenen, onder
wijsgevenden, leerlingen en 
ouders, moeten weten waar 
zij aan toe zijn, 
dat het gewenst is de knel
punten in het huidige onder
wijssysteem weg te nemen, 
dat over de noodzaak en wen
selijkheid van een midden
school als één van de vormen 
van onderwijs voor 12-16-ja
rigen pas een gegrond oordeel 
kan worden gevormd nadat 
de mogelijkheden van ophef
fing van de bestaande knel
punten en gebreken zijn 
onderzocht, 
en wijst in elk geval de mid
denschool als enige vorm van 
onderwijs voor 12-16-jarigen 
af. 

Nieu«Ts uit de JOVD 

Bijeenkomsten 

Amsterdam - Op 31 januari 
1976 organiseert de JOVD-
afdeling Amsterdam een 
diner-dansant voor oud-
JOVD'ers in Américain. Men 
kan zich hiervoor opgeven bij: 
Chr. van Gelder. ,.Amstel
zwaan", Amstel t.o. 57, Am
sterdam. 

Groningen- Op 22 november 
organiseert de JOVD district 
Noord een lustrum ter gele
genheid van het 25-jarig 

bestaan. Voor het forum over 
Liberalisme zijn uitgenodigd: 
mr. D. U. Stikker, oud-minis
ter van buitenlandse zaken en 
oud-secretaris generaal van 
de NAVO; mevr. mr. A. M. 
Goudsmit, ex-Kamerlid voor 
D'66; en H. H. Jacobse, ge
meenteraadslid voor de VVD 
in Amsterdam. 
's Avonds zal er cabaret wor
den opgevoerd door de leden. 
Het geheel begint 's'-middags 
om 14.15 uur in de Coen
dersborg, Coendershaag 1, 
Helpman. Het avondprogram
ma begint om 20.15 uur. Tus
sen beide programma-onder
delen wordt een lopend buffet 
georganiseerd. Hiervoor dient 
men zich op te geven bij 
het secretariaat, Drakenstain
straat 10, Hoogkerk. 

Utrecht - Op 1 0 november is 
er een forum met o.a. J. 
Remkes over het liberalisme. 

Hotel des Pays Bas, 20.00 
uur. 

Winterswijk - Op 14 novem
ber spreekt voor de afdeling 
Oost-Gelderland H. P. Varen
horst over Euregio, SSOG en 
streekplannen. Aanvang 20.00 
uur. 

Zuidlaren e.o. - Op 21 no
vember spreekt de nieuwe 
liberale burgemeester, mr. P. 
Cannagieter over het burge
meesterschap in deze tijd .. 
Sprookjeshof, Zuidlaren, 20.00 
uur. 

Contacten 
Op 25 oktober jl. woonde het 
voltallige hoofdbestuur van de 
JOVD het jaarcongres bij van 
de Jeunes Giscardiens, dat 
werd gehouden te Parijs. In 
een toespraak tot het meer 
dan 1 000-koppige publiek 

wees JOVD-voorzitter Ed Nij
pels op het grote belang van de 
contacten tussen de liberale 
organisaties en de belangrijke 
rol daarin voor de jongeren, in 
de Europese landen. Nijpels 
deed een oproep aan alle 
liberale jongerenorganisaties 
om .. gezamenlijk een liberaal 
antwoord te formuleren op de 
uitdagingen van de twintig
eeuwse, complexe maat
schappij" en waarschuwde er
voor dat ,.het liberalisme niet 
mag vervallen in de starheid 
van het conservatisme en de 
dogmatiek van extreem-links". 
Het congres, dat ook werd be
zocht door een groot aantal 
ministers en staatssecretaris
sen, werd 's-avonds in het 
complex van de Parijse .,RAl", 
afgesloten met een feest waar 
zo'n dikke vijfentwintig dui
zend personen een keur van 
Franse artiesten kreeg voor
geschoteld. e 
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1 Denkt u ook over een 
I zwembad? en uw bad r:nag desn~ods onder 
I • de bomen liggen. WIJ bouwden 

namelijk een skimmer aan de ge-

l Hebt u er wel eens aan gedacht ~~~:t~~~~~tv~~t ~~~~~~a?cfe ~:~ 
wat een zorgen en onderhoud zo'n afgevoerd, voordat het kan be-

l ding in je tuin geeft? Elke dag zinken. 'Omdat het bad aan alle 

I 
1 - 2 uur stofzuigen, in het begin zijden overloopt, kan zich ook 
een nieuwtje, later een steeds nooit een vuile rand vormen. Ons 

• ~~~~:~r=~~~~~~~=ieo:~~r:~:~~ ~le:~=e~~e~;: ::~::~e~~:p1a~i~ 
I 

het bad, dat is 30 meter bij een teit vah 36 m' per uur. 
bad van 1 0 x 5 moet elke week 
afgewassen worden. Alle andere baden moeten het 

I 
Wij onderzochten al deze pro-l blemen, en vonden er onze eigen 
oplossing voor, d.ie wij octrooi

I eerden. 

I Oe constructie van het bad 

I 
Een sterke betonconstructie die 
bekleed wordt met een dikke 

I taaie ela~tische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst, 
terwijl indien het beton toch 

I scheurt, het bad toch waterdicht 

I blijft. De bekleding is zelfs be
stand tegen moedwillige be~cha

l diging. 

I 
Gras maaien en bladeren? 

Maait u maar rustig uw gazon, 

met 5 - 1 0 m3 per uur doen. 

Wij garanderen een kristalhelder
heid gedurende meerdere seizoe
nen. 

Wij bouwden het filter 1lnzicht
baar bij het bad in en het vraagt 
dus geen aparte ruim.te in uw 
woonhuis. 

Stofzuigen 

Bij ons overbodig, omdat het 
automatisch gaat en ve'el beter 
dan met de hand; die hoge 
omtrekskimming voorkomt natuur- . 
lijk ook veel bodemvuil. Elke 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste 
duik, zonder enig onderhoud. 

I ZUID NEDERLANDSE BASSINBOUW 
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I HAGEDOORN- LANAKEN rBl- TELEFOON o9-32.11.71507oJ i.i-·-·-·-·-·-·-· 
ADVIESBUREAU BRUSSELERS & CO B.V. 
Directie: 
P.M. Brusselers 
H. Stenvers 

PENSIOENADVIEZEN 
actuariële berekeningen, fiscaal-juridische 
begeleiding van pensioencontracten, als
mede bijbehorende bedrijfs-economische 
analyses. 

Honorarium op basis van uren en over
headkosten. 

Amsterdam - Nz. Voorburgwal 148. Telefoon 248501 

Steeds meer worden wij benaderd door ouderen die 'n 
groot huis verwisselen vpor 'n kleinere woning of fl.at. E~ 
moet dan het een en ander worden opgeruimd waaronder 
dikwijls "Perzen". Een betrouwbaar "huis", is dan van 
groot belang. Wij menen aanspraak te mogen maken op 
deze waardering. Behalve normale verkoop, behoort 
reparatie, taxatie, ruiling en inkoop tot ons dienstenpakket. 
Is U geïnteresseerd in een dezer diensten, belt U ons dan 
even, het is voor U vrijblijvend ! 

Oosterse Tapijthandel Lemaire & Beumer 
LEIDSESTRAAT 28 • TELEFOON 23 27 35 - AMSTERDAM 

Nà 6 uur Amstelveen: 

J. M. BEUMER SR., Graaf Aelbrechtlaan 77, Tel. 020-413926 
J. G. BEUMER JR., Tiengemeten 123, Tel. 020-430815 

Boele-Bolnes 
EEN BEGRIP IN DE WERELD VAN 

Scheepsreparatie en Scheepsbouw 
RINGDIJK 598, BOLNES. TEL. 01804 -13422. TELEX 22012 
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Vrijheid 
kunt u krijgen met groen-blijvende planten in 

uw tuin 
OPHEFFINGSUITVERKOOP 
Fa. Jaç. Jurrissen & Zoon 
Sinds 1773 
Gort van der Lindenlaan 1 a 
NAARDEN 
Telefoon 02159- 43706 
Graag telefonische afspraak 
voor bezoek kwekerij. 

nog eens extra 50% korting 
op onze goedkope prijzen 
Coniferen. Hulsten, Taxus. 
Heesters, Vrucht- en Laan
bomen in diverse maten, 
tot 4 meter. 

EEN BRANDLADDER ONBETAALBAAR ? ? 
Nee! voo~ nog geen 10 °/o van de 

kosten van een conventionele brand
ladder leveren wij U de bekende 

AMIGO UITWERPBARE BRANDLADDER. 
e geschikt voor ieder woonhuis 
of bedrijf 

e zeer eenvouç:lig t'e monteren 
e geen hak-, breek- en metselwerk aan Uw gevel 

e onbruikbaar voor inbrekers 

Voor nadere documentatie: 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 
Javastraat 47A - Den Haag - Telefoon 070-463388- 656~97 

Tevens leveren wij alle soorten brandblusapparaten 



Te koop in HERNEN (bij Nijmegen) 

. SEMI BUNGALOW. 
Gelegen aan de Batavierenweg 11 . 

Indeling: • 

Hal, met garderobenis, toilet, grote woonkamer met 
doorzicht keuken, bijkeuken, twee slaapkamers, 
badkamer met ligbad, douche en tweede toilet. 
In de woonkamer vide via open trap en grote 
slaapkamer. 

Beneden etage: . 

Twee grote slaapkamers, e.v.-ruimte, berging en 
hobby-ru imte. Het geheel luxe afge~rkt, w.o. 
hardhouten kozijnen binnen en buiten, Grohe 
sanitair (thermostatisch), etc. -. 

Gelegen In bosrijke omgeving met goede aansluitingen 
op autowegen. 

Aanvaarding binnenkort. 

Koopsom : t 250.000,- k.k. 

Inlichtingen: 

assurantie adviesbureau .wijchen bv . 
Kasteellaan 73 WIJCHEN Tel. 08894- 4813 

TE KOOP OF TE HUUR: 

• 
MODERN LANDHUIS 

met kantoor/praktijk, gelegen in de bossen te 
BOXTEL, nabij de Rijksweg. 

Inhoud woonhuis ca. 1150 m3 ; vloeroppervlakte kantoor/ 
praktijk 420 m2; garage voor 3 auto's en ca. 0,8 ha bos. 

Direct te aanvaarden. 

Koop-, huurprijs en verdere inlichtingen dagelijks van 
09.00 tot 12.00 uur, telefoon (04116) 2783. (Niet op zater
dag en zondag). 

Bezichtig ing uitsluitend na afspraak. 

sneller 
telefoneren 

• door automatisch Uw frekwente nummers 
te kiezen 

• door met druktoetsen 5x sneller te kiezen 
dan met de draaischijf mogelijk is 

• door ieder nummer dat "in gesprek" is, 
automatisch opflieuw te kiezen d.m.v. een 
simpele toetsdruk 

De DASACALL kombineert op ideale wijze de 
meest gevraagde telefoonfunkties. zoals : 
• internationaal genormaliseerde PTT druk-

toetsen · 
• magnetisch bandgeheugen met diverse 

kapaciteiten 
• elektronisch werkgeheugen , dat het laatst 

verwerkte nummer bewaart 
• instelkapaciteit per telefoonnummer tot 

22 cijfers 
DASA biedt een perfekte "AII-in"-service 
DASACALL is door de PTT toegestaan . 

l8rl1~rl11 
Ook telefoonantwoordapparaten 

Informeert u mij s.v.p. over 

0 Dasa kiesapparaten 

0 Telefoonantwoordapparaten 

Naam .. . . . .... . ............ .. ...... . . .. . ... .... .. . 

T.a.v . ...... . ............. . . ... ..... . . ..... . . · ·: · · .. 

Straat . . .. .. :.' ... ... . . . . .. .. . ........... . . . .. . . . .. . 

Plaats .. . ....... . . . ................... .. . .. .. . .. . . 

I 
I 
I 
I 
I 
I 

I Telefoon . .... . ......... . . .. . . .. ... . . . . :. . . . . . . . . . . I 
I S.v.p. on9efrankeerd opzenden aan : I 
1 Dasa Nederland, Antwoordnummer 7485, g?l 

L 
· Amsterdam 1005 Telefoon 020-929359* ~I ________________ .....::.J 



Koffie 
à la 

Jaski 
Koffie-op-het-werk smaakt even 
goed als koffie-thuis. Uit een 
.Jaski automaat. .Jaski heeft nu 
eenmaal dl' beter·e automaten. 
Automaten die zorg besteden 
aan elk!' beker koffie of thee. Die 
bovendien weinig ondel'lwud 
vr·agPn,kosten besparen en altijd 
voor· iedereen klaar staan. Waar 
werkende mensen tot een 
rustig moment komen, op een 
ge;~,ellig plekje, daar is koffie 
à la .Jaski. 

Grote bedrijfskantine>;, met 
deRgewenst volledige "r·urming" 
door een Jaski-specialist, of 
intieme koffie à la .Jaski-hoekjes 
in kleine bedrijvcn,JASKI 
verzor·gt ze 
TOT IN DE PUNTJES! 
à votJ·e ser·vice: 

JASKI 
AUTOMATEN B.V. 

Nieuw Loosdr·echt 
Telefoon: 0215H- Hi-51 
Verzorging: 02l~H- 16 5:l 
Gener·al Canteen Service 
Postbus :-!H4- Hilversum 

U WILT GELD LENEN? 
BEL SMETS. 
045-218218 

Smets monev·shop is een wettelijk erkende geld schiet· 
bank. Dat betekent vertrouwd geld lenen zonder O(lder
pand . Smets berekent u verder geen kosten voor de 
totstandkoming van uw krediet en levert het gevraagde 
bedrag zonodig zelfs bij u thuis af. Bovendien kan Smets 
u deskundig adviseren in alle voorkomende assurantie
zaken en spaarrekeningen. Informeer maar eens naar het 
bijzonder voordelige Pakket Particuliere verzekeringen . 

netto 36 42 48 54 60 
bedrag mnd. mnd mnd. mnd. mnd 
in handen 
3.000 .. 105. 99.58 90.57 
5000 ... 175. 160.64 145.63 133.97 124.63 
7.000 ... 245 ..• 211.05 200,06 183,73 170.67 

10.000,. 350 ... 311.69 281.70 258.39 239,73 
12000 ... 420,05 372,09 336.13 308,15 285,78 
15000 .. 522,65 462,72 417,17 382.81 354.84 
20.000 .... 693.30 556,60 475.78 
25.000 ... 866,62 695.76 594,73 
30.000. 1039,95 834.93 713.70 
40 000 ... 1386,60 1113.24 951.60 

Deze aantrekkelijke tarieven zijn inklustef kWIJtSchelding bij overlijden, 
rot f 15.000,- netto verstrekt krediet. P.S. voor zelfstandtgen geldt een 
andere regeling. e Eerste hypotheken tot 125~; van de executiewaarde, 
zowel voor nieuwbouw als voor bestaande bouw. e Tweede hypothe· 
ken tegen gunstig tarief op aanvraag. • Woningverbeteringskredieten nu 
ook zonder eigen huis. Géén notaris· en taxatiekosten . 
Looptijden 72, 84 en 96 maanden. • Vraagt vrijblijvend onze folder . 

Hoensbroek. Akerstraat 210 Tel. (045) 218218 
Venlo , Koninginnesingel 70 Tel. (077) 19775 Postbus 
412 Venray . Pr. Bernhardstraat 25 Tel. (04780) 31:l5 

Onderlinge Ziektekostenverzekering Maatschappij 

Hoornsediep 
w.z. 131 

Groningen 

Tel. 050-260410 

(41ijnen) 
b.g.g. 050-772766 

Postbus 8020 

"Het Noorde"'".w.a. 

Zeer UNIEKE vorm Ziektekostenverzekering voor ieder, 
die niet verpli'cht verzekerd is. 

Leeftijdsgrens bij toetreding ~5 jaar; 

Omslag 1974: volwassenen f 684,-, kinderen f 228,-. 

Voorschotpremie 1975 (3e kl.) : per volwassene f n4,-, 
per kind I 258,-. 

Voor max. 3 kinderen t/m 21 jaar ~ van de omslag ver
schuldigd, vanaf het 4e kind beneden de 22 jaar niets. 

Toeslag voor verz. · met 1iagste 2e kl. ziekenhuis

verpleging 25 %. 

* Groepsverzekering op coll. basis mogelijk 

Geheel kosteloos nadere !nlichtingen. Antw. Machtiging 

1039, Groningen. Ref. letters VVD vermelden s.v.p. 

100 °/o == 
VOLLEDIGE DEKKING VAN: 
* huisartsenhulp 

* apothekerskosten 

* specialistische hulp 

* kraamgeld 

* ziekenhuisverpl. incl. alle bijkomende kosten 
3e of 2e klasse 

* sanatoriumverpl. laagste 3e kl. 

* verpleging jn psych. inrichtingen laagste 3e klasse 

* kaakchirurgische ingrepen 

* ziekenvervoer op meel. voorschrift 

* uitwendige geneeswijzen, zoals heilgymnastiek, m''"""n'B' 
hoogtezonbehandeling enz. 

* prothesen ter vervanging van ledematen op 
tarieven Vereniging Orthobanda 

* spraaklessen n.a.v. keel- of stembanden-operaties 
med. voorschrift 

Verzekeringsgebied Nederland, alsmede Europa 
zaken- en vakantiereizen 
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vrijheid en democratie 
• De redactie van 
Vrijheid en Democratie 
is gevesti9d te 
Hilversum, Pieter de 
Hooghlaan 87 . 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph. C . la Chapelle. 

• De abonnementen 
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD . 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
07Q - 614121 L Voor 
adreswijzigingen etc . 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b.v., postbus 20 
te z·andvoort, 
telefoon 02507 - 4745. 

• Druk : 
Ten Brink Meppel b.v. 

algemeen 
secretariaat 
• Het algemeen secre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Den Haag. 
Koninginnegracht 57. 
telefoon 070 - 614121 . 
Postrekening : 67880 ten 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag. 

tweede kamerfractie 
• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof lA te Den Haag . 
Telefoon 070 - 614911. 

Kamerlid Dees 
over de antizio
nistische VN-re
soluties 
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Geertsema's ,,aanklacht'' 
Mr. W. J. Geertsema, oud-minister en voorganger 
van Wiegel als voorzitter van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, thans commissaris van de koningin 
in Gelderland, heeft vorige week in Ellecom op een 
bijeenkomst van jonge liberalen een toespraak 
gehouden, die de aandacht trok wegens de kritiek 
die hij uitte op het huidige VVD-beleid. Hij stelde 
o.m. dat dit beleid niet samenvalt en zelfs niet paral
lelloopt met de koers van het ware liberalisme. Naar 
zijn mening speelt de VVD te weinig flexibel in op 
de snelle maatschappelijke ontwikkelingen, hij vindt 
dat er in de achterban van de partij te weinig sprake 
is van echte sociale bewogenheid en hij vreest 
dat de partij het denken op lange termijn aan het 
verw11arlozen is. 
Zo op het oog fundamentele kritiek dus, en niet van 
de eerste de beste in onze gelederen. Zo op het 
oog- want wat aan Geertsema's betoog ontbreekt 
zijn concrete feiten, op basis waarvan binnen de 
partij gediscussieerd kan worden over wat we met 
een (te) zwaar woord maar even zijn .. aanklacht" 
zullen noemen. Anderzijds: die discussie dient de 
partij zeker niet uit de weg te gaan. Als eim man 
zoals Geertsema, die zijn sporen in liberale kring 
royaal heeft verdiend en die door de partij daarvoor 
met een erelidmaatschap is beloond, een dergelijk 
geluid laat horen, is er reden tot bezifining. 
De VVD is sinds haar optreden als oppositiepartij 
onstuimig gegroeid. Ongetwijfeld heeft daarbij een 
belangrijke rol gespeeld de afkeer bij velen van de 
politiek, die het kabinet-Den Uyl voorstaat. Maar 
wie tegen Den Uyl is, is daarmee nog niet een libe
raal in hart en nieren. Met andere woorden: het is 
inderdaad denkbaar dat door het (overigens goed 
uitgebuite en in ledenwinst omgezette) oppositie
effect de kans ontstaat op een partij, waarvan leden 
en sympathisanten niet allemaal voor honderd 
procent .. ware liberalen" zijn. Het gaat te ver om 
zonder concretisering Geertsema na te zeggen dat 
de huidige VVD-koers .,niet samenvalt en zelfs niet 
parallel loopt" met die van het ware liberalisme. 
Maar het kan, juist gelet op de groei van de partij, 
natuurlijk geen kwaad die .,huidige koers" te 
toetsen aan het .,ware liberalisme". 
Een zinvolle gelegenheid daartoe zal zich voordoen 
bij het opstellen van he~ verkiezingsprogramma, 
waarmee de partij binnenkort moet beginnen met 
het oog op de verkiezingen die in ieder geval in 
1977 en bij een crisis al eerder gehouden zullen 
worden. Misschien is het een goed idee te overwe
gen in dat programma duidelijk het accent te leggen 
op de .. ware liberale" uitgangspunten. Of die dan 
zullen leiden tot een andere vertaling voor de pra.k-

tische politiek zal de discussie binnen de partij wel 
leren. 
Geertsema vindt dat er in de achterban van de VVD 
te weinig sprake is van echte sociale bewogenheid. 
Als dat al zo is (enig .,bewijs" voor deze stelling 
voert hij niet aan). dan geldt dit toch in ieder geval 
niet voor het beleid van de liberale Kamerfracties. 
Wiegel en de zijnen laten bijv. geen gelegenheid 
voorbij gaan om te hameren op het vraagstuk van 
de werkgelegenheid. Het schrikbarend aantal werk
lozen, dat helaas nog steeds groeit, vervult ons met 
grote zorg en voortdurend dragen wij oplossingen 
aan. Het kabinet maakt de indruk te berusten in die 
werkloosheid, de VVD vecht er krachtig tegen. Wij 
staan daarbij niet een tijdelijke oplossing met 
noodverbanden voor, maar een structurele oplos
sing die ook voor de lange termijn soelaas biedt. Die 
oplossing zien wij in een verbetering van het kli
maat voor het bedrijfsleven. Natuurlijk roepen onze 
politieke tegenstanders dan, dat wij dit aanbevelen 
niet omdat wij echt bewogen zijn door het sociale 
probleem van de werkloosheid, maar omdat wij de 
zakken van de aandeelhouders willen spekken. Dat 
zijn goedkope kreten, die onze tegenstanders 
gebruiken omdat zij bang zijn dat het wel eens in 
brede kring zou kunnen doordringen dat de liberalen 
inderdaad diep bewogen zijn met het lot van de man 
of vrouw, die werken wil, maar geen werk kan 
vinden. 
Kort geleden heeft de VVD een vergadering van de 
partijraad gewijd aan het onderwijs. Een zeer druk 
bezochte vergadering over het onderwijsbeleid op 
lange termijn. Zij zou als voorbeeld kunnen dienen 
om Geert.sema's stelling te bestrijden dat de partij 
het denken op lange termijn verwaarloost. Dat 
denken heeft zeker plaats op deel-onderwerpen. 
Misschien ontbreekt het aan een heldere samen
vatting in ronde bewoordingen van het totaalbeeld 
dat daardoor ontstaat, van onze maatsschappij-visie 
dus tegenover die van de socialisten. Zo'n samen
vatting zou passen in het .. ware liberale" verkie-
zingsprogramma. , 
Geertsema heeft de discussie over dat programma 
ingeluid. Dat is de verdienste van zijn toespraak in 
Ëllecom. 

• 

Ph. C. la Chapelle, hoofdredacteur 
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.. De VN is sedert de aanne
ming van deze resolutie gis
teravond diep in het moeras 
gezonken". Deze woorden 
sprak mijn fractiegenoot H. J. 
de Koster op 11 november 
tijdens het kamerdebat over 
buitenlandse zaken. Hij doel
de daarmee op de uitspraak 
van de Algemene Vergadering 
der Verenigde Naties dat zio
nisme moet worden be
schouwd als een vorm van ra
cisme en rassendiscriminatie. 
De heer de Koster . diende, 
mede namens elf andere frac
ties een motie in, waarin deze 
uitspraak in hoge mate wordt 
betreurd. Daarmee kan er 
geen misverstand bestaan 
over de opvatting van ons 
parlement. 
Vorig jaar werd in de VN 
reeds een aantal zeer aan
vechtbare beslissingen geno
men. De toelating als waar
nemer van de Palestijnse 
bevrijdingsbeweging PLO, de 
uitsluiting van Zuid Afrika en 
de anti-lsraël besluiten van de 
UNESCO waren sprekende 
voorbeelden. Een meerder
heidsblok van Arabisch, Afri
kaanse en communistische 
landen forceerde besluiten die 
in hun kraam te pas kwamen. 
Die tendens heeft zich voort
gezet in de nu nog lopende 
zitting. ..Rechtse" regiems 
moeten het ontgelden, over 
de ..linkse" wordt niet gespro
ken. In de besluitvorming 
overheerst de macht van het 
getal boven het gezag van het 
argument. 

Een directe aanval op Israël, 
in de vorm van een schorsing 
of een beperking van de lid
maatschapsrechten, is uitge
bleven. Daarvoor bleek tijdens 
een vooroverleg van de niet 
gebonden landen te Lima 
onvoldoende steun te be
staan. 
Lang heerste er onzekerheid 
over de vraag of er een indi
recte anti-lsraël actie zou 
worden ontketend, zoals dat 
bijv. was gebeurd op de V rou-

VN -resolutie over zionisme 

Aai1val op het 
be~t v I1 sraël 

Het WO-kamerlid drs. 
0 . J . D. Dees heeft van 
medio ;;eptember tot begin 
november als lid van de 
koninkrijksdelegatie de 
30ste zitting van de Alge
mene Vergadering der VN 
bijgewoond. Hij maakte de 
voorgeschiedenis van de 
anti-zionisme ·Uitspraken 
mee en bericht daarover in 
dit artikel . 

WO-kamerlid De koster 
.. . VN in het moeras ... 

wenconferentie te Mexico. 
Zionisme werd toen op één 
lijn gesteld met kolonialisme, 
racisme en apartheid. 
Tijdens de eerste weken van 
het algemeen debat, waarbij 
Óngeveer 120 ministers van 
buitenlandse zaken het woord 
voerden, viel het allemaal 
nogal mee. Velen spraken hun 
waardering uit over het tussen 
Israël en Egypte bereikte 
akkoord en meenden boven
dien dat de resultaten van de 

kort daarvoor geëindigde zit
ting over de nieuwe econo
mische wereldorde hun posi
tieve uitwerking niet zouden 
missen. 

I
. Het is evenwel anders gelo

pen. Op 1 oktober kwam de 
ommekeer toen president 
Amin van Oeganda, tevens 
voorzitter van de Organisatie 
van Afrikaanse Eenheid, op
riep tot vernietiging van Israël 
en opmerkte dat de Verenigde 
Staten zijn gekoloniseerd door 
het zionisme. Slechts enkele 
dagen later dienden negen 
Arabische landen en Cuba 
amendementen in op een 
resolutie over het tienjaren
plan ter bestrijding van ra-
cisme en rassendiscriminatie. 
De strekking was tweeledig. 
In de eerste plaats werd zio
nisme bestempeld als een 
vorm van racisme en rassen-
discriminatie, in de tweede 
plaats zou het zionisme in het 

MinisterVan der Stoel 
. .. doet niet meer mee .. . 

kader van bovengenoemd 
tienjarenplan actief moeten 
worden bestreden. Wat dit 
laatste betreft zou dan de 
balans kunnen worden opge
maakt op e.en in 1978 te hou
den wereldconferentie in 
Ghana. 
Wat er na indiening van deze 
amendementen in en buiten 
de betreffende VN-commissie 
gebeurde is, zeker in dit kort 
bestek, met geen pen te be
schrijven. Via ordevoorstellen 

werd getracht tegenstanders 
van de amendementen het 
woord te ontzeggen; van het 
zionisme werd een karikatuur 
gemaakt. Afrikaanse landen 
poogden, in verband met 
.. nadere studie", de behande
ling een jaar uit te stellen; in 
de wandelgangen pleek 
echter dat dit vooral bedoeld 
was om de conferentie in 
Ghana waaraan ze veel pres
tige willen ontlenen, niet in 
gevaar te brengen. Ze hadden 
geen succes. Dat daarna de 
amendementen werden inge
trokken en werden vervangen 
door een afzonderlijke reso
lutie, was slechts een door
zichtige l<unstgreep. 
Tijdens de debatten heeft de 
Italiaanse vertegenwoordiger, 
die sprak namens de Euro
pese Negen, er op gewezen 
dat er tal van theologische, 
filosofische en historische 
argumenten zijn tegen de uit
spraak dat zionisme een vorm 
van racisme en rassendiscri~ 
minatie is. Historisch gezien is 
het zionisme de beweging die 
de terugkeer der joden naar 
Palestina ten doel heeft. 
Sedert het einde der vorige 
eeuw kreeg de beweging ook 
een politieke strekking: de 
vestiging van een eigen staat. 
Bij de afkondiging van de 
staat Israël kon men zich be
roepen op besluiten van de 
Verenigde Naties in 1947. 
In de afgelopen jaren is met 
name ook binnen de Verenig
de Naties het recht van Israël 
op veilige en erkende grenzen 
bevestigd. Waar derhalve het 
zionisme zijn erkenning heeft 
gevonden in de staat Israël, 
k~n de uitspraak van de Ver
enigde Naties niet anders 
worden opgevat dan een aan
val op het bestaan van deze 
staat. 
Het streven naar vrede en 
veiligheid in het Midden-Oos
ten is met deze ontwikkeling 
ernstig geweld aangedaan. De 

vervolg op pag. 8 



een uitgave 
van de Prof. Teldersstichting 

Verinogensaan~sdeling 
Vorige week vonden in een 
bijzondere Kamercommissie 
de eerste schermutselingen 
plaats over de Vermogens
aanwasdeling (VAD). die in 
een interimnota van de rege
ring over het inkomensbeleid 
aan de orde komt en waar
schijnlijk nog dit jaar terug te 
vinden zal zijn in een wets
ontwerp. Behalve de VVD en 
andere oppositiepartijen ble
ken ook vertegenwoordige.rs 
van ARP en KVP bezwaren 
te hebben tegen de invoering 
van de VAD, zeker op dit mo~ 
ment, nu er conjunctureel 
gesproken van weinig of geen 
aanwas van wat dan ook 
sprake is en eventuele winsten 
hard nodig zijn om te inves
teren. 

Wordt er al sedert 1945 ge
sproken over de een of andere 
vorm van bezitsvorming, 
waartoe de VAD gerekend 
kan worden, sedert 1 968 is 
de huidige opzet van de VAD 
in discussie, toen er een SER
rapport over dit onderwerp 
verscheen. In Vadter sprake, 
een uitgave van de Stichting 
Maatschappij en Onder
neming, wijst prof. dr. H. W . J. 
Bosman op het versGhil in be
nadering tussen de regerings
voorstellen van nu en het ge
noemde rapport. In 1968 ging 
het om het scheppen van 
evenwichtiger vermogensver
houdingen. Nu gaat het er om 
een loonstop of zelfs in
komensachteruitgang voor de 
werknemers aanvaardbaar te 
maken. 

g 

De VVD heeft de regerings
voorstellen bij monde van het 
Kamerlid Joekes ondoor
dacht en onvoldragen ge
noemd. De VVD vre_est ver
dere ·uitholling van het kapi
taal en daardoor afschrikking 
van buitenlandse investeer
ders. 
Ook de prof. mr. B. M. Tel-

dersstichting heeft zich met 
het probleem beziggehouden. 
Deze maand verscheen er een 
br.ochure onder de titel Ver
mogensaanwasdeling als nr. 
27 van de reeks. De nota is 

In dit artikel vestigt 
drs. C. H. Jansen o.m. 
de aandacht op een zo
juist verschenen publi
catie van de liberale 
prof. Teldersstichting 
over de vermogensaan

worden vr<:~agtekens gezet ·bij 
de rechtsgrond voor vermo
gensaanwasdeling. Zo stelt 
.. De nota betreffende de in
komenspolitiek" van de VVD
Tweede Kamerfractie uit mei 

wasdeling. Het boekje is geschreven door de directeur van 
die stichting J. J. van Aartsen (foto). 

opgesteld door de directeur 
van de Stichting, de heer 
J . J. van Aartsen. Hierin wordt 
een poging gedaan het vraag
stuk vanuit een liberale in
valshoek te benaderen. De 
nota geeft de weg aan, "die 
kan worden bewandeld, als de 
overheid het ontstaan van on
dernemingsgewijie vermo
gensaanwasdelingsregeling 
zou willen stimuleren". Een 
regeling via een collectieve 
arbeidsovereenkomst wijst de 
nota af. Ook de opneming van 
het aldus tot stand gekomen 
vermogen van de werknemers 
in een centraal fonds, zoals 
de regering in zijn Interim
nota voorstelt, wordt afge
wezen. 

In een andere paragraaf houdt 
het rapport van de Stichting 
zich bezig met de vraag of er 
voor de invoering van de ver
mogensaanwasdeling · een 
rechtsvaardigheidsgrond be
staat. .. Van verschillende zij 
den - ook in liberale kring -

1973 onder meer: "dat wij 
de gedachte afwijzen, dat in 
ons stelsel van particuliere 
ondernemingsgewijze pro
ductie de werknemer eigen
domsaanspraken op het ver
mogen van de onderneming 
zou hebben". In het rapport 
van de Teldersstichting stelt 
de schrijver daar echter tegen
over dat de onderneming ook 
een sociale organisatie is en 
dat is z.i. een argument om 
de winst van de onderneming 
niet alleen toe te rekenen 
aan bijvoorbeeld de kapitaal
verschaffer. 
Van Aartsen sluit aan bij de 
fasen die in de geschiedenis 
van de sociale verzekering te 
onderscheiden zijn, zoals Van 
Esveld die beschrijft in het 
Sociaal Maandblad Arbeid 
van mei 1975. 
Deze ontwikkeling in het over
heidsingrijpen gaat parallel 
met het uitdijen van de for
mulering van de rechtvaar
digheidsgronden en kan aldus 
omschreven worden: 
fase 1: bescherming van de 
arbeider tegen uitbuiting; 

2. bescherming van de arbei
der tegen het misbruik dat de 
werkgever van diens ongun
stige contractpositie zou kun
nen maken; 
3. de ontplooiing van de ar
beider door zijn inschakeling 
bij de uitvoering van arbeids
rechtelijke. regelen, de ver
aangenaming van zijn werk, 
de bevordering van zijn mens
zijn, de opheffing van zijn 
klasse-isole'ment en de mede
zeggenschap. 

D rd fa 
Volgens Van Aartsen bevin
den we ons thans in de derde 
fase ... Daarin past ons inziens 
de vermogensaanwasdeling 
zeer wel", zij het dan in de zin 
zoals de SER die in 1968 
heeft aangegeven, .. waarbij 
de onderneming in beginsel 
de vrijheid heeft het winst
aandeel aan de werknemers 
ter beschikking te stellen het
zij in contanten, hetzij in 
schuldtitels of vermogens
titels. In déze opvatting van 
de vermogensaanwasdeling 
gaat het wel gehoorde be
zwaar, dat zij een rechtsgrond 
zou ontberen, niet op. 
Het door de vakbeweging 
thans voorgestane systeem, 
waarbij' de uitkering in aan
delen verplicht wordt, ook als 
de onderneming dit onge
wenst acht, ontbeert die 
rechtsgrond wél. Of liever ge
zegd: zij voert een nieuwe 
rechtsgrond in ons wettelijk 
bestel in" en tast het eigen
domsrecht aan. Dit wijst Van 
Aartsen op principiële gron
den af en ook "omdat aan
vaarding van het nieuwe prin
cipe grote consequenties kan 
hebben die door de voorstan
ders ervan in het geheel nog 
niet zijn doordacht". 
(Dit geschrift is uitsluitend 
verkrijgbaar door overmaking 
van f 5,- op postgiroreke
ning 3349769 van de Prof. 
mr. B. M. Teldersstichting, 
Koninginnegracht 55a, 's-Gra
venhage). • 



Kabinet blijft wachten op wonder 

! 

St ds dieper in de put 
Het gaat slecht met onze eco
nomie. De kranten staan er 
elke dag vol van. Een greep 
uit het economische nieuws 
van de afgelopen veertien 
dagen: 

• Professor Van der Beid, 
directeur van het Centraal 
Planbureau, kondigt aan dat 
de prognoses over de wereld
handel somberder zullen uit
komen dan kortgeleden was 
verwacht. 
• Van Aardenne spant na
mens de VVD-fractie een 
spoeddebat aan in de Tweede 
Kamer. 
• Minister Duisenberg ver
klaart namens de regering 
dat het allemaal best kan 
meevallen. 
• Premier Den Uyl baseert 
zich op een spreekbeurt voor 
zijn achterban echter wel op 
de nieuwe voorspellingen van 
het planbureau. . 
• Professor Zijlstra, presi
dent-directeur van de Neder
landsche Bank, pleit in de 
Sociaal-economische Raad 
voor verlaging van de over
heidsuitgaven. Duisenberg 
wuih dit weg. 
• Ondertussen komt uit het 
bedrijfsleven de onheilspellen
de tijding dat werkgevers en 
werknemers het niet eÉms zijn 
geworden ove~ een loonak
koord voor 1976. 

Bo 
• De Akzo schrijh een boze 
open brief aan premier Den 
Uyl dat hij met zijn recente 
uitspraken bezig is het onder
nemingsklimaat flink te ver
pesten. 
• De Tweede Kamer maakt 
minister Boersma duidelijk 
dat de Vermogensaanwasde
ling volgend jaar maar beter 
achterwege kan blijven. 
• Temidden van al deze aan
dachttrekkers struikelt de 
krantenlezer ook nog over de 
bijna dagelijkse bedrijfssluitin
gen, enz. 
Aan deze opsomming ont-

breekt slechts één ding, maar 
dat is nou net waar alles om 
draait. Wat doet de regering? 
Het antwoord is: de regering 
wacht op een wonder. 

In het spoeddebat over de 
economische situatie zei Van 
Aardenne: "Wij mogen ver
wachten dat een regering die 
regeert, zich thans al beraadt 
op een hèrziening van het 
beleid". Hij noemde de nieuwe 
tegenvallers die in nog niet 
officieel gepubliceerde inter
nationale rapporten staan ver
meld. Ons nationaal inkomen 
zal waarschijnlijk niet groeien 
met 31

/ 2 procent maar met 
twee procent. 
En dat heeh prompt gevolgen 
voor de loonkosten, de positie 
van het bedrijfsleven, de 
werkloosheid en de sociale 
premiedruk. 

I' pl·racl"lt 

Om de koopkracht van de ge
middelde werknemer op peil 
te houden (de VVD is daar 
vóór) is er volgens Van Aar
denne maar één weg: verla
ging van de belasting op het 
bedrijfsleven en ook voor de 
particuliere burger. Als ook de 
overheidsuitgaven een stuk 
omlaag gaan, dan is de zaak 
daarmee weer aardig in even
wicht, aldus de redenering 
van de VVD-woordvoerder. 

Het kabinet stelt zich nu op 
het standpunt dat ze in het 
voorjaar nog wel eens zal 
bekijken of het beleid moet 
worden omgebogen, maar mi
nister Duisenberg heeh er wel 
bij gezegd dat hij aanpassin
gen niet zo hard ziet zitten. 
Van Aardenne: "Er is m·aar 

VVD-Kamerlid drs. G. M. V. van Aardenne 

een weg mogelijk om die 
hoognodige lucht aan het be
drijfsleven te geven - op 
straffe van nog meer bedrij
ven qie de verstikkingsdood 
sterven waardoor blijvende 
werkloosheid wordt veroor-

. zaakt - en dat is de verlichting 
van de lasten in de collectieve 
sector en daarmee gepaard 
verlaging van de structurele 
uitgaven. Dat besluit moet nu 
vallen, niet in het voorjaar. 
Handelen nu kan wellicht het 
loongesprek weer op gang 
brengen. Wachten op dit mo
ment wordt een wachten op 
Godot - het wonder komt 
niet". 

Van Aardenne diende namens 
de VVD-fractie een motie in. 
Daarin deed hij een beroep op 
de regering om lastenverlich
ting op korte termijn door te 
voeren en beperking van de 
overheidsuitgaven. 
Duisenberg wees dit beroep 
met de meeste klem van de 
hand. In iets parlementairdere 
bewoordingen zei hij: "Maak 
je toch niet zo druk man. Er 
zijn helemaal nog geen nieuwe 
voorspel~ingen dat het slech
ter uitpakt dan we twee 
maanden terug hebben aan
genomen". 
De VVD-motie werd verwor
pen, maar er deed zich een 
pikante bijzonderheid bij voor. 
KVP--.yoprdvoerder Van 
Amelsveort had het namelijk 
wat moeilijk om te verklaren 
waarom zijn fractie zou tegen
stemmen. 
In het nauw gebracht door 
interrupties van Wiegel en 
Van Aardenne liet de KVP-er 
zich ontglippen dat 1 5 fe
bruari pas een belangrijke 
datum . zou worden. Dan 
immers zou het kabinet de 
nota over bezuinigingen op 
tafel moeten leggen waar de 
KVP bij de algemene be
schouwingen om heeh ge
vraagd. 



De aap kwam uit de mouw, 
want een exacte datum had 
deze regeringspartij voor de 
uitvoering van de motie
Andriessen tot nu toe niet 
genoemd. Zo kreeg het spoed
debat voor de VVD toch nog 
een aardige opsteker. 
Aan het slot van dit debat 
kreeg de VVD-fractie de tekst 
in handen van de toespraak 
die premier Den Uyl aan de 
vooravond van dit kamerde
baijs had gehouden op een 
partijbijeenkomst in Heerlen. 
En wat zei de premier daar in 
het verre zuiden? .. Werd twee 
maanden geleden nog ge
raamd dat volgend jaar de 
wereldhandel met acht pro
cent zou toenemen, nu moe
ten wij die verwachting al
weer lager schatten, op vijf 

Dooronze 
parlementaire redacteur 

procent. En dat betekent 
meteen dat er dan naar ver
wachting volgend jaar gemid
deld meer werklozen kunnen 
zijn". 

V lre~ 
Even overwoog de WO-frac
tie nog om op de valreep van 
het debat nog een nieuwe 
ronde te houden. Duisenberg 
had immers geweigerd om de 
nieuwe voorspellingen als 
nieuwe gegevens te erkennen. 
Kamervoorzitter Vondeling 
deed echter een dringend be
roep op Wiegel om dit opmer
kelijk .. meningsverschil" niet 
meer in het kamerdebat aan 
te kaarten maar via schrifte
lijke vragen opheldering te 
vragen. Wiegel en Van Aar
denne legden zich bij dit ver
zoek van de kamervoorzitter 

neer. Het had voor hen in elk 
geval het voordeel dat zij hun 
vragen aan de minister-presi
dent zelf konden stellen, want 
bij het spoeddebat was die 
niet aanwezig. 

Helaas lukt he): niet om via de 
interpellatie het ·loonoverleg 
weer op gang te krijgen. Dat 
overleg is mislukt en vooral 
vast gelopen op de prijscom
pensatie. De werkgevers wil
len van de automatische jaar
lijkse prijscompensatie af 
omdat tal van bedrijven dit 
niet langer kunnen opbrengen, 
verklaard~ VNO-voorzitter Van 
Veen. NVV-voorzitter Kok zei 
na afloop dat de werknemers 
op dit punt geen concessies 
willen doen. Een bemidde
lingspoging van de regering, 
waar de werkgevers voor 
open stonden, ketste al bij 

voorbaat af op het .. zinloos" 
van de vakbewegingsverte
genwoordigers. 
Het woord is ook hier nu aan 
de regering. In een verklaring 
van de VVD-fractie werd het 
mislukken van het Centraal 
Akkoord als een verantwoor
delijkheid van de regering 
aangemerkt ... Als het kabinet 
nu nog niet bereid is de eigen 
uitgaven te beperken zullen 
de werkloosheid en de inflatie 
volgend jaar nog groter wor
den dan men nu denkt", aldus 
Wiegel en Van Aardenne. 
Uiteraard gaf de PvdA-fractie 
in een reactie de schuld aan 
de' werkgevers. 

11 
De VVD bevindt zich in haar 
beoordeling van de econo-

Prof. C.A. van den Beid 
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mische situatie in goed gezel
schap. Professor ' Zijlstra 
noemde het in een vergade
ring van de Ser ,.volstrekt 
onaanvaardbaar" dat de werk
loosheid nog steeds blijft stij
gen. Volgens hem is het ook 
niet nodig, als het kabinet de 
voorwaarden voor een beter 
bedrijfsklimaat zou scheppen. 
Duisenberg heeft zich al ge
haast om de mening van de 
onafhankelijke deskundige 
Zijlstra te typeren als een 
technisch meningsverschil 
met hem. Veel hoop dat het 
kabinet nu snel wijzer zal 
handelen is er niet. ,.Het be
leid blijft onaangetast'", zo 
heeft Den Uyl gezegd. 
Het zal dus wederom afhan
gen van de KVP, bijvoorbeeld 
op 1 5 februari, of zodra over 
de vermogensaanwasdeling 
in de Tweede Kamer beslist 
gaat worden. ,.Onvoldragen 
en ondoordacht", heeft het 
VVD-kamerlid Joekes deze 
voorstellen genoemd bij de 
eerste besprekingen die de 
Tweede Kamer aan de vermo
gensaanwasdeling heeft ge
wijd. De Vad zou een even
tuele opleving van de econo
mie meteen weer teniet doen. 
Hij benadrukte dat de VVD 
niet tegen winstdeling is, 
maar wel tegen het systeem 
dat het kabinet heeft ontwor
pen. 

0 

Het kan, zo lijkt het, dit kabi
net allemaal niets schelen wat 
de deskundigen adviseren of 
wat er aan jammerklachten 
opklinkt. Over de open brief 
van de Akzo, waarin de pre
mier het verwijt krijgt dat hij 
het ondernemersklimaat gron
dig verziekt, zei Den. Uyl: ",k 
begrijp het niet". 
Inderdaad. Wie alles op een 
rijtje zet kan dit volledig 
beamen: het kabinet begrijpt 
er niets van. Of liever: het wil 
niet begrijpen wat er aan de 
hand is en wat er moet wor
den gedaan. 

. - ~. : • . .......... r; . .' · .... : 
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verzorgingsflat 
U bent nu op de leeftijd om te genieten. 

In uw eigen huiselijke sfeer en bijzonder 
goed, tot in de puntjes verzorgd. 

In de Beeckestein-verzorgingsflat 
te Deventer verhoogt u de kwaliteit van uw 

bestaan. U kunt nu wel lezen, dat deze 
2- of 4-kamerflats te koop en te huur zijn, 

dat er een kapper, pedicure, winkel, 
konversatiezaal, een excellente kok, een 
biljart en vele andere gemakken en luxe 

is, maar dan heeft u nog niets gezien, 
u heeft het woonkomfort, de goede stand, 

de privacy, de mooie en gezellige omgeving 
niet bewonderd, u heeft dan de sfeer nog 

niet geproefd. 
En wat denkt u van een verpleegster intern? Koopsommen: 

Komt u eens een dagje genoeglijk onze 
modelflat bekijken, een maaltijd 

meegenieten, een praatje met de andere 
bewoners maken. Maarwees op uw hoede: 

u zult zich er meteen thuisvoelen, u zult 
eraan verknocht raken! 

vanaf f 112.000,- v.o.n. 
geen makelaarskosten 

65% hypotheek 
tegen 9% rente aanw. 

Modelflat: Deventer, Laan van Borgele 40. Huurprijzen: 
Tel. 05700-15288. Geopend maandag 

~/m zaterdag van 13.30-16.30 uur. 
vanaf f 1430,- per maand 
inclusief service kosten. 

Beeckestein Deventer 

uitspraak over het zionisme 
verstoort de aanpak voor een 
oplossing van de conflicten 
zoals dit is neergelegd in 
twee bekende resoluties van 
de Veiligheidsraad. Met het 
interim-accoord tussen Israël 
en Egypte was een belangrijke 
stap voorwaarts bereikt. En 
was het niet minister Allon 
van Israël die op 30 septem
ber j.l. in een speech tot de 
Verenigde Naties het Pales
tijnse vraagstuk erkende en 
verklaarde bereid te zijn om 
op elk moment, op elke plaats 
en zonder voorwaarden vooraf 
besprekingen met Syrië te 
openen? 
De openingen zijn helaas klei
ner geworden. Daarnaast 
hebben de voorstanders van 
de anti-zionisme-resolutie een 

wapen in handen om Israël 
verder te isoleren. Immers, de 
statuten van verschillende 
organen der VN maken het 
mogelijk om leden, die zich 
schuldig maken aan rassen
discriminatie, te schorsen. 

Nu een aantal landen reeds 
te kennen heeft gegeven niet 
meer mee te werken aan het 
tienjarenplan ter bestrijding 
van racisme en rassendiscri
minatie, zijn de activiteiten 
die in dat kader plaatsvinden 
uitgehold. Ook Nederland 
doet niet meer mee, aldus 
Minister Van der Stoel na een 
vraag van de heer De Koster. 

Dat is jammer, maar er is 
geen andere keus. Met de 
anti-zionisme-resolutie is, zo-

als de NRC opmerkte, het hele 
streven naar uitbanning van 
rassendiscriminatie van zijn 
oorspronkelijke zin beroofd. 
Vanuit de VN betekent strijd 
tegen racisme voortaan ook 
strijd tegen zionisme, strijd 
tegen Israël. 
De besluitvorming binnen de 
VN heeft er helaas ook niet 
toe bijgedragen dat gezag en 
geloofwaardigheid van dit 
wereldforum zijn vergroot. In 
plaats van een moeizaam 
streven naar een wereld
rechtsorde, wordt gekozen 
voor de heilloze weg van poli
tieke strijd en polarisatie. 
Daarmee koerst men ver weg 
van de doelen zoals die in 
het eigen Handvest zijn gefor
muleerd. 



Geen. zelfhesehik in.gsrecht 
voor paan.se Sahara 

De mars van 350.000 Marok
kanen naar de Spaanse Sa
hara is een .. vredesmars" 
gebleven. Het had licht anders 
kunnen zijn als iemand zijn 
hoofd verloren had. Koning 
Hassan 11 van Marokko schijnt 
echter met zijn sinistere spel
letje bereikt te hebben wat hij 
wilde. In een geheime over
eenkomst met Spanje zou 
hij overeengekomen zijn bij 
de exploitatie van de rijke 
fosfaatmijnen in de Spaanse 
Sahara een vinger in de pap 
te krijgen. In ruil daarvoor zal 
Marokko de Spaanse belan
.gen in de mijnen eerbiedigen. 
Later is bekend gemaakt dat 
de Spaanse Sahara verdeeld 
zal worden tussen Marokko 
en Mauretanië. 

Het zelfbeschikkingsrecht van 
de schaarse inwoners van het 
gebied, waar de Verenigde 
Naties in resoluties al jaren op 
aansturen, komt zó wel in een 
eigenaardig daglicht te staan, 
maar dat is waarlijk niet de 
eerste keer in de geschiedenis 
van de dekolonisatie. Opval
lend is het trouwens hoeveel 
moeite het de laatste koloni
satoren kost hun koloniën met 
goed fatsoen achter te laten. 

Te denken is aan Angola, dat 
vorige week onder uiterst 
hachelijke omstandigheden 
onafhankelijk geworden is en 
ook in zekere zin aan Suri
name dat over een paar dagen 
zijn eigen zaken mag gaan 
regelen. I ets wat een deel van 
de inwoners weinig aanlokt. 

De aanspraken van Marokko 
op Spaans Sahara dateren 
niet van vandaag of gisteren. 
De koning wilde het Interna
tionale Hof van Justitie zelfs 
laten bewijzen dat Marokko 
over een eeuwenoude claim 
beschikt. Zover kwam het 
echter niet. Het vonnis van 
het Hof hield in dat zowel 
Marokko als het tweede me
dedingende land Mauretanië 
vóór de kolonisatie van het 

gebied door de Spanjaarden 
weliswaar bepaalde banden 
met het gebied hadden, maar 
dat deze niet zo nauw waren 
dat ze het zelfbeschikkings-

I 
recht van de inwoners in de 
weg zouden staan. 

Als reactie op dit besluit orga
niseerde Hassan zijn .. vreed
zame mars" van tot een fana
tiek peil opgefokte landgeno
ten, die bereid waren voor hun 

koning te sterven voor de 
mitrailleurs van de Spaanse 
legionairs. 

Aan pr 
De eerste aanspraken van het 
moderne Marokko op de 
Spaanse gebieden dateren uit 
de tijd vlak na het onafhanke
lijk worden van Marokko van 
Frankrijk (en deels van Span
je) in maart 1 956. De viering 
van dit feit leidde in de delen 
van Marokko die aan Spanje 
behoorden tot ongeregeldhe
den waarbij doden en gewon
den vielen. Een Marokkaans 
.. nationaal bevrijdingsleger ter 
bevrijding van de Spaanse 
Sahara" drong in 1957 tot het 
gebied door, gesteund door 
de Nomaden die de Sahara 

bevolkten. Een gecombineer
de Frans-Spaanse strijdmacht 
verdreef de indringers, maar 
de inval van dit ongeregelde 
Marokkaanse leger resul
teerde wel in een overeen
komst tussen Spanje en Ma
rokko over de afstand van 
Zuid-Marokko, dat sedert 
1 912 onder Spaans beheer 
had gestaan, aan het bewind 
in Rabat. In 1969 volgde de 
overdracht van de Spaanse 
enclave in Marokko, lfni. aan 
Rabat. 

Het economisch belang van 
wat sedert 1958 Spaans 
Sahara .... genoemd werd, bleek 
al in 1945 toen in het gebied 

I 
rijke fosfaatvondsten werden 
gedaan. De exploitatie op 
grote schaal werd echter pas 
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in het begin van de jaren 
zeventig ter hand genomen. 
Dit betekende een ernstige 
bedreiging voor de Marok
kaanse fosfaatindustrie, die 
een belangrijk deel van het 
nationale inkomen uitmaakt. 
Het Marokkaanse aandeel in 
de wereldproduktie van fos
faat was tussen 1959 en 
1968 toch al gedaald van 19 
tot 13 procent: bij dalende 
prijzen. 

On fh n ehJ h id 
Spanje stelde Marokko voor 
de exploitatie van de mijnen in 
de Sahara gezamenlijk ter 
hand te neme'\ maar Ma
rokko sloeg dit af. De Marok
kaanse vorst accepteerde in 
naam de aanbeveling van de 
Verenigde Naties om de inwo
ners van het gebied over hun 
eigen lot te laten beslissen, 
maar stelde tevens dat "onaf
hankelijkheid"" van het gebied 
slechts op een voortduren van 
de overheersing door Spanje 
kon uitdraaien. 

Vóór de onafhankelijkheid is 
het Saharische bevrijdings
front Polisario, dat gesteund 
wordt door Algerije. Dit land 
hoopt op een verbinding over 
land met de Atlantische 
Oceaan via Sahara. Dit om de 
export van zijn mijnbouwpro
dukten uit het zuiden te ver
gemakkelijken. Bovendien zou 
een economische versterking 
van de rivaal Marokko de 
Algerij-nen ook niet welkom 
zijn. 

Spanje verklaarde zich aan
vankelijk bereid een referen
dum te houden onder de be
volking om haar verlangens 
ten aanzien van de toekomst 
van het land te peilen. Dat 
lijkt nu van de baan te zijn. 
Vroegere koloniën strijden om 
het bezit van nieuwe koloniën. 
Veel nieuws is er niet onder 
de zon. 

• 

Kamerjournaal 

VVD-Kamerlid De Beer 
... grote puinhoop ... 

KaiD.er: re 

We hoeven de oude tijd niet 
te verheerlijken. Maar wie de 
begratingsbehandelingen in 
de Tweede Kamer van de tri
bune volgt, kan enige wee
moed maar. moeilijk onder
drukken. De kamerdebatten 
over de afzonderlijke begro
tingen vormden doorgaans 
hoogtepunten in het parle
ment. Het waren de beleids
besprekingen bij uitstek. Er 
werden wel-iswaar veel te veel 
details overhoop gehaald 
maar er was nog maar weinig 
jaren geleden ruim tijd om het 
beleid van de ministers diep
gaand te bespreken. 
Nu de Tweede Kamer onder 
aanvoering van voo~zitter 

Vondeling heeft besloten alle 
begrotingen voor het eind van 

Staatssecretaris Van Dam 
... blij in zijn hart ... 

dit jaar te behandelen en de 
vergaderingen stipt om elf uur 
·s avonds te beëindigen is het 
op het Binnenhof rennen, 
jachten en jagen. 
Staatsrechtelijk is het hele
maal zoals het hoort: voor het 
eind van het jaar heeft de 
kamer het beleid voor volgend 
jaar goedgekeurd en er zijn 
ook wel andere redenen aan 
te voeren om het toe te 
juichen dat de kamer niet 
vaker dan strikt noodzakelijk 
tot in de kleine uurtjes verga
dert. Maar de kamerdebatten 
over de begrotingen hebben 
een flink stuk van hun' attrac
tie verloren. 

nland 

De begroting buitenlandse 
zaken is ook afgewerkt. Elders 
in dit nummer leest u daar 
meer over. In deze rubriek 
alleen nog twee opmerkingen 
over de levering van reactor
vaten aan Zuid-Afrika en de 
"bevrijding" van Zuid-Viet
nam. 

De PvdA probeert uit alle 
macht te bereiken dat die 
reactorvaten niet door ons 
land worden geleverd. Op het 
moment dat wij dit schrijven 
was het nog niet beslist of 
een motie hierover zou wor
den aangenomen. Vast staat 
dat andere landen staan te 

VVD-Kamerlid Keja 
... Hilversum heeft spaarpot
ten ... 

popelen om die economische 
order over te nemen als de 
Nederlandse regering zou ver
bieden dat het Nederlandse 
bedrijfsleven deze order ac
cepteert. Het doel zou dus 
voor een belangrijk deel voor
bij worden geschoten. 

MinisterVan der Stoel maakte 
de kamer duidelijk dat het 
allemaal niet zo zwart-wit lag 
als zijn partij het wilde voor
stellen. Ook de VVD-fractie 
(bij monde van De Koster) 
wilde deze economische reali
teit niet voorbij gaan. Over de 
afloop berichten wij u in het 
volgende nummer . 



en, jachten en jagen 

Met de .,bevrijding" van Zuid
Vietnam liep het de vorige 
week in de Tweede Kamer 
weer volgens het al vaker 
vertoonde twee-tongen-ge
bruik. Nadat minister Van der 
Stoel de Tweede Kamer had 
duidelijk gemaakt dat je 
eigenlijk niet zonder meer 
over een bevrijd land kan 
spreken omdat er nog veel 
politieke gevangen zfjn kwam 
minister Pronk bij het begro
tingsdebat over ontwikke
lingshulp doodleuk verklaren 
dat Zuid-Vietnam toch maar 
mooi bevrijd is. 

Hij wenste er geen woord van 
terug te nemen, tot ongenoe-

MinisterGruyters 
... tevreden metzichzelf ... 

gen van de VVD-fractie. He
laas wordt het buitenlands 
beleid van minister Van der 
Stoel nog steeds nadelig 
bezoedeld door collega's die 
hem voortdurend voor de voe
ten lopen. 

On lp 

Pogingen van de VVD-fractie 
en van de KVP om het be
drijfsleven meer graantjes 
mee te laten pikken van de 
hulp aan arme landen misluk
ten.' De KVP had een deel van 
het nog niet uitgegeven geld 
met spoed in arme landen wil
len uitzetten onder voor-

waarde dat die daarmee or
ders in ons land zouden plaat
sen. Zo vang je twee vliegen 
in één klap: je helpt die landen 
en ~et draagt bij aan de werk
loosheidsbestrijding in ons 
land. Pronk wees dit voorstel 
van de hand e11 de KVP slikté 
dat. 
Waalkans had namens de 
VVD-fractie voorgesteld om 
het bedrijfsleven een grotere 
rol in de ontwikkeling van de 
arme landen te laten spelen. 
Hij noemde een aantal posten 
die doorgehaald zouden kun
nen worden tot een totaal 
bedrag van 350 miljoen gul
den. Dat bedrag zou dan 
kunnen worden gebruikt voor 
overheidsgaranties op de in
vesteringen die het bedrijfs-

Mi nister Pronk 
... geen trek in plannen van KVP 
enWD ... 

leven in ontwikkelingslanden 
zou plegen. Ook van dat voor
stel moest Pronk niets weten. 
Zelfs voor activiteiten in arme 
landen krijgt de nederlandse 
industrie van dit kabinet al 
geen steuntje meer in de rug. 

"A 
De kamer begon juist voor het 
sluiten van dit nummer aan de 
begrotingsbehandeling van 
cultuur, recreatie en maat
schappelijk werk. Keja uitte 
daarbij flinke kritiek op het 
omroepbeleid van minister 

Van Doorn. Hij becijferde dat 
de omroepbijdrage niet op 1 
januari 1977 omhoog hoeft, 
zoals de minister van plan is, 
omdat er in Hilversum nog 
een paar goed gevulde spaar
potten staan. 
Mevrouw Kappeyne van de 
Coppello pleitte er voor dat 
het subsidiebeleid van dit 
kabinet niet vooral zou wor
den bepaald door de maat
schappijvisie van de linkse 
partijen. Zij wees er op dat er 
altijd achtergestelde groepen 
zullen zijn, omdat het ophef
fen van de ene achterstand 
leidt tot het ontstaan van een 
nieuwe aéhtergestelde groep. 
In het volgende nummer gaan 
we uitvoerig in op het verdere 
verloop van dit debat. 

VVD-Kamerlid Waalkans 
. . . steun bedrijfsleven in ontwik
kelingslanden ... 

Bouwbeleid 

Dankzij de steun van de VVD 
heeft de kamer een motie 
aangenomen om in 1977 
meer woningen te gaan bou
wen voor jongeren en alleen
staanden. Dit mag niet ten 
koste gaan van de overige 
woningbouw. 
Staatssecretaris Van Dam is 
er in zijn hart blij mee. Zijn 
minister (Gruijters) niet, maar 
die is tegenwoordig nergens 
meer over te spreken, behalve 
over zich zelf. In die opvatting 
staat hij bijna alleen, want 
over zijn bouwbeleid heeft 

vrijwel niemand nog iets 
goeds te zeggen. De Beer zei 
tijdens het kamerdebat dat 
het nog net zo'n grote puin
hoop is als vorig jaar. Een 
grove woordkeus, dat wel, 
maar iets fijnzinnigers valt er 
niet van te zeggen. 
Met de ruimtelijke ordening 
van Gruijters gaat het ook 
maar traag, zoals VVD-woord
voerder Schepenhuizen op
merkte. Maar wat kun je 
eigenlijk anders verwachten 
van een minister die publieke
lijk heP.ft gezegd dat het zijn 
tijd wel za1 uitdienen. 

nieuwe 

Kamerlid H. de Boer 
... nieuwevoorzittervan ARP ... 

voorzitter. Het Tweede Ka
merlid Hans· de Boer (38) is 
gekozen tot opvolger van drs. 
J . de Koning, die om gezond
heidsredenen die functie heeft 
neergelegd. 

De Boer geldt als een sym
pathisant van de PvdA en als 
iemand die grote weerstanden 
heeft tegen een te open CDA. 
Hij mocht het afgelopen 
weekeind nog niet meestem
men, maar liet al wel weten 
dat één verkiezingslijst voor 
het CDA voor hem niet hoeft. 

Het ziet er somber uit voor het 
CDA. 

• 



Kenners prijzen Bollinger als de edelste champagne 
ter wereld. Zij zeggen, dat wat Lafite-Rotschild is voor 

Bordeaux wijn, Bollinger is voor champagne. 
Cyril Ray · bekend Engels auteur· schreef er zelfs 

een boek over: "Bollinger, the story of a 
world famous champagne". Over hetgeen deze 

çham!)agne zo uniek maakt leest u méér in 
ons kwartaalblad "Wijn & Spijs". Vraag eens een 

proefnummer aan! Champagne Bollinger is in Nederland 
rechtstreeks verkrijgbáar uit de kelders van de 
importeur Wijn Verlinden en via onderstaande 

exclusieve slijters. 

Aalsmeer: Fa Baarsen, Dorpsstraat 32. Amsterdam~ Barn, Maasstraat 
128. Hart: Koning1nneweg 143, Nwe. Spiegelstraat 41-43, VIJZelgracht 
3-5. Fa. B.J . de Log•e, Beethovenstraat 27 Arnhem: van Wessem, Jan 
straat 26 Bilthoven: Verhaar; Planetenbaan 23. Delft: Fa W de Hoogh, 
Oude Delft 152 Doorn: van Driest, Dorpsstraat 55. Doorwerthl 
Eug. Goossens, " De Weerd" Geleen: 't Kempke, Annastraat 24-26. 
's-Gravenhage; Het Huis van Arke\ , Denneweg 11 . V1notique van A1el, 
W. Aovaardsplein 5·6. Groningen: Jos Beeres' _Slijterijen. ' s-Hertogen
bosch: van den Heuvel, Pettelaarseweg 184 . De Raadskelder, Markt lA, 
onder het Stadhuis. Hilversum: Schogt, Havenstraat 1, H. de Keyser· 
laan 6, Passage Langestraa t 51e, Hrt versums Winkelcentrum "Kerke
landen" laren : J v_ Huystee, St. Janstraat 16. Oosterbeek: Eug 
Goossens, Utrechtseweg 134. Oudenbosch: Fa. F.J van Spaandonk & 
Zn., St. Bernaertstraat 27. Rhenen: De Molen, Molenstraat 3 
Roosendaal : Fa F .J. van Spaandonk &: Zn., De Rozelaar 25. Rotter· 
dam: J an van Breda, Lrtnbaan BO. Rijswijk (ZH) : Peperkamp, Pr. 
lrenelaan 361 . Sittard : 't Kempke, Steenweg 4 Velp: Westerveld, 
Rozendaalsetaan 20. Vorden: Smrt, Oorpstraat 10. Zaltbommel: 
L. van Boort, Waterstraat 46. 

Postbus 296, 
's-Hertogenbosch. 

Tel. (073) · 125051. 
·Telex: 50317. 

Kelders te 
"Zuiderbosch" f. 

Hintham. 

Vermeld bij aannaag 
o~ bestelling s.v.p. 
titel ven dit blad. 

: . ~ ' ·., . ~,_:~~;·.~!~~i·:~~;~~ 
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Nieuwe JOVD- voorzitter: 

VVD nog teveetk• 

Op het najaarscongres van de 
JOVD heeft de nieuwe voor
zitter van de jongerenorga
nisatie, Johan W. Remkes, in 
zijn installatierede bepleit 
dat de WD in de naaste toe
komst op basis van haar libe
rale uitganspuntert hard moet 
zoeken naar effectieve en crea· 
tieve antwoorden op de be
langrijkste opvattingen en 
problemen van de laatste 
jaren. "Wil zij zichzelf aan
trekkelijk maken als toe
komstige regeringspartner en 
wil zij de kiezer een werkelijk 
liberaal toekomstbeeld schet
sen, dan zal dit hoge eisen 
gaan stellen aan de. mentali
teit en het creatieve denk
vermogen van de VVD", aldus 
Remkes. 

Nog teveel stelt de WD zich 
naar zijn mening op als kies
vereniging en nog te weinig 

• als echte politieke partij. "Wil 
zij een werkelijke volkspartij 
zijn, dan zal dit ook tot uit
drukking moeten komen in 
haar betrokkenheid bij alle 
facetten van het maatschap
pelijk leven. Op die manier 
krijgt ook de kiezer de indruk 
dat er tussen de verkiezingen 
door aandacht aan hem en 
zijn problemen wordt geschon
ken", aldus Remkes. 
De nieuwe JOVD-voorzitter 
deed een oproep aan de WD, 
liberaal denkenden binnen 
DS'70, D'66, de confessio
nele partijen en de Liberaal 
Democratische Partij met el
kaar om de tafel te gaan zit
ten en in een open gesprek 
de vermeende misverstan
den en politieke verschillen 
door te praten en eventueel 
uit de weg te ruimen. Het 
liberale alternatief in de Ne
derlandse politiek zal op deze 
wijze ondergebracht zijn bij 
een VVD die een gematigd 
liberale koers vaart, aldus 
Remkes. 

Mislukking 
Ook de aftredende JOVD-

voorzitter E. Nijpels wees op 
de pogingen van diverse poli
tieke groeperingen en poli
tiek dolenden een nieuwe 
politieke partij op te rich
ten naast de hoofdstromingen 
PvdA, CDA en VVD. ..Om 
meerdere redenen ben ik van 
mening dat de oprichting 
van zo'n Vrijzinnig Democra
tische Partij bij voorbaat tot 
mislukken gedoemd is en in 
elk geval een ongewenste 
zaak is", zei Nijpels. "Het heeh 
me verbaasd dat een aantal 
lieden die het politieke klappen 
van de zweep van nabij heb
ben meegemaakt in grote na
ïviteit menen dat met een 
heterogene groep als afge
scheiden KVP-ers, oude en 
nieuwe DS'70-ers, D'66-ers 
enz. een politieke partij te 
vormen valt. Een dergelijke 
partij draagt van het begin af 

JOVD-bijeenko 

AMSTERDAM - Op 31 ja
nuari 1976 organiseert de 
JOVD-afdeling Amsterdam 
een diner-dansant voor oud
JOVD-ers in Américain. Men 
kan zich hiervoor opgeven bij: 
Chr. van Gelder, .. Amstel
zwaan", Amstel t.o. 57, Am
sterdam. 

ZUIDLAREN -Op21 novem
ber spreekt de nieuwe libe(ale 
burgemeester mr. P. Canna
gieter over het burgemeester
schap in deze tijd. Sprookjes
hof, Zuidlaren. Aanvang 20.00 
uur. 

EINDHOVEN- De kerngroep 
van het VVD-Jongeren Kon
takt Eindhoven organiseert op 
21 novembereen bijeenkomst 
die gehouden zal worden 
onder de naam "Liberale 



aan de tijdbom van haar op
heffing al met zich mee", 
vond hij. Nijpels deed een 
dringend beroep op de ini
tiatiefnemers van de Vrij
zinnig Democratische Partij 
zich bij de bestaande partijen 
aan te sluiten om zo de brood
nodige duidelijkheid voor de 
kiezer te verschaffen. Het ge
deelte van DS'70 en D'66 dat 
niets voor het socialisme voelt 
kan zich aansluiten bij de 
VVD , zodat zij daar in groter 
:verband hun vrijzinnige idee
en kunnen inbrengen, aldus 
zijn raad. 

Orkaan 
Nijpels beschouwt de komen
de onafhankelijkheid van Su
riname als een sluitstuk in 
onze staatsrechtelijke ge
schiedenis, waarop we weinig 
trots hoeven te zijn. "De pas-

leidoskoop". Inleiders zul
zijn: mevr. drs. N. Smit
s (lid Tw. K.); A. L. Ouwe
plv. frak~ievoorzitter 9e

raad Emdhoven; G. J. P. 
n, voorzitter van de 

ing Eindhoven e.o. Aan-
20.15 uur, The Trafalger, 

21. 

IST - Op 28 november in 
Victoria aan de Dorps

te Zeist, spreekt de 
er H. Pors over .,Is er een 

lternatief voor het kabinet 
Den Uyl ?" Aanvang 20.00 

12 december spreekt mr. 
van Riel voor de JOVD-afd. 
ist e.o. in Cultureel Cen
m Boschlust aan de Bos

laan. 
Aanvang 20.00 uur. e 

sieve wijze , waarop het kabi
net Den Uyl, gesteund door 
een groot aantal politieke 
partijen, de onafhankelijkheid 
van een deel van het konink
rijk als een orkaan aan zich 
voorbij heeft laten gaan, doet 
mij erg twijfélen aan de wer
kelijke solidariteit die dit kabi
net zegt te willen betuigen 
met in verdrukking rakende 
minderheden", zei hij ... Het 
deed me dan ook goed te zien 
dat het met name de Eerste 
Kamerfractie van de VVD 
was die als een der weinigen 
de zaak in het juiste perspec
tief zette en de regering en 
het parlement wees op de 
Nederlandse verantwoor
delijkheid in deze zaak". Aldus 
Nijpels in zijn afscheidsrede 
als JOVD-voorzitter. 

Dit is Johan W . Remkas 
uit Groningen die op het 
jaarcongres in Ellecom 
werd benoemd tot lande
lijk voorzitter van de Jon
gerenorganisatie Vrijheid 
en Democratie (JOVD). 
Remkes (24). geboren in 
Zuidbroek, studeert in 
Groningen economie. 
Sinds juni vorig jaar was 
hij vice-voorzitter politiek 
van het JOVD-hoofdbe
stuur. 

• 

gant- ur!j4rill 
Bistro 

trMOU~ON" 

VOOR UW LUNCH EN DINER 

Geopend van 12.00 tot 14.00 uur 
en 18.00 tot 01.00 uur. 
Reserveringen 

TELEFOON 070 -.644257 

DEN HAAG HOUTWEG 5 

Internationaal Specialiteiten Restaurant 
Maître grillardin des rotisseurs 
Dame maître de table 

L. F. Berloth & M. C. Berloth-Smi'dt 
Kneuterdijk 16, 's-Gravenhage 
Telefoon 070-600522 ; b.g.g. 079-164967' 

Svenska Reataurangen 
BOLWERK 

Tel. 023-320668 Kennemerplein 5 

Specialité Smörgàsl:>ord. Gerenom
meerde keuken. Zalen voor recep
ties en diners., Eigen parkeerterrein. 
Lid Horecaf. C. H. EKMAN, Eig. 

Waar het weer spelmaker is 
Comfortabele vakantie-appartementen, vlak aan het strand 

met vrij uitzicht op zee. Reeds voor f 37,50 p.p., 
incl. ontbijt, bij gebruik door 4 personen . Inlichtingen: 02507-2144. 

HOfEL BOlMES PAlACE 
Zandvoort,tegenover NS-station , 

met een zee van parkeerruimte. 

RESTAURANT 
'T WAPEN VAN ODIJK 
Gerenommeerde keuken. 
Vergaderzalen van 10 tot 
40 personen. 
2 km v.a. E 36 afrit Bunnik 
Telef. 03405- 1618 

•reba 

J#aagbfjll 26 
I 

CEeL 01600-40585 
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ge eester Roe en 
Inet·-nieinand ruilen 

Begin 1977 hoopt de Gel
derse hoofdstad Arnhem haar 
sprong over de Rijn te hebben 
voltooid. Omstreeks die tijd 
moet de tweede Rijnbrug 
worden geopend en gaat een 
jarenlang gekoesterde wens 
in vervulling. Dankzij de 
nieuwe verbinding zal de stad 
sneller kunnen groeien in zui
delijke richting en kan het 
stadsdeel aan de andere zijde 
van de rivier zijn inwonertal 
(nu 30.000) tot in de buurt 
van 80.000 uitbreiden. 
Arnhems sprong over dé Rijn 
was nodig, omdat de stad -
hoofdzakelijk gebouwd aan de 
noordkant van de waterweg
in de richting van de Veluwe 
geen expansiemogelijkheden 
meer had ... Maar de slechte 
verbinding, die ene Rijnbrug, 
heeft een flinke rem gezet op 
het scheppen van woongenot 
en werkgelegenheid in dat 
n1euwe stadsdeel'', zegt 
Arnhems liberale burgemees
ter drs. J. A. F. Roeien ... Er 
was door die slechte verbin
ding veel weerstand zich aan 
de overzijde van de Rijn te 
vestigen. Wij hebben als 
stadsbestuur altijd op het 
standpunt gestaan dat het 

geen slaaps:ad moest worden 
en dat er ook werkgelegen
heid moest worden gebracht. 
Zo gaat het Rijk er een dien
stensector vestigen. En het 
computercentrum Ck>st-Ne
derland is er officieel in ge
bruik genomen. Maar er had 
veel meer gekund, als er een 

In onze serie interviews 
met vooraanstaande 

VVD-ers 
buiten het parlement 

dit keer een vraaggesprek 
van redacteur 

V.G.A. M. Hafkamp 
met drs. J . A. F. Roeien. 

burgemeester 
van Arnhem. 

behoorlijke verbinding had be
staan". 

0 foer 
Overigens zal de bouw van de 

tweede Rijnbrug voor Arnhem 
een financieel offer beteke
nen dat .nog jarenlang voel
baar zal blijven. De kosten 
- meer dàn 1 00 miljoen -
drukken voor zestig procent 
op de Arnhemse stedelijke 
begroting ... Daf'is een afschu
welijk hoge extra last die je 
gewoon niet kunt hebben", 
zegt Roeien. 

De komst van meer werkgele
genheid aan de andere Rijn
oever kan een verlichting wor
den voor de werkgelegenheid 
van Arnhem die al jaren wordt 
gekenmerkt door een terug
loop ... Die teruggang was hier 
al jaren aan de gang vóórdat 
de algemene malaise zich 
aandiende. En pogingen er 
wat aan te doen zijn in de hui
dige situatie gestrand. Het is 
eeh erg ondankbare tijd iets 
te ondernemen". Drs. Roeien 
vertelt terloops dat de Skandi
navische investeringen, waar
op de provincie Gelderland 
kans leek te maken, op weinig 
of niets zijn uitgelopen. 
Een ander probleem deelt 
Arnhem met zoveel andere 
steden: de stad'ssanering 
heeft een grote achterstand 
opgelopen ... Arnhem is slecht 

de oorlog uitgekomen. Het 
was verwoest en geplunderd. 
De eigenlijke aanpak van de 
sanering is opgeschoven en 
moet nu weer worden ingelo
pen". 

Zu'gk ~ct t 
Los van die problemen is 
Arnhem toch een stad die een 
zekere zuigkracht heeft op 
mensen uit alle delen van het 
land. Het heeft Roeien wel 
verbaasd dat die .,import" zich 
zo goed heeft aangepast aan 
.,de vanouds rustige sfeer" 
van Arnhem . .,Ik had verwacht 
dat die komst van zoveel niet
Arnhemmars tot veel sneller 
reageren en tot een meer 
agressieve levenshouding zou 
leiden". De sfeer - ook in de 
gemeenteraad - noemt hij 
zeer gemoedelijk. Het komt 
nooit tot persoonlijke uitbar
stingen of controversen. Als 
burgemeester zou hij met 
niemand waar ook in Neder
land willen ruilen. 

Drs. Roeien die negen jaar als 
leraar en vervolgens als 
stadssocioloog in Enschede 
doorbracht, daarna acht jaar 
burgemeester van Delfzijl en 

"\Vetenschap, parlemen 
Mi nister voor wetenschaps
beleid, Trip, besteedt in zijn 
nota wetenschapsbeleid nog 
al wat aandacht aan de moge
lijkheid tot popularisering van 
de wetenschappen en de ver
breiding van de resultaten van 
wetenschappelijk onderzoek 
onder een breder publiek. 
In het vermogen van de 
wetenschappelijke onderzoe
kers om daar zelf het hunne 
toe bij te dragen heeft de 
minister blijkbaar niet veel 
vertrouwen. I ede re universi
taire instelling kent een voor-

lichtingsfunctionaris, maar 
de voorlichting met betrek
king tot de onderzoekactivi
teiten neemt binnen het ge
heel van voorlichtingsactivi
teiten slechts een -bescheiden 
plaats in. 

Ook krant. radio en tv vol
doen niet aan de behoefte 
aan stelselmatige voorlich
ting op dit terrein. En dit is 
een van de redenen waarom 
de minister de opleiding van 
meer wetenschapsjournalis
ten bepleit. mogelijk aan de 
School voor de Journalistiek 

in Utrecht. 
Anderzijds denkt de mm1ster 
aan uitbreiding van het voor
lichtingspersoneel of de in
stelling van een speciaal op 
de verbreiding van onderzoek
resultaten g~richt redactio
neel bureau dat zich zal bezig
houden met het .,vertalen" 
van de wetenschapsbeoefe
ning. 
Het probleem is o.m. het taal
gebruik. En dat geldt niet 
alleen ten aanzien van de taal 
van wetenschapsbeoefenaars 
maar ook b.v. ten aanzien van 

het taalgebruik van onze par
lementariërs. De vereniging 
.. onze taal" heeft er onlangs 
nog een congres aan gewijd 
en Kamervoorzitter Vondeling 
dringt al jaren aan op een 
voor iedereen begrijpelijk taal
gebruik. 

rift 
Aan beide zaken moest ik 
denken toen ik de handels
uitgave onder ogen kreeg 
van het proefschrift van dr. 
M. P. C. M. van Schendelen, 



negen jaar burgemeester van 
Zwolle was voordat hij naar 
Arnhem kwam, noemt het 
werken in zijn stad uitermate 
plezierig. "De problemen zijn 
te overzien, er is een prettig 
stadsbestuur en een goed 
ambtenarenapparaat. In het 
algemeen is er een coöpera
tieve sfeer. Ik heb hier bij mijn 
intrede gezegd dat Arnhem 
het neusje van de zalm is. En 
dat meen ik nu nog. De omge
ving hier is zo geweldig mooi. 
En al die aspecten maken dat 
ik het hier buitengewoon pret
tig vind". 

a··per ti 

Drs. Roeien zit een college 
voor dat behalve uit een VVD 
wethoudster (mevrouw La
veil) bestaat uit drie PvdA-ers 
en twee leden van de C[)A
partijen. Geen buitensluiting 
dus van een van·de grote par
tijen, geen uitvoering van de 
polarisatiegedachte op plaat
selijk niveau. "Ik ben blij dat 
het hier is gelukt een breed 
college te vormen. Het wer
ken is hier in werkelijkheid 
buitengewoon coöperatief. 
Als dat verstoord zou worden, 

dan zou het meer een lande
lijk politieke wens zijn dan een 
plaatselijk streven. Men staat 
hier niet te dringen om scherp 
te slijpen··. 

Behalve over de zware klus
sen zoals de stadssanering 
buigt Roeien zich ook over 
vraagstukken, waarmee "je 
niet aan de weg timmert". Op 
de vraag: Hoe geef je de 
gemeenteraad een duidelijk 
stuur in handen, een eigen 
beleid, heeft hij gepoogd een 
antwoord te vinden. "Het is 
een uiterst moeizaam proces, 
maar het begint een beetje 
te lukken. We hebben nu het 
zwaartepunt gelegd op de· 

jaarlijkse bijstelling op hoofd
punten van het beleid (juist 
vorige week op twee raadsbij
eenkomsten aan de orde ge
komen). Als dat achter de rug 
is, wordt de begrotingsbehan-

deling in feite maar een zacht 
eitje. De raad kan alleen be
slissingen nemen, als ze zicht 
heeft op de langere termijn en 
niet voor ad-hoc besluiten 
staat. Verder zijn het aanpas
sen van het apparaat op vra-

. gen van vandaag en morgen, 
de reorganisatie van de ge
meentesecretarie en van de 
verscheidene diensten kwes
ties waarmee ik me in de toe
komst bezig zal houden. 

Het is erg tijdrovend en moei
lijk werk. Je kunt je ook afvra
gen in hoeverre je daarbij ge
bruik kunt maken van zo'n 
computercentrum als hier 
gekomen is". 

Mi ni-provincies 

Een van ·de vragen van mor
gen die drs. Roeien zich zelf 
stelt is: wat wordt de toekom
stige taak van de stadsbe-

stuurder in verhouding tot het 
rijk, als de mini-provincies er 
eenmaal zullen zijn. Hij ver
baast er zich over dat er in 
verband met die plannen voor 
de vorming van de mini-pro
vincies nu al zoveel wordt 
gesproken over de indeling en 
grootte, terwijl die vragen z.i. 
helemaal achteraan zouden 
moeten komen. Eerst zou de 
taak van de mini-provincies 
vast moeten .staan, dan pas 
zou de schaal ter sprake 
kunnen komen. Hij heeft veel 
kritiek op het concept-ont
werp, zoals dat de betrokke
nen is gepresenteerd. Een 
typische studeerkameroplos
sing, vindt hij. ",k respecteer 
dat de minister nu eindelijk 
het wetsontwerp op de be
stuurlijke herindeling er door 
wil krijgen. Maar dit is zo 
geforceerd'". 

"In deze opzet worden alle 
gemeenten over één kam ge
schoren. De grote kleiner en 
de kleine groter. , Een vol
strekte miskenning van de 
ontwikkeling tot dusverre en 
van de realiteit"" vindt hij. ",n 
het wetsontwerp is ook niet 
duidelijk gemaakt waarom 
men die verkleining wil. Bo
vendien, de minister heeft ons 
tekort tijd gegeven, maar 
neemt zelf evenmin de tijd om 
alle adviezen die zijn binnen
gekomen, door te nemen. 

Maar op zich natuurlijk gewel
dig loffelijk dat de minister 
poogt aan de onzekerheid 
over de bestuurlijke indeling 
een eind te maken". 

n taalgehr1.Iik doordrs.C.H.Jansen 

onlangs uitgekomen bij de 
uitgeverij Universitaire Pers te 
Rotterdam onder de titel 
Parlementaire informatie, be
sluitvorming & vertegenwoor
diging (302 pag.: f 32,50). 
Het boek is een schrijnend 
voorbeeld van het onvermo
gen van vele wetenschaps
beoefenaars om taal te ge
bruiken die voor iedereen 
begrijpelijk is. Is dat bij een 
verhandeling over vraagstuk
ken op het gebied van de 
Beta-vakken te billijken en 
meestal onvermijdelijk, anders 

zou dat moeten liggen op het 
terrein van de alpha- en gam
ma-wetenschappen. Ik heb 
het boze vermoeden dat het 
gebruik van ingewikkelde taal 
op deze gebieden soms de 
wetenschappelijkheid van het 
onderzoek moet "bewijzen". 
Het werk van Van Schenda
len bevat zoveel vreemde be
grippen dat een handelsuit
gave van dit proefschrift 
nauwelijks ·,gerechtvaardigd 
lijkt. Eén enkel voorbeeld. De 
theoriën over het wezens
kenmerk van het begrip "ver-
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tegenwoordiging" hebben 
slechtsbeperkte waarde. 

Daarvoor geeft Van Schende
'len verschillende oorzaken 
aan: "Een tweede oorzaak 
van partialiteit van de repre
sentatietheoriën is, wat ge
noemd kan worden, de con
ceptuele en entlogische mo
nomanie". D.w.z. men is ge
neigd slechts één opvatting 
van het wezen van de ver
tegenwoordiging in ogen
schouw te nemen. 

Inhoudelijk biedt het boek 

weinig verrassingen. "De 
studie gaat na hoe, waaruit 
en welke parlementsleden 
zich informeren over wets
voorstellen, die in de Kamer 
aan de orde zijn", zegt de 
achterflap, en bevat een aan
tal bruikbare gegevens over 
samenstelling en werkwijze 
van de volksvertegenwoordi
ging. Het is alleen niet te 
hopen dat de Kamerleden 
zich aangetrokken zullen voe
len tot het taalgebruik van de 
schrijver. 



Vereniging van Staten- en Raadsleden 

Co:n.gres iil. 
De Bl~je Werelt De toneelgroep 

Proloog in actievoor 
de WO-Staten- en Raadsladen 

De Vereniging van Staten- en 
Raadsleden der WO heeft 
op 7 en 8 november in de 
Blije Werelt te Lunteren haar 
congres en haar jaarlijkse 

·algemene vergadering gehou
den. Het congres begon op 
vrijdagavond met een optre
den van de groep .. Proloog" 
met het programma .,Wie 
wordt wijzer van het onder
wijs?" De daarop gevolgde 
discussie gaf blijk van een 
grote kritisch ingestelde be
langstelling- van de congres
gangers voor het politiek vor
mingstoneel en . de wijze 
waarop dat door deze groep 
wordt naar voren gebracht. 
In haar openingstoespraak 
voor de algemene vergadering 
sprak de voorzitter van de ver
eniging, mevr. H. J. Sengers
van Gijn haar grote vreugde 
uit over het in de afgelopen 
jaren sterk verbeterde contact 
tussen de vereniging en de 
partij. Ze deelde mee, dat de 
vereniging ernaar streeft zo
veel mogelijk regionale bijeen
komsten te organiseren. 
De Diepdelverscommissie 
heeft verslag uitgebracht, ter-

I de commissie Gewestwet 
dit ook zeer binnenkort zal 
doen. Beide rapporten zullen 

Vonhofftijdans zijn rade over sport- en jeugdbeleid 

in het novembernummer van 
.,Provincie en Gemeente". het 
maandblad van de veren i~ ing. 
worden opgenomen. . Extra 
exemplaren van dit nummef 
kunnen tegen betaling van 
f 1,50 per stuk bij het secre
tariaat van de vereniging, p/a 
het algemeen secretariaat van 
de VVD, worden aangevraagd. 

Bij de bestuursverkiezing wer
den mevr. Sengers, mej. 
Günther en de heren Donker
sloot, Hofstee Holtrop en den 
Ouden herkozen en werden 
de heren van Eekelen uit 

Venlo en Opstelten uit Dalen 
voor de eerste maal als 
bestuurslid gekozen. 
In het voorjaar zal de vereni
ging in overleg met een aantal 
kamerleden en diverse daarin 
speciaal geïnteresseerde par
tijleden een welzijnsdag orga
niseren. Vooruitlopend daarop 
heeft de heer H. J. L. Vonhoff, 
burgemeester van Utrecht, op 

·dit congres een inleiding ge
houden over sport- en jeugd
beleid in provincie en ge
meente. Na deze inleiding is 
in groepen uitvoerig gediscus
sieerd. e 

Gelderland 
Op 14 oktober werd in Apel
doorn de Provinciale Dag voor 
de VVD vrouwen in Gelder~ 
J:1nd gehouden. Mevr. drs. N. 
Rempt-Halmmans de Jongh 
hield een inleiding over .,Wat 
is de Vrouw waard in de Ver
enigde Naties?" Zij gaf een 
overzicht over het functione
ren van de Verenigde Naties, 
waarin een kritische noot niet 
ontbrak. Het pluspunt is dat 
Oost en West op de jaarlijkse · 
Algemene Vergadering met 
141 delegaties elkaar ont
moeten. Het eigenlijke werk 
wordt verricht door zes ver
schillende commissies n.l. 
voor politieke zaken, econo
mische zaken, dekolonisatie, 
financiël'J, juridische commis
sie en humanitaire commis
sie. Onder de laatste vallen 
het vrouwenvraagstuk en de 
rechten van de mens. 
Spreekster vertelde over haar 
ervaringen op de conferentie 
in Mexico met als thema .,De 
Positie van de Vrouw", waar 
1 500 vrouwen als afgevaar
digden van landen uit de hele 
wereld elkaar ontmoet heb-

ben. Hier werd duidelijk dat 
het Vrouwenvraagstuk in 
ieder land van groot belang is. 
Mevr. Rempt had na afloop 
van haar inleiding vele vragen 
te beantwoorden. 
De dag werd besloten met 
een bezoek aan het Paleis het 
Loo. 

Wassenaar 
Op 29 november, om 9.30 
uur, zal mr. dr. C. Berkhouwer 
(lid Tw. K.) spreken voor de 
Vrouwengroep VVD-Wasse
naar over het Europese Parle
ment. e 

• 



V rou 

Begin van dit jaar is een vra
genlijst over het onderwijs 
aan de vrouwen in de VVD 
rondgestuurd. Bijna vierhon
derd vrouwen hebben aan de 
beantwoording daarvan mee
gedaan: 77 vrouwen deden 
dit individueel, 302 vrouwen 
hebben tezamen in 25 groe
pen zich over de vragen ge
bogen. 
Een groot aantal vragen had 
een open karakter, d.w.z. men 
kon de antwoorden naar 
eigen inzicht formuleren. Dit · 
heeft enerzijds gemaakt dat 

groepen veel stof tot dis
aangeboden hebben 

en, anderzijds is daar
bewerking van de 

uitermate be-

g 
Er was niemand die meende 

de liberale hoofddoelstel
ling van het onderwijs zou 

eten zijn leerlingen voor te 
reiden op hun latere deel
me aan het arbeidsproces. 

zeer grote meerderheid 
) was van oordeel dat 

doel van het onderwijs 
zijn leerlingen, ongeacht 

un sociale herkomst, de kans 
g,even zich maximaal te 

ntplooien zowel in intel
technische, creatieve 

s social~ zin. 

aantal geeft daarbij aan 
mondigheid en zinvol 

netioneren in de samenle
ng evenzeer belangrijk is. 

grote meerderheid (70%) 
echter tevens van mening 

at binnen het huidige voort
ezet onderwijs de liberale 
oeistellingen niet bereikt 

nnen worden. Als hoofdba
tegen ons voortgezet 

doorWO-kamerlid mevrouwGinjaar-Maas 

eno~ 

onderwijs worden genoemd 
een te vroegtijdige keuze en 
een te beperkt vakkenpakket. 
Gemaakte bezwaren zijn ach- • 
tereenvolgens: slechte door
stroom- en aansluitmogelijk
heden, nivellering, te weinig 
individueel gericht onderwijs, 
te weinig algemeen vormende 
vakken. 
Een meerderheid (60 %) is van 
mening dat bovengenoemde 
fouten binnen het bestaande 
Mammoetsysteem opgelost 
kunnen worden. Onderwijs 
dient daartoe een hoge priori
teit te hebben in het totaal van 
de rijksuitgaven, er zal echter 
wel naar grotere doelmatig
heid in de bestedingen van de 
onderwijsgelden gestreefd 
moeten worden. 

Alle ondervraagden zijn van 
oordeel dat onderwijs geen 
instrument mag zijn om tot 
andere maatschappijstruc
turen te komen. Zoals bekend 
is dit de stelling die Neelie 
Smit in het NOS-programma 
Frontaal zou verdedigen 
tegenover ministerVan Keme
nade; deze liet het echter af
weten omdat hij vreesde dat 
hij zijn standpunt niet over het 
voetlicht zou kunnen krijgen. 
Een zeer grote meerderheid 
(85%) vindt wel dat onderwijs 
zich moet aanpassen aan de 
veranderingen die in de sa
menleving plaatsvinden. Een 
kleinere meerderheid vindt 
dat het onderwijs tevens 
een actieve rol mag vervullen. 
Zo meent iets meer dan de 
helft van de ondervraagden 
dat het in de liberale onder
wijsvisie past als het onder-

. wijs positief reageert op ac
ties als .. Marie wordt wijzer". 

ct 
Bijna iedereen (95 à 1 00%) 
was van oordeel dat àls de 
middenschool er komt, dit in 
ieder ÇJeval niet de enige 

d 
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school zal mogen zijn, dat 
de ouders derhalve een keu
zemogelijkheid dienen te heb
ben. 
Een zeer grote meerderheid 
(75%) meende dat het uit
sluiten van een dergelijke 
keuzemogelijkheid · in strijd 
zou zijn met de vrijheid van 
onderwijs. Een en ander dus 
volstrekt in overeenstemming 
met de twee moties betref
fende de vrijheid van onder
wijs en de middenschool die 
op de partijraad van 1 novem
ber j.l. met algemene stem
men zijn aanvaard. 

Een zeer groot deel der on
dervraagden (70%) meent dat 
in een middenschoolsysteem 
kinderen uit sociaal minder 
bevoorrechte gezinnen niet 
betere, maar wel gelijkere 
kans~n zullen krijgen dan in 
het bestaande onderwijs. Men 
is overtuigd van de wense
lijkheid van een groter sociale 
integratie, waardoor kinderen 
uit verschillende maatschap
pelijke milieus elkaar beter 
zouden leren waarderen. Al
leen meent men dat de mid
denschool dit niet zal kunnen 
bereiken. Bijna alle onder
vraagden menen dat er. een 
risico is dat de middenschool 
een ,.middelmaätschool" zal 
worden. 

De ouder 
t' 

Een meerderheid (65%) ziet 
voor de oudercommissies een 
belangrijke taak weggelegd; 
men denkt aan adviserende, 
controlerende en soms ook 
medebeslissende bevoegd
heden. Als een van de taken 
van de oudercommissies 
word~ gezien het signaleren 
en voorkomen van indoctri
natie. 

Bijna alle ondervraagden 
(85%) menen dat ouders een 
doorslaggevende stem moe
ten hebben bij de school
keuze na de brugklas, echter 
wel na overleg me!. de doe en-

ten en rekening houdend 
met de capaciteiten van het 
kind. Beslissingsbevoegdheid 
voor ouders m.b.t. de over
gang naar hogere klassen 
wordt echter door velen als 
ongewenst beschouwd. 
Ongeveer de helft van de 
ondervraagden is van mening 
dat ouders en leerlingen on
voldoende deskundigheid be
zitten om zich met het leer
plan van de school te mogen 
bemoeien. Een iets kleinere 
groep (35%) is echter wel 
van mening dat ·ouders en 
leerlingen mee moeten den
ken en praten over het leer
plan. De uiteindelijke vaststel
ling dient echter voorbehou
den te zijn aan schoolleiding 
en docenten. 
Censuur op de schbolkrant 
wordt door een kleine meer
derheid (55%) noodzakelijk 
geacht; ook hier zou voor de 
ouders een taak kunnen lig
gen, meent men. 

Een zeer grote meerderheid 
(80%) vindt dat de school 
zich moet bemoeien met voor
lichting op het gebied van 
sexualiteit en drugs. Voor
lichting dient echter te ge
schieden op objectieve en 
deskundige wijze. De ouders 
moeten gekend worden in 
hetgeen de school op dit 
terrein doet. 

Wen n 1 

Een zeer grote meerderheid 
(90%) wenst het eindexamen 
te handhaven, sommigen 
achten een combinatie van 
een vorm van eindexamen 
met een toelatingsexamen 
tot het vervolgonderwijs wen
selijk. Zoals misschien bekend, 
is het kabinet op aandrang 
van de WO bezig zich te 
bezinnen op een eerlijke toe
latingsprocedure tot het hoger 
onderwijs. Het is niet geheel 
uitgesloten dat men in plaats 
van het huidige lotingssy
steem met een voorstel in 
die richting zal komen. 



Meedenken 
over vrij~lligersleger 
Sinds begin dit jaar is in Ne
derland de Staatscommissie 
Personeelsvoorziening Krijgs
macht, beter bekend als de 
Commissie .. Vrijwilligersle
ger", bezig met de bestude
ring van de mogelijkheden in 
1 983 over te gaan op een 
ande.re wijze van personeels
vulling van de krijgsmacht. 
De Commissie is zeer breed 
samengesteld. Zo zijn er van 
elke grote politieke stroming 
vertegenwoordigers aange
wezen, zijn diverse maat
schappelijke richtingen verte
genwoordigd en is de groep 
tevens verrijkt met een aantal 
deskundige ambtenaren. Met 
een totaal van 24 leden een 
uiterst heterogeen gezel
schap. 
Onder de bezielende leiding 
van haar voorzitter, de oud
staatssecretaris van Defensie, 
mr. Mommersteeg, is de 
Commissie het gehele scala 
van problemen gaan inzien. 
Het is een dermate ingrij
pende zaak voor onze samen
leving om van dienstplicht 
over te gaan op de een of 

Vrouuren 
over 

onderurijs 

vervolg van pag. 17 

andere vorm van een vrijwil
ligersleger (niet te verwarren 
met beroepsleger), dat de 
Staatscommissie tal van we
gen zoekt om een eventuele 
aanbeveling aan de minister 
verantwoord en representa
tiefte laten zijn. 

Zo · zijn er deelwerkgroepen 
opgericht, die ieder een be
paald aspect van de materie 
grondig bestuderen: 

De Commissie Blauwdruk: 
Hoe is onze krijgsmacht nu 
precies samengesteld, wat 
zijn de normen, wat zijn de 
verschillende alternatieven? 

De Commissie Wenselijkheid: 
Is een vrijwilligersleger maat
schappelijk wenselijk/ aan
vaardbaar? 

De Commissie Realiseerbaar
heid: Zijn voorstellen om tot 
zo'n leger te komen in haal
bare harde cijfers om te zet
ten? 

De Financieel-Economische-

Commissie: Is een vrijwilli
gersleger betaalbaar c.q. ver
antwoord i.v.m. sociaal-eco
nomische zaken als werkge
legenheid etc.? 

Redactiecommissie: Hoe 
wordt de gewone burger zo 
betrokken, dat het rapport in 
brede kring gelezen zal wor
den? 

Tevens organiseert de Staats
commissie een aantal hoorzit-

Bijna iedereen {85%) meent 
dat de school ook z.g. bui
tenschoolse activiteiten moet 
organiseren; gedacht wordt 
aan toneel, sport, discussie
clubs e.d. Op de vraag wàar
over men zich de grooste zorg 
maakt met betrekking tot de 
ontwikkeling van het onder
wijs wordt voornamelijk ge
dacht aan indoctrinatie en de 
kwaliteit van het onderwijs. 
In verband met het laatste 
werd gewezen op minder des
kundigheid bij de leerkrachten, 
nivellering en een gebrek aan 
werkelijke kennis bij de le.er
lingen. 

Conclusies 

De onderwijsvragenlijst kan 
niet als een echte enquête 
beschouwd worden, de groep 
die aan de beantwoording 

tingen op 1, 2 en 4 december 
a.s., waarbij iedereen, die over 
dit onderwerp iets te vertellen 
meent te hebben, de Staats-

commissie mag informeren. 
Dit om een zo breed mogelijke 
indruk te krijgen van de maat
schappelijke mening over dit 
zo ingrijpende onderwerp. 

Binnen onze partij zou een 
gedachtenvorming op alle 
niveau's over dit onderwerp 
ten zeerste op zijn plaats 
zijn, niet alleen omdat het 
iedere burger gaat raken of de 
dienstplicht van lijfelijke plicht 
tot financiële plicht omgezet 
kan gaan worden, maar bo
venal omdat iedereen nu de 
kans geboden wordt zelf mee 
te denken over deze zaak. 

Het zou ons standpunt binnen 
de Commissie alleen maar 
ten goede komen, als de partij 
dit onderwerp ter hand zou ne
men en de vele grote proble
men, die hieraan zijn verbon
den, yvil gaan aanpak~en. 

• 

heeft meegewerkt mag bo
vendien - wetenschappelijk 
geredeneerd - niet als repre
sentatief voor de VVD be
schouwd worden. Desalniette
min is' het verheugend dat uit 
de antwoorden een grote 
mate van eensgezindheid 
blijkt. Eensgezindheid m.b.t. 
het afwijzen van de midèten
school, het verbeteren van het 
huidige onderwijs, de wens 
sociaal minder bevoorrechte 
kinderen betere kansen te 
geven, de zorg om indoctri
natie en de kwaliteit van het 
onderwijs. Eensgezindheid 
tenslotte om ouders bij dit 
alles een belangrijke rol te 
laten spelen. 
Mij dunkt dat hiermee de weg 
duidelijk uitgestippeld is voor 
allen die bij het onderwijs 
betrokken zijn. 



Betere verdeling 
van het «rerk 

In onze gastkolom publiceren wij 
deze keer een artikel van de hand 
van de heer drs. P.A. Delveaux te 
Zeist. De heer Delveaux is weten
schappelijk hoofdmedewerker 
Duitse taal en letterkunde aan de 
universiteit van Utrecht en lid van 
provinciale staten van Utrecht. In 
die laatste functie houdt hij zich 
voornamelijk bezig met vraagstuk
ken betreffende verkeer. vervoer en 
welzijnsbaleid. 
Dat alles varklaart niet zijn inzen
ding over een betere verdaling van 
het werk in Nederland. Die is uit 
zijn pen gevloeid omdat hij ook 
belangstelling heeft voor algemene 
politieke vraagstukken en vooral 
omdat hij meent dat er in onze 
partij nog te weinig wordt gedaan 
aan het .. theoretisch uitdiepen" 
daarvan. 

De troonrede 1975 begint 
met op de problemen van de 
werkloosheid ' in te gaan. Uit 
de betreffende passages 
citeer ik het volgende: ..... moet 
daarbij toch gerekend worden 
met een blijvend tragere groei 
en het nog voortduren van 
omvangrijke werkloosheid". 

.. In het (internationaal) over
een te komen beleid zullen 
nieuwe inzichten tot uitdruk
king moeten komen over het 
verband tussen groei en werk
gelegenheid" . . . . ..Het ver
plicht tot solidariteit in de ver
deling van inkomen en werk. 

De mogelijkheid wordt nader 
verkend van een betere verde
ling van de werkgelegenheid 
over de beroepsbevolking". 

Het zijn in mijn ogen loffe
lijke voornemens. Ze blijven -
misschien kan dat moeilijk 
anders - in de sfeer van het 
overleg en de verkenning. 

Naar aanwijzingen voor reali
sering zoekt men vooralsnog 
tevergeefs. Daar komt nog bij, 
dat men er in het parlement 
niet popelend van ongeduld 
op schijnt te zitten wachten. 

Zeer leerzaam was ook in dit 
opzicht de discussie tussen de 
heren Wiegel en Van Thijn op 
de televisie in .. Hier en nu" op 
de avond van prinsjesdag. De 
heer Wiegel bepleitte het be
drijfsleven meer financiële 
armslag voor investeringen te 
geven ter bestrijding van de 
werkloosheid. De heer Van 
Thijn verzette zich tegen dit 
voorstel met het argument, 
dat te vrezen stond dat het 
bedrijfsleven dan niet voor het 
scheppen van nieuwe arbeids
plaatsen, maar voor arbeids
besparende produktiemetho
den zou investeren. 

Nu zou men natuurlijk kunnen 
overwegen zich aan een her
bezinning op het verband 

tussen loonkosten en arbeids
besparende investeringen te 
zetten; althans men zou de 
heer Van Thijn en de zijnen 
zulk een herbezinning in over
weging kunnen geven. Maar 
daar zal ik het in dit artikel 
niet over hebben; ik wil de 
aandacht op iets anders ves
tigen. 

Eertijds gold het als prijzens
waardig en toe te juichen, 
methoden ter verhoging van 
de menselijke inspanning te 
bedenken; daardoor zou het 
niet alleen mogelijk zijn, bij 
gelijkblijvende inspanning 
meer te produceren, maar ook, 
bij gelijke produktie minder te 
werken dan wel vermindering 
van de inspanning en ver
meerdering van de produktie 
op elkaar af te stemmen. Aan 
dit streven is in het kader van 
wat in de wandeling de indus
triële revolutie heet veel tijd 
en moeite besteed en om de 
resultaten daar-Van schijnen 
de westerse landen door de 
zogeheten derde wereld nog 
wel eens benijd te worden. 

Maar het is achterhaald, 
ouderwets, conservatief; 
immers, de parlementaire 
voorman van de grootste van 
de zich bij uitstek progressief 
noemende partijen is er tegen. 

Het standpunt van de heer 
Van 1hijn en de zijnen zou, zij 
het met moeite, te begrijpen 
zijn, indien twee onvervulde 
voorwaarden vervuld waren, 
te weten 1 . indien het tegen
woordige peil van de produk
tiviteit van onze ekonomie be- · 
schouwd moest worden als 
reeds samen te vallen met de 
grens aan haar groei, en 
2. indien daarbij enerzijds 
een gedeelte van de wer
kende bevolking al het werk 
voor zijn rekening nam en 
anderzijds het andere ge
deelte daarbij zowel werkloos 
als inkomensloos toezag. 
De vraag die zowel uit een 

oogpunt•van algemeen belang 
als van individuele belangen 
voornamelijk beantwoording 
behoeft, is immers niet hoe
veel nieuwe werkgelegenheid 
door nieuwe investeringen 
geschapen wordt, maar hoe
veel nieuwe produktie erdoor 
tot stand komt (daarbij_ kan 
nieuwe produktie zowel pro
duktie van meer als ook van 
betere goederen betekenen. 

Met reden gaan wij tegen
woordig steeds meer op 
kwalitatieve dan op kwantita
tieve aspecten van de indus
triële produktie letten, al heeft 
men uiteraard ook vroeger 
ruime aandacht voor kwalita
tieve verbeteringen gehad. De 
lezer moge trouwens in dit 
artikel gemakshalve onder de 
term produktie ook het leve
ren van diensten begrepen 
achten). 

Dernier cri progressiste schijnt 
te zijn iedereen zoveel mo
gelijk aan het werk te hou
den of te krijgen. Uiteraard 
alleen totdat ten koste van 
wie weet hoeveel moeite 
weer volledig werkgelegen
heid bereikt mocht worden; 
want dan moet om verminde
ring van werktijd geroepen 
worden. 

Maar dit laatste gevaar is 
wellicht slechts denkbeeldig. 

Want al is een grotere en 
enthousiaster bedrijvigheid in 
ons land wel gewenst en al 
behoort dit een zorg voor de 
overheid te zijn, het gaat er 
toch naar uitzien dat volledige 
werkgelegenheid met 40 
weekuren er althans op de 
lange termijn niet meer in zit. 

De oplossing van de daardoor 
ontstaande problemen · ligt 
niet in de angst voor arbeids
besparende investeringen. De 
oplossing ligt in ,.een betere 
verdelin'g ván de werkgele
genheid over de beroepsbe- = 
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Betere 
verdeling 
van 
het-werk 
volking''. Ik zei al: het is een 
loffelijk voornemen van de 
regering, de mogelijkheid 

' daarvan nader te verkennen. 

Het staat tegenwoordig de 
politicus goed zich met 
emphase te verzetten tegen 
het denkbeeld van te leren 
leven met de werkloosheid. Ik 
heb daar niets op tegen, als er 
maar niet bij vergeten wordt 
dat leven met minder werk bij 
voldoende produktie een 
eeuwenoud ideaal is. 
Ook de VVD zou er goed aan 
doen zich op dit probleem te 
bezinnen. Eenvoudig tel het 
niet zijn; reden te meer om er 
tijdig mee te beginnen. De in 
onze kringen wel eens te be
luisteren mening dat de ge
wone man van geen groeibe
perking wil horen zodra het 
om zijn eigen welvaart gaat, 
en dat daarom de VVD op de 
duur zulke goede kansen 
tegenover de PvdA c.a. zou 
hebben, behelst voor zulk een 
bezinning nog niet de goede 
aanzet. e 

Topper 
in de .Roerstreek 

De afdeling Roerstreek in Lim
burg heeft de ledenwerfactie 
'74-T75 gewonnen. Het leden
tal van deze afdeling is van 
1 september 1974 tot 1 april 
1975 van 52 tot 215 ge
stegen, een stijgingspereen
tags derhalve van 313. Dit 
deelde voorzitter Korthals 
Altes in de voorjaarsvergade
ring van onze partij mede. Hij 
wenste deze zo actieve af
deling van harte geluk met 
het bereikte eervolle resultaat. 
Zij mocht op kosten van het 
hoofdbestuur een feestavond 
voor haar leden organiseren. 
Welnu, dat feest vond plaats 
op 22 oktober j.l.. En wat voor 
een feest! De zaal barstte met 
maar liefst 800 aanwezigen 
bijna uit haar voegen. 
Om zes uur 's avonds werden 
leden en gasten in het Ge
meenschapshuis te Melick 
door het afdelingsbestuur van 
Roerstreek onder leiding van 
voorzitter Verhoeven en se
cretaris Ten Have ontvangen. 
Tot circa half negen heeft 
men zich op informele wijze 

bezig gehouden. Gedurende 
dit uiterst aangename en ge
zellige samenzijn, waarbij op 
gepaste wijze een drankje 
werd gedronken, aangevuld 
met een uitstekend verzorgd 
hapje, kon men (schuifelend 
door de menigte) in vele toon
aarden discussies over poli
tieke vraagstukken aanhoren. 

Des avonds sprak Hans Wie
gel voor een volle zaal. Uit
voerig gaf spreker een terug
blik op de algemene politieke 
beschouwingen, waarbij nader 
werd ingegaan op het be
leid met betrekking tot de 
overheidsuitgaven, de sociale 
voorzieningen, het onderne
mingsklimaat, en het werk
loosheidsvraagstuk. Dat het 
beleid van ·het kabinet Den 
Uyl niet alleen ernstig be
treurd wordt, doch ook in 
strijd geacht wordt met een 
verantwoorde toekomstont
wikkeling van ons land, bleef 
uiteraard niet onder stoelen 

I of banken. Duidelijk stelde 
Hans Wiegel een alternatief 
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beleid voor. Dat moet kunnen, 
want op fundamentele zaken 
verschillen wij niet zo veel 
in opvatting met de confes
sionelen. Het politieke tij is 
aan het keren. Het roer moet 
recht gezet worden. Alle hens 
aan dek! 

Na de toespraak van Wiegel 
bood voorzitter Nijpels van 
de landelijke JOVD voorzitter 
Verhoeven een JO\ÎD-T-shirt 
aan. Hij sprak daarbij de wens 
uit, dat de JOVD ook in de 
Roerstreek toeleveringsbedrijf 
~oor het VVD-kader zal mo
genworden. 
Alle lof voor het bestuur van 
de afdeling Roerstreek en 
voor al diegenen die tot het 
welslagen van deze feest
avond hebben bijgedragen. 
Een voortreffelijke organisatie. 
Een VVD-hoogtepunt in tiet 
.,Limburgse". Een mijlpaal in 
de .. Roerstreêk". 
Namens het hoofdbestuur 
hartelijk dank voor deze .,top
per". 

TEN B. 
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Mij.n opinie is 

Gaarne wil ik i~a,an op het 
ingezonden stuk van de heer 
Stuart uit Arnhem in het okto
bernummer van ons uitste
kende partijblad. Met hem 
ben ik namelijk van mening 
dat het aan de public relations 
van de VVD nogal schort. 
Als jong en ethousiast lid laat 
ik geen kans voorbijgaan tij
dens de vele politieke discus
sies die ik in verschillende 
lagen van de bevolking mee
maak de liberale idee uit te 
dragen en te pogen wat ziel
tjes te winnen voor de VVD, 
maar vaak stuit ik daarbij op 
onbegrip, omdat het libera
lisme door velen nog als de 
theorie van "ieder voor zich en 
God voor ons allen" wordt 
gezien en de VVD als de partij 
van "de betere klasse". Een 
partij waar het "gewone" 
volk, laat staan een arbeider, 
geen plaats heeft. 
Te weinigen weten wat het 
liberalisme nu eigenlijk in
houdt en voor ohs land heeft 
betekend en nog steeds bete
kent op het staatkundig en 
maatschappelijk vlak. Om 
deze onwetendheid en voor
oordelen uit de wereld te 
helpen is veel kennis van 
zaken nodig en het lijkt mij 
dan ook zinvol als de partij in 
ieder geval zijn leden de 
beschikking geeft over mate
riaal dat het liberalisme kort 
en overzichtelijk bespreekbaar 
maakt en een overzicht van de 
merites van de liberale idee 
geeft, wat onze slagvaardig
heid in discussies zeker zal 
verhogen. 
Als daarbij nog een brochure 
verstrekt kan worden die bij, 
wat de afdeling 's-Graven
zande zo treffend een ",ibe
raal vonkje" heeft genoemd, . 
achtergelaten kan worden, zal 
het werk van de VVD-er "in 
het veld" zeker effectiever 
kunnen zijn. 

GERT RINGENOLDUS, 
DenHaag 

D 

Het voortreffelijke hoofdarti
kel van de heer la Chapelle in 
Vrijheid en Democratie van 7 
november geeft mij aanleiding 
nog even op het onderwerp 
terug te komen. 
Ik geloof dat het grote euvel 
van onze huidige samenleving 
is dat de scherpe lijnen tussen 
enerzijds extremisme en dic
tatuur en anderzijds democra
tie volkomen zijn vervaagd. In 
het weer scherp trekken van 

~ ..., 
In deze rubriek publiceren 
wij brieven van lezers. De 
redactie behoudt zich daarbij 
het recht voor redactionele 
wijzigingen aan te brengen 
of stukken te bekorten, uiter
aard zonder df kern van het 
batoog aan te tasten. Wij 
streven ernaar zoveel moge
lijk lezers aan het woord te 
laten. Dit betekent dat korte 
helder geformuleerde brie
ven ( maximaal300 woorden 
en vooral duidelijk ge
schreven of getypt I) het 
meest kans maken vlot en 
integraal te worden opge
nomen. 
Publikatie betekent niet dat 
wij instemmen met het be
toog. 
Beroep t.a.v. geweigerde of 
bekorte artikelen is moge
lijk bij de Redactieraad, p/a 
Koninginnegrecht 57. Den 
Haag. 

~ ~ 

deze lijnen en het pezielen van 
ons volk tot bereidheid ze 
naar buiten te verdedigen, kan 
een geweldige opgave liggen 
voor een politieke partij. 
Daartoe dient men, naast het 
wezenskenmerk van de de
mocratie ook het wezensken
merk van de dictatuur te 
onderscheiden. Zou dit kun
nen zijn: de verabsolutering 
van het "eigen" standpunt (de 
instelling van "ik heb de wijs
heid in pacht en dus zul je, 
mede in je eigen belang, doen 
wat ik zeg"). 
Deze of een andere sleutel
formule is in ieder geval erg 

belangrijk om, om ons heen 
ziende, te kunnen vaststellen 
hoe ver onze democratie 
reeds is aangetast. 

Het is duidelijk dat met name 
de PvdA door bovenbedoelde 
lijn dwars doormidden wordt 
gesneden. Persoonlijk be
schouw ik een socialist als 
onze meest natuurlijk tegen
stander (al was het maar om 
de tegenstelling collectivis
me-individualisme). Maar wat 
ik betogen wil, is dat men bin
nen de huidige PvdA zowel 
tegenstanders-vrienden, als 
tegenstanders-vijanden vindt. 

Als er dus sprake is van pola
risatie, dient die niet te lopen 
dwars door ons politieke cen
trum, maar dient zij te worden 
verlegd waar zij thuishoort: 
langs de grenzen van onze 
democratie. 

Contouren 

L. TH. KUyPER, 
Zwijndrecht 

Na lezing van het artikel over 
de contourennota in Vrijheid 
en Democratie van 24 okto
ber heb ik spontaan naar de 
kroontjespen gegrepen, die 
de rubriek "Mijn opinie is ... :· 
illustreert, om uiting te geven 
aan mijn instemming met en 
waardering voor de inhoud: 
Rc5nd Hollands, begrijpelijk, 
duidelijk en - althans voor 
mij -zeer verhelderend, waar
bij de naar voren gebrachte 
visies mij uit het hart gegre
pen zijn! 

Mijn opinie is, dat men er in 
bredere kring kennis van zou 
moeten kunnen nemen, dan 
alleen in de - op zichzelf 
natuurlijk niet te bagatelliseren 
- lezerskring van ons VVD
blad. 

F. D. LAU RENS, 
Oegstgeest 

Vaarbelast"!1g 

Het kon natuurlijk niet uitblij
ven: de PvdA wil een vaarbe
lasting, want wij waterspor
ters vervuilen het milieu en 
behoren bovendien tot de 
gehaat gemaakte groep van 
plutocraten die hun varend 
statussymbool hebben ge
perst uit de afgebeulde licha
men van de arbeidsslaven. In 
wat meer parlementaire, 
d.z.w. bedriegelijke, taal heet 
dat dan dat wij in het genot 

zijn van een zeker belastbaar 
bezit. 

Andermaal geeft men daar
mee blijk korte mettantewil
len maken met bezitsvorming, 
in welke vorm dan ook. 
Iemand die iets bezit is een 
potentiële kapitalist en dus 
een latent gevaar voor . de 
socialistische heilstaat. Wie 
derhalve zijn (thans nog 
aanwezig) loonoverschot niet 
wenst om te zetten in patat 
mét en de obligat~ chartertrip 
naar een Oostblok-land (voor 
Spanje zal binnenkort wel een 
speciaal uitreisvisum vereist 



worden gesteld, dat In prin
cipe alleen aan regerings
functionarissen wordt ver
strekt), doch zijn centjes 
steekt in een stuk recreatief 
(of ander) bezit, wordt gena
deloos bestraft. 

Eerst moet hij aantonen dat 
hij zijn bezit op oirbare wijze 
heeft verkregen (d.w.z. uit 
het kleine percentage van 
zijn inkomen dat de fiscus 
hem nog ter "vrije" beschik
king heeft gelaten) en v~..:vol
gens moet hij dan allerlei 
soorten belasting gaan beta
len (op het bezit als zodanig, 
op het gebruik en op de verze
kering van zijn bezit). 

Het a-sociale schuilt boven
dien in het feit dat ook met de 
vaarbelasting, evenals met de 

Het voorstel van mejuffrouw 
A. Kappeyne van de Coppello 
betreffende sancties bij het 
rijden onder invloed geeft mij 
aanleiding tot het maken van 
enkele opmerkingen. Zij stelt 
geheel terecht dat overtreders 
zwaar gestraft moeten wor-

Annelien Kappeyne 
... rijden onder invloed ... 

te verhogen motorrijtuigenbe
lasting, niet de mensen met 
de (nog) wat ruime beurs, 
doch juist de kleine man wordt 
getroffen. Immers, deze grote 

, groep van mensen heeft hun 
boot veelal verkregen door het 
kopen van een casco en dit 
zelf af te bouwen. In zo'n 
boot zitten ontelbare uren 
vrije tijd, opgespaard loon uit 
overwerk en bijdragen uit de 
part-time inkomsten van moe
der-de-vrouw. 
Enfin, men zegt dat elk volk 
de regering krijgt die het 
verdient: kennelijk verdienen 
wij niet veel, zeker niet als 
wij bedenken dat wij pas aan 
het begin van de zegeningen 
van Den Uyl c.s. staan. 

J. P. de JONG, 
Rijswijk 

I 
den. Haar voorstel otn bij 
eerste overtreding als boete 
een netto maandsalaris op te 
legger), heeft wel bezwaren. 

Hoe wil zij n.l. een dergelijke 
boete opleggen aan iemand 
·die geen salaris geniet, zoals 
een student, huisvrouw, 
rentenier enz. Wanneer wel 
een salaris wordt genoten, 

, zijn er ook bezwaren. Bij een 
werknemer wordt in vele 
gevallen het gehele gezin de 
dupe. Moet zo'n gezin het 
geld dan weer terughalen bij 
de bijstand? 

Bij herhaling zou de auto in 
beslag moeten worden geno
men. En als de auto nu niet 
het bezit is van de bestuurder 
maar van zijn werkgever, b.v.? 

Het komt mij voor dat haar 
voorstel ondoordacht is geuit. 
Ik zou dan ook graag nadere 
uitleg willen ontvangen. 

R. E. OLTHOF, 
Baarn 

• 

Radio-uitzending van de WD: 
vrijdag 28 november, van 
18.1 0-18.29 uur, over de 
zender Hilversum 1 (402 m.). 

AMSTELVEEN -Dr. R. W. de 
Korte, secretaris propaganda 
van het dagelijks bestuur, 
spreekt op 27 november voor 
de afdeling Amstelveen. Chr. 
Mavo Zonnestein, Selderust 
29, Amstelveen. Aanvang 
20.00uur. 

APPINGEDAM - De heer 
A. Ploeg (lid Tw. K.) spreekt 
op 1 8 december voor de 
ondercentrale Fivelingo over 
het huidige defensiebeleid. De 
bijeenkomst vindt plaats in 
Ekenstein te Appingedam. 
Aanvang 20.00 uur. 

BOSKOOP - De maandag
avond voor iedere gemeente
raads-vergadering wordt er 
om 20.00 uur in Hotel Florida 
een bijeenkomst gehouden 
waarin de gemeenteraads
fractie de agendapunten voor 
de a.s. raadsvergadering na
der bespreekt. 

BRII;:LLE- De nieuwe secre
taris van de afdeling Brielle is 
de heer W. F. P. G. Nieste, 
Schouw 43, Brielle. 

BRUNSSUM - De afdeling 
Brunssum heeft een openbare 
discussie-avond georgani
seerd op 28 november te 
20.00 uur in de aula van de 
LTS te Brunssum. In het 
forum hebben' zitting: de 
Tweede Kamerleden Van 
Eisen (KVP), Ploeg (WD), De 
Vries (PvdA) en Waltmans 
(PPR). Gespreksleider zal zijn 
de heer Thijssen, hoofdredac
teur van Limburg Vandaag. 
Onderwerp: ,.Het huidige 
defensiebeleid". 
Het adres van de heer Her
mans, secrataris van de afde
ling Brunssum is: Dalstraat 4, 
Brunssum. 

CAPELLE A/0 IJSSEL - Op 
24 november organiseert de 
afdeling Capelle a/d IJsset een 
politiek café. Spreekster is 
mevrouw drs. N. Smit-Kroes 
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(lid Tw. K.) over het onder
werp: De daden van dit Rode 
Kabinet. Café .. Oud Capelle", 
Dorpsstraat 148, aanvang 
20.15 uur. 

DEVENTER - H. P. H. Waal
kans (lid Tw. K.) spreekt op 
3 december voor de afdelin
gen Bathmen, Deventer en 
Diepenveen in café-restaurant 
Cellarius te Colmschate over 
.. Waar gaan we met onze 
landbouw naar toe?" Aanvang 
20.00 uur. (Deze bijeenkomst 
was eerder vastgesteld op 20 
november). 

DOETINCHEM - Op 1 de
cember spreekt mr. H. H. 
Koning (lid Tw. K.) over in
vloed en machteloosheid van 
kiezer en gekozene. Hotel de 
Graafschap, aanvang 20.00 
uur. 

DONGEN -Op 25 november 
spreekt E. H.T. M. Nijpels, ex
voorzitter van de JOVD, voor 
de afdeling Dongen. Karting 
Centrum, aanvang 20.30 uur. 

DOORN - Op 25 november 
zal de heer D. P. Spierenburg, 
oud-permanent vertegen
woordiger bij de NAVO en de 
Europese Gemeenschappen; 
voorzitter van de Adviescom
missie Europese Unie, spre
ken over: .. De Europese een
wording, motieven en per
spectieven". Leden en intro
ducés welkom bij de lezing in 
Hotel Smit, Amersfoortseweg, 
Doorn. Aanvang 20.00 uur. 

DORDRECHT - Mevrouw 
drs. N. J. Ginjaar-Maas (lid 
Tw. K.) spreekt op 15 decem
ber voor de kamercentrale 
Dordrecht over Volksgezond
heid. Groot Handelsgebouw 
te Rotterdam. Aanvang 20.00 
uur. 

EDE - Op 24 november de
batteert G. W. Keja (lid Tw. K.) 
met drs. C. Poppe (PvdA) over 
spreiding van inkomen, kennis 

en macht. De Reehorst, 20.00 
uur. 

EINDHOVEN E.O.- Op 25 
november organiseert de af
deling Eindhoven een leden
vergadering. De heer dr. R. W. 
de Korte (lid dagelijks bestuur) 
zal een inleiding houden over 
.. de presentatie van de VVD". 
Hierna wordt een discussie 
gehouden over het rapport 
.. Waar staan wij voor op de 
bres? . . . . en tegenover 
wie?", opgesteld door de poli
tieke commissie .. Grondsla
gen der VVD" van de afdeling 
Eindhoven. Hotel Cocagne, 
Vestdijk 47, aanvang 20.15 
uur. 

ENSCHEDE- Op 28 novem
ber spreekt prof. dr. G. Zou
tendijk, lid Eerste Kamer, over 
.. Heeft het liberalisme een 
toekomstvisie?". Restaurant 
A.B., Gronausestraat 100, 
aanvang 20.00 uur. 

EIJSDEN/GAONSVELD- Er 
is een afdeling Eijsden/Grens
veld van de VVD opgericht. 
Secretaris van deze afdeling 
is: W. G. H. Wijnen, Kapel
kensstraat 1 0, Eijsden. 

FRANEKER -Op 24 novem
ber spreekt drs. G. M. V. van 
Aardenne (lid Tw. K.) voor de 
statencentrale Franeker. Mo
tel, Franeker, aanvang 20.00 
uur. 

GORSSEL- Op 2 december 
spreekt mevr. drs. N. Ginjaar
Maas (lid Tw. K.) over .. On
derwijs in de branding" tij
dens de najaarsvergadering 
van de afdeling in de foyer van 
restaurant De Roskam. Aan
vang 20.00 uur. 

's-GRAVENHAGE - Op 9 
december om 20.00 uur is er 
een politiek café van de 
onderafdeling V van de afde
ling ·s-Gravenhage in café 
Hulschbosch, Haarlemse
straat 20, Scheveniogen. 

Spreker: de heer J. G. Heitink, 
adj. hoofdred. van de Tele
graaf over: ... Uitholling en 
ondermijning van onze sa
menleving". 

's-GRAVENHAGE - Op 24 
november organiseert de 
onderafdeling IV een politiek 
café. Drs. Th. H. Joekas (lid 
Tw. K.) zal spreken over het 
motto van de bijeenkomst: 
Bergafwaarts met onze eco
nomie. Sherrybar .. La Vina", 
Theresiastraat 39, aanvang 
20.00 uur. 

's-GRAVENHAGE - Op 25 
november is er een politiek 
café van de onderafdeling 11 
van de afdeling 's-Gravenhage. 
Spreker is: mr. C. J. N. Nyq
vist (secretaris van de VVD
gemeenteraadsfractie). Het 
onderwerp waar de heer 
Nyqvist over zal spreken is: 
.. Enige knelpunten in het hui
dige sociaal-economische be
leid". Aanvang 20.00 uur, 
.. Taveerne Thorbecke", Ap
pelstraat 256/hoek Thorbeeke
l aan 361. 

GRONINGEN - Dr. K. van 
Dijk, lid Tw. K., spreekt op 24 
november over het CAM
beleid Het Tehuis, aanvang 
20.00 uur. 

Het adres van de secretaris 
v. d. afd. Groningen, mevr. 
H. Mulkens-Harmeijer, is 
Schaapmanlaan 9, Groningen. 

HAARLEM/VELSEN - Op 
uitnodiging van de statencen
trale HaarlemN~lsen spreekt 
H. J. de Koster (lid Tw. K.) op 
2 7 november over de Euro
pese Unie en de directe ver
kiezingen voor het Europees 
Parlement in 1978. Hotel Lion 
d'Or, Kruisweg 36, Haarlem. 
Aanvang 20.15 uur. 

HEINO- De secretaris van de 
afdeling, de heer C. Engel
bart, is verhuisd naar De 
Cingel 18, Heino, tel. 05729-
1673. 

DEN HELDER - Op 24 no
vember spreekt mr. dr. C. 
Berkhouwer (lid Tw. K.) over 
buitenlandse politiek. Lands 
End. Aanvang 20.00 uur. 

HOOGEVEEN - Op 24 no
vember spreekt ir. D. S. Tuyn
man over Suriname. Hotel 
Homan, aanvang 20.00 uur. 

's-HEERENBERG - Tot se
cretaris van de afdeling 
's-Heerenberg is gekozen 
mevr. A. Knoop, Rijnlandstr. 
7, Stokkum. 

LAND VAN ALTENA - Op 
27 november spreekt drs. 
Y. P. W. van der Werft (lid 
Eerste Kamer) voor de afde
ling Land van Altena over 
.. Overlevingskansen van de 
provincie". Aanvang 20.00 
uur, café-restaurant Het Wa
pen van Emmickhoven te 
Almkerk (N.Br.). 

LEEUWARDEN -Op 15 de
cember zal M. S. Rabbani, 
consul van Kuwait, spreken 
over .. Het Midden Oosten, 
brandhaard in de wereldpoli
tiek". 

' Op 14 januari 1976 spreekt 
mr. R. A. Levisson, directeur 
van het CIDI over .. Joden, 
Jodendom en Israël". Beide 
openbare bijeenkomsten wor
den gehouden in het Oranje
hotel, aanvang 20.00 uur. 

LEl DEN - Op 12 december 
spreekt de heer Portheïne 
(lid Tw. K.) over de liberale rol 
in de samenwerking tussen 
de politieke partijen in Neder
land en in Europa. 't Vergulde 
Haantje, Vrouwensteeg 16, 
aanvang 20.00 uur. 

MAARTENSDIJK -Tot se
cretaris van de afdeling Maar
tensdijk is gekozen mr. J. 
Plantenga, Copijnlaan 18, 
Groenekan. 



Vermogensbeheer 
is per traditie 

des ecialiteit vaa 
ei4S-4S· 

Een specialiteit die in bijna 50 jaar is 
gegroeid en voortdurend aangepast 
aan de eisen van de tijd . De know
how die hierdoor is verkregen maakt 
elke vorm van individueel 
vermogensbeheer mogelijk. 
U kunt het totale beheer aan de 
KAS-AS overlaten. U kunt ook 
kiezen voor één of meer onderdelen 
van ons dienstenpakket. Zoals het 
beheer van onroerend goed en 
verzekeringen. Of het beheer van 
uw beleggingen. 
Daarnaast kan de KAS-AS zorgen 
voor een overwogen bewindvoering 
en voor een objectieve uitvoering 
van de werkzaamheden als 
executeur-testamentair. 
Individueel vermogensbeheer, door 
nauw persoonlijk kontakt. 

Dat is ook traditie 
bij de KAS-ASSOCIATIE. 

KAS•ASBDCIATIE NV 
de bank met de persoonlijke aandacht 

Spuistraat 172, Amsterdam 
Tel. 020- 2125 21 

een goede 
beleggingsadviseur 

behoort 
een veelzijdige 

vertrouwensman 
te zijn 

Hij is dan als geen ander in staat uit het gehele arsenaal 
van investeringsmogelijkheden precies die combinatie voor 
u samen te stellen. die u het beste past. Maatwerk op 
bestelling. 

Het adviesbureau van de Bank Labcuehere heeft een keur 
· van specialisten achter de hand om in overleg met hen aan 
de particuliere belegger een gecoördineerde financiële 
begeleiding te kunnen geven: 

In onderstaande sectoren zijn zorgvuldig geselecteerde 
formules beschikbaar. welke een optimale spreiding 
gestalte kunnen geven: 

• beleggingsmaatschappijen 
• beleggen via verzekeringen 
• briljanten 
• goederentermijnhandel met bankgarantie 
• goud 
• klassewijnen 
• kunst en antiek 
• onroerend goed in binnen- en buitenland 

Neemt u eens contact op voor een vrijblijvend oriënterend 
gesprek. 

aladviaabureau van labaucha-e b.v. 
Tesselschadestraat 12. Amsterdam . 
Telefoon 020 - 16 00 11 . toestel 355 . 
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MEPPEL- Op 13 december 
viert de liberale kring Meppel
Steenwijk e.o. haar 1 0-jarig 
bestaan. Tijdens een besloten 
bijeenkomst in Zaal Buter te 
Havelte ial mr. E. H. Toxo
peus, commissaris van de 
Koningin te Groningen, het 
woord voeren. Aanvang 20.00 
uur. 

MOORDRECHT- De nieuwe 
secretaris van de afdeling 
Moordrecht is de heer J. R. 
ten Hoeve. Narcisstraat 32, 
Moordrecht. Tel. 01827 -
2769. 

NIEUW BEIJERLAND- Op 
24 november spreekt J. den 
Ouden voor de afdeling Nieuw 
Beijerland in het Dorpshuis; 
d:-lnvang 20.00 uur over 
gemeentepolitiek. 

NIJMEGEN- Op 21 novem
ber spréekt mr. H. E. Koning 
(lid Tw. K.) voor de afdeling 
Nijmegen. Congresgebouw de 
Vereniging, aanvang 20.00 
uur. 

OOSTERWOLDE- Op uitno
diging van de statencentrale 
Heerenveen spreken op 21 
november de Friese Statenle
den mej. ir. L. H. de Roo de 
la Faille en Jac. J. van Bathie
hem over hun activiteiten in 
de Provinciale Staten. Hotel 
de Zon. Oosterwolde. Aan
vang 20.00 uur. 

OOSTVOORNE -Op 28 no
vember spreekt mr. dr. C. 
Berkhouwer (lid Tw. K.) voor 
de afdeling Oostvoorne over 
Iib./Europees perspectief. 
Hotel "Het Wapen van 
Marion", Zeeweg 60. 

PUTTEN (Gld.) - Op 24 no
vember spreekt H. Wiegel, 
voorzitter Tweede Kamerfrac
tie, voor de kamercentrale 
Gelderland. Café-rest. Postil
jon, Strandboulevard 1, 
Putten. Aanvang 20.00 uur. 

ring. Hierbij zal het woord vergadering in hotel de Koren-
worden gevoerd door het beurs te Goes. Aanvang 
Tweede Kamerlid L. M. de 20.00 uur. Na het huishoude-
Beer. Princeville, Breda. Aan- lijk gedeelte zal de fractievoor-
vang 20.00 uur. zitter van de VVD in Provin

RIJNMOND-Op 27 novem
ber is de jaarvergadering der 
districtscentrale Rijnmond in 
de Clubzaal van het Groot
handelsgebouw te Rotterdam 
om 20.00 uur, gevolgd door 
bijeenkomst met raadsleden. 
Inleiding door drs. G. M. V. 
van Aardenne (lid Tw. K.) over 
het Industriebeleid in Rijn
mond. 

RIJSWIJK (ZH) - Op 25 
november belegt de afdeling 
Rijswijk een openbare bijeen
komst in de Verzoeningskerk, 
Dr. van Mooklaan 33, aan
vang 20.00 uur. 
Dr. M. W. J. M. Broekmeijer 
zal dan een voordracht hou
den getiteld: de politieke 
situatie in Zuid-Azië. 

TILBURG- Op 26 november 
houdt de kamercentrale Til-

UITGEEST - Secretaris van 
de afdeling Uitgeest is mr. 
F. Horsman, Geesterweg 7, 
Uitgeest, Tel. 02513-13792. 

VRIES - H. P. H. Waalkans 
(lid Tw. K.) spreekt op 21 no
vember voor de afdeling Vries 
in Hotel St. Nicolaas over "De 
agrarische sector en haar pro
blematiek". Aanvang 20.00 
uur. 

WASSENAAR - De spreek
beurt van mr. E. H. Toxopeus, 
commissaris van de koningin, 
die eerder was aangekondigd 
voor 23 oktober, is verscho
ven naar 27 november. De 
Schaapskooi. 

WEST-FRIESLAND- Secre
taris van de ondercentrale 
West-Friesland' is G. van der 
Meer, Boomgaarden 37, Blok
ker. Tel. 02292-2340. 

ZEELAND - De kamercen
trale Zeeland organiseert op 

Berichten voor de rubriek De VVD 
van A tot Z dienen voortaan niet 
meer gezonden te worden aan de 
redactie van Vrijheid en Democratie, 
maar uitsluitend aan het Algemeen 
Secretariaat van de WO, Ko
ningingegracht 57 te Den Haag. 

Het Algemeen Secretariaat bepaalt welke berich
ten in ons landelijke blad opgenomen zullen worden. 
In het algemeen zal het Secretariaat zich daarbij 
beperken tot aankondiging van openbare bijeen
komsten, waarvan aangenomen mag worden dat 
zij een wat meer dan strikt plaatselijk belang 
hebben. Wat bestuursmutaties etc. betreft zal in 
de landelijke berichtgeving ook een beperking 
moeten gelden: het Secretariaat neemt het Hand
boek van de WD als leidraad. 

De rubriek die in ons volgende blad 
verschijnt wordt door het Algemeen 
Secretariaat afgesloten op dinsdag 
25 novefll;ber. Kopy moet dus uiterlijk 
op 25 november in het bezit van het 
Algemeen Secretariaat zijn. 

ciale Staten, de heer J. Hoek
stra, spreken over de bijdrage 
van de WD aan de begro
tingsvergadering. De gehele 
Statenfractie zal aanwezig zijn 
voor het beantwoorden van 
vragen en het geven van toe
lichting. 

ZEIST- Op 24 november zal 
mr. J. M. Landré, ouddirec
teur TROS, spreken over de 
nota over het massa-media
beleid. Figi, aanvang 20.00 
uur. 

ZUTPHEN- Op 24 november 
houdt de statencentrale Zut
phen een bijeenkomst. Drs. 
A. P. Z. v. d. Houwen zal op 
deze bijeenkomst een korte 
inleiding houden over De 
onroerend goed belasting. Na 
deze inleiding zal er over dit 
onderwerp gediscussieerd 
worden. 
Hotel rest. Herberg De Gou
den Leeuw te Bronkhorst. 
Aanvang 20.30 uur. 

ZWOLLE - Op 24 november 
spreekt P. A. de Boer (VVD
gedeputeerde Overijssel) over 
,.Wat doen Gedeputeerde 
Staten (en wat niet?)". Suisse, 
18.00 uur. 
Op 1 december belegt de 
kamercentrale Zwolle een fo
rumdiscussie over ,.de werk
gelegenheid". Aan het forum 
nemen deel drs. G. M. V. van 
Aardenne (lid Tw. K. VVD), 
drs. M. van Amelsfoort (KVP) 
en J. Vellenga (PvdA). Voor
zitter is mr. H. Janssen (voor
zitter van de Regionale Raad 
van de Arbeidsmarkt in 
Overijssel). Postiljon-Motel, 
Almelo. Aanvang 20.00 uur. 
Op 1 december belegt de 
kamercentrale Zwolle een fo
rumdiscussie over ,.collec
tieve voorzieningen-particu
liere bestedingen". Aan het 
forum nemen deel drs. B. 
Beumer (ARP), dr. D. Dolman 
(PvdA) en drs. Th. H. Joekes 
(lid Tw. K. VVD). Voorzitter 
is de heer H. F. Heijmans 
(voorzitter van de Raad van 
Arbeid te Hengelo). Café
restaurant Suisse, Luttekeweg 
17, Zwolle. Aanvang 20.00 
uur. • 



HARDENBERG 

Luxe stenen recreatiebungalows met open haard 

Prijzen vanaf 1 46.000,-. Grond in erfpacht v.a. I 900,
per jaar (fiscaal aftrekbaar). 
Veel recreatie-mogelijkheden, o.a. natuurzwembad. 

Verkoop en bezichtiging zondagsmiddags tussen 14.00 en 
17.00 uur op buitenverblijf "'t Stoetenslagh" te Harden
berg. 

Inlichtingen: 

MAKELAARSKANTOOR MULDER BV - GAANDEREN 

• 

Rijksweg 114 Telefoon 08350- 3732 

HAAMSTEDE-ZEELAND 
Te 'koop: 16 nieuwe 4 persoons appartementen. 
Ideaal vrijetijdsverblijf op mooi terrein (verwarmd zwem
bad) van Hotel de Torenhoeve, op 5 minuten van strand 
gelegen. 
Inhoud: zitkamer 4 x 5 m met keukennis 1,5 x 2; slaap
kamer 4 x 2,7; zijkamer 1,9 x 2,7; natte cel 0,9 x 2,7 m. 
Alle moderne voorzieningen. Prijs f 86.500,- vrij op naam 
(inclusief B.T.W., notariskosten en mede-eigendom in het 
totale terrein). 
Ruime hypotheek mogelijk. Wegens unieke ligging en 
opzet uitstekende belegging. 

lnformati'e: ARCHITECT SUTTERLAND 
Telefoon 01116-1443 

-----·· 
I 
I 
I 
I 

ZWITSERLAND I 
WALLIS 

;, ~~~~~!~~~.:~~~ :?!~ANA-·· 
CRANS gelegen, op ca. 1100 meter hoogte. 
Hier zijn nog enkele LUXUEUZE APPARTEMENTEN te koop 
en ONMIDDELLIJK TE AANVAARDEN. I 
e Alle woningen en balkons liggen op het zuiden en hebben 

een riant vergezicht op het Rhönedal en de hoogste Alpen. 

I 
I 
I 
I 

e De bouwkwaliteit en het comfort zijn uiteraard voortreffelijk. . 
e Er zijn o.a. een lift naar de parkeergarage, was- en 

droogruimte, kelderbergplaatsen en binnenkort een zwem-
bad en tennisbanen. 

• Qe koopsommen variëren naar grootte van S.Fr. 99.500 I 
tot 466.000. 

e Kadastrale registratie binnen 3 weken na de koop wordt 
gegarandeerd. 

De nog beschikbare appartementen kunnen na afspraak I 
worden bezichtigd. 

Serieuze gegadigden voor dit exclusieve aanbod worden 
verzocht kontakt op te nemen met: I 

Montana - La Cöte 
p/a Aragohof 8, Amsterdam. Tel. 020.947465 (ook 's avonds) 

·-----·· 

In de exclusieve bungalowwijk "Scheldepark" aan de rand 
van Bergen op Zoom, centraal gelegen tussen Rotterdam 
en Antwerpen tussen de Brabantse bossen en het Ze>euwse 
water, kunnen wij U 

2 BUNGALOWS 
aanbieden, welke getuigen van een moderne woonvisie. 

Stel U voor: 'n living (41 of 49 m2) van bijna 10 meter lang 
(L-vormig of recht), met open haard, grote glaswand met 
schuifdeur naar patio, m'et barbeque-plaats, half open 
keuken, 3 of 4 slaapkamers, badkamer met ligbaden, 2e 
toilet, garage. 

Koopsommen : 1 161.000,- k.k. en f 188.000,- k.k. 

Wij maken graag met U een afspraak om de woning te 
bezichtigen. 

STOK B.V. VERKOOPORGANISATIE 
Bredasestraat 4, Bergen op Zoom 
Telefoon 01640- 37353 of 01640-40171 

Aan de rand van Alkmaar 
bieden wij aan een prachtig 

(Rhijnvis Feithlaan 57 I 
hoek Bilderdijkstraat) 

LANDHUIS 
type 2 onder één kap met garage en grote tuin op het 
zuiden (426 m2). 

lmfeling: hall, toilet; L-kamer (45 m2) met schuifwand naar 
tuin; luxe open peggenpol keuken met o.a. houten aanrecht
blad en diverse inbouwapparatuur; garage met berging; 
boven: 4 slaapk. en badk. met ligbad en 2e toilet. VIise
trap naar grote zolder met mogelijkh. voor slaapkamer(s). 

Aanvaarding: voorjaar 1976. Prijs: f 189.000,- k.k. incl. 
stoffering en keuken-inbouwapparat~ur. 

VLOTMAN MAKEL~RDIJ O.G. - B.V. - ALKMAAR 
Stationsweg 56 Telefoon 072- 18870 

BLIJA (omgeving Waddeng~bied Noord-Friesland) 

Goed onderhouden WOONBOERDERIJ (bouwjaar 1948). 
Boerderij ligt midden in h'et vlakke Friese land en is voor
zien van centrale verwarming . 
Indeling o.a.: 2 entree's; 2 woonkamers; spe·eldeel; 
2 keukens; 3 douches; 1 ligbad; 3 toiletten; 8 slaapkamers; 
garage en vrijstaande schuur. Eigen grond 3830 m2. 

Aanvaarding in overleg. Vraagprijs f 165.000,-. 
Uitvoerige dokumentatie op aanvraag. 
Bezichtiging en inlichtingen bij : 

MAKELAARDIJ L. D. FABER TE SNEEK 
Gudsekop 159 - Telef. 05150-8282. (Lid N.B.M. en M.C.C.) 

Wij Informeren U van week tot week over nieuwe en bestaande 
recreatiewoningen in Friesland. 

' 



U hebt alle reden om alles te willen 
weten over de ziektekosten-

verzekeringvan de VGCN. ~ 
Reken goed vóórdat u 'n verzekering sluit. (0 

Re~,~~~~'~'~'b:~oo~'~'~: ofir 
met een premie dre ieder Jaar automatrsch str)gt. ~ 

Als u over de loongrens stapt . hoeft u nret gestraft te worden met een , '~1,;. \ 
Ziektekostenverzekering dre redere maand een te grote hap uit het I/ 0 0 ~ • 

(gezms) ink,omen neemt. 

Met de ziektekostenverzekenng van de VGCN bent u beter uit. Reden genoeg : 

Derde reden: Eerste reden: De VGCN 
is een pur-sang 
ziektekostenverzekeraar. 

Tweede reden: De VGCN 
verzekert verregaand. Geen uitsluiting. 

De VGCN is de Cociperatieve 
Verenrgmg Gezondherdszorg Centrum 
Nederland U.A. . de grootste ziekte
kostenverzekeraar m Nederland : 

Uw ziektekosten. inclusief die van de 
huisarts en de apotheker. worden door 
ons. snel vergoed. Vanaf 1976 wordt 
de dekking uitgebreid met een gloed
nieuwe. zeer ruime regeling voor 
bevalling en kraamzorg. 

ledereen die het ziekenfonds moet 
verlaten wordt zonder keuring 
aanvaard en heeft de vnje keuze uit 
een 3e of 2e klas verzekering. 

met een deskundigheid dre garant 
staat voor rurme voorwaarden en een 
verrassend lage premre. 

De VGCN biedt een topverzekering 
tegen een genng eigen risico : 

Kijk maar en kies maar wat voor u 
het gunstigst IS. 

Een premre dre m 1976 zelfs nret 
wordt verhoogd . 

met een dekking die voortdurend 
wordt aangepast aan de laatste eisen 
van de gezondheidszorg . 

Vierde reden: De gunstige VGCN premies. 

1. U neemt een eigen risico voor huisarts, apotheker 
en poliklinische specialistenhulp. 

Van f 375.- per jaar als u ongehuwd bent. 
Van f 750.- per jaar als u een gezrn hebt. 

Dan betaalt u per maand: 

2. U neemt een eigen risico voor hulsarts 
en apotheker. 

Van f 150.- per jaar als u ongehuwd bent. 
Van f 300.- per 1aar als u een gezin hebt. 

Dan betaalt u per maand: 

volwassenen 
3e klasse · f 49 50 

kinderen tlm 26 jaar' 

f 35.30 3e klasse 
volwassenen 

f 63.90 

kinderen tlm 26 jaar· 

f 35.30 
2e klasse A en 8 f 87 20 f 41 .10 2e klasse A en 8 f 102.90 f 41 .10 

'Het 4e en de volgende kinderen worden gratis meeverzekerd. 

En verder: 
kan een ziekenfondsverzekerde zrch brJ ons aanvullend 
verzekeren voor 2e klas zrekenhursopname 

Dat kost f 27 60 per maand 

Optimaal verzekerd tegen een zo 
laag mogelijke premie. 
Dat biedt de zrek.tekostenverzekenng van de VGCN 
Een betaalbare zaak voor redereen die zelf de kosten van 
het ziek ZIJn moet dragen . 

Voor Zwolle en Kampen gelden afWIJkende taneven . 

Alles weten? Stuur de bon op, 
bel of kom langs. 

BON 
Stuur mij gegevens over uw Ziektekostenverzekering. 

Ik ben nu 

A. in een ziekenfonds 

8 part1culier verzekerd 

(doorhalen wat nret van toepassing rs) 

NAAM: ----------------~-------

Doe het vandaag nog . dan bent u het snelst op de ADRES:------------.,-----
hoogte en kunt u het best vergeliJken . 

---~::,::-:::- Q PLAATS: 
Qoi<"00\~~enhe8ftd8 \ntorlfl88f (Y.Qcode.1.) 
verzeiler voorNaard•"i.antoren 
gun•1:i\i•en"anon~~s6 341 1:&:! ~~ Opsturen rn een envelop zonder postzegel aan : 
een•

1
etonlsch030,;..----- 1:!7 \:t~ u V.G.C N. Antwoordnummer 576, Utrecht . 1 

ot\8 ---•C.':.----------- Nadere Informatie IS desgewenst verkrijgbaar brJ --------------
Kantoren: Centrale Admrnrstratre Utrecht, Biltstraat 196, Postbus 2~0. 030- 7156 34 
Amersfoort - Statransstraat 46- 033-16445; Amsterdam - Herengracht 248- 020- 62488- m.i.v. 15.11 .1975: Kerzersgracht 205- 020-239835/6/7. 
Amsterdam - Kerzersgracht 717-719-020-235738. Apeldoorn - Emmalaan 16-055-210220: Apeldoorn- VliJtSeweg 1 -055-210295. 
Arnhem- Velperweg 8- 085-629135; Bussum- Prrns Hendrrklaan 3- 02159-43444; Delft- Noordemde 6 - 015-120682; 
Eindhoven- Geldropseweg 82c- 040-116344. 's-Gravenhage- Anna Paulownastraat18- 070-390130/390131 : Haarlem - Oostvest 60-
023-319316 : Heerlen- Akerstraat 92- 045-763333. Hilversum - Emmastraat62- 02150-44040; Hulzen - de Ruyterstraat 9-02152-52044. 
Kampen - VloeddrJk 79- 05202-2345; Leerdam - Prrns Maurrtsstraat 17- 03451-4541 : Leiden - Zoeterwoud se Smgel 2- 071 -25841. 
Nijkerk - Spoorstraat 13-03494-3345, Utrecht - Catharr,nesmgel64 - 030-332118: Velp- Arnhemsestraatweg 348-085-629090: 
Zutphen - Marspoortstraat 9-05750-13145. Zwolle - Badhuiswal3- 05200-10655 
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Wordt het Den Haag? 
Dan kunnen wij op het gebied van woonruimte 
veel voor U doen. 
Wij zijn een van de grootste makelaars in de regio. 
Onze specialiteit is het bemiddelen bij koop en 
verkoop, huur en" verhuur in Groot Den Haag en 
randgemeenten. 
Wij doen dit goed en al erg lang ..... sinds 1896. 

B.V. Makelaarskantoor · 

--~~ Denneweg 62 Den Haag 070-631989* 

KIES UW HUIS I BEMIN UW KEUZE 

in de zuidoosthoek van Drenthe 

Heeft U belangstelling? 

Wij sturen U gaarne een overzicht van onze 
aanbiedingen. 

G. H. Beekenkamp, makelaar-taxateur o.g. 
Parallelweg 9 - Emmen - Telefoon 05910 -16016 

Lid Makelaars Computer Centrum - NBM 

DIEPENVEEN 

Exclusief Landhuis 
fantastisch goed gebouwd (in 1972) 

T•errein grootte 3500 m2 

Vraagprijs: f 650.000,-

0p aanvraag verstrekken wij U alle inlichtingen 

Makelaardij Ruitenbeek b.v. 
Schalkhaar 

Telefoon 05700- 23447 

RUIMTE RUST 

voor betrouwbare en 
deskundige bemiddeling 
bij aankoop en verkoop 
van huizen, flats, bedrijfs-

en kantoorpanden 

•5·~~li~;~ 
straatweg94-rotterdam12-tei.010-226144 

A 

Te koop: COTE D' AZUR 
·Nieuw vrijstaand provençaals huis in Grasse 
{18 km van Cannes). 

Indeling beneden: woonkamer, complete keuken, WC, 
slaapkamer met badkamer; 1e verd.: slaapkamer met WC 
en badkamer, salon met vide; 2e verd.: slaapkamer; 
ben·eden: vloeren betegeld, C.V., 340 m2 tuin met oude 
olijven, uitzicht op het Zuiden. Gereed in juli. 
Bouw: Vlakland - Heidemaatschappij. Koopsom inkl. btw, 
grond etc., woonklaar f 182.500,- v.o.n. 50% hyp. beschikb. 
Inlichtingen (ook 's avonds en in de weekends) na telefo
nische afspraak. 
Vlakland • Kortenhoef Vlakland -
Kortenhoefsedijk 153 St Jacques de Grasse 
Tel. 02150- 61944* Ch·emin de la Puade 
Antwoordnummer 134 Tel. 09-33 (93) 363543 

ZWITSERLAND 
Appartementen te koop in kleine fraai gelegen projecten 
in de kantons 

SANKT-GALLEN en GLARUS 
Gemakkelijk bereikbaar via de snelweg Zürlch-Chur, 
o.a. direkt aan de Walensee met vrije toegang tot het 
strand. Geschikt voor zomer en winter. Wate·'Sport, ski- ' 
liften, langlaufpisten., verwarmd zwembad en golf op 
korte afstand. · 
Prijzen: 2~, 3~ en 4~-kamer vanaf Zw. Frs. 135.000 k.k. 
1e en 2e hypotireek tegen gunstige voorwaarden be
schikbaar. Vergunning voor buitenlanders aanwezig. 
Ook appartementen te koop in het kanton Wallls, j 
vanaf Zw. Frs. 54.000 k.k. 
Inlichtingen: De Meijere Bros, Postbus 57, Heemstede, 
telefoon 023 - 282134. 

-~· . . . . . . . . . . . ·----·-·-
NATUUR 

Exclusieve TWEEDE HUIZEN te koop in Moergestel (N. Br.) en 
Meijel (L) met 4 tot 8 slaapplaatsen op riante bospercelen, voorzien 
van alle comfort. 

"BUNGALOWPARKEN 

Prijzen: f 31.000,- tot f 79.500,-. Alternatieve financieringsmogelijk
heden. Tevens zeer interessant als beleggingsobjekt. Dagelijks te 
bezichtigen, ook in het weekend. 

Inlichtingen en/of. afspraken: 04243-1501; 04766-1672. 

STILLE WILLE" 



Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

-·-·-·-·-·---· Denkt u ook over een 
I zwembad? en uw bad r:nag desn~ods onder 
I • de bomen liggen. WoJ bouwden 

namelijk een skimmer aan de ge-

l hele omtrek van het bad. Op elke 
Hebt u er wel eens aan gedacht plaats wordt het ingewaaide vuil 
wat een zorgen en onderhoud zo'n afgevoerd. voordat het kan be-

l ding in je tuin geeft? Elke dag zinken. Omdat het bad aan alle 

I 
1 - 2 uur stofzuigen, in het begin zijden overloopt, kan zich ook 
een nieuwtje, later een steeds nooit een vuile rand vormen. Ons 

• 
terugkerende corvee. Ook de vette kleinste bad met afmetingen 10 x 
aanslag aan de gehele omtrek van 5 m heeft reeds een filtercapaci-

, 
I 

I 
I 

I 
• 
I 
• 

1 
het bad. dat is 30 meter bij een teit van 36 m• per uur. 
bad van 1 0 x 5 moet elke week I 
afgewassen worden. Alle andere baden moeten het 

I 
Wij onderzochten al deze pro-l blemen, en vonden er onze eigen 
oplossing voor, die wij octrooi

I eerden. 

I De constructie van het bad 

I 
Een sterke betonconstructie die 
bekleed wordt met een dikke 

I taaie elastische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst. 

met 5 - 10 m3 per uur doen. 

Wij garanderen een kristalhelder
heid gedurende meerdere seizoe
nen. 

Wij bouwden het filter onzicht
baar bij het bad in en het vraagt 
dus geen aparte ruimte in uw 
woonhuis. 

Stofzuigen 

I 

I 
• 
I 
I 

I 
I 

terwijl indien het beton toch 
scheurt. het bad toch waterdicht 

Bij ons overbodig, omdat het I 
automatisch gaat en veel beter 

I blijft. De bekleding is zelfs be
stand tegen moedwillige bescha-

dan met de hand; die hoge I 
omtrekskimming voorkomt natuur· 

• diging. lijk ook veel bodemvuil. Elke • 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste 
duik. zonder enig onderhoud. I 

Gras maaien en bladeren? 

Maait u maar rustig uw gazon, 

I ZUID NEDERLANDSE BASSINBOUW 

I 
I 

I HAGEDOORN- LANAKEN lB\- TELEFOON 09-32.11.71507oJ .. -·-·-·-·-·-·-· 
Steeds meer worden wij benaderd door ouderen die 'n 
groot huis verwisselen voor 'n kleinere woning of flat. Er 
moet dan het een en ander worden opgeruimd waaronder 
dikwijls " Perzen". Een betrouwbaar " huis" , is dan van 
groot belang. Wij menen aanspraak te mogen maken op 
deze waardering. Behalve normale verkoop, behoort 
reparatie, taxatie, ruiling en inkoop tot ons dienstenpakket. 
Is U geïnteresseerd in een dezer diensten, belt U ons d&n 
even, het is voor U vrijblijvend ! 

Oosterse Tapijthandel Lemaire & Beumer 
LEIDSESTRAAT 28 • TELEFOON 23 27 35 - AMSTERDAM 

Nà 6 uur Amstelveen ; 

J. M. BEUMER SR., Graaf Aelbrechtlaan 77, Tel. 020-413926 
J. G. BEUMER JR., Tiengemeten 123, Tel. 020-430815 

ADVIESBUREAU BRUSSELERS & CO B.V. 
Directie: 
P.M. Brusselers 
H. Stenvers PENSIOENADVIEZEN 

actuariële berekeningen, fiscaal-juridische 
begeleiding van pensioencontracten, als
mede bijbehorende bedrijfs-economische 
analyses. 

Honorarium op basis van uren en over
headkosten. 

Amsterdam- Nz. Voorburgwal 148. Telefoon 248501 

A. L. Van Gendt & Co., B.V. 
KEIZERSGRACHT 610 - AMSTERDAM 

VEILINGENVAN OUDE EN ZELDZAME 
BOEKEN EN PRENTEN 4 à 5 X per jaar 
Catalogi op aanvraag ad f 5,- verkrijgbaar (abonnement f 20,-,- p. j .) 

Inbreng van goederen dagelijks van 9- 17.30 uur 

Vrijheid 
kunt u krijgen met groen-blijvende plan.ten in 

uw tuin 
OPHEFFINGSUITVERKOOP 
Fa. Jac. Jurrlssen & Zoon 
Sinds 1773 
Gort van der Lindenlaan 1a 
NAARDEN 
Telefoon 02159 - 43706 
Graag telefonische afspraak 
voor bezoek kwekerij. 

nog eens extra 50% korting 
op .onze goedkope prijzen 
Conif~ren, Hulsten, .Taxus, 
Heesters, Vrucht· en Laan
bomen in diversoe maten, 
tot 4 meter. 



politieke partijen, 
demokratisering, 
nieuwe bestuursvormen, 
sociaal-economisch beleid, 
woningbouw .... 

REGEREN - REAGEREN 

wet op de ondernemings
raden, 
vergadertechniek, 
bedrijfseconomie, 
de vakbeweging, 
sociale verzekeringen, 
personeelsbeleid .... 

een cursus burgerschaps
kunde DE 

ONDERNEMINGSRAAD 
39 schrift. lessen voor f 30,-. 

partijen en partijstelsel, 
volksvertegenwoordigers, 
recht en rechtspraak, 
gemeente en provincie, 
milieubeheer .... 

POLITIEK BEKEKEN 

een oriënteringscursus 

12 schrift. lessBn voor f 10,-. 

het raadslidmaatschap, 
de begroting, 
ruimtelijke ordening, 
subsidieregelingen, 
gewestvorming .... 

DE GEMEENTERAAD 

een cursus voor onder
nemingsraadleden 

34 schrift. lessen voor f 45,-. 

Vraag nog heden een folder 
voor nadere inlichtingen 
onder vermelding van de 
letters WL bij de 

STICHTING 
BURGERSCHAPSKUNDE 

Postbus 349, Leiden 
Telefoon: 071-89 34 03 

een cursus gemeentepolitiek Postgiro: 15011 69 

24 schrift. lessen voor f 25,-. 

I
w 

~ 
Uitgeverij Heuff 
Bachstraat 24 
Nieuwkoop 
Toelefcon 01725 - 1649 

Jörg Müller -
Een schitterend De bulldozer schuift verder 

cadeau voor 
de decembermaand 

Verkrijgbaar 
in de boekhandel 

of de verandering 
van het landschap 
Nederl. tekst: Jan Terlouw 
7 posters op het formaat 
85 x 35 cm in één map. 
Prijs f 22,50. 

Verzenden in open envelop zonder postzegel aan 
UITGEVERIJ HEUFF, ANTWOORDNR. 110, NIEUWKOOP 

Ondergetekende wenst te ontvangen via boekhandel 

co te 
_J 

w 
I
Cf) 

w 
co 

ex. DE BULLDOZER SCHUIFT VERDER 

Naam: 
Adres: 

Woonplaats: Handtekening: 
Datum: . 

Bang voor inbraak ? 
Vraag dan nu een folder aan van ons zeer professionele 

RADAR-INBRAAKALARMSYSTEEM. 
Geschikt vöor bedrijven en particuliere woningen. 

Onbeperkte toepassings- en uitbreidingsmogelijk
heden. 

Beslist de laagste prijs in Nederland: 
f 750,- excl. 16% BTW (geen installatiekosten!) 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 

Javastraat 47A- Den Haag - Telef. 070-463388 I -656597 

Te koop aangeboden het vroeg 
17e eeuws jachthuis "REESTEIN" 
Dit uniek monument, geheel gerestaureerd met alle 

moderne comfort ligt slechts 8 km van Rotterdam 
tussen Rhoon en Barendrecht in 'een volkomen 

landelijk blijvende omgeving. 

Gegevens: 
ruime woonvertrekken met 17e eeuwse prachtig 

betegelde grote schouwen. Plavuizen vloeren, 
plafonds met zware balken, onders!'eund 

door korbelen. Grote keuken. Wijn-, provisie-
en stookkelders (ton gewelven). Een zeer grote · 

zolder. Vier grote slaapkamers. Twoee badkamers. Aan 
het huis, in 1728 gebouwde grote schuur waarin 

paardenstal. Verder een wagenschuur voor 
3 auto's. Het terrein is ruim 6.000 m2. 

Inlichtingen: 

MAKELAARSKANTOOR GREVELING 
DORPSDIJK 140 - RHOON 

TE KOOP AANGEBODEN: 

BELEGGINGSBOERDERIJ 
kleigrond. 50 ha, met riante gebouwen, bouwjaar '55. 
Redelijke prijs. Zoon wil pachter worden . 

Groningen, nabij de stad, 

WEIDEBEDRIJVEN 
van 24 en 5 ha, uitstekende kleigrond met prima ge
bouwen. Spoedig te aanvaarden. 

P.A. ZANDT 
Makelaardij onr. goed. (lid NBM) 
HAREN (Gr.) 
Telefoon 050-347137 
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vrijheid en democratie 
• De redactie van 
Vrijheid en Democratie 
is gevesti9d te 
Hilversum, Pieter de 
Hooghlaan 87 . 
Hoofdredacteur is de 
heer Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementen
administratie wordt 
verzorgd door het 
algemeen 
secretariaat van de VVD. 
Koninginnegracht 57 
te Den Haag (telefoon 
070 - 614121) . Voor 
adreswijzigingen etc . 
wende men zich dus tot 
het algemeen 
secretariaat. 

• De advertentie
exploitatie wordt 
verzorgd door het Bureau 
Van Vliet b .v ., postbus 20 
te ·z·andvoort, 
telefoon 02507 - 4745. 

• Druk : 
Ten Brink Meppel b .v . 

algemeen 
secretariaat 
• Het algemeen secre
tariaat van de VVD is 
gevestigd te Oen Haag, 
Koninginnegracht 57, 
telefoon 070- 614121 . 
Postrekening: 67889 ten 
name van algemeen 
secretaris van de VVD 
te Den Haag . 

tweede kamerfractie 

• Het secretariaat van de 
VVD-fractie in de 
Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw 
van de Kamer, Binnen
hof 1 A te Den Haag. 
Telefoon 070 - 614911 . 

Kamerjournaal 

Het dekkings
plan van mm•s
ter Duisenberg 

pag.4 

Interview met 
mr. F. Portheïne 
over het voor en 
tegen van kern
energie 

pag.5 

pag. 10 

VVD-voorzitter 
mr. F. Korthals 
Altes over het 
nieuwepro
gramma 

pag.12 

De begroting 
van minister 
Lubbers 

pag.14 

Mevr. mr. E. 
Veder-Smit over 
baarmoederon
derzoek 

pag.17 

Mijn opinie is pag. 19 

De kleine blauwe haan pag. 23 

Mr. R. v.d. Heij
den, nieuwe ad
junct-secretaris 
voor vorming en 
scholing 

pag.24 

Interview met 
H. H. Jacobse, 
voorzitter van de 
VVD-fractie in 
Amsterdam 

pag.27 

De VVD van A tot Z pag.28 



Offers voor een wanbeleid 
I edereen die per jaar f 20.000,
ot meer verdient gaat er in 1976 
op achteruit. Wie beneden die 
grens zit kan hopen op een be
perkte verhoging van zijn vrij 
besteedbare inkomen. Naar de 
mate waarin het salaris stijgt 
boven de f 20.000,- wordt het 
offer dat men moet brengen 
groter. Gemiddeld zal de Neder
landse werknemer zijn koop
kracht volgend jaar met een half 
procent zien dalen, terwijl die 
koopkracht dit jaar nog steeg 
met 2,5% ten opzichte van 1974. 

Dat zijn de harde feiten, waar 
voor de gewone man de maat
regelen op neer komen, die de 
regering maandag in haar brief 

Deze week heeft de 
Tweede Kamer gedebat
teerd over de .. nadere 
maatregelen met betrek
king tot het in 1976 te 
voeren sociaal en econo
misch beleid", die de re
gering maandag bekend 
heeft gemaakt. Datdebat 
moest nog beginnen. 
toen dit blad ter perse 
ging. Ons commentaar 
kon daarom slechts ge
baseerd worden op de 
door de regering aange
kondigde maatregelen en 
niet op het debat daar
overinde Kamer. 

centen op tafel komen, dáárom 
mogen de belastingen niet. om
laag - en wat er verder gebeurt 
interesseert haar kennelijk niet. 
De werkloosheid, die van dit be
leid een rechtstreeks gevolg is, 
aanvaardt zij. als een stabiel 
gegeven. De socialisten van het 
eerste uur zouden zich in hun 
graf omdraaien! 

Een wanbeleid heeft de Tweede 
Kamerfractie van de VVD het 
genoemd. Dat is het zeker. Maar 
het gaat niet aan daar uitslui
tend de regering op aan te kijken. 
Zo lang dat beleid gesteund wordt 
door een Kamermeerderheid is 
niet alleen het kabinet verant
woordelijk. Even hard moet men 

aan de Tweede Kamer heeft aangekondigd. Als 
tenminste de verwachting uit komt dat de loon
somstijging (dat is de stijging van de totale loon
kosten, met inbegrip dus van de sociale lasten 
enz.) beperkt zal blijven tot 8,5 à 9 procent en dat 
de prijsstijging beperkt zal blijven tot 7,5 à 8 pro
cent. 
We zullen de buikriem moeten aanhalen. Er is nu 
eenmaal een economische crisis aan de gang en 
dus ... . Dat is typisch de redenering van iemand 
die de gevolgen van een kwaal bestrijdt, zonder te 
proberen de oorzaak weg te nemen. 

De economische crisis, waarvan het ernstigste en 
meest schrijnende gevolg een enorme werkloos
heid is, wordt voor een deel veroorzaakt door we
reldomvattende factoren, die de Nederlandse rege
ring niet in de hand heeft. Maar voor een deel ook 
door zaken, waar we in eigen land wel degelijk 
zelf iets aan kunnen doen. In alle toonaarden heeft 
de VVD erop gewezen, nog onlangs via een inter
pellatie-Van Aardenne in de Tweede Kamer: de 
overheidsuitgaven moeten omlaag. Zou dat gebeu
ren, dan kunnen de belastingen omlaag en kunnen 
de lasten voor de bedrijven verlicht worden. Op 
die manier - en naar onze stellige overtuiging op 
die manier alléén - kan men de economie weer 
op gang helpen. 
De regering vraagt offers aan een grote meerder
heid van de burgers, maar zelf wenst zij niet te be
zuinigen. Zij wenst verwezenlijking van haar eigen 
beleid, ten koste van alles.Dáárvoor moeten de 

de politieke partijen aan de kaak stellen, die dit 
beleid gedogen. De VVD-fractie heeft het maan
dagavond in een eerste commentaar zonder om
wegen gezegd: .. Elke politieke groepering, die zich 
ook nu nog zou verklaren tegen een uitspraak, 
die wij aan de Kamer zullen vragen om beperking 
van de overheidsuitgaven te bereiken, laadt op 
haar schouders de directe verantwoording voor 
het nietterugdringen van de werkloosheid". 

Het zal wel niet helpen. be P~dA steunt van nature 
dit kabinet; van de socialisten heeft de werkloze 
geen werk te verwachten. In hun hart denken KVP 
en ARP er net zo over als de liberalen, maar hun 
steun aan een zó fundamentele VVD-motie zou een 
kabinetscrisis tot gevolg hebben. Aangezien ze nog 
niet uitgekibbeld zijn over het CDA komen zo'n 
crisis en de daaruit voortvloeiende verkiezingen hen 
uiterst ongelegen. 
De werkloze moet wat hen betreft op z'n best nog 
even geduld hebben. 

Ph. C. la Chapelle, ho~d edacteur 



Door onze parlementaire redacteur 

De automobilist 
b etaalt het gelag 
Minister Duisenberg heeft 
zich neer gelegd bij de wil 
van de Tweede Kamer om de 
motorrijtuigenbelasting niet 
krankzinnig sterk te verhogen. 
Tijdens het kamerdebat over 
het belastingplan gaf hij toe 
dat zijn voorstel het niet zou 
halen en daarom kwam hij 
met een wijziging. De nieuwe 
schaal kent nog wel een ver
hoging, maar minder sterk 
oplopend dan in het oorspron
kelijke plan. 
Om toch aan zijn centen te 
komen wordt nu de benzine
accijns met ruim twee cent 
per liter verzwaard. Dat is dan 
wel pech voor de autobezit
ters die in de lage motorrijtui
genbelastingtarieven zitten 
want zij gaan op basis van 
20.000 kilometer per jaar aan 
benzine veertig tot vijftig gul
den meer betalen terwijl er 
voor hen geen vergoeding in 
de motorrijtuigenbelasting te
genoverstaat. 

e 
Wij vertellen dit zo uitvoerig 
omdat het illustratief is voor 
de handelwijze van minister 
Duisenberg. Hij lijkt mooie 
sier te maken door zich neer 
te leggen bij de wens van de 
Tweede Kamer, maar als je er 
doorheen prikt zie je een vuil 
randje aan de sier. Daar komt 
dall nog bij dat de minister om 
zijn balans in evenwicht te 
houden de bijzondere ver
bruiksbelasting op auto's van 
meer dan tienduizend gulden 
verhoogt met anderhalf pro
cent. 

Al met al ziet dit nieuwe on
derdeel van het belastingplan 
er beter uit dan het oude, 
maar het neemt niet weg dat 
de automobilist het gelag 
betaalt van de geldzucht van 
dit kabinet. 
Een ander onderdeel van het 
dekkingsplan dat veel publici
teit trok was de omzetbelas
ting (btw). Het kabinet wil die 
volgend jaar verhogen van 

VVO-Kamerlid Koning 

zestien naar achttien procent. 
En om deze belastingverho
ging het predikaat belasting
verlaging mee te geven zou die 
niet ingaan op 1 januari maar 
op 1 juli. 

G .n ,, 1 

Portheïne zei hierover namens 
de VVD-fractie: .. Dat is wel 

een merkwaardige voorlich
ting over een duidelijk stukje 
verhoging van het normale 
tarief". Hij sprak van .. raar ge
hannis" en noemde het een 
slechte zaak. 
Op het moment dat wij dit 
schrijven is de beslissing nog 
niet gevallen. De ARP en de 
KVP willen de BTW-verho
ging uitstellen tot 1 januari 
1977, en hoewel Duisenberg 
zich daartegen verzette was 
het met geen mogelijkheid te 
voorspellen wie het been stijf 
zou houden. Afgaande op vo
rige ervaringen zullen de KVP 
en de ARP wel door de knieën 
gaan, maar je weet zoiets pas 
zeker als het gebeurd is. 
Voor de VVD-fractie was er 
bij het kamerdebat over het 
dekkingsplan wederom wei
nig eer te behalen. De discus
sies spitsten zich toe op de 

Op het secretariaat van de V.V.D.-FRACTIE in de 
TWEEDE KAMER DER STATEN-GENERAAL 
is plaats voor 

een ervaren 

STENO-TYPISTE 
Nederlands 

Boeien aktuele zaken U en kunt U er tegen soms 
onder hoogspanning te werken, maar dan wel in 
teamverband? 

De fractie biedt U een zeer goed salaris, 8 % 
vacantie-toeslag, vier weken vacantie, op te nemen 
tijdens de recessen. 

Kantooruren: van 9.30 tot 17.00 uur, het kan echter 
in drukke perioden wel eens voorkomen dat, na 
onderling overleg, het 's avonds wat uitloopt. 

Sollicitaties richten aan Mevrouw Bins, p/a V.V.D.
fractie Tweede Kamer, Binnenhof lA, Den Haag. 

Min. Duisenberg (links) en staats
secretaris Van Rooy achter de rege
ringstafel 

controverses tussen het kabi
net en de confessionele rege
ringspartijen. Het pakket wij
zigingsvoorstellen dat de VVD 
had uitgewerkt werd traditie
getrouw opzij geschoven 
onder het motto: het kabinet 
heeft nu eenmaal een andere 
invalshoek. 

Voor de zelfstandigen, de par
ticuliere burgers en het be
drijfsleven is dat minder leuk, 
maar wie de zaken een beetje 
volgt kan bij dit kabinet wei
nig leuke dingen meer ontdek
ken, zelfs niet voor de linkse 
mensen. 
Koning diende namens de 
VVD-fractie nog een motie in 
die leuk zou kunnen zijn voor 
de KVP. Die partij heeft met 
de nodige fanfare na een 
lange lijdensweg kans gezien 
de vennootschapsbelasting 
dit jaar met (hou u vast) één 
. puntje verlaagd te krijgen. Dat 
gold dan overigens uitsluitend 
voor dit jaar. Volgend jaar zou 
het tarief op de winstbelasting 
weer 48 punten bedragen. 
In zijn motie vroeg Koning om 
ook volgend jaar die belas
ting op 4 7 punten te laten. De 
VVD vindt dit weliswaar nog 
te hoog, maar de motie was 
dan ook bedoeld om de KVP 
een beetje terwille te zijn. 
Helaas zag het er niet naar uit 
dat de VVD-motie aangeno
men zou worden. 
We zullen even afwachten 
hoe het in de kamer allemaal 
afloopt met de perikelen rond 
het dekkingsplan. Over twee 
weken berichten wij u of het 
kabinet het allemaal heeft 
overleefd. Laten we daar 
voorlopig maar vanuit gaan. 



Mr. F. Portheino is in de frac
tie van de WO in de Tweede 
Kamer de specialist op ener
giegebied. Een fascinerend 
terrein om op te werken. maar 
verschrikkelijk moeilijk: 

• het is in ieders aandacht; 
• het omvat een haast onnoe

melijk aantal energiebron
nen, maar ook besparings
mogelijkheden; 

• er wordt van de parlemen
tariër een behoorlijke dosis 
technische en economische 
kennis verwacht op ieder 
deelgebied: 

• de technische en economi
sche ontwikkelingen volgen 
elkaar razendsnel op en 
houden geen halt bij lands
of werelddeelgrenzen; 

• de discussie gaat niet alleen 
om de maast wenselijke 
vorm van energievoorzie
ning. de maatschappijvisie 
bepaalt vaak sterker dan de 
feiten de mening van indivi
duen en groepen. 

Met mr. Flortheïne had onze 
medewerker P. C. van War
meskerken een gesprek over 
deze complexe materie. Ter 
illustratie van de belangstel
ling hiervoor binnen de WO: 
tijdens het een uur durende 
gesprek in het gebouw van de 
Tweede Kamer werd Por
theïne twee keer opgebeld 
met verzoeken om spreek
beurten over het energiebe
leid in ons land en de visie 
van de WO daarop. 

Discussie 
over kernenergie 
Een centrale plaats in de dis
cussie over de energievoor
ziening in ons land neemt de 
kernenergie in. 
In de vorig jaar september uit
gekomen Energienota van de 
regering heeft het kabinet al 
een principebeslissing geno
men voor de bouw van drie 
nieuwe kerncentrales van elk 
1 000 megawatt, waarvan de 
laatste in 1985 in bedrijf zou 
moeten komen. 
De voornaamste voorwaarde 
om de beslissing te nemen die 
kerncentrales te gaan bouwen 
was het maken van een uitge
breide risicoanalyse. Die is 
gemaakt en vastgelegd in drie 
rapporten: van de Gézond
heidsraad. de Commissie 
Reactorveiligheid en de Sa
menwerkende Elektriciteits
produktiebedrijven (SEP). 
Naast eigen onderzoekingen 
waren de rapporten voor een 
belangrijk deel gebaseerd op 
de uitkomsten van een studie 
van de Americaanse prof. 
A. Rasmussen van het be
faamde Massachusetts lnsti
tute of Technology (MIT), die 
er met 60 medewerkers en 
met behulp van zeer moder
ne computers twee jaar 
aan werkte. De kritiek op dit 
Rasmussen-rapport (WASH-
1400) is weerlegd, vooral 
nadat de Amerikaanse ruimte
vaartorganisatie NASA mee
deelde dat deze risico-analyse 
nog meer verfijnd was dan de 
door haar toegepaste. 

Pappenheimers 

Toch hebben deze rapporten in de 
discussie in ons land weinig ge
wicht in de politieke schaal gelegd, 
kunt u dat verklaren 1 

Portheine: Daar ben ik niet zo 
verbaasd over. Ik ken mijn 
pappenheimers hier. Zij vra
gen uitgebreide rapporten. 
Dat steun ik, want ik wil niet 
over één nacht ijs gaan. Maar 
daarbij heb ik er op gewezen, 
dat wij na het uitkomen van 
die rapporten niet tot in den 

treure zouden kunnen blijven 
discussiëren. Je moet op een 
keer beslissen, maar dat wil
len deze mensen niet. De 
leemte die daardoor ontstaat 
vullen zij daarom op door 
verder te discussiëren. Hun 
hoop op een negatief resul
taat van de rapporten is gelo
genstraft, al blijven er meer 
vraagtekens dan sommige 
krantekoppen suggereerden. 
De rapporten hebben het ne
men van een beslissing door 
de regering vergemakkelijkt. 

De rapporten hebben duidelijk 
aangetoond, dat de risicokansen 
uiterst gering zijn. Toch ben ik-er 
blij om, dat de zaak hier heel wat 
grondiger wordt aangepakt dan 
in Zweden waar ik kort geleden 
ben geweest. Daar zijn al de 
nodige kerncentrales in bedrijf 
en de socialistische regering 

De kerncentrale te Borssele vanuit 
de luchtgezien (Aerophoto) 

heeft een groots programma om 
dat verct'er uit te breiden. 
De drie kerncentrales waar het 
bij ons om gaat vormen echt 
maar een heel bescheiden begin. 
Ik meen dat dit bescheiden pro-

gramma moet worden uitgevoerd 
en dat als gevolg daarvan ook 
niet moet worden geaarzeld met 
het bepalen waar die drie kern
centrales komen. Als die beslis
sing vertraging ondervindt kom je 
te dicht voor de verkiezingen van 
1977 te zitten om nog tot een 
besluit van dit parlement te 
komen. 

Zwakke schakel 

- Een ketting is zo sterk als de 
zwakste schakel, geldt dat niet hier 
met name en dan vooral voor de 
menselijke factor 1 

Portheine: In Zweden sprak 
ik de Zweedse minister van 
sociale zaken Bengtsson. Hij 
vertelde, dat hij in een dorp 
woont waar de bewoners 
bezoekers trots wijzen op 
.. hun" kerncentrale. Daarmee 
wil gezegd zijn, dat niet ieder-

een benauwd is voor zo'n ding 
tegenover zijn voordeur. Dat 
hoeft volgens mij ook niet: 
het proces in een kerncentrale 
en alle bijkomende nucleaire 
activiteiten is zó beveiligd, 
uitzonderingen als die stom
miteit bij de kerncentrale 
Doodewaard met het opslaan 
van radio-actief afval buiten = 



Discussie 
over kernenergie 

vervolg van pag. 5 

de gebouwen daargelaten, dat 
er geen ongeluk gebeurt. De 
mens is de zwakke schakel. 
Datblijktook weermet Doods
waard. Zoiets mag natuurlijk 
nooit voorkomen. 
Kernpunt is: Mijn levensbe
schouwing maakt het mij 
mogelijk risico's te aanvaar
den. Dat doen wij overal, in 
het verkeer, met onder meer 
de chemische industrie. Toch 
stellen wij daar vertrouwen in 
de mens, die wij op basis van 
zijn opleiding (rijbewijs, vakdi
ploma's) bevoegd achten die 
activiteiten te ontplooien. 
De vraag is natuurlijk of je 
processen in gang moet zet
ten die bij een ongeval zulke 
ernstige gevolgen kunnen 
hebben als de kernenergie. 
Ook dat aanvaard ik, omdat 
door de beveiligingen de kans 
op menselijk falen steeds ver
der wordt teruggedrongen. 

Kan het zonder? 

Is de kernenergie een zo essentieel 
onderdeel van het energiebeleid 
dat het echt niet zonder kernener
gie kan? 

Portheine: Alleen in dat ka
der sta ik positief tegenover 
de kernenergie. Om de be
kende redenen van de olie
crisis van 1973 hebben wij 
zorgen om de bevoorrading 
met olie. Onze zorgen omtrent 
het aardgas liggen anders. Wij 
onderschrijven het uitgangs
punt van de Energienota, dat 
ons aardgas in de eerste 
plaats moet worden bestemd 
voor een zo lang mogelijk 
huishoudelijk gebruik en 
hoogwaardige industriële toe
passingen. 
Aan bezuinigingen op het 
energieverbruik moet zéér 
veel aandacht worden be
steed. Toch valt aan een zeke
re groei van het energiever
bruik in de eerstkomende 
tientallen jaren niet te ontko
men. Wereldwijd omdat de 
ontwikkelingslanden voor hun 
opbouw steeds meer energie 

nodig zullen hebben, natio
naal omdat onze maatschap
pij nog niet aan een nul-groei 
toe is. 

Kernenergie hebben wij nu in 
de hand als een concreet mid
del, zowel technisch als eco-

De kernreactor bij Kalkar in aanbouw 

nomisch. Dat kan niet worden 
gezegd van zon- en windener
gie en evenmin om steenkool 
milieuschoon te gebruiken. Ik 
zou weleens de man willen 
zien die nu tegen kernenergie 
is en in 1 985 het lichtknopje 
omdraait, maar het blijft don
ker omdat er geen kernener
gie is. Dat zou hij mij verwij
ten. 

Spektakel 
- Ziet u in het spektakel van de 
PvdA-Kamerleden Wierenge en 
mevr. Epema-Brug man over gigan
tische aardgasvelden in de Noord
zee een bewuste campagne tegen 
kernenergie? 

Portheine: Er wordt op die 

manier wel degelijk een cam
pagne tegen de kernenergie 
gevoerd. Of dat aardgas er nu 
is of niet, er blijft gevoelsma
tig altijd wel wat van hangen. 

Vorig jaar nog had mevr. 
Epema het over een zeer 
groot gasveld bij De Wijk in 
Drente, waar bijna dubbel zo

veel gas bleek te zitten als de 

NAM aanvankelijk had aange
nomen. Dat verschil bedroeg 
een paar miljard kubieke 
meter aardgas bij een jaarver
bruik in ons land van 45 mil
jard kubieke meter. Ik heb een 
technicus gesproken, die erbij 
was toen in 1964-'65 de be
slissing over de kerncentrale 
Borssele werd genomen. Ook 
toen was de PlldA daar al 
tegen vanwege het aardgas 
in de Groningse bodem. Het 
spel van mevr. Epe ma en Wie
fenga maakt dezelfde indruk. 

Wierenga heeft er bij het 
debat over de begroting van 
economische zaken in de 

Kamer ook helemaal geen 
spektakel van gemaakt bij het 
noemen van de extra hoeveel
heden aardgas die er zouden 
zijn, omdat zijn bronnen te 
zwak zijn. Dit is nu een 
typisch voorbeeld van het 
streven naar die eindeloze 
discussie over kernenergie: 
het laffe van geen verant
woordelijkheid durven dragen 
voor een beslissing. 



Vertrouwen 
- Hebt u dan vertrouwen in de 
gegevens van minister Lubbers? 

Portheine: Daar heb ik een 
vrij groot vertrouwen in. 
Lubbers haalt zijn gegevens 
bij de Rijks Geologische 
Dienst, een goed functione
rende overheidsinstelling, die 
heel goed tot het beoordelen 
van de gegevens van de olie
maatschappijen in staat is. 

0 ok met het op te zetten industrie
beleid heeft de kernenergie een 
belangrijk raakvlak, vooral door de 
hoogwaardige werkgelegenheid en 
exportmogelijkheden. Hoe kijkt u 
daar tegenaan? 

Portheine: De kernenergie 
hoort daarin. De kerncentrales 
zijn niet de voornaamste 
werkverschaffers, maar de 
industrie eromheen. Dat be
treft zowel de uraniumverrij
king en het maken van de 
splijtstofelementen en mis
schien later de afvalverwer
king, als de industrie die de 
installaties voor deze bedrij
ven levert. Wij moeten de 

Nederlandse industrie de kans 
geven in te spelen op een 
terrein dat in heel West
Europa sterk in ontwikkeling 
is. 

De Bezinningsgroep Energiebeleid 
rekent voor dat een 1000 maga
watkerncentrale minder werkge
legenheid oplevert dan een kolen
centrale met hetzelfde vermogen 
plus maatregelen voor energie
besparing. 

Portheine: Het positieve van 
de Bezinningsgroep is vooral, 
dat zij concrete alternatieven 
noemt, waarover een waarde
volle ter zake zijnde discussie 
mogelijk is. De Zweden, die al 
heel wat ervaring hebben met 
kernenergie, wijzen juist kolen 
af vanwege de milieubezwa
ren. Daarom zie ik die kolen 
niet zo zitten, er nog van afge
zien dat kolen niet meer zo 
ruim beschikbaar zijn en de 
elektriciteit uit een kolencen
trale veel duurder is. 

- Enwindenergie? 

Portheine: Dat past in het 
industriebeleid. De bedrijven 
die nu de produktieplatforms 
bouwen voor de olie- en gas
winning op de Noordzee zou
den straks soortgelijke instal
laties kunnen leveren om er 
grote windmolens op te 
zetten. Je zult er wel zoveel 
moeten hebben, dat er een 
ruimtelijke ordening probleem 
op zee ontstaat. Overigens is 
dit economisch nog op geen 
stukken haalbaar. Dat wordt 
het pas als het in het totale 
industrie- en energiebeleid 
past. 

Werkgelegenheid 

- Vindt u het niet vreemd dat de 
vakcentrales tegen de kernenergie 
zijn en daarmee een stuk hoog
waardige werkgelegenheid kenne· 
lijk over boord durven zétten in 
de huidige situatie? 

Portheine: Dat geldt niet 
voor alle vakcentrales. Het 
CNV denkt er duidelijk ge
nuanceerder over. Maar Groe
nevelt heeft een zwaai van 
180 graden gemaakt: Eerst 
was hij vóór, nu tegen kern
energie. De werkgelegenheid 
zal hem echter een zol'g zijn, 
zei hij drie jaar geleden. Hij 
wil onze samenleving omtur
nen tot een socialistische 
maatschappij. Dat is ook de 
visie van h!lt NW geworden. 

Zo stelden zij zich ook op 
tegen de levering van reactor
vaten voor een kerncentrale in 
Zuid-Afrika. Ook dat is een 
kwestie van werkgelegenheid. 
Het NVV en in iets mindere 
mate NKV zijn echter poli
tieke drukgroep geworden, die 
meer tegen dan voor iets zijn. 

- Wordt het optimisme over beper
king van het energieverbruik ge
voed door vertekende cijfers als 
gevolg van de economische terug
slag? 

Portheine: De mensen heb
ben geleerd zuiniger aan te 
doen met energie. De huidige 
verbruikscijfers zijn evenwel 
sterk verlaagd door de econo-

ten ook subsidies worden ge
geven aan het bedrijfsleven. 
Dat kan ondernemers over de 
drempel helpen te investeren 
in energiebesparing en het 
levert nog werk op ook. 

- Gaat de uitvoering van het ener
giebeleid vlot genoeg? Zie de be
handeling in februari van een dan 
anderhalf jaar oude Energienota 

Portheine: Met de uitvoering 
van het energiebeleid gaat het 
slecht. Deels is dat de schuld 
van de Kamer, die ondanks 
een vrij scherp schema de 
Energienota in juni niet wilde 
behandelen. Het kabinet 
wacht op die behandeling, 

De kerncentrale Doodewaard (Aerophoto) 

mische terugslag. Als de eco
nomie zo sterk opleeft als in 
West-Duitsland voor 1976 
wordt verwacht zal het ener
gieverbruik weer flink toe
nemen. Dan pas zullen wij 
zien hoe de werkelijke bespa
ringen zijn. Wij menen dat 
veel meer gebruik moet wor
den gemaakt van het prijsme
chanisme om besparingen 
te stimuleren. Daarvoor moe-

maar moet intussen door
gaan. De politieke sfeer is 
evenwel onvoldoende toe aan 
het nemen van beslissingen. 
Daarom ben ik een voorstan
der •van het nemen van kern
beslissingen, uiteraard na een 
zorgvuldige afvveging van alle 
argumenten voor en tegen, 
maar dan heeft de regering 
een basis om op door te wer
ken. e 



door drs. C. H. Jansen 

De veiligheidvan kernc 
Het vraagstuk dat telkens 
opnieuw opduikt bij de plan
ning en uitvoering van kern
centrales is de kwestie van de 
veiligheid. Bij publieke hea
rings, die in de Westduitse 
Bondsrepubliek voor het ver
krijgen van een bouwvergun
ning verplicht zijn, komen ook 
wel andere zaken aan de orde. 
H. J. Danzmann, lid van het 
Duitse instituut voor de veilig
heid van kernreactoren, geeft 
daarvan een overzicht in het 
tijdschrift van het Internatio
nale Atoombureau in Wenen 
(IAEA-Bulletin, vol. 17, nr. 5; 
okt. ' 7 5 pag. 4 e.v.). 
De steeds meer ter zake kun
dige oppositie verzet zich dik
wijls op strikt formele gronden 
tegen de gang van zaken. De 
tijd waarbinnen bezwaren 
tegen de voorgenomen bouw 
van een kerncentrale kunnen 
worden ingediel.'ld, is naar de 
mening van de opposanten te 
kort. Verder bestrijden ze de 
bewering dat er in de toe
komst steeds meer energie 
nodig zal zijn. De maat
schappij dient zich eerder te 
richten op het welzijn dan op 
de welvaart. 
leder terrein dat voor de bouw 
van de reactor wordt aange
wezen wordt als ongeschikt 
bestempeld. Verder worden 
bezwaren geuit tegen de aan
tasting van het landschap en 
er wordt gewezen op de geva
ren van een conventionele 
aantasting van het milieu door 
de verwarming van het water, 
veranderingen in het klimaat 
ter plaatse e.d. die hier van 
invloed kunnen zijn op land
bouw en visserij. 

Straling 
De voornaamste bezwaren 
richten zich echter tegen het 
kernfysische karakter van de 
te bouwen centrale en de 
gevaren van radioactieve stra
ling die dat met zich mee kan 
brengen. Gekwalificeerde 
opponenten bekritiseren de 
dosis radioactieve straling die 

toelaatbaar wordt genoemd 
en bestrijden dat dergelijke 
doses objectief gerechtvaar
digd zijn. 
Fundamentele kritiek richt 
zich ook op het feit dat men 
met de 1300 MW-centrales 
die tegenwoordig worden 
gebouwd in het geheel geen 
ervaring heeft. Er wordt ge
weien op de gevaren van 
mogelijke ongelukken en 
beide partijen komen met 
cijfers op dit gebied ter sta
ving van hun gelijk. 
Verder is er een wijd ver
spreide vrees voor mogelijke 
sabotage en de autoriteiten, 
die verplicht zijn veel gege
vens geheim te houden, kun
nen het publiek op dit punt 
nauwelijks gerust stellen. Bo
vendien rijst telkens de vraag 
of de geplande centrale be
stand is tegen het neerkomen 
van een vliegtuig. Het argu
ment dat de kerncentrale er 
op berekend is snelvliegende 
militaire vliegtuigen te weer
staan wordt weerlegd met het 
argument dat dat blijkbaar 
niet geldt voor een burger
vliegtuig van het type Jumbo
jet. 
Verschillende deskundigen 
hebben toegegeven dat er 
over neveneffecten van de 
kernfysika als praktische toe
passing te weinig bekend is, 
omdat de ervaringen daarmee 
te gering zijn om met be
trouwbare statistische gege
vens te kunnen komen (Harry 
J. Otway, Risk Assessment: 
The joint IAEA/IIASA Re
search Project, in IAEA-Bulle
tin vol. 17, nr. 4; aug. '75, 
pag. 33). Het schatten van de 
risico's verkeert nog in een 
beginstadium, waarbij er een 
factorverschil van 1 000 is 
tussen vrijwillige risico's die 
een bedrijf nu eenmaal met 
zich meebrengt en onvrijwil
lige risico's die nauwelijks te 
berekenen zijn (Sigvard Ek
lund, directeur-generaal van 
de IAEA, Nuclear Power, 
Safety and Environment, in: 

IAEA-Bulletin, vol. 16 nr. 1/2; 
febr./apri11974, pag. 53). 

Gevaren 

Eklund wijst er op dat het pu
bliek het risico van aan het 
verkeer deelnemen gemakke
lijk aanvaardt, maar dat de 
vrees voor het onbekende 
gekoppeld aan de gedachte 
aan de atoombommen die 
aan het einde van de tweede 
wereldoorlog op Japan ge
worpen zijn, waarschijnlijk 
verantwoordelijk zijn voor de 
emotionele reacties die de 

Onderzoek naar windenergie bij de 
Amerikaanse ruimtevaartorganisa
tieNASA 

risico's van kerncentrales op
roepen. Maar waarom zou het 
publiek moeten denken dat 
de ontwerper van een derge
lijke fabriek minder verant
woordelijkheid jegens het pu
bliek zou tonen dan bijv. een 
constructeur van vliegtuigen, 
zo vraagt hij zich af. 
Hij meent verder dat de plaat
sen waar splijtbaar materiaal 
opgeslagen is afdoende be
waakt worden tegen sabo
teurs of dieven, waarbij komt 
dat de IAEA daarop in landen 
die geen kernmogendheid zijn 
controle uitoefent. Bij dit alles 
dient echter wel voorop te 
staan dat ieder beveiligings
systeem gebaseerd is op de 
veronderstelling dat de vrede 
gehandhaafd blijft. 

Als de boven de grond ge
bouwde kerncentrales het 
doelwit zouden worden van 
luchtaanvallen zou dat onbe
schrijfelijke gevolgen hebben. 

Risicofactor 
De universiteit van Missouri
Columbia in de Verenigde 
Staten heeft zich ondanks alle 
onzekerheden gewaagd aan 
een berekening van de kansen 
op een dodelijk ongeluk ten
gevolge van fouten of onge
lukken in commercieel opge
zette kerncentrales (IAEA
Bulletin, vol. 17 nr. 5; okt. 
'75). 
Bij een onderzoek in 1957 
werd aangenomen dat een 
ongeluk met een kerncentrale 
3400 doden en 43.000 acuut 
zieken tengevolge zou heb
ben. Maar in 1974 stelde 
men het aantal slachtoffers 
tengevolge van een soortge
lijk ongeluk op 92 doden en 
200zieken. 
In deze laatste studie kwam 
men eveneens tot de conclu
sie dat de kans op een derge
lijk ongeluk gesteld moest 
worden op 1 per 1 miljoen 
jaren dat een reactor in bedrijf 
is wat ongeveer gelijk staat 
aan de kans door een meteor 
getroffen te worden. 
Het ernstigste gevolg zou het 
doorsmelten van de kern van 
de reactor hebben wanneer 
de splijtbrandstof, die de re
actor gaande houdt, vrij komt. 
De kans daarop wordt ge
schat op 1 op 17.000 per 
reactorjaar. De kans op derge
lijke ongelukken is vergeleken 
met de kans op andere cata
strofes en men kwam daarbij 
voor de Verenigde Staten op 
de volgende resultaten: 

Oorzaak ongeval: 

motorvoertuig 
val 
verbranding 
verdrinking 
schietwapens 
vliegtuigongeluk 

Kans op derge
lijk ongeluk per 
persoon per 
jaar: 
1: 4.000 
1: 10.000 
1: 25.000 
1: 30.000 
1: 100.000 
1: 100.000 



trales 

vallend object 
electriciteit 
bliksem 
tornado 
wervelstorm 
alle soorten onge
vallen 
ongelukken met 
kerncentrales uit· 
gaande van 1 00 
stuks 

160.000 
160.000 

2.000.000 
2.500.000 

1: 2.500.000 

1• 1.600 

1 :300.000.000 
Onder de 15 miljoen mensen 
die binnen een straal van 20 
mijl van een kernreactor wo
nen vallen jaarlijks 4200 
doden en 375.000 gewon
den door verkeersongelukken 
tegen 0,6 dode en 6 gewon
den tengevolge van ongeluk
ken met de reactor. In geval 
van doorsmelten van de kern 
hangen de gevolgen af van de 
hoeveelheid vrijgekomen ra
dioactiviteit, de manier waar-

EXPOSITIE VAN SCHILDERIJEN EN AQUARELLEN 
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op deze wordt verspreid ten
gevolge van de weersomstan
digheden en het aantal men
sen dat aan de radioactiviteit 
wordt bloot gesteld. Een der
gelijke catastrofe heeft soort
gelijke gevolgen als branden, 
explosies, damdoorbraken etc. 
Aldus het rapport. 

Afval 

Dan is er nog het probleem 
van het radioactieve afval dat 
de kerncentrales produceren. 
Voorlopig moet men zich nog 
beperken tot opslag van dit 
afval, maar volgens Eklund is 
dat slechts een tijdelijke zaak 
(id. pag. 58). Hij geeft echter 
niet de indruk dat hij een 
technische oplossing voor de 

verwerking of de verwijdering 
van het afval van de aarde 
binnen afzienbare tijd ver
wacht. De straling die de 
thans werkende reactoren 
veroorzaken is volgens Eklund 
zeer gering. Er is in de at
mosfeer een natuurlijke stra
ling van 130 millirem. Daar
aan wordt jaarlijks per hoofd 
der bevolking 114 millirem 
toegevoegd door menselijk 
handelen (voor 90 % afkom
stig van handelingen op me
disch gebied). De kerncen
trales voegden daar in 1971 
slechts 0,003 millirem*) aan 
toe. 

Conclusie 

Zolang langdurige ervaringen 

met het gebruik van kerncen
trales geen absolute zekerheid 
omtrent de veiligheid hebben 
verschaft, zal het laatste 
woord hierover niet gezegd 
zijn. De andere door Danz
mann gesignaleerde bezwa
ren zullen wel altijd blijven 
bestaan. Een zorgvuldig afwe
gen van alle belangen kan 
misschien voorkomen dat 
men het gevoel heeft machte
l.oos te staan tegenover de 
overweldigende voortgang 
van de techniek en de immer 
toenemende behoeften. 

*) rem = radialion equivalent man, 
de straling die opgenomen wordt in 
het menselijk lichaam. Dat die stra
ling in de nabijheid van kerncentrales 
aanzienlijk hoger kan liggen hebben 
onlangs metingen in de buurt van de 
centrale in Doodewaard aangetoond . 

• 



Kamerjournaal 

VVD plus CDA: 7 

Verheugend nieuws van het 
verkiezingsfront. De gang naar 
de stembus zal misschien 

·pas in 1977 gemaakt mo
gen worden, maar de vooruit
zichten op een meerderheids
kabinet van VVD met CDA 
zijn gunstiger geworden. Een 
opiniepeiling van het week
blad DE TIJD heeft deze par
tijen samen 77 van de 1 50 
zetels gegeven. Sinds het op
treden van het kabinet-Den 
Uyl hebben deze partijen 
samen nog niet eerder zo'n 
hoge score geboekt. 

KVP-voorzitter Vergeer 
. . . . noodprocedure .... 

Het onderzoek, uitgevoerd 
door een onafhankelijk bureau 
onder een representatief aan
tal kiezers, laat een winst 
van acht zetels zien voor de 
VVD terwijl de CDA-partijen 
zich ongeveer op de huidige 
sterkte handhaven. De PvdA 
wint ook fors, zelfs twaalf 
zetels, maar die sprong is niet 
helemaal overeenkomstig de 
werkelijkheid. Bij opiniepeilin
gen blijkt de PvdA altijd een 
aantal CPN-zetels mee te ne
men omdat communisten in 
verkiezingsonderzoeken niet 
altijd voor hun politieke keu
ze durven uitkomen. 

Een ander belangrijk punt uit 
het onderzoek van DE TIJD: 
de helft van de kiezers van 
KVP, ARP en CHU wil dat 
het kabinet-Den Uyl ten val 
komt en niet meer dan een 
kwart van de kiezers van deze 
partijen meent dat het kabinet 
de rit moet uitzitten. 
Vooral over de opstelling van 
de CDA-kiezers toonde WO
leider Wiegel zich in een com
mentaar zeer verheugd. ..Al 

WO-senator Van Riel 
. . . . vijandige toon .... 

met al onderstreept dit onder
zoek dat mijn koers juist is om 
te proberen de samenwerking 
met de confessionele partijen 
te herstellen", zei Wiegel. 
Hoopgevend was ook de reac
tie van KVP-Ieider Andriessen: 
.,Een regeringscoalitie met de 
VVD behoort weer reëel tot 
de mogelijkheden. Dat is een 

' belangrijke wijziging van de 
politieke kaart," zei Andries
sen. 
Een laatste belangrijk gege
ven uit het onderzoek van De 
Tijd: een meerderheid van de 
PvdA-kiezers wil liever niet 
verder regeren met de KVP 
en de ARP maar kiest voor 
een puur links kabinet. 

Een getellig huwelijk is dat 
op he.t Catshuis .... 

'lOd 

Om nog even bij de partij
politiek te blijven: het is he
laas nog niet zeker of bij de 
komende verkiezingen de drie 
christelijke partijen zich als 
één sterk CDA aan de kiezers 
zullen presenteren. De ARP 
houdt principiële bezwaren 
tegen het al te open karakter 
van die nieuwe partij. en ook 
is er nog geen antwoord ge-

F rectievoorzitter Wiegel 
.... juiste koers .... 

vonden op de oppositierol 
van de CHU. 
De KVP wil echter onder geen 
beding nog als KVP aan de 
verkiezingen meedoen. Voor
zitter Vergeer heeft bekend 
gemaakt dat in zijn partij een 
noodprocedure in werking 
wordt gezet om desnoods 
de KVP als een soort CDA 
aan de verkiezingen te laten 
meedoen. Volgens CHU-Ieider 
Kruisinga handelt de KVP 
hiermee te voortvarend, maar 
vanuit de KVP bezien is het 
wel begrijpelijk. Want het is 
juist de KVP geweest die voor 
het ontbreken van christelijke 
eenheid steeds de grootste 
tol heeft moeten betalen. 



et els 

0'66 

De bijna verdwenen erfenis 
van mr. Hans van Mierlo en 
drs. Hans Gruijters, D'66, zal 
waarschijnlijk niet worden 
verdeeld. De democraten heb
ben er onder aanvoering van 
ex-staatssecretaris Glastra van 
Loon weerzin in. 
D'66 gaat zich wel onafhan
kelijker van de PvdA opstel
len. Dat wil zeggen: geen 
regeerakkoord maar de uit
gesproken liefde voor samen-

H.M. KoninginJuliana 

gevonden. Dat is in dubbel 
opzicht een gelukwens waard. 
Koningin Juliana zal het nieu
we land waarschijnlijk binnen
kort bezoeken. De plechtig
heden werden bijgewoond 
door prinses Beatrix en leden 
van het kabinet-Den UyL 
Als de strijdbijl in de voor
malige kolonie werkelijk be
graven blijft kan worden ver
wacht dat veel Surinamers die 
nu in ons land verblijven (met 
de Nederlandse nationaliteit) 
naar hun vaderland zullen 
terugkeren om dat te helpen 

. . . . bezegelt onafhankelijkheid van Suriname .... 

werking met die partij blijft 
bestaan. Het is dus een schijn
onafhankelijkheid. 
De vraag blijft bovendien: 
waar haalt die partij zijn kie
zers vandaan. In de opinie
peilingen komen de democra
ten niet verder dan één zeteL 
En daar koop je niet veel 
voor in de politiek. Niks, om 
het wat nauwkeuriger te zeg- . 
gen. 

Suriname heeft zijn onafhan
kelijkheid gevierd en de par
tijen hebben elkaar op het 
laatste moment toch nog 

opbouwen tot een sterke 
staat. 
Er is een remigratieplan op
gesteld dat die terugkeer zo 
gemakkelijk mogelijk moet 
maken, zowel financieel als op 
het vlak van de nationaliteit. 
Een triest vervolgverhaal lijkt 
zo toch een happy end te 
krijgen. 

Senator Van Riel heeft bij 
de Algemene Beschouwingen 
in de Eerste Kamer hard uit- ' 
gehaald tegen premier Den 
Uyl en zijn kabinet. Van Riel 
hekelde de linkse drijverijen 

van deze regeringsploeg en 
had vooral geen goed woord 
over voor de manier waarop 
de premier het bedrijfsleven 
benadert. 

"De vijandige toon" van deze 
minister-president maakt het 
volgens Van Riel heel moei
lijk nog gunstige vooruitzich
ten te ontdekken in de toch 
al zo moeilijke economische 
omstandigheden. Den Uyl 
kon het zich tegenover zijn 
achterban niet permiteren om 
de fractievoorzitter van de 

VVD-Kamerlid Keja 
. ... liever werken . ... 

VVD ook maar een beetje 
gelijk te geven. 

en 

Een uniek feit deed zich in de 
Tweede Kamer voor bij de 
stemmingen over de moties 
over de levering van reac
torvaten aan Zuid-Afrika. Het 
PSP-kamerlid Van der Lek, die 
bij gebrek aan belangrijkheid 
vrijwel nooit de krantenko
lommen haalt, vergiste zich bij 
de stemming over de motie-' 
Kruisinga. Van der Lek riep 
.,voor" maar herstelde dat 
direkt tot "tegen". De motie
Kruisinga maakte onder voor-

waarden levering van reactor
vaten mogelijk. 
Kamervoorzitter Vondeling 
accepteerde de correctie van 
het PSP-kamerlid niet, maar 
na het afluisteren van de Nos
geluidsband deed hij dat weL 
De motie-Kruisinga, waarover 
de stemmen eerst staakten, 
werd toen alsnog verworpen 
verklaard. 
De motie-Ter Beek (PvdA) 
waarin de regering was ge
vraagd om de levering van 
reactorvaten aan Zuid-Afrika 
tegen te houden, was met 

0'66-er Glastra van Loon 
.. .. heeft er weer zin in .... 

één stem verschil aangeno
men. De VVD-fractie was 
tegen die motie die in feite 
neerkwam op een exportver
bod aan dat land. 

VV rklozen 

Tot slot een citaat uit het be
grotingsdebat over sociale 
zaken. Keja: "Werklozen wil
len liever werken dan hun 
hand ophouden. Maar ik ben 
bang dat het nog lang zal 
duren voor dit kabinet dat 
begrijpt." Het kamerdebat 
over sociale zaken was bij 
het sluiten van dit nummer 
nog niet afgewikkeld. U houdt 
het tegoed. 



Nieu g 
nrlddel 
In februari kondigde het 
hoofdbestuur het nieuwe ver
kiezingsprogram aan. De par
tijcommissies zouden tot de 
zomer ,.bouwstenen" ontwer
pen. Daarna zou de partij 
gaan discussiëren op basis 
van een raamprogram, geba
seerd op de bouwstenen. 
Aanvullende studies zouden 
worden verricht. Afhankelijk 
van de politieke situatie zou 
de procedure kunnen worden 
bijgesteld. 
Het hoofdbestuur heeft intus
sen na ontvangst van de 
bouwstenen de te volgen pro
cedure nader vastgesteld. Bo
vendien is de vorm van het te 
ontwerpen programma nader 
bepaald. Bij die nadere bepa
ling hebben de volgende 
overwegingen een rol ge
speeld: 

1. Een gemotiveerde uitge
breide opsomming van ge
wenst beleid, zoals de verkie
zingsprogramma's van de 
afgelopen jaren, is niet verant
woord wanneer niet tevens zo 
nauwkeurig mogelijk wordt 
aangegeven welke kosten met 
de uitvoering zijn gemoeid. 
Kostenbegrotingen bleken in 
het verleden grote moeilijkhe
den op te leveren en aan het 
opstellen van een gewenste 
rangorde (prioriteitenkeuze) 
kwam de partij niet toe. In een 
periode van stagnerende 
economie, waarin ons land nu 
verkeert, zou een .. verlanglijst 
van gewenst beleid" zonder 
kostenraming en gewenste 
rangorde onverantwoord zijn. 
Er worden verwachtingen 
gewekt die voor een deel, 
misschien zelfs grotendeels, 
niet gehonoreerd kunnen wor
den. 

2. In de sterk gegroeide partij 
klinkt met het oog op de ver
dubbeling van de kiezersaan
hang sedert 1971 het verlan
gen met nadruk te wijzen op 
de samenhang tussen het 
liberale beginsel en het ge
wenste beleid. 

Op grond van deze overwe
gingen wil het hoofdbestuur 
trachten te komen tot een 
werkprogramma voor middel
lange periode, niet gel:l,onden 
aan een vierjarige zittingspe
riode van de Tweede Kamer. 

In dit werkprogramma zou per 
hoofdstuk eerst het liberale 
beginsel -te ontlenen aan het 
beginselprogram maar in mo
dernere vormgeving - uiteen
gezet moeten worden, waar
na het gewenste beleid aan 
de hand daarvan wordt gefor
muleerd. Aan de hand van de 
bouwstenen en de discussies 
daarover zouden dan een aan
tal concrete beleidsvoorne
mens en -verlangens aan elk 
hoofdstuk moeten worden 
toegevoegd. Men zou het 
aldus kunnen zien dat eerst 
een meer principiële toelich
ting wordt gegeven, van 
waaruit de lijnen naar de 
actuele situatie worden ge
trokken. 
Het is nodig dat vóór de op
stelling van dat program in de 
partij in ruime mate is gedis
cussieerd over de ,.bouwste
nen" en met name over die 
onderdelen daarvan, die in 
eigen kring a.anleiding tot 
discussie kunnen geven. Er 
zullen immers ook onderdelen 
zijn waarover in de partij al 
een · duidelijke mening be
staat. 
Het hoofdbestuur wil de orga
nisatie van de discussies aan 
de kamercentrales overlaten 
en de bepaling van de onder
werpen van de discussies aan 
de partijcommiss.ies; een en 
ander echter wel in nauw 
overleg met het dagelijks 
bestuur en het ~oofdbestuur 
en met de nodige politieke 
begeleiding door de partij
commissies en de daarin zit
ting hebbende Kamerleden. 
Met de voorzitters van de 
commissies is op 1 3 novem
ber besproken over welke 

aiDIDa voor 

onderwerpen van gedachten 
zal worden gewisseld. 
Alle bouwstenen zullen wor
den besproken. De gedecen
traliseerde organisatie door de 
kamercentrales zal wellicht 
met zich meebrengen dat de 
aanwezigen vooral uit de des
betreffende regio afkomstig 
zullen blijken te zijn, maar 
nodig is dat niet. leder partij
lid kan naar de door hem of 
haar gewenste congressen, 
ongeacht welke kamercen
trale die organiseert. 

Definitieve beslissingen kun
nen op deze congressen niet 
worden genomen. Er is im
mers geen formele afvaardi
ging van alle partij-afdelingen. 

door mr. F. Korthals Altes, 
voorzitter van de WO. 

Het hoofdbestuur meent ech
ter dat het besprokene veelal 
representatief voor de VVD 
zal blijken te zijn, zodat daar
uit belangrijke informatie kan 
worden geput. 

r 
De commissies is verzocht 
aan de bouwstenen stellingen 
te ontlenen bij voorkeur over 
die onderwerpen waarover 

discussie kan worden ver
wacht of in de commissies 
geen eenstemmigheid van 
opvatting blijkt te bestaan. De 
bouwstenen zelf dienen dan 
als toelichting. De discussie 
zou zich bij voorkeur op de 
stellingen moeten richten, 
met volledige vrijheid om 
standpunten naar aanleiding 
van de bouwstenen naar vo
ren te brengen. 

Of de kamercentrales, die de 
congressen moeten organise
ren, de aanwezigen zullen 
onderverdelen in discussie
groepen laat het hoofdbestuur 
aan de kamercentrales over. 
Het zal veelal van de mate van 
belangstelling afhangen of 
daartoe al dan niet besloten 
wordt. 
Zoals uit een in het volgende 
nummer af te drukken schema 
zal blijken zullen alle onder
werpen voor prinsjesdag 
1976 zijn besproken. In fe
bruari '76 zal aan het onder
nemingsrecht nog een spe
ciale vergadering van de par
tijraad zijn gewijd. 
Het ontwerp voor een werk~ 
program zal na de discussies 
en met inachtneming van het 
besprokene aan de partij wor
den voorgelegd. 
Voor het opstellen van het 
werkprogramma zijn tevens 
van groot belang een aantal 
studies die door of onder 
auspiciën van de prof. mr. 
B. M. Teldersstichting zijn of 
worden verricht. Gepubliceerd 
zijn reeds rapporten over de 
Wet Universitaire Bestuurs
hervorming, Landbouwpoli
tiek, het rapport Milieu, Groei · 
en Schaarste en een brochure 
over de Vermogensaanwas
deling. In staat van voorbe
reiding zijn rapporten over 
ontwikkelingssamenwerking, 
sociale zekerheid, mediabe
leid en inkomenspolitiek. 
Uit het werkprogram zal voor 
de verkiezingen een beginsel
program en/of een verkie
zingsmanifest worden samen
gesteld. 



door drs. C. H.Jansen 

Boek
aankondigingen , 
Boeken die een negatieve visie 
op het kapitalisme uitdragen 
zijn sedert Marx .. Das Kapi
tal " het licht deed zien ruim
schoots voor handen. Ayn 
Rand komt dan ook met haar 
Kapitalisme, het onbegrepen 
ideaal op een bijna onontgon
nen terrein . .,Het magistrale 
pleidooi voor meer rationeel 
en objektief denken en een 
ideologische stellingname 
tegenover de filosofische, eko
nomische en politieke stro
m ingen van deze tijd", dit 
kreeg het boek als ondertitel 
mee. Ayn Rand is een voor
vechtster van haar eigen filo
sofie, het Objectivisme, dat 
volgens de begeleidende 
tekst over de gehele wereld 
vele aanhangers gevonden 
heeft. Uitgave Novapres, 
Laren ; f 24,90, 400 pagina 's. 

Bij Tjeenk Willink verscheen 
Kernpunten van het konsu
mentenrecht van mr. Antoni 
Brack, wetenschappelijk me
dewerker in de afdeling be
drijfskunde van de Technische 
Hogeschool Twente (/27,-; 
167 pag.). In dit boek tracht 
de schrijver enige orde te 
brengen in de chaos van het 
consumentenrecht. Hij komt 
op deze wijze tot een alge
mene beoordeling van · de 
rechtspositie van de consu
ment. Daarbij verschaft hij 
de lezer veel praktisch bruik
bare informatie. ..Wanneer 
van consumentenrecht wordt 
gesproken, wordt geduid op 
het geheel van rechtsregels, 
dat betrekking heeft op de
genen, die voor hun persoon
lijke behoeftebevrediging aan 
een produkt of dienst een uit
eindelijke bestemming geven, 
kortweg: eindverbruikers van 
goederen en diensten. De 
beschrijving van de rechts
positie van de consument 
heeft, bij gebrek aan een 
juridisch kriterium, een eko
nomische omschrijving als 
vertrekpunt .... Tot het con
sumentenrecht kunnen wor-

I den gerekend die onderdelen I 
van ons recht, die de bescher
ming van de consument (als 
hoofddoel) beogen en de be-
ïnvloeding van de rechtsposi
tie van de consument als 
neveneffect hebben" . 

In de serie Kluwers Wet
boeken en wetten verscheen 
een derde druk van Arbeids
wetgeving, ingeleid door prof. 
mr. H. L. Bakels, hoogleraar 
in het sociaal recht aan de 
universiteit te Groningen. In 
de bundel wordt ingegaan op 
een aantal aspecten van het 
arbeidsrecht, zoals de rechts
regels ter bescherming van de 
arbeider, het arbeidsovereen
komstrecht, het collectief ar
beidsrecht, de wet op de pu
bliekrechtelijke bedrijfsorgani
satie, het ondernemingsorga
nisatorisch arbeidsrecht (de 
wet op de ondernemingsra- I 
den), sociale verzekeringen en . 
aanvullende regels, de rechts
regels t.a.v. de arbeidsvoor
ziening (arbeidsbemiddeling) 
en internationaal arbeidsrecht. 
(362pag.). 

In de Blauwe reeks van de 
Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten verscheen als no. 
57 Lokaal bestuur en welzijn 
(f 18,50, 184 pag.). Hierin is 
opgenomen de definitieve 
reactie van dé VNG op de 
Nota Knelpunten harmonisch 
welzijnsbeleid en welzijnswet
geving, zoals die verwoord is 
door de Commissie gemeente 
en welzijn. Het rapport be
staat uit drie delen, te weten 
probleemstelling, analyse en 
suggesti~s voor oplossingen. 

Op menig terrein zit de ge
meente klem tussen de rijks
overheid enerzijds en particu
liere instellingen anderzijds. 

Dit thema komt in het eerste 
deel aan de orde. Een analyse 
van het welzijnsbeleid als 
zodanig en de vraag of centra
lisatie dan wel decentralisatie 
van het bestuur de voorkeur 
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* in het centrum Amhem * GRILL-
* SPECIALITEITEN * bij Candle-light 

* Dagelijks geopend van 12.00- 15.00 en 17.00-
23.30 uur, za. en zo. vanaf 14.30 uur. 

Café-Restaurant "De BEURS-MODERN" 
Wij bieden U: Vijf zalen met een capaciteit van 20 tot 200 personen 

(conferenties, recepties, dil!lers). 
'n plate servlee restaurant (snelle zakenlunches) - 'n Gespeciali
seerd restaurant (vis- en grill-gerechten) - 'n Biljartzaal met 6 bilJarts 
(even ontspannen) 
Grote Markt 6 • Breda· Veemarktstraat 2- (Tel. : 01600-37716-45987) 

Oud van naam - Nieuw van karakter 

Hotai-Caf6-Restaurant BOSCHHEK 2 
Dr. Schoepmanloon 1. Te l. 01600-501 50 en 
501 51. Schitte rende ligging aan rond va n 
Mastbos. 30 bedden. Apart ge legen zoo l voor 
g rote gezelschoppen (tol 400 pers.). Ba nds· 
hote l ANWB en KNVvl. Kamer met ontb ijt 
v.o . I 17,50. Pension (min. 4 vo lle dgn.) v.o. 
f 35,- tol f 50,- p. d. Hel geh. jaar geopend . 
Special itei t: Engelse- Fra nse keuke n. 
Lid Horeca -Nede rland, KNAC-rest., Diners· 
d ub, Americon·E)(press, Eurocard, Eurogolf. 

Waar het weer spelmaker is 
Comfortabele - vakantie-appartementen, vlak aan het strand 

met v~ij uitzicht op zee. Reeds voor f 37,50 p.p. , 
incl. ontbijt, bij gebruik door 4 personen . Inlichtingen : 02507-2144. 

HOfEL BOlMES PAlACE 
Zandvoort, tegenover NS-station, 

met een zee van parkeerruimte. 

HOTEL CAFE RESTAURANT 

"DIE RAECKSE" - HAARLEM 

Zalen tot 250 pers. voor al uw activiteiten. 
Ruime parkeergelegenheid. 
Telefoon 023 - 326629 

verdient, leidt tot de conclusie 
dat de publiekrechtelijke 
verantwoordelijkheid van de 
overheid voor het maatschap
pelijk gebeuren een integraal 
beleid vraagt. Dit beleid dient 
geconcretiseerd te worden op 
het territoriale overheids
niveau dat het dichtst bij de 
burger staat: het lokale over
heidsniveau. Hoe dat dan in 
de praktijk gerealiseerd dient 
te worden vermeldt het derde 

deel van het rapport. 
Actie en reactie rond de jaar
rekening van dr. W . Weima is 
een werk dat verschenen is in 
de serie Bedrijfseconomische 
monographieën van de uit
geverij Stenfert Kroese te Lei
den (f 62,-; 396 pag.). In 
deze studie wordt veel aan
dacht besteed aan factoren 
die de communicatie tussen 
de gegevensverschaffer en 
-gebruiker belemmeren, zoals 



de relatief grote keuzevrijheid 
van de bedrijfsadministrateur, 
subjectieve vertekening van 
gegevens, meetfouten in de 
jaarrekening, simplificaties in 
de besluitvorming van zowel 
de administrateur als de ge
bruiker (b.v. het gebruiken van 
vuistregels), interpretatiefou
ten en -problemen bij de lezer 
van de jaarrekening. In een 
slothoofdstuk voegt de schrij
ver gegevens samen welke 
zijn ontleend aan een em
pirisch onderzoek naar het 
verschijnsel van inkoop van 
eigen aandelen in het Neder
landse bedrijfsleven, dit als 
illustratie van de voorafgaan
de theoretische beschouwin
gen. Hierbij inventariseerde 
de schrijver de praktische be
tekenis van ingekochte eigen 
aandelen, waarbij met name 
de motieven tot inkoop, de 
aankoopmethode en de boek
houdkundige verwerking na
der werden onderzocht. 
Drs. C. van der Enden is de 
auteur van het boek Beslis
singscalculaties, verschenen 
bij de uitgeverij Samson in de 
serie De moderne onderne
ming. Schrijver heeft zich in 
dienst van de onder de con
cernadministratie van Philips
Eindhoven ressorterende af
deling Bedrijfseconomisch 
Onderzoek bezig gehouden 
met beslissingscalculaties. 
Deze dienen om degene die 
een beslissing neemt een dui
delijk inzicht te geven in de 
financiële gevolgen van de 
verschillende alternatieven die 
hem ter beschikking staan. In 
de afgelopen jaren is hier
voor in verschillende landen 

waar Philips werkzaam is een 
uniforme methode geintrodu
ceerd en de ervaring 1 die de 
schrijver als leider van ge
noemde afdeling heeft opge
daan is zodanig, dat hem ver
breiding buiten de onderne
ming ·een nuttige zaak leek. 
Deze publikatie is bedoeld om 
het daadwerkelijk gebruik van 
de beschreven methode in 
andere ondernemingen moge
lijk te maken. (300 pag.) · 
R. J. in 't Veld: Meerderheids
ste/set en we/vaartstheorie 
heeft als voornaamste onder
werp het vinden van be'l(redi
gende methoden voor een so
ciale keuze, nodig als conse
quentie van het uiteenlopen 
van individuele voorkeuren en 
schaarste op ieder gebied. 
Men mag van een verhoging 
van het welvaartsniveau van 
een volk of een groep ten 
gevolge van een maatregel 
spreken, indien tot die maat
regel is besloten via een be
sluitvormingsprocedure over 
de kenmerken waarvan over
eenstemming bestaat, ook in
dien diversiteit van opinies 
aanwezig is omtrent de me
rites van de beschouwde 
maatregel, zo stelt de schrij
ver die derhalve zijn aan
dacht richt op de eisen welke 
men unaniem aan zo'n pro
cedure stelt. Het onderzoek 
richt zich op nadere beschou
wing van karakter en relevan
tie van de tekortkomingen die 
het meerheidsstelsel vertoont. 
Daarbij korrit ook aan de orde 
of remedies in de praktijk 
reeds geboden dan wel moge
lijk zijn. Uitg. Stenfert Kroese, 
Leiden. f 29,50; 224 p. 

Hoofd Personeelszaken met internationale ervaring -

acad. niveau - zoekt een interessante part-time functie; 
niet persé in de pers. sector. 

Brieven gaarne onder nr.: V.D. 247 Bureau van Vliet b.v., 
Postbus 20 - Zandvoort. 

Den.Uy 
.. Het kabinet slaagt er telkens 
weer in, ondanks het pogen 
van minister Lubbers een an
der geluid te laten horen, 
het ondernemen tot een ver
dachte bezigheid te verkla
ren." Dit zei Van Aardenne 
bij de begrotingsbehandeling 
van economische zaken in de 
Tweede Kamer. De VVD
woordvoerder doelde op een 
toespraak die premier Den Uyl 
voor NVV-jongeren had ge
houden, en waarin deze zijn 
ministe-r van economische 
zaken weer eens driftig voor 
de voeten had gelopen. 
.. Naast de economische crisis 
is in ons land levensgroot een 
vertrouwenscrisis aanwezig," 
zei Van Aardenne. 
Hij waarschuwde dat steeds 
meer mensen in het bedrijfs
leven het niet meer zien zit
ten en de moed verliezen. 
.. De fut gaat eruit en de spi
raal cirkelt verder. Een gezond 

Het hoofdbestuur van de 
JOVD heeft oud-voorzitter Ed 
Nijpels met ingang van 2 no
vember benoemd tot interna
tionaal secretaris van de 
JOVD. Zoals bekend heeft de 
JOVD het afgelopen jaar extra 
aandacht gegeven aan haar 
internationale contacten en 
heeft vooral Nijpels zich op dit 
terrein ingespannen. Temeer 
daar, zoals bekend er op Euro
pees niveau hard wordt ge
werkt aan de oprichting van 
de Europese Liberale Partij, 
heeft het hoofdbestuur van 
de JOVD gemeend ook een 
gedeelte van haar activiteiten 
op het internationale vlak te 
moeten richten. 

In dit kader is Nijpels op 20 
november door het Algemeen 

Door onze parlementaire 
redacteur 

Van Aardenne: 

draait 
bedrijfsleven, nodig voor onze 
welvaart, en onze welzijns
uitgaven, raakt verder af." 

Van Aardenne spoorde minis
ter Lubbers aan om .,sterker 
tegengas te geven en zijn 
opvattingen sterker door te 
zetten." 
Portheine, de tweede deel
nemer van de VVD aan het 
debat over economische 
zaken hield de bewindslieden 
voor dat zij in het midden
en kleinbedrijf wat minder 
zouden moeten zwaaien met 
het lokaas van de inkomens
garantie en wat meer zouden 
moeten doen aan een vol
doende-kansen-beleid. 
Hij hamerde ook op een bete
re bescherming van de con
sumentenbelangen. Op dit 
punt boekte de kamer een 
succes. De VVD was van plan 

Nieuurs 
Bestuur van de stichting Ne
derlands Komité lnternatio
naat Jongerenwerk benoemd 
in het Dagelijks Bestuur van 
deze organisatie. Het NKIJ 
bundelt en coördineert de 
internationale contacten van 
alle politieke en niet-politieke 
jongerenorganisaties en heeft 
haar kantoren te Amsterdam. 



bbers eei1loer 

Minister lubbers 

een motie-Kolthoff (PvdA) te 
steunen waarin om een con 
sumptienota was gevraagd. 
Die nota zou volgens de PvdA
er gekoppeld moeten worden 
aan de nota over de econo-

mische structuur die binnen
kort verschijnt. 
Lubbers beloofde dat hij met 
een nota over de consumen
tenbelangen zou komen nog 
voor het eind van deze rege
ringsperiode. Kolthoff was 
daar niet helemaal tevreden 
mee maar besloot toch zijn 
motie, die met steun van de 
VVD zou worden aange
nomen, aan te houden. 
Dit PvdA-kamerlid viel daar
mee in feite door de mand. 
Hij zegt zich op te werpen 
voor de belangen van de con- . 
sument, maar nu hij zijn motie 
er alleen met de steun van de 
VVD door had kunnen krij
gen, bedankte hij voor de eer. 
Ere-lid van de consumenten
organisaties zal hij er niet mee 
worden. Dat hoeft ook niet, 
maar erger is dat hij zijn poli
tieke voorkeuren zwaarder 
laat wegen dan de zaken 
waarvoor hij zegt op te komen. 

i_t deJOVD 

J 

Op het jaarcongres van de 
JOVD is Peter Vrijsen uit 
Berkei-Enschot benoemd tot 
algemeen secretaris. Het 
nieuwe adres van de JOVD is 
nu geworden: JOVD, postbus 
990, Tilburg. 

Bij eenkomsten 
AM STER DAM -Op 31 janu
ari 1976 organiseert de 
JOVD-afdeling Amsterdam 
een diner-dansant voor oud
JOVD-ers in Américan. Men 
kan zich hiervoor opgeven bij: 
Chr. van Gelder, ,.Amstel
zwaan" , Amstel t.o. 57, Am
sterdam. 

KENNEMERLAND-Op 10 
december zal er in een forum
discussie van gedachten wor-

den gewisseld over de plan
nen van minister van Doorn 
(medianota) en andere om
roepzaken die vanuit de zaal 
aan de orde worden gesteld. 
Sprekers zijn: dr. K. van Dijk 
(lid Tw.K.), H. Felderhof (Direc
teur dienst Radio v.d. NOS), 
J. Nagels (hoofdredacteur van 
VARA programma ,.In de 
Rooie Haan" ). G. J. N. Wij
nand heeft de leiding. Res
taurant van Aken, Baan 1 
(hoek Houtplein), Haarlem. 
Aanvang 20.00 uur. 

ZEIST - Op 12 december 
spreekt mr. H. van Riel over 
actuele politiek voor de JOVD
afd. Zeist e.o. in Cultureel 
Centrum Boschlust aan de 
Boslaan. Aanvang 20.00 uur. 

een goede 
belegging$adviseur 

behoort 
een veelzijdige 

vertrouwensman 
te zijn 

Hij is dan als geen ander in staat uit het gehele arsenaal 
van investeringsmogelijkheden precies die combinatie voor 
u samen te stellen , die u het beste past . Maatwerk op 
bestelling . 

Het adv iesbureau van de Bank Labouchere heeft een keur 
van specialisten achter de hand om in overleg met hen aan 
de particuliere belegger een gecoördineerde financiële 
begeleiding te kunnen geven . 

In onderstaande sectoren zijn zorgvuldig geselecteerde 
formules beschikbaar, welke een optimale spreiding 
gestalte kunnen geven : 

• beleggingsmaatschappijen 
• beleggen via verzekeringen 
• briljanten 
• goederentermijnhandel met bankgarantie 
• goud 
• klassewijnen 
• kunst en antiek 
• onroerend goed in binnen- en buitenland 

Neemt u eens contact op voor een vrijblijvend oriënterend 
gesprek. · 

Tesselschadestraat 12. Amsterdam . 
Telefoon 020 - 16 00 11 . toestel 355. 



Onderlinge ·Zïektekostenverzekering Maatschappij 

;,Het Noorden" w.a . 
..._IIIIIÎIIIII.._.._... 100 oIo = 

Hoornsediep 
w.z. 131 

Groningen 

Tel. 050-260410 

(41ijnen) 
b.g.g. 050-772766 

Postbus 8020 

Zeer UNIEKE vorm Ziektekostenverzekering voor ieder, 
die niet verpli'cht verzekerd is. 

leeftijdsgrens bij toetreding 55 jaar; 
Omslag 1974: volwassenen f 684,-, kinderen f 228,-. 

Voorschotpremie 1975 (3e kJ.): per volwassene f 774,-, 
per kind f 258,-. ' 

Voor max. 3 kinderen Vm 21 jaar § van de omslag ver
schuldigd, vanaf het 4e kind beneden de 22 jaar niets. 
Toeslag voor verz. met laagste 2e kJ. ziekenhuis
verpleging 25 %. 

* Groepsverzekering op coll . basis mogelijk 

Geheel kosteloos nadere i'nlichtingen. Antw. Machtiging 
1039, Groningen. Ref. letters VVD vermelden s.v.p. 

VOLLEDIGE DEKKING VAN: 
* huisartsenhulp 

* apothekerskosten 

* specialistische hulp 

* kraamgeld 
* ziekenhuisverpl. incl. alle bijkomende kosten laagste 

3e of 2e klasse 

* sanatoriumverpl. laagste 3e kl. 

* verpleging in psych. inrichtingen laagste 3e klasse 

* kaakchirurgische ingrepen 

* ziekenvervoer op med. voorschrift 

* uitwendige geneeswijzen, zoals heilgymnastiek, massage, 
hoogtezonbehandeling enz. 

* prothesen ter vervanging van ledematen op basis 
tarieven Verenigln~ Orthobanda 

* spraaklessen n.a.v. keel- of stembanden-operaties op 
med. voorschrift 

Verzekeringsgebied Nederland, alsmede Europa voór 
zaken- en vakantiereizen 

Bang voor inbraak ? 

Aannemings- en Handelsbedriif 

"FLIP MOL" B.V. 
Hendrik ldo Ambacht 

BETONBOUW: 
zwembaden, bemalingsgebouwen, 

tunnels, viadukten, 

fundaties voor kraanbanen, 
scheepshelli~gen, etc. 

WATERBOUW: 

droog en nat grondverzet, 

oeververdedigingen, ·etc. 

Uitgebreide adviezen met betrekking tot bovenstaande 
werken. 

Waalstraat 1 Postbus 3 Telefoon 01858 - 3977 

Vraag dan nu een folder aan van ons zeer professionele 

RADAR-INBRAAKALARMSYSTEEM. 
Geschikt voor bedrijven en particuliere woningen . 

Onbeperkte toepassings- en uitbreidingsmogelijk
heden. 

Beslist de laagste prijs in Nederland: 
f 750,- excl. 16% BTW (geen installatiekosten!) 

AMIGO SAFETY NEDERLAND 

Javastraat 47A- Den Haag - Telef. 070-463388 I -656597 

ADVIESBUREAU BRUSSELERS & CO B.V. 
Directie: 
P.M. Brusselers 
H. Stenvers 

PENSIOENADVIEZEN 
actuariële berekeningen, fiscaal-juridische 
begeleiding van pensioencontracten, als
mede . bijbehorende bedrijfs-economische 
analyses. 

Honorarium op basis van uren en over
headkosten. 

Amsterdam- Nz. Voorburgwal 148- Telefoon 248501 



Het gebeurt niet zo vaak, dat 
bij de begroting van volksge
zondheid en milieuhygiëne 
zich iets afspeelt wat speciaal 
voor de vrouw van belang is. 
Doch dit jaar was dit wel het 
geval. Staatssecretaris Hen
driks zag zich eind oktober ge
confronteerd met twee mo
ties, beide over hetzelfde 
onderwerp, nl. het bevolkings
onderzoek naar baarmoeder
halskanker bij vrouwen. Beide 
moties beoogden een aan
zienlijke uitbreiding en ver
snelling van dat onderzoek, en 
beide moties waren een uiting 
van ontevredenheid van de 
zijde van de Tweede Kamer. 
De voorgeschiedenis van dit 
bevolkingsonderzoek gaf daar 
ook alle reden toe. Al in fe
bruari 1972 heeft minister 
Stuyt, de toenmalige minister 
van volksgezondheid, advies 
gevraagd aan de Gezond
heidsraad. Hij vroeg welke 
vormen van kanker door mid
del van een algemeen bevol
kingsonderzoek' kunnen wor
den opgespoord en op welke 
wijze deze opsporing het 
beste zou kunnen geschieden. 
De Gezondheidsraad bracht in 
juli 1974 advies uit, en stelde 
dat speciaal borstkanker en 
baarmoederkanker bij vrou
wen met succes in een vroeg 
stadium kunnen worden op
gespoord en ook met een ze
kere kans van slagen kunnen 
worden bestreden. In het 
advies werd gesproken over 
een mogelijke sterftedaling 
van 20 tot 30% bij baarmoe
derhalskanker. 

Het merkwaardige is nu, dat 
dit belangrijke advies pas in 
januari 1975 openbaar werd 
gemaakt. Prompt werd door 
een aantal Kamerleden (van 
VVD, KVP en PvdA) gevraagd, 
wat de staatssecretaris van 
dit rapport vond, waarqm hij 
het zo lang had laten liggen 
en wat hij er mee ging doen. 
Het antwoord op deze vragen 
kwam opnieuw een half jaar 

BaariD.oeder· 
on.derzoek 

later, en wel in juli 1975. De 
heer Hendriks antwoordde, 
dat hij opnieuw advies had 
gevraagd, ditmaal aan de 
Centrale Raad voor de Volks
gezondheid, om te weten te 
komen wat de beste organisa
torische vorm voor het bevol
kingsonderzoek op baarmoe
derhalskanker zou zijn. 

Tevens had de heer Hendriks 
besloten een aantal proef
onderzoeken op gang te bren
gen in drie plaatsen: Nijme-

gen, Utrecht en Rotterdam. Er 
zouden daar 25000 vrouwen 
per jaar worden onderzocht 
met een frequentie van eens 
per drie jaar en de gehele 
proefneming zou vijf jaar du
ren. Na afloop daarvan zou 
men zich beraden over een 
uitbreiding van dit onderzoek. 
De VVD-fractie was het met 
deze opzet niet eens, om ver
schillende redenen. Allereerst 
bleven bij deze zeer beperkte 
opzet grote delen van het land 
buiten dit bevolkingsonder
zoek. De beperking voor 

Utrecht was zelfs zo sterk, dat 
daar een aanzienlijke overca
paciteit bleef bestaan. In het 
bekende Preventicon, dat in
dertijd door mevrouw Vonhoff 
is geopend, zou men per jaar 
wel 40.000 i.p.v. 25.000 
vrouwen kunnen onderzoe
ken. Wij hadden ook nog heel 
andere bezwaren. De heer 
Hendriks wilde het gehele be
volkingsonderzoek door de 
.. openbare" gezondheidszorg 
laten uitvoeren, en wilde het 
onderzoek ook volledig door 
het Rijk laten financieren. 
Wij stelden daar tegenover, 

door mevr. mr. E. Veder· 
Smit, Tweede Kamerlid 
voorde VVD 

dat hier het particulier initia
tief uitstekende diensten kan 
verrichten. Het Centraal 
Bureau Keuringen verzorgt al 
een deel van het Utrechtse 
onderzoek. De Kruisverenigin
gen en de Dr. Jan Rutgershui
zen werken al mede aan het 
onderzoek naar baarmoeder
halskanker. En vooral dok de 
vrouwenverenigingen hebben 
op tal van plaatsen het initia
tief genomen; zij zijn behulp
zaam bij de voorlichting, de 
administratie en bij de bege
leiding van de vrouwen die 

zich aanmelden. De vrouwen
verenigingen zijn bij uitstek 
geschikt om de motivatie voor 
dit onderzoek op gang te 
brengen en dus voor een 
goede opkomst te zorgen. 

Ik had al een map vol voor
beelden van plaatsen, waar 
het onderzoek door de vrou
wenorganisaties op gang is 
gebracht en tijdens de 
begrotingsdebatten werd ik 
nog vanuit verschillende 
plaatsen opgebeld. Daarbij 
bleek, dat vrijwel overal een 
vrijwillige bijdr9ge van de 
deelnemende vrouwen werd 
gevraagd, in bedragen die va
riëren van f 5,- tot f 25,-, en 
dat vrijwel iedereen deze bij
drage graag wilde geven. Na
tuurlijk was er vrijstelling 
mogelijk voor degenen, die de 
bijdrage financiëel bezwaarlijk 
vonden. Wanneer men be
denkt, dat het hele onder
zoek ongeveer f 35,- kost, 
dan zou een vrijwillige bij
drage van f 5,- per persoon 
al bijna 1 5% van de kosten 
kunnen dekken. 
Mevrouw Ginjaar-Maas en ik 
hebben daarom een motie in
gediend, waarin wij om uit
breiding en versnelling van de 
proefonderzoeken vroegen, 
met inschakeling van het par
ticulier initiatief en waar mo
gelijk met de instelling van 
een eigen bijdrage. Als goede 
liberale·n zorgden wij voor de 
dekking van de benodigde 
rijksbijdrage, door middel van 
een amendement ten laste 
van een andere begrotings
post. 
De KVP-fractie volgde een 
iets andere weg. Zij wens,te in 
een vrij vage motie uitbreiding 
van de geplande onderzoeken 
over het hele land .. zodra de 
voorzieningen daarvoor aan
wezig zijn" en bekommerde 
zich niet om de financiële con
sequenties. De afloop van het 
geheel is bekend. Staats-



secretaris Handriks gaf toe, 
beloofde de inschakeling van 
het particulier initiatief en de 
eigen bijdrage te zullen be
zien, beloofde de drie proef
onderzoeken sterk uit te brei
den en zegde toe binnen de 
begroting nog de nodige gel
den te zullen vinden. Beide 
moties konden na deze toe
zeggingen worden ingetrok
ken. 
Staatssecretaris 1-iendriks 
heeft hier een duidelijke kans 
gemist. Hij heeft te traag en te 
beperkt gereageerd op een 
kennelijke behoefte uit de 
maatschappij. Hij heeft de 
kans voorbij laten gaan om 
een onderzoek, waar de Ne
de~landse Vrouwen Raad 
dringend om heeft gevraagd, 
dat uitvoerbaar is, dat betaal
baar is, en waar levens mee 
kunnen worden gered, met 
kracht op gang te brengen en 
door te zetten. Naar de re
denen daarvan kunnen wij 
slechts gissen. En dat in het 
jaarvan de vrouw! 
Wij zullen hem nu verder op 
de voet volgen. Mevrouw 
Ginjaar-Maas en ik zouden 
daarom graag ook van de 
vrouwen in de WD (indi
vidueel of als plaatselijke 
vrouwengroep) de nodige in
formatie willen ontvangen. 
Wij stellen het zeer op prijs 
als u ons wilt mededelen: 
• in welke gemeente of 

streek, waar u woont, het 
onderzoek plaatsvindt; 

• door welke instanties het 
onderzoek wordt georgani
seerd; 

• of en hoe de vrouwenorga
nisaties er aan meewerken; 

• hoe vaak het onderzoek 
wordt herhaald; 

• wat het opkomstpercen
tage is; 

• of er een bijdrage van de 
deelneemsters wordt ge
vraagd, zo ja, welk bedrag, 
en welk percentage der 
deelneemsters daaraan ge
hoor geeft. 

Bij voorbaat hartelijk dank! 

De· actie Tijd voor School, die 
ten doel heeft begin- en slui
tingstijden van kleuter- en 
basisscholen op elkaar af te 
stemmen, begint landelijk 
behoorlijk aan te slaan. De 
actie heeft zich al over veel 
plaatsen uitgebreid vooral in 
Noord- en Zuid Holland, en .er 
zijn veel VVD-vrouwen en 
VVD-raadsleden bij betrok
ken. 
Tijd voor School wil de hui
dige versnippering van tijd 

voor kinderen, leerkrachten en 
moeders tegengaan door een 
aantal veranderingen te bren
geh in de bestaande situatie. 

Zo stelt men onder meer voor 
een overblijfmogelijkheid te 
scheppen op iedere school, 
zodat een continurooster kan 
worden ingevoerd met een 
lunchpauze van maximaal een 
uur. Verder moeten, vindt Tijd 
voor School, de scholen tege
lijk beginnen en tegelijk uit
gaan. Ook acht men het onge
wenst dat er vrije dagen en 
uren worden gegeven binnen 

kunst rtt autirk 
Hollands koper, tin, zilver, 
volkskunst en kleine meubels 

"DER PINEN WAERT" ANTIQUITEITEN 
R. Jacobs-Reys, Nieuw Loosdrecht, N1'euw Loosdrechtsedijk 225 
Telefoon 02158-1168 

B.V. ANTIQUAIR E. BECKER 
v/h GEBR. BECKER 

Antiquairs - Beëdigde Taxateurs - Sinds 1879 

Zeist, Oude Arnhemseweg I G 

le Hogeweg 22, Huize Casa-Cara 

Telefoon 03404-12425 na 18 uur 03404-1 3620 

BELEGGINGS BRILLANT 
Niet alleen zeer winstgevend, maar ook asoluut veilig. 

Alle leveringen met terugkoopgarantie. 
Bij elke steen een uitgebreid niet verwisselbaar certificaat. 
Geringe makelaars courtage ± 5%. Dus geen handelswinst. 

Juwelier Diamantair VAN KLAVEREN - ZWOLLE 
Melkmarkt 25- Telefoon 05200- 16738. 

GALERIE ZAGWIJN 
ROMANTIEK - HAAGSE SCHOOL - BARBIZON 

(Verkoop onder garantie) 
DEN HAAG - SPUl 235 A - TELEFOON 070-46.32.42 

I L---------------------------------~ 

de officieel vastgestelde 
schooltijden. Bovendien zou
den de vakanties van alle 
scholen en, schooltypes per 
regio gelijk moet beginnen. 
Tijd voor School vindt het van 
belang dat alle betrokkenen 
over de gemeenschappelijke 
problematiek gaan meeden
ken en gezamenlijk naar op
lossingen gaan zoeken. 

Vrouwendag in Noor-

In een uitstekend bezochte 
bijeenkomst van de .,Vrouwen 
in de VVD" in Groningen, 
Friesland en Drente opende 
mevrouw E. Alberti-Tuijnman 
deze dag, waar zij speciaal de 
nadruk legde op de pro
blemen rond de stroom van 
Surinamers die voor 25 no
vember naar ons land is geko
men. Zij leidde drs. W. Tuijn
man, verbonden aan het 
Bureau Coördinatie Alochto
nen, in die een inleiding hield 
onder de titel .,Surinamers 
naar Nederland, een enkele 
reis onzekerheid?" Mevrouw 
mr. E. Veder-Smit belichtte 
daarna het standpunt van 
de beide Kamerfracties van de 
VVD. 
Na de lunch genoten we van 
een zeer onderhoudend be
toog van mevrouw drs. N. 
Rempt-Halmanns de Jongh, 
voorzitster van de Neder
landse Vrouwenraad; .,Zijn de 
Verenigde Naties echt geïnte
resseerd in de vrouw?" De 
conclusie van mevr. Rempt 
was deze: .,We vallen er
buiten door onze afwezig
h!'lid en daardoor denken de 
mannen niet meer aan ons". 
Na deze inleiding volgde een 
levendige en vaak humoris-

I 
tische discussie. Mevrouw 
Alberti dankte de spreekster 
voor haar duidelijke uiteenzet
ting en sloot deze zeer geani-
meerde dag. 

Mevrouw E.G. A. BRONS 



Mijn opÏnÏe Ïs ••• 

Bezuiniging 

Op 1 3 november vernamen 
we via het ANP dat de VVD 
voor zal stellen om 250 mil
joen te bezuinigen op de 
begroting van CRM en wel op 
de posten gezinszorg en bi
bliotheekwezen. Deze twee 
posten zijn voor 1976 begroot 
op 713 en 133 miljoen gul
den. (Toegestane uitgaven 
voor 1975 resp. 578 en 86 
miljoen gulden). Dit betekent 
dus op een totaal van 846 
miljoen een bezuiniging van 
250 miljoen gulden, waarbij 
de zwaarste klap valt bij de 
gezinszorg. 

De fractie van de Tweede 
Kamer heeft - dit jaar geen 
uitgewerkte tegenbegroting 
ingediend, met als argument 
dat de andere politieke par
tijen vorig jaar juist uit de 
details munt probeerden te 
slaan. In plaats daarvan kwam 
de fractie dit jaar met het 
voorstel om op alle begro
tingshoofdstukken 2 % te 
besnoeien. (Inmiddels opge
voerd tot 2 miljard op het 
totaal extra te bezuinigen, 
NRC 15- 11 ). Tot dusver in 
zijn eenvoud nog allemaal te 
begrijpen. Des te meer ver
wondert ons echter dat nu 
bovenstaande bezuiniging op 
CRM door de VVD-fractie 
wordt gelanceerd. 

Wij laten ons overigens graag 
door argumenten overtuigen 
en nodigen de fractie dan ook 
uit te antwoorden op de vol
gende vragen. 

Wat zijn de overwegingen 
geweest, gezien de eerdere 
verklaring wat betreft een 
tegenbegroting, om nu juist 
met een "zo geïsoleerd voor
stel te komen. Wat zijn de 
overwegingen geweest om 
met name in de welzijnssec
tor bezuinigingen aan te 

brengen, en wel in de gezins
zorg en wat betreft het biblio
theekwezen. 
Namens de werkgroep maat
schappelijke dienstverlening 

P. REMIOUE, 
Nijmegen 

Het Tweede Kamerlid Annelien 
Kappeyne van de Coppello tekent 
hier het volgende bij aan. 

Bij de behandeling van de CRM
begroting beëindigde ik mijn 
speech in eerste termijn als 
volgt: .. Bij-de algemene politil!ke 
en financiële beschouwingen is 

~ ~ 
In deze rubriek publiceren 
wij brievan van lezers. De 
redactie behoudtzich daarbij 
het recht voor redactionele 
wijzigingen aan te brengen 
of stukkan te bekorten, uiter
aard zondar de kern van het 
betoog aan te tasten. Wij 
streven ernaar zoveel moge
lijk lezers aan het woord te 
laten. Dit betekent dat korte 
helder geformuleerde brie
ven (maximaal300woordan 
en vooral duidelijk ge-
schreven of getypt I) het 
meest kans maken vlot en 
integraal te worden opge
nomen. 
Publikatie betekant niet dat 
wij instemman met het be
toog. 
Beroep t.a.v. geweigarde of 
bekorte artikelen is mog.e
lijk bij de Redactieraad, p/a 
Koninginnegrecht 57. Den 
Haag. ... ~ 

door mijn fractie naar voren 
gebracht dat beperking van de 
stijging van de rijksoverheidsuil
gaven onvermijdelijk is. De heren 
Wiegel en Van Aardenne hebben 
dat in een brief aan de Kamer, 
stuk nr. 8 behorend bij de Mil
joenennota, toegelicht. Ook het 
hoofdstuk van CRM ontkomt 
daar niet aan. 
Voor dit hoofdstuk is door mijn 
fractie als uitgangspunt genomen 
een algemene stijging van 10 % 
ten opzichte van de vorige begro
ting en voor de afdelingen 111 en 
IV, respectievelijk Volksontwikke
ling en Recreatie, en Maatschap-

pelijke Ontwikkeling, een stijging 
van 15 %, mede omdat factoren 
van buitenaf, bijvoorbeeld de op
vang van Surinamers, tot sterkere 
stijging nopen. Met betrekking 
tot de door de Regering voorge
stelde uitgaven betekent dat een 
beperking op alle afdelingen van 
2 %, en op de afdelingen 111 en 
IV nog eens een beperking van 
8%. 

Ik zal de posten die verlaagd 
zouden moeten worden niet ge
detailleerd kunnen aanwijzen; het 
departement beschikt in dezen 
over meer gegevens dan de wel 
zeer summiere artikelsgewijze 
toelichting prijsgeeft. Sterk op
vallende verhogingen doen zich · 
bijvoorbeeld voor bij het biblio
theekwezen en de gezinszorg. Op 
die posten zou bezuinigd kunnen 
worden. Dat is niet leuk - dat 
moet ik openhartig toegeven -
maar we leven nu eenmaal niet in 
een leuke tijd, al wordt er wel 
eens gedaan alsof er wel leuke 
dingen zijn, die dan weer voor 
anderen verzwegen moeten wor
den ". 

Het ANP-bericht heb ik niet kun
nen beluisteren. De tekst van 
mijn speech was op het moment 
van het uitspreken beschikbaar. 
In stuk nr. 8 behorend bij de 
Miljoenennota wordt op het 
CRM-hoofdstuk in totaliteit 271 
miljoen als norm voor bezuiniging 
aangegeven. Voor de afdelingen 
/11 en IV was dat, met uitzonde
ring voor de Omroep waarop een 
amendement tot verlaging met 
38 miljoen is ingediend (en ver
worpen overigens), 181 miljoen. 

Ik heb niet beweerd dat die be
zuiniging uitsluitend op biblio
theekwezen en gezinszorg gevon
den moest worden; in principe 
was ieder begrotingsartikel vat
baar voor vermindering. 

Ik heb ~/echts die beide ge
noemd omdat hun bedragen 
uitzonderlijk hoog stijgen: de 
uitvoering van de Bibliotheek
wet gaat van 85.900.000 in 
1975 omhoognaar 133.067.000, 
meer dan 50 % stijging; ge
zinszorg gaat van 578.312.000 
naar 713.322.000, een stijging 
van 20 %. Ik besef zeer wel dat 
bezuinigen geen populaire bezig
heid is. 

. - -·.- -. -~ ·; ~·-~~:~~~;~~((?~~f~~f~-?;~~l~~r~-.. --~- . . -·. ~~:.·-. 
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Zuid-Afrika 

Reeds geruime tijd wordt in 
Nederland gesproken en ge
schreven over het al of niet 
mogen leveren naar Zuid
Afrika van reactorvaten door 
de Nederlandse industrie. In 
Zuid-Afrika gaat men nu drie 
verschillende aanbiedingen uit 
Frankrijk, Duitsland en een Ne
derlands-Amerikaans-Zwit
serse combinatie vergelij
ken. Het zal een ieder duidelijk 
zijn dat, indien de drie gelijk 
finishen, de laatst genoemde 
combinatie een aantal zwaar
wegende strafpunten heeft 
opgelopen. De concurrentie
positie van deze combinatie 
is door al dit openlijk geschrijf 
en gepraat al ernstig ver
zwakt. 
Een aantal jaren geleden be
slisten Regering en Kamer 
negatief over de levering van 
vier onderzeeboten naar Zuid
Afrika. Toen geen kàns tot 
mogelijke levering, maar een 
duidelijke preferentie van 
Zuid-Afrika voor het zeer spe
cifieke Nederlandse ontwerp. 
De bestelling verhuisde naar 
Frankrijk waar de realiteitszin 
veel duidelijker gemodelleerd 
is dan in ons puriteinse 
Nederland. 
In Frankrijk zegt men ook "un 
hom me avertî en veut deux", 
maar deze uitspraak is nóg 
niet doorgedrongen tot de 
Kamerfractie van de VVD. Op 
1 8 november ontbraken vier 
VVD-ers in de Kamer waar
door de motie Ter Beek net de 
eindstreep haalde. Voor deze 
afwezigheid is vrijwel geen 
enkele verontschuldiging aan
vaardbaar. Dus geen herkan
sing voor de Nederlandse 
industrie. 
Dit volkomen gebrek aan ver
antwoordelijkheidsgevoel van 
de VVD-fractie (of was het 
een onderschatting van de 
tegenstander, hetgeen bijna 
even erg is), maakt de her
haalde uitspraak van Wiegel ~ 

. . - .. . ~ . -
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dat .,de VVD ook nu bereid 
is volledige Regeringsverant
woordelijkheid te dragen" tot 
een volmaakt ongeloofwaar
dige stelling voor de leden, 
de kiezers en de tegenstan
ders van de VVD. 

P.JELTEMA-HOMMES, 
Slikkerveer 

Doodvonnis 

Ik ben diverse malen bij de 
ambassade van Irak gaan kij
ken, maar ik heb Wiegel en 
Vonhoff nog niet zien demon
streren tegen het doodvonnis 
van een Joodse Nederlander. 
Of vindt men een Baskische 
Spanjaard belangrijker? Het is 
maar een vraag. 

Wrang 

B. de JONGSTE, 
Den Haag 

Voor iedereen begint het lang
zaam duidelijk te worden, dat 
de economische hervorming 
naar socialistische maatsta
ven vruchten begint af te wer
pen, al zijn het dan zeer 
wrange vruchten. Zoals uit 
een recente publicatie is ge
bleken, zit tweederde van het 
Ned. bedrijfsleven in de rode 
cijfers. Als reactie hierop rea-

geren de socialistische opper
hoofden met de gemeen
plaats .,we zitten in een 
stroom van recessie en inflatie 
en daar kun je niet omheen". 
Deze dooddoener had ik zelf 
ook kunnen bedenken. 

Om overigens deze recessie in 
Nederland wat meer uit de 
verf te laten komen wordt het 
nederlandse bedrijfsleven fis
caal tot op het bot uitgemol
ken, waarbij men zelfs de 
sociaal zwakken en de ouden 
van dagen niet ontziet. Onver
antwoordelijke lieden, zoals 
bijv. een mijnheer Groenevelt, 
een mijnheer Kok, een mijn
heer Van Thijn en consorten 
delen hier de lakens uit, waar
bij de stroman Den Uyl de 
socialistische vakbandspoli
tiek mag uitvoeren, alles 
natuurlijk onder het mom van 
het landsbelang en in naam 
van de Koningin. 

We zitten met een regering 
die uitblinkt in onwijsheid en 
onkunde, een regering die in 
een corset zit van socialis
tische partijpolitiek, en wiens 
wetten zijn geënt op extreme 
ambities van lieden die ge
speend zijn van elke vorm van 
verantwoordelijkheid, die al
leen maar socialistische stok
paardjes wensen te berijden, 

Proloog in actievoorde WO-Staten- en Raadsleden 

1 en die ten enen male de ken
nis missen, om de problemen 
waarmede we geconfron
teerd worden op hun juiste 
merites te beoordelen. Een 
regering ook, met een over
heidsuitgavenbeleid, welke 
stelselmatig de economische 
gezondheid in onze samenle
ving ondermijnt. 

Er komt hopenlijk snel een 
moment dat ons volk de buik 
vol heeft van de zegeningen 
van dit socialistische vak
bondsbeleid, waar men met 
de kreten van recessie en 
inflatie de talloze miskleunen 
probeert recht te praten. Voor 
mij mag deze .,overheid" die 
zich zo graag afzet op vorige 
regeringen maar er zelf een 
grote janboel van heeft ge
maakt, vandaag nog verdwij-
nen. 

A. F. M. de KONING, 
Utrecht 

Ra mbouillet 

De zoveelste na-oorlogse top
conferentie heeft plaatsge
vonden in het kasteel Ram
bouillet, dat in vorige eeuwen 
aan keizers en koningen ver
pozing schonk. Als gastheer 
functioneerde president Gis
card d'Estaing. Als gasten 
waren aanwezig president 
Ford, vergezeld van Simon en 
Kissinger met vele deskundi
gen, 1 5 ton documenten en 
machines (o.a. paper-clips). 
Voorts Duitse, Britse, Japanse 
en Italiaanse kopstukken, 
eveneens met vele deskundi
gen, documenten, machines 
(en paper-clips). 

Dat er tijdens deze Rambouil
leterie geen positieve resulta
ten zijn bereikt is logisch. De 
heersende wereldproblemen 
en wereldspanningen kunnen 
onmogelijk binnen enkele da
gen en zelfs niet binnen en
kele maanden of enkele jaren 
opgelost worden. De Ram-

1 bouillet-leuzen inzake samen
werking, werkloosheidsbe
strijding, economisch herstel, 
vrijheid in het handelsverkeer, 
valutastabiliteit enz., bevatten 
in wezen geen nieuws. Waren 
onze politieke problemen en 
politieke spanningen inder
daad spoedig oplosbaar, dan 
zouden 

1
zij uiteraard reeds lang 

geleden zijn opgelost. 
Maar bedoelde problemen, 
spanningen en conflicten heb
ben onverwoestbare politieke 
bases en zijn dientengevolge 
min of meer permanent. Poli
tiek en politici produceren 
sinds eeuwen uit zichzelve 
disharmonie (polarisatie). con
flicten en oorlogen. Het is dus 
een wensdroom te veronder
stellen dat politieke proble
men respectievelijk politieke 
Augiasstallen, via politieke 
toppen opgelost kunnen wor
den. 
Voor zover zij oplosbaar zijn is 
zulks alleen mogelijk door 
middel van grootscheepse 
staatkundige of politieke de
flatie. Want hoe minder top
conferenties, top-instituten, 
top-maatregelen en wat dies 
meer zij. hoe minder politieke 
top-blunders en hoe meer 
nationale en internationale 
harmonie. Simple comme 
bonjour, zegt de Fransoos. 

E. HENNY, 
Den Haag 

De nauwlettende lezer zal zelf 
wel al gemerkt hebben, dat 
waar in mijn artikel .,Betere 
verdeling van het werk" 
(Vrijh. en Dem. van 21 no
vember, p. 19-21) .,verhoging 
van de menselijke inspan
ning" als ideaal genoemd 
wordt (middelste kolom opp. 
19), bedoeld wordt: .,verho
ging van de produktiviteit van 
de menselijke inspanning". 
Volledigheidshalve merk ik 
hettoch op. 

P.A. DELVAUX, 
Zeist 



De heer Schaap uit Asten 
heeft in zijn ingezonden stuk, 
geplaatst in Vrijheid en De
mocratie van 7 nov. '75, op 
krachtige manier bezwaren 
geuit tegen het organiseren 
van een optreden van Proloog 
op het Congres van de Vereni
ging van Staten- en Raads
leden, eveneens op 7 novem
ber. Ik zelf heb de gedachte 
van het bestuur van de Ver
eniging van Staten- en Raads
leden toegejuicht en ben 
speciaal voor dit onderdeel 
naar het Congres gegaan. 
Waarom? 

Ik ben er van uit gegaan dat 
het bestuur zo ongeveer ge
dacht moet hebben: .,Je moet 
er geweest zijn om er over te 
kunnen oordelen". Die gele
genheid bood het bestuur en 
dit was de reden dat ik ging. 
De heer Schaap zit in Noord 
Brabant dicht bij Proloog en 
zal zeker voorstellingen gezien 
hebben. Ik zelf was alleen in 
de gelegenheid geweest om 
een paar keer een flard op de 
televisie op te vangen en 
verder af te gaan op persbe
richten. 

Ik heb geen ogenblik ver
wacht (en dat zal ook niet de 
verwachting van het bestuur 
geweest zijn) dat de ontmoe
ting van Proloog met een zaal 
vol VVD-ers veel zou kunnen 
opleveren in de trant van het 
naar elkaar toebrengen van 
elkaars denkbeelden. Ik heb 
wel verwacht dat het uiterst 
nuttig zou kunnen zijn om 
mee te maken wàt Proloog 
brengt en hàe het gebracht 
wordt, inclusief de discussie 
na. 

Het ging n.l. niet om beïn
vloeding van onze eigen me
ningsvorming, maar wèl om 
beoordeling van hoe door op
treden van Proloog op o.a. 

scholen beïnvloeding van het 
publiek daar plaats vindt. Pu
bliek, dat veelal veel minder 
gewapend zal zijn om tegen
spel te leveren dan wij die 
avond waren. Ik dacht dat het 
organiserende bestuur deze 
overwegingen gehad moet 
hebben. 
In dit opzicht was de avond 
interessant en geslaagd. Ik 
vind dat naast een woord van 
dank aan het Bestuur van de 
Vereniging van Staten- en 
Raadsleden om deze gelegen
heid te bieden, ook een woord 
van waardering passend is 
aan de spelers van Proloog, 
die zich toch wel in het hol 
van de leeuw moeten hebben 
gevoeld. Of er erg veel moeite 
voor nodig is geweest om ze 
hiertoe te brengen, weet ik 
uiteraard niet. 
Ter geruststelling van de heer 
Schaap, kan ik hieraan toe
voegen dat mijn negatieve 
beoordeling van Proloog door 
deze voorstelling alleen maar 
versterkt is, maar nu gestoeld 
op kennisname van verschil
lende aspecten van zo'n 
optreden. Ik dacht dat, ge
hoord de discussie, dit over 
het algemeen het effect bij 
het Congres moet zijn ge
weest. 

E. STOOP-VAN RIEMSDIJK, 
Hengelo 

Huwelijksbed 

Mr. H. van Riel tijdens de alge
mene beschouwingen in de 
Eerste Kamer: .. Over de uit
eindelijke toekomst van Neder
land zou ik mij ongeruster ma
ken, wanneer thans niet een 
restauratieve jeugd aan bod 
komen ging. Reeds bijna 20% 
van de jongste generatie stemt 
op de VVD en ik las in een 
artikel - ik meen in Vrij Neder
land - dat de doorsnee Neder
lander de gezelligheid van het 
huwelijksbed boven de revo
lutie verkiest. Dat zijn de men
sen waar wij het van hebben 
moeten". 

p 

In Vrijh. en Dem. van 7-11-
1975 uitte de heer Schaap uit 
Asten zijn ongenoegen over 
het optreden van Proloog in 
Lunteren. Ik ben het daar niet 
mee eens. Het was juist een 
zeer goede gedachte van de 
Vereniging van Staten- en 
Raadsleden om juist deze le
den uit geheel Nederland eens 
het vormingstoneel van Pro
loog te laten bekijken en er 
mee te discussiëren. Dit laat
ste was een niet van humor 
verstoken genoegen. 
Wij moeten eens afstappen 
van het doordrammen van 
sommige mensen in de partij, 
die hun mening .,zeggen", 
omdat anderen het zeggen. 
Het is nog altijd zo: eerst 
luisteren of kijken en dan pas 
na rijp beraad een mening vor
men. Ik heb persoonlijk zeer 
veel over Proloog gehoord. 
Toch is het bijwonen van een 
voorstelling in het zuiden des 
lands voor mij net iets te veel. 
Ik heb dan ook direct het 
initiatief van het bestuur van 
de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden zeer toegejuicht 
om ·nu eens persoonlijk dit 
vaak de voorpagina halende 
gezelschap te bekijken en te 
beluisteren. 

En ik moet zeggen dat het 
goed gespeeld werd. En dit 
was nu eens niet naakt. Met 
de inhoud ben ik het persoon
lijk absoluut niet eens. Maar 
dat is een geheel andere 
kwestie. Daar ik het Hel
monds Dagblad totaal niet 
ken is de schets van de 
situatie van deze groep mij 
ook onbekend. Doch ook hier 
geldt weer, dat de journalist 
kijkt en luistert met zijn of 
haar oren en ogen. Het is al
tijd nog het beste geweest om 
met eigen ogen te zien en met 
eigen oren te horen. 
En waarom zouden wij Groe
nevelt of iemand anders niet 

eens hun zegje laten doen? 
Dan kunnen de heren ook 
eens beluisteren hoe de 
achterban eensgezind is bij de 
VVD. Een spreker uit eigen 
kring is ook zeer waardevol, 
maar je moet ook een ander 
eens horen, dat verruimt de 
blik. 

H. MARKERINK-OE LEE DE, 
Bloemendaal 

Het verontrust me telkens 
weer hoe de VVD in haar tele
visie- en radio-uitzendingen 
leden probeert te winnen. Ik 
bedoel met name jeugdige 
leden. Deze uitzendingen ko
men vreselijk materialistisch 
over. Dit komt misschien om
dat deze regering ernstig tekort 
schiet in materialistische zaken 
en dat de VVD hierin de rege
ring eens op de vingers wil 
tikken. 
De VVD schijnt het onderhand 
noodzakelijk te vinden dat ieder 
gezin een eigen auto moet 
hebben. Nu ben ik student en 
gematigd liberaal en vind het 
fijn · om elke dag 35 km te 
fietsen en iets aan een leef
baarder milieu bij te dragen, 
terwijl mijn partij liefst het hele 
land plat wil bouwen met 
wegen. Is het beleid van de 
ruimtelijke ordening van de 
VVD dan niet op de toekomst 
gericht? 
Volgt men de research niet, die 
nieuwe verveersvormen ont
wikkelt? Weet men dan niet 
dat een van de huidige ver
voersvormen, de auto, al aan 
ongeveer 25 miljoen mensen 
het leven heeft gekost? 
Het is mijns inziens hard nodig 
om naar nieuwe middelen van 
vervoer te zoeken, die minder 
oppervlakte land in beslag 
nemen, die milieu vriendelijker 
en veiliger zijn. Misschien een 
interessant onderwerp voor de 
prof. mr. B. M. Teldersstich
ting. MARCEL LAGUETTE, 

Grave 
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· Denkt u ook over een 
I zwembad? en uw bad r:nag desn~ods onder 

• de bomen liggen. WIJ bouwden 
I namelijk een skimmer aan de ge-

l tlele omtrek van het bad. Op elke 
Hebt u er wel eens aan gedacht plaats wordt het ingewaaide vuil 
wat een zorgen en onderhoud zo'n afgevoerd, voordat het kan be-

l ding in je tuin geeft? Elke dag zinken. Omdat het bad aan alle 
1 - 2 uur stofzuigen, in het begin zijden overloopt, kan zich ook 

I een nieuwtje, later een• steeds nooit een vuile rand vormen. Ons 

I 
terugkerende corvee. Ook de vette kleinste bad met afmetingen 1 0 x 
aanslag aan de gehele omtrek van 5 m heeft reeds een filtercapaci-
het bad, dat is 30 meter bij een teit van 36 m3 oer uur. I bad van 1 0 x 5 moet elke week 
afgewassen worden. 

I 
Wij onderzochten al deze prol blemen, en vonden er onze eigen 
oplossing voor, die wij octrooi

I eerden. 

Alle andere baden moeten het 
met 5 - 1 0 m3 per uur doen. 

. Wij garanderen een kristalhelder
heid gedurende meerdere seizoe-
nen. 

I 

I 
I 

I 
I 

I 
• 
I 
I 

I 
• I De constructie van het bad 

Wij bouwden het filter onzicht-

1 baar bij het bad in en het vraagt 
dus geen aparte ruimte in uw 

I 
Een sterke betonconstructie die 
bekleed wordt met een dikke 

I taaie elastische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst, 
terwijl indien het beton toch 

I scheurt, het bad toch waterdicht 

I blijft. De bekleding is zelfs be
stand tegen moedwillige bescha

l diging. 

I 
Gras maaien en bladeren? 

Maait u maar rustig uw gazon, 

woonhuis. I 

Stofzuigen I 
Bij ons overbodig, omdat het I 
automatisch gaat en veel beter 
dan met de hand; die hoge I 
omtrekskimming voorkomt natuur-
lijk ook veel bodemvuil. Elke I 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste I 
duik, zonder enig onderhoud. 

I ZUID NEDERLANDSE BASSINBOUW I 

I HAGEDOORN- LANAKEN ral- TELEFOON 09-32.11.715o7oJ l.i-·-·-·-·-·-·-· 
DATSCHEELT 

EENPWK! 

JASKI korrel koffie. Sublieme 
BraziJ iaanse koffie. 
Op de plantag-e tot vriesdrog-e 
kor-relkoffie verwerkt en 
rechtstreek~ door J ASK I 
g-eïmporteerd. 
Goed koper.efficiënter en beter 
kan het niet~ 
Pittig-e koffie up elk uur van de 
dag-. 
Maar ook thee, chocolade. soep 
of koele vr-uchtenlimonade vallen 
bij uw personeel in de smaak. 

Voldoe aan die wensen met één 
fantaRtische automaat: 

SANKEY SUPER 
MARK VII Hot & Cold. 

Onkosten drukken. kwaliteit 
opvoeren'! 

Bel J ASKI vandaag- nog-. 
Hij schenkt klare koffie over 
automatisering-. toelevering- en 
running- van bedrijfskantines. 
Doe wél en kijk vooruit: 

AUTOMATISEER IN 
JASKI -SFEER! 

JASlil AllTOMATEN H.V. 
Nieuw Loosdrecht02158-l!iiil 
VERHUREN en VEHZORGEN* 
van alle soorten 
CONSUMI'TIE AUTOMATEN 

•we,·kmaatschappij voo1· 
verzut·g-ing-: (ieneral 
Canteen Service. l'o,thu' :l~4 . 
Hilver.:um 

Parsoonlfk kontakt 
is per raditie 

het kinmerk van de 
as-as 

Want alleen door persoonlijk 
kontakt kunnen Uw bankbelangen 
optimaal worden behartigd, vindt 
de KAS-AS. 
Als kliënt van de KAS-AS heeft U 
dan ook altijd met één en dezelfde 
man te maken. Hij is Uw 
verbindingsman met wie U te allen 
tijde kunt overleggen. 
Hij vertaalt Uw wensen, koördineert 
de dienstverlening en opent de weg 
naar de specialisten van de KAS-AS. 
Ook in persoonlijk kontakt. 
Zodat U zeker kunt zijn van een 
gedegen vermogensbeheer, van een 
slagvaardig beleggingsbeleid, 
van een overwogen bewindvoering 
en van een objektieve uitvoering 
van de werkzaamheden als 
executeur-testamentair. 

De KAS-AS houdt het persoonlijk 
kontakt in ere. Per traditie. 

KAS-ASSOCIATIE NV 
de bank met de persoonlijke aandacht 

Spuistraat 172, Amsterdam 
Tel. 020- 2125 21 



,,De 

E• was eens een k einEJ blauwe 
háan, die nog m vr jhe1d op het 
boerene f rond scharrelde 
Op een dag ontdekte h'J een 
paar graarkorr Is. 
HiJ nep zij buren bi, elkaar en 
sprak 
.. Als wed t graan nu eens zou 
den planten dan hebben we 
straks brood om te eten. Wie 
w I me !'>elpen 'llet planten 7' 
.. lkn t, ze1dekoe 
.. lknist,' zeideeend. 
.,lkn et,"zeil-)etva•ken. 
.. Ik net,' zei de gans. 
.. Dan zal •k het zelf doen,' 
spraK de kleine blauwe haar.. 
En zo gebeurde het. 
Hetgraa groeidevoorspoedig 
en er Kwamen moo1e goud n 
arenaan 
.. Wie helpt me met oogste'l?' 
vroeg de kle ne blauwe haan. 
..1 k n•et, zei de eend. 
.,Dat is geen passende arbeid,' 

· antwoordde het varken. 

leine blau«Te haan'' 

,Dat kun Ik nJ('t do n in mijn 
posit1e, .. prak de koe 
.. Dan verli s k rr1)n werkloos
heJdSUJtkering, ' ze, de gans. 

Dan zal ik het zelf doen · 
sp~ak de kl ne blauwe haan 
en ~'>ij voegde de daad biJ het 
WOOJd . 

roen Kwa"1 het moment dat 
het brood gebakken moest 
worden. 
.. Wie helpt me b j he• bakken 
van het brood?' vroeg onze 
kleinE> blauwe haan . 
,.Dat zou ik In overwerk moe
ten doer." antwoordde de koe 
..endaarvoelik ietsvoor." 
, kzou mijn Bijstandsuitkering 
verliPzen," zei de eend. 
,Ik verwerp dezerraatschap 

pij en bove_ndien heb i nooit 
leren bakKen, ' sprak 1-tet var
ken. 
.Als ik dan als emge helper 
overblijf, • ze' de gans .,ben ik 
bang dat ik over.belast wordt." 

.. Dan zal ik het brood wel zelf 
bakken, ' zei de kleine blauwe 
haan totzij I" buren. En hij bakte 
\(J)f boteri'ammen en toonde 
de buren het mooi gebakken 
brood. 
Ze wi1Cle!1 alleMaal wel een 
sneetJe, !"la a• de kleine blauwe -
raan zei: .,Niks hoor, ik eet d1e 
vijf boterhammen zèlf op." 
.. Overwinst.' schreewde de 
koe . 
, Gemene kapitalist,' krijste 
de eend. 
,.Ik verlang gelijke rechten," 
snaterded gans. 
Het varken knorde a leen maar 
wat. 
Ze beschilderde., borden met 
het woord ,onee lijk' er op en 
liepen alsmaar •ond de kleine 
blauwe haan onder het uitroe 
pen vangemene leuzen. 
Toep kwa'll er een politieagent 
b1j en die zei tegen het kleine 
blauwe raantje: 

doorW. Verwey, 
Vrij naareen oud 
E' ge s sprookJe 

.,Je moet niet zo gierig ziJn. 

.. Maar ik heb het brood hele
maal alleer verdiend.' nep de 
blauwe haan verontwaardigd. 
.,Precies,' antwoordde de 
agent, ,.dat IS het pracf1tige 
systeem van het particuliere 
111 itiatief " 
ledereen kan op dit erf eve'l
veel verdienen als hiJ ze f wil. 
maar onder deze Regering 
moeten cle produktiewerkers 
alles delen rret degenen die 
nietwerkel" 

Daarna verzo~nden zij zich 
met e kaar, inclusie~ de kle ne 
b auwe haan, die tev•eden 
glimlachte e-n met de anderen 
ziJn graantjes pikte en mom
pe de ,.ik be'l dankbaar, ik ben 
dankbaa•." 
Maar de buren verwonderden 
zich er wel over waarom de 
kleine blauwe haan nooit m er 
broodbakte 

( We~:ft U IDee •••••••• .IDetdeVVD?) 
Met de in ons blad van 24 
oktober aangekondigde le
denwerfactie is reeds een 
groot aantal afdelingen van 
start gegaan. Vele leden 
hebben van de plaatselijke 
propagandacommissie al een 
verzoek gekregen om namen 
en adressen op te geven van 
hen, die wellicht lid van de 
VVD willen worden. 

De eerste reacties zijn reeds 
binnen. De activiteiten van 
deze propagandacommissies 
zijn nu dus in de tweede fase, 
n.l. ,.het benaderen van de 
eventuele toekomstige leden". 
Hoewel over de resultaten 
nog weinig valt te zeggen, lijkt 
de veronderstelling gerecht
vaardigd, dat de ledenwerf
actie door een ÇJoede start 

kans heeft op een goed resul
taat. Met enthousiaste VVD
ers moet succes dan ook ver
zekerd zijn. 
Mocht u personen kennen, die 
wellicht lid willen worden van 
de VVD en heeft u van uw 
afdeling nog geen verzoek tot 
opgave ontvangen, zoudt u 
dan het hieronder afgedrukte 
formulier willen invullen? 

De volgende personen willen misschien wellid van de VVD worden: 

Naam . Adres Woonplaats 

Wanneer deze personen 
woonachtig zijn in uw eigen 
gemeente dan kunt u het 
formuliertje zenden aan uw 
afdelingssecretaris. 
Wonen deze personen buiten 
uw gemeente, wilt u dan het 
formulier naar het Algemeen 
Secretariaat zenden? 
Werft u mee? Met de VVD? 
Heel hartelijk dank! 

1' '.' '.' .. ' .. ' ........ ' ........ '.' .. ' .. ''.'.' .. ' .. '' .... ' .... ' ' .. ' .. '.' '.'.' .. ' '.' '.' ... ' ...... ' .. ' '.' '.'.' .. ' '.' '''.' ' ... ' ... ' ..... ' .. '.' '.''.' '.' .. ' .. ' .... ' '.'.' ' .. ''' ....... ' 

2 ............................................................................................................................................................... ................ . 

3 ............................................................................................................................................................................... . 

4 ............................................................................................................................................................................... . , 
5 ............................................................................................................................................................................... . 

Ingevuld te zenden aan uw afdelingssecretaris of aan het AlgemeenSecretariaat VVD, Koninginnegracht57, Den Haag. 



Tuincentrum ESHUIS 

• 
Alle materialen voor uw tuin . 
Aanleg en onderhoud van: 
Tuinen - Plantsoenen - Terreinen 

ALMELO - Maardijk 15 
Telefoon 05490-18743 

t~ voor ontwerp, aanleg 
TUINARCHITECTUUR en onderhoud van alle 

~~,L PRONK en KAPITEIN 
soorten tuinen, door 
geheel nederland 

\_ kantoor: g. flinckstr. 143 
amsterdam 
tel. 020'- 718277 

GROENVOORZIENING 

G. A. & A. v. d. Gaag 

kantoor en kwekerij telefoon 114265 
Ringvaartweg 98 - ROTTERDAM-16 
ook na 6 uur- telefoon 122443 - 203409. 

Aparte afdeling binnenbak beplanting. Lid A.T.G. 

tul po 
tuincentrum 
Benoordenhoutseweg, hoek Wadlsdorperlaan 
Wassenaar-Den Haag.Tel (070) 264041 

_ ......... kom VrtJbli)ve,d een bezoek ~rengen en parkeer uw auto op ons ru1me parkeerterrein 

Aanleg en onderhoud VOl') tuinen 

H.H. PUYK 
TUINARCHITEKTUUR 

• Tuinadviezen 
e Begrotingen 
• Tekeningen 

Korte Molenweg 8 - Telefoon 02153- 15937 - BLARICUM 

Tuin en landschaps
groenvoorzleningen 

A. JAGER ir. 
Veldhof 16 
AERDENHOUT 
Tel. 023- 244465 

Het dagelijks bestuur heeft 
in haar vergadering van 20 
november besloten, de heer 
M. R. van der Heyden te 
benoemen tot adjunct-se
cretaris voor vorming en 
scholing. De heer van der 
Heyden is 30 jaar. Hij is 
ongehuwd en woonachtig in 
's-Hertogenbosch. Na zijn 
opleiding HBS-A heeft hij 
zich 3 jaar in de bedrijfs
kunde verdiept, waarna hij 
van 1967 tot 1975 werk
zaam is geweest in de 
schoenen-industrie, laatste 
lijk in de functie van adjunct
directeur. 
De heer van der Heyden is 
lid van het bestuur van de 
VVD-afdeling in zijn woon
plaats, voorts lid van het 
dagelijks bestuur van de 
Bossche Maatschappij tot 
Nut van 't Algemeen en 
tenslotte voorzitter van de 
Junior Kamer in Den Bosch. 
De heer van der Heyden zal 
zijn werkzaamheden op ons 
secretariaat per 1 januari 
a.s. beginnen. Wij wensen 
hem daarbij veel succes. 

• 

Vornrl:I] 

In ons blad van 10 oktober 
1975 is een begin gemaakt 
met het verstrekken van infor
matie over de te houden 
vormings- en scholingscur
sussen. Uiteraard is na deze 
datum door de door het 
hoofdbestuur ingestelde ka
dercommissie weer intensief 
gewerkt aan een grondige 
voorbereiding van deze cur
sussen. In het bijzonder zijn 
daarbij resultaten geboekt in 
het vlak van de "kadervor
ming" . 

De cursus "Discussie en Ver
gadertechniek" is reeds in de 
uitvoerende fase gekomen. 
Op 1 november j .l. werd 
(overigens met veel succes) 
n.l. in Assen, Kesteren en 
Noordwijk het spit afgebeten. 
In de overige plaatsen wordt 
deze cursus gehouden op de 
data, welke vermeld zijn in het 
bijgevoegde overzicht. 
De voorbereiding van de 
tweede cursus " Strategie po
litieke tegenstanders" , waar
van de te behandelen onder
werpen zeer globaal werden 
aangegeven in ons V. en D. 
nummer van 10 oktober j .l. , is 
eveneens in eeri eindfase 
gekomen. Het overleg met de 
inleiders van deze cursus is 
practisch afgerond, zodat eind 
januari a.s. deze cursus kan 
starten. In het bijgevoegde 
overzicht zijn de verschillende 
plaatsen en data vermeld. 
Over de derde cursus " de 
Liberale filosofie" wordt nog 
intensief overleg · gepleegd 
met de inleiders. Een over
zichtschema kan voor deze 
cursus derhalve nog niet wor
den gegeven. Het ziet er ech
ter wel naar uit dat medio 
maart ook hiermede een daad
werkelijke start gemaakt kan 
worden. 

Het totaal aantal deelnemers 
per plaats en per cursus is 
maximaal25. 



eil. scholing van VVD-leden 

Wanneer men als kaderlid aan 
één of meer cursussen wenst 
deel te nemen. dan kan men 
zich richten tot de vertegen
woordiger van zijn kamercen
trale in de Landelijke Kader
commissie. De namen en 
adressen van deze vertegen
woordigers zijn hierbij ver
meld. Men dient dan uiteraard 
wel aan te geven, voor welke 
cursus men belangstelling 
heeft, voorts moet men bereid 
zijn de gehele cursus te vol
gen. 
Er zij tenslotte op gewezen 
dat in het eerstvolgende 
nummer van Vrijh. en Dem. 
een meer volledig beeld gege
ven zal worden over .. vorming 
en scholing in onze partij". 
Met name zal dan meer het 
accent gelegd worden op de 
.. informatiecursussen". 

Kamercentrale 

Utrecht 
Haarlem 
Gelderland 

Den Helder 
Haarlem 
Amsterdam 

Den Haag 
Leiden 

Rotterdam 
Dordrecht 

Limburg 
s· Hertogenbosch 

Zwolle 
Gelderland 

Gelderland 

Drenthe 
Zwolle 
Groningen 

Friesland 
Groningen 
Drenthe 

Zeeland 
Tilburg 

Vertegenwoordigers 
van de 

kamercentrales 
in de LKC 

Schema kadercursussen 

Discussie en 
vergadertechniek I 

Deelnemers Plaats 

17 
4 
4 

8 
9 
8 

25 
0 

13 
12 

10 
15 

10 
15 

25 

10 
9 
8 

10 
10 

5 

10 
15 

Kesteren 

Amsterdam 

Noordwijk 

Rotterdam 

Weert 

Kesteren 

Kesteren 

Assen 

Heerenveen 

Breda 

KC Den Bosch 
KC Tilburg 
KC Gelderland 
KC Rotterdam 
KC Den Haag 
KC Leiden 
KC Dordrecht 
KC Amsterdam 
KC Den Helder 
KC Haarlem 
KC Middelburg 
KC Utrecht 
KC Leeuwarden 
KC Zwolle 
KC Groningen 
KC Drenthe 
KC Limburg 

Strategie politieke 
tegenstanders 11 

Tijd Deelnemers Plaats Tijd 

17 
10/1 -17/1 -24/1 4 Bilthoven 7/2-14/2- 6/3 

4 

8 
17/ 1 -31/1 - 14/2 9 Amsterdam 6/3--20/3-2 7/3 

8 

10 
1/ 11-15/ 11-29/ 11 15 Boskoop 7/2-21/2- 6/3 

13 
24/1 - 7/2 -21/2 12 Rotterdam 6/3-20/3-27/3 

10 
10/ 1 -17/1 -24/ 1 15 Weert 31/1- 7/2-21/2 

10 
22/ 11-29/11 - 13/12 15 Deventer 31/1- 7/2-14/2 

1/ 11- B/ 11-15/ 11 25 Arnhem 7/2-21/2- 6/3 

10 
1/ 11-15/ 11-29/11 9 Assen 7/2-14/2-21/2 

B 

10 
31/1 - 7/2 - 14/2 10 Heerenveen 28/2- 6/3-20/3 

5 

10 
6/ 3 -13/3 -27/3 15 Breda 31/1- 7/2-14/2 

:H.H. M. Koot, Guldengaarde 54, Cuyk 
J. H. Verheggen, Oranjesingel 7, Berkei-Enschot 
Mevrouw M. J. A. Kom brink-Boot. Eisenoord 6, Vaassen 
drs. J. A. Dortland, Krulmos 16, Rotterdam 
mr. C.A. Troost. Kersengaarde 75, Voorburg 
drs. J. A.W. Brak, Van Slingelandtlanen 87, Woerden 
C. P. Bos jr., S. M. Hugovan Gijnweg 97, Dordrecht 
drs. R. Groothoff, Velazquezstraat 6, Amsterdam 
J. de Veen, Gromhoutstraat 30, Heerhugowaard 
P. M. van Drooge, C. Huygenslaan 1 {3, Heemstede 
R. T. Henkemans. Oostelijke Kanaalweg 16, Wemeldinge 
Mevrouw H.H. Olthof-Kuiper, Pr. Hendriklaan 70, Baarn 
F.J. de Vries, de Poel4. Bergum 
J.C. Tamse, Dollard 207.Zwolle 
E. Overbosch, Hoofdstraat 95. Noordbroek 
drs. H. B. Eenhoorn. Amelterhout 20, Assen 
Mevrouw F. E. Riemslag-Vroom, Hoeve Oud Ehrenstein. 
Oud Ehrensteinerweg 8, Kerkrade 



netto U WILT GELD LENEN? 
BELSMETS 
MONEY·SBOP 

bedrag in 24 

077·19775 
045·218218 

handen 

2.000 
3.000 
4.000 
5.000 
6.000 
7.000 
8.000 

mnd 

96 
144 
192 
240 
288 
336 
384 

nu sterk verlaagd tarief! 
Venlo, Koninginnesingel 70, Tel. 077-
19775. Hoensbroek (Heerlen), Aker
s~raat 210, Tel. 045-218218. Venray, 
Pr. Bernhardstraat25, Tel. 04780-5870. 

10.000 
12.000 
15.000 
20.000 
25.000 

480 
576 
720 

Schildersbedrijf B I R MA N 
Bescherm en verfraai uw bezit: 

In de winterperiode een premie van f 22,50 
per dag per man 
10-11-'75 thn 12-3-'76 

VOOR AL UW SCHILDER- EN BEHANGWERK 

Vraag vrijblijvend advi·es en offerte 

v. HOGE;NDORPLAAN 25 - 02150-48192 ·HILVERSUM 

DE NEDERLANDSE GROOT
LOGE DER GEMENGDE 
VRIJMETSELARIJ 
(aangesloten bij de Internatio
nale Unie van Vrijmetselaren) 

CAT EN A 
biedt vrouwen en mannen van verschillende levensbe
schouwing gelegenheid gezamenlijk te zoeken naar de 
geestelijke waarden, die van wezenlijk belang zijn in het 
leven. 

Inlichtingen: Den Haag 540556 en 552237; Amsterdam 441127; 
Rotterdam 169131; Utrecht 06360-16346 Qf Postbus 5270 Am
sterdam-Zuid. 

Vrijheid 
• 

kunt u krijgen met groen-blijvende planten tn 
uw tuin 

OPHEFFINGSUITVERKOOP 
Fa. Jac. ,Jurrissen & Zoon 
Sinds 1773 
Gort van der Linden laan 1 a 
NAARDEN 
Telefoon 02159- 43706 
Graag telefonische afspraak 
voor bezoek kwekerij . 

nog eens extra 50% korting 
op onze goedkope prijzen 
Coniferen, Hulsten, Taxus, 
Heesters, Vrucht· en Laan
bomen in divers'e maten, 
tot 4 meter. 

36 
mnd 

101 
135 
169 
202 
236 
270 
337 
404 
505 

48 60 Deze aantrekkelijke tarieven zijn inkl. 

mnd mnd kwijtschelding bij overlijden tot 
f 15.000,- netto verstrekt krediet. 
Verder géén kosten. Woningverbete-
ringskredieten nu ook zonder eigen 
huis, looptijden 72,84 en 96 maanden. 

134 Vraag vrijblijvend onze folder. Ver-
161 vroegde aflossing mogelijk. Overname 

188 158 bestaande leningen, mits zonder 

215 181 achterstand, meestal geen bezwaar. 

268 225 tarief 2e hypotheek. looptijd 120 
322 270 maanden: 15.000 is 120 x 224.47; 
402 338 20.000 is 120 x 294,66; 

469 25.000 is 120 x 364,85; 
586 30.000 is 120 x 435.05. 

MAATKLEDING 
KWALITEIT 

KOMFORT 
KARAKTER 

A. Prins & Zn. 

Maatkleermakers 

C. van WIJk 
Maatkleermakers 

Tel. 02150.45186 (-16317) 

Gijsbr. v. Am stelstraat 69 

Hilversum 

Tel. 020-9924&7 (-991635) 

Rijksstraatweg 98 

Duivendreclit 

BELANGRIJKE NIEUWE UITGAVE 
Bij voldoende intekening zal voorjaar 1976 bij ons ver
schijnen: 

ALLE DE WERCKEN van JACOB CATS 
Een geheel ongewijzigde facsimile-herdruk van de in 
1712 te Amsterdam verschenen uitgave bij J. van 
Heekeren e.a. 

Met ca. 435 zeer fraaie gravures van Adriaen van de Venne, 
1400 blz., duidelijk leesbare letter (Romein). Formaat ca. 
40 x 27 cm, gedrukt op licht getint gevergeerd papier. 
Gebonden in twee kostbare banden met leren rug en 
ribben. Intekenprijs voor het complete werk f 650,-. Na 
verschijning f 725,-. (Ook in termijnen betaalbaar 1 x 
t 150,- en 5 x f 100,-). 
Prospectus gratis op aanvrage. 

B.V. UITGEVERIJ " D E BA N I ER " • UTRECHT 
Postbus 2330 Telefoon 030-313377 ------------
z 
0 

Naam: 

Adres: 

Plaats : 

*) tekent In op ,.Jacob Cata-Werken", 2 dln. 6 f 650,-. 
Betaling: *) ineens; *) In termijnen. 

*) verzoekt toezending van prospectus "Jacob Cats". 

Datum .................... . Handteken1'ng: .............. . 

*) Eén van beide doorhalen s.v.p. 

U kunt deze bon in open enveloppe en ongefrankeerd 
zenden aan: B.V. UITGEVERIJ "DE BANIER" 

ANTWOORDNUMMER 1238 - UTRECHT 



Eenjaar 
links in AIRsterdam 

/Amsterdam heeft een roerig 
jaartje achter de rug. Behalve 
het geluid van de feesttrom
petten die het zevenhonderd
jarig bestaan van de stad be
geleidden, kon ook met grote 
regelmaat het gebulder van 
plaatselijke politieke kanon
nen worden gehoord. 
Het jarige Amsterdam ging 
1975 in met een vers ge
vormd programcollege van B. 
en W. Voor het eerst in de 
geschiedenis was het college 
niet samengesteld volgens de 
vertrouwde formule van de af
spiegeling. Na de verkiezingen 
van 1974 besloten de pro
gressieven dat tot heil van de 
stad een linkse combinatie op 
de fluwelen zetels moest 
komen, die zich op voorhand 
had gevonden in een program
akkoord. In september van dat 
jaar wa·s het program-college 
een feit en praktisch vanaf dat 
moment is het mis geweest. 

'l 
Actiegroepen kwamen in be
weging en de klap op de vuur
pijl volgde toen een provo
cerend bommetje bij een 
metro-station in de Bijlmer
meer, neergelegd door de 
amateur-conspirator Max Le
win en de zijnen, niet ter 
plekke afging, maar in de han
den van burgemeester en 

H. H.Jacobse 
Van de negen wethouders
zetels waren er vijf naar de 
PvdA gegaan, de CPN had er ,. 
twee gekregen en het pro- ---:.----------, 
gressief aanzien was voorts 
versterkt door de uitgifte van 
twee zetels aan mini-forma
ties als PSP en PPR. 
Hoewel de wethouders van de 
PvdA zo op het oog een com
fortabele positie innamen in 
het college, werd hun rust al 
snel verstoord door een op
roerige achterban en een vol
strekt verscheurde raads
fractie. 

De metro-kwestie bracht de 
zaak pas goed in beroering. 
Toen B. en W. na een weinig 
overtuigend beleid begin dit 
jaar besloten de sloop aan te 
vatten v.an de huizen in de 
Nieuwmarktbuurt die voor de 
metro-caissons moesten ver
dwijnen, verzette de radi
cale gewestelijke vergadering 
van de Amsterdamse PvdA 
zich krachtig tegen het doen 
en laten van de eigen wet
houders. 

wethouders. Het college 
stond onmiddellijk klaar met 
een verklaring waarin de 
schuld van de aanslagpoging 
gegeven werd aan de linkse 
actiegroepen, die op krachtige 
steun konden rekenen van ge
westelijke vergadering en et
telijke leden van de PvdA
raadfractie. Op Van Duyn na 
zetten alle wethouders hun 
handtekening onder deze zeer 
voorbarige verklaring. 
De affaire kostte het eerste 
wethoudershoofd: dat van 
de PSP-er Huib Riethof. Deze 
had de beruchte verklaring 
ondertekend, maar later zijn 
mening haastig herroepen. 
Riethof maakte zich door wat 
vreemde sprongen in deze 
kwestie onmogelijk in het 
college en toen ook zijn paci
fistische broeders het ver
trouwen in hem opzegden, 
stapte hij op. 

Dat was de eerste grote rel. 
Daarna is het voortdurend 
Van Duyns weinig collegiale 
opstelling geweest die de 
overige wethouders, om maar 
niet te spreken van burge
meester Samkalden, de ze
nuwen bezorgde. Het is ei
genlijk zo dat van de zijde 
van het college praktisch 
geen verklaring over een ge
nomen besluit kan worden 
uitgegeven zonder dat de ge
plaagde Samkalden moet 
melden dat het onderhavige 
besluit is genomen .,met de 
kleinst mogelijke minderheid 
tegen". Men leze: Van Duyn. 
Daarenboven wordt de PvdA
wethouders het werken 
steeds moeilijker gemaakt 
door de splijting in de eigen 
raadsfractie, die inmiddels 
zulke vormen heeft aange
nomen dat fractie-leider Mat
teman onlangs besloot zijn 
functie neer te leggen. 

di 
Een van de laatste rellen in 
B. en W. draaide wederom 
om Roei van Duyn, die de 
gemeentebedrijven bestiert. 
Bij de begrotingsbehandeling 
eind vorige maand kwam een 
nota ter sprake, die door Van 
Duyn zonder voorkennis van 
de overige leden van het 
college zou zijn gefabriceerd. 
Het twistgesprek in de raads
zaal tussen Van Duyn en zijn 
collega's nam dusdanige vor
men aan dat VVD-fractie
voorzitter Jacobse de verto
ning niet anders kon betite
len dan als .,onwaardig". 
Fractie-leider Jacobse over 
zijn bevindingen tijdens één 
jaar program-college: .,Dit 
eerste jaar is het jaar ge
weest van het ene conflict 
na het andere. Het begon 
met die vreemde opvoering 
in het voorjaar toen de PSP 
uit de boot is gevallen. Toen 
kwam die mallotige vertoning 
rond de koopavond, waarbij 
de leden van de PvdA-fractie 

elkaar zodanig afslachtten, 
dat er vanuit de partij twee 
commissies werden gevormd 
om de situatie eens te be
studeren. Hun rapporten ver
meldden de onmogelijke men
selijke verhoudingen in de 
PvdA-fractie". 
.. Recent dus de kwestie met 
Van Duyn. Ik meen dat college 
en raad op dez.e wijze niet 
meer kunnen functioneren". 
.,De algemene politieke bete
kenis van één jaar program
college is deze. De getuigenis
partijen als PSP en PPR heb
ben bewezen ongeschikt te 
zijn voor het bestuur. Ze wil
len voor honderd procent hun 
zin hebben, want meedoen 
vinden ze .. handen vuil maken'". 
Verder zie ik een voortzet
ting van het schisma in de 
PvdA. Degenen die het be
stuur dragen, worden door de 
eigen mensen, die tegen de 
getuigenispàrtijen aanleunen, 
in de wielen gereden. Het 
gevolg daarvan is een onder
maats bestuur. Als je ziet hoe 
Amsterdam met lege handen 
uit Den Haag terugkomt!" ,.Uit 
de stimuleerpot vi~m één mil
jard, krijgt Amsterdam, met 
het hoogste landelijke werk
lozentaL maar vijf miljoen. Dit 
stadsbestuur krijgt van de 
eigen mensen in Den Haag 
nul op het rekwest. Daar zeg
gen de PvdA-mensen ook 
zachtjes: wat zitten daar voor 
gekken in Amsterdam". 
.,Als slotconclusie wil ik dit 
stellen. In Amsterdam is de 
polarisatie, de verzwartwitting 
in de p"olitiek begonnen. Ik 
geloof dat de verantwoorde
lijke· leiders in de PvdA uit 
de ervaringen met Amster
dam zullen moeten conclu
deren dat polarisatie leidt tot 
een kwalitatieve verschraling 
en dat er andere politieke 
wegen moeten worden inge
slagen. Misschien wordt het 
wel zo, dat nu vanuit Amster
dam de dépolarisatie gaat be
ginnen". 

• 



~.~,~· t i.rftD De VVD van A tot 

• radio 
Radio-uitzending van de VVD: 
vrijdag 12 december, van 
18.10 - 18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m.). 

APPINGEDAM - De heer 
A. Ploeg (lid Tw. K.) spreekt 
op 1 8 december voor de 
ondercentrale Fivelingo over 
het huidige defensiebeleid. De 
bijeenkomst vindt plaats in 
Ekenstein te Appingedam. 
Aanvang 20.00 uur. 

BEEK, BUNDE, ELSLOO, 
GEULLE, MEERSSEN EN 
ULESTRATEN - Secretaris 
van de afd. Beek is geworden: 
mevr. H. G. H. de Haas-Kel
derman, Braamstraat 6, Ka
sen (gem. Bundel (L). 

BRIELLE - Op 8 december. 
spreekt de heer mr. H. E. 
Koning (lid Tw. K.) voor de 
afdeling Brielle. Zaal Dedert. 
Aanvang 20.00 uur. 

DOESBURG - De heer F. 
Polling, die voorzitter, secre
taris en penningmeester van 
de afd. Doesburg is, is ver
huisd naar: Ooipoort 1 0, 
Doesburg. Tel.: 08334 -
2959. 

DORDRECHT ~ M~rouw 
drs. N. J. Ginjaar-Maas (lid 
Tw. K.) spreekt op 15 decem
ber op de najaarsvergadering 
van de kamercentrale Dor
drecht over Onderwijs in de 
branding. Groot Handelsge
bouw te Rotterdam. Aanvang 
20.00 uur. 

ETTEN-LEUR - Op 15 de
cember belegt de afd. Etten
Leur/Hoeven een bijeenkomst 
in café-rest. .. Galerie", Win
kelcentrum de Etten-Leur, 
waar de heer L. M. de Beer 
(lid Tw. K.) zal spreken over 
Het roer moet om. 
Aanvang 20.30 uur. 

GILZE EN RIJEN - Het se
cretarisschap van de afd. Gilze 
en Rijen wordt tijdelijk waar
genomen door: A. Berends, 
Rector Buyselstraat 7, Rijen. 
Tel.: 01612-2688. 

GOORe.o.-Op 8 december 
spreekt voor de afd. <Joor e.o. 
L. M. de Beer (lid Tw. K.) over 
het onderwerp: .. Het Roer 
moet om". Hotel de Ster, 
aanvang 20.00 uur. 

's-GRAVENHAGE- Op 9 de
cember om 20.00 uur is er 
een politiek café van de on
derafdeling V van de afdeling 
·s-Gravenhage in café Huls
bosch, Haarlemsestraat 20, 
Scheveningen. Spreker: de 
heer J. G. Heitink, adj. hoofd
red. van de Telegraaf over: 
.,Uitholling en ondermijning 
van onze samenleving". 

's-GRAVENHAGE- onderaf
deling 111. De liberale borrel op 
iedere tweede dinsdag in de 
maand zal voortaan niet meer 
worden gehouden in Coffee
shop .. Charkie" maar in: Café
Club .. Le Gourmand", Breit
narlaan 84, 's-Gravenhage. 
Vanaf dinsdag 9 deçember, 
20.00 uur bent u hartelijk 
welkom. 

HAARLEMMERMEER- Se
cretaris van de afdeling Haar
lemmermeer is geworden: 
ing. J. C. Janssen, Dorsers
straat 49, Nieuw Vennep. 
Tel.: 02526-4328. 

HENGELO (OV.) - Op 22 
december spreekt op het 
.. Broodje VVD" van de afd. 
Hengelo mevr. drs. N. Smit
Kroes (lid Tw. K.). Cosa, aan
vang 18.00 uur. 

~-HERTOGENBOSCH-S• 
cretaris van de afdeling 
's-Hertogenbosch is gewor
den: mevr. A. ten Hacken
Gommers, Philips de Tweede
straat 17 te 's-Hertogen
bosch. 

KAPELLE (Zid.) - Secretaris 
van de afdeling Kapelle is 
geworden: mevr. M. H. Stip
Ripmeester, Jufferswegje 8, 
Biezelinge. Tel.: 01102-2126. 

KATWIJK- Secretaris van de 
afdeling Katwijk is geworden: 

Culturele Commissie 
De Culturele Commissie vergaderde op 1 oktober en 
op 10 november 1975. De eerste vergadering was 
voor een groot deel gewijd aan de discussie over de 
begroting van CRM, waarbij enkele suggesties ge
daan werden voor in te dienen schriftelijke vragen. 
Ook de .. Nieuwe bepalingen betreffende de Raad 
voor de Kunst" werden aan de orde gesteld; met 
name is gesproken over de voorgestelde samenstel
ling van de Raad en de consequenties daarvan . 
De behandeling van de nota Massamediabeleid in de 
Kamer werd eveneens voorbereid in de commissie
vergadering; door de minister gehanteerde begrip
pen als .. vertrossing" en .. cultuurvervlakking" waren 
onderwerp van discussie. 
De vergadering van 1 0 november was geheel ge
wijd aan de voorbereiding van de begrotingsbehande
ling in de Kamer. De Commissieleden werden in de 
gelegenheid gesteld vanuit hun eigen deskundigheid 
een bijdrage te leveren aan de speech voor de be
grotingsbehandeling. 



mej. Drs. M. A. A. B. Doorne
bal, Treubstraat 11 0, Katwijk 
aan Zee. 
Tel.: 01718-74587. 

LEEUWARDEN -Op 15 de
cember zal M. S. Rabbani, 
consul van Kuwait. spreken 
over .. Het Midden Oosten, 
brandhaard in de wereldpoli
tiek". 
Op 14 januari 1976 spreekt 
mr. R. A. Levisson, directeur 
van het CIDI over .. Joden, 
Jodendom en Israël". Beide 
openbare bijeenkomsten wor
den gehouden in het Oranje
hotel, aanvang 20.00 uur. 

LEl DEN - Op 12 december 
spreekt mr. F. Portheïne (lid 
Tw. K.) over de liberale rol in 
de samenwerking tussen de 
politieke partijen in Neder
land en in Europa. 't Vergulde 
Haantje, Vrouwensteeg 16. 
Aanvang 20.00 uur. 

LEIDSCHENDAM -Secreta
ris van de afdeling Leidschen
dam is geworden: mr. J. E. 
van Nievelt, Eksterlaan 19, 
Leidschendam. Tel.: 070-
278697. 

MEPPEL - Op 13 december 
viert de liberale kring Meppel
Steenwijk e.o. haar 1 0-jarig 
bestaan. Tijdens een besloten 
bijeenkomst in Zaal Buter te 
Havelte zal mr. E. H. Toxo
peus, commissaris van de 
Koningin te Groningen, het 
woord voeren. Aanvang 
20.00 uur. 

NIJMEGEN -Op 16 decem
ber 1975 zal er een oprich
tingsvergadering worden ge
houden van de Ondercentrale 
Nijmegen in Hotel Schaefer. 

I Ml'<lnVl•nn 20.00 UUr, 

p 9 december spreekt A. J. 
Evenhuis (lid Tw. K.) op een 

Berichten voor de rubriek De VVD 
van A tot Z dienen voortaan niet 
meer gezonden te worden aan de 
redactie van Vrijheid en Democratie, 
maar uitsluitend aan het Algemeen 
Secretariaat van de VVD, Ko
ningingegracht 57 te Den Haag. 

Het Algemeen Secretariaat bepaalt welke berich
ten in ons landelijke blad opgenomen zullen worden. 
In het algemeen zal het Secretariaat zich daarbij 
beperken tot aankondiging van openbare bijeen
komsten, waarvan aangenomen mag worden dat 
zij een wat meer dan strikt plaatselijk belang 
hebben. Wat bestuursmutaties etc. betreft zal in 
de landelijke berichtgeving ook een beperking 
moeten gelden: het Secretariaat neemt het Hand
boek van de WD als leidraad. 

De rubriek die in ons volgende blad 
verschijnt wordt door het Algemeen 
Secretariaat afgesloten op dinsdag 
9 december. Kopy moet dus uiterlijk 
op 9 december. in het bezit van het 
Algemeen Secretariaat zijn. 

propaganda-avond van de afd. 
Ouderkerk a/d IJssel. Café
restaurant .. De Harmonie" te 
Ouderkerk a/d IJssel. Aan
vang 20.00 uur. 

RENKUM- Secretaris van de 
afd. ..gemeente Renkum" is 
geworden: mevr. H. Korpei
Vermeulen, Patrijzenlaan 5, 
Doorwerth. 

STEENDEREN - Voorlopig 
secretaris van de afd. Steen
deren is geworden: L. J. H. 
van der Berg, Toverstraat 4, 
Baak (GLD.). 

TIETJERKSTERADEEL 
Post, bestemd voor de afde
ling Tietjerksteradeel, moet 
voorlopig naar de voorzitter 

van de afdeling, de heer F. de 
Vries, De Poel4, Bergum. 

UDEN, VOLKEL, ODILIA
PEEL. BOEKEL, NISTEL
RODE, ZEELAND- Secreta
ris van de afdeling Uden is 
geworden: mevr. J. J. R. de 
Boer-Roest, Vijfhuizerweg 30, 
Uden. Tel.: 04132-64659. 

VLEUTEN/DE MEERN 
Voorlopig secretaris van de 
afdeling Vleuten/De Meern is 
geworden: mevr. · A. v. d. 
Marck-Mogendorff, Ridder
hoflaan 25, Vleuten. 

ZELHEM - Secretaris/pen
ningmeester van de afdeling 
Zelhem is geworden: E. Veld-

hout, Mimosaweg 3, Zelhem. 
Tel.: 08342-1903. 

ZEVENAAR - Er worden po
gingen gedaan om een VVD
afdeling op te richten het z.g. 
Gelders Eiland (Lobith, Tolka
mer, Herwen, Aerdt, Spijk en 
Pannerden). Benoemd fot cor
respondent van de VVD is de 
heer R. ten Vaarwerk, Kom
straat 3 te Lobith, tel. 08365-
1998. Zolang de oprichting 
nog niet heeft plaatsgevonden 
valt het Gelders Eiland onder 
de afd. Zevenaar. 



Zw-itserland- 'Wal lis 
Een met overheidssteun van de Zwitserse Staat ontsloten 
gebied voor 26 - onder architectuur te bouwen - Chälets en/of 
Appartementen, gelegen op 1050 meter hoogte, grenzend aan 
beschermd natuurgebied. Toegankelijk voor buitenlanders. Zo
wel 's-zomers ais 's-winters gemakkelijk bereikbaar per auto en 
tre1'n via Kandersteg. 

Volop gelegenheid voor ski, langlauf, wandelen, zwemmen en 
kuren (Thermalbäder). . 
Dit project is gelegen in één der mooiste natuurgebieden 
(10 km van Brig) en staat aan het begin van de toeristische 
ontwikkeling. Goede mogelijkheden voor verhuur gedurende het 
gehele jaar. Beheerder permanent aanwezig. 

Prijzen S. Fr. 79.500 tot S. Fr. 350.000 incl. bijkomende kosten. 
Hypotheekverstrekk1'ng tot 60% van de koopsom mogelijk. 

Wij zijn gaarne bereid op aanvraag uitgebreide informatie te 
verstrekken . 

H.J. Talens b.v. 
Financieel Advlesbureau 

Overbeeklaan 24 - Postbus 4 

6200- Velp (Gelderland) 

Telefoon : 085-629314 • 

Arnhem: de heer Steenwijk , telefoon (085) 616785 

Warnsvel~: de heer Hendriks, telefoon (05750) 17916 

WIJ HEBBEN TE KOOP: 
ETTEN-LEUR 

Zeer moderne bungalow in bungalowpark 
Bouwjaar 1973. Perc. opp. 800 m2. Grote L-vormige living 
50 m2, complete keuken (Simatic), berging, kantoor, 
garage, . e.V.-gas; 4 ruime slaapkamers, moderne bad
kamer met volledig sanitair, tevens aparte douche-ruimte 
voor kinderen . Het geheel is zeer luxe afgewerkt (o.a. veel 
hardhout (Merbau)), schoon metselwerk, grof granol, ' luxe 
betegel ing. 
Vraagprijs: f 367.000,- k.k. 

WUUSTWEZEL (België) - 7 km van de Nederl. grens 

Landhuis 
Bouwjaar 1974. In de bossen gelegen op ruim 2100 m2 
grond. Grote L-vormige living 70 m2, moderne en com
plete keuken en badkamer, grote garage, e.v. elektriciteit, 
3 ruime slaapkamers, verder nog ruimte voor kantoor, 
hobbykamer etc. 
Vraagprijs: t 385.000,- k.k. 

Tevens hebben wij nog diverse bungalows In West
Brabant te koop. 

Inlichtingen: BOEREN O.G. MIJ. 
Nieuwe Markt 98B 

ROOSENDAAL 
Tel. 01650-41956 ('s avonds 01608 -12089) 

TE HOOP 
NIEUWBOUW TE OCHTEN 

HALVE· VILLA'S 

voorzien van centr. verwarming en garage 

e oppervlakte van de woonkamer ca. 40 m2 

• woonkamer voorzien van open haard 

e grote keuken: van ca. 4.30 x 2.30 m 

e 3 royale slaapkamers op de verdieping 

~ 
UdNBM 

e badkamer met ligbad, 2e toilet en een dubbele vaste 
wastafel 

Prijzen : inclusief notaris- en makelaarskosten: exclusief 
bouwrent'e en hypotheekkosten, vanaf f 147.000,-, afhan
kelijk van grondgrootte. 

Uitvoerige documentatie kunt u verkrijgen bij: 

THEO VAN EE - ZEIST 
makelaar 1n om oerende goederen · lid N.B M 

UTRECHTSEWEG 97- TEL. 03404-20204* 

De advertentie-exploitatie 

van dit blad 

is in handen van de 

Exploitatiemaatschappij 

vc:in periodieken 

en nieuwsbladen 

Van ·vliet b.v. 
Postbus 20 

Zandvoort 

Telefoon 02507- 4745 



Amersfoort 
Dr. A. Kuyperlaan 

Vrijstaande semi-bungalow met e.v. olie 
en ca. 1100 m2 grond. 

Royale entree, keuken, bijkeuken, keuken
terras. kelders, L-woon-eetkamer met open 
haard en verbinding met de garage, 
toilet, 1 slaapkamer, 1 royale werkkamer, 
badkamer met 2 vaste wastafels en ligbad, 
1e verd.: 3 slaapkamers, 2e toilet. 

Aanvaarding spoedig in overleg. 

VRAAGPRIJS: ! 430.000,- k. k. 

makelaardij in onroerende goederen b.v. 
utrechtseweg 102 amersfoort tei.033·18641 

DIEVER (Dr.) Uw droomboerderii 
staat aan de Westersedrift 

Gerestaur. Saks. (event. 5 ha groenland bij te kopen) . 
Uitzonderlijk mooi gerest. en bevat: living ca. 52 m2, vit:Jr 
grote slaapk., luxe badk., aparte douche, ruime hall, 
biljartkamer, dubbele garage, veel bergruimte. Luxe voorz. 
als th·ermopane, granol, hardh. Zeer landelijke omgeving, 
e.v. op gas. Taxatieprijs f 325.000,-. 

Koopprijs f 300.000,-

Inlichtingen: 

Makelaardii Aviro B.V. 
Nijlanderstraat 6 

ROLDE 
Telef. 05924- 1584, b.g.g. 2388 of 1913 

De fractie van de VVD In de Provinciale Staten van 
Gelderland zoekt 

een part-time FRACTIE-ASSISTENT(E} 
Zijn of haar taak bestaat uit: 
- algemeen secretarlaatswerk 
- het maken en bijhouden van het fractie-archief 
- ltet leggen en het onderhouden van de contacten naar 

bulten toe 
De vereiste kwaliteiten zijn voornamelijk: politieke inte
resse, tact, intelligentie en organisatorisch vermogen. 
Daarnaast hoopt de fractie een stuk continuïteit te vinden 
in de persoon van de assistent(e), die verder rijkt dan één 
vierjarige zittingsperiode. 1 
Gegadigde wordt verzocht contact op te nemen met de 
fractie-secretaris, de heer Ir. H. W. F. C. Donkersloot, 
Prins Clauslaan 6, Lochem. Telefoon 05730- 1326. 

EDE 

MAKELÀARSKANTOOR ELZENAAR & CO. 
Apeldoornselaan 189-199 te 's-Gravenhage, telefoon 
60.48.07 beheert voor cliënten door geheel Nederland 
hun huizenbezit te !s-Gravenhage en omstreken. 
Wij verzorgen de huurincasso, onderhoud der huizen, 
besprekingen met Gemeentelijke instanties, zoals 
Bouw- &, Woningtoezicht, Huuradviescommissie, Wijk 
& Woningverbetering, etc. 

Neemt u eens kontakt met ons op ! 

Wegens bijzondere omstandigheden : 

ROMANTISCH LANDGOED 
op enkele autominuten van Ede zeer recent onder architec
tuur verbouwd en aangebouwd tot een kostelijk geheel, 
waarbij de modernste en meest luxe materialen en app. 
zijn gebruikt c.q. geplaatst, o.a. bevattende sfeervolle jacht
kamer, ·eetkamer, grandioze keuken, 2 zeer riante bad
kamers, herenkamer, diverse slaapvertrekken etc. 
Verd'er groot zwembad, druivenkas, tuinmanshuis, wei, tuin, 
centrale verwarming op gas, 2 open haarden. 
Het geheel met riet gedekt. Direct te aanvaarden. 
Koopso.m f 675.000,- k.k. 

DE TRAA MAKELAARDIJ O.G. - .EDE 
Oir. J . Woering, Makelaar-Taxateur O.G. 
Stationsweg 37 Telefoon 08380-18712 

HAAMSTEDE-ZEELAND 
Te koop: 16 nieuwe 4 persoons appartementen. 
Ideaal vrijetijdsverblijf op mooi terrein (verwarmd zwem
bad) van Hotel de Torenhoeve, op 5 minuten van strand 
gelegen. 
Inhoud: zitkamer 4 x 5 m met keukennis 1,5 x 2; slaap
kamer 4 x 2,7;· zijkamer 1,9 x 2,7 ; natte cel 0,9 x 2,7 m. 
Alle moderne voorzieningen. Prijs f 86.500,- vrij op naam 
(inclusief B.T.W., notariskosten en mede-eigendom in het 
totale terrein) . 
Ruime hypotheek mogelijk. Wegens unieke ligging en 
opzet uitstekende belegging. 

lnformati'e: ARCHITECT SUTTERLAND 
Telefoon 01116-1443 

WIJ zijn specialisten in de aan- en verkoop van ver
pachte en vrije boerderijen en landerijen door ge
heel Nederland. 

WIJ taxeren en adviseren U graag geheel vrijblijvend 
omtrent d& waarde van Uw bezit Qf omtrent aan
koopmogelijkheden en rendement. 

WIJ doen dit sinds 1930. 

Vraagt U eens inlichtingen bij : 

AGRARISCHE MAKELAARDIJ HOPMA 
GRONINGEN ZUURDIJK 
050-263628 05957-665 

Kantooradres: Patersweidseweg 260, Groningen. 



Van Dijk & Co bv 
Makelaardij in onr. goederen 
en beëdigde taxaties 
Waterigeweg 32, Zeist 
Telefoon 03404-17555 

LUNTEREN 
Zeer fraai landhuls - gebouwd op de fundamenten van een 
kasteel waarvan de kelders nog bestaan - gelegen op 
1 ha grond met verschillende terrassen. 
lnd.: zeer ruim entree 25m2, woonk. 54m2 met open haard, 
keuken 12 m2, bijkeuken 25 m2, slaapk. 22 m2, slaapk. 
15 m2, gr. badk.; 1e verd.: 3 gr. slaapk. en gr. droogzolder. 
Alles in perfecte staat v. onderhoud. Prijs f 750.000,- k.k. 
Oir.: A. H. v. d. Heuvel en C. E. J. v. d. Stok, beëd. make
laar en taxateur. Vraagt onze woninglijst met 300 objecte·n. 

H.H. EIGENAREN VAN RECREATIEBUNGALOWS ••• 

Maak meer rendement van Uw 
"Tweede Woning" 

Wij verhuren deze gaarn-e voor de door U gewenste perio
den tegen aantrekkelijke prijzen en voorwaarden. 
Alle kosten en werkzaamheden voor onze rekening. 
U bespaart kostbare tijd en hoge kosten. Rechtstreekse 
huurbetaling aan de eigenaren. Geen huurverlies bij plot
selinge annulering. Advies inzake juiste huurprijzen. 
Toezicht op goede bewoning. 
Eigen serviC'e (schoonmaken bung's en sleuteladressen). 

Vraagt eens vrijblijvende inlichtingen aan: 

WORLD TOURS (sinds 1960) VOORBURG 070-860644 

TE KOOP AANGEBODEN: 

Grote bungalow in de gemeente Genderen 
Inhoud: 700 m3. Indeling: woonkamer 45 m2 - hal 14 m2 -
keuken 12 m2 - kantoor- of hobbyruimte 20 m2. 5 slaap
kamers, waarvan 3 beneden. Badkam-er met ligbad. Grote 
garage en e.v.-ruimte. Voor- en achterterras. Mooi aangel. 
tuin. Totaal grondopp. 900 m2. Koopsom 1 258.000,- k.'k. 

Tevens gaan wiJ starten •met de bouw van 

4 kleinere bungalows 
in de gemeente Wijk en Aalburg 

De prijs van deze woningen bedraagt 1 155.000,- k.k. 

Inlichtingen: W. D. BRANDERHORST • GENDEREN 
Susterenhof 15 Telefoon 04165-370 

Cadzand'Bad 
De gezelligste familie-badplaats van Nederland aan de 
Belgische grens bij Knokke, te kqop: 

Luxe appartementen 
lnd.: hall, toilet, woonkamer, met fraaie keuken, 2 slaap
kamers. (zes slaapplaatsen), badkamer, 3 wastafels, kook
en koelgelegenheid, e.v. met heet water, tuin, bergzolder, 
berging of garage. Het geheel wordt zeer compleet en luxe 
afgewerkt. Gelegen 100 m van li'et strand. 

Prijs: vanaf 1 118.000,- tot I 164.000,- v.o.n . 

Inlichtingen worden gaarne verstrekt door G. Th. J. Vis. 
makelaar o.g., Homdijk 10, Oud-Loosdrecht, tel. : 02158-1661. 

ROZENDAAL 
nabij Arnhem en Velp (G.) 

Zeer gunstig gesitueerd comfortabel 

VRIJSTAAND LANDHUIS 
omringd door fraaie tuin, ideaal gelegen nabij de prachtige 
Rorendaalse bossen, Posbank etc., allerlei scholen in Clc 
directe omgeving aanwezig. Parterre: hall, L-vormige zit ! 
eetkamer 40 m2, Keiler keuken, ruime ouderslaapkam< r 
met kastenwand, badkamer met ligbad en dubbele vasl"l 
wastafel, aangrenrend toilet. Verdieping: 3 slaapkamers 
met vaste wastafel, balcons, douche, toilet, berginr. 
Souterrain: provisie- en stookkelder, e.v.-gas met warm· 
watervoorziening, garage, was- en droogruimte. 

Het geheel staat op 970 m2 eigen grond en verkeert in 
keurige staat van onderhoud. 

Aanvaarding in overleg. 

Inclusief stoffering prijs 1 345.000,- k.k 

B.V. Makelaardij in Onroerende Goederen 
"G. Franke & Zoon" 
Oir.: R. Franke, Makelaar o.g., Lid NBM, 

Overbeeklaan 1, Postbus 128, 

VELP CG.) 
Telefoon 085 • 617923 

BY. Makelaarskantoor 
"GEMAKO" o.g. 

NASSAUPLEIN 33- 's-GRAVENHAGE- TEL. 601907 

Aan- en Verkoop Onroerende Goederen. 

Beheer. 

Alle verzekeringen. 

Makelaarskantoor C. L. H. UITZINGER 

* Makelaar o/g - Taxateur - Hypotheken 

* Bemid(feling bij aan- en verkoop 

* Beheer/Adml·nistratie en verzekeringen 

Rembrandtlaan 19 ·NAARDEN 

02159 • 42397 

b.g.g. Boodschappendienst 

020-123.123. 





REGEREN - REAGEREN 
politieke partijen, 
demokratisering, 
nieuwe bestuursvormen, 
sociaal-economisch beleid, 
woningbouw . .. . 
een cursus burgerschaps-
kunde -
39 schrift. lessen voor f 30,-

POLITIEK BEKEKEN 
partijen en partijstelsel, 
volksvertegenwoordigers, 
recht en rechtspraak 
gemeente en provincie, 
milieubeheer . . .. 
een oriënteringscursus 
12 schrift. lessen voor f 10,-

WERKENDE JONGEREN 
PROJEKT 
een serie afleveringen op het 
ge'bied van maatschappij
vorming voor werkende 
jongeren. 
Informatie op sterk beeldende 
wijze en herkenbaar als be
horende tot de leefsituatie 
van werkende jongeren. 
8 afleveringen voor f 20,-

DE GEMEENTERAAD 
het raadslidmaatschap, 
de begmting, 
ruimtelijke ordening, 
subsidieregelingen, 
gewestvorming . . .. 
een cursus gemeentepolitiek 
24 schrift. lessen voor f 25,-

--------
1 

DE 
ONDERNEMINGSRAAD 
wet op de ondernemings
raden , 
vergadertechniek, 
bedrijfseconomie, 
de vakbeweging, 
sociale verzekeringen, 
personeelsbeleid . ... 

een cursus voor onder
nemingsraadleden 
34 schrift. lessen voor f 45,-

Stuur een lege envelop (zon
der postzegel) aan: 

STICHTING 
BURGERSCHAPSKUNDE 
Antwoordnummer 235A, 
Leiden 
en u ontvangt per omgaande 
uitgebreide informatie. 

Heeft u moeilijkheden inzake 

• vrijstelling van militaire dienst 
• vestiglngsvergunni.ngen 
• verblijfsvergunningen 
• incasso-opdrachten 

Onze jurist verdedigt ook deze zaken voor u in 

beroep bij diverse colleges, waardoor wij 

honderden vrijstellingen verkregen. 

Kansloze zaken worden niet aangenomen. 

Gevestigd sinds 1946. Geen bijkantoren. 

BUREAU WOLTERS 

Heelsumseweg 36, Postbus 16, Bennekom (G.) 

Tel. 08389- 4329 en 4640; b.g.g. 5445 

een goede 
beleggingsadviseur 

behoort 
een veelzijdige 

vertrouwensman 
te zijn 

Hij is dan als geen ander in staat uit het gehele arsenaal 
van investeringsmogelijkh-eden precies die combinatie voor 
u samen te stellen , die u het beste past. Maatwerk op 
bestelling . 

Het adviesbureau van de Bank Labouchere heeft een keur 
van specialisten achter de hand om in overleg met hen aan 
de particuliere belegger een gecoördineerde financiële 
begeleiding te kunnen geven . 

In onderstaande sectoren zijn zorgvuldig geselecteerde 
formules beschikbaar, welke een optimale spreiding 
gestalte kunnen geven : 

• beleggingsmaatschappijen 
• beleggen via verzekeringen 
• briljanten 
• goederentermijnh4!1ndel met bankgarantie 
• goud 
• klassewijnen 
• kunst en antiek 
• onroerend goed in binnen- en bultenland 

Neemt u eens contact op voor een vrijblijvend oriënterend 
gesprek. 

al~".,~b.v. 
Tesselschadestraat 12, Amsterdam . 
Telefoon 020 - 16 00 11 . toestel 355. 



Niet omzien in wrok 
Al het nieuws van de afgelopen weken is over
schaduwd door de gijzelingen in de trein bij 
Wijster en in het Indonesisch consulaat te Am
sterdam. 
De begane misdrijven zijn ontoelaatbaar. Mi
nister van Agt verdient waardering voor de be
slistheid waarmee hij dat vah meet af aan 
heeft duidelijk gemaakt. Zoals hij ook waarde
ring verdient voor zijn opmerking, bij de beëin
diging van de treingijzeling, dat het niet juist 
zou zijn de gehele Molukse gemeenschap in 
ons land op die misdrijven aan te kijken. Een 
deel van ons volk balanceert toch al op de 
rand van bedenkelijke oppervlakkige beoor
delingen van in ons midden levende mensen 
met een andere huidskleur. Het is daarom 
goed te onderstrepen wat Van Agt heeft ge
zegd: veroordeel niet de Molukkers in het alge
meen, laat staan allen die toevallig niet blank 
zijn, om wat in Wijster en in Amsterdam is 
gebeurd. 
Van ons wordt door de Zuid-Molukkers begrip 
gevraagd, nu al meer dan 25 jaar, voor de situ
ÇJtie waarin zij verkeren. Een situatie waaraan, 
naar hun diep gewortelde overtuiging, Neder
land op z'n minst mede-schuldig is. Het hoeft 
niet veel moeite te kosten te erkennen dat Ne
derland het met betrekking tot de Zuid-Moluk
kers niet allemaal zo geweldig goed heeft ge
daan. Ongetwijfeld zijn er door ons fouten ge
maakt in de jaren na de Tweede Wereldoorlog. 
En hoewel geprobeerd is de Molukkers die in 
ons land terecht gekomen zijn, op te nemen in 
onze samenleving, is die integratie mislukt. 
Een mislukking die voor een deel te wijten is 
aan onze onverschilligheid voor hun problemen, 
maar evenzeer aan het feit dat de Molukkers 
heel bewust niet wensten te integreren. Zij 
wensten maar één ding: terug naar een onaf
hankelijke republiek der Zuid-Molukken. Een 
zorgvuldig gekoesterde droom. 
Ons argument dat aan die droom elke zin voor 
werkelijkheid ontbreekt slaat bij de Zuid-Mo
lukkers niet aan. Met talloze voorbeelden in de 
wereldgeschiedenis voor ogen vinden zij 25 
jaar op de eeuwigheid niets en het ligt boven
dien niet in hun volksaard om op te geven. Je 

kunt redeneren wat je wilt in je streven hen te 
overtuigen - het haalt niets uit. Een uitzichtlo
ze situatie, waarmee wij - naar te vrezen valt
nog vaker geconfronteerd zullen worden. 
Ir. Manusama heeft gezegd dat scherpere vei
ligheidsmaatregelen niet zullen helpen en dat 
herhaling van dit soort afschuwelijke acties 
slechts voorkomen kan worden door het pro
bleem bij de wortel aan te pakken. Hoewel wij 
vinden dat het wapenbezit onder de Molukkers 
en hun paramilitaire gedoe met kracht bestre
den moeten worden, heeft hij in wezen natuur
lijk gelijk. Het is alleen zo jammer dat hij de 
invloed, die hij onbetwist in de Zuid-Molukse 
gemeenschap heeft, niet gebruikt om die wor
tel uit te roeien. Het valt natuurlijk niet mee 
om na een leven van strijd tot de erkenning 
te komen dat men voor een verloren zaak 
vecht. Toch zal dat- wij kunnen het niet anders 
zien- de enige oplossing zijn. Van Nederlandse 
zijde dient daarbij alles op alles gezet te wor
den om de Molukkers te helpen ofwel bij hun 
integratie in onze samenleving, ofwel bij hun 
terugkeer onder bepaalde garanties naar Indo
nesië. 
Nederlanders en Molukkers beide moeten pro
beren niet om te zien in wrok, maar er samen 
iets van te maken. Voor de Nederlanders be
tekent dit dat zij, hoe vers de wonden van de 
gijzelingsacties ook zijn, dienen te trachten 
met mildheid te oordelen. Voor de Molukkers 
betekent het, dat zij de wijsheid moeten vinden 
om de realiteit te erkennen en hun isolement 
te doorbreken. Terreuracties zullen hen slechts 
verder vervreemden van het volk, temidden 
waarvan zij nu eenmaal leven. 

Ph. C. la Chapelle, hoofdredacteur 



Wiegel: Door onze parlementaire 
redacteur 

,, Terugdringen 
vverkloosheid, dat mis ik'' 
.. Het meest typerende vind ik 
dat het kabinet een heel 
wezenlijk· wapen tegen het 
terugdringen van de werk
loosheid ' niet ter sprake wil 
brengen: verlaging van de col
lectieve lasten". Dit zegt frac
tievoorzitter Hans Wiegel 
terugblikkend op het debat in 
de Tweede Kamer over lonen 
en prijzen. 
.. Sommigen zeggen: het is 
een stokpaard van de VVD om 
steeds maar over verlaging 
van de overheidsuitgaven te 
praten. Maar ook buiten de 
VVD wordt daar nu steeds 
meer op gehamerd. Ik denk 

Ministar BOERSMA 

dat dit ook één van de rede
nen van minister Boersma 
was om zo woedend tegen 
mijuitte vallen". 
Boersma was woedend aan 
het slot van Wiegels betoog. 
.. Wanbeleid, vaagheid, het 
land blijft met de br-okken zit
ten", had Wiegel koeltjes ge
steld. Boersma: ,.Zegt u dan 
hoe het moet. U hebt nog 
niets gezegd". 

Opgewonden 
Wiegel herinnerde de opge
wonden minister daarop aan 
de reeks voorstellen die de 
VVD-fractie heeft ingediend 
om lastenverlichting te be
werkstelligen. De minister 
kwam daarop niet verder dan: 
.. De hemel beware ons ervoor 
dat u ooit nog eens voor iets 
moet zorgen aan deze kant 

van de tafel". Oud-minister 
Rooivink voorkwam een ver
dere woordenwisseling door 
demonstratief zijn partijge
noot-minister te gaan felicite
ren met zijn verjaardag. Wie
gel feliciteerde Boersma later 
ook, want politieke vijanden 
kunnen het in het persoonlijke 
vlak vaak prima met elkaar 
vinden. 
Een tweede reden voor Boers
ma om zich zo geraakt te 
voelen door de aanval van de 
VVD-leider ligt volgens Wie
gel in de tijd van het kabinet
BiesheuveL Ook daarin was 
Boersma minister van sociale 

Ministar OUISENBERG 

zaken. Wiegel: .. Dat kabinet, 
waarin wij samenwerkten met 
de confessionele partijen, was 
er toch maar wel in geslaagd 
om de voorwaarden te schep
pen voor een centraal akkoord 
tussen werkgevers en werk
nemers. 

Stoot 
Boersma heeft de stoot gege
ven tot een kabinet met de 
PvdA. Zijn motief was dat er 
dan een beter klimaat zou 
komen voor samenwerking 
met werknemers en werk
gevers. Het tegendeel is 
uitgekomen. Het kabinet-Den 
Uyl is niet geslaagd waar 
het kabinet-Biesheuvel wel 
slaagde". 

Met een reeks maatregelen 
wil het kabinet de loonkosten 

volgend jaar beperken tot 
8 1/ 2 à 9 procent en de prijs
stijgingen strak in de hand 
houden. Wiegel: ..Ik heb grote 
twijfel of dit zal lukken. Psy
chologisch is het voor de 
werknemers heel moeilijk te 
verwerken. Zij gaan er op 
achteruit terwijl de overheid 
de eigen uitgaven reëel met 
acht procent verhoogt. Een 
tweede conclusie die ik trek 
is dat dit kabinet niet in staat 
is de omstandigheden te 
scheppen voor de werkgevers 
en werknemers om elkaar te 
vinden. De derde conclusie is 
dat dit beleid onvoldoende 

MinistarLUBBERS 

bijdraagt tot de bestrijding 
van de werkloosheid". 

Motie 
Een motie-Wiegel om het 
beleid om te buigen in de rich
ting van het VVD-standpunt 
werd na bestrijding door de 
ministers Boersma, Duisen
berg en Lubbers verworpen. 
Een motie-Van Aardenne om 
het prijsbeleid iets soepeler te 
maken, in elk geval zo dat de 
positie van het bedrijfsleven 
niet verder zou verslechteren, 
werd eveneens verworpen'. 
Van Aardenne nam overigens 
het hier en daar levend mis
verstand weg dat de VVD niet 
aan inkomensmatiging zou 
willen meewerken ... Het gaat 
er om dat daarnaast ook de 
collectieve uitgaven worden 
gematigd. Want alleen maar 

het terugdringen van de loon
kosten gaat ten koste van de 
koopkracht", aldus Van Aar
denne. 

Spannend 
Over de bezuinigingen waar 
het kabinet niets van wil we
ten kan het in februari nog 
spannend wor.den. Minister 
Boersma zegt dat het beslist 
niet zal lukken om dan met 
voorstellen te komen, maar 
de KVP en de ARP hebben tot 
nu toe niet te kennen gege
ven dat zij hun met steun van 
de VVD aangenomen motie 
zullen laten verbleken. 
Bij het debat over lonen en 
prijzen . namen deze partijen 
zelfs al een voorschot op de 
bezuinigingen. Tot een bedrag 
van een kleine tweehonderd 
miljoen gulden werd een gat 
in de belastingopbrengst voor 
volgend jaar geslagen. De 
koffie en thee in de horeca 
gaat naar het lage BTW-tarief, 
de zelfstandigenaftrek blijft op 
het zelfde peil als dit jaar en 
de arbeidsongeschiktheidsuit
kering voor gehuwde wer
kende vrouwen wordt gunsti
ger. Dat laatste was een voor
stel van de PvdA. 

As 
De tegenvoorstellen van de 
VVD, waar de kamerleden 
Koning, Van Aardenne, 
Portheïne en Joekes bergen 
rekenwerk voor hadden ver
zet, werden als niet-passend 
in de filosofie van het kabinet 
allemaal verworpen. Belas
tingverlaging voor de burgers, 
lastenverlichting voor het 
bedrijfsleven, en verbeterin
gen voor de zelfstandigen, dat 
was de as die door de VVD
voorstellen heen liep. 
De spanningen over BTW-ver
hoging werden weggenomen 
door de ingangsdatum niet op 
1 juli maar op 1 oktober te 
stellen. De verhoging van de 
motorrijtuigenbelasting maal
de het in een afgezwakte 
versie, maar de benzine wordt 
wel ruim twee cent duurder. 

T gen . 
Al met al vond de VVD-fractie 
de belastingplannen van het 
kabinet zo slecht dat tegen 
het dekkingsplan is gestemd 
en tegen de BTW-verhoging. 
De confessionele partijen 
hadden niet de moed om de 
VVD hierin te volgen. 



Wiegel: Door onze parlementaire 
redacteur 

,, Terugdringen 
u;rerkloosheid, dat mis ik'' 
.. Het meest typerende vind ik 
dat het kabinet een heel 
wezenlijk· wapen tegen het 
terugdringen van de werk
loosheid niet ter sprake wil 
brengen: verlaging van de col
lectieve lasten". Dit zegt frac
tievoorzitter Hans Wiegel 
terugblikkend op het debat in 
de Tweede Kamer over lonen 
en prijzen. 
.. Sommigen zeggen: het is 
een stokpaard van de VVD om 
steeds maar over verlaging 
van de overheidsuitgaven te 
praten. Maar ook buiten de 
VVD wordt daar nu steeds 
meer op gehamerd. Ik denk 

Minister BOERSMA 

dat dit ook één van de rede
nen van minister Boersma 
was om zo woedend tegen 
mij uitte vallen". 
Boersma was woedend aan 
het slot van Wiegels betoog. 
.,Wanbeleid, vaagheid, het 
land blijft met de br-okken zit
ten", had Wiegel koeltjes ge
steld. Boersma: .,Zegt u dan 
hoe het moet. U hebt nog 
niets gezegd". 

Opgewonden 
Wiegel herinnerde de opge
wonden minister daarop aan 
de reeks voorstellen die de 
VVD-fractie heeft ingediend 
om lastenverlichting te be
werkstelligen. De minister 
kwam daarop niet verder dan: 
.,De hemel beware ons ervoor 
dat u ooit nog eens voor iets 
moet zorgen aan deze kant 

van de tafel". Oud-minister 
Rooivink voorkwam een ver
dere woordenwisseling door 
demonstratief zijn partijge
noot-minister te gaan felicite
ren met zijn verjaardag. Wie
gel feliciteerde Boersma later 
ook, want politieke vijanden 
kunnen het in het persoonlijke 
vlak vaak prima met elkaar 
vinden. 
Een tweede reden voor Boers
ma om zich zo geraakt te 
voelen door de aanval van de 
VVD-leider ligt volgens Wie
gel in de tijd van het kabinet
BiesheuveL Ook daarin was 
Boersma minister van sociale 

Minister DUfSENBERG 

zaken. Wiegel: .,Dat kabinet, 
waarin wij samenwerkten met 
de confessionele partijen, was 
er toch maar wel in geslaagd 
om de voorwaarden te schep
pen voor een centraal akkoord 
tussen werkgevers en werk
nemers. 

too 
Boersma heeft de stoot gege
ven tot een kabinet met de 
PvdA. Zijn motief was dat er 
dan een beter klimaat zou 
komen voor samenwerking 
met werknemers en werk
gevers. Het tegendeel is 
uitgekomen. Het kabinet-Den 
Uyl is niet geslaagd waar 
het kabinet-Biesheuvel wel 
slaagde". 

Met een reeks maatregelen 
wil het kabinet de loonkosten 

volgend jaar beperken tot 
8'/2 à 9 procent en de prijs
stijgingen strak in de hand 
houden. Wiegel: ..Ik heb grote 
twijfel of dit zal lukken. Psy
chologisch is het voor de 
werknemers heel moeilijk te 
verwerken. Zij gaan er op 
achteruit terwijl de overheid 
de eigen uitgaven reëel met 
acht procent verhoogt. Een 
tweede conclusie die ik trek 
is dat dit kabinet niet in staat 
is de omstandigheden te 
scheppen voor de werkgevers 
en werknemers om elkaar te 
vinden. De derde conclusie is 
dat dit beleid onvoldoende 

MinisterLUBBERS 

bijdraagt tot de bestrijding 
van de werkloosheid". 

Moti 
Een motie-Wiegel om het 
beleid om te buigen in de rich
ting van het VVD-standpunt 
werd na bestrijding door de 
ministers Boersma, Duisen
berg en Lubbers verworpen. 
Een motie-Van Aardenne om 
het prijsbeleid iets soepeler te 
maken, in elk geval zo dat de 
positie van het bedrijfsleven 
niet verder zou verslechteren, 
werd eveneens verworpen'. 
Van Aardenne nam overigens 
het hier en daar levend mis
verstand weg dat de VVD niet 
aan inkomensmatiging zou 
willen meewerken ... Het gaat 
er om dat daarnaast ook de 
collectieve uitgaven worden 
gematigd. Want alleen maar 

het terugdringen van de loon
kosten gaat ten koste van de 
koopkracht", aldus Van Aar
denne. 

Spannend 
Over de bezuinigingen waar 
het kabinet niets van wil we
ten kan het in februari nog 
spannend worden. Minister 
Boersma zegt dat het beslist 
niet zal lukken om dan met 
voorstellen te komen, maar 
de KVP en de ARP hebben tot 
nu toe niet te kennen gege
ven dat zij hun met steun van 
de VVD aangenomen motie 
zullen laten verbleken. 
Bij het debat over lonen en 
prijzen namen deze partijen 
zelfs al een voorschot op de 
bezuinigingen. Tot een bedrag 
van een kleine tweehonderd 
miljoen gulden werd een gat 
in de belastingopbrengst voor 
volgend jaar geslagen. De 
koffie en thee in de horeca 
gaat naar het lage BTW-tarief, 
de zelfstandigenaftrek blijft op 
het zelfde peil als dit jaar en 
de arbeidsongeschiktheidsuit
kering voor gehuwde wer
kende vrouwen wordt gunsti
ger. Dat laatste was een voor
stel van de PvdA. 

As 
De tegenvoorstellen van de 
VVD, waar de kamerleden 
Koning, Van Aardenne, 
Portheïne en Joekes bergen 
rekenwerk voor hadden ver
zet, werden als niet-passend 
in de filosofie van het kabinet 
allemaal verworpen. Belas
tingverlaging voor de burgers, 
lastenverlichting voor het 
bedrijfsleven, en verbeterin
gen voor de zelfstandigen, dat 
was de as die door de VVD
voorstellen heen liep. 
De spanningen over BTW-ver
hoging werden weggenomen 
door de ingangsdatum niet op 
1 juli maar op 1 oktober te 
stellen. De verhoging van de 
motorrijtuigenbelasting maal
de het in een afgezwakte 
versie, maar de benzine wordt 
wel ruim twee cent duurder. 

Tegen 
Al met al vond de VVD-fractie 
de belastingplannen van het 
kabinet zo slecht dat tegen 
het dekkingsplan is gestemd 
en tegen de BTW-verhoging. 
De confessionele partijen 
hadden niet de moed om de 
VVD hier in te volgen. 



,.Dit is het jaar geweest van 
de onthulling", vindt VVD
fractieleider Hans Wiegel. ,.De 
onthulling dat 'het kabinet 
niet in staat is zijn eigen 
beloften waar te maken en 
de problemen niet op de juiste 
wijze weet op te lossen. Uit 
alles is duidelijk dat dit besef 
overal begint door te dringen. 
De niet-confessionele werk
nemers, altijd nog de harde 
kern van de PvdA-kiezers, zijn 
aan het aarzelen geslagen. 
Dat blijkt o.m. uit recente 
opinie-peilingen. Zij tonen aan 
dat de groep kiezers, die niet 
weet op welke partij men 
moet stemmen, bijzonder 
groot is. De PvdA is aan het 
los raken van de basis: steeds 
meer wordt de koers bepaald 
door de nieuwe vrijgestelden, 
de jonoe doctorandussen met 

·utopische ideëen. De dood-
gewone werknemer, die van 
oudsher zijn belangen aan de 
PvdA toevertrouwt, voelt zich 
steeds minder thuis in die 
partij, komt er niet meer aan 
bod. Dat verschijnsel kan 
leiden tot een aardverschui
ving in de Nederlandse poli
tiek. En dáár liggen de kansen 
voor de VVD. Tot 1971 is het 
ons nooit gelukt in ook maar 
enigszins belangrijke mate 
door te stoten tot de werk
nemers. Daarin is de afgelo
pen jaren veel veranderd. Ons 
belangrijkste doel moet blij
ven: het vertrouwen winnen 
van de werknemers". 

Werkloosheid 

Wiegel oordeelt die ,.onthul
ling·· het meest kenmerkende 
politieke feit van het nu bijna 
afgelopen jaar. En natuurlijk 
constateert hij da'arbij in één 
adem dat het kabinet de 
werkloosheid niet op ade
quate manier aanpakt. Hij 
staat in die mening niet al
leen. Nog zeer onlangs kreeg 
hij steun van onverdachte 
zijde. Professor Stevers, 
econoom en lid van het cura-

Ter gelegenheid van de jaarwisseling had hoofdredacteur Ph. C. la Chapelle een 
gesprek met fractieleider Hans Wiegel. Het beeld van Nederland, ook in het buiten
land, is in enkele jaren enorm verslechterd, vindt Wiegel. Het zal veel tijd kosten het 
verziekte klimaat te verbeteren en dat stemt tot somberheid. 

toriurn van de socialistische 
Wiardi Beekman Stichting 
(het wetenschappelijke bu
reau van de PvdA), schreef 
enkele weken geleden: ,.Het 
lijkt mij vrij zeker dat de hui
dige regeringspolitiek tot ge
volg heeft dat in Nederland 

Wiegel over 1975: 

de werkloosheid zal doorstij
gen, ook als er internationaal 
een kentering optreedt". Sta
vers zegt verder: ,.De werk
loosheid is te bestrijden, maar 
dan moeten we snel en dras
tisch ingrijpen en daarbij is 
het voornaamste aangrij-

Jaar van, 
• 

pingspunt: verlaging van de 
druk der collectieve lasten. Als 
we niet ingrijpen of volstrekt 
onvoldoende ingrijpen zoals 
nu het geval is, wordt de 
werkloosheid steeds groter en 
komen binnen afzienbare tijd 
ook de collectieve voorzienin- _ 

de onthul 1ng 
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gen in gevaar". Het is alsof je 
Wiegel hoort spreken .... 

on ber 
"Stevers heeft volkomen ge
lijk", meent Wiegel en hij 
voegt daaraan toe: "Het kabi
net is erin geslaagd ook psy
chologisch een zodanig kli
maat te scheppen, dat ons 
land voor buitenlandse inves
teerders niet langer aantrek
kelijk is. Telkens weer blijkt 
mij in contacten met buiten
landers, dat het beeld van 
Nederland in een paar jaar 
tijds enorm is verslechterd. 

Wat de kansen betreft op een 
spoedig herstel van de econo-

mie in ons land ben ik daarom 
somber gestemd. Zelfs als er 
een kabinetscrisis zou komen 
en er een regering van een 
andere signatuur zou optre
den, zal er veel tijd nodig zijn 
om het verziekte klimaat te 
verbeteren". 

Wat er economisch in 1976 
gaat gebeuren hangt af van de 
mate waarin het thans aarze
lend begonnen herstel van de 
wereldhandel en van de we
reldconjunctuur zal doorzet
ten. "In Duitsland zijn er teke
nen, die op herstel wijzen", 
zegt Wiegel, .. in Nederland 
niet. Dat herstel blijft bij ons 
uit, ondanks het feit dat wij 
van nature een voorsprong 

verzorgingsflat 
u bent nu op de leeftijd om te genieten. 

In uw eigen huiselijke sfeer en bijzonder 
goed, tot in de puntjes verzorgd: 

tn de Beeckestein-verzorgingsflat 
te Deventer verhoogt u de kwaliteit van uw 

bestaan. U kunt nu wel lezen, dat deze 
2- of 4--kamertlats te koop en te huur zijn, 

dat er een kapper, pedicure, winkel, 
konversatiezaal, een excellente kok, een 
biljart en vele andere gemakken en luxe 

is, maar dan heeft u nog niets gezien, 
u heeft het woon komfort, de goede stand, 

de privacy, de mooie en gezellige omgeving 
niet bewonderd, u heeft dan de sfeer nog 

niet geproefd. 

hebben, bijvoorbeeld door de 
ligging van Rotterdam. Zo'n 
herstel zou nu juist in Neder
land het eerst zichtbaar moe
ten zijn. Maar er is door het 
gevoerde regeringsbeleid een 
onvoldoende aanzet om her
stel op korte termijn mogelijk 
te maken". 

Hangijz rs 

Terugkijkend op 1975 vindt 
Wiegel het ook typerend dat 
er zoveel hete hangijZers zijn 
blijven hangen ... Er zijn", zegt 
hij, "geen beslissingen geno
men over zaken waarover 
fundamentele verschillen van 
opvatting bestaan tussen de 

En wat denkt u van een verpleegster intern? 
· Kómt u eens een dagje genoeglijk onze 

modelflat bekijken, een maaltijd 
meegenieten, een praatje met de andere 

bewoners maken. Maar wees op uw hoede: 
u zult zich er meteen thuisvoelen, u zult 

eraan verknocht raken! 

Koopsommen: 
vanaf f 11-2.000,- v.o.n. 

Modelflat: Deventer, Laan van Bargele 40. 
Tel. 05700-15288. Geopend maandag 

tlm zaterdag van 13.30-16.30 uur. 

geen makelaarskosten 

65% hypotheek 
tegen 9% rente aanw. 

Huurprijzen: 
vanaft 1430,- per maand 
inclusief service kosten. 

Beeckestein Deventer 

regeringspartijen". Als voor
beelden noemt hij: 
• de ondernemingsraad, waar
bij het gaat om de vraag of 
we toe moeten naar het har
monie- of naar ·het polari
satie-model; 
• de vermogensaanwasde
ling: moet de werknemer zèlf 
kunnen beslissen wat hij met 
dat geld doet, of moet het 
naar de vakbonden?; 
• de grondpolitiek, waarbij 
vooral de waardebepaling bij 
onteigening een grote rol 
speelt; 
• het vraagstuk van de in
vloed van de overheid op de 
investeringen van het bedrijfs
leven; 
• de bezuiniging op de over
heidsuitgaven (het probleem 
is verschoven naar half fe
bruari 1976, want dan moet 
de regering komen met een 
door KVP'er Andriessen ge
vraagde nota). 

Dat zulke beslissingen uitble
ven verbaast Wiegel niet. Elk 
van deze zaken kan uitdraaien 
op een kabinetscrisis, maar 
daar is men in confessionele 
kring nog niet voor klaar. .,In
tussen is wel", meent Wiegel, 
.,de verhouding tussen de 
regeringspartijen verslechterd. 
De confessionelen nemen 
meer afstand van het kabinet. 
Elke hartelijkheid bijvoorbeeld 
in de kort geleden gehouden 
discussies over het dekkings
plan van de regering ont
breekt. Het is een normaal 
verschijnsel dat een rege-> 
ringspartij in Kamerdebatten 
de positieve punten uit het 
regeringsbeleid wat aandikt 
en naar voren haalt. Dat blijft 
steeds meer achterwege". 
.,Wie de dingen zakelijk be
kijkt", zegt Wiegel ook, "kan 
niet anders dan tot de consta
tering komen dat er op vele 
punten méér overeenstem
ming is tussen de confessio
nele partijen en de VVD, dan 
tussen de confessionele par
tijen en de PvdA." 
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gen in gevaar". Het is alsof je 
Wiegel hoortspreken .... 

mbp 
.. Stevers heeft volkomen ge
lijk", meent Wiegel en hij 
voegt daaraan toe: .. Het kabi
net is erin geslaagd ook psy
chologisch een zodanig kli
maat te scheppen, dat ons 
land voor buitenlandse inves
teerders niet langer aantrek
kelijk is. Telkens weer blijkt 
mij in contacten met buiten
landers, dat het beeld van 
Nederland in een paar jaar 
tijds enorm is verslechterd. 

Wat de kansen betreft op een 
spoedig herstel van de econo-

mie in ons land ben ik daarom 
somber gestemd. Zelfs als er 
een kabinetscrisis zou komen 
en er een regering van een 
andere signatuur zou optre
den, zal er veel tijd nodig zijn 
om het verziekte klimaat te 
verbeteren". 

Wat er economisch in 1976 
gaat gebeuren hangt af van de 
mate waarin het thans aarze
lend begonnen herstel van de 
wereldhandel en van de we
reldconjunctuur zal doorzet
ten . ..In Duitsland zijn er teke
nen, die op herstel wijzen", 
zegt Wiegel, ,.in Nederland 
niet. Dat herstel blijft bij ons 
uit, ondanks het feit dat wij 
van nature een voorsprong 

verzorgingsflat 
U bent nû op de leeftijd om te genieten. 

In uw eigen huiselijke sfeer en bijzonder 
goed, tot in de puntjes verzorgd: 

In de Beeckestein-verzorgingsflat 
te Deventer verhoogt u de kwaliteit van uw 

bestaan. U kunt nu wel lezen, dat deze 
2- of 4-kamerflats te koop en te huur zijn, 

dat er een kapper, pedicure, winkel, 
konversatiezaal, een excellente kok, een 
biljart en vele andere gemakken en luxe 

is, maar dan heeft u nog niets gezien, 
u heeft het woon komfort, de goede stand, 

de privacy, de mooie en gezellige omgeving 
niet bewonderd, u heeft dan de sfeer nog 

niet geproefd. 

hebben, bijvoorbeeld door de 
ligging van Rotterdam. Zo'n 
herstel zou nu juist in Neder
land het eerst zichtbaar moe
ten zijn. Maar er is door het 
gevoerde regeringsbeleid een 
onvoldoende aanzet om her
stel op korte termijn mogelijk 
te maken". 

H angijzerc; 

Terugkijkend op 1975 vindt 
Wiegel het ook typerend dat 
er zoveel hete hangijzers zijn 
blijven hangen ... Er zijn", zegt 
hij, .. geen beslissingen geno
men over zaken waarover 
fundamentele verschillen van 
opvatting bestaan tussen de 

En wat denkt u van een verpleegster intern? 
· Kómt u eens een dagje genoeglijk onze 

modelflat bekijken, een maaltijd 
meegenieten, een praatje met de andere 

bewoners maken. Maar wees op uw hoede: 
u zult zich er meteen thuisvoelen, u zult 

eraan verknocht raken! 

Koopsommen: 
vanaf I 11-2.000,- v.o.n. 

Modelflat: Deventer, Laan van Bargele 40. 
Tel. 05700-15288. Geopend maandag 

t/m zaterdag van 13.30-16.30 uur. 

geen makelaarskosten 

65% hypotheek 
tegen 9% rente aanw. 

Huurprijzen: 
vanaf 1 1430,- per maand 
inclusief service kosten. 

Beeckestein Deventer 

regeringspartijen". Als voor
beelden noemt hij: 
• de ondernemingsraad, waar
bij het gaat om de vraag of 
we toe moeten naar het har
monie- of naar . het polari
satie-model; 
• de vermogensaanwasde
ling: moet de werknemer zèlf 
kunnen beslissen wat hij met 
dat geld doet. of moet het 
naar de vakbonden?; 
• de grondpolitiek, waarbij 
vooral de waardebepaling bij 
onteigening een grote rol 
speelt; 
• het vraagstuk van de in
vloed van de overheid op de 
investeringen van het bedrijfs
leven; 
• de bezuiniging op de over
heidsuitgaven (het probleem 
is verschoven naar half fe
bruari 1976, want dan moet 
de regering komen met een 
door KVP 'er Andriessen ge
vraagde nota). 

Dat zulke beslissingen uitble
ven verbaast Wiegel niet. Elk 
van deze zaken kan uitdraaien 
op een kabinetscrisis, maar 
daar is men in confessionele 
kring nog niet voor klaar ... In
tussen is wel", meent Wiegel, 
.. de verhouding tussen de 
regeringspartijen verslechterd. 
De confessionelen nemen 
meer afstand van het kabinet. 
Elke hartelijkheid bijvoorbeeld 
in de kort geleden gehouden 
discussies over het dekkings
plan van de regering ont
breekt. Het is een normaal 
verschijnsel dat een regeï 
ringspartij in Kamerdebatten 
de positieve punten uit het 
regeringsbeleid wat aandikt 
en naar voren haalt. Dat blijft 
steeds meer achterwege". 
.. Wie de dingen zakelijk be
kijkt", zegt Wiegel ook, .. kan 
niet anders dan tot de consta
tering komen dat er op vele 
punten méér overeenstem
ming is tussen de confessio
nele partijen en de VVD, dan 
tussen de confessionele par
tijen en de PvdA." 



Wig 
Wiegel waagt zich niet aan 
een voorspelling of er in 1976 
een kabinetscrisis zal komen 
of niet. Maar hij gelooft wel 
dat de VVD er steeds meer in 
slaagt een wig te drijven 
tussen de regeringspartijen. 

Ongeduldigen vragen zich wel 
eens af wat de oppositie van 
de VVD nu eigenlijk te bete
kenen heeft. Zij zien dat het 
kabinet maar steeds blijft zit
ten en hebben dan geen oog 
voor hetgeen de WD intussen 
toch wel bereikt. Wiegel 
noemt enkele voorbeeldell: 

.. Wij hebben bij de algemene 
beschouwingen dit najaar in 
een motie gevraagd het finan
ciële beleid voor 1976 om te 
buigen. Die motie is verwor
pen, maar hij heeft wel ge
leid tot een slappere tekst van 
de heren Andriessen en Aan
tjes, waarin in feite hetzelfde 
werd gevraagd" . 

.,Wij hebben gedreigd een 
initiatief te zullen nemen om 
een wetsontwerp in te dienen 
tot verlaging van de vennoot
schapsbelasting. Toen kwam 
de KVP als een haas ook met 
die eis, zij het helaas in min
dere mate" ... Wij hebben ge
steld dat wegenbouw, ook in 
het kader van de bestrijding 
der werkloosheid, prioriteit 
verdient. Nu blijken ineens 
ook de andere partijen dat zo 
te zien". 

.. Ons verzet tegen de voor
genomen grondpolitiek van 
het kabinet heeft een direct 
effect gehad op de toonzet
ting van de zojuist bekend 
gemaakte kabinetsplannen en 
inmiddels blijkt dat ook de 
confessionelen tegen de rege
ringspolitiek op dit terrein zijn." 
Tot voor kort wenste men in 
de Kamer niet te stemmen 
vóór door de WD ingediende 
moties. Maar nu heeft zich bij 
de behandeling van de begro
ting van Binnenlandse Zaken 

het unieke feit voorgedaan dat 
alle drie door de VVD inge
diende moties zijn aangeno
men (een motie over bestuur
lijke reorganisatie, waarin 
gepleit wordt voor méér in
spraak van de gemeenten; 
een motie over het kiesrecht 
van Nederlanders in het bui
tenland; en een motie over 
gemeentelijke herindeling in 
Noord-Holland). 

Kenmerkend ook voor de 
wijze waarop de VVD politiek 
in de kamer ligt, is het feit 
dat de hele Kamer zich ge
schaard heeft achter het libe
rale initiatief om de gelijk
stelling van zionisme en 
racisme te veroordelen. Het 
VVD-Kamerlid Berkhouwer 
had, ook bij de begroting Bui
tenlandse Zaken, eveneens 
een algemeen succes in de 
Kamer met zijn afwijzing van 
Europese onderonsjes en zijn 
pleidooi voor het sterk maken 
van de Europese insituties. 

Ver rou en weg 
.. Als een rode draad door mijn 
beoordeling van het kabinet 
loopt de constatering dat bij 
te velen het vertrouwen weg 
is", zo besluit Wiegel zijn 
terugblik op 1975 . .. Het kabi
net heeft voor zichzelf kansen 
verprutst. Door zijn manier 
van beleid voeren heeft het 
geen gezag kunnen realiseren. 

Nu is het daar te laat voor. Je 
ziet het bijvoorbeeld aan de 
reactie van de zelfstandigen. 
Het kabinet kondigt een aan
tal maatregelen aan, die op 
zichzelf niet slecht zijn voor 
hen. Maar ze zijn niet blij, 
eenvoudig omdat zij er geen 
vertrouwen meer in hebben 
dat deze regering ooit iets 
goeds voor hen zal doen". 
.. Het vertrouwen in dit kabinet 
is weg. Bij velen in het land. 
En als je goed luistert ook bij 
velen in de Kamer" . 

• 

NOORDWIJK HOEVE RESTAURANT CLEYBURCH 
Tel. 01719-12966 Herenweg 225 

Gastronomisch centrum. Restaurant met 
open cave. Stalzolder met bodega en 
vóórzolder voor uw receptie en be
sloten culina ir festijn . 
Keuken geopend van 17-23 uur. 

Welkom in het euwe 
Hotel Bouwes! 

Luxueus, gezellig e~ een bijzonder prettige verzorging. In het weekend dansen 
en dineren. Matinee op zondagmtddag. 

Vlak aan het strand appartementen in BOUWES PALACE met vrij uitzicht op 
zee en eigen zonnebalcons. 2 en 3 kamerappartementen met speetale arrange
menten. Voor al uw congressen, feesten en bijeenkomsten. Inlichtingen 02507-2144. 

HOfELB()(MES 
.Zandvoort • met een zee van parkeerruimtel 

Rustiek Café "IN DE MATEN" 
Eind Bartje-route (N .O.-Drente bij Ter 
Apel) . Bar en zaal voor 200 pers. Ge
schikt voor busgezelschappen en ver
gaderingen . Drentse koffietafel , eenv. 
maaltijden. Redelijke prijzen in overleg. 
Telefoon 05995-1574; privé 05280-64586 

RE!STAURANT 
'T WAPEN VAN ODIJK 
Gerenommeerde keuken. 
Vergaderzalen van 10 tot 
40 personen. 
2 km v.a. E 36 afrit Bunnik 
Telef. 03405-1618 

Internationaal Specialiteiten Restaurant 
Maître griilardin des rotisseurs 
Dame maître de table 

L. F. Berloth & M: C. Berloth-Smidt 
Kneuterdijk 16, 's-Gravenhage 
Telefoon 070-600522; b.g.g. 079-164967 

Hel uniek gelegen Café Restaurant ., UNICUM" 11 
HOEK VAN HOLLAND - Strandweg 82 - Telernon 01747- 2612- 3361 

i 
• Aan de monding van 's--werelds grootste haven, biedt u een prachtig panorama van de 

interessan te en levendige scheepvaart 

• ~;'!n u~::~.k~r;:,:,~~~~~~~ ·~n~=·~~~:~~:~·=:;n g:;~~e~l~~;e:: prenlge sfeer Uilgebrelde 
Tevens complete verzorg1ng van bruiloften, recepties, vergaderingen, parties enz. 

_ _,. • Uw gastvrouw en gastheer Fam. Moerman. 

•nlla 

J;aagllfjk 26 

CEeL 0'16·140535 



Van Kemenade: 

.. Wij wijzen een verdeel- en 
heerspolitiek van de minister 
af. Wij wijzen een beleid af, 
dat slechts oog heeft voor 
vernieuwingen en niet voor 
het bestaande onderwijs. Wij 
wijzen een beleid af, dat kan
sen afsnijdt in plaats van 
kansen biedt" . 
Zo besloot mevrouw Ginjaar
Maas haar toespraak in de 
Tweede Kamer bij het debat 
over het onderwijsbeleid van 
ministerVan Kemenade. 
Net als vorige jaren werd deze 
socialistische minister door 
de VVD-woordvoerders weer 
fel bestreden, en ook nu weer 
stond de VVD in die kritiek 

MevrouwGINJAAR-MAAS 
. . . geen kansen afsnijden ... 

niet alleen. Ook de christen
democratische partijen heb
ben het niet zo erg begrepen 
op deze wat doordrammigere 
bewindsman. 
Mevrouw Ginjaar keerde zich 
tegen de bezuinigingen die de 
minister op het middelbaar en 
hoger beroepsonderwijs wil 
doorvoeren. ..Dit onderwijs 
immers heeft evenals het 
avondonderwijs een bij uit-

• stek emancipatorisch kara_kter. 
Statistisch gezien is dit het 
onderwijs waar leerlingen uit 
minder bevoorrechte milieus 
in grote getale terecht ko
men··, zei zij ... Deze vorm van 
onderwijs moet daarom niet 

Verdeel en 

worden afgebroken maar juist 
worden uitgebouwd." 
Andere punten waar mevrouw 
Ginjaar zich krachtig tegen 
verzette: verhoging van de 
groepsgrootte in het alge
meen voortgezet onderwijs, 
afschaffing van de tien pro
cent-toeslag voor leraren van 
het avondonderwijs, opheffing 
van het hersen-instituut. 

Bezuiniqingen 

De VVD-fractie is niet tegen 
bezuinigingen op het onder
wijs, integendeel. Maar vol
gens mevrouw Ginjaar moe-

MinisterVAN KEMENADE 
... lapt zorgen aan zijn laars ... 

ten die bezuinigingen worden 
gezocht op <;Ie plannen en 
voornemens die Van Keme
nade op stapel heeft staan, 
en minder gericht .zijn op het 
aantasten van bestaande 
voorzieningen. 
Mevrouw Smit-Kroes he
kelde evenals vorig jaar de 
neiging van de minister om 
het onderwijs te gebruiken om 
de maatschappij naar links te 
trekken ... Een aandrager van 
ideeën die tot verandering van 
de samenleving kunnen lei
den, maar duidelijk gebonden 
aan de ideeën van de PvdA. 
Langs de weg van de socialis
tische beginselen, normen en 

doeleinden plus zijn subjec
tieve overtuigingen beoor
deelt hij de bestaande situatie 
en redeneert naar de ge
wenste situatie", zei mevrouw 
Sm it. 
.. uitermate bedenkelijk" 
noemde zij het dat de linkse 
denkbeelden zo duidelijk in he1 
beleid van deze minister de 
boventoon voeren en dat hij 
de zorgen in de onderwijs
wereld hierover aan zijn laars 
lapt. 

Op het moment dat wij dit 
schrijven was het debat over 
het onderwijsbeleid nog niet 
afgewikkeld. In het volgende 

Mevrouw SMIT -KROES 
hekelttwee ministers 

nummer, dat in de tweede 
helft van januari verschijnt, 
komen wij op het onderwijs
debat terug. Niet voor niets is 
dit een materie waar de VVD 
bijzondere aandacht voor 
heeft. 

Verkeer 

Bij de verkeersbegroting heeft 
minister Westerterp een flink 
aantal bekeuringen opgelo
pen. Ook deze begrotingsbe
handeling is in de Tweede 
Kamer nog niet afgewikkeld 
bij het ter perse gaan van dit 
nummer dus ook hierover 



eers 

houdt u nog iets tegoed voor 
het volgende nummer. 
Mevrouw Smit-Kroes verweet 
de minister dat hij beter is in 
het verplaatsen van proble
men dan in de problemen van 
het verplaatsen. Ook de PvdA 
en de christendemocratische 
partijen stonden niet te jui
chen. Wasterterp heeft het er 
dan ook wel naar gemaakt. 

De fondsen voor de verkeers
voorzieningen heeft hij driftig 
geplunderd. Resultaat: gro
tere verkeersonveiligheid. Om 
dit te verdoezelen komt Was
terterp voornamelijk met 
maatregelen die de indruk 

Kamerjournaal 

moeten wekken dat hij juist 
de grote veiligheidskampioen 
is. De maximumsnelheid op 
autosnelwegen blijft honderd 
kilometer, en als nieuwste 
maatregel in die reeks wil hij 
automobilisten verplichten in 
de stad met dimlicht te rijden. 
Dat zijn allemaal maatregelen 
die geen geld kosten. 
Maar ondertussen blijven tal 
van onveilige schakels in het 
wegennet bestaan of wordt 
nagelaten nieuwe noodzake
lijke verbindingen uit te voe
ren. De VVD-fractie heeft tot 
een totaal bedrag van 86 mil
joen gulden wijzigingen voor
gesteld om de vertragingen 

die de minister wil doorvoe
ren ongedaan te maken en om 
vooral de verbindingen naar 
in de regio·s niet de dupe te 
laten worden. Het geld daar
voor zou gevonden kunnen 
worden in de werkgelegen
heidspot, dan snijdt het mes 
mooi aan twee kanten. 

Mevrouw Smit-Kroes had 
ook scherpe kritiek op het 
autootje-pesten dat Wester
terp tot liefhebberij heeft ver
heven. Het meest schrijnende 
is dat hij dit doet zonder het 

MinisterWESTERTERP 
. . . autootje pesten .. . 

openbaar vervoer wezenlijk te 
verbeteren. De tekorten van 
het openbaar vervoer zuivert 
hij liefdadig aan (volgend jaar 
ruim anderhalf miljard gul
der,~) . 

Wasterterp zou zich beter 
kunnen afvragen of in de 
structuur en de doelmatigheid 
van het openbaar vervoer niet 
het nodige verbeterd kan wor
den. Dan zou hij het openbaar 

·vervoer in een wezenlijk be
tere konkurrentiepositie tot de 
auto brengen, zonder die laat
ste te pesten. In het buiten
land zijn legio voorbeelden 
hoe de auto en het open-

baar vervoer elkaar kunnen 
aanvullen. 
Koning vroeg de minister om 
opheldering over de Ooster
schelde nu de halfopen afslui
ting van de~e zeearm vrijwel 
zeker te duu'F zal uitvallen. De 
kamer heeft die oplossing 
eerder dit jaar aanvaard onder 
voorwaarde dat het niet te 
duur mocht worden. Binnen 
enkele maanden bestaat hier
overzekerheid. 

De wetsontwerpen over de 
grondpolitiek zijn eindelijk 

Kamerlid KONING 
... wil opheldering Ooster-

schelde ... 

ingediend. Tuijnman, de spe
cialist van de VVD-fractie op 
dit terrein is er niet blij mee. 
Kern van de voorstellen is dat 
de overheid voor een lagere 
prijs (de gebruikswaarde) 
grond wil onteigenen en dat 
de gemeenten een voorkeurs
recht krijgen als grond een 
bouwbestemming heeft. 
Tuijnman: "dat voorkeurs
recht bestaat in de praktijk al. 
Gemeenten die een vooruit
ziend grondbeleid voeren heb
ben dit wetsontwerp helemaal 
niet nodig" . 
Volgens Tuijnman is er door 
de jaren heen een prijspoli
tiek voor grond ontstaan die 

uitstekend voldoet. De specu
latie, waar de PvdA zo zwaar 
van opgeeft, stelt in werkelijk
heid helemaal niet veel voor, 
zo betoogtTuijnman. 

Dupe 

Veel kle.ine eigenaren zullen 
volgens hem de dupe worden, 
als de voorstellen van dit 
kabinet wet worden. Gelukkig 
is dat nog lang niet zeker. 

Ook de KVP staat vierkant 
tegenover de grondpolitiek 
van dit kabinet. 
Tuijnman: ",k denk dat alleen 

Kamerlid TUYNMAN 
. . . nietblij ... 

de onteigeningsadvocaten 
straks de grote profiteurs van 
ditwetsvoorstel zouden zijn". 
De achtergrond van alle op
winding en kritiek zit hem 
voornamelijk in de bedoelin 
gen die de PvdA met deze 
v·oorstellen heeft: het is ee 
eerste stap op weg naar 
nationalisatie van de grond. 

Om die reden is het maar he 
beste dat deze voorstellen zo 
snel mogelijk in de grond wor
den gestampt. Als het kabinet 
daar ook nog op valt is dat 
mooi meegènomen. 



De boer 
__,_, ___ s parkurachter? 

Dit jaar kwam de regering met 
en plan dat enthousiasme 

wekte bij natuurvrienden, 
~eemschutkenners en milieu
):>eschermers. Een aantal ge
bieden in dit land zouden, 

ldus de plannen, vanwege 
un specifieke aanzicht en 
un belang in natuurhisto

risch opzicht een bescherming 
oeten krijgen zodat ze voor 

deze generatie en de toe-
omstige onverlet zouden 

j<unnen voortbestaan als, 
helaas spaarzaam geworden, 

oorbeelden van typisch 
,Hollands" landschap. 
~oals met bepaalde oude 
stadskernen het geval is, zou
den die gebieden beschermd 

oeten worden tegen . de 
zegeningen van de twintigste 
eeuwse vindingrijkheid. Het 
predicaat .. beschermd stads
gezicht" voorkomt dat de 

istorische harten van oude 
steden, en ook dorpen, verder 
worden aangetast door hoog
bouw, verkaarsdoorbraken en 

ndere ontsierende elemen
ten. Op deze wijze zouden 
ook landelijke gebieden een 

ettelijke bescherming moe
ten vinden in de uitroeping 
tot .. nationaal landschaps
park". 

p rkingen 

fn zoals ook het geval is met 
ernen die tot beschermd 

stadsgezicht zijn verklaard, 
zullen aan de bewoner-ge
bruiker van het landschaps
park de nodige beperkingen 
worden opgelegd. Mogen 
bewoners van beschermde 
stadskernen niet ongebreideld 
hun fantasie laten werken bij 
verbouwing van hun eigen
jam en zullen verkeersstro-
11en, vaak tot droefenis van 
je plaatselijke middenstand, 
tich niet langer ongehinderd 
joor het stadshart mogen 
Joren, zo krijgen de mensen in 
1et landschapspark ook lang 
1iet meer zo veel vrijheid van 

handelen dan ze eerst ge
noten. 
Omdat degenen die in de toe
komstige landsschapsparken 
wonen beroepsmatig voor
namelijk bezig zijn in de agra
rische sector, zijn het vooral 
de boeren die nogal wat kant
tekeningen zetten bij de op 
zichzelf sympathieke rege
ringsplannen. 
In het algemeen komt het 
er op neer dat de overheid de 
gronden in het landschaps
park middels Staatsbosbeheer 
koopt van de eigenaren. De 
voormalige bezitters kunnen 
dan hun percelen tegen een 
alleszins redelijke vergoeding 
terug pachten van de Staat. 
Daar zit 'm niet zo zeer de 

kneep. Wat wel klemt, dat zijn 
de condities waaronder de 

· gepachte gronden moeten 
worden beheerd. 
·oe boeren menen dat het 
onder die van overheidswege 
gestelde bepalingen niet mo
gelijk is om tot een sluitende 
bedrijfsbegroting te komen, 
hoe redelijk de pachtsom ook 
is. Een van de belangrijkste 
bezwaren van agrarische zijde 
is, dat ruilverkaveling in de 
landschapsparken taboe is. 
Dat is natuurlijk vanuit de 
natuurbeschermende v1s1e 
een begrijpelijke zaak: laat het 
land zoals het is. Maar voor 
de boer is het economisch 
weinig verantwoord. Een 
brokje land hier, een weitje 

, 

daar, dat geeft een stagnatie 
in de bedrijfsvoering die in de 
papieren loopt. Hoe mooi de 
rustzoekende stedeling die 
lappendeken ook mag vinden. 

Voor 'Vf,l rden 

Dan zijn er nog andere voor
waarden die de gebruiker van 
het landschapspark binden. 

Het gebruik van chemische 
onkruidbestrijdingsmiddelen 
bijvoorbeeld is verboden. Heel 
begrijpelijk, vanuit de visie 
van de natuurbeschermer 
maar alweer niet iets dat het 
de boer makkelijk maakt om 
de toch al korte eindjes bij 
elkaar te krijgen. 
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Verder zijn er beperkingen 
gesteld aan de bewerking van 
de grond. Ingrijpende opera
ties als het rollen van de 
grond, het eggen en het 
maaien worden aan tijdsli
mieten gebonden, waarmee 
voorkomen moet worden dat 
de natuurlijke orde wordt 
verstoord door vroegtijdige 
executie van jong gevogelte 
en klein wild onder het 
mechanisch geweld dat de 
agrariër nu eenmaal moet 
hanteren om zijn bedrijf zo 
economisch mogelijk te run
nen. 
Tenslotte zijn er nog de beper
kingen die gesteld worden 
aan het uiterlijk van de be
drijfsbebouwingen die de boer 
benut. Van voor-gefabriceerde 
stallen bijvoorbeeld gaat wei
nig charme uit, maar voor de 
boer zijn ze wel erg handig. 
Ook dat past niet in het beeld 
van het landschapspark. 

L en 'VI e ·ert 

Leen Melvert, boer, bewoont 
een gebied dat in het land
schapsparkenplan zo'n beetje 
prioriteit gekregen heeft: Wa
terland. Een wonderlijk ver
stild agrarisch stuk land, dat 
in weerwil van het feit dat de 
gigantische flats van Amster
dam-Noord hun schaduwen 
over het zuidelijk deel ervan 
werpen, een heel eigen ge
zicht heeft weten te houden. 
Hij woont in een karakte
ristieke stolpboerderij die hij 
van zijn vader heeft overgeno
men. De Melverts wonen al 
sinds mensenheugenis in 
Waterland, maar Leen wil 
weg. Hij wil naar een streek 
waar het landschapsparken
plan niet geldt. Waarom? 
Leen Melvert: "Ik hou van diJ 
land, mijn land, maar ik vind 
dat ik er toch weg moet. Ik 
kan het als boer in zo'n park 
gewoon niet redden. Ik moet 
aan mijn gezin, aan mijn kin
deren denken. Als die ruil-

ve'rkaveling hier niet door
gaat, kan ik het wel vergeten. 
Ik loop me nu al kapot om 
de koeien te verzorgen. Ik 
heb er niet veel, dat zou ook 
niet kunnen, maar als je elke 
dag een paar keer op en neer 
moet gaan om die beesten 
bij te houden, dan kom je aan 
ander werk niet meer toe." 

,.Het grootste deel van mijn 
grond heb ik nu gepacht van 
Staatsbosbeheer en die pacht
som, daar breek ik mijn nek 
niet op. Maar het verspreid 
liggen van mijn weiden dat 
kan ik gewoon bedrijfstech
nisch niet meer hebben. Dat 
kost me te veel tijd. Er moet 
dus verkaveling komen en als 
dat niet mag, dan moet ik 
voor mezelf weg als boer. 
Dat mag ik mezelf en mijn 
gezin niet aandoen." 
..En dan die andere beperkin
gen: je mag maar hooien tot 
die en die tijd, ja dan loop ik 
aardig veel kans dat mijn gras 
staat te rotten. Ik vind zo'n 
idee van landschapsparken 
prachtig mooi, want ik heb 
altijd gezegd: er is geen 
betere landschapsbes.cher
mer dan de boer. Wij leven 
van de natuur en met de 
natuur, dus het is logisch dat 
we die zo weinig mogelijk 
verknollen. Maar ik verdom 
het om straks met een park
wachterspet te gaan lopen 
terwijl mijn bedrijf naar de 
knoppen gaat." 
Of is het soms de bedoeling 
dat wij ook de WW in gaan, 
waardoor de overheid de zo 
gewenste sanering in de agra
rische tak dan toch nog stie
kem heeft weten door te druk
ken." 
Bij de behandeling in septem
ber van de nota's over het 
natuurbehoud heeft de VVD
fractie er in de Kamer op 
aangedrongen de belangen 
van de boer in het land
schapspark toch vooral niet 
uit het oog te verliezen. 

• 

Nieuurs 
uit 
deJOVD 

MEPPEL - De afdeling Mep
pel en Omstreken van de 
JOVD viert 31 januari haar 
vijfde lustrum. Dat jubileum 
zal worden gevierd in zaal Slot 
in Meppel, waar de afdeling 
in 1951 werd opgericht. 
s Middags zal om half vier 

een reünie beginnen die zal 
worden afgesloten met een 
gezamenlijke broodmaaltijd. 
's Avonds houdt mr. W. J. 
Geertsema een inleiding. Na 
een pauze met verloting en 
een vragen half-uurtje wordt 
de dag besloten met een feest. 
Het bestuur is namen en 
adressen van oud-leden aan 
het verzamelen. Daar het 

onmogelijk is iedereen te 
bereiken, kunnen oud-leden 
van de afdeling Meppel en 
omstreken van de JOVD die 
deze dag willen bijwonen zich 
opgeven bij: I na Schoonvelde, 
Lutten-Oever 5, Balkbrug (tel. 
05230-9256). 

AMSTERDAM - 31 januari 
1976 organiseert de JOVD-
afdeling Amsterdam een 
diner-dansant voor oud-
JOVD-'ers in "Américan". 
Opgeven bij Chr. van;Gelder, 
,.Amstelzwaan", Amstel t.o. 
57, Amsterdam. 

• 

Te koop in West-Brabant gemeente Zevenbergen 

EEN MOOI GELEGEN HERENHUIS 
Indeling: grote kelder; begane grond : royale entree, liVing met operr 
haard, eetkamer, tuinkamer, keuken en toilet ; 1e verd.: 3 grote si<J_ap
kamers, badkamer met w.c. en bidet; 2e verd.: 2 slaapkamers en 2 
grote bergingen of hobbyruimtes. Alle slaapkamers zijn voorzien van 
wastafels met warm en koud water. Vrijstaande gerage (verwarmd). 
Prijs nader overeen te komen . 

Eveneens in de Westhoek, gemeente Klundert, (tussen Zevenbergen 
en Klundert) 

EEN VERBOUWDE BOERENWONING 
Mooi vrij gelegen, met prachtige siertuin en plantenkas. Bijbehoren
de grond ± 1700 m2 • Vraagprijs : f 200.000,- . 

ZEER LUXUEUS AFGEWERKTE VILLA IN EINDHOVEN 
Direkt te aanvaarden. Prijs nader overeen te komen. 

Voor nadere inlichflngen en eventuele bezichtiging kunt u zich. 
wenden tot 

CURA MAKELAARDIJ ONROEREND GOED B.V. 
Molenstraat 3, Zevenbergen, telefoon 01680-24343. 



Verkoop 

emeen.teuron.in.gen. 

an. huurders 

e VVD-fractie in de Haagse 
emeenteraad vindt dat er 
en mogelijkheid moet komen 
m gemeentewoningen aan 
e huurders te verkopen. Zij 
eeft dit standpunt uiteen
ezet in een nota .,Verkoop 
an gemeentewoningen", die 
Is discussiestuk aan de ge
eenteraad en het college 

an B. en W. in handen is 
esteld. 

de nota zijn onder meer 
egevens verwerkt die tevoor
chijn kwamen uit de enquête 
ie de liberale fractie enige 
aanden geleden over dit 

nderwerp onder de 20.000 
uurders van gemeente
oningen heeft gehouden. 
ijna 70% van de reflectan
n op dit schriftelijke ender

oek verklaarde de koop van 
te willen over-

De aanleiding tot het houden 
van deze enquête vormde de 
motje-Hovinga (VVD) uit 
1974, waarin 8. en W. - lees 
de wethouder van Volkshuis
vesting en Wijkzaken - werd 
uitgenodigd een onderzoek 
naar de mogelijkheden en 
wenselijkheden van verkoop 
van gemeentewoningen te 
verrichten. 
Dit onderzoek werd ge
weigerd, omdat het college 
zich op het standpunt stelt 
dat gemeentewoningen in ge
meentelijk beheer moeten 
blijven. Een desbetreffende 
nota van de wethouçler achtte 
de VVD te mager, reden 
waarom zij zelf tot een onder
zoek overging. 

Bezitsvorming 
De VVD is van oordeel dat 

ollllllissie horeca 
e VVD-fractie in de Haagse 
emeenteraad bepleit de in
telling van een speciale com
issie die klachten kan be

andelen over oneerlijke con
urrentie in dienstverleningen 
et een Horeca-karakter. In 

en discussie-nota aan de 
emeenteraad en het collega 
i'ln B. en W. meldt de VVD 
at op het ogenblik ongeveer 
0% van dergelijke diensten 
ordt verricht door personen 

instellingen die niet tot de 
genlijke Horeca-sector kun

en worden gerekend. 
werkelijkheid zal dit cijfer 

og hoger zijn; het betreft hier 
itsluitend bij het bedrijfschap 
oreca ingeschreven perso
en en instellingen. In de nota 
ordt gesteld dat de reguliere 
ereca-ondernemers ernstig 
nder het zg . .,paracommer
alisme" hebben te lijden. 
et name wordt uit die sector 
wezen op het feit dat vele 

door de overheid gesubsi
dieerde instellingen en insti
tuten zich aan oneerlijke con
currentie schuldig maken. In 
clubgebouwen voor sportver
enigingen, wijk- en buurt
centra, jeugd huizen, parochie
huizen, kantines van tal van 
gebouwen (ook van de over
heid) en dergelijke, worden 
consumpties verkocht en 
diensten verleend in een 
mate, die duidelijk de typische 
doelstelling van dergelijke 
inrichtingen te buiten gaat. 
Vaak gebeurt dit tegen prijzen 
die aanzienlijk lager liggen 
dan in de .. officiële" Horeca
bedrijven mogelijk zijn. (We
gens hoge investeringen, 
allerlei wettelijke voorschrif
ten en bepalingen, perso
neelslasten e.d.). 

Uitwassen 

De aan de orde gestelde pro
blematiek dateert al van voor 

ook de minder draagkrachti
gen in de gelegenheid moeten 
worden gesteld een waarde
vaste bezitsvorming te ver
wezenlijken. Zij vindt de koop 
van een woning, waarin men 
als huurder toch al redelijk 
naar tevredenheid woont, 
een geschikt middel daartoe. 
Aldus zouden betere kansen 
voor de ontplooiingsmogelijk
heden en het persoonlijk wel
zijn van betrokkenen ontstaan. 
Bovendien zouden zij sterker 
gemotiveerd worden hun 
woning in een goede staat te 
houden en hun woonom
geving positiefte beïnvloeden. 
Verder zou de gemeente op 
deze wijze een aantal onren
dabele woningen - te lage 
huren tegen te hoge kosten -
kunnen afstoten. 

Hierdoor zouden, stelt de VVD, 
gelden vrijkomen die op een 
dynamischer wijze kunnen 
worden besteed: voor de aan
schaf van andere panden; 
voor het doelmatiger beheer 
van de resterende gemeente
woningen, en tenslotte ten 
behoeve van de stadsrecon
structie. Aldus zou een beter 
beheer van de gemeenschaps
gelden worden verkregen dan 
tot dusverre in deze sector 

de oorlog, maar neemt vooral 
de laatste tientallen jaren be
duide"de vormen aan. 
De VVD constateert dat tot 

het geval is geweest, stelt 
de VVD. 
De liberalen bestrijden de op
vatting van de gemeente dat 
bedoelde 25.000 woningen in 
haar bezit dienen te blijven. 
Zij onderschrijven de so
ciale taak van de gemeente, 
maar vragen zich af of het 
gemeentelijk woningbezit in 
dit kader een functie vervult. 

Bouwtechnisch rapport 
De gemeentelijke stelling dat 
minder goede gemeente
woningen niet zouden mogen 
worden verkocht, verwerpt de 
VVD eveneens. Een gegadigde 
moet zelf kunnen beslissen of 
hij wel of niet tot koop wil 
overgaan. Hij zou vooraf de 
beschikking moeten krijgen 
over een bouwtechnisch 
rapport. Dat verder alle par
térrewoningen altijd zouden 
moeten worden gereserveerd 
voor bejaarden, medische 
urgentie-gevallen en alleen
staanden, vinden de opstel
lers van de nota evenmin 
steekhoudend. Voor alleen
staanden bijvoorbeeld gelden 
eveneens subsidieregelingen. 
Problemen die gepaard gaan 
met verkoop van deze wonin
gen, kunnen volgens de VVD 

dusverre slechts incidenteel 
en marginaal iets aan de 
bestrijding van duidelijke uit
wassen terzake is en wordt 

's avonds en weekend 072- 24313 ba·ndopname 



in goede regelingen worden 
ondervangen. Zij wijst erop 
dat de landelijke overheid 
voorstander van een derge
lijke wijze van bezitsvorming 
is en in verband daarmee ook 
de mogelijkheden van ver
koop van gemeentewoningen 
in speciale regelingen heeft 
geopend. 

De VVD onderkent in de hui
dige situatie een vorm van 
discriminatie voor minder 
draagkrachtigen die toevallig 
niet in een goedkope, gesub
sidieerde gemeentewoning 
zijn gehuisvest. De exploi
tatietekorten vindt zij niet in 
overeenstemming met het 
algemeen belang. Dit zou 
naar haar inzicht wel zijn ge
diend met de voorgestane 
verkoop van de gemeente
woningen aan de zittende 
huurder (en onder bepaalde 
voorwaarden). 
Deze wijze van bezitsvorming 
is, aldus de VVD, tot dusverre 
door "politieke dogma's" voor 
belangrijke categorieën Haag
se burgers onmogelijk ge
maakt. Met het door haar 
voorgestelde beleid, zou het 
welzijn van de inwoners van 
Den Haag blijvend zijn ge
diend, aldus de nota. 

• 

gedaan. · 
Zij memoreert naast het werk 
van een ambtelijke commissie 
onder voorzitterschap van 
staatssecretaris Hazenkamp 
(economische zaken) en dat 
van een werkgroep in Rotter
dam, een aantal maatregelen 
en suggesties die elders op dit 
vlak zijn geformuleerd. De 
VVD meent dat in het ver
gunningen- en ontheffingen
beleid bepalingen moeten 
worden opgenomen ter beteu
geling van het "paracommer
cialisme". 

Voorts dient naar haar opvat
ting scherper toezicht op nale
ving van desbetreffende bepa
lingen te worden toegepast. 
Er moeten criteria worden 
geformuleerd, waaraan het al 
of niet voorkomende para
commercialisme kan worden 
getoetst, aldus de WO-fractie 
in de Haagse gemeenteraad. 

• 

Door onze parlementaire redacteur 

Wapen.be.z •-t 
~ 

Molukkers «Tas bekend 

De gijzalingskwesties in Wijs
ter en Amsterdam, uitgevoerd 
door zwaar bewapende Zuid
molukse jongeren, doen de 
vraag rijzen waarom in die 
kringen al jaren ongestraft de 
Wapenwet overtreden kan 
worden. 
Er zijn al eens karnarvragen 
over gesteld, vijf jaar geleden 
door Geertsema en in januari 
van dit jaar door Keja en 
Geurtsen. Geertsema kreeg 
van de toenmalige VVD
staatssecretaris Wiersma als . 
antwoord dat er eerst meer 
bekendheid aan die wet gege
ven zou moeten worden voor
dat zou kunnen worden inge
grepen. Keja en Geurtsen 
kregen van minister Van Agt 
te horen dat de politie en de 
justitie extra aandacht aan de 
Zuidmolukse jongeren zouden 
besteden. Voor verdere ach
tergronden van deze kennelijk 
pijnlijke zaak konden Geurtsen 
en Keja zich op het ministerie 
vanjustitie vervoegen. 

Af;.>p a 
De afspraak om eens te ko
men praten ging de mist in. 
Niet zo vreemd overigens, 
want een kamerlid die publie
kelijk vragen stelt komt niet 
veel verder met antwoord 
achtergesloten deuren. 
Op de gijzalingszaken zelf zul
len we nu niet ingaan. De 
fracties in de Tweede Kamer 
hebben zo lang deze zaak 
loopt besloten om de regering 
hierover niet lastig te vallen. 

Alleen AR-leider Aantjes 
schond die stille afspraak door 
vragen in te dienen over de 
BVD. Over d.e politieke kant 
van de zaak zullen we nu ook 
niet schrijven, wanl het zou 
vals zijn om zelfs maar in de 
verte de indruk te wekken dat 
onder een kabinet met de 
VVD dit soort afschuwelijke 
zaken zich niet zou kunnen 
afspelen. De affaire in Wasse
naar (vijf jaar geleden) ligt nog 
vers in het geheugen . 

Toch blijft de vraag hangen 
over dat wapenbezit, over de 
ordedienst van Manusama en 
over het militaire vertoon. Het 
is verboden, waarom kan dat 
dan toch? 

N 1 tszeggend 
Keja: "Onze in januari ge
stelde vragen zijn nogal niets
zeggend beantwoord. Onders
hands heeft justitie ons wel te 
verstaan gegeven dat het 
nogal moeilijk ligt. Ik kan me 
niet voorstellen dat er ook 
maar iemand in ons land te 
vinden zou zijn die er anders 
over denkt dan wij, namelijk 
dat je dit niet kunt tolereren. 
De grote moeilijkheid is dat je 
er erg moeilijk wat tegen kan 
doen zonder de schijn van 
rassendiscriminatie tegen je 
te krijgen. Je kunt natuurlijk 
een Molukse woonwijk bin
nenvallen en grondig door
zoeken. Maar maak dan maar 
eens onderscheid zonder van 
rassendiscriminatie beschul
digd te worden. 

Toch is het wapenbezit van 
dien aard dat justitie er niet 
onderuit kan komen om er 
wat aan te doen. Op het 
departement geven ze me vol
komen gelijk op dit punt, maar 
verder merk ik er niets van", 
zegtKeja. 

Bewaking 
Overigens heeft het volgens 
Keja weinig zin · om op te tre
den als niet gelijktijdig de be
waking van onze kazernes en 
munitiedepots wordt verbe
terd. Ook daarover heeft de 
VVD dit jaar vragen gesteld, 
kortgeleden Ploeg. 
Keja: ",k zeg niet dat deze 
gijzalingszaken voorkomen 
hadden kunnen worden als 
aan onze vragen serieuzere 
aandacht zou zijn besteed. 
Maar je hebt natuurlijk wel 
een kansje om ongelukken te 
voorkomen als er wat aan dat 
wapenbezit wordt gedaan". 

• 
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Gezondhei 
Al geruime tijd is een dis
cussie gaande over de vraag 
in hoeverre de oprichting van 
wijkgezondheidscentra nood
zakelijk, respectievelijk wen
selijk is en zo ja, aan welke 
voorwaarden zij dan moeten 
voldoen. 
Het verzoek van enkele leden 
van de Tweede Kamerfractie 
aan de Commissie Volksge
zondheid vormde de aanlei
ding dit onderwerp in studie 
te nemen. Deze studie leidde 
tot een rapport, waaruit de 
voornaamste punten hier wor
den genoemd. 
Na enige kanttekeningen over 
de zich wijzigende positie van 
de huisarts en de motieven 
om tot wijkgezondheidscen
tra te komen wordt ingegaan 
op de verschillende vormen 
van samenwerking in het 
eerste échelon, waarbij het 
wijkgezondheidscentrum 
voorlopig het laatste woord 
is. Aan de. mogelijke samen
stelling van het wijkgezond
heidscentrum en de wijze 
waarop de medewerkers wor
den aangetrokken wordt rui
me aandacht besteed, evenals 
aan de overlegstructuren tus
sen de betrokkenen bij een 
wijkgezondheidscentrum. 

Het is duidelijk dat wijkge
zondheidscentra een grote 
invloed zullen uitoefenen op 
het vestigen van zowel de 
zelfstandige beroepsbeoefe
naren in de eerste lijns ge
zondheidszorg als op het 
functioneren van de kruisver
enigingen. Na een bespreking 
van dit punt wordt overge
gaan to.t een belichting van de 
voor- en nadelen van wijk
gezondheidscentra. Uitgangs
punten zijn daarbij zowel 
patiënt als arts. Tevens wordt 
ingegaan op enkele facetten 
van organisatorische aard. 
Vervolgens worden de finan
ciering, het oprichten en de 
juridische vorm van het wijk
gezondheidscentrum onder de 
loep genomen. · 

Een wijkgezondheidscentrum 
moet voldoen aan de vol
gende eisen: 
- doelmatigheid, o.a. te berei
ken door een goed door
dachte opzet; 
- soberheid; 
- voldoende technische facili-
teiten; 
- pluriformiteit van de dienst
verlening; 
- aanpassing aan de behoef
ten en de mogelijkheden van 
de lokale situatie; 
- vrije keuze van artsen, wijk
verpleegkundigen en fysio
therapeuten en oefenthera
peuten Mensendieck en Cé
sar, indien meer dan een aan 
het wijkgezondheidscentrum 
is verbonden; 
- handhaving van het be
roepsgeheim zowel functio
neel als administratief; 
- begeleiding van · de opzet 
van het centrum en evaluatie 
van de werking daarvan na 
enige tijd en wel uit het oog
punt van de patiënt, van de 
team-leden en van de volks
gezondheid als geheel; 
- goed georganiseerde sa
menwerking met andere in
stellingen en instanties op het 
gebied van de gezondheids
zorg, zoals met de GG &GD 
en de DGD, de ziekenfondsen 
en de ziektekostenverzeke
raars, met de bedrijfsgenees
kundige dienst en met instel
lingen voor maatschappelijke 
gezondheidszorg e.d. 

Vragen 

Bij de beschouwing van de 
voor- en nadelen van een 
wijkgezondheidscentrum zal 
vooral aandacht geschonken 
moeten worden aan de vol
gende vragen: 

1. hoe beleeft de patiënt het 
wijkgezondheidscentrum? 
Weegt het gevarieerde pakket 
diensten dat hem daar gebo
den wordt op tegen een 
mogelijk minder persoonlijke 
benadering? 

' . - ~ . . 
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zorg in d~ Eerste Lijn 
2. wat zijn de gevolgen voor 
de beroepsuitoefening van de 
hulparts en andere tot nu toe 
als regel vrij gevestigde be
roepsbeoefenaren op het 
(para) medisch gebied? 
Wegen voor hen de voordelen 
van de nieuwe samenwer
kingsvorm op tegen de nade
len? Worden er geen belem
meringen geschapen voor 
hulpverleners en instellingen 
op het gebied van de gezond
heidszorg in de wijk, die niet 
aan het centrum verbonden 
zijn? Kan de overgang van 
hen naar een wijkgezond
heidscentrum en vice-versa 
desgewenst bevredigend wor
den geregeld? 

3. betekent het werken in 
een wijkgezondheidscentrum 
een kwaliteitsverbetering? Zo 
ja, in welke opzichten, en 
welke eventuele organisato
rische en financiële voor- en 
nadelen staan daar tegen
over? Zijn alternatieve op
lossingen te prefereren? 

Het verdient aanbeveling deze 
vragen, telkens wanneer de 
oprichting van een wijkge
zondheidscentrum overwogen 
wordt, tevoren te onderzoe
ken. Tevens verdient het vol
gende de aandacht. 

1. De positie van de patiënt 
in het wijkgezondheidscen
trum. 

2. De dienstverlening, respec
tievelijk de verzorging van de 
patiënten, indien de hulpver
leners in hun totaliteit of 
gedeeltelijk in dienstverband 
werkzaam zijn. 

3. Vergelijking van de func
tionele kostenanalyses van 
wijkgezondheidscentra met 
die van medische en parame
dische beroepsbeoefenaren, 
die niet verbonden zijn aan 
een wijkgezondheidscentrum; 
en opsporing van de oorzaken 
van eventuele verschillen. 

4. Het beschikbaar komen 
van modellen voor de juri
dische structuur van wijkge-
zondheidscentra. · 

Standpuntbepaling 

Ondanks al de bovenge
noemde onzekerheden lijkt 
de ontwikkeling van de wijk
gezondheidscentra door te 
gaan. Daarom valt aan een 
voorlopige standpuntbepaling 
niet te ontkomen. De Com
missie Volksgezondheid komt 
daarbij tot de volgende sa
menvatting. 

1. Van primair belang bij het 
opzetten van een wijkgezond
heidscentrum is niet het stich'
ten van een gebouw, maar 
het regelen van een goede 
samenwerking. 
Veelal kan in het stadium van 
verkenning van de mogelijk
heden het beste voorlopig 
gebruik gemaakt worden van 
de reeds aanwezige werk
ruimten en outillage· met 
geringe uitbreidingen. 
Steeds zal dienen te worden 
overwogen - mede in verband 
met de economische toestand 
waarin ons land verkeert - of 
bestaande huizen of gebou
wen niet met, in vergelijking 
tot nieuwbouw, lage kosten 
geschikt gemaakt kunnen 
worden om als (wijk)gezond
heidscentrum te dienen; of als 
behuizing voor enige·rlei an
dere vorm van samenwerking 
op het gebied van de ge
zondheidszorg. 

2. Dit neemt niet weg dat 
onder bepaalde omstandig
heden een wijkgezondheids-

• centrum wellicht een nuttige 
functie kan vervullen. De op
richting van een wijkgezond
heidscentrum moet echter 
niet als een algemeen patroon 
van die zorg worden be
schouwd, maar ze moet ge
zien worden in relatie tot de 
plaatselijke behoeften en om-.. 
standigheden. 

3. De pluriformiteit van de 
hulpverlening in het eerste 
échelon echter zal in het oog 
moeten worden gehouden. 
Deze wordt sterk bepaald 
door de sociologische en 
sociografische verschillen, die 
in ons land aanwezig zijn. 
Daarbij moet met name on
derscheid gemaakt worden 
tussen de grote stedelijke 
agglomeraties, de kleine ste- . 
den en het platteland. 

4. De persoonlijke relatie tus
sen de patiënt en zijn hulpver
lener moet voorop blijven 
staan, omdat de beleving van 
deze relatie de beste garantie 
biedt voor een juiste en doel
treffende behandeling. 

5. De huisarts komt door de 
aa_rd van zijn deskundigheid 
en het huidige verwachtings
patroon van de mensen in 
het algemeen voorshands het 
meest in aanmerking om aan 
de samenwerking met betrek
king tot de zorg voor de pa
tiënt gestalte en leiding te 
geven. 

6. De huisarts kan zijn positie 
op vele manieren innemen. In 

De commissie 
volksgezondheid van de 
WO heefteen rapport 
opgesteld onder de 
titei .. Gezondheiszorg in de 
Eerste Lijn", waarvan 
wij hierbij een samenvatting 
geven. Het rapport is 
verkrijgbaar door f 3.50 
over te maken op 
postrekening 67880t.n.v. 
VVD, Den Haag, onder 
vermelding 
.. Gezondheidszorg Eerste 
Lijn". 

dit verband is het noodzake
lijk andere samenwerkings
vormen, welke onder de gege
ven omstandigheden meer 
dan het gezondheidscentrum 
in aanmerking komen, gelijke 
aandacht en financiële steun 
te geven. 

N let beweren 

In de liberale maatschappij
visie staan de mog

1
elijkheden 

voor ontplooiing van het indi
vidu centraal. Dit geldt zowel 
voor de patiënt als voor hen, 
die bij de gezondheidszorg 
betrokken zijn. 
Wil men samenwerkingen in 
collectief verband bevorde
ren, dan moeten de voordelen 
daarvan duidelijk opwegen 
tegen de nadelen. Met betrek
king tot het oprichten van 
wijkgezondheidscentra kan 
daarbij gesteld worden dat 
vooralsnog niet is bewezen 
dat zij aan de genoemde ont
plooiing van het individu een 
wezenlijke bijdrage heeft ge
leverd. 
Sàmenwerking in een Wijk
gezondheidscentrum moet 
voorshands als een werkhy
pothese worden gezien en 
niet als een dogma. 

··~ 



doord~.C.H.Jansen 

NieuUTe 
boeken 
Kijk op de gemeente, een be
knopte inleiding tot het be
studeren van een gemeente, 
beleeft een tweede druk. 
Onder redactie van mr. B. J. 
VreugdenhiJ en G. Sluiter is 
de uitgave bijgewerkt en uit
gebreid. Behandeld worden 
onderwerpen als de gemeen
teraad (samenstelling en 
bevoegdheden), de . ambte
naar, de taken van de ge
meente, de plaats van de 
gemeenten in ons staats
bestel, de gemeentelijke fi
nanciën. Het geheel is geïl
lustreerd met overdrukken 
van krantenartikelen, kamer
vragen, officiële publikaties 
e.d. Dit maakt het werk uiter
mate geschikt voor cursussen 
voor raadsleden en admini- · 
stratief onderwijs. Uitg. Vuga
Boekerij; f 27,-; 166 pag. 

Bij dezelfde uitgeverij ver
scheen een vijfde herziene 
druk van de Taalgids voor de 
ambtenaar van de hand van 
J. M. Moerdijk en P. Sluimer 
(f 26,50; 256 pag.). De 
onderwerpen die aan bod 
komen zijn: ambtelijk taalver
keer; adressering en verzen
ding van stukken; lezen en 
samenvatten; stijlperikelen bij 
de inschrijving van.de stukken; 
di~cussie- en vergadertech
niek; stijl; alfabetische ge
rangschikte woorden en uit
drukkingen; de spelling; het 
gebruik van ieestekens en 
hoofdletters. 
In de inleiding gaan de schrij
vers in op de kritiek op het 
taalgebruik van overheids
instellingen. ,.Hoewel we de 
onderscheiding tussen het ge
sproken en het geschreven 
woord dienen te erkenen als 
een realiteit, mag dat voor ons 
geen reden zijn ons voet
stoots bij deze situatie neer 
te leggen . . . . Voortdurend 
dienen we ons te realiseren 
dat de schrijftaal .. maar" een 
hulpmiddel is om de ander te 
bereiken. 
Dit doel - het bereiken van de 

ander - moet ons bij het op
stellen van onze geschriften 
voortdurend voor ogen staan. 
Geregeld wordt het taal
gebruik van de overheid be
kritiseerd, omdat steeds weer 
blijkt dat ook daarin het vak
jargon, het gebruik van onbe
kende woorden en het schrij
ven van ingewikkelde zins
constructies een veel voor
komend verschijnsel is". 

Enige verbetering is echter 
alleen te verwachten ,.als het 
overheidspersoneel in al zijn 
geledingen de bereidheid 
heeft een taal te gebruiken die 
in de eerste plaats is afge
stemd op de mogelijkheden 
van de aanstaande lezer .... 
We zullen ons daarom bij alles 
wat we schrijven moeten af
vragen of we de juiste toon 
getroffen hebben en daar
naast of we wel gebruik ge
maakt hebben van de juiste 
taalkundige middelen". 
Aan deze beide facetten heb
ben de schrijvers in dit boek 
ruime aandacht besteed. Een 
groot aantal soorten geschre
ven stukken komen aan bod 
zoals de brief, de circulaire, 
de advertentie, de verorde
ning, het voorstel, het rapport, 
de nota etc. Over andere 
onderwerpen zou meer te 
zeggen zijn. ,.Lezen en samen
vatten" is met vier pagina's 
niet uitputtend behandeld. Als 
de schrijvers het b.v. in dit 
verband hebben over de 
.. vraagfase" bij studerend 
lezen zouden een aantal voor
beelden verhelderend heb
ben kunnen werken. Deze 
fase blijkt in de praktijk de 
meeste moeilijkheden op te 
leveren. Het samenstellen van 
een lijst van woorden en 
uitdrukkingen is binnen de ge
geven ruimte (25 pagi'na's) 
een hachelijke zaak, al zijn 
er voetangels en klemmen in 
opgenomen die telkens aan
lelding tot fouten en misver
standen geven. 

Geertseina' 

Hoofdredacteur Ja Chapelle 
schrijft in zijn ,.Commentaar" 
in Vrijh. en Dem. van 21 
november dat mr. Geertsema 
met zijn uitspraken tijdens het 
JOVD-congres te Ellecom de 
,.discussie over het ,.ware 
liberale" verkiezingsprogram
ma heeft ingeluid". 
Naar zijn mening moet maar 
uit een interne discussie in de 
partij blijken in hoeverre de 
uitspraken van de heer Geert
sema op concrete feiten 
berusten en in hetzelfde com
mentaar geeft hij een aantal 
voorbeelden van zaken, die in 
positieve zin in strijd zijn met 
Geertsema's veronderstellin
gen. 
Op zich genomen is dit na
tuurlijk een logisch verhaal 
met een logische conclusie. 
Maar wanneer er wat andere 
zaken bij gehaald worden, 
komt de kwestie er toch wat 
ernstiger uit te zien dan na 
lezing van het ,.Commentaar" 
in je gedachten komt. 
De heer la Chapelle besteedt 
namelijk geen aandacht aan 
het feit dat het toch wel op
merkelijk is, dat een man. die 
de partij zo is toegedaan als 
mr. Geertsema, kennelijk be
wust zijn opmerkingen in de 
publiciteit heeft willen bren
gen om aldus ook de buiten
wereld op deze voor de VVD 
minder gunstige zaken te 
attenderen. 
Waarom heeft mr. Geertsema 
deze kritiek niet eerst in de 
partij-raad of in het bestuur 
ge-opperd? Of heeft hij dat 
•al zo vele malen zonder suc
ces gedaan dat hij nu ten 
'Slotte deze weg maar heeft' 
gezocht? 

Jammer is het ook dat de heer 
Ja Chapelle kennelijk geen 
contact heeft gezocht met 
VVD-afdelingsbesturen of Ka
merleden en anderen die 
regelmatig het land intrekken 
om er te spreken. En dat hij 
zich niet herinnert hoeveel 
fundamentele kritiek in dèze 

rubriek wordt aangedragen en 
hoe het die kritiek vergaat: ze 
verdwijnt in het logge partij
mechanisme, in plaats van dat 
ze gebruikt wordt als gratis 
aangedragen bouwmateriaal 
voor straks. 
En jammer dat de heer Ja 
Chapelle niet concludeert dat 
het een ongelooflijke zaak is 
dat wij als liberalen tegenover 
de buitenwereld stellen dat 
we een duidelijke partij, een 
partner zijn, terwijl we nu 
kennelijk nog over een geheel 
nieuw programma moeten 
gaan praten .... 
Zou dat niet wijzen op een 
geweldig falen van onze par
tij-leiding? 
In de media worden we elke 
dag geconfronteerd met uit
voering van verkiezingsprb
gramma-punten van Links. 
Dat is in volle gang. Wat 
stellen wij daar tegenover? 
Het begin van een interne 
discussie? Het is helaas waar. 
De komende verkiezingen 
bieden de VVD eindelijk de 
kans om zoveel stemmen te 
vergaren dat tenminste een 
evenwicht kan worden bereikt 
met het socialisme, dat alleen 
maar op die manier gestopt 
kan worden in zijn streven 
maatschappijveranderingen 
door te voeren, waarop wij 
tegen zijn. 
Wanneer we dat tenminste 
willen! 

Ik krijg helaas steeds meer het 
gevoel dat onze partij er in het 
geheel niet op uit is om een 
wezenlijke plaats voor het 
liberale denken in onze sa
menleving vrij te houden door 
er naar te streven zich als 
partij zo sterk mogelijk te 
maken. 
Vlak voor de verkiezingen zit
ten we nog steeds met een 
jaren geleden vastgesteld ver
kiezingsprogramma/partijpro
gramma. Ja, er is ook wel 
een hoopgevend .,Liberaal 
Manifest" geweest, maar ook 
dit is tot nu toe niet verder 



aanklacht 

In onze gastkolom verlenen wij dit keer uitvoerig 11 
hetwoord een de heerJ. M.G. Withagen. {: 

die nader ingaat op de uitspraken 
van oud-minister Geertsame over de koers van de WD. 

De heer Withagen is bestuurslid 
van de VVD-afdeling Arnhem. Hij bekleedt een 

staffunctie in een publieksvoorlichtingsorganisatie. 

gekomen dan een ,.interne 
behandeling". 
Stellen de andere partijen niet 
terecht: .. Wie ben je nu eigen
lijk VVD"? .. Ben je nog steeds 
de partij van vóór het Liberaal 
Manifest, van vóór de grote 
verkiezingssuccessen ?" ... Van 
vóór de grote leden-aanwas?" 
En dat stellen niet alleen de 
andere partijen. Dat stellen 

.. J -·· 
óók de nieuwe leden, de 
nieuwe kiezers en- zoals in de 
praktijk blijkt - óók oudere 
leden. partij-kader en Kamer
leden. 
Hebben we vooral de nieuwe 
leden daarmee niet ernstig 
tekort gedaan? We hebben al 
enkele jaren gelegenheid ge
had om een nieuw partij
programma met de leden te 

Liberale 
omroep 
Sedert enige weken bestaat 
de Liberale Radio!felevisie 
Omroep. een omroeporgani
satie in stichtingsvorm. Uit 
enige telefonische contacten 
tussen de secretaris van de 
LRTO, de heer M. M. van der 
Mey, en de partijvoorzitter, is 
gebleken dat de LRTO zich 
onafhankelijk van de VVD 
wil opstellen. Het hoofd
bestuur heeft de LRTO laten 
weten bereid te zijn tot een 
gesprek met het bestuur van 
de stichting LRTO als dat 
stichtingsbestuur een gesprek 
zou wensen. Van het stich
tingsbestuur is nog geen 
nadere reactie verkregen. 

Aangezien gebleken is dat de 
LRTO aan afdelingsbesturen 
om spreektijd tijdens afde
lingsbijeenkomsten heeft ge
vraagd, heeft het hoofdbe
stuur dienaangaande een 
standpunt bepaald. Het 
hoofdbestuur acht het niet 
juist dat aan een (aspirant) 
omroep gelegenheid wordt 
geboden de aanhang te ver
groten in door de VVD geor
ganiseerde bijeenkomsten. 
Ook aan dag- en weekbladen 
of andere omroeporganisaties 
wordt een dergelijke mogelijk
heid niet geboden. Over de 
LRTO is bovendien weinig of 
niets bekend. De enige be-

bespreken. Het nieuwe pro
gramma had er al een jaar 
moeten liggen. Dan hadden 
we iets gehad, waaraan we de 
dagelijks op ons afkomende 
socialistische vernieuwingen 
hadden kunnen toetsen. 
Nu kunnen we - om onze 
mening te toetsen - naar een 
bijeenkomst van de plaatse
lijke VVD-afdeling gaan om 
daar Kamerleden en andere 
partij-functionarissen .,elk 
voor zich" een andere visie te 
horen uitdragen. 
Wanneer het landelijke be
stuur van mening is dat je 
alleen tegen de verkiezingstijd 
een .,brood- en spelen"-ver
kiezingsprogramma moet heb
ben, zoals nu kennelijk weer 
de bedoeling is, dan getuigt 
dat van een volledige onder
schatting van onze positie en 
van minachting van alle 
wetenschap omtrent publici
teit, PR en marketing die ons 
ten dienste staat. 

Neigen we er niet naar om te 
roepen, dat we het zo goed 

' doen om dan zelfverzekerd 
verder maar .,God voor ons 
allen" te zeggen? Daarmee 
uitspraken over wezenlijk be
langrijke zaken op de lange 
baan schuivend? 
.,We zijn flink binnengekomen 

stuursleden die het hoofdbe
stuur met name bekend zijn, 
komen in de ledenlijst van de 
VVD niet voor, wel zouden in 
het bestuur van de. LRTO 
enige JOVD-Ieden zitting heb
ben. 
In verband met voorstellen en 
moties die zijn ingediend door 
afdelingen, zal het vraagstuk 
van een liberale omroep en de 
mogelijke relaties tussen een 
liberale omroep en de partij 
aan de orde komen in de jaar
lijkse Algemene Vergadering 
van de partij die op 12 en 13 
maart 1976 in Rotterdam 
wordt gehouden. 
KORTHALS ALTES 
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bij de arbeidende klasse, de 
werknemers", zo heet het. En 
de analyses van de laatste 
verkiezingen maken duidelijk 
dat dat juist is. En bij de 
jongeren! 
Maar wat hebben we gedaan, 
om die groepen nu ook binnen 
de partij te halen en hen daar 
aan hun trekken te laten 
komen? Heeft de partij daar 
richtlijnen voor gegeven aan 
de afdelingen? Zijn ze lid ge
worden? 
Niet zo lijkt het. Op de afde
lings bijeenkomsten en in de 
partijtop/partijorganisatie zien 
we nog uitsluitend dezelfde 
gezichten als enkele jaren ge
leden. En het zou wel eens 
kunnen blijken, dat wij daar
mee een zeer belangrijke kans 
hebben laten voorbij gaan . 

De liberale arbeider die bij 
ons te horen krijgt: .,Blijf maar 
bij je socialistische NVV", 
wanneer hij liever een libe
rale vakbond zou willen heb
ben, zal de volgende maal wel 
niet meer op ons stemmen: 
óf bij gebrek aan wat anders. 
Aan wezenlijk engagement 
ontbreekt het volledig. En dàt 
juist op een moment, dat de 
linkse partijen met hun beleid 
steeds verder verwijderd ra
ken van hun kiezers. 

h & 

.. Nee, we zijn niet rechts", 
roepen we om het hardst. 
Terwijl alle media ons in de 
rechterhoek plaatsen, wij niet 
links zijn en de confessionele 
partijen ~en te linkse opstel
ling verwijten. En dàt terwijl 
90 % van de kiezers niet 
wezenlijk weet wat links of 
rechts betekent. Laten we 
toch praktisch zijn en zeggen: 
.. O.K. we zitten rechts, maar 
dat betekent alleen maar, 
dat we niet links zijn .... ". 
En laten we ons dan manifes
teren als een partij met moge
lijkheden voor iedereen. Laten 
we dat .,Links-Rechts" -spel
letje niet langer meespelen. 

De Engelsman Woodrow 
Wyatt heeft bij zijn afscheid 
van het parlement gezegd: 
politiek is .,a waste of time, a 
waste of intelligence and a 
waste of interests" . Dat zou je 
inderdaad zo kunnen zien, 
wanneer je bedenkt dat wij in 
de VVD drukker zijn met onze 
gewichtige hobbies (het in--"' -

. : ~:::...~ . . . 
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terne partijgebeuren), dan met 
wat m.i. wezenlijk is: het op
bouwen van een sterke libe
rale stroming, als tegenwicht 
tegen de betrekkelijke ge-

neugten van het socialisme en 
het steeds bijsturen van wat 
we eigenlijk willen, wie we 
eigenlijk willen zijn, etc. 

M.i. ziet de nieuwe JOVD
voorzitter het goed. We zullen 
moeten ophouden een kies
verenigingetje te zijn waar
binnen we elkaar met allerlei 
spelregel-spelletjes vliegen 
proberen af te vangen. We 
zullen onze tijd aan prakti
sche zaken moeten besteden 
anno 1975/"76, op basis van 

actuele uitgangspunten en 
een actueel programma. 

In bovenvermeld licht gezien, 
meen ik, dat de huidige leden
werf-actie gezien moet wor
den als een soort ouderwetse 
fancy-fair, waarmeewe-door 
aan goedwillende omstanders 
wat oude rommel te verloten 
een stuk extra inkomen kun
nen verwerven om er de 
hobbies verder mee te kunnen 
financieren. Er is immers geen 
duidelijk ,.Produkt" dat vol-

doende aantrekkelijk is om er 
ook mensen voor te kunnen 
winnen, die het eigenlijk hele
maal niet wilden kopen. 

Het is te hopen, dat de hogere 
partij -organen, die ervoor zit
ten om de partij verder te 
brengen en het daartoe beno
digde beleid te bepalen het 
niet bij het commentaar van 
de heer la Chapelle laten en 
zelf iets gaan ondernemen om 
uit de duidelijke impasse van 
dit moment te geraken. e 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

r-·-·-·-·-·-·-·, 
1 Denkt u ook over een I 

I I zwembad ? e~ uw bad ~ag desn~ods onder 
• • de bomen l,1ggen. WIJ bouwden 

I namelijk een skimmer aan de ge- I 

I hele omtrek van het bad. Op elke ·• 
Hebt u er Wlll eens aan gedacht plaats wordt het ingewaaide vuil 
wát een zorgen en onderhoud zo'n afgevoerd, voordat het kan be-

l ding in je tuin geeft? Elke dag zinken. Omdat het bad aan alle 
1 - 2 uur stofzuigen, in het begin zijden overloopt, kan zich ook I een nieuwtje, later een steeds nooit een vuile rand vormen. Ons 
terugkerende·corvee. Ook de vette kleinste bad met afmetingen 1 0 x 
aanslag aan de gehele omtrek van 5 m heeft reeds een filtercapacl-

1 
het bad, dat is 30 meter bij een teit van 36 ml per uur. 
bad van 10 x 5 moet elke week 
afgewassen worden. Alle andere baden moeten het 

I 

I 
I 

I 
I met 5 - 10 m3 per uur doen. I 

Wij onderzochten al deze pro-l blemen. en vonden er onze eigen 
oplossiniJ voor, die wij octrooi

I eerden. 

I De constructie van het bad 

I 
Een sterke betonconstructie die 
bekleed wordt met een dikke 

I taaie elastische laag. Deze laag 
beschermt het beton tegen vorst, 

I 
terwijl indien het beton toch 
scheurt, het bad toch waterdicht 

I blijft. De bekleding is zelfs be
stand tegen moedwillige baseha

l diging. 

I 
Gras maaien en bladeren? 

Maait u maar rustig uw gazon. 

Wij garanderen een kristalhelder
heid gedurende meerdere seizoe-
nen. 

Wij bouwden het filter onzicht
baar bij het bad in en het vraagt 
dus geen aparte ruimte in uw 
woonhuis. 

Stofzuigen 

I 
I 

I 
I 

I 
Bij ons overbodig, omdat het I 
automatisch gaat en veel beter 
dan met de hand; die hoge I 
omtrekskimmingvoorkomt natuur· 
lij~ ook veel bodemvuil. Elke 
morgen ligt uw bad glinsterend 
schoon gereed voor uw eerste 
duik, zonder enig onderhoud. 

I 

I 
I I ZUID NEDERLANDSE BASSINBOUW 
I HAGEDOORN- LANAKEN IBl- TELEFOON 09-32.11.715070 ___: 
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Deelcongressen verkiezingsprogramma 

Buitenlandse politiek 
en defensie 

Zoals aangekondigd door de 
partijvoorzitter in het vorige 
nummer van dit blad zal in 
1976 een aantal openbare 
deelcongressen worden ge
houden ten behoeve van een 
nieuw programma. Zoals .uit 
het hierbij afgedrukte schema 
blijkt, zal het eerste congres, 
gewijd aan buitenlandse poli
tiek en defensie, op 24 januari 
1976 worden gehouden in 
het Congresgebouw te 's-Gra
venhage. Ten behoeve van dit 
congres hebben de commissie 
Buitenlandse Politiek en de 
Defensiecommissie een aan
tal stellingen opgesteld die op 
deze bladzijden zijn afgedrukt. 

Deze stellingen zullen, zoals 
dat ook het geval was bij de 
partijraad gewijd aan het 
onderwijs, worden besproken 
in discussiegroepen. 
Het programma is als volgt: 
10.30 uur 
Opening door de congres
voorzitter, mej. J. Leemans 
(voorzitter kamercentrale 
's-Gravenhage); mondelinge 
toelichting op de stellingen. 

11 .00 uur 
Groepsdiscussie. 

13.00 uur 
Lunch. 

14.00 uur 
Hervatting vergadering; rap
portage uit de discussiegroe
pen; plenaire discussie. 

16.00 uur 
Sluiting. 

Helaas is de kamercentrale 
genoodzaakt om ter dekking 
van de kosten van zaalhuur en 
verzending van stukken etc. 
een bijdrage van de deelne
mers te vragen. De kosten van 
deelneming (inclusief lunch) 
zullen f 25,- bedragen, te 
voldoen aan de zaal. 
Voor de organisatorische 
voorbereiding is het van be-

Stellingen 

1. EUROPA 
Voortzetting van het één
wordingsproces tussen de 
EEG-landen is noodzakelijk 
omdat West-Europa alleen op 
deze wijze de toekomst van 
de eigen burgers kan ver
zekeren en een rol kan spelen 
bij de oplossing van de be
langrijkste problemen die het 
wereldgebeuren beheersen. 

STElLING 
Deze integratie kan alleen worden 
verwezenlijkt langs de weg van ge
leidelijkheid en moet gericht zijn op 
de totstandkoming van een eco
nomische en monetaire unie, met 
nauw daarmee verbonden een ver
dere uitbouw van de politieke samen
werking, beide gecontroleerd door 
een rechtstreeks gekozen Europees 
parlement met wetgevende be
voegdheid. 

2. VERENIGDE NATIES 
De effectiviteit van de Vere
nigde Naties neemt helaas af 
doordat enkele landengroe
pen die over een meerder
heid van stemmen beschik
ken onvoldoende rekening 
houden met de inzichten van 
anderen. Op deze basis is 
mondiale samenwerking niet 
mogelijk. 

STElLING 
Nederland dient in de VN te streven 
naar de ontwikkeling van de inter-

lang dat het secretariaat van 
de kamercentrale tijdig weet 
op hoeveel deelnemers men 
mag rekenen. Daarom worden 
deelnemers verzocht de hier
bij afgedrukte bon in te vullen 
en te zenden aan: Secretariaat 
VVD-kamercentrale ·s-Gra
venhage, Leuvensestraat 20, 
· s-G ravenhage. 
Indien u de bon vóór 17 ja
nuari hebt ingezonden, zullen 
de congesstukken u worden 
toegestuurd. 

Schema behandeling 
programma 

datum kamercentrale(s) 

24 jan. ·s-Gravenhage 

7 febr. Dordrecht/Zeeland 
14 febr. Groningen/Friesland/ 

Drenthe 
21 febr. partijraad 

3 april Leiden 
10 april Amsterdam/ Haarlem/ 

Den Helder 
24 april Zwolle/Gelderland 

B mei Rotterdam 
mei TilbÜrg/"s-Hertogen-

boseh/Urnburg 
12 juni ·Utrecht 

18 sept. Groningen/ Friesland/ 
Drenthe 

nationale rechtsorde en de eerbiedi
ging van de rechten van de mens, 
zonder zich te laten verleiden tot 
een selectieve verontwaardiging. 

3. NAVO 
Het Atlantische bondgenoot
schap blijft onmisbaar voor 
het behoud van vrede en 
veiligheid en voor het bevor
deren van werkelijke ontspan
ning in Europa. Zonder de 
NAVO is een evenwichtige 
verandering van strijdkrach
ten in Centraal-Europa niet te 
bereiken en zouden onze lan
den worden blootgesteld aan 

bouwstenen verkiezings-

onderwerp( en) db-lid 

buitenl.zaken/ de Korte 
defensie 
milieu/ ruimtel.orq. Vogely 

landbouw v.d. Berg 
ondernemingsrecht 
sociale zaken Talsma 
crm/jeugd- en Lauxtermann 
jongerenwerk 
volksgezondheid 
financiën en economie Talsma 

middenstand Thaihammar 
verkeer/verfijn~ng van 
de democratie v.d. Berg 
ontwikkelings-
samenwerking Thaihammar 

politieke druk van een mili
tair-superieur Oost-Europa. 

STElLINGEN 
·1. Het lidmaatschap van de NAVO 
vereist dat Nederland bijdraagt aan 
de gemeenschappelijke defensie op 
een wijze die overeenstemt met 
onze draagkracht en de westelijke 
solidariteit op een zinvolle wijze 
demonstreert. Eenzijdige reducties 
verminderen de kansen op een posi
tief resultaat van de MBFR-onder
handelingen. 

2. Een voldoende krachtige en effi
ciënte conventionele strijdmacht is 
het enige middel om de afhanke
lijkheid van nucleaire wapenen te 
verminderen. 

ondergetekende: ...................................................... . 

adres: ........... , .......................................................... . 

te: ........................................................................... . 

zal het deelcongres over buitenlandse politiek .,n de
fensie op 24 januari 1976 bijwonen. De kosten à 
f 25,-zal hij aan de zaal voldoen. 

Hij/zij zal bij voorkeur deelnemen aan de discussie 
overstelling nr. · 

Handtekening 



4. ONTWIKKELINGS-
SAMENWERKING 

Nederland erkent de taak die 
op de intercontinentale ran
den rust om het wetvaarts
beleid in minder ontwikkelde 
landen te verhogen. 

STELLING 
Ontwikkelingssamenwe·rking moet 
worden ingepast in het totaal van 
het buitenlands beleid en geen poli
tieke doeleinden nastreven. 

5. VRIJWILLIGERSLEGER 
Het stelsel van de dienst
plicht is niet meer in over
eenstemming met datgene, 
wat de wetgever indertijd 
voor ogen heeft gestaan. De 
realiteit van dit moment, dat 
slechts 35 % van het voor de 
dienstplicht in aanmerking 
komende contingent jonge
mannen zijn dienstplicht ver
vult, brengt een onrecht
matige verdeling van lasten 
met zich mee. 

STELLING 
De Nederlandse krijgsmacht dient bij 
voorkeur uit vrijwillig dienenden te 
bestaan, onder uitdrukkelijke voor
waarde dat de staat te allen tijde 
moet kunnen beschikken over de 
vereiste àantallen militairen om aan 
nationale en internatiOI'lale verplich
tingen te kunnen voldoen. 

6. DEMOCRATISERING 
IN DE KRIJGSMACHT 

Democratisering van de 
krijgsmacht in de zin van het 
deelnemen aan het besluit
vormingsproces ten aanzien 
van de woon- en werksi
tuatie dient bevorderd te wor
den binnen de grenzen die ge
steld worden aan het goed 
functioneren van de krijgs
macht, zodat een maximum 
aan individuele ontplooiing 
mogelijk is ten aanzien van de 
eigen woon- en werksituatie. 

STELLING 
Het streven naar democratisering in 
de krijgsmacht dient positief te wor
den gewaardeerd en is zeer be
langrijk voor de individuele ont
plooiing van de militair. 

7. STANDAARDISATIE EN 
SPECIALISATIE 

De gevechtskracht van de 
Nederlandse defensie , gaat 
momenteel achter uit. Een 
van de hoofdoorzaken is de 
enorme stijging van de mate
riële kosten waardoor vooral 
kl~ine landen grote problemen 
ondervinden bij het verant
woord uitrusten van hun 
krijgsmacht met. moderne 
middelen. Specialisatie (taken· 
verdeling) tussen de verschil
lende NAVO-bondgenoten 
zou ook kunnen leiden tot 
meer efficiënt gebruik van 
de beschikbare middelen. 
Daarom zou specialisatie 
dndersteund moeten worden, 
maar daaraan voorafgaand 
dient een politieke integratie 
van de NAVO-partners of een 
deel daarvan te zijn gereali
seerd. 

STELLING (a): 
Door nauwere samenwerking van 
de NAVO-partners en vooral van die 
landen die in hetzelfde gevechts
gebied zullen moeten opereren is 
standaardisatie van materieel een der 
middelen om aan een verdere terug
gang van de gevechtskracht het 
hoofd te bieden. 

STELLING (b): 
Militaire specialisatie is niet reali
seerbaar alvorens politieke integratie 
tot stand is gebracht. 

RECTIFICATIE 

Het artikel van de partijvoorzitter in 
het vorige nummer van Vrijheid en 
Democratie over het nieuwe pro
gramma eindigde met de zin: .,Uit het 
werkprogram zal voor de verkiezin
gen een beginselprogram en/of een 
verkiezingsmanifest worden samen
gesteld" . 
Bedoeld was echter: ..... een urgen
tieprogram en/of verkiezingsmani
fest". 

VornrliJ.g en s 

Algemeen geldt als doelstel
ling van de kadercursussen de 
vergroting van de politieke 
weerbaarheid van de kader
leden . . In deze cursus zal 
speciaal aandacht besteed 
worden aan de algemene 
strategie en taktiek van de
genen die het liberalisme be
strijden. Daarbij zal nagegaan 
worden wat de beste metho
de van verweer is en hoe juist 
de positieve punten van het 
liberalisme naar voren ge
bracht kunnen worden. 
Het is duidelijk dat een voor
uitgang in het adekwaat ver
dedigen van het eigen stand
punt slechts bereikt kan wor
den door zelfwerkzaamheid in 
het programma een grote 
plaats toe te kennen. Uiter
aard treedt er enige overlap
ping op met de twee andere 
kadercursussen t.w ... discus
sie- en vergadertechniek" en 
.. liberale filosofie". Het eigene 
van deze cursus is dat typisch 
een reeks punten behandeld 
zullen worden die onze poli
tieke tegenstanders ons fel 
verwijten. Om goed te rea
geren is het nodig iets meer 
van hun ideeën te begrijpen; 
dit vooral ook om de zwakke 
punten daarin te kunnen 
onderkennen en zodoende die 
aan de orde te kunnen stellen. 
Bovendien is het nuttig het 
inzicht in de zich ontwikke
lende maatschappelijke ver
anderingen te verscherpen. 
Daarnaast zal er aandacht 
besteed worden aan de orga
nisatorische aanpak van de 
problemen door onze oppo
nenten. 
De cursus is zodanig opge
bouwd dat de overlapping 
met de andere kadercursus
sen slechts enkele herken
ningspunten met zich mee
brengt en dat er bepaald geen 
duplicering van stukken stof 
optreedt. Het kan d4s zinvol 
zijn aan deze cursus deel te 
nemen indien men ook andere 
cursussen bezoekt. Onder 
gelijke naam is ook vorig jaar 

een cursus van één dag 
gehouden. Hoewel bepaalde 
aspecten die in die cursus 
aan de orde kwamen ook nu 
in de beschouwingen betrok
ken zullen worden geldt toch 
wel dat door de cursusduur
verlenging en -verdieping een 
geheel nieuwe cursus ont
staan is zodat deelname niet 
overbodig geworden is door 
het gevolgd hebben van de 
cursus van het vorige seizoen. 

Inhoud 

Op de eerste dag zal een 
bestandsopname van de hui
dige sociaal-politieke situatie 
gemaakt worden en zullen de 
ontwikkelingstandensen ge
signaleerd en geanalyseerd 
worden. In groepsdiscussies 
zullen de ideeën van de inlei
der besproken worden. In de 
slotdiscussie dient ingegaan 
te worden op de vraag hoe de 
VVD op deze tendensen in
haakt. 
Op de tweede dag zal aan de 
hand van Reekman's boek 
.. Sociale Actie, opnieuw beke
ken" de strategie en taktiek 
van de potentiële tegenstan
der besproken worden. De 
cursisten krijgen dit boek in 
bruikleen verstrekt. Een aantal 
cursisten zal gevraagd worden 
delen uit dit boek in te leiden. 
In groepsdiscussia..en daarna 
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In dit blad is op 6 deceml:)er 
de lijst van plaatsen en data 
van de kadercursus .. Strate
gie politieke tegenstanders" 
gepubliceerd. 
Doelstelling en inhoud van 
deze cursus wordt in dit arti
kel van ir. T. Thaihammar 
(lid van het dagelijks be
stuur van de WO) •lader 
omschreven. Wanneer men 
deel wil nemen aan deze 
cursus dient men zich 
te wenden tot de kaderfunc
tionarissen van de kamer
centralebesturen. Hun na
men en adressen zijn gepu
bliceerd in het eerder ge
noemde nummer van dit 
blad. De kosten bedragen 
f 30.- voor de drie zater
dagen durehde cursus (in
clusief lunch). 

plenair zal over een aantal 
stellingen gediscussieerd wor
den. 
Op de derde dag zal de econo
mische orde aan bod komen 
aan de hand van stukken als 
.. Fijn is anders" van de indus
triebond NVV en het ,.Inven
tariserend programstuk" (voor 
het komende verkiezingspro
gramma) van de PvdA en de 
PPR en tegenstukken als 
,.Anders is fijner" van Hoff
man en ,.Het is fijn, maar het 
kan beter" van Van Esveld. 
Naast de reeds genoemde 
literatuur zullen samenvattin
gen van de behandelde stof 
worden-verstrekt. 
Van de cursisten wordt ver
wacht dat zij alle drie de 
dagen aanwezig zijn. Aller
eerst omdat er een duidelijke 
samenwerking tussen de cur
susonderdelen bestaat, maar 
verder ook omdat een vergro
ting van de weerbaarheid, als 
omschreven in de doelstelling, 
deze mate van aandacht aan 
dit onderwerp noodzakelijk 
maakt. 
De groepsgrootte is op 25 
deelnemers vastgesteld opdat 
ieder intensief zowel in de 
groepsdiscussies als in de 
plenaire discussies kan parti
ciperen. Er zal naar gestreefd 
worden dat 6 deelnel)1ers 
jonger dan 28 jaar zijn. 

Het is van bijzonder groot 
"belang in de kring van het 
eigen kader diepgaand gedis
cussieerd te hebben over de 
argumenten en de taktiek van 
de politieke tegenstander. In
dien u in het grimmiger wor
dende politieke klimaat zich in 
wilt zetten voor de versprei
ding van onze idealen dan 
verdient het bepaald overwe
ging zich als cursist aan te 
melden. 

I 1formatit: u uss 

Behalve aan de cursussen die 
typisch voor het kader be
doeld zijn, bestaat er in de 
partij ook duidelijk behoefte 
aan voorlichtende cursussen, · 
waarop bepaalde concrete 
onderwerpen behandeld wor
den. Elk lid dat zich opgeeft 
voor een dergelijke informa
tiecursus wordt uitgenodigd 
de cursus bij te wonen. Inge
val van zodanig grote opgave 
dat de groep onhanteerbaar 
wordt zal de cursus op korte 
termijn herhaald worden en 
zullen de cursisten in groepen 
ingediend worden. 
De cursussen kunnen worden 
georganiseerd door kamer
centrale-, ondercentrale- of 
afdelingsbestuur onder uitein
delijke supervisie van de ka
derfunctionaris van het ka
mercentralebestuur. Uit de 
voor de vorming en scholing 
beschikbare middelen wordt 
door de Stichting Vorming en 
Scholing VVD-leden een sub
sidie aan de organisator van 
de cursus verstrekt. Daardoor 
kan de eigen bijdrage van de 
cursist tot een minimum be
perkt worden. 
Het is duidelijk dat er bepaald 
objectief hanteerbare eisen 
aan deze cursussen gesteld 
moeten worden om voor sub
sidie in aanmerking te komen. 
De genoemde besturen zullen 
binnen ort deze kriteria ont
vangen. De centrale begelei
ding vanuit de Stichting toont 
naast het genoemde voordeel 

van haar lage cursusgeld nog 
belangrijke andere aspecten: 

1. De activiteiten van de be
sturen kunnen technisch on
dersteund worden door de per 
1 januàri 1976 door de Stich
ting aangestelde àdjunct
secretaris voor de vorming en 
scholing. 
2. De syllabi krijgen een goed 
gehalte doordat op centraal 
niveau bij uitstek deskundigen 
de eerste versie schrijven en 
doordat door de · opgedane 
ervaringen bij de cursussen 
deze verder verbE:lterd gaan 
worden. 
3. Er komt geleidelijk een 
overzicht over goede inleiders 
en over de gewenste onder
werpkeuze door een systema
tische evaluatie van het gebo
dene. 
De onderwerpen die als eer
ste aan bod kunnen komen 
vallen in drie categorieën 
uiteen: 

a. Voorlichting over politiek
organisatorische aangele
genheden. 
Hieronder vallen onder
werpen als de organisatie 
van de VVD, de politieke 
historie in Nederland en de 
werkwijze van onze be
stuurlijke organen. 

b. Voorlichting over politieke 
stellingnamen van de VVD. 
Behandeld kunnen worden , 
onze grondslagen, de de
mocratie, het onderwijs, 
de woningbouw, de land
bouwpolitiek, de over
heidsfinanciën en het par
ticuliere initiatief. 

- c. Vaardigheidsvergrotende 
voorlichting. Hierbij zal 
vergader- en discusssie
techniek behandeld wor
den. 

Elk bestuur dat een cursus 
organiseert zal een keuze van 
drie onderwerpen maken en 
die zullen dan op drie avonden 
(evt. ook op een bijeenkomst 
op een zaterdag) behandeld 
worden. 

Naast de faciliteiten, die voor 
deze informatiecursussen ge
boden worden aan de bestu
ren geldt ook dat er onder
steuning mogelijk is voor het 
scholen van nieuwe leden in 
een introductiebijeenkomst. 
Voor deze vorm van bijeen
komst zal gratis documenta
tiemateriaal beschikbaar ge
steld worden en zal subsi
diëring van de gemaakte kos
ten mogelijk zijn. 
Het is de bedoeling van deze 
bijeenkomsten - die door vele 
afdelingsbesturen ook nu 
reeds regelmatig georgani
seerd worden - de nieuwe 
leden wegwijs te maken in de 
VVD en om hun kennis van 
het liberalîsme te vergroten. 
De initiatieven tot het houden 
van informatiecursussen en 
introductiebijeenkomsten zul
len in de eerste plaats moeten 
uitgaan van de afdelingsbe
sturen danwel in de gebieden 
waar de afdelingen op zich te 
klein zijn van de ondercentra
lebesturen. De coördinatie en 
het toezicht op het goede 
verloop is opgedragen aan de 
kaderfunctionarissen van het 
kamercentralebestuur. Zij spe
len een centrale rol bij de 
hantering van de - overigens 
zo objectief mogelijk geformu
leerde- subsidiekriteria . 
Het is overigens duidelijk dat 
besturen ook buiten de cen
trale regeling om cursussen 
mogen blijven organiseren. 
Het behoeft geen betoog dat 
gehoopt wordt dat de voorge:.. 
nomen aanpak er toe zal lei
den dat dit slechts bij uitzon
dering zal geschieden. Elke 
nieuwe situatie geeft in het 
begin aanloopmoeilijkheden. 
Het is begrijpelijk dat zulks bij 
de geschetste gang van zaken 
niet te vermijden zal zijn. Door 
een weloverwogen introductie 
en een evaluerende begelei
ding van de cursussen is het 
gerecht111aardigd te verwach
ten dat geleidelijk een stelsel 
cursussen opgebouwd zal 
worden dat goed aansluit bij 
de wensen van de leden en 
dat tot bevordering van het 
Nederlandse liberalisme leidt. 
Daarbij zal nooit een stabiele 
eindsituatie bereikt worden 
maar zal het telkenjare nodig 
zijn wijzigingen en aanvullin
gen op basis van ervaringen 
en gewijzigde inzichten aan te 
brengen. 

• 
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alsvele 
andere 

Het meest frappante bij het 
maken van een jaaroverzicht 
is het vorige jaaroverzicht. 
Wanneer je dat nog eens 
doorleest blijkt er weinig of 
niets te gebeuren waar we 
niet allang mee bezig zijn ge
weest. Als we een paar onder
werpen van vorig jaar bij de 
kop nemen: Portugal, Grie
kenland, de Verenigde Staten, 
de Palestijnen, Ierland, de 
democratie in de Sowjet
Unie, de situatie in zuidelijk 
Afrika, dan zal het duidelijk 
zijn dat die ook voor het afge
lopen jaar weer genoemd 
kunnen worden. Dat zullen we 
niet doen en alleen het be
langrijkste nieuws van dit jaar 
in herinnering terugbrengen. 

Zoals iedere selectie is ook 
deze subjectief. 

Zuidoost-Azië 
Een gebeurtenis met moge
lijkerwijs het grootste gevolg 
is de beëindiging van de strijd 
in Zuidoost-Azië, waar de drie 
omstreden gebieden alle in 
handen van de communisten 
en hun bondgenoten vielen. In 
de nacht van 1 6 op 17 april 
gaven de leiders van het repu
blikeinse bewind in Phnom 
Penh zich aan de Rode Khmer 
over en kwam aan ruim vijf 
jaar burgeroorlog een einde. 
Op 30 april capituleerde de 
Republiek Vietnam, cte officië
le benaming van het bewind 
te Saigon. De strijd in dit ge
bied had zo'n dertig jaar ge
duurd. De machtsovername 
door de communisten in Laos 
ging zeer geleidelijk in zijn 
werk en was pas begin de
cember met het aftreden van 

naen 

de neutralistische -prins Soe
vanna Phoema en de koning 
van het land Savang Vatthana 
voltooid. 

De oorzaak van deze voor de 
Verenigde Staten zo trauma
tische ontwikkeling werd door 
minister Kissinger gezocht in 
de weigering van het Congres 
nog meer geld te pompen in 
de legers van de bondge
noten. Dit was echter slechts 
een uitvloeisel van het feit dat 
de meerderheid van het Ame
rikaanse volk niets meer zag 
in de eindeloos schijnende 
strijd. 

Midden Oosten 
Een ander feit waar we lang, 
zij het niet zo lang, op hebben 
moeten wachten was de her
opening van het Suezkanaal, 
sinds de Zesdaagse oorlog 
van 1967 geblokkeerd. Dat 
geschiedde op 5 juni. Het een 
en ander was mogelijk gewor
den na het eerste troepen
scheidingsakkoord tussen 
Israël en Egypte dat in 1974 
tot stand kwam. Na moei
zame onderhandelingen en 
bijna bovenmenselijke inspan
ningen van bemiddelaar Kis
singer werd dit akkoord door 
een tweede gevolgd op 1 sep
tember. 

De onlusten in Libanon die 
bijna het gehele jaar in beslag 
namen, zetten echter een 
domper op de gedachte aan 
een mogelijk naderende alge
hele vrede in het Midden
Oosten. Waren de moeilijk
heden tussen de als meerder
heid vermomde christelijke 
minderheid en de snel groei-

ende mohammedaanse meer
derheid 1 8 jaar geleden aan
leiding voor Amerikaans mili
tair ingrijpen, de ervaringen 
in Zuidoost-Azië zullen de 
Verenigde Staten nu zeker 
weerhouden van een herha
ling van dat avontuur. De 
strijd in Libanon dreigt intus
sen al even eindeloos te wor
den als zoveel conflicten in 
deze wereld; we denken aan 
Noord-Ierland en Cyprus bij
voorbeeld. 

Chaos 
Tot de hopeloze situaties blijft 
die in Bang la Desj behoren, dit 
jaar geplaagd door een aantal 
staatsgrepen van politiek on
duidelijke aard. En ook de 
situatie in het op 11 novem
ber onafhankelijk geworden 
Angola zal er, zo moet ge
vreesd worden, nog lang een 
van chaos en strijd blijven, 
zeker zolang buitenlandse 
mogendheden zich er mee 
blijven bemoeien. Onafhanke
lijk werden nog een paar lan
den zoals ons eigen Suriname 
op 26 november, Mozambi
que op 25 juni en de Gomo
ren, een eilandengroep tussen 
Madagascar en Mozambique, 
waar de bestuurders van drie 
van de vier eilanden eenzijdig 
de onafhankelijkheid uitriepen 
op 6 juli. De onafhankelijkheid 
van Oost-Timor heeft niet 
lang stand gehouden tegen
over de Indonesische over
macht. Er was ook een land 
aan wiens onafhankel'iïkheid 
een einde kwam: Sikkim, het 
Himalaja-staatje, dat zich als 
22ste staat aansloot bij India. 
Dit laatste land kwam verder 
in het nieuws toen premier 
Ghandi op 25 juni de nood
toestand afkondigde en alle 
oppositieleiders liet arreste
ren. Een andere dame die het 
niet licht viel de chaos in haar 
land de baas te worden was 
de Argentijnse presidente me
vrouw Peron. Het is haar dan 
ook tot nu toe niet gelukt, 
maar dat constateerden we in 
het vorige jaaroverzicht ook 
al. 

Conferenties 
De toenadering tussen Oost 
en West, of wat daarvoor 
doorgaat, bereikte zijn hoog
tepunt met de topconferentie 
van 35 landen in Helsinki en 
de plechtige ondertekening 

van een schoonschijnende 
verklaring, waarin de Sowjet
u'nie een definitieve afbake
ning van de grenzen in Oost
Europa wenste te zien en het 
Westen vage pluspunten 
meende te ontdekken. 

Geconstateerd moet worden 
dat alles bij het oude is geble
ven, maar dat geldt voor zo
veel van dergelijke bijeenkom
sten. We denken aan een Al
gemene Vergadering van de 
Verenigde Naties, waar van
alles geregeld, veroordeeld of 
voorgesteld wordt zonder dat 
er van duidelijke gevolgen ge
sproken kan worden. Van een 
speciale zitting die aan ont
wikkelingsvraagstukken werd 
gewijd kan voorlopig het
zelfde worden gezegd. De 
conferentie in Mexico gewijd 
aan de emancipatie van de 
vrouw, die dit jaar centraal 
stond, wist wel en passant het 
zionisme te veroordelen maar 
droeg aan de emancipatie 
waarschijnlijk minder bij dan 
ieder bewust levend persoon, 
man én vrouw, daaraan kan 
bijdragen. 

Europese Unie 
Aan de plannen om tot een 
nieuwe opzet van een Europe
se Unie te komen hebben we 
dit jaar in dit blad nogal wat 
aandacht besteed. We zijn uit
voerig ingegaan op de voor
stellen van de Commissie 
Spierenburg en de· rapporten 
over de veiligheid van Europa 
en meenden zo de nodige dis
cussiestof aan te dragen als 
de zaak gaat spelen. Maar het 
ziet er naar uit dat we het een 
en ander voorlopig wel kun
nen vergeten. Er zijn niet veel 
voorstanders voor een .. zware 
Unie" in Europa te vinden en 
de Belgische premier Tinde
mans, die rapport aan de 
regeringsleiders zou uitbreng
en over de stand van zaken, 
heeft om uitstel gevraagd. Zo 
te zien is er alle gelegenheid 
hierop in het volgende jaar
overzicht terug te komen. 
Eerder zal de vraag aan de 
orde komen of Spanje tot EEG 
en NAVO moet worden toe
gelaten. De dood van Franco 
heeft de hoop doen herleven 
dat dit land een democra
tische regeringsvorm zal krij
gen. Op het eerste gezicht lijkt 
dat voorlopig nog wat te opti-. 
mistisch, maar veel Europese 



leiders willen daar dan ook 
niet op wachten. Je kunt er 
natuurlijk over twisten wan
neer er van een democratisch 
regeringsbestel gesproken 
kan worden, maar Europa 
doet er goed aan niet te haas
tig te besluiten tot het toela
ten van leden over wier demo
cratische gezindheid ernstige 
twijfel blijft bestaan. 
In Helsinki en op de conferen
tie met de 46 ontwikkelings
landen, die op 28 februari ein
digde met het akkoord van 
Lomé, slaagde de Europese 
Gemeenschap er in als een
heid op te treden. Een ander 
pluspunt was dat het Britse 

referendum over de vraag of 
Engeland lid van de EEG dien
de te blijven op 5 juni positief 
werd beantwoord. Op 1 0 en 
11 maart kwamen de rege
ringsleiders en de ministers 
van buitenlandse zaken van 
De EG-landen in Dublin bij
een voor het eerste topge
sprek "nieuwe stijl", dat onder 
de naam Europese Raad drie
maal per jaar gehouden zal 
worden. 

Verkiezingen 
In de wereld zijn in 1975 
weer op heel wat plaatsen 
verkiezingen gehouden. Dat 

kan natuurlijk zoals in Iran 
toegaan, waar op 2 maart alle 
partijen op één na werden 
verboden en vervolgens op 20 
juni verkiezingen werden 
gehouden. Het is niet moei
lijk te raden wie er als over
winnaar uit de bus kwam. Ook 
een uitslag van verkiezingen 
als in Hongarije, waar 99,6 
pct van de kiezers op de kan
didaten van het Vaderlandse 
Front stemde, geeft een waar 
democraat weinig reden tot 
voldoening. De Internationale 
Commissie van Juristen te 
Genève constateerde dat de 
kiezers in het Zuidwestafri
kaanse lánd Ovamboland met 

De Top van. RoiDe 
een. succes? 

Volgens velen stokt de Euro
pese eenwording. Deze teneur 
klonk ook duidelijk door in 
de begrotingsbehandeling van 
Buitenlandse Zaken in novem
ber. Min. V.d. Stoel zei daar: 
.,in het huidige stadium zijn 
de gevaren van desintegratie 
en terugval op de nationale 
politiek volop aanwezig". 

Toch zijn de meeste commen
taren over de resultaten van 
de begin deze maand gehou
den Europese Raad te Rome 
betrekkelijk positief. Dit is 
misschien op zijn plaats voor 
het steeds zekerder worden 
van directe verkiezingen voor 
het Europees Parlement. Met 
het oog hierop zullen de libe
rale partijen als eerste poli
tieke stroming in Europa een 
gezamenlijk verkiezingspro
gramma aannemen op het op
richtingscongres van de Fede
ratie van Liberale partijen in 
Europa, eind maart in Stutt
gart. 

De overige resultaten van de 
Romeinse top zijn veel min
der positief te beoordelen. 
S. van der Zee analyseerde 
het in de NRC van 4 dec. 
als volgt: Er is vooruitgang 
geboekt, omdat achteruitgang 
kon worden voorkomen. Het 
uiteindelijk toegeven van de 
Britten om dan toch maar 

gezamenlijk met de negen aan 
de Nood-Zuid conferentie 
mee te gaan doen is althans 
een duidelijk voorbeeld van 
het gevaar van terugval op 
nationale politiek dat telkens 
aanwezig is. 

Overigens vallen ook de zgn. 
pro-europeanen Nederlanders 
en Duitsers, naast Denen, 
Engelsen en Fransen niet ge
heel van nationalisme vrij te 
pleiten, hetgeen overigens 
door min. Vredeling in het 
beruchte VN interview ook al 
geconstateerd werd. De Duit
sers zeggen tenminste zelf 
nog openlijk dat zij wel Euro
päer maar geen Europayer 
willen zijn, onze regering 
houdt bij hoog en laag vol 
dat zij goede Europeanen zijn. 

Deze stelling wordt door de 
VVD herhaaldelijk aan dP 
kaak gesteld. Zo stelde Berk
houwer bij de begrotings
behandeling van Buitenlandse 
Zaken dat de Nederlandse 
regering anti-europees be
smet was door Engelse en 
Deense socialisten. Met name 
wees hij daarbij op de discre
pantie tussen een expansief 
begrotingsbeleid nationaal en 
een rigoreuze hantering van 
het snoeimes bij de Brusselse 
begroting .. 

Rapport Tindemans 
In Rome zou ook gesproken 
worden over de Europese 
Unie, het plan dat voorbe
reid wordt door de Belgische 
premier Tindemans en dat ons 
uiteindelijk weer op weg moet 
helpen naar verdere eenwor
ding. Ondanks dat het door 
tijdgebrek niet aan de orde is 
gekomen zijn nu al wel enkele 
voorwaarden voor succes 
duidelijk. Het rapport Tinde
mans zal niet een Europa à la 
carte mogen voorschotelen, 
maar kan alleen effectief zijn 
als het een gewogen, maar 
gedurfd eenheidsmenu voor
schrijft. Nu is, naar men in 
België zegt, Tindemans een 
goed luisteraar en een scherp 
analysticus, maar geen inno
vator. Toch zijn er onder de 
honderden rapporten en 
ideeën die Tindemans aange
reikt krijgt, enkele die ons 
verder zouden kunnen bren
gen. Een aspect valt hier te 
noemen: de Muntunie. 

De door dit kabinet ingestelde 
regeringscommissie Spieren
burg, heeft het idee van een 
Muntunie in zijn rapport cen
traal gesteld. In het laatste 
nummer van Nieuw Europa 
hebben fractievoorzitters 
Wiegel en Andriessen hun bij
val aan dit idee betoogd. 

. . . . ' . . ·. ·'· :f~ ~>. 

dreigementen en intimidatie 
door de Zuidafrikaanse auto
riteiten gedwongen waren 
aan de verkiezingen deel te 
nemen om te voorkomen dat 
een boycotactie van de oppo
sitionele SWAPO kans op 
succes zou hebben. We zou
den zo nog een tijdje door 
kunnen gaan. Gelukkig ging 
het bij verkiezingen elders 
(Denemarken, Portugal, Italië, 
Japan, Finland, Oostenrijk en 
Zwitserland) waarschijnlijk 
beter toe. 
Zo zag het jaar 1975 er onge
veer uit buiten onze grenzen. 
Het was een jaar als vele 
andere. 

Direct daarmee verbonden is 
het idee van een zelfstandige 
Europese reservemunt, ge
opperd door een adviescom
missie van negen Europese 
Economieprofessoren die op 
verzoek van Tindemans te 
Leuven zijn bijeengekomen. 

Beide commissies zien in de 
muntunie een nieuwe hef
boom om de stilstand in de 

·Europese samenwerking op te 
heffen. 

De reservemunt moet de aan
zet tot een muntunie (d.w.z. 
onderling vaste wisselkoersen) 
zijn, deze weer tot een ge
zamenlijke begrotingspoli
tiek c.q. belastingharmoni
satie. Vandaar uit is het nog 
maar een kleine stap naar de 
harmonisatie 11an het sociaal
economisch beleid in zijn ge
heel. Voordat het echter zover 
is zal kanselier Schmidt nog 
heel wat met zijn vuist op de 
tafel moeten slaan en zal hij 
nog veel met stemverheffing 
aan zijn Europese socialis
tische vrienden als Den Uyl 
en Wilson moeten duidelijk 
maken. Dat hij dat kan is 
tenminste een duidelijk resul
taat van de topconferentie in 
Rome. 

• 
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Nu is het klimaat gunstig om 
te investeren in het Caravanpark 

"La Boissière~' Zuid-Frankrijk . 
. ~ . .., 

De afgelopen zomer was het een gekkenhuis 
in Zuid-Frankrijk. Overvolle campings, 
eindeloze files, gedwongen overnachtingen op 
parkeerplaatsen en vaak honderden kilometers 
extra rijden voor een plaatsje. 

Reeds vanaf 5000 gulden 
kunt u deelnemen in het 
Caravanpark "La Boissière". 

De verhuur van de staan
plaatsen geschiedt door 
bemiddeling van Inter-France 
B.V. en levert u een rendement 
van 10°/o per jaar gedurende 
de eerste 2 jaar. Daarna kan 
het rendement verder stijgen
o.a. door herziening en 
aanpassing' van de huurprijzen. 

Dus: de vraag naar staanplaatsen voor 
caravans en tenten is snel stijgend. Daarom is 
het klimaat nu erg gunstig voor investeringen in 
rekreatieprojec;ten in Zuid-Frankrijk. 

Lees hoe u door nû te investeren in het 
Caravanpark "La Boissière" dubbel plezier 
van deze investering hebt. 

Over het Caravanpark 
"La Boissière" 

Het Caravanpark "La Bois
sière" ligt in de gelijknamige 
gemeente in Zuid-Frankrijk 
en heeft een oppervlakte van 
13,5 ha. 

Daarop zijn 400 percelen -
elk ter grootte van 250 m~
geprojecteerd, in de vorm van 
caravanstaan plaatsen. 

~VAN PARK 
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Dit nieuwe park ligt vlak bij 
Montpellier, op een half uur 
autorijden van de Middellandse 
Zee. 

Investeren in het Caravan- 1 

park "La Boissière" met ge
garandeerd 10% rendement 

Een veilige investering, 
want rekreatie is de industrie 
van de toekomst, waaraan 
jaarlijks - nationaal en inter
nationaal - grote sommen geld 
besteed worden om die tot bloei 
te brengen. 

Het mondaine La Grande Motte (Hérault). 

Extra vermogensstijging 
door stijgende grondprijzen 

In 1976 zal de kuststrook, 
waarin het Caravanpark 
"La Boissière" is gelegen, 

~-------------- ..... : Bon voor meer informatie ~ 
I Ik wil graag, geheel vrijblijvend, verdere informatie 1 

over het projekt Caravanpark "La Boissière". 

I I I Naam I 
I Straat 1 
1 Woonplaats I 
1 Telefoon I 
I Deze bon invullen en ongefrankeerd opsturen naar: I 
I Inter-France B.V. ,Antwoordnummer 3762 (Asd), ~>. I 

Badhoevedorp. 

2 miljoen vakantiegangers 
trekken en in de volgende jaren 
zal dit aantal nog aanzienlijk 
stijgen. Door die enorme 
drukte, waarvan de voor
tekenen zich in de zomer van 
1975 al aandienden, raakt elke 
meter geurbaniseerde grond 
erg in trek en zal de prijs daar
voor sterk oplopen. 

Daarmee verdient u dus 
geld, buiten uw rendementen 
door verhuur om. 

Wie is Inter-France? 
Inter-France B.V. is een 

maatschappij voor projekt
ontwikkeling, met een jaren
lange ervaring in de ontwik
keling van rekreatie-projekten 
in heel Europa. 

De. meeste daarvan liggen 
in Midden- en Zuid-Frankrijk. 

Wij hebben geleerd dat onze 
langdurige ervaring op dit 
terrein steeds weer doorslag
gevend is voor het welslagen 
van een projekt. 

Een caravanstaanplaats op het caravanpark 

Wilt u meer informatie 
over het Caravanpark 
"La Boissière" ? 

Vul dan de bon in en stuur 
die op. (U hoeft geen postzegel 
te plakken.) U ontvangt dan 
spoedig een uitgebreide 
brochure over investeringen in 
het Caravanpark "La Bossière". 

inter-france b.v.~~~ 
Maatschappij voor • 
projektontwikkeling 
Akerdijk 150 Postbus roo 
Badhoevedorp, Nederland 
Telefoon 02968-44 33* of 42 30* 



Mijn opinie is ... 

Frontaa 

In dit blad werd onlangs de 
objectiviteit van het NOS
discussie-programma .. Fron
taal" veelzeggend tussen aan
halingstekens geplaatst om
dat een proefopname met het 
VVD-kamerlid Ploeg (die op 
punten van de VVDM won) 
niet werd uitgezonden. De 
vraag wordt gesteld of de 
NOS hiermee een VARA
beleid voert, evenals de KRO, 
die immers de heer Ploeg uit 
de Van Speykshow knipte. 
Daarin zou hij verhalen over 
zijn ervaringen bij de NOS. 
Hoewel wij niets over . het 
KRO-beleid kunnen zeggen, 
valt te vrezen dat het slechts 
ging om de vraag of een 
proefopname inderdaad een 
proefopname is. Daar het 
antwoord niet veel meer kan 
opleveren dan een ,.inder
daad", sneuvelt zo'n onder
deel gemakkelijk. 

Wat .. Frontaal" betreft moe
ten wij - in tegenstelling tot 
de schrijnende verhalen in 
sommige ochtendbladen 
zeggen dat van het eerste 
contact af (schriftelijk) vast 
stond dat het een proefop
name betrof, zoals dat aan 
vrijwel iedere nieuwe serie 
programma's voorafgaat. Wel 
hebbenwe-uit economische 
overwegingen - de mogelijk
heid open gehouden de op
name als reserve te bewaren, 
in het geval alles direct goed 
zou gaan. Dat was helaas niet 
het geval. Wij hebben op 
grond van de proef nogal wat 
moeten veranderen. (50 man 
minder stemmend publiek, 
tijdmelding verbeterd, decor 
uitgebouwd, camera's ver
plaatst, onafhankelijke bureau 
Internart ingeschakeld, enz.). 
Dat is spijtig voor alle betrok
kenen, zeker voor de heer 
Ploeg, maar ook hij was er 
aan begonnen als een interes
sante oefening. 

Jammer is ook dat op grond 
van de publiciteit die hierover 
werd gecreëerd, de objectivi
teit van Frontaal in twijfel 
wordt getrokken, omdat die 
objectiviteit immers bij iedere 
uitzending met het blote oog 
waarneembaar is. 
Nederland kent geen ander 
discussie-programma waarin 
beide partijen tot op de mi
nuut nauwkeurig gelijke kan
sen . hebben een uur lang 
een standpunt van verschil
lende deskundige kanten toe 
te lichten. Zeker voor een op
positie-partij kan zo'n formule 
aantrekkelijke kanten hebben. 
Bij het kiezen van de onder
werpen gaat het er overigens 
beslist niet om de polarisatie 
nodeloos aan te wakkeren, 
wel om zaken die op straat 
liggen op een deskundige, in
formatieve wijze te doen be
handelen. 
Een ander aspect is dat Ne
derland geen grote traditie 
heeft op het gebied van de 
debat-kultuur (met excuus 
aan mensen als Schakel, Von
hoff, Van Riel, Gruyters e.a.). 
Het kan zeker zinvol zijn dui
delijk te maken dat men op 
grond van redelijke argu
menten tot geheel verschil
lende inzichten kan komen. 

·Wij proberen een aantal 
onderwerpen tegelijkertijd 
voor te bereiden, waarbij wij 
bij het polsen van pleiters 
en getuigen vooral letten op 
deskundigheid en betrokken
heid. Een zekere ruimhartig
heid kan ook geen kwaad, 
want wie aanvalt, moet de 
bereidheid hebben te incas
seren. Wij hopen derhalve nog 
menig liberaal in .. Frontaal" 
te zien. 

REDACTIE FRONTAAL, 
Hilversum 

ewenst 

Helaas mis ik bij veel com
mentaren van VVD-zijde voor 

radio en televisie, maar bok in 
de Kamer de politieke kern 
van de zaak. Veelal wordt ge
sproken over cijfers in de 
marge, maar vergeten wordt 
dat Den Uyl in de eerste 
plaats een politicus is en daar
na pas econoom. Daarbij is hij 
ongeremd ambitieus. Hij heeft 
m.i. maar één groot doel 
voor ogen: het halen van de 
verkiezingen van 1977 en die 
winnen. Daarom wil hij, zoals 

~ ., 
In deze rubriek publiceren 
wij brieven van lezers. ,De 
redactie behoudt zich daarbij 
het recht voor redactionvle 
wijzigingen aan te brengen 
of stukken te bekorten, uiter
aard zondar de kern van het 
betoog aan te tasten. Wij 
streven ernaar zoveel moge
lijk lezers aan het woord te 
laten. Dit batekent dat korte 
heldar geformuleerde brie
ven (maxlmaal300woorden 
en vooral duidelijk ge
schreven of getypt I) het 
meest kans maken vlot en 
integraal te worden opge
nomen. 
Publikatie betekent niet dat 
wij instemmen met het be
toog. 
Beroep t.a.v. geweigerde of 
bekorte artikelen Is mop
lijk bij de Redactieraad, p/a 
Koninginnegracht 57, Dan 
Haag. "' ~ 

Wiegel al ze1, 1n de gratie 
blijven bij het radicale deel 
van zijn achterban. Daarom 
piekert hij er niet over om al 
in 1976 te gaan bezuinigen 
op overheidsuitgaven. Daar
om zal hij in 1976 niets doen 
aan lastenverlichting voor het 
bedrijfsleven. Kok en con
sorten zouden hem kunnen 
aanwrijven dat hij de onder
nemers - al is het maar de 
kleine middenstand - helpt 
en de arbeiders en werklozen 
afvalt. 
De economisch en ook poli
tiek zwakke positie van Den 
Uyl moet m.i. juist nu veel 
meer worden uitgebuit. Zelf 
voelt hij ongetwijfeld ook aan 

dat hij politiek zwak staat. 
Vandaar zijn optreden op het 
Domplein en tegenover. de 
NVV-jongeren en zijn· emo
tionele uitlatingen in een 
woordkeuze die bij zijn gehoor 
lekker ligt. 
De bedoeling van deze brief 
is de VVD aan te sporen op
positie te voeren en commen
taar te leveren. Niet met 
kreten en niet met cijfers, 
maar door de politieke tegen
stander, fair maar genadeloos 
in zijn zwakke zijde aan te 
tasten. · 
Politiek is een allesomvattend 
begrip. Het is inderdaad de 
historische verdienste van 
Geertsema dat hij een dis
cussie over een echt politiek 
programma heeft ingeluid. Hij 
heeft terecht gesignaleerd dat 
het VVD-imago materia
listisch aandoet. Hij en ook 
Vonhoff hebben gelijk dat je 
tevens sociaal-cultureel je 
diepgang moet waarmaken 
en uitdragen. 

E. L. VAN LENT, 
Den Bosch 

Ta !gebruik 

In Vrijheid en Democratie van 
21 november citeert drs. 
Jansen onder de titel .. Weten
schap, parlement en taal
gebruik" één moeilijke zin uit 
het proefschrift van Van 
Schendeten en bepleit hij te
recht een zo begrijpelijk 
mogelijk taalgebruik in het 
parlement en in de weten
schap. 

Helaas maakt hij zich in ge
noemd stuk zelf schuldig aan 
een groter kwaad, dat van het 
loze taalgebruik. In een half 
artikel deelt hij over het boek 
van Van Schendeten niet veel 
meer mee dan dat het moei
lijke taal bevat en .. inhoude
lijk weinig verrassingen" biedt. 
De lezer die zou willen weten 

vervolg op pag. 27 



U hebt alle reden om alles te willen 
weten over de ziektekosten-

verzekering van de VGCN. ~ 
Reken goed vóórdat u 'n verzekering sluit. 9 (0 

~"~~~~.~.~!"~'~'~'~ oi/i;J met een premie die ieder jaar automatisch stijgt. ~ 
Als u over de loongrens stapt, hoeft u niet gestraft te worden met een • '~ ~ r\. \ 

ziektekostenverzekering die iedere maand een te grote hap uit het I/ 0 0 ~ • 
(gezins) inkomen neemt. 

Met de Ziektekostenverzekering van de VGCN bent u beter uit. Reden gefloeg : 

Derde reden: Eerste reden: De VGCN 
is een pur-sang 
ziektekostenverzekeraar. 

Tweede reden: De VGCN 
verzekert verregaand. Geen uitsluiting. 

De VGCN is de CoÖperatieve 
Vereniging Gezondheidszorg Centrum 
Nederland U.A. , de grootste ziekte
kostenverzekeraar in Nederland ; 

Uw ziektekosten, inclusief die van de 
huisarts en de apotheker, worden door 
ons snel vergoed. Vanaf 1976 wordt 
de dekking uitgebreid met een gloed
nieuwe, zeer ruime regeling voor 
bevalling en kraamzorg . 

ledereen die het ziekenfonds moet 
verlaten wordt zonder keuring 
aanvaard en heeft de vrije keuze uit 
een 3e of 2e klas verzekering . zonder 
leeftijdstoeslagen. 

met een deskundigheid die garant 
staat voor ruime voorwaarden en een 
verrassend lage premie. 

De VGCN biedt een topverzekering 
tegen een gering eigen risico ; 

Kijk maar en kies maar wat voor u 
het gunstigst is. 

Een premie die in 1976 zelfs niet 
wordt verhoogd. 

met een dekking die voortdurend 
wordt aangepast aan de laatste eisen 
van de gezonqheidszorg. 

Vierde reden: De gunstige VGCN premies. 

1. U neemt een eigen risico voor huisarts, apotheker 
en poliklinische specialistenhulp. 

Van f 375.- per jaar als u ongehuwd bent. 
Van f 750.- per jaar als u een gezin hebt. 

Dan betaalt u per maand: 

2. U neemt een eigen risico voor huisarts 
en apotheker. 

Van f 150.- per jaar als u ongehuwd bent. 
Van f 300.- per jaar als u een gezin hebt. 

Dan betaalt u per maand: 

3e klasse 
volwassenen· 

f 49.50 
kinderen t/m 26 jaar·· 

f 35.30 3e klasse 
volwassenen· 

f 63.90 
kinderen t/m 26 jaar .. 

f 35.30 
2e klasse A en B f 87.20 f 41 .10 2e klasse A en B f 102.90 f 41 .10 

·Vanaf 50 jaar gelden bij toetreding leeftijdstoeslagen 

En verder: 
•• Het 4e en de volgende kinderen worden gratis meeverzekerd . 

kan een ziekenfondsverzekerde zich bij ons aanvullend 
verzekeren voor 2e klas ziekenhUisopname. 
Dat kost f 27 .60 per maand. 

Optimaal verzekerd tegen een zo 
laag mogelijke premie. 
Dat biedt de ziektekostenverzekenng van de VGCN . 
Een betaalbare zaak voor iedereen d1e zelf de kosten van 
het ziek zijn moet dragen. 
Voor Zwolle en Kampen gelden afwijkende tarieven. 

Alles weten? Stuur de bon op, 
bel of kom langs. 

BON 
Stuur mij gegevens over uw ziektekostenverzekering . 

Ik ben nu 

A. in een ziekenfonds 

B. particulier verzekerd 

(doorhalen wat niet van toepassing is) 

NAAM: ________________________ _ 

Doe het vandaag nog , dan bent u het snelst op de ADRES:--------------
hoogte en kunt u het best vergelijken . 

------- PLAATS: ---~ ~leve GCM Q -----------------
ool<voor1~~:nll8ettde~11101111eer (Y.Qcode.'1.) 
vel1el<er voo!Vfaa!d•"kantoren 
gllns\I~Ïeenvanon~~s&341 ~ Opsturen 1n een envelop zonder postzegel aan : 
ee11•1 tonlsch030· ----- OJ~ u V G C N. , Antwoordnummer 576. Utrecht. 
otte• ----•C':.----------- Nadere onformatie 1s desgewenst verkriJgbaar biJ --------------

Kantoren: Centrale Admm1strat1e Utrecht, Biltstraat 196, Postbus 2~0 . 030-7156 34 
Ame11foort- Stationsstraat 46-033-16445: Amsterdam- Herengracht 248 · 020- 62488- m.i.v. 15.1 1.1975: Keizersgracht 205 - 020-239835/6/7, 
Amsterdam- Keizersgracht 717-719- 020-235738; Apeldoorn- Emmalaan 16- 055-210220; Apeldoorn· Vlijtseweg 1 • 055-210295: 
Arnhem- Velperweg 8-085-629135: Bussum- Prins Hendriklaan ~- 02159-43444: Delft- Noordeinde 6-015-120682: 
Eindhoven- Geldropseweg 82c- 040-1 16344; 's·Gravenhage- Anna Paulownastraat 18-070-3901301390131 : Hurlem • Oostvest60 -
023-319316: Heerlen- Akerstraat 92-045-763333: Hilversum- Emmastraat 62-02150-44040, Hulzen- de Ruyterstraat 9 • 02152-52044. 
Kampen- Vloeddijk 79-05202-2345: Leerdam- Prins Mauritsstraat 17-03451-4541: Lelden- Zoeterwoudse Songel2 • 071 -25841 : 
Nijkerk- Spoorstraat 13-03494-3345: Utrecht- Catharijnesmgel64 - 030-332118. Velp" Arnhemsestraatweg 348 • 085-629090: 
Zutphen- Marspoortstraat 9- 05750·13145: Zwolle- Badhuiswal3- 05200-10655. 

• ~,-; '- ... ~- - ~ ·--·. • - - • -, - " • • • • f -~··. -~ -.- •• ---:-.. __ ,~ --:-._~.~}t'" 
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wat het onderzoek nu eigen
lijk inhield en welke resul
taten er uit kwamen, moet het 
doen met een weinig verhel
derende aanhaling uit de flap
tekst. Was het boek ook voor 
de heer Jansen te moeilijk, 
of gunt hij de lezers van Vrij
heid en Democratie minder 
informatie dan in de meeste 
dagbladen te lezen viel? 

Nederlandse Vrouwen 
Raad 

De oprichting van de Ned. 
Vrouwen Raad ligt al weer 
enige tijd achter ons. Van het 
begin af werd de NVR over
spoeld door activiteiten. Zo 
werd bijvoorbeeld druk op de 
regering (ministers van CRM 
en Ontwikkelingssamenwer
king) uitgeoefend om tijdens 
de zevende speciale zitting 
van de Verenigde Naties, 
gewijd aan economische pro
blemen van de derde wereld, 
ook aandacht te besteden aan 
de belangen van de vrouw. 
In een brief aan de minister
president nam de NVR af
stand van een mede uit naam 
van de NVR door de Natio
nale Commissie Voorlichting 
en Bewustwording Ontwikke
lingssamenwerking (NCO) ge
schreven brief over de afwij
zing van de eventuele leve
ring van onderdelen van een 
kerncentrale in Zuid-Afrika 
door enkele Nederlandse be
drijven. De NVR wenst zich 
wegens de verscheidenheid 
van de aangesloten organisa
ties naar politieke- en geloofs
overtuiging van een uitspraak 
te onthouden. 
De NVR protesteerde op ver
zoek van enkele aangesloten 
organisaties bij de regering 
over de toenemende politise
ring van de Unesco. 
Een brief werd geschreven 
aan de leden van de minister
raad, aan de leden van de 
Raad van State en aan de 
leden van de Eerst en Tweede 
Kamer om adhesie te betui-

Toch is het juist voor liberalen, 
die de parlementaire demo
cratie ter harte moet gaan, 
van groot belang dat nu ein
delijk eens een poging is ge
daan om wetenschappelijk 
te onderzoeken op grond van 
welke gegevens parlements
leden besluiten nemen. Het 
is jammer dat de heer Jansen 
de lezers van Vrijheid en 
Democratie niet aan zich ver
plicht heeft door een serieuze 
poging tot "vertaling" en 
samenvatting van Van Schen
delens' belangwekkende 
proefschrift. 

G. H.SCHOLTEN, 
Reeuwijk 

gen met een brief van de 
Federatie van Oud Strijders 
Organisaties met betrekking 
tot gedurende de Japanse 
bezetting van het voormalig 
Nederlands Indië gederfde 
salarissen en geleden oorlogs
schade. 
De drie secties van de NVR 
nl. Maatschappelijke Dienst
verlening (M.D.), Internatio
naal Werk (I.W.) en Educa
tion Permanente (E.P.) zijn 
druk bezig zich op hun werk te 
oriënteren. 
De Seètie M.D. is bezig het 
werk. dat destijds door de 
Federatie VVH werd verricht, 
te hergroeperen en verder uit 
te bouwen. Deze sectie telt 
thans drie commissies n.l. 
Commissie Veiligheid, die een 
opzet heeft gemaakt voor een 
voorlichtingsactie "Veiligheid 
in en om de woning"; de 
commissie Bejaardenwerk en 
Invaliden,· en de commissie 
Burenhulp. 

Gelijke kansen 7 

Gelijke kansen voor iedereen 
is een leuze van onze partij. 
Is het ook meer? Gelijk in de 
startblokken beginnen. Wie 
het hardst wil trainen en lopen 
wint de hoogste prijs en moet 
delen met wie geen benen 
heeft. Inderdaad veel mooier 
dan op één lijn wandelen. 
Zijn de kansen wel gelijk? 
Althans voor zover mogelijk. 
• De import van gastarbei
ders, is dat niet concurrentie
vervalsend juist t.o.v. de 
laagstbetaalden in ons eigen 
land? Hoe zouden ministers, 
vakbondsleiders, directeuren 

De Sectie I.W. beraadt zich 
over de opzet van_een betere 
werkwijze van het Centre 
Européen du Conseil Interna
tional Feminin (Cecif). Voorts 
werden de eerste kennisma
kingsbezoeken aan Oost-Euro
pese landen gebracht in het 
kader van culturele uitwisse
lingsverdragen van Nederland 
met die landen. 
De Sectie E.P. beraadt zich 
over de in te stellen werkgroe
pen met name de werkgroep 
"Open School", de "Studie
groep" en de werkgroep 
.. Vorming". 
Kortom, de Ned. Vrouwen 
Raad heeft nu en in de toe
komst heel wat werk te ver
zetten. 

Sphinx 

In samenwerking met de 
Stichting lvio te Lelystad is 
het programma Sphinx van de 
Tros op 15 oktober j.l. gestart 
met een serie maandelijkse 
radio-uitzendingen die be
doeld zijn voor alle vrouwen, 
jong, oud geschoold en onge
schoold. 
De uitzendingen zijn zodanig 
gekozen, dat het geheel be
schouwd kan worden als een 
elementaire cursus in maat
schappijleer. 

enz. een dergelijke concur
rentie vinden? 
• De jonge mensen in ons 
land, die al goede hersens 
meekregen, krijgen ook nog 
eens een dure opleiding van 
ons volk cadeau bij het begin 
van hun maatschappelijke 
loopbaan. En de mensen met 
minder hersens, waar mogen 
die mee beginnen? 
• Waarom maakt onze partij 
geen probleem van het geheel 
of gedeeltelijk afschaffen van 
het erfrecht? Heeft dit te 
maken met gelijke kansen? 

P. KLOOSTER BOER, 
Barendrecht 

Van de behandelde onder
werpen zullen naslagwerkjes 
worden uitgegeven; het jaar
abonnem.ent hiervoor be
draagt f 1 5,-, opgave door 
overmaking op postgiroreke
ning no. 574600 van de Tros 
Hilversum onder vermelding 
serie "Sphinx, gezegd en ge
schreven", 
Nadere inlichtingen bij Hen
riëtte Rose, Sphinx Producer 
Tros, Postbus450 Hilversum. 

Krimpenerwaard 

Op maandag 12 januari 1976 
zal in Berkenwoude een open
bare bijeenkomst worden ge
houden in het Cultureel Cen
trum. Kerkweg 2 (Gemeente
huis). Aanvang 20.1 5 uur. 
Een forum bestaande uit vijf 
leden zal een korte inleiding 
houden over druggebrui~. een
ieder vanuit zijn of haar werk
terrein. Na de pauze zal er 
aan de hand van een vragen
lijst worden gediscussieerd. 
In het forum hebben zitting: 
mevrouw mr. E. Veder-Smit, 
lid van de Tweede Kamer voor 
de WD en lid van de com
missie voor de Volksgezond
heid; de heer M. van Dorp, 
hoofdinspecteur van politie te 
Rotterdam; de heer C. A. 
Meijers, voorlichting en pre
ventie van het consultatiebu
reau voor alcohol en drugge
bruik; de heer mr. E. J. van 
Klaveren, ministerie van Jus
titie; Emilieheeve: een ex
verslaafde. 
Alle belangstellenden zijn van 
harte welkom. 



radio 
tv 

In verband met het feit dat het 
eerstvolgende nummer van .,Vrij
heid en Democratie" op 23 januari 
1976 verschijnt, publiceren wij 
thans de diverse uitzendingen 
welke de WO in deze periode 
verzorgt: 

RADIO: vrijdag 26 december- vrij
dag 9 januari - vrijdag 23 januari, 
over de zender Hilversum I (402 m), 
steeds van 18.19 - 18.29 uur. 

TELEVISIE: woensdag 21 januari, 
van 19.50 - 20.00 uur, Nederland I. 

De VVD van A tot 7. 
ABBENBROEK-OUDEN
HOORN - Secretaris van de 
afdeling Abbenbroek-Ouden
hoorn is geworden: mevr. 
G. Richards-van der Laaken, 
Nieuwlandseweg 2, Abben
broek. Tel.: 01887-2364. 

ALBLASSERDAM-NIEUW
LEKKERLAND e.o. - Secre
taris van de afdeling Alblas
serdam - Nieuw-Lekkerland 
e.o. is geworden: P. M. de 
Jong, Dorpslaan 6, Nieuw
Lekkerland. 

ARNHEM - Op 5 januari 
1976 houdt drs. G. M. V. van 
Aardenne (lid Tw. K.) een 
spreekbeurt voor de afdeling 
Arnhem over de huidige poli
tieke situatie. Hotel Haarhuis; 
aanvang 17.30 uur. 

BARNEVELD- Op 26 januari 
1 976 houdt G. W. Keja (lid 
Tw. K.) een inleiding voor de 
afdeling Barneveld. 

DE BILT-BILTHOVEN -Op 
1 5 januari 1 976 spreekt in 
hotel Heidepark te Bilthoven, 
voor de afdeling De Bilt
Bilthoven, de heer Pors, oud
lid van de Tweede Kamer
fractie van DS'70. 

BREDA - Op 16 januari 
wordt door de afdeling Breda 
een liberale borrel gehouden. 
Spreker is daarbij drs. J. F. 
Scherpenhuizen {lid Tw. K.). 
Aanvang 17.30 uur, Suiker
kist. 

DRIEBAN - Secretaris van 
de afdeling Drieban is gewor
den: mevrouw Balk-Oud, 
Kerkbuurt 22, Wijdenes. Tel. 
02293-376. 

EEMNES - Secretaris/pen
ningmeester van de afdeling 
Eemnes is geworden: drs. 
M. L. Cleyndert, Heidelaan 6, 
Eemnes (post Laren). 

GrESSENBURG-Secretaris 
van de afdeling Giessenburg 

is geworden: J. Kruis, Vliet
straat 2. Schelluinen. 

GILZE EN RIJEN - De heer 
A. Berends, Rector Buysel
straat 7, Rijen. Tel. 01612-
2688, die het secretarisschap 
van de afdeling tijdelijk waar
nam, is tijdens de bestuurs
vergadering van 2 december 
gekozen als definitief secre
taris. 

DEN HAAG - De onderafde
ling 11 van de afdeling Den 
Haag organiseert op 6 januari 
1976 een Nieuwjaarsbijeen
komst in Hotel Eripe, Ln. van 
Meerdervoort 223, aanvang 
20.00 uur. Het nieuwe VVD
gemeenteraadslid, de heer 
S. F. Bruer, zal op deze avond 
een inleiding houden. 
Op 22 januari 1976 spreekt 
H. J. de Koster (lid Tw. K.) in 
het politiek café van de onder
afdeling I van de afdeling Den 
Haag over het buitenlands be
leid en de defensie. Pantucky 
Autogrill West, De Savornin 
Lohmanlaan 1, aanvang 20.15 
uur. 
Op 27 januari 1976 houdt de 
onderafdeling 11 van de afde-

~ 

Nieuwe folders 

ling Den Haag een politiek 
café in Taveerne Thorbecke, 
Appelstraat 256/hoek Thor
beckelaan. Aanvang 20.00 
uur. De heer A. Ploeg (lid 
Tw. K.) spreekt deze avond 
over .,defensie". 

HARDERWIJK - Secretaris 
van de afdeling Harderwijk is 
geworden: mevr. A. A. C. W. 
Veraart Hofwijkstraat 10, 
Harderwijk. Tel. 03410 -
16110. 

HEENVLIET - Voorlopig se
cretaris van de afdeling Heen
vliet is geworden: A. A. Putter, 
Welwaardeken 2, Heenvliet. 

's-HEERENBERG - De se
cretaris van de afdeling 
's-Heerenberg, mevrouw A. 
Knoop-van Ulm, is verhuisd 
naar: Pastoor te Rialestraat 
13, Braamt. Tel. 08345 -
1997. 

HENGELO (Ov.)- Op 22 de
cember spreekt op het 
.,Broodje VVD" van de afde
ling Hengelo mevr. drs. N. 
Smit-Kroes (lid Tw. K.) Cosa, 
aanvang 18.00 uur. 

Het hoofdbestuur van de VVD heeft twee nieuwe folders 
uitgegeven: .,Vrije mensen kiezen zelf' ' en .. Er is méér dan 
één goede reden". 
In de eerste folder worden vragen over het wezen van de 
VVD als volkspartij beantwoord. Per regio kan er een tekst 
worden toegevoegd over de speciale activiteiten van de 
partij in dat gebied. Zo handelt d.e uitgave die thans ge
reed is over de activiteiten van de VVD in het West
land. Inlichtingen hierover verstrekt de heer Ten Bruggen
cate van het algemeen secretariaat, Koninginnegracht 57 
te Den Haag. Per 500 stuks kost de folder f 50,-. 
De tweede folder is speciaal bedoeld voor ledenwerfacties. 
Hierin staan vier redenen opgesomd om lid te worden 
van de VVD gevolgd door twee invulbonnen voor de aan
vraag van het lidmaatschap. Per 500 stuks f 40,-. Aan
vragen \(OOr beide folders bij het algemeen secretariaat. 

' . 
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HORST-SEVENUM-GRUB
BENVORST - BROEKHUl
ZEN -Secretaris van de afde
ling Horst is geworden: 
H. M. J. L. Claassens, Rem
brandtstraat 6, Horst. Tel. 
04 709- 1432. 

LEEUWARDEN - Op 14 
januari 1976 spreekt mr. R. A. 
Levisson, directeur van het 
CID I, over ,.Joden, Jodendom 
en Israël". Deze openbare ' 
bijeenkomst wordt gehouden 
in het Oranjehotel, aanvang 
20.00 uur. 

DE LIER - Secretaris van de 
afdeling De Lier is geworden: 
mevr. J. M. Koppenoi-Struyk, 
Van Weelystraat 2, De Lier. 

LIMBURG- Eerste secretaris 
van de kamercentrale Limburg 
is geworden: J. H. C. W. J. M. 
Verhagen, luit. kol., Schubart
straat 4, Brunssum. Secretaris 
propaganda is geworden: 
F. G. L. H. Pasch, Vleesstraat 
30, Venlo. 

MAURIK - Secretaris van de 
afdeling Maurik is geworden: 
mevr. A. van Andel-van Ros
sum, Adam van Delenstraat 8, 
Eek en Wiel. Tel. 03449 -
1458. 

MIJDRECHT - Secretaris 
van de afdeling Mijdrecht is 
geworden: A. G. M. Dekkers, 
Ridderschapstraat 24, Mij
drecht Tel. 02979-4674. 

PIJNACKER - Tot lid van 
verdienste van de afdeling 
Pijnacker is benoemd: de heer 
J. Koetsier, Emmapark 24, 
Pijnacker. De heer Koetsier is 
gedurende 50 jaar lid geweest 
van de opeenvolgende liberale 
partijen in Nederland, boven
dien is hij vele jaren penning
meester geweest van de afde
ling Pijnacker. 

ROTTERDAM - Op 27 jan. 
1976 wordt een ledenver-

Berichten voor de rubriek De VVD 
van A tot Z dienen niet gezonden 
te worden aan de redactie van Vrij
heid en Democratie, maar uitslui
tend aan het Algemeen Secreta
riaat van de WO, Koninginne
.gracht 57 te Den Haag. 

Het Algemeen Secretariaat bepaalt welke berich
ten in ons landelijke blad opgenomen zullen worden. 
In het algemeen zal het Secretariaat zich daarbij 
beperken tot aankondiging van openbare bijeen
komsten, waarvan aangenomen mag worden dat 
zij een wat meer dan strikt plaatselijk belang 
hebben. Wat bestuursmutaties etc. betreft zal in 
de landelijke berichtgeving ook een beperking 
moeten gelden: het Secretariaat neemt het Hand
boe.k van de WO als leidraad. 

De rubriek die in ons volgende blad 
verschijnt wordt door het Algemeen 
Secretariaat afgesloten op dinsdag 
13 januari. Kopy moet dus uiterlijk op 
13 januari in het bezit vah het Alge
meen Secretariaat zijn. 

..J 

gadering gehouden in hotel 
Atlanta, waarin o.a. bespre
king van de beschrijvingsbrief. 
Aanvang 20.00 uur. 

Schouw, Brabantplein te 

TILBURG -Tweede secreta
ris van de kamercentrale Til
burg is geworden: J. H. Ver
heggen, Oranjesingel 7, Ber
kei-Enschot. Tel. 013 
331482. Penningmeester is 
geworden: L. P. A. Pirée, 
Renatusdonk 4, Roosendaal. 
Tel. 01650-37326. 

UDEN - Op de algemene 
propaganda fractie-avond van 
de afdeling Uden op 22 de
cember spreekt drs. D. J. D. 
Dees (lid Tw. K.) voor de afde
ling Uden over cje alg. poli
tieke situatie. Aanvang 20.1 5 
uur, bovenzaal van de 

Uden. 

UITHUIZERMEEDEN Se
cretaris van de afdeling Uit
huizermeeden is geworden: 
D. J. Roemeling, Hefwalster
weg 4 7 te Uithuizermeeden. 

VLEUTEN/DE MEERN- Se
cretaris van de afdeling Vleu
ten/De Meern is geworden: 
Mevr. mr. R. E. Verheijen
van Heukelom, Groenedijk 
33A, De Meern. Tel. 03406 -

' 1482. Tot lid van verdienste 
is benoemd: de heer G. A. IJ. 
van Ginkel, wegens zijn vele 
verdiensten voor de afdeling 
Vleuten/De Meern. 

WASSENAAR - Op 19 de
cember spreekt mevr. drs. 
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N. J. Ginjaar-Maas (lid Tw. K.) 
voor de VVD-jongeren in 
Wassenaar over de onderwijs
problematiek, in het NPB-ge
bouw, Lange Kerkdam in 
Wassenaar; aanvang 20.15 
uur. 

WIERINGERMEER -Per 1 
januari 1976 wordt secretaris 
van de afdeling Wieringer
meer: J. Koopman, Brinkweg 
20, Wieringerwerf. Tel. 
02272- 1395. 

UTRECHT Tot vice-voorzitter 
van de kamercentrale Utrecht 
is gekozen: drs. B. Hartelust, 
Van Houtenlaan 10, Amers
foort. Tot tijdelijk tweede 
secretaris is gekozen: J. H. 
Tromp Meesters, A. Paulow
nalaan 6, Baarn. 

ZEIST - Op 12 jan~ari houdt 
de heer L. M. de Beer (lid 
Tw. K.) voor de afdeling Zeist, 
tijdens een openbare leden
vergadering, een spreekbeurt 
getiteld: .. Het roer moet om". 
Foyer Boschlust, aanvang 
20.00 uur. 
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Voor deskuntelg advles met, zo nodig, een fiscale 
begeleiding t.b.v. 

Uw Direktiepensioen 
Hypotheek 
Medische verzekeringen 
Motorvoertuigen, enz. 

ASSURANTIEKANTOOR REDORDT B.V. 

Kilwijkhof 4 - telefoon 078- 32250 

Dordrecht 

Vrijheid 
• 

kunt u krijgen met groen-blijvende planten In 
uw tuin 

OPHEFFINGSUITVERKOOP 
Fa. Jac. Jurrissen & Zoon 
Sinds 1773 
Cort van der Lindenlaan 1a 
NAARDEN 

nog eens extra 50% korting 
op onze goedkope prijzen 
Coniferen, Hulsten, Taxus. 
Heesters, Vrucht- en Laan
bomen in divers'e maten, 

vrijblijvend toezending p1AKO 8 V RHENEN 
van geïllustr. folder met prijslijst aan: 1\ • • 

Telefoon 02159-43706 
Graag telefonische afspraak 
voor bezoek kwekerij . 

tot 4 meter. 

Tel. 08376-9Ó12* 



~~~ardij bY.I 
F. J. Beek, makelaar o.g. 
TE KOOP AANGEBODEN · 

WASSENAAR - ROZENPLEIN 3 
Tussenherenhuis met e.v. gas. Woonkamer met open haard . 
en opensl. deuren naar terras, ruime moderne keuken. 1e et.: 
3 slaapk., kompl. badk.; 2e et. : grotE: slaapk., berging. 
Gevraagde koopsom I 197.500,- k.k. 

BARCHEM - LENDERIET 6 
Uniek gelegen boerderij met ca. 22.400 m2 grond. e.v. olie, 
paardenboxen e.d. lnd. : cE:ntrale hal met plavuizen en be
tegelde schouw. T-vorm. woon-/eetkamer 8 x 10 m. met 
plavuizen. Open luxe keuken met inbouwapp. en plavuizen. 
2 slaapk., luxe douchekr. met 2 v.w. en toilet. 1e et. : 2 slaapk_ 
Gevraagde koopsom 1 275.000,- k.k. 

WASSENAAR - DE LUS 28 
Royaal hoekherenhuis met garage en e.v. gas, zij-entree, 
gang, gr. keuken, L-vorm. woon-/eetk. 1e et.: 4 gr. slaapk., 
badk. 2e et.: 3 slaapk. , berging. 
Gevraagde koopsom 1 275.000,- k.k. 

lnlichtlngerr. Beek Makelaardij B.V. 
v. Z. v. Nijeveltstraat 110, WASSENAAR 
Tel. 01751-19205' b.g.g. 14826/079-215588 

RUIMTE RUST 

NAARDEN 
aan de Amersfoortsestraatweg, nabij Jan Tabak, te koop 
in luxe serviceflatgebouw .,Bosch van Bredius", royale luxe 

serviceflat 
met alle comfort, gelegen op bovenste etage op de zuidwest
hoek. Indeling: royale hal, grote woonkamer 4.00 x 7.35 m, 
2e. kamer 3.00 x 4.00 m, 3e kamer 4.00 x 4.00 m., keuken, 
luxe badkamer, groot balkon op het zuiden, berging in kelder, 
eventueel huurgarage beschikbaar. Inclusief 3 zonneschermen, 
vaste vloerbedekking en enige extra's. Spoedig te aanvaarden. 

Koopsom f 245.000,-

lnl.: MAKELAARDIJ VAN DER SCHAAR, HILVERSUM 
A lb. Perkstraat 41 Telefoon 02150-16651 , b.g.g. -41288 

VOORHOUT 
In dit landelijk plaatsje, gunstig gelegen t.o.v. Noordwijk, 
Katwijk en Leiden, wordt gebouwd. 

Vrijstaande luxe villa•s met riante ligging 
variabele indeling mogelijk. Prijzen v.a. 1 360.000,- en 
6 LUXE HERENHUIZEN 3 onder een kap, waarvan nog 
4 woningen beschikbaar. Koopsom v.a. f 180.000,-. 
Inl. in de bouwkeet aan de Boekenburglaan of vraag 
vrijblijvend prospectus aan bij 

Makelaarskantoor c:lelt.ltCI,.. 
Belgischeplein 38 - Scheveningen - Telefoon 070- 547600 

NATUUR 

Exclusieve TWEEDE HUIZEN te koop in Moergestel (N. Br.) en 
Meijel (L) met 4 tot 8 slaapplaatsen op riante bospercelen, voorzien 
van alle comfort. 

Prijzen: f 31.000,- tot f 79.500,-. Alternatieve financieringsmogelijk
heden. Tevens zeer interessant als beleggingsobjekt. Dagelijks te 
bezichtigen, ook in het weekend. 

Inlichtingen en/of afspraken : 04243-1501 ; 04766-1672. 

"BUNGALOWPARKEN STILLE 

WIJ zijn speetalisten in de aan- en verkoop van ver
pachte en vrije boerderijen en landerijen door ge
heel Nederland. 

WIJ taxeren en adviseren U graag geheel vrijblijvend 
omtrent de waarde van Uw bezit of omtrent aan
koopmogelijkheden en rendement, 

WIJ doen dit sinds 1930. 

Vraagt U eens inlichtingen bij: 

AGRARISCHE MAKELAARDIJ HOPMA 
GRONINGEN 
050-263628 

ZUURDIJK 
05957-665 

Kantooradres: Paterswoldseweg 260, Groningen. 

WILLE .. 

KIES UW HUIS I BEMIN UW KEUZE 
in de zuidoosthoek van Drenthe 

Heeft U belangstelling? 
Wij sturen U gaarne een overzicht van onze 
aanbiedingen. 

G. H. Beekenkamp, makelaar-taxateur o.g. 
Parallelweg 9 - Emmen - Telefoon 05910-16016 

Lid Makelaars Computer Centrum - NBM 
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, 
mem ndisch ires 

J. de Loos-Haaxman 

a werk in dië 
Hommage aan een verstild verleden 

Omvang 160 pagina's, waarvan 48 bladzijden illustraties. 
Bijlage: inste"ekmap met 12 kleurenreprodukties naar origi
nele Indische aquarellen van Jhr. J. C. Rappard. 
Fraai uitgevoerd in geheel linnen band, op groot formaat 
(20 x 27 cm), m'et geplastificeerd stofomslag in vierkleuren
druk. Prijs f 35,-

"Mevrouw De Loos, die van 1925-'39 conservator was van de 
Landsverzameling Scho"lderijen te Batavia, beschrijft feilloos, met 
een tedere, welhaast aquarelle pen hoe het dagelijks leven zich 
in Indië afspeelde. De bij het boek gevoegde prachtige repro
ducties zijn welhaast overbodig, zo waar weet zij ,tempo doeloe' 
gestalte te geven." Mr. F. R. Stock In Prlsma>-Lectuurvoorllchting. 

"De schrijfster heeft een stijl die helder is als kristal, en het is 
een genot haar te volgen, als zij het zonlicht laat flonkeren in de 
glazen boordevol herinnering die zij voor ons uitstalt." 

Eindhovens Dagblad. 

"Dit boek geeft niet alleen een sfeervolle en evocatieve basetij
ving van het leven van alledag in het voormalig Nederlands-Indië, 
maar werpt ook een verhelderend licht op het gehele culturele 
kifmaat in een stad als Batavia .... Naast de interessante tekst is 
dit boek mede van belang door het rijke illustratiemateriaal, be
staande uit reprodukties van schilderijen en aquarellen. benevens 
een collectie van twaalf kleurenplaten naar aquarellen uit het eind 
van de vorige eeuw van de vooral voor de cultuurgeschiedenis 
van ,tempo doeloe' belangrijke officier-tekenaar Jhr. J. C. Rap
pard." Het Vaderland. 

Beide boeken kunnen binnen enkele dagen in uw bezit 
zijn als u gebruik maakt van nevenstaande bon. Zend deze 
vandaag nog aan uw boekhandel of (in open envelop, 
zonder postzegel) aan: 

UITGEVERIJ T. WEVER B.V. 
ANTWOORDNUMMER 5 

FRANEKER 

Telefoon 05170- 3147 (3 lijnen) 

I 

t kleurenreprodukties 
Het Limburgs Dagblad schreef: 

"In de grote stroom van memoires van oud Indiëgangers ver
dient het nieuwe boek van Mevr. De Loos-Haaxman bijzondere 
aandacht. Haar terugblik getuigt van een mate van liefde voor 

· land en volk, die men in de meer gangbare memoires alleen 
vertolkt vindt in gemeenplaatsen. Haar boek zal eens van hoge 
waarde blijken op het ogenblik dat de belangstelling voor de 
band Nederland-Indië weer zal herleven." 

Het Leldsch Dagblad oordeelde als volgt: 

"Dit prachtige werk met zijn originele titel is een dankbare her
innering aan ,tempo doeloe' .... Mevr. De Loos verstaat de kunst 
haar herinneringen op boeiende wijze te presenteren. Een be
langrijke aanvulling vormen de reprodukties .... Al bij al een 
kostelijk boek, juist voor degenen do'e het Indië van voor de 
oorlog hebben gekend." 

Van dezelfde schrijfster verscheen: 

laa ra ort Indië 
Drie eeuwen westerse schilders, tekenaars, grafici, 
zilversmeden en kunsinijveren in Nederlands-Indië. 

Omvang 174 tekstpagina's en 56 bladzijden illustraties. In 
geheel linnen band met geplastificeerd stofomslag in vier
kleurendruk. Prijs f 36,50. 
Een boeiend en ongetwijfeld uniek overzicht van de presta
ties van westerse kunstenaars in Indië. Meer dan 100 kunst
werken, chronologisch gerangschikt, worden uitvoerig be
schreven aan de hand van evenzovele fraaie afbeeldingen. 

BOEKEN OM UZELF EN ANDEREN MEE TE VERRIJKEN I 

RELATIEGESCHENKEN BIJ UITSTEK EN • • • • . VOOR EEN 
BETAALBARE PRIJS. 
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Zend mij zo spoedig mogelijk 

.... ex. J. de Loos-Haaxman, Dagwerk In Indië. 
Gebonden .F 35,-. 

.... ex. J. de Loos-Haaxman, Verlaat rapport lndlit 
Gebonden f 36,50. 

Naam: 

Straat: 

Plaats: Datum: 

Gironr.: VRH/DEM 
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